
:sui||souuap|Od
idnoaanoa aivs siaiava nhiqb/5 dnino>i aa NfnavN sfina>iNvyd

imsimMstm Jaimu mi si JaimMsitoj soil Isnjl



s& d  1 / 2 |  20 0 5

3

column

René Cuperus verlaat s&d, na twaalfeneenhalf 
jaar (eind-)redacteur te zijn geweest. Hij gaat 
zich concentreren op zijn politiek-wetenschap-
pelijke werk bij de Wiardi Beckman Stichting. 
wbs-medewerker Mare Faber volgt hem met 
ingang van dit nummer op. 

Het maken van een blad is een gezamenlijke 
onderneming, maar René heeft er wel sterk 
zijn stempel op gedrukt. s&d moest het beste 
politieke maandblad van Nederland zijn – en 
blijven. Daarvoor werden deadlines soms tot het 
uiterste gerekt, alleen om dat éne stuk maar te 
kunnen plaatsen. Daarvoor werd de controverse 
gezocht, werden themanummers uitgezet en ar-
tikelen soms op het laatste moment verrassend 
met elkaar gecombineerd. Daarvoor werd aan de 
vormgeving veel aandacht besteed en kreeg s&d 
in 2002 een nieuwe, stijlvolle lay-out.
 We profiteerden ook van Renés schrijver-
schap. Talloze kortere en langere bijdragen 
maakte hij, over onderwerpen die hem aan 
het hart gaan: van milieu-hypes tot de wel erg 
luchthartige uitbreiding van Europa; van onze 
houding jegens Amerika tot het vaderlandse 
seculariseringsproces; van de verwaarloosde 
frontwerkers van de verzorgingsstaat tot het 
integratiebeleid en het opkomende populisme. 
Daarbij schuwde hij de hyperbool niet en zocht 
hij regelmatig de pijngrens van de eigen sociaal-
democratie op (‘Waarom ik verkiezingscam-
pagnes haat’, s&d november/december 2001). 
Die sociaal-democratie is daar meestal beter van 
geworden.
 En passant formuleerde hij de kern van het 
nieuwe Beginselmanifest, twaalf jaar voordat de 
PvdA er zelf mee kwam (‘Een decent bestaan voor 
iedereen’, s&d juni 1993). Het door hem bepleite 
links-populisme definieerde hij zodanig dat 

geen sociaal-democraat er een speld tussen kan 
krijgen, namelijk als het ‘bij voorrang opkomen 
voor de zogeheten Modernisierungsverlierer, zij 
die niet of nauwelijks staande blijven temidden 
van de acceleratie van economische en culturele 
modernisering’ en als het ‘zich zoveel als moge-
lijk is losmaken van technocratisch-bureaucra-
tische complexen om zo de politiek te kunnen 
“repolitiseren”’(‘En hoe vergaat het de Moderni-
sierungsverlierer na 22 januari?’, s&d januari/fe-
bruari 2003).
 René heeft voor s&d niet alleen heel veel 
gedaan, maar ook heel veel betekend. Daar-
voor willen we hem op deze plaats bedanken. 
Mooie artikelen zal hij ongetwijfeld blijven 
schrijven, ook in de kolommen van dit blad. 
Maar Mister s&d zal ‘zijn’ tijdschrift missen ¬ 
en wij hem. 

Het maken van een blad is een gezamenlijke on-
derneming. Margo Trappenburg is in 1992, onge-
veer tegelijk met René, lid van de redactie gewor-
den. Eind vorig jaar trad ze terug. We bedanken 
haar voor haar toegewijde en stimulerende 
redacteurschap en voor haar vele artikelen over 
onder andere politieke filosofie, integratiebeleid, 
gezondheidszorg, abortus en euthanasie. Dank 
ook aan Mieke Groen, die de redactie enkele ja-
ren enthousiast heeft ondersteund. Ze wordt dit 
voorjaar als redactiemedewerker opgevolgd door 
Fleur Imming. De redactie zal binnenkort, be-
halve met de nieuwe eindredacteur, met nog één 
of twee andere leden worden versterkt. 

redactie s&d 

Mister s&d
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Tussen conformeren en 
confronteren
In het decembernummer van Socialisme & Demo-
cratie proberen Maarten Hajer en Marcel Maussen 
een aantal nieuwe progressieve perspectieven op 
het integratiedebat te bieden. Terecht uiten de au-
teurs kritiek op uitspraken van Rita Verdonk, Gerrit 
Zalm en Jozias van Aartsen die aanzetten tot een 
aanscherping van wij-zij tegenstellingen. Maar de 
pretentie dat zij de PvdA een alternatief vertoog te 
bieden hebben, maken de auteurs niet waar. 
 Hajer en Maussen bepleiten toenadering tussen 
allochtonen en autochtonen langs de weg van dia-
loog en debat. In beleidsnota’s als de ‘Rapportage 
Integratiebeleid Etnische Minderheden 2003’ van 
minister Verdonk is echter een gelijksoortig appèl 
te vinden: ‘Voorwaarde voor ongedwongen sociale 
omgang is dat men kennis neemt van elkaars op-
vattingen en overtuigingen en zich openstelt voor 
elkaars leefwijze en gewoonten. Voor gedeeld bur-
gerschap in deze sociale betekenis is toenadering 
nodig tussen minderheden en autochtonen, is het 
nodig dat men met elkaar in gesprek raakt (...). Op 
buurt- en wijkniveau wil het kabinet het gesprek 
tussen allochtone en autochtone burgers aan-
moedigen.’ Wouter Bos mag na inwilliging van het 
advies van de politicologen daarom de volgende 
reactie van Rita Verdonk verwachten: dit is niets 
nieuws, dat doen wij allang! 
 De PvdA moet de pretentie laten varen dat zij 
een alternatief verhaal te bieden heeft. Dat bete-
kent dat sociaal-democraten de als rechts, popu-
listisch of conservatief ervaren beleidstaal naar 
zich toetrekken, maar dan wel op zo’n manier dat 
zichtbaar wordt hoe arbitrair het kabinetsbeleid ei-
genlijk is. Jan Marijnissen deed dat toen hij opriep 
tot een normen- en waardendebat en daarbij de 
zelfverrijking van hooggeplaatste managers aan de 
orde stelde. Het is een strategie van conformeren 

en confronteren: weten in welke termen je moet 
spreken om gehoord te worden en diezelfde verto-
gen gebruiken om eenzijdige benaderingen bloot 
te leggen. 
 Volgens die strategie zou de PvdA in het inte-
gratiedebat kunnen pleiten voor een ‘inburge-
ringscursus’ voor autochtone Nederlanders: een 
programma over de multiculturele samenleving, 
de diversiteit in culturele en religieuze identiteiten 
en de islam in het bijzonder. Autochtonen die zich 
wentelen in een afzijdige tolerantie en eigen voor-
oordelen ongemoeid laten, zouden niet minder dan 
allochtone burgers een inspanning moeten leveren 
ter bevordering van de sociale cohesie.
 Een dergelijk voorstel laat zien hoe eenzijdig dit 
kabinet is in zijn integratiebeleid. Mooie woorden 
over dialoog, ‘gedeeld burgerschap’ en ‘meedoen 
in verscheidenheid’ hebben weinig om het lijf als 
duidelijk wordt dat dit kabinet alleen de allochtone 
bevolkingsgroepen ter verantwoording roept. De 
PvdA zet dan niet alleen een heel begrippenappa-
raat naar haar hand, maar houdt het kabinet even-
eens een spiegel voor. 
 
jeroen göttgens
Debatprogrammeur bij stichting Het Portaal, Rotterdam 
 

De spirit van Konya
Wie kent Konya? Veel van de Turkse gastarbeiders 
die ooit naar Rotterdam zijn gelokt, komen er 
vandaan. Konya is geen afgelegen dorpje, maar 
een stad van 770.000 inwoners. Het straatbeeld 
verschilt er niet veel van dat in het oude noorden 
in Rotterdam, waar ik woon – veel vrouwen met 
hoofddoek en mannen met snor, muts, baard en 
rozenkrans. Maar er is één groot verschil. In het 
oude noorden kijken de oude Turken altijd somber, 

interventie
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zoals oudere bewoners van Rotterdamse stadswij-
ken, autochtoon en allochtoon, vaak doen. Maar in 
Konya hebben de ouderen een glimlach op hun ge-
zicht. Ze maken grapjes en zijn in voor een praatje. 
Ze zijn duidelijk thuis.
 Het hele jaar door is Konya vooral vol van haar 
eigen industrieën, die veel rook produceren. Verder 
wordt de stad gedomineerd door haar grote acade-
mie. Veel meisjes flaneren op het universiteitster-
rein zonder hoofddoek en zodra ze buiten zijn mét.
Maar elk jaar tussen 10 en 17 december ondergaat 
de stad een metamorfose. Dan is ze het domein van 
Soefies en Derwisjen. Dat zijn de mystici die zich 
laten inspireren door metaforen en verhullingen in 
koranteksten en het levensverhaal van de profeet 
Mohammed. Soefies zijn minder van de weg van 
hadith of sharia en meer van de weg van het hart. 
Als er al richtlijnen in hun levens zijn, dan zijn die 
vooral gebaseerd op de levensverhalen van dich-
ters, filosofen, kunstenaars en muziekmeesters. 
Het is de poëzie, het ritme, de esthetiek die hen in 
beweging brengt.
 In december reizen veel moslimmystici naar 
Konya. En inderdaad, het is alleen in die maand dat 
je je kunt voorstellen waarom deze ontoeristische 
stoffige steppenstad zoveel hotels heeft. Wie ook 
steeds komen zijn westerlingen, vooral dichters, 
muzikanten en kunstenaars: mensen die vanuit 
hun emoties werken en hier inspiratie opdoen, ge-
raakt door de klanken van Soefie-muziek, betoverd 
door wervelende Derwisjen en gecharmeerd door 
grappige oude Turkse mannen en lieve en gastvrije 
hoofddoekoma’s. Die nieuwkomers herken je met-
een. Ze stappen aarzelend en met onnatuurlijke ne-
derigheid de Tekkeh binnen, de plek waar Soefies 
hun extatische en repetitieve klank- en lichaamsce-
remonie uitvoeren.
 Al snel merkt de westerling dat hij in de Tek-
keh niet bang hoeft te zijn voor God. Wie zoals de 
Soefies God als een geliefde beschouwt, doet niet 
nederig. Je lacht de geliefde toe, huilt om haar ge-
mis, wordt moedeloos van het spel van aantrekken 
en afstoten dat ze met je speelt en zucht daarvan. 
Maar nederig? Nooit. Als de westerling blijft en elk 
jaar terugkeert, dan wordt het anders. Er zijn er 
steeds meer die blijven komen. Daardoor ontmoe-

ten het Westen en de islam elkaar steeds vaker in 
de Tekkehs van Konya. 
 Een zo’n ontmoeting wil ik beschrijven. De 
hoofdpersoon is een oude grijze Rotterdammer. 
Hoe hij hiér heet, weet ik niet, maar in de Tekkeh in 
Konya heet hij Aliem, de geleerde. Misschien is dat 
omdat hij vroeger irrigatie-ingenieur is geweest, 
of omdat hij meer dan welke Soefiemeester ook de 
verschillende takken van het Soefisme in de wereld 
kent, of gewoon omdat hij oud en galant is en een 
bril draagt. Aliem heeft een paar jaar terug een Tek-
keh-revolutie teweeggebracht die zijn weerga niet 
kent. 
 De gangbare ordening is die van gescheiden 
ruimtes voor mannen en vrouwen. Een gordijn 
verdeelt de ruimte in tweeën, de mannen kunnen 
vrouwelijk gezang horen en de vrouwen ruiken 
mannenzweet. Maar ze zitten wel gescheiden. Of 
beter gezegd, zo was het tot het tweede jaar dat 
Aliem naar deze Tekkeh kwam. Dit keer had hij zijn 
vrouw bij zich.
 Maryam Anne – moeder Maria – zoals zij in 
Konya wordt genoemd, is een Hollandse vrouw die 
er geen moeite mee heeft om haar kleding aan de 
gangbare normen van een Tekkeh aan te passen. 
Waar ze wel moeite mee had was dat ze gescheiden 
van haar man zat en ze de spirituele extase dus niet 
hand in hand konden beleven. Het eerste jaar zag 
Aliem het lijden van Maryam aan, maar het tweede 
jaar ging hij, samen met een jongen die Engels-
Turks vertalen kon, naar de meester van de Tekkeh, 
Ali Babah.
 ‘Ik wil mijn vrouw naast me hebben bij zikr’, 
begon Aliem. Zikr betekent herinneren, benoemen, 
repeteren — het is wat je met je lichaam en je stem 
bij een Soefiesessie doet. ‘Maar mijn beste Aliem, 
dat gaat tegen de traditie in’, zei de meester met 
zachte stem, moeilijk als hij het vond om deze boei-
ende en elegante westerling af te wijzen. ‘Denkt 
U dat Maryam Anne en ik elkaar bij zikr zullen 
afleiden als we samen zitten?’, vroeg Aliem. ‘Nee, 
integendeel, jullie hebben een goed hart en zul-
len elkaar kunnen bijstaan.’ ‘Denkt U dat Maryam 
Anne de mannen zou afleiden tijdens zikr?’, zette 
Aliem door. ‘Nee, en als het wel zo is, dan ligt het 
aan een onvolmaaktheid die ze dan ontdekken en 
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waaraan ze kunnen gaan werken.’ ‘Wat houdt dan 
tegen dat Maryam naast mij gaat zitten?’ ‘We kun-
nen geen uitzondering maken. Als we toelaten dat 
jullie samen zitten, dan moet het gordijn helemaal 
weg.’ ‘En wat houdt dat tegen?’ ‘Ik niet. Mijn kinde-
ren zitten op de universiteit met meisjes en jongens 
door elkaar. Waarom zou het in onze Tekkeh niet 
kunnen?’ ‘Waarom gebeurt het dan niet?’ ‘Dat doet 
de lobby van oude vrouwen met mijn eigen vrouw 
als hun spreekbuis. Die zullen mij en alle andere 
mannen voor rotte vis uitmaken en zeggen dat we 
het gordijn wegdoen om naar de mooie meiden 
te kijken.’ ‘Waarom zouden ze dat zeggen? Ik ken 
uw echtgenote niet als een hysterische en jaloerse 
vrouw.’ ‘Dat is ze ook niet en al die andere oma’s 
ook niet. Ze zijn bang voor verandering. Om opeens 
na al die jaren naast een man te moeten zitten is 
een erg grote stap voor ze. Ze zijn in gescheiden 
ruimtes opgevoed en groot geworden. En omdat ze 
in tegenstelling tot onze dochters niet buitenshuis 
werken of studeren, zijn ze nooit gewend geraakt 
aan gemengde ruimtes.’
 Aliem is een poldermens, een man van consen-
sus. Hij dacht even na en zei toen: ‘En als we nu de 
oude vrouwen, het gaat tenslotte om een kleine 
minderheid, het achterste deel van de Tekkeh als 
domein aanbieden? En als we hun dochters dan 
vragen om altijd een rij te vormen tussen hun moe-
ders en de gemengde menigte, dan zijn zij genoeg 
afgeschermd om zich op hun gemak te voelen én 
er is ruimte voor alle anderen om naast hun ge-
liefde te zitten of waar ze maar willen.’ ‘Goed idee, 
maar laat je vrouw dat uitonderhandelen met mijn 
vrouw’, zei Ali Babah.
 Zo gebeurde het dat Maryam Anne aan de vrouw 
van Ali Babah vroeg of ze op de thee kon komen. 
Het werd een uitgebreide lunch, want een Turk in 
Konya laat je nooit zonder eten zijn huis uit gaan. 
En wat de afspraken betreft was het ook een ge-
slaagde middag. Sindsdien zitten Turkse oma’s 
die niet naast een man willen zitten, achterin het 
zaaltje. Het zijn trouwens niet alleen oude vrouwen 
maar soms ook bezoekers met een wat orthodoxere 
notie van het geloof. Zij hebben een plek, maar ook 
de grote meerderheid die het aangenaam vindt om 
in gemengd gezelschap de spiritualiteit te beleven, 

komt aan haar trekken. Dit dankzij het compromis 
van de zoekende geest van een oude man uit Rot-
terdam, die eigen overtuiging, respect voor de An-
der en onderhandelingsgeest wist te combineren.

shervin nekuee
Socioloog en publicist

Een verveelde samen-
leving?
Er zijn maatschappelijke ontwikkelingen die, hoe-
wel op het eerste gezicht misschien onbeduidend, 
niet op zichzelf staan. Die erom vragen om in een 
breder verband te worden geplaatst. Die zich als 
een symptoom van iets Veel Groters & Algemeners 
aan ons opdringen.
 Neem de nieuwste trend in de speelgoed- en 
spelletjessector, zoals beschreven in The Independent 
van 12 januari jongstleden. Spelletjes die het bin-
nenkort helemaal moeten gaan maken zijn ‘Light-
ning Reaction’, ‘Shocking Roulette’ en ‘Shocking 
Tank’. Nog vóór Kerstmis hoopt de entertainment-
industrie de dozen in de winkels te hebben liggen. 
 Je speelt deze spelletjes met een groepje (jong-) 
volwassenen, het liefst met flink wat alcohol achter 
de kiezen. Bij ‘Lightning Reaction’ heeft elke speler 
in de ene hand een metalen handvat dat met een 
draad aan een power station verbonden is, en in de 
andere een drukknop. Springt het licht op groen, 
dan drukt iedereen zo snel mogelijk op de eigen 
knop en krijgt degene die het laatst heeft gedrukt 
een elektrische schok. Niet gevaarlijk, maar wel 
pijnlijk — en de fabrikant acht zich voor eventuele 
schade aan pacemakers niet verantwoordelijk. Ook 
kinderen en epilepsiepatiënten wordt afgeraden 
ermee te spelen.
 ‘Shocking Roulette’ is geen behendigheidsspel, 
maar dient de spelers, wanneer ze hun vingers 
in één van de vier aan hen toegewezen ‘stopcon-
tacten’ hebben gestoken, at random elektrische 
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schokken toe. En bij ‘Shocking Tank’ ben je na zes 
voltreffers op je eigen tank (= zes stroomstoten) 
uitgespeeld. Een citaat uit de folder die de detail-
handel warm moet maken voor deze producten: 
‘Electrocution is no laughing matter, especially 
when you’re on the receiving end. But like so many 
things in life, pain can be exceptionally close to 
pleasure.’ 
 Wat moeten we hiervan denken? De journalist 
van The Independent houdt zich in en beperkt zich 
tot een verwijzing naar series als ‘Jackass’ en ‘Sur-
vival’ (waarin falende deelnemers erg vervelende 
dingen overkomen) en naar televisiespelletjes met 
een sadomasochistische inslag (zij het vooralsnog 
zonder stroomstoten) als ‘The weakest link’ (‘De 
zwakste schakel’). Maar het leggen van veel bre-
dere — sociale, politieke, culturele — verbanden 
ligt voor de hand. Met de harde, meritocratische 
samenleving bijvoorbeeld, die zich langzamerhand 
ook in Europa begint af te tekenen.
 In die richting wijst ook de verzamelnaam waar-
onder de spelletjes door de fabrikant op de markt 
worden gebracht: consequence games. Vormen die 
niet de afspiegeling van een maatschappij waarin 
sociale verantwoordelijkheden overmatig op de 
individuele burger worden afgewenteld (‘eigen ver-
antwoordelijkheid’)? En zijn de ingrepen in de so-
ciale zekerheid die tegenwoordig ook in Nederland 
in dat kader plaatsvinden, niet op te vatten als het 
op de markt brengen van een nieuw gezelschaps-
spel, getiteld ‘Eigen Schuld, Dikke Bult’ (Engelse 
versie: ‘No time for losers’)?
 Het is verleidelijk, maar ook wel erg gemakke-
lijk. Misschien moeten we de verleiding weerstaan 
en het motto van de pas overleden Amerikaanse 

schrijfster Susan Sontag, ‘Against interpretation’, 
in ere houden. In dat geval gaat het gewoon om 
een trend zoals er wel meer zijn — in dit geval om 
ondernemers die enkele tienduizenden al dan niet 
lichtelijk gestoorde consumenten van een al dan 
niet zinvolle vrijetijdsbesteding voorzien. Niets 
meer en niets minder. Bovendien, zijn geweldda-
dige spelletjes onder jongeren niet van alle tijden 
(het artikel in The Independent noemt rugby als 
voorbeeld)?  
 Geen interpretatie dus. Maar waarom blijven die 
paar zinnen van de Engelse filosoof John Gray, in 
heel ander verband opgeschreven, dan door mijn 
hoofd spoken?  We gaan, zegt Gray, een tijdperk 
tegemoet waarin bijna alle mensen werken om an-
deren te amuseren: ‘Er is een bloeiende economie 
van psychotherapeuten, cafetaria-religies en spiri-
tuele boetieks opgekomen. Daarachter bevindt zich 
nog een reusachtige grijze economie van illegale 
bedrijfstakken die in drugs en sex doen. De functie 
van deze nieuwe economie, legaal en illegaal, is het 
amuseren en verstrooien van een bevolking die – al 
heeft zij het drukker dan ooit tevoren – bekropen 
wordt door de geheime angst dat zij nutteloos is.’ 
(Uit: Strohonden. Gedachten over mensen en andere die-
ren, Amsterdam, Ambo, 2003; geciteerd in: s&d, nr. 
5/6 2004, p.5)
 Toch eens over nadenken — als we weer eens 
onze vinger in het verkeerde stopcontact hebben 
gestoken.

paul kalma
Directeur van de Wiardi Beckman Stichting en redacteur 
van s&d 
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Na de moord op Theo van Gogh lijkt Nederland 
bevangen door paniek. Hoe broos is onze open, 
democratische samenleving? En wat staat ons te 

doen? Frank Buijs analyseert de achtergronden van de 
verwarring en waarschuwt voor een verstening van de 
discussie over het islamitisch extremisme. Juist daar 

moet links een tegenwicht bieden.
De uiteenlopende zoektochten naar de ‘echte’ islam van 
Nederlandse moslimjongeren worden in kaart gebracht 

door de antropologen Martijn de Koning &  
Edien Bartels. Ze wijzen op ‘een gat in de 

identiteitsmarkt’ waar moslimorganisaties en de 
overheid samen in zouden moeten springen. 

In die aanbeveling kan Said Bouddouft zich vinden. 
Hij propageert een gezond wantrouwen tegen de 

boodschappen die radicale stromingen verkondigen, 
vergelijkbaar met het verweer van de eerste generatie 

migranten tegen staatspropaganda uit hun land 
van herkomst.

Poldermoslims:
identiteit gezocht

f o t o  kees  metselaar |  hollandse hoog te  
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De moord op Theo van Gogh door een islami-
tische extremist heeft de Nederlandse politiek 
op zijn grondvesten doen schudden. Van de tal-
loze vragen die werden gesteld konden er vele 
nog niet bevredigend worden beantwoord. Hoe 
kwetsbaar is onze open samenleving? Wat is 
de impact van politiek geweld? Hoe verhoudt 
de vrijheid van meningsuiting zich tot andere 
grondrechten, zoals de vrijheid van religie? 
Hoe moeten we de religieuze component in het 
extremisme beoordelen? Hoe komt een mens 
überhaupt tot zo’n gruwelijke daad? Hoe kan het 
gevaar van politiek geweld en terrorisme het 
best worden bestreden? 
 Ik beperk me hier tot twee vragen. De eerste 
gaat over het functioneren van het democrati-
sche systeem: wat veroorzaakte die ongekende 
verwarring en paniek in de Nederlandse poli-
tiek? De tweede vraag gaat over het nieuwe 
verschijnsel ‘islamitisch extremisme van Neder-
lands fabrikaat’: wat is de achtergrond daarvan 
en hoe worden mensen extremist? Tot slot wijs 
ik op de noodzaak en mogelijkheid van een links 
democratisch alternatief in de strijd tegen het 
islamitisch extremisme.

Over de auteur  Frank J. Buijs is sociaal-wetenschap-
pelijk onderzoeker bij het Institute for Migration and 
Ethnic Studies (imes), Universiteit van Amsterdam

Noten  zie pagina 18

Poldermoslims: identiteit gezocht (1)

Waarom het islamitisch 
extremisme tot introspectie 
dwingt

frank buijs

de moord op 2 november

Waardoor reageerden gezagsdragers, politici 
en journalisten zo verward en paniekerig op 
de moord op Van Gogh? Het antwoord op die 
vraag schuilt ten dele in karakteristieken van 
de moordaanslag zelf. Allereerst is er het ver-
ontrustende gegeven dat we voor het eerst in de 
geschiedenis te maken hebben met islamitisch 
extremisme van Nederlandse bodem. Dat is 
nieuw en dat betekent dat extremisme geen 
kwaad van buiten meer is, dat ons land kennelijk 
aan de ontstaansvoorwaarden voor dergelijke 
opvattingen voldoet. Al snel werd duidelijk dat 
het hier niet ging over zomaar één gek, maar dat 
er sprake was van diverse netwerkjes van gelijk-
gezinden. Bovendien bleken er in Nederland 
mensen te zijn met begrip voor de motieven 
achter de moord. Anderen zouden hetzelfde pad 
kunnen gaan volgen. Dit alles is beangstigend en 
het legt een zware druk op bestuur en politiek: 
er moet iets worden gedaan, maar wat precies 
is nog lang niet duidelijk. Angst verbindt zich 
met een gevoel van onvermogen, wat onder 
meer tot uitdrukking komt in de schreeuw om 
harde maatregelen: daaruit spreekt niet zozeer 
slagvaardigheid, als wel angst en een gebrek aan 
doelgerichtheid.
 Er is nog iets verontrustends aan de moord-
aanslag: de moord was een op rituele wijze vorm-
gegeven slachting en de dader liet een claimbrief 
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achter waarin woede en verongelijktheid werden 
verwoord in een vreemd mengsel van Neder-
landse en Wahhabitische teksten.1 Daarmee 
werd de moord meer dan een uiting van weerzin 
tegen een botte anti-islamist: hij werd geplaatst 
in het bredere kader van een wereldwijde strijd 
voor ‘zuivering’ van de islam, hereniging van de 
umma2 en een heilige oorlog tegen de vijanden 
van het geloof. 
 Het zal nog wel wat tijd en inspanning kosten 
om de betekenis van deze ideologische funde-
ring precies te doorgronden, maar duidelijk is 
dat de gevolgen vérstrekkend zijn. De extremis-
ten ontlenen hun inspiratie aan de strijd van 
verdrukte geloofsgenoten over de gehele wereld 
en dat  beperkt de mogelijkheden om er in Ne-
derland wat tegen te doen. Bovendien definiëren 
ze de situatie als een onvermijdelijke botsing 
van religies en beschavingen, waarbinnen indi-
viduen de plicht hebben om de uiterste conse-
quenties te trekken.
 Paradoxaal genoeg verkondigen veel westerse 
conservatieven precies dezelfde opvatting, maar 
dan uiteraard in spiegelbeeld: het zou gaan om 
een botsing van beschavingen, om Verlichting 
versus Middeleeuwen, om een religie die de 
mensenrechten schendt versus een ‘joods-chris-
telijk-humanistische’ traditie die die rechten 
juist centraal stelt. Hierover valt veel meer te zeg-
gen, maar mij gaat het hier om het gegeven dat 
zowel islamitische extremisten als westerse con-
servatieven met hun ‘religie-en-cultuur’-bena-
dering het actuele conflict verkeerd benoemen. 
Zeker, religie speelt een rol en cultuur ook, maar 
de kern van het probleem is een politieke strijd, 
een botsing tussen democratie en een specifieke 
vorm van extremisme, waarbij de conflicterende 
standpunten draaien om opvattingen over hoe 
de samenleving moet worden ingericht. 
 Tot slot is er het verschijnsel van de politieke 
moord zelf ¬ werkelijk niet de eerste in Neder-
land, maar we hebben er toch zó weinig ervaring 
mee, dat het verschijnsel geen uitgewerkte plaats 
in ons politieke denken heeft. Dat droeg bij aan 
de recente verwarring. De gevolgen van politiek 
geweld kunnen moeilijk worden onderschat. 

Een moord vanwege geuite opvattingen en me-
ningen raakt niet alleen het slachtoffer en zijn 
nabestaanden, maar ook de samenleving als 
geheel. De openheid en de sociale samenhang 
worden bedreigd. In november werd dat extra 
benadrukt doordat de moord op Van Gogh werd 
gevolgd door een reeks van brandstichtingen en 
een golf van bedreigingen die leken te wijzen op 
escalatie. Het landsbestuur reageerde traag en de 
media opgewonden, het land leek op drift. ‘Leek’, 
want later zou blijken dat de publiciteit eenzijdig 
focuste op de explosieve fenomenen en dat op lo-
kaal niveau talloze initiatieven werden genomen 
om het gesprek weer op gang te brengen.
 De kwetsbaarheid van de democratie moet 
niet worden overdreven ¬ angst en paniek zijn 
slechte raadgevers. Plat gezegd: ook na de bom-
aanslagen in de treinen van Madrid ontwikkelt 
de Spaanse samenleving zich verder en functi-
oneert de Spaanse democratie. Samenlevingen 
hebben een groot weerstandsvermogen. Daarom 
als zijsprongetje een tribuut aan de fietsende 
minister van Justitie die een waardevolle bood-
schap uitzendt. Ik parafraseer: ‘Ik laat mijn leven 
niet regeren door de angst die extremisten pro-
beren te zaaien en ik zou willen dat de hele sa-
menleving zo reageert. Als ik word vermoord is 
er morgen een ander om mijn werk voort te zet-
ten en precies dat is de kracht van de democratie.’

druk op pijnplekken

Toch bieden de bezorgdheid over de groei van 
het islamitisch extremisme, de onderkenning 
dat het gaat om een inheems verschijnsel, de 
vaststelling dat er sprake is van een nieuwe in-
ternationale samenhang en de onbekendheid 
met het fenomeen ‘politieke moord’ slechts ten 
dele een verklaring voor de morele paniek van de 
afgelopen maanden. Een ander deel van de ver-
klaring is gelegen in het feit dat de moord op Van 
Gogh drukt op pijnplekken van de samenleving 
die sowieso al bestonden.
 Een politieke moord verwoordt de boodschap: 
‘Jullie orde is de mijne niet’, ‘Ik erken jullie sy-
steem en jullie macht niet’. Met andere woorden, 
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de legitimiteit van politiek en bestuur wordt 
betwist. De boodschap kwam in dit geval van een 
in de Nederlandse politiek marginale persoon 
en stroming. Maar de afstand tussen burgers en 
bestuurders is een veel breder probleem. Sinds 
de erosie van de zuilenmaatschappij in de jaren 
zestig is die afstand langzaam, maar gestaag 
toegenomen en de Fortuyniaanse rebellie heeft 
dat verschijnsel tot een acuut probleem gemaakt. 
Het vertrouwen in de gevestigde politiek is ern-
stig ondermijnd en dat uit zich in het gedrag van 
de kiezers. De vvd dreigt stemmen aan Wilders 
kwijt te raken. Wouter Bos waarschuwt terecht 
dat de ingrediënten voor een opstand van de 
kiezers nog altijd aanwezig zijn. In wezen heb-
ben we te maken met een democratie-probleem, 
waarbij de legitimiteit van politiek en bestuur 
ter discussie staat. En precies op dat terrein ligt 
de verbinding met de onrust over de moord op 
Van Gogh. De moordenaar en degenen die sym-
pathiseren met een deel van zijn opvattingen ac-
tualiseren als het ware het veel bredere, sluime-
rende probleem van de erosie van legitimiteit. 
Dat verklaart ten dele de heftige reacties.
 Een tweede pijnplek die door de moord is 
bloot komen te liggen, betreft de vrijheid van 
meningsuiting en de machtsverhoudingen die 
hierbij een rol spelen. ‘Geitenneukers’ is hierbij 
het sleutelwoord. Hoe is het mogelijk dat een 
hele religie in verband wordt gebracht met 
bestialiteit en vrijwel alle goedgebekte politici 
en commentatoren niet verder komen dan een 
soort meesmuilend stilzwijgen? De macht in 
media-land is oneerlijk verdeeld. 
 Laten we ons beperken tot de columnist: hij 
bepaalt de vraagstelling en de toonzetting, iedere 
week opnieuw en de opposant is per definitie 
marginaal. De columnist heeft macht, maar er is 
geen tegenmacht. Dat vraagt om uiterste terug-
houdendheid en voorzichtigheid, maar daaraan 
heeft het de laatste tijd nogal eens ontbroken. 
Sterker, het leek soms alsof we het ontstaan 
meemaakten van een nieuwe kaste van een 
soort seculiere oelema3, die je maar beter niet 
kunt bekritiseren. Columnisten zijn de nieuwe 
vrijgestelden van onze tijd. Met hun vaste publi-

catieplaats beschikken ze over een overmaat aan 
vuurkracht. Bovendien zijn velen sinds kort ‘be-
kende Nederlanders’ die te pas en te onpas wor-
den uitgenodigd om hun mening te ventileren, 
juist omdát ze het conflict zoeken en daarmee 
voor verbaal vertier zorgen. Zo wordt een publi-
citaire machtsongelijkheid geconstrueerd. 
 Dat blijkt ook uit het onthutsende gegeven 
dat slechts enkelen die doelwit waren van de 
beledigingen van Theo van Gogh naar de rech-
ter zijn gestapt. Dat geldt voor ‘minderheden’, 
maar evenzeer voor gevestigde namen als de 
oud-politicus Rosenmöller, de hoogleraar Gans, 
burgemeester Cohen. Al deze potentiële klagers 
weten dat een proces tijdrovend is, beperkte 
kans van slagen heeft, een inbreuk vormt op het 
privé-leven, hen belemmert in hun werkzaam-
heden en bovendien een stempel op hen drukt 
dat ze nooit meer kwijtraken. Dus zien zij ervan 
af en het schelden gaat voort. Wat de een viert als 
vrijheid van meningsuiting, ervaart de ander als 
machteloosheid.
 Een derde pijnplek betreft de thematiek van 
integratie, onderklasse en multiculturalisme. 
Kwam Mohammed B. tot zijn daad vanuit een 
gebrekkige integratie, een gespleten loyaliteit, 
afwijzing van de westerse waarden? Die vraag 
werd opgeworpen. Daarmee kwam het hele min-
derhedenbeleid in het vizier en dat is – ondanks 
de inspanningen van de commissie Blok ¬ een 
onverwerkt twistpunt in de Nederlandse poli-
tiek. Er is de afgelopen decennia wel het een en 
ander bereikt, maar er zijn ook fouten gemaakt, 
met vérstrekkende gevolgen. Pim Fortuyn heeft 
die fouten gepolitiseerd en de sociaal-democratie 
aangewezen als hoofdschuldige.
 De opmars van het Fortuynisme en de ver-
rechtsing van de Nederlandse politiek geven as-
similationistische opvattingen over integratie de 
ruimte. Daarin liggen zeker enkele reële punten 
besloten, maar het probleem is dat die denkwijze 
meer het karakter heeft van een geloofsbelijde-
nis, dan dat ze een praktische oplossing voor 
actuele problemen in zich bergt. Terwijl in 
Frankrijk het ideologische discours over ‘laïcité’ 
en seculariteit wordt ingehaald door een prag-
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matisering van het beleid, wordt in Nederland 
het vertrouwde stramien van niet-ideologisch 
pragmatisme vervangen door een slecht onder-
bouwde ideologisering. ‘Aanpassing’, ‘scheiding 
van kerk en staat’, ‘de waarden van de Verlich-
ting’ ¬ het zijn forse termen waarin elke nuance 
ontbreekt en die desalniettemin zonder terug-
houdendheid worden gebruikt om beleidsmaat-
regelen te rechtvaardigen. Dat leidt tot brokken. 
Pas wanneer het ideologisch-theoretische debat 
voldoende diepgang heeft ontwikkeld, komt er 
ruimte voor een soepele toepassing van opge-
dane inzichten in de praktijk. Tot die tijd wordt 
een vruchtbaar debat juist bemoeilijkt door de 
politisering, omdat die de vorm aanneemt van 
zwartepieten en het spuien van overdreven stel-
lige uitspraken in een context van inhoudelijke 
onduidelijkheid.
 Een vierde pijnplek gaat over de publieke en 
politieke manifestatie van religie. De met koran-
citaten gerechtvaardigde moord en de erop vol-
gende brandstichtingen in moskeeën, kerken en 
islamitische scholen hebben godsdienst in het 
centrum van de aandacht geplaatst. Sinds de af-
kondiging van het grondwettelijk processiever-
bod in 1848 heeft in Nederland het compromis 
gegolden dat publieke manifestaties van religie 
beperkt moeten zijn en niet-aanstootgevend 
voor andersdenkenden. De komst van moslims 
dwingt tot het maken van nieuwe afspraken. 
Dat gaat gepaard met wrijvingen. Intussen leeft 
binnen de christelijke kerken onvrede over de 
geringe bereidheid van wereldlijke gezagsdra-
gers om te luisteren naar het christelijke geluid 
inzake morele vraagstukken en heerst er be-
zorgdheid over de toekomst van de laatste resten  
van het zuilenbestel: de publieke omroep en het 
onderwijs. Die onvrede en bezorgdheid komen 
des te sterker naar voren wanneer een ‘nieuwe’ 
religie zich manifesteert, op welke wijze dan 
ook, en haar aanhangers allerlei opvattingen 
over het maatschappelijk leven formuleren.
 De meeste liberalen proberen het probleem 
weg te verklaren door te bezweren dat religie 
‘achter de voordeur hoort’: religie moet individu-
alistisch en privaat van karakter zijn. Zij roepen 

hard, maar moeten vaststellen dat de werkelijk-
heid zich niet laat leiden door bezweringen. Voor 
de sociaal-democratie ligt het lastiger. Die is 
mede-erfgenaam van de seculiere traditie van de 
Verlichting, maar heeft na de Tweede Wereldoor-
log met de ‘Doorbraak’ nadrukkelijk de deur voor 
gelovigen opengezet en een relatie-op-afstand 
tussen geloof en politiek geaccepteerd. Boven-
dien neigt de sociaal-democratie van oudsher 
meer naar een collectivistische invalshoek en 
voegt daar slechts voorzichtig individualisti-

sche accenten aan toe. Tegen die achtergrond 
zijn sociaal-democraten wat behoedzamer met 
verordonneringen over hoe gelovigen hun gods-
dienst moeten vormgeven. Een echt doordachte 
en duidelijke hedendaagse benadering van het 
thema ‘religie in het publieke leven’ bestaat er 
bij mijn weten echter niet. Kortom: twee belang-
rijke politieke stromingen in Nederland hebben 
moeite met moderne manifestaties van religie 
in het publieke domein ¬ en dat wordt pijnlijk 
duidelijk in de nasleep van de moord op Van 
Gogh. Overigens bestaat er ook binnen het cda 
verwarring op dit vlak en dat accentueert hoe 
pijnlijk dit punt is in de Nederlandse politiek. 
De ene politicus (Verhagen) bepleit een verbod 
op fundamentalistische moskeeën (maar duikt 
weg als hij erop wordt aangesproken), terwijl de 
ander (Donner) nadrukkelijk begrip toont voor 
religieus fundamentalisme en pleit voor plura-
lisme. 
 Een vijfde pijnplek hangt samen met het ka-
rakter van het debat in onze samenleving. Direct 
na de moord werd Van Gogh bejubeld als de kam-

De moord op Van Gogh drukt 
op pijnplekken, schurende 
maatschappelijke problemen, die 
de gehele samenleving omvatten 
en die al langer tot ongemak en 
onrust leiden
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pioen van de vrije meningsuiting. Later werden 
er vraagtekens geplaatst bij zijn provocerende 
discussiestijl ¬ voorzichtig, omdat je daarmee 
al snel uitkomt bij een ‘eigen schuld’-benadering. 
Geleidelijk kwam er meer aandacht voor funda-
mentele vraagstukken als de afweging tussen 
verschillende grondrechten en de betekenis van 
‘respect voor andersdenkenden’. De vraag is: zijn 
we wel op een juiste manier met elkaar aan het 
praten? Is het debat niet te veel gericht op het 
uitschakelen van ‘de tegenstander’ in plaats van 
het begrijpen van ‘de ander’? Gaat het niet te veel 
over direct oplosbare vraagstukken en te weinig 
over veel ingewikkeldere en tragere vragen over 
hoe een mens goed leeft? 
 De verwarring en paniek zoals we die de af-
gelopen maanden hebben mogen aanschouwen 
komen dus voort uit een combinatie van twee 
sets van factoren. Allereerst is er de set van facto-
ren die direct samenhangen met de moordaan-
slag zelf. Ik noemde het verontrustende gegeven 
dat we te maken hebben met extremisme van 
Nederlands fabrikaat en het feit dat een panklare 
aanpak ontbreekt. De claimbrief van Moham-
med B. suggereert een wereldwijde botsing van 
religies en beschavingen en sluit daarmee aan 
op conservatieve opvattingen waarin ‘de islam’ 
en extremisme door elkaar worden gehusseld 
en het politieke karakter van het extremisme 
uit beeld verdwijnt. Ten slotte speelt de betrek-
kelijke onbekendheid met het verschijnsel poli-
tieke moord een rol en de angst dat Nederland op 
drift raakt.
 Maar belangrijker nog is dat de moord op Van 
Gogh drukt op pijnplekken, schurende maat-
schappelijke problemen, die de gehele samenle-
ving omvatten en die al langer tot ongemak en 
onrust leiden. Dat is de tweede set van factoren. 
Ik noemde de betwiste legitimiteit van politiek 
en bestuur, het gebrek aan machtsevenwicht in 
de toepassing van de vrijheid van meningsui-
ting, de primitieve ideologisering van diversiteit 
en seculariteit, de moeizame omgang met pu-
blieke manifestaties van religie en de twijfel over 
de kwaliteit van het publieke debat in Nederland.
 Ziedaar een reeks van vraagstukken die we 

kennelijk nog onvoldoende in de vingers heb-
ben. Naar de antwoorden en oplossingen zullen 
politici en burgers de komende jaren moeten 
zoeken. Voor wat betreft de sociaal-democratie: 
er zijn meningsverschillen over de vraag of de 
Partij van de Arbeid de nieuwe taken wel voort-
varend genoeg oppakt, maar de discussianten 
delen in ieder geval een gevoel van urgentie.  
Dat is winst. 

simplificatie

Zonder twijfel heeft de verwarring in de Neder-
landse politiek ook te maken met bezorgdheid 
over het motief en de achtergrond van de moord. 
Is Mohammed B. een gestoorde eenling of een 
representant van een ideologisch complex dat 
kan worden aangeduid als het nieuwe islami-
tisch extremisme? Natuurlijk zou iedereen het 
liefst willen horen dat we te maken hebben met 
een idioot zonder netwerk. Dan zou het gaan om 
een eenmalige gebeurtenis en zou het kwaad 
geduid kunnen worden als een psychopathische 
afwijking. Helaas is de werkelijkheid grimmiger. 
Mohammed B. is geen psychopaat. Hij heeft een 
pad gevolgd en uiteindelijk een keuze gemaakt 
die bij heel veel mensen afschuw wekt, maar die 
sommige anderen kunnen navolgen. Er zijn tal 
van factoren aan te wijzen die ¬ afzonderlijk 
of in samenhang ¬ de voorwaarden scheppen 
waaronder individuen gemakkelijker geneigd 
zijn stappen te zetten op het pad van radicalisme 
en extremisme.
 Die voorwaarden liggen op het vlak van struc-
turele omstandigheden (zoals sociaal-economi-
sche factoren en de toegankelijkheid van het po-
litieke systeem), op het vlak van opvattingen van 
verschillende bevolkingsgroepen (zoals twijfel 
aan de legitimiteit van het politieke systeem of 
teleurstelling over de marginale rol van religie), 
op het vlak van optreden van de politieke elite 
(zoals de toonzetting ten aanzien van diversiteit 
en pluraliteit of het concrete beleid ten aanzien 
van minderheden) en op het vlak van de capaci-
teiten van de radicalen (zoals het organisatorisch 
vermogen, de kracht van de ideologie en het 
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vermogen om een bredere groep aan te spreken). 
Bovendien spelen de internationale verhoudin-
gen en de perceptie ervan een belangrijke rol 
(bijvoorbeeld het conflict in het Midden-Oosten 
en de relatie tussen de islam en het Westen). Ik 
kan het thema van de verklarende factoren hier 
niet uitwerken, maar zoveel is duidelijk: de pes-
simist zal concluderen dat er veel factoren zijn 
die mensen tot extremisme kunnen brengen, 
terwijl de optimist dit zal beamen, maar eraan 
zal toevoegen dat er dus ook veel manieren zijn 
om het extremisme te bestrijden.
 In tijden van toegenomen politieke spannin-
gen hebben mensen veelal minder oog voor de 
complexe achtergrond van radicaliseringspro-
cessen en zijn ze sterker geneigd hun heil te zoe-
ken bij simpele, eendimensionale verklaringen. 
Na de moord op Van Gogh is van verschillende 
kanten ‘gebrekkige integratie’ aangewezen als 
het centrale probleem en de oorzaak van radicali-
sering. Daarom heeft rechts nu de versnelde aan-
passing van minderheden aan onze samenleving 
op de politieke agenda gezet. Het feit dat er nog 
steeds ‘afgezonderde parallelle gemeenschap-
pen’ bestaan, zou de loyaliteit ten aanzien van de 
Nederlandse samenleving ondermijnen en een 
cultureel-religieuze afstand scheppen die anti-
Verlichtingsdenken bevordert. 
 Die opvatting wordt niet geschraagd door de 
feiten. Neem allereerst de loyaliteit, een thema 
dat in de Nederlandse politiek ruimschoots is 
door-geëxerceerd, bijvoorbeeld in de discussie 
over de positie van rooms-katholieken. Kan een 
katholiek die loyaal is aan het Vaticaan ook loyaal 
zijn aan de Nederlandse samenleving of moet 
hij de koningin verkiezen boven de paus om een 
goede democraat te zijn? Gelukkig is deze vraag 
afdoende beantwoord: mensen kunnen verschil-
lende loyaliteiten tegelijk koesteren, gerichtheid 
op de ‘eigen’ groep hoeft geen belemmering te 
vormen voor een bredere betrokkenheid bij de 
gehele samenleving. En daarnaast: opvattingen 
over de soevereiniteit van een opperwezen hoe-
ven niet te botsen met deelname aan het demo-
cratische proces.
 Dan is er, ten tweede, het thema van de afzon-

dering. Geïsoleerde etnisch-religieuze groepen 
hebben een tweeslachtig karakter. Ze koesteren 
de traditionele eigenheid en oefenen interne 
controle uit, maar ze zijn ook doorslaggevend in 
de ontwikkeling van sociaal kapitaal gericht op 
de nieuwe samenleving. Naarmate ze zich meer 
ontwikkelen, groeien ze naar de Nederlandse 
samenleving toe en scheppen ze de voorwaarden 
voor de eigen opheffing. Nu ze nog bestaan, is 
het de vraag welke invloed ze hebben op radica-
liseringsprocessen. Alle beschikbare informatie 
wijst erop dat de sprong van conservatisme naar 
radicalisme en zelfs extremisme niet verloopt 
via afgesloten etnisch-religieuze gemeenschap-
pen, maar juist via een breuk met die gemeen-
schappen. De moderne islamitische extremisten 
zijn eenlingen die gebroken hebben met hun 
gemeenschap en vaak ook met hun familie. In 
plaats daarvan vormen ze kleine vriendengroep-
jes die drijven op een geïdealiseerde constructie 
van een islamitische wereldgemeenschap.
 In zekere zin is Mohammed B. een prototype. 
Hij was helemaal niet opgesloten in een paral-
lelle etnisch-religieuze gemeenschap, maar had 
er juist afstand van genomen. Hij had indivi-
duele keuzes gemaakt, was goed geïntegreerd, 
schreef in een wijkkrant en probeerde geld te 
werven voor projecten voor allochtone jongeren. 
En paradoxaal genoeg was juist het individua-
lisme dat hem in staat stelde om actief te zijn in 
het maatschappelijke veld, ook de grondslag van 
zijn latere radicalisering. De kern van het islami-
tische radicalisme is de opvatting (zoals die ook 
in het protestantisme bestaat) dat het individu 
zonder tussenkomst van een clerus of schrift-
geleerden een directe spirituele relatie met het 
opperwezen aangaat, zelf de heilige boeken 
bestudeert en daar zelf religieuze en politieke 
conclusies aan verbindt.
 In veel discussies na de moord op Van Gogh 
hebben we kunnen lezen, zien en horen dat 
goedwillende moslim-leiders door geagiteerde 
opiniemakers werden aangesproken op hun ver-
antwoordelijkheid jegens hun geloofsbroeders. 
‘Doe eens wat aan jullie mensen!’, beet een co-
lumnist geïntimideerde vertegenwoordigers van 
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het Contactorgaan Moslims-Overheid toe in een 
uitzending van b&w en nova. ‘Jullie mensen’ ¬ 
de redenering is absurd, maar werd door geen 
van de aanwezige discussianten aangevochten. 
Spreken we het Vaticaan aan op het drugsge-
bruik onder katholieke jongeren in Volendam? 
Of de Russisch-orthodoxe kerk op het handelen 
van Russische maffiosi in Nederland? 
 Er wordt met twee maten gemeten. Het in-
dividualisme dat normaal wordt geacht in het 
Westen, is kennelijk niet van toepassing op 
moslims in Nederland. Het achterliggende beeld 
van de islam als ‘eenheid’ klopt niet en de wer-
kelijkheid onder jonge moslims in Nederland is 
ook anders: zij maken in toenemende mate indi-
viduele keuzes en laten zich weinig gelegen lig-
gen aan hun ouders of de oude leiders van de ‘ge-
meenschap’. De rebelse jongeren luisteren niet 
naar hen ¬ net zoals de linkse radicalen van de 
jaren zeventig en tachtig en de rechts-extremis-
ten van de jaren negentig niet naar hun ouders 
luisterden. Paradoxaal genoeg is de opkomst van 
de radicale islam in West-Europa uitdrukking 
van de toenemende integratie van jonge mos-
lims en de triomf van het individualisme van de 
Verlichting.

goed en kwaad

Sommige mensen menen dat de oorzaak van 
het islamitisch extremisme gelegen is in het 
karakter van de islam zelf. Dat zou middeleeuws 
zijn en oproepen tot haat en geweld jegens an-
dersdenkenden. Dat is een overdreven kritiek, 
maar er zijn problemen waarover nagedacht en 
gesproken moeten worden. 
 In conceptueel opzicht wringt de orthodoxe 
islam op drie gebieden met de moderne demo-
cratie. Ten eerste: geloofsafval wordt gezien als 
een van de ergst denkbare misdrijven en dat 
betekent een ernstige inperking van de vrijheid 
om een eigen geloofsovertuiging te kiezen. Ten 
tweede: het traditionele islamitische recht cate-
goriseert mensen naar religie, geslacht en status 
als slaaf of als vrije burger; dat staat op gespan-
nen voet met het gelijkheidsbeginsel. Ten derde: 

de orthodoxe islam-interpretatie is theocratisch 
van aard. De islam wordt gezien als het ordenend 
principe van de samenleving, de soevereiniteit 
berust bij god, de staat moet islamitisch zijn en 
politiek en beleid worden geacht een afgeleide te 
zijn van de religie.
 Let wel, we hebben het hier over orthodoxe 
concepten die per definitie achterlopen op de 
praktijk en die is in sommige moslim-landen en 
bij veel moslims in het Westen aanmerkelijk de-
mocratischer. Sommige hedendaagse evangelis-
ten van de Verlichting negeren de vernieuwende 
praktijken van moslims over de hele wereld en 
wensen alleen te spreken over de traditionele 
concepten van ‘de islam’. Tegenover die dogma’s 
wordt de Verlichting opgevoerd als norm van 
goed en kwaad, als scheidslijn. Dat nu is precies 
een ontkenning van de kern van de Verlichting: 
onderzoeken, meningen uitwisselen, bereid zijn 
je te laten verlichten. Een ware erfgenaam van de 
Verlichting stelt zich niet hooghartig op, alsof hij 
de wijsheid in pacht heeft, maar handelt als ver-
nieuwer en helpt om problemen en fricties op te 
lossen.
 Maar roept de islam dan niet op tot haat en 
geweld? Zeker wel. Allah is een opperwezen met 
een tweeslachtig karakter, net als God en Jahweh. 
Zij alle belichamen liefde, maar evenzeer toorn 
en wraakzucht jegens ongelovigen. Wie zegt: 
‘God is liefde’, kan verwijzen naar tal van citaten 
uit de heilige geschriften, maar is fundamenteel 
eenzijdig en brengt uiteindelijk slechts de invul-
ling die hij nastreeft tot uitdrukking. Hetzelfde 
geldt voor de extremist die zich beroept op de 
onverzoenlijkheid van zijn heer: ook hij kan 
verwijzen naar gezaghebbende citaten, ook hij is 
eenzijdig en ook hij is selectief ten gunste van de 
eigen doelstellingen. 
 Die tweeslachtigheid zit overigens niet alleen 
in religies, maar evenzeer in de grote ideolo-
gieën. De Verlichting is tegelijkertijd een vehikel 
van de vooruitgang én de basis van dictatoriale 
planmatigheid à la Stalin. Het liberalisme is 
zowel heraut van de vrijheid als legitimatie van 
uitbuiting en buitensluiting van de zwakkeren 
van de samenleving. Het christendom diende 
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als vergoelijking van de apartheid, maar haar 
belangrijkste bestrijders waren christelijke gees-
telijken. Ideologieën en religies kunnen inspire-
ren tot grootse onbaatzuchtigheid, maar onder 
specifieke voorwaarden kunnen ze evenzeer de 
voedingsbodem vormen voor extremisme. En, 
kunnen we eraan toevoegen, ieder mens heeft 
goed en kwaad in zich en kan onder omstandig-
heden slechte dingen doen.

riskante identiteitscrisis

In dit geval hebben we te maken met islamitisch 
extremisme en we hebben redelijk gefundeerde 
vermoedens over hoe mensen tot extremist 
worden. Naast een kleine categorie bekeerlin-
gen gaat het hoofdzakelijk over kinderen van 
islamitische migranten, die eigenlijk meer Ne-
derlander dan Turk of Marokkaan zijn. Net als 
alle jongeren gaan zij op een gegeven moment 
op zoek naar hun eigen identiteit. Het basisma-
teriaal daarvoor is gelegen in de etniciteit van 
henzelf en hun ouders, het eigen geloof en de 
Nederlandse samenleving. Uiteindelijk komen 
de meeste jongeren wel tot een bevredigende 
mengelmoes, een ‘patchwork-identity’.
 Heel soms gaat het mis, en wel vooral als alle 
potentiële samenstellende componenten nega-
tief worden beoordeeld. Dan worden bijvoor-
beeld de ouders gezien als verliezers (wat hebben 
ze bereikt?), als onderworpenen (ze accepteren 
een tweederangs status) en als routine-moslims 
die niet echt vroom zijn en bovendien helemaal 
niets van de echte islam begrijpen. Daarnaast 
wordt de conservatieve hoofdstroom van de is-
lam verworpen als zijnde niet consequent, niet 
zelfbewust, gericht op aanpassing en bovendien 
bezoedeld door allerhande nationale eigenaar-
digheden. Als dan ook nog het herkomstland 
van de ouders wordt ervaren als achterlijk en 
de Nederlandse samenleving wordt gezien als 
decadent en discriminerend, dan blijven er 
weinig componenten over waaruit een geluk-
kige, zelfbewuste persoonlijkheid kan worden 
opgebouwd. In die situatie dient een opnieuw 
uitgevonden, ‘zuivere’ islam zich aan als aangrij-

pingspunt. Daarmee is de betreffende jongere 
overigens nog lang geen radicaal of extremist ¬ 
om zover te komen moet nog een lange weg wor-
den afgelegd. 
 Die weg kun je je als volgt voorstellen. De 
zich ontwikkelende radicaal snijdt voor een 
goed deel de banden met familie en vrienden 
door en bouwt een nieuwe vriendengroep met 
geestverwanten op. Zo’n groep maakt het mo-
gelijk om je teweer te stellen tegen de vijandige 
buitenwereld (zowel de islamitische als de niet-

islamitische) en een eigen subcultuur te vormen 
die de afstand ten opzichte van de oude wereld 
weergeeft en de nieuwe loyaliteiten tot uitdruk-
king brengt. Binnen de groep kan een proces van 
meningsvorming op gang komen dat resulteert 
in het concept van een strijdende islam, die be-
legerd wordt en gered moet worden. Omdat veel 
gelovigen hun plicht verzaken, is de redding van 
de islam afhankelijk van het heroïsche optreden 
van de individuele groepsleden. Om daaraan 
richting te geven zal de groep enigerlei vorm van 
strategie ontwikkelen, waarin geweld een  
plaats krijgt ¬ eerst louter als denkbare moge-
lijkheid en later, naarmate de tegenstander meer 
ontmenselijkt en tot duivel gemaakt wordt, 
steeds meer als reëel perspectief. Dit is in grote 
lijnen de weg die de radicaal volgt. Het is een  
trap van duizend treden, bij elke tree vallen er 
mensen af en keren terug naar het gewone  
leven. Maar uiteindelijk belanden er wel een 
paar op de hoogste treden van het extremisme. 
Ter wille van het hoge ideaal zijn zij bereid tot 
het uiterste.

Een ware erfgenaam van de  
Verlichting stelt zich niet 
hooghartig op, alsof hij de wijsheid 
in pacht heeft, maar handelt als 
vernieuwer en helpt om problemen  
en fricties op te lossen
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doorbreek de verstening

Hoe moet in een democratie het islamitisch ex-
tremisme worden bestreden? De afgelopen tijd 
heeft rechts op dit front het voortouw genomen 
en (op enkele uitzonderingen na) de discussie 
bepaald. Links bekleedt een defensieve positie, 
waarin het steeds achter de feiten aanloopt. Dat 
mag het zichzelf aanrekenen, omdat het lange 
tijd heeft verzuimd een eigen koers ten aanzien 
van religie en extremisme te ontwikkelen. Bo-
vendien is links passief geweest ten aanzien van 
de pijnplekken van de democratie die de recente 
paniek in de Nederlandse politiek mede hebben 
veroorzaakt. Dat kan anders.
 Na 11 september 2001, een serie aanslagen van 
extremistisch-islamitische snit over de gehele 
wereld (overigens veel minder dan voorspeld 
– laten we ons toch vooral niet gek laten ma-
ken) en de moord op Van Gogh, weten we dat er 
sprake is van zoiets als een confrontatie tussen 
democratie en extremisme. Die confrontatie 
heeft vele dimensies: politiek, strategisch, poli-
tieel, enzovoort, maar de belangrijkste dimensie 
is ongetwijfeld die van de ideologie. Wat heeft 
de democratie met zijn tegenstellingen, onver-
mijdelijke compromissen en gedoe te bieden 
tegenover de verlokking van de harmonieuze 
utopie? Hoe kan in de strijd tegen het totalita-
risme de kwaliteit van de democratie worden 
gehandhaafd? Hoe voorkom je dat de democratie 
in de strijd tegen de partij van de duivel van het 
islamitisch extremisme zichzelf gaat opvatten 
als de partij van god: lelieblank en boven alle 
kritiek verheden, bereid om zijn eigen grondsla-
gen af te breken ter wille van de strijd tegen de 
duivel, niet in staat de vijand nauwkeurig te ana-
lyseren, vol verwijten jegens gewone moslims, 
gesloten en niet open en daardoor slecht in staat 
tot ideeënstrijd over alles wat samenhangt met 

extremisme en al helemaal niet in staat om te 
bekijken of ze zelf niet hier en daar tekortkomin-
gen vertoont?
 We kunnen lessen trekken uit een eerdere 
botsing tussen democratie en totalitarisme, na-
melijk de Koude Oorlog. In die tijd was het Mc-
Carthyisme de scherpste en meest verwerpelijke 
rechtse stroming, die iedere nuancering in de 
tweestrijd verdacht maakte en iedere vertolker 
van een kritisch geluid brandmerkte als ‘meelo-
per van het communisme’ die moest worden ver-
wijderd uit de samenleving. In reactie op het Mc-
Carthyisme toonde links een hopeloze stuurloos-
heid en verdeeldheid. Enerzijds waren er binnen 
links de ‘rechtse’ diehards die ¬ terecht ¬ het 
totalitaire karakter van het communisme aan de 
kaak stelden, maar die daarin doorschoten, die 
de imperialistische Vietnam-oorlog rechtvaar-
digden en die de strijd tegen het communisme 
ook in eigen land en met alle mogelijke midde-
len wilden voeren. Anderzijds waren er de fellow 
travellers, de mensen die ¬ terecht ¬ de tekort-
komingen van het kapitalistische systeem aan 
de kaak stelden, maar die zich vervolgens lieten 
verleiden door de illusie van de harmonieuze 
utopie, tegen het andere kamp aanschurkten en 
bijvoorbeeld de Muur betitelden als antifascisti-
scher Schutzwall.
 Deze gespletenheid van linkse democraten 
jegens het totalitarisme en extremisme is tijdens 
de Koude Oorlog niet opgelost en wellicht speelt 
dat nog door in de huidige confrontatie met het 
islamitisch extremisme. In ieder geval kan links 
alleen uit het defensief komen, wanneer het een 
tegenwicht biedt aan de dreigende ‘verstening’ 
van posities in het actuele publieke debat. Het 
extremisme kan alleen dan verslagen worden 
wanneer de democratie práát over haar tekortko-
mingen, hoe pijnlijk die soms ook mogen zijn.

Noten

1 Het Wahhabisme is een 
puriteinse variant van de  
islam, geworteld in (Saoedie-) 

Arabië, gericht op ingrijpende 
hervormingen van de staat en 
het publieke leven in islamiti-
sche landen.

2. Internationale islamitische ge-
meenschap

3.  Islamitische rechtsgeleerden
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Poldermoslims: identiteit gezocht (2)

Voor Allah en mijzelf
Jonge Marokkanen op zoek naar de ‘echte’ islam

martijn de koning & edien bartels

Marokkaans-Nederlandse jongeren staan op het 
moment in het middelpunt van de belangstel-
ling ¬ soms op positieve wijze, zoals met de 
populaire rappers Raymzter en Ali B. het geval is, 
maar vaker op een negatieve manier, vanwege 
criminaliteit en radicalisme. Sinds de moord op 
Theo van Gogh gaat de aandacht vooral uit naar 
de radicalen onder de moslimjongeren, die ook 
onderwerp zijn van een recent aivd-rapport.1 
Maar hoe gaat het met de ‘gewone’ jongens en 
meisjes, Marokkanen die niet crimineel zijn en 
niet radicaal? Hoe gaan zij om met de islam, hier 
in Nederland? En hoe reageren ze op gebeurte-
nissen als de aanslagen van 11 september 2001 en 
de moord op Theo van Gogh?
 In dit artikel kiezen we drie manieren om een 
antwoord te geven op deze vragen: kijken naar 
de discussies die jonge Marokkanen voeren met 
leeftijdgenoten, ouders en imams; analyseren 
welke invloed het maatschappelijke debat over 
de islam op deze jongeren heeft; en hun activi-
teiten op internet nagaan. Hierbij komen ook de 
radicalen onder de jongeren aan bod. Centraal 
in onze analyse staat de zoektocht naar de pure, 

Over de auteurs  Martijn de Koning is antropoloog. 
Hij promoveert aan de Vrije Universiteit te Amster-
dam en is verbonden aan het isim (International 
Institute for the Study of Islam in the Modern World) 
in Leiden. Edien Bartels is antropoloog en verbonden 
aan de Afdeling Sociale en Culturele Antropologie van 
de Vrije Universiteit te Amsterdam

Noten  Zie pagina 25

zuivere of echte islam en de manier waarop deze 
vorm krijgt in het alledaagse leven van moslim-
jongeren in Nederland. 2

 De islam vatten we op als een geheel van re-
pertoires, een soort gereedschapskist, bestaande 
uit praktijken (zoals bidden en vasten, het 
dragen van een hoofddoek) en voorstellingen 
(zoals halal en haram).3 Hoewel in het publieke 
debat de islam doorgaans als een vaststaand en 
duidelijk afgebakend kader wordt voorgesteld, 
blijkt uit onderzoek, waaronder ons eigen werk 
met Marokkanen in Gouda, dat dat niet het geval 
is.4 Jonge moslims staan voor keuzes uit de ver-
schillende repertoires. Zo moeten meisjes kiezen 
tussen het wel of niet dragen van een hoofddoek. 
Christenen kunnen worden beschouwd als on-
gelovigen, maar ook als representanten van een 
‘volk van het boek’ ¬ wat vraagt om een andere 
benadering. 
 Door te kiezen voor bepaalde interpretaties 
ontwikkelen jongeren hun identiteit. Dit ge-
beurt altijd in interactie met anderen, binnen en 
buiten de eigen groep. Binnen en tussen groepen 
is sprake van machtsverhoudingen. Vandaar dat 
in dit kader wel wordt gesproken van identity 
politics of muslim politics: het uitonderhandelen 
van de eigen identiteit en het streven naar accep-
tatie daarvan via een strategie.5 Over de definitie 
van de islam, de betekenis en het belang ervan, 
wordt voortdurend, zowel impliciet als expliciet, 
onderhandeld tussen mensen binnen de eigen 
groep en met mensen daarbuiten. De islam is 
dus geen vanzelfsprekend gegeven, maar een 
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bron van reflectie, studie en discussie in een pro-
ces van identiteitsformatie.6 
 

doorvragen

Marokkaanse jongens en meisjes groeien van 
kleins af aan op met de begrippen halal en haram. 
Vooral de term haram wordt vaak gebruikt. De 
jongeren in ons onderzoek in Gouda hadden 
geen enkel probleem om daar voorbeelden van te 
noemen: liegen, seks voor het huwelijk, alcohol 
drinken, varkensvlees eten, etcetera. De meeste 
konden slechts twee of drie voorbeelden van 
halal geven. De begrippen halal en haram worden 
meestal gebruikt in relatie tot voeding, kleding 
en man-vrouw verhoudingen en om elkaars 
gedrag te beoordelen. Het zijn geen objectieve 
categorieën, maar religieus-culturele concepten 
met behulp waarvan jongeren hun belevingswe-
reld afbakenen en hun identiteit formeren. Bijna 
alle vragen van jongeren over de islam worden 
in deze termen gesteld. Is het haram om bij niet-
moslim vrienden thuis te eten? Is het toegestaan 
om make-up te dragen, net als Nederlandse 
meisjes? Is het haram om in een restaurant stage 
te lopen wanneer daar alcohol wordt geschonken 
en varkensvlees geserveerd? Is het toegestaan 
om je hoofddoek af te doen als je die op school 
niet mag dragen? Dit zijn vragen die keer op keer 
worden gesteld aan imams of aan anderen die in 
de ogen van de jongeren een autoriteit voor de 
islam zijn. Ze hebben meestal betrekking op het 
dagelijks leven in Nederland en impliceren vaak 
een vergelijking met (vermeende) praktijken 
van autochtone niet-moslimjongeren.
 Hoewel moslimjongeren dit soort kwesties 
wel met hun ouders bespreken, zoeken ze de 
antwoorden vaak bij anderen. Dit heeft te maken 
met schaamte om over bepaalde onderwerpen 
¬ zoals man-vrouw verhoudingen ¬ te praten, 
maar ook met de opvatting dat de islam van hun 
ouders is vermengd met culturele artefacten. 
Jongeren willen de islam ‘strippen’ van wat zij 
zien als Marokkaanse tradities. Voor meisjes 
betekent dit bijvoorbeeld dat zij zich op de islam 
beroepen om te studeren, te werken en gelijke 

rechten voor mannen en vrouwen na te streven. 
Zij zien de praktijk waarbij moeders thuis blijven 
en voor de kinderen zorgen als ‘iets Marokkaans’ 
dat niet bij de ‘echte’ islam hoort. Jongens vullen 
de ‘echte’ islam juist zodanig in dat de ruimte 
van meisjes beperkt wordt. Opvallend is dat de 
drang tot het zoeken naar de ‘echte’ islam zowel 
te vinden is bij jongens en meisjes die strikt en 
zorgvuldig zijn in het naleven van religieuze 
plichten (zoals bidden en het vermijden van con-
tacten tussen jongens en meisjes), als bij hen die 
zich losser opstellen. De zoektocht vindt plaats 
onder alle moslimjongeren: niet alleen de radica-
len waar de aivd in zijn rapporten over spreekt, 
maar ook de ‘gewone’ jongeren. 
 Halal en haram zijn niet alleen normerende 
categorieën en identiteitsformerende concepten, 
het zijn ook onderhandelingsconcepten. Dit 
wordt bijvoorbeeld duidelijk bij de beantwoor-
ding van de vraag ‘moet ik een hoofddoek dra-
gen?’ door een imam in Gouda. Deze vraag werd 
gesteld door een meisje dat op een school zat 
waar het dragen van de hoofddoek destijds niet 
was toegestaan.7 Het antwoord luidde: ‘Ja, dit is 
verplicht.’ De imam was niet op de hoogte van de 
situatie van het meisje, een aantal aanwezige vol-
wassen vrouwen waren dat wel. Die stelden ver-
volgens de vraag: ‘Maar wat moet je doen als het 
verboden is?’ De imam antwoordde: ‘Dan moet 
je het toch doen, want het is verplicht.’  ‘Maar 
wat als je dan van school moet?’ ‘Je moet ervoor 
vechten!’ ‘Wat als de school bij het verbod blijft?’ 
‘Dan moet je met de school gaan praten.’ Na on-
geveer tien minuten luidde het laatste antwoord 
van de imam: ‘Wanneer je naar school gaat, moet 
je de hoofddoek dragen. Als je daar bent, doe je 
deze af en als je naar huis gaat doe je deze weer 
op.’ Dit was precies de praktijk van alledag voor 
alle meisjes op die school met een hoofddoek. De 
vrouwen die doorvroegen waren ook uit op dat 
antwoord, zo vertelden ze later. Hoewel de norm 
dus duidelijk werd gesteld, konden de meisjes 
zich toch, met instemming van de imam, aan de 
schoolvoorschriften houden. Dat was belangrijk, 
omdat zij zich schuldig voelden wanneer ze 
hun hoofddoek wisselend om en af deden. Dat 
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wordt namelijk ter discussie gesteld door andere 
moslims: ‘Dat is spelen met je geloof en dat hoort 
niet, dat is haram.’ Door de uitspaak van de imam 
kregen de meisjes een legitimatie voor hun zelf 
gevonden oplossing.
 Een tweede voorbeeld laat een andere kant 
zien van het onderhandelingsproces. Een imam 
verklaarde dat vrouwen niet mogen werken en 
fietsen. Dit riep grote woede op onder veel vol-
wassenen die dit in tegenspraak vonden met de 
Nederlandse situatie. Vooral jongens waren ech-
ter enthousiast. ‘De imam spreekt de waarheid 
en de ouderen kunnen daar moeilijk tegen. Maar 
het is de waarheid, dit is de islam!’ Toch legden 
veel jongens en meisjes zich niet neer bij deze 
uitspraken: ‘Wat ik in de praktijk doe is mijn 
zaak, dat is tussen mij en Allah.’ 
 In de moskee van ons onderzoek, moskee 
Nour in Gouda, konden jongeren met hun 
vragen en behoeften goed terecht.8 Imams, 
bestuursleden, vrijwilligers en begeleiders van 
sociaal-culturele activiteiten waren altijd wel 
bereid om vragen te beantwoorden en activitei-
ten te organiseren. Dit is echter in lang niet alle 
moskeeën het geval. Veel bestuurders en imams 
zijn slecht op de hoogte van wat er onder jonge-
ren leeft. Imams spreken vaak geen Nederlands. 
Jongeren spreken op hun beurt nauwelijks Ara-
bisch, waardoor ze de vrijdagpreken niet begrij-
pen. Jongeren zijn gewend door te vragen over 
zaken die in de koran staan, ze willen begrijpen 
waarom de dingen zijn zoals ze zijn. Hoewel ze 
duidelijke normen zoeken, willen ze ook weten 
waaróm iets wel of niet mag. Ouders hebben niet 
altijd een antwoord paraat en soms past dit door-
vragen ook niet bij de opvatting dat je de schep-
ping van Allah moet accepteren zoals deze is.9

 Net zo min als in moskeeorganisaties, her-
kennen jongeren zich in koepelorganisaties als 
de ummon, de koepel voor Marokkaanse mos-
keeën. Beide typen organisaties vertegenwoor-
digen in hun ogen de eerste generatie mannen. 
Die houden zich met andere zaken bezig dan zij. 
Wanneer jongeren serieus en vroom worden, 
juichen ouderen dit toe. Maar soms vinden zij 
dat jongeren te streng in de leer worden. Wan-

neer ze bijeenkomsten organiseren buiten de 
moskee, met sprekers die de ouderen te strikt 
vinden, kan dit onrust oproepen. Het gevolg is 
dan dat zo’n groep jongeren zich langzaam iso-
leert of wordt verwijderd uit de moskee.   

buitenstaandersblik 

Als identiteitsconstructies door onderhandelen 
tot stand komen, is van belang wie met wie on-
derhandelt. Moslimjongeren gaan bij elkaar en 

bij allerlei autoriteiten te rade in hun zoektocht 
naar de islam. Tegelijkertijd beïnvloeden reacties 
van de Nederlandse samenleving hun ontwikke-
ling als moslim.10 Een belangrijke vraag is dus: 
hoe kijken niet-moslims naar moslims? Welke 
betekenis hechten buitenstaanders aan een mos-
limidentiteit en hoe komt dat op moslims over?
 De meeste autochtone Nederlanders be-
schouwen de islam als een vreemd element in 
de samenleving. Dit werd vooral duidelijk na 
11 september 2001, tijdens de verkiezingscam-
pagne met Pim Fortuyn in 2002 en in de lopende 
integratiedebatten. Daarin zijn termen als al-
lochtonen, moslims, etnische minderheden en 
buitenlanders volledig door elkaar gaan lopen. 
Voor moslims zelf was 11 september een belang-
rijk keerpunt. Een van de meisjes uit ons onder-
zoek in Gouda fietste de dag erna over straat en 
werd uitgescholden. Op dat moment realiseerde 
zij zich, zo vertelde ze, dat ze ‘er niet bij hoorde’. 
Ze sprak goed Nederlands en had een baan, maar 
ze voelde zich geen deel uitmaken van de Neder-
landse ‘verbeelde gemeenschap’.11 
 De reacties die politici als Verdonk, Van Aart-

De drang tot het zoeken naar de 
‘echte’ islam is zowel te vinden 
bij jongeren die strikt zijn in het 
naleven van religieuze plichten, 
als bij hen die zich losser opstellen
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sen en Wilders uitten na de moord op Van Gogh 
hebben deze indruk nog eens versterkt. Van 
moslimorganisaties werd verwacht dat zij pu-
bliekelijk afstand namen van de moord, terwijl 
dat na de moord op Fortuyn van milieu-organi-
saties niet werd gevraagd. Veel moslims vinden 
dat er met twee maten wordt gemeten en dat 
bevestigt hun indruk dat ze tweederangsburgers 
zijn. De moord op Van Gogh werd niet door alle 
moslims afgekeurd. Velen waren diep gekwetst 
door zijn gebruik van termen als ‘geitenneukers’ 
en ‘vijfde colonne’. Zijn medewerking aan de film 
Submission I werd beschouwd als de zoveelste 
belediging. Er waren ook Marokkanen die de 
film niet beledigend noemden, vooral mensen 
voor wie de islam niet veel betekenis meer heeft 
en ouderen die de film niet kenden. Maar veel 
jongeren waren er juist erg verbolgen over. Niet 
voor het eerst plaatste Ayaan Hirsi Ali moslims 
in een negatief daglicht, alsof alle moslimman-
nen hun vrouwen slaan op basis van de koran. 
Doordat die boodschap werd verbeeld met hei-
lige teksten op het lichaam van een gesluierde, 
naakte vrouw was de film extra kwetsend. Na de 
moord op Van Gogh trad wel een verandering 
op bij moslimorganisaties: velen komen nu naar 
voren om openlijk te spreken over radicalisering 
onder jongeren en proberen dat proces te stop-
pen. Maar nog altijd overheerst de gedachte als 
moslim in Nederland niet geaccepteerd te zijn. 
 Een gevolg van die tekortschietende accepta-
tie van de islam is dat een belangrijke strategie 
van moslimjongeren niet langer werkt. Jonge 
moslims zijn met hun zoektocht naar de islam 
juist bezig zich in te passen in de Nederlandse 
samenleving: ze zoeken de moslimidentiteit 
mede om zich te verlossen van de slechte naam 
van Marokkanen en van de associatie met cri-
minaliteit. Het Marokkaan-zijn impliceert een 
niet-Nederlandse verwijzing, terwijl de islam als 
universele religie ongebonden is, niet gebonden 
aan nationaliteit of etniciteit.12 De islam als etni-
citeitsoverschrijdende identiteit is de uitkomst 
van een cognitive shift: jonge mensen oriënteren 
zich steeds meer op de Nederlandse samenleving 
in plaats van op het land van herkomst van de 

ouders.13 Het feit dat de islam nu veelal wordt be-
schouwd als vreemd aan die Nederlandse samen-
leving, maakt het wisselen van identiteit er niet 
eenvoudiger op en laat zien dat het hier gaat om 
een tweerichtingsproces: vanuit de Nederlandse 
samenleving en vanuit moslims zelf. 
 Een andere strategie van jongeren om ‘erbij 
te horen’ is het expliciet definiëren van wat mos-
lim-zijn voor hen inhoudt. Maar ook dat levert 
weerstand op. Tijdens een debat aan de Vrije 
Universiteit Amsterdam kort na de moord op 
Van Gogh, stelde een moslimmeisje dat de islam 
vrede, tolerantie en liefde is. Daarop antwoordde 
een autochtone niet-moslim dat dat niet klopte: 
in de koran zou immers staan dat ongelovigen 
gedood mogen worden. Niet-moslims drin-
gen zo een eigen definitie van de islam op aan 
moslims, een die anders en negatiever is dan de 
definitie die moslims zelf formuleren. Iets soort-
gelijks doet zich voor wanneer Hirsi Ali bepaalde 
opvattingen over de ‘ware’ islam en de gevaren 
daarvan uit.14 In een Open Brief aan Cohen legde 
zij uit dat de ware moslim een andere agenda 
heeft dan hij en niet naar consensus streeft. De 
ware moslim heeft volgens Hirsi Ali anti-semiti-
sche trekken en geeft vrouwen en kinderen een 
ondergeschikte rol. Paul Cliteur bedient zich van 
een vergelijkbare strategie, overigens niet alleen 
tegen moslims gericht maar ook tegen christe-
nen, wanneer hij stelt dat een samenleving van 
échte moslims en échte christenen onmogelijk 
is.15 Geert Wilders spreekt zich in dezelfde lijn 
uit: ‘Ik vraag helemaal niks van mensen. Ik wil 
alleen dat ze zich aan Nederlandse wetten en 
regels houden. En inderdaad, als je de islamiti-
sche regels puur neemt, zal dat niet lukken. Een 
liberale islam is onmogelijk.’16 Mensen als Hirsi 
Ali, Wilders en Cliteur negeren met dergelijke 
uitspraken het feit dat moslimjongeren de islam 
proberen in te vullen als een religie van toleran-
tie en vrede. Met andere woorden: niet-moslims 
bepalen wat de ‘echte’ islam is en leveren vervol-
gens kritiek op die islam. Waar hun versie van de 
islam precies op is gebaseerd, wordt echter niet 
duidelijk. 
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cyberislam

Radicale moslims doen niet mee aan het maat-
schappelijk debat over de islam. Zij voeren hun ei-
gen discussies binnen een virtuele umma (grens-
overschrijdende islamitische gemeenschap) ¬ 
wat overigens absoluut niet wil zeggen dat alle 
debatten op internet radicaal zijn. Internet is een 
nieuwe arena waar onderhandelingen hun beslag 
krijgen over wat de islam is en wat het in het da-
gelijks leven betekent om moslim te zijn. 
 Zoals onder alle jongeren heeft het internet-
gebruik onder Marokkaans-Nederlandse jonge-
ren een hoge vlucht genomen. Dit is goed te zien 
op websites als Marokko.nl, Maghrebonline.
nl, Maroc.nl en Mocros.nl. Hier wordt gediscus-
sieerd over allerlei onderwerpen, van het nieuws 
van de dag tot en met seks & islam. Daarnaast 
zijn er nog talloze websites die tot doel hebben 
de bezoeker, moslim of niet, te informeren en 
te onderwijzen over de islam. Voorbeelden zijn 
al-islaam.com, selefiepublikaties.com, redouan.
nl en al-yaqeen.com. Hun functie wordt wel 
gekarakteriseerd als elektronische da’wah, ‘het 
uitnodigen tot islam’ via internet. Soms is er 
een cyberimam aan verbonden.17 Vaak bestaat 
de mogelijkheid om hem per e-mail een vraag 
te stellen of om een vraag op een webforum te 
plaatsen. Soms kan een vraag worden ingetikt 
in de zoekmachine van een database, waarna 
het antwoord eruit komt rollen. Er zijn ook tus-
senvormen waarbij de meest gestelde vragen bij 
elkaar worden gezet.
 Vrijwel alle websites bieden ruimte voor dis-
cussie en daar wordt volop gebruik van gemaakt. 
Jongeren nemen standpunten in waarbij zij zich 
baseren op de koran, hadith en uitspraken van 
geleerden. Zo creëren zij eigenlijk hun eigen fat-
wa’s. Het voordeel van internet is natuurlijk dat 
zij kunnen meedoen onder pseudoniem, waar-
door ze zich vrijer voelen om allerlei kwesties 
aan de orde te stellen. Zo bieden discussiefora en 
chatrooms een platform waar jongeren een (vir-
tuele) identiteit ontwikkelen. Sites als Marokko.
nl en Maroc.nl richten zich daarbij voornamelijk 
op één etnische groep, die van Marokkaanse 

Nederlanders. Islam-sites daarentegen richten 
zich op moslims in het algemeen, ongeacht hun 
etnische achtergrond. Dat wil niet zeggen dat 
alle etnische groepen ook even sterk vertegen-
woordigd zijn. Marokkaanse en autochtone 
(bekeerde) Nederlanders lijken te domineren en 
dan vooral op de selefie-sites. Dit zijn sites die 
zich erop beroepen de ‘weg van de Salaf ’ te vol-
gen. De salaf zijn de metgezellen van de profeet 
Mohammed. Een dergelijke claim betekent dat 
deze moslims zeggen terug te gaan naar de tijd 

van de profeet Mohammed, toen de islam nog 
niet ‘besmet’ was met allerlei niet-islamitische 
(westerse) elementen. Onder de islam-sites zijn 
de selefie-sites duidelijk dominant. Onder jonge-
ren lijken ze autoriteit te genieten. Hoewel alle 
selefie-sites zich beroepen op de salaf, zijn er wel 
verschillen. Sommige betwisten vooral elkaar. 
Niet alle selefie-sites zijn uitgesproken anti-Ne-
derlands of anti-westers, al hebben ze wel veel 
maatschappijkritiek. 
 Naast websites zijn er ook online-gemeen-
schappen, de zogenaamde msn-groepen, met 
namen als WareMoslims, Moslimsdeenigeechte 
en IslamenMeer. Daar lijkt de dominantie van de 
selefies nog sterker dan op de websites. De msn-
groepen hebben meestal minder vaste leden 
dan de sites, maar dat wil niet zeggen dat hun 
reikwijdte kleiner is. Regelmatig zijn berichten 
van de msn-groepen terug te vinden op sites als 
Marokko.nl. De grotere groepen (zoals Islamen-
Meer), van soms een paar duizend leden, zijn 
gematigder dan de kleine en laten een gevarieerd 
beeld zien van opvattingen over islam.18 De klei-
nere groepen zijn zelden een lang leven bescho-

Niet-moslims dringen een 
eigen definitie van de islam op 
aan moslims, een die anders en 
negatiever is dan de definitie die 
moslims zelf formuleren
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ren. Vrij snel nadat er meldingen komen dat er 
opruiende teksten en bedreigingen worden uit-
gewisseld, worden ze gesloten. De discussies en 
berichten binnen de groepen zijn heel divers, de 
onderwerpen gaan van de duivel tot seks en van 
demonstraties tot jihad, maar allemaal berichten 
ze over de omgang met het Westen. ‘Het Westen’ 
staat dan vooral voor de vs, Israël en de joden en 
Nederland. Er zijn selefie-msn-groepen die zich 
sterk afkeren van de Nederlandse maatschappij, 
maar er zijn er ook die juist toenadering zoeken 
en geweld afwijzen. 
 De selefie-msn-groepen en -websites wer-
ken vanuit de begrippen halal en haram. Daarbij 
liggen de accenten anders dan in de discussies 
tussen ‘gewone’ jongeren. Haram zijn zaken die 
als ‘westers’ gezien worden zoals demonstraties, 
muziek en dergelijke. De positie van de vrouw 
is een belangrijk onderwerp, waar veel verschil-
lende visies op te vinden zijn. Soms ligt werken 
buitenshuis door vrouwen per definitie moeilijk, 
terwijl anderen dat alleen problematisch vin-
den wanneer vrouwen in een sekse-gemengde 
omgeving werken. Er zijn selefies die de nadruk 
leggen op de ‘hogere jihad’, de innerlijke strijd 
van het individu om allerlei verleidingen te 
weerstaan die ingaan tegen de regels van het 
geloof. Andere selefies ondersteunen juist de 
‘kleine jihad’, de verdedigingsoorlog of heilige 
oorlog. Zij wijzen de hogere jihad af, omdat deze 
op een zwakke overlevering gebaseerd zou zijn. 
De meeste selefie-sites en msn-groepen ken-
nen nauwelijks echte discussies. Het zijn vooral 
ontmoetingsplaatsen voor gelijkgezinden, die 
vooral bezig zijn met zoeken naar de vraag wat 
het ideaal is, dus hoe zij de juiste weg moeten 
bewandelen.
 Vragen die bij jongeren rijzen in de context 
van het dagelijks leven in een niet-islamitische 
samenleving ¬ zoals over het dragen van make-
up, de hoofddoek etcetera ¬ zijn op de selefie-
sites niet te vinden. Ze komen wel aan bod bij 
de msn-groepen en de grotere niet-selefie-sites, 
waar het juist de selefies zijn die het voortouw 
nemen in de beantwoording. De invloed van de 
selefies is dus groter dan hun eigen, beperkte dis-

cussiekring, maar hóe groot precies is moeilijk te 
achterhalen. Internet is anoniem en wie er ach-
ter de pseudoniemen zit is bijna niet na te gaan. 
Aan de ene kant lijkt hun invloed groot. Veel 
jongeren koesteren sympathie voor de selefies, 
omdat die ‘serieus’ en consequent zijn: ze zeggen 
niet alleen wat de ‘pure’ islam is en kennen haar 
bronnen, ze leven daar ook naar. Duidelijk is dat 
selefies, vaak zelf jong, de wensen en behoeften 
van moslimjongeren kennen en antwoorden 
kunnen geven die aansluiten op hun vragen. 
 Aan de andere kant moet hun invloed ook 
niet worden overschat. De uitspraken van de 
selefies stellen de norm voor wat haram en halal 
is, maar veel jongeren geven aan dat zij daar in 
de praktijk weinig mee kunnen. Veel jongeren 
(en ouderen) hebben weliswaar waardering voor 
de inspanningen die selefies leveren om serieus 
met het geloof bezig te zijn, maar zijn het op veel 
punten niet met hen eens. Vooral hun houding 
tegenover ongelovigen en minder consequente 
mede-moslims stoort hen. De agressieve wijze 
waarop selefies hun boodschap verspreiden, 
roept weerstand op en veroorzaakt onrust. Dit 
is voor velen een reden om ze te mijden. Soms is 
het zelfs een reden om selefies de toegang tot de 
moskee te ontzeggen.19 

gat in de identiteitsmarkt

De moslimidentiteit van Marokkaans-Neder-
landse jongeren staat in het teken van het zoeken 
naar de ‘echte’ islam. Daarvoor moeten keuzes 
worden gemaakt uit het repertoire van de islam, 
in onderhandelingen over de definitie van het 
geloof met leeftijdsgenoten, ouders, imams en 
niet-moslims. De ‘echte’ islam die veel jongeren 
zoeken staat los van de Marokkaanse tradities 
van hun ouders en biedt hun mogelijkheden om 
moslim te zijn in Nederland. De concepten halal 
en haram spelen daarbij een belangrijke rol.
 De zoektocht naar de ‘echte’ islam gaat niet 
zonder slag of stoot. Marokkaanse religieuze 
organisaties zijn niet altijd in staat tegemoet te 
komen aan de wensen en behoeften van deze 
jongeren. Niet-moslims sluiten, in hun ogen, de 
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islam buiten als een vreemde religie. Het gevolg 
is dat veel Marokkaans-Nederlandse jongeren 
zich als moslim niet geaccepteerd voelen. Met 
behulp van de islam proberen zij te laveren 
tussen twee werelden. Bij moskeeorganisaties 
en landelijke koepels voelen zij zich niet thuis. 
Tegelijkertijd voelen ze zich vervreemd van de 
niet-islamitische Nederlanders. Internet is een 
belangrijk middel in hun zoektocht.
 Op dit moment gaat in het Nederlandse pu-
blieke debat alle aandacht uit naar radicale jonge-
ren. ‘Gewone’ jongeren worden vergeten, terwijl 
juist bij hen de sleutel ligt voor de bestrijding 
van radicalisering. Moslimorganisaties en de 
overheid zouden gezamenlijk moeten optreden 
om die ‘gewone’ jongeren binnenboord te hou-
den. Moskeeën moeten zich meer openstellen 
voor religieuze en sociaal-culturele activiteiten 
voor jongeren en vrouwen. Te denken valt aan 
spreekuren, huiswerkbegeleiding, meisjesgroe-
pen, religieuze lessen, enzovoorts. De moskee in 
Gouda waar wij onderzoek hebben verricht, is 
een uitzondering: dergelijke activiteiten worden 
daar al jaren aangeboden. Deze moskee, die dient 
als inspiratiebron voor andere moskeeën en voor 
hulpverleningsinstanties, verdient het om dui-
delijk ondersteund te worden door de overheid. 
Tot nu toe bleef die steun echter uit. 
 Onze analyse laat zien dat er een gat in de 
identiteitsmarkt zit. Waar jongeren in deze 
markt de vraagkant vormen, zijn de moskee-

organisaties en niet-moslims de aanbieders. 
Moskeeën en overheden moeten gezamenlijk 
optrekken om jongeren binnenboord te houden. 
Als wordt voorkomen dat radicale jongeren zich 
isoleren, heeft dat een belangrijke preventieve 
werking. Een goed voorbeeld van dit samen op-
trekken is het ‘contract met de samenleving’ dat 
na de moord op Van Gogh door de Pakistaanse 
moskee Moka Ghousia Masjid en de Turkse Aya 
Sofia is gesloten met het stadsdeel De Baarsjes in 
Amsterdam.20 In dit contract is vastgelegd dat 
alle partijen zich inspannen voor het bewaken 
van de vrijheid van meningsuiting en dat men 
personen die neigen tot radicalisering in het 
oog houdt en aanspreekt. Dat laatste zal niet 
eenvoudig zijn, aangezien een vrome moslim 
nog geen radicale moslim hoeft te zijn en een 
radicale moslim nog geen extremist. Religieuze 
organisaties moeten zich inspannen om andere 
geluiden dan die van radicalen duidelijk te laten 
horen. Niet-islamitische opinieleiders als Ellian, 
Wilders en Hirsi Ali kunnen veel doen om brug-
gen te slaan. Voorstellen zoals die van Wilders 
om in de strijd tegen de radicale islam desnoods 
de grondwet en internationale verdragen aan te 
passen, werken eerder averechts. Ze versterken 
het beeld onder moslimjongeren in Nederland 
dat ze niet worden geaccepteerd. Voorkomen 
moet worden dat één groep wordt beschuldigd. 
Samenleven gaat per definitie over ons allemaal.

Noten
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zaakt door reacties van andere 
moslims.

20  De Aya Sofia moskee maakt deel 
uit van Milli Görus.
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Poldermoslims: identiteit gezocht (3)

Nederlandse Marokkanen 
en het nut van wantrouwen

said bouddouft

Toen ik begin jaren tachtig vanuit Marokko naar 
Nederland kwam, merkte ik al snel dat de islam 
hier anders was dan daar. Sommige Marok-
kaanse gezinnen hadden nauwelijks meubilair. 
In de huiskamer ontbraken bankstel, stoelen, 
tafel en televisietoestel. In navolging van de 
profeet Mohammed kozen deze gezinnen ervoor 
om op de grond te zitten. En voor wat betreft de 
televisie, die bracht alleen maar duivelse ideeën 
het huis binnen, vond men. Ook in uiterlijk ver-
schilden Marokkaanse moslims in Nederland 
enorm van de moslims die ik uit Marokko kende. 
Mannen droegen al op jonge leeftijd lange baar-
den en schoren de snor en het hoofdhaar. Vrou-
wen gingen vaker gesluierd. Tot mijn verbazing 
droegen sommigen zelfs de nikaab ¬ iets wat ik 
in Marokko nog nooit had gezien.
 Vandaag de dag wordt het beeld van de ‘Ma-
rokkaans-Nederlandse islam’ niet alleen meer 
bepaald door fysieke uiterlijkheden en de inrich-
ting van huizen. Geweld beïnvloedt dat beeld 
ook en er wordt veel gesproken over de politieke 
islam en de radicale islam. Hoe is deze Marok-
kaans-Nederlandse versie van de radicale islam 
ontstaan? Waarom kiest een deel van de Marok-
kanen die hier wonen niet voor de islam zoals 
die in Marokko wordt beleden maar voor een 
andere beleving van het geloof? Welke gevolgen 

Over de auteur  Said Bouddouft is voorzitter van 
het Samenwerkingsverband van Marokkanen en 
Tunesiërs

Noten  zie pagina 29

heeft dit voor de Marokkaanse gemeenschap in 
Nederland en voor de samenleving als geheel?  
En welke aanknopingspunten zijn er om de 
radicalisering onder Marokkaanse jongeren te 
stoppen?

wankele basis

Sinds hun gang naar Europa in de jaren zestig en 
zeventig, vormen arbeidsmigranten een belang-
rijk aandachtspunt voor overheidsinstanties en 
allerlei organisaties uit de landen van herkomst. 
Belangen van politieke, economische en religi-
euze aard spelen een rol, maar ook veiligheids-
overwegingen. Om al dit soort redenen proberen 
buitenlandse overheden en bewegingen migran-
ten te controleren en te beïnvloeden. Het komt 
dictatoriale regimes immers niet van pas als 
migranten westerse principes van democratie 
en gelijkberechtiging overnemen. Marokkaanse 
autoriteiten probeerden om die reden jarenlang 
greep te houden op ‘hun’ mensen in West-Eu-
ropa. Ook de Turkse overheid toonde zich niet 
altijd ingenomen met dissidente stemmen van 
migranten. Tegenwoordig lijken deze landen de 
migranten vooral te willen gebruiken om hun 
belangen in Europa beter te behartigen. De reden 
waarom mag dan veranderd zijn, het gaat nog al-
tijd om controle en beïnvloeding. Migranten zijn 
in financieel en economisch opzicht interessant 
voor de herkomstlanden en voor charitatieve 
instellingen, waarvan sommige ook politieke 
doeleinden nastreven.
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 Religie vormt een beïnvloedingsinstrument 
op zich. Het Turkse presidium voor godsdienst-
zaken Diyanet zorgt ervoor dat een groot deel van 
de Turkse gemeenschap in het Westen de Turkse 
islam blijft aanhangen. In Nederland zijn de 
meeste Turkse moskeeën aan Diyanet verbonden. 
Bij de Marokkaanse gemeenschap ligt de situatie 
anders. Vergeleken met de Turkse overheid slaagt 
de Marokkaanse, met aan het hoofd de koning 
in de rol van leider van alle gelovigen, er minder 
goed in om migranten (en hun nakomelingen) op 
het gebied van religieuze beleving te beïnvloeden. 
Van oudsher zijn veel Marokkaanse organisaties 
hier fel tegen gekant. Zij zijn daarin gesteund 
door de overheden van de vestigingslanden, po-
litieke partijen, mensenrechtenorganisaties en 
de vakbeweging. Organisaties, leerkrachten en 
imams die door de Marokkaanse overheid naar 
Europa werden gestuurd, werden door de migran-
ten terecht gewantrouwd en bestreden.
 Een gevolg hiervan was wel dat de Marok-
kaanse variant van de islam in Europa geen 
stevige basis ontwikkelde, terwijl het Saoedische 
Wahhabisme en andere extreme religieuze 
ideeën weinig weerstand ondervonden. De Ma-
rokkaanse islam raakte verder verzwakt door 
kritiek van met name autochtone bekeerlingen 
en imams en missionarissen uit het Midden-
Oosten en Pakistan. Zij zijn van mening dat de 
islam zoals die door Marokkanen wordt geprak-
tiseerd niet de ware islam is: ze zou te volks zijn 
en te veel bidaë, zelf ingevoerde vernieuwingen 
van religieuze gebruiken, bevatten. Illustratief 
zijn uitspraken van imam Fawaz van de Haagse 
moskee As Soennah in een recente uitzending 
van nova.1 Hij verdedigde zijn Tilburgse collega 
Salam, die had geweigerd de hand van minister 
Verdonk te schudden. De Marokkaanse imams 
die dat wel hadden gedaan, waren volgens hem 
geen ware imams. Het zou hun ontbreken aan 
kennis van het geloof en de islamitische juris-
prudentie.
 Bij een deel van de Marokkanen vindt deze 
zienswijze navolging. Deze groepen nemen de 
islam-interpretatie van imams en missionaris-
sen uit het Midden-Oosten over en trachten hun 

geloof te zuiveren, door Marokkaanse gebruiken 
in te ruilen voor ‘puurdere’ tradities. 

radicalisering

Bij de radicalisering van Marokkanen in Neder-
land speelt uiteraard niet alleen de historische 
context een rol, maar vooral ook een aantal actu-
ele factoren. De Algemene Inlichtingen- en Veilig-
heidsdienst (aivd) rekent daartoe onder meer de 
benarde situatie van moslims in oorlogsgebieden 
als Irak en Palestina en discriminatie van mos-
lims in Nederland.2 In een recent rapport wijst de 
dienst op een proces van her-islamisering dat zich 
onder Marokkanen in Nederland voltrekt.3

 Sinds 11 september 2001 wordt de islam 
steeds vaker getypeerd als een gevaar voor de 
Nederlandse samenleving. Moslims voelen zich 
daardoor minder thuis in ons land. De slechtste 
pers krijgen Marokkaanse jongens. De beeldvor-
ming is negatief en stigmatiserend: een kleine 
minderheid van criminelen en extremisten 
bepaalt het algemene imago. Gezagdragers en 
opiniemakers doen soms uitspraken die de hele 
groep nog verder in het verdomhoekje drukken. 
De negatieve beeldvorming versterkt de slechte 
sociaal-economische positie van Marokkanen in 
Nederland.
 Voor veel jongeren vormt de negatieve beeld-
vorming over henzelf en over de islam in het al-
gemeen, in combinatie met hun slechte sociaal-
economische positie, het bewijs dat ze ‘er niet bij 
horen’. Deze optelsom van factoren maakt hen 
vatbaar voor beïnvloeding door extremistische 
missionarissen en imams uit met name het Mid-
den-Oosten. Die zien moslims in het Westen als 
slachtoffers die uit de handen van de niet-mos-
lims gered dienen te worden. Hun agenda is poli-
tiek, maar wordt verkondigd onder een religieus 
sausje. Marokkanen zijn een aantrekkelijk doel-
wit, enerzijds omdat ze worden beschouwd als 
Arabieren met wie eenvoudig gecommuniceerd 
kan worden, anderzijds vanwege de gebrekkige 
organisatie van de Marokkaanse gemeenschap 
in Nederland. 
 Radicaliserende jongeren keren zich tegen de 
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samenleving waarin ze leven. Ze isoleren zich en 
richten zich op een ingebeelde umma (interna-
tionale moslimgemeenschap). De slechte moraal 
van de westerse samenleving wordt beschouwd 
als een aanwijzing voor het naderen van de Dag 
des Oordeels. De ware moslim hoort afstand te 
nemen van het verderfelijke hier en nu en zich te 
richten op het hiernamaals. Die gedachte vertaalt 
zich in de themakeuze voor preken van sommige 
imams. Zo ging een serie lezingen in de Haagse 
moskee As Soennah tijdens de laatste ramadan 
over het graf, de hel, het paradijs en tijd voor be-
rouw. Dit soort voorgangers houdt geen lezingen 
over goed nabuurschap of de opvoeding van kin-
deren ¬ en over naastenliefde al helemaal niet.

het tij keren

Na de moord op Theo van Gogh groeide in 
Nederland de drang om extreme religieuze 
uitingen aan te pakken. De overheid kondigde 
vergaande maatregelen aan, waaronder het ont-
nemen van het Nederlandschap aan verdachten 
van terroristische acties. Dat zulke verdachten 
strafrechtelijk vervolgd dienen te worden, 
spreekt voor zich. Maar om radicalisering onder 
jonge moslims tegen te gaan is meer nodig.
 Het belangrijkste is het inruimen van een 
plek voor de islam in Nederland. Hoe sterker de 
plaats van de islam in Nederland ter discussie 
wordt gesteld, hoe meer moslims zich hier niet 
(meer) thuis zullen voelen. Het gaat dan niet om 
extremistische of juist liberale moslims, maar 
om de grote meerderheid van vrome moslims 
die in het publieke debat doorgaans over het 
hoofd worden gezien. Het is van groot belang 
dat gezagdragers en opiniemakers zich ondub-
belzinnig uitlaten over de plaats van de islam in 
Nederland, zoals Wouter Bos onlangs deed in 
een interview in de Volkskrant.4 

 Daarnaast zijn voorlichting en onderwijs 
belangrijk. Marokkaanse jongeren hebben een 
enorme behoefte aan kennis over de islam. 
Religieuze organisaties dragen een verantwoor-
delijkheid om in (een deel van) deze behoefte 
te voorzien, eventueel in samenwerking met 
onderwijsinstellingen en ondersteund door de 
overheid.
 De laatste jaren wordt vooral benadrukt hoe 
(jonge) Marokkanen een probleem vormen 
voor de Nederlandse samenleving. Er is weinig 
aandacht voor de obstakels die zij ontmoeten op 
het gebied van arbeid, in het onderwijs en in het 
uitgaansleven. De Nederlandse overheid moet in 
samenwerking met Marokkaanse organisaties 
deze ¬ reële ¬ problemen aanpakken. Er kan 
daarbij lering worden getrokken uit de ervarin-
gen die in de jaren zeventig met radicale Moluk-
kers zijn opgedaan. De overheid spande zich in 
om hun positie te versterken, onder meer via het 
zogenaamde ‘Duizendbanenplan’. Een dergelijke 
stevige aanpak zou nu moeten worden ontwik-
keld voor jonge Marokkanen.
 Sinds 2 november 2004 hebben Marokkaanse 
koepelorganisaties en moskeeverenigingen 
talloze initiatieven genomen om religieus extre-
misme te bespreken. Deze discussies dienen zij 
voort te zetten. De debatten moeten gaan over de 
vraag welke religie wij wensen: een die haat zaait 
en conflicten met de Nederlandse samenleving 
veroorzaakt, of een die de naam ‘islam’ verdient. 
Marokkaanse organisaties hebben hierin een 
voortrekkersrol te spelen. Bovendien zullen zij 
zich moeten inspannen om de weerstand van 
de Marokkaanse gemeenschap tegen extreme 
invloeden van buitenaf te verhogen – net zoals 
men zich in het verleden inspande om onge-
wenste invloeden van de Marokkaanse overheid 
tegen te gaan.

Noten

1 nova, 6 december 2004
2  Rekrutering in Nederland voor de 

jihad. Van incident naar trend. 

Den Haag: Ministerie van bzk, 
2002

3  Van dawa tot jihad. De diverse drei-
gingen van de radicale islam tegen 
de democratische rechtsorde. Den 

Haag: Ministerie van bzk, 2004
4 ‘De islam hoort bij dit land’, 

interview in de Volkskrant, 27 
november 2004
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In december 2004 werd gevierd dat het  
Statuut voor het Koninkrijk der Nederlanden een halve 

eeuw van kracht was. In zijn boek De toekomst van het 
Koninkrijk, gepubliceerd in samenwerking met de wbs, 
maakt journalist John Jansen van Galen de balans op.  

Het eerste exemplaar werd vorige zomer uitgereikt  
aan de voorzitter van het herdenkingscomité,  

Mr. Pieter van Vollenhoven. Bij die  
gelegenheid discussieerde een aantal specialisten  

over de koninkrijksrelaties.
Gert Oostindie vindt dat, gegeven het huidige 

staatkundige verband en de migratiestroom, Nederland 
vooral moet investeren in de eilanden.  

Jacob Gelt Dekker is van mening dat Aruba en de 
Antillen de status van Nederlandse provincie moeten 
krijgen. Frank Martinus Arion, ten slotte, meent dat  
de Antillen na herstelbetalingen door Nederland op 

eigen benen verder moeten. Met Gelt Dekker kruist hij 
de degens over het bestaansrecht van het Papiaments.

Naar nieuwe overzeese 
betrekkingen

f o t o  benelux press  |  wfa
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Onlangs werd stilgestaan bij de vijftigste verjaar-
dag van het Statuut voor het Koninkrijk der Ne-
derlanden. Het Statuut bekrachtigt een vrijwillig 
aangegaan verband van drie autonome landen: 
in 1954 ging het om Nederland, Suriname en de 
Nederlandse Antillen. De drie ‘gelijkwaardige’ 
landen regelen een aantal zaken in Konink-
rijksverband, waaronder buitenlands beleid, 
defensie, staatsburgerschap en het waarborgen 
van deugdelijk bestuur. Over deze zaken beslist 
de Koninkrijksregering, dat is het Nederlandse 
kabinet uitgebreid met een gevolmachtigde 
minister voor elk van beide Caraïbische landen. 
Er is geen Koninkrijksparlement, een ‘democra-
tisch deficit’ dat bij gebrek aan prioriteit nooit is 
verholpen.
 Het Statuut gaat uit van ‘gelijkwaardigheid’ en 
‘wederzijdse bijstand’, begrippen die gezien de 
volstrekte asymmetrie in macht en schaal fictief 
zijn. Dat was in 1954 ook al duidelijk; deze zon-
nige formuleringen reflecteerden slechts de eer-
dere, vergeefse hoop met zo’n Statuut Indonesië 
over te halen om binnen het Koninkrijk te blij-
ven. De Preambule stelde dat de regeling ‘geen 
eeuwig edict’ zou zijn. Het lijkt inmiddels wel 
anders. Naar lidmaatschap is het Statuut wel ver-
anderd: Suriname werd in 1975 onafhankelijk, 
Aruba verzekerde zich per 1986 van een eigen 

Naar nieuwe overzeese betrekkingen (1)

De Nederlandse sociaal-
democratie en de West

gert oostindie

Over de auteur  Gert Oostindie is directeur van het Ko-
ninklijk Instituut voor Taal-, Land- en Volkenkunde 
te Leiden en hoogleraar Caraïbische Studies aan de 
Universiteit Utrecht

plaats als land binnen het Koninkrijk. Inhoudelijk 
werd echter nooit meer iets aan deze ‘grondwet’ 
van het Koninkrijk veranderd. Dat is niet zozeer 
toe te schrijven aan zijn voortreffelijkheid en 
flexibiliteit, als wel aan zijn rigiditeit: met iedere 
wijziging moeten alle partners instemmen. De 
praktijk is dat de Caraïbische partners tot op he-
den ieder Haags voorstel tot vernieuwing vooral 
interpreteren als een ongewenste inperking van 
hun autonomie en dus verwerpen.
 Om allerlei redenen wilde Nederland om-
streeks 1970 de dekolonisatie voltooien door 
zich geheel terug te trekken uit de Caraïben. Er 
waren ¬ en zijn ¬ betrekkelijk weinig eco-
nomische belangen, geopolitiek voornamelijk 
nadelen, bedreigingen en ongemak. Bovendien 
legt het Statuut Nederland verplichtingen op 
waaraan het moeilijk kan of wil(de) voldoen. Al-
lengs werd ook het ongemak over de Caraïbische 
exodus naar Nederland groter. Inmiddels wordt 
die problematiek in het Haagse veelal gezien als 
het zwaarste hoofdstuk in een politiek overigens 
nog steeds licht dossier.
 De geschiedenis is bekend. Juist door toedoen 
van de PvdA werd Suriname onafhankelijk, ach-
teraf bezien voornamelijk ten gunste van Neder-
land. De pragmatischer Antillen weigerden het 
‘geschenk’ van de soevereiniteit aan te nemen. 
Sinds Den Haag dit rond 1990 aanvaardde, wordt 
de agenda van het Koninkrijk bepaald door de 
discussie over de grenzen van de Caraïbische 
autonomie en over de interne structuur van de 
Antillen.
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 De Antillianen en Arubanen behoren, met de 
inwoners van andere niet-soevereine eilanden, 
dankzij het Statuut tot de meest geprivilegi-
eerde burgers van de Caraïben. Toch overheerst 
onvrede, althans in Den Haag, Willemstad (Cu-
raçao) en Philipsburg (Sint-Maarten). De Neder-
landse politiek is gefrustreerd omdat ondanks 
alle ondersteuning de Antillen maar problemen 
blijven opleveren: een chronische economische 
en bestuurlijke crisis, drugsproblematiek, de 
exodus naar Nederland die in de ‘Antillen-ge-
meenten’ stevige problemen veroorzaakt. De 
Antillen zijn gefrustreerd over wat wordt gezien 
als Nederlands onbegrip en paternalisme; boven-
dien willen zij de onderlinge banden verbreken 
en een directe relatie met datzelfde bemoeizieke 
Den Haag aangaan. Alleen in Oranjestad over-
heerst tevredenheid: het gaat Aruba, sinds het 
met zijn ‘status aparte’ het beste van alle werel-
den bereikte ¬ los van de Antillen maar niet van 
Nederland ¬ uitstekend. 

de pvda en ‘de west’

Wat ik hier in een notendop vertel, wordt veel 
uitvoeriger uiteengezet in De toekomst van het 
Koninkrijk, het vorig jaar verschenen boek van 
John Jansen van Galen dat hij schreef in opdracht 
van de Wiardi Beckman Stichting.1 In wat volgt 
belicht ik twee punten die in dit boek aan de orde 
komen, namelijk de rol van de PvdA en ’s auteurs 
conclusies over de gewenste toekomst. Daarna 
ga ik in op de sociaal-democratische worsteling 
met die ándere erfenis van het Nederlandse 
kolonialisme in ‘de West’, Suriname ¬ mede 
naar aanleiding van Wouter Gortzaks eind 2003 
verschenen wbs-studie Nederland-Suriname: de 
herkansing.2    
 Allereerst de rol van de sociaal-democraten. 
Waar de PvdA altijd een sterke band onderhield 
met Suriname, behoorden de Antillen juist tot 
het domein van de christen-democraten. Waar 
de onafhankelijkheid van Suriname de vrucht 
was van een innige, zij het volstrekt ongelijk-
waardige samenwerking tussen de PvdA en 
geestverwanten overzee, was het juist het cda 

dat de Antillen en Aruba de garantie bood van 
een permanente status binnen het Koninkrijk. 
Hoofdrolspelers waren minister-president 
Ruud Lubbers en zijn minister voor Nederlands-
Antilliaanse en Arubaanse Zaken, Ernst Hirsch 
Ballin. Met uitzondering wellicht van Jan Pronk 
volgden de sociaal-democraten in Lubbers’ derde 
kabinet de groene Antillenkoers, meer dan dat zij 
zelf de richting aangaven.
 Door dit derde kabinet-Lubbers werd voor 
het eerst sinds 1954 een principiële discussie ge-
opend over de vraag hoe, indien het Koninkrijk 
transatlantisch zou blijven, de verhoudingen 
konden worden vernieuwd. Deze aanzet liep 
stuk op Antilliaanse en Arubaanse angst  
voor ‘rekolonisatie’, een argwaan die Den Haag 
niet kon wegnemen. Vervolgens kozen de twee  
opeenvolgende paarse kabinetten voor een 
pragmatische opstelling. De ‘modellendiscussie’ 
werd gearchiveerd voordat deze goed en wel  
op gang was gekomen, alle aandacht moest  
uitgaan naar de noodzakelijke economische 
sanering en bestuurlijke vernieuwing. De resul-
taten waren gemengd. Op sommige terreinen 
werd vooruitgang geboekt, maar de problemen 
bleven groot.
 Van de beide paarse kabinetten ging inhou-
delijk geen impuls uit om de verhoudingen 
structureel op nieuwe leest te schoeien. Anders 
dan zijn voorganger etaleerde Wim Kok geen 
merkbare belangstelling voor het dossier. In 
zijn eerste kabinet werden de Antillen ‘erbij’ 
gedaan door de vvd-minister voor Defensie 
Joris Voorhoeve. Onder Kok-II werd het dossier 
toegevoegd aan het ministerie van Binnenlandse 
Zaken, omgedoopt in ministerie van Binnen-
landse Zaken en Koninkrijksrelaties. De twee 
sociaal-democratische ministers die daar achter-
eenvolgens de scepter zwaaiden ¬ Bram Peper, 
tussentijds opgevolgd door Klaas de Vries ¬ 
lieten dit dossier grotendeels over aan hun vvd-
staatssecretaris Gijs de Vries en de nieuw opge-
richte ambtelijke dienst binnen bzk, die zich 
uitdrukkelijk opstelde als een Nederlandse speler. 
Tot teleurstelling van de sociaal-democratische 
fractiespecialisten legde Bram Peper noch Klaas 
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de Vries veel interesse aan de dag voor een fun-
damentele discussie over de toekomst van het 
Koninkrijk. Nu de PvdA weer in de oppositie zit, 
lijkt dit niet wezenlijk veranderd. De ooit bloei-
ende ‘Antillen-commissie’ van de partij is in 2003 
ten onder gegaan aan gekrakeel in de slechtste 
tradities van sociaal-democratische omgangsvor-
men en carrièrisme.

scenario’s

Van meer belang in dit verband is de vaststelling 
dat in de afgelopen halve eeuw partijpolitieke 
tegenstellingen in Den Haag zelden van belang 
zijn geweest voor de bepaling van het Neder-
landse beleid ten aanzien van de Antillen en 
Aruba. Welke koerswijziging ook werd ingezet, 
gewoonlijk werd deze vrijwel kamerbreed ge-
steund. Het zijn veelal de fractiespecialisten die, 
vaak in nauw overleg met de bewindslieden, dit 
dossier gezamenlijk beheren en een hoge mate 
van consensus etaleren. Als vanzelf vormt en uit 
zich dan een Nederlandse visie, die vaak zeer kri-
tisch is ten aanzien van de Antillen en/of Aruba. 
Geen wonder dat de overzeese tegenspelers ‘de 
Nederlanders’ veelal als een monolithisch blok 
ervaren en zich op hun beurt zelf ook zo opstel-
len.
 Waarover moet de discussie gaan? Jansen van 
Galen betoogt, terecht, dat de keuze voor een 
staatkundig afscheid onhaalbaar en onverdedig-
baar is en zal blijven. De keuze voor een provin-
ciestatus acht hij eveneens onhaalbaar, alsook de 
optie om de Antillen en Aruba als ‘ultraperifere 
gebieden’ à la Azoren of Canarische eilanden 
meer binnen de Europese Unie te trekken. De ar-
gumenten die hij aanvoert, zijn pragmatisch en 
weinig principieel of toekomstgericht. Terecht 
concludeert hij voorts dat de houdbaarheids-
datum van de Antillen-van-vijf verstreken is. 
Hoe de relatie van de vijf eilanden tot elkaar, tot 
Aruba en vooral tot Nederland dán moet zijn, laat 
hij echter in het midden.
 Jansen van Galen maakt een zeer duidelijke 
en overtuigende keuze ten aanzien van de vraag 
waartoe het Statuut primair moet dienen, na-

melijk de waarborging van democratie, de men-
senrechten en het rechtssysteem. Daarin kan en 
moet dus ruimhartig worden geïnvesteerd. Dat 
geldt zijns inziens níet voor de reguliere ont-
wikkelingshulp, waarvoor de Antillen en Aruba 
naar internationale maatstaven te rijk zijn en 
die bovendien alleen maar hulpafhankelijkheid 
creëert. Dat zijn, bij alle goede gronden achter de 
redenering, toch wel heel grote stappen, zeker 
voor de korte termijn: de eilanden behoren nu 
eenmaal tot het Koninkrijk, niet tot het buiten-
land, en een eventuele inkomensverslechtering 
dáár vertaalt zich direct naar een verhoging 
van de migratie naar híer. Op dezelfde slotpa-
gina’s nuanceert Jansen van Galen deze ferme 
standpuntbepaling dan ook door te pleiten voor 
schuldsanering en door uit te leggen wat Den 
Haag moet doen als het wél hulp verleent: meer 
eigen verantwoordelijkheid opeisen, ten koste 
van de Caraïbische autonomie. Zo komt zelfs een 
zo onbevangen en scherpzinnige waarnemer dus 
uit op oplossingen die overzee graag als ‘typisch 
Nederlands’ en dus ongeschikt worden gedis-
kwalificeerd.

suriname

Met alle kommer en kwel die het ‘Antillendos-
sier’ lijkt te kenmerken, zijn de Antillianen en 
Arubanen in de meeste opzichten ¬ levens-
standaard, waarborging van grondrechten en 
democratie, vrije toegang tot Nederland ¬ toch 
veel beter af dan de inwoners van Suriname. 
Bijna dertig jaar na de onafhankelijkheid gaat het 
op vele fronten slecht met dat land. De nauwe 
betrokkenheid van de PvdA bij de overhaaste 
soevereiniteitsoverdracht, veelal gevat in termen 
van ‘schuld’, heeft bijgedragen aan de voortzet-
ting van een sterk sociaal-democratisch enga-
gement met de republiek. Tijdens het tweede 
kabinet-Kok begon zich echter een wijziging af 
te tekenen, mede mogelijk gemaakt doordat Jan 
Pronk niet langer minister voor Ontwikkelings-
samenwerking was. Onder zijn opvolgster Eve-
line Herfkens werd een koers van verzakelijking 
ingezet, die door Herfkens’ christen-democrati-
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sche opvolgster Agnes van Ardenne is versterkt.
 De ontgoocheling aan sociaal-democratische 
zijde werd lang verbonden aan discussies over 
de vraag of Den Uyl en Pronk het indertijd fout 
hadden gedaan ¬ hetgeen door Pronk tot op 
heden wordt ontkend. Maar hoe die vraag ook 
werd beantwoord, de oplossing voor actuele pro-
blemen werd veelal gezocht in de sfeer van een 
voortgezet sterk engagement. Ook die koers lijkt 
nu verlaten, al blijft het wringen. Typerend in 
dit verband is Nederland-Suriname: de herkansing 
van Wouter Gortzak, verschenen in 2003. Zijn 
vlot geschreven boek getuigt van een langdurig 
journalistiek en bestuurlijk engagement met 
Suriname, laatstelijk als parlementariër en Suri-
name-woordvoerder voor de PvdA.
 Terugkijkend op drie decennia ontwikkelings-
samenwerking trekt Gortzak sombere conclu-
sies: de hulp heeft de problemen eerder toege-
dekt dan opgelost en het onzakelijke, zelfs mo-
ralistische kader waarin de bilaterale kaders zijn 
gevat is een cruciaal onderdeel van dit falen. Dat 
hij uiteindelijk toch pleit voor een ‘herkansing’ 
voor de ontwikkelingssamenwerking vloeit niet 
zozeer logisch voort uit de voorgaande analyse 
als wel uit een vasthouden aan het denken in ter-
men van een gedeelde verantwoordelijkheid.
 Recentelijk trokken naast Gortzak verschil-
lende andere auteurs vernietigende conclusies 
over de praktijk van bijna dertig jaar bilaterale 
ontwikkelingssamenwerking tussen Nederland 
en Suriname. De meeste aandacht trok een in 
opdracht van de beide overheden verricht, maar 
gaandeweg aan Surinaamse zijde tegengewerkt 
en uiteindelijk door president Ronald Venetiaan 
verworpen onderzoek door Dirk Kruijt en Ma-
rion Maks.3

 In Een belaste relatie trekken Kruijt en Maks 
dan ook vernietigende conclusies. De omvang-
rijke Nederlandse hulp aan Suriname, voort-
vloeiend uit de bij de soevereiniteitsoverdracht 
van 1975 overeengekomen bruidsschat, is 
slecht besteed. Dat is geen wonder, stellen zij. 
Er was geen sprake van een door beide partijen 
onderschreven lange-termijnvisie. Dan was er 
de zwakheid van het Surinaamse bestuurlijke 

stelsel, die weer samenhangt met de kleine 
schaal van de samenleving, het vertrek van veel 
kader naar Nederland en de hardnekkigheid van 
etniciteit en patronage in het politieke bestel. 
Tenslotte werd de samenwerking zozeer door de 
erfenis van het koloniale verleden en de realiteit 
van de hedendaagse asymmetrie getekend, dat 
een zakelijke opstelling voor beide zijden moei-
lijk bereikbaar was. De mislukking zat vrijwel 
vanaf het begin ingebakken.
  Ondanks alle ophef over Een belaste relatie 

¬ op zichzelf een treffende illustratie van het 
delicate karakter van de bilaterale relaties ¬ 
bevestigde en onderbouwde het rapport eigen-
lijk slechts een althans in Nederland al breed 
gedragen analyse. ‘Verzakelijking’ van de relatie 
is al jaren het Haagse buzz word. De vraag is of 
de verzakelijking beperkt moet blijven tot de 
invulling van de (ontwikkelings-)relatie, of dat 
deze ook tot een geleidelijke beëindiging van de 
bijzondere verhouding zou moeten leiden.  
In het huidige tijdsgewricht is die laatste inter-
pretatie aan de winnende hand. Waar Gortzak 
nog een herkansing bepleit, werkt minister  
Van Ardenne inmiddels, gesteund door een 
ruime kamermeerderheid, aan het trekken van 
een dikke streep onder de uit 1975 daterende 
nauwe ontwikkelingsrelatie. Zij heeft daarbij 
niet alleen het politieke tij mee, met zijn scepsis 
over het nut van ontwikkelingshulp in algemene 
zin en over de ‘het geval Suriname’ in het bij-
zonder, maar kan zich nu ook beroepen op ver-
nietigende conclusies van studies als Een belaste 
relatie.

Nederland heeft een vitaal belang 
bij het investeren in de Antillen 
en Aruba: nieuwkomers moeten 
voldoende zijn toegerust voor een 
succesvolle overgang van daar 
naar hier
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investeren in de toekomst

Velen zullen zeggen of hopen dat het slechts een 
kwestie van tijd is voordat vergelijkbare con-
clusies worden getrokken over de Nederlandse 
ontwikkelingsrelatie met de Antillen en Aruba. 
Dat is een misvatting, hoezeer ook in het Haagse 
al lange jaren in hoopvolle termen wordt ge-
sproken over ‘zelfredzaamheid’ van de eilanden. 
Zolang het Koninkrijk transatlantisch blijft en de 
verschillen in levensstandaard aan beide zijden 
van de oceaan groot zijn ¬ en dat zal zo blijven 
¬ zal er een intensief migratiecircuit tussen Ne-
derland en de eilanden bestaan. Er is dus ook een 
vitaal Nederlands belang gediend bij het investe-
ren in de Antillen en Aruba. Nuchter bezien niet 
zozeer om de toestroom in te dammen, maar ook 
en vooral om te waarborgen dat deze nieuwko-

mers voldoende ¬ dus veel beter dan nu vaak 
het geval is ¬ zijn toegerust om een succesvolle 
overgang te maken.
 Dáár zit nu het grote verschil met de Neder-
landse relatie tot Suriname. Cynisch gezegd: ach-
teraf bezien bewees het bevlogen kabinet-Den 
Uyl met zijn ‘modeldekolonisatie’ niet alleen de 
Nederlandse belastingbetaler een goede dienst, 
maar zorgde het ook dat Den Haag nu beleid voor 
Suriname kan formuleren zónder zich veel zor-
gen te maken over mogelijke consequenties voor 
Nederland zelf. Dat impliceert overigens niet dat 
Den Haag varend op een enge koers van eigen-
belang dus maar afscheid van Suriname moet 
nemen. Wel dat die relatie inderdaad op nieuwe 
leest kan en moet worden geschoeid.

Noten

1. John Jansen van Galen, De toe-
komst van het koninkrijk. Over de 
dekolonisatie van de Nederlandse 
Antillen. Amsterdam, Contact, 
2004. Een waarschuwing is hier 
op zijn plaats. Ik stond mede 
aan de wieg van dit boek, las 
concepthoofdstukken en word 
veelvuldig geparafraseerd of 
geciteerd. Op deze betrokken-

heid wil ik de lezer graag atten-
deren.

2. Wouter Gortzak, Nederland-Su-
riname: de herkansing. Amster-
dam, Wiardi Beckman Stich-
ting/Mets en Schilt, 2003

3. Dirk Kruijt en Marion Maks, 
Een belaste relatie. 25 jaar ontwik-
kelingssamenwerking Nederland-
Suriname 1975-2000 en enkele 
gerelateerde documenten, 
door de minister voor Ontwik-

kelingssamenwerking aange-
boden aan de Tweede Kamer, 
6 februari 2004. Zie ook Pitou 
van Dijck & Gert Oostindie, 
‘De toekomst van de ontwik-
kelingsrelatie met Suriname’, 
in: Internationale Spectator 
58(5)2004:245-251 en Gert 
Oostindie, ‘Een belaste relatie’, 
in Openbaar Bestuur jaargang 14 
nr.5, 2004, p.6-8.
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Mimetische begeerte is het symptoom, concep-
tarmoede de ziekte. De afgelopen tien jaar heb ik 
het ene na het andere Antilliaanse kabinet zien 
lijden en kwijnen aan mimetische begeerte en 
zien ondergaan aan conceptarmoede.
 In de jaren zestig werd in de Filippijnen het 
vertonen van de televisieshow van Lucille Ball 
verboden. Het voorbeeld van een onverantwoor-
delijke secretaresse die voor haar baas en bedrijf 
niets presteerde, maar die wel de weelde van een 
auto, een fraai huis, rijke vrienden en een party-
leven genoot, dreigde een ramp te worden voor 
de economie van het land. Het slechte voorbeeld 
van Lucille deed duizenden volgen.
 Ook de regeerders van de Nederlandse Antil-
len en Aruba hebben begeerlijke uiterlijkheden 
roekeloos nagebootst. Na de introductie van een 
eigen vlag en volkslied, werden alle regeerders 
‘excellenties’ met auto en chauffeur. Er kwam 
een nationale luchtvaartmaatschappij, de alm 
(en later, bij de status aparte van Aruba, zelfs een 
tweede, Air Aruba). Er kwamen posterijen, een 
televisiezender, een telefoonmaatschappij, een 
energiebedrijf, een haven en een verzekerings-
bank ¬ allemaal van de staat. Er werden eigen 
bankbiljetten gedrukt, zelfs verschillend per ei-
land, en het ministaatje kreeg een Centrale Bank 
van de Nederlandse Antillen met honderden 

Naar nieuwe overzeese betrekkingen (2)

Macht en mimesis op de 
Nederlandse Antillen

jacob gelt dekker

Over de auteur  Jacob Gelt Dekker is internationaal 
ondernemer (onder andere op Curaçao) en columnist 
voor het Antilliaans Dagblad. Hij woont in Neder-
land, de vs en op Curaçao

medewerkers. De wens voor een eigen zetel bij 
de Verenigde Naties leeft nog steeds diep.
 De grootheidswaanzin groeide met het ont-
wikkelen van een nationale taal, het Papiaments. 
Niet alleen als cultuurgoed, maar als voertaal 
moest het Papiaments het Nederlands en het 
Spaans vervangen, ook al wordt de taal maar 
door honderd- tot tweehonderdduizend mensen 
in de wereld gesproken en zijn de eilanden eco-
nomisch geheel afhankelijk van het buitenland.  
 Nu kent het Papiaments slechts twintigdui-
zend woorden; het Nederlands en het Spaans 
elk meer dan drie miljoen. Het gevolg van de 
introductie van de nieuwe voertaal was dat con-
ceptarmoede, onder meer in het onderwijs, een 
probleem werd. De bevolking kon slechts andere 
culturen nabootsen, ‘doen alsof ’. De televisie, 
met zijn vele gewelddadige series over criminele 
jeugdbendes, werd gaandeweg het belangrijkste 
gedragsbeïnvloedende medium. 

regering en begeerte

Vandaag maken we de balans op. De bevol-
kingsgroepen van de Antillen spreken niet met 
elkaar en niet met anderen. Agressie komt veel 
voor. Minderheidsgroepen als Hindoestanen, 
Chinezen en Hollanders worden geplaagd door 
geweldplegingen, moord en doodslag. In Neder-
land behoren Antillianen tot de meest geweld-
dadige misdadigers. Tenminste eenderde van 
de Antilliaanse bevolking leeft van de misdaad. 
Het tij is nog nauwelijks te keren en zeker niet 
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op korte termijn. Het ontbreekt immers aan es-
sentiële communicatiemiddelen. Hoe moet men 
ethiek, normen en waarden overbrengen aan 
een bevolking die voor die zaken geen woorden 
kent?
 De geestelijk leiders melden dat sinds de in-
voering van het Papiaments als instructietaal de 
kerken leeg blijven. De communicatie is verscho-
ven van een duidelijke kerkelijke ethiek naar een 
mystieke belevenis in tientallen sektarische ge-
zelschappen. Evangelistische halleluja-predikers, 
gebedsgenezers, voodoo-priesters en charlatans 
doen goede zaken, net als jeugdbendes en zoge-
naamde politieke partijen van allerlei aard en 
soort.
 Onder het recente bewind van de fol vierden 
pseudo-intellectuelen onder aanvoering van 
minister-president Mirna Godett triomfen. Im-
mitatiegedrag, doen-alsof zette de toon. Ondes-
kundigheid werd de beste aanbeveling om voor 
een regeringspost in aanmerking te komen. De 
begeerte naar materiële statussymbolen bleef 
niet achter en een amoreel nepotisme binnen 
de overheid was al snel na het aantreden van de 
fol-regering een feit.
 Nederland, dat volgens het Statuut deugdelijk 
bestuur garandeert, deed niets. De Haagse heren 
speelden het spel mee, angstvallig op hun tenen 
lopend, bang dat ze zouden uitglijden over hun 
eigen politieke correctheid. Toen een directeur-
generaal van het Ministerie van Binnenlandse 
Zaken en Koninkrijksrelaties in 2003 afscheid 
nam, vertelde hij mij trots dat ‘de Antillen nu een 
gewoon dossier’ zijn. Toen ik hem om nadere uit-
leg vroeg zei hij: ‘De Antillen zijn een zelfstandig 
land. Het is dus buitenland. Ik ben uitgeleend 
door het Ministerie van Buitenlandse Zaken om 
er een normaal buitenland-dossier van te maken 
en dat is gelukt.’ En aldus gedragen de Haagse 
heren zich, zelfs in het uur van de nood.
 Intussen zijn  de bestuurders op de Antillen 
dronken in hun mimetische begeerteroes, het is 
ze naar het hoofd gestegen. Niet de welvaart van 
de burger staat voorop in hun handelen, maar 
hun eigen grootheidswaanzin.

kakofonie

De Nederlandse wetenschapper Gert Oostindie 
heeft vele malen aan de Nederlandse Antillen 
gerefereerd als een theoretische landje. Ik sluit 
me daar volledig bij aan. De Nederlandse Antil-
len bestaan niet als volk of land. Er bestaat geen 
enkele eenheid van taal, ras, geschiedenis, cul-
tuur, grondgebied en doelstellingen. Met voelt 
geen enkele eenheid. De Nederlandse Antillen 
zijn ontstaan door een ondemocratisch opgelegd 
Statuut in 1954. De bewoner voelt zich Curaçaoë-
naar, Arubaan, Bonairiaan, enzovoort. De Boven-
windse eilanden liggen achthonderd kilometer 
van de Benedenwindse, de bevolking is er En-
gelstalig en van een totaal andere samenstelling 
dan die op de Benedenwindse eilanden. Tussen 
de Benedenwindse eilanden zijn de verschillen 
zo groot dat Aruba een status aparte heeft afge-
dwongen en nu in de schijnvertoning van het ko-
ninkrijk gezien moet worden als een zelfstandig 
landje met vijftigduizend inwoners.
 Een kakofonie van Koninkrijksideeën gaat op 
in Nederland nu de Antilliaanse overlast aldaar 
wel erg groot dreigt te worden. Pieter van Vol-
lenhoven leidde in 2004 een maatschappelijke 
discussie over het vijftig jaar oude Statuut. Ernst 
Hirsch Ballin meent dat het Nederlanderschap 
op de Antillen onvolledig wordt beleefd. Hans 
Ulrich Jessurun d’Oliveira beweert zelfs voor 
Nederland een goede juridische grond te heb-
ben gevonden om eenzijdig uit het Koninkrijk 
te stappen. Intussen onderzoekt de huidige 
Antilliaanse regering of een ‘ultraperifere sta-
tus’ bij de Europese Unie wellicht economisch 
voordeel kan opleveren. Minister Thom de 
Graaf van Koninkrijksrelaties meent dat recht-
streekse relaties van de eilanden met Den Haag 
best bespreekbaar zijn, maar verder dan vage 
uitspraken komt hij niet. De vaste Kamercom-
missie voor de Nederlandse Antillen en Aruba 
bezoekt de eilanden geregeld, doet mee aan het 
tripartiete overleg, maar heeft tot op heden geen 
enkele tastbare bijdrage geleverd aan een het 
herzien van de relatie tussen de koninkrijksde-
len.
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 In 2003 bracht ik oriënterende bezoeken aan 
de eilanden en overlegde met regeringsleiders. 
De Bovenwindse eilanden lieten er geen twijfel 
aan bestaan: ze wensten zich af te scheiden van 
de Nederlandse Antillen, het bestuur via Wil-
lemstad uit te schakelen en als een gemeente 
van Nederland of met een status aparte verder te 
gaan. Bonaire dacht er in grote lijnen hetzelfde 
over. Maar Curaçao wenste vast te houden aan de 
grootheidswaanzin van het land dat Nederlandse 
Antillen heet en aan zijn eigen leidinggevende 
rol daarbinnen.
 De regering-Godett voegde daar nog een 
nieuwe dimensie aan toe: de Nederlandse Antil-
len zouden zich moeten afscheiden van Neder-
land en als zelfstandig land verdergaan, welis-
waar na het ontvangen van een grote som geld 
van Nederland. De fol zette zich zelfs af tegen 
de rechtsstaat van het Koninkrijk en vergeleek de 
rechtshandhaving en rechtspleging met die van 
Zuid-Afrika ten tijde van het apartheidsregime. 
Maar toen de minister van Justitie, Komproe, 
zelf de wet overtrad bleek die rechtsstaat toch 
stevig in haar schoenen te staan. De regering-
Godett viel en verschillende leden van de fol 
zullen zich voor de rechter moeten verantwoor-
den.

nieuwe status

Een nieuwe regering trad aan die ‘normen en 
waarden’ en ‘het welzijn en de welvaart’ van de 
bevolking centraal stelt. Een onbegonnen klus. 
Conceptarmoede onder de burgers bemoeilijkt 
de communicatie. De bevolking is voor 65% 
praktisch analfabeet en is voor een groot deel 
vervallen tot misdaad en drugsverslaving, wat 
samenhangt met het ontbreken van een sociaal 
vangnet en met de grote werkloosheid onder on-
geschoolden. Let wel, ondanks alle socialistische 
solidariteit en christelijke naastenliefde vanuit 
Nederland zijn goede sociale voorzieningen er 
op de Antillen nooit gekomen. Een eenouderge-
zin met twee kinderen kan voor een beperkte 

tijd honderdvijftig euro in de maand ontvangen 
¬ en dat in een samenleving met hogere kosten 
van levensonderhoud dan Nederland.
 Ongeveer de helft van de bevolking heeft de 
wijk genomen naar Nederland en is niet van 
zins ooit terug te keren. Braindrain is een groot 
probleem. Na een vaak moeilijke aanloop gaat 
voor hoogopgeleide jonge Antillianen in Neder-
land een wereld open. Van de herinnering aan de 
West blijft niets dan jeugdige weemoed over. Bij 
tijdelijke terugkeer treffen ze een eilandenrijk 
aan van een onvoorstelbare bekrompenheid en 
domheid, dat hen met grote spoed weer richting 
Europa doet terugkeren.
 Dezelfde directeur-generaal van het minis-
terie van bzk die ik al eerder citeerde stelde dat 
het ‘de beste en de goedkoopste oplossing voor 
Nederland zou zijn, wanneer alle Antillianen 
maar naar Nederland zouden komen.’ Ik ben dat 
geheel met hem eens, echter wel in die zin dat de 
Antillianen er niet voor op een vliegtuig zouden 
hoeven stappen. Laat de Staat der Nederlanden 
zich uitbreiden tot en met de eilanden, zoals dat 
ook is gebeurd met Frankrijk en zijn Caribische 
eilanden. Het lijkt de beste van alle oplossingen, 
vooral omdat de Nederlandse staat aan gemeen-
ten grote autonomie toestaat, hetgeen zeer 
gewenst wordt door de eilanden opdat de eigen 
cultuur zich maximaal kan blijven ontplooien.
 Sint Eustatius met 2100 inwoners, Saba met 
1200 en Bonaire met 12.000 zijn zo klein ¬ de 
economische gevolgen voor Nederland zijn ver-
waarloosbaar ¬ dat de zaak nauwelijks discussie 
vereist. Sint Maarten met 32.000 mensen en een 
rijke toeristenindustrie kan ook geen groot pro-
bleem vormen. Blijven over Curaçao en Aruba 
met respectievelijk 120.000 en 50.000 inwoners. 
Beide eilanden hebben aanzienlijke, florerende 
economieën en beide leunen voor nog geen 8% 
van hun overheidsbegroting op Nederland. Me 
dunkt dat we hier als verstandige mensen wel uit 
kunnen komen.
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‘… In ieder geval moeten we nog lang met dit 
Koninkrijk leven, realistischer en een aantal 
illusies armer, zonder de rooskleurige zorgeloos-
heid waarmee het vijftig jaar geleden tot stand 
kwam.’1 Zo luiden de laatste regels van het boek 
van John Jansen van Galen, De toekomst van het 
koninkrijk, uit 2004. Zijn betoog doet mij denken 
aan de bekende Klucht van de Koe van Bredero. 
Hoofdrolspeler in dat verhaal is een gauwdief 
genaamd Ghijsje, die er zijn beroep van heeft ge-
maakt om met een ‘eerlijk’ voorkomen mensen 
op te lichten. Een waarzegster heeft hem ooit 
voorspeld dat hij ‘door een hennepen venster zou 
klimmen in zijn graf ’, met andere woorden, aan 
de galg zou sterven. Maar, zo schept hij op: ‘...ick 
ben den dans wel lustigh noch ontsprongen, / 
Want ick ben noch noyt op myn Dievery bevon-
gen, / Deur dien ick by de luy dus eerelijck koom 
uyt, / En al even wel so schuylter een Gauwe-dief 
in myn huyt.’2

 Op een avond ontmoet de oplichter een boer 
die opschept dat hij een koe op stal heeft die ‘zo 
vet en glad’ is, dat ze zijn gezin door alle slechte 
tijden heen helpt. Dat is niet aan dovemansoren 
gezegd. Ghijsje, die zich heeft voorgesteld als 
een rijke koopman uit Keulen, krijgt logies. Hij 
vertelt dat hij op weg is naar Amsterdam en 

Naar nieuwe overzeese betrekkingen (3)

Een kwalijke erfenis en een 
recept voor de toekomst

frank martinus arion

Over de auteur  Frank Martinus Arion is schrijver, 
dichter en linguïst. Sinds 1988 pleit hij met zijn 
politieke partij kara (‘Kambio Rápido’, Bliksem-
snelle Verandering) voor onafhankelijkheid van de 
Nederlandse Antillen

vraagt de boer hem vroeg te wekken. Die besluit 
met hem mee te gaan. Zodra de boer naar bed is, 
haalt Ghijsje de koe van stal. Hij brengt haar een 
eind richting Amsterdam en keert terug naar 
de boerderij. ’s Morgens gaan de mannen vroeg 
op pad. Ter hoogte van de plek waar de koe staat 
vastgebonden, verzint Ghijsje dat hij even bij 
een andere boer moet aankloppen die hem geld 
schuldig is. Als hij met de koe van de eerste boer 
terugkomt, doet hij alsof de tweede boer hem het 
dier ter vereffening van de schuld heeft gegeven: 
‘Pots Longeren, hoe wil ick nu speulen vande 
versierde, / Hoe dat ick tegen de Boer om geld 
raasde, en tierde, / En hoe dat myn de Huysman 
met kracht en louter gewelt / Dese Koe dwong 
an te nemen op rekening van myn geld.’ De boer 
vindt de koe zo mooi, zo ‘… overdadich vet, ia, dat 
ick ’t niet wel en wist, / Ick seyde ’t is myn Koe, 
seker, me dunckt, hy ist.’ De gauwdief weet hem 
echter te sussen en gaat zelfs een stap verder. 
Omdat hij zelf, als rijke koopman, de koe niet 
op de markt in Amsterdam kan gaan verkopen, 
vraagt hij de boer dit voor hem te doen. Alles 
wat deze meer dan negen pond weet te krijgen, 
is commissie voor hem. En ja hoor, de boer gaat 
naar de markt, verkoopt de koe voor tien pond 
en overhandigt zijn oplichter netjes negen pond. 
Voor de brutale handigheid waarmee de gauw-
dief de boer ook nog die ene laatste pond weet 
af te troggelen, verwijs ik naar het origineel van 
Bredero.
 De vergelijking met de staatsrechtelijke 
situatie tussen Nederland en de Antillen zoals 
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die in 1954 met het Statuut werd geregeld, is 
pikant. De koe is het Statuut ¬ in dit geval niet 
vet en glad, maar een dier met een lichaam vol 
bedrog. Het geniale van de kant van Nederland, 
de gauwdief, is dat men het zo weet te regelen 
dat de koloniën, dat wil zeggen de Nederlandse 
Antillen en Suriname, deze Statuut-koe zelf aan 
de Verenigde Naties als zeer vet en glad verko-
pen. Dit zou Nederland, met zijn kwalijke Indo-
nesië-ervaring, zelf niet hebben kunnen doen. 
De grote prijs voor Nederland is dat het na deze 
geslaagde schelmenstreek door de vn wordt ont-
slagen van de plicht om de voormalige koloniën 
te helpen zich politiek, economisch, sociaal en 
onderwijskundig in de richting van autonomie 
en onafhankelijkheid te ontwikkelen. Nederland 
hoeft hierover dus ook niet meer aan de vn te 
rapporteren. De straf waar de Nederlandse Antil-
len sindsdien onder gebukt gaan, is het feit dat 
ze zonder de arbitragecommissie die de vn had-
den moeten zijn, nu zijn overgeleverd aan de wil 
en onwil van een schuldenaar die nu zelf bepaalt 
wat en hoe hij betaalt en die alles te zeggen heeft 
omdat hij betaalt. Nog erger is het feit dat terwijl 
de levensstandaard op de Antillen in 1954 twee 
maal zo hoog was als die in het moederland, de 
eilanden nu een schuld aan Nederland hebben 
waar ze gewoonweg nooit meer vanaf kunnen 
komen ¬ tenzij er wordt ingegrepen, waarover 
later meer.

verenigde naties

Nederland had met de wijze waarop de dekolo-
nisatie van Indonesië direct na de oorlog verliep, 
duchtig gezichtverlies geleden. Het probeerde 
met geweld de Indonesische onafhankelijkheids-
verklaring uit 1946 terug te draaien, maar kwam 
onder pressie van zowel de vn Veiligheidsraad 
als Amerika. Washington dreigde zelfs met in-
trekking van de Marshall-hulp indien Nederland 
het onafhankelijke Indonesië niet erkende.
 Maar de grootste bedreiging kwam van het 
algemene Handvest van de Verenigde Naties, ge-
tekend en geratificeerd in 1945, waarin het voor-
nemen was opgenomen om alle beheerste lan-

den te dekoloniseren. In de artikelen 73, 76 en 77 
stelt het Handvest dat koloniale mogendheden 
hun koloniën tot zelfstandigheid, zelfbestuur 
of onafhankelijkheid moeten voeren. Expliciet 
wordt vermeld waarop deze ontwikkeling zich 
moet concentreren, namelijk op politiek, eco-
nomisch, sociaal en onderwijsgebied. De moe-
derlanden zouden geregeld over de voortgang 
aan de vn moeten rapporteren. Het is goed de 
betreffende artikelen, die menig Nederlands en 
Antilliaans burger nooit onder ogen heeft gehad, 
hier te citeren:
 

‘… Article 73:

Members of the United Nations which have or 
assume responsibilities for the administration 
of territories whose peoples have not yet attained 
a full measure of self-government recognize the 
principle that the interests of the inhabitants of 
these territories are paramount, and accept as 
a sacred trust the obligation to promote to the 
utmost, within the system of international peace 
and security established by the present Charter, 
the well-being of the inhabitants of these territo-
ries, and, to this end: 
a.  to ensure, with due respect for the culture of 

the peoples concerned, their political, econo-
mic, social, and educational advancement, 
their just treatment, and their protection 
against abuses; 

b.  to develop self-government, to take due ac-
count of the political aspirations of the peop-
les, and to assist them in the progressive de-
velopment of their free political institutions, 
according to the particular circumstances of 
each territory and its peoples and their vary-
ing stages of advancement; (…)

e.  to transmit regularly to the Secretary-General 
for information purposes, subject to such 
limitation as security and constitutional con-
siderations may require, statistical and other 
information of a technical nature relating to 
economic, social, and educational conditions 
in the territories for which they are respecti-
vely responsible. (…)
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Article 75:

The United Nations shall establish under its 
authority an international trusteeship system 
for the administration and supervision of such 
territories as may be placed thereunder by sub-
sequent individual agreements. These territories 
are hereinafter referred to as trust territories. 

Article 76:

The basic objectives of the trusteeship system, in 
accordance with the Purposes of the United Nati-
ons laid down in Article 1 of the present Charter, 
shall be: 
a.   to further international peace and security; 
b.   to promote the political, economic, social, and 

educational advancement of the inhabitants 
of the trust territories, and their progressive 
development towards self-government or in-
dependence as may be appropriate to the par-
ticular circumstances of each territory and its 
peoples and the freely expressed wishes of the 
peoples concerned, and as may be provided by 
the terms of each trusteeship agreement; 

c.   to encourage respect for human rights and for 
fundamental freedoms for all without distinc-
tion as to race, sex, language, or religion, and 
to encourage recognition of the interdepen-
dence of the peoples of the world; and 

d.   to ensure equal treatment in social, economic, 
and commercial matters for all Members of 
the United Nations and their nationals, and 
also equal treatment for the latter in the admi-
nistration of justice, without prejudice to the 
attainment of the foregoing objectives and 
subject to the provisions of Article 80. 

Article 77:

1.   The trusteeship system shall apply to such 
territories in the following categories as may 
be placed thereunder by means of trusteeship 
agreements: 

 a.   territories now held under mandate; 
 b.   territories which may be detached from 

enemy states as a result of the Second 
World War; and 

 c.   territories voluntarily placed under the 
system by states responsible for their ad-
ministration. 

2.   It will be a matter for subsequent agreement 
as to which territories in the foregoing cate-
gories will be brought under the trusteeship 
system and upon what terms.’ 3 

Hier komt de schelmenstreek: de reorganisatie 
die Nederland vooral met het oog op Indonesië 
vóór 1948 had voorbereid, werd nu op de koloniën 
in de West ¬ Suriname, de Nederlandse Antillen 
en ook Nederlands Nieuw-Guinea ¬ toegepast. 
Alle mooie woorden en bedoelingen mochten 
van Nederland in het Statuut worden opgeno-
men, als ze maar het beoogde doel dienden: dat 
Nederland zo snel mogelijk van de vn-lijst van 
rapporterende oftewel koloniale mogendheden 
werd afgehaald. De afhankelijke, pro-Nederlandse 
houding van de Antilliaanse elite en het even ab-
solute als naïeve vertrouwen van de bevolking in 
de beschermingsmacht van koning Juliana, vorm-
den een vruchtbare omgeving om het bewuste 
doel te bereiken. In 1952 wist de Nederlandse re-
gering vertegenwoordigers van zowel Suriname 
als de Nederlandse Antillen persoonlijk voor de 
Algemene Vergadering van de Verenigde Naties te 
laten getuigen dat Nederland, gezien zijn beloften 
van goed gedrag, van de lijst van rapporterende 
landen kon worden afgevoerd. Uit vrije wil, zoals 
de preambule van het Statuut zegt, en ‘in volle 
gelijkheid’ met het moederland, steunden de ko-
loniën Nederland. Dat het Nederland in de eerste 
plaats te doen was om een niet-koloniale naam 
en niet om het welzijn van de koloniën, bewijst 
het feit dat met name Suriname een harde strijd 
moest leveren om het zelfbeschikkingsrecht toch 
nog in het Statuut te krijgen.

geld voor ontwikkeling

In 1954 was Nederland dus ‘klaar’ met de Ver-
enigde Naties. Het was, met toestemming van 
zijn kinderen, volledig baas in eigen huis. Hoe 
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naïef die kinderen waren, blijkt uit het feit dat ze 
absoluut niet dachten aan het instellen van een 
onafhankelijke arbitrage-instantie, die het toe-
zicht van de Verenigde Naties zou vervangen. De 
kleine aanzetten tot arbitrage in het Statuut zelf, 
zoals artikel 12, komen neer op een overheer-
sing van de partners door het Noordzeese deel 
van het Koninkrijk. Nederland was geheel en al 
ontheven van de verplichting om zorg te dragen 
voor de ontwikkeling van de Antillen op poli-
tiek, sociaal, economisch en onderwijsgebied. 
De eilanden, die vanwege het kolonialisme meer 
dan driehonderd jaar hadden geleden onder 
verwaarlozing en achterstelling op alle gebied, 
werden door het wondermiddel van het Statuut 
volkomen genezen verklaard! De verplichting 
van Nederlandse kant werd vervangen door 
vrijwillige wederzijdse steun (zoals vastgelegd in 
artikel 36).
 Nu was de economische situatie op de Antil-
len in 1954 meer dan redelijk. Terwijl de Antil-
liaanse gulden twee maal zo veel waard was 
als de Nederlandse, emigreerden ondervoede 
Nederlandse gezinnen en Indische mensen naar 
alle delen van de wereld. Ze zwierven berooid en 
vermagerd rond in Willemstad als hun schepen, 
op weg naar Amerika of Canada, onze haven 
aandeden ¬ even berooid waarschijnlijk als de 
Antillianen die de laaste tien jaar naar Rotterdam 
zijn gevlucht. 
 De ontwikkelingshulp ging in die periode 
eerder vanuit de Antillen naar Nederland dan 
andersom. Het eerste grote beroep op Nederland 
werd gedaan in 1969, na de brand van Willem-
stad en wel persoonlijk door de bankier Lionel 
Capriles, als ik me niet vergis. Het ging om een 
bedrag van 60 miljoen gulden, bestemd voor 
herstel van afgebrande panden, waarvan het 
grootste deel bij zijn bank gehypothekeerd was. 
Deze brand toonde duidelijk aan de wereld dat 
het veronderstelde, onder het Statuut bereikte 
niveau van welzijn op politiek, sociaal en onder-
wijsgebied, grote schijn was. Vandaar dat ont-
wikkelingshulp in de vorm van leningen vanuit 
Nederland haar intrede deed.
 Maar hier zag Nederland zich geconfronteerd 

met de negatieve gevolgen van het te vroeg 
opheffen van de supervisie door de Verenigde 
Naties. Er was geen arbitrage-instantie die ener-
zijds kon adviseren ten aanzien van de limiet aan 
en de besteding van de Nederlandse hulp en die 
anderzijds Antilliaanse politici kon wijzen op 
de noodzaak de hulp aan te wenden op de door 
de Verenigde Naties aanbevolen terreinen. Zij 
gebruikten die hulp dus volgens hun eigen in-
zichten of gebrek daaraan, in sommige gevallen 
om zichzelf aan de macht te houden.

  Deze situatie liep uit op een weergaloze ban-
deloosheid binnen het Koninkrijk. Zowel de 
Antilliaanse politieke elite als de opeenvolgende 
Nederlandse regeringen hebben alle zicht ver-
loren op de opdracht van de Verenigde Naties, 
zoals vastgelegd in het Handvest. Een zeldzame 
uitzondering was de enkele jaren geleden overle-
den Curaçaose halve zwerver Sergio Coco, die na 
30 mei 1969 voortdurend op de eerder geciteerde 
Handvest-artikelen bleef hameren. Het ontvan-
gende deel van het Koninkrijk denkt dat het 
het gevende deel eindeloos mag uitmelken. Het 
gevende deel is van mening dat het eenzijdig en 
willekeurig kan besluiten wanneer het ophoudt 
met melk te geven.
 De enige manier om uit deze impasse te 
komen is als beide delen de curatele van de 
Verenigde Naties accepteren. Daarbij treft het 
dat wij leven in het tijdvak 2000-2010, dat door 
de vn is uitgeroepen tot ‘Second International 
Decade for the Eradication of Colonialism’.4 Er 

Alle mooie woorden mochten 
van Nederland in het Statuut 
worden opgenomen, als ze maar 
het beoogde doel dienden: dat 
Nederland zo snel mogelijk 
van de vn-lijst van koloniale 
mogendheden werd gehaald
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moet overeenstemming worden bereikt over 
een programma en de te maken kosten om de 
oorspronkelijke doelstellingen van de vn ten 
volle te realiseren. Zo’n programma hebben Piet 
Reckman en ik reeds opgesteld, naar aanleiding 
van het rapport over de financiële situatie van de 
Nederlandse Antillen uit 2003. Het heet ‘Een plan 
voor Reparatie en Kwijtschelding’ en draait om 
niets meer en niets minder dan een afkoopsom 
voor de politiek, sociaal en onderwijskundig ne-
gatieve kanten van het kolonialisme. De morele 
afkoopsom is naar mijn mening met het Monu-
ment van Verontschuldiging voor de Slavernij 
in het Amsterdamse Oosterpark voor een deel al 
betaald. Nadrukkelijk moeten de Nederlandse 
Antillen vóór de uitvoering van dit programma 
ermee akkoord gaan om binnen korte tijd op ei-
gen benen te staan, oftewel, in ondubbelzinnige 
termen: akkoord gaan met onafhankelijkheid.
 Laten we hopen dat Nederlandse politici na 
de onafhankelijkheidsverklaring van de Neder-
landse Antillen, of in ieder geval van Curaçao, 
hun verwoede pogingen opgeven om visa, inbur-
geringswetten en dergelijke voor Antillianen te 
eisen. Een eenvoudig cultureel verdrag zal dan 
namelijk voldoende zijn om het overzeese per-
sonenverkeer te regelen. Verder zullen de beide 
delen van het Koninkrijk, ongehinderd door 
divergerende belangen, in hun respectievelijke 
regio’s kunnen opgaan.

papiamentu

Tot slot nog enkele opmerkingen over het artikel 
van Jacob Gelt Dekker in ditzelfde tijdschrift. Het 
bewijst hoe onserieus men in Nederland vaak 
met zaken van de Antillen omgaat en doet ver-
moeden dat vele van Gelt Dekkers patiënten in 
de waarschijnlijk zeer korte tijd dat hij de tand-
artsenij heeft beoefend, tandeloos zijn gestor-
ven. Ik volsta hier met één voorbeeld, namelijk 
de opvatting van de auteur over het Papiamentu. 
Dit ene voorbeeld lijkt mij genoeg, omdat Gelt 
Dekker een groot deel van de ellende die de An-
tillen in de laatste tien jaar te beurt is gevallen 
schuift op conto van de ontwikkeling van het 

Papiamentu als nationale taal. Hieruit komen, 
zo zegt hij, mede de grootheidswaanzin en de 
conceptarmoede voort, die de Antillen het graf in 
duwen. En nu de feiten.

1.  Het Papiamentu is niet op kunstmatige wijze 
tot een nationale taal ontwikkeld, maar is 
rond 1640 met de slaven van de westkust van 
Afrika naar de Nederlandse Antillen overge-
bracht. Het is de Afro-Portugese handelstaal 
van de zestiende, zeventiende en achttiende 
eeuw op de westkust van Afrika. Meer dan een 
miljoen mensen spreken vandaag de dag nog 
deze taal, voornamelijk op de Kaapverdische 
eilanden en in Guiné-Bissau, beide overigens 
onafhankelijke staten. Het Papiamentu heeft 
op de Antillen invloeden ondergaan van het 
Nederlands en het Spaans. Deze invloed is ook 
terug te vinden in bekende Nederlandse kin-
derliedjes als ‘Iene miene mutte’, ‘Oze wieze 
woze’, etc.

2.  Het Papiamentu heeft zich op volledig na-
tuurlijke wijze tot nationale en cultuurtaal 
ontwikkeld en blijft, ondanks de nadrukke-
lijke beschimping en tegenwerking door het 
Nederlandse koloniale culturele bestel, kracht 
en ruimte winnen, nu ook in het onderwijs.

3.  Ten onrechte hangt Gelt Dekker zijn betoog 
voor een essentieel deel op aan ‘de invoering 
van het Papiamentu als instructietaal’. Die 
heeft namelijk nog nauwelijks plaatsgehad! 
Het Papiamentu is in 1986 als vak in het lager 
onderwijs ingevoerd, maar het Nederlands 
bleef de instructietaal. Na de invoering van 
het funderend onderwijs in 2002, begon men 
dit schooljaar, 2004/2005, met het leren le-
zen en schrijven in het Papiamentu (en nu al 
valt te constateren dat veel kinderen sneller 
leren lezen dan vroeger!). Daarmee loopt men 
achter bij de Friezen met hun grootheids-
waanzin, want die gebruiken al sinds de jaren 
vijftig het Fries als voertaal in de eerste twee 
of drie klassen van de basisschool ¬ om maar 
te zwijgen van de grootheidswaanzin van de 
Vlamingen en helemaal die van de Nederlan-
ders, die alleen hun eigen taal als voertaal heb-
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ben en niet (meer) bijvoorbeeld wereldtalen 
als het Frans, Engels of Spaans.

4.  Het woordenboek dat Gelt Dekker in han-
den heeft gehad om te verkondigen dat het 
Papiamentu 20.000 woorden heeft, is waar-
schijnlijk het tweetalige Engels/Papiamentu 
woordenboek van de Canadese Betty Ratzlaff. 
Zij schrijft in haar voorwoord: ‘This dictio-
nary has a Papiamentu vocabulary of about 
17.000 entries.’ Ze heeft het dus over haar 
eigen woordenboek, en niet over de taal Pa-
piamentu. Gelt Dekkers betoog is te gek voor 
woorden. Zoals iedereen hoort te weten dat 
hij gaatjes in zijn tanden krijgt als hij ze niet 
regelmatig poetst en naar de tandarts gaat, zo 
hoort iedereen te weten dat een taal evenveel 
woorden krijgt als de sprekers ervan nodig 
hebben. Als bestuurder van de enige school 
op de wereld die tot mavo/vmbo-niveau en 

binnenkort zelfs tot havo/vwo-niveau gaat 
met het Papiamentu als instructietaal, kan 
ik Gelt Dekker garanderen dat de waarheid 
precies tegengesteld is aan wat hij beweert: 
vormend onderwijs in de moedertaal leidt tot 
concept-verrijking. Vormend onderwijs in 
een vreemde taal ¬ op de Antillen: het Neder-
lands ¬ leidt niet alleen tot conceptarmoede, 
maar tot afstomping en verruwing. Tot crimi-
naliteit. De Antillen die Gelt Dekker in zijn 
artikel beschrijft, zijn de erfenis van het tegen 
elk beter weten in, zelfs in tegenspraak met de 
uitgangspunten van de unesco, doordruk-
ken van het onderwijs in het Nederlands. Dat 
heeft niet alleen vele functionele analfabeten 
opgeleverd, maar helaas ook die Antillianen 
die heden ten dage zowel de Antillen als de 
Nederlandse grote steden onveilig maken.

Noten

1. John Jansen van Galen, De toe-
komst van het koninkrijk. Over de 
dekolonisatie van de Nederlandse 
Antillen. Amsterdam, Contact, 
2004, p. 215

2. Voor een integrale weergave 
van Bredero’s tekst, zie bijvoor-
beeld http://www.dbnl.org/
tekst/bred001kluc04 of http://
www.taal-teken.nl/kluchtkoe_
1-155.pdf 

3. Handvest van de Verenigde Na-
ties, getekend in San Francisco 
op 26 juni 1945. Het citaat be-
treft delen van de hoofdstukken 
xi (‘Declaration regarding non-
self-governing territories’) en 
xii (‘International Trusteeship 
System’). Zie voor een integrale 
weergave van het Handvest: 
http://www.un.org/aboutun/
charter/

4. In 1990 riep de Algemene Ver-
gadering van de vn het tijdvak 

1990-2000 uit tot ‘International 
Decade for the Eradication of 
Colonialism’ en nam een ‘Plan 
of Action’ aan. In 2001 werd het 
‘Second International Decade 
for the Eradication of Colonia-
lism’ afgekondigd. Zie http://
www.un.org/Depts/dpi/decolo-
nization/
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De afgelopen tijd heeft het conservatisme in de 
Verenigde Staten en in Europa aan politieke en 

culturele invloed gewonnen. In Nederland timmert 
de Burke Stichting met een ‘conservatief manifest’ 

en met andere publicaties flink aan de weg. Maar hoe 
conservatief is het nieuwe conservatisme eigenlijk?  

En hoe moet de sociaal-democratie zich tegenover deze 
stroming opstellen?

Willem Witteveen laat zien hoe het oude conservatieve 
denken, met zijn nadruk op traditie, scepsis en 

beschaving, heeft plaatsgemaakt voor een agressief 
‘maakbaarheidsconservatisme’. Juist progressieven, 

zo betoogt hij, zouden uit het werk van Edmund Burke, 
Friedrich Hayek en Michael Oakeshott inspiratie  

kunnen putten.  
David Hollanders brengt de opmars van het 

conservatisme — met een grote en een kleine c — in 
verband met het onvermogen van links om het eigen 
gedachtegoed helder en overtuigend onder woorden 

te brengen. 

Hoe conservatief is het 
nieuwe conservatisme?

f o t o  harm meter |  wfa
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Het politieke debat is conservatiever gewor-
den. Soms lijkt het wel of het gehele politieke 
discours na de moord op Pim Fortuyn door een 
onzichtbare hand is opgetild en een paar meter 
naar rechts hardhandig weer neergezet. 
 Voorlieden van cda, vvd en PvdA wedijveren 
om het hardst om zich tot exponent te maken 
van Fortuyns gedachtegoed, de stuurloze LPF met 
lege handen achterlatend. Het gematigd progres-
sieve Nederlandse asielbeleid is in een paar jaar 
tijd het meest harde en repressieve van Europa 
geworden. Onder druk van het internationale 
terrorisme worden wettelijke maatregelen geno-
men die moeilijk te rijmen zijn met een liberale 
opvatting over de rechtsstaat; in het debat daar-
over werd de liberale positie die tot voor een paar 
jaar geleden door de vvd werd verdedigd, eigen-
lijk alleen nog met volle overtuiging uitgedragen 
door GroenLinks. Omdat we, dankzij Pim, weer 
allemaal moeten zeggen wat we denken en doen 
wat we zeggen, verhardt de publieke discussie. 
Kwetsen en beledigen worden verward met het 
uiten van gedachten en gevoelens en discrimi-
nerende opmerkingen kunnen plotseling weer 
zonder enige vrees voor bestraffing of zelfs maar 
publieke afkeuring worden gemaakt. Terwijl Bal-
kenende steeds bleef oproepen tot een nationaal 
debat over normen en waarden en de sociaal-de-
mocratie zich voor de zoveelste maal over haar 

Over de auteur  Willem Witteveen is hoogleraar aan 
de Faculteit der Rechtswetenschappen van de Univer-
siteit van Tilburg en lid van de redactieraad van s&d
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beginselen boog, verdween met de politieke cor-
rectie ook nogal wat beschaving uit de publieke 
omgangsvormen.
 Het is maar een greep uit de ontwikkelingen, 
ze laten uiteenlopende duidingen toe. Onze 
columnisten raken er maar niet over uitgepraat. 
Maar wat is er eigenlijk conservatief aan deze 
tijd? Is het wel hetzelfde conservatisme van vroe-
ger, toen liberale heren als Van Riel en Heldring 
het propageerden, of is ook de conservatieve 
traditie in verval geraakt? En staat de conserva-
tieve wending, als daarvan al sprake is, haaks op 
een verlicht, progressief gedachtegoed, zoals de 
Edmund Burke Stichting ons wil doen geloven? 
 Een jaar geleden beloofde ik de redactie van 
s&d om een aantal publicaties van conserva-
tieve denkers te lezen en daarover een essay te 
schrijven. Het was een vrij losse greep uit de boe-
kenkast: beschouwingen over het conservatieve 
denken van Heldring, een pamflet van de Burke 
Stichting onder de titel De crisis in Nederland en 
het conservatieve antwoord, een door Burke-adept 
Bart Spruyt bezorgde selectie uit de geschriften 
van de meester zelf over het échec van de Franse 
Revolutie, en twee boekjes van Roger Scruton, 
over religie en cultuur en over globalisering en 
terrorisme.1 Stuk voor stuk interessante publica-
ties, daar niet van, maar ze maakten me eigenlijk 
niet veel wijzer over wat er in de Nederlandse po-
litieke cultuur aan het veranderen was. De boe-
ken raakten onderop een stapel andere boeken 
die dringend gelezen moest worden, het hele 
idee van een boekessay vervluchtigde. 

S&D 2005-01.indd   48 31-01-2005   10:35:35



s& d  1 / 2 |  20 0 5

49

 Maar ik ging intussen wel boeken lezen 
van belangrijke conservatieven zoals Hayek en 
Oakeshott en overdacht enkele van mijn favo-
riete passages uit de werken van Burke. Ook 
stuitte ik op een fascinerende bloemlezing van 
conservatieve denkers onder redactie van Jerry 
Z. Muller. Al deze lectuur bracht mij tot drie 
stellingen. Ten eerste: het oude conservatisme 
dat waarde hecht aan tradities, sceptisch denkt 
over mens en maatschappij en dat vrijheid en 
beschaving hoog in het vaandel draagt, legt het 
af tegen een agressief maakbaarheidsconserva-
tisme dat een nieuwe samenlevingsordening wil 
scheppen, de mens in een andere mal wil gieten 
en de oude vrijheden daar graag voor opoffert 
uit naam van hogere waarden (zoals veiligheid 
en verlichting). Ten tweede: de pijlen die scepti-
sche conservatieve denkers als Burke, Hayek en 
Oakeshott ooit afschoten op het verlichte streven 
naar een rechtvaardiger maatschappij, richten 
zich nu tegen dit nieuwe maakbaarheidsconser-
vatisme. Ten derde: in de traditie van denken die 
door Burke wordt belichaamd, schuilen juist in 
de huidige ideologische impasse waardevolle 
bouwstenen voor een vooruitstrevende sociaal-
democratische politiek.

maakbaarheidsconservatisme

Het oude conservatisme heeft een aantal herken-
bare trekken, allereerst wat betreft mensbeeld. 
Mensen hebben het goede in zich maar zijn ge-
neigd tot het kwade. Ze zijn kwetsbaar en afhan-
kelijk. Daarom zijn er sterke ordenende institu-
ties nodig, van het gezin via de kerk tot de staat, 
die een vreedzaam samenleven mogelijk maken. 
Mensen kunnen niet door opvoeding en onder-
wijs blijvend verbeterd worden; er zijn daarom 
duidelijke morele, sociale en rechtsregels nodig. 
Menselijke kennis is begrensd en feilbaar, het-
geen ertoe aanzet geen radicale veranderingen 
van de maatschappij na te streven. 
 Gevestigde instellingen, tradities die het he-
den verbinden met het verleden en de toekomst 
in zich besloten houden, gewoonte, heersende 
opvattingen, plichtsbesef, religieuze voorschrif-

ten: het zijn allemaal noodzakelijke elementen 
van een stabiele samenlevingsorde die zich langs 
lijnen van geleidelijkheid ontwikkelt. Het sociale 
contract wordt als politieke metafoor voor een 
vrije democratische samenleving afgewezen.  
Uit de scepsis over mens en maatschappij volgt 
een afwijzing van activistische politiek die  
wordt gedreven door idealistische motieven, die 
sociale rechtvaardigheid nastreeft of de bevor-
dering van welzijn en geluk. Zulke humanitaire 
motieven leiden gemakkelijk tot een rampzalige 

overschatting van het sturingsvermogen van 
overheidsinstellingen en onderschatten het 
gegeven dat mensen voor hun welbevinden zijn 
aangewezen op krachtige instituties die hun 
handelingsmogelijkheden begrenzen. De ener-
gie dient dan ook gestoken te worden in het in 
stand houden en voortzetten van zulke institu-
ties en tradities die de voorwaarde zijn voor een 
beschaafd leven.
 Dit conservatieve profiel is niet vrij van span-
ningen. Als scepsis over menselijke mogelijk-
heden het mensbeeld inkleurt, is er geen reden 
te veronderstellen dat alle instituties van een 
samenleving automatisch goed functioneren als 
ze de oude patronen blijven volgen; hoe kunnen 
waardevolle tradities van verouderde vormen 
en normen worden onderscheiden? Als het zo is 
dat de menselijke soort wijs is en het individu 
dwaas, hoe kan dan één zo’n dwaas individu (de 
conservatieve denker zelf) zo zeker zijn van zijn 

De radicale conservatief beschikt 
over onwankelbare inzichten en 
probeert de macht te veroveren 
om zijn wil door te zetten, zonder 
zich te laten temperen door de 
gevestigde instituties die de 
machtsbalans van een politieke 
orde bewaken
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zaak? De historische blik van de conservatief 
maakt hem vatbaar voor de idealisering van het 
verleden. Als Cicero er al over klaagde dat de Ro-
meinse beschaving in verval raakte en elke cul-
tuurfilosoof na hem diezelfde weeklacht aanhief, 
leeft de conservatieve denker dan in een wereld 
die al vanaf het begin in verval is geraakt? Pessi-
misme ligt op de loer, chaos dreigt. 
 Muller, aan wie ik deze typering van het oude 
conservatisme grotendeels ontleen, stelt dat er 
al eeuwen een radicaal conservatisme bestaat dat 
deze ingebouwde spanningen niet wil of niet 
kan accepteren. Als de traditionele instellingen 
van de samenleving zijn aangetast door bederf, 
is het niet mogelijk ze te conserveren; ze moeten 
op radicale wijze worden veranderd om weer aan 
het oude ideaal te voldoen. Terwijl conservatie-
ven het gevestigde gezag belangrijk vinden om-
dat er recht en orde moeten zijn, vinden radicale 
conservatieven dat het gezag opnieuw gevestigd 
moet worden, dat er dus schoon schip moet wor-
den gemaakt: ‘Radical conservatism is a revolt 
against existing institutions in the name of the 
need for authority.’2 
 In het vuur van de strijd verdwijnt ook de 
traditionele conservatieve scepsis over de men-
selijke kennis en de terughoudendheid waar het 
gaat om maatschappelijke hervormingen. De ra-
dicale conservatief beschikt over onwankelbare 
inzichten en probeert de macht te veroveren 
om zijn wil door te zetten, zonder zich te laten 
temperen door de gevestigde instituties die de 
machtsbalans van een politieke orde bewaken. 
Het morele verval komt niet alleen van bin-
nen. Radicale conservatieven zien zich altijd 
in een strijd op leven en dood verwikkeld met 
krachten die van buiten de ‘eigen’ orde komen, 
met vijandige volkeren of binnendringers uit 
vreemde culturen. Radicale conservatieven 
hebben zich historisch gezien dan ook vaak aan-
getrokken gevoeld tot natie, volk en ras als het ei-
gene en hebben al wat daarvan afwijkt de oorlog 
verklaard. 
 Het is duidelijk dat het traditionele en het 
radicale conservatisme niet zomaar verwanten 
van elkaar zijn, het zijn botsende ideologieën. 

Tegenover het conservatisme van Burke c.s. staat 
een Jacobijns conservatisme: een conservatisme 
dat over lijken gaat om de samenleving vrij en 
democratisch te maken (denk aan de neo-con-
servatieve rechtvaardigingen voor de oorlog in 
Irak). De ideologische oorlog tussen deze twee 
soorten conservatisme wordt door de aanhan-
gers van het neo-conservatisme echter aan het 
oog onttrokken. Het label neo-conservatief dat 
de Jacobijnse conservatieven zichzelf opplakken, 
versluiert de werkelijke antagonismen tussen de 
twee politieke stromingen. Ook de aanduiding 
liberaal-conservatisme is verwarrend, omdat de 
radicale conservatief de liberale instituties alleen 
accepteert als ze van vreemde smetten zijn ge-
zuiverd en dit een bij uitstek onliberale omgang 
met instituties inhoudt. 
 Zo komen de contouren in zicht van wat ik 
het maakbaarheidsconservatisme wil noemen: een 
radicale, ideologisch gemotiveerde beweging die 
uit nostalgisch verlangen naar een oude wereld 
die mooier en beter was dan de tegenwoordige, 
bereid is mens en maatschappij met alle beschik-
bare middelen naar dit oude beeld te modelleren. 
Het maakbaarheidsconservatisme is pessimis-
tisch waar het de mogelijkheden van mensen 
en instituties betreft om zich op eigen kracht 
via democratische processen te hervormen en 
optimistisch waar het gaat om de mogelijkheid 
om vanuit een centraal punt een planmatig door-
dachte verandering met inzet van rationaliteit 
en machtsmiddelen op te leggen. Het maakbaar-
heidsconservatisme is het ideologische spiegel-
beeld van een vrijwel uit de wereld geholpen 
maakbaarheidssocialisme dat ook droomde van 
een betere samenleving, maar die droom projec-
teerde op een geïdealiseerde toekomst.
 Volgens mijn eerste stelling is het maakbaar-
heidsconservatisme hard op weg het traditionele 
conservatisme te verdringen. Als de Burke Stich-
ting denkt op te komen voor het traditionele 
conservatisme door de progressieve krachten in 
de samenleving aan te vallen (zoals gebeurt in 
het eerdergenoemde pamflet) kiest het dus de 
verkeerde vijand.3
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gezond verstand

Volgens mijn tweede stelling is het maakbaar-
heidsconservatisme kwetsbaar voor een type 
kritiek dat vanuit de conservatieve traditie altijd 
gericht is geweest tegen de radicale, vooruit-
strevende krachten in de samenleving. In zijn 
Reflections on the Revolution in France hekelt Burke 
het radicale streven van de revolutionairen om 
de gehele Franse samenleving vanuit Parijs op-
nieuw vorm te geven en alle oude krachten (kerk, 
adel, staat) daarvoor uit te schakelen. Burke wijst 
zeker niet alle verandering af, maar hij is voor-
stander van geleidelijke hervormingen waarbij 
gebruik wordt gemaakt van de gevestigde mach-
ten en de bestaande tradities en niet als gevolg 
van de als algemene wil vermomde overtuiging 
van een persoon of groep wordt ingegrepen, 
maar op basis van geleidelijke verbeteringen 
die in de praktijk worden uitgetest om ze te be-
proeven. Burke is allesbehalve een populist. Hij 
is voorstander van het uitfilteren van kritiek tot 
praktische wijsheid. In de door Spruyt bezorgde 
bloemlezing uit de Reflections staat een mooie 
passage over de kunst om het bestel in stand te 
houden en het tegelijkertijd te hervormen: 
 ‘Wanneer de nuttige delen van een oud bestel 
behouden worden en de toevoegingen moeten 
passen bij wat blijft, zijn een krachtige geest, vol-
hardende aandacht, uiteenlopende vermogens 
om te vergelijken en te combineren en de hulp-
bronnen van een vindingrijk verstand vereist. 
Deze vermogens moeten worden aangewend in 
een doorlopend conflict met de gecombineerde 
kracht van tegengestelde ondeugden, met de 
koppigheid die elke verbetering verwerpt en de 
luchthartigheid die al het bestaande vermoeiend 
en vervelend vindt. U kunt echter tegenwerpen: 
“Een dergelijk proces gaat langzaam. Het is niet 
geschikt voor een vergadering die zich erop be-
roemt in enkele maanden het werk van eeuwen 
te voltooien. Zo’n wijze van hervormen kan wel 
jaren duren.” Dat zou ongetwijfeld kunnen en 
behoort ook het geval te zijn.’4

 Burke pleit, kortom, voor gezond verstand, 
praktische wijsheid en heel veel geduld. Lezen 

we nu het pamflet van de Burke Stichting dan 
wordt aan een dergelijke gematigdheid hooguit 
lippendienst bewezen. Spruyt wil veel veran-
deren en wel zo snel mogelijk: het systeem van 
evenredige politieke vertegenwoordiging (in 
Nederland toch de gevestigde traditie) moet 
plaatsmaken voor het districtenstelsel; referenda 
moeten snellere en directere volksinvloed moge-
lijk maken; de gevestigde instituten van de ver-
zorgingsstaat moeten worden afgeschaft en de 
nachtwakersstaat moet in ere worden hersteld; 

het humane gevangenisstelsel moet harder en 
soberder worden, naar Amerikaans voorbeeld; 
het onderwijs moet op de schop; echtscheiding 
moet worden ontmoedigd; huwelijksmigratie 
moet worden verboden; en ga zo maar door. Alle-
maal voorstellen die de waan van de dag te paard 
hijsen en nuttige delen van het oude bestel aan-
tasten in plaats van het te hervormen. Lezing van 
wat Burke werkelijk schreef, is de beste remedie 
tegen het radicale veranderingsstreven van de 
Burke Stichting. Burke vervolgt zijn wijze les aan 
de revolutionairen als volgt: ‘Door hun positie, 
omstandigheden en gewoonten plotseling te 
veranderen, kunnen massa’s mensen in ellende 
worden gedompeld.’ Precies wat het gevolg zou 
zijn van het overnemen van de politieke agenda 
van de Burke Stichting.
 Hayek is minstens zo kritisch over radicale 
sociale verandering als Burke (hij zag in de plan-
matig geleide economie een vorm van tirannie), 

Het maakbaarheidsconservatisme 
is het ideologische spiegelbeeld van 
een vrijwel uit de wereld geholpen 
maakbaarheidssocialisme dat 
ook droomde van een betere 
samenleving, maar die droom 
projecteerde op een geïdealiseerde 
toekomst
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maar ook zijn kritiek ondermijnt het project 
van het maakbaarheidsconservatisme. Hayek 
onderscheidt twee soorten sociale orde: ge-
maakte (taxis) en gegroeide (cosmos). Gemaakte 
ordeningen, die we ook organisaties kunnen 
noemen, worden bestuurd met regels die als 
bevelen zijn op te vatten en die erop gericht zijn 
bepaalde doelstellingen te realiseren. Gegroeide 
ordeningen, die we ook ‘spontane’ ordes kun-
nen noemen (de markt is er een voorbeeld van), 
worden daarentegen beïnvloed door abstracte en 
algemene regels, die randvoorwaarden formu-
leren waarbinnen de spontane orde zich verder 
kan ontwikkelen. Organisaties en spontane 
ordes zijn allebei nodig in een complexe samen-
leving, maar de macht van de organisaties (zoals 
de staat) dreigt het ordenende vermogen van 
de gegroeide ordes aan te tasten. Verstandige 
bestuurders weten het onderscheid te maken 
tussen de twee typen orde en passen hun inter-
venties aan de mogelijkheden en beperkingen 
van beide soorten aan. 
 Hayek ontwikkelt daartoe een aantal gedrags-
regels voor verstandige wetgevers.5 ‘A free society 
is a pluralistic society without a common hierar-
chy of particular ends.’ De politiek moet dus niet 
proberen een concrete doelstelling op te leggen 
aan een systeem dat alleen kan worden bestuurd 
door randvoorwaarden te stellen. ‘The aim of po-
licy in a society of free men cannot be a maximum 
of foreknown results but only an abstract order.’ 
Deze regel impliceert dat de wetgever zich moet 
richten op de condities waaronder de leden van 
een samenleving hun vrijheid zinvol kunnen uit-
oefenen ten behoeve van de ordening als geheel 
(‘abstract order’). ‘Abstract rules of just conduct 
can determine only chances and not particular 
results.’ De wetgever kan dus geen sociale recht-
vaardigheid in het individuele geval nastreven. 
‘The aim of law should be to improve equally the 
chances of all.’ Maar de wetgever is wel verant-
woordelijk voor het scheppen van een structuur 
waarbinnen gelijke kansen bestaan, zodat de 
actoren optimaal hun eigen verantwoordelijkheid 
kunnen nemen. Maakbaarheidsconservatisme is 
met deze gedragsregels evident onverenigbaar.

 Misschien de subtielste kritiek kunnen we 
ontlenen aan een essay van Oakeshott waarin 
hij een ‘politics of faith’ tegenover een ‘politics 
of scepticism’ plaatst. Onder de ‘politics of faith’ 
vallen alle regimes die doelgerichte interventie 
nastreven op basis van een ‘inspired perception 
of what the common good is’, ongeacht of dit nu 
linkse of rechtse regimes en inspiratiebronnen 
zijn. De ‘politics of scepticism’ daarentegen be-
perkt zich tot het verstandig geachte beheer van 
een gevestigde orde en heeft geen drastische ver-
anderingsambities. De sympathie van Oakeshott 
als conservatief denker gaat uiteraard naar het 
tweede type politiek uit. Maar hij meent niet dat 
de tweede stijl van politiek bedrijven superieur 
is aan de eerste. Beide stijlen hebben mogelijk-
heden en gevaren in zich. Het gevaar van de 
sceptische politiek is bijvoorbeeld dat er geen 
recht wordt gedaan aan de dynamiek van maat-
schappelijke veranderingen en er een stuurloos, 
technocratisch beheer wordt gevoerd. Het gevaar 
van de overtuigingspolitiek is een soort bureau-
cratisch perfectionisme dat contraproductief is 
en het hele systeem ondermijnt. 
 Interessant genoeg illustreert Oakeshott dat 
tweede type gevaar aan de hand van wat we nu 
de veiligheidsutopie noemen.6 Een staat die een 
zo groot mogelijke mate van veiligheid nastreeft 
(een integraal onderdeel van het maakbaar-
heidsconservatisme, lijkt mij) moet daarvoor 
veel macht bij de overheid concentreren en kan 
daardoor de veiligheidsactiviteiten niet meer 
ten goede laten komen aan de vrijheid van de 
individuele burgers. ‘The price of security is 
submission’, stelt Oakeshott.7 En het gevaar gaat 
nog verder: door veel macht te concentreren uit 
naam van de veiligheid, komen regeringen met 
grote militaire macht tegenover elkaar te staan 
en neemt de kans op gewelddadige conflicten 
in de wereld toe. De ondermijnende werking 
van deze strategie is al snel te merken: nog meer 
onveiligheid en vervolgens een grotere roep om 
meer veiligheidsbevorderende machtsconcen-
tratie. Om de gevaren die de overtuigingspoli-
tiek en de sceptische politiek in zich bergen 
tegen te gaan, is het volgens Oakeshott nodig om 

Hoe conservatief is het nieuwe conservatisme?  Willem Witteveen Edmund Burke

S&D 2005-01.indd   52 31-01-2005   10:35:36



s& d  1 / 2 |  20 0 5

53

te streven naar een combinatie van beide bena-
deringen en de kunst van het bewandelen van 
de middenweg te bevorderen: ‘Our inquiry into 
the nemesis of each of these styles (…) reinforces 
the view that they are not alternative manners 
of governing and understandings of the office of 
government but the poles of the internal move-
ment of our politics.’8 

lessen van burke

Als we het bij deze conclusie zouden laten – het 
maakbaarheidsconservatisme staat op gespan-
nen voet met waardevolle elementen van de 
conservatieve traditie – zouden we het ons als 
sociaal-democraten te gemakkelijk maken. We 
kunnen Burke en zijn kompanen niet alleen 
lezen tegen de neo-conservatieven, maar hun in-
zichten ook benutten voor de ontwikkeling van 
vooruitstrevende politieke standpunten. Dat is 
mijn derde stelling en het is er een die volstrekt 
contra-intuïtief is. Wordt Burke niet al sinds jaar 
en dag beschouwd als de grote voorman van het 
politieke conservatisme en als aartsvijand van 
progressieve bewegingen? Was de strekking van 
de Reflections niet juist een totale afwijzing van 
de revolutionaire geesteshouding? Is de Burke 
Stichting misschien ten onrechte naar Burke 
vernoemd? 
 We hoeven de geschiedenis van de conser-
vatieve receptie van Burkes denkbeelden echter 
niet te ontkennen om toch oog te hebben voor 
de vooruitstrevende elementen in zijn gedach-
tegoed. We hoeven ook geenszins onze binding 
met de progressieve tradities (van Marx en 
Engels tot Negri en Hardt en van Bernstein en 
Drees tot Kalma en Tromp) op te geven. Maar in 
een tijd waarin de ideologie onzeker is en ook na 
het huidige beginseldebat wel onzeker zal blij-
ven, is het goed om de blik te verruimen en  
creatief gebruik te maken van waardevolle in-
zichten uit heel andere tradities dan die welke 
het label progressief kregen opgeplakt. Ik haal 
drie vooruitstrevende lessen uit de geschriften 
van Burke.

Eerste les: de waarde van tradities

Dit is de eerste les van Burke: beschouw tradities 
die in de samenleving in de loop van lange tijd zijn 
ontwikkeld ook eens als verworvenheden die geleide-
lijke maar soms radicale verandering van binnenuit 
mogelijk maken. Bij tradities gaat het om praktij-
ken die zich gevestigd hebben, inclusief bijpas-
sende ideeën, normen en idealen en die worden 
overgedragen aan de nieuwe generatie omdat ze 
waardevol worden gevonden. Niet alle tradities 

zijn waardevol, we spreken er voortdurend oor-
delen over uit, maar in het debat over de vormge-
ving van de traditie vernieuwt de traditie zich en 
kan er veel veranderen, op een toch herkenbare 
manier. Het burgerlijk huwelijk is een traditi-
oneel instituut dat ook in een tijd waarin veel 
mensen ongetrouwd samenwonen en als ze wel 
getrouwd zijn zich niet voor het leven gebonden 
achten, zijn betekenis niet verliest en zelfs radi-
cale vernieuwing doormaakt bij acceptatie van 
het homohuwelijk. 
 De cruciale vraag is dan natuurlijk welke tra-
dities en wat voor bijbehorende instituties we 
als sociaal-democraten zo belangrijk vinden dat 
we ons ervoor inzetten om ze in leven te houden 
en een proces van vernieuwing van binnenuit te 
laten doormaken. Gaat het om de door de conser-
vatieven geheiligde instellingen als gezin, kerk, 
staat, leger en vrije markt? We zullen niet de-
zelfde aangrijpingspunten en niet dezelfde blik-

De Edmund Burke Stichting doet 
voorstellen die de waan van de dag 
te paard hijsen en die nuttige delen 
van het oude bestel aantasten 
in plaats van het te hervormen. 
Lezing van wat Burke werkelijk 
schreef, is de beste remedie tegen 
dit radicale veranderingsstreven

Hoe conservatief is het nieuwe conservatisme?  Willem Witteveen Edmund Burke

S&D 2005-01.indd   53 31-01-2005   10:35:36



s& d  1 / 2 |  20 0 5

54

richting kiezen. De tradities en instituties die so-
ciaal-democraten onderschrijven, zijn tradities 
en instituties die gevestigd zijn sinds de Verlich-
ting. De Verlichting was een seculier geloof in de 
vooruitgang door middel van het vergroten en 
verspreiden van kennis. Vrije meningsvorming, 
onderwijs en onderzoek, overdracht van cultuur, 
vorming van de persoonlijkheid zijn de bijbeho-
rende idealen die in vele traditionele vormen en 
instituties gestalte kregen. De Verlichting was 
ook een politiek en moreel streven om mensen 
in vrijheid en gelijkwaardigheid solidair te laten 
samenleven. Dat vereiste democratie en rechts-
statelijkheid, controle op macht, openbaarheid 
van bestuur, tolerantie van andersdenkenden ¬ 
waarden die eveneens in traditionele en institu-
tionele vormen werden neergelegd. We kunnen 
van Burke leren dat deze tradities en instituties 
een waardevol erfgoed vormen dat met respect 
moet worden bejegend. De vormen waarin deze 
idealen zijn gestold zijn niet heilig. Voortdurend 
moet er debat en interpretatie en institutioneel 
ontwerp plaatsvinden om de traditie van de 
Verlichting levend te houden en over te dragen. 
Geleidelijke progressie naar meer sociale recht-
vaardigheid ¬ twee stappen vooruit, een achter-
uit ¬ is het gevolg.
 Moet ieder redelijk denkend mens het hier 
haast wel mee eens zijn? Mist de traditie van de 
Verlichting onderscheidend vermogen? Ik denk 
het niet, want daarvoor zijn de krachten die de 
ontwikkeling proberen te fixeren te sterk en te 
talrijk. Conservatieven houden zich het liefst bij 
de oude vormen en gedachten en zoeken niet de 
uitdaging van de vernieuwing van de traditie op. 
Maakbaarheidsconservatieven wijzen de Ver-
lichting als krachtbron van de traditie af. Neem 
de proef op de som: een van de gevestigde mo-
derne tradities en instituties waar sociaal-demo-
craten zich sterk voor maken, is nu juist die door 
de conservatieven zo betreurde verzorgingsstaat 
met zijn arrangementen voor ondersteuning en 
zorg voor mensen die zich tijdelijk niet op eigen 
kracht kunnen redden. De moderne, verlichte 
traditie van staatszorg heeft in de loop van de tijd 
instituties opgeleverd die, net als gezegd is over 

oudere tradities en instituties, een vorm van 
kennis en organisatievermogen in zich bergen 
die het verstand van de eenling te boven gaan. 
Er bestaat wel degelijk zoiets als een verlichte 
kunst van het ambtelijk besturen (en daarvan 
was Max Weber de profeet). Dat de instituties en 
uiterlijke vormen van de verzorgingsstaat aan 
herijking toe zijn (permanent, lijkt het wel) past 
goed bij het beeld van een traditie die zich van 
binnen uit moet vernieuwen. De waarde van met 
hulp van de overheid georganiseerde solidariteit 
en sociale rechtvaardigheid blijft daarbij echter 
altijd voorop staan.

Tweede les: relativering van de maakbaarheid

Dan volgt de tweede les van Burke: temper het 
maakbaarheidsgeloof dat sociaal-democraten eigen 
is (en dat teruggaat op de normen en waarden van 
de Verlichting) met de overweging dat ondoordachte 
interventies contraproductief werken en zelfs ave-
rechtse gevolgen kunnen hebben; probeer eerst goed te 
analyseren wat voor ordening er door ingrijpen wordt 
verstoord (of het bijvoorbeeld een rechtvaardige of een 
onrechtvaardige orde is) en of de ingreep die versto-
ring rechtvaardigt. We kunnen van Burke, maar in 
moderner jargon ook van Hayek en Oakeshott, 
leren dat het noodzakelijk is een doordachte 
interventiestrategie te hanteren en niet alles 
te doen volgens het model van het politieke 
primaat dat zich vertaalt in regels en besluiten 
waar bestuur en burgers zich maar aan te hou-
den hebben. Want die onreflectieve strategie, 
door Noten en Eigeman onlangs ‘management 
by law’ genoemd, werkt vaak niet goed en maakt 
de situatie soms alleen maar erger.9 De scepsis 
over overheidsinterventies van de conservatieve 
traditie dwingt niet tot afwachten of niets doen. 
(Dat is volgens Oakeshott zelfs de makke van de 
‘politics of scepticism’). Veeleer moet deze fun-
damentele maakbaarheidstwijfel ons stimuleren 
tot deliberatie, reflectie en bestuurlijke creativi-
teit. 
 Hoe kan zo’n door maakbaarheidsscepsis 
gevoede interventiestrategie eruit zien? Stel 
dat na uitvoerig onderzoek, maatschappelijke 
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discussie, zorgvuldig advies en openbare besluit-
vorming in de geëigende democratische gremia 
blijkt dat er behoefte is aan een grote ingreep 
in het interne functioneren van een institutie 
(denk aan de invoering van het studiehuis of 
de dualisering van het gemeentebestuur). De 
gebruikelijke reflex is dan om een algemeen 
verbindend besluit te nemen en dat aan de hele 
sector op te leggen. Alle scholen moeten het 
studiehuis invoeren, alle gemeenten moeten 
dualiseren. Na een tijdje blijken dan pas de echte 
moeilijkheden (het studiehuis werkt niet zoals 
het bedoeld is; de dualisering schept nieuwe pro-
blemen voor gemeenteraden en ondermijnt de 
tradities van het wethouderschap). De reflex zal 
dan vervolgens zijn om na een snelle evaluatie 
een nieuw algemeen verbindend besluit op te 
leggen. Werkt dat ook weer niet? Dan grijpen we 
nogmaals in. Het komt vaak voor dat interventie 
2 wordt ingevoerd als interventie 1 nog niet is 
uitgekristalliseerd en dat interventie 3 er al over-
heen komt voor nog iemand een idee heeft hoe 
interventie 2 zal gaan uitpakken. Die gebruike-
lijke reflexen ¬ die beantwoorden aan het idee 
van het primaat van de politiek ¬ moeten we 
met wantrouwen bezien. 
 Veel verstandiger is het om in drie fasen te 
werken: eerst het studiehuis of de dualisering 
experimenteel op een aantal scholen of in een 
aantal gemeenten invoeren, op vrijwillige basis, 
en een aantal jaar de tijd nemen om te zien wat 
er gebeurt; lering trekken uit de verschillende 
reacties die op de scholen en in de gemeenten 
ontwikkeld zijn in reactie op onvoorziene 
problemen met de vernieuwing; als er dan een 
goed gefundeerde algemene regeling mogelijk 
is, daarin ruimte creëren voor beredeneerde 
afwijkingen door die instellingen die daaraan 
behoefte hebben.
 Meer dan een voorbeeld van een reflexieve in-
terventiestrategie is dit niet. Er zijn ongetwijfeld 
andere mogelijkheden te bedenken. Waar het 
om gaat, is dat het bedenken van die mogelijkhe-
den en het debat erover een vaste plaats verdie-
nen in de besluitvorming.

Derde les: het sociaal contract als gedachte-
experiment

Dan volgt de derde les van Burke: vat het sociaal 
contract dat de legitimatie verschaft voor demo-
cratische politiek niet op als een door verkiezingen 
bepaalde fictie en ook niet als de uitdrukking van een 
op een bepaald moment geuite politieke wil, maar 
als een gedachte-experiment dat historische continu-
iteit waarborgt en duurzame ontwikkeling mogelijk 
maakt. Dit is de moeilijkste en de belangrijkste 

les, waarbij Burke zich het meest een profeet van 
de vooruitstrevendheid toont. In wellicht de be-
roemdste passage uit de Reflections keert hij zich 
polemisch tegen het sociale contractsdenken 
dat de revolutionairen aan Rousseau ontleenden 
en dat hun een vrijbrief gaf om de samenleving 
naar eigen inzicht vorm te geven. Hij doet dat 
bovendien op zo’n manier dat hij er meteen in 
slaagt een zinvol alternatief te suggereren. De 
staat is inderdaad een contract, zegt Burke, maar 
het gaat niet om een zakelijke overeenkomst die 
men kan sluiten en verbreken. ‘The state ought 
not to be considered as nothing better than a 
partnership in a trade of pepper and coffee.’ Te-
genover het sociale contract van de staat moet 
men een eerbiediger houding innemen:
 ‘It is a partnership in all science; a partnership 
in all art; a partnership in every virtue, and in all 
perfection. As the ends of such a partnership can-
not be obtained in many generations, it becomes 
a partnership not only between those who are 

We kunnen Burke en zijn 
kompanen niet alleen lezen 
tegen de neo-conservatieven, 
maar hun inzichten ook 
benutten voor de ontwikkeling 
van vooruitstrevende politieke 
standpunten
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living, but between those who are living, those 
who are dead, and those who are to be born. Each 
contract of each particular state is but a clause in 
the great primaeval contract of eternal society, 
linking the lower with the higher creatures, 
connecting the visible and the invisible world, 
according to a fixed compact sanctioned by the 
inviolable oath which holds all physical and mo-
ral natures, each in their appointed place.’10

 Het sociale contract wordt in deze fraaie me-
taforische passage voorgesteld als een ‘partner-
ship’. Spruyt vertaalt die belangrijke term eerst 
met ‘deelgenootschap’ en daarna met ‘associatie’, 
maar die twee termen drukken niet helemaal uit 
wat Burke lijkt te bedoelen. Partners zijn zaken-
broeders en als het om de zaken van de publieke 
orde gaat zijn zij burgers die in solidariteit met 
elkaar een al bestaand verbond bevestigen dat 
– en dat is Burkes briljante toevoeging – een 
verbond is tussen de mensen die nu leven, de 
mensen die gestorven zijn en de mensen die nog 
geboren moeten worden. Burke plaatst zijn le-
zers zo in een soort gedachte-experiment waarin 
hun gevraagd wordt zich voor te stelen dat er een 
oeroud verbond bestaat van een eeuwigdurende 
samenleving waarin alle wezens – dieren, men-
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sen, engelen? – over en weer van elkaar afhan-
kelijk zijn en elkaar op grond van een vaste eed 
respecteren. 
 Voor Burke en zijn tijdgenoten had dit eeu-
wige verbond ongetwijfeld een religieuze be-
tekenis, voor een deel van zijn lezers is dat nog 
steeds zo (zie bijvoorbeeld Scruton). Maar ook in 
een seculiere maatschappij en ook voor mensen 
die dit geloof niet delen is zo’n gedachte-experi-
ment van een omvattend verbond een zinvolle 
voorstelling. In de metafoor van het contract 
tussen de generaties en met de gehele natuur 
komen twee belangrijke principes tot uitdruk-
king. Ten eerste: het beginsel van historische 
continuïteit dat mensen van nu opdraagt zich 
rekenschap te geven van het verleden en aan wat 
zinvol geacht wordt uit het erfgoed een waardig 
vervolg te geven. En ten tweede: het beginsel van 
duurzame ontwikkeling dat mensen van nu de 
opdracht geeft de voorwaarden voor een zinvol 
bestaan voor latere generaties in stand te hou-
den en zelfs te verbeteren. Dit lijken mij twee 
belangrijke richtinggevende uitgangspunten die 
een prominente plaats verdienen in elk sociaal-
democratisch beginselprogramma.

Hoe conservatief is het nieuwe conservatisme?  Willem Witteveen Edmund Burke

S&D 2005-01.indd   56 31-01-2005   10:35:37



s& d  1 / 2 |  20 0 5

57

Hoe conservatief is het nieuwe conservatisme? (2)

De waarde van scepsis voor 
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Instituut voor Arbeidsstudies (aias)

Politiek is een woordenstrijd. Met woorden pro-
beren we de waarde van ons eigen standpunt aan 
te tonen of de vermeende zwakte in dat van een 
ander te onthullen. Een gevarieerd vocabulaire 
staat ons daarin ter beschikking: links, rechts, 
sociaal-democratisch, populistisch, fascistisch, 
communistisch, neo-liberaal. Voor schijnbaar 
elke politieke stellingname is wel een predikaat 
beschikbaar. Soms, vaker dan men zou wensen, 
verwordt dergelijke terminologie tot een verza-
meling vage algemeenheden, niet meer bedoeld 
om de eigen ideeën handzaam samen te vatten, 
maar om aan het zicht te onttrekken dat men ei-
genlijk in het geheel geen ideeën heeft. 
 Het is aangenaam en nuttig om dergelijke 
begrippen niet als non-descripte scheldwoorden 
of weinigzeggende zelfcelebraties te gebruiken, 
maar om ze analytischer te hanteren, te explici-
teren wat er precies onder verstaan kan worden. 
Met een van die begrippen, conservatisme, 
gebeurt dat recentelijk vrij vaak. Dat is de ver-
dienste van de Edmund Burke Stichting. Deze 
zelfbenoemde conservatieven propageren sinds 
enkele jaren het conservatieve gedachtegoed en 
zij doen dat met enig succes. Deze herwaarde-
ring is bepaald opmerkelijk, want het is wel eens 
anders geweest. Zo sprak niemand de historicus 
Kossmann tegen toen deze zei dat ‘de meeste Ne-

derlandse partijen de neiging hebben progressi-
viteit als iets per definitie moois en conservatief 
als iets intrinsieks slechts voor te stellen.’1

 Als men het hedendaagse conservatisme 
serieus neemt, dan kan men dienaangaande 
twee vragen stellen: wat er nu precies onder dat 
conservatisme verstaan moet worden en wat 
de mogelijke verdiensten en tekortkomingen 
ervan zijn. Uit dat laatste vloeit nog een derde 
vraag voort, die van enig gewicht zal zijn voor 
wie zichzelf progressief noemt, namelijk hoe een 
antwoord op de hedendaagse conservatieve be-
weging te formuleren dat zinnig genoemd mag 
worden.
 

hoe te leven

Twee zelfverklaarde conservatieven, Spruyt en 
Kinneging, richtten in 2000 de Edmund Burke 
Stichting op, met als doel het conservatieve 
gedachtegoed in Nederland te verspreiden. De 
nieuwe pleitbezorgers beschouwden het ontbre-
ken van een duidelijk gearticuleerde conserva-
tieve beweging in Nederland als een historisch 
misverstand. Oud-politici als Hans Hillen en 
Dries van Agt maakten van de mogelijkheid 
gebruik om als conservatieven uit de kast te ko-
men. En medio 2002 vroeg het wetenschappelijk 
bureau van het cda zich af of de partij conserva-
tief moest worden ¬ kennelijk is het iets wat je 
kunt worden. Maar wat is het precies, dat conser-
vatisme? Het begrip mag dan een opmerkelijke 
come-back maken in het politieke discours, een 
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ondubbelzinnige en vastomlijnde betekenis 
heeft het niet. Er worden, zo blijkt uit de discus-
sie, verschillende, soms onderling strijdige din-
gen onder verstaan. 
 Een gebruikelijk en ook nuttig eerste on-
derscheid is dat tussen conservatisme met een 
kleine c en conservatisme met een grote C. Het 
eerste, in de literatuur in navolging van de so-
cioloog Mannheim ook wel traditionalisme ge-
noemd, is een neiging tot gewoonte- en traditie-
vorming die alle mensen eigen is.2 In dit kader 
wordt conservatief wel als synoniem gebruikt 
voor benepen, bekrompen en geborneerd. Maar 
behoudzucht is niet noodzakelijkerwijs slecht. 
In deze zin is bijvoorbeeld ook de milieubewe-
ging conservatief: zij wil het milieu behouden. 
De hedendaagse conservatief haast zich te zeg-
gen dat de status quo geenszins een afgod is om 
nederig voor te knielen. Hem gaat het om iets an-
ders, namelijk om conservatisme met een grote 
C. Dat kan men ¬ alweer in de terminologie van 
Mannheim ¬ opvatten als reflexief geworden 
traditionalisme. Conservatisme wordt dan op-
gevat als een samenhangende maatschappijcon-
ceptie, als een ideologie.
 Die ideologie laat zich in eerste instantie 
samenvatten als de ideologie van het menselijk 
tekort. Zo menen onder anderen Paul Cliteur en 
J.L. Heldring dat een pessimistisch mensbeeld 
het wezenskenmerk van het conservatisme is.3 
Liberalen en socialisten gaan in essentie uit van 
een positief mensbeeld. Zij gaan er met hun vrij-
heidsideaal en gelijkheidsprincipe van uit dat 
de mens in beginsel in staat is zijn eigen geluk 
vorm te geven. Het conservatisme is de politieke 
uitdrukking van het uitgangspunt dat ‘niemand 
rechtvaardig is: ook niet één’. Een deugdelijke 
ideologie is dan een ideologie die zich daar per-
manent rekenschap van geeft. Tussen ons en 
de heilstaat, kapitalistisch of socialistisch, staat 
nu eenmaal het menselijke onvermogen om 
die te realiseren. Nog eens, nu in de woorden 
van Heldring: ‘Mijn conservatisme is gebaseerd 
op pessimisme, op een heel pover geloof in de 
goedheid van de mens. Een conservatief is een 
realist, althans in mijn geval.’4 Heldring heeft 

het bij deze omschrijving gelaten. Bij hem is con-
servatisme een ander woord voor een sceptische 
levenshouding. 
 Anderen, waaronder thans de Burke Stich-
ting, menen evenwel dat dit pessimistische ¬ 
of zo men wil: realistische ¬ mensbeeld ook 
politiek-filosofische consequenties heeft. Een 
van de gevolgtrekkingen is dat de mens, over-
gelaten aan zichzelf, niet tot veel goeds komt. 
De mens moet derhalve worden ingetoomd, 
beschaafd en opgevoed. De conservatief wijst 
daarmee het individuele vrijheidsbeginsel af, 
evenals de liberale notie dat de mens geboren 
wordt als de drager van natuurlijke individuele 
vrijheden en rechten.5 Ware vrijheid is niet de 
vrijheid om alle verlangens te kunnen navolgen, 
maar de vrijheid om alle legitieme verlangens 
te volgen. En wat legitiem is, is sociaal bepaald. 
Het vrijheidsbegrip moet dus worden opgevat 
als een sociale waarde. De idee van vrije, aan het 
collectief voorafgaande individuen is een libe-
rale fictie. Het heeft pas zin om over vrijheid te 
spreken als iemand daartoe opgevoed is, als hij 
beschaafd is. Eerst beschaving, dan vrijheid. Of-
tewel: niet ‘lekker jezelf zijn’, zoals Ed Nijpels in 
de jaren tachtig het liberale gedachtegoed in drie 
woorden samenvatte, maar ‘vrij om verantwoor-
delijk te zijn’. De paradoxale houding tegenover 
vrijheid wordt nog eens ten volle zichtbaar in de 
vaak aangehaalde quote van De Tocqueville: ‘vrij-
heid is de vrijwillige keuze voor het goede’.
 De logische vervolgvraag luidt: hoe wordt een 
mens beschaafd? Wie of wat moet daarvoor zor-
gen als mensen het niet zelf doen? Welnu, daar 
zijn niet alleen juridische dwangmiddelen voor 
nodig, maar ook en vooral sociale-controlemid-
delen. Kerk, school en gezin zijn in deze gedach-
tegang geen verwerpelijke vormen van dwinge-
landij, maar onmisbare instituties in de strijd te-
gen de natuurlijke onvolmaaktheid van de mens. 
En het zijn juist deze instituties die, met alle 
kritiek die men erop kan hebben, hun waarde 
hebben bewezen in de geschiedenis. Zo meent 
Spruyt dat het hoge percentage echtscheidingen 
in ons land en de toename van criminaliteit met 
elkaar te maken hebben. Wie ons in ieder geval 
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niet moet ‘beschaven’, is de overheid, omdat 
die burgers tot makke kuddedieren maakt. Een 
(grote) staat is even noodzakelijk als gevaarlijk. 
Het primaat ligt dan ook bij de civil society, het 
maatschappelijk middenveld. 
 De mens moet worden opgevoed tot het 
goede, maar dat laat de vraag onbeantwoord 
wat dat dan wel mag zijn: het goede. Dat is een 
klemmende vraag, daar conservatieven de idee 
afwijzen dat de moraal de willekeurige, plaats- 
en tijdgebonden uitkomst is van menselijk han-
delen. Dat zou cultuurrelativisme inhouden en 
daar nemen zij sterk afstand van. 
 Het goede is een metafoor en de conservatie-
ven kunnen het er dan ook niet geheel over eens 
worden. Kinneging spreekt van een transcen-
dentale, voorgegeven morele orde, het wezen der 
dingen of het rerum naturum. De zeven hoofd-
zonden zijn daarbij een handzame catalogus van 
het slechte in de mens. Ook wijst hij vaak op de 
Heidelberger Catechismus. De moraal laat zich 
evenwel niet alleen in de christelijke maar ook in 
de humanistische intellectuele traditie kennen. 
Kinneging stelt ‘de geschiedenis van de kennis 
hoe te leven, is de kennis hoe te leven’.6 Dat is 
een absolute sleutelzin: in de moraal kunnen 
geen ontdekkingen meer worden gedaan. We-
derom wordt een grote nadruk op de waarde van 
traditie gelegd.

prudente koers

Zoals gezegd beschouwt Heldring het pessimis-
tische mensbeeld als de grote scheidslijn tussen 
het conservatisme enerzijds en het liberalisme 
en socialisme anderzijds. Dat conservatisme 
een ‘politics of pessimism’ is, betekent echter 
niet noodzakelijkerwijs dat een conservatief 
geen verbeteringen van de bestaande situatie 
nastreeft. Ook het kwaad heeft immers zijn ge-
schiedenis. Wel wenst de conservatief verre te 
blijven van in zijn ogen naïeve pogingen om in 
naam van het volmaakte, radicaal met de status 
quo te breken. Slechts gewapend met goede 
bedoelingen de grote sprong voorwaarts willen 
maken, is de kortste weg richting afgrond. 

 Hier komen we via een omweg eigenlijk weer 
uit bij de eerste betekenis van het woord, name-
lijk conservatisme met een kleine c. Conserva-
tisme laat zich dan kennen als een eloquente ver-
woording van de wijsheid ‘rustig aan, dan breekt 
het lijntje niet’. Of in een lang maar inzichtelijk 
citaat van De Tocqueville betreffende de cahiers 
de doléance: ‘I have carefully read the cahiers… 
I saw that here one demanded the change of law, 
there of a custom, and I took notes. I continued 
that immense labor to the end, and, when I set 

about putting these separate wishes together, 
I discovered with a kind of horror that what was 
demanded was the simultaneous and systema-
tic repeal of all laws and customs prevailing in 
the country; I saw at once that this was going to 
involve one of the vastest and most dangerous 
revolutions ever to appear in the world.’7

 Dit idee van procedureel conservatisme vindt 
men ook terug bij de naamgever van de Burke 
Stichting, de aartsvader van het conservatisme 
Edmund Burke. Die onderscheidde twee soorten 
ratio: de ‘ware’ die aanknoopt bij de concreet 
historische traditie en de ‘valse’ die de traditie 
negeert en alleen maar uit abstracte beginselen 
bestaat. Burke verwacht niet alle heil van de ratio 
en het primaat ligt bij hem niet bij het verstand, 
maar bij de ervaring. Het verleden is daarmee 
normatief.8 Dat wil niet zeggen dat Burke prin-
cipieel elke verandering afwijst, maar hij on-
derscheidt organische verandering (binnen het 
bestel en voortvloeiend uit de traditie) en anor-

Wat in beginsel in het 
hedendaagse conservatisme valt 
te waarderen, is de sceptische 
grondhouding en het daaruit 
voortvloeiende besef dat elk 
goed beginsel op zijn eigen 
grenzen stuit
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ganische (die het bestel afbreekt en op grond 
van abstracte principes opnieuw opbouwt). Zijn 
voorkeur ligt bij de eerste vorm, het gaat hem om 
‘preserve by change’.9 Een kernbegrip bij Burke 
is ‘prudence’: een staatsman dient behoedzaam 
te manoeuvreren.10 Anorganische verandering 
verwerpt hij als abstract, losgezongen van de 
historische werkelijkheid en daardoor zinloos, ja 
zelfs gevaarlijk.
 Kenmerkend voor veel conservatieven is de 
overtuiging dat elk goed beginsel op zijn eigen 
grenzen stuit. Het conservatisme is idealiter een 
zoektocht om de uitwassen van een goed begin-
sel te bestrijden, zonder het beginsel zelf te ver-
onachtzamen. Zo was Burke niet tegen verande-
ring, maar het moest niet omslaan in het heilloze 
idee van maakbaarheid. De Tocqueville was  
een democraat, maar waarschuwde tegen de 
terreur van de meerderheid. En Heldring is niet 
tegen idealen, maar pleit voor realisme in de 
politiek.

linkse thema’s

De hierboven beschreven interpretatie van het 
conservatisme, waarbij het negatieve mensbeeld 
voorop staat, is tamelijk gebruikelijk en het is 
naar mijn mening ook een goede eerste gedach-
tebepaling. Het is evenwel eenvoudig om het be-
grip conservatisme zo te problematiseren dat er 
feitelijk niets van overblijft. Zo is er het probleem 
dat bovenstaande karakterisering niet geheel van 
toepassing is op de enige beweging in Nederland 
die door tijdgenoten daadwerkelijk conserva-
tief werd genoemd: de beweging rond Mulder, 
Heemskerk en Lion in de negentiende eeuw, die 
de grondwet van 1848 conservatief uitlegden en 
de koning een prominente rol wilden blijven toe-
kennen. Of men stuit op het probleem dat wat in 
Amerika neoconservatisme wordt genoemd wei-
nig overeenkomsten vertoont met conservatisme 
in Burkeaanse zin. Het is immers lastig om het 
agressief exporteren van democratie naar Irak op 
te vatten als een geslaagde vorm van prudentie. 
Ook hebben historici wel geprobeerd om aan te 
tonen dat Thorbecke een conservatief was, terwijl 

hij toch juist de grote tegenstrever was van voor-
noemde conservatieve beweging.
 Men kan, met andere woorden, conserva-
tisme in objectief-wetenschappelijke zin probe-
ren te definiëren, maar als men de term hanteert 
om ideeëngeschiedenis of politieke theorie te 
bedrijven, dan stuit men voortdurend op het 
probleem dat conservatieven net mensen zijn: ze 
spreken elkaar tegen, veranderen van mening of 
zijn inconsistent. Pogingen om elk terzijde, elke 
paradox of tegenspraak in één definitie te vatten, 
zijn tot mislukken gedoemd. Het enige dat erop 
zit, is zo goed mogelijk te verwoorden wat ver-
schillende conservatieven te berde brengen en 
zich daarbij niet te veel laten verontrusten door 
mogelijke tegenspraak. 
 De politiek-filosofische principes van de 
Burke Stichting kregen in 2003 een nadere 
uitwerking in het zogenaamde Conservatief 
Manifest. Enkele voorstellen daaruit wil ik hier 
bespreken. De auteurs pleiten onder andere voor 
een districtenstelsel en een gekozen minister-
president, omdat de macht thans te eenzijdig 
bij politieke partijen zou liggen ‘en binnen die 
partijen bij zeer kleine groepjes zichzelf selecte-
rende politieke leiders’. Hierdoor plaatst de hui-
dige constellatie een ‘premie op risicomijdend, 
volgzaam gedrag, waarbij het vooral belangrijk 
is niets “verkeerds” te zeggen in de lange mars 
door de partij-instituties’.11 Ik geloof dat deze be-
weringen wel eens enige grond zouden kunnen 
hebben. 
 Ook moet er naar de mening van de auteurs 
alsnog een referendum over de euro plaats-
vinden, daar de beslissing tot invoering ervan 
‘illegitiem’ is. Überhaupt staan zij zeer kritisch 
tegenover soevereiniteitsoverdracht aan Brussel. 
Zij hekelen het lage oplospercentages van mis-
drijven door de politie en stellen dat ‘humane’ 
rechters denken ‘dat zij door mild te straffen en 
de nadruk te leggen op rehabilitatie zowel dader 
als samenleving een plezier doen. De werkelijk-
heid is anders.’12 En als om het rechtse beeld te 
completeren, schrijft men dat ‘voor asielzoekers 
¬ buiten het strikte visa-programma om ¬ in 
principe geen plaats dient te zijn.’13 Dat is forse 
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taal, maar er worden dilemma’s in zichtbaar die 
progressieven niet kunnen ontlopen door tegen-
overgestelde standpunten in te nemen. 
 Zo blijkt criminaliteitsbestrijding, inclusief 
het onvermijdelijke repressieve onderdeel ervan, 
een ronduit links thema, zodra men werkelijk tot 
zich laat doordringen dat vooral de lagere klas-
sen er last van hebben (al zou het wellicht niet 
moeten uitmaken wie er last van heeft). Zwarte 
wijken, zoals die de facto bestaan in Nederland, 
ontstaan niet omdat allochtonen zo graag bij el-
kaar wonen, maar omdat autochtonen, inclusief 
het linkse smaldeel, de wijken ontvluchten. 
 Immigratie is ook een links thema, als men 
de volgende passage van Kalshoven in zich op-
neemt: ‘Immigranten zijn in de Nederlandse 
praktijk primair actief aan de onderkant van 
de arbeidsmarkt, wat impliceert dat juist de 
onfortuinlijkste Nederlanders de rekening ge-
presenteerd krijgen van de immigratie. Dit geldt 
natuurlijk niet alleen voor de arbeidsmarkt: ook 
als het gaat om scholen en huisvesting heeft 
immigratie vooral gevolgen voor de 25 procent 
armste Nederlanders. Als dat geen links dilemma 
is: de armen binnen Europa betalen de prijs voor 
de hulp aan de armen van buiten Europa. En de 
rijken spinnen er garen bij. Serieus empirisch 
onderzoek welkom, lijkt me.’14

 Verder heeft het mij altijd hogelijk verbaasd 
dat er mensen zijn die geen logische tegenspraak 
zien in het aanhangen van linkse idealen en het 
afwijzen van referenda: voor het volk maar niet 
door het volk?

intellectuele uitdaging 

Wat in beginsel in het hedendaagse conserva-
tisme valt te waarderen, is de sceptische grond-
houding en het uit die grondhouding voortvloei-
ende besef dat elk goed beginsel op zijn eigen 
grenzen stuit. 
 Het is de hedendaagse conservatieven gelukt 
een begrip te munten dat voorheen als verdacht 
gold. Dat is ronduit knap. En het is winst voor 
wie gehecht is aan een zo open mogelijke dis-
cussie waarbij men niet of ¬ laten we de lat 

maar niet te hoog leggen ¬ zo min mogelijk 
bepaalde gedachten, standpunten en begrippen 
onbespreekbaar verklaart. Ik doel hier op de ver-
moeiende en schijnbaar onuitroeibare gewoonte 
van politici om iedereen die het met hen oneens 
is populistisch, conservatief, racistisch of tegen-
woordig: politiek correct te noemen ¬ al naar 
gelang het moreel hoogstaande tegenoverge-
stelde dat zij op zichzelf van toepassing achten. 
Schelden is geen argument, maar het bewijs van 
een gebrek daaraan. De Burke Stichting doet 
overigens weinig moeite zich aan deze gewoonte 
te onttrekken. Zo staat in het Conservatief Mani-
fest dat de conservatieven elkaar vinden in hun 
‘afkeer van de links-liberale consensus’ en dat 
‘links’ Nederland ‘oneindig veel problemen heeft 
gebracht’.15 
 Daarmee kom ik op de zwakke plekken in het 
huidige conservatieve project. Het is maar de 
vraag of de filosofisch gezien interessante anti-li-
berale stellingname gunstig uitwerkt. Als Hillen 
stelt dat het homohuwelijk acceptabel is als er 
sprake is van oprechte liefde en niet als het erom 
gaat ‘vanuit een emancipatiestreven een bastion 
te veroveren en over te geven aan de roofdieren’, 
dan stemt het droef dat homo’s in verband wor-
den gebracht met roofdieren.16 En als Kinneging 
meent dat abortus niet onder alle omstandig-
heden moet worden toegestaan, dan blijft het 
mistig welke omstandigheden hij in gedachten 
heeft. Misschien al die gevallen waarin conser-
vatieven de nood ener situatie beter menen te 
kunnen beoordelen dan de zwangere vrouw in 
kwestie.
 Mijn voornaamste kritiekpunt is de houding 
tegenover de verzorgingsstaat. Zo heeft Spruyt 
wel afstand genomen van het neoliberalisme, 
maar dat weerhoudt hem er niet van de verzor-
gingsstaat af te doen als ‘vijftig jaar verwenne-
rij’.17 Ook wordt er in het Conservatief Manifest 
gepleit voor inperking van bijstand en WW, het 
afschaffen van het minimumloon en een versoe-
peling van het ontslagrecht, zulks omdat ‘alleen 
op een flexibele arbeidsmarkt het arbeidspoten-
tieel ten volle kan worden benut’.18 Met zulke 
conservatieven heb je eigenlijk geen neolibera-
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len meer nodig. Het zal werkgevers die werkne-
mers langere werktijden pogen af te dwingen in 
ieder geval als muziek in de oren klinken. Linkse 
kritiek zou zich eerst en vooral hierop moeten 
richten. 
 Dat doet niets af aan het feit dat er, zoals 
gezegd, waarde schuilt in een conservatieve, 
sceptische levenshouding. Er vloeit uit voort dat 
gemakzuchtige pleidooien voor gelijke spreiding 
van van alles en nog wat eerder reclameslogans 
voor het eigen geweten zijn, dan serieus te ne-
men politieke bijdragen. Solidair willen zijn met 
iedereen is naïef en gevaarlijk utopisme. Dat is 
idealisme dat niets kost en alleen maar ijdelheid 
is. Ook links zou er goed aan doen zijn uitgangs-
punten in deze te verduidelijken.

 Grondig doordacht socialisme blijft, naar 
mijn mening, het hoogste goed. De achteloos-
heid waarmee de verzorgingsstaat wordt afge-
broken, behoeft krachtige, linkse, oppositie. 
Maar links Nederland lijkt thans in intellectueel 
opzicht zwak te staan ten opzichte van het con-
servatieve reveil, omdat het niet duidelijk weet 
te maken met wie we op welke manier solidair 
moeten zijn en waarom. Als het socialisme 
daarop geen antwoord weet en de werkelijke 
dilemma’s niet benoemt, rest slechts het conser-
vatisme als laatste toevluchtsoord voor wie in al 
het andere is teleurgesteld. 
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In het geweer tegen de 
oorlogstaal 
De westerse cultuur is superieur aan andere culturen vanwege de ruimte 
die zij biedt aan andersdenkenden. Tot zover is Paul Bordewijk het eens 
met Paul Cliteur, die onlangs Tegen de decadentie publiceerde. Maar wie dat 
beginsel serieus neemt, kan niet, zoals Cliteur doet, tegelijkertijd pleiten 
voor het inperken van de vrije geloofsbeleving van moslims in ons land.

paul bordewijk

Tegen de decadentie heet het boek van Paul Cli-
teur.1 Op de omslag is een negentiende-eeuws 
schilderij afgebeeld dat het verval van het 
Romeinse Rijk weergeeft: ‘een vermoeide cour-
tisane die lusteloos voor zich uitkijkt, omringd 
door etende en drinkende mensen in schaarse 
kledij’. 
 Dat soort decadentieverschijnselen zie je in-
derdaad veel in onze maatschappij. Je kunt niet 
om je heen kijken of je ziet vrouwen met décol-
letés en blote navels, bij voorkeur met het bandje 
van de string uitpiepend boven de heupbroek. 
Onze bushokjes betalen we uit de opbrengst van 
lingeriereclames met meer dan levensgrote fo-
to’s van halfnaakte vrouwen in wellustige poses. 
Half Nederland reist voor vrijgezellenfeesten 
af naar Amsterdam om het daar op een zuipen 
te zetten. Neem het voetbalvandalisme of de 
raamprostitutie, de porno-sites en de sexfilms 
via de abonnee-televisie. Wethouders laten zich 
afzuigen door verslaafde prostituees en maffia-

Over de auteur  Paul Bordewijk is zelfstandig publicist 
en adviseur

Noten  Zie pagina 70

vriendinnetjes veroveren zich een plaats binnen 
de koninklijke familie. Zie hoe iemand tot groot-
ste Nederlander aller tijden wordt uitgeroepen 
die er trots op was dark rooms te bezoeken en de 
liefde te bedrijven met Marokkaanse jongens. 
En kijk naar het grote aantal ongewenste maar 
vooral ook gewenste intimiteiten op de werk-
vloer, met echtscheidingen als gevolg. 
 Of neem de televisie, die steeds meer wordt 
gedomineerd door commerciële non-events als 
Big Brother en Idols, en waar serieus nieuws alleen 
nog maar gebracht wordt als het voldoende kan 
worden opgeleukt. Heel Nederland dreigt getok-
kieficeerd te worden. Kijk naar de teruggang van 
het aantal krantenlezers en van het aantal leden 
van politieke partijen. Of naar de wijze waarop 
politici proberen wetenschappers voor hun kar-
retje te spannen. Zie hoe onze grote bedrijven 
in handen zijn gekomen van praatjesmakers en 
fraudeurs, die zich mateloos verrijken terwijl 
er voor hun werknemers geen loonsverhoging 
afkan. 
 Er zijn dus decadentieverschijnselen in 
overvloed in onze samenleving ¬ al vind ik die 
niet allemaal even erg ¬ en je zou verwachten 

boekessay
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dat een boek met de titel Tegen de decadentie daar 
tegenin gaat. Wellicht dat zo’n boek vooral bij 
orthodoxe moslims in goede aarde zou vallen, 
want die zijn het verst verwijderd van de meeste 
van deze verschijnselen, met hun afwijzing 
van alcohol en van vrouwen die zich uitdagend 
kleden. Zij zullen het eerst in het schilderij op 
de omslag van Cliteurs boek onze maatschappij 
herkennen. 
 Toch wijst Cliteur de islam juist af. In navol-
ging van Ayaan Hirsi Ali haalt hij de casus aan 
van de negenjarige Aïsha, die gedwongen werd 
tot een huwelijk met de profeet Mohammed, 
waarbij we ¬ anders dan bij kindhuwelijken 
in de Nederlandse geschiedenis ¬ schijnen te 
moeten aannemen dat het huwelijk ook direct 
werd geconsumeerd. Maar het lijkt me naïef te 
denken dat wanneer je maar wijst op het lot van 
Aïsha, elke islamiet prompt zijn geloof zal laten 
varen: ‘Dank U, professor Cliteur, nu ik mij rea-
liseer dat Mohammed een pedofiel was, sluit ik 
mij aan bij de ongelovigen.’
 Overal ziet Cliteur verschijnselen van deca-
dentie in onze maatschappij. Een Openbaar Mi-
nisterie dat eigen vrijheid van handelen claimt? 
Decadent! Vrijheid van meningsuiting voor 
ambtenaren? Nog decadenter! Maar het toppunt 
van decadentie is voor Cliteur wel het multicul-
turalisme. Daarmee zet hij zich af tegen onder 
anderen Marcel van Dam, die vindt dat culturen 
nooit beter of slechter zijn dan andere culturen. 
Cliteur stelt daar tegenover dat de democrati-
sche rechtsstaat superieur is aan andere maat-
schappijtypen en dat de waarden waarop die de-
mocratische rechtsstaat gebaseerd is universeel 
geldig zijn. Het multiculturele denken eindigt 
volgens Cliteur in nihilisme (p. 18), al kan vol-
gens hem het multiculturele denken zelf alleen 
maar gebaseerd zijn op een absolute waarde (p. 
182/3). Dat lijkt mij ook een probleem voor ab-
solute cultuurrelativisten: die kunnen moeilijk 
ontkennen dat zij het multiculturalisme superi-
eur achten aan elk monoculturalisme. 
 Cliteur is het eens met Berlusconi, die ons 
oproept ons bewust te zijn van ‘de superioriteit 
van onze beschaving, een systeem dat berust op 

welzijn, respect voor mensenrechten en respect 
voor religieuze rechten ¬ iets wat je niet hebt 
in islamitische landen’ (p. 20). Die uitspraak van 
Berlusconi heeft een storm van verontwaardi-
ging opgeroepen, maar daarmee is hij nog niet 
weerlegd. 
 In s&d van september 2001 beweerde Tho-
mas von der Dunk hetzelfde, zonder dat dat 
enige vorm van protest losmaakte. Je kunt je ook 
niet van Berlusconi afmaken met de tegenwer-
ping dat je zo je twijfels hebt over het functio-
neren van Italië als rechtsstaat, want daarmee 
geef je alleen maar aan dat je de Nederlandse po-
litieke cultuur superieur acht aan de Italiaanse. 
Ik denk dat sociaal-democraten niet om Cliteurs 
analyse heen kunnen, maar wel met hem van 
mening kunnen verschillen over wat de conse-
quenties daarvan moeten zijn: oorlogstaal ge-
bruiken of proberen de boel bij elkaar te houden. 

   
Superioriteit en universaliteit

Landen waar het verkeer rechts moet houden 
hebben geen reden zich superieur te achten aan 
landen waar het verkeer links moet houden. 
Sinterklaas is niet superieur aan de Kerstman. 
Of in een land de winkels nu op vrijdag, zaterdag 
of zondag zijn gesloten, is niet meer dan een 
kwestie van ’s lands wijs ’s lands eer. Er zijn ook 
culturele verschillen waarbij fatsoensnormen 
in het geding zijn. In de ene cultuur wordt meer 
van het vrouwelijk lichaam getoond dan in de 
andere. Er zijn culturen waarin aanrakingen tus-
sen mannen en vrouwen taboe zijn, terwijl in 
een andere een vriendschappelijk klapje van een 
man op de bil van een vrouwelijke medewerker 
‘moet kunnen’. 
 Ook dan kun je niet zeggen dat de ene cultuur 
superieur is aan de andere, maar een botsing 
tussen dergelijke fatsoensnormen uit verschil-
lende culturen levert wel veel trammelant op 
wanneer de deelnemers hun eigen fatsoens-
normen verabsoluteren. Een scheut cultuur-
relativisme kan dan goede diensten verrichten. 
En wanneer het gaat om fatsoensnormen die 
religieus gefundeerd zijn, heeft men daarbij Ber-
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lusconi aan zijn zijde. Juist respect voor andere 
culturen is een aspect van onze cultuur dat haar 
superieur maakt. De cultuur van de islamieten 
die in de Middeleeuwen over Andalusië heers-
ten, was daarom ook superieur aan die van de 
katholieken die hen in 1492 verdreven. 
 Er zijn echter wel grenzen aan het cultuur-
relativisme. Die gelden ten aanzien van landen 
waar geen godsdienstvrijheid heerst, waar 
meisjes van hun clitoris worden beroofd, waar 
machthebbers corrupt zijn of hun critici zonder 
vorm van proces opsluiten in concentratiekam-
pen. Ten opzichte van culturen waarin dat als 
gerechtvaardigd wordt gezien kun je niet anders 
dan de cultuur van de democratische rechtsstaat 
superieur achten, anders verloochen je je eigen 
overtuiging. 
 Daar is niet iedereen het mee eens. In zijn 
column in de Volkskrant van 25 november 2004 
schreef Marcel van Dam: ‘Alle Nederlanders, au-
tochtoon en allochtoon, moeten het terrorisme 
als hun gezamenlijke vijand zien. Dat lukt alleen 
als allochtonen met hun hele hebben en hou-
den, inclusief hun godsdienst, als landgenoten 
worden geaccepteerd.’ Dat lijkt mij nu echt te ver 
gaan. Wanneer allochtonen vanuit hun eigen 
cultuur, al dan niet bevestigd door hun gods-
dienst, van mening zijn dat hun dochters be-
sneden moeten worden, dat meisjes in bikini in 
het zwembad hoeren zijn waar je alles mee mag 
doen en dat hun kinderen geen respect verschul-
digd zijn aan hun homoseksuele onderwijzer, 
dan kunnen wij dat niet accepteren.
 Sociaal-democraten hebben altijd gesteld dat 
mensenrechten universeel gelden. Er is de Uni-
versele Verklaring van de Rechten van de Mens, 
mensenrechten zijn vastgelegd in allerlei inter-
nationale verdragen waarop je je voor de rechter 
kunt beroepen en in de Nederlandse grondwet 
zijn allerlei beginselen geformuleerd die wij zo 
belangrijk vinden dat daar niet met een enkel-
voudige meerderheid in het parlement van mag 
worden afgeweken.
 Maar het is te gemakkelijk geredeneerd dat 
eigenlijk iedereen op de wereld die beginselen 
onderschrijft en dat het alleen een paar machts-

beluste dictatoren en fanatieke godsdienstige 
leiders zijn, die maken dat de Universele Verkla-
ring van de Rechten van de Mens niet overal in 
de heersende regelgeving te herkennen valt. Dat 
is het simplisme van Bush, die verwachtte dat de 
verdrijving van Saddam Hoessein uit Bagdad de-
zelfde taferelen zou opleveren als de intocht van 
de Canadezen in Nederland in 1945.
 Uit het werk van Hofstee weten we dat de 
mate waarin mensen vinden dat ze respect 
verschuldigd zijn aan hogergeplaatsten in de 
samenleving, verschilt van land tot land.2 Dat 
is een cultuurverschil dat uiterst relevant is 
voor de kansen van de rechtsstaat. Hoe groter 
de machtsafstand, hoe meer gezagsdragers 
zich kunnen permitteren, hoe meer corruptie 
en hoe minder hij die eenmaal de macht heeft, 
bereid zal zijn die in democratische procedures 
in de waagschaal te stellen. Hofstee geeft sterke 
argumenten voor de stelling dat onze weinig 
hiërarchische cultuur ¬ en daarmee onze 
rechtsstaat ¬ wortelt in de cultuur van de Ger-
maanse volken en niet via de Romeinen tot ons 
is gekomen, zoals Cliteur stelt.3

 Ook opvattingen over de rechtsstaat ver-
schillen van land tot land en van tijd tot tijd. 
In de door Cliteur als superieur aangemerkte 
cultuur van de Griekse oudheid was slavernij 
volkomen geaccepteerd. Het is nog maar kort 
dat wij vrouwen- en homorechten rekenen tot 
de kernwaarden van onze beschaving. Lange tijd 
werd juist de afwijzing van homoseksualiteit 
als een universele waarde beschouwd en op dat 
punt zijn George Bush en Osama Bin Laden het 
ook roerend met elkaar eens. De ethiek kent nu 
eenmaal niet de empirische mogelijkheid om 
meningsverschillen te beslechten die de natuur-
wetenschappen kennen. En dat betekent dat ook 
wanneer we overtuigd zijn van de superioriteit 
en de universele geldigheid van onze eigen 
normen en waarden, we tegelijkertijd zullen 
moeten constateren dat niet iedereen die opvat-
tingen deelt. 
 Godsdienstvrijheid wordt ook niet overal als 
een deugd beschouwd. De ware gelovige houdt 
zijn eigen geloof voor superieur aan alle andere, 
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precies zoals Cliteur de superioriteit van onze 
cultuur benadrukt. Anders eindig je als nihilist. 
Maar wanneer je gelooft in de ware God, hoe 
kun je dan werkloos toezien wanneer anderen 
valse goden aanbidden en dat geloof nog pro-
beren over te brengen op hun kinderen ook? 
Is dat niet de decadentie ten top? Iedereen die 
bepaalde normen en waarden onderschrijft, zal 
de cultuur waarin die waarden geworteld zijn als 
superieur beschouwen. 

   
Vrije meningsuiting

Wil de botsing tussen de democratische rechts-
staat en de radicale islam niet worden beslist 
door de vraag wie de meeste soldaten en zelf-
moordcommando’s kan inzetten, dan zullen 
we argumenten moeten gebruiken die ook de 
tegenstander aanspreken. Ik zie er twee. In de 
eerste plaats is een cultuur waarin vrijheid van 
meningsuiting en een kritische houding tegen-
over hogergeplaatsten worden gewaardeerd, 
gunstig voor de technologische ontwikkeling. 
De westerse welvaart is vooral te danken aan het 
innoverend vermogen van onze cultuur en dat 
moeten we voorhouden aan degenen die op die 
welvaart afkomen. 
 Een tweede argument voor de westerse cul-
tuur is dat deze door zijn verdraagzaamheid 
gunstiger condities biedt aan andersdenkenden 
dan welke andere cultuur ook. Dan moet men 
echter andere culturen die ruimte wel gunnen. 
Daar zit het centrale probleem in de omgang 
met orthodoxe gelovigen, waar Cliteur te veel 
aan voorbij gaat. Wie de superioriteit van onze 
cultuur benadrukt, is geneigd anderen demo-
cratische rechten te onthouden en daarmee juist 
afbreuk te doen aan datgene dat onze cultuur 
superieur maakt. Dan krijg je voorstellen om 
de rooms-katholieke kerk aan te klagen wegens 
homo-haat, of de SGP wegens het weigeren van 
vrouwen. In plaats van dergelijke opvattingen te 
bestrijden, wil men ze dan verbieden. Maxime 
Verhagen wil ons rechtssysteem zo wijzigen dat 
de grondrechten niet meer gelden voor wie zich 
tegen de democratische rechtsstaat keert.  

 Aan Voltaire wordt de uitspraak toegeschre-
ven: ‘Ik ben het in alles oneens met wat u zegt, 
maar ik zal mij doodvechten voor uw recht het te 
mogen zeggen.’ Zo denken Cliteur en Verhagen 
er niet over. Van Cliteur hoeft de vrijheid van 
godsdienst al niet meer in de grondwet (p. 124), 
dit ondanks zijn bijval voor Berlusconi. Zijn ar-
gument is dat met een beroep op de vrijheid van 
godsdienst beledigingen kunnen worden ge-
rechtvaardigd die anders verboden zouden zijn. 
De consequentie daarvan is dat ook bepaalde 
teksten in de bijbel en in de koran verboden zou-
den moeten worden, al bepleit Cliteur dat nog 
net niet.
 Het betekent zo ongeveer dat we het athe-
isme tot staatsgodsdienst gaan uitroepen en 
hoewel ik zelf atheïst ben, lijkt mij dat een heil-
loze weg. Het betekent dat we diegenen van de 
democratische rechtsstaat vervreemden die wij 
daar nu juist voor willen winnen. Naarmate ik 
de uitingsvrijheid van anderen probeer in te per-
ken, legitimeer ik het inperken van mijn eigen 
uitingsvrijheid en daarvan bepaal ik de grenzen 
liever zelf.
 De moord op Theo van Gogh heeft het di-
lemma waar we voor staan in de omgang met 
intolerante bewegingen verscherpt. Naar twee 
kanten is de vrijheid van meningsuiting onder 
druk komen te staan. Dat komt duidelijk tot 
uitdrukking in een brief die de ministers Don-
ner en Remkes mede namens minister Verdonk 
aan de Tweede Kamer stuurden.4 Aan de ene 
kant werd daarin verwezen naar een al lopend 
onderzoek naar verruiming van de strafbaarstel-
ling voor belediging en godslastering, aan de 
andere kant werd overwogen ‘het verheerlijken 
of goedpraten van ernstige misdrijven’ strafbaar 
te stellen.
 Over het eerste voornemen is pas discussie 
ontstaan nadat Donner het op het partijcongres 
van het cda in afgezwakte vorm had herhaald. 
Daar kondigde hij aan te willen onderzoeken of 
er van de bestaande strafbaarstellingen meer ge-
bruik zou kunnen worden gemaakt. De reacties 
maakten duidelijk dat noch kamerleden, noch 
de pers, noch veel van Donners collega’s de brief 
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die de twee ministers aan de Tweede Kamer had-
den geschreven goed hadden gelezen. Dat geeft 
weinig vertrouwen in hoe men in Den Haag met 
een kernwaarde van onze beschaving als de vrij-
heid van meningsuiting omgaat. 
 Kennelijk hield de revitalisering van het 
godslasteringsartikel verband met de moord op 
Van Gogh, al wilde Donner dat niet toegeven. 
Diep in zijn hart moet hij van mening zijn dat 
tegen Van Gogh strafrechtelijk had moeten wor-
den ingegrepen, om te voorkomen dat moslims 
zich door zijn geschrijf verder gekwetst hadden 
gevoeld. Maar dat roept dan de vraag op of Don-
ner het Openbaar Ministerie alsnog opdracht 
gaat geven om de VPRO te vervolgen wegens de 
uitzending van Submission. En wordt Ayaan Hirsi 
Ali dan vervolgd als medeplichtige, evenals de 
ministers Zalm en Remkes die haar het groene 
licht hebben gegeven? Het zou ook betekenen 
dat een betoog tegen de islam zoals Cliteur dat 
houdt, onder godslastering zou kunnen vallen. 
Dat zou veel moslims in ons land denk ik voldoe-
ning schenken. Maar het is een merkwaardig 
eerbetoon aan Theo van Gogh om op deze ma-
nier de gedachtenpolitie te activeren. 
 Vanaf de tweede helft van de jaren vijftig 
heeft Nederland opwinding gekend over pro-
gramma’s waardoor godsdienstigen zich ge-
krenkt voelden.5 Wie denkt dat Nederland vroe-
ger een rustig land was, moet nog eens nalezen 
wat zich begin 1964 allemaal heeft afgespeeld 
rond het programma Zoishettoevalligooknog’seen-
keer. Fractievoorzitters van de regeringspartijen 
die op zondag bijeenkomen om schriftelijke 
vragen te stellen aan de verantwoordelijke mi-
nister. Een hetze in De Telegraaf, tegenwoordig 
voorvechter van de vrijheid van meningsuiting. 
En Mies Bouwman die zich onder invloed van 
die hetze terugtrok, omdat ze niet wilde dat 
haar kinderen alleen nog onder politiebewa-
king naar school konden, maar die daarmee wel 
capituleerde voor de intolerantie van de latere 
Fortuyn- en Wilders-aanhangers. En zou Donner 
nu alsnog de VPRO willen vervolgen omdat die 
onlangs in Andere tijden fragmenten uit Zoishet-
toevalligooknog’seenkeer uitzond?

 De uitzending van Zois’t was niet de laatste 
waarbij christenen zich gekrenkt voelden, maar 
in de loop van de tijd zien we dat die groep ac-
cepteert dat er nu eenmaal mensen zijn die er 
anders over denken. Er doen zich daarentegen 
meer incidenten voor waarin de islam een rol 
speelt. In 1978 zond de eo een film uit waarin 
een islamitisch meisje zich bekeerde tot het 
christelijk geloof en belangstellenden opriep 
zich tot de eo te wenden. Daarop riep het Turkse 
blad Hurryet zijn lezers op een voorgedrukte pro-
testbrief aan de eo te sturen, waarin het recht 
betwist werd om ‘mensen van hun geloof af te 
doen vallen en het christendom op te dringen’.
 In 1980 was er discussie of de film Dood van 
een prinses op de tv mocht worden uitgezonden. 
Dat was een film over de geheime promiscuïteit 
binnen de Saoedische elite, die volgens de Saoe-
dische ambassadeur, de Raad van Kerken en het 
halve Nederlandse bedrijfsleven kwetsend was 
voor de Saoedi’s, maar die toch is uitgezonden. 
Met een fragment uit een Duits amusements-
programma van Rudi Carrell uit 1987 gebeurde 
dat, onder druk van minister Van den Broek, 
uiteindelijk niet. Daarin werd met damesonder-
goed gegooid naar ayatollah Khomeiny. Hoewel 
het kabinet de uitzending niet kon verbieden, 
zag de vara er uiteindelijk vanaf. 
 Nu zijn dan de tegenstellingen tot uitbar-
sting gekomen rond Submission. Ik heb niet het 
idee dat die film heeft bijgedragen aan het doel 
islamitische vrouwen weerbaarder te maken 
en ik denk daarom dat het de vvd politiek kan 
worden aangerekend dat een van haar vertegen-
woordigers in de Tweede Kamer dit initiatief 
heeft genomen. Maar dat is iets anders dan dat 
het maken van zo’n film strafrechtelijk verboden 
zou moeten zijn. Als dat gebeurt, kan er ook niet 
voorbij worden gegaan aan teksten in de bijbel 
en de koran die beledigend zijn voor niet-gelovi-
gen of voor praktiserend homoseksuelen.

   
Radicale denkbeelden

Tegenover pogingen islamieten te vrijwaren 
van de uitingen van ongelovige spotters, staan 

boekessay  Paul Bordewijk over vrije geloofsbeleving 

S&D 2005-01.indd   67 31-01-2005   10:35:42



s& d  1 / 2 |  20 0 5

68

pogingen om de verbreiding van radicale islami-
tische ideeën tegen te gaan. Dat streven is begrij-
pelijk, want radicale ideeën kunnen tot terroris-
tische daden leiden. De meeste maatregelen die 
in dat verband worden voorgesteld, staan echter 
op gespannen voet met de beginselen van de 
rechtsstaat waarvan we juist willen dat ze door 
iedereen in ons land worden onderschreven. 
Moslims krijgen het verwijt een lager toleran-
tieniveau te hebben dan in ons land gebruikelijk 
is en daar zijn ook duidelijke voorbeelden van. 
Maar omgekeerd ligt ons tolerantieniveau ten 
aanzien van moslims ook een stuk lager dan te-
genover extreme uitingen van autochtonen. 
 Zo wil het kabinet zich gaan bemoeien met 
wie er in Nederland als imam optreden. Dat zal 
veel verbazing oproepen bij moslims die voort-
durend het verwijt krijgen dat ze de scheiding 
van kerk en staat niet respecteren. Het kabinet 
schrijft dat wanneer er voldoende in Nederland 
opgeleide imams zijn, de vestiging van buiten-
landse imams zou kunnen worden ontmoedigd 
op grond van het arbeidsmarktbeleid. Dat lijkt 
me misbruik van bevoegdheden.
 In een democratische staat mag iedereen zijn 
eigen geestelijk leidsman kiezen, waar ook opge-
leid. Je mag ook lid worden van een kerkgenoot-
schap waarvan de Nederlandse leiding benoemd 
wordt door een buitenlands staatshoofd met 
dubieuze denkbeelden, zoals de katholieke kerk. 
Als atheïst zie ik liever dat mensen dat niet doen, 
maar dat is iets anders. Je mag niet de arbeids-
markt als argument misbruiken. Dat wil niet 
zeggen dat je buitenlanders niet moet uitzetten 
wanneer ze oproepen tot geweld, maar dat staat 
los van de arbeidsmarkt. In zulke gevallen blijkt 
zelfs het voordeel van buitenlandse imams: uit-
zetten is gemakkelijker dan opsluiten.
 Tegenover het recht om welk geloof dan ook 
te bestrijden en te ridiculiseren, moet het recht 
van gelovigen staan om hun geloof te belijden 
en om te bepleiten dat de samenleving naar hun 
ideeën wordt ingericht. De vroegere KVP-leider 
Romme heeft ooit bepleit dat de grondwet onge-
lovigen het kiesrecht zou ontzeggen. Dat mag je 
nastreven, al ben ik blij dat door de massale ge-

loofsafval in de jaren zestig de KVP nooit de elec-
torale macht heeft gekregen om dit idee door te 
zetten. Nog steeds zijn er christenen die abortus 
of het gedogen van soft drugs willen verbieden 
en die de invoering van het homohuwelijk onge-
daan willen maken. Dan mag je ook een islamiti-
sche partij oprichten die alcohol wil verbieden.
 Politieke partijen zijn niet gebonden aan 
de grondwet, alleen aan de procedures die de 
grondwet zelf kent om de grondwet te wijzigen. 
Je mag ernaar streven dat burgemeesters niet 
langer door de koningin worden benoemd. Je 
mag artikel 23 bestrijden. Je mag voor een repu-
bliek pleiten. Pim Fortuyn wilde af van artikel 1. 
Je mag ook nastreven dat het verbod op de dood-
straf uit de grondwet verdwijnt. Daarom zie ik 
ook niet op welke grond een partij verboden zou 
kunnen worden die de sharia wil invoeren. Niet 
dat ik nog in Nederland zou willen blijven wo-
nen wanneer dat zou gebeuren, maar dat geldt 
ook wanneer de SGP haar programma zou reali-
seren.
 Zoals het Cliteur vrijstaat om onze samen-
leving decadent te noemen, zoals SGP’ers zich 
mogen afwenden van deze wereld en zoals ou-
derwetse marxisten zich mogen afzetten tegen 
de kapitalistische maatschappij, zo kan Neder-
landse staatsburgers die de islam belijden niet 
het recht worden ontzegd zich af te sluiten van 
onze van ongeloof en liederlijkheid doortrokken 
samenleving. Dat past slecht in het integratiebe-
leid, maar niet alles wat beleidsmatig gewenst 
is kan binnen de rechtsstaat ook worden afge-
dwongen. 
 Hooguit zou men van nieuwkomers kunnen 
vragen te accepteren dat zij in een land komen 
waar ieder het recht heeft van zijn geloof te val-
len, waar man en vrouw binnen het huwelijk 
gelijke rechten hebben en ouders moeten accep-
teren dat de onderwijzer van hun kind openlijk 
homoseksueel kan zijn. Liever een gedachtedou-
ane dan een gedachtepolitie. Maar het is begrij-
pelijk dat juist vanuit de SGP en de ChristenUnie 
tegen dat idee geprotesteerd wordt.
 De discussie gaat ook over Arabische satel-
lietzenders. Nagenoeg de gehele Tweede Kamer 
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heeft gevraagd om voorstellen om zenders die 
haat zaaien en oproepen tot geweld uit Neder-
land te weren. Dat zal niet meevallen, want die 
zenders bevinden zich niet in Nederland, maar 
op satellieten. Er zijn uitzendingen die bijdra-
gen aan de radicalisering van moslims doordat 
ze breed het leed van door Israëlisch of Ameri-
kaans geweld getroffen Palestijnen en Irakezen 
uitmeten, zonder dat daarmee rechtstreeks tot 
tegengeweld wordt aangezet. Het is moeilijk in 
zo’n geval een rechtsgrond te vinden voor een 
kijkverbod voor wie dan ook.
 Maar er wordt ongetwijfeld in Nederland ook 
naar programma’s gekeken die in ons land niet 
uitgezonden zouden mogen worden, bijvoor-
beeld vanwege hun anti-semitische karakter. 
Eind 2002 heeft minister De Hoop Scheffer bij de 
Egyptische ambassadeur in ons land om die re-
den zijn beklag gedaan over de serie Ruiter zonder 
Paard, zonder resultaat. Het internationale recht 
geeft het ontvangende land geen zeggenschap 
over satellietprogramma’s. In 1972 bepleitte de 
Sovjet-Unie zo’n regeling, maar dat werd honend 
van de hand de gewezen. Nederland zou kunnen 
proberen een raket af te sturen op een satelliet 
die ons onwelgevallige programma’s uitzendt, 
maar dat is dan wel een oorlogshandeling.
 Het is iets anders wanneer de zender op een 
satelliet eigendom is van een Nederlands bedrijf. 
In Frankrijk kon Justitie eisen dat Eutelsat de 
doorgifte van Al-Manar staakte, omdat Eutelsat 
een Franse onderneming is. Wanneer het een 
Nederlandse onderneming was geweest, zou 
men zijn opgelopen tegen artikel 7.2 van de 
grondwet, dat toezicht vooraf op televisie-uit-
zendingen verbiedt. Wel zou dan die onderne-
ming kunnen worden vervolgd vanwege eerdere 
programma’s waarmee een strafbaar feit werd 
begaan. Zo’n vervolging zou ook mogelijk zijn 
tegenover woningcorporaties die een Gezamen-
lijke Satelliet Ontvanger op het dak zetten om 
van al die schotels af te zijn, omdat je de door-
gifte dan als een nieuwe openbaarmaking kunt 
beschouwen.  
 Maar wanneer men individuele bewoners 
zou willen verbieden om schotels aan te brengen 

waarmee dergelijke zenders te ontvangen zijn, 
stuit men op artikel 10 van het Europees Verdrag 
tot bescherming van de rechten van de mens en 
de fundamentele vrijheden, dat ook al in de tijd 
van de aanleg van de kabeltelevisie antennever-
boden onmogelijk maakte. 6 Dat verdrag kan ui-
teraard worden aangepast of opgezegd, maar het 
eerste gaat lang duren en het tweede zou zeer 
veel verbazing oproepen. Denkbaar is wel een 
verbod om bepaalde uitzendingen op video op te 
nemen, analoog aan het bezit van kinderporno, 
maar dat zet weinig zoden aan de dijk.
 En dan is er dat onderzoek naar de strafbaar-
stelling van het goedpraten van ernstige mis-
drijven. Dat is niet bedoeld voor gevallen waarin 
een onderdrukte vrouw ten einde raad haar man 
vermoordt en de buren het voor haar opnemen, 
al zou dat er wel onder gaan vallen. Het gaat om 
ernstige politieke misdrijven, zoals terroristi-
sche aanslagen. Wie de aanslagen in New York, 
Washington en Madrid goedkeurt, verklaart zich 
daarmee tot onze vijand. Zo iemand vormt een 
veiligheidsrisico wanneer hij of zij bij de politie 
werkt en dan is een beroepsverbod op zijn plaats. 
 Maar juist rond politieke misdrijven moet je 
voorzichtig zijn de discussie verder aan banden 
te leggen. Het is nooit verboden geweest om de 
misdrijven van Stalin en Mao Tse Toeng goed te 
praten. Voor de misdrijven van Hitler geldt dat 
wel, maar niet voor historische analyses waarbij 
de opkomst van het nationaal-socialisme wordt 
verklaard uit het Verdrag van Versailles. Zo moet 
iedereen vrij zijn verklaringen te opperen voor 
de opkomst van het islamitisch extremisme en 
niet het risico lopen vervolgd te worden wegens 
het goedpraten van misdrijven. Toen de aivd 
in alle objectiviteit een verband legde tussen 
de opkomst van dat extremisme en de wijze 
waarop islamieten zich beledigd voelen, was al 
het verwijt te horen dat de aivd het terrorisme 
daarmee vergoelijkte. Mensen moeten in vrij-
heid over de beweegredenen van Palestijnse 
zelfmoordenaars kunnen praten, net zo als ze 
vrijelijk de muur van Sharon mogen verdedigen, 
al is de bouw daarvan naar internationaal recht 
een misdrijf.
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 Het gevaar van een dergelijke bepaling zou 
ook zijn dat de rechter gedwongen wordt zich 
uit te spreken over allerlei oorlogshandelingen 
in heden en verleden. De Amerikaanse inval in 
Irak was naar mijn mening een ernstig misdrijf. 
Om dat oordeel kracht bij te zetten zou ik de 
rechter kunnen vragen Balkenende te veroor-
delen wegens het goedpraten daarvan. Ook 
discussies rond de Engelse bombardementen 
in de Tweede Wereldoorlog, de atoombom op 
Hiroshima of de Politionele Acties in Indonesië 
zou men zo alsnog voor de rechter kunnen bren-
gen. Het lijkt mij allemaal heilloos.

   
Repressieve tolerantie 

Nederland heeft feller gereageerd op de moord 
op Theo van Gogh dan Spanje op een aanslag die 
honderden mensen het leven kostte. De reacties 
roepen herinneringen op aan die op de Russi-
sche inval in Hongarije in 1956. Nederland was 
het land dat daar het felst op reageerde. Zoals na 
de moord op Van Gogh moskeeën en islamiti-
sche scholen in vlammen opgingen, werden in 
1956 bij het kantoor van de CPN in Amsterdam 
de ruiten ingegooid. In 1966 schreef Daudt over 
de situatie tien jaar daarvoor: ‘Hoe komt het, dat 
nergens ter wereld zulke heftige reacties op de 
onderdrukking van de Hongaarse opstand zijn 
geweest als in Nederland en Amsterdam? [...] 
Een belangrijke rol hierbij spelen allerlei gezags-
dragers én journalisten van dagbladen, radio en 
televisie, die in Nederland op kritieke momen-

ten tekortschieten. Nieuwsvoorziening, voor-
lichting en commentaar worden dan overspoeld 
door emotionele uitlatingen; men slooft zich 
uit om te laten zien dat men aan de kant van de 
goede gevoelens staat, dat men diep geschokt is; 
en journalisten lopen vooruit op de emoties die 
zij, veelal nog ten onrechte, bij lezers, luisteraars 
en kijkers veronderstellen aanwezig te zijn.’7

 Ondanks de verontwaardiging over de op-
stelling van de CPN ten tijde van de Hongaarse 
opstand, zijn we daarna steeds toleranter gewor-
den tegenover de communisten, tot de toeken-
ning van zendtijd op de televisie aan toe. Het 
leidde ertoe dat CPN’ers de parlementaire demo-
cratie steeds meer gingen waarderen en dat er 
nu in Nederland nog nauwelijks communisten 
zijn. ‘Repressieve tolerantie’ noemde Marcuse 
dat. 
 Waar het om gaat, is optreden tegen daad-
werkelijk geweld en het aansporen daartoe, 
maar overigens mensen ruimte laten om oncon-
ventionele denkbeelden te koesteren en die te 
uiten, in de hoop dat zij zo de democratie meer 
gaan waarderen. Cliteur zal dat ongetwijfeld een 
decadente gedachte vinden, maar het is de enige 
manier waarop de westerse cultuur haar supe-
rioriteit daadwerkelijk kan uitdragen. Intussen 
gebeurt nu in Nederland het omgekeerde. Door-
dat voortdurend de burgerrechten van moslims 
ter discussie worden gesteld, verliezen veel mos-
lims juist het vertrouwen in de rechtsstaat.

Noten

1.  Paul Cliteur, Tegen de decadentie. 
Amsterdam/Antwerpen: De 
Arbeiderspers, 2004

2.  Geert Hofstede, Allemaal anders-
denkenden. Omgaan met cultuur-

verschillen. Amsterdam: Contact, 
1994

3. Idem: p. 61-62
4. TK 2004-2005 29 854 Nr 1
5. P. Bordewijk, Goud in de grond. 

Leiden: Primavera Pers, 2004: 
p. 109-110

6. Idem: p. 92, 110-112
7. H. Daudt, ‘De houding van pers 

en politie’, in: De Gids, jg. 129 
(1966) nr 7/8: p. 138-141
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Hypochondrie 

Hollanditis. Nederland en het kernwapendebat 1977 – 1987
Remco van Diepen, Uitgeverij Prometheus, Amsterdam 2004

frank zuijdam

Over de auteur  Frank Zuijdam is historicus en project-
coördinator bij het Innovatieplatform Den Haag 

In december 1979 besloten de ministers van 
Buitenlandse Zaken en Defensie van de navo 
tot plaatsing van 572 nieuwe kernwapens voor 
de middenlange afstand in West-Europa. De 
voorgestelde modernisering was bedoeld als 
tegenreactie op de stationering van nieuwe bal-
listische raketten (SS 20’s) door de Sovjet-Unie. 
Tegelijkertijd werd de Sovjet-Unie het aanbod 
gedaan om onderhandelingen te beginnen over 
wapenbeheersing. Vanwege de twee componen-
ten ¬ besluit tot modernisering en het aanbod 
om te onderhandelen ¬ sprak men van een 
‘dubbelbesluit’. 
 Het navo-besluit voorzag in de stationering 
van 48 kruisvluchtwapens (onbemande vliegtui-
gen voorzien van een kernkop) op Nederlands 
grondgebied. Hoewel er al sinds de jaren vijftig 
kernwapens in Nederland lagen opgeslagen, 
riep het dubbelbesluit in ons land ongekend 
heftige reacties op. Heel Nederland leek in de 
ban van de bom en de vredesbeweging wist een 
massale volksbeweging tegen het dubbelbesluit 
te mobiliseren. 
 In Hollanditis. Nederland en het kernwapendebat 
1977-1987 onderwerpt de Amsterdamse histori-
cus Remco van Diepen het massale Nederlandse 

verzet tegen de kruisraketten aan een nadere 
analyse. In zijn boek staat de vraag centraal 
waarom de discussie over het navo-dubbelbe-
sluit uitmondde in ‘een van de grootste maat-
schappelijke en politieke conflicten die Neder-
land na de Tweede Wereldoorlog heeft gekend.’ 

   
Links Staphorst

De opmaat voor het kernwapendebat in Neder-
land vormde het voornemen van de Ameri-
kaanse regering om de neutronengranaat te 
introduceren. In Nederland ontstond er onder 
leiding van de CPN een brede volksbeweging 
(Comité Stop de Neutronenbom) tegen dit 
wapen. Hoewel de vs uiteindelijk afzagen van 
productie, had het rumoer rond de neutronen-
granaat grote gevolgen. Volgens Van Diepen 
fungeerde de campagne tegen de neutronenbom 
als een katalysator voor het latere verzet tegen 
het navo-dubbelbesluit.
 De toon bleek gezet. Het ikv organiseerde 
een grote maatschappelijke beweging tegen 
het navo-dubbelbesluit, met twee massale 
betogingen en een volkspetitionnement als 
hoogtepunten. Volgens Van Diepen was dat suc-
ces te danken aan de slimme manier waarop het 
ikv inspeelde op sluimerende angsten voor ‘de 
bom’. Minstens zo belangrijk was dat het ikv 
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beschikte over een pakkende slogan (‘Alle kern-
wapens de wereld uit, om te beginnen uit Ne-
derland’), die een eenvoudige oplossing voor een 
ingewikkeld probleem leek te bieden. Andere 
pijlers onder het succes waren het organisatori-
sche talent van het ikv en de opmerkelijke neus 
voor publiciteit van met name ikv-secretaris 
Mient Jan Faber.
 Het ikv wist niet alleen veel mensen te mo-
biliseren, het slaagde er ook in de politieke be-
sluitvorming te beïnvloeden. Door een succesvol 
beroep op de ‘loyalisten’ bij het cda werd de 
regering-Van Agt in 1979 gedwongen een voor-
behoud te maken. En onder druk van de massale 
protesten zagen ook de volgende kabinetten zich 
genoodzaakt de definitieve beslissing over plaat-
sing uit te stellen, al zou uitstel uiteindelijk geen 
afstel betekenen. 
 Ondanks deze wapenfeiten spreekt Van Die-
pen toch van het falen van de vredesbeweging, 
omdat zij wel succesvol was als protestbewe-
ging, maar niet als politieke beweging. Immers, 
de beweging slaagde er niet in haar doelstelling 
¬ verhindering van plaatsing ¬ te verwezenlij-
ken. Dit kwam onder meer omdat zij de omvang 
van haar (trouwe) aanhang en dus haar macht 
overschatte. Ook bleek de symbiose met de 
linkse politieke partijen meer een last dan een 
lust te zijn. De vredesbeweging zou steeds meer 
een ‘linkse beweging’ worden, waardoor het 
steeds moeilijker werd de zo felbegeerde ‘door-
braak’ bij het cda te bewerkstelligen. Bovendien 
ging de PvdA al snel met het program van het 
ikv aan de haal en passeerde de beweging zelfs 
ter linkerzijde. Ten slotte stond de bloei op de 
korte termijn het succes op de langere termijn 
in de weg. Iedere poging om de moreel-ethische 
benadering van het kernwapenvraagstuk te ver-
ruilen voor een meer zakelijke en politieke visie, 
c.q. politiek program, stuitte op heftig verzet 
van de achterban. De vredesbeweging werd zo-
doende gedwongen te kiezen tussen de kwaliteit 
van de ideeën en de kwantiteit van de aanhang. 
 De vredesbeweging maakte dus de nodige 
beoordelingsfouten, maar dat gold zeker ook 
voor de PvdA. De grootste fout van de partij was 

volgens Van Diepen, dat zij zich vastlegde op een 
standpunt dat neerkwam op ‘nee, nee en nog 
eens nee’. Dit standpunt was het resultaat van 
een strijd tussen de links-radicalen aan de ene 
kant en Den Uyl en de defensiespecialisten van 
de Kamerfractie aan de andere kant. De eerst-
genoemden wilden alleen afzien van de eis tot 
eenzijdige kernontwapening als de partij zich 
tegen het navo-dubbelbesluit keerde. Het ge-
volg was een onwrikbaar standpunt met desas-
treuze gevolgen voor de sfeer in de partij. Voor 
andersdenkenden bestond geen enkele ruimte 
en de discussie werd feitelijk gesloten verklaard. 
IKV-secretaris Faber sprak in dit verband zelfs 
van een ‘links Staphorst’. 
 Naast onwrikbaar, was het standpunt ook 
onwerkbaar. In de dagelijkse politieke praktijk 
kon de PvdA er volstrekt niet mee uit de voeten. 
Enerzijds omdat de partij de aansluiting met 
de harde realiteit van de internationale politiek 
verloren leek te hebben. Het dapper vasthouden 
aan de ‘ontspanningsideologie’ deed weinig 
recht aan de internationale constellatie van dat 
moment, zoals Van Diepen terecht constateert. 
Anderzijds omdat de afstand tussen de partij 
en haar ‘natuurlijke regeringspartner’, het cda, 
steeds groter werd.  
 De vraag is natuurlijk hoe het zover heeft 
kunnen komen. Van Diepen signaleert een 
aantal oorzaken. In de eerste plaats had Den Uyl 
weinig affiniteit met veiligheidspolitiek, waar-
door hij makkelijk(er) te beïnvloeden was. Daar-
bij bleek Den Uyl bereid om compromissen te 
sluiten met de radicale linkervleugel, teneinde 
hen binnen boord te houden. Hij ging er vanuit 
dat de radikalinski’s zich uiteindelijk toch wel 
aan de door de fractiespecialisten uitgestippelde 
route zouden conformeren. Dit bleek echter een 
misrekening die niet meer te herstellen was. 
Last but not least, wenste de PvdA het plaatsings-
debat voor electoraal gewin te gebruiken. Door 
het huldigen van radicale standpunten op het 
gebied van vrede en veiligheid hoopte de partij 
het progressieve deel van de natie aan zich te 
binden, met inbegrip van vooruitstrevende ka-
tholieken. Dit alles bleek ijdele hoop. Voor zover 
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de PvdA al nieuwe kiezers naar zich toe wist te 
halen, waren zij afkomstig van de kleine linkse 
partijen. De opstelling van de PvdA inzake het 
dubbelbesluit leidde dus niet tot de vorming van 
een machtig progressief blok, maar veeleer tot 
een ‘politieke woestijn’. 
 Van Diepen meent dat de culturele revolutie 
van de jaren zestig van eminent belang was voor 
de bloei van de vredesbeweging in het begin 
van de jaren tachtig. Vooral het fenomeen van 
de verbinnenlandisering van de buitenlandse 
politiek was een belangrijk overblijfsel van de 
culturele revolutie. In de jaren tachtig werd het 
buitenlands beleid door partijen nog altijd een 
geschikt terrein gevonden om toe te geven aan 
de (vermeende) verlangens van radicale jonge-
ren, ontzuilde ouderen en andere postmateria-
listen, niet in de laatste plaats omdat via ‘het bui-
tenland’ politieke verschillen konden worden 
uitvergroot.
 Hoewel de jaren zestig van grote betekenis 
zijn geweest, kan die factor volgens Van Diepen 
het succes van de vredesbeweging niet afdoende 
verklaren. Het ikv ¬ opgericht in 1966 ¬ 
leidde de eerste tien jaar een onopvallend be-
staan en kan dus moeilijk als een product van 
de jaren zestig worden beschouwd. Belangrij-
ker is dat de vredesbeweging niet echt als een 
‘nieuwe sociale beweging’ kan worden opgevat, 
omdat zij feitelijk weinig nieuws te melden 
had. De nieuwlichters vertolkten ideeën die al 
veel ouder waren dan de culturele revolutie. Zo 
grepen progressieve christenen terug op het 
Bergrede-christendom van het interbellum en 
links-radicalen op het traditionele ethisch in-
ternationalisme van de sociaal-democratie. Dit 
kwam in feite neer op een revival van het traditi-
onele radicaal-liberale, internationalistische en 
idealistische vooruitgangsgeloof uit de tweede 
helft van de 19e eeuw, aldus Van Diepen. Hier-
mee sluit hij aan bij de analyses van onder meer 
Voorhoeve, Boogman en Heldring, die al eerder 
hebben betoogd dat de culturele, politieke en 
sociale verschuivingen in de jaren zestig ervoor 
hebben gezorgd dat oude sentimenten konden 
herleven. 

   
Zelfonderzoek 

Hollanditis is een goed geschreven en rijk boek 
geworden. Doordat Van Diepen het plaatsings-
debat in zowel historisch perspectief als de 
internationale context plaatst, winnen zijn ana-
lyses aan kracht. Met fraai gekozen citaten weet 
hij de vaak grimmige sfeer uit die tijd tot leven 
te wekken. Op vele plaatsen in het boek wordt 
duidelijk dat er door ‘moreel rigorisme’en ‘nu-
cleaire hypochondrie’ van een zakelijke discus-
sie geen sprake kon zijn. 
 Het boek kent ook een aantal minder sterke 
punten. Om te beginnen bevat het de nodige 
herhalingen: sommige onderwerpen komen 
op drie plaatsen uitgebreid aan de orde, wat iets 
te veel van het goede is. Een ander punt is dat 
Van Diepen er met de ‘lange jaren zestig’ niet 
helemaal uitkomt. Aan de ene kant stelt hij dat 
de culturele revolutie grote invloed heeft gehad, 
terwijl hij aan de andere kant meent dat de vre-
desbeweging niet als een exponent van de jaren 
zestig kan worden beschouwd. En op bladzijde 
390 wijst hij op de paradox dat de vredesbe-
weging als product van de jaren zestig op haar 
hoogtepunt was, toen de restauratie feitelijk al 
was begonnen. De jaren tachtig kunnen in veel 
opzichten niet tot de (lange) jaren zestig worden 
gerekend, zoals Van Diepen zelf ook bij herha-
ling stelt. Wel zou je kunnen concluderen dat 
er nog dankbaar gebruik werd gemaakt van de 
politieke strijdmiddelen die ook in de sixties zeer 
populair waren. 
 Deze minpunten doen echter weinig af aan 
de waarde van het boek. Met name voor de de-
monstranten van weleer is het een aanrader. 
Wellicht dat zij na lezing ervan het vaak roman-
tische perspectief van ‘ik was erbij’ inruilen voor 
een wat zakelijker reflectie op de discussie van 
toen. Deze noodzaak tot zelfonderzoek geldt 
zeker voor veel PvdA-leden. Want het is niet 
overdreven te stellen dat de vrees van partijvoor-
zitter Van den Berg ‘dat iets wat identiteitsbepa-
lend is, later de waan van de dag zou blijken te 
zijn’, is bewaarheid. 
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Op kousenvoeten 

In dienst van de BVD. Spionage en contraspionage in Nederland
Frits Hoekstra, Uitgeverij Boom, Amsterdam 2004

job van amerongen

Onlangs concludeerde een commissie onder 
leiding van oud-burgemeester Havermans van 
Den Haag, dat de Algemene Inlichtingen- en Vei-
ligheidsdienst (aivd) niet aan de hoge verwach-
tingen van politiek, bestuur, politie en andere 
betrokkenen kan voldoen ¬ simpelweg omdat 
die verwachtingen niet stroken met de feitelijke 
mogelijkheden van de dienst. De aivd moet meer 
mensen en middelen krijgen en de kwaliteit van 
de medewerkers moet omhoog. Daarnaast zijn 
er zorgen over de gebrekkige samenwerking 
met andere partijen, met name de politie. De 
meeste aanbevelingen van de commissie hebben 
betrekking op de weinig heldere structuur van de 
dienst. Om de fragmentarische en onduidelijke 
aansturing te verbeteren, zou de minister van 
Binnenlandse Zaken als enige politiek verant-
woordelijk moeten worden voor de aivd.
  In In dienst van de bvd heeft Frits Hoekstra, 
ex-medewerker van de Binnenlandse Veiligheids-
dienst, de conclusies van de commissie Haver-
mans nog niet kunnen verwerken, maar wie het 
boek heeft gelezen kan zich niet voorstellen dat 
hij ze niet zou onderschrijven. In een persoonlijk 
relaas over spionage en contraspionage beziet 
Hoekstra met verwondering de verontwaardigde 

Over de auteur  Job van Amerongen is politicoloog en 
lid van de Amsterdamse stadsdeelraad Oud-Zuid

en verbaasde reacties van ‘de politiek’ bij recente 
affaires en schokkende gebeurtenissen als Ma-
belgate, Margarita en De Roy van Zuydewijn 
versus het koninklijk huis en de moord op Pim 
Fortuyn. Vooral kamerleden stellen te vaak de 
vraag waarom de dienst niet over bepaalde infor-
matie beschikt, terwijl deze daar krachtens zijn 
wettelijke taak niet over kan beschikken. Het is 
een schokkend gebrek aan inzicht in de taken en 
bevoegdheden van een cruciale overheidsdienst. 
 Hoekstra werkte zestien jaar binnen verschil-
lende geledingen van de bvd.  Zijn doel is nadruk-
kelijk niet het schenden van staatsgeheimen of 
het met terugwerkende kracht schade berok-
kenen aan zijn oude werkgever. Wel wil hij het 
beeld van de ongecontroleerde en almachtige 
geheime dienst nuanceren en een bescheiden 
bijdrage leveren aan de contemporaine geschied-
schrijving. Een doelstelling waar de aivd zich in 
moet kunnen vinden, zou je zeggen. Niets bleek 
echter minder waar. Hoekstra kreeg geen toegang 
tot de archieven. Hij heeft deze lacune slechts 
gedeeltelijk kunnen opvangen via gesprekken 
met ex-medewerkers van de dienst. Hoekstra 
benoemt zelf de beperkingen van zijn boek, is 
steeds discreet en heeft nergens de pretentie 
volledig te zijn. Ik heb nergens een passage aan-
getroffen waaraan de conclusie kon worden ver-
bonden dat onherstelbare schade is toegebracht 
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aan de dienst en/of zijn medewerkers. Minister 
Remkes zou er dan ook verstandig aan doen het 
tegen Hoekstra lopende onderzoek naar schen-
ding van het ambtsgeheim te staken. 
 Voorzover je al een beeld had van een almach-
tige veiligheidsdienst, ligt dat na lezing van het 
boek van Hoekstra aan diggelen. De bvd blijkt 
veelal op kousenvoeten te moeten opereren, ge-
bonden aan beperkende criteria als ‘gevaar voor 
een inbreuk op de democratische rechtsorde’ en 
‘(mogelijke) aantasting van de veiligheid van 
staat’.  Zo moest in het begin van de jaren tachtig 
de vredesbeweging met rust worden gelaten, 
maar werd de dienst wel geacht medewerking te 
verlenen aan een ongestoorde uitvoering van de 
voorbereiding van de plaatsing van kruisraketten 
op de basis in Woensdrecht. Het Vredesactie-
kamp, onder leiding van de vermaarde vliegtui-
genvernieler Kees Koning, moest in de gaten 
worden gehouden. Geen moment mocht echter 
de indruk worden gewekt dat de vredesbeweging 
werd geïnfiltreerd. Ook ten aanzien van de actie-
groep Stop de Neutronenbom, waar een sterke 
binnenlandse en buitenlandse communistische 
vinger in de pap werd verondersteld, moest uiter-
mate terughoudend worden geopereerd.
 De dienst komt uit het boek van Hoekstra naar 
voren als een keurige organisatie, gebaseerd op 
en geïnspireerd door de zuivere idee van bescher-
ming van de democratische rechtsorde. Het fat-
soenlijke gedrag van de bvd was overigens geen 
uitvloeisel van effectieve politieke controle. Er 
gingen jaren voorbij waarin de vaste Kamercom-
missie die tot taak had op geheime operaties toe 
te zien, geen enkele keer bijeen kwam.
 Onthutsend is het om te lezen hoe instan-
ties die worden verondersteld door een goede 
samenwerking het algemeen belang te dienen, 
elkaar proberen vliegen af te vangen. Zo was de 
relatie tussen de Centrale Recherche- en Infor-
matiedienst en de bvd ongekend moeizaam. Dit 
had voor een belangrijk deel te maken met de 
vage grens tussen openbare orde en rechtsorde. 
Zo mochten krakersrellen worden beschouwd 
als een aangelegenheid van de openbare orde. 
Grootschalig krakersactivisme, bijvoorbeeld in de 

Amsterdamse Staatsliedenbuurt, kon echter wor-
den getypeerd als een bedreiging van het demo-
cratisch proces. Vanwege deze vage afbakening 
begaven de CRI en de bvd zich bij voortduring 
op elkaars terrein. Steeds was er de wederzijdse 
verdenking dat informatie werd achtergehouden, 
met alle schadelijke gevolgen van dien. Opvallend 
is ook dat iedere vorm van regie om de samen-
werking te verbeteren, lijkt te ontbreken.
 Ook met de buitenlandse zusterdiensten, zo-
als de Amerikaanse CIA, was de relatie er niet een 
van vanzelfsprekende informatie-uitwisseling. 
Zo runde de CIA met enige regelmaat op eigen 
houtje operaties op Nederlands grondgebied en 
bestond er tot begin jaren vijftig een ongeschre-
ven code, dat informatie verstrekt aan de CIA niet 
aan de Britse geheime dienst mocht worden door-
gegeven ¬ de bondgenootschappelijke belangen 
in ogenschouw genomen een bizarre situatie.
 In anekdotische zin spreekt de beschrijving 
van het zogenaamde ‘project Mongool’ het meest 
tot de verbeelding. De bvd blijkt de volksrepu-
bliek China tussen 1970 en 1980 jarenlang te heb-
ben misleid. De door de dienst zelf in het leven 
geroepen Marxistisch-Leninistische Partij Ne-
derland (mlpn) ontving zelfs liquide middelen 
uit Peking. De leider van de partij, een bvd-agent 
met de codenaam Sipier, werd ooit met open 
armen ontvangen door de Chinese partijleiding. 
Volgens Hoekstra is via het project goed zicht ver-
kregen op de beperkte steun voor het maoïsme in 
Nederland, zodat de vrees daarvoor tot normale 
proporties kon worden teruggebracht. Terecht 
acht hij relativeren een belangrijke doelstelling 
van een inlichtingendienst.
 Het uitstekend geschreven boek van Hoekstra, 
voorzien van een uitvoerige lijst van afkortingen 
en een uitgebreide begrippenlijst en personen-
register, vormt een waardevolle aanvulling op de 
officiële geschiedschrijving van de dienst door 
Dick Engelen (Geschiedenis van de Binnenlandse Vei-
ligheidsdienst) uit 1995. De openheid van Hoekstra 
leidt tot nuancering en in sommige gevallen zelfs 
tot correctie van de beeldvorming over de bvd. 
Hoewel nog niet als dusdanig onderkend, lijkt dat 
ook in het belang van de dienst zelf.
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Toen Ed van Thijn in 1997 aantrad als bijzon-
der hoogleraar op de Den Uyl-leerstoel aan de 
Universiteit van Amsterdam, sprak hij in zijn 
oratie over de verhouding tussen politiek en 
bureaucratie. Ook zijn colleges stonden in het 
teken van dat thema. Samen met zijn weten-
schappelijk medewerker Teresa Cardoso Ribeiro 
verwerkte hij door studenten verzameld materi-
aal over een twintigtal praktijkvoorbeelden, van 
bouwfraude tot Betuweroute, tot een studie over 
de informatievoorziening tussen ambtenaren 
en ministers. 
 Het verzamelen en verstrekken van informa-
tie in het openbaar bestuur bezien de auteurs 
vanuit de specifieke invalshoek van de ‘informa-
tieparadox’. Met deze sprekende term duiden 
zij het verschijnsel aan dat hoewel ambtenaren 
de informatie voor hun bestuurders selecteren, 
deze in weerwil van de selectie te maken krijgen 
met een overvloed aan schriftelijke stukken, 
terwijl achteraf blijkt dat juist de relevante in-
formatie hun ontijdig of in het geheel niet heeft 
bereikt. Dit fenomeen heeft in de afgelopen 
jaren tot menige affaire geleid. Daarmee zijn 
de politiek-ambtelijke verhoudingen zwaar 

Cultuur is de crux 

De informatieparadox. Een blinde vlek in het openbaar bestuur 
Ed van Thijn en Teresa Cardoso Ribeiro, Uitgeverij Lemma, Utrecht 2004

jan postma

Over de auteur  Jan Postma vervult bestuurlijke en ad-
viserende functies in de publieke sector. Eerder was hij 
secretaris-generaal van het ministerie van Financiën

belast. Bovendien kan het gevolg zijn dat ook 
het parlement onjuist, onzorgvuldig, ontijdig of 
onvolledig wordt geïnformeerd, hetgeen geldt 
als een politieke doodzonde voor een bewinds-
persoon. De auteurs concluderen dat er een 
breed verspreide onkunde op het terrein van de 
informatievoorziening bestaat. Zij hopen met 
hun studie bouwstenen aan te dragen om deze 
tekortkoming terug te dringen. Daartoe formu-
leren zij een tiental concrete aanbevelingen. 
 De studie vraagt ook aandacht voor de achter-
gronden van de geschetste politiek-ambtelijke 
verhoudingen. Een eerste punt is de weerbar-
stige relatie tussen beleid en uitvoering. Alle in 
de studie behandelde praktijkvoorbeelden van 
parlementaire enquêtes en onderzoeken gaan 
over een falende uitvoering. Soms gaat het om 
een overschrijding van het budget, soms om 
regelrechte administratieve chaos. Voor grote 
complexe uitvoeringsprojecten is te weinig ex-
pertise beschikbaar. Er bestaat dan ook vaak een 
forse spanning tussen de hoge beleidsambities 
en de weerbarstige uitvoeringspraktijk. Komt 
daar nog een gebrekkige informatievoorziening 
bij, dan is er weer een affaire geboren. 
 Een tweede punt is, dat de informatievoor-
ziening al snel tekortkomingen vertoont omdat 
het adequaat afleggen van verantwoording niet 
eenvoudig is. Er is veel inzet en energie nodig 
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om de relevante informatie duidelijk in kaart 
te brengen. De auteurs constateren terecht dat 
ambtenaren over een aantal essentiële vaar-
digheden dienen te beschikken. Zij moeten 
politieke en maatschappelijke antennes hebben 
om valkuilen te signaleren, zonder dat er voort-
durend sprake is van loos alarm. Dat is een kern-
competentie van elke goede ambtenaar. 

   
Aanbevelingen

Vergeleken met deze boeiende analyses zijn de 
aanbevelingen die de auteurs aan het eind van 
het boek formuleren nogal schraal uitgeval-
len. Afgezien van de kritiek op het werken met 
dichtgetimmerde adviezen en het pleidooi om 
politieke keuzes steeds expliciet voor te leg-
gen, richten de aanbevelingen zich vooral op 
procedurele zaken, zoals het opstellen van een 
informatiestatuut. De aanbevelingen hebben te 
weinig aandacht voor de culturele factor, voor 
houding, werkwijze en gedrag van betrokkenen. 
Daarmee ontbreekt een expliciete erkenning 
van de notie dat adequate informatievoorzie-
ning een zaak is van een goede wisselwerking 
van dag tot dag tussen ambtelijk apparaat en mi-
nister aan de ene kant en minister en parlement 
aan de andere kant. 
 Voor het bereiken van een goede informa-
tievoorziening dienen structuur en cultuur 
steeds in samenhang te worden bezien. Het uit-
sluitend nemen van structuurmaatregelen zou 
zelfs wel eens averechts kunnen werken, omdat 
het schijnzekerheden schept. Het gaat om het 
(voorbeeld-)gedrag van alle betrokkenen. In dit 
opzicht is het probleem vergelijkbaar met het 
handhaven van de integriteit. Als oud-minister 
had Van Thijn meer aandacht kunnen geven aan 
de grote invloed die de bewindspersoon heeft als 
verbindende schakel tussen ambtelijk apparaat 
en parlement. Nu beperkt hij zich tot het onder-
scheiden van twee typen ministers, te weten de 
dossiersvreters en de consumenten van A4-tjes. 
De aanbeveling dat bewindspersonen op syste-
matische wijze aangeven hoe zij geïnformeerd 

wensen te worden is wat schraal en procedureel. 
Ook hier is het feitelijke gedrag van dag tot dag 
in de zin van het formuleren van indringende 
vragen en het geven van adequate respons es-
sentieel. En een aanbeveling in de richting van 
het parlement beperkt zich tot een algemene 
oproep zich te bezinnen op de vraag hoe de in-
formatie-overvloed die de Tweede Kamer over 
zichzelf afroept kan worden teruggedrongen.  
 Wat het ambtelijk apparaat betreft, is met 
de omslag van de bureaucratische naar de pro-
fessionele organisatievorm het belang van de 
organisatiecultuur toegenomen. De afstand 
van de individuele ambtenaar tot de minister 
en het beleidscentrum is een belangrijke factor.  
Hoe deze afstand tussen ambtenarij en politiek 
te overbruggen, is mijns inziens een vraag die 
alerte aandacht vraagt in het geregelde overleg 
tussen leidinggevenden en professionals op alle 
niveaus. Het moet een belangrijk aspect zijn van 
het leidinggeven als coach, gericht op het ade-
quaat uitoefenen van het ambacht van professi-
oneel ambtenaar. Er moet dan ook een zodanige 
cultuur zijn, dat in de organisatie als geheel de 
informatievoorziening aan bestuurders en par-
lement als een essentieel aspect van goede poli-
tiek-ambtelijke verhoudingen wordt gezien. 
 Voor het overwinnen van de informatiepa-
radox gaat het zeker niet alleen om procedurele 
zaken, maar dienen voor alles de cultuur van de 
rijksdienst en van de afzonderlijke organisaties 
aandacht te krijgen. Vooral hiermee is winst te 
behalen bij het verbeteren van de informatie-
voorziening in de publieke sector. Bovendien 
kan vernieuwing van structuren en procedures 
alleen beklijven als ze verankerd is in de organi-
satiecultuur. Een belangrijk aangrijpingspunt 
daarbij is de relatie tussen leidinggevende en 
medewerker op alle niveaus. In dit opzicht ge-
ven de analyses in het boek van Van Thijn en 
Cardoso Ribeiro meer aanknopingspunten dan 
de concrete aanbevelingen aan het eind van hun 
studie.    

boeken  Jan Postma bespreekt De informatieparadox
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in memoriam

Twee jaar geleden droeg Henk Molleman voor 
het laatst bij aan Socialisme & Democratie (‘Het 
minderhedenbeleid in retrospectief ’, s&d janu-
ari/februari 2003). In zijn artikel gaf hij een toe-
lichting op de beginselen van het minderheden-
beleid zoals dat aan het begin van de jaren tach-
tig vorm had gekregen onder zijn (ambtelijke) 
leiding en, nog belangrijker, zijn persoonlijke 
architectuur. In alle beknoptheid liet hij zien dat 
zijn aanpak ook nu nog het verdedigen waard 
was, ook al was die niet foutloos geweest.
 Dat Henk Molleman maar drie jaar lid is ge-
weest van de Tweede Kamer (1976-1979) verbaast 
nog steeds iedereen die iets van zijn parlemen-
taire opereren heeft meegemaakt, temeer omdat 
hij niet direct een ‘spektakelparlementariër’ was, 
al had hij wel een gemakkelijke en open relatie 
met de media. In die paar jaar tijd wist hij in het 
parlement het besef te wekken dat het vraagstuk 
van integratie van etnische minderheden van 
groot belang was en dat het hier primair ging 
om een grootstedelijke kwestie. Vervolgens 
maakte hij inzichtelijk dat integratie een zaak 
was van wederzijdse aanpassing van migranten 
en autochtone bewoners van ons land. En ten 
slotte betoogde hij dat er een grens is aan wat 
een maatschappij aan immigratie kan verdragen. 
Tot 1990 heeft Molleman als ambtenaar bij Bin-
nenlandse Zaken aan het minderhedenbeleid 
vorm gegeven. Daarmee verwierf hij zowel gezag 
als aanhankelijkheid onder de minderheden in 
Nederland. Zijn optreden maakte in 2003 ook in-
druk op de onderzoekscommissie Blok, die hem 
in haar rapport aan de Tweede Kamer geregeld 
met instemming citeerde.
 De Henk Molleman van s&d, waarvan hij vele 
jaren een gezaghebbend redacteur is geweest, 
was niet alleen een minderhedenman. Binnen de 
redactie en in het grootste deel van zijn artikelen 

Henk Molleman
trad hij op als de onafhankelijke en kritische 
socioloog, die partijmodes onbekommerd te lijf 
kon gaan. Toen het partijbestuur-Van der Louw 
van de PvdA een ‘actiepartij’ (of was het aksiepar-
tij?) wilde maken, werd dat initiatief door Molle-
man rustig maar dodelijk gefileerd (‘De PvdA en 
de directe actie’, s&d november 1971). En evenzo 
hakte hij een al te gemakkelijk denken over de 
progressieve volkspartij aan mootjes (‘De berg 
heeft een muis gebaard. Van PAK tot PVP en 
verder!!’, s&d oktober 1971). In s&d heeft Henk 
Molleman getoond dat hij een alleszins begaafd 
socioloog was. Daar lag echter niet zijn ambitie. 
Zijn docentschappen in Nijmegen en Leiden 
hadden hem gevormd tot iemand die ook in de 
politiek de kritische afstand en onafhankelijk-
heid van denken nooit uit het oog verloor. Dat 
maakte hem zo waardevol als reactielid van s&d. 
Hij was in 1973 dolgraag directeur geworden van 
de Wiardi Beckman Stichting. Hij zou het ook 
hebben gekund, maar hij verloor de ‘strijd’ met 
ere van Wouter Gortzak.
 Zijn meest imposante bijdrage aan s&d blijft 
ontegenzeglijk zijn relaas over de voorgeschiede-
nis, feiten en betekenis van de beruchte Decem-
bermoorden in Paramaribo op 8 december 1982 
(‘Suriname, van democratie tot ‘heilstaat’ ’, s&d 
februari 1983). Die moorden raakten hem tot in 
het diepst van zijn ziel. Hij schreef er niet alleen 
over, maar nam ook veel van de zorg op zich voor 
nabestaanden die veilig in Nederland terecht-
kwamen. 

joop van den berg
Hoogleraar in Leiden en Maastricht. Oud-directeur van 
de Wiardi Beckman Stichting en oud-redactiesecretaris 
van s&d
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column

Goed voor de PvdA: democratie

bart tromp
Redacteur S&D



Half oktober 1977 stelde het zestiende congres 
van de PvdA een nieuw beginselprogramma 
vast. Dit gebeurde in een euforische sfeer. De 
kabinetsformatie sleepte zich voort, maar op een 
enkele zwartkijker na meende iedereen dat de 
ongekende winst van tien zetels tot niets anders 
dan een tweede kabinet Den Uyl kon leiden.
  In 1984 nam Den Uyl er in zijn rede bij de 
herdenking van de oprichting van de Sociaal-
Democratische Arbeiders Partij (1894) nochtans 
scherp afstand van, vooral van de overdrijving 
van het gelijkheidsbeginsel. Een jaar later werd 
dit beginselprogramma bijgezet in de tombe van 
oude socialistica in Beginselen ter sprake, een stu-
die van de Wiardi Beckman Stichting die, zoals 
wel vaker, vooruitliep op de waan van gister.
 In maart 1992 besliste het partijcongres dat er  
een nieuw beginselprogramma moest komen. 
Daar hadden de tezelfdertijd benoemde partij-
voorzitters echter geen oren naar. Het probleem 
van een beginselprogramma, zo vatte de op de 
bagagedrager van Felix Rottenberg naar het vice-
voorzitterschap meegelifte Ruud Vreeman het 
samen, was dat men eraan gehouden zou kun-
nen worden. 
 Uiteindelijk heeft het dertien jaar geduurd 
voordat het congresbesluit van 1992 werd uitge-
voerd. Op 29 januari 2005 keurde het zoveelste 
PvdA-congres (vroeger hadden ze nummers!) 
een nieuw beginselprogramma goed. Dat was 
een overwinning voor de partijdemocratie. Want 
er is een groot verschil tussen het ontwerp-be-
ginselprogramma dat op 1 mei door Wouter Bos 
en Ruud Koole werd gepresenteerd en de tekst 
die op 29 januari is vastgesteld. Dat verschil is de 
uitkomst van het debat dat na 1 mei in de PvdA 
heeft plaatsgevonden en tot een in veel opzich-
ten fundamenteel andere tekst heeft geleid. De 
werking van de interne partijdemocratie ver-

klaart zodoende waarom er op 29 januari geen 
grote strijdpunten meer aan de orde kwamen.
  In de media is dit manifest algemeen gele-
zen als een ruk naar rechts, in sociaal-liberale 
richting. Als bewijs diende steeds — ook bij 
Wouter Bos — dat ‘traditionele’ standpunten als 
de ‘nationalisering van basisindustrieën’ nu 
verdwenen waren en dat ‘vrijheid’ voorrang had 
gekregen op ‘gelijkheid’. Dit getuigt van weinig 
benul. Nationalisering komt in geen enkel soci-
alistisch programma vóór dat van 1977 voor, net 
zoals dat van 1977 een uitzondering was in het 
overdreven benadrukken van gelijkheid. In de 
sociaal-democratische traditie zijn vrijheid en 
gelijkheid sterk op elkaar betrokken, omdat vrij-
heid zonder min of meer gelijke leefkansen een 
loos begrip wordt; de vrijheid die het de clochard 
zowel als de miljonair mogelijk maakt om onder 
de bruggen van Parijs te overnachten.
 Diezelfde media hebben ook geen oog gehad 
voor wat er in de PvdA is gebeurd na de publica-
tie van het concept-beginselprogramma. Geen 
enkele krant — over televisie praat ik niet — heeft 
aandacht besteed aan het feit dat het definitieve 
beginselprogramma iets heel anders is dan het 
ontwerp van 1 mei. En dus ook niet aan het gege-
ven dat dit ‘manifest’ vooral een modernisering 
is van het beginselprogramma van de PvdA uit 
1959, waarvan Joop den Uyl en Willem Banning 
de grondleggers waren. 
 In het doodverklaren van politieke partijen 
doen feiten er voor de politieke journalistiek 
kennelijk niet toe.
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Congres, bruis!

interventie

‘Er gaan veel makke schapen in een congreszaal’ 
— zo luidde in 1991 een van de leuzen van de js tij-
dens het PvdA-congres inzake de wao-crisis. On-
danks grote onrust ging het congres morrend ak-
koord en sprak haar vertrouwen uit in partijleider 
Kok. Na het congres in Delft op 29 januari jl. kon 
ik mij iets voorstellen bij het gevoel van die js’ers 
van toen. Het congres is het hoogste orgaan van 
de partij, waarom bruist het niet van debat? Wat is 
de waarde van een congres waarvan de uitkomsten 
vooraf lijken vast te staan?
 Natuurlijk is het zo dat zowel bij de totstandko-
ming van het Beginselmanifest als bij de bespreking 
van het rapport Patijn over integratie en immigratie, 
de leden van de partij verschillende mogelijkheden 
hebben gehad om hun mening te geven, in debat 
te gaan met leden van de commissies of zelfs com-
plete alternatieven aan te dragen. Dat is goed, veel 
leden hebben van deze mogelijkheden gebruik 
gemaakt en de concept-versies werden zo flink aan-
gepast. Desondanks werden in de aanloop naar het 
congres op het voorliggende Beginselmanifest nog 
328 amendementen ingediend. 
 Slechts een deel daarvan werd in Delft bespro-
ken. Na ruim anderhalf uur debat sloot het congres 
de discussie af. Slechts één amendement werd aan-
genomen, alle andere keren werd het preadvies van 
het partijbestuur gevolgd. De voorzitter van het pre-
sidium stelde dat de partijvoorzitter blijkbaar goed 
wist in te schatten welk afgewogen stuk op brede 
steun van de leden kon rekenen. Bovendien moest 
ook de tijd niet uit het oog verloren worden. Het de-
bat werd hiermee doodgeslagen. Dit congres bleek 
niet in staat potten te breken en dat is jammer!
 PvdA-congres, ik vraag u: maak een duidelijke 
keuze! Of geef het partijbestuur het mandaat om, 
nadat binnen de partij op lokaal en regionaal ni-
veau is gediscussieerd, de definitieve stukken vast 
te stellen en hef uzelf dus op. Of dwing het voeren 

van een oprecht en niet-vooringenomen debat af 
op uw congres. Discussieer daar mee over essenti-
ele keuzes die moeten worden gemaakt. 
 Ik kies voor het tweede. Een verscheidenheid aan 
meningen verrijkt de partij en biedt nieuwe inzich-
ten. Door het debat te voeren óp het congres en ie-
dereen deelgenoot te maken van de keuzes die wor-
den gemaakt, wordt pas echt een breed draagvlak 
voor aangenomen standpunten gecreëerd. Neem 
het heft in eigen hand, laat het congres bruisen!

remy wilshaus
Landelijk voorzitter Jonge Socialisten in de PvdA

Over de burgemeester
In juni 2004 pleitte de PvdA-projectgroep Demo-
cratie & Bestuurlijke Vernieuwing onder leiding van 
Rudy Andeweg in de deelrapportage Burgemeester 
tussen bevolking en bestuur in meerderheid voor recht-
streekse verkiezing van de burgemeester door de 
bevolking. De daaropvolgende ledenraadpleging 
pakte anders uit: verkiezing door de gemeenteraad 
kreeg de voorkeur. In de Tweede Kamerfractie lie-
pen de gemoederen hoog op toen moest worden 
gestemd over de deconstitutionalisering van de be-
noeming door de Kroon. Een meerderheid stemde 
uiteindelijk vóór. Bij het ter perse gaan van deze s&d 
is onbekend hoe het oordeel van de Eerste Kamer 
over de grondwetswijziging zal uitpakken en of het 
kabinet zijn voorstellen gaat herzien. Hoe het ook 
zij, voorstanders van een systeem van rechtstreeks 
kiezen zullen daarvan de loftrompet blijven steken. 
Maar zij negeren ernstige gevaren.
 Het deelrapport van de commissie Andeweg 
vertoont storende tekortkomingen. Een serieuze 
analyse van het gecompliceerde bedrijf dat ‘ge-
meentepolitiek’ heet, ontbreekt pijnlijk. Als de com-
missie de relaties van macht en vertrouwen tussen 
burgemeester, wethouders en gemeenteraad had 
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onderzocht; als men had ontrafeld hoe dat precaire 
evenwicht zou worden beïnvloed door een systeem 
van rechtstreekse verkiezing van de burgemeester; 
als men het nog onvolgroeide dualisme in ogen-
schouw had genomen; als men zich had afgevraagd 
welke maatregelen nodig zijn om het hele gemeen-
tebestuur verder te democratiseren, ja, dan zou men 
wellicht tot heel andere conclusies zijn gekomen. 
Maar de commissie begon meteen bij het einde: wie 
moet de burgemeester kiezen? Zo kwam men als 
vanzelf in botsing met de congresuitspraak van de-
cember 2003 dat ‘wijziging van de aanstellingswijze 
van de burgemeester tot versterking van de lokale 
democratie moet leiden’. Als gevolg van de kokervi-
sie op de burgemeester bleef het gemeentebestuur 
als geheel immers onbesproken.
 Andeweg stelt dat de burgemeester meer 
bevoegdheden moet krijgen ‘naarmate het demo-
cratische karakter van de aanstelling sterker is’. 
Blijkbaar moet een rechtstreeks gekozen burge-
meester een cruciale rol spelen bij de benoeming 
van wethouders; hij zal ze ofwel selecteren en ter 
benoeming voordragen aan de gemeenteraad, 
ofwel zelf benoemen. Rechtstreekse verkiezing van 
de burgemeester zou wenselijk zijn ‘uit oogpunt 
van versterking van de democratische legitimatie’. 
Maar hier had iets anders moeten staan, namelijk 
democratische legitimatie van de burgemeester. En 
de commissie had er eerlijkheidshalve bij moeten 
zeggen dat dit per definitie ten koste gaat van de 
democratische legitimatie van de gemeenteraad. 
 Het veelgehoorde argument dat de Neder-
landse bevolking aangeeft de burgemeester zelf te 
willen kiezen overtuigt dan ook niet. Want als de 
enquêteur had gevraagd of de bevoegdheden van 
de gemeenteraad verminderd moeten worden, zou 
dezelfde meerderheid van de bevolking hoogst-
waarschijnlijk met ‘nee’ hebben geantwoord.
 Naarmate de burgemeester meer presidenti-
ele bevoegdheden krijgt, ontstaat er een groter 
verschil met de huidige praktijk. Op landelijk, 
provinciaal én gemeentelijk niveau is altijd sprake 
geweest van collegiaal bestuur. Dat werkt goed, 
waarom moet het anders? Andeweg schrijft dat 
er ‘weliswaar geen grote crisis is in het lokaal be-
stuur’, maar welke crisis is er dan wel? De golf van 

wethoudersontslagen sinds de invoering van het 
dualisme — in 2004 ruimden 145 wethouders om 
politieke redenen het veld — is inderdaad veront-
rustend. Maar wie zich daarover bezorgd maakt, 
moet eerst eens uitzoeken wat de oorzaken zijn 
en of presidentiële burgemeesters het probleem 
zullen afzwakken of versterken. Hebben kiezers, 
gemeenteraadsleden of wethouders ooit geklaagd 
dat burgemeesters te weinig bevoegdheden heb-
ben? Nee, daarover klagen alleen politicologen, 
burgemeesters en d66’ers. Ook veel PvdA-burge-
meesters willen liefst zelf hun college samenstel-
len, want — zo luidt de cirkelredenering — recht-
streekse verkiezing heeft alleen zin met een eigen 
verkiezingsprogram dat je zelf kunt uitvoeren. En 
dát lukt alleen als je ook je eigen ‘regering’ mag 
samenstellen.
 Wat gebeurt er bij een onoplosbaar menings-
verschil tussen de rechtstreeks gekozen gemeente-
raad en de rechtstreeks gekozen burgemeester? De 
commissie acht de kans daarop niet groot, maar 
onderbouwt die veronderstelling niet. Wel geeft 
men drie oplossingen voor als het toch tot een 
clash komt: (1) de gemeenteraad het recht geven 
de burgemeester te ontslaan, (2) de raad ontbin-
den en nieuwe verkiezingen uitschrijven, (3) de 
burgemeester zulke sterke presidentiële bevoegd-
heden geven dat een botsing wel moet uitblijven. 
Het is kiezen uit drie kwaden.
 Bij rechtstreekse verkiezing komen politieke 
partijen in een beklagenswaardige positie terecht. 
Hoe moeten we ons die toekomst voorstellen? 
Verliezen gemeenteraadsverkiezingen niet aan 
belang als de ook gekozen burgemeester een even 
sterke positie krijgt als de raad? Komen er straks 
per partij twee verkiezingsprogramma’s: één van 
de partijgenoot-kandidaat-burgemeester en één 
van de partij zelf? Moet de PvdA Job Cohen royeren 
als die met een eigen programma komt, of moet 
men diens program slikken? Als ook Rob Oudkerk 
van de partij is, gaan we dan voorverkiezingen 
houden, zoals in Amerika? Het gaat per slot om 
burgemeesters met presidentiële ambities! Of heb-
ben politieke partijen niets te maken met die bur-
gemeesterskandidaturen? Financiert de partij de 
burgemeesterscampagnes en blijft er dan nog geld 
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over voor de ‘gewone’ campagne, of vragen we 
de Hema als sponsor? En hoe zit het met de wet-
houders? Goede wethouders zijn behalve goede 
managers vooral ook politiek bevlogen bestuur-
ders. Lopen we niet het risico dat de presidentiële 
burgemeester zijn wethouders buiten de raad kiest 
(duaal gezien is dat heel gezond) en daarbij vooral 
selecteert op managementkwaliteiten? Worden 
politieke partijen nog verder gemarginaliseerd? En 
wie stelt zich nog kandidaat voor de raad?
 Al die vragen worden in het deelrapport van An-
deweg niet aangeroerd. Het pleit voor het inzicht 
van de leden van de PvdA dat zij bij de ledenraad-
pleging het advies niet hebben gevolgd. Blijkbaar 
hebben zij zich niets aangetrokken van geluiden 
als zou rechtstreekse burgemeestersverkiezing 
modern zijn en verkiezing door de gemeenteraad 
iets waarmee men anno 2005 niet meer kan aanko-
men. De leden denken er kennelijk nog net zo over 
als toen zij het verkiezingsprogramma samenstel-
den. Daarmee onderstrepen zij dat de PvdA haar 
legitimatie ontleent aan dat programma en niet 
aan de persoonlijke voorkeuren van haar politieke 
vertegenwoordigers. Zo beschouwd was die hele 
ledenraadpleging in feite overbodig.

hendrik battjes

Drie koeien of  
een geweer
De regering in Khartoem en de Janjaweed-milities 
zijn de hoofdschuldigen aan het drama in Darfur: 
bijna twee miljoen mensen op de vlucht, ruim hon-
derdduizend doden, honderdduizenden gewonden. 
Het regeringsleger bewapent de Janjaweed-bendes 
en ondersteunt hun aanvallen vanuit de lucht. Ze 
bestoken de Afrikaanse bevolking, jagen ze op, 
zorgen dat ze nergens veilig zijn — alles onder 
het mom van de bestrijding van de rebellen. Die 
vechten tegen de Arabische onderdrukking en voor 
een groter aandeel in de rijkdom van Soedan. De 
Janjaweed (Arabische nomaden) en de Afrikaanse 

boeren (andere inwoners van Darfur) strijden sinds 
mensenheugenis om vruchtbaar land en recht van 
overpad. Al tel je daar de stammentwisten bij op, 
dan hoeft het nog niet zo uit de hand te lopen als nu 
het geval is. Wat het mengsel explosief maakt, is de 
beschikbaarheid van enorme hoeveelheden kleine 
wapens. Het Westen, China en Rusland spelen 
hierin een cruciale rol. 
 Jan Pronk praat zich als speciale Soedan-verte-
genwoordiger van de vn de blaren op de tong om 
regering en rebellen tot een staakt-het-vuren te be-
wegen. De internationale gemeenschap laat hem 
in de steek. In Afrika vormt de (illegale) handel in 
wapens en in grondstoffen als olie en diamanten 
de motor achter veel conflicten. Jaren van ontwik-
keling worden zo tenietgedaan. Als de wapen-
stroom opdroogt, vermindert het geweld. Dat geldt 
voor Soedan, voor Congo, voor vele brandhaarden. 
 In 1967 kostte een geweer in Afrika het equiva-
lent van zestig koeien, tegenwoordig kun je er een 
kopen voor de prijs van drie. Rusland loost in Soe-
dan zijn oude wapenarsenaal tegen dumpprijzen. 
Lichte wapens zijn het populairst. Daarnaast is de 
openlijke export van militair materieel en militaire 
kennis vanuit landen als Rusland, China en Malei-
sië een pijnlijke realiteit. China en Maleisië hebben 
grote oliebelangen in het zuiden en zijn de rege-
ring in Khartoem van harte ter wille.
 Intussen gaat in Darfur het moorden door. Waar 
we met ons ontwikkelingsgeld inzetten op zaken 
als ontwapening van militairen, het creëren van 
nieuwe kansen voor kindsoldaten en naoorlogse 
wederopbouw, weigert de internationale gemeen-
schap de wapenhandel aan te pakken. Je moet niet 
verbaasd staan wanneer we dan met z’n allen con-
stateren dat ontwikkelingshulp niet altijd helpt. 
 Er wordt mondiaal veel energie gestoken in het 
aanpakken van de productie van nucleaire, bio-
logische en chemische wapens. Dat is nuttig en 
noodzakelijk, maar de meeste oorlogsslachtoffers 
vallen door misbruik van conventionele wapens. 
De internationale gemeenschap kent geen bin-
dend verdrag dat de wapenhandel voldoende re-
guleert. Er is wel een eu-gedragscode inzake Wapen-
export. Die wordt gebruikt bij het beoordelen van 
exportvergunningen, maar die is niet waterdicht, 
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interventie

niet bindend, niet geldig voor alle wapentransac-
ties en rapportageverplichtingen ontbreken. Zo 
is het zonder problemen mogelijk om onderdelen 
van wapens uit te voeren naar zogeheten friendly 
states. Van de mazen in de code wordt dankbaar 
gebruik gemaakt door exporteurs en door minis-
teries van defensie die van hun overtollige materi-
eel af willen.
 Nederland kan de mensen in conflictgebieden 
als Darfur helpen door ervoor te zorgen dat de eu-
gedragscode van toepassing wordt verklaard op 
álle wapentransacties en dat de eindbestemming 
van geëxporteerd militair materieel wordt gecon-
troleerd. Nederland moet zich bovenal onverkort 
hard maken voor een wereldwijd wapenhandels-
verdrag dat bindend en controleerbaar is.
 Want leg het ze in Darfur maar eens uit: ‘Sorry, 
maar de Chinese economie moet groeien, Rusland 
wil van z’n kleine wapens af en ook onze regering kan 
u niet beschermen.’ Zij zijn vogelvrij, wij kijken toe. 

sjoera dikkers
Directeur Evert Vermeer Stichting

De beroepseer van  
professionals
Op 29 februari organiseerde de WBS de conferen-
tie Links en de moraal. Daar kwam ter sprake dat 
moreel leiderschap, juist ook van de PvdA, een 
noodzaak is in deze tijd. Het moet worden uitge-
dragen door politici en bestuurders, maar ook 
door werknemers in (semi-)overheidsdiensten. 
Dus onze handhavers op straat, onze onderwijzers, 
onze gezinsvoogden, onze thuiszorg en verplegers, 
onze ambtenaren aan de loketten, onze mensen in 
de daklozenzorg, onze medewerkers van de sociale 
diensten, onze vuilophalers. Zij zijn het die namens 
de overheid de samenleving solidair, leefbaar, vei-
lig én moreel op koers moeten houden.
 Maar hoe is de overheid de afgelopen jaren met 
deze werkers omgegaan? Als wij van hen verwach-
ten dat zij met de PvdA een bepaalde moraal gaan 

uitdragen, moet er een basis zijn van beroepseer 
en vertrouwen. In veel sectoren is die basis te smal.
 Neem de Wet Voorzieningen Gehandicapten. 
Die wordt sinds 1994 uitgevoerd door gemeenten. 
Sinds de decentralisatie bepaalt een onafhanke-
lijke indicatie-instelling welke voorziening met 
overheidsgeld geleverd mag worden. Het gevolg is 
dat de hulpverlener die directe zorg verleent een 
deel van haar of zijn professionele zeggenschap 
wordt ontnomen. In het adviseren over de zorg is 
niet de wijkverpleegster aan zet, maar de zorgma-
nager van het indicatiebureau. 
 Neem de oprichting van de Bureaus Jeugdzorg 
in 1994, bekrachtigd in de Wet op de Jeugdzorg 
in 2004. Niet de hulpverlener die met een jongere 
werkt beoordeelt een verzoek om hulp, maar een 
onafhankelijke indicatiesteller.
 Neem de nieuwe wet op het speciaal onderwijs. 
Daarin is geregeld dat onderwijzers op speciale basis-
scholen niet meer zelf, in overleg met schoolpeda-
gogen, schooladviezen mogen geven. Ook hier is er 
weer een onafhankelijke instantie (via het ministerie 
van Onderwijs), die onderzoek doet om te bepalen of 
een kind speciaal onderwijs nodig heeft of niet.
 We weten allemaal waarom er drempels naar dit 
soort voorzieningen zijn opgeworpen: schaarste, 
angst voor willekeur en de macht van de mondige 
burger die zijn recht komt halen. Maar tegelijker-
tijd is de zeggenschap van professionals aangetast 
— en daarmee hun beroepseer en vertrouwen. 
Hoewel er nu meer mensen werkzaam zijn in de 
genoemde sectoren, zijn er minder bezig met de 
primaire taken en meer met toetsende en bureau-
cratische handelingen. En dat terwijl de hulpvra-
gen alleen maar toenemen. 
 Een oproep tot moreel leiderschap en het uit-
dragen daarvan door professionals in (semi-)over-
heidsdienst is uitstekend. Maar het werkt alleen als 
professionals een sterk vertrouwen en solide be-
roepseer koesteren. Pas dan kunnen we de moraal 
van de veelgeroemde zelfwerkzaamheid en spaarzaam 
omgaan met middelen van de gemeenschap weer via 
onze ‘overheidsdienaren’ uitdragen.

anne marie hoogland
Stadsdeelvoorzitter Amsterdam Westerpark
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f o t o  hollandse hoog te  

Concurrentie om macht en harde euro’s, terroristische 
dreigingen, technologische revoluties; veranderende 
internationale verhoudingen nopen tot bezinning. Op 

welke onderdelen is het beleid aan revisie toe? 
André Dellevoet presenteert een nieuwe agenda 

voor ontwikkelingssamenwerking die zich niet op de 
armsten richt, maar op de rap groeiende ‘mondiale 

middenklasse’. Particulier initiatief vormt de basis voor 
economische groei, maatschappelijke transformatie 

en democratie. Hans Terlouw onderzoekt de 
achtergronden van de veiligheidsstrategieën van 

soft power Europa en hard power vs. Via een kritische 
transatlantische dialoog kunnen we munt slaan uit 
de verschillen tussen de twee veiligheidspolitieke 
culturen. Frank den Butter schetst een alternatief 

voor de huidige Lissabon-strategie. Europese landen 
moeten een eigen beleid kunnen voeren inzake sociale 

zekerheid, werkgelegenheid en inkomensverdeling, 
rekening houdend met elkaar en met de mondiale 

arbeidsmarktdynamiek.

Wissels om in het  
buitenlands beleid
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Over de auteur  André Dellevoet is lid van de Zuid-
Noord Commissie van de PvdA 

Noten  zie pagina 20

Wissels om in het buitenlands beleid (1)

Armoedebestrijding  
begint bij de mondiale  
middenklasse

andré dellevoet

Armoedebestrijding staat van oudsher centraal 
in het gedachtegoed van de sociaal-democratie. 
Op grond van principes als rechtvaardigheid, 
vrijheid en gelijkheid kiezen sociaal-democra-
ten ervoor om de armen uit hun vernederende 
situatie te bevrijden en hen te verheffen tot vrije 
burgers die voor hun belangen kunnen opko-
men. Het is in principe om het even of dat in 
binnen- of buitenland gebeurt. Internationale 
solidariteit, waarvan ontwikkelingssamen-
werking1 de kern vormt, is daarom een logisch 
onderdeel van het sociaal-democratisch denken. 
Waar oorlog heerst, voelt de sociaal-democra-
tie, met haar neiging tot pacifisme, zich meer 
thuis bij de bestrijding van de oorzaken, zoals 
armoede en milieudegradatie, dan bij deelname 
aan de gewapende strijd. 
 Een geloofwaardig sociaal-democratisch 
buitenlands beleid staat of valt dus met het ‘suc-
ces’ van ontwikkelingssamenwerking. Daarom 
is het belangrijk dat de PvdA een krachtig ant-
woord formuleert op recente aanvallen op dit be-
leidsterrein door de (ex-)vvd’ers Hirsi Ali, Szabo 
en Wilders in de Tweede Kamer en de inciden-
teel opborrelende debatten in de media over de 

effectiviteit van de hulp. Deze discussie speelt in 
op een algemeen gevoel onder brede lagen van 
de bevolking dat hulp weggegooid geld is en dat 
de overheid niet te vertrouwen is. Opvallend is 
hoe ideeënarmoede en oppervlakkigheid het 
debat kenmerken. 
 Dit artikel onderzoekt de contouren van een 
nieuwe, sociaal-democratische visie op ontwik-
kelingssamenwerking. Nu het tijdperk van de 
grote botsingen der ideologieën van de 19e en 
20e eeuw wegebt en plaatsmaakt voor het tijd-
perk van globalisering, zijn de spelregels binnen 
de internationale betrekkingen, inclusief ont-
wikkelingssamenwerking, aan snelle verande-
ring onderhevig. De sociaal-democratie zal haar 
visie moeten aanpassen, wil zij relevant blijven 
voor de bestrijding van armoede in de wereld.

groei helpt

Het debat op zich is niet nieuw. Zolang als er ont-
wikkelingshulp bestaat, wordt al getwijfeld aan 
de efficiency en effectiviteit ervan. ‘De balans 
opmakend van vijftig jaar ontwikkelingssamen-
werking,’ stellen Malcontent en Nekkers, ‘kan 
(...) worden geconstateerd dat de ontwikkelings-
hulp in een aantal ontwikkelingslanden nauwe-
lijks tot vooruitgang heeft geleid en in die lan-
den die wel tot economische groei zijn gekomen 
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vaak slechts een marginale rol heeft gespeeld.’2 
De voortdurende twijfel aan de effectiviteit van 
ontwikkelingssamenwerking heeft ertoe ge-
leid dat het terrein veelvuldig is bestudeerd en 
geëvalueerd. Dit heeft in ieder geval geleid tot 
inzicht in wat niet werkt. 
 Onderontwikkeling kent interne en externe 
oorzaken. Tot de interne oorzaken behoren 
gebrek aan scholing, gezondheidszorg en infra-
structuur; ziektes als malaria, tbc en hiv/Aids; 
natuurrampen; ongunstige geografische ligging 
(denk aan toegang tot de zee en de beschikbaar-
heid van water en vruchtbaar land); corrupt en 
incapabel bestuur en hoge bevolkingsgroei. Ex-
terne oorzaken omvatten onder meer een kolo-
niaal verleden, de Koude Oorlog (die grotendeels 
werd uitgevochten in de Derde Wereld); oliecri-
ses; een verslechterende ruilvoet voor strategi-
sche exportproducten en de schuldencrisis. 
 Dit incomplete overzicht maakt duidelijk dat 
het hier gaat om een complexe, historisch diep-
gewortelde problematiek. De officiële hulp, die 
mondiaal jaarlijks circa 55 miljard usd bedraagt, 
speelt een bescheiden rol in de aanpak daarvan. 
Andere kapitaalstromen zijn groter: Directe 
Buitenlandse Investeringen (fdi) bedroegen 
in 2003 circa 115 miljard usd, overmakingen 
circa 80 miljard usd. Bovendien heeft hulp 
niet altijd een positief ontwikkelingseffect. 
Tot de risico’s behoren donorafhankelijkheid, 
coµrdinatiegebrek, grotere corruptie en de zoge-
heten ‘fungibiliteit’. Daarvan is sprake als donor-
gelden in de plaats komen van eigen middelen 
van ontwikkelingslanden, die vervolgens voor 
andere, minder ontwikkelingsgerichte doelein-
den (zoals defensie) kunnen worden benut. 
 Het is dus maar de vraag of een benadering 
die pleit voor de inzet van meer hulp, ook daad-
werkelijk leidt tot meer ontwikkeling. Toch 
heeft deze benadering nog steeds veel aanhan-
gers, met name in de discussie over het bereiken 
van de millennium development goals, die in vn-ka-
der zijn afgesproken. Hieronder valt onder meer 
de ambitieuze doelstelling van halvering van de 
armoede in de wereld tegen 2015.
 Andere benaderingen leggen het accent op 

meer economische groei. Hoewel groei op zich-
zelf nog niets zegt over de verdeling van mid-
delen, noch over de voorwaarden waaraan moet 
worden voldaan, lijkt dit een vruchtbare strategie. 
Sinds de jaren vijftig van de vorige eeuw heeft de 
economische ontwikkeling in grote delen van 
de wereld (Zuid-Oost Azië, delen van Latijns-
Amerika, meer recentelijk Oost-Europa, India en 
China) een hoge vlucht genomen. Wereldwijd 
nam daardoor het aantal mensen dat moet rond-
komen van 1 dollar per dag af van 1,45 miljard 
naar 1,10 miljard in 2001.3 Auteurs als Bill Emmott 
en Johan Norberg zien een nauw verband tussen 
economische groei en de mondiale verspreiding 
van kapitalisme en liberale democratie.4 Niet 
ontwikkelingshulp maar kolossale directe bui-
tenlandse investeringen spelen een beslissende 
rol. De groeiende kloof tussen arm en rijk heeft 
in deze visie niet zozeer te maken met massale 
verpaupering, als wel met het rijker worden van 
steeds grotere aantallen mensen.5

 Economische groei heeft allerlei spill-over ef-
fecten. Wanneer de welvaart toeneemt, wordt 
ook meer geïnvesteerd in infrastructuur, ont-
staat ruimte voor investeringen in onderwijs en 
gezondheidszorg, komen kunst en cultuur tot 
bloei en worden traditionele gedragspatronen 
ter discussie gesteld, waaronder die tussen man 
en vrouw. Economische groei is paradoxaal 
genoeg zowel de oorzaak van milieuvervuiling 
als een onmisbaar onderdeel van de oplossing 
van dat probleem. Met het ontwikkelingsproces 
nemen immers de institutionele capaciteit, de 
technische kennis en de financiële middelen toe 
voor investeringen in waterzuivering, bodem-
sanering en terugdringing van de uitstoot van 
schadelijke stoffen. Ook neemt, naarmate de 
welvaart toeneemt, de bevolkingsgroei af.6

de crux: goed bestuur

Dit roept de vraag op of ontwikkelingssamen-
werking en hulp ∑berhaupt nog een rol te spe-
len hebben. Uit een baanbrekende studie van 
Burnside en Dollar naar de effectiviteit van de 
hulp, gepubliceerd in 1997, volgde de conclusie 
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dat ontwikkelingshulp meer effect heeft op het 
groeitempo in landen met een behoorlijk beleid 
en bestuur dan in landen met zwakke institu-
ties, zonder goed beleid.7 De praktijk wijst uit 
dat sectorale hulp en begrotingssteun inderdaad 
een grote bijdrage kunnen leveren aan armoede-
bestrijding in landen waar het bestuur redelijk 
functioneert. Hulp kan dus wel degelijk helpen, 
maar alleen als er (enige mate van) goed bestuur 
is. Zoals de ontwikkelingsmodellen van Azië en 
het na-oorlogse Europa laten zien, is de optimale 
situatie er een van effectief en competent be-
stuur dat het ontwikkelingsproces als hoogste 
prioriteit ziet en in goede banen leidt. Dergelijke 
landen worden wel aangeduid als developmental 
states.
 Sinds Burnside en Dollar hun resultaten 
publiceerden, heeft de internationale donor-
gemeenschap een hausse aan inspanningen 
geleverd om te komen tot institutionele ontwik-
keling, capaciteitsopbouw en goed bestuur in 
ontwikkelingslanden. De ambities reiken verder 
dan effectiviteit alleen; het bestuur moet ook 
nog democratisch zijn. De vraag is echter of goed 
bestuur van buitenaf kan worden gestimuleerd. 
Er zijn aanwijzingen dat er voor het ontwik-
kelen van duurzame en legitieme structuren 
en instituties sprake moet zijn van inheemse, 
langdurige processen van natie- en staatsvor-
ming en gemeenschappelijke noemers als taal, 
godsdienst en gedeelde normen en waarden.8

 In Latijns-Amerika en grote delen van Azië 
is de situatie anders dan in Sub-Sahara Afrika, 
waar in veel landen de staat volledig is uitgehold 
en gecorrumpeerd en er nauwelijks sprake is 
van enige substantiële ontwikkeling. De over-
heid is in Afrika vaak meer onderdeel van het 
probleem dan van de oplossing. Een recent rap-
port van de Wereldbank beschrijft hoe bureau-
cratie, ondoorzichtige regelgeving, gebrekkige 
rechtsstaat, corruptie en andere ongerieven 
destructief zijn voor het ondernemingsklimaat 
en hoe investeringen erdoor uitblijven.9 Volgens 
sommigen ligt de oorzaak van de uitwassen 
in pre-moderne patroon-cliënt verhoudingen: 
middelen van de staat worden gebruikt om de 

eigen politieke basis in stand te houden.10 
 Naast economische omstandigheden spelen 
dus sociaal-culturele en politieke factoren een 
rol bij het al dan niet ontstaan van een develop-
mental state. Een dergelijk type overheid vormt 
in feite het sluitstuk van een maatschappelijk 
transformatieproces waarin allerlei endogene, 
maatschappelijke machten en krachten op 
elkaar inwerken. Is zo’n proces op gang te bren-

gen? Voormalig minister voor Ontwikkelings-
samenwerking Eveline Herfkens vertrouwde 
op de externe druk van Wereldbank, imf en de 
donorgemeenschap om ontwikkelingslanden te 
stimuleren tot het aangaan van die pro-actieve, 
ontwikkelingsgerichte rol. Toch blijkt keer op 
keer hoe beperkt de invloed van externe partijen 
is, vooral als belangen van politieke en militaire 
elites op het spel staan. Zimbabwe is een tref-
fend voorbeeld.
 Anderen zien een grote rol weggelegd voor 
het maatschappelijk middenveld van non-gou-
vernementele organisaties. Bescheidenheid is 
hier echter op zijn plaats. Nederlandse organi-
saties staan sinds enige tijd bloot aan kritiek: 
doelgroepen worden niet bereikt, doelstellingen 
zijn vaag en er is gebrek aan accountability en 
efficiency.11 Lokale organisaties zijn vaak gefrag-
menteerd en worden door de bevolking soms 
beschouwd als Fremdkµrper die sterk afhankelijk 
zijn van hun westerse partners. 
 In feite beschikt alleen het lokale bedrijfs-
leven in ontwikkelingslanden over de (econo-
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Interdependentie en 
globalisering liggen aan 
de basis van een mondiale 
belangengemeenschap. 
Gedeelde belangen zijn er 
binnen het paradigma van 
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mische) machtsmiddelen om voor politiek-ad-
ministratieve elites als legitieme en krachtige 
countervailing power te dienen en veranderings-
processen op gang te brengen. Het startpunt is 
economische ontwikkeling door liberalisering 
en eerlijker verdeling van productiemiddelen 
als land en kapitaal. Dit stimuleert de opkomst 
van een ondernemende klasse. Daarna volgen de 
modernisering van het (zaken-)recht, de admini-
stratieve sector en de rechtspraak en uiteindelijk 
ook democratische hervormingen. De rol van de 
staat groeit als het ware mee met het ontwikke-
lingsproces en de toenemende complexiteit en 
vervlechting van de samenleving. Pre-moderne, 
centralistische en autocratische leiderschapsvor-
men raken vanzelf ondermijnd.
 Dit patroon zien we niet alleen terug in de 
Europese geschiedenis sinds de middeleeu-
wen, maar ook in Amerika vanaf de 18e eeuw 
en Zuid-Oost Azië na de Tweede Wereldoorlog. 
Het toont aan dat liberale democratie en een 
developmental state het resultaat zijn van een 
geleidelijk proces van interne modernisering 
en emancipatie van bevolkingsgroepen ten op-
zichte van machthebbers, waarbij economisch 
sterke groepen als handelaren, gilden, bankiers 
en industriëlen een centrale rol spelen.12 

steun voor de mondiale middenklasse

Het gaat er dus om bepaalde bevolkingsgroepen 
in staat te stellen tot het afdwingen van de tot-
standkoming van een developmental state. Het 
tijdperk van globalisering biedt hiertoe nieuwe 
kansen. Door de economische ontwikkeling van 
grote delen van de wereld en de modernisering 
van communicatie- en transportmiddelen ont-
wikkelt zich een mondiale middenklasse. Jan 
Pronk beschrijft die als ‘people earning more 
than about 2 dollars per day, with access to mar-
kets, nearby and far away, access to modernity, 
the new technologies and the means of com-
munication, access to public services as well, 
people in all countries, in North and South, East 
and West’.13 Het zijn mensen die doorgaans naar 
verhouding goed zijn opgeleid, soms in het bui-

tenland, die veelal hun talen spreken en een ta-
melijk moderne levensstijl aanhangen. Kortom, 
ze zijn niet zoveel anders dan wij in het Westen 
en dat maakt communicatie en samenwerking 
wel zo gemakkelijk.
 Het ziet ernaar uit dat de mondiale midden-
klasse de komende decennia door razendsnelle 
veranderingen op het vlak van secularisering, 
modernisering en mobiliteit aanzienlijk zal 
groeien. In 1960 woonde tweederde van de 
wereldbevolking op het platteland. In 2020 zal 
tweederde in een stad leven. De urbanisatie gaat 
samen met een breuk met nationale of lokale 
tradities en massale ontworteling. In Noord en 
Zuid zullen rassen, religies, levensstijlen, talen 
en culturen steeds meer door elkaar heen gaan 
lopen. Paspoort, uiterlijk en territorium vallen 
steeds minder samen. Het gaat niet langer om 
multiculturele verbanden binnen samenle-
vingen, maar tussen samenlevingen — iets wat 
Ulrich Beck ‘transnationaal multiculturalisme’ 
noemt. Vanuit dit kosmopolitische denken 
zullen de grondslagen voor een nieuwe interna-
tionale orde moeten worden geschapen binnen 
en tussen landen, inclusief gezamenlijk ontwik-
kelde normen en waarden.14

 Misschien klinkt dit als toekomstmuziek, 
maar nu al leidt transnationaal multicultura-
lisme tot andere vormen van ontwikkelings-
samenwerking. Denk aan het feit dat inmiddels 
ruim 500.000 pragmatisch-idealistische Ne-
derlanders, buiten de geijkte kaders om, eigen 
ontwikkelingsactiviteiten ontplooien en direct 
met partners in het Zuiden samenwerken.15 Of 
denk aan de ongekende uitingen van solidariteit 
met de slachtoffers van de recente tsunami-cata-
strofe in Azië, die duiden op een dieper medele-
ven dan bijvoorbeeld het geval was bij de hulp-
acties voor hongerend Afrika in de jaren tachtig. 
Zonder twijfel is één verklaring voor het verschil 
dat veel Nederlanders ooit eens in het getroffen 
gebied op vakantie zijn geweest en zich levendig 
kunnen voorstellen wie de slachtoffers zijn.
 Onze band met de mondiale middenklasse 
wordt versterkt door de aanwezigheid van een 
grote groep immigranten in eigen land. Globa-
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lisering heeft bijgedragen tot de vorming van 
een multiculturele immigratiesamenleving 
in Europa, die weliswaar tal van problemen 
met zich meebrengt, maar ook kansen biedt 
voor nauwere samenwerking in het kader van 
ontwikkelingssamenwerking. De groep is aan-
zienlijk. Het cbs gaat ervan uit dat in 2010 zo’n 
twee miljoen Nederlanders van niet-westerse 
afkomst zijn. De Derde-Wereldbeweging kan 
in deze groep een bondgenoot vinden die even 
gecommitteerd is aan internationale samenwer-
king als zij.
 De groei van de mondiale middenklasse biedt 
kansen voor de ontwikkeling van landen. Een 
brug slaan met de grass roots, zoals decennialang 
via projecthulp is geprobeerd, blijkt veelal on-
mogelijk. De armen zijn het minst van iedereen 
in staat om een betere maatschappelijke positie 
af te dwingen, om zich te ontwikkelen, eenvou-
digweg omdat ze gevangen zitten in een dage-
lijkse overlevingsstrijd, zonder kennis, zonder 
inkomen, zonder connecties met de overheid of 
machtige groepen.
 Interdependentie en globalisering liggen aan 
de basis van een mondiale belangengemeen-
schap. Gedeelde belangen zijn er, ten eerste, 
binnen het paradigma van de angst, namelijk 
op terreinen als het aanpakken van grensover-
schrijdende milieuproblematiek en klimaatver-
andering; het voorkomen van ‘besmettelijke’ 
politieke instabiliteit; het tegengaan van de 
verspreiding van virussen en ziekten; het re-
guleren van kapitaalmarkten en het bestrijden 
van internationale criminele en terroristische 
netwerken. De kosten van inactie nemen toe 
door schaalvergroting (bevolkingsgroei, indu-
strialisatie) en technologische ontwikkeling 
(ict-netwerken, proliferatie van massavernieti-
gingswapens).
 Gedeelde belangen zijn er, ten tweede, bin-
nen het paradigma van de hoop. Globalisering 
en spreiding van welvaart leiden tot meer even-
wichtige verhoudingen tussen landen en ver-
sterking van wederzijdse economische belan-
gen. Dit proces kent een aanbod- en een vraag-
kant. Vanwege de lagere (loon-)kosten worden 

de productie en delen van de dienstverlening 
verplaatst naar armere gebieden, hetgeen daar 
kennisoverdracht, werk en inkomen oplevert en 
leidt tot export van goedkope massaproducten 
vanuit ontwikkelingslanden naar rijke landen. 
Op termijn stijgt echter ook de vraag vanuit de 
armere landen naar producten en diensten uit 
de rijkere gebieden. Zie bijvoorbeeld de relaties 
tussen West- en Oost-Europa, binnen nafta 
en tussen China en Japan. Grotere diversiteit, 
lagere productiekosten en kennisverspreiding 
leiden tot hogere productiviteit en doelmatig-
heid en zo tot groei.
 Het in de rijke landen vrijgemaakte men-
selijke kapitaal (dat met de vergrijzing steeds 
kostbaarder wordt) kan worden ingezet voor de 
ontwikkeling en vervaardiging van nieuwe goe-
deren en diensten. Volgens Amar Bihdé zal het 
grotendeels van dit vermogen tot grootschalige, 
niet-destructieve ‘schepping’ afhangen of de rijke 
landen hun werkgelegenheid en levensstandaard 
kunnen behouden.16 Velen zien dit proces als een 
bedreiging, maar het is ook een enorme kans voor 
de mensheid als geheel. Briljante wetenschappers 
uit Azië of Latijns-Amerika helpen straks bij de 
definitieve doorbraak van de waterstof-energie-
huishouding. Afrikaanse wetenschappers krijgen 
het hiv/Aids virus onder de duim of ontwikkelen 
voedselgewassen die gedijen in een woestijnach-
tige omgeving. Deze winst voor arme en rijke 
landen op de langere termijn zou een verlies van 
westerse welvaart op korte termijn meer dan 
rechtvaardigen.17

vrijheid, gelijkheid en solidariteit

Past samenwerking met de mondiale midden-
klasse wel in het sociaal-democratische denken 
over beginselen als vrijheid, gelijkheid, recht-
vaardigheid en solidariteit?
 Gelijkheid moet niet worden opgevat in 
absolute zin; waar het om gaat is spreiding van 
kennis, macht en inkomen over brede lagen van 
de bevolking, zodat allen hun potentieel maxi-
maal kunnen waarmaken. Economische groei 
biedt mogelijkheden tot meer gelijkheid in deze 
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zin. Vrijheid wordt in de internationale betrek-
kingen geassocieerd met het niet onderworpen 
zijn aan andere landen, met onafhankelijkheid. 
Prins Claus formuleerde het zo: ‘Het doel van 
ontwikkelingssamenwerking is de ontvangende 
landen te helpen grotere onafhankelijkheid 
te verkrijgen, in het bijzonder economische 
onafhankelijkheid.’18 Een vluchtige blik op de 
samenstelling van de g8, de stemverhoudingen 
bij het imf en de Wereldbank of het verloop 
van wto-onderhandelingen laat al zien dat de 
machtspositie van een land sterk afhangt van de 
omvang van zijn bnp. De belangen van ontwik-
kelingslanden zijn het best gewaarborgd als 
zij zelf hun machtspositie uitbouwen en niet 
afhankelijk zijn van liefdadigheid of sympathie 
van het Westen. Substantiële en langdurige eco-
nomische groei is hiervoor een vereiste.
 Er is ook een keerzijde, die in het slechtste 
geval tot onvrijheid zou kunnen leiden. Anti-
globalisten als Noreena Hertz en Naomi Klein 
waarschuwen voor machtsconcentraties bij 
multinationale ondernemingen en de negatieve 
gevolgen van globalisering voor het milieu, so-
ciale omstandigheden en arbeidsvoorwaarden.19 
Maar ook voorstanders van globalisering zoals 
Thomas Friedman hebben oog voor de gevaren.
 Friedman typeert de combinatie van liberale 
democratie, rechtsstaat en functionerende 
markteconomie wel als de ‘gouden dwangbuis’. 
In combinatie met de ‘electronische horde’ (de 
kapitaalmarkten) vormt die dwangbuis de be-
langrijkste krachtsfactor in het tijdperk van glo-
balisering. De interactie tussen de deelfactoren 
bepaalt voor iedereen de kansen op welvaart en 
welzijn.20 De prijs van de gouden dwangbuis is 
hoog. De concurrentie tussen landen en bedrij-
ven is moordend, tradities verdwijnen en ver-
andering is een permanent gegeven. Bedrijven 
in Noord en Zuid zitten gevangen in processen 
van schaalvergroting, innovatie en productivi-
teitsstijging. De competitiedrang leidt tot onge-
lijkheid tussen diegenen die succesvol zijn en 
diegenen die dat niet zijn. Behoor je tot de win-
naars, dan gaat het je voor de wind. Behoor je tot 
de verliezers, dan is de neergang onverbiddelijk. 

Friedman erkent dat als het proces van globali-
sering te veel verliezers oplevert, het systeem 
van de gouden dwangbuis onhoudbaar wordt. 
Daarom pleit hij voor een krachtige overheid als 
tegenhanger voor super-markten, superbedrij-
ven en supermachtige individuen als Osama Bin 
Laden. 
 Voor sociaal-democraten is dit geen nieuws. 
Voor progressieven is het succes van de vrije 

markteconomie, ook in de zin van toenemende 
welvaart voor de bevolking, altijd al niet alleen 
afhankelijk geweest van sterke groei, maar ook 
van het bestrijden van de uitwassen van het ka-
pitalisme. In de context van globalisering doen 
overheden er juist méér toe: slimme, slanke, ef-
ficiënte, competente en transparante overheden 
die het ontwikkelingsproces stimuleren en in 
goede banen leiden. Dit houdt in dat groei pro 
poor moet zijn, in die zin dat vooral de armen 
ervan profiteren. Het gaat dus om structuren 
en instituties die ontwikkeling bevorderen, 
waarin de overheid centraal staat: de al eerder 
genoemde developmental state.
 Solidariteit is gebaseerd op saamhorigheid en 
de bereidheid de consequenties daarvan te aan-
vaarden. Dat impliceert de beginselen van een 
sociaal contract, van gelijkheid en wederkerig-
heid. Men kan alleen solidair zijn met iemand 
die, hoezeer de omstandigheden ook verschillen, 
in wezen in een gelijke positie verkeert. Het gaat 
niet om liefdadigheid, maar om een bewuste 
en weloverwogen uitruil van belangen en het 
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delen van lasten. De paradigma’s van hoop en 
angst en de groeiende gelijkheid in inkomens, 
levensstijl en ambities maken het mogelijk onze 
solidariteit met de mondiale middenklasse uit te 
bouwen en allianties aan te gaan voor het oplos-
sen van complexe, internationale problemen.
 Solidariteit met middenklasse en onder-
nemers enerzijds en armoedebestrijding 
anderzijds, de twee sluiten elkaar niet uit. We 
zagen al dat economische ontwikkeling en de 
opkomst van een bloeiende particuliere sector 
in ontwikkelingslanden leiden tot armoedever-
mindering. Verder is de mondiale middenklasse 
niet homogeen van samenstelling. Bij de term 
‘bedrijfsleven’ wordt vaak gedacht aan machtige, 
multinationale ondernemingen, maar in zowel 
Noord als Zuid bestaat het grootste deel van het 
bedrijfsleven uit midden- en kleinbedrijf, hoofd-
zakelijk niet-beursgenoteerde familiebedrijven. 
Veel van die ondernemers gaat de economische 
ontwikkeling van hun land ter harte, net als 
armoedebestrijding. Ook wordt de laatste jaren 
op talrijke terreinen een toenadering zichtbaar 
tussen sociale en economische doelstellingen: 
het marktaandeel van biologische en Fair Trade 
producten stijgt, bedrijven en ngo’s als icco 
en Cordaid werken nauwer samen en er is meer 
aandacht voor maatschappelijk verantwoord on-
dernemen. En dan is er, tot slot, nog het gegeven 
dat onder de ‘middenklasse’ niet alleen (kleine) 
bedrijven vallen, maar ook civil society organi-
saties als actiegroepen, burgerbewegingen en 
netwerken van experts — kortom, allerlei geor-
ganiseerde verbanden van ‘verlichte’ burgers 
die naar structurele veranderingen streven bin-
nen hun samenleving. In dit kader past ook het 
denken van Wereldbank-topman Jean-François 
Rischard, die pleit voor het omgaan met mon-
diale problemen via Global Issues Networks.21 Aan 
de partners in deze netwerken worden eisen ge-
steld ten aanzien van legitimiteit, capaciteit en 
steun onder de lokale bevolking. Een dergelijke 
strategie zou wel eens tot heel andere partner-
schappen kunnen leiden dan de samenwerking 
met het huidige palet aan ngo’s. 

naar een ander beleid

Anders dan in de genoemde studie van Dollar 
en Burnside wordt beweerd, kan ontwikkelings-
hulp wel degelijk bijdragen aan de totstandko-
ming van developmental states en economische 
ontwikkeling. Er dient dan gekozen te worden 
voor de strategie van het maatschappelijk trans-
formatieproces en de mobilisatie van de mondi-
ale middenklasse. 
 Eerst komt economische ontwikkeling, die 
hand in hand gaat met groei van het bedrijfs-
leven, pluralisme en de vorming van een mid-
denklasse. Vervolgens ontstaat de vraag naar een 
functionerende rechtsstaat, die uiteindelijk zal 
leiden tot een roep om meer politieke vrijheid 
en democratisering. Met het verbreden van de 
economische basis en de stijging van de levens-
standaard van de bevolking ontstaan mogelijk-
heden tot herverdeling van de rijkdom over de 
armen en tot investeringen in onderwijs, infra-
structuur en gezondheidszorg. De capaciteit van 
instituties wordt versterkt zodat ze hun taken 
adequaat kunnen uitvoeren. Hiermee ontstaat 
ook ruimte voor een effectief milieubeleid.
 Ontwikkelingssamenwerking kan op allerlei 
manieren op dit proces inspelen. Een dergelijk be-
leid werd voor Nederland deels al onder minister 
Herfkens geformuleerd, in de notitie Ondernemen 
tegen Armoede.22 Hierin wordt uitgegaan van het 
stimuleren van economische ontwikkeling en de 
particuliere sector in ontwikkelingslanden op drie 
niveaus, in onderlinge samenhang: 
1.  op internationaal niveau, onder andere door 

erkenning van de speciale positie van ont-
wikkelingslanden en door coherentie van 
beleid;

2.  op nationaal niveau, met name via het 
aanpakken van knelpunten in het onderne-
mingsklimaat op terreinen als economisch 
bestuur, marktwerking en markttoegang, 
financiële-sectorontwikkeling, fysieke infra-
structuur, capaciteitsopbouw en kennisont-
wikkeling;

3.  op het niveau van het bedrijfsleven, waar 
lokale ondernemers en bedrijven onder-
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steund kunnen worden met kennis, kapitaal 
en markttoegang. Nederlandse bedrijven en 
kennisinstellingen kunnen daarbij een rol 
spelen. 

Gegeven de moeilijkheid om ∑berhaupt sub-
stantiële groei tot stand te brengen, is het zaak 
in eerste instantie de reeds ontwikkelde of 
meest veelbelovende bronnen van groei verder 
uit te bouwen (bijvoorbeeld toerisme, mijn-
bouw, landbouw). Op basis van deze groei zou 
dan een aanzet tot verbreding en diversificatie 
van de economie kunnen worden gedaan.23 
Ontwikkelingssamenwerking zou daarbij zo ver 
kunnen gaan dat in samenwerking met het (in-
ternationale) bedrijfsleven gestandaardiseerde 
producten en diensten worden ontwikkeld en 
op de markt gebracht, die winstgevend zijn, 
maar ook betaalbaar en toegankelijk voor de 
armsten onder de bevolking. Unilever en Hei-
neken bewijzen al jaren dat ook onder de grote 
massa armen consumenten zijn.24

 Een eenvoudige strategie is dit niet. Er zijn 
groeperingen die zich tegen hervormingen zul-
len verzetten. De internationale donorgemeen-
schap zal maximale druk moeten kunnen uitoe-
fenen. Het beleid dient maximaal geharmoni-
seerd en integraal te zijn, dat wil zeggen dat alle 
beschikbare beleidsmiddelen op het gebied van 
ontwikkelingssamenwerking, handel en inves-
teringen, politiek, diplomatie en zelfs defensie 
dienen te worden benut. De verantwoordelijk-
heid moet niet alleen bij overheden liggen. Waar 
mogelijk dienen partnerschappen te worden 
gesmeed met het maatschappelijk middenveld, 
het bedrijfsleven en andere groepen in de sa-
menleving. In feite is een algehele mobilisatie in 
de strijd tegen de armoede vereist. 
 In zijn uiterste consequenties wijkt het 
voorgestelde beleid sterk af van het huidige ont-
wikkelingssamenwerkingsbeleid. Zo staat niet 
langer de samenwerking van overheid tot over-
heid centraal, maar is het beleid meer gericht op 
bepaalde lokale actoren die een sleutel vormen 
tot het maatschappelijk transformatieproces en 
die deel uitmaken van internationale netwer-
ken. Daarmee vervagen de grenzen en worden 

landenlijstjes van partnerlanden veel minder 
relevant voor de hulpinspanning dan ze op dit 
moment zijn. Deze nieuwe benadering zou ook 
betekenen dat ontwikkelingssamenwerking 
niet langer terugschrikt voor het versterken van 
de positie van niet-gouvernementele actoren 
binnen bepaalde landen of gebieden, onge-
acht de vraag of heersende politieke elites dit 
beschouwen als inmenging in binnenlandse 
aangelegenheden. Vaak zal dit niet een kwestie 
zijn van geld, maar van politieke steun en het 
versterken van organisaties. Ook kwantitatieve 
normen als de 0,8% van het bnp of het behalen 
van de millenniumdoelstellingen tegen 2015 
worden minder belangrijk, evenals de roep om 
zichtbare resultaten op korte termijn. Het gaat 
juist om maatschappelijke veranderingsproces-
sen op de lange termijn. Het spreekt vanzelf dat 
die zich niet kunnen voltrekken op basis van een 
blauwdruk uit Washington. Er is ruimte nodig 
om via trial and error eigen variaties te ontwikke-
len, inclusief verschillen in tempo en reikwijdte 
van democratisering, maar wel in lijn met het 
algehele historische patroon van het maatschap-
pelijk transformatieproces. 
 Dit beleid gaat verder dan de huidige part-
nerschapsgedachte van minister Van Ardenne, 
waarbij getracht wordt een balans te vinden tus-
sen donorship (zeggenschap over hulpbesteding 
ligt bij donoren) en ownership (zeggenschap ligt 
bij ontvangende landen). Deze gedachte gaat 
nog te sterk uit van macht als neutraal begrip en 
goodwill als basis voor samenwerking. In feite is 
gedeelde verantwoordelijkheid nodig, waarbij 
vergaande betrokkenheid centraal staat en de sa-
menwerking tussen Noord en Zuid functioneert 
als in een systeem van communicerende vaten: 
waar de een niet wil of kan, neemt de ander de 
verantwoordelijkheid over. In die zin verschilt 
het nieuwe beleid ook van de liberale gedach-
tegang die vertrouwt op marktkrachten en een 
minimale rol van de overheid. Het gaat juist om 
doelgerichte inzet van overheidsmiddelen om 
elders ter wereld maatschappelijke transforma-
tieprocessen en de ontwikkeling van develop-
mental states op gang te brengen.
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 De verantwoordelijkheid van donorlanden 
weegt des te zwaarder waar in gewapende con-
flicten levens op het spel staan. Dit kan beteke-
nen dat in territoria waar de staat heeft gefaald, 
de internationale gemeenschap langdurig en 
substantieel militair en politiek aanwezig blijft, 
bij voorkeur op basis van een duidelijk mandaat 
van de vn of een regionale organisatie, totdat de 
souvereiniteit volledig kan worden overgedra-
gen aan legitieme en competente regeringen. In 
sommige gevallen, zoals Afghanistan, Bosnië-
Herzegovina en Congo, kan dat een kwestie van 
decennia zijn. In andere, zoals Oost-Timor, kan 
die periode relatief kort zijn. Cruciaal voor het 
succes van dit soort operaties zijn het realiseren 
van internationale coalities en nauwe samen-
werking met lokale elites die het beste voorheb-
ben met de ontwikkeling van hun gebied.

migranten als ‘agents of change’

Aan de voorgestelde nieuwe kijk op internatio-
nale solidariteit en samenwerking zit nog een 
ander belangrijk aspect: de noodzaak van een 
open, modern migratiebeleid. Migratie speelt 
een groeiende rol inzake ontwikkelingsvraag-
stukken, zowel in positieve als in negatieve zin. 
Waar middeninkomenslanden nog voldoende 
hooggeschoold arbeidspotentieel voor de eigen 
ontwikkeling behouden, kan dat niet worden ge-
zegd van de minst ontwikkelde landen, die door-
gaans over een beperkte en laaggekwalificeerde 
beroepsbevolking beschikken, die bovendien 
nog ernstig bedreigd wordt door epidemieën als 
hiv/Aids. Hier doet het vertrek van een kleine 
schare professionals zich sterk voelen, met name 
in de sectoren van onderwijs en onderzoek en 
de gezondheidszorg. Aan de andere kant hebben 
overmakingen, investeringen en consumptieve 
bestedingen in het herkomstland door de di-
aspora positieve economische effecten. Het is 
dus niet alleen een kwestie van verlies. Terug-
gekeerde hoogopgeleiden spelen niet zelden een 
belangrijke, vernieuwende en progressieve rol 
in de lokale economie en gemeenschap. 
 Door de toenemende vervlechting van 

relaties in het kader van de globalisering en 
het afnemende belang van de natie-staat, be-
vinden veel migranten zich in een ‘transnati-
onale’ wereld, waarbij het moeilijk is om strak 
onderscheid te maken tussen herkomst- en 
bestemmingslanden en tussen tijdelijke en 
permanente migratie. De toenemende mobili-
teit van migranten maakt dat in plaats van het 
statische brain drain of brain gain in sommige op-
zichten het begrip brain circulation meer gepast 
is. Migranten kunnen deel uitmaken van een 
internationaal netwerk van landgenoten, die 
als satellieten van het moederland over de hele 
wereld wonen, weinig pogingen doen om te 
integreren en in eigen economische en sociale 
verbanden leven. Een deel van deze moderne 
wereldnomaden verhuist zonder al te veel pro-
blemen naar een ander land.
 Dit roept vragen op over loyaliteit, nationali-
teit en burgerschap, maar het biedt ook kansen. 
Zo ontstaan mogelijkheden om brain drain uit 
ontwikkelingslanden om te zetten in brain gain. 
Het beleid moet zich richten op het stimuleren 
en onderhouden van duurzame banden over 
lange afstanden. Zoveel mogelijk moet worden 
gestimuleerd dat migranten die legaal in Europa 
verblijven, permanent of tijdelijk worden inge-
zet in hun herkomstland of –regio, bijvoorbeeld 
als projectmanager voor het bedrijfsleven of 
ontwikkelingsinitiatieven, als docent aan onder-
wijsinstellingen of als arts in districtshospita-
len, zonder dat zij ervoor hoeven te vrezen hun 
nieuw verworven nationaliteit te verliezen. Het 
moet dus geen verkapte vorm van terugkeerbe-
leid zijn, maar een flexibele inzet van migranten 
die met het ene been in het herkomstland staan 
en met het andere in Europa.25 In politieke en 
maatschappelijke zin kunnen deze mensen 
belangrijke agents of change zijn in hun land van 
herkomst. Het beleid zou gerichte, intensieve 
om- en bijscholing kunnen omvatten, stages bij 
bedrijven en arbeidsbemiddeling. 
 Zo gezien past migratie uitstekend in de stra-
tegie van het maatschappelijke transformatie-
proces. In dit verband passen ook maatregelen 
om tijdelijk verblijf in Europa te vergemak-
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kelijken. Zij die behoren tot de mondiale mid-
denklasse moeten elkaar kunnen vinden op 
universiteiten, bij de overheid en het bedrijfsle-
ven, voor stages, opleidingen, tijdelijke arbeids-
contracten, conferenties en vakanties. Buiten-
landse diploma’s moeten worden erkend en het 
internationaal onderwijs verruimd. Bedrijven 
moeten worden gestimuleerd tot het aangaan 
van joint ventures met partners in het Zuiden, 
ambtenaren van Buitenlandse Zaken draaien 
een tijdje mee op een ministerie in een ontwik-
kelingsland. Deze interactie moet de gewoonste 
zaak van de wereld worden. 
 Een restrictiever migratiebeleid binnen 
Nederland en Europa werkt contra-productief, 
want het vermindert de bijdrage aan ontwikke-
ling door ontmoediging van terugkeer en het 
stoot een deel van de migranten in de illegaliteit, 
waar ze kwetsbaar worden voor criminaliteit. In 
West-Europa bestaat behoefte aan immigratie 
van hoogopgeleiden en selectieve arbeidsmigra-
tie, mede om de gevolgen van de vergrijzing op 
te vangen. Dit pleit voor een beleid dat illegale 
migratie zoveel mogelijk uitsluit en circulaire 
migratie bevordert dan wel kanaliseert. Ken-
nismigranten kunnen via een green card systeem 
worden geworven. Voor andere arbeidsmigran-
ten kan een quotumstelsel uitkomst bieden. In 
dit kader passen ook de aanbevelingen van de 
PvdA-commissie Patijn die onlangs pleitte voor 
een selectief toelatingsbeleid voor hoogopge-
leide arbeidsmigranten.

conclusie

Ontwikkelingssamenwerking langs boven-
staande lijnen betekent een flinke afwijking 
van het tot op heden gevoerde beleid, maar 
is gebaseerd op dezelfde beginselen. Het gaat 
nog steeds over rechtvaardigheid, armoedever-
mindering en het bereiken van de millennium 
development goals, maar dan via economische 
ontwikkeling en groei van de particuliere sector 
in arme landen. 

 Waar dat proces op gang komt, ontstaat meer 
vrijheid en gelijkheid. Er is geen enkel ander 
terrein van ontwikkelingssamenwerking met 
zoveel gunstige spill-over effecten. Hiervoor zijn 
wel effectieve en efficiënte maatschappelijke 
structuren nodig, die niet vanzelf ontstaan. Ste-
vige structuren en een ontwikkelingsgerichte 
overheid zijn het resultaat van een maatschap-
pelijk transformatieproces waarin de mondiale 
middenklasse en plaatselijke ondernemers een 
sleutelrol spelen. Alleen zij beschikken over de 
middelen en de positie om dat veranderingspro-
ces door te drukken. Om dit te bereiken moeten 
zij kunnen rekenen op de solidariteit van de 
rijke landen en de ondersteuning van ontwikke-
lingssamenwerking. 
 De samenwerking met de mondiale mid-
denklasse is niet alleen gebaseerd op overeen-
komsten in opleiding, niveau en levensstijl, 
maar ook op gedeelde belangen. Die bieden een 
hechte basis voor gezamenlijke inspanningen 
in het kader van ontwikkelingssamenwerking, 
misschien niet direct mét de armen maar wel 
vóór de armen. 
 De tegenwoordig veel gehoorde notie van de 
‘falende hulp’ biedt geen antwoord op de com-
plexe vraagstukken van onze tijd. Integendeel, 
ontwikkelingssamenwerking verdient dezelfde 
urgentie en prioriteitstelling als elk ander ter-
rein van overheidsbeleid, juist omdat in het 
tijdperk van interdependentie en globalisering 
de verschillen tussen binnenland en buitenland 
vervagen. De noodzaak tot effectief beleid wordt 
groter. De kloof tussen Noord en Zuid dient te 
worden gedicht en dat is niet een kwestie van 
handhaving van de 0,8% norm van zuivere hulp, 
maar steeds meer een kwestie van de besteding 
van die overige 99,2% van de overheidsbegro-
ting. We voeren immers oorlog, maar dan tegen 
de armoede. Dat is de ultieme opdracht aan de 
sociaal-democratie in de 21e eeuw.
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Wissels om in het buitenlands beleid (2)

Hoe diep is de trans-
atlantische kloof?

hans terlouw

Veiligheidspolitieke meningsverschillen tussen 
de Verenigde Staten en de Europese staten zijn 
historisch gezien niet nieuw, maar nog nooit 
waren de meningsverschillen zo groot en de 
toonzetting van het debat zo hard als onder het 
presidentschap van George W. Bush. Direct na 
Bush’ verkiezing in 2000 leidde zijn buitenland-
politieke optreden (Kyoto, anti-rakettenschild) 
tot kritiek vanuit de Europese hoofdsteden. De 
verhoudingen verslechterden nog meer toen in 
september 2002 de Amerikaanse veiligheidsstra-
tegie werd bekendgemaakt. Vooral de aankon-
diging dat de vs overal ter wereld pre-emptief 
zou ingrijpen indien de eigen veiligheid in het 
geding was, bleek controversieel.
 De Amerikaanse invasie in Irak bewees dat 
deze strategie geen papieren retoriek was. De 
kritische politieke reacties en de massale protes-
ten in verschillende Europese steden tegen deze 
oorlog en de kritiek op de schendingen van de 
internationale rechtsorde leken te bevestigen 
dat Europeanen en Amerikanen conflicterende 
percepties van veiligheidspolitiek hanteerden. 
Zware schendingen van de mensenrechten (Abu 
Ghraib) door de Amerikanen, de moeizame in-
ternationalisering van het conflict en het escale-
rende geweld in de aanloop naar de Iraakse ver-
kiezingen hebben niet geholpen om hier het be-

grip voor de Amerikaanse politiek te vergroten. 
Amerikanen werden in het Europese publieke 
debat regelmatig voor schietgrage cowboys en 
unilateralisten uitgemaakt en voor veel Europe-
anen fungeerde dit simplistische Amerika-beeld 
als een tegen-identiteit waar zij zich tegen afzet-
ten. Een uitgesproken anti-Europeanisme vond 
haar weg in Amerikaanse regeringskringen, met 
als dieptepunt de opmerking van minister van 
Defensie Rumsfeld over het ‘oude Europa’. Het 
succesvolle verloop van de Iraakse verkiezingen 
in januari 2005 en het charmeoffensief van Con-
doleezza Rice en Bush tijdens hun Europese tour 
de maand erop, bij wijze van fresh start voor zijn 
tweede termijn als president, konden de gesla-
gen wonden niet zomaar helen. 
 Wat de Irak-crisis in 2003 ook liet zien waren 
de Europese verdeeldheid en de hieraan ver-
bonden bezwaren. De hevige meningsverschil-
len tussen meer transatlantisch georiënteerde 
staten zoals Groot-Brittannië en Polen en meer 
Europees georiënteerde staten als Frankrijk 
en Duitsland verhinderden dat Europa enige 
invloed kon uitoefenen op de vs. Bovenal raakte 
de eu intern in een diepe crisis. Op de Europese 
Top van december 2003 leidde het onderlinge 
wantrouwen zelfs tot het vastlopen van de on-
derhandelingen over de ontwerpgrondwet voor 
de Unie.
 Deze top werd echter niet alleen gekenmerkt 
door verdeeldheid; bij de aanname van de eerste 
Europese veiligheidsstrategie (evs) bleek er ook 
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sprake te zijn van eensgezindheid en wel op 
veiligheidspolitiek gebied. Jarenlang kwam een 
Europees Veiligheids- en Defensiebeleid (evdb) 
niet van de grond, maar door de aanname van de 
evs is op papier de eerste stap gezet op weg naar 
meer eenheid op veiligheidspolitiek gebied. 
Meer Europese eenheid zou, zo wordt vanuit 
verschillende motieven wel gesuggereerd, niet 
alleen van belang zijn voor Europa, maar ook 
voor een hoognodige herdefiniëring van de re-
latie met de vs. Voor sommigen betekent dit dat 
door een gemeenschappelijke Europese veilig-
heidsstrategie de eu kan uitgroeien tot een voor 
de vs niet te negeren partner en dat zodoende 
het transatlantische partnerschap evenwichti-
ger en sterker wordt. Voor anderen betekent het 
een mogelijkheid om een eigen Europese weg te 
definiëren als tegenwicht voor de huidige Ame-
rikaanse veiligheidspolitieke dominantie. 
 Of het realistisch is te verwachten dat de 
transatlantische band hechter wordt door een 
versterkte Europese samenwerking, valt te 
betwijfelen. De belangrijkste hindernis voor 
het overwinnen van de transatlantische veilig-
heidspolitieke kloof ligt namelijk niet zozeer 
in een gebrek aan Europese eenheid, maar in de 
verschillen tussen de strategische culturen van 
Europa en de vs. 
 Het was Robert Kagan die in 2002 de knup-
pel in het hoenderhok gooide met zijn stelling 
dat Europeanen van Venus en Amerikanen van 
Mars kwamen. Europa zou militair te zwak zijn 
en daarom militaire instrumenten in de inter-
nationale politiek als immoreel afwijzen, terwijl 
het militair sterkere Amerika eerder geneigd 
zou zijn om geweld te gebruiken. Dat de vs als 
‘militaire hypermacht’ en het ‘civiele’ Europa 
een andere benadering van internationale poli-
tiek hebben, stelt ook de veiligheidspolitieke 
adviseur van Javier Solana, de Britse topdiplo-
maat Robert Cooper. In The Breaking of Nations 
beargumenteert Cooper dat de Europese staten 
postmoderne staten zijn geworden, terwijl de vs 
een moderne staat is gebleven, die nog denkt in 
termen van raison d’état, soevereiniteit en het re-
aliseren van nationale belangen, desnoods met 

militaire middelen. Europa dient volgens Coo-
per te erkennen dat niet de hele wereld handelt 
volgens haar eigen postmoderne civiele normen 
en dat een realistischere kijk op het gebruik 
van geweld in de internationale politiek nood-
zakelijk is. Hierbij blijft de vs voor Europa een 
onmisbare partner, ondanks de aanzienlijke ver-
schillen in benadering van internationale vei-
ligheidspolitieke uitdagingen. De Nederlandse 
europarlementariërs Joost Lagendijk en Jan 
Marinus Wiersma gaan in hun provocerende Na 
Mars komt Venus nog een stap verder en bepleiten 
dat Europa als civiele supermacht een alternatief 
moet bieden voor de spierballenpolitiek van  
de vs.
 De vraag is hoe groot de verschillen in stra-
tegische cultuur daadwerkelijk zijn en hoe ze 
kunnen worden verklaard. Het antwoord kan 
worden afgeleid uit een vergelijking van de 
veiligheidsstrategieën van de vs en de eu, aan-
gezien hierin de verschillende wereldbeelden, 
fundamentele waarden en handelingspreferen-
ties naar voren komen die de veiligheidspoli-
tieke identiteit van beide politieke entiteiten 
vormen. 

het multilateralisme van de evs 

De Europese kritiek op Bush’ veiligheidsstra-
tegie in de periode direct na zijn inauguratie 
toonde aan dat het Amerikaanse veiligheidsden-
ken niet identiek was aan Europese veiligheids-
politieke voorkeuren. Welk veiligheidsconcept 
de Europeanen dan wel aanhingen was echter 
onduidelijk. Van een heldere nationale veilig-
heidsstrategie was in veel Europese staten al 
geen sprake, laat staan van een gemeenschappe-
lijke veiligheids- en defensiestrategie. Pas door 
de Irak-crisis werd voldoende politieke wil gege-
nereerd om een gemeenschappelijke strategie te 
formuleren. De conceptversie van de evs werd 
in juni 2003 door Javier Solana gepresenteerd, 
waarna de enigszins aangepaste definitieve 
versie, Een veiliger Europa in een betere wereld, in 
december 2003 werd aangenomen.
 Opvallend aan deze veiligheidsstrategie is 
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het aanzienlijke ambitieniveau: ‘Europa moet 
bereid zijn haar deel van de verantwoordelijk-
heid voor de veiligheid in de wereld en voor de 
totstandbrenging van een betere wereld op zich 
te nemen.’ Dit ambitieniveau hangt samen met 
de aard van de dreigingen die het document 
signaleert. Duidelijk is dat de eu kiest voor een 
omvattend veiligheidsbegrip dat kan worden 
aangeduid als comprehensive security, waarbij een 
samenhang wordt verondersteld tussen ver-
schillende dimensies van veiligheid, zoals poli-
tieke, militaire, economische en ecologische. Er 
worden twee typen dreigingen onderscheiden. 
De eerste categorie omvat wereldwijde uitda-
gingen als de moderniseringsdruk als gevolg 
van globalisering, de enorme mondiale armoe-
dekloof, massale migratiestromen, Aids, de 
energieafhankelijkheid van Europa en de strijd 
om natuurlijke grondstoffen zoals water. Tot 
de tweede vorm behoren terrorisme, prolifera-
tie van massavernietigingswapens, regionale 
conflicten, ‘mislukte staten’ en georganiseerde 
misdaad. Al deze factoren bedreigen, al dan 
niet in combinatie met elkaar, de veiligheid van 
Europa. 
 Als antwoord daarop formuleert de evs een 
aantal strategische doelstellingen. Het eerste 
doel is het preventief aanpakken van dreigingen. 
De tekst stelt dat ‘we klaar moeten zijn om op 
te treden vóórdat een crisis uitbreekt’. Er moet 
een strategische cultuur worden ontwikkeld 
die ‘vroegtijdige, snelle en waar nodig krachtige 
interventie bevordert’. Direct wordt vastgesteld 
dat geen van de huidige dreigingen van zuiver 
militaire aard is en dat een militair antwoord 
alleen dan ook niet volstaat. Belangrijk is ook de 
aanvulling dat — en op dit punt verschilt de defi-
nitieve veiligheidsstrategie van de ontwerptekst 
— ‘[d]e hoofdverantwoordelijkheid voor de hand-
having van internationale vrede en veiligheid 
(...) [berust] bij de vn-Veiligheidsraad’. De eu 
geeft hiermee aan dat zij een sterke rol voor de 
vn in internationale vrede- en veiligheidsvraag-
stukken wenst, een van de cruciale strijdpunten 
tijdens de Irak-crisis.
 Überhaupt is de vorming van een ‘interna-

tionale orde, gebaseerd op effectief multilatera-
lisme’ een dominante doelstelling. Op mondiaal 
niveau wenst de Unie, analoog aan haar eigen 
succesvolle samenwerking, een vorm van glo-
bal governance te realiseren die basisgoederen 
zoals vrede en veiligheid, welvaart en een in-
ternationale rechtsorde kan garanderen. Haar 
naaste omgeving wil de eu stabiliseren door het 
verbreiden van de voordelen van economische 

en politieke samenwerking. In dit licht passen 
ook de argumenten van bijvoorbeeld de Duitse 
regering voor het aangaan van de toetredings-
onderhandelingen met Turkije. Hierbij spelen 
strategische belangen in de strijd tegen het 
islamistisch terrorisme een belangrijke rol. Op 
zowel het Europese als het mondiale niveau is de 
aanpak gelijk: dialoog, samenwerking en part-
nerschap, gebruikmakend van alle instrumen-
ten waarover de eu beschikt.
 De eu erkent dat zij capabeler moet worden 
om haar doelstellingen te verwezenlijken. Zo 
wordt gewezen op noodzakelijke hervormingen 
van de Europese strijdkrachten, het oprichten 
van gemeenschappelijke instituties om gemeen-
schappelijk optreden mogelijk te maken en het 
efficiënter gebruiken van beschikbare middelen. 
De eu-lidstaten geven jaarlijks meer dan 130 
miljard euro aan defensie uit. Dat is ongeveer de 
helft van de Amerikaanse uitgaven, maar toch 
heeft de Unie slechts een fractie van de militaire 
kracht van de vs. De oprichting van de eu-plan-
ningcel, een rudimentair militair hoofdkwartier, 
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uit te voeren die in de evs wordt 
genoemd, lijkt eerder een poging 
om toenadering te zoeken tot de 
Amerikaanse positie, dan dat zij 
Europese wensen en capaciteiten 
weerspiegelt 
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is een initiatief om de middelen van de lidstaten 
samen te brengen en het evdb handen en voeten 
te geven. Ook de vorming van battle groups en 
een Europese gendarmerie-eenheid voor snelle 
interventies zijn pogingen om de capaciteit te 
vergroten. Dat de eu de noodzaak erkent om 
haar brede scala aan middelen coherenter in te 
zetten is een van de belangrijkste elementen in 
de evs. Economische en diplomatieke middelen 
moeten dezelfde doelstellingen dienen als beleid 
op het gebied van ontwikkeling, mensenrechten 
en milieu. 
 Problematisch is dat de Europese veiligheids-
strategie onvoldoende richtlijnen biedt voor 
de omgang met potentiële dilemma’s. De eu 
stelt vast dat zij een actievere rol wil spelen in 
de wereld, waarbij zij preventief handelen niet 
uitsluit. Maar hoe kan dergelijk preventief op-
treden worden gecombineerd met een beroep 
op het huidige vn-Handvest? Wat als de vn 
niet bereid is een mandaat voor een interventie 
uit te vaardigen? Een fundament van de evs is 
de aanvaarding dat vanwege de toegenomen 
internationale interdependentie multilaterale 
samenwerking noodzakelijk is. Ongetwijfeld is 
dit een correcte observatie, maar tegelijkertijd 
wordt onvoldoende vermeld dat samenwerking 
ook een bron van problemen kan zijn wanneer 
partners controversiële eisen stellen.
 Het bekendste voorbeeld is uiteraard het ver-
langen van de vs, de belangrijkste veiligheids-
partner, dat Europese staten hun bijdrage aan de 
‘strijd tegen het terrorisme’ verhogen. Dit leidt 
er paradoxaal genoeg toe dat om het gewenste 
‘evenwichtige partnerschap’ met de vs te reali-
seren, de eu aanzienlijke concessies moet doen. 
De optie om preventieve acties uit te voeren die 
in de Europese veiligheidsstrategie wordt ge-
noemd, lijkt eerder een poging om toenadering 
te zoeken tot de Amerikaanse positie, dan dat zij 
Europese wensen en capaciteiten weerspiegelt.
 Een meer algemeen kritiekpunt is de vraag in 
hoeverre de in de evs genoemde ambities gerea-
liseerd kunnen worden. Tot op heden bestaan de 
problemen voor een gemeenschappelijk buiten-
lands- en veiligheidsbeleid (gbvb) niet uit een 

gebrek aan ambities, maar uit een gebrek aan 
consensus over die ambities en de complexiteit 
van de politieke besluitvorming. Veiligheidspo-
litieke beslissingen worden genomen door de 
Europese Raad in samenspraak met de Hoge Ver-
tegenwoordiger van het gbvb. Hierdoor kunnen 
gevoelige besluiten — en dat zijn besluiten op 
veiligheidsgebied vrijwel altijd — eenvoudig door 
het vetorecht van de lidstaten worden geblok-
keerd. De recente uitbreiding maakt de kans op 
politieke eenheid binnen de eu niet groter. Het 
feit dat de Europese Raad in Dublin (juni 2004) 
erin geslaagd is overeenstemming te bereiken 
over de Europese Grondwet, met hierin plannen 
voor een Europese minister van Buitenlandse 
Zaken, toont echter aan dat het gevoel van ur-
gentie om meer samen te werken aanzienlijk is. 

de mondiale missie van de nss

Als antwoord op 9/11 presenteerde George W. 
Bush de National Security Strategy of the United 
States of America. Deze tekst maakt duidelijk hoe 
groot de invloed van de aanslagen op het collec-
tieve bewustzijn van de ‘eenzame supermacht’ 
is. Volgens de nss is na de ‘decisive victory for 
the forces of freedom’ in de Koude Oorlog nog 
slechts één duurzaam model mogelijk voor de 
inrichting van een samenleving: een model ge-
baseerd op (individuele) vrijheid, democratie en 
de vrije markteconomie. Dit maatschappelijke 
model wordt echter bedreigd door terrorisme en 
de proliferatie van massavernietigingswapens. 
De vs is verantwoordelijk voor het wereldwijd 
realiseren van ‘politieke en economische vrij-
heid, een vreedzame internationale orde en 
respect voor menselijke waardigheid’. Het be-
strijden van dreigingen en het realiseren van 
vrede en welvaart zijn een nieuwe mission civila-
trice geworden: ‘to help make the world not just 
safer but better’. In zijn toonzetting lijkt de nss 
zich te spiegelen aan het Wilsoniaanse ideaal dat 
de Amerikaanse buitenlandse politiek ten doel 
stelde ‘to make the world safe for democracy’.
 Vooral het internationale terrorisme en de 
verspreiding van massavernietigingswapens 

Wissels om in het buitenlands beleid  Hans Terlouw  Hoe diep is de transatlantische kloof?

S&D3-nw-2005.indd   24 21-03-2005   09:55:40



s& d  3  |  20 0 5

25

bedreigen deze Amerikaanse missie en het 
universele streven naar geluk. Verder wordt ge-
wezen op regionale conflicten, in het bijzonder 
het Palestijns-Israelische conflict. Schurken-
staten vormen een aanzienlijk gevaar gezien 
hun vermeende verantwoordelijkheid voor de 
verspreiding en acquisitie van massavernieti-
gingswapens. Veel aandacht is er ook voor de 
relatie tussen een sterke wereldeconomie en de 
veiligheid van de vs. Het opheffen van de grote 
armoedekloof, het bevorderen van mondiale 
economische vrijhandel en het versterken van 
vrijheid, gerechtigheid en democratisch bestuur 
in minder ontwikkelde delen van de wereld 
zijn duidelijke strategische doelen in de Ameri-
kaanse veiligheidsstrategie.
 Om de diffuse veiligheidsdreigingen aan 
te pakken, in het bijzonder het internationale 
terrorisme en de verspreiding van massavernie-
tigingswapens, formuleert de nss een veelvoud 
aan plannen. Alle mogelijke middelen worden 
ingezet en gecombineerd, maar militaire midde-
len spelen een centrale rol. Omdat afschrikking 
tegen terrorisme niet zou werken en militair 
ingrijpen om deze reden onvermijdelijk zou 
zijn, maar ook om concurrerende machtscentra 
in de wereld te ontmoedigen, dienen de Ame-
rikaanse strijdkrachten te worden versterkt. 
De Amerikaanse defensie moet onaantastbaar 
worden. Pro-actieve contraproliferatie wordt 
naast de traditionele non-proliferatiemiddelen 
noodzakelijk geacht om te voorkomen dat lan-
den of terroristische organisaties massavernieti-
gingswapens in handen krijgen. Indien een po-
tentiële aanvaller dergelijke wapens toch bezit 
en daarmee een imminente bedreiging vormt, 
of indien de Amerikaanse veiligheid anderszins 
op het spel staat, is een preventieve aanval een 
legitieme optie, aldus de nss.
 Om de sociaal-economische mondiale uit-
dagingen aan te pakken, wordt gepleit voor het 
openstellen van markten, het bevorderen van 
good governance, de bescherming van individuele 
vrijheden en een evenwichtige spreiding van 
welvaart. Het ondersteunen van wereldwijde 
ontwikkeling en het overwinnen van de ar-

moedekloof noemt de nss zelfs een ‘moreel 
imperatief ’ voor de vs. Een voorwaarde is wel 
dat lokale regeringen zich inspannen voor de 
democratisering en economische ontwikkeling 
van hun land. Zonder good governance heeft 
internationale hulp in het verleden geleid tot 
het bestendigen van ellende en zal het ook in de 
toekomst gedoemd zijn te mislukken.
 Internationale samenwerking met ‘vrienden 

en bondgenoten’, andere mondiale machts-
centra en internationale partners in de strijd 
tegen het terrorisme vormt in de Amerikaanse 
veiligheidsstrategie het dominante middel om 
dreigingen af te wenden, waarbij Washington 
aangeeft de ‘verantwoordelijkheid om te leiden 
in deze grote missie’ op zich te willen nemen. 

evs en nns vergeleken

Gezien de ernst van het huidige transatlanti-
sche dispuut is het van belang te analyseren in 
hoeverre de veiligheidspolitieke ideeën van de 
eu en de vs nog samenvallen. Opvallend is de 
overeenstemming over de voornaamste dreigin-
gen. Terrorisme, mislukte staten, massavernie-
tigingswapens, extreme armoede, ecologische 
problemen en schurkenstaten, respectievelijk 
landen die zich ‘buiten de internationale samen-
leving plaatsen’, worden in de evs én de nss 
genoemd. De eu en de vs hanteren een breed 
concept van veiligheid met verschillende di-
mensies. Het minimaliseren of voorkomen van 
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dreigingen vereist daarom volgens beide veilig-
heidsstrategieën een gepaste combinatie van 
economische, politieke en diplomatieke midde-
len. Een actieve buitenlandse politiek om zowel 
de eigen veiligheid als een vorm van collectieve 
veiligheid te kunnen garanderen is een ander 
gemeenschappelijk standpunt. Vroegtijdig, 
liefst pro-actief, voorkomen van veiligheidsdrei-
gingen verdient de voorkeur boven afwachten. 
Er zijn echter ook duidelijke verschillen, die in 
drie categorieën kunnen worden ingedeeld: 
multilateralisme, internationaal recht en stabili-
satie door aantrekking of dwang.
 In beide strategische documenten wordt 
gesproken over de noodzaak van internationale 
samenwerking, maar de betekenis daarvan 
verschilt. Het Europese veiligheidsdenken kan 
worden omschreven als ‘principieel multilate-
ralisme’. De huidige statenwereld is vanuit Eu-
ropees perspectief zo sterk vervlochten dat geen 
enkele staat of regionale statenbond de toekom-
stige uitdagingen zelfstandig aan kan. Interna-
tionale samenwerking op basis van gelijkheid 
en effectieve, rechtvaardige regels vormt de kern 
van een toekomstige internationale ordening. 
De vn dient het monopolie te behouden om te 
beslissen over de legitieme aanwending van ge-
weld in vraagstukken van vrede en veiligheid.
 De Amerikaanse veiligheidsstrategie wordt 
gekenmerkt door een groter vertrouwen in de 
eigen handelingsmogelijkheden. De seman-
tiek van de nss spreekt boekdelen: hoewel de 
tekst stelt dat ‘[t]here is little [..] the United 
States can accomplish in the world without the 
sustained cooperation of its allies and friends’, 
is het duidelijk dat internationale coµperatie 
bedoeld is als aanvulling op de eigen mogelijk-
heden en onder Amerikaans leiderschap dient 
plaats te vinden. Zo kan de navo alleen een vei-
ligheidspartnerschap blijven indien de organi-
satie zich hervormt en in staat is internationale 
militaire expedities uit te voeren. Wanneer dit 
niet gebeurt, worden coalitions of the willing 
gevormd. De operaties in Afghanistan en de 
navo-ondersteuning voor het Poolse contingent 
in Irak tonen aan dat de navo dan niet langer 

een collectieve veiligheidsorganisatie van gelijk-
waardige partners dreigt te zijn, maar een op-
bergkast waaruit de vs naar believen geschikte 
bondgenoten of militaire eenheden kan kiezen. 
Gezien het feit dat de Europese staten zich steeds 
meer emanciperen en een eigen veiligheidspoli-
tieke identiteit ontwikkelen, is het de vraag of de 
zij zich in deze rol willen schikken.
 De vn wordt in de 31 pagina’s tellende Ameri-
kaanse veiligheidsstrategie slechts twee keer ge-
noemd: eenmaal als partner voor de opbouw van 
Afghanistan en eenmaal als instituut waaraan de 
vs zich committeert. De nss houdt formeel re-
kening met de waarden en belangen van bevriende 
staten, maar stelt ook dat ‘we will be prepared to act 
apart when our interests and unique responsibili-
ties require’. Multilateralisme mag geen beperking 
vormen wanneer Amerikaanse nationale belangen 
in het geding zijn. In de Amerikaanse strategie is, 
kortom, sprake van een ‘instrumenteel multilate-
ralisme’: multilateraal wanneer het moet, unilate-
raal wanneer het kan. 
 Verwant aan de verschillende invulling van 
het concept multilateralisme is de verschil-
lende waardering voor internationaal recht en 
internationale verdragen in de evs en de nss. 
De evs stelt dat Europa is ‘gecommitteerd aan 
de handhaving en de ontwikkeling van het 
internationale recht’. Het realiseren van een 
internationale samenleving dient te verlopen 
naar analogie van de constitutionele rechts-
staat en de eigen Europese ervaringen. Inter-
nationale spelregels moeten worden vastge-
legd in verdragen die beschermd worden door 
het Internationaal Strafhof. Voor de vs speelt 
internationaal recht een ondergeschikte rol. 
Een internationale rechtsorde mag in geen 
geval de behartiging van Amerikaanse veilig-
heidsbelangen hinderen, zoals wanneer pre-
ventieve acties noodzakelijk worden geacht. 
De jurisdictie van het Internationaal Strafhof 
wordt niet geaccepteerd en ‘noodzakelijke’ 
acties, zoals het sluiten van multi- en bilate-
rale overeenkomsten, worden genomen om 
rechtsvervolging van Amerikaanse burgers 
door het Strafhof te voorkomen. 
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 Een derde fundamenteel verschil behelst 
de wijze waarop de vs en de eu hun omgeving 
denken te stabiliseren. De Europese veiligheids-
strategie gaat ervan uit dat de uitbreiding van de 
zone van coµperatie en integratie naar Europees 
voorbeeld het meest succesvolle instrument 
voor de verspreiding van veiligheid is. In gebie-
den die buiten de directe invloedssfeer van de 
eu vallen wordt getracht situaties beheersbaar 
te maken waarna een politieke oplossing wordt 
gezocht. Dit is een preventieve politiek die vei-
ligheidsrisico’s op langere termijn tracht te voor-
komen. De vs lijkt deze vorm van soft power naar 
de achtergrond van zijn strategie te hebben ge-
drongen. In het Amerikaanse veiligheidsdenken 
ondersteunen militaire en economische dwang 
het diplomatieke instrumentarium. Indien di-
plomatie niet volstaat, grijpt Washington eerder 
naar instrumenten waarmee het direct invloed 
kan uitoefenen op het creëren van een veiligere 
omgeving, zoals militaire interventies, gebon-
den ontwikkelingssamenwerking en sterkere 
veiligheidsdiensten met uitgebreide mogelijk-
heden. 

de verschillen verklaard

Strategische veiligheidsanalyses verwoorden 
ideeën, idealen en overtuigingen die voortko-
men uit de politieke cultuur en de buitenlandpo-
litieke identiteit van een gemeenschap. In de evs 
wordt met zoveel woorden erkend dat het ideaal 
van een effectief multilateralisme voortkomt 
uit de ‘eigen ervaring in Europa’. Nadat nationa-
lisme, het denken in termen van machtsbalan-
sen en een wijdverspreide acceptatie van ‘oorlog 
als voortzetting van buitenlandse politiek met 
andere middelen’ Europa twee keer naar de 
rand van de afgrond hadden geduwd, werd de 
naoorlogse Europese constellatie fundamenteel 
veranderd. Het nieuwe Europa werd gebaseerd 
op de preventie van conflicten door middel van 
internationale samenwerking en dialoog en een 
respect voor de internationale rechtsorde. De 
mislukte pogingen om de Europese koloniale 
rijken via de inzet van militaire instrumenten 

te behouden en de schijnbaar succesvolle strate-
gie om het Oost-West-conflict door middel van 
dialoog te ontspannen versterkten dit veilig-
heidsdenken. Europa ontwikkelde zich tot een 
‘postmodern’ paradijs waarin het summum van 
nationale soevereiniteit bestaat uit een plaats 
aan de onderhandelingstafel.
 Na de Koude Oorlog werd dit veiligheids-
denken aangetast door de rauwe realiteit van de 

Joegoslavische secessieoorlogen en manifesta-
ties van internationaal terrorisme. Daaruit bleek 
dat niet elk conflict met dialoog en financiële 
stimulansen beëindigd kon worden. Srebrenica, 
Kosovo, 9/11 en Irak hebben invloed op de evs 
gehad, in die zin dat een gemeenschappelijk 
Europees antwoord noodzakelijk wordt geacht 
en dat militaire interventies niet langer princi-
pieel worden uitgesloten. Wat gebleven is, is de 
overtuiging dat op lange termijn vrede alleen 
bereikt kan worden door het opbouwen van een 
internationale rechtsorde, het voorkomen van 
conflicten via geïnstitutionaliseerde vormen 
van politieke en economische coµperatie en het 
oplossen van conflicten met diplomatieke mid-
delen. 
 Politiek-filosofische continuïteit is ook terug 
te vinden in de nss. Zoals Sebastian Reyn, beleids-
adviseur bij Defensie, aangeeft, komt het huidige 
Amerikaanse veiligheidspolitieke denken voort uit 
een interessant compromis tussen de dominante 
buitenlandpolitieke tradities in de vs: het libera-
lisme en het conservatisme. Ook Walter Russell 
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Mead stelt dat de nss zowel aansluit op de Wilso-
niaanse als de Hamiltoniaanse traditie in de Ame-
rikaanse buitenlandse politiek. De nss gaat uit van 
een Hobbesiaanse wereld waarin militaire macht 
nog altijd een voorwaarde is om de nationale be-
langen van de staat te beschermen. Tegelijkertijd 
verwoordt de nss de morele verantwoordelijkheid 
voor de vs om zijn superieure macht te gebruiken 
om een wereldorde te vestigen waarin vrijheid, 
democratie en welvaart tot stand gebracht kunnen 
worden en waarin elke onderdrukker of agressor 
wordt aangepakt. De vs ziet het eigen politieke sy-
steem met als kernstuk de Amerikaanse constitu-
tie als universeel baken van vrijheid en gerechtig-
heid waarvan de ‘principles are right and true for 
all people everywhere’. Militair geweld wordt niet 
gezien als een moreel verwerpelijk middel, maar 
als een instrument dat soms noodzakelijk is om 
grotere ellende te voorkomen. De relatief positieve 
ervaringen van de vs met gewelddadige conflicten 
— met als uitzondering de Vietnam-oorlog — leiden 
ertoe dat voor Washington de militaire optie net 
zo voor de hand ligt als louter civiele conflictbe-
slechting. Internationaal engagement wordt ech-
ter gecombineerd met een duidelijke afkeer van 
entangling alliances en het opgeven van de eigen 
soevereiniteit. Dit Amerikaanse exceptionalisme 
en wantrouwen jegens multilaterale instituties 
kent een lange traditie en werd in de jaren negen-
tig nog versterkt door de zwakte van de vn in vei-
ligheidsvraagstukken en de problemen binnen de 
navo in de Kosovo-oorlog. 

conclusie 

Wanneer het gaat om fundamentele waarden 
verschillen de vs en Europa niet noemens-
waardig van elkaar: democratie, vrije-markt-
denken en universele mensenrechten blijven 
de gemeenschappelijke richtlijnen voor hun 
veiligheidspolitiek. Transatlantische menings-
verschillen ontstaan over de geprefereerde mid-

delen om deze waarden te realiseren. De analyse 
van de nss en de evs laat zien dat er vooral ver-
schil bestaat in het belang dat wordt toegekend 
aan het internationaal recht, de vn en de inzet 
van militair geweld. Tot op zekere hoogte is dit 
verschil, zoals Kagan suggereert, een gevolg van 
verschillen in militaire capaciteiten. Maar de 
echte oorzaak van het verschil zit dieper. Histo-
rische ervaringen hebben geleid tot verschillen 
in de politieke culturen en buitenlandpolitieke 
identiteiten op de twee continenten. Enigszins 
gechargeerd: Europa is een civiele macht, Ame-
rika een traditionele grootmacht.
 In de praktijk ligt dat uiteraard genuan-
ceerder. Zo heeft de eu zich bereid en capabel 
getoond om militaire middelen te gebruiken als 
instrument voor haar buitenlandse politiek en 
vertrouwt de vs nog altijd meer op diplomatieke 
en andere niet-militaire instrumenten dan op 
zijn militaire overwicht. Toch zullen cultuur- en 
identiteitsgerelateerde verschillen ook in de toe-
komst de transatlantische verhoudingen blijven 
beïnvloeden. Het is niet juist te pretenderen dat 
de vs en Europa de wereld door eenzelfde bril 
bezien. Evenmin is het realistisch te veronder-
stellen dat Europa en de vs de veiligheidspoli-
tieke uitdagingen van de 21e eeuw zonder elkaar 
de baas kunnen. De situatie in Irak toont aan 
dat de vs niet zonder soft power kan. Europa kan 
haar veiligheidspolitieke doelstellingen niet 
bereiken zonder (de dreiging) van de hard power 
van de vs. Dat coµperatie tussen de Amerikaanse 
‘stok’ en de Europese ‘wortel’ succesvol kan zijn 
bewijzen de stabilisering van de Balkan, de mo-
dernisering van Turkije en de verhindering van 
een autoritaire Russische machtsovername in de 
Oekraïne. Wat nodig is, is een nieuwe transatlan-
tische dialoog die kritisch de sterke en zwakke 
punten in het veiligheidspolitieke denken aan 
weerszijden van de Atlantische Oceaan erkent en 
die tot complementaire transatlantische strate-
gieën leidt. 
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Wissels om in het buitenlands beleid (3)

Lissabon en de spagaat  
van Kok

frank den butter

In maart 2000, tijdens een topontmoeting in 
Lissabon, spraken de Europese regeringsleiders 
af dat de Europese Unie in 2010 de meest dyna-
mische en concurrerende kenniseconomie in de 
wereld zou zijn. Europa moest dus de Verenigde 
Staten als economische grootmacht voorbijstre-
ven. Dit leek een mooi streven in de tijd dat de 
internet-hype een hoogtepunt beleefde. Boven-
dien moest de economische wereldmacht die 
Europa zou worden ook nog eens in staat zijn tot 
een duurzame, milieuvriendelijke economische 
groei met meer en betere banen en een grotere 
sociale cohesie. Deze ambities zijn vastgelegd in 
allerhande economische doelstellingen waaraan 
de eu-lidstaten in 2010 dienen te voldoen. Zo 
wordt gestreefd naar een arbeidsparticipatie van 
70% en naar een fikse reductie van de uitstoot 
van broeikasgassen in overeenstemming met 
het verdrag van Kyoto.
 Kennelijk is deze doelstellingsgerichte be-
leidsstrategie geïnspireerd door het succes van 
de criteria van Maastricht. Anders dan bij het 
Verdrag van Maastricht is er echter geen stok 
achter de deur voor de afzonderlijke eu-lidstaten 
om ook daadwerkelijk aan de doelstellingscri-
teria te voldoen. Voor een belangrijk deel wordt 
de voortgang die Europa boekt afgelezen aan 

verschillende indicatoren. Het probleem daarbij 
is dat er in de vele beraadslagingen steeds meer 
indicatoren bijkomen, zodat de strategie alleen 
al vanuit dit oogpunt zeer onduidelijk en gecom-
pliceerd wordt. De uitvoering van de strategie is 
vooral een zaak van de nationale regeringen. De 
zogeheten ‘open methode van coµrdinatie’ staat 
hierbij centraal. In deze methode wordt bijge-
houden in hoeverre de afzonderlijke lidstaten 
zich houden aan de afspraken. Dit proces van 
benchmarking en blaming and shaming kent echter 
geen harde sancties. 

na-aperij

Halverwege de doelstellingsperiode is de Lis-
sabon-strategie aardig in het slop geraakt. Zeker 
nu de internet-hype inderdaad een hype blijkt te 
zijn, wordt met name de groeidoelstelling nog 
lang niet gerealiseerd. Bovendien lijkt Europa in 
dit opzicht verder bij de Verenigde Staten ach-
terop te raken. Om de Lissabon-strategie nieuw 
leven in te blazen riep de Europese Commissie 
een zogeheten high level group in het leven, onder 
leiding van Wim Kok. De taak van de gezagheb-
bende commissieleden was aan te geven welke 
beleidsmaatregelen op Europees en nationaal 
niveau nodig zijn om de Lissabon-strategie toch 
nog een kans van slagen te geven. In november 
2004 werd het rapport uitgebracht, onder de 
titel Facing the challenge, the Lissabon strategy for 
growth and employment. 
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 Het stuk bevat allerhande, in algemene 
termen geformuleerde beleidsaanbevelingen. 
De vraag is of die echt helpen om de groei, 
de werkgelegenheid, de sociale cohesie en de 
duurzaamheid in Europa te bevorderen. Voor-
alsnog lijkt de Lissabon-strategie vooral veel 
werk en inkomen op te leveren voor Europese 
ambtenaren en onderzoekers. Vooraf was na-
melijk al duidelijk dat de missie van Kok en de 
zijnen een zeer moeilijke was. De voornaamste 
doelstellingen van de Lissabon-strategie staan 
elkaar in de weg en zijn conflicterend. Een 
economische groei zoals die in de Verenigde 
Staten zal ten koste gaan van typisch Europese 
doelstellingen als duurzaamheid en sociale 
cohesie. Zonder een duidelijke keuze over de 
mate van afruil tussen die doelstellingen komt 
het beleid in een spagaat terecht.
 Kok en de zijnen moesten bovendien een 
rapport opleveren waarin alle divergerende 
denkbeelden aan bod komen. Zo zal het voor 
een echte Europeaan een genoegen zijn te lezen 
dat Europa weliswaar economisch sterker dient 
te worden dan de Verenigde Staten, maar ook: 
‘whether it is life expectancy, infant mortality 
rates, income inequality or poverty, Europe has 
a much better record than the us’. Even later 
schrijven Kok c.s. zelfs: ‘The Lissabon strategy 
is not an attempt to become a copycat of the us 
— far from it.’ Toch wordt in de benchmarking 
op basis van de indicatoren voortdurend op het 
gebied van de economische bedrijvigheid een 
vergelijking met de Verenigde Staten gemaakt. 
De belangrijkste aanbevelingen in het rapport 
liggen dan ook in het verlengde van zo’n verge-
lijking. Het zijn niet meer dan herhalingen van 
de voornaamste statements die eerder vanuit 
Brussel te horen waren en die binnen de ver-
toogcoalitie van voor Brussel werkende weten-
schappers passen.
 Natuurlijk bevat het rapport van Kok en de 
zijnen wat nieuwe nuances. Maar kort gezegd 
komt het er toch op neer dat er meer in onder-
zoek en ontwikkeling (o&o) en in onderwijs 
geïnvesteerd dient te worden. Er moet een Euro-
pese Research Council komen en meer geld voor 

onderzoekers. Goede onderzoekers moeten voor 
Europa behouden blijven en via een betere markt-
werking moet er meer concurrentie komen. Dit 
laatste geldt speciaal voor het dienstenverkeer.
 Ook wordt betoogd dat het verkeerd is dat 
Europa meer in de rest van de wereld investeert 
dan de rest van de wereld in Europa. Dit is een 
interessant punt dat verdere uitwerking ver-
dient. De vraag is namelijk hoe dat te verhelpen 

valt in een wereld waarin de Verenigde Staten 
een enorm spaartekort hebben en Europa van-
wege de vergrijzing relatief veel pensioenkapi-
taal opbouwt.

bezwaren

Het probleem van de spagaat die Kok en de zij-
nen moeten maken is dat de uitgangspunten 
van de Lissabon-strategie niet met elkaar te ver-
enigen zijn. Genoemd is al dat er sprake is van 
een afruil (trade-off) tussen de verschillende doel-
stellingen. Zo gaat een inkomensherverdeling, 
die de inkomensongelijkheid doet verminderen, 
in het algemeen ten koste van het tempo van de 
economische groei.1 Hetzelfde geldt voor een op 
solidariteit berustend stelsel van sociale zeker-
heid dat bevorderlijk is voor de sociale cohesie. 
Ook tussen duurzaamheid en economische 
groei bestaat een afruil, in de zin dat minder be-
lasting van het milieu en een ontkoppeling tus-
sen energiegebruik en productie in beginsel een 
rem op de economische groei betekenen. Bij het 
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formuleren van de Lissabon-doelstellingen zijn 
de keuzes die in deze afruilsituaties gemaakt 
moeten worden, verdoezeld.
 Een tweede probleem is dat deze keuzes op 
Europees niveau van land tot land zullen ver-
schillen. Dit is juist wat Europa zo anders maakt 
dan de Verenigde Staten. Sociale zekerheid en 
zorg worden in de Verenigde Staten voor het 
overgrote deel uit de federale begroting betaald. 
Weliswaar bestaan er kleine verschillen tussen 
de staten, bijvoorbeeld ten aanzien van het wet-
telijk minimumloon, maar het laat zich aanzien 
dat de verschillen in politieke voorkeur tussen 
de staten ten aanzien van deze overheidsvoor-
zieningen betrekkelijk gering zijn. In Europa 
is dat anders. Daarom moet daar ieder land vrij 
zijn om een eigen keuze te maken in de mate 
waarin men aan solidariteit in de sociale zeker-
heid en aan inkomensgelijkheid hecht. Daarbij 
komt nog dat de mate van vergrijzing en, in sa-
menhang daarmee, de pensioenproblematiek in 
Europa van land tot land sterk verschilt. 
 Het derde probleem met de Lissabon-stra-
tegie houdt hiermee verband. Niet ieder land 
kan op alle Lissabon-criteria even goed scoren 
en dat moeten we ook niet willen. Dit maakt de 
blaming and shaming van de open methode van 
coµrdinatie op Europees niveau weinig relevant. 
Die methode gaat er ook nog eens vanuit dat er 
op Europees niveau meer informatie zou zijn 
over het optimale beleid voor een land dan bij de 
regering van dat land zelf.
 Een vierde probleem ligt bij de nadruk op de 
o&o-uitgaven. Hier doet de streefwaarde van 
3% bnp voor alle landen geen recht aan de ver-
schillen in dynamiek en economische structuur 
tussen de lidstaten van de eu. Gegevens over 
o&o-uitgaven, die geacht worden een indruk 
te geven van het innovatief vermogen van een 
land, zijn namelijk sterk gericht op technolo-
gische innovaties in de productiesfeer. Hoewel 
ik indertijd met Francis Wollmer2 moeite had 
om een positief verband tussen o&o-uitgaven 
en productiviteit te vinden, toont later en meer 
geavanceerd onderzoek3 dat er inderdaad een 
positief verband bestaat. Maar of dat nu vol-

doende reden is voor Kok c.s. om op te merken: 
‘The evidence is overwelming that the higher 
research and development expenditure the hi-
gher subsequent productivity growth’? Immers, 
ook andere dan hoogwaardig technologische 
innovaties in de productiesfeer zijn belangrijk 
voor de economische groei. Kok c.s. erkennen 
dit: ‘More and more value generating lies in 
distribution, financing, marketing and service 
rather than manufacturing the original product 
— important though that remains.’ Hiermee be-
nadrukken Kok c.s. het belang van waardecreatie 
en innovaties in de transactiesfeer. De gegevens 
over o&o-uitgaven omvatten echter vooral in-
novaties die in de productiesfeer liggen en in-
novaties in de transactiesfeer worden niet mee-
genomen. Daarom is het, zeker voor Nederland, 
niet erg dat de o&o-uitgaven achterblijven bij 
de vrij arbitraire doelstelling van 3% BNP. Dit laat 
overigens onverlet dat ook in de transactiesfeer 
hoogwaardige kennis nodig is.

alternatief

Als de Lissabon-strategie niet werkt, welk be-
leid is dan wel nodig om Europa economische 
voorspoed te brengen? Eerst en vooral dient dat 
beleid rekening te houden met verschillen in 
preferenties en economische structuur tussen 
de eu-lidstaten. Nogmaals zij opgemerkt dat 
Europa niet op Amerika lijkt en het Amerikaanse 
(Anglo-Saksische model) moet dan ook niet naar 
Europa worden getransplanteerd.4 De producti-
viteit per uur is in de West-Europese landen niet 
lager dan in de Verenigde Staten. Het inkomen 
per hoofd is wel lager maar dat komt doordat 
Europeanen minder uren per week werken en 
langer vakantie hebben. Daar is niets mis mee 
omdat het hier, naar het zich laat aanzien, om 
een verschil in preferenties gaat. Werken in 
twee banen, overdag en ’s avonds (moonlighting) 
is nu niet iets waar Europeanen naar uitkijken. 
Wel is het vanwege de vergrijzing en vanwege 
de steeds langer durende opleidingen nodig dat 
aan het eind van de carrière langer met werken 
wordt doorgegaan. Vandaar dat veel Europese 
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landen terecht een beleid voeren om langer 
doorwerken aantrekkelijk en vroeg uittreden 
onaantrekkelijk te maken.
 Op het gebied van de sociale zekerheid, de 
arbeidsmarkt en de inkomensverdeling dienen 
Europese landen een nationaal beleid te voe-
ren, dat vanuit het perspectief van hun eigen 
preferenties optimaal is. Daarbij moet worden 
voorkomen dat dit beleid negatieve externe ef-
fecten heeft voor de overige lidstaten. Hier geldt 
de analogie met marktfalen binnen een land, 
wanneer optimaal keuzegedrag op individueel 
niveau op macro-niveau niet tot een sociaal 
wenselijke uitkomst leidt. Een groot deel van 
de gewenste beleidscoµrdinatie vindt nu al 
plaats via het monetair beleid van de Europese 
Centrale Bank en via het budgettair beleid op 
basis van de spelregels van het Stabiliteits- en 
Groeipact (voor zover deze niet te rigide zijn).5 
Beleidscoµrdinatie op de gebieden waar de Lissa-
bon-indicatoren betrekking op hebben, kan hier 
weinig aan toevoegen. Inkomenssolidariteit en 
risicosolidariteit via overheveling van gelden lij-
ken binnen Europa vooralsnog een brug te ver.6 
Voor het milieubeleid is vooral coµrdinatie op 
mondiaal niveau gewenst.
 De voltooiing van de Europese markt en, 
in meer algemene zin, de globalisering en in-
formatisering bevorderen de arbeidsdeling en 
specialisatie. Het zijn juist deze arbeidsdeling 
en specialisatie die een belangrijke bron voor 
economische groei vormen. Een uiting hiervan 
is de tendens om steeds meer werk uit te beste-
den, nationaal in de dienstverlening, maar ook 
internationaal — men spreekt dan van outsourcing 
of offshoring. Dit verschijnsel dient eerder als 
een uitdaging dan als een bedreiging te worden 
opgevat. Het betekent dat vooral aandacht nodig 
is voor de dynamiek op de arbeidsmarkt waarbij 
aan de ene kant voldoende nieuwe productieve 
banen worden gecreëerd, maar waarbij aan de 
andere kant ook oude, onproductieve banen 
niet te lang in stand mogen worden gehouden. 
Juist op dit punt lijkt de Europese arbeidsmarkt 
nogal star te zijn in vergelijking met die in de 
Verenigde Staten.7 Gegevens over bruto baan-

creatie en baanvernietiging zijn in dit verband 
uiterst relevant. Wanneer men dan toch op Eu-
ropees niveau aan benchmarking wenst te doen, 
zouden deze gegevens een prominente plaats 
moeten krijgen in de verzameling Lissabon-in-
dicatoren.
 Ook het stelsel van sociale zekerheid, inclu-
sief de levensloopregeling, dient op facilitering 
van een goede arbeidsmarktdynamiek toegerust 

te zijn. Werkenden moeten in staat gesteld 
worden (en geprikkeld worden) om in een vroeg 
stadium van onproductieve banen naar produc-
tieve banen te verkassen. Dat heet de irrigatie-
functie van de sociale zekerheid. 
 De toenemende specialisatie en arbeidsde-
ling hebben tot gevolg dat de coµrdinatie van 
werkzaamheden en daarmee de binnenlandse 
dienstverlening en internationale handel een 
steeds belangrijker rol gaan spelen. Dit zijn 
werkzaamheden die niet in de productiesfeer, 
maar in de transactiesfeer liggen. De vraag daar-
bij is welke functies uit de productieketen men 
wil behouden en welke men wil uitbesteden. 
In de hoog ontwikkelde economieën met hoge 
loonkosten is het essentieel om op dit gebied 
innovatief te zijn. Het lijkt gewenst om zoveel 
mogelijk de regie- en handelsfunctie in de keten 
in eigen hand te houden en daarbij de transac-
tiekosten zo laag mogelijk te houden. Het goed 
kunnen inschatten van risico’s, kennis over de 
kwaliteiten van de producenten en over de wen-
sen van de afnemers, kennis van de plaatselijke 
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culturen en gebruiken en de opbouw van ver-
trouwen in bestendige handelsrelaties dragen 
bij tot het verlagen van de transactiekosten. 
Creativiteit en technologische kennis kunnen 
desgewenst worden ingekocht, maar dan is wel 
kennis nodig om met die creativiteit en techno-
logie veel waarde te kunnen genereren. Dit vergt 
een innovatief vermogen dat de essentie van de 
regie- en handelsfunctie in (internationaal) on-
dernemerschap vormt. In Nederland illustreren 
— afgezien van de bekende multinationals — de 
baggerindustrie en de agrofood-industrie het 
toenemend belang van de regie- en handelsfunc-
tie nu de feitelijke productie steeds meer uit ons 
land verdwijnt.  

conclusie

De meeste aanbevelingen in het rapport Facing 
the challenge vormen een herhaling van bekende 
Europese beleidsmantra’s. De Lissabon-strategie 

is te sterk gericht op hoogwaardige technologi-
sche kennis in de productiesfeer en de ambities 
zijn bovendien intern strijdig. Natuurlijk was 
het vrijwel onmogelijk voor Kok c.s. om in zo’n 
rapport de gevestigde belangen te omzeilen. 
Juist de gevestigde belangen, van zowel werkge-
versorganisaties, vakbeweging als overheden, 
staan fundamentele structurele veranderingen 
in Europa in de weg. Dit conservatisme geldt ook 
voor het traditionele economische beleidsden-
ken in Europa dat te weinig aandacht heeft voor 
innovaties in de transactiesfeer en voor de dyna-
miek op de arbeidsmarkt. De hamvraag is echter 
welke wensen de Europeanen hebben ten aan-
zien van de economische groei en hoeveel vrije 
tijd, sociale geborgenheid en milieukwaliteit zij 
bereid zijn op te offeren voor een groei in over-
eenstemming met de ambities van Lissabon. 
Zonder antwoord op die vragen wordt het nooit 
wat met de Europese eenwording in diversiteit. 
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f o t o  marco hillen |  hollandse hoog te  

Gold bestuurlijke vernieuwing ooit als het troetelthema 
van d66, in het post-Fortuyn tijdperk wordt de burger 
bedolven onder nieuwe plannen voor referenda, het 

kiesstelsel, de bestuurslagen en rechtstreeks gekozen 
bestuurders. Hoe de kloof tussen kiezers en gekozenen 

te dichten? Als bijdrage aan de discussie schreef een 
PvdA-projectgroep onder leiding van Rudy Andeweg 
het rapport De Leidende Burger. In s&d reageren twee 

senatoren. PvdA’er Willem Witteveen betoogt dat het 
afschaffen van de Eerste Kamer meer kwaad dan goed 
zal doen. Versterking van de legitimatie van de senaat 

kan eenvoudig worden bereikt door een verbreding 
van zijn electoraat. sp’er Ronald van Raak noemt het 
rapport een verademing, maar wijst ook op lacunes. 

Burgers van Nederland zouden gebaat zijn bij de 
instelling van een commissie Verantwoording en een 

sterkere beginselpolitiek van links tot rechts.

Antwoorden  
aan Andeweg
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Antwoorden aan Andeweg (1)

Democratiseer  
de Eerste Kamer!

willem witteveen

Een vertegenwoordigende democratie kent een 
lastig evenwicht tussen leiderschap en zeggen-
schap. Men wil daar enerzijds ‘ruimte geven 
aan bestuurders’ maar anderzijds ook ‘eerlijk 
kiezen’ en ‘voldoende controleren van diezelfde 
bestuurders’. Dit is het normatieve uitgangs-
punt van de projectgroep Democratie & Be-
stuurlijke Vernieuwing, een uitgangspunt dat 
de opmaat vormt voor een betoog dat op geraf-
fineerde wijze zo ongeveer alle thema’s aan de 
orde stelt die in de afgelopen halve eeuw de re-
vue zijn gepasseerd in debatten over staatkun-
dige vernieuwing. Meer invloed voor de kiezers 
dan ons opvallend stabiele politieke systeem 
(de grondtrekken werden al vastgelegd in 1848 
en 1919) biedt, kan alleen al gemotiveerd wor-
den door de snelle toename van geschoolde en 
mondige burgers die deze invloed niet alleen 
willen, maar van wie ook mag worden aange-
nomen dat ze op een verantwoordelijke manier 
met die invloed zullen omgaan. Daarbij komt 
nog het sociaal-democratische beginsel dat alle 
macht gelegitimeerd en verantwoord moet 
worden en de constatering dat daarvan in ons 
maar half gedemocratiseerde bestel op te veel 
plaatsen geen sprake is. 

meer invloed, maar voor wie?

Vreemd genoeg zijn de voorstellen tot vergro-
ting van de kiezersinvloed in het rapport echter 
niet erg revolutionair. De kiezers mogen voor-
taan stemmen op een lijst of op een persoon. Er 
komt geen gekozen minister-president en geen 
directe aanwijzing van de formateur (dat wordt 
automatisch de leider van de grootste fractie, 
zoals nu ook al gebruikelijk is). Er komen min-
der bestuurslagen (maar wel allemaal met kie-
zersinvloed). Wel een principiële verandering 
is het voorstel om drie vormen van referendum 
in te voeren. De kiezer krijgt bij beslissende cor-
rectieve wetgevings- en grondwetsreferenda 
de gelegenheid voorstellen af te wijzen. Door 
middel van een raadgevend beleidsvormend 
referendum kunnen juist kwesties geagendeerd 
en op indringende wijze onder de aandacht van 
de bestuurders gebracht worden.
 Ik denk dat de projectgroep met juist dit 
drietal vormen van referendum een belangrijk 
constructief voorstel doet. De discussie over 
meer kiezersinvloed is er mijns inziens te 
sterk op gericht de invloed van de kiezers op de 
persoon van de volksvertegenwoordiger of de 
bestuurder te versterken. Dat gaat allemaal uit 
van de heimelijke gedachte dat er op die manier 
een sterk mandaat voor het bestuur ontstaat en 
wie weet ook een vergaand politiek primaat voor 
de volksvertegenwoordiging. In het licht van de 
geschetste toename van kennis en scholing on-
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der de bevolking, ligt het eigenlijk meer voor de 
hand de burgers ruimte te bieden om zich juist 
over de inhoud van politieke controverses uit te 
spreken. Bij referenda over grote kwesties gaat 
het over de dingen die burgers inhoudelijk inte-
resseren en niet over de vraag welke personen ze 
vertrouwen of met wie ze willen breken; thema’s 
die door de media in de dramademocratie toch al 
tot onwezenlijke proporties worden opgeblazen.
 De overige voorstellen die de projectgroep 
doet, zijn er kennelijk op gericht de ruimte 
voor bestuurders te verkleinen: afschaffen van 
de provincies, afschaffen van de Eerste Kamer, 
omvorming van de Raad van State. Bij deze voor-
stellen is het zeer de vraag of ze er ook toe bij-
dragen dat kiezers meer te vertellen krijgen. Het 
lijkt wel of de projectgroep een rekensommetje 
heeft gemaakt: meer invloed voor de kiezers 
betekent minder ruimte voor de bestuurders en 
minder ruimte voor de bestuurders doet de kie-
zersinvloed dus automatisch toenemen. De be-
stuurders die nu de Eerste Kamer bevolken zijn 
bijvoorbeeld niet door de kiezers aangewezen 
(maar door de politieke partijen). Als je de Eerste 
Kamer afschaft of tot een quasi-ambtelijk orgaan 
voor wetgevingsadvies omvormt, ontstaat er 
meer politieke ruimte voor de Tweede Kamer. 
En die wordt juist wel door de kiezers samenge-
steld. Maar klopt een dergelijke rekenkundige 
benadering wel? Er verdwijnt veel uit beeld dat 
niet alleen in kwantitatieve termen te vangen is, 
maar toch kwalitatief van grote betekenis is.

democratie binnen de wetgeving

Als Eerste Kamer en Raad van State worden sa-
mengevoegd, is het om te beginnen nog maar 
de vraag of zo’n nieuwe Reflectie Kamer erin 
kan slagen de nuttige functies van beide instel-
lingen te combineren; dat lijkt mij van niet. De 
wetgevingsadvisering door de Raad van State 
komt tot stand voordat de ministerraad over 
een wetsvoorstel beslist. Wie die adviezen (een 
paar honderd per jaar) leest, zal het opvallen dat 
wetsvoorstellen zeer regelmatig, en niet alleen 
op technische punten, worden aangepast na de 

kritiek van de Raad. De Eerste Kamer adviseert 
niet vooraf maar oordeelt aan het eind van het 
wetgevingsproces, als alle overwegingen zo on-
geveer op tafel liggen. Dat oordeel is niet alleen 
of zelfs niet primair een juridisch oordeel, het 
is ook een politiek oordeel. Politieke deliberatie 
mag dan soms gebruik maken van de taal van 
het recht, maar dat maakt het niet minder een 
politieke activiteit.

 Het gaat dus om twee totaal verschillende 
soorten van beïnvloeding van het wetgevings-
proces. De invloed van de Raad raakt de argu-
mentatie in regering en Tweede Kamer (een be-
perking is hierin gelegen dat de Raad doorgaans 
niet meer de gelegenheid krijgt te adviseren 
over belangrijke wijzigingen in het wetsvoorstel 
die tijdens de parlementaire behandeling op-
treden). De invloed van de Eerste Kamer wordt 
voornamelijk uitgeoefend door de vaak impli-
ciete dreiging een wetsvoorstel niet aan te ne-
men en neemt dan niet alleen de vorm aan van 
de novelle (er zijn er de laatste jaren steeds meer 
van) maar ook van het afdwingen van toezeggin-
gen over verdere wet- en regelgeving en over de 
uitvoering van het beleid. De advisering door de 
Raad is breed en hoofdzakelijk constructief van 
aard. De oordeelsvorming door de Eerste Kamer 
is smaller, richt zich op bepaalde probleempun-
ten en heeft eerder een verstorende dan een 
constructieve uitwerking. Zowel constructieve 
als fricties oproepende invloed heeft echter een 
zinvolle plaats in het institutionele machtseven-
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wicht dat de democratische wetgevingsproce-
dure kenmerkt en dat als controle op anders te 
onbekommerd uitgeoefende politieke macht 
een wezenlijk onderdeel is van de democratie. 
 Wie de nuttige functies van de Raad van State 
wil versterken, moet ervoor pleiten de Raad ook 
te laten adviseren over amendementen en nota’s 
van wijziging. Wie de nuttige functies van de 
Eerste Kamer wil versterken, moet pleiten voor 
het terugzendrecht als extra mogelijkheid naast 
het aanvaarden of verwerpen van wetgeving; 
met het terugzendrecht is het uiteindelijk de 
Tweede Kamer die het politieke eindoordeel 
krijgt over een wet waarbij de Eerste Kamer juri-
dische en andere problemen signaleert.
 Er is nog iets dat bij een hoofdzakelijk kwan-
titatieve tegenstelling tussen leiderschap en 
zeggenschap aan het zicht onttrokken wordt. 
Democratisering zou idealiter niet alleen de 
kiezers meer invloed moeten geven, maar ook 
de vertegenwoordigers meer armslag moeten 
gunnen. Leden van het parlement en van andere 
vertegenwoordigende organen zijn zelf ook 
burgers en dat zelfs in de eerste plaats. Als we het 
hun gemakkelijker maken om de wetten te be-
invloeden en het bestuur te controleren, dragen 
we indirect bij aan democratisering. Afschaffing 
van de Eerste Kamer ligt dan bepaald niet voor 
de hand. Misschien moeten we een alternatief 
zoeken voor de opheffing van de Eerste Kamer 
en proberen een wijze van samenstellen van 
dit orgaan te bedenken die een betere democra-
tische legitimering verschaft en bovendien de 
mogelijkheden van alle gekozen vertegenwoor-
digers versterkt.

geef de senaat een breder electoraat

Er is intussen wel degelijk een probleem rond 
het democratische functioneren van de Eerste 
Kamer. De projectgroep geeft terecht aan dat 
de samenstelling in handen is van de politieke 
partijen. De kiezers (dus de leden van de Pro-
vinciale Staten) hebben heel weinig invloed op 
de samenstelling van de Eerste Kamer. Een voor 
de hand liggende remedie zou dan zijn om de 

Eerste Kamer rechtstreeks door de burgers te 
laten kiezen. Daaraan kleeft een groter nadeel: 
aantasting van het politieke primaat van de 
Tweede Kamer. Deze doodlopende weg heeft de 
projectgroep vermoedelijk in de richting van 
het afschaffingsscenario gebracht.
 Maar er is nog een andere manier om kie-
zers invloed te geven op de samenstelling van 
de Eerste Kamer. Maak van de Eerste Kamer een 
vertegenwoordiging van vertegenwoordigers! 
Het enige dat daarvoor hoeft te gebeuren is een 
verruiming van het electoraat. De leden van de 
Eerste Kamer worden nu gekozen door de leden 
van de Provinciale Staten. Daar zouden drie 
nieuwe groepen kiezers bij komen: de leden 
van de gemeenteraden, van de Tweede Kamer 
en van het Europees Parlement.
 Door deze uitbreiding ontstaat een omvang-
rijker electoraat dat, alleen al door het bestaan 
van lokale partijen, onmogelijk nog door de 
besturen van de politieke partijen tot een be-
paald stemgedrag kan worden gedwongen. 
Tegelijk blijft het een overzichtelijk en kenbaar 
electoraat. Er kan een nieuwe vertegenwoor-
digingsrelatie ontstaan: tussen volksvertegen-
woordiger en senator. Om in de Eerste Kamer 
te worden gekozen moeten kandidaten zich 
oriënteren op vier groepen kiezers die elk zelf 
het democratische element vormen binnen een 
bepaalde laag van het openbaar bestuur. Om 
een keuze te maken uit het aanbod van (lijsten 
van) kandidaten moeten individuele volksver-
tegenwoordigers in gemeente, provincie, rijk 
en Europa zich verdiepen in de kwaliteiten 
en politieke programma’s van die kandidaat-
senatoren. In deze nieuwe vertegenwoordi-
gingsrelatie kan een nieuw type politiek proces 
ontstaan.
 Het is hier niet de plaats om dit nieuwe voor-
stel voor staatkundige vernieuwing verder uit te 
werken. Dat heeft ook pas zin als er belangstelling 
voor bestaat. Wel moet nog iets worden gezegd 
over de zinvolheid van een Eerste Kamer als ver-
tegenwoordiging van vertegenwoordigers. In de 
Eerste Kamer wordt vaak metapolitiek bedreven. 
Daarmee bedoel ik dat het dan niet gaat om het 
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binnenhalen van politieke wenselijkheden, maar 
om het reflecteren over bestuurlijke problemen 
en de strategieën die de overheid volgt om die 
problemen aan te pakken. In de Eerste Kamer 
komen vaak vragen aan de orde over wetgevings-
beleid en uitvoeringspraktijk, over evaluatie en 
innovatie, over decentralisatie en subsidiariteit. 
Terwijl dat onderwerpen zijn die de Tweede 
Kamer ook wel eens bespreekt, komen ze in de 
Eerste Kamer anders aan de orde: minder inhou-
delijk beleidsgericht, meer in procedureel opzicht 
en gericht op de vraag hoe het beleid een succes 
kan worden en hoe het kan falen. De aandacht 
voor politiek en metapolitiek is in de twee kamers 
meestal omgekeerd evenredig. 
 Een mooie illustratie daarvan is het debat 
over het indringende rapport van de Algemene 
Rekenkamer over de kloof tussen beleid en 
uitvoering. De strekking van dat rapport is dat 
uit een groot aantal onderzoeken blijkt dat de 
overheid bij het ontwerpen van het beleid geen 
weet heeft van de problemen van de uitvoerende 
diensten en ook niet op onderzoek uitgaat om 
aan die problemen tegemoet te komen. Het 
gevolg is niet alleen falend beleid maar ook een 
totaal gebrek aan inzicht in waar het geld naar-
toe gaat en wat er met de uitvoering misgaat. De 
Tweede Kamer was met dit rapport in een paar 
uur gereed en ging na het uiten van rituele ver-
ontwaardiging over tot de orde van de dag (dus 
tot het maken van nieuw beleid waar ook weer 
een kloof bij zal optreden met de uitvoering). 
De Eerste Kamer onderzocht op initiatief van de 
PvdA-fractie (Van Thijn en Putters) de problema-
tiek diepgaand, hield een hoorzitting, stelde een 
rapport op en voerde daarover een allerminst 
vrijblijvend debat met de regering.
 Vragen van metapolitiek zijn bij uitstek 
vragen die relevant zijn voor volksvertegen-
woordigers op alle vier bestuurslagen, omdat 
het om bestuurlijke kwesties gaat die zij in hun 

functioneren voortdurend tegenkomen. Bijna 
nooit staan ze in het brandpunt van de publieke 
belangstelling, want journalisten en burgers 
hebben er minder direct mee te maken en er 
zit vaak een technisch aspect aan, ook een juri-
disch-technisch aspect. De mechanismen van de 
dramademocratie leiden ertoe dat metapolitieke 
kwesties dan ook geen prioriteit krijgen in het 
dagelijkse werk van gemeenteraden, Provinciale 
Staten en parlementen. De Eerste Kamer komt 
metapolitieke kwesties echter voortdurend te-
gen bij de beoordeling van wetten.
 Als er een politiek proces ontstaat waarbij le-
den van vertegenwoordigende organen zelf ook 
hun vertegenwoordigers hebben in de senaat, 
kan dit een impuls betekenen om aan metapo-
litieke vragen meer te doen dan alleen erover 
debatteren. Met een actieve en geïnteresseerde 
achterban kan een daardoor democratisch gele-
gitimeerde Eerste Kamer meer een vuist maken 
tegen een regering die metapolitieke vragen het 
liefst overlaat aan ambtelijke werkgroepen. Met 
een senaat die verantwoording moet afleggen 
aan verschillende gremia van volksvertegen-
woordigers, kunnen die volksvertegenwoor-
digers hun voordeel doen bij de metapolitieke 
vragen die binnen hun eigen domein spelen. 
Zo krijgen bestuurders die ook burgers zijn en 
in een vertegenwoordigingsrelatie met elkaar 
verkeren meer armslag. Als de kiezers die ze 
eveneens zijn hebben ze meer te kiezen. Ten 
slotte kan dit er ook toe leiden dat, wanneer de 
wel direct gekozen volksvertegenwoordigers 
tegenover de kiezers verantwoording afleggen 
over hun beleid en vertrouwen vragen voor een 
nieuw mandaat, zij een interessanter en over-
tuigender verhaal te vertellen hebben over de 
manier waarop zij en hun vertegenwoordiging 
in de Eerste Kamer de metapolitieke problemen 
van het land hebben aangepakt.
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Over de auteur  Ronald van Raak is hoofd van het We-
tenschappelijk Bureau van de sp en lid van de Eerste 
Kamer

Antwoorden aan Andeweg(2)

Op naar een commissie  
Verantwoording 

ronald van raak

Het politieke bewustzijn van mensen neemt 
toe, stelt Paul Schnabel in In het zicht van de toe-
komst, het Sociaal en Cultureel Rapport 2004. 
Toch verwacht hij niet dat dit zal leiden tot 
meer actieve betrokkenheid bij de politiek; eer-
der zal het aanleiding zijn voor meer politiek 
cynisme. Nederlanders zijn beter opgeleid en 
meer geïnformeerd dan ooit, maar laten zich 
steeds moeilijker politiek mobiliseren. Deze 
‘ontvoogding’ is ook een van de uitgangspun-
ten van het PvdA-rapport De Leidende Burger. On-
der voorzitterschap van Rudy Andeweg heeft 
een commissie Bestuurlijke Vernieuwing een 
helder en handzaam advies geschreven over 
het kiesstelsel, de burgemeester en het referen-
dum.
 Dit rapport is een verademing na de kabi-
netsvoorstellen over deze onderwerpen, die 
konden rekenen op veel kritiek. De commissie 
zet overtuigend uiteen waarom vertegenwoordi-
gende democratie te verkiezen is boven directe 
democratie, maar doet tegelijk voorstellen om 
directe bemoeienis van de bevolking te bevor-
deren. Ook doen Andeweg c.s. voorzetten voor 
afschaffing van de provincies en de Eerste Kamer 
en willen zij de grondwet een prominentere rol 
in de besluitvorming geven. Deze voorstellen 
roepen nog veel vragen op. Een gemis is boven-

dien dat politieke verantwoording en de rol van 
politieke partijen in het rapport buiten beschou-
wing zijn gebleven.

democratie volgens andeweg

De hoogopgeleide en goed geïnformeerde bur-
ger is voor Thom de Graaf een belangrijke reden 
om mensen meer directe invloed te geven op 
het bestuur, via de rechtstreeks gekozen burge-
meester en minister-president en via regionale 
volksvertegenwoordigers. De voorstellen van de 
minister voor Bestuurlijke Vernieuwing zouden 
ook passen in de tendens tot personalisering van 
de politiek. Maurice de Hond gebruikt deze ar-
gumenten in zijn pleidooi voor een peilingende-
mocratie die burgers in staat stelt tot permanent 
zelfbestuur. Andeweg c.s. merken terecht op dat 
directe democratie veronderstelt dat mensen 
ook permanent betrokken zijn bij de politiek. 
 In De Leidende Burger geeft de commissie een 
systematisch overzicht van de voor- en nadelen 
van directe en vertegenwoordigende demo-
cratie. De conclusie luidt dat mensen zich niet 
bekommeren om álle politieke besluiten, maar 
wel belangstelling hebben ‘als het er toe doet’. 
Kiezers mogen zich gelukkig prijzen dat zij niet 
over elke wet die het parlement passeert een me-
ning hoeven te hebben. Dat kunnen zij overlaten 
aan de vertegenwoordigers die zij daartoe heb-
ben aangewezen. Als deze gekozenen problemen 
echter uit de weg gaan, of als zij standpunten in-
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nemen die strijdig zijn met die van hun kiezers, 
dan willen mensen hun stem laten horen.
 Kiezers moeten erop kunnen vertrouwen 
dat politici hun werk goed doen én kunnen 
inbreken in de besluitvorming als zij dat nodig 
vinden. Andeweg c.s. passen het referendum 
handig in binnen ons vertegenwoordigende sy-
steem. Een volksraadpleging georganiseerd door 
het kabinet of door de Tweede Kamer, zoals het 
referendum over de Europese grondwet, is in 
strijd met de vertegenwoordigende democratie: 
op deze manier schuiven volksvertegenwoordi-
gers de verantwoordelijkheid voor de besluitvor-
ming van zich af. Het ligt anders wanneer de be-
volking zélf haar vertegenwoordigers via een re-
ferendum wil corrigeren. De commissie bepleit 
daarom een correctief wetgevingsreferendum, 
waarin kiezers besluiten van de gekozenen kun-
nen tegenhouden. Wel in strijd met de vertegen-
woordigende democratie lijkt het voorstel voor 
een raadgevend beleidsvormend referendum. 
Toch geldt ook hier dat als vertegenwoordigers 
weigeren om bepaalde zaken aan te pakken, het 
goed is dat kiezers niet alleen via het voeren van 
acties en lobby’s, maar ook door middel van refe-
renda problemen op de politieke agenda kunnen 
plaatsen.
 Wat betreft de rechtstreeks gekozen ‘rege-
ringsleiders’, dat wil zeggen de minister-presi-
dent en de burgemeester, sommen Andeweg c.s. 
een groot aantal voor- en nadelen op. Wat op nati-
onaal niveau voor hen de doorslag geeft is het pro-
bleem van de dubbele mandaten: zowel de minis-
ter-president als de Tweede Kamer kan zich recht-
streeks beroepen op de kiezers en onduidelijk 
is wie het laatste woord heeft. Op lokaal niveau 
kan hetzelfde probleem zich voordoen tussen 
burgemeester en gemeenteraad, al acht een meer-
derheid van de commissieleden de risico’s daar 
minder ernstig. De commissie verontschuldigt 
zich ten onrechte voor de ‘weinig revolutionaire’ 
keuze om de burgemeester door de gemeente-
raad te laten kiezen. Als ook de Provinciale Staten 
de commissaris kiezen en de Tweede Kamer de 
minister-president, hebben we overal gekozen 
‘regeringsleiders’ en wordt tegelijk de positie van 

de volksvertegenwoordigingen versterkt. Het is 
consequenter dat na verkiezingen de lijsttrekker 
van de grootste partij niet automatisch de eerste 
formateur wordt, zoals de commissie voorstelt, 
maar dat ook die benoeming wordt overgelaten 
aan het parlement.
 De meeste aandacht besteden Andeweg c.s 
aan het kiesstelsel. Dat is terecht, omdat het 
voorstel van De Graaf voor invoering van kies-
districten de meest ingrijpende vernieuwing 
inhoudt. Tijdens lezingen en debatten hoor ik 
vaak klachten over politici, maar zelden over het 
kiesstelsel. Ons stelsel is eenvoudig (mensen 
hebben één stem), eerlijk (elke stem telt) en 
toegankelijk (de kiesdrempel is laag). Een veel-
gehoorde klacht is wel dat Tweede-Kamerleden 
niet zelf worden gekozen, maar ‘op de slippen 
van de lijsttrekker’ in de Kamer komen. De com-
missie komt met een elegante oplossing, die ook 
in België wordt toegepast: kiezers stemmen óf 
op de lijst, óf op een van de kandidaten. Partijen 
leggen hun kiezers een lijst voor met een in hun 
ogen gewenst evenwicht voor wat betreft sekse, 
etniciteit en — hopelijk vooral — inhoudelijke 
expertise. De kiezer hoeft deze keuze echter 
niet te steunen en kan via voorkeursstemmen 
de samenstelling van de fractie beïnvloeden. De 
kabinetsplannen voor een landelijke én een re-
gionale stem schuiven Andeweg c.s. terzijde als 
onnodig ingewikkeld. De keuze voor regionale 
vertegenwoordigers wordt ‘een tikkeltje ouder-
wets’ genoemd.
 De commissie heeft zich niet beperkt tot 
de nu voorliggende kabinetsvoorstellen voor 
bestuurlijke vernieuwing, maar gaat ook in op 
de positie van provincies en Eerste Kamer: die 
kunnen worden afgeschaft. De nieuwe Wet op 
de bestuursregio’s die momenteel bij de Eerste 
Kamer ligt en een door De Graaf in de senaat toe-
gezegde notitie over het middenbestuur maken 
deze discussie opnieuw actueel. De voorstellen 
van Andeweg c.s. om de taken van de provincies 
te verdelen over nieuw in te stellen bestuursre-
gio’s die dichter bij het lokaal bestuur staan en 
een viertal grotere ‘landsdelen’ die op Europees 
niveau kunnen wedijveren met de Duitse L∂nder 
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en de Belgische gemeenschappen, verdienen 
serieuze aandacht.
 De voorgestelde afschaffing van de Eerste 
Kamer is minder overtuigend. De commissie wil 
de rol van de Raad van State beperken tot de be-
stuursrechtspraak en het advies over wetgeving 
overlaten aan een ‘Reflectie Kamer’, die kleiner 
is dan de huidige Eerste Kamer en wetten kan 
terugzenden naar de Tweede Kamer. Het blijft 
echter vreemd dat er na de Tweede Kamer nóg 
een mogelijkheid blijft om wetgeving te blok-
keren. Het is consequenter dat de Tweede Kamer 
zelf leden vrijmaakt om wetten te beoordelen op 
hun grondwettelijkheid, deugdelijkheid en uit-
voerbaarheid. Hetzelfde probleem zie ik met het 
door de commissie gesteunde initiatief-voorstel 
Halsema om bepaalde wetten door de rechter 
aan de grondwet te laten toetsen. Ook door dit 
voorstel, dat nu bij de Eerste Kamer ligt, ont-
staat de figuur dat een ander dan de kiezers of 
het rechtstreeks gekozen parlement het laatste 
woord heeft.

verantwoording en vertrouwen

De vertegenwoordigende democratie staat of 
valt met het vertrouwen dat mensen hebben 
in bestuurders. Fraudes bij ministeries (zoals 
bij oc&w), ondoorzichtige besluitvorming 
(zoals inzake de Betuwelijn) en besluiten zon-
der draagvlak (zoals de invoering van de euro) 
bevorderen dit vertrouwen niet. Minstens zo 
belangrijk is adequate verantwoording. De 
Maastrichtse criminoloog Grat van der Heuvel 
noemt Nederland in Binnenlands Bestuur van 10 
september 2004 een ‘collusieparadijs’, waar be-
stuurders, volksvertegenwoordigers, topambte-
naren en adviseurs in allerlei netwerken elkaar 
de hand boven het hoofd houden. De Leidse po-

liticoloog Herman van Gunsteren spreekt in zijn 
Woordenschat voor verwarde politici (2003) van een 
gebrek aan ‘Zwarte Pieten’. Het door Paul Schna-
bel gevreesde cynisme van mensen met de poli-
tiek wordt vooral gevoed doordat politici niet 
worden afgerekend op hun beloften en falende 
bestuurders niet aan de kant worden gezet.
 Het rapport De Leidende Burger sluit nauw aan 
bij het nieuwe beginselprogramma van de PvdA, 
zo menen de opstellers. Het is jammer dat in dit 
eindverslag over bestuurlijke vernieuwing de 
rol van politieke partijen buiten beschouwing is 
gebleven. Dit rapport is een goed, maar ook een 
half advies. Linkse partijen moeten niet alleen 
de volksvertegenwoordiging hoog in het vaan-
del voeren, maar ook de partijendemocratie. Het 
succes van de sp als ledenpartij is mede te ver-
klaren uit haar inspanningen om onvrede onder 
de bevolking te mobiliseren en mensen een 
stem te geven in de politiek. Dat sp-politici in 
onderzoeken vaak betrouwbaar worden gevon-
den hangt wellicht samen met hun ideologische 
consistentie. De opmerking van Andeweg c.s. 
dat de politiek minder ideologisch gefundeerd is 
geworden gaat voorbij aan de beginselendebat-
ten die recentelijk in de PvdA, de vvd en Groen-
Links zijn gevoerd.
 Is een consequente beginselenpolitiek een 
antwoord op de door de commissie geconsta-
teerde onvoorspelbaarheid van de politiek? Is 
dit een manier om kiezers duidelijk te maken 
waar een partij voor staat en waar zij politici op 
mogen afrekenen? Dit soort vragen biedt stof tot 
nadenken voor een commissie Verantwoording. 
Laat die de aandacht verleggen van bestuurlijke 
vernieuwingen, die weinig mensen weten te en-
thousiasmeren, naar verantwoording, iets wat 
veel mensen wél het vertrouwen in de politiek 
kan teruggeven.
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Over de auteur  Marijke Linthorst is lid van de redactie 
van s&d en lid van de Eerste Kamer voor de PvdA

Noten  zie pagina 49

De doodlopende weg  
van het vmbo
Een half decennium na de samenvoeging van vbo en mavo tot het Voor-
bereidend Middelbaar Beroepsonderwijs (vmbo) gaan veel scholen van dat 
type gebukt onder een veelheid aan problemen en een bedroevend imago. 
Zijn wezenlijke verbeteringen te realiseren binnen het huidige bestel? 
Marijke Linthorst meent van niet. De PvdA moet durven pleiten voor radicale 
veranderingen om te zorgen dat alle leerlingen het onderwijs krijgen dat ze 
verdienen. 

marijke linthorst

Sociaal-democraten hebben iets met onderwijs. 
En terecht. Onderwijs is een belangrijk instru-
ment om je te ontwikkelen en ontplooien, om 
maatschappelijk te participeren en om een vak 
te leren en daarmee een inkomen te verwerven. 
Daarmee biedt onderwijs (misschien afgezien 
van het winnen van de staatsloterij) de beste 
mogelijkheid om je op te werken in de maat-
schappij. Voor sociaal-democraten is onderwijs 
van oudsher dus ook een emancipatiemiddel. 
Het moet niet alleen de kinderen die van huis uit 
nuttige bagage meekrijgen kansen bieden, maar 
ook de kinderen die wat dat betreft minder goed 
bedeeld zijn.
 In heden en verleden richtten veel van de 
onderwijsideeën van de PvdA zich met name 
op deze laatste groep: de middenschool, de ba-
sisvorming, Weer Samen Naar School (wsns) 
en het vmbo zijn niet los te denken van PvdA-
voorlieden als Van Kemenade, Wallage en Nete-

lenbos. De PvdA heeft ruimschoots gelegenheid 
gehad om haar ideeën in praktijk te brengen, 
maar de resultaten stemmen niet vrolijk: de 
middenschool is er nooit gekomen, de basisvor-
ming bleek te hoog gegrepen en is inmiddels 
de facto afgeschaft, wsns is niet hét antwoord 
gebleken op de ongebreidelde groei van het 
speciaal onderwijs en het vmbo vormt, zeker in 
de beeldvorming, niet het kwaliteitsonderwijs 
waar leerlingen met plezier naar toe gaan. 
 Tot voor kort waren de resultaten van ons 
onderwijsbeleid binnen de partij nauwelijks 
onderwerp van serieuze discussie. In de huidige 
Tweede-Kamerfractie is dat gelukkig anders. De 
knelpunten inzake wsns en het vmbo worden 
niet langer ontkend. En, nog belangrijker, bij het 
definiëren van die knelpunten en het zoeken 
naar oplossingen zoekt de Tweede-Kamerfractie 
de confrontatie met de praktijk. In de periode 
2003-2004 bezochten fractieleden een groot 
aantal vmbo-scholen. De conclusies van deze 
werkbezoeken werden neergelegd in het boekje 
Lang leve het VMBO. Ik heb grote waardering voor 
de gevolgde aanpak en er staan zeker goede aan-
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bevelingen en suggesties in het boekje1, maar ik 
ben bang dat het vmbo het met deze aanbevelin-
gen niet redt.
 De Tweede-Kamerfractie kiest nadrukkelijk 
voor verbeteringen binnen het systeem. Ik kan 
mij dat wel voorstellen. Wij hebben als PvdA 
niet bepaald de beste papieren om op te roepen 
tot fundamentele stelselwijzigingen. Maar het 
is de vraag of een aantal door de scholen (ook in 
het boekje) gesignaleerde knelpunten wel bin-
nen het huidige stelsel valt op te lossen. Anders 
geformuleerd: in hoeverre vormt de aan het 
vmbo opgelegde structuur zelf een oorzaak van 
de problemen? 

hoe het begon

Het vmbo werd in 1999 geïntroduceerd met de 
beste bedoelingen. Vóór de totstandkoming ervan 
was er sprake van een gebrekkige doorstroming 
van het vbo naar het mbo. De vrees bestond dat 
alleen een vbo-opleiding leerlingen te beperkte 
mogelijkheden bood. Zij zouden voor werkgevers 
aantrekkelijk zijn als ‘jongste bediende’, maar 
te weinig bagage hebben om zich verder te ont-
wikkelen als de arbeidsmarkt daar om vroeg. De 
gedachte was dat iedereen over een bepaalde hoe-
veelheid kennis moest kunnen beschikken, waar-
mee niet alleen volwaardig op de arbeidsmarkt 
gestart zou kunnen worden, maar waarmee ook 
de grondslag zou zijn gelegd om nieuwe ontwik-
kelingen bij te benen. Het vmbo, dat gevormd 
werd uit een samenvoeging van het vbo met de 
mavo, moest garanderen dat dit hogere niveau 
ook gehaald zou worden. Het vmbo was dan ook 
nadrukkelijk geen eindonderwijs, maar voorbe-
reidend middelbaar beroepsonderwijs. 
 De vernieuwingsoperatie werd dus uitge-
voerd met het doel het beroepsonderwijs mee te 
nemen in de vaart der volkeren. Het resultaat is 
echter volstrekt anders. In het jaarverslag 2004 
signaleert de Onderwijsinspectie een aantal ern-
stige problemen. Volgens de inspectie doen zich 
op 10% van de vmbo-scholen wekelijks inciden-
ten voor in de sfeer van beschadiging, diefstal 
of fysiek geweld. Op 38% van de vmbo-scholen 

komt dit maandelijks voor. In de vier grote ste-
den zijn de problemen met dit soort incidenten 
zo groot dat 1 op de 4 (!) vmbo-scholen zegt de 
veiligheid van leerlingen en personeelsleden 
onvoldoende te kunnen waarborgen. Natuurlijk, 
het grootste deel van de vmbo-leerlingen komt 
uiteindelijk goed terecht. Dat is vooral te danken 
aan de niet aflatende inzet van veel leerkrachten 
en leerlingen. Met name voor hen is het verve-
lend dat er zo negatief over ‘hun’ vmbo wordt 
geschreven en gesproken. Tegelijkertijd kunnen 
wij onze ogen niet sluiten voor het feit dat de 
problemen die zich op het vmbo voordoen méér 
zijn dan een imago-probleem.
 Naar mijn overtuiging is het op drie punten 
misgegaan: het vmbo is overladen met een veel-
heid aan doelstellingen, waarvan een deel niet 
realistisch is gebleken en waarvan de uitwerking 
niet volledig is doordacht.

driedubbel doel

Een belangrijke oorzaak voor de problemen 
waar het vmbo mee wordt geconfronteerd is de 
veelheid aan doelstellingen die eraan gekoppeld 
zijn. De samenvoeging van vbo en mavo had 
misschien nog wel een succes kunnen worden, 
als deze operatie zorgvuldig en met voldoende 
financiële middelen was uitgevoerd. Maar bo-
venop dit fusieproces kwamen nog twee doel-
stellingen: de invoering van de basisvorming en 
het opvangen van leerlingen die voorheen naar 
het voortgezet speciaal onderwijs gingen.
 Vmbo-leerlingen zijn vaak praktisch inge-
steld en leren met hun handen. Met de invoe-
ring van de basisvorming werd de nadruk gelegd 
op de algemeen vormende vakken. Dat zijn 
nu juist de vakken waar veel vmbo-leerlingen 
moeite mee hebben. Daarmee verwaterde het 
eigen, beroepsgerichte karakter van het vmbo. 
Het gevolg is geweest dat het vmbo voor ou-
ders en leerlingen een negatieve keuze werd: je 
gaat niet naar het vmbo omdat je ergens goed 
in bent, maar je gaat naar het vmbo omdat je 
niet in staat bent havo of hoger te doen. Met 
andere woorden: vmbo-leerlingen worden niet 
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geselecteerd en gewaardeerd op wat zij kunnen, 
maar op wat zij niet kunnen. De afgelopen jaren 
is er een aantal verbeteringen doorgevoerd: de 
basisvorming is afgeschaft, er zijn meer moge-
lijkheden voor leerwerktrajecten en voor een 
bepaalde groep leerlingen is er praktijkonderwijs. 
Het probleem is alleen dat deze verbeteringen 
niet zijn doorgevoerd vanuit een positieve visie 
op beroepsonderwijs, maar min of meer nood-
gedwongen tot stand zijn gekomen: er moest 
iets komen om de leerlingen die niet goed zijn in 
theoretische vakken maar wel praktische vaardig-
heden hebben, binnenboord te houden. Het zijn 
bovendien uitzonderingen op de regel: leerwerk-
trajecten kunnen worden aangevraagd, praktijk-
onderwijs is er voor wie op het reguliere vmbo 
echt niet mee kan komen. Het is een wereld ver-
wijderd van een vmbo waarin het opdoen van 
vakbekwaamheid de centrale doelstelling is. 
 Het beeld van het vmbo als negatieve keuze 
is nog versterkt door de instroom van leerlingen 
uit het voormalig vso-lom. wsns is opgezet om 
de groei van het aantal verwijzingen naar het 
speciaal onderwijs een halt toe te roepen. Ener-
zijds was dat een bezuinigingsmaatregel, maar 
anderzijds wilde men ook voorkómen dat er te 
gemakkelijk verwezen werd: niet ieder kind met 
ook maar een beetje een vlekje hoort thuis op 
het speciaal onderwijs. Het valt niet te ontken-
nen dat de expertise van scholen om wat moei-
lijker leerlingen binnenboord te houden enorm 
is toegenomen. Dat is winst. Maar tegelijkertijd 
moeten we erkennen dat niet alle kinderen 
floreren in het reguliere onderwijs. Sommige 
kinderen hebben de capaciteiten niet of kampen 
met dermate zware sociaal-emotionele en/of 
gedragsproblemen dat zij niet in staat zijn een 
reguliere vmbo-opleiding te volgen. Als zij daar 
toch geplaatst worden, worden niet alleen zij-
zelf, maar ook hun klasgenoten tekort gedaan. 

onrealistische verlangens

Een belangrijk aspect van het vmbo was dat 
leerlingen van verschillend niveau bij elkaar in 
één onderwijssoort zouden zitten. De gedachte 

was dat de zwakkere leerlingen zich zouden 
kunnen optrekken aan de betere leerlingen. Tot 
op zekere hoogte kan dat zo werken. Maar het 
gaat alleen op als het om een beperkte groep 
zwakkere leerlingen en een grote groep sterkere 
leerlingen gaat. Binnen het vmbo zijn té veel 
leerlingen ondergebracht die extra aandacht be-
hoeven. Zoals een schooldirecteur in Lang leve het 
VMBO stelt: ‘En het idee om kinderen bij elkaar te 

zetten, zodat ze zich aan elkaar kunnen optrek-
ken, pakt in de praktijk averechts uit: ze trekken 
elkaar juist omlaag!’ Erkend moet worden dat de 
huidige samenstelling van de leerlingpopulatie 
van veel vmbo’s twee negatieve gevolgen heeft.
 Ten eerste gaat de aandacht voor zwakke leer-
lingen ten koste van de aandacht voor de andere 
leerlingen. En dat terwijl dit leerlingen zijn die 
zelf ook best een steuntje in de rug kunnen ge-
bruiken. Leerkrachten geven aan dat zij 80% van 
hun tijd en energie moeten besteden aan 20% 
van de leerlingen.
 Ten tweede is het vmbo verworden tot een 
allegaartje waar leerlingen maar moeilijk identi-
teit en trots aan kunnen ontlenen. Het is dan ook 
niet meer dan logisch dat de betere leerlingen 
het vmbo mijden of op zijn minst hun toevlucht 
zoeken tot de vmbo’s in de randgemeenten.
 Daarnaast is er aan het vmbo nog een onre-
alistische doelstelling opgehangen: het vmbo 
mocht geen eindonderwijs zijn. Bij de oprich-
ting van het vmbo als ‘voorbereidend’ beroeps-
onderwijs was de gedachte dat leerlingen na hun 
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eindexamen en masse zouden doorstromen naar 
het mbo. In Europees verband is afgesproken 
dat jongeren de arbeidsmarkt moeten betreden 
met een startkwalificatie. Dat wil zeggen: een 
diploma op havo- of mbo-2 niveau. Dit is een 
sympathieke lijn van denken, die in de praktijk 
echter mank gaat.
 De aanname dat alle leerlingen in staat zijn 
een startkwalificatie te behalen is ook terug te 
vinden in het boekje van de Tweede-Kamerfrac-
tie. Geopperd wordt alle jongeren tot 23 jaar een 
‘diplomaplicht’ te geven: ‘In een “werken en le-
ren”-traject blijven zij aan een school verbonden 
totdat zij hun diploma halen.’ Dat lijkt mij een 
uiterst twijfelachtige, moeilijk handhaafbare 
en zelfs onwenselijke oplossing. Jongeren die 
werk hebben, ook al hebben ze geen diploma op 
havo- of mbo-2 niveau, kun je mijns inziens 
niet verplichten om naar school te gaan. We zul-
len moeten erkennen dat een startkwalificatie er 
voor een bepaalde groep leerlingen eenvoudig 
niet in zit: voor hen is het vmbo wel degelijk 
eindonderwijs. Dat wil niet zeggen dat deze 
jongeren geen waardevolle functie in de samen-
leving kunnen vervullen. Als we vasthouden aan 
de eis tot een startkwalificatie (officieel zijn leer-
lingen op mbo-1 niveau voortijdig schoolverla-
ter) diskwalificeren we feitelijk een grote groep 
leerlingen die dat niet verdienen.

onvoorziene complicaties

Om een startkwalificatie te behalen moeten 
jongeren de overstap maken van het vmbo naar 
een mbo-opleiding. Hoe deze overstap, op een 
kwetsbare leeftijd, vorm zou moeten krijgen is 
nooit goed uitgewerkt. Mbo-opleidingen maken 
meestal deel uit van een roc. Dat zijn grootscha-
lige onderwijsinstellingen waar jonge leerlin-
gen van 15 of 16 jaar gemakkelijk verzuipen. Ook 
het boekje van de Tweede-Kamerfractie erkent 
dat de grootschaligheid van de roc’s waarschijn-
lijk een belangrijke rol speelt in de grote uitval. 
Van de vmbo-leerlingen haakt 30% af in het 
eerste jaar van het mbo. Op het roc van Amster-
dam verlaat 48% van de leerlingen de opleiding 

zonder startkwalificatie. Het is de vraag of een 
‘warme overdracht’ van vmbo naar roc, zoals 
de Tweede-Kamerfractie voorstelt, afdoende is 
om de effecten van de grootschaligheid teniet te 
doen.
 Het feit dat het vmbo geen eindonderwijs 
mocht zijn betekent dat het vmbo niet opleidt 
tot een volwaardig diploma. Het vmbo geeft 
slechts toegang tot het mbo. Dat doet het imago 
van het vmbo geen goed. En het leidt bovendien 
tot ongewenste neveneffecten. Voor de toegang 
tot het mbo is een vmbo-diploma niet noodza-
kelijk. Vanwege de doorgaande leerlijn zijn de 
roc’s die mbo-opleidingen verzorgen verplicht 
tot een drempelloze instroom. Dat wil zeggen 
dat zij alle leerlingen moeten toelaten tot het 
mbo-1 en mbo-2 niveau, of zij nu wel of niet een 
vmbo-diploma hebben. Sommige vmbo-leer-
lingen zien daarom weinig reden om zich in te 
spannen om hun diploma te halen. Leerkrachten 
beschikken over weinig middelen om ongemo-
tiveerde leerlingen bij de les te houden. Eenmaal 
doorgestroomd naar het mbo kunnen leerlin-
gen die hun vmbo-examen hebben gehaald 
in de klas komen bij oud-klasgenoten die hun 
examen niet hebben gehaald. Ook dat is niet erg 
stimulerend.

wat zegt de pvda?

De PvdA heeft zich tot nu toe vooral gericht op 
aanpassingen binnen het bestaande stelsel. Zo 
pleit de Tweede-Kamerfractie voor kleinere klas-
sen, vooral in de basisberoepsgerichte leerweg, 
om de leerlingen meer individuele aandacht en 
onderwijs te geven, voor de mogelijkheid om 
leerwegondersteuning ook na het eerste jaar toe 
te kennen en voor het geven van meer specia-
listische begeleiding van leerlingen die vroeger 
naar het speciaal onderwijs gingen. De gedachte 
van één integraal vmbo, waar iedere leerling 
van lwoo tot vmbo-t naartoe gaat, blijft echter 
rechtovereind. Deze opstelling is, gezien vanuit 
de geschiedenis van ons onderwijsbeleid, voor-
stelbaar. Wij hebben niet bepaald de beste papie-
ren om tot fundamentele stelselwijzigingen op 
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te roepen. Het is echter de vraag of het vmbo het 
op den duur zonder stelselwijziging redt.
 Op dit moment zijn binnen het vmbo de vol-
gende categorieën leerlingen te onderscheiden:
1. de voormalige mavo-leerlingen;
2.  de voormalige ambachtsschool-leerlingen, 

dit zijn praktijk- of beroepsgerichte leerlin-
gen zonder bijzondere problemen;

3.  kinderen met leerproblemen die via een spe-
ciaal traject kunnen worden toegeleid naar de 
arbeidsmarkt;

4.  leerlingen met sociaal-emotionele of gedrags-
problemen.

Met name de aanwezigheid van de laatste ca-
tegorie leidt, vooral in de grote steden, tot een 
opeenstapeling van problemen. Je kunt als PvdA 
wel kritiek hebben op de soms geringe bereid-
heid van mavo-afdelingen om op te gaan in 
het vmbo en op het ‘vluchtgedrag’ van betere 
leerlingen en hun ouders, die het vmbo willen 
mijden of hun toevlucht zoeken tot vmbo’s in 
de randgemeenten, maar dat doet geen recht 
aan de motieven van deze leerlingen en hun 
ouders. Ik geloof niet dat deze ouders liever een 
school willen met minder allochtone leerlingen, 
zoals de Tweede-Kamerfractie stelt. Ik denk wel 
dat ouders graag willen dat hun kind zich kan 
meten met andere kinderen. Geen enkele ouder 
ziet zijn of haar kind graag tussen leerlingen die 
zo veel extra aandacht vragen dat hij of zij zelf 
onvoldoende aan bod komt. 
 De problemen binnen het vmbo roepen de 
vraag op of de vorming van het vmbo als zoda-
nig niet een historische fout is geweest. Hebben 
we van het vmbo niet één grote vergaarbak 
gemaakt? En is het vreemd als leerlingen dan 
ook het gevoel hebben dat zij in een vergaarbak 
terecht zijn gekomen en dat zij daar weinig trots 
aan ontlenen?
 De constatering dat het niet altijd goed 
uitpakt om leerlingen van divers pluimage bij 
elkaar te zetten en dat leerlingen soms juist 
verder komen in homogene schooltypen, lijkt 
binnen de PvdA nog nauwelijks bespreekbaar. 
Op een discussie over het vmbo, enige tijd ge-
leden, werd verwezen naar het succes van een 

vmbo-school die zich uitsluitend richt op de 
basisberoepsgerichte en kaderberoepsgerichte 
leerwegen. De reactie was een beetje van: ‘Ja, dat 
is geen kunst als je geen leerwegondersteunend 
onderwijs biedt.’2 Alsof het bieden van goed 
beroepsonderwijs aan de groep voor wie dat on-
derwijs bedoeld is geen prestatie is om trots op 
te zijn! Op soortgelijke wijze worden categorale 
mavo’s soms met dédain bejegend.

 Sommigen wijten de problemen in het vmbo 
zelfs voor een belangrijk deel aan het feit dat nog 
niet alle mavo’s in het vmbo zijn opgegaan. Dat 
is volkomen onterecht. In de eerste plaats wordt 
de mavo op deze manier onrecht aangedaan. 
De mavo heeft jarenlang een alternatieve route 
gevormd voor kinderen uit lagere sociaal-eco-
nomische milieus die pas op een later moment 
opbloeien: van mavo via havo naar vwo en 
verder. In de jaren zestig en zeventig is deze 
route vooral benut door autochtone leerlingen, 
later vooral door allochtone leerlingen.3 Dat zijn 
zeker geen resultaten om je voor te schamen. In 
de tweede plaats moet de redding van het vmbo 
niet van de oude mavo-leerlingen komen, maar 
uit de kracht van het vmbo zelf. 

lang leve het beroepsonderwijs!

Goed beroepsonderwijs is niet alleen van le-
vensbelang voor de leerlingen die dat onderwijs 
volgen, maar ook voor de economie. Wij lijken 
vaak te denken dat de kenniseconomie die Ne-
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derland wil zijn, vooral of zelfs uitsluitend om 
high tech draait. In die opvatting is het ook niet 
erg als we het uitvoerende werk uitbesteden 
aan lagelonenlanden: zolang de know how maar 
hier blijft. Het is de vraag of het zo werkt. Kennis 
kan zich ook daar vestigen waar de productie 
plaatsvindt. Bovendien heeft onze maatschappij 
behoefte aan vakmensen hier ter plekke. Lood-
gieters, schilders en timmerlieden zijn nu nau-
welijks te krijgen, in het onderwijs en de verzor-
ging zullen ook de komende jaren veel mensen 
nodig zijn. Bij het opleiden van deze mensen 
speelt het beroepsonderwijs een cruciale rol.
 De ‘harde kern’ van het beroepsonderwijs 
zou naar mijn idee moeten bestaan uit de ba-
sisberoepsgerichte en de kaderberoepsgerichte 
leerwegen. Dat beroepsonderwijs moet de steun 
krijgen die het verdient. Natuurlijk moet in een 
snel veranderende samenleving vmbo-onder-
wijs bij voorkeur geen eindonderwijs zijn. Maar 
laten we ons realiseren dat de gewenste brede 
basis niet via algemeen vormende vakken hoeft 
te worden gerealiseerd en bovendien niet vóór 
het achttiende levensjaar hoeft te zijn voltooid. 
Veel vakmensen leren ook na hun opleiding ‘met 
hun handen’; sommige leerlingen hebben pas op 
latere leeftijd de ambitie en het geduld om zich 
(ook theoretisch) bij te scholen. Het creëren van 
mogelijkheden om daar flexibel mee om te gaan 
is wat mij betreft een stuk effectiever dan het 
invoeren van een ‘diplomaplicht’. 
 Daadwerkelijke steun voor het beroepson-
derwijs zou uit de volgende onderdelen kunnen 
bestaan:

1.  Beschouw het bieden van goed onderwijs aan 
vmbo-leerlingen op basisberoepsgericht en 
kaderberoepsgericht niveau als een doel op 
zich. Als dat doel het best bereikt kan worden 
met een relatief homogene samenstelling 
van de leerlingpopulatie, dan is dat een ge-
geven dat niet onmiddellijk op ideologische 
gronden moet worden verworpen.

2.  Schep in het hele beroepsonderwijs ruimte 
voor ‘praktijkgeoriënteerd’ leren. Dus niet 
alleen voor de groep leerlingen voor wie de 

theorie te hoog gegrepen is.
3.  Respecteer de wens van sommige categorale 

mavo’s om niet op te gaan in het vmbo.
4.  Geef zorgleerlingen de extra aandacht en zorg 

die zij nodig hebben.
5.  Belast het vmbo niet met problemen die zich 

buiten het beroepsonderwijs voordoen. Er 
is geen enkel steekhoudend argument te be-
denken waarom voormalige vso/lom-leer-
lingen4 bij uitstek in het beroepsonderwijs 
moeten worden ondergebracht. 

6.  Erken dat een startkwalificatie er niet voor 
iedere leerling in zit. Sommige jongeren kun-
nen een uiterst zinvolle functie vervullen op 
mbo-1 niveau.

7.  Geef het vmbo de mogelijkheid om leerlin-
gen op te leiden tot een volwaardig vakdi-
ploma. Dat kan een diploma zijn op mbo-1 
niveau, maar bij voorkeur ook een diploma 
op mbo-2 niveau. De uitval bij de roc’s is 
dermate hoog dat de vmbo’s zelf hun leer-
lingen de mogelijkheid zouden moeten 
kunnen bieden om zich in een vertrouwde 
omgeving te kwalificeren voor de arbeids-
markt.

8.  Verruim de maximale verblijfsduur in het 
vmbo. Het is niet goed in te zien waarom 
op havo- en vwo-niveau de mogelijkheid 
bestaat om minimaal twee jaar langer over de 
opleiding te doen, terwijl het vmbo maar één 
jaar speling biedt. Een vmbo-leerling die een 
keer blijft zitten en vervolgens zakt voor het 
eindexamen krijgt geen herkansing en moet 
zonder diploma van school af. 

9.  Ga niet mee met de suggestie om het vmbo-
diploma af te schaffen en in te ruilen voor 
een portfolio waarin de vorderingen worden 
bijgehouden. Zoiets is een leuke gedachte 
voor mensen die zelf tal van diploma’s op zak 
hebben. Voor veel vmbo-leerlingen is het 
vmbo-diploma het eerste diploma dat zij in 
hun leven ontvangen en alleen daarom al is 
het van grote waarde.

10.  Schep ruimte voor laatbloeiers om op een 
later moment in hun leven het leren op te 
pakken.
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Noten

1. Zo stelt de Tweede-Kamerfractie 
voor om het aantal stage-uren 
te vergroten en opnieuw de mo-
gelijkheid te creëren om voor 
verschillende vakken op ver-
schillend niveau eindexamen te 
doen.

2. Leerwegondersteunend onder-
wijs (LWOO) is in feite het ter 
beschikking stellen van extra 

financiële middelen, waarmee 
kinderen die extra aandacht 
nodig hebben met extra voor-
zieningen (kleinere klassen 
bijvoorbeeld) in het reguliere 
onderwijs worden geplaatst. 

3. Een deel van het succes van de 
MAVO ligt mijns inziens juist in 
het categorale karakter van de 
onderwijssoort: er zijn geen 
mogelijkheden om het kind 
naar een andere plek binnen 

de school te verwijzen. Dat be-
tekent dat de school er belang 
bij heeft (en er ook vaak eer in 
schept) om kinderen die op 
school zijn aangenomen ook 
binnenboord te houden.

4. Vso: voortgezet speciaal onder-
wijs. Lom: school voor kinderen 
met leer- en opvoedingsmoei-
lijkheden.

Marijke Linthorst  De doodlopende weg van het vmbo

 In wezen komt dit neer op een stelselwijzi-
ging: herstel van het speciaal onderwijs, hoog-
waardig beroepsonderwijs voor leerlingen met 
praktische talenten en erkenning van de waarde 
van de mavo. Ik besef dat dit gevoelig ligt. Maar 
het vmbo kampt met grote problemen. Ons be-

roepsonderwijs verdient beter. Als ingrijpende 
aanpassingen van het stelsel nodig zijn, dan 
moeten we dat hardop erkennen en aansturen 
op een ander onderwijsbeleid — ook wij van de 
PvdA.
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Over de auteur  Jos de Beus is hoogleraar politicologie 
aan de Universiteit van Amsterdam

De bedrukte Nederlander 
Beeldessay

jos de beus

Nederlanders staan bekend om hun bedaardheid, 
huiselijkheid, verdraagzaamheid en zuinigheid. 
Sommige van deze eigenschappen worden geïde-
aliseerd als benadering van de universele moraal, 
andere worden aanvaard als onverbeterlijke 
tekortkomingen. Sinds enkele jaren waart een 
nieuwe, ongunstige beschrijving rond waarover 
iedereen praat — zij zou zelfs worden aangepraat. 
Tegelijk wordt de hoop uitgesproken dat zij tijde-
lijk is en niet zal neerslaan in het gemeenschappe-
lijk zelfbewustzijn, volkskarakter en ‘geestesmerk’ 
(Huizinga). Ik doel op de bedreigde of bezorgde, 
bange of boze, berustende of beraadslagende maar 
in alle gevallen bedrukte Nederlander.
 Tot voor kort kon elke meevaller aanleiding 
zijn voor openbare feestdrukte. Prominente 
landgenoten incasseerden zelfs de bitterste 
nederlaag met een geoefende grijns. Godsvruch-
tigen waren alleen nog bij de Evangelische Om-
roep te bezichtigen. In het onderzoek naar geluk 
(voldoening in het leven) scoorde Nederland 
steevast hoger dan mocht worden verwacht op 
grond van het nationaal inkomen.
 Maar tegenwoordig duikt de bedrukte Neder-
lander overal op. In het dagelijkse verkeer, op de 
beeldbuis, op de werkplek, in analyses van con-
sumentengedrag en kiezersgedrag, in columns 
en kranten (Angst heette het kerstnummer van 
Volkskrant Magazine), in toekomstscenario’s, 
tijdens conferenties en in de menigten die zich 
verzamelen bij schokkende gebeurtenissen: een 

politieke liquidatie, de dood van een bekende 
Nederlander, een mislukking van overleg tussen 
kabinet en bedrijfsleven, of een ramp.
 Er zijn allerlei verklaringen in omloop voor 
deze bedruktheid. De globalisering van terreur, 
een deels toevallige opeenstapeling van onge-
lijksoortige sociale spanningen (congestie, se-
gregatie, terreur, jeugdmisdaad), de oplopende 
globaliseringsdruk (waaronder immigratiedruk 
en concurrentie uit de vs en Azië), terugkerend 
overheidsfalen in combinatie met bezuinigings- 
en matigingsbeleid, gepruts en bederf onder 
elites en leiders, overproduktie van beelden van 
malaise door assertieve massamedia, opkomst 
van conservatieve en populistische stromingen 
met een negatief mensbeeld, weerzin tegen het 
verlies van nationale identiteit en soevereiniteit 
in een proces van europeanisering en — populair 
onder economen en andere cyclusdenkers — het 
‘overvloed-effect’ van de Amerikaanse publieke-
opiniepeiler Yankelovich. Als de economie op-
leeft, denkt het publiek dat de nieuwe welvaart 
niet lang zal duren; als ze groeit als een tierelier, 
denkt het publiek dat de welvaartsverbetering 
blijvend is; als ze keldert (zoals in de vs en Eu-
ropa gebeurde in de eerste kwartalen van 2000 
en 2004), denkt het publiek dat het nooit meer 
goed komt en wordt het nostalgisch. 
 Mijn eigen verklaring draait om de neergang 
van de Nederlandse mythe. Een nationale mythe 
is een geloof in volkskracht, opgewekt door bij-
zondere historische gebeurtenissen, verfijnd via 
openbare discussie, gedeeltelijk fictief en onbe-
wijsbaar, en geworteld in een verbinding tussen 
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onthouden en vergeten (‘Maurits én Van Olden-
barnevelt zijn onze erflaters’). Zo’n geloof prik-
kelt burgers van een natiestaat om onderlinge 
betrekkingen en contacten te onderhouden en 
te investeren in de toekomstige gemeenschap. 
Volgens Niek van Sas, schrijver van De metamor-
fose van Nederland (2004), heeft de Bataafse mythe 
gewerkt tot aan de Restauratie van 1813, terwijl 
de mythe van de Gouden Eeuw heeft gewerkt tot 
1940. 
 Ik voeg er twee aan toe. Volgens de mythe van 
het Nederlandse verzet heeft ons volk door de 
loutering van de Duitse bezetting en de weder-
opbouw geleerd om een onderscheid te maken 
tussen fout en goed. Zo is racisme altijd fout en 
ontwikkelingshulp altijd goed. Volgens de my-
the van de lange jaren zestig is de Nederlander 
een tweede maal bevrijd gedurende de ontzui-
ling, resulterend in een ‘prudente progressivi-
teit’ (een term uit 1988 van het scp): Nederlan-
ders zien de voordelen van mondigheid, genot 
en het experiment, maar zij nemen daarbij een 
behoedzame beperking van individualiteit in 
acht, die te maken heeft met wetten en sociale 
conventies, de godsdienstigheid en andere tra-
dities en de noodzaak van samenwerking op een 
klein grondgebied. 
 Beide mythen zijn nu kapot. In 2002 brachten 
anderhalf miljoen Nederlanders hun stem uit op 
Pim Fortuyn, die nochtans door de woordvoer-
ders van weldenkend Nederland — met inbegrip 
van de Telegraaf en de populaire historicus Mak 
— was voorgesteld als een soort reïncarnatie 
van Mussert. Zijn aanhangers voelden zich niet 
aangesproken door een goed-foutschema dat de 
mislukking van de multiculturele samenleving, 
van de hervorming van de publieke sector door 
paarse coalitiekabinetten en van de partijen-
consensus niet meer kon verhullen. En wat de 
mythe van de prudent progressieve Nederlander 
betreft, een dergelijke progressief zou de niet-
westerse landverhuizer moeten toelaten tot haar 
of zijn wereld van behoedzame vrijheid-blijheid. 
Maar de weerstand van hoogopgeleiden tegen 

minderheden neemt fors toe zodra ze er recht-
streeks mee worden geconfronteerd, constateert 
vandaag hetzelfde scp. De meesten beschermen 
hun voorrechten en kosmopolitische zelfbeeld 
op grote fysieke en mentale afstand van de im-
migranten. Sommigen, zoals Hirsi Ali en wijlen 
Van Gogh, hebben van de multiculturele schijn-
heiligheid afscheid genomen. Zij wagen zich aan 
een anti-klerikale verlichting van de migran-
tengroepen, waaraan elke behoedzaamheid en 
relativering vreemd is.
 Een volk dat geen groot verhaal meer heeft, 
een volk dat enkel van zichzelf durft te houden 
bij bepaalde sportieve festijnen (Elfstedentocht, 
toernooien met het Nederlands voetbalelftal), 
is een zwervend volk dat vatbaar is voor paniek 
tot in de hoogste kringen en op de rand staat van 
moedeloosheid en misleiding. Hoe kan er toch 
positieve volkskracht — Thorbeckes term voor fun-
damentele geloofwaardigheid van de eenheids-
staat — worden geput uit een paar schokkende 
gebeurtenissen, te weten de moord op Fortuyn 
en de moord op Van Gogh plus de nasleep van 
brandstichtingen? Kan er een nieuwe patriot-
tenbeweging komen van inheemse, Surinaamse, 
Antilliaanse, Turkse, Marokkaanse, Somalische 
enzovoort Nederlanders zonder dat dit gepaard 
gaat met een nieuwe golf van extremistisch ge-
weld en groepsuitingen van vijandschap?
 Paul Dekker van het scp heeft uitgerekend dat 
Nederlanders even bedrukt zijn over de toekomst 
als Oostenrijkers, maar minder dan Duitsers. An-
dere Europese volken blijken eveneens bedrukter 
te worden. Nederlanders en andere Europeanen 
zijn bedrukter over hun maatschappij dan over 
hun eigen leven. En bedruktheid over de toekomst 
en de verwachting dat er veel gaat veranderen 
dragen bij tot onvrede over het eigen leven hier 
en nu. Dit is allemaal slechter nieuws voor linkse 
politici dan voor rechtse politici. Als deze omslag 
van publieke gevoelens en meningen doorzet, dan 
versterkt hij de stagnatie van progressieve politiek 
en de terugkeer van conservatisme.

Jos de Beus  De bedrukte Nederlander

S&D3-nw-2005.indd   51 21-03-2005   09:55:59



s& d  3  |  20 0 5

52

Foto 1: Oktober 2004, Paul Schnabel presenteert ‘In het 
zicht van de toekomst’, een beleidswetenschappelijke 
vooruitblik tot het jaar 2020.

Het scp meldt dat Nederlanders tevreden zijn over 
hun eigen leven, maar ontevreden over samenle-
ving, overheid en onze gezamenlijke toekomst. Het 
enige goede nieuws voor links is dat we een pure 
prestatiemaatschappij afwijzen en een vorm van 
sociaal burgerschap willen behouden. Schnabel 
kijkt niet als de vrolijke socioloog van de maak-
baarheid die hij was in de jaren van Wim Kok, maar 
als een sombere dominee in de lijn van Thomas 
Malthus, ja als een sociaal-wetenschappelijke 
mutatie van de ontwaakliteratoren Da Costa en 
Potgieter uit de bakkebaardentijd.
Foto: Frank van Rossum/WFA

 Jos de Beus  De bedrukte Nederlander
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Foto 2: Dinsdag 2 november 2004, drie vrouwen tijdens 
de kabaalbijeenkomst op de Dam.

Wat de demonstranten bindt, is woede en een ver-
beten wil om de vrije meningsuiting te verdedigen 
na de liquidatie van Theo van Gogh. Gaandeweg 
zou de krijgshaftige vrijzinnigheid afzwakken, wat 
rest is een ‘trilemma’: wat is de juiste balans tussen 
maatregelen in het kader van terreurbestrijding, 
pacificatie en integratie? Kabinet én oppositie zijn 
zoekende. De vrouw achteraan maakt de bijbeho-
rende gemoedstoestand van stille betrokkenheid 
onder fundamentele onzekerheid al zichtbaar.
Foto: Bram de Hollander

Foto 3: November 2004, een twistgesprek in de Amster-
damse Linaeusstraat.

Ongeregisseerde, maar beheerste dialogen bij de 
plek des onheils, zeven dagen later. Dit is beter dan 
burgeroorlog en apartheid. Maar worden de straat-
gesprekken voortgezet met de vrouwen en kinde-
ren erbij? En worden ze verbonden met wat omgaat 
in de bovenlaag van de samenleving en de politiek? 
Politieke partijen dienen hier te bemiddelen, zegt 
de modernist in mij tegen de postmodernist. Maar 
kunnen ze dat nog?
Foto: Joost van den Broek

 Jos de Beus  De bedrukte Nederlander
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Foto 4: September 2004, Fans van wijlen André Hazes 
kloppen tevergeefs aan bij een volle Amsterdam Arena.

Het afscheidsconcert ter ere van Hazes weerlegt 
het dubbele misverstand dat Nederlanders geen 
grote hartstocht kennen naast die van het geld 
verdienen en dat allen zich spiegelen aan de hoog-
opgeleide en gefortuneerde voorstedeling. Het 
concert is een voorbeeld van hedendaags vader-
landsverdriet onder werknemers — tegenhanger 
van vaderlandsliefde — alsmede van democratise-
ring plus commercialisering van zachte krachten in 
de samenleving, zonder dat daar één socialist aan 
te pas is gekomen.
Foto: Rein van Zanen/WFA

 Jos de Beus  De bedrukte Nederlander
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Foto 5: Februari 2004, vrolijke scholieren collecteren 
voor de bestrijding van angststoornissen. 

Amsterdamse gymnasiasten halen geld op voor 
lijders aan angststoornissen. Hun vrolijkheid 
lijkt strijdig met de campagne en de tijdgeest. 
Ergens na 9/11 maakte Nederland de overgang van 
saaie politiek, zacht bestuur en een ontspannen, 
deels decadente samenleving naar felle politiek, 
hard bestuur en een gespannen samenleving der 
bedrukten. Kan er dan geen lach meer af? Deze 
scholieren bewijzen het tegendeel. Mag er dan 
geen lach meer af? Jawel. Niet om het geloof van 
anderen belachelijk te maken, wel om de geest 
van fanatisme en inquisitie te verdrijven. Laat het 
tweefrontengevecht van de nieuwe kruisvaarders 
— tegen westers relativisme en oosters absolu-
tisme — in een eerzame poldervrede eindigen. 
Foto: Rein van Zanen/WFA

Jos de Beus  De bedrukte Nederlander
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Goede werken in den vreemde 

Hulp in ontwikkeling. Bouwstenen voor de toekomst van internationale samenwerking
L. Schulpen (red.), Uitgeverij Koninklijke Van Gorcum, Assen 2001

De kloof en de uitweg. Een dwarse kijk op ontwikkelingssamenwerking
Marc Vandepitte, Uitgeverij Epo, Berchem 2003

De bewogen beweging. Een halve eeuw solidariteit
Hans Beerends en Marc Broere, Uitgeverij KIT Publishers, Amsterdam 2004

jan breman

 boeken

Over de auteur  Jan Breman is hoogleraar Sociologie 
aan de Universiteit van Amsterdam

Het nut en de effecten van ontwikkelingssamen-
werking staan opnieuw ter discussie. De Neder-
landse variant is van begin af aan onderwerp 
van studie geweest, zonder dat deze constante 
belichting voorstanders en tegenstanders dich-
ter bij elkaar heeft gebracht. Over de vraag hoe 
het nu verder moet, lijken de meningen steeds 
verder uiteen te lopen. De fundamentalisten van 
het neo-liberalisme zijn van mening dat de hulp-
verlening moet worden afgebouwd, omdat de 
ontvangers ervan hun lot alleen kunnen verbe-
teren door te vertrouwen op hun eigen initiatief 
in combinatie met het marktmechanisme. Aan 
de andere kant staan de critici van globalisering 
langs de kapitalistische route. Tussen deze ui-
tersten bevinden zich degenen die aan het ge-
voerde beleid vasthouden maar daarin wel aan-
passingen en verbeteringen willen aanbrengen. 
 Tot deze laatste stroming, die aan overtui-
gingskracht snel inboet, behoren de auteurs van 
de bundel Hulp in ontwikkeling. Bouwstenen voor de 
toekomst van internationale samenwerking. De bij-
dragen, door L. Schulpen bijeengebracht en van 

een inleiding voorzien, blik-
ken terug op een aantal on-
derdelen van het Nederlandse 
beleid: armoedebestrijding, 
vrouwen en ontwikkeling, 
plattelandsontwikkeling, 
technische assistentie, duur-
zaam landgebruik/milieu, 
conflict en ontwikkeling, 

hulp en/of handel, particuliere ontwikkelings-
samenwerking en tot slot een opstel over de 
Europese ontwikkelingspolitiek. Meer dan over 
de vormgeving van de toekomst gaat het over de 
geschiedenis van onze nationale inspanning op 
dit terrein. De balans valt mild positief uit en de 
reserves die de auteurs vanuit hun eigen vakge-
bied en ervaring uitspreken, betreffen vooral de 
kloof tussen leer en praktijk. De ontwikkelings-
missie als zodanig staat niet ter discussie. 
 Schulpen c.s. zijn er zonder twijfel in ge-
slaagd om de uitkomsten van de Nederlandse 
ontwikkelingssamenwerking gedurende een 
halve eeuw en op een breed terrein helder en 
bekwaam in kaart te brengen. Maar waar het in 
deze bundel aan schort, is een gemeenschap-
pelijke vraagstelling om richting te geven aan 
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de afzonderlijke bijdragen. Zo’n rode draad om 
de verschillende bijdragen te vervlechten had 
bijvoorbeeld de constatering kunnen zijn dat de 
hoofddoelstelling armoedebestrijding door de 
jaren heen meer aandachtspunt dan uitgangs-
punt is geweest in de beleidspraktijk. Wat in 
hun beschouwingen weinig of niet doorklinkt, 
zijn de beleidsmatige gevolgen van de ingrij-
pende veranderingen die zich na het einde van 
de Koude Oorlog in de Noord-Zuid verhouding 
hebben voltrokken. 

  
Andersglobalisme

Marc Vandepitte richt zich tot 
een veel breder lezerspubliek 
met De kloof en de uitweg. Een 
dwarse kijk op ontwikkelings-
samenwerking. In kort bestek 
ziet hij kans de boodschap 
van het andersglobalisme te 
vertolken. De nieuwe en we-
reldwijde sociale beweging, 

door hem aangehangen, kant zich tegen een 
ontwikkelingsproces waarvan het rijke Noor-
den en niet het arme Zuiden heeft geprofiteerd. 
De gevers van hulp blijken niet zo gul als zij 
zich voordoen, overheden staan in dienst van 
heersende economische en politieke belangen, 
de meeste non-gouvernementele organisaties 
bedrijven wel liefdadigheid maar opereren meer 
als handlangers dan als bestrijders van een mon-
diaal bestel dat op ongelijkheid en uitsluiting is 
gebaseerd. 
 Voortzetting van de hulpverlening die onder-
deel is geworden van het neoliberale offensief, 
met de Washington Consensus als handleiding, 
betekent dat de kloof tussen de welbedeelden en 
minbedeelden nog groter zal worden dan die nu 
al is. Veel indringender dan in de eerstgenoemde 
studie laat Vandepitte zich leiden door de ge-
dachte dat in de bestaande ontwikkelingsprak-
tijk in feite de kern van het probleem schuilt 
in plaats van dat ze een oplossing is. Ik plaats 
minder vraagtekens bij de crisis die hij schetst 
— voedseltekort op grote schaal, oplopende schul-

den, massale armoede, aantasting van gezond-
heid, milieuvervuiling, gebrek aan werk — dan 
bij de uitweg die hem voor ogen staat. 
 Mijn twijfel geldt zijn uitwerking in een 
gloedvol betoog over de antikapitalistische 
strategie die tot een andere, betere wereld moet 
leiden. Hulpeloos somberen over de ontstane 
impasse is geen alternatief, maar het scala aan 
stappen dat nodig is voor de opbouw van een 
tegenmacht tegen de extreme bevoorrechting 
van een klein deel der mensheid vergt toch meer 
doordenking dan hier in een beperkt aantal 
bladzijden wordt geboden. Maar wie deze route 
wil verkennen, vindt in Vandepitte een vastbera-
den en gedreven gids.

  
Verbondenheid

Het kernthema van het 
derde boek is de opkomst, 
achtergrond, samenstelling 
en toekomst van de sociale 
beweging die in Nederland 
de verbondenheid met men-
sen-ver-weg gestalte heeft 
proberen te geven. Hans Bee-

rends en Marc Broere, de een sociaal activist en de 
ander journalist, beschrijven hoe eerst de Derde 
Wereld en vervolgens het mondialiseringsproces 
een kritische stroming op gang brachten waar-
van de aanhangers zich sterk maakten voor een 
ordening van de wereld die de hele mensheid ten 
goede komt. De bewogen beweging. Een halve eeuw 
solidariteit bevat een schat aan informatie over de 
manier waarop de publieke opinie is gemobili-
seerd ten dienste van een algemeen belang dat 
grensoverschrijdend is. 
 Het komt allemaal ter sprake: de Pleingroep 
1954, Gast aan Tafel, de Postcode Loterij, Boycot 
Angolakoffie, de Kerstbombardementen op Viet-
nam, de verguizing van het Palestina Komitee, 
Geen bloedappels uit Chili (jawel, een oproep 
ooit nog door Wim Kok gedaan), de olieboycot 
van Zuid-Afrika, de solidariteitsbrigade met 
Nicaragua, Honger hoeft niet, de global village, de 
internationale milieustrijd, de onrust rondom 

boeken  Jan Breman bespreekt drie boeken over ontwikkelingssamenwerking
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Fosters Parents Plan, de verschijning van de eer-
ste antiglobalisten en nog veel meer. Het protest 
en de actie rond al deze spraakmakende onder-
werpen passeren de revue en krijgen hun bete-
kenis tegen de achtergrond van de Nederlandse 
politieke en maatschappelijke ontwikkelingen. 
Dit relaas in vogelvlucht wordt afgewisseld met 
korte portretten van gangmakers en koplopers: 
Simon Jelsma, Piet Reckman, Ger van Vlijmen, 
Aad van den Heuvel, Piet Nak en natuurlijk Jan 
Pronk. 
 De grote familie die ontstond, splitste zich in 
tal van geledingen op en in het verhaal komen 
zij alle voor: de vier non-gouvernementele or-
ganisaties als late verschijningen van verzuild 
Nederland, het tijdschrift OnzeWereld, de we-
reldwinkels, de landencomités, ikv, snv, nco, 
nieo. Het zijn afkortingen van fora die elk hun 
eigen achterban hadden, elkaar soms bestreden 
maar vaker nog zich onderdeel wisten van een 
gezamenlijk front. Maar zij spraken toch vooral 
elkaar toe en leken zich er onvoldoende van 
bewust dat waar zij kritisch voorgingen een 
verbreding en verdieping van de beweging ach-
terwege bleef. 
 Het engagement waarvan de eerste derdewe-
reld-journalisten getuigden, maakte in de pers 
steeds meer plaats voor scepsis over de vroegere 
idealen. De kentering in het Nederlandse maat-
schappelijke klimaat dat zich in de jaren tachtig 
doorzette, speelde daarbij een belangrijke rol, 
maar ook het groeiend inzicht dat het achter-
wege blijven van vooruitgang voor grote delen 
van de bevolking in de Derde Wereld niet uit-
sluitend geweten kon worden aan het eigenbe-
lang dat in de westerse wereld bleef prevaleren.
 De verhalende stijl met een overdaad aan fei-
ten is nuttig voor de geschiedschrijving van de 
derdewereld-beweging, maar de analyse van de 
lange stoet gebeurtenissen is zwak uitgewerkt. 
Discutabel is al meteen de uitgangsstelling dat 
in tegenstelling tot andere sociale bewegingen 
de pleitbezorgers van de Derde Wereld zich niet 
door een collectief eigenbelang lieten leiden. 
In feite werd hun handelen in belangrijke mate 
ingegeven door de overtuiging dat welvaart en 

democratie in het eigen deel van de wereld niet 
zouden kunnen standhouden bij de blijvende 
achterstelling van een veel groter deel der mens-
heid. 
 Wel besteden de auteurs aandacht aan de 
omslag in het denken over de Noord-Zuid ver-
houding. Daarvan was sprake toen het besef veld 
won dat het geven van hulp tekortschoot voor 
het oplossen van het ontwikkelingsvraagstuk. 
Zonder vergaande hervormingen van de eigen 
samenleving zou de afstand tussen rijk en arm 
steeds verder toenemen, zoals de afgelopen 
vijfentwintig jaar met de versnelling van de 
mondialisering ook is gebeurd. Dit inzicht werd 
de drijfveer van de andersglobalisten. Betekent 
dit een breuk met de derdewereld-beweging of 
zet deze zich in een nieuwe gedaante voort? Dat 
moet nog blijken. De non-gouvernementele 
organisaties hebben heel wat stafleden in dienst 
die voor hun werk worden betaald en alleen al 
om die reden weinig neiging hebben hun baan 
op het spel te zetten door te verklaren dat een 
heel nieuwe agenda nodig is. 
 Daarbij komt dat de grote ngo’s in een dode-
lijke omarming met het ministerie van Buiten-
landse Zaken zijn opgesloten. Zij worden door 
de overheid betaald om overzee goede werken te 
verrichten. Ontstaan om het beleid onder druk 
te zetten, hebben zij zich daarmee verbonden 
door te beloven met hun sterk vergrote budget 
de hulp inderdaad bij de armen te bezorgen. De 
bestrijding van armoede is voortaan weer een 
zaak van het particulier initiatief, zoals het in de 
negentiende eeuw in eigen land ook was. Een-
maal opgesloten in dit spoor, voelen de ngo’s 
een groeiende druk om hun taak hiertoe te 
beperken en geen activiteiten te ontplooien die 
als politiek onwelgevallig kunnen worden afge-
keurd. De ruime subsidiëring is het instrument 
bij uitstek om die eis kracht bij te zetten. Of en 
hoe het de voorvechters van een betere wereld 
zal lukken te ontsnappen uit de val waarin zij 
zijn gelopen, moet de toekomst uitwijzen. Het 
schrijven van dat verhaal zou bij Beerends en 
Broere in goede handen zijn.

boeken  Jan Breman bespreekt drie boeken over ontwikkelingssamenwerking

S&D3-nw-2005.indd   58 21-03-2005   09:56:11



s& d  3  |  20 0 5

59

 boeken

Over de auteur  Willem Minderhout is freelance advi-
seur en inhoudelijk medewerker van Adri Duivesteijn 
(Tweede-Kamerlid PvdA)

De wondere wereld der 
techniek en politiek 
Goud in de grond. De geschiedenis van draadomroep en kabeltelevisie  
toegespitst op Stadskabel Leiden
Paul Bordewijk, Leiden Primavera Pers, 2004

willem minderhout

Toen de Gemeente Leiden in 1993 haar bedrijf 
Stadskabel verkocht, werd er een bedrag gere-
serveerd om de geschiedenis van dit bedrijf vast 
te leggen. Paul Bordewijk kreeg de opdracht om 
deze geschiedenis te boekstaven. 
 Gedenkboeken vormen vaak een feest der 
herkenning voor direct betrokkenen en een 
nuttige, maar niet onkritisch te gebruiken bron 
voor historici. Het eindresultaat van deze studie, 
Goud in de grond, is echter veel meer dan dat. Er zit 
namelijk een idee achter. Bordewijk wil aan de 
hand van Stadskabel de wijze waarop politici om-
gaan met technische ontwikkelingen, regionale 
samenwerking, de relatie tussen ambtenaren en 
bestuurders en de veranderende inzichten in de 
rol van de overheid onder de loep nemen. 
 In de eerste helft van het boek beschrijft hij 
twee eeuwen mediageschiedenis: vanaf de opti-
sche telegraaf van Claude Chappe uit 1794 tot de 
huidige situatie. In de tweede helft zoomt hij in 
op de wederwaardigheden van de Leidse Kabel en 
werkt hij zijn probleemstelling minutieus uit.
 Bordewijk heeft echter geen ‘twee boeken in 
één band’ geplakt. De schaalsprong van de we-
reldbol van algemene mediageschiedenis naar 

de stafkaart van het Leidse kabelgedoe is welis-
waar groot, alsof je plotsklaps een telescoop voor 
een microscoop inwisselt, maar de beide delen 
zijn complementair aan elkaar.
 Deel 1 is een feest der herkenning voor iedere 
lezer, want wie is er geen directbetrokkene bij de 
geschiedenis van de media? Bordewijk presen-
teert de geschiedenis van de (communicatie-) 
techniek, waarbij hij de droombeelden, de vaak 
onbedoelde toepassingen van geniale invallen, 
‘padafhankelijkheden’, het streven naar beheer-
sing en bevoogding en winstbejag (het ‘goud’, 
dat ergens in de grond moet liggen) beziet in 
hun samenhang: de maatschappelijke organisa-
tie van de communicatietechniek.
 Droombeelden. De televisie blijkt als science 
fiction concept te zijn bedacht door negentiende-
eeuwse Franse auteurs in de traditie van Jules 
Verne. Opvallend is dat vanaf dat prille begin het 
uitzenden van schaars geklede dansende meis-
jes als een van de toepassingen wordt geschetst. 
Bordewijk heeft een prachtige verzameling 
schetsen en stills door de jaren heen verzameld, 
die ongeveer allemaal datzelfde beeld laten zien. 
 De onbedoelde toepassingen van geniale invallen. 
Marconi streefde naar een point to point commu-
nicatiesysteem en vond het eigenlijk een nadeel 
dat iedereen de door hem uitgevonden radiobe-
richten kon ontvangen. Bell streefde naar een 
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soort omroepsysteem en was teleurgesteld dat 
zijn telefoon vooral geschikt was voor tweege-
sprekken. De ‘strijd’ tussen de toepassingen van 
ether en kabel is sinds die tijd alleen maar hevi-
ger geworden.
 Padafhankelijkheden. Bordewijk geeft mooie 
voorbeelden van de moeilijkheden om van een-
maal ingeslagen paden af te wijken. De optische 
telegraaf werkte zo goed binnen Frankrijk (en on-
der Napoleon tot in Nederland), dat de invoering 
van de elektronische telegraaf in Frankrijk sterk 
is vertraagd. Dit verschijnsel zou zich herhalen 
met Minitel en internet. In het voortdurende ge-
steggel over de vraag ‘draad of ether’ spelen pad-
afhankelijkheden ook een grote rol. Iedere keuze 
vereist grote investeringen en dus grote risico’s 
als één van de twee het pleit (tijdelijk) wint. 
 Het streven naar beheersing en bevoogding. In-
formatie is macht. De autoriteiten streefden 
aanvankelijk krampachtig naar een informatie-
monopolie, waarbij naast staatsveiligheid ook 
sociale en culturele doelen werden nagestreefd. 
Bordewijk beschrijft hoe deze overheidsbemoei-
enis in de tijd veranderde om uiteindelijk plaats 
te maken voor commerciële exploitatie. Cultuur-
politieke doelstellingen verloren aan belang en 
maakten plaats voor commerciële motieven.
 Winstbejag. Uiteraard betekent de beheersing 
van een communicatienetwerk ook dat men dit 
kan exploiteren. Uiteenlopende commerciële 
initiatieven kwamen steeds meer in de macht 
van een normerende, regulerende en later exploi-
terende overheid, waarbij lokale en landelijke 
overheden elkaar de baten betwistten. Deze 
overheidsbemoeienis werd in de jaren zeventig 
en tachtig steeds meer als bevoogdend gezien. 
Initiatieven om via lokale media de burger zelf 
aan het woord te laten en de piraterij sloegen 
wat barstjes in het overheidsmonopolie, dat later 
vergruisd werd door de opkomst van de satelliet-
communicatie, de commerciële omroepen en de 
privatisering van de telecom- en kabelbedrijven.
 De aan de Leidse Stadskabel gewijde helft van 
het boek dwingt bewondering af door de gede-
tailleerdheid waarmee Bordewijk deze geschie-

denis beschrijft. Voor buitenstaanders is de be-
schrijving van de daden van al die ambtenaren, 
bestuurders en politici misschien iets te veel van 
het goede. 
 In een andere publicatie, een artikel getiteld 
De gemeentelijke bemoeienis met omroepnetwerken 
(b&g 4-8-2004), heeft Bordewijk gezorgd voor 
een heldere samenvatting van zijn bevindingen 
met betrekking tot publieke investeringen in 
infrastructuur. Investeringen in kabel- en/of in 
etherinfrastructuur hebben als achterliggende 
rationaliteit altijd het streven naar rentabiliteit 
gehad en uiteraard de vraag aan wie die baten 
zouden toevallen. Deze benadering lijkt bij de 
huidige discussie rond fiber to the home, geïnspi-
reerd door de veronderstelde zegenrijke wer-
king van breedband voor de kenniseconomie, te 
zijn losgelaten. Misschien kan het toetsingska-
der van de Tijdelijke Commissie Infrastructuur 
eens op deze plannen worden losgelaten.
 Wie zich tot dit artikel beperkt en Goud in de 
grond ongelezen laat, mist echter de beschrijving 
van de structurele spraakverwarring tussen 
techneuten aan de ene kant en ambtenaren en 
politici aan de andere. De two cultures van C.P. 
Snow zijn nog volop aanwezig. Deze cultuur-
kloof, in combinatie met de wisselvallige relatie 
tussen bestuurders en ambtenaren en tussen 
bestuurders onderling, blijkt vaak tot onver-
wachte en vaak ook ongewenste resultaten te 
leiden. Het doet denken aan de januskop van de 
techniek van Bruno Latour. Als je achterom kijkt, 
lijkt een technische ontwikkeling zich noodza-
kelijkerwijs te hebben voorgedaan zoals hij zich 
heeft voorgedaan. Wanneer je echter bekijkt hoe 
het proces zich daadwerkelijk heeft afgespeeld 
en vooruit kijkt door de ogen van de betrokke-
nen, dan merk je dat het een sociale constructie 
is, die van toevalligheden aan elkaar hangt. 
 Goud in de grond is zo rijk aan informatie, il-
lustraties, anekdotes en analyses en zo goed 
ontsloten door het register, dat het dienst kan 
doen als blader- en plaatjesboek, als lees- en stu-
dieboek, maar ook als naslagwerk.

boeken  Willem Minderhout bespreekt Goud in de grond
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Op 12 februari 2005 overleed Jhr. Marinus van 
der Goes van Naters. Hij was een bevlogen soci-
aal-democraat, natuurbeschermer en Europeaan, 
die de sdap en de PvdA dertig jaar lang, van 1937 
tot 1967, in de Tweede Kamer vertegenwoor-
digde, waarvan zes jaar als fractievoorzitter. De 
laatste vijftien jaar van zijn kamerlidmaatschap 
was hij ook lid van het Europees Parlement. 
 Maar Van der Goers van Naters’ verdiensten 
voor de Nederlandse sociaal-democratie reiken 
aanzienlijk verder — en dat bleef in vrijwel alle 
publicaties naar aanleiding van zijn dood onver-
meld. Hij was de auteur van invloedrijke studies 
als Het staatsbeeld der sociaal-democratie (zijn dis-
sertatie uit 1930), Socialistische staatsvernieuwing 
(1937) en De leiding van de staat (1945). Hij droeg 
bij aan sdap-rapporten over hetzelfde thema als 
Nieuwe organen en Het staatkundig stelsel der soci-
aal-democratie. En hij behoorde met Brugmans, 
Banning en zijn vriend Wiardi Beckman tot de 
zogenaamde ‘Jaurèssistes’ in de sdap. Ze wil-
den, geïnspireerd door de Franse socialist Jean 
Jaurès, het internationalisme van de beweging 
verzoenen met de nationale gedachte en de sdap 
omvormen van een arbeiderspartij tot een brede 
volkspartij. Op dat punt hebben ze het beginsel-
programma van 1937 sterk beïnvloed.
 Het werk van Van der Goes van Naters stond 
in het teken van de omvorming van de staat. Hoe 
een constructieve staatsopvatting te ontwikkelen, 
die het anarchistische ‘de staat verdrukt, de wet is 
logen’ achter zich laat? Hoe te voorkomen dat de 
overheid onder de last van al haar toekomstige be-
stuurlijke taken zal bezwijken? Hoe overheidsstu-
ring te verbinden met het beginsel van de rechts-
staat, met de onderschikking van de staat aan het 
recht? ‘Een voortgaande vermaatschappelijking’, 
schrijft hij in 1930, ‘een overgang der voornaam-

ste productiemiddelen aan de gemeenschap is 
op handen. De taak van de staat en zijn organen 
op economisch en sociaal terrein wordt dagelijks 
meeromvattend. Tegen deze snelheid zijn de staat 
en zijn organen in hun huidige samenstelling 
niet opgewassen. Dat is de voornaamste oorzaak 
van de crisis van de staat, van de democratie, van 
het parlementarisme of hoe men dit verschijnsel 
ook wil noemen.’
 De oplossing zoekt hij, geïnspireerd door 
Franse en Engelse socialisten en de Leidse 
rechtsfilosoof Krabbe, en voortbouwend op 
het werk van P.J. Troelstra, in de sfeer van de 
functionele decentralisatie. Om het centrale be-
stuursapparaat te ontlasten, dient de uitvoering 
en uitwerking van het beleid aan deskundigen 
en/of belanghebbenden te worden overgedra-
gen. Het sdap-rapport Het staatkundig stelsel 
der sociaal-democratie, grotendeels door Van der 
Goes geschreven, spreekt van ‘een synthese van 
parlementaire en corporatieve staat’, van ‘een 
verzoening van staat en vrije maatschappij, van 
publiek- en privaatrecht, van staatsordening en 
vrij maatschappelijk streven, van verordenende 
bevoegdheid en private collectieve rechtsvor-
ming, van socialisme en syndicalisme, van 
producenten- en consumentenbelang. Op par-
lementair-democratische individuele grondslag 
de “corporatieve” opbouw. Zo zij het staatkundig 
stelsel der sociaal-democratie!’
 Dergelijke uitspraken doen nu verouderd 
aan. Wie wil de staat tegenwoordig nog ‘meer 
warmte geven’, zoals Van der Goes in het slot-
woord van zijn proefschrift bepleitte? Maar wat 
blijft intrigeren zijn de spanningen en tegen-
spraken die zich in het werk van Van der Goes 
en andere auteurs uit dezelfde periode manifes-
teren — en hun pogingen om die te overwinnen. 

M. van der Goes van Naters

in memoriam
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De spanning bijvoorbeeld tussen de ‘ingroei’ van 
de sociaal-democratische beweging in het be-
staande overheidsapparaat en het onverminderd 
vasthouden aan het ideaal van een geheel an-
dere, socialistische samenleving. Of de spanning 
(en dat klinkt alweer heel wat actueler) tussen 
het streven naar decentralisatie en versterking 
van het rechtsbewustzijn van burgers enerzijds 
en de behoefte om de slagvaardigheid van de 
centrale staat te vergroten anderzijds. Span-
ningen die in de jaren dertig, met de noodzaak 
om aan het opkomend fascisme een halt toe te 
roepen, alleen maar verder opliepen.
 Het bracht Van der Goes van Naters ertoe om 
zijn ‘socialistisch corporatisme’ (de term is van 
de historicus Knegtmans), met zijn nadruk op 
maatschappelijke zelfwerkzaamheid en sturing-
van-onderop, in meer dirigistische richting bij 
te stellen. Daarmee kwam hij in de buurt van 
‘planisten’ als Hendrik de Man en van Franse 
(in hun eigen beweging teleurgestelde) neo-
socialisten als Marcel Déat — zonder overigens 
de autoritaire oplossingen die deze groep ging 
bepleiten, over te nemen. ‘De neo-socialisten’, 
schreef hij in 1935, ‘willen positief opbouwend 
werk doen en voelen zich daardoor sterk aan-
getrokken tot een nationaal plan van de arbeid 
met een sterke staat, die zich toerust met nieuwe 
organen en het kapitalisme kan breidelen.’   
 In zijn in 1980 verschenen autobiografie Met 
en tegen de tijd keek Van der Goes van Naters, 
toch bekend om zijn zelfverzekerdheid en zijn 

scherpe tong (‘ik heb mijn hele leven gekotst 
van Koos Vorrink’), met enige bescheidenheid 
op zijn geschriften terug. De gesprekken met 
Troelstra aan het eind van diens leven ‘zijn voor 
mij’, schrijft hij, ‘onvergetelijk. Maar als ik eraan 
terugdenk, vijftig jaar later, bekruipt mij altijd 
een gevoel van schuld. Heb ik gedaan wat Troel-
stra van mij verwachtte? (…) De vraag dringt me 
in het defensief.’ Over zijn eigen proefschrift 
merkt hij op: ‘Als ik nu al de elementen weer van 
elkaar kon losmaken, ze kon zuiveren en dan 
opnieuw kon opbouwen… wat zóu het een mooi 
boek zijn!’ En later zei hij in een interview: ‘Een 
sterke staat en toch gedecentraliseerd? Kan dat? 
Het is van een ambiguïteit die er misschien wel 
moet zijn, een tweeslachtigheid waarvoor je niet 
bang moet zijn.’
 Of de ‘rode jonker’ er als parlementariër 
in geslaagd is om, zoals hij in Met en tegen de 
tijd schrijft, de politiek ‘op wetenschappelijke 
wijze’ te bedrijven, valt te betwijfelen (en ook 
of dat wel zo wenselijk is). Maar daar staat veel 
tegenover. Een grote eruditie, zijn onvermoei-
bare inzet voor een andere, betere samenleving 
tot ver over de Nederlandse grenzen en zijn 
bijdragen aan de ontwikkeling van een positief 
staatsbeeld: er zijn voor de sociaal-democratie 
veel redenen om zich Marinus van der Goes van 
Naters te blijven herinneren.

paul kalma
Directeur van de wbs en redacteur van s&d 

in memoriam
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De midlife crisis van d66

mare faber
Eindredacteur s&d



Het is Pasen 2005 en staatssecretaris Van der 
Laan licht voor de radio de Haagse besluiten over 
Hilversum toe. Opgetogen prijst ze haar partij, 
die uit alle burgemeestersmisère nog winst wist 
te slepen. Als de verslaggever vraagt ‘wat aan deze 
omroepplannen nu toch typisch d66 is’, ant-
woordt ze gedreven: ‘De vernieuwing uiteraard!’
 Is dat alles? Verandering, het een voor het an-
der verruilen, is dat een baken om op te varen? 
 d66 is een uit principe beginselloze partij 
(een ‘programpartij’) die niet wortelt in één his-
torisch-ideologische traditie en die zich op de 
links/rechts-as niet eenduidig laat plaatsen. Re-
cent werd duidelijk hoe kwetsbaar d66 eigenlijk 
is. Een zeldzame maar niet abnormale samenloop 
van omstandigheden (koppige minister zet tan-
den in burgemeestersbenoeming maar bijt ze 
stuk op koppige senaatsfractie) bracht de partij in 
de slip. Op coalitieonderhandelingen en paasak-
koord volgde een week vol discussies in de afde-
lingen en in de media, met een partijcongres als 
climax. Een fatale crash bleef uit, wat niet zozeer 
te danken was aan de stuurmanskunst van de par-
tijleiding als wel aan het meeleunen in de juiste 
richting door de leden, uit angst voor verkiezin-
gen en bij gebrek aan een redelijk alternatief. 
Pragmatisch, dat is d66.
 Een partij zonder beginselen heeft bij zwaar 
weer weinig grip op de weg. In het vacu∑m tus-
sen paasakkoord en congres werd een generatie-
conflict over de identiteit van de partij manifest: 
is d66 de partij van de bestuurlijke vernieuwing, 
wat iedereen altijd dacht, of eigenlijk vooral van 
onderwijs, toponderzoek, milieu? De jonge garde 
pleit voor het tweede en wil de partij van een bo-
dem voorzien in de vorm van, inderdaad, sociaal-
liberale beginselen.
 Hun kroonjuwelen brachten de Democraten 
eigenhandig naar de lommerd. Thom de Graaf 

zelf koppelde de deconstitutionaliserings-
kwestie aan het plan om in 2006 overal direct 
gekozen burgemeesters te introduceren. Lokale 
bestuurders en de Raad van State waarschuwden 
voor de gevaren. Op 22 maart trok de Eerste Ka-
mer terecht aan de rem. De ‘soiree van Van Thijn’ 
biedt coaches in onderhandelingstechnieken 
voor jaren lesmateriaal. Vooral in de communi-
catie tussen de kampen en richting publiek ging 
veel mis.
 Na de val van De Graaf veegde Boris Dittrich 
de spiegeltjes en kraaltjes van het kiesstelsel-
plan van tafel. Het kabinet zet nu in op de con-
stitutionalisering van de direct gekozen burge-
meester en een ‘brede studie’ naar bestuurlijke 
vernieuwing. Niemand die er fiducie in heeft.
 Kan d66 zich de thema’s onderwijs, milieu en 
kenniseconomie toe-eigenen? Het valt te betwij-
felen. Zeker is dat het ‘agressieve positivisme’ 
(Ferry Mingelen) dat Balkenende ii na de door-
start kenmerkt een andere toon is dan die van 
sympathieke redelijkheid waarmee d66 tot voor 
kort werd geassocieerd. d66 wil een partijtje 
meeblazen met cda en vvd, maar die hele 
jamsessie heeft iets onmiskenbaar drammerigs. 
Is dit het geluid van een ‘volwassen geworden’ 
(Dittrich na het partijcongres) politieke bewe-
ging? Eerder dat van een 39-jarige met een midlife 
crisis: het huwelijk met de bestuurlijke agenda 
heeft z’n glans verloren, voor de vorm is er relatie-
therapie (die brede studie), maar jonge blaadjes 
lokken. Alles moet anders, vernieuwing, nú!
 d66 stond voor het blok en koos voor de 
macht. De sfeer in Den Haag doet verlangen naar 
wat kalmte en wijsheid, naar politiek zonder 
bindingsangst.
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Burgerinitiatief  
op nationaal niveau

interventie

Na de recente ontwikkelingen inzake de direct ge-
kozen burgemeester krijgt de Partij van de Arbeid 
het zware verwijt de bestuurlijke vernieuwing tegen 
te houden. Dat verwijt is nogal misplaatst. In de-
zelfde week dat Thom de Graaf aftrad en de coalitie 
de wijziging van het kiesstelsel ten grave droeg, 
werd ik uitgenodigd door de Commissie voor de 
Werkwijze der Kamer onder voorzitterschap van 
Weisglas om mijn voorstel voor een burgerinitiatief 
toe te lichten. Net als alle andere afzonderlijke 
voorstellen voor bestuurlijke vernieuwing — refe-
rendum, kiesstelselwijziging, rechtstreekse verkie-
zing van de minister-president — vormt het bur-
gerinitiatief niet de ultieme oplossing voor de pro-
blemen van gebrek aan democratische legitimatie 
en vervreemding tussen volksvertegenwoordiging 
en kiezers. Maar de verwachting is wel dat — mits 
zorgvuldig uitgevoerd — het burgerinitiatief groe-
pen burgers in staat stelt tot directere beïnvloeding 
van de discussies die in het parlement worden ge-
voerd. Zo wordt de democratische legitimatie van 
ons werk in het parlement versterkt.
 Twee begrippen zijn voor mij essentieel in het 
democratisch functioneren van ons als volksverte-
genwoordigers: toegankelijkheid en ontvankelijk-
heid. Het burgerinitiatief doet een appèl op beide. 
Als 15.000 Nederlanders hun handtekening zetten 
onder een voorstel, dient de Kamer dit voorstel in 
behandeling te nemen. Daarmee is uiteraard niet 
gezegd dat het voorstel moet worden overgeno-
men, maar het moet wel gezaghebbend worden 
besproken.
 Als het voorstel voldoet aan de — relatief 
laagdrempelige — voorwaarden, zal het in eerste 
instantie door de vakcommissie waaronder het 
onderwerp valt worden behandeld. Het kan zijn dat 
het voorstel wordt uitgewerkt tot een wetsvoorstel. 

Als dat gebeurt, worden de initiatiefnemers er na-
drukkelijk bij betrokken. De ervaring leert dat niets 
zo frustrerend is voor initiatiefnemers als wanneer 
hun initiatief wordt overgenomen door ambtelijke 
professionals en zij er niet of nauwelijks meer aan 
te pas komen. Uiteindelijk moet het parlement be-
slissen. Een idee is om bij die plenaire behandeling 
een vertegenwoordiger van het burgerinitiatief in 
het ministersvak te laten plaatsnemen, van waaruit 
deze het plan kort mag toelichten. Sommige initi-
atieven zullen geen wetgeving op het oog hebben, 
maar een debat. Daartoe kan de vakcommissie 
dan ook besluiten. Verder is het mogelijk dat een 
onderwerp meteen al wordt opgepikt door een Ka-
mermeerderheid.
 De essentie is, hoe dan ook, dat het parlement 
burgers uitnodigt om hun wensen, bezwaren en 
ideeën aan ons voor te leggen. Dat proces mag niet 
te vrijblijvend zijn. Op lokaal niveau hebben bur-
gers sinds enige tijd een dergelijk ‘agendarecht’ 
bij de gemeenteraad. Het resultaat is wisselend. In 
sommige gemeenten (Utrecht en Amersfoort bij-
voorbeeld) is men tevreden met de geboden moge-
lijkheid. In andere gemeenten komt het plan niet 
of nauwelijks van de grond of is de frustratie van 
groepen burgers er zelfs door vergroot. Het succes 
of falen van een burgerinitiatief hangt samen met 
de mate van zorgvuldigheid waarmee het wordt 
begeleid. Vandaar dat ik heb voorgesteld om twee 
jaar te experimenteren met het burgerinitiatief op 
nationaal niveau. Hoeveel initiatieven worden er 
ingediend, hoeveel extra werkdruk brengt dat met 
zich mee voor de commissies en — heel belangrijk 
— hoe tevreden zijn initiatiefnemers met de be-
handeling van hun voorstel?
 Als de Europese Grondwet wordt aangenomen 
kunnen Europeanen straks ook onderwerpen aan-
dragen bij de Europese Commissie. Met maar liefst 
een miljoen handtekeningen moet zo’n verzoek 
worden ondersteund. Alom wordt verwacht dat dit 
een dynamiek zal genereren waardoor burgers, 
maar ook het Europees Parlement aan invloed zul-
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len winnen. Ook hier geldt dat de toegankelijkheid 
en ontvankelijkheid van de politieke klasse worden 
vergroot. En dat is democratische winst.

niesco dubbelboer
Tweede-Kamerlid (PvdA)

Onder de kaasstolp  
van Boekarest
Wat is het grootste gebouw ter wereld? Het Penta-
gon. Wat is het op twee na grootste gebouw ter we-
reld? Het Huis van het Volk in Boekarest, Roeme-
nië. Dat is het megalomane sprookjespaleis dat het 
dictator-echtpaar Ceaucescu destijds voor zichzelf 
liet bouwen. Ze hebben het nooit af gezien. Tijdens 
de niet zo fluwelen revolutie in 1989 werden de 
beide echtelieden door een legereenheid geëxecu-
teerd, hun paleis in steigers achterlatend.
 Er speelde zich daarna een lastig debat in Roe-
menië af. Moeten we dit wrede symbool van dic-
tatoriale onderdrukking, dit gekkenhuis van per-
soonlijkheidsverering met de grond gelijk maken 
of afbouwen? Men koos voor het laatste. Om prak-
tische redenen — slopen was duurder — en om 
politiek-sentimentele redenen. In het paleis is zeer 
veel Roemeens bloed, zweet en tranen vergoten, 
letterlijk: bij de bouw van de ondergrondse bun-
kers vielen honderden doden. Hele stadswijken 
werden voor dit paleis weggevaagd, zo’n beetje al 
het Roemeense marmer werd erin verwerkt. Het 
gebouw staat, zo zegt men, wel tien keer in het Gui-
ness Book of Records: het grootste tapijt, de zwaarste 
kroonluchter, de langste gang. Onder de bouw van 
dit paleis heeft heel het Roemeense volk geleden. 
Om die reden moest het behouden blijven. Tegen-
woordig zijn de nieuwe democratische staatsinstel-
lingen erin gevestigd: het Parlement, de Senaat en 
het Hof van Justitie. Maar de inwoners van Boeka-
rest blijven hun toeristische blikvanger Nummer 
Eén met afkeer bekijken. 
 Het was in dit griezelpaleis van de Ceaucescus 
dat ik onlangs deelnam aan een tamelijk curieuze 
bijeenkomst. Het ging om een internationale 

rondetafelconferentie, georganiseerd door de 
Duitse Friedrich Ebert Stiftung en de denktank van de 
Roemeense sociaal-democratische partij, de psd. 
Thema van gesprek: de modernisering van deze 
Roemeense ‘zusterpartij’. Wat wil het geval? De 
psd, die lid is van de Socialistische Internationale 
en in de wachtkamer zit van de pes (de Europese 
sociaal-democratische partijenclub), maakt een 
diepe crisis door. Die machtigste, best georgani-
seerde partij van Roemenië — men noemt haar 
wel de post-communistische ‘staatspartij’ — likt 
haar wonden na een onverwacht zware nederlaag 
bij de verkiezingen en formatieonderhandelingen 
van 2004, die haar onwennig in de oppositie deed 
belanden. 
 De partij werd met name afgerekend op haar 
imago van corruptie. In alle openhartigheid 
wordt dit erkend door oud-premier en partijleider 
Adrian Nastase (die trouwens ook de bijeenkomst 
voorzat) in zijn uitgebreide zelfanalyse van de ver-
kiezingsnederlaag, een Margreet de Boer-achtig 
rapport over de Kaasstolp van Boekarest en erger: 
‘The Big Weakness of the psd’s image is corrup-
tion. The perception of the party as corrupt played 
the decisive role among the factors that caused the 
defeat. That’s why we have to find an answer to the 
question: how can the psd get rid of the image of 
being a corrupt party.’ 
 Inderdaad, de rondetafel-bijeenkomst was al 
gauw een feest van bevestigde vooroordelen voor 
diegenen die Roemenië zo’n beetje synoniem 
vinden voor corruptie en die de Roemeense toe-
treding tot de Europese Unie als een onbezonnen 
avontuur zien. Corruptie is zonder twijfel een 
enorm probleem van de politieke en economische 
cultuur van het land. Het schijnt een verhaal van 
cliëntelistische Balkan-politiek te zijn, van erfenis-
sen van de vroegere eenpartijstaat (corrupte lokale 
baronnen) en van perikelen van de transitie van 
plan- naar markteconomie. Een flink deel van de 
oude communistische nomenklatoera sprong na de 
revolutie in het machtsvacuüm en ‘privatiseerde’ 
zichzelf naar onmetelijke rijkdom. De nieuwe 
zakenelite zou zelfs grotendeels uit oud-Securitate-
officieren bestaan, Ceaucescu’s gevreesde veilig-
heidsdienst. 
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 Het mag duidelijk zijn: ‘bevrijding’, ‘demo-
cratisering’ en ‘liberalisering’ moeten in een land 
als Roemenië niet met al te jubelende kapitalen 
worden geschreven. In een land dat geen post-
revolutionair concept van goed of fout schijnt te 
kennen en waarin iedereen — op een handvol 
dissidenten na — zichzelf als medeplichtig aan 
het ancien regime beschouwt, is er, op zijn zachtst 
gezegd, sprake van een ambivalente breuk met het 
verleden. Het ‘bevrijde’ Roemenië is een land van 
grijstinten. 
 Het goede nieuws is dat een partij als de psd 
zo expliciet het corruptievraagstuk op tafel legt, 
zelfs met vertegenwoordigers van zusterpartijen 
uit Duitsland, Oostenrijk, Frankrijk en Nederland 
erbij. Het opmerkelijke nieuws is dat men zeer 
veel van Europa verwacht. De eu zal het Roe-
meense corruptieprobleem wel oplossen, het als 
sneeuw voor de zon doen smelten, zo luidt de 
hooggespannen verwachting ten aanzien van de 
disciplinerende zweepslag van Brussel. Op mijn 
wedervraag — stel dat dat effect van Europa niet 
(snel) optreedt, hoe groot is dan de kans dat de 
Roemeense corruptie de Brusselse bureaucratie in-
fecteert? — kreeg ik een minder eenduidige reactie 
retour. 
 Ik kwam met meer ongemakkelijke vragen te-
rug op Schiphol. Ik blijf het problematisch vinden 
dat oude communisten, zoals de psd-kameraden, 
ineens vrolijk en onbevangen deel uitmaken van 
de grote Europese sociaal-democratische familie. 
Het zal mijn gebrek aan ervaring in die landen zijn, 
maar ik kan niet zonder wantrouwen mijn nieuwe 
sociaal-democratische familieleden aanhoren, 
wanneer zij het gemeenzaam hebben over een 
begrip als ‘partijdiscipline’ of over de doctrines van 
ons aller socialisme. Mijn provocaties ‘dat sterke 
democratieën samengaan met zwakke politieke 
partijen’, ‘dat partijen gelukkig geen landen re-
geren’ en ‘dat de vrije pers voor een democratie 
veel wezenlijker is dan politieke partijen, want die 
bestaan in dictaturen ook’ leidden dan ook tot een 
kleine politieke culture shock bij mijn Roemeense 
geestverwanten (niet alleen intellectuelen als de 
oud-minister van Buitenlandse Zaken Adrian Seve-
rin, maar ook regionale partijbonzen).

 Maar het gaat verder dan dat. Ik heb er moeite 
mee dat de Europese sociaal-democratie de be-
schermheilige van de oude communisten is gewor-
den. Had Von Hayek dan toch gelijk dat socialisme, 
sociaal-democratie en communisme dicht naast 
elkaar liggende varianten van één en hetzelfde 
zijn? Krijg je vanzelf sociaal-democratie als je het 
Oost-Europese communisme aanlengt met een 
vleugje vrije verkiezingen en tien geprivatiseerde 
staatsbedrijven? Plegen we zo geen verraad aan 
de existentiële strijd van onze voorvaderen over de 
demarcatielijn tussen sociaal-democratie en com-
munisme? 
 Wat zou het mooi zijn geweest als onze nieuwe 
partners in het Oosten dissidenten-groeperingen 
waren geweest, of oude historische sociaal-demo-
cratische mensjewiki-partijen, die na decennia van 
onderdrukking weer uit de illegaliteit naar boven 
kwamen. Dat is nergens gelukt, alleen in Tsjechië 
keerde de historische sociaal-democratische par-
tij succesvol terug. Voor de rest heeft de (West-) 
Europese sociaal-democratie het om redenen van 
pragmatiek, invloed en macht aangelegd met de 
post-communisten, de tot sociaal-democratisch 
getransformeerde partijen in Hongarije, Polen, 
Slowakije, Bulgarije, Roemenië. 
 En het moet gezegd: er is door gespecialiseerde 
instituten als onze eigen Alfred Mozer Stichting, de 
Duitse Friedrich Ebert Stiftung of het Brusselse Eu-
ropean Forum heel goed en zo zorgvuldig mogelijk 
werk verricht bij de begeleiding en screening van die 
partijen. Toch houd ik ambivalente gevoelens over 
dit project. Het is bepaald niet zonder voetangels 
en klemmen. Er is alleen al de rare hypocrisie van 
de demonisering van de ‘Oostduitse psd’ tegen-
over de omarming van de overigen. En hoe zit het 
precies met de zuivering van oude stalinistische 
kaders in al deze landen waar nauwelijks sprake is 
van Vergangenheitsbewältigung of van ‘waarheids-
commissies’ en waar nu pas de lijsten met infor-
manten en agenten van de veiligheidsdiensten via 
internet beschikbaar komen?
 Laat ik het zo zeggen: als ik tot het kamp van de 
rechtse politieke tegenstanders van de Europese 
sociaal-democratie zou behoren, dan zou ik in een 
verkiezingscampagne wel eens iets hebben gezegd 
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over deze nieuwe kalverliefde tussen oude commu-
nisten en sociaal-democraten. En ik vrees ook dat 
er over een paar jaar nog eens een dissertatie uit 
Harvard komt die ervoor zal zorgen dat dit lastige 
‘partijpolitieke integratieproject’ een kleinere of 
grotere smet op het blazoen van de Europese so-
ciaal-democratie werpt. Ik ben namelijk bang dat 
mijn ‘socialisme & democratie’ toch een andere is 
dan die van veel van mijn nieuwe Oost-Europese 
geestverwanten. 
 
rené cuperus
Medewerker Wiardi Beckman Stichting

Bottom-up over links
Er lag een doffe glans in de ogen van een vooraan-
staand PvdA-kamerlid toen ik haar op zaterdag-
avond 12 maart op een feestje in Amsterdam trof. 
Een uitstraling van ik-zou-wel-willen-maar-het-
wordt-toch-nooit-iets. Dezelfde ogen hadden die 
ochtend in de Volkskrant de oproep Samen Links voor 
een Ander Nederland gelezen, waarin acht parlemen-
tariërs van sp, GroenLinks en PvdA hun partijen 
oproepen op zoek te gaan naar een aansprekend 
alternatief voor het huidige regeringsbeleid. ‘Denk 
je dat het wat wordt?’, vroeg ze. ‘Ja’, ze ik, ‘tenzij je 
een beter idee hebt natuurlijk.’
 Linkse samenwerking — hoevelen zijn ons al 
voorgegaan? De inkt van de oproep was nog niet 
droog of in de pers stonden al lijstjes te lezen van 
eerdere oproepen die tot niets hadden geleid. Toch 
is dit andere koek. Het kan niemand zijn ontgaan 
dat cda en vvd meer en meer een gesloten rechts 
blok vormen. Zij kiezen voor elkaar en werken in 
volle overtuiging aan een neoconservatieve agenda 
die in Nederland zijn weerga niet kent. Daarbij is 
het sinds de mislukte formatiebesprekingen in het 
voorjaar van 2003 zonneklaar dat het cda heeft 
gekozen voor een behoudende koers, waarbij het 
de PvdA liever kwijt dan rijk is. Daarmee zit de zaak 
politiek op slot, want ook de weg naar Paars III, de 
vluchtroute voor de PvdA om het cda te ontlopen, 
is inmiddels afgegrendeld. De vvd gaat, in de flank 

opgejut door Wilders & co., steeds verder mee in 
het met de dag aanzwellende neoconservatieve 
denken. 
 Er zit voor de linkse partijen dus weinig anders 
op dan elkaar aan te kijken. En waarom ook niet? 
Wat rechts kan, kan links net zo goed of misschien 
wel beter. Ondanks de verschillen zijn er program-
matisch gezien meer overeenkomsten tussen PvdA, 
GroenLinks en sp dan dat er overeenkomsten zijn 
tussen PvdA, cda en vvd. Tijdens deze kabinets-
periode werden meer dan 1200 moties gezamenlijk 
gesteund door de linkse partijen. Natuurlijk levert 
dat nog geen programma op, maar het toont wel 
aan dat er een basis is voor een gezamenlijke 
agenda.
 Waarom zouden we die agenda niet wat meer 
body kunnen geven? Niet vanuit Hotel des Indes in 
Den Haag, maar van onderop: vanuit afdelingen, via 
werkgroepen, via de wetenschappelijke bureaus, 
in (thema-)bijeenkomsten. Dat is de beweging 
die we met de oproep voor Een Ander Nederland 
op gang willen brengen. Laten we werken aan een 
aansprekend alternatief voor het kille en wantrou-
wige politieke klimaat dat rechts laat ontstaan. Een 
alternatief dat mensen raakt, dat de democratie 
verdiept door de solidariteit weer de plaats te ge-
ven die nu aan de markt wordt toebedacht. Een al-
ternatief dat mensen niet reduceert tot consumen-
ten, maar mensen kansen biedt om hun dromen te 
realiseren. 
 Daarvoor is een open debat noodzakelijk tus-
sen iedereen die het hart links heeft zitten. Een 
Ander Nederland wil geen programma schrijven 
en streeft geen organisatorische eenheid na, maar 
wil dit debat stimuleren. Dat gebeurt op de web-
site www.eenandernederland.nl waar iedereen de 
oproep kan ondertekenen (ruim duizend mensen 
gingen u voor) en op 1 mei (Een Ander Nederland 
houdt van tradities) in een eerste discussiebijeen-
komst in De Balie in Amsterdam. Het kamerlid met 
die doffe glans in haar ogen is van harte welkom. 
Wedden dat we haar kunnen opvrolijken!

jos van der lans
Eerste-Kamerlid (GroenLinks)
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f o t o  marti jn beekman |  hollandse hoog te  

In de late avond van 22 maart jl. stemde de  
Eerste-Kamerfractie van de PvdA — evenals de fracties  
van GroenLinks, sp, ChristenUnie en sgp — tegen het 

voorstel tot deconstitutionalisering van de 
burgemeestersbenoeming. Een verstandig besluit,  

in lijn met het partijstandpunt, meent Frank de Vries, 
die overigens vindt dat de aanstellingswijze van de 
burgemeester een zaak van constitutionele orde is.  

Jos Kuijs betreurt de tegenstem van de PvdA-senatoren 
en constateert dat zij verzuimden de handreikingen  

die Thom de Graaf in het debat deed,  
naar waarde te schatten.

De woede die het ‘avondje van Van Thijn’ bij veel  
d66-ers losmaakte, lijkt te zijn omgezet in 

strijdvaardigheid: met het paasakkoord op zak kan 
het kabinet Balkenende ii rekenen op de steun van de 
sociaal-liberalen. Hein van Meeteren neemt de partij 

de maat. Waar staat d66, bijna veertig jaar na haar 
oprichting? En kan ze nog een betrouwbare partner  

voor de PvdA zijn? 

Na de tegenstem
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Noten  zie pagina 15

Na de tegenstem (1)

Een moedig besluit 
in een onzuivere discussie

frank de vries

Op dinsdagavond 22 maart jl. verwierp de Eerste 
Kamer met 31 tegen 42 stemmen het voorstel 
om de aanstellingswijze van de burgemeester 
uit de Grondwet te verwijderen. De fracties van 
sp, GroenLinks, ChristenUnie, sgp en PvdA 
onthielden hun steun aan deze deconstitutiona-
lisering. De vereiste gekwalificeerde meerder-
heid werd aldus niet gehaald. De gevolgen zijn 
bekend. Heel even dreigde er een kabinetscrisis, 
d66 belegde een congres en de PvdA-fractie in 
de Eerste Kamer werd een regenteske houding 
verweten. In de dagen na de verwerping plaatste 
een enkeling vraagtekens bij de uitkomst van de 
stemming. Oud-voorzitter van de Eerste Kamer 
Korthals Altes verweet de senaatsfractie ‘staat-
kundig onfatsoen’ en ‘misbruik van het staats-
recht’.1 Premier Balkenende deed er in de Tweede 
Kamer nog een schepje bovenop en verweet de 
Eerste Kamer buiten haar boekje te zijn gegaan. 
Zij zou ‘fout gedrag’ vertonen. De politicoloog 
Andeweg kwalificeerde het optreden van de te-
genstemmende senaatsfracties als ‘ongrondwet-
telijke usurpatie van bevoegdheden’.2

 Dat is ferme taal. Maar is deze kritiek terecht? 
Hadden de PvdA-senatoren inderdaad zoals zij 
in eerste lezing reeds hadden gedaan, vóór het 

voorstel tot grondwetswijziging moeten stem-
men? De handelwijze van de senatoren kan 
vanuit drie invalshoeken worden belicht. Dat 
zijn achtereenvolgens: 1. het verworpen voorstel 
zelf, 2. de politieke discussie over de gewenste 
aanstellingswijze van de burgemeester en 3. de 
staatsrechtelijke positie van de Eerste Kamer.

het voorstel tot  
deconstitutionalisering

Allereerst de inhoud van de wijziging zelf. De 
aanstellingswijze van de burgemeester is van 
oudsher in de Grondwet geregeld.3 Het huidige 
artikel 131 geeft aan dat de Commissaris van 
de Koning en de burgemeester bij koninklijk 
besluit worden benoemd. Deze procedure is in 
de afgelopen decennia omgeven door inspraak 
en betrokkenheid van de gemeenteraden. Deze 
betrokkenheid heeft inmiddels een hechte basis 
in de Gemeentewet.4 De praktijk wijst uit dat 
in ongeveer 95% van de gevallen de door de ge-
meenteraad gewenste burgemeester ook daad-
werkelijk wordt benoemd. Formeel kent Ne-
derland derhalve een door de Kroon benoemde 
burgemeester; materieel benoemen en ontslaan 
gemeenteraden de burgemeester.
 In eerste instantie was de poging om de be-
noeming van de burgemeester uit de Grondwet 
te schrappen vooral bedoeld als een makkelijke 
weg om de zo vurig gewenste ‘door de raad 
gekozen burgemeester’ dichterbij te brengen. 
Juist de PvdA achtte het gewenst om recht en 
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praktijk op elkaar te laten aansluiten. Na de de-
constititutionalisering zou de gewone wetgever 
dat dan moeten regelen. De lastige horde van de 
gekwalificeerde meerderheid die de Grondwet 
opwierp kon zo gemakkelijk worden omzeild. 
 Het inhoudelijke debat over de deconstitu-
tionalisering ging in wezen over de vraag of de 
benoemingswijze van de burgemeester zoals 
dat heet ‘van constitutionele orde’ is. Een aantal 
fracties in zowel de Eerste als de Tweede Kamer 
heeft altijd verdedigd dat zulks inderdaad het ge-
val was. De beide PvdA-fracties hebben zowel in 
eerste als in tweede lezing betoogd dat wat hun 
betreft de aanstellingswijze niet in de Grondwet 
thuishoorde, doch als een aangelegenheid van 
de gewone wetgever diende te worden gezien. 
Die keuze was vooral gebaseerd op de overtui-
ging dat hiermee de zo dringend gewenste door 
de raad gekozen burgemeester dichterbij kon 
worden gebracht. Die opstelling is uiteraard niet 
zo principieel te noemen. Politieke motieven 
domineren. Met deze opstelling heeft de PvdA 
ongemerkt ook diegenen die een ander type 
burgemeester wensten, rechtstreeks door de 
bevolking gekozen, de gelegenheid gegeven de 
vruchten van deconstitutionalisering te pluk-
ken. Thom de Graaf zag zijn kans schoon — dank 
u wel, PvdA!
 Gelet op de eerder door de PvdA uitgezette 
koers lag het natuurlijk voor de hand dat de 
senaatsfractie in tweede lezing zou instemmen 
met het voorstel. Maar zo eenvoudig was het 
niet. Juist omdat het debat naar het zich liet aan-
zien niet langer onder de hypotheek van de door 
de Grondwet vereiste tweederde meerderheid 
leek te liggen, ontvouwde zich in coalitiekringen 
een weinig verheffend schouwspel over de vraag 
hoe die (rechtstreeks) gekozen burgemeester er 
dan zou uitzien. Die helderheid kon niemand 
leveren. Ook de minister voor Bestuurlijke Ver-
nieuwing niet. 
 De conclusie is wat mij betreft helder. Wie 
daadwerkelijk vindt dat de benoemingswijze 
van de burgemeester niet in de Grondwet hoort, 
moet niet verbaasd zijn over het feit dat poli-
tieke partijen gebruikmaken van het gegeven 

dat een gewone meerderheid volstaat om het 
doel te halen. De dwang van het regeerakkoord 
zal in die situatie ook veel sneller worden ge-
voeld. Het valt zowel de Tweede als de Eerste 
Kamer te verwijten dat de gevaren van deze han-
delwijze onvoldoende zijn onderkend. Ik zou 
menen dat juist de fracties van de PvdA in beide 
kamers er beter aan hadden gedaan om zoals 
dat heet de ‘koninklijke weg’ te bewandelen. Er 
zijn legitieme constitutionele argumenten voor 
het verkleinen van de discrepantie tussen de 
Grondwet en de politieke praktijk. Wie daarvoor 
kiest heeft wat mij betreft de dure plicht om dat 
doel via een inhoudelijke grondwetswijziging 
te bewerkstelligen. Deconstitutionalisering is 
staatsrechtelijk gezien een zwaktebod. Overi-
gens gelden dezelfde opmerkingen uiteraard 
ook voor de voorstanders van een rechtstreeks 
door de bevolking gekozen burgemeester. 
 De in deze bijdrage bedoelde verwerping 
door de Eerste Kamer illustreert mijns inziens 
het belang van de verankering van de belangrijk-
ste staatsrechtelijke regels in een niet gemak-
kelijk te wijzigen Grondwet. In het debat over de 
deconstitutionalisering is aan dat belang door 
veel partijen nogal gemakkelijk voorbij gegaan. 
Dat is betreurenswaardig. Het gevolg van deze 
weinig principiële houding ten opzichte van de 
Grondwet is inmiddels duidelijk. Het is onder 
meer aan de PvdA-fractie in de Eerste Kamer 
te danken dat we deze conclusie nu kunnen 
trekken en dat we bovendien het debat over de 
rechtstreeks gekozen burgemeester weer zuiver 
kunnen voeren.

het debat over de gekozen  
burgemeester

Mijn tweede invalshoek is die van het debat over 
de aanstellingswijze van de burgemeester. Hier 
doet zich het fascinerende fenomeen voor dat 
partijen en in het bijzonder hun politieke leiders 
met verrassend veel gemak hun partijprogram-
ma’s overboord lijken te gooien. Wie goed 
kijkt ziet het volgende tafereel. Er bestaan in de 
Nederlandse politiek grofweg drie stromingen 
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in het debat over de rechtstreeks gekozen burge-
meester. 
 
a.   Er zijn partijen die van oudsher hechten aan 

handhaving van de koninklijke benoeming; 
hiertoe behoren cda, vvd, ChristenUnie en 
sgp.

b.   Er zijn partijen die van mening zijn dat de 
materiële positie van gemeenteraden in 
formele zin moet leiden tot een benoemings-
recht van gemeenteraden; hiertoe behoren 
GroenLinks, sp en PvdA.

c.   Er zijn partijen die vinden dat de burgemees-
ter rechtstreeks door de bevolking moet wor-
den aangewezen; dat geldt voor d66 en de 
lpf.

Deze voorkeuren zijn in de meeste bestaande 
partijprogramma’s beschreven.5 Op basis daar-
van gelden slechts 14 van de 150 leden van de 
Tweede Kamer als voorstander van de door 
minister De Graaf ingediende voorstellen. In de 
Eerste Kamer geldt dat voor 5 van de 75 leden.6 
Gelet op de partij- of verkiezingsprogramma’s 
is enige verbazing over de wijze waarop in som-
mige partijen het burgemeesterdebat woedt wel 
op zijn plaats.7 
 Een deel van de ophef over de besluitvorming 
in de Eerste Kamer is, dunkt mij, te verklaren 
vanuit de constatering dat de politieke leiding 
van de grote partijen, daartoe aangespoord door 
de media, deze verkiezingsprogramma’s ken-
nelijk als een achterhaald gegeven beschouwt. 
Van Aartsen, Verhagen, Bos en Halsema belijden 
immers openlijk hun voorkeur voor de recht-
streeks gekozen burgemeester. 
 De werkelijkheid in de meeste grote partijen 
is een heel andere. Juist de leden hechten veel 
waarde aan de oorspronkelijke uitgangspunten 
van de partij. Binnen de PvdA werd de ‘kloof ’ 
tussen leiding en achterban manifest toen de 
ledenraadpleging uitwees dat de partij geen heil 
zag in de rechtstreeks gekozen burgemeester. De 
PvdA-fractie in de Tweede Kamer trok uit deze 
ledenraadpleging de terechte conclusie dat zij 
de door de regering ingediende wetsvoorstellen 

met betrekking tot de burgemeester niet kon 
steunen. Conform de uitspraak van de PvdA-
leden diende de fractie een initiatiefvoorstel 
in tot invoering van de door de raad gekozen 
burgemeester. De fractie koos er niet voor om als 
uiterste politiek pressiemiddel instemming met 
de deconstitutionalisering afhankelijk te maken 
van de instemming met het eigen initiatief-
voorstel door anderen.8 Daarmee liet de fractie 
in wezen na de bedoeling van de PvdA met de 
deconstitutionalisering dichterbij te brengen. 
 Voor de PvdA-fractie in de Eerste Kamer la-
gen de kaarten wezenlijk anders. De discussie 
aldaar vond plaats in de wetenschap dat verdere 
behandeling van het eigen PvdA-ontwerp al-
lerminst succesvol zou verlopen. Bovendien zag 
de senaatsfractie zich geconfronteerd met het 
ontbreken van helderheid over de inhoud van 
de wetsvoorstellen waarmee minister De Graaf 
uiteindelijk naar de Tweede Kamer zou gaan, 
laat staan over de voorstellen waarmee De Graaf 
uiteindelijk in de eigen Eerste Kamer zou ar-
riveren.9 De PvdA-fractie in de Eerste Kamer zag 
zich aldus in tweede lezing geconfronteerd met 
andere omstandigheden dan rondom de besluit-
vorming in eerste lezing golden. Het aanvan-
kelijke doel dat de PvdA beoogde met de verwij-
dering van de benoeming van de burgemeester 
was immers verder weg dan ooit. De regering 
kon bovendien geen helderheid verschaffen 
over het uiteindelijke ‘smoel’ van de burgemees-
ter na de deconstitutionalisering. En intussen 
lagen er uitspraken van de eigen achterban, die 
de inzet van het verkiezingsprogramma op basis 
waarvan de senatoren waren gekozen, nog eens 
bevestigden.
 De senaatsfracties van GroenLinks, sp, Chris-
tenUnie, sgp en PvdA hebben allen gehandeld 
overeenkomstig de programma’s die de basis 
vormen van hun verkiezing. Binnen een stelsel 
waarin de vertegenwoordigende democratie 
invulling krijgt via politieke partijen is dat een 
keuze die uiteindelijk niet kan verbazen. Zij is 
begrijpelijk en consequent. Veeleer moeten in 
dat verband vraagtekens worden geplaatst bij 
het stemgedrag van de senatoren van vvd en 
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cda. Het zijn deze fracties die uiteindelijk als 
gevolg van de druk van afspraken binnen de 
coalitie contre coeur moesten instemmen met de 
deconstitutionalisering. 
 De Eerste Kamer hield met het besluit niet in 
te stemmen de Tweede Kamer een spiegel voor. 
Veranderingen in het politieke bestel kunnen al-
leen worden bereikt indien daarover brede con-
sensus bestaat. Die consensus ontbrak hier, ook 
omdat de debatten binnen de politieke partijen 
nog niet waren uitgewoed. De PvdA-fractie in de 
Eerste Kamer toonde zich uiteindelijk moediger 
en consequenter dan de partijgenoten in de 
Tweede Kamer. Ik ben daarover eerder verheugd 
dan teleurgesteld.

de staatsrechtelijke positie  
van de eerste kamer

Dan de rol van de Eerste Kamer. Daarover be-
staan veel misverstanden. Die misverstanden 
worden doorgaans alleen maar groter indien de 
Eerste Kamer besloten heeft iets te verwerpen 
dat de Tweede Kamer kennelijk wil. Dat komt 
altijd slecht uit. De Eerste Kamer heeft staats-
rechtelijk gezien een bijzonder sterke positie.10 
Wetten komen alleen tot stand indien zowel de 
Tweede als de Eerste Kamer daarmee instemt. 
Bovendien beschikt de Eerste Kamer, ook bui-
ten de wetsprocedure om, over stevige be-
voegdheden om de regering te controleren. In 
tweekamerstelsels zijn botsingen tussen de 
beide huizen van het parlement vrij gebruike-
lijk. Daar hoeft men niet onmiddellijk van te 
schrikken. Het Nederlandse staatsrecht heeft 
voor deze conflicten eigenlijk geen oplossing. 
Sterker nog, het stelsel lijkt die controverses te 
bevorderen doordat de Eerste Kamer in het wet-
gevingsproces eigenlijk geen andere keuze 
heeft dan het aannemen of verwerpen van 
wetsvoorstellen.11 
 Dit is een van de redenen waarom van ouds-
her wordt getracht de rol van de Eerste Kamer 
nader te definiëren. In de negentiende eeuw 
wees men vooral op de functie die de Eerste 
Kamer zou vervullen om een  ‘rem tegen over-

ijling’ te zijn, of om ‘ te waken tegen de waan van 
de dag’.12 Tegenwoordig zeggen we het net iets 
anders. De Eerste Kamer zou vooral acht moeten 
slaan op de uitvoerbaarheid van wetgeving en 
aandacht moeten hebben voor grondwettelijke 
en rechtsstatelijke aspecten van wet- en regelge-
ving.  Aldus ontrekken de werkzaamheden van 
de Eerste Kamer zich aan het dagelijkse politieke 
werk dat in de Tweede Kamer wordt verricht. 

Daar heerst de hectiek van alledag en daar ook 
zitten de fracties die via de binding aan het 
regeerakkoord de door de Kroon benoemde 
minister van een democratische legitimatie 
voorzien. 
 Het Nederlandse debat over de Eerste Kamer 
berust op twee onjuiste veronderstellingen. 
De eerste fout die wordt gemaakt is dat uit de 
hierboven genoemde bijzondere aandacht die de 
Eerste Kamer aan wetsvoorstellen zou moeten 
geven de conclusie wordt getrokken dat de Eer-
ste Kamer ook niet meer mag dan dat. Men de-
gradeert daarmee de Eerste Kamer tot een soort 
bijzonder rechterlijk college. De tweede onjuiste 
conclusie hangt daarmee samen. De zichtbare 
afstand van de Eerste Kamer tot de dagelijkse po-
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litieke ethiek aan de ‘overzijde’ betekent nog niet 
dat de oordeelsvorming door de Eerste Kamer 
ontdaan is van politieke aspecten. Het tegendeel 
is veeleer het geval. 
 Vanuit het Nederlandse staatsrecht is er 
geen enkele aanleiding om te veronderstellen 
dat de Eerste Kamer minder of anders invul-
ling geeft aan haar taak om, in de woorden van 
artikel 50 van de Grondwet ‘het gehele Neder-
landse volk’ te vertegenwoordigen. Ook de Eer-
ste Kamer is te beschouwen als een volwaardige 
politieke vertegenwoordiging. Daaraan doet 
haar indirecte verkiezingswijze ten principale 
geen afbreuk.13 
 De senaatsfracties die in het debat over de 
tweede lezing van het voorstel tot deconstitutio-
nalisering uiteindelijk besloten niet in te stem-
men met het voorstel droegen, zoals beschreven, 
daarvoor in hoofdzaak uitvoeringsargumenten 
aan. De onzekerheid over het verdere wetge-
vingstraject was daarbij het belangrijkste argu-
ment. Het moge duidelijk zijn dat, welke discus-
sie men verder ook voert over de positie van 
de Eerste Kamer, dit type argument bij uitstek 
thuishoort in de Eerste Kamer. Maar deze frac-
ties deden meer. Zij bedreven oppositiepolitiek. 
 De heftigheid waarmee de coalitiefracties 
hun vervolgens verweten daarmee buiten hun 
boekje te zijn gegaan, toont mijns inziens pre-
cies aan dát de Eerste Kamer in essentie een 
politiek orgaan is. Het staat de fracties in dat 
huis volkomen vrij een oordeel te vellen over 
ingediende wetsvoorstellen, zelfs als dat een 
grondwetsherziening in tweede lezing betreft. 
Er is vanuit staatsrechtelijk perspectief geen 
enkele aanleiding om vraagtekens te plaatsten 
bij senaatsfracties die omwille van een elders 
gesloten regeerakkoord instemmen met een 
voorstel dat zij eigenlijk niet willen, noch om 
datzelfde te doen ten aanzien van fracties die 
vanuit hun oppositierol de regering het vuur na 
aan de schenen leggen. De Eerste-Kamerfractie 
van de PvdA maakte op volkomen legitieme 
wijze gebruik van haar machtspositie. Dat is in 
de politiek, dunkt mij, eerder een positieve dan 
een negatieve kwalificatie. Het staatsrecht staat 

die keuzes niet in de weg. Dat is voor sommigen 
geen prettige boodschap. Maar ach, het staats-
recht is er niet per se om te troosten.

drie conclusies

De keuze van enkele senaatsfracties om dwars 
tegen het politieke verwachtingspatroon in toch 
niet akkoord te gaan met het schrappen van de 
burgemeestersbenoeming uit de Grondwet, valt 
toe te juichen. Duidelijk is dat discussies over de 
aanstellingswijze van politieke ambtenaren, zo-
als de burgemeester, inderdaad van constitutio-
nele orde zijn. Dergelijke discussies moeten bin-
nen de context van de huidige Grondwet worden 
gevoerd. Zij dienen niet te worden vertroebeld 
met buiten de Grondwet gelegen doelstellingen.
 Het tweede winstpunt van het debat is dat 
de fracties in de Eerste Kamer hebben laten zien 
dat nogal freischwebende keuzes van partijleiders 
hun grenzen kennen. Dat illustreert nog eens 
het belang van de politieke partij als democra-
tisch gegeven. Partijleiders kunnen niet onge-
straft voorbijgaan aan de voorkeuren die hun 
partijen in beginsel- of verkiezingsprogramma’s 
hebben verankerd.
 Het laatste pluspunt lijkt mij dat overduidelijk 
nut en noodzaak van de Eerste Kamer zijn aan-
getoond. De Eerste Kamer verkondigt niet altijd 
prettige boodschappen voor kabinetten of meer-
derheden in de Tweede Kamer. Zij zorgt daarmee 
wel voor een gezonde balans in ons staatsbestel.
 De verwijten die zijn geuit in de richting van 
de Eerste Kamer en in het bijzonder de senaats-
fractie van de PvdA raken kant noch wal. Van 
‘staatkundig onfatsoen’ of ‘fout gedrag’ is geen 
sprake. Ook niet van ‘usurpatie van bevoegd-
heden’ of van ‘constitutioneel powerplay’, zoals 
cda-senator Dµlle beweerde. Hier werd politiek 
bedreven in een vertegenwoordigend orgaan, 
geheel binnen de kaders van de Nederlandse 
Grondwet. Daar is niets mis mee. Integendeel, 
de Eerste Kamer zorgde er uiteindelijk voor dat 
er een einde kwam aan een merkwaardig poli-
tiek proces, waarin de Grondwet vooral als een 
vervelende hindernis werd ervaren. Dankzij de 
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PvdA-fractie in de Eerste Kamer zijn de onfrisse 
constitutionele dampen rondom het burge-
meestersdossier voorlopig opgetrokken. Dat 
lijkt mij winst. Het kabinet-Balkenende doet er 

intussen alles aan om die onzuiverheid weer in 
het debat terug te brengen. De PvdA zou er goed 
aan doen daar niet langer aan mee te werken. 
Laten we Ed van Thijn vragen hoe dat moet!

Noten 

1.  F. Korthals Altes, ‘PvdA ontbeert 
elk staatkundig fatsoen’ , in: de 
Volkskrant d.d. 26 maart 2005 p. 
13.

2.  Rudy Andweg, ‘Usurpatie van 
macht’, in: nrc Handelsblad d.d. 
23 maart 2005.

3.  Zie art. 199 lid 2 Grondwet 1848: 
‘De voorzitter wordt door den 
Koning, ook buiten de leden 
van den raad, benoemd en door 
Hem ontslagen.’

4.  Zie de art. 61 en 61a t/m 61e van 
de Gemeentewet.

5.  Alleen het verkiezingspro-
gramma van de vvd zwijgt ten 
aanzien van de burgemeester. 
De partij heeft zich nochtans 
nimmer openlijk en eenduidig 
uitgesproken voor een recht-
streeks gekozen burgemeester. 

Wel spreekt de commissie-
Dales, die onlangs een nieuw 
beginselmanifest schreef, zich 
hiervoor uit. 

6.  De leden van d66, de lpf en de 
osf.

7.  Zie hierover ook Erik Jurgens, 
‘Gedram De Graaf werkte con-
traproductief ’, in: de Volkskrant 
d.d. 30 maart 2005, p. 13. 

8 Slechts 4 leden uit de fractie van 
42 stemden uiteindelijk tegen. 
Het ging hier om de leden Van 
Dijken, Van Heteren, Noorman-
Den Uyl en De Vries.

9.  De PvdA-fractie voegde onder 
leiding van haar woordvoerder 
Ed van Thijn nog een element 
aan de discussie toe, namelijk 
de burgemeester in zijn rol als 
beheerder van de politie. Niet 
helder was of het kabinet-Balke-
nende ook in de toekomst burge-

meesters als korpsbeheerder zou 
blijven zien. De PvdA verzette 
zich onder leiding van oud-bur-
gemeester Van Thijn tegen een 
mogelijke centralisering van het 
beheer over de politie. De fractie 
achtte dat voor de lokale betrok-
kenheid bij het politiebeleid 
onwenselijk. Minister De Graaf 
kwam de fractie in dit bezwaar 
uiteindelijk afdoende tegemoet.

10.  Zie F. de Vries, De staatsrechtelijke 
positie van de Eerste Kamer, proef-
schrift rug , Deventer 1999.

11.  De Vries, a.w., p. 350.
12.  Zie hiervoor bijvoorbeeld ook: 

M.J. Kramer, De Eerste Kamer 
der Staten-Generaal in Nederland, 
proefschrift gu, Amsterdam 
1918 en J.Th de Ruwe, De Eerste 
Kamer der Staten-Generaal, proef-
schrift kun, Nijmegen 1957.

13.  De Vries, a.w., p. 342-345.
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Over de auteur Jos Kuijs is wetenschappelijk mede-
werker van het Centrum voor Lokaal Bestuur van de 
Wiardi Beckman Stichting

Na de tegenstem (2)

Geen regie, wel  
trechterdenken

jos kuijs

Het aftreden van Thom de Graaf als minister 
van Bestuurlijke Vernieuwing en de dreiging 
van een kabinetscrisis hebben de PvdA-senaats-
fractie vroegtijdig buiten de schijnwerpers 
geplaatst. Een geluk bij een ongeluk. Want er 
is nogal wat aan te merken op de fractie. In het 
debat over de deconstitutionalisering van de 
burgemeestersbenoeming ontbrak het aan ade-
quate regie. Bovendien verzuimde de fractie een 
duidelijke ondergrens aan de onderhandelingen 
te stellen, waardoor minister De Graaf op het 
verkeerde been werd gezet. Een reconstructie 
van een debat vol misverstanden en emotie. 

de kwestie

De beslissing waar de senaat op 22 maart 2005 
voor stond was helder en simpel. In de huidige 
situatie staat de aanstellingswijze van de burge-
meester beschreven in de Grondwet. Dat artikel, 
waarin is bepaald dat de Kroon de burgemeester 
benoemt, is sterk gaan knellen. Nu de minister 
van Binnenlandse Zaken de laatste jaren vrijwel 
altijd degene aanstelt die de voorkeur heeft van 
de gemeenteraad, is de kroonbenoeming eigen-
lijk een wassen neus. En sinds gemeenteraden 
kunnen besluiten een referendum te houden 
over twee kandidaten voor het burgemeesters-

ambt is die wassen neus alleen maar groter 
geworden. De laatste minister van Binnenlandse 
Zaken van PvdA-huize, Klaas de Vries, diende 
tijdens het tweede paarse kabinet een voorstel 
in om de benoemingswijze uit de Grondwet te 
halen. De aanstellingswijze kon dan later met 
gewone wetgeving worden ingevuld. In eerste 
lezing haalde dat voorstel tot deconstitutionali-
sering een meerderheid, al stemde het oppositi-
onele cda tegen. Na het tussenkabinetje met de 
lpf, sloten cda, vvd en d66 een regeerakkoord 
waarin de introductie van de direct gekozen bur-
gemeester werd afgesproken.
 Binnen de PvdA was van begin af aan de lobby 
tegen de direct gekozen burgemeester goed ge-
organiseerd. Sommigen lieten zich leiden door 
het sentiment dat d66 de PvdA in de steek had 
gelaten door Balkenende ii mogelijk te maken. 
Anderen, burgemeesters of mensen die dat wil-
den worden, telden hun knopen en wisten dat er 
aan hun carrière een einde zou kunnen komen 
wanneer de bevolking het voor het zeggen kreeg. 
Weer anderen lieten zich leiden door angst: bij 
rechtstreekse verkiezing van burgemeesters 
zouden onbekwame bestuurders het in de ge-
meenten voor het zeggen krijgen en het Rijk zou 
de portefeuille van de burgemeester uitkleden.
 Een steekhoudender argument, door Groen-
Links naar voren gebracht, is dat de direct ge-
kozen burgemeester de invloed van politieke 
partijen aantast. Bij elkaar opgeteld bezetten lo-
kale partijen nu de meeste raadszetels, maar zij 
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hebben slechts een enkele burgemeester. Zonder 
steun van landelijk georganiseerde politieke 
partijen is het dus blijkbaar bijzonder moeilijk 
een burgemeester benoemd te krijgen. In een sy-
steem met directe verkiezing door de bevolking 
zou dat anders worden. Iedereen zou zich kan-
didaat kunnen stellen en een partijstempel zou 
zelfs wel eens negatief kunnen uitpakken. Opzet 
of niet, aan de vooravond van het debat in de Eer-
ste Kamer haalde de Maastrichtse burgemeester 
Gerd Leers de landelijke pers met de mededeling 
dat hij niet namens het cda aan eventuele ver-
kiezingen zou deelnemen, maar op eigen titel.
 Bijzondere aandacht verdient de positie 
van de gemeenteraad. In 2000 constateerde 
een staatscommissie onder leiding van de Gro-
ningse hoogleraar Elzinga dat de lokale politiek 
zich in een neerwaartse spiraal bevond. Als 
oplossing daarvoor werd het dualisme bedacht 
en nog in dezelfde kabinetsperiode ingevoerd. 
Maar de crisis van het lokale bestuur is daardoor 
niet opgelost, ze duurt onverminderd voort. 
Verschillende factoren spelen daarbij een rol. 
Ik noem er een aantal. Het raadswerk is steeds 
ingewikkelder geworden, mede doordat het Rijk 
steeds meer taken bij gemeenten heeft neerge-
legd. Raadsleden raken steeds verder achterop 
bij ambtenaren, wethouders en burgemeesters. 
Voor hen zijn er allerlei scholingstrajecten, voor 
raadsleden nauwelijks. Gemeenteraden — enkele 
uitgezonderd, zoals die in Almere — zijn niet in 
staat hun werk beter te organiseren: ze verga-
deren zich een slag in de rondte en lezen zich 
ongans. Fracties komen niet toe aan fundamen-
tele debatten: de fractievergadering is afgelopen 
als het postvakje ‘in’ leeg is. Jonge talenten in de 
raad houden het snel voor gezien omdat ze niet 
het idee hebben dat hun werk ertoe doet. Het 
in de Gemeentewet geformuleerde hoofdschap 
van de gemeenteraad stelt in de praktijk dan ook 
niet veel voor. De komst van het dualisme heeft 
intussen de positie van de wethouder aangetast. 
Die maakt nu geen deel meer uit van de fractie, 
waardoor de slagkracht van de gemeente als ge-
heel is verzwakt.
 De positie van de gemeenteraad krijgt hier 

zo veel aandacht omdat deze zeer zorgelijk is én 
omdat een aantal PvdA-senatoren in het decon-
stitutionaliseringsdebat aanvoerde dat de komst 
van de gekozen burgemeester, zo kort na de in-
voering van het dualisme, tot chaos zou leiden. 
Dat is een papieren argument: die ontreddering 
— of chaos, zo gewild — is er allang. De komst van 
een direct gekozen burgemeester zou juist heil-
zaam kunnen werken. Gemeenteraden zouden 
erdoor worden gedwongen om zich te bezinnen 
op hun rol en werkzaamheden. Een burgemees-
ter met een stevig mandaat van de kiezers kan de 
raad totaal wegspelen. Maar de kans dat raden 
zich concentreren op hun controlerende rol en 
raadsleden zich meer opstellen als volksverte-
genwoordigers is een stuk groter. Een macht 
roept altijd een tegenmacht op.
 Het is geen goed idee om — zoals een meerder-
heid van de PvdA-leden wil — de burgemeester 
formeel te laten kiezen door de gemeenteraad. 
Zo’n burgemeester bekleedt geen eigenstandige 
positie, maar zit met stalen kabels vastgeklon-
ken aan de raad. Een belangrijker bezwaar is 
dat dit model niet tegemoetkomt aan de wens 
van burgers om zelf te bepalen wie de eerste 
burger is. Raadsleden zijn voor hen veelal grote 
onbekenden — die vertrouw je zo’n verkiezing 
niet toe. Een direct gekozen burgemeester geeft 
burgers meer invloed. 

de aanloop

De plenaire vergadering van de Eerste Kamer be-
gon al vroeg, die dinsdag 22 maart. Om klokslag 
negen uur beet PvdA-senator, oud-burgemeester 
en oud-minister van Binnenlandse Zaken, Ed 
van Thijn het spits af. Het was het begin van een 
lange dag die even na elven ’s avonds dramatisch 
zou eindigen. De eerste zetten in het debat wa-
ren echter al eerder gezet.
 De PvdA-fractie had helemaal geen zin om 
mee te werken aan een spoedige behandeling 
van de grondwetswijziging. Het wetsvoorstel 
van het kabinet over de direct gekozen burge-
meester stond de leden niet aan. Traineren was 
daarom de boodschap. Na de behandeling in 
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tweede lezing van de grondwetsherziening in de 
Tweede Kamer, op 10 november 2004, diende de 
Eerste-Kamerfractie van de PvdA zoveel schrifte-
lijke vragen in dat de behandeling niet voor eind 
maart kon plaatsvinden. Het gevolg was dat de 
tijd begon te dringen: na het senaatsdebat zou 
het kabinet nog weinig tijd resten om de nieuwe 
wet over de burgemeestersverkiezing door beide 
Kamers te loodsen. Op deze manier voorzag de 
PvdA-senaatsfractie zich van een argument dat 
op 22 maart een grote rol zou gaan spelen.
 In de aanloop naar het debat toonde de fractie 
zich ontstemd over het feit dat minister de Graaf 
nog geen contact had opgenomen. De Graaf had 
de PvdA nodig voor een tweederde meerderheid 
vóór de grondwetswijziging. Maar in plaats 
van zijn energie voor de senaat te gebruiken, 
was Thom de Graaf op campagne door het land. 
Daar probeerde hij de gekozen burgemeester te 
verkopen aan bestuurders die daar geen enkele 
interesse in hadden.
 In de week voor het debat kwam het contact 
tussen De Graaf en Van Thijn alsnog tot stand. 
Maar een strategisch gesprek waarin zij testten 
waar de piketpaaltjes stonden, is het niet ge-
weest, zo bleek later uit het debat. Meer dan dat 
De Graaf zijn standpunt nog maar eens uiteen-
zette, kan er niet zijn gebeurd — en elke PvdA’er 
weet dat zoiets averechts kan uitpakken. 

eerste termijn

Op 22 maart was in de senaat het wetsvoorstel 
over de direct gekozen burgemeester officieel 
niet aan de orde. Hetzelfde geldt voor het vraag-
stuk van het gezag over de politie. Enkel het uit 
de Grondwet halen van de kroonbenoeming 
van burgemeesters stond op de rol. De Eerste 
Kamer bepaalt echter zelf wat zij wel of niet wil 
behandelen en besloot beide zaken bij het debat 
te betrekken. Dat was ook onvermijdelijk, zou de 
PvdA-fractie na afloop betogen, omdat de behan-
deling van de grondwetswijziging en die van het 
wetsvoorstel over de direct gekozen burgemees-
ter in de tijd zo dicht op elkaar zaten. Ze vergaten 
erbij te zeggen dat vanwege de eigen tactiek van 

traineren, de fractie zelf medeverantwoordelijk 
was voor dat probleem.
 In het plenaire debat begon Van Thijn met te 
stellen dat hij problemen had met het feit dat het 
nu weliswaar om een wijziging van de Grond-
wet ging, maar dat de invulling van wat daarna 
zou komen, een direct gekozen burgemeester, al 
klaarlag. Mijn stelling is dat als dit punt van de 
‘koppelverkoop’ voor de PvdA-fractie werkelijk 
van doorslaggevende betekenis was, de woord-
voerder het hierbij had kunnen laten: een stem 
tégen de grondwetsherziening lag dan voor de 
hand. Maar Van Thijn verbond aan zijn medede-
ling geen enkele conclusie. Sterker, hij vervolgde 
zijn betoog met de zin: ‘Het gaat ons om een 
drietal problemen.’ Het betrof de big bang in 
2006, de burgemeester als voorzitter van de ge-
meenteraad en de dreigende centralisatie van de 
politie. Met deze opstelling wekte Van Thijn de 
indruk dat er met de PvdA te onderhandelen viel.
 Het probleem van het raadsvoorzitterschap 
was inmiddels al naar ieders tevredenheid 
opgelost, omdat De Graaf in de schriftelijke 
behandeling op dit punt een wijziging van de 
Grondwet had beloofd. Ook over de big bang 
had hij enkele toezeggingen gedaan, richting 
Tweede Kamer, maar Van Thijn wilde daarover 
meer duidelijkheid. Vervolgens maakte Van 
Thijn, met instemming van zijn fractie, vooral 
van de politiebevoegdheden een groot punt: 
‘Ons belangrijkste bezwaar betreft echter de ont-
brekende samenhang met de op handen zijnde 
reorganisatie van het politiebestel.’
 In zijn antwoord in eerste termijn kwam De 
Graaf de PvdA tegemoet: ‘Wij zullen bij de be-
handeling van de wetsvoorstellen in de Tweede 
Kamer nadere voorstellen doen om de invoering 
van de rechtstreeks gekozen burgemeester (…) 
voor het overgrote gedeelte van de gemeenten 
ten tijde van de raadsverkiezingen van 2010 te 
laten plaatsvinden en in de in aantal beperkte 
grotere gemeenten bij de raadsverkiezingen in 
2006.’ Omdat het wetsvoorstel eerst nog door 
de Tweede Kamer moest worden behandeld, 
wilde de minister geen details bespreken. Dat 
was begrijpelijk: afspraken in de Eerste Kamer 

Na de tegenstem  Jos Kuijs  Geen regie, wel trechterdenken

S&D4-2005.indd   18 14-04-2005   17:58:54



s& d  4  |  20 0 5

19

over een wetsvoorstel dat nog door de Tweede 
Kamer moest worden besproken, zouden hem 
daar in grote problemen hebben gebracht. Van 
Thijn was niet tevreden. ‘Kunnen de gemeenten 
niet zelf mede bepalen of ze aan zo’n verkiezing 
toe zijn?’ vroeg hij aan de minister. Het was een 
argument dat hij in eerste instantie niet naar 
voren had gebracht. Een nieuw argument dus, 
waardoor Van Thijn het beeld opriep van een 
PvdA voor wie geen toezegging voldoende was 
en die telkens met nieuwe bezwaren kwam. 
Hoe logisch het misschien ook klinkt, het zou 
een nieuwe trend zijn wanneer gemeenten in 
het vervolg zelf mogen uitmaken of ze aan in-
voering van zoiets fundamenteels als een direct 
gekozen burgemeester toe zijn. Terecht voelde 
De Graaf hier dan ook niets voor.
 Vervolgens kruisten de woordvoerder en de 
minister uitgebreid de degens over de kwestie 
van de politie. In afwachting van een door het 
kabinet voorgenomen evaluatie van het politie-
bestel met vijfentwintig regio’s dat een decen-
nium geleden werd ingevoerd, wilde De Graaf 
geen toezeggingen doen over de toekomst van 
dat bestel. Wel zegde hij toe dat in deze kabi-
netsperiode over wijzigingen in dat bestel ‘niet 
definitief wordt beslist’.

tweede termijn

Naar eigen zeggen genoot de PvdA-fractie een 
rustige avondmaaltijd. De leden constateerden 
— ten onrechte — dat De Graaf niets had toegezegd, 
zodat er ook niet veel viel te bespreken. In de 
ogen van de fractie bleef De Graaf rolvast door 
geen millimeter te bewegen.
 In tweede termijn zette Van Thijn de eis dat 
gemeenten zelf zouden moeten kunnen bepalen 
wanneer ze burgemeestersverkiezingen orga-
niseren veel zwaarder aan. ‘Waarom moeten 
wij de gemeenten de vernieuwing door de strot 
duwen?’, hield hij de minister voor. Ook de 
handreiking van De Graaf inzake de politie vond 
hij onvoldoende. Van Thijn wilde niet alleen 
een toezegging dat er in deze kabinetsperiode 
niets zou veranderen, hij wilde ook garanties 

dat veranderingen in een volgende periode 
achterwege zouden blijven — een staatsrechtelijk 
novum. Van Thijn: ‘Nog afgezien van het feit dat 
deze kabinetsperiode normaal gesproken niet 
meer zo lang duurt, stelt een toezegging dat er 
in deze kabinetsperiode geen voorstellen zullen 
worden gedaan in die richting ons niet tevreden, 
omdat wij echt denken aan het politiebestel en 
de lokale inbedding op een wat langere termijn.’ 

Van Thijn wilde duidelijkheid over de politie en 
pleitte er daarom opnieuw voor om de verande-
ring in de aanstellingswijze van de burgemees-
ter uit te stellen tot 2010. Even later sprak hij de 
zin uit die herhaaldelijk in de media te horen is 
geweest: ‘Op dit moment, bij de huidige stand 
van zaken, zal ik mijn fractie adviseren om haar 
stem aan de grondwetswijziging te onthouden.’ 
Een uitspraak die De Graaf duidelijk maakte dat 
hij met meer toezeggingen over de brug moest 
komen.
 Daarbij ging de minister er nog steeds vanuit 
dat die toezeggingen vooral moesten worden 
gedaan inzake de dreigende centralisatie van 
het gezag over de politie, door Van Thijn in zijn 
eerste termijn ‘ons belangrijkste bezwaar’ ge-
noemd. Veel ruimte had de minister niet op dit 
terrein: d66 schatte in dat verdere toezeggingen 
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op bezwaren zouden stuiten van de mede voor 
de politie verantwoordelijke cda-minister 
Donner van Justitie. In het half uur schorsing 
dat De Graaf had aangevraagd werd contact ge-
zocht met Donner om hem mede te delen dat de 
minister de PvdA verder tegemoet zou komen. 
‘Of we hebben morgen een kabinetscrisis, of de 
PvdA moet maar uitleggen waarom ze de grond-
wetswijziging tegenhield vanwege vijfentwintig 
korpsbeheerders,’ zo vatte een d66-er de situatie 
samen. Om de PvdA tegemoet te komen was 
De Graaf dus bereid om grote problemen in het 
kabinet op de koop toe te nemen. Inderdaad was 
Minister Remkes van Binnenlandse Zaken, op 
dat moment aanwezig in perssociëteit Nieuws-
poort, not amused toen hij achteraf van de toezeg-
gingen van De Graaf hoorde.
 Die toezeggingen waren werkelijk aanzien-
lijk. Maar de PvdA-fractie zat zo in haar eigen 
denkpatroon gevangen, redenerend dat De 
Graaf geen substantiële gebaren zou maken, 
dat ze dat niet zag. Ten eerste zegde De Graaf 
toe dat verkiezing van de burgemeester in een 
aantal grote gemeenten in 2006 niet hoefde te 
betekenen dat de rest in 2010 zou volgen. Van 
Thijn reageerde met de woorden: ‘Waarom heeft 
u dat niet eerder bedacht?’ Ten tweede beloofde 
De Graaf dat via een apart invoeringstraject 
zou worden geregeld dat in een deel van de 
gemeenten pas ná 2010 voor het eerst directe 
burgemeestersverkiezingen zouden worden 
gehouden. In de handelingen van de Kamer is de 
reactie van de PvdA-fractie hierop niet terug te 
vinden, omdat deze niet voor de microfoon werd 
gegeven en deels non-verbaal was. In plaats van 
tevredenheid over deze knieval door De Graaf, 
heerste er in de PvdA-fractie verontwaardiging: 
de minister maakt er een potje van, vond men.
 Vervolgens was het egeltjes vrijen over de 
politie. De Graaf: ‘Ik heb geenszins willen aan-
geven dat het verstandig is om de komende 
tijd te knabbelen aan de beheerspositie van de 
burgemeesters die dat beheer thans voeren. Ik 
doel dan op de korpsbeheerders. In de komende 
jaren moet er mijns inziens ook geen afbreuk 
worden gedaan aan de positie van de korpsbe-

heerder.’ Dµlle (cda) begreep onmiddellijk de 
politieke implicaties van deze toezegging en 
wilde weten of het standpunt van De Graaf wel 
het kabinetsstandpunt was. Het was in feite 
een overbodige vraag omdat ministers altijd 
namens het kabinet spreken. Zo werd duidelijk 
gemaakt hoe ongelukkig het cda  met de opstel-
ling van De Graaf was.

besluit

De PvdA-fractie vroeg een schorsing van een half 
uur aan, die uiteindelijk bijna een uur duurde. 
Nu wreekte zich het feit dat de fractie zich niet 
had voorbereid op een ‘meebewegende’ minis-
ter. Ze had niet geformuleerd welke toezeggin-
gen De Graaf moest doen om de PvdA over de 
streep te trekken. Sommige fractieleden waren 
zo gevangen geraakt in het eigen trechterden-
ken dat ze meenden dat De Graaf ∑berhaupt 
geen toezeggingen had gedaan, laat staan dat ze 
toekwamen aan een beoordeling daarvan. Daar-
naast speelde druk van buitenaf een enorme 
rol. De media waren massaal aanwezig in het 
Eerste-Kamergebouw en gingen ervan uit dat 
als puntje bij paaltje kwam, de PvdA-fractie wel 
zou bijdraaien. Die verwachting werd onder 
meer uitgesproken door Ferry Mingelen in Den 
Haag Vandaag en in datzelfde programma ook 
door Jan Terlouw. Dit sterkte een aantal PvdA-
senatoren in hun voornemen om de rug recht te 
houden.
 ‘We waren er in een kwartier uit,’ zou frac-
tievoorzitter Han Noten een paar dagen later 
zeggen op een speciale bijeenkomst georgani-
seerd door het Centrum voor Lokaal Bestuur. Dat 
klopt, maar dat was niet omdat er afgewogen 
besluitvorming had plaatsgevonden. Van Thijn, 
sinds ’s ochtends negen uur in de weer, had er 
tabak van. Net als De Graaf wilde hij dat er een 
besluit zou vallen. De heksenketel die het in de 
Eerste Kamer al de hele dag was, dreigde op dat 
moment over te koken. PvdA-fractieleden liepen 
nog op de gang en waren niet present in de frac-
tiekamer. Haast was geboden, want Han Noten 
moest nog met Wouter Bos praten. Daarom 
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werd besloten tot een snelle stemronde. Drie 
leden waren voor de wijziging van de Grondwet 
waaronder Noten zelf, berichtte Het Financieele 
Dagblad de volgende dag. Blijkbaar had hij wel 
beweging waargenomen in het standpunt van 
De Graaf, maar leidde dit niet tot een andere op-
stelling van de fractie.
 Op de genoemde bijeenkomst van het 
Centrum voor Lokaal Bestuur gaf Noten een 
curieuze verklaring voor het stemgedrag van 
zijn fractie. Hij stelde het principieel onjuist te 
vinden dat de invulling van een leemte in de 
Grondwet al klaarlag, terwijl die Grondwet nog 
moest worden veranderd. Het lijkt er op alsof de 
geschiedenis achteraf wordt herschreven. Want 
als dit zo lag voor de fractie als geheel was er 
geen lange schriftelijke behandeling nodig ge-
weest en is het op zijn minst onkies te noemen 
dat de PvdA-fractie De Graaf in het debat dwong 
tot het doen van allerlei toezeggingen, wetende 
dat die nooit toereikend konden zijn. In de visie 
van Noten moeten eerst de twee kabinetsperio-
des verstrijken die nodig zijn voor het wijzigen 
van de Grondwet, voordat een kabinet nieuwe 
voorstellen op dat punt kan opnemen in een 
regeerakkoord. Het is een hele puriteinse opvat-
ting over het omgaan met de Grondwet, die zel-
den zo wordt gehanteerd en die bovendien door 
de PvdA-fractie in de Tweede Kamer duidelijk 
niet wordt gedeeld. Daar ligt immers een initia-
tief-wetsvoorstel van Jan Boelhouwer inzake een 
door de raad gekozen burgemeester. Ook in dat 
model is immers een wijziging van de Grondwet 
noodzakelijk. Als we Notens redenering volgen, 
kan Boelhouwers voorstel voorlopig worden op-
geborgen. Dat geldt dan ook voor een uitspraak 
van het PvdA-congres in Groningen uit decem-
ber 2003: dat congres sprak zich uit vóór een 
door de raad gekozen burgmeester. 
 Dit alles brengt mij bij de opstelling van de 
politiek leider van de PvdA, Wouter Bos. Het is 
geen geheim dat Bos voorstander is van een direct 
door de bevolking gekozen burgemeester. In Gro-
ningen maakte hij zich al zorgen dat het congres 
zich daartegen zou uitspreken. Partijvoorzitter 
Koole stuurde toen aan op een ledenraadpleging 

over de kwestie, die zorgde voor enig uitstel. 
De uitslag van die raadpleging, een duidelijke 
voorkeur voor ‘kiezen door de raad’, was geen 
verrassing. Met dat resultaat op tafel waren de 
handen van de Tweede-Kamerfractie gebonden. 
Er kon immers niet meer worden onderhandeld 
over de condities waaronder een direct gekozen 
burgemeester zou worden ingevoerd. Het voor-
stel tot grondwetsherziening moest echter nog 

in tweede lezing door de Tweede Kamer en voor 
een tweederde meerderheid waren de stemmen 
van de PvdA-fractie nodig. Even leek het er op dat 
de fractie een spaak in het wiel van De Graaf zou 
steken, maar Bos voorkwam dat door het machts-
woord te spreken.
 Zo’n manier van optreden is altijd schadelijk, 
maar kan soms nodig zijn. Die lijn moet dan wel 
consequent worden doorgezet. Dat is nu niet 
gebeurd. Op 22 maart was Bos niet welkom in 
de senaatsfractie van zijn partij. Het dreigement 
dat hij bij een tegenstem zijn conclusies zou 
trekken herhaalde hij niet. Misschien was zijn 
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inschatting dat zo’n tactiek bij de als eigenzinnig 
bekendstaande senatoren verkeerd zou uitpak-
ken. Maar dat hij nu niet doorzette maakt zijn 
actie in de Tweede-Kamerfractie achteraf over-
bodig.

Na de tegenstem  Jos Kuijs  Geen regie, wel trechterdenken

 De conclusie moet luiden dat de PvdA van de 
hele kwestie van de gekozen burgemeester een 
rommel heeft gemaakt. Er is één lichtpuntje: van 
een complot was geen sprake. Zoiets vereist een 
strakke regie en die was, zoals gebruikelijk, ver 
te zoeken.

S&D4-2005.indd   22 14-04-2005   17:58:56



s& d  4  |  20 0 5

23

Over de auteur  Hein van Meeteren is politicoloog, 
jurist en gecertificeerd conflictbemiddelaar. Hij was 
van 1997 tot 2004 actief lid van d66

Noten  zie pagina 27

Na de tegenstem (3)

Democraten 2005

hein van meeteren

Wat is er aan de hand met d66? Hoe moet het 
verder met de partij die ooit werd opgericht 
om het politieke bestel een dreun te geven in 
de richting van ‘meer democratie’ en die de be-
stuurlijke en politieke verhoudingen eens gron-
dig wilde opfrissen?
 De afgelopen weken vielen mij, ex-partijge-
noot, allerlei curieuze uiterlijkheden op.1 Het 
gescheld bijvoorbeeld. Met verbazing hoorde ik 
d66-kamerleden en -ministers termen bezigen 
als ‘ratten’, ‘tuig’ en ‘schorriemorrie’ en dingen 
zeggen als: ‘De Van Thijns van deze wereld 
moeten verdwijnen’. Wat een rancune, wat een 
agressie. Mikpunt was de PvdA, in het bijzonder 
de Eerste-Kamerfractie die op 22 maart jl. una-
niem de voorstellen tot deconstitutionalisering 
van de burgemeestersbenoeming verwierp. 
Wouter Bos werd erbij gesleept en in zijn kiel-
zog de héle PvdA. Alsof de Eerste-Kamerfractie 
van een partij geen eigenstandige afweging kan 
maken en geen zelfstandige verantwoordelijk-
heid draagt. Alsof een partijleider aan alle frac-
ties een dictaat kan opleggen.
 Wonderlijk was ook het onscherpe beeld dat 
de partij tijdens de crisis opriep. Ageeth Telle-
man, de kersverse voorzitter van de afdeling Am-
sterdam, stelde in nova dat d66 geen one-issue-
partij meer is, dat het verleden afgeworpen moet 
worden en dat het ‘onzin’ is om je te concentre-
ren op bestuurlijke vernieuwing, synoniem voor 

democratisering van het openbaar bestuur. Op 
het extra partijcongres over het paasakkoord 
echter, op 2 april jl. in Den Haag, hield Hans van 
Mierlo onder luid applaus de zaal voor dat partij-
genoten die afwillen van de bijzondere aandacht 
voor bestuurlijke vernieuwing ‘op jonge leeftijd 
krankzinnig zijn geworden’. Een beeld van ver-
deeldheid en richtingenstrijd doemde op. 
 Op dat roemruchte partijcongres werden de 
leden bovendien ostentatief onder druk gezet: 
zwaargewichten hielden indringende, appel-
lerende redevoeringen; Alexander Pechtold 
was al, opvallend snel, tot minister benoemd 
(zijn aanstelling was onderdeel van een ‘to-
taalpakket’); kritische moties werden met 
moeite in stemming gebracht. Kortom, de druk 
om vóór te stemmen was groot, té groot naar 
veler gevoel, en op het moment dat de stem-
ming uiteindelijk een meerderheid voor het 
akkoord opleverde, was de partijtop zichtbaar 
opgelucht. Kennelijk had daar bezorgdheid 
geheerst, wellicht lichte tot ernstige conster-
natie, misschien zelfs paniek. 
 Dit artikel draait om drie vragen. Ten eerste 
de vraag: waar staat d66? Oftewel: in hoeverre 
manifesteert de partij zich nog als voorvechter 
van een volwassen en directe democratie? Ten 
tweede: wat gebeurt er binnen de partij? Woedt 
er een richtingenstrijd? Wordt een generatie-
kloof zichtbaar? En tot slot: wat zijn de kansen 
voor toekomstige politieke samenwerking met 
links? Kan d66 na de komende verkiezingen 
eventueel met de PvdA in zee?

S&D4-2005.indd   23 14-04-2005   17:58:57



s& d  4  |  20 0 5

24

hoe dik is de d?

‘Democraten 66’ was de naam die de partij in 
haar geboortejaar meekreeg, afgekort D’66 — met 
apostrof. De bezieling was groot en het doel hel-
der. ‘Hoofdzaak is nu, in dit stadium, dat ú, met 
ons, onderkent hoe noodzakelijk het is dat onze 
democratie vernieuwd en verjongd wordt, zodat 
ze strijdbaar en efficiënt, slagvaardig en eerlijk 
(d.w.z. in het belang van 12 miljoen mensen) 
kan opereren’, hielden Hans van Mierlo en zijn 
vrienden de Nederlandse kiezer voor in het Ap-
pèl van 1966. Dit was bestuurlijke vernieuwing 
avant la lettre. Ondubbelzinnig. De ‘d’ werd ste-
vig neergezet.
 Uit het appèl valt een aantal specifieke ken-
merken van de beoogde vernieuwing te distil-
leren. Het is interessant om te onderzoeken in 
hoeverre die kenmerken anno 2005 nog leven. 
Anders geformuleerd: hoe dik is de d nog?

1966: wantrouwen ten aanzien van beroeps- en car-
rièrepolitici. Het appèl start met de opmerking: 
‘Wij zijn geen politici, en wij willen dat in dit 
stadium ook niet zijn’. In plaats van politici noe-
men de appelanten zich ‘een groep landgenoten’ 
en ze richten zich op de ‘medeburger’. Kennelijk 
voelden Van Mierlo c.s. enige schroom om deel 
te gaan uitmaken van het bestaande politieke 
apparaat. Het systeem was vastgelopen, te log en 
te ondoorzichtig geworden. De democratische 
vernieuwing moest van burgers komen, van on-
derop dus, van buiten de politieke circuits. 
 In 2005 is van die schroom niet veel meer 
merkbaar. d66 is een ‘gewone’ partij geworden 
en de Democraten in parlement en kabinet 
vertonen alle kenmerken van ‘gewone’ politici: 
velen zijn afkomstig uit het bestuurlijke of 
ambtelijke apparaat, anderen beginnen hun car-
rière bij de Jonge Democraten en stromen dan 
door naar betere functies via fractie-assistent-
schappen en/of voorlichtingsfuncties. ‘Gewone’ 
burgers zijn er niet meer zo veel in de partijtop 
en de Kamerbankjes, alleen nog in de regionale 
afdelingen. 

1966: het falende democratische systeem staat cen-
traal. ‘Ons democratisch systeem schiet in essen-
tieel opzicht tekort’, stelt het appèl en vervolgt: 
‘En het zijn vooral de politieke spelregels die er 
de oorzaak van zijn. Verslapping is er het gevolg 
van. En vermoeidheid. En onverschilligheid. En 
ondoorzichtigheid’. 
 In de loop van de tijd werd de d magerder. 
Het begon al zichtbaar te worden in 1985, toen 
Van Mierlo, onder invloed van de politieke 
actualiteit (teruglopende belangstelling voor 
d66, coalitiedruk, etc.) het program van d66 bij-
stelde in de richting van milieu, emancipatie en 
persoonlijke ontplooiing. De democratie bleef 
prominent aanwezig, maar werd geflankeerd 
door nieuwe programmapunten en politieke 
accenten. De draad werd jaren later opgepakt 
door de groep Opschudding, een verzameling 
jonge d66-ers die verder wilden gaan: ze wilden 
van de democratische vernieuwing als speer-
punt af. Het idee van ideologievrij pragmatisme 
moest worden vervangen door het beginsel van 
‘sociaal-liberalisme’ of ‘ontplooiingsliberalisme’. 
Als het aan Opschudding lag, zou d66 de partij 
worden van onderwijs, innovatie, individuele 
ontplooiing en vrije emancipatie van de burger.
 Wat met Opschudding begon in 1998 werd, 
na een lange weg door de partij-instituties, 
zichtbaar afgerond tijdens het partijcongres 
van 2 april 2005. Daar werd de d definitief ont-
troond. Democratie blijft nog wel enigermate 
van belang, maar de nádruk op democratise-
ring werd, met fluwelen handschoenen, in de 
afvalemmer gedeponeerd. Het paasakkoord 
waarmee het kabinet Balkenende ii werd gered 
spreekt boekdelen: bestuurlijke vernieuwing is 
teruggebracht tot een ‘breed onderzoek’, de ge-
kozen burgemeester werd gerelativeerd (de jure 
gehandhaafd, maar de facto van de agenda afge-
voerd) en er werd extra geld uitgetrokken voor 
(top-)onderwijs en maatschappelijke innovatie.
 Op het partijcongres werd bovendien, 
voor het oog van de camera’s, de zwakte van 
de interne democratie van d66 blootgelegd. 
Ook in dat opzicht blijkt de d aan vormen van 
magerzucht te lijden. Ik citeer Tino Wallaart, 
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verslaggever van het radioprogramma Met het 
oog op morgen: ‘Een one-man-one-vote-congres is 
niet automatisch een democratisch congres. Alle 
borstklopperij van Dittrich en de zijnen over de 
openheid kan niet verhullen dat de partijleiding 
opzichtig heeft lopen manipuleren. De hup-
Boris-motie, die het partijbestuur vlak voor het 
scheiden van de markt presenteerde en meteen 
als eerste in stemming bracht, zat vol met vin-
gerafdrukken van Machiavelli. Aanname van 
deze motie plaatste alle andere moties — waaron-
der een aantal hele kansrijke en lastige — buiten 
de orde.’ Het dóórdrukken van een richting door 
de partijelite won het, op de keper beschouwd, 
van een open, democratische en evenwichtige 
stemprocedure. De ooit zo na aan het hart lig-
gende d van d66 vierde geen triomfen die zater-
dagmiddag. 

1966: niet de partij maar de volksvertegenwoordiger 
is belangrijk. In het appèl: ‘De kiezer kiest een 
kandidaat die hij kent. Bij een districtenstelsel 
stemmen de kiezers niet in de eerste plaats op 
een partij, maar op een persoon. (…) Alle kandi-
daten hebben een persoonlijke strijd te voeren 
om hun aanhangers te winnen. (…) De volksver-
tegenwoordiger weet door wie hij gekozen is. 
Dat verplicht hem tot voortdurende attentheid 
op de belangen van zijn kiezers. Zijn partij zal 
hem niet zo licht meer kunnen dwingen tot frac-
tiediscipline.’ 
 In 2005 staat de partij juist centraal. Thom 
de Graaf heeft een laatste poging gedaan om het 
districtenstelsel in te voeren, met als doel het 
versterken van de band tussen kiezer en geko-
zene. De regionale kandidaat zou daarmee een 
sterker en dus herkenbaarder profiel krijgen. 
De poging van De Graaf slaagde niet. d66 noch 
de coalitiepartners vvd en cda hebben hem er 
écht voluit en tot het eind in gesteund, wat een 
belangrijke reden voor zijn aftreden was. Voor 
d66 is het accent van democratische verkiezin-
gen definitief verschoven naar het belang van 
de landelijke (centrale) partij en weg van de 
regionale kiezer en ‘zijn’ vertegenwoordiger. 
Het gemak waarmee het districtenstelsel werd 

verlaten in het paasakkoord is illustratief. Ervoor 
in de plaats kwam een iets zwaarder accent op 
voorkeursstemmen, maar dat zet weinig zoden 
aan de dijk.
 Ook in het opereren van d66 in het politieke 
krachtenveld valt een toegenomen nadruk op 
het partijbelang waar te nemen. Een voorbeeld is 
het ontstaan van het eerste paarse kabinet, waar-
bij het van eminent belang werd geacht dat ‘de 

partij’ cda uit het centrum van de macht werd 
gestoten. Een tweede voorbeeld is de loop der ge-
beurtenissen op 22 maart jl., toen partijpolitieke 
rivaliteit en vijandschap de boventoon voerden. 
d66 manifesteerde zich als partij die een ándere 
partij, de PvdA, de schuld gaf van het schipbreuk 
lijden van de deconstitutionalisering van de 
benoemde burgemeester. Hier werd, kortom, 
‘partijpolitiek’ bedreven. 

interne verhoudingen 

Al enige tijd woedt er in de boezem van d66 
een vorm van onenigheid over koers, inhoud 
en identiteit. Na drie verkiezingsnederlagen op 
rij — 1998, 2002, 2003 — is die wrijving in toene-
mende mate voelbaar geworden. Het gaat niet 
om open oorlogshandelingen, er wordt niet 
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Boris Dittrich profileert d66 als 
een partij die met cda en vvd aan 
een vernieuwde, liberale en sociaal 
gesaneerde samenleving werkt. 
Hij doet smadelijk over de sociale 
bewogenheid van zijn linkse 
opponenten en heeft een brede 
progressieve samenwerking met 
een theatraal en afkeurend gebaar 
naast zich neergelegd
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luidkeels ruzie gemaakt, het gaat eerder om voor 
de buitenwereld min of meer verborgen scher-
mutselingen rond thema’s en accenten, waarbij 
vernieuwingsbewegingen als Opschudding 
(1998) en Ongehoord (2002) een katalyserende 
rol spelen. De assen waarlangs de onenigheid 
zich ontwikkelt zijn lastig exact weer te geven, 
maar er laten zich vraagstukken onderscheiden 
als: wel of geen progressief beleid; wat is sociaal-
liberalisme; wel of geen nadruk op bestuurlijke 
vernieuwing; samenwerking met PvdA of vvd; 
links of rechts? De kwesties zijn onderling ver-
weven en leiden in toenemende mate tot span-
ningen.
 Om te beginnen speelt er een generatiedebat. 
Tekenend is de titel Na 66 die een aantal jonge 
leden zichzelf onlangs heeft opgespeld. In de 
uitnodiging voor een eerste vergadering van 
deze groep in Utrecht in april 2005 schrijven 
ze: ‘Geboren na ‘66: Wat WIJ belangrijk vinden! 
De nieuwe generatie d66-ers wil verder kijken 
dan alleen bestuurlijke vernieuwing. Het Paas-
akkoord zien we dan ook als vertrekpunt voor 
duidelijke sociaal-liberale profilering.’ Hieruit 
valt af te lezen dat de inhoudelijke onenigheid 
en de generatiekloof nauw met elkaar verweven 
zijn. Grofweg kun je stellen dat de jongeren de 
ouderen verwijten dat zij zich op de d van d66 
blindstaren. Zij willen het anders doen en breder 
gaan: onderwijs, milieu, innovatie, kenniseco-
nomie, vrije ontplooiing van het individu. In die 
zin vertegenwoordigt Na 66 een nieuwe genera-
tie Opschudders en Ongehoorders. 
 Het sociaal-liberalisme springt in deze actu-
ele polemiek steeds opnieuw als herkenningste-
ken en identiteitsbegrip naar voren — niet alleen 
in de zin van beleidsrichting voor het openbaar 
bestuur, maar vooral ook als richtsnoer voor 
de partij zelf. De introductie in 1998 van het 
sociaal-liberalisme als leidend beginsel of domi-
nante ideologische oriëntatie betekende het be-
gin van een duidelijke breuk met het verleden. 
d66 was immers jarenlang de partij zónder be-
ginselen, zónder ideologie, zónder vastgelegde 
politieke oriëntatie. Pragmatisme was altijd het 
sleutelbegrip. Die tijd lijkt nu, met het breedge-

dragen paasakkoord van 2005, voorgoed voorbij. 
 De links/rechts-as is ook onderwerp van 
driftig debat. ‘Jij ook altijd met je links en rechts’, 
beet Ageeth Telleman, voorvrouwe van de Na-
66-ers, mij toe na afloop van een debat dat ik met 
haar voerde op 25 maart 2005 in nova-politiek. 
Voor haar was de term ‘links’ kennelijk besmet. 
De nieuwe generatie d66-ers wenst, zo blijkt, 
niet meer in dit soort termen te denken en heeft 
dus moeite met de in de samenleving breed ge-
dragen kritiek dat d66 te veel meedoet aan een 
‘rechts’ kabinetsbeleid. Liever zien ze de termen 
‘toekomstgericht’ of ‘innovatief ’ aan de identi-
teit van de partij gekoppeld. Ook hiermee is een 
sinds 1966 bestaande traditie doorbroken. Het 
was immers lang gebruikelijk om d66 politiek 
te positioneren als ‘links van het midden’. 
 Het is een hele onderneming om erachter 
te komen wat de nieuwe generatie d66-ers in 
het interne debat precies bedoelt met de term 
‘progressief ’. Meestal wordt die term geas-
socieerd met kritische, linkse, op emancipatie 
gerichte partijen of bewegingen, versus andere 
clubs en stromingen die zich richten op behoud, 
traditie en gevestigde belangen. Nu niet meer. 
Boris Dittrich zette zich in de Tweede Kamer na 
‘het avondje van Van Thijn’ demonstratief en 
venijnig af tegen het ‘linkse blok’ dat zich in zijn 
ogen conservatief en remmend opstelde. Daar-
mee poneerde hij het beeld dat juist dit kabinet 
progressief (toekomstgericht) is en de oppositie 
conservatief. In die zin lijkt hij de nieuwe gene-
ratie d66-ers tegemoet te komen. 

progressieve samenwerking?

Gezien het bovenstaande is de vraag aan de orde 
of d66 na de verkiezingen van 2007 — gesteld dat 
het kabinet Balkenende ii niet voortijdig valt 
— zal kunnen samenwerken met linkse partijen. 
Zit d66 niet te zeer vast aan de huidige coalitie 
met cda en vvd (een angst die in de aanloop 
naar het partijcongres werd verwoord door Hans 
van Mierlo)? Heeft de partij wellicht haar kansen 
verspeeld op linkse of, zo je wilt, progressieve 
samenwerking?
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 De vraag zal zich concreet toespitsen op de 
samenwerking met de PvdA die in 2007, als de 
voortekenen niet bedriegen, als sterkste en rege-
ringsrijpe partij uit de verkiezingen zal komen. 
Het antwoord hangt, uiteraard, eerst en vooral 
af van het verkiezingsresultaat van d66 zelf. De 
prognoses zijn wat dat betreft niet gunstig. Maar 
stel dat d66 met een zetel of zeven à acht de 
verkiezingen overleeft, heeft een coalitie met de 
PvdA dan goede levenskansen? 
 Het laat zich aanzien van niet en als die voor-
spelling uitkomt, heeft d66 dat, het is droevig 
dat te moeten constateren, voor een groot deel 
aan zichzelf te wijten. Binnen de partij heerst 
immers al jaren een bijtende anti-PvdA-stem-
ming, die op pijnlijke wijze zichtbaar werd in 
het recente gescheld op Ed van Thijn en zijn 
fractiegenoten. Het wantrouwen en de aversie 
jegens de sociaal-democraten zijn bij d66 een-
voudigweg te groot om binnen twee jaar tot een 
vruchtbare en vooral vertrouwenwekkende sa-
menwerking met de PvdA te geraken. 
 Maar er is meer. Boze tongen beweren dat het 
d66 was die de PvdA strategisch dwarsboomde 
bij de formatie van 2003. Door al vóór de ver-
kiezingen van januari 2003 een informele deal 
te sluiten met cda (Verhagen) en vvd (Zalm) 

— een telefoongesprek dat toevalligerwijs werd 
geregistreerd door een meelopende camera van 
een actualiteitenrubriek — heeft d66 waarschijn-
lijk de coalitiekansen voor de PvdA aanzienlijk 
verkleind en daarmee veel goodwill verspeeld bij 
de sociaal-democraten. Het zou interessant zijn 
Wouter Bos hierover eens te bevragen. 
 Maar er is nog meer. Boris Dittrich heeft zich 
de afgelopen periode pontificaal tegenover de 
linkse oppositie opgesteld. Hij profileert d66 
als een partij die met cda en vvd aan een ver-
nieuwde, liberale en sociaal gesaneerde samen-
leving werkt. Hij doet smadelijk over de sociale 
bewogenheid van zijn linkse opponenten en 
heeft een brede progressieve samenwerking 
met een theatraal en afkeurend gebaar naast 
zich neergelegd. Een dergelijke houding is niet 
bevorderlijk voor toekomstige progressieve sa-
menwerking. Waarschijnlijker is dat de rol van 
d66, hoezeer dat sommigen — mijzelf inbegre-
pen — ook zal spijten, na 2007 is uitgespeeld. 
 Alleen een hernieuwde dialoog, een nieuwe 
(misschien tersluikse) toenadering tot de oor-
spronkelijke politieke partner PvdA kan nog 
soelaas bieden. Maar die kans is, gezien de geëf-
fectueerde generatiewisseling binnen d66, niet 
bijster groot. 

Noot

1. In de zomer van 2004 zegde ik 
mijn lidmaatschap van d66 op, 
om drie redenen. Ten eerste: de 
oorlog in Irak, in het bijzonder 
het feit dat de d66-bewinds-
lieden in het kabinet niet 
aanstuurden op een onderzoek 
naar de rechtmatigheid van 
en de informatievoorziening 

rondom die oorlog, ondanks 
een motie die het partijcongres 
daarover in november 2003 
had aangenomen. Ten tweede: 
het boren in de Waddenzee. 
d66-bewindslieden, bestuur 
en fractie besloten — kennelijk 
onder druk van de aardgaslobby 
— om vóór die boringen te stem-
men, in flagrante tegenspraak 
met het programma Toekomst in 

eigen hand voor de periode 2002-
2006 en zónder de kiezers zich 
daarover te laten uitspreken. 
Ten derde: het sociaal-economi-
sche beleid van Balkenende ii 
dat eerder conservatief-liberaal 
dan sociaal-liberaal van karak-
ter is. d66 slaagt er niet in het 
nadrukkelijk beloofde ‘verschil’ 
te maken. 
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f o t o  joy ce van belkom |  hollandse hoog te  

‘Wie had ooit kunnen denken dat de houding van linkse, 
progressieve mensen ten opzichte van de moraal  

zo’n groot probleem zou worden, dat er een aparte  
studiedag aan gewijd moet worden?’ 

 Met deze uitspraak van historicus Ido de Haan  
begon een conferentie van de Wiardi Beckman 

Stichting over ‘Links en de moraal’, op 26 februari in 
Utrecht. In deze aflevering van s&d zijn de belangrijkste 

inleidingen bijeengebracht. Na De Haan houden Jan 
Willem Duyvendak en Menno Hurenkamp een pleidooi 

voor ‘lichte’ gemeenschappen — op een moment dat 
‘Nederland in zijn geheel een zware gemeenschap 

dreigt te worden’. Gabriël van den Brink voert 
argumenten aan voor ‘een nieuw beschavingsoffensief ’ 
en Paul Kalma draagt bouwstenen aan voor een sociaal-

democratische ‘publieke moraal’. Marjolijn Februari, 
ten slotte, blikt terug op een ‘linkse studiedag’  

(‘Er is gelukkig leven buiten het bereik van de politiek’).
De artikelen worden voorafgegaan door een verslag 
van Mei Ling Liem van de plenair en in werkgroepen 

gevoerde discussies. 

Links en de moraal
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Over de auteur  Mei Ling Liem is filosoof en literatuur-
wetenschapper. Zij werkte als projectmedewerker bij 
de wbs en was mede-organisator van de conferentie 
Links en de moraal 

Noten  zie pagina 35

Links en de moraal (1)

Links en de moraal:  
verslag van een conferentie

mei ling liem

‘Een samenleving bestaat bij de gratie van de 
gemeenschappelijke waarden en normen waar 
iedereen zich aan verbindt.’ Deze woorden sprak 
premier Balkenende in augustus 2002, toen hij 
pleitte voor de oprichting van een commissie die 
zich moest buigen over de Nederlandse normen 
en waarden. Zijn betoog vormde het startsein 
voor een ‘ethisch reveil’.
 In de media en aan de borreltafel werden nor-
men en waarden veelgehoorde begrippen. Aan 
de linkerzijde van het politieke spectrum bleef 
het aanvankelijk stil, maar gaandeweg groeide 
daar de belangstelling voor het morele debat. 
Die belangstelling kwam onder meer tot uiting 
in de discussie over het nieuwe beginselmani-
fest van de PvdA. Er was veel onenigheid over de 
betekenis van het woord ‘fatsoenlijk’ en het ge-
wicht dat zo’n term moest hebben. Uiteindelijk 
kwam het fatsoen prominent in het program. 
 Er is voor links ook alle reden om de normen-
en-waardendiscussie niet als cliché van chris-
ten-democratische makelij terzijde te schuiven. 
Er worden reële problemen in benoemd waar 
menig burger mee zit. Ontevredenheid over de 
samenleving in allerlei vormen en maten — zin-
loos geweld, problemen rond integratie, (gevoe-

lens van) onveiligheid, grove omgangsvormen 
—  komt erin tot uitdrukking. Linkse partijen 
zouden op dit terrein van zich moeten laten 
horen, zonder zich naar de waan van de dag te 
schikken.
 Tegen deze achtergrond organiseerde de 
Wiardi Beckman Stichting op 26 februari jl. een 
conferentie onder de titel Links en de moraal. In 
het Utrechtse Academiegebouw werd onder 
leiding van wrr-lid Peter van Lieshout heftig ge-
discussieerd. Enthousiasme over het feit dat het 
onderwerp eindelijk expliciet werd aangesne-
den zette de toon. De discussie sprong soms alle 
kanten op en een grote diversiteit aan meningen 
kwam aan het licht. In een van de werkgroepses-
sies betoogde ethicus Bas van Stokkom dat secu-
larisering het wantrouwen in de samenleving 
heeft bevorderd: ‘Gelovigen zijn betere burgers.’ 
Dat lokte veel tegenspraak uit.
 In een andere zaal betrok hoogleraar on-
derwijskunde Wim Meijnen de stelling dat bij 
waardenoverdracht in het onderwijs de school 
moet functioneren als een ‘zware’ gemeenschap. 
Inleider Nahed Selim sprak zich in de werkgroep 
‘vrouwen en de multiculturele samenleving’ uit 
tegen de orthodoxe islam, die niet te verenigen 
zou zijn met de seculiere westerse samenleving. 
Dat doet onrecht aan gematigde stromingen 
binnen de islam, zo werd haar tegengeworpen. 
In een werkgroep over ‘humanitair interventio-
nisme’ opperde Oost-Europadeskundige André 
Gerrits dat nationale soevereiniteit niet heilig 
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is en onder bepaalde voorwaarden kan worden 
afgenomen. Zijn pragmatische idealisme stuitte 
op veel weerstand: bij wie ligt de beslissings-
macht en wie treedt bij geschillen op als arbiter? 
 Verder werd van gedachten gewisseld over 
abortus en euthanasie (inleider: James Ken-
nedy), ethiek en onderneming (inleiders: Trinus 
Hoekstra en Bram Rutgers van der Loeff) en 
moraal in de publieke ruimte (inleider: Herman 
Vuijsje). De ruimte ontbreekt om alle discus-
sies in de werkgroepen weer te geven; zie voor 
uitgebreide verslagen www.wbs.nl. Hieronder 
volgt een samenvatting van de hoofdlijnen van 
het plenaire programma. Tot slot trek ik enkele 
voorlopige conclusies.

moraal en gemeenschap

De conferentie opende met een prikkelende 
inleiding door Ido de Haan, hoogleraar politieke 
geschiedenis. Hij richtte zich op de politiek-his-
torische achtergronden van de morele verwar-
ring die momenteel bij links valt waar te nemen. 
Daarbij luidde zijn centrale stelling: ‘Links is 
door en door moreel, maar heeft een broertje 
dood aan moralisme’. De linkse morele traditie 
draait om de vertaalslag van ethische overtui-
ging naar maatschappelijke verandering: de in-
stitutionalisering van rechtvaardigheid. Morele 
debatten worden met achterdocht benaderd van-
wege de ruime ervaring met ‘anti-socialistisch 
moralisme uit confessionele hoek’. Het huidige 
tijdsgewricht verschilt echter fundamenteel 
van vroeger tijden, betoogt De Haan, omdat 
het conservatieve beschavingsoffensief zich nu 
in essentie richt naar een waardenpatroon dat 
voorheen als progressief gold.
 Jan Willem Duyvendak, hoogleraar sociolo-
gie, betoogde dat individualisering weliswaar 
streefpunt is in de Nederlandse samenleving, 
maar dat de rol van de gemeenschap zeker niet 
is uitgespeeld. Mensen zijn kuddedieren, op 
vele manieren verbonden met de personen om 
hen heen. Met de individualisering is evenwel 
de aard van de verbanden die mensen aangaan 
veranderd. Men begeeft zich tegenwoordig in 

‘lichte’ gemeenschappen. Dit zijn gemeenschap-
pen waaraan men vrijwillig deelneemt op basis 
van gedeelde belangen en interesses. Het zijn 
sociale verbanden getekend door vrijheid van 
komen en gaan en door openheid. Bij ‘zware’ ge-
meenschappen ligt dit anders. Relaties daarmee 
worden niet vrijwillig aangegaan en zijn daarom 
minder makkelijk te verbreken. Individuen zijn 
ondergeschikt aan de cultuur en de wil van de 
groep.
 Duyvendak wil zijn theorie niet alleen analy-
tisch gebruiken, maar er ook een prescriptieve 
lading aan geven: lichte gemeenschappen als 
strategie om zware gemeenschappen te verlich-
ten. Deze zware gemeenschappen — denk aan 
orthodoxe moslims of strenge Staphorster chris-
tenen — sluiten zich af voor invloeden van bui-
tenaf en daarmee ook voor de overkoepelende 
waarden en belangen van de nationale, of zelfs 
internationale, gemeenschap. Op die manier 
ontstaan problemen op het vlak van sociale co-
hesie en bijvoorbeeld integratie. Duyvendak wil 
met zijn verlichting van zware gemeenschappen 
die problemen verminderen. Hij wil openingen 
creëren waardoor personen een gemeenschap 
kunnen verlaten (de zogenaamde exit-optie) en 
de relaties met andere gemeenschappen worden 
versterkt. 
 Scherpe kritiek kwam van sociaal filosofe 
Baukje Prins. Volgens Duyvendak zijn de ban-
den met lichte gemeenschappen gebaseerd op 
vrijwilligheid en keuzevrijheid. Maar daarmee 
vergeet hij dat veel banden niet tot stand komen 
op basis van vrije keuze, maar via gehechtheid, 
door liefde en cultuur. Identiteitsbepalende 
zware bindingen in kleine kring beantwoor-
den aan een basisbehoefte van ieder mens, het 
postmoderne individu inbegrepen. Dit gegeven 
compliceert de exit-optie voor wie leeft in een 
zware gemeenschap. Denk aan sommige alloch-
tone meisjes die zich aangetrokken voelen tot de 
vrijere levensstijl van autochtone Nederlandse 
vrouwen. Juist vanwege de sterke hechting aan 
vrienden en familie verlaten zij hun gemeen-
schap niet zomaar — omdat ze het ergens niet 
mee eens zijn, of omdat ze bepaalde behoeften 

Links en de moraal  Mei Ling Liem  Links en de moraal: verslag van een conferentie

S&D4-2005.indd   31 14-04-2005   17:59:04



s& d  4  |  20 0 5

32

niet kunnen bevredigen. Wie toch besluit de 
stap te zetten, moet een échte exit-optie worden 
geboden.
 Waarmee verleid je mensen, vraagt Prins 
zich in het verlengde daarvan af. Wat heb je ze te 
bieden dat de band met de zware gemeenschap 
kan vervangen? Het ‘voorleven’ van een alter-
natieve levensstijl heeft geen positief effect op 
mensen die binnen hun meer traditionele zware 
gemeenschap niets missen of tekortkomen 
(sommige allochtone mannen bijvoorbeeld). 
Het heeft eerder een negatief effect: in plaats 
van verleiding kan het wrok opleveren en het 
gevoel uitgesloten en gediscrimineerd te wor-
den. Als strategie voor het openen van zware 
gemeenschappen prefereert Prins het faciliteren 
van voice. Dat wil zeggen: het bevorderen van 
pluralisme, afwijkenden en andersdenkenden 
een stem laten krijgen binnen de betreffende ge-
meenschap. Met het stimuleren van de discussie 
worden zware gemeenschappen opengebroken.
 Een tweede reactie werd gegeven door Kees 
Klop, bijzonder hoogleraar ethiek van de poli-
tieke praktijk. Hij ondersteunt de roep om lichte 
gemeenschappen, maar wel met een ander 
motief. Klop constateert dat Duyvendak zich 
opwerpt als een soort zendeling in een jihad voor 
de waarden van vrijheid en gelijkheid. Daarmee 
maakt hij zich partij in de morele discussie met 
tegenstanders, die — en dat is het grote nadeel 
van zijn aanpak – eenvoudig kunnen volstaan 
met een repliek in de trant van: ‘Uw moraal is 
de mijne niet.’ Klop wil het pleidooi voor lichte 
gemeenschappen daarom voorzien van een 
ethisch-filosofisch motief, namelijk dat nie-
mand het absolute morele gelijk kan claimen. 
Lichte gemeenschappen dienen om die plura-
liteit te waarborgen, maar zijn daarbij middel 
en geen doel. Klop benadrukt, net als Prins, het 
belang van het stimuleren van discussie in eigen 
kring. Voorbeelden op religieus terrein: de Ne-
derlandse Moslim Omroep, imam-opleidingen, 
moslims die zelf de koran lezen. 
 Duyvendak verweerde zich door te zeg-
gen dat het hem gaat om individualisering: 
niemand zou opgesloten moeten zitten in een 

benauwde gemeenschap. Hij benadrukte dat de 
Nederlandse samenleving als geheel ‘licht’ moet 
zijn, in de zin van open en toegankelijk. Als het 
Nederlandse te veel wordt opgepoetst, zoals 
heden ten dage nogal eens gebeurt, worden de 
toegangskaartjes voor wie de stap wil wagen 
onbetaalbaar. Dit is het waar links zich op zou 
moeten richten: via concreet beleid zorgen voor 
‘bridging kapitaal’ tussen gemeenschappen. Dus, 

zo illustreert Duyvendak, niet de subsidies voor 
etnisch ongemengde sportverenigingen stop-
zetten, maar wel eisen dat ze meedoen in een 
gemengde competitie.

beschavingsoffensief

‘Naar een nieuw beschavingsoffensief ’, zo luidde 
de titel van de inleiding van Gabriël van den 
Brink, als socioloog werkzaam bij het nizw. Het 
woord beschavingsoffensief werd door menig 
aanwezige als struikelblok ervaren — een effect 
dat Van den Brink precies beoogde: hij wil met 
zijn provocerende stellingname een impasse 
doorbreken. 
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 Het wordt volgens Van den Brink tijd dat wij 
de daad bij het woord voegen. De Nederlandse 
burger moet zich actiever opstellen ten opzichte 
van de moraal. De onderklasse (de ‘achterhoede’) 
zou zich moeten houden aan de ongeschre-
ven regels van het alledaagse samenleven. De 
middenklasse (het ‘peloton’) moet niet alleen 
praten over welke normen en waarden zij hoog 
in het vaandel draagt, maar zich daar ook naar 
gedragen: practise what you preach. Hierbij is een 
bijzondere taak weggelegd voor professionals in 
allerlei sectoren (zorgverleners, politie, onder-
wijzers e.a.). De elite (de ‘voorhoede’) ten slotte 
moet zich bezinnen op haar spirituele bronnen 
en ‘eens een boek lezen’. Belangrijke thema’s 
die in morele discussies telkens weer opduiken 
– geboorte en dood, de positie van vrouwen, seks –  
hebben te maken met de sacraliteit van het leven 
en het ‘biologisch-theologisch complex’.
 Inhoudelijk werkte Van den Brink zijn bescha-
vingsoffensief niet ver uit. Hij noemde vier basis-
deugden (gelijkwaardigheid, zelfwerkzaamheid, 
betrokkenheid en aanspreekbaarheid), maar 
het ‘echte’ werk moet volgens hem in de praktijk 
plaatsvinden. Dat kwam hem op nogal wat kritiek 
te staan. Journaliste Marcia Luyten, mede-on-
dertekenaar van het Waterland Manifest, vroeg 
om meer nuancering, Wouter Bos om minder 
arrogantie. Luyten vindt Van den Brinks bescha-
vingsoffensief te weinig specifiek en waarschuwt 
voor ongewenste consequenties: als je niet man 
en paard noemt, vult rechts de inhoud wel in. 
Bovendien is Van den Brink niet helder over de 
richting van het hele experiment. Luyten zelf 
pleit, in navolging van de Amerikaanse socioloog 
Putnam, voor het centraal stellen van de notie 
van ‘wederkerigheid’. In een open samenleving 
als de onze moet het doel steeds zijn: maximale 
zelfcorrectie door individuen. Luytens derde punt 
van kritiek betreft de overdreven eensgezind-
heid die Van den Brink veronderstelt: over wiens 
beschaving, wiens normen hebben we het? In een 
open samenleving waarin nieuwkomers nieuwe 
opvattingen aandragen is dat allerminst een vast-
staand gegeven. De vraag is: welke waarden zijn 
ononderhandelbaar?

 Wouter Bos onderschreef het belang dat 
Luyten hecht aan wederkerigheid; in het viertal 
centrale waarden van Van den Brink ziet hij on-
voldoende terug van het idee van lotsverbonden-
heid in een groter geheel. Ook zet hij vraagtekens 
bij de suggestie dat de elite het morele voortouw 
moet nemen. Dit is nu juist een van de fouten die 
links in het verleden heeft gemaakt. Niettemin 
is het belangrijk dat politici morele standpunten 
innemen, om daarmee de discussie in de samen-
leving te bevorderen. Politici, ook die van zijn 
eigen PvdA, hebben vaak de neiging om alleen 
die vraagstukken te willen aanpakken waarvoor 
regels en wetten te bedenken zijn. Maar dan 
schieten ze tekort. Neem het vraagstuk van on-
derwijs op islamitische grondslag in Nederland: 
via een goed gesprek met de directeuren van 
zulke scholen vallen wellicht meer positieve ver-
anderingen te realiseren dan via het veranderen 
van artikel 23 van de Grondwet.

solidariteit

Paul Kalma, directeur van de WBS, richtte zich 
op de sleutelbegrippen van de linkse moraal. 
Hij pleit ervoor om het traditioneel sociaal-
democratische begrip solidariteit af te stof-
fen en het een nieuwe betekenis te geven. De 
samenleving is veranderd, zegt Kalma. Terwijl 
een brede middenklasse het goed heeft blijven 
de mensen die buiten de boot van de welvaart 
vallen onzichtbaar. Het lot en de belangen van 
de kwetsbare minderheid staan ver af van die 
van de (relatief) welvarende middenklasse. Om 
de sociale samenhang te waarborgen moet be-
ginselpolitiek meer nadruk krijgen dan in het 
verleden. ‘De solidariteit die aan de verzorgings-
staat ten grondslag ligt, wordt door een veelvoud 
aan regelingen en voorzieningen (en door de 
problemen die de uitvoering daarvan met zich 
meebrengt) algauw aan het oog onttrokken. Ze 
moet daarom steeds weer zichtbaar gemaakt en 
verdedigd worden.’
 Commentaar op Kalma’s verhaal werd ge-
geven door Femke Halsema en Aafke Komter. 
Halsema, fractievoorzitter van GroenLinks in 
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de Tweede Kamer, werpt de vraag op of een so-
lidaire samenleving een doel op zich is, of een 
middel tot iets anders, bijvoorbeeld vrijheid. 
Haar eigen antwoord is: beide. Kalma’s lijn van 
denken vindt Halsema te traditioneel. Naast 
solidariteit acht zij twee andere begrippen be-
langrijk: tolerantie en insluitend burgerschap. 
Tolerantie vat zij op als de doorleefde acceptatie 
van ‘anderszijn’, uiteraard binnen de grenzen 
van de democratische rechtsstaat.1 Insluitend 
burgerschap houdt in dat het opleggen van ver-
plichtingen, bijvoorbeeld aan (huwelijks-)mi-
granten, gepaard gaat met het toekennen van 
rechten. Het toekennen van migrantenkiesrecht 
(zoals eens werd bepleit in een wetsvoorstel van 
PvdA, GroenLinks en d66, dat ergens in een la 
belandde) zou een stap in de goede richting zijn: 
bij elke plicht tot integratie of oproep tot eman-
cipatie dient een oproep tot politieke participa-
tie te worden gevoegd.
 Ook Aafke Komter, bijzonder hoogleraar 
vergelijkende studies van maatschappelijke so-
lidariteit, plaatste kanttekeningen bij het begrip 
solidariteit (een ‘hoera-woord’ noemt zij het). De 
uitoefening van solidariteit kan doorspekt zijn 
van paternalisme, de superieure houding van de 
helper ten opzichte van de hulpbehoevende. Ook 
het bereik van solidariteit binnen de nationale 
respectievelijk de internationale gemeenschap 
is problematisch. ‘Interne’ solidariteit kan de 
sociale cohesie van de samenleving als geheel 
in de weg zitten. Komter vindt ‘wederkerigheid’ 
een beter uitgangspunt voor een linkse moraal. 
Wederkerigheid heeft betrekking op de weder-
zijdse uitwisseling die ten grondslag ligt aan elke 
gemeenschap: een samenleving bestaat dankzij 
wederkerigheid. In dit begrip komen noties van 
eigenbelang en het sociale leven op elegante wijze 
samen. Wederkerigheid impliceert de erkenning 
van de ander als potentiële bondgenoot, respect 
en onderlinge afhankelijkheid. Het is evenwel 
geen tovermiddel. Het denken in termen van 
wederkerigheid geeft aanleiding tot een andere 
benadering dan Duyvendaks theorie van lichte 
en zware gemeenschappen, namelijk een focus 
op de vervlechting van gemeenschappen, licht en 

zwaar. Komter noemt het een uitdaging voor de 
politiek om hieraan gestalte te geven.
 De conferentie ging naar een afronding 
met een debat tussen Wouter Bos en Femke 
Halsema, waarin vooral de overeenstemming 
opviel. Ter sprake kwamen onder meer: ethisch 
pluralisme als kernonderdeel van onze samen-
leving, inclusief de conflicten die eruit voort-
vloeien (Halsema); de ongewenste consequen-
ties van een samenvallen van het onderscheid 
tussen kansrijk en kansarm met dat tussen au-
tochtoon en allochtoon (Bos); het bereik van de 
politicus die volgens de één (Halsema) de plicht 
heeft om morele uitspraken uit te werken in 
wet- en regelgeving, maar die volgens de ander 
(Bos) het effect van ‘een druk op de knop in Den 
Haag’ niet moet overschatten.
 Klap op de vuurpijl was de afsluiting door pu-
bliciste Marjolijn Februari. Met de nodige ironie 
blikte zij terug op de conferentie en wees zij op 
enkele lacunes in de gevoerde discussie — een 
luchtig einde aan een interessante, maar inspan-
nende dag.

tot slot

De veelheid aan stellingen en opinies die op 
de conferentie ter tafel kwamen, zou vanuit 
twee invalshoeken nader kunnen worden ge-
ordend: enerzijds de relatie tussen individu en 
gemeenschap, anderzijds het onderscheid tus-
sen moraal op het menselijke en moraal op het 
politieke niveau. 
 Om met het tweede te beginnen: kan morali-
teit van het menselijke naar het politieke niveau 
worden getild? Dat is maar zeer ten dele het 
geval. Moraal is niet louter, of zelfs niet in over-
wegende mate, een zaak van de politiek – laat 
staan van linkse politiek. Dat neemt niet weg dat 
de manier waarop de overheid de samenleving 
ordent, op morele veronderstellingen berust. 
Zo is de wijze waarop de verzorgingsstaat wordt 
ingericht een morele keuze. Die keuze hangt 
samen met een type mensbeeld, een visie op 
afhankelijkheid en zorg. Het is belangrijk om die 
morele positie te expliciteren; om de instituties 
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die links heeft helpen opbouwen op morele 
gronden te verdedigen.
 Wat de relatie tussen individu en gemeen-
schap betreft, kan worden vastgesteld dat het 
ethisch reveil van Balkenende zich steeds meer 
is gaan richten op het vaststellen en handhaven 
van wetten en regels. Normen en waarden wor-
den daar losjes mee in verband gebracht. Dat 
is een wel erg pragmatische keuze, die tot een 
versmalling van het morele debat leidt. Daar-
tegenover zou de morele relatie tussen individu 
en gemeenschap moeten worden benadrukt. In 
een tijd waarin iedereen wordt aangespoord au-
tonome keuzes te maken, wordt de band met de 
gemeenschap naar de achtergrond gedrongen. 
De burger denkt alles alleen te kunnen en moe-
ten doen. Invloeden vanuit de omgeving worden 
als storend of zelfs als bedreigend ervaren. 
 Het gevaar bestaat dat we vergeten dat het 
individu bestaat bij de gratie van zijn omgeving 
en dat moraliteit ontstaat in de wisselwerking 
tussen beide. Een ethisch reveil van links zou 
daarom gericht moeten zijn op de uit het oog 
verloren relatie tussen individu en gemeen-
schap. De linkse traditie op dit terrein kan als 
inspiratiebron dienen, maar ook het traditionele 
gedachtegoed van het cda bevat hiervoor meer 
dan één aanknopingspunt. Het is opvallend dat 
juist in christen-democratische kring het debat 
is versmald tot normen, waarden en individuele 
verantwoordelijkheid. Links zou de morele la-
cune die aldus ontstaat, moeten helpen opvullen.
 Leverde de conferentie op beide dimensies 

ook nadere aanbevelingen op? Ja, zij het dat ze 
slechts een begin vormen en hier niet uitput-
tend kunnen worden opgesomd. Linkse partijen 
zouden zich moeten inzetten voor voice en exit 
ten opzichte van (zware) gemeenschappen. We 
moeten ons afvragen wat nodig is om die in de 
praktijk te bevorderen. Ten tweede moet links 
zich meer bekommeren om de positie van de 
professionals in sectoren als gezondheidszorg 
en onderwijs — en om de morele dimensie van 
hun werk. En ten slotte moet links een heldere 
visie formuleren op de relatie tussen burger en 
staat, als specificatie van de verhouding tussen 
individu en gemeenschap. Solidariteit en weder-
kerigheid moeten daarbij sleutelbegrippen zijn. 
 Tot slot wijs ik op de grote belangstelling 
die het thema religie op de conferentie trok. De 
islam kwam veel ter sprake, maar ook het chris-
tendom. De werkgroep over religie was zwaar 
overtekend en leek stof te bieden voor een aparte 
conferentie.2 Men kan zich afvragen wat de aard 
van die belangstelling is. Betreft ze vooral de rol 
die religie bij het vormgeven en versterken van 
een solidaire samenleving kan spelen? Of wordt 
ter linkerzijde ook de intrinsieke waarde van het 
geloof (her-)ontdekt?
 Op de conferentie zelf werd dat nog niet dui-
delijk. Voortzetting van het op 26 februari be-
gonnen debat zal daarin inzicht moeten geven.

De letterlijke tekst van enkele co-referaten is te vinden 
op de website van de Waterlandstichting:  
www.waterlandstichting.nl.

Noten

1. Zie ook de definitie van Pieter 
Pekelharing in zijn artikel 
Tolerantie van Links, www.water-

landstichting.nl (13-02-2005).
2. Het verband tussen religie 

en moraliteit werd extra on-
derstreept door de aandacht 
van de pers: het protestantse 

Nederlands Dagblad en het Refor-
matorisch Dagblad besteedden 
uitgebreid aandacht aan de con-
ferentie. 
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Over de auteur  Ido de Haan is hoogleraar politieke 
geschiedenis aan de Universiteit van Utrecht

Noten  zie pagina 41

Links en de moraal (2)

Het ethisch reveil in  
de Nederlandse politiek

ido de haan

Wie had ooit kunnen denken dat de houding van 
linkse, progressieve mensen ten opzichte van de 
moraal zo’n groot probleem zou worden, dat er 
een aparte studiedag aan gewijd moet worden? 
Immers, linkse politiek staat of valt met een mo-
rele impuls, met het streven naar sociale recht-
vaardigheid, een eerlijke verdeling, het geluk 
van allen en een samenleving gekenmerkt door 
vrede en solidariteit. Waar is de linkse beweging 
de weg kwijt geraakt, dat er nu een discussie is 
losgebarsten over de term fatsoen? Hoe kan het 
dat Wouter Bos onlangs in een interview moest 
toegeven dat hij vooralsnog de woorden ont-
beert om de morele impuls van de Nederlandse 
sociaal-democratie onder woorden te brengen? 
 Links heeft het initiatief verloren in het de-
bat over de moraal dat dezer dagen zo fel wordt 
gevoerd. In dat debat wordt nu de boventoon 
gevoerd door de propagandisten van ferme nor-
men en vaste waarden. Vanuit een linkse reflex 
wordt dat pleidooi onmiddellijk begrepen als 
een poging tot moralisering van de samenle-
ving, als een hernieuwde oproep tot een ethisch 
reveil. En daar is links altijd al allergisch voor ge-
weest. Links is door en door moreel, maar heeft 
een broertje dood aan moralisme.
 Beide tendensen, de linkse morele instelling 
en de afkeer van moralisme, vragen om enige 

toelichting en kanttekeningen, om duidelijker 
te maken waar de morele verwarring bij links 
uit voortkomt.

de morele drijfveren van  
het socialisme

Het socialisme heeft van het begin af aan twee 
drijfveren gehad. De ene was de rationeel en 
wetenschappelijk te onderbouwen zekerheid 
dat de positie van de arbeidersklasse verbeterd 
kon en zou worden, als het niet was door een re-
volutie, dan door weloverwogen en planmatige 
hervormingen. De andere drijfveer was die van 
het morele appèl, misschien zelfs ethisch reveil. 
Om met Willem Banning te spreken, in zijn 
Marx-kritiek van 1933: ‘in de socialistiese bewe-
ging leven als motoriese krachten waardebesef, 
zedelike waarderingen, ook zedelike doeleinden 
van een toekomstige mensengemeenschap.’1 
Banning en anderen worstelden met de verhou-
ding tussen wetenschap en moraal, maar zij 
meenden dat beide verenigd konden worden, 
niet alleen op intellectuele gronden, maar ook 
omdat het socialisme altijd meer wilde dan al-
leen een rationele ordening van de materiële 
verhoudingen. Met de woorden van Jacques de 
Kadt, een levensbeschouwelijk minder zalvende 
figuur dan Banning, deed het socialisme een 
beroep op ‘morele middelen die [neerkomen] 
op het aankweken van burgerzin, plichtsgevoel 
tegen de gemeenschap, van een eergevoel dat 
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zich bevredigd acht als belangrijk en interessant 
werk kan worden gedaan, ook al is de geldelijke 
beloning daarvoor ternauwernood of in het ge-
heel niet boven het gemiddelde gelegen, en op 
soortgelijke factoren’.2 
 Links berust niet alleen op een fundamenteel 
moreel motief, maar de crux van de linkse bewe-
ging was en is om die morele uitgangspunten 
om te zetten in bindende en van staatswege af 
te dwingen rechtsregels. Vandaar het ongemak 
met al te eenzijdig ethisch socialisme. Den Uyl 
formuleerde dat in 1961 in een kritiek op chris-
ten- en cultuursocialisten als volgt: ‘ Ik ontken 
niet de waarde van elk van deze benaderingswij-
zen van maatschappelijke en menselijke nood. 
Ze zijn op het vlak van de psychologie en soci-
ologie van essentiële betekenis. In de politiek, 
dus in het proces van machtsvorming, dienen zij 
echter vertaald te worden in termen van omvor-
ming van maatschappelijke instellingen en van 
bestuurlijke ordening om ter zake te zijn’.3

 De kern van het socialisme is derhalve de ver-
taalslag, van morele verontwaardiging en ethisch 
besef naar maatschappelijke verandering en 
politieke verantwoordelijkheid. Eindpunt van de 
linkse beweging is de institutionalisering van de 
rechtvaardigheid, waarbij rechten meer dan een 
instrument zijn, een uitdrukking van zekerheid. 
En het is misschien goed om te benadrukken 
in deze tijd, waarin de grondrechten van grote 
groepen burgers worden aangetast en Nederland 
voor sommige groepen allang het karakter van 
een politiestaat heeft aangenomen, dat de rechts-
zekerheid die het socialisme poogt te waarborgen 
niet alleen de sociale zekerheid betreft, maar 
ook de bescherming van burgerlijke en politieke 
grondrechten. Het socialisme is een consequente 
radicalisering van het liberalisme; de sociaal-de-
mocratie is een uitbreiding van, niet het alterna-
tief voor de liberale democratie.

de linkse afkeer van moralisme

De linkse beweging is derhalve altijd allergisch 
geweest voor morele praat zonder politieke stra-
tegie en institutionele vormgeving. In het beste 

geval is dat onverantwoordelijk gezemel. Maar 
vaker is links uitgegaan van de achterdochtige 
veronderstelling dat achter elke moraalridder 
de troepen van de powers that be geschaard staan. 
Zo stelde Jef Last in 1945 vanaf de linkervleugel 
van links, dat ‘de moraal slechts een vermomd 
belang, en de klassemoraal slechts een voort-
durende wisselende vermomming van het zich 
steeds wijzigende klassebelang is’, overigens om 
direct op te merken dat de term klasse in zijn tijd 
problematisch was geworden.4

 Die achterdocht betrof met name het geloof. 
Wat dat betreft namen de Nederlandse socia-
listen met instemming en genoegen kennis 
van de ideeën van Multatuli, zoals bijvoor-
beeld zijn Idee 826: ‘ Godsdienst is dus in den 
hoogsten graad onzedelijk, en ’t zal wel hier uit 
voortkomen dat z’n invloed op ’t goed-zijn zoo 
gering blijft, of… juister, geheel negatief werkt. 
Men wischt met vuilen doek geen smetten af. ’t 
Stelsel van goddienerij brengt de fouten voort, 
welker uitroeiïng z’n taak heet te zijn. Gevoel 
van mensenwaarde wordt als eerste conditio sine 
qua non van verzoeningsgezindheid des schep-
pers geknakt. Zelfverwijt, moreele kastijding, 
neerbogenheid, stelt men in de plaats van ’t edel 
streven naar kracht, vrijheid, geluk. Het eeuwig 
aanbidden en flikflooien van ’n “Vader in den 
Hemel” – die n. b. de moeite niet nam zich aan 
zijn kinderen te openbaren – maakt ons tot 
laaghartige vleiers, tot gluiperts en huichelaars. 
[…] Als ik God was, zou ’k ’n hekel hebben aan de 
vromen, en nooit iemand zalig maken die met 
een beetje deugd en veel sollicitatie daarnaar 
gedongen had.’5

 De linkse achterdocht dat morele praat 
niet meer is dan hypocriete zelfpromotie, is 
nog sterker geworden sinds de ineenstorting 
van de Nederlandse zuilengaanderij die het 
dak van een conservatieve morele consensus 
ondersteunde. Zoals Jan Willem Duyvendak 
en Menno Hurenkamp betogen, is er in de af-
gelopen veertig jaar een massieve verschuiving 
naar een progressief waardenpatroon waar te 
nemen, waardoor we allen gelijkelijk op hoogst 
individuele wijze massaal zijn overgegaan op 
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een vrijzinnige moraal.6 Het moreel conserva-
tisme, dat sinds de jaren zestig bij tijd en wijle 
terugkeert in een jeremiade over het verlies 
aan morele zekerheid, staat daarom permanent 
onder de verdenking dekmantel te zijn voor 
conservatieve machtspolitiek.

het conservatieve ethisch reveil

Die houding kenmerkte de linkse reactie, mid-
den jaren zeventig, op het ethisch reveil van 
Dries van Agt. ‘Er zijn niet veel normen meer of 
ze zijn op de tocht gezet’, zo meende hij. ‘Gees-
telijke desoriëntatie is daarvan het gevolg. […] 
De machteloosheid om de processen die zich 
over de hoofden heen voltrekken, te keren, die 
machteloosheid maakt de mensen rebels, of apa-
thisch, in elk geval angstig, onzeker’. In 1977, bij 
zijn eerste persconferentie als lijsttrekker van 
de verenigde confessionelen, maakte Van Agt 
wel duidelijk dat hij nogal unzeitgem∂ss was: ‘Er 
is zoveel verschraling van de intermenselijke so-
lidariteit. Het kan wel waar zijn dat men dat kan 
afdoen met de opmerking: dit is het zoveelste 
bewijs van nostalgie. Waar zijn de grote groepen 
mensen die bereid waren en er zoveel goeds 
mee deden, zonder professionalisering, zich in 
te zetten voor gezondheidszorg, kinderbescher-
ming, reclassering? Dit is een symptoom van 
wat er aan de hand is in onze maatschappij […] 
Ik tracht aan te tonen dat je een geestelijk reveil 
nodig hebt in een samenleving waar nog steeds 
welvaart is, maar ook een grote “immateriële” 
nood.’ 7

 Nu vallen ons wellicht eerder Van Agts zelf-
reflexieve houding en tamelijk progressieve 
toon op, maar destijds zag links, met in de voor-
hoede de fractie van de PvdA en de redactie van 
Vrij Nederland, in Van Agts oproep slechts een 
poging om zijn politieke positie te versterken. 
Het ethisch reveil zou een antwoord zijn op het 
gezichtsverlies dat hij had geleden in de abortus-
strijd en een poging om de nog zeer verdeelde 
confessionele partijen te verenigen op een al-
gemeen, om niet te zeggen vaag geformuleerd 
idee van christelijke politiek. Die achterdocht, 

dat achter dit moralisme bot eigenbelang schuil-
ging, werd op hilarische wijze geïllustreerd door 
het voorstel van de verenigde confessionelen 
in 1977 om pornografische films slechts toe te 
staan voor een publiek van ten hoogste 49 man, 
precies de omvang van de christen-democrati-
sche fractie in de Tweede Kamer. Dezelfde lache-
rige scepsis was te horen toen Balkenende zijn 
pleidooi voor herstel van normen en waarden 

lanceerde, maar toen was de linkse toon een stuk 
minder zelfverzekerd.
 De linkse achterdocht is dan ook eerder een 
reflex dan een weloverwogen kritiek, ingegeven 
door een langdurige ervaring met anti-socialis-
tisch moralisme uit confessionele hoek. Voor 
een deel is dat begrijpelijk. Immers, het zaaien 
van morele paniek over het oprukkende rode ge-
vaar is inderdaad een opvallende constante van 
het christelijk conservatisme in Nederland. Dat 
begon al met de oproep in 1890 van het christe-
lijk Nederlandsch Werkliedenverbond Patrimo-
nium, om niet deel te nemen aan de 1 mei-de-
monstraties: ‘blijft u rustig aan uwen arbeid; die 
betooging kan U niet doen verkrijgen, wat tot 
verbetering van den toestand der werklieden lei-
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den kan, maar zal slechts oproer en verzet tegen 
door God gestelde overheid teweeg brengen.’8 
 De morele paniek werd voortgezet in de ja-
ren twintig en dertig met de invoering van de 
wet op smadelijke godslastering en de censuur 
op de radio, die vooral de uitzendingen van de 
vara trof. In de jaren veertig en vijftig kreeg 
dit conservatisme een nieuwe impuls door de 
vrees dat de oorlog, maar nog meer de bevrij-
ding, tot grootscheepse zedenverwildering had 
geleid. Het anti-socialistische karakter van de 
conservatieve agitatie werd opnieuw bevestigd 
in het bisschoppelijk Mandement van 1954, dat 
katholieken lidmaatschap van rode organisaties 
verbood. Onder historici is er enige discussie of 
dit Mandement moet worden beschouwd als te-
ken van ongebroken zelfvertrouwen of als teken 
van toenemende klerikale onzekerheid. Feit is 
dat de katholieke zuil net als de andere zuilen in 
de jaren zestig verkruimelde. Het confessionele 
protest tegen de revolutionaire verandering van 
de seksuele moraal in de jaren zestig en zeventig 
kreeg daardoor het karakter van een achterhoe-
degevecht, dat de vorming van een progressieve 
meerderheid niet langer in de weg kon staan.
 Die laatste verwachting is wellicht uitgeko-
men met het aan de macht komen van Paars. 
Maar tegelijk is het morele debat opnieuw op-
gelaaid en zijn de morele scheidslijnen danig 
verschoven. De huidige dominante moralise-
rende politiek is slechts conservatief voorzover 
ze gericht is op het behoud van de Nederlandse 
samenleving zoals die er tot voor kort uitzag, 
maar ze is naar haar inhoud gericht op een waar-
denpatroon dat lange tijd als progressief gold. 
Het zijn nu de conservatieven die opkomen voor 
rechten van vrouwen en homo’s, die na eeuwen 
van uitsluiting nu opeens moeten doorgaan 
voor zuivere ‘Hollandsche waar’. 
 Die spanning tussen vorm en inhoud geeft 
een diepgaande ambivalentie aan het conserva-
tieve beschavingsoffensief, waarin een verster-
king van de gemeenschappelijke moraal wordt 
bepleit ter schraging van een streng beroep op 
individuele morele verantwoordelijkheid. 

het progressieve ethisch reveil

Links heeft geen goed antwoord op deze onge-
lukkige mix van onderschikking en zelfstan-
digheid. Ik zie daarvoor twee verklaringen. De 
eerste is dat het ethisch reveil zoals dat zich 
vanaf het einde van de negentiende eeuw heeft 
ontwikkeld, onveranderlijk langs de band loopt 
van de positie van vrouwen en seksualiteit, in 
veel gevallen ook in onderlinge combinatie. Op 
die punten heeft links nooit een helder stand-
punt gehad. De vrouwenstrijd moest altijd voor-
rang geven aan de arbeidersstrijd en toen die 
gestreden was, zou het met de vrouwen vanzelf 
wel goed komen – niet dus. Op het gebied van 
de seksuele moraal was links vaak even terug-
houdend als rechts, maar vaak ook opmerkelijk 
luchthartig. De houding van links ten aanzien 
van seks loopt van het a-seksuele volksdansen 
van de ajc tot en met de radicale sexpolbewe-
ging en de huidige vergoelijking van Lubbers’ 
losse handjes in de spreekbuis van de linkse mo-
raal, de Volkskrant. Daar was kortom niet veel lijn 
in te ontdekken en die is er nu nog steeds niet.
 Een tweede verklaring voor de huidige 
morele verlegenheid van links is dat de socia-
listische beweging een parallelle geschiedenis 
van beschavingsoffensieven kent, die de laatste 
decennia in vergelijkbare ambivalenties is ver-
zand als het conservatieve beschavingsoffensief. 
Daar waar het conservatieve moralisme voort-
komt uit het streven naar het behoud van macht, 
was de socialistische variant een reflectie van 
linkse onmacht. Dat begint al in de vroege so-
cialistische beweging, waar het nogal groffe en 
onbesuisde karakter van de volksklassen plaats 
diende te maken voor de discipline en organisa-
tie van de socialistische partij. In plaats van het 
zuipen, keten en matten met de politie moest 
het ordelijk demonstreren, staken en stemmen 
komen, in de hoop op die manier respect en er-
kenning af te dwingen.9 
 Ook het cultuursocialisme van het interbel-
lum was een teken van onmacht. Alle plannen en 
acties van de partij hadden alles welbeschouwd 
geen enkel concreet resultaat opgeleverd. Aan-
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gezien het verbeteren van de wereld nog even 
op zich liet wachten, kregen cultuursocialisten 
gehoor met hun oproep alvast ‘met jezelf te be-
ginnen’. De nieuwe maatschappij was er dan nog 
niet, de nieuwe mens alvast wel. 
 In de jaren na de Tweede Wereldoorlog pleit-
ten de socialisten nadrukkelijk voor een verbur-
gerlijking van de arbeidersklasse: nu de radicale 
transformatie van de kapitalistische productie-
wijze niet langer haalbaar en misschien zelfs 
niet wenselijk was, werd de integratie van de 
arbeiders in de burgerlijke maatschappij, voor-
zover mogelijk op faire voorwaarden, het doel 
van de sociaal-democratie. Dat vergde groei van 
de welvaart, die twintig jaar later zijn schaduw-
kanten begon te tonen en opnieuw bracht links, 
vanuit de verdediging, bedenkingen in tegen-
over het wijdverbreide vooruitgangsoptimisme. 
 Sinds de late jaren zeventig bepleit links de 
uitbreiding van de mogelijkheid tot individuele 
alzijdige ontplooiing, zonder al te veel morele 
beperkingen aan de richting waarin men zich 
ontplooit. Maar tegelijkertijd bestaat er grote 
twijfel over de collectieve arrangementen, zoals 
de verzorgingsstaat, een neocorporatieve over-
legstructuur en een op ongelimiteerde groei 
georiënteerde economie, die deze morele doel-
stellingen, met steun van, vaker nog op initiatief 
van links mogelijk moesten maken. Anders dan 
voorheen is datgene waar links zich nu zorgen 
over maakt, dus niet langer een systeem dat an-
deren aan links hebben opgelegd, maar een van 
eigen makelij. 
 Rechts heeft, bij gebrek aan een aansprekend 
eigen alternatief, de progressieve consensus in 
een liefkozende wurggreep genomen en smoort 
daarmee de progressieve moraal in de nationa-
lisering van de vrouwen- en homo-emancipatie. 
Links zijn daardoor de wapens van de moraal 
uit handen geslagen en het heeft geen andere 
fall-back position dan het morele wantrouwen, 
waarin achter elk moreel statement een bot be-
lang wordt vermoed. Dat wantrouwen is natuur-
lijk niet uit de lucht gegrepen: het is inderdaad 
verdacht dat een conservatief-confessionele 

coalitie zich opeens opwerpt als de kampioen 
van vrouwen en homo’s en dat het beroep van de 
voormalige hoogleraar protestants-christelijk 
sociaal denken op een herstel van normen en 
waarden is aangegrepen om vooral religieuze 
normen en waarden — voorzover islamitisch van 
aard — luidruchtig ter discussie te stellen. 
 Maar met wantrouwen alleen komt links er 
niet. Links heeft altijd al een morele inzet gehad, 

maar tegelijk benadrukt dat deze een instituti-
onele vertaling moet krijgen wil moraliseren in 
de politiek geloofwaardig zijn. Om het morele 
initiatief te herwinnen zou links dat uitgangs-
punt moeten herbevestigen en de huidige 
consensus over progressieve waarden veel meer 
moeten uitbuiten. Mooi dat rechts eindelijk 
voor gelijkheid en tolerantie is. Maar dan mag 
ook de vraag worden gesteld op welke manier 
rechts denkt die waarden concreet vorm te ge-
ven. Put your money where your mouth is – dat zou 
de boodschap aan rechts moeten zijn waarmee 
links het morele initiatief kan herwinnen.
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Links en de moraal (3)

Het verlichten van  
gemeenschappen

jan willem duyvendak & menno hurenkamp

Als auteurs van het boek Kiezen voor de kudde. 
Lichte gemeenschappen en de nieuwe meerderheid 
constateren we met gepaste trots dat de term 
‘lichte gemeenschappen’ in sneltreinvaart 
school heeft gemaakt. We worden op vele plek-
ken — van ministeries en kerkgenootschappen 
tot etnische zelforganisaties — uitgenodigd om 
onze visie uiteen te zetten op de kwestie van 
lichte gemeenschappen. Bij deze gelegenheden 
willen de aanwezigen graag horen dat zij tot 
een lichte (en niet tot een zware) gemeenschap 
behoren. Nu valt ons dat lang niet altijd zwaar 
want Nederland kent veel lichte gemeenschap-
pen. Maar vooral in linkse organisaties stijgt een 
zucht van verlichting op als onze diagnose luidt 
dat er sprake is van een lichte gemeenschap. Het 
verwijt een zwaar verband te zijn, ‘een linkse 
kerk’, is hier en daar blijkbaar hard aangekomen. 
 Nu zijn er heel wat linkse kerken geweest 
— daarover geen misverstand. Het linkse verle-
den zit boordevol moraal (zie het artikel van Ido 
de Haan) en de laatste WBS-publicatie die expli-
ciet aan de moraal was gewijd (Sociaal-democratie 
tussen zakelijkheid en moraal) getuigt daar ook 
van. Paul Scheffer pleit daarin niet voor niets 
voor meer pluralisme (sic), ook in eigen kring. 

Links heeft weinig waardenrelativistische perio-
des gekend, in het verleden niet en in het heden 
niet. 
 Des te opzienbarender is het hedendaagse 
verwijt aan links dat zij met name met betrek-
king tot de multiculturele samenleving een 
relativistische politiek zou hebben voorgestaan. 
Alle culturen even mooi en daarom niet trots 
op de Nederlandse cultuur — dat is het cliché-
beeld dat van het recente linkse verleden wordt 
geschetst. Dit beeld is feitelijk onjuist. Wie bij-
voorbeeld kennis neemt van de parlementaire 
geschiedenis aan de hand van de rapporten van 
de commissie Blok ziet dat het met name linkse 
parlementariërs als Jabaaij en Van Es waren die 
normatieve kwesties rond integratie aan de 
orde stelden. Dat linkse politici ook pleidooien 
hielden voor respectvolle omgang met andere 
culturen, is al evenmin een bewijs voor waar-
denrelativisme: respect voor andere culturen 
was namelijk zelf ook een linkse waarde. Dat er 
vervolgens spanning bestond tussen enerzijds 
kritiek hebben op onderdelen van migranten-
culturen en anderzijds respect voor diezelfde 
culturen, tussen enerzijds een universele men-
senrechtenpolitiek en anderzijds het rekening 
houden met particuliere groepsgevoeligheden 
en gebruiken, zal niemand zijn ontgaan. Maar 
met waardenrelativisme heeft dat dus niets te 
maken. (De vraag moet gesteld worden of vvd 
en cda niet veeleer tot ver in de jaren negentig 
een waardenrelativistische positie innamen: het 
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cda vanwege het respect voor andere religies, de 
vvd vanuit de liberale opvatting dat de staat zich 
niet moest inlaten met de diepste overtuigingen 
van de nieuwkomers.) 
 Het verwijt van links relativisme spoort ook 
niet met een ander, al even populair verwijt: 
links zou in dezelfde jaren gebukt zijn gegaan 
onder Gidsland-ambities, onder links absolu-
tisme. Dit laatste beeld klopt naar ons idee veel 
meer: links was (en is) enorm trots op Nederland 
en wilde dit goede graag exporteren. Jan Pronk 
is geen relativist maar een waardenimperialist. 
Nog iets retorischer: hoe groot is eigenlijk het 
verschil tussen een Gidsland — hoe trots moet je 
wel niet zijn als je het eigen land als voorbeeldig 
voor anderen ziet? — en het idee van een Leitkul-
tur? Of denken cda en vvd werkelijk dat linkse 
partijen Nederland wel als voorbeeld voor het 
buitenland zagen maar niet voor buitenlanders in 
Nederland? Wij hebben de indruk dat het voor 
links Nederland zo vanzelfsprekend was (en is) 
dat dit een van de leukste landen van de wereld 
is, dat articulatie van die gedachte inderdaad 
lange tijd achterwege is gebleven.
 In ons boek laten we zien dat er in Nederland 
ook nu, en eigenlijk steeds meer, een klip en 
klare progressieve meerderheid bestaat die trots 
is op ons land. Juist omdat fundamentele voor-
uitstrevende waarden zoals de gelijkheid van 
mannen en vrouwen en van homo’s en hetero’s 
in ons land domineren, voelen linkse Nederlan-
ders zich hier thuis. Hoogstens zijn we wat in 
verwarring nu deze waarden ook zo indringend 
door het cda en met name de vvd worden ver-
woord. Maar de welhaast kamerbrede omar-
ming van progressieve waarden betekent toch 
niet dat links onvaderlandslievend is geworden? 
Eerder hebben de jaren zeventig definitief geze-
gevierd nu cda en vvd zich met Nederland heb-
ben verzoend — voorwaar een compliment voor 
Hirsi Ali.
 Dat we over ‘links en de moraal’ spreken, 
komt niet door linkse leegte, noch doordat links 
in morele verwarring zou zijn. Integendeel. We 
moeten hierover spreken omdat links heeft ge-
zegevierd: met het ontstaan van een duidelijke, 

vooruitstrevende, seculiere moral majority in Ne-
derland blijkt er een relatief grote waardenkloof 
te gapen met een orthodox-religieuze minder-
heid, met name met islamitische migranten 
(maar ook met orthodoxe joden en orthodoxe 
christenen). Niet toevallig bestaat juist in Neder-
land van alle Europese landen de hoogste mate 
van ‘islamofobie’, en dat sentiment is vooral 
gegroeid bij hoogopgeleide vrouwen in het Wes-
ten van ons land (en voorspelbaar is dat dit ook 
geldt voor homoseksuelen). Deze groepen heb-
ben veel te verliezen: net zijn de progressieve 
waarden (let op: we hebben het niet per se over 
gedrag!) gemeengoed geworden en nu lijken ze 
alweer bedreigd te worden (terwijl Nederland 
wat dit betreft een eiland is in een wereld van 
oprukkend neoconservatisme). 
 Dat vvd en cda het nu ook opnemen voor 
homo’s en vrouwen is weliswaar verrassend 
maar uiteindelijk vooral prachtig; dat dit in 
oppositie gebeurt tot moslims waarover in ge-
neraliserende en denigrerende woorden wordt 
gesproken, is minder fraai. De vraag is hoe we 
standvastigheid in progressieve waarden kun-
nen combineren met een politieke strategie die 
individuen en groepen die niet delen in deze 
waarden en praktijken daartoe verleidt in plaats 
van ze ervan vervreemdt, en daarmee — ongewild 
— die gemeenschappen verder verzwaart.
 In het kader van deze strategische vraag van 
het verlichten van gemeenschappen is het van 
belang om aan te geven dat het niet gaat om het 
bestrijden van gemeenschappen as such of om 
het idee dat communitaristische sentimenten 
nooit zouden deugen. In Kiezen voor de Kudde 
laten we niet alleen zien dat we een zeer homo-
geen volk geworden zijn qua waardenoriëntaties 
(dus geen heterogenisering van standpunten) 
maar ook dat veel Nederlanders zich organise-
ren, dat we nog steeds een land zijn van clubjes 
en verenigingen en van gemeenschappen (geen 
decollectivisering). Alleen wel van lichte gemeen-
schappen. Dat betekent: mensen hebben de keu-
zevrijheid om toe te treden en altijd de mogelijk-
heid om uit te treden. Bovendien zijn de banden 
met organisaties minder knellend geworden, is 
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de betrokkenheid minder alomvattend. 
 Deze zelfkennis maakt de ambitie om ge-
meenschappen van anderen te verlichten tot op 
zekere hoogte gemakkelijker: we hoeven geen 
gemeenschappen te bestrijden (laat staan hele 
religies of oude boeken) maar we moeten ons 
bekommeren om het organiseren van voice- en 
exit-opties binnen bestaande zware gemeen-
schappen. Dit betekent dat mensen altijd kennis 
moeten kunnen hebben van meerdere werelden, 
meerdere gemeenschappen, van talloze opvat-
tingen van het goede leven. Het kennis kunnen 
nemen impliceert dat zware gemeenschappen 
openingen naar buiten moeten krijgen: via on-
derwijs en andere vormen van opdringerigheid 
(maatschappelijke activering tot achter de voor-
deur, inburgeringscursussen, et cetera). 
 Maar migranten kunnen alleen kennis ne-
men van andere werelden wanneer autochtonen 
zich laten kennen. Autochtonen die contacten 
vermijden en de afstand steeds groter maken, 
verminderen de exit-opties voor migranten. 
Willen we de voorvechters van verlichting in 
zware gemeenschappen ondersteunen, dan 
moeten we die herkennen en niet, in een roy-
aal generaliserend gebaar, tegen ons in het 
harnas jagen. Dit betekent niet dat we moeten 
schromen om verschillen te benoemen (zoals 
dat tegenwoordig heet): juist wanneer denkers, 
dichters en doeners zich met zware gemeen-
schappen bemoeien kunnen er openingen ont-
staan. Kritiek geven (en kunnen ontvangen) is 
een vorm van de ander serieus nemen. 
 Het gaat bij het verlichten van gemeenschap-
pen dus niet om een beschavingsoffensief; 
het is geen paternalisme ten opzichte van on-
nadenkende, op te voeden lieden. We nemen 
serieus dat mensen in zware gemeenschappen 
er diepgaand van overtuigd zijn dat hun levens-
wijze de enig juiste is. En precies daarom moet 
het bestaan van alternatieven worden getoond, 
worden voorgeleefd, letterlijk worden gede-
monstreerd. Cultureel verschil is niet (louter) 
een kwestie van achterstand; hogere scholing 
en betere banen brengen niet als vanzelf meer 
geëmancipeerde leefstijlen met zich mee. 

 Maar let wel: culturele verschillen zijn na-
tuurlijk verre van eenduidig. Ook de moslimge-
meenschap is immers niet één gemeenschap. 
‘Marokkaanse rotjochies’ hangen weliswaar tra-
ditionele waarden aan met betrekking tot vrou-
wen en homo’s maar zijn in between communities 
(eufemisme voor randgroep); ze worden weinig 
in de moskee gesignaleerd. Het is te makkelijk 
hen alleen als zielige drenkelingen te zien, die 
van de ene boot naar de andere trachten te sprin-
gen maar niet worden opgepikt. Dit beeld maakt 
echter wel duidelijk dat zelfs lichte gemeen-
schappen niet altijd gemakkelijk toegankelijk 
zijn voor iedereen. Contact met of ‘blootstelling’ 
aan lichte gemeenschappen, biedt niet direct 
een oplossing voor deze boefjes — en nog minder 
voor zware, fundamentalistische groepen en 
groepjes. Wie de dialoog en tolerantie afwijst, 
valt buiten het bereik van de lichte gemeen-
schappen. Daar helpt alleen het strafrecht. 
 Het tonen van liberale alternatieven is ook 
geen garantie dat deze door de meerderheid van 
de islamitische Nederlanders zullen worden 
overgenomen, en zeker niet op korte termijn. 
Overigens zou het ook weinig liberaal zijn om 
te verwachten, laat staan te eisen, dat de nu 
dominante set van progressieve waarden in 
Nederland geheel door nieuwe Nederlanders 
moet worden overgenomen. Bolkestein heeft in 
zijn spraakmakende Luzern-rede in 1991 terecht 
opgemerkt dat het afschudden van het cultuur-
relativisme nog niet impliceert dat iedere vorm 
van pluralisme er een teveel zou zijn. Dat waren 
wijze woorden. Door onze verrassend grote 
homogeniteit dreigen we onze vaardigheid om 
met ieder cultureel verschil om te gaan te verlie-
zen. Nederland dreigt in zijn geheel een zware 
gemeenschap te worden.
 Om praktische en principiële redenen is het 
gewenst om de illusie te laten varen dat een 
verlichte samenleving slechts bevolkt zou zijn 
met hyperindividuen waarin voor kuddedieren 
geen plaats meer is. Ruimte maken voor lichte 
gemeenschappen biedt mogelijk een weg uit de 
uitzichtloze polarisatie van dit moment.  
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Over de auteur  Gabriël van den Brink is cultuursocio-
loog en werkzaam bij het nizw (Nederlands Insti-
tuut voor Zorg en Welzijn)

Noten  zie pagina 50

Links en de moraal (4)

Argumenten voor  
een beschavingsoffensief

gabriël van den brink

Ongeveer tien jaar geleden introduceerden 
twee Leidse politicologen een nieuw begrip. 
Het ging om dos, wat staat voor De Ongekende 
Samenleving. Ze meenden dat veel politici, be-
stuurders en beleidsmakers eigenlijk niet goed 
weten waar ze mee bezig zijn. Ze beslissen wel, 
ze sturen aan en schrijven beleidsnota’s maar 
ze hebben nauwelijks oog voor de zaken waar 
het in de maatschappelijke realiteit om gaat. Ze 
lijken afgeschermd van datgene wat gewone 
burgers doen en datgene wat er onder bevolking 
leeft.1 Dat is een gevaarlijke toestand die — zoals 
bleek uit de stormachtige opkomst van Pim 
Fortuyn — ook in electoraal opzicht catastrofaal 
kan uitpakken. Op het eerste oog lijkt die turbu-
lente periode alweer voorbij. Links staat er in de 
peilingen heel gunstig voor zonder men er veel 
voor hoeft te doen. Maar betekent dit dat links 
nu wél weet wat er onder de burgers leeft? Ik be-
twijfel dat, zeker als het om morele vragen gaat. 
Slecht in staat tot het duiden van de tekenen 
des tijds, het morele initiatief te zeer overlatend 
aan de rechterzijde en nog veel minder bereid 
om een eigen engagement te ontwikkelen, bleef 
links lange tijd stil en leeg.
 Zelf heb ik dat gemerkt toen vorig jaar mijn 
boek Schets van een beschavingsoffensief. Over 

normen, normaliteit en normalisatie in Nederland 
verscheen.2 Ik werd overstelpt met verzoeken 
om interviews, toelichtingen en spreekbeurten 
maar de vraag kwam voornamelijk van rechts. 
Met name de kleine christelijke partijen toon-
den een grote belangstelling. Ter linkerzijde 
reageerde men nauwelijks, ofschoon een enke-
ling op persoonlijke titel erkende dat het om 
een belangrijk thema ging. Ik vond dat spijtig. 
Niet alleen omdat het debat daardoor eenzijdig 
wordt, maar ook omdat het door mij bepleite 
beschavingsoffensief geen kwestie is van links 
of rechts maar van de samenleving als geheel. 
Des te verheugender was de conferentie die eind 
februari op initiatief van de Wiardi Beckman 
Stichting werd gehouden. Ter toelichting van 
mijn eigen bijdrage noem ik hieronder verschil-
lende argumenten voor een beschavingsof-
fensief. Maar laat ik eerst een paar conclusies 
uit mijn onderzoek naar normen in Nederland 
opsommen.

moreel minimum

De afgelopen decennia hebben we telkens ge-
hoord dat Nederland zo veelvormig zou zijn. En 
inderdaad: elke middelgrote stad laat zien dat 
de samenstelling van de bevolking heel divers 
geworden is. Ook op het gebied van godsdienst, 
politieke voorkeur of levensstijl lopen de za-
ken door elkaar. Toch is dat bedrieglijk. Want 
over enkele belangrijke beginselen is een groot 
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deel van de Nederlandse burgers het eens. Met 
betrekking tot de rechtsstaat blijkt er zelfs een 
tamelijk brede consensus te bestaan. Een grote 
meerderheid van de autochtone Nederlanders 
steunt de emancipatie van de vrouw, is gehecht 
aan democratische vrijheden, keert zich tegen 
autoritaire politiek, waardeert onze nationale 
eigenheid, wil niets weten van overspel, vindt 
dat euthanasie toelaatbaar is, wil de Nederlandse 
taal voor immigranten verplicht stellen, neemt 
graag een egalitaire houding aan, staat een harde 
aanpak van criminelen voor en wil een grote be-
wegingsvrijheid op seksueel gebied.3 Dat wordt 
trouwens niet alleen door mij geconstateerd. 
Er zijn zelfs onderzoekers die de Nederlandse 
bevolking als een kudde opvatten: hoewel elk 
individu een eigen voorkeur volgt, lopen we 
inhoudelijk allemaal dezelfde richting uit.4 In 
elk geval lijkt er op moreel en normatief gebied 
meer overeenstemming te bestaan dan men op 
het eerste oog vermoedt.
 Bovendien kan men niet volhouden dat er 
normatieve achteruitgang is. Velen geloven dat 
Nederland verloedert en dat het vroeger beter 
was. Maar als we kijken naar de verwachtingen 
die op specifieke levensgebieden gesteld wor-
den, zien we vaak dat ze juist hoger dan in het 
verleden zijn. Ik noem een paar voorbeelden. 
We stellen vandaag hogere eisen aan onze part-
ner en aan het huwelijk. Dat geldt ook voor het 
onderwijs aan onze kinderen, zeker als het om 
sociale en normatieve vaardigheden gaat. Bij 
het bedrijfsleven zien we eenzelfde ontwikke-
ling. De eisen die in sociaal, communicatief en 
psychologisch opzicht aan werknemers gesteld 
worden, gingen de afgelopen dertig jaar geleide-
lijk omhoog. We verwachten eveneens méér van 
onze bestuurders en politici. Ze moeten kun-
nen uitleggen wat ze doen en burgers serieus 
nemen. We hanteren hogere normen op het ge-
bied van levensstijl (niet roken, meer bewegen) 
onderlinge omgang (geen discriminatie, meer 
respect), de bejegening door professionals (vol-
ledig informeren, zorgvuldig handelen) en zelfs 
de media worden in toenemende mate met een 
kritisch oog bezien.5

 Deze ontwikkeling brengt twee problemen 
met zich mee. Ten eerste worden normen meer 
en meer als een private aangelegenheid beleefd. 
Zelfs de idealen die we met elkaar gemeen heb-
ben worden niet als collectieve of publieke 
waarden opgevat. Wat krijgen we te horen als je 
iemand op zijn gedrag aanspreekt? Dat bepaal ik 
zelf wel! Anders gezegd: er is inderdaad morali-
teit maar er zijn geen instanties die een publieke 

moraal uitdragen. In dat opzicht hebben de 
kerken vroeger een voorname rol vervuld. Na-
tuurlijk werd de moraal die pastoor of dominee 
verkondigde niet altijd in daden omgezet maar 
ze hielden wel een vertoog over collectieve stan-
daarden. Een dergelijk vertoog bestaat niet meer. 
Rechters zijn eigenlijk de enigen die door het 
publiek als een onafhankelijke morele autoriteit 
gezien worden, maar de vraag is of men daar-
mee kan volstaan. Scholen zouden die functie 
kunnen vervullen, maar zij aarzelen. En de mas-
samedia behandelen weliswaar moreel beladen 
onderwerpen maar ze concentreren zich op 
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Links staat er in de peilingen heel 
gunstig voor zonder dat men 
er veel voor hoeft te doen. Maar 
betekent dit dat links nu wél weet 
wat er onder de burgers leeft? Ik 
betwijfel dat, zeker als het om 
morele vragen gaat. Slecht in staat 
tot het duiden van de tekenen des 
tijds, het morele initiatief te zeer 
overlatend aan de rechterzijde en 
nog veel minder bereid om een 
eigen engagement te ontwikkelen, 
bleef links lange tijd stil en leeg

S&D4-2005.indd   46 14-04-2005   17:59:15



s& d  4  |  20 0 5

47

nieuws en amusement. Wat we missen is een 
instantie die de morele normen van private bur-
gers tot een publieke moraal verbindt.6

 Het tweede probleem is de meeste burgers 
wel morele normen hebben maar in de praktijk 
anders handelen. Vandaar dat de Wetenschap-
pelijke Raad voor het Regeringsbeleid in haar 
rapportage over waarden en normen verwijst 
naar ‘de last van het gedrag’.7 Premier Balke-
nende bedoelt hetzelfde als hij zegt dat fatsoen 
iets is wat je moet doen. Tal van professionals 
stuiten op het probleem dat de normen vaak 
goed omschreven zijn maar dat de handhaving 
of de uitvoering te wensen overlaat. We kunnen 
daar niet al te luchtig over doen. Bijvoorbeeld 
door te kiezen voor een ‘katholieke’ opstelling 
waarbij de spanning tussen de leer en het leven 
met een relativering van de leer wordt opgelost. 
Moderne samenlevingen nemen op dit punt 
veeleer een ‘protestantse’ houding aan: als je be-
paalde normen onderschrijft, moet dat gevolgen 
voor je gedrag hebben. Van moderne burgers 
verwachten we dat ze in elk geval hun best doen 
om de spanning tussen de leer en het leven zo 
klein mogelijk te laten zijn.
 Tegen deze achtergrond heb ik vier beginse-
len geformuleerd die in combinatie de kern van 
het beschavingsoffensief uitmaken. Het zijn 
normen die feitelijk door vele burgers worden 
aanvaard, maar waarvan het collectieve karak-
ter zelden zichtbaar is en die onvoldoende als 
publieke moraal worden geformuleerd. Daarbij 
gaat het om de volgende: 1. Gelijkwaardigheid van 
allen die aan het maatschappelijke verkeer deel-
nemen. We weten uiteraard dat er verschillen 
zijn tussen arm en rijk, man en vrouw, hoog en 
laag opgeleid, allochtoon en autochtoon, maar 
het gaat niet aan iemand op grond van dat soort 
verschillen uit te sluiten of te minachten. 2. Zelf-
werkzaamheid in die zin dat burgers zelf uitma-
ken hoe zij hun leven willen inrichten, maar ze 
moeten wel zorgen voor het inkomen en de op-
leiding die daartoe nodig zijn. 3. Betrokkenheid in 
die zin dat men een zekere belangstelling voor 
elkaar moet opbrengen. De moderne samenle-
ving is vaak hard en zakelijk, maar daaruit volgt 

niet dat we ons tot het najagen van eigen belan-
gen moeten beperken. 4. Aanspreekbaarheid in 
die zin dat we ons verantwoordelijk voelen voor 
de gevolgen van ons handelen. Fouten maken is 
menselijk, maar ze moeten wel worden erkend. 
Wat we in elk geval niet kunnen hebben is dat 
mensen hun fouten loochenen, naar een ander 
wijzen of wegduiken als de benadeelde partij er 
iets van zegt.8

 Aldus vormen deze vier deugden of be-
ginselen een moreel minimum, een set van 
basisregels die ten grondslag liggen aan een 
fatsoenlijke samenleving. Ze laten ruimte voor 
uiteenlopende filosofische, politieke of reli-
gieuze stromingen maar kunnen er wel voor 
zorgen dat het maatschappelijke verkeer min of 
meer beschaafd verloopt. Impliciet worden deze 
beginselen door tal van burgers erkend, ook al 
zullen ze niet altijd op dezelfde manier worden 
verwoord. Het openlijk uitspreken, bevorderen 
en handhaven van deze vier deugden of beginse-
len maakt de kern uit van het beschavingsoffen-
sief waar ik voor pleit.

gelaagde uitdagingen

Niettemin kan men de vraag opwerpen of een 
dergelijk offensief wel nodig is. Waarom moe-
ten we normen of waarden uitspreken als die 
door een meerderheid worden gedeeld? En ster-
ker: waarom zou links zich met dit soort vragen 
inlaten? Komt men dan niet in het conservatieve 
vaarwater van cda of vvd terecht? Ik zal mijn 
stellingname op twee manieren toelichten. Ik 
geef eerst aan welke specifieke uitdagingen zich 
aandienen en welke maatschappelijke groe-
peringen daarbij aan de orde zijn. Vervolgens 
noem ik enkele meer algemene omstandighe-
den die een dergelijk offensief rechtvaardigen.
 Ten eerste is een beschavingsoffensief wen-
selijk omdat de integratie van minderheden 
niet voldoende slaagt. Er wordt altijd gezegd 
dat werk en opleiding het meeste tot integra-
tie bijdragen, maar men zou de vraag kunnen 
stellen waarom dat eigenlijk zo is. Volgens mij 
omdat mensen via werk en school op een heel 
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alledaagse basis vertrouwd raken met zaken die 
in de Nederlandse samenleving voor normaal 
doorgaan. Maar wat als je nu geen werk hebt? Of 
als je kinderen naar een zwarte school toe gaan? 
Juist dan moeten de regels van het samenleven 
nadrukkelijk geleerd worden. Anders bestaat 
het risico dat men blijft hangen in de eigen 
groep of buurt waar gaandeweg de afstand tot de 
Nederlandse samenleving groter wordt. Dat is 
vooral te merken op het gebied van opvoeding 
en gezinsleven. Daarbij is onder meer de norm 
van gelijkwaardigheid (bijvoorbeeld tussen man 
en vrouw) in het geding. Wat dat betreft lijken 
mij extra inspanningen voor het inlopen van 
culturele achterstanden noodzakelijk. 
 Ten tweede zou het beschavingsoffensief ook 
bepaalde groepen van de autochtone bevolking 
kunnen helpen. Met name laag opgeleide Ne-
derlanders houden er relatief vaak autoritaire 
opvattingen op na. Ze denken cynisch over poli-
tiek, hebben weinig belangstelling voor de pu-
blieke zaak, en willen maatschappelijke proble-
men vaker met repressieve middelen oplossen. 
Maar dat is te gemakkelijk en het getuigt van 
een zwak ontwikkeld burgerschap. Deze Neder-
landers hebben vaak kritiek op degenen die zich 
als bestuurder of als burger inzetten voor de pu-
blieke zaak en leunen zelf achterover. Het zou de 
moeite waard zijn om meer te investeren op het 
punt van zelfwerkzaamheid. Bijvoorbeeld door 
hun te leren hoe je ergernissen en conflicten 
— die er in de grote steden volop zijn — als burgers 
onder elkaar kunt regelen. Of hoe je in samen-
spraak met politie en overheid aan een voor alle 
partijen bevredigende oplossing kunt werken.
 Ten derde raakt het beschavingsoffensief aan 
de maatschappelijke bovenlaag. Er was een tijd 
dat burgers die een zeer goed inkomen hadden of 
aan het hoofd stonden van een bedrijf, zich sterk 
inzetten voor de publieke zaak. Tegenwoordig 
houden beter gesitueerden zich vooral bezig met 
hun aandelen, optieregelingen of gouden hand-
drukken. Gevraagd naar het waarom van hun 
vaak riante inkomen wordt verwezen naar de 
marktwaarde. Daarmee trekken Nederlanders 
zich geheel op hun particuliere belangen terug. 

Hoe staat het eigenlijk met de maatschappelijke 
verantwoordelijkheid van deze bovenlaag? Ik zou 
zeggen: gun iedereen zijn hoge inkomen maar 
zorg ervoor dat allen aantoonbaar iets voor de 
publieke zaak betekenen. Vooralsnog wordt de 
deugd van betrokkenheid in deze kring gemist.
 Ten vierde zou men de Nederlandse midden-
klasse moeten aanspreken. Niet op de vraag of 
zij wel de juiste normen en waarden huldigen, 

want als één groep de genoemde morele con-
sensus draagt dan is zij het wel. Dat is voor de 
stabiliteit van onze democratie een niet onbe-
langrijk feit. Maar hoe staat het met de feitelijke 
gedragingen? Veel burgers uit de middenklasse 
hangen wel hoge normen aan maar handelen er 
niet naar. Er is een kloof tussen zeggen en doen 
en in zoverre dient men de aanspreekbaarheid 
van deze burgers te verbeteren. Mijn stelling is 
in elk geval dat de kloof tussen denken en doen 
in een moderne samenleving niet al te groot 
mag zijn omdat daarmee het sociale vertrouwen 
ter discussie komt te staan.
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Juist mensen die op moreel gebied 
de weg kwijt zijn, nemen snel 
een autoritaire houding aan en 
hebben weinig vertrouwen in 
de democratie. Omgekeerd geldt 
dat mensen die veel vertrouwen 
in de Nederlandse democratie 
hebben, er sterke (zij het onderling 
verschillende) morele denkbeelden 
op na houden. Mijn conclusie 
is: krachtige morele oordelen 
zijn goed voor het democratisch 
overleg en omgekeerd
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het nut van beschaving

Toch zijn er ook een paar algemene omstandig-
heden die meer aandacht voor beschaving en 
burgerschap rechtvaardigen.
 Daarbij denk ik onder andere aan de rol van 
professionals in Nederland. Dat wil zeggen: 
allen die werken in het onderwijs, de gezond-
heidszorg, het openbaar vervoer, de arbeidsvoor-
ziening, bij de politie, justitie of de gemeente-
lijke overheid. Het gaat om een omvangrijk deel 
van de beroepsbevolking dat in hoge mate de be-
trouwbaarheid en kwaliteit van de Nederlandse 
verzorgingsstaat bepaalt. De laatste jaren is 
men in steeds meer sectoren overgestapt op een 
bedrijfsmatige werkwijze. Het risico van deze 
privatisering is echter dat de publieke dimensie 
van het werk wordt verwaarloosd. Artsen, ver-
voerders, onderwijzers en politieagenten zijn 
niet alleen bezig met het leveren van een pro-
duct, maar met het uitvoeren van een publieke 
taak. Dat kan alleen wanneer zij de normen van 
goed burgerschap in het alledaagse leven serieus 
nemen. Ik vind daarom dat men de normatieve 
kant in het werk van professionals zou moeten 
versterken. Goede beroepsuitoefening hangt 
niet alleen van technische, functionele of be-
drijfsmatige factoren af.
 Vervolgens zijn normen van belang voor 
iedereen die betaald werk zoekt. Zoals bekend 
bestaat het grootste deel van de werkgelegen-
heid in Nederland niet uit banen in de landbouw 
of industrie maar uit verschillende soorten 
van dienstverlening. Denk aan het werk bij 
een bank, IT-bedrijven, verzekeringen etc. In 
dat soort banen zijn menselijke communicatie 
en persoonlijke bejegening van groot belang. 
Je kunt dat werk eigenlijk alleen goed doen als 
je behoorlijk wat sociale, normatieve en cultu-
rele bagage hebt. Je kunt niet volstaan met de 
houding die vroeger in de landbouw, de bouw 
of de zware industrie belangrijk was. Uithou-
dingsvermogen, lichamelijke kracht en een 
zeker machismo zijn uit de tijd. Mensen die 
in de dienstverlening willen werken moeten 
een attente, relatief feminiene en persoonlijke 

houding ontwikkelen. Beschaving is — behalve 
een waarde op zichzelf — in vele sectoren van de 
arbeidsmarkt ook iets functioneels. Partijen of 
politici die de werkende medemens een goed 
hart toedragen, moeten normen en waarden als 
genoemd allerwegen bevorderen.
 Verder krijgen deze normen meer gewicht 
doordat de media alom tegenwoordig zijn. Er 
gaat momenteel zoveel informatie om, het 
nieuws is zo snel bekend en de camera staat 
zo dicht op het gezicht van de betrokkenen dat 
eigenlijk maar één houding geloofwaardig is, 
namelijk volstrekte eerlijkheid. Macchiavelli 
heeft eens gezegd dat elke vorst in staat moet 
zijn om goed te schijnen maar slecht te hande-
len.9 Volgens mij gaat deze klassieke regel steeds 
minder op. Iedereen die zich beter voordoet dan 
hij is, valt voor het oog van miljoenen kijkers 
door de mand. Daarom moeten politici, bestuur-
ders, ambtenaren en allen die met de media van 
doen hebben een andere houding aannemen, 
namelijk de waarheid spreken, ook wanneer dat 
moeilijk is, wanneer er geen oplossing voorhan-
den is of wanneer men niet weet hoe het verder 
moet. Dat is in een moderne samenleving veel 
overtuigender dan de pretentie hooghouden dat 
je precies weet hoe het zit of hoe het moet.
 Ten slotte zijn morele beginselen en heldere 
normatieve denkbeelden essentieel voor het 
goed functioneren van onze democratie. Omdat 
democratisch overleg per definitie verschil van 
mening vraagt, denken sommigen dat er slechts 
relatieve waarheden bestaan. Postmodernisten 
gingen nog een stap verder en relativeerden de 
waarheid als zodanig. Uit een onderzoek naar de 
houding van burgers tegenover politiek blijkt 
evenwel dat dit niet klopt. Juist mensen die op 
moreel gebied de weg kwijt zijn, nemen snel 
een autoritaire houding aan en hebben weinig 
vertrouwen in democratie. Omgekeerd geldt dat 
mensen die veel vertrouwen in de Nederlandse 
democratie hebben, er sterke (zij het onderling 
verschillende) morele denkbeelden op nahou-
den. Mijn conclusie is: krachtige morele oorde-
len zijn goed voor het democratisch overleg en 
omgekeerd.10
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oprecht debat

Om al deze redenen meen ik dat beschaafd 
gedrag en burgerschap voor links van belang 
zouden moeten zijn. Maar het belangrijkste 
argument is uiteraard dat veel linkse mensen 
oprecht belang hechten aan de beginselen die 
hier werden genoemd. Er was een tijd dat alle 
idealen met argusogen werden bezien. In navol-
ging van Marx meenden velen dat het in de poli-
tiek vooral om economische belangen ging. In 
navolging van Nietzsche zag men het uitdragen 
van idealen als een vorm van machtsuitoefe-
ning. En in navolging van Freud dacht men dat 
idealen uit verborgen fantasieën voortkomen. 
Met andere worden: zodra iemand zich op een 
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hoger ideaal beriep, zocht men bij voorkeur naar 
de platvloerse motieven die een rol speelden. Dit 
cynisme is ons lelijk aan het opbreken. In plaats 
daarvan zou ik zeggen: laten we elkaars normen 
en waarden serieus nemen. Inhoudelijk zal 
de een kiezen voor beginsel a terwijl de ander 
beginsel b of c verkiest, maar we kunnen alleen 
een oprecht debat voeren als we aannemen dat 
de ander zegt wat hij of zij bedoelt. Ik geloof 
stellig dat de vier deugden die ten grondslag 
liggen aan het beschavingsoffensief door velen 
ter linkerzijde worden gedeeld. Maar dan is ook 
de conclusie duidelijk: zeg eerlijk voor welke 
beginselen je staat en probeer anderen ervan 
te overtuigen dat deze het beste zijn voor de sa-
menleving als geheel.
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Links en de moraal (5)

Niet bij fatsoen alleen
Waarom links een moraal nodig heeft

paul kalma

‘Het gaat beter met de Partij van de Arbeid, maar 
we zijn er nog niet,’ zei ik onlangs tegen een 
PvdA-Tweede-Kamerlid. ‘Hoezo,’ vroeg ze ver-
baasd, ‘welk dossier bedoel je?’
 Maar dat bedoelde ik nu juist. Sociaal-demo-
cratische politiek is tegenwoordig vooral een 
kwestie van dossiers; van beleidsterreinen 
waarop beleidsinitiatieven worden genomen. 
Daar is op zichzelf niets mis mee: politiek moet 
een praktische vertaling krijgen om ter zake te 
zijn. Maar het is niet genoeg. Wat in de PvdA 
te veel ontbreekt, is aandacht voor het bredere 
kader, het grotere verhaal, dat samenhang geeft 
aan het eigen programma en waarmee een partij 
met andere politieke stromingen strijd voert om 
de interpretatie van het algemeen belang. 
 Dat gebrek aan aandacht is des te merkwaar-
diger omdat bij rechts de ideologie weer hele-
maal terug is. Liberalen en conservatieven ma-
ken zich sterk voor ‘eigen verantwoordelijkheid’, 
voor ‘marktwerking’ en voor een omslag van een 
‘verzorgende’ naar een ‘straffende’ staat. Intus-
sen geven ze links de schuld van bijna alles wat 
er de afgelopen dertig jaar is misgegaan. Maar 
de behoefte om zich daartegen te verweren, is in 
de PvdA zwak ontwikkeld. Bij GroenLinks en de 
SP ligt dat anders, maar daar overtuigen de ant-
woorden lang niet altijd.  

 Dit ideologisch tekort ter linkerzijde is overi-
gens geen specifiek Nederlands of Europees ver-
schijnsel. Het doet zich ook bij de Amerikaanse 
Democraten voor. Anders dan de neo-conser-
vatieven, schreef politiek commentator David 
Brooks laatst in The New York Times, hebben de 
liberals in geen jaren ‘big debates about public 
philosophy’ gevoerd. Dat breekt hun op. ‘Nobody 
joins a movement because of admiration for its 
entitlement reform plan. People join up because 
they think that movement’s views about human 
nature and society are true.’
 ‘A year ago’, vervolgt Brooks, ‘I called the head 
of a prominent liberal think tank to ask him who 
his favorite philosopher was.’ Over de gezond-
heidszorg had deze man uren door kunnen pra-
ten, maar ‘on this subject he stumbled and said 
he’d call me back. He never did.’1

 In deze bijdrage probeer ik, op basis van mijn 
boek Links, rechts en de vooruitgang2, bouwstenen 
aan te dragen voor een nieuwe linkse ‘public 
philosophy’ of  publieke moraal. Daarbij grijp ik, 
in geamendeerde vorm, terug op de gematigde 
sociaal-democratische traditie,  zoals die in 
het tweede en derde kwart van de vorige eeuw 
in Nederland en andere Europese landen tot 
ontwikkeling is gekomen. Achtereenvolgens 
komen – in kort bestek – aan de orde:
>  de algemene mens- en maatschappijvisie van 

links;
>  de morele uitgangspunten waardoor links 

zich in het bijzonder zou moeten laten leiden;
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>  zijn opvatting over maatschappelijke voor-
uitgang; over het soort samenleving dat links 
voor ogen staat.

Maar, zo hoor ik menig PvdA-lid al tegenwerpen, 
we hebben toch een nieuw beginselprogramma? 
Zeker, het Beginselmanifest geeft in veel opzich-
ten goed weer waar het de sociaal-democratie 
om te doen is. Maar het gaat uitgerekend op ‘pu-
bliek-filosofische’ vraagstukken als mensbeeld 
en maakbaarheid niet in – en laat daarmee de 
gangbare kritiek van rechts op dit terrein on-
weersproken.
 Links zal zich ideologisch veel krachtiger 
moeten manifesteren en zich veel sterker 
moeten realiseren wat er de komende tijd maat-
schappelijk en politiek op het spel staat, wil het 
op afzienbare termijn het politieke initiatief 
weer naar zich toe kunnen trekken. 

een realistisch mens- en  
maatschappijbeeld

Het is, zoals gezegd, tegenwoordig gewoonte ge-
worden om links (‘de linkse jaren zestig’, ‘linkse 
kabinetten’, politici die zich niet genoeg van hun 
‘linkse verleden’ gedistantieerd hebben) van 
bijna alles wat er niet goed gaat in de wereld de 
schuld te geven. De oorzaak wordt daarbij stee-
vast gezocht in het naïeve mens- en maatschap-
pijbeeld dat links erop na zou houden; in een 
verregaand geloof in de goedheid van de mens 
en in de maakbaarheid van de samenleving.
 Nu snijden dergelijke verwijten inderdaad 
hout als het gaat om het revolutionaire socia-
lisme, dat zich in Europa in de negentiende en 
vroeg-twintigste eeuw (en elders nog veel langer) 
heeft gemanifesteerd. De jaren zestig en zeventig 
gaven een zekere herleving van dit soort opvattin-
gen – ook in sociaal-democratische partijen – te 
zien. Maar op de gematigde sociaal-democratie, 
die in de loop van de twintigste eeuw in ons deel 
van de wereld grote politieke invloed verwierf, 
zijn de verwijten niet van toepassing. Ze leerde, 
in confrontatie met communisme, anarchisme 
en de eigen linkse oppositie (en met de werkelijk-
heid), afstand van de heilstaat te nemen. Strate-

gische verschillen van inzicht groeiden uit tot 
principiële meningsverschillen. Over de beperkte 
stuurbaarheid van de maatschappelijke ontwik-
keling, over de beperkte maakbaarheid van de 
mens en over de utopie als een gevaarlijk kompas.
 Later verdiepte dit inzicht zich (opnieuw: 
niet zonder harde interne conflicten) met de 
ervaringen die in de naoorlogse periode werden 
opgedaan. De technologische ontwikkeling, zo 
leerde bijvoorbeeld de militaire en de civiele 
toepassing van kernenergie, voert niet alleen het 
productie-, maar ook het destructiepotentieel 
van de samenleving hoog op. Ze vraagt, behalve 
om toepassing, ook om beheersing en beper-
king van die technologie. Voorts bleek de sterke 
materiële welvaartsgroei in de westerse landen 
gepaard te gaan met een ernstige aantasting van 
natuur en milieu, en dat terwijl in de behoefte 
aan welvaartsgroei op wereldschaal nog maar 
nauwelijks is voorzien. Een pijnlijk, schier onop-
losbaar dilemma was geboren.
 En ten slotte leidde de materiële lotsverbe-
tering die de sociaal-democratie tot stand hielp 
brengen, niet automatisch tot de verhoging van 
het beschavingspeil en van het solidariteitsbesef 
die ze daar vroeger van had verwacht. Integen-
deel, de toegenomen welvaart bleek de solidari-
teit te kunnen ondergraven, verworven rechten 
bleken teruggedraaid te kunnen worden, suc-
cessen brozer te zijn dan vermoed – niet in de 
laatste plaats die van de sociaal-democratie zelf.
 Met dit alles is de basis gelegd voor een links 
mens- en maatschappijbeeld dat het streven 
naar een betere samenleving, in termen van 
welvaart, vrijheid en beschaving, koppelt aan 
een realistische visie op de menselijke soort en 
zijn omgang met de natuur; aan het besef dat 
onbedoelde en ongewenste effecten het mense-
lijk handelen altijd zullen begeleiden; en aan de 
bereidheid om die gevolgen in het eigen gedrag 
te verdisconteren.
 In het verlengde daarvan ligt een relativering 
van het economische en technologische voor-
uitgangsoptimisme (dat veel naoorlogse sociaal-
democraten nog volop bezaten). Economie en 
technologie kunnen, zoals gebleken is, een grote 
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bijdrage leveren aan vrijheid, welvaart en wel-
zijn, maar ze hebben hun eigen schaduwzijden, 
bijvoorbeeld in de vorm van een breuk met oude 
leefvormen en gekoesterde tradities. Verder 
hebben ze, behalve het productiepotentieel, ook 
het destructiepotentieel in de wereld sterk doen 
toenemen. Technologische en economische 
vooruitgang leiden niet tot morele vooruitgang; 
achteruitgang is mogelijk. Tegenover de hybris 
waarop het geloof in het technisch kunnen van 
de mens vaak uitloopt, zou bescheidenheid in de 
omgang met de techniek en ten opzichte van de 
maakbaarheid van de samenleving als politieke 
deugd verdedigd moeten worden. 
 Dat geldt al helemaal voor de neiging om, op 
basis van technologische overmacht en van een 
gevoel van superioriteit, regimeverandering 
elders in wereld met geweld af te dwingen. 
Ook hier geldt dat goede bedoelingen en ver-
ontwaardiging over onrecht dat anderen wordt 
aangedaan niet genoeg zijn om gewapende in-
terventie te rechtvaardigen en dat beheersing en 
isolatie van het kwaad in de internationale poli-
tiek meestal effectiever en humaner uitpakt dan 
pogingen om het met wortel en tak uit te roeien.
 Tot zover deze schets van de ‘antropologische’ 
uitgangspunten die aan een links politiek pro-
gramma ten grondslag zouden moeten liggen. 
Tegenover de overmaat aan retoriek die rechts 
de afgelopen periode is gaan produceren, zou 
links juist het realisme en de complexiteit moe-
ten verdedigen. 
 Merkwaardig genoeg namelijk vertoont het 
rechtse denken dat tegenwoordig zo’n opgang 
maakt, met z’n ijver om het westerse marktmo-
del zo niet goedschiks dan wel kwaadschiks aan 
de wereld op te leggen, alle trekken van de over-
spannen maakbaarheidsideologie die het zelf 
altijd gekritiseerd heeft. Het zet het pluralisme 
waarvoor conservatieven zich altijd zo hebben 
ingezet op het spel, brengt schade toe aan cultu-
rele tradities en aan de natuur en jaagt een in-
ternationalisme na dat in zijn simplisme (en in 
de machtsbelangen die erachter schuilgaan) nog 
het meest aan het uiterst-linkse denken aan het 
begin van de twintigste eeuw doet denken. In 

dat verband noemt de Britse filosoof John Gray 
het ‘wereldkapitalisme’ de ideologische opvol-
ger van het ‘wereldcommunisme’, inclusief het 
geperverteerde Verlichtingsdenken dat aan dat 
communisme ten grondslag lag.3

 We zien een conservatisme ten tonele ver-
schijnen dat herstel van een strenge moraal be-
pleit en intussen de sluizen naar een ongeremd 
consumentisme openzet, en dat marktwerking 

in het onderwijs en een verschuiving van de ver-
tegenwoordigende naar de ‘directe’ democratie 
wil bevorderen. We ontmoeten liberalen die 
enerzijds op moreel en justitieel gebied steeds 
meer staatsdirigisme lijken te accepteren en die 
anderzijds op sociaal gebied de terugkeer naar 
een soort nachtwakersstaat bepleiten. En we 
maken de opmars mee van een maakbaarheids- 
en vooruitgangsdenken dat sterk doet denken 
aan de zo bekritiseerde jaren zestig en dat des te 
gevaarlijker is omdat de speelsheid en de afkeer 
van hiërarchie en dwang uit die jaren ontbreken.
 Tegenover het maakbaarheidsliberalisme en 
het maakbaarheidsconservatisme (de term is 
van Willem Witteveen)4 zou links het menselijk 
tekort, de kwetsbaarheid van het samenleven en 
de schaduwzijden en de gevaren van de techno-
logische vooruitgang voor ogen moeten houden. 
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Zonder hoop op verbetering gaat het niet, maar, 
zoals de filosoof John Gray schrijft: ‘vast hopes, 
vast killings’. Daarmee neemt het belang van 
morele uitgangspunten overigens alleen maar 
toe. Ontnuchtering én moralisering: ze sluiten 
elkaar niet uit, maar vullen elkaar aan.

van belang naar beginsel

Voor zo’n moralisering van de politiek, zo luidt 
mijn tweede stelling, is alle reden. Linkse par-
tijen (in mijn geval: de Partij van de Arbeid) 
zouden zich explicieter moeten uitspreken 
over het type samenleving dat ze nastreven en 
over de waarden die ze verdedigen: de vrijheid, 
de gelijkheid en – misschien wel in de eerste 
plaats – de solidariteit; de betrokkenheid met 
en de onbaatzuchtige hulp aan anderen. Niet 
omdat praktische hervormingen (en de zake-
lijkheid die ze vereisen) minder belangrijk zijn 
geworden, maar omdat die hervormingen meer 
morele ondersteuning nodig hebben. En omdat 
maatschappijverandering en persoonlijk enga-
gement weer dichter bij elkaar gebracht moeten 
worden. 
 Welke omstandigheden dwingen tot een 
herwaardering van de ethische grondslag van 
linkse politiek? Ik wijs in mijn boek onder meer 
op de bureaucratisering van de solidariteit; het 
veelvoud aan regelingen en voorzieningen (en 
de problemen die de uitvoering daarvan met 
zich meebrengt) die algauw het zicht benemen 
op de beginselen die aan de verzorgingsstaat ten 
grondslag liggen. En ik wijs op de verrechtsing 
van de politiek, de opkomst van rechts-populis-
tische bewegingen en de kwetsbaarheid van een 
wel erg pragmatisch-bestuurlijk ingestelde so-
ciaal-democratie. De slinger van beginsel- naar 
bestuurderspartij is te ver doorgeslagen. 
 Het belangrijkste probleem voor links als 
geheel lijkt me echter het volgende. Met de toe-
genomen welvaart en de betere verdeling van 
die welvaart, is er een verschuiving opgetreden 
in de verhouding tussen belang en beginsel; 
tussen de belangen van de groepen waarvoor de 
sociaal-democratie van oudsher is opgekomen 

en de ethische uitgangspunten waarop ze zich 
baseert. Vroeger sloten belang en beginsel nauw 
bij elkaar aan. De arbeidersbeweging kwam 
op voor al diegenen die rechteloos waren en in 
slechte materiële omstandigheden verkeerden. 
Zij vormden een meerderheid (of op z’n minst: 
een grote minderheid) van de bevolking. En wie 
wél een zekere welvaart had verworven, liep 
voortdurend het gevaar die welvaart weer kwijt 
te raken. De politieke kracht van de sociaal-de-
mocratie stoelde op een belangencoalitie van 
deze groepen. 
 In die situatie is verandering gekomen. De 
meeste burgers hebben een behoorlijke tot 
riante materiële positie en veel vrijheid ver-
worven. Hun positie is niet zonder risico’s en 
schaduwzijden, maar ze hebben wel een belang 
bij de maatschappelijke status quo gekregen. De 
achtergestelden en ontrechten, die er nog wel 
degelijk in groten getale zijn, zijn een minder-
heid geworden – of ze zijn, voorzover het toch 
om meerderheden gaat, voor die welvarende 
burgers minder goed zichtbaar (toekomstige 
generaties als het om de vernietiging van het 
milieu gaat; het grote deel van de wereldbevol-
king dat in armoede leeft). Belang en beginsel 
lopen minder parallel dan in het verleden. Een 
beroep op het welbegrepen eigenbelang en op 
wederkerigheid is in die omstandigheden niet 
meer toereikend. Hervorming van de samenle-
ving vraagt meer dan vroeger om morele over-
tuigingskracht.
 Heeft zo’n grotere nadruk op beginselpoli-
tiek, op waarden als barmhartigheid, gerechtig-
heid en solidariteit, enige kans van slagen? Is 
de samenleving daar niet veel te egoïstisch en 
zelfzuchtig voor geworden? Dat is een te simpele 
voorstelling van zaken. Zeker, het maatschap-
pelijk klimaat is de afgelopen jaren onmisken-
baar harder geworden. Egoïsme, individueel en 
groepsgewijs, doet zich regelmatig gelden. Maar 
gebeurt dat heel veel meer dan vroeger? Boven-
dien zijn er ontwikkelingen die in een andere 
richting wijzen. Het groeiend aantal mensen, 
bijvoorbeeld, dat zich inzet voor organisaties 
met een ideëel doel en dat politiek actief is, ook 

Links en de moraal  Paul Kalma  Niet bij fatsoen alleen

S&D4-2005.indd   54 14-04-2005   17:59:21



s& d  4  |  20 0 5

55

al is dat niet altijd in een politieke partij. En het 
grotere ‘bereik’ van de politiek, zowel in ruimte-
lijk opzicht als in de tijd bezien – en niet alleen 
onder politici en beleidsmakers. 
 Dat wil niet zeggen dat het met het solida-
riteitsgehalte van onze samenleving dus wel 
goed zit. Solidariteit is minder dan vroeger een 
(door traditie, lokale gemeenschap of beweging) 
opgelegde norm. Ze is een morele optie gewor-
den waarvoor min of meer vrijelijk gekozen 
kan worden; ze is (om het marxistisch uit te 
drukken) van de ‘onderbouw’ in de ‘bovenbouw’ 
beland en daardoor gevoeliger geworden voor 
politieke beïnvloeding. Daarin schuilt het grote 
probleem van de huidige, technocratische wijze 
van politiek bedrijven. In een samenleving met 
een hoog welvaarts- en scholingsniveau bestaat 
er voor het voeren van beginselpolitiek een 
aanzienlijk potentieel, dat de afgelopen jaren, in 
het bijzonder door de sociaal-democratie onvol-
doende is aangesproken. 
 Blijft zo’n meer waarden-gebonden benade-
ring achterwege, dan zal dat links steeds meer 
parten gaan spelen. Ter rechterzijde worden 
hardere posities ingenomen. Daarbij geldt het 
(individuele/nationale) eigenbelang als hoogste 
deugd; wordt de linkse ‘gelijkheidscultuur’ van 
weleer als naïef en gevaarlijk afgeschilderd; en 
staat hulpverlening door of via de overheid (van 
sociale zekerheid tot ontwikkelingshulp) als een 
onuitputtelijke bron van contraproductieve, zo 
niet perverse effecten te boek. Deze ideologie 
speelt handig in op de bestaande gebreken van 
de verzorgingsstaat en op nieuwe ongelijkheden 
die zich met de verschuiving van industriële 
naar kenniseconomie voordoen, in het bijzon-
der in de verhouding tussen hoog- en laagge-
schoolden. 
 Zo dreigt de voorspelling uit te komen die 
John Kenneth Galbraith ruim tien jaar geleden 
deed. Hij voorzag de opkomst, in de Verenigde 
Staten en later ook in Europa, van contented 
majorities, met zichzelf en hun eigen welvaart 
tevreden meerderheden, die zich het lot van wie 
daarbuiten valt, nationaal en internationaal, 
steeds minder zullen aantrekken – en die politici 

zullen dwingen om hetzelfde te doen. Tien jaar 
geleden kon dat voor Europa een onwaarschijn-
lijke ontwikkeling worden genoemd. Inmiddels 
is dat veel moeilijker. 
 Meer nadruk op solidariteit, voeg ik daar-
aan toe, is voor links minder vanzelfsprekend 
en eenvoudig dan het lijkt. Het staat haaks op 
de huidige sociaal-liberale tendens in PvdA en 
GroenLinks. Het vraagt niet alleen om blijvende 

binding van het vrijheids- aan het gelijkheids-
beginsel5, maar ook om de erkenning dat het 
programma van links verder reikt dan de dialec-
tiek van vrijheid en gelijkheid; dat onderlinge 
afhankelijkheid de basisconditie van de mens 
is. Links moet proberen om, in een tijd dat so-
lidariteit niet meer met een hoofdletter wordt 
geschreven, persoonlijke en maatschappelijke 
ethiek met elkaar te verbinden. Ze moet compas-
sie met het lot van anderen tot kern van haar 
visie op ‘het goede leven’ maken - en gevoeliger 
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worden voor de bijdrage die ook religieuze over-
tuigingen aan de versterking van de solidariteit 
kunnen leveren. Anders gezegd: niet alleen meer 
De Kadt, maar ook meer Banning. 
 Voor zo’n progressieve beginselpolitiek be-
staan in een welvarende samenleving, zoals ge-
zegd, tal van mogelijkheden. Het probleem is dat 
we ons van die rijkdom vaak zo weinig bewust 
zijn. Ons economisch-cultureel systeem creëert, 
behalve rijkdom, ook steeds weer nieuwe 
schaarste; het is groei-verslaafd. Dat systeem  
valt niet stop te zetten. Maar het kan wel een 
krachtig tegenwicht gebruiken. Linkse politiek 
veronderstelt daarom het levend houden van 
een ‘welvaartsbewustzijn’; het besef dat de 
meesten van ons welvarend tot zeer welvarend 
zijn – ook al doet de jacht op het alsmaar-meer 
anders vermoeden. Dat besef is indrukwekkend 
onder woorden gebracht door de Zuid-
Afrikaanse schrijfster en dichteres Antjie Krog. 
Het gaat, zei ze in een interview begin 2004, niet 
alleen om het verbeteren van het lot van ande-
ren, het gaat ook ‘om bewustwording van jouw 
en mijn bevoorrechte positie’: ‘Het privilege zit 
in m’n botten: ik kan lezen, ik kan me goed uit-
drukken, zelfs in meerdere talen, ik kan geraakt 
worden door schoonheid, ik kan genieten van 
muziek. (…) Als je je bewust bent van je bevoor-
rechte status, verandert je houding ten opzichte 
van de mensen om je heen.’6

een ‘beschaafd’ gebruik van  
onze rijkdom

De problematiek van welvaart en welvaartsbe-
wustzijn brengt ons in de buurt van het werk 
van de Engelse cultuursocialist Richard Tawney 
– en daarmee bij het derde thema. Tawney le-
verde in de jaren twintig en dertig met een reeks 
van boeken bijdragen aan het sociaal-demo-
cratisch denken die, driekwart eeuw later, nog 
niets van hun waarde hebben verloren. Equality 
(1931) bijvoorbeeld, dat laat zien dat gelijkheid 
en diversiteit zeer wel met elkaar te verzoenen 
zijn. Tien jaar daarvoor publiceerde hij het mees-
terwerk The acquisitive society; een kritiek op de 

schraperige, inhalige maatschappij, waarin al-
leen telt wat mensen bezitten, niet wat zij doen 
en hoe ze hun bezit aanwenden.
 ‘What matters to a society’, stelde Tawney 
daartegenover, ‘is less what it owns than what it is 
and how it uses its possessions. It is civilized in so 
far as its conduct is guided by a just appreciation 
of spiritual ends, in so far as it uses its material 
resources to promote the dignity and refinement 
of the individual human beings who compose it.’7 
Het gaat, met andere woorden, niet alleen om het 
produceren en het verdelen van maatschappelijke 
rijkdom, waarop liberalisme en socialisme (van-
uit verschillende gezichtspunten) altijd gespitst 
zijn geweest, maar ook om de wijze waarop die 
rijkdom wordt besteed en gebruikt. Niet alleen 
om de wijze waarop we elkaar behandelen (‘de 
fatsoenlijke samenleving’, om het PvdA Beginsel-
manifest te citeren), maar ook om de richting die 
we gezamenlijk uit willen.
 Met andere woorden, wat doen we met onze 
vrijheid? Welke interpretatie geven we aan ‘het 
goede leven’? Dat het daarbij niet om vrijblij-
vende culturele bespiegelen gaat, moge blijken 
uit een voorbeeld dat ik in mijn boek gebruik: 
het industrieel ‘gebruik’ van dieren. Gaan we 
het grove misbruik dat in de vleesverwerkende 
industrie van dieren wordt gemaakt, verregaand 
terugdringen? Gaan we een zuiver op kosten-
beperking en productiviteitsstijging gerichte 
behandeling verruilen voor een aanpak die van 
meer respect voor dieren getuigt en die hun 
lijden minimaliseert? Niet zozeer vanwege het 
milieu of vanwege onze gezondheid, hoewel 
die er wel bij zullen varen, maar omdat de wijze 
waarop we met dit deel van de natuur om-
springen, zonder dat fysieke nood ons daartoe 
dwingt, onbeschaafd en mensonwaardig is. 
 Ook op andere terreinen rijst de vraag, hoe de 
besteding van onze welvaart kan bijdragen aan 
de ‘dignity and refinement of individual human 
beings’. Hoe kunnen we het hergebruik van in-
dividueel vergaard inkomen en vermogen voor 
maatschappelijke doeleinden aanmoedigen? 
Gaan we, als aanvulling op publieke investe-
ringen, het individuele financiële hulpbetoon 
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stimuleren, bijvoorbeeld op het gebied van de 
ontwikkelingshulp, maar ook op het gebied 
van de sociale vernieuwing in eigen land? En 
gaan we op zoek naar nieuwe mecenassen – als 
complement voor overheidssteun voor kunst en 
cultuur? Hoe die generositeit te stimuleren? Hoe 
kan ‘de welgestelde verleid worden tot het doen 
van iets tegennatuurlijks, namelijk het wegge-
ven van geld zonder materiële tegenprestatie?’8

 Het belang van de benadering van Tawney 
reikt verder dan dergelijke voorbeelden. Hij 
formuleert een maatstaf voor maatschappelijke 
vooruitgang: naast de productie en verdeling, 
hoe belangrijk ook, het gebruik dat we van onze 
opgehoopte rijkdom maken. Daarmee valt door 
links een uitdagende cultuurpolitiek te formu-
leren, die niet blijft steken in moralisme (zoals 
de Actieve Cultuurpolitiek van SDAP en PvdA in 
de jaren dertig en veertig) of in een wollig creati-
viteitsethos (zoals in de jaren zestig). Maar Taw-
ney’s onderscheid maakt het ook mogelijk om, 
met ‘de kwaliteit van het bestaan’ als leidraad, 
nieuwe eisen te stellen aan economische inves-
teringen – en daarmee nieuwe bedrijvigheid en 
technologische innovatie uit te lokken.
 De stelling van critici van het post-materi-
alisme dat een samenleving die zich niet op 
maximalisering van economische groei en per-
soonlijk gewin richt, aan spanning en ambitie 
verliest (‘de ontspannen samenleving is een 
conservatief ideaal, het wenkend perspectief van 
maatschappelijk gearriveerden’9), is op een Taw-
neyaans cultuursocialisme niet van toepassing. 

tegenspraak brengt ons verder

Een realistisch mens- en maatschappijbeeld; 
meer nadruk op een door solidariteit aange-
dreven beginselpolitiek; een ‘beschaafde’ aan-
wending van onze welvaart als maatstaf voor 
maatschappelijke vooruitgang: rond die drie 
uitgangspunten zou een nieuwe linkse publieke 
moraal kunnen worden opgetrokken. Het voor-
afgaande lokt hopelijk bijval uit of - nog beter 
- gefundeerde kritiek.
 Daarmee ben ik terug bij het artikel van New 

York Times-redacteur David Brooks dat ik in de 
inleiding citeerde. Het draagt als titel: A house 
divided, and strong. Brooks vergelijkt het gebrek 
aan discussie onder de Democraten met de felle 
ideologische strijd die Amerikaanse neo-conser-
vatieven onderling al jaren voeren. Die strijd, zo 
luidt zijn stelling, heeft hen niet verzwakt maar 
versterkt. Er ontwikkelden zich, bij wijze van 
spreken, zoveel varianten van het conservatisme 

dat er voor steeds meer mensen wel een van hun 
gading bij zit. 
 Bovendien: ‘It’s not only feuding that has 
been the key to conservative success – it’s also 
what the feuding’s about.’ In de tijd dat ze nog 
nauwelijks politieke macht hadden, begonnen 
de verschillende neo-conservatieve stromingen 
hun zoektocht naar de beste omschrijving van 
de ‘goede samenleving’, waarbij uiteenlopende 
filosofen (Burke, Thomas van Aquino, Hayek, 
Hamilton, Jefferson) tegen elkaar werden inge-
zet. Later heeft dat zijn vruchten afgeworpen. 
Brooks concludeert: ‘If I were a liberal, which I 
used to be, I wouldn’t want message discipline. 
I’d take this opportunity to have a big debate 
about the things Thomas Paine, Herbert Croly, 
Isaiah Berlin, R.H. Tawney and John Dewey were 
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writing about. I’d argue about human nature 
and the American character. In disunity there is 
strength.’ 
 Die conclusie zouden ook de Europese so-
ciaal-democratische partijen ter harte moeten 
nemen – en de Partij van de Arbeid niet in de 
laatste plaats. Naarmate ze ideologisch meer in 
het defensief raakte, is ze zich, zo lijkt het wel, 
alleen maar voorzichtiger gaan opstellen. De 
remedie ligt voor de hand: minder ‘controlerend 
leiderschap’, zoals een waarnemer het heeft ge-
noemd10 en meer stenen in de vijver. Verwelkom 
tegendraadse, kritische bijdragen in plaats van 
ze te ontmoedigen. Op dezelfde manier zou de 
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samenwerking met GroenLinks en de SP bena-
derd moeten worden. De drie progressieve par-
tijen lijken op kousenvoeten naar de verkiezin-
gen te moeten sluipen, om zo een onverwachtse 
meerderheid te kunnen behalen. Maar zo komt 
het debat over wat deze partijen bindt en scheidt 
niet op gang. 
 Dat is niet alleen ongewenst met het oog op 
de bijdragen die ze eventueel aan een kabinet 
gaan leveren, maar ook verre van wervend en 
inspirerend. Vandaar de relevantie van Brooks’ 
motto: ‘In disunity there is strength’. In goed Ne-
derlands: tegenspraak brengt ons verder.
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Links en de moraal (6)

Een linkse studiedag

marjolijn februari

Op een linkse studiedag over moraal wachtte ik 
eigenlijk al sinds 3 juni 2002, toen ik in NRC Han-
delsblad een artikel las onder de sussende kop 
PvdA werkt aan ledendemocratie. Het artikel begon 
met een citaat van de zojuist afgetreden partij-
leider Ad Melkert, die in Utrecht het Politiek 
Forum van de partij had toegesproken. ’Demo-
cratie’, had hij daar gezegd, ‘democratie gaat over 
de concurrentie om de macht.’ Het citaat werd 
hierna nog veel vreemder, maar daarover zullen 
we uit consideratie nu zwijgen.
 ‘Democratie gaat over de concurrentie om de 
macht.’ Als ik ooit een politieke rel heb verwacht 
in die roerige verkiezingstijd van 2002 was het 
toen, na die uitspraak — maar de rel bleef uit. 
Blijkbaar is het volstrekt accepté om democratie 
zo te omschrijven. Zelf heb ik inmiddels bijna 
drie jaar geduldig gewacht tot het moment 
waarop ik tegen de PvdA iets zou kunnen zeg-
gen over macht en over moraal als beteugeling 
van die macht. Dat het nu dan eindelijk zover 
is stemt mij dankbaar; ik zal daarom eerst wat 
kritische opmerkingen maken over de linkse 
houding tegenover moraal, en daarna wat con-
structieve opmerkingen. Dat oogt dankbaarder 
dan andersom. 

Natuurlijk is het onzin, natuurlijk is democratie 
geen concurrentie om de macht. De strijd die 
wij verkiezingsstrijd noemen — en die de PvdA in 
2002 zojuist had verloren — is vanuit het stand-
punt van de kiezer gezien in feite geen strijd, 

maar een instrument om de verschillende stem-
men van het volk zo goed en eerlijk mogelijk te 
laten vertegenwoordigen in het landsbestuur. 
Ga je uit van die vertegenwoordigingsgedachte, 
dan kan er bij verkiezingen van winst of verlies 
dan ook helemaal geen sprake zijn. Behalve van 
winst of verlies van banen natuurlijk, banen van 
politici en bestuurders, maar dat is zo’n platte 
overweging dat we mogen veronderstellen dat 
op zijn minst iedereen in de PvdA daarboven 
staat. 
 Een parlementaire democratie is geen 
concurrentie om de macht. Toch wordt ieder 
gesprek binnen en tussen politieke partijen 
algauw gevoerd alsof in de domeinen van het 
algemeen belang zojuist een supermarktoorlog 
is uitgebroken. Je ziet het ook terug in de titel 
van de studiebijeenkomst Links en de moraal: er 
zit iets polemisch in die titel. Die suggereert dat 
je je niet als mens of burger tegenover morele 
kwesties verhoudt, maar van te voren al hebt 
besloten die kwesties zuiver vanuit de linkse 
hoek te benaderen. Het is een vorm van Bibe-
lebontse objectiviteit, waarbij linkse mensen 
alleen linkse onderwerpen willen bespreken en 
van te voren de verzekering willen krijgen dat er 
uiteindelijk linkse conclusies uit zullen komen 
rollen. 
 Nu is vreemd genoeg moraal lange tijd in-
derdaad een rechts onderwerp geweest. Zeker 
de moraal op het allereenvoudigste niveau, dat 
van de etiquette. Ik herinner me nog hoe aan het 
begin van de jaren negentig ergens een afdeling 
van de JOVD in de problemen kwam nadat het 
afdelingsbestuur een brief had verspreid waarin 
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de jongemannen in de vereniging werd aange-
raden dagelijks schoon ondergoed te dragen. 
Blijkens de krantenberichten was dit advies zelfs 
de JOVD ‘te rechts’ en even werd overwogen de 
afdeling op te heffen.
 Op het serieuzere niveau van de beginselen 
zijn het ook al overwegend de liberalen en de 
confessionelen die elkaar het monopolie op de 
moraal betwisten. Zo wordt het morele debat 
in wezen niet gevoerd vanuit een tegenstelling 
tussen links en rechts, maar vanuit een funda-
mentele onenigheid over de zegeningen van de 
Verlichting. Een onenigheid die kennelijk zo 
diep zit, dat de vertegenwoordigers van de strij-
dende politieke partijen elkaar traditioneel maar 
heel weinig moreel krediet wensen te geven. Als 
ik de verbeten discussie nu teruglees die in de 
jaren negentig werd ingezet door Ernst Hirsch 
Ballin en Frits Bolkestein, besef ik opeens dat 
de politieke partijen zich — in hun omgang met 
de moraal — laten kennen als de laatste zware 
gemeenschappen van Nederland. Want hoewel 
de meeste kiezers in het algemeen helemaal niet 
denken langs de lijnen van politieke partijen, 
gaan die partijen zelf ervan uit over een volko-
men eigen en unieke identiteit te beschikken, 
die hen in ieder opzicht onderscheidt van alle 
andere partijen. En dat zou allemaal niet zo erg 
zijn, en ik zou er niet over klagen, als het niet 
zou leiden tot oppositiedwang — een oppositie-
dwang die wel grappig is bij de meer technische 
onderwerpen, maar die flink in de weg zit bij het 
nadenken over moraal. 
 Zo kan Gabriël van den Brink zeggen dat 
‘links’ het thema van normen en waarden lange 
tijd als ‘rechts’ thema terzijde kon schuiven, 
maar nu om electorale redenen niet langer. Ik 
hoor wat hij zegt, maar begrijp het niet. Zijn mo-
rele overwegingen van belang geworden voor 
de PvdA omdat er ‘ruimte ter rechterzijde van de 
vvd’ is gekomen? Gabriël van den Brink is geluk-
kig verstandig genoeg om zoiets niet te menen. 
Toch lijkt het niet overbodig hier nog eens te 
benadrukken dat een gesprek over moraal geen 
zaak is van een concurrentie met rechts (zoals 
veel deelnemers aan de studiedag denken) en 

geen knieval voor Balkenende (zoals veel leden 
van de PvdA denken) — maar gewoon een terug-
keer naar de core business van de politiek. 

Als ik na deze kritiek dan nu toekom aan de con-
structieve opmerkingen, wil ik vier onderwer-
pen noemen die ik meestal mis in het politieke 
gesprek over moraal: rechtsstatelijkheid, geld, 
scheiding tussen privé-domein en publiek do-
mein, en het grote belang van de amoraliteit.
 1. Het modewoord ‘rechtsstaat’ — of, hipper 
nog, het begrip ‘democratische rechtsstaat’ 
— wordt tegenwoordig gebruikt met een en-
thousiasme alsof de rechtsstaat vanzelf losbarst 
wanneer de burgers zich maar braaf aan de wet 
houden. Iets minder politiek enthousiasme 
bestaat er voor de gedachte dat het begrip rechts-
statelijkheid toch allereerst duidt op een binding 
van macht, een beteugeling van de macht van de 
overheid. Maar willen we de rechtsstatelijkheid 
in deze eigenlijke betekenis serieus nemen, dan 
moeten we toch echt weer eens strenger kijken 
naar het gedrag van de overheid. Want natuur-
lijk kijkt de overheid het liefst streng naar het 
gedrag van de burger, vertelt hem dat hij schoon 
ondergoed moet dragen, dat hij niet mag roken 
en uit burgerlijk engagement voor de Europese 
grondwet moet stemmen, maar dat zijn aflei-
dingsmanoeuvres. Veel belangrijker, althans 
voor de rechtsstaat, is dat de overheid zich ge-
draagt, dat ze niet tornt aan burgerlijke rechten, 
dat ze goed wordt gecontroleerd en dat de Eu-
ropese overheid niet al te ruime bevoegdheden 
krijgt — want ook dat laatste is een maatstaf voor 
rechtsstatelijkheid. 
 Kijken we zo naar de staat, dan spreken we de 
mens niet in eerste instantie aan in zijn rol van 
betrokken burger, maar in zijn rol van betrok-
ken politicus, ambtenaar, deskundige, officier 
van justitie, politieagent, gemeentebestuurder, 
kortom van betrokken ‘professional’, zoals Van 
den Brink hem noemt. Die professionals, zegt 
Van den Brink, vormen ‘een omvangrijk deel van 
de beroepsbevolking, dat in hoge mate de be-
trouwbaarheid en kwaliteit van de Nederlandse 
verzorgingsstaat bepaalt.’ En voorzover deze pro-
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fessionals de overheid vertegenwoordigen, zou 
ik daaraan toe willen voegen, zijn ze bepalender 
voor het lot van de rechtsstaat dan onze veelbe-
zongen terroristen.
 2. Daarnaast moet een morele discussie 
vooral over geld gaan. We moeten ons niet te 
snel preuts afwenden van financiële overwegin-
gen of argumenten. Geld is een goede waarde-
meter: hoeveel kosten onze principes ons, hoe-
veel leveren ze ons op? Hoeveel zijn we bereid 
voor onze principes te betalen? 
 Omdat we vaak helemaal geen zin hebben 
iets te betalen voor onze principes, gaan morele 
discussies nog steeds het meest over seks en 
vrouwen. Een seksuele moraal is immers gratis, 
dat wil zeggen, de verontwaardiging over het 
seksuele gedrag van anderen is een letterlijk 
gratuite verontwaardiging. Zelf hoeft de veront-
waardigde hoegenaamd niets te doen, niets te 
laten, niets op te offeren en niets te betalen. Zo 
kunnen godvruchtige mannen zich afficheren 
als moreel hoogstaand mens door hun vrouwen 
genitaal te verminken en op te sluiten. Die mo-
rele uitmuntendheid kost ze intussen zelf wei-
nig.
 Er is goede reden de morele discussie langza-
merhand te verleggen naar het minder gratuite 
onderwerp van het geld. Wie op zoek is naar een 
‘linkse moraal’ — vooruit dan maar — kan voor 
dure principes goed terecht bij de welvaartseco-
nomie of de normatieve economie. En wie geïn-
teresseerd is in de moraal van ondernemingen 
kan beter zo pijnlijk mogelijke vragen stellen 
over de mondiale verantwoordelijkheid van on-
dernemers en consumenten dan zich ingraven 
in gratis verontwaardiging over topsalarissen. 
Al is dat laatste ontegenzeggelijk een heel sexy 
links onderwerp.
 3. Het publieke domein is geen optelsom van 
alle privé-domeinen. En een moraal voor het 
publieke domein is geen optelsom (of dwars-
doorsnede) van moraal in privé-domeinen. 

Mijn enige bezwaar tegen het aanlokkelijke 
plan van Menno Hurenkamp en Jan Willem 
Duyvendak om zware gemeenschappen te gaan 
verlichten, hangt hiermee samen. Ik denk dat 
we de publieke loyaliteit niet kunnen versterken 
door ons te mengen in privé-loyaliteiten. Zoals 
Baukje Prins terecht opmerkte in haar reactie op 
Duyvendak en Hurenkamp, zijn zware gemeen-
schappen divers en gecompliceerd. Bindingen in 
families zijn hecht, ook als binnen die families 
grote verschillen bestaan in normatieve opvat-
tingen en levensovertuigingen. In mijn eigen 
familie brengen de protestanten ijverig pan-
netjes soep naar de homoseksuele familieleden 
die ziek zijn — ofschoon diezelfde protestanten 
zojuist uit afkeer van het homohuwelijk hun 
hervormde kerkgemeenschap de rug toe hebben 
gekeerd en lid zijn geworden van een hoogst 
orthodoxe kudde. Die protestanten lijken lid te 
zijn van twee zware gemeenschappen tegelijk: 
welke van de twee moet hier precies worden ver-
licht? 
 Het is misschien verstandig bovenal van 
elkaar te eisen dat we ons gedragen — dat is al 
moeilijk genoeg. Onze private morele overtui-
gingen kunnen we dan wel onderling ter discus-
sie stellen, maar niet zonder acht te slaan op de 
ingewikkeldheden van de groepsloyaliteit.
 4. Moraal, ten slotte, is niet alles. Ethiek en 
politiek beheersen ons hele leven niet. Er is ge-
lukkig leven buiten het bereik van de politiek en 
er zijn grenzen waaraan de moraal niet voorbij 
komt. Het thema van religie en sacraliteit, dat op 
de studiedag steeds is opgedoken, heeft precies 
te maken met die grenzen, met het gelukzalige 
gebied van de amoraliteit. Op dat gebied treffen 
we zulke overwegend amorele verschijnselen 
aan als kunst, religie, liefde en seks — en het kan 
beslist geen kwaad daar van tijd tot tijd eens bij 
stil te staan. 

Links en de moraal  Marjolijn Februari  Een linkse studiedag

S&D4-2005.indd   61 14-04-2005   17:59:25



s& d  4  |  20 0 5

62

f o t o  hollandse hoog te  

April 2005 is de maand van het zilveren ambtsjubileum 
van koningin Beatrix. Hoe staat het met de 

voortkabbelende discussie over de waarde van 
onze monarchie en de mogelijke voordelen van een 

republiek? Twee politici van verschillende huize geven 
in s&d hun mening. sgp-voorman Kees van der Staaij 

vraagt zich af of het draagvlak voor het Huis van Oranje 
nog voldoende stevig is — en ziet tot zijn opluchting 

geen reden tot zorg. Hij durft zelfs hardop, maar 
voorzichtig, te dromen van een versterking van de  

rol van de koning in ons politieke bestel. 
Erik Jurgens kiest positie ergens tussen republikeinen 
en royalisten. Monarchie? Nederland is een republiek, 

zij het een met een staatshoofd dat op een curieuze 
wijze wordt aangewezen. De Grondwet zou aan 

de politieke praktijk moeten worden aangepast. 
Filosoferen over uiteenlopende modellen van een 

republiek-met-president is een interessante exercitie, 
maar een die voorlopig beter geen praktische 

consequenties kan hebben.  

De toekomst van Oranje
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Over de auteur  Kees van der Staaij is lid van de Tweede 
Kamer voor de sgp

Noten  zie pagina 68

De toekomst van Oranje (1)

Een wankele troon of een 
sterkere kroon?

kees van der staaij

‘Op twee punten zie ik thans in ons staatsbestel 
een functie van de bestaande monarchie, die 
niet, althans niet gemakkelijk, door het stel-
sel van een gekozen staatshoofd zou kunnen 
worden overgenomen. Het (…) fungeren als fixa-
tiepunt voor – vaak emotioneel en irrationeel 
bepaalde – gevoelens van loyaliteit en verbon-
denheid binnen het kader van een democratisch 
bestel. Het tweede is het voorkomen van poli-
tieke strijd over de verkiezing van een staats-
hoofd, die in ons land een extra-moeilijk netelig 
probleem aan de politiek zou toevoegen.’ 
 Het kon nu geschreven zijn. Maar het zijn 
woorden die J. van der Hoeven in 1973 noteerde, 
dus ruim vóór het aantreden van koningin Beatrix, 
die deze maand haar zilveren regeringsjubileum 
viert. Het was in dit blad, Socialisme & Democratie, 
dat Van der Hoeven zijn gedachten ontvouwde.1 De 
bepaling van de waarde van het moderne koning-
schap kon, meende hij, alleen in concreto vrucht-
baar geschieden: het ging hem om het koning-
schap als Nederlandse constitutionele specialiteit. 
 Van der Hoeven nam het op voor het koning-
schap als waardevol element in ons staatsbestel. 
Om ook in de toekomst zijn functie goed en duur-
zaam te vervullen moest het koningschap zich 
voordoen als een eigentijdse instelling, stelde 
hij. Er moest evolutie zijn: een normalisering van 

het menselijke beeld van het staatshoofd en zijn 
familie. Een andere wens was een presentatie van 
het koningschap die zoveel mogelijk was ontdaan 
van folkloristische elementen.
 De discussie over een eigentijdse monarchie 
heeft sinds Van der Hoevens fraaie essay niet 
stilgestaan. Hoe staat het ermee in onze tijd? 
Heeft de Nederlandse monarchie wel toekomst? 
Daar kunnen vraagtekens bij worden geplaatst. 
Uit het Sociaal en Cultureel Rapport 2004 kwam 
een opmerkelijk nieuwsfeit naar voren: bijna 
dertig procent van de Nederlandse bevolking 
verwacht dat ons koningshuis in de 21e eeuw zal 
verdwijnen.2 Velen hebben meer vertrouwen in 
de toekomst van Sinterklaas, drop en haring dan 
in de toekomst van de monarchie. Wankelt de 
troon? Moeten we er inderdaad rekening mee 
houden dat ons koningshuis binnen afzienbare 
termijn verdwijnt? Wat bedreigt de monarchie?3 

anker in woelige tijden

Over één ding hoeven we ons voorlopig geen 
zorgen te maken: een gebrek aan troonopvol-
gers. De Prins van Oranje is, zo blijkt uit alles, 
klaar voor het koningschap. En met prinses 
Amalia heeft zich al een volgende generatie 
troonopvolgers gemeld. 
 Natuurlijk is voor de toekomst van de monar-
chie meer nodig dan bereidwillige en goedop-
geleide troonopvolgers. Een wezenlijke vraag 
is: zal er voldoende draagvlak bij de bevolking 
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blijven?  Ik verwacht van wel. Een snelle opmars 
voor de republikeinen zit er bepaald niet in. De 
Oranje-monarchie wortelt nog altijd stevig in de 
Nederlandse samenleving. Er zijn geen signalen 
voor een betekenisvolle daling van de popula-
riteit van het koningshuis – integendeel zelfs. 
Opvallend was dat Femke Halsema, fractieleider 
van een partij die niet veel opheeft met de mo-
narchie, als eerste om de koningin riep ten tijde 
van de maatschappelijke onrust na de moord op 
Theo van Gogh.  
 Die roep is niet verwonderlijk. Zeker in tijden 
van verwarring en verdeeldheid kan het ko-
ningshuis een samenbindende rol vervullen. In 
alle lagen van de bevolking is de koningin gezien 
en is er waardering voor haar inzet en de gewe-
tensvolle manier waarop zij haar taak uitoefent. 
Dat is niet uniek voor déze koningin, maar be-
rust op een traditie van hoogachting voor de vele 
verdiensten die het Oranjehuis voor Nederland 
heeft gehad. Tussen Nederland en Oranje bestaat 
een historische band. Een nationale identiteit 
wordt niet in een dag geboren. Niet voor niets 
zet de Grondwet direct na de opsomming van 
de grondrechten in met het koningschap als be-
langrijk fundament van ons staatsgebouw. 
 In het licht van die samenbindende rol is het 
een belangrijk voordeel dat ons staatshoofd zon-
der campagne of verkiezingsgeweld op de troon 
is gekomen. In een land met zoveel verschillen 
en variëteiten is dat een goede zaak. In de konin-
gin wordt in zekere zin onze nationale eenheid 
beleefd. Meer dan in een minister-president, 
die bij uitstek de verdediger is van het soms 
zwaar bekritiseerde concrete regeringsbeleid. 
De woede op het Malieveld en het Museumplein 
richtte zich niet op koningin Beatrix, maar op 
premier Balkenende en zijn kabinet. 
 De koningin geeft Nederland gezicht in en 
tegenover het buitenland, dat is haar ambas-
sadeursrol. Haar samenbindende en eenheids-
zoekende functie is nauw verbonden met haar 
bovenpartijdigheid, het niet gehinderd worden 
door partijbelangen of politieke bijbedoelingen.
 Diezelfde bovenpartijdigheid maakt de ko-
ningin bij uitstek geschikt om een rol te spelen 

bij kabinetsformaties. Zij handelt daarbij niet 
als een robot. Juist in deze woelige tijden is het 
interessant te lezen wat Van der Hoeven hierover 
schreef. Zijn stelling was dat de beslissingen van 
het staatshoofd tijdens een formatie mede beïn-
vloed zullen en moeten worden door de vraag ‘of 
daarbij een antidemocratische partij, of een partij 
die redelijke kwaliteit mist, betrokken is of niet. 
(…) Tenslotte maakt niemand in Nederland zoveel 
formaties van nabij mee als de koning.’ Zo is het 
precies. Ministers en staatssecretarissen komen 
en gaan, na langere, maar vaak al na korte tijd. De 
koningin blijft op haar post. Deze continuïteit 
vormt de basis voor een gedegen ervaring en toe-
wijding die met name bij veelvuldige wisselingen 
van de wacht van grote waarde is. 
 De roep om de koningin na de moord van 
Theo van Gogh staat niet op zichzelf. Je hoeft geen 
helderziende te zijn om te voorspellen dat we in 
de komende tijd nog wel de nodige polarisatie en 
wij/zij-tegenstellingen te verwerken zullen krij-
gen. Het belang van de samenbindende rol van 
het koningshuis zal daarom eerder toe- dan afne-
men, of het nu gaat om de persoon van koningin 
Beatrix of de toekomstige koning Willem iv. 
 Van die samenbindende rol, de symbolisering 
van eenheid en continuïteit, de behoefte aan een 
vast ankerpunt in tijden van verandering, zal 
het hedendaagse koningshuis het vooral moeten 
hebben. Koningin Beatrix beseft dit maar al te 
goed. Ze heeft de kroonprins deze taakopvat-
ting met de paplepel ingegoten. Niet voor niets 
zei de koningin bij haar inhuldiging in 1980 
in de Nieuwe Kerk: ‘Niet macht, persoonlijke 
wil of aanspraak op erfelijk gezag, maar slechts 
de wil de gemeenschap te dienen, kan inhoud 
geven aan hedendaags koningschap.’ Het valt te 
verwachten dat er met zo’n taakuitoefening ook 
in de toekomst nog steeds een draagvlak bij de 
bevolking te vinden is. 

kwetsbaarheid

Nochtans is in sommige opzichten de basis 
waarop de monarchie rust in de loop van de tijd 
brozer geworden. In het beginselprogramma 

De toekomst van Oranje  Kees van der Staaij  Een wankele troon of een sterkere kroon?

S&D4-2005.indd   65 14-04-2005   17:59:32



s& d  4  |  20 0 5

66

van mijn eigen partij, de SGP, wordt de band met 
het Oranjehuis met een bijzondere godsdien-
stig-historische fundering onderstreept: ‘Welke 
regeringsvorm overigens ook goed moge zijn, 
aan ons land is het constitutioneel koningschap, 
opgedragen aan het Huis van Oranje, door God 
gegeven.’ De negentiende-eeuwse dichter Da 
Costa had gesproken over het drievoudig snoer, 
tussen God, Nederland en Oranje. God, Neder-
land en Oranje zijn innerlijk op elkaar betrok-
ken. De drie bestanddelen van dit snoer zijn 
onlosmakelijk met elkaar verbonden. Dit voedde 
de liefde voor het Oranjehuis, die een onuitwis-
bare rol vervulde in de door God geleide, Neder-
landse geschiedenis.4

 De aanhangers van deze overtuiging zijn in 
de loop der tijd sterk in getal verminderd. Voor 
veel hedendaagse, op het hier en nu gerichte, 
Nederlanders heeft het argument van de bij-
zondere historische band tussen Nederland en 
Oranje aan zeggingskracht ingeboet. Dat geldt 
nog meer voor de overtuiging dat de geschiede-
nis geen toevallige opeenvolging van gebeurte-
nissen is, maar door God is geleid. Daarmee is 
voor velen ook de stevigheid van de religieuze en 
historische verankering van de Oranjemonar-
chie weggevallen. 
 Waar die overtuiging nog wel sterk leeft, zo-
als in de partij die ik mag vertegenwoordigen, is 
daarmee overigens nog geen blijvende en duur-
zame steun voor het koningshuis gegarandeerd. 
Waar in het Oranjehuis zelf die wezenlijke 
verbondenheid met de eigen geschiedenis ver-
bleekt, zal dit op den duur ook tot een afbrokke-
lende steun kunnen leiden. 
 Modern-seculiere opvattingen over democra-
tisering en gelijkheid en het geloof in de volks-
soevereiniteit vormen eerder een bedreiging dan 
een ondersteuning van de Oranjemonarchie. 
Politiek-filosofisch gezien is de erfelijke monar-
chie tot een  problematische zaak geworden, een 
vreemde eend in de bijt. Ook het proces van in-
formalisering, dat wil zeggen de weerstand tegen 
hiërarchie en nadruk op egalitaire omgangsvor-
men, kan zich tegen het koningshuis keren. 
 De slijtage van de fundering van de monar-

chie maakt haar tot op zekere hoogte kwetsbaar. 
Uitglijers van leden van het Koninklijk Huis 
kunnen de monarchie in gevaar brengen. Snel-
ler en sterker dan vroeger zullen dergelijke inci-
denten in de publiciteit komen. 
 Intense media-aandacht hoeft op zichzelf 
geen probleem te zijn. Sterker, die aandacht kan 
de monarchie juist dienen en het gevoel van 
saamhorigheid rond het Oranjehuis versterken. 
Maar de belangstelling van de media beperkt 
zich natuurlijk niet tot de onbetwiste bijzon-
dere momenten in het familieleven. Een enkele 
misstap naast de rode loper kan de monarchie 
in opspraak brengen. Voor de stabiliteit van de 
monarchie is het dan ook meer dan ooit van 
belang dat de leden van het Koninklijk Huis op 
hun woorden en hun tellen passen. Het zal van 
de tijdgeest afhangen welk gedrag werkelijk tot 
opspraak leidt.
 De eisen die aan de Oranjes worden gesteld 
zijn paradoxaal. Aan de ene kant willen veel 
mensen openheid en transparantie, een Konink-
lijk Huis dat de afstand met de ‘gewone man’ 
moeiteloos weet te overbruggen. Aan de andere 
kant ondergraaft het de positie van de mensen 
met koninklijk bloed als ze al te gewoontjes 
worden – want waarom bekleden zij dan zo’n 
bijzondere positie? Juist in reactie op de grijze 
‘doe-maar-gewoon-gelijkheid’ kan een behoefte 
aan de verbeelding van ‘wat hogers’ opbloeien. 
 Een goede mix tussen nabijheid en distantie, 
tussen gewoon en ongewoon, is een onmisbaar 
ingrediënt van een toekomstvast Oranjerecept. 
De media zijn daarbij zowel een belangrijk hulp-
middel als een gevaarlijke valkuil. De Oranjes 
hebben door de eeuwen heen bewezen zich goed 
te kunnen aanpassen aan de wisselende staat-
kundige en maatschappelijke omstandigheden, 
al zal de winst- en verliesrekening verschillend 
worden ingevuld. 
 De bedreigingen voor de monarchie houden 
niet op bij de landsgrenzen. Wat te denken van  
‘Brussel’? Het proces van Europese integratie en 
de daarmee gepaard gaande uitholling van na-
tionale bevoegdheden kan in theorie de positie 
van nationale staatshoofden uithollen, ook die 
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van het Nederlandse staatshoofd. Toch lijkt het 
die kant bepaald niet op te gaan. Europa heeft de 
handen vol aan de uitbreiding van de Unie en de 
kritiek van de burgers tegen weglekkende be-
voegdheden neemt eerder toe dan af. Bovendien 
kan juist in het perspectief van het oprukkend 
Europa weer extra behoefte ontstaan aan de on-
derstreping van het nationaal eigene. En wat is 
er meer eigen aan Nederland dan Oranje? De Eu-
ropese ontwikkelingen zouden daarom wel eens 
eerder een steun in de rug dan een sta-in-de-weg 
kunnen zijn voor de Nederlandse monarchie. 

Naar een stérker staatshoofd

Waarom denkt dan toch blijkens dat SCP-on-
derzoek een meerderheid van het Nederlandse 
volk dat de toekomst van ons koningshuis niet 
zeker is? Het vermoeden werd uitgesproken dat 
het antwoord wel eens zou kunnen zijn: omdat 
de politiek er zeggenschap over heeft. Uit het 
onderzoek bleek namelijk in meer algemene zin 
dat juist van fenomenen waar de politiek zich 
mee bemoeit, het voortbestaan in twijfel wordt 
getrokken. De sombere toekomstverwachting 
over de monarchie hangt dus wellicht eerder 
samen met wantrouwen tegenover de wispel-
turigheid van politici dan met een afbrokkelend 
vertrouwen in koningin of koningshuis. 
 Opvallend is trouwens dat bij naoorlogse 
parlementaire debatten over crises rond het 
Koninklijk Huis, zoals de affaire-Hofmans en 
de Lockheed-affaire, de oervraag ‘monarchie of 
republiek?’ niet werd gesteld.5 Ook bij de algehele 
herziening van de Grondwet in 1983 kwamen 
weliswaar allerlei aspecten van het koningschap 
aan de orde, maar werd de positie van de monar-
chie als zodanig niet serieus ter discussie gesteld. 
 De hedendaagse republikeinen in het parle-
ment gedragen zich erg aangepast. Een frontale 
aanval op de monarchie valt niet te verwachten. 
De inmiddels bestendige praktijk laat bij de 
principiële republikeinen een berusten zien 
in de constitutionele monarchie. De af en toe 
wat plichtmatige uiting van een ‘ten diepste 
verbondenheid’ met de republiek lijkt vooral 

bedoeld  om het geweten van dogmatische re-
publikeinen en ‘democraten tot ver achter de 
komma’ te sussen. 
 Behalve via een frontale aanval kan er natuur-
lijk ook op een meer subtiele manier gepoogd 
worden de koningin te ‘onttronen’. Tot in de 
afgelopen jaren toe zijn er vanuit partijen als 
PvdA, d66 en GroenLinks pogingen onderno-
men om de rol van de Koningin bij kabinets-
formaties in te perken of haar af te houden van 
het voorlezen van de troonrede op Prinsjesdag. 
Verder ging de poging om de rol van de konin-
gin te reduceren tot een puur ceremoniële taak, 
haar te degraderen tot de rol van een lintenknip-
ster, zoals de koning van Zweden. In april 2000 
was het Thom de Graaf, in zijn toenmalige rol 
als d66-fractieleider, die deze kwestie weer eens 
stevig op de politieke agenda plaatste door voor 
te stellen dat de koningin niet langer deel zou 
uitmaken van de regering en dat haar het pre-
sidentschap van de Raad van State zou worden 
afgenomen. Tot nu toe is het vooral bij praten 
gebleven.
 Dat is maar goed ook. Ik meen dat het nu en 
in de toekomst bijzonder waardevol is dat we 
een koningshuis hebben dat binnen heldere 
constitutionele grenzen het staatshoofd daad-
werkelijk de ruimte biedt om van zijn klassieke 
rechten gebruik te kunnen maken: het recht om 
– in de formule van Bagehot – te waarschuwen, 
het recht om gehoord te worden en het recht om 
aan te moedigen. Onpartijdig, maar niet kleur-
loos, daarin ligt juist de kracht. 
 Als het erop aankomt is de brede waardering 
voor de taakuitoefening door de koningin een 
stevige beschermlaag tegen pogingen de positie 
van het staatshoofd uit te hollen. Je kunt wel the-
oretisch-abstract spreken, maar bij zo’n uniek 
eenhoofdig orgaan heb je het direct over één 
concrete persoon en de manier waarop zij haar 
werk verricht. Dat bleek ook wel uit de dikke kop 
in De Telegraaf, de dag nadat Thom de Graaf des-
tijds zijn voorstellen had gedaan: ‘De aanval op 
Beatrix is geopend’. 
  Misschien hebben listige republikeinen stille 
hoop gevestigd op het moment van troonsop-
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volging, wanneer koning Willem iv met een 
schone lei begint. Ingrijpende wijzigingen in 
de positie van de koning vereisen echter een 
langdurig proces van grondwetsherziening - en 
daar is op dit moment op dit punt geen sprake 
van. Het ziet er dus al met al niet naar uit dat de 
kroonprins hoeft te vrezen dat hij een wankele 
troon terechtkomt.
 Opvallend is dat de enige discussie over de 
toekomstige monarchie lijkt te draaien om de 
vraag: verdwijnen of verder inperken? Zou het 
nog een begaanbare route zijn om de positie van 
het staatshoofd te versterken in plaats van af te 
zwakken? Daar hoor je eigenlijk zelden of nooit 
pleidooien voor.
 De indamming van de macht van de Koning 
riep in het begin van de negentiende eeuw in de 
contra-revolutionaire school van Polderdijk en 
Da Costa nog stevig verzet op. Pleidooien om de 
macht van de koning substantieel te vergroten 
zakten echter al snel weg. Ook een koningsge-
zinde partij als de SGP heeft zich vanaf het begin 
duidelijk achter de ‘getemperde monarchie’ ge-
steld. 
 Dat wil niet zeggen dat er geen mogelijkhe-
den zijn om binnen het huidige constitutionele 
raamwerk enige versterking van de positie van 
het staatshoofd te bepleiten. Om maar eens een 
concrete suggestie te doen: waarom zou de ko-
ningin niet uitdrukkelijk het recht krijgen om 
wanneer zij dat wenst de vergaderingen van de 
ministerraad  bij te wonen? Daar lijkt niets op 
tegen en het is efficiënter dan onderonsjes met 
de minister-president of afzonderlijke minis-
ters. Het staatshoofd maakt immers volgens de 
Grondwet formeel deel uit van de regering. Het 
is voor de koningin grondwettelijk niet verbo-

den om de vergaderingen van de ministerraad 
bij te wonen. Over haar positie is op dit punt 
niets geregeld. 
 Is het niet nuttig voor het goede evenwicht 
om tegenover de republikeinse wensen om de 
invloed van de koningin op het regeringsbeleid 
terug te dringen, eens wat meer aan de andere 
kant te gaan hangen en dit soort ideeën te gaan 
uitventen? Op het eerste gezicht zou je dat wel 
denken. Toch is het maar de vraag. De recente 
ervaringen rond de pogingen om het wetsarti-
kel over de strafbare godslastering te activeren 
tonen aan dat het gevaar van een averechts effect 
bij dit soort acties niet denkbeeldig is. 
 Want, hoe je het ook wendt of keert, voor een 
flink deel van de huidige leden van de Eerste en 
Tweede Kamer geldt dat zij ten diepste denkbeel-
den huldigen die zich in feite al niet verdragen 
met de huidige praktijk van het koningschap. 
Dat blijft kwetsbaar, zeker voor de langere ter-
mijn.
 Toch meen ik niet dat alle hierboven beschre-
ven dreigingen op korte termijn tot ingrijpende 
veranderingen of erosie van de populariteit van 
het koningshuis zullen leiden. Niet de grote ver-
halen zijn doorslaggevend, niet de behoefte aan 
een theoretisch sluitende legitimatie. Bepalend 
voor de continuïteit van de Oranjemonarchie 
zijn de ervaringen in de praktijk. Vanwege de 
huidige spanningen en polarisatie in de samen-
leving en gezien de intense nationale emoties 
rond droeve en vrolijke gebeurtenissen in de 
Oranjefamilie, zou de positie van het konings-
huis in de toekomst wel eens eerder sterker dan 
zwakker kunnen worden – mits natuurlijk de 
samenbindende rol van ons staatshoofd op over-
tuigende wijze wordt ingevuld.

Noten

1. J. van der Hoeven, ‘Modern 
Koningschap’, in: Socialisme & 
Democratie, oktober 1973

2. In het Zicht van de Toekomst. Sociaal 
en Cultureel Rapport 2004, p. 68.

3. Dit artikel is een bewerking van 
een lezing die ik op 17 december 
2004 heb gehouden voor de 
Thorbecke-academie in Leeu-
warden, bij de themadag Twee 
eeuwen Koningsschap, 1814-2014.  
Met dank aan Menno de Bruyne 

voor zijn adviezen.
4. God, Nederland en Oranje, J. van 

Eijnatten, p. 459.
5. ‘Parlement en Monarchie, 

preuts of present’, in: Jaarboek 
parlementaire geschiedenis 2000, 
p. 86.
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Over de auteur  Erik Jurgens is emeritus hoogleraar 
staatsrecht (Vrije Universiteit, Amsterdam) en lid van 
de Eerste Kamer (PvdA)

Noten  zie pagina 73

De toekomst van Oranje (2)

Nederland is alleen op  
papier een monarchie

erik jurgens

Onze ‘monarchale’ Grondwet moet nodig 
worden aangepast aan de realiteit van ons par-
lementaire stelsel. In dat stelsel worden wij ge-
regeerd door ministers, die verantwoording zijn 
verschuldigd aan de Staten-Generaal en ook het 
vertrouwen moeten genieten van dat parlement, 
met name van de Tweede Kamer. Het laatste 
woord ligt bij de gekozen volksvertegenwoordi-
ging. De volkssoevereiniteit is dus al ingevoerd, 
de zogenaamde ‘monarchie’ is - op uiterlijk ver-
toon na - allang ter ziele.

van troon- naar regeringsrede

We hebben wel een staatshoofd. Dit ambt is om 
historische redenen sinds 1815 toevertrouwd 
aan een afstammeling van koning Willem i, 
prins van Oranje-Nassau, zoon van de laatste 
stadhouder van de republiek der Zeven Ver-
enigde Provinciën. Had deze eerste koning op 
grond van de Grondwet van 1815 nog zware 
bevoegdheden, deze zijn in 1848 krachtig inge-
perkt. Daarbij is ook de ministeriële verantwoor-
delijkheid ingevoerd voor al zijn openbare han-
delingen. Sinds 1868 heeft dit er in toenemende 
mate toe geleid dat de koning zelf geen politieke 
verantwoordelijkheden meer kan dragen. 

 Dit lijkt uitzondering te lijden bij kabinets-
formaties. Maar dat is alleen het geval als de 
Tweede Kamer zelf niet in staat blijkt om te 
beslissen hoe de nieuwe regering behoort te 
worden samengesteld. Doet de Tweede Kamer 
dit wel, dan moet het staatshoofd doen wat de 
Tweede Kamer wil (bijvoorbeeld ten tijde van 
het ontstaan van het kabinet Kok ii). Dit was 
ook de reden dat de staatscommissie Biesheuvel 
(waartoe ik mocht behoren) in 1984 voorstelde 
om bij wet te bepalen dat de kabinetsformateur 
wordt benoemd door de Tweede Kamer, binnen 
drie weken na verkiezingen. In 1972 hadden Van 
Thijn (PvdA), Goudsmit (d66) en Aarden (ppr) 
nog voorgesteld om de kabinetsformateur door 
de kiezers te laten aanwijzen. Op zo’n manier 
worden partijen immers gedwongen om voor de 
verkiezingen te zeggen met wie zij een coalitie 
willen aangaan. Beide ideeën zijn afgewezen 
door cda en vvd. Dat van 1972 is nu (zie het con-
cept Liberaal Manifest van eind februari 2005) 
inmiddels toch tot de vvd doorgedrongen, in 
de vorm van een voorstel voor een gekozen pre-
mier. 
 Er staan nog te veel restanten van het oude 
monarchale bestel in de Grondwet, zoals het 
begrip Koninklijk Huis (art. 39 en 41), de toe-
stemming bij wet aan de leden daarvan om te 
mogen trouwen (art.28) en het voorzitterschap 
van de Raad van State (art. 74). Deze bepalingen 
moeten bij een volgende grondwetsherziening 
worden geschrapt. Zij passen bij het historisch 
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koningschap, niet bij het ambt van staatshoofd. 
Dat ambt van staatshoofd zou uitdrukkelijk in 
een art.23a gw moeten worden genoemd, met 
de bepaling dat de koning dat ambt uitoefent 
(in plaats van de uitdrukking ‘uitoefening van 
het koninklijk gezag’). In de beroemde zin ‘de 
ministers zijn verantwoordelijk, de koning is 
onschendbaar’ moet ‘de koning’ worden ver-
vangen door ‘het staatshoofd’. De bepalingen 
over troonopvolging en regentschap die daarop 
volgen, kunnen blijven. Dat gedoe met ‘bij gratie 
Gods’ kan worden vervangen door ‘door de wil 
van het volk’.
 Voorts het begrip ‘regering’. De Grondwet 
zegt nu (art.42) dat de regering bestaat uit ko-
ning en ministers. Niemand in het land ziet dat 
zo. ‘De regering’, dat is voor iedereen gewoon de 
ministerraad. Er komt dus in art. 42 te staan: ‘De 
regering wordt gevormd door de ministerraad.’ 
Overal waar in de Grondwet het begrip ‘konink-
lijk besluit’ wordt gebruikt, wordt dit vervan-
gen door ‘regeringsbesluit’. In artikel 65 (over 
Prinsjesdag, daar moet ‘een uiteenzetting van 
het door de regering te voeren beleid’ worden 
gegeven) wordt het begrip ‘troonrede’ vervan-
gen door ‘regeringsrede’. De minister-president 
spreekt deze zelf uit, nadat het staatshoofd in de 
Verenigde Vergadering van beide Kamers een 
korte, meer algemeen gestelde toespraak heeft 
gehouden. Wetsvoorstellen worden voortaan 
niet meer bij ‘Koninklijke Boodschap’ aangebo-
den aan de Tweede Kamer. Dat doet de regering.
 Deze wijzigingen hadden al eerder moeten 
worden doorgevoerd, in 1983 bijvoorbeeld, bij 
de algemene grondwetsherziening van dat jaar. 
Zij passen de tekst van de Grondwet aan aan de 
werkelijke staatsrechtelijke verhoudingen.

exit parlementaire soevereiniteit?

Het voorgaande betoog wil benadrukken dat Ne-
derland al een republiek is, zij het een met een 
staatshoofd dat op een curieuze manier wordt 
aangewezen. Vanwege die curieuze manier heeft 
dat staatshoofd dan ook geen politieke bevoegd-
heden anders dan formele, zoals het bevestigen 

van staatsstukken door zijn ondertekening. Voor 
het overige heeft het staatshoofd de opdracht 
om de samenleving op bovenpartijdige wijze te 
vertegenwoordigen, zowel naar de eigen bevol-
king toe als naar het buitenland. Wat dat precies 
inhoudt laat koningin Beatrix op bekwame en 
toegewijde wijze zien.
 Los daarvan: het zijn van een ‘republiek’ heeft 
vooral te maken met hoe de burgers daarvan 
zich gedragen. Republikeins burgerschap omvat 
zelfbewuste burgers, actief betrokken bij de res 
publica, de gemene zaak. Het betekent de over-
winning op de standen- of klassenmaatschappij, 
het veronderstelt volksontwikkeling, democra-
tie en grondrechten. Die republiek zijn we in 
Nederland al vanaf de 16e eeuw. Daarin is door de 
instelling van het koningschap in 1815 een halve 
eeuw lang de klad gebracht.
 Is het dan nog nodig om ook formeel van 
Nederland een republiek te maken, zoals een 
daartoe opgericht genootschap bepleit?1 Daar 
is principieel niets op tegen. We zijn immers al 
een republiek en wel een met een erfelijk, onpo-
litiek staatshoofd. Maken we er een principieel 
punt van dat we ook naar de vorm een republiek 
moeten worden, dan gaan we een hoop drukte 
maken om een zaak die, in ieder geval op dit mo-
ment, politiek gezien van geringe importantie 
is. Willen we dat?
 Wat het met zich mee zou brengen om wel 
formeel de republiek uit te roepen laat een uit 
het Republikeins Genootschap voortgekomen 
en onlangs gepubliceerde studie van Jesserun 
d’Oliveira, Klijnsma, Reestman, Vinken en Voer-
mans op heldere wijze zien.2 Dat is een grote 
verdienste, want om theoretische of emotionele 
redenen roepen dat Nederland een republiek 
moeten worden is onvoldoende. Net als bij, bij-
voorbeeld, de invoering van de rechtstreeks ge-
kozen burgemeester moeten de hervormers hun 
plannen helder uiteenzetten. Heeft het voorstel 
vergaande politieke gevolgen? Welk stelsel wil-
len we? Het ambt van staatshoofd wordt in een 
republiek uitgeoefend door een president. Maar 
wat voor een president? En wie zou hem of haar 
moeten aanwijzen?
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 Die twee vragen hangen nauw met elkaar 
samen: hoe meer een staatshoofd is benoemd 
op grond van een voorkeur van de kiezers, hoe 
meer die ambtsdrager eigen politieke verant-
woordelijkheid zal opeisen (ook hier gaat de ver-
gelijking met de gekozen burgemeester op). Ons 
huidige staatshoofd heeft politiek niets te beslis-
sen, juist omdat zij daartoe geen democratische 
legitimatie heeft. 
 De auteurs van het boek bieden een keuze 
tussen vier modellen, waarvan zij er drie verder 
uitwerken: a. de minister-president tevens 
staatshoofd; b. de ceremoniële president; c. de 
beschermende president; d. de politieke presi-
dent. President c heeft enige, president d grote 
politieke bevoegdheden. Het invoeren van ambt 
d brengt dus wezenlijke wijzigingen aan in 
ons politieke bestel. Willen we een president 
die de lijn van de politiek bepaalt (zoals in de 
Verenigde Staten en in Frankrijk)? Dan liggen 
dezelfde conflicten op de loer tussen parlement 
en president als in de 19e eeuw zijn uitgevochten 
tussen koning en parlement. Het parlement 
won toen. Moeten we die verworven parlemen-
taire soevereiniteit nu prijsgeven?

vier typen presidenten

Voor ambt c, de beschermende president, 
voeren d’Oliveira c.s. een goed voorbeeld aan: 
Duitsland. De president van de Bondsrepubliek 
heeft eenzelfde rol als ons huidige staatshoofd. 
Maar hij kan ook nog, zo constateren de au-
teurs, zo nu en dan zijn tanden laten zien: een 
niet-grondwettig wetsvoorstel afwijzen, een 
benoeming weigeren. Hij kan zich tot politieke 
interventies gelegitimeerd achten door zijn 
wijze van benoeming (die geschiedt door de 
Bundesversammlung, de Bondsdag aangevuld 
met een gelijk aantal leden aangewezen door de 
parlementen van de L∂ nder). Hij heeft ook nog 
een functie in uitzonderlijke omstandigheden, 
als het politieke systeem is vastgelopen (zoals 
onder de Weimar Republiek, toen overigens met 
het gevolg dat president Hindenburg ene Hitler 
aan de macht hielp). Die functie kan bij ons het 

staatshoofd eigenlijk ook al hebben: zie de rol 
van Wilhelmina in Londense ballingschap. Maar 
dat is staatsnoodrecht.
 Ook al is de politieke functie van de Duitse 
president dus heel klein, ze kan aanleiding ge-
ven tot conflicten tussen staatshoofd en regering 
c.q. parlement. Voeren we zo’n model bij ons in, 
dan verandert ons politieke bestel. De koningin 
heeft dergelijke bevoegdheden nu immers niet. 

Waarom ze dan aan een president geven, ten 
koste van de parlementaire soevereiniteit?
 De rol van president b is louter ceremonieel, 
zeggen de auteurs . Dat is overigens niet niks, 
zoals blijkt in Zweden. De ceremoniële koning 
vervult daar een wezenlijke functie in het open-
bare leven, zoals dat bij ons ook het geval is. Bij 
ons bekleedt het staatshoofd ook nog een aantal 
‘beschermende’ functies, zij het onder strikte 
ministeriële verantwoordelijkheid, dus namens 
de ministerraad. Omdat ons staatshoofd nog wel 
een aantal formele functies vervult – bijvoor-
beeld het tekenen van wezenlijke staatsstukken 
zoals wetten – is er een inhoudelijk verschil met 
de ceremoniële president. Dat verschil is echter, 
vanuit een politieke optiek, niet wezenlijk.
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Het is ondankbaar om 
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een terrein waar de behoefte aan 
hervorming op dit moment niet 
bijster groot is. Pas wanneer zo’n 
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worden wat we dan wél willen in 
plaats van de ‘erfelijke president’ 
die we nu kennen. Laten we 
intussen de Grondwet aanpassen 
aan de huidige praktijk
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 Kiezen we in Nederland voor president b, 
dan schieten we daar weinig mee op. De ambts-
drager zal het helemaal van die ceremoniële 
rol moeten hebben. Als je bovendien om de 
vijf jaar wordt afgelost kun je er weinig van 
maken. ‘Wer will das schon?’, moet een poli-
ticus in Duitsland gezegd hebben toen zijn 
kandidatuur werd genoemd. En daar gaat het 
nog om een ambt met iets meer inhoud. Is het 
de moeite om de republiek in te voeren om zo’n 
soort president te krijgen?
 In een republiek met een president van het 
type a  vervult de minister-president, naast zijn 
ambt als voorzitter van de ministerraad ook 
het ambt van staatshoofd. Deze constructie is 
afgekeken van de Zwitsers, waar de ministers 
om de beurt staatshoofd worden. Het kan, maar 
niemand in Nederland zal dit serieus willen. 
Onze minister-president is een politieke fi-
guur. Hij is niet meer dan eerste onder zijns ge-
lijken. Een bovenpartijdige rol zal hij of zij niet 
kunnen vervullen. En ons staatshoofd moet dat 
juist wel kunnen.
 Invoering van een stelsel met een politieke, 
door het volk gekozen president, model d, vin-
den de auteurs - met recht - een te grote inbreuk 
op de bestaande situatie in ons land. Zij leveren 
daarvoor dan ook geen uitgewerkt voorstel. 
(Hoewel, zo raar zou een president van dit type 
misschien niet meer gevonden worden als, op 
lokaal niveau, rechtstreekse verkiezing van 
de burgemeester eenmaal is ingevoerd.) Als je 
begonnen bent, zoals de auteurs, om de wijze 
van benoeming van ons huidige staatshoofd te 
bekritiseren om het gebrekkige democratische 
gehalte ervan, dan ga je inderdaad wel erg ver 
als je vervolgens het hele parlementaire stel-
sel overboord gooit. Want dat is wat je doet. 
De Nederlandse democratie is groot geworden 
door collegiaal bestuur dat verantwoording 
aflegt aan een volksvertegenwoordiging. Ver-
vang je dat collegiale bestuur door een gekozen 
bestuurder die geen verantwoording verschul-
digd is aan - maar wel moet samenwerken met 
- een volksvertegenwoordiging, dan blijft niets 
hetzelfde. Bovendien, voor een dergelijke wijzi-

ging zal niet licht een tweederde meerderheid 
in beide Kamers te vinden zijn.

conclusie

De auteurs van de ontwerp-grondwetsteksten 
voor een republiek Nederland hebben een goed 
werkstuk geleverd, dat duidelijk maakt hoe een 
republikeinse staatsvorm eruit zou kunnen 
zien. Daar mogen we dankbaar voor zijn. Als 
het ooit om praktische redenen nodig wordt 
om ons van een president te voorzien, is hier 
degelijk voorwerk gedaan. Heel slim hebben de 
auteurs echter geen model aangedragen waarbij 
het staatshoofd dezelfde (beperkte) taken en be-
voegdheden heeft als onze koningin nu.
 Immers, ons staatshoofd speelt wel een we-
zenlijkere rol dan alleen de ceremoniële onder 
b (zij het geheel onder ministeriële verant-
woordelijkheid), maar een kleinere dan in het 
beschermende model c. We hebben nu eigenlijk 
een model b-1. Hadden de auteurs een dergelijk 
model bepleit, dan was er wel nog minder reden 
om de Grondwet te gaan veranderen. De zeer be-
perkte bevoegdheden zouden gelijk blijven, het 
zou alleen nog gaan om de wijze van aanwijzing 
van het staatshoofd.
 De auteurs prefereren zelf model c. Waarom 
eigenlijk? Is dat de winst die een republiek ons 
gaat opleveren? Sommige critici hebben betoogd 
dat de auteurs, als ze echt de republiek willen, 
voor d hadden moeten kiezen. Dan was onze 
parlementaire consensusdemocratie onder-
steboven gegooid. Dat was echte vernieuwing 
geweest. Niet dat ik hiervoor ben, maar als je 
zoveel uitstekend denkwerk steekt in het be-
schrijven van drie vormen van presidentschap, 
moet je dan niet ook de gevolgen van deze ver-
dergaande vierde variant laten zien, desnoods 
alleen als afschrikwekkend voorbeeld?
 Toegegeven, het is ondankbaar om hervor-
mingen te formuleren op een terrein waar de 
behoefte aan hervorming op dit moment niet 
bijster groot is. Pas wanneer zo’n moment ooit 
komt, zal duidelijk worden wat we dan wél wil-
len in plaats van de ‘erfelijke president’ die we nu 
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kennen. Intussen kunnen we ons zetten aan de 
grondwetswijzigingen die ik in mijn eerste pa-
ragraaf opsomde: laten we de Grondwet aanpas-
sen aan de huidige praktijk. Dat heeft meer kans 
van slagen. Met Bernstein zeg ik: hervormingen 

Noten

1. Het Republikeins Genootschap 
geeft nu ook een tijdschrift uit: 
De Republikein, met als subti-
tel Voor de Ware Democraat. Ik 
hoopte dat het eerste nummer 
(januari 2005, Uitgeverij Bas 
Lubberhuizen, Amsterdam) zou 
gaan over (neo-)republikeins 
burgerschap, waarover de WRR 
zinnige dingen heeft gezegd in 
het rapport Van Gunsteren uit 
1992. Het gaat dan om een over-
heid die pluraliteit organiseert 
en het belang van normativiteit 
benadrukt en om burgers die 
autonoom en loyaal zowel 
regeren als geregeerd worden. 
Auteurs als Bas van Stokkom, 

Dick Pels en Ido de Haan (ik put 
uit mijn herinnering) zijn daar 
op ingegaan, maar er ontstond 
weinig maatschappelijke dis-
cussie. Een tijdschrift gewijd 
aan de vraag hoe wij ons als 
burgers moeten opstellen in 
een samenleving waarin de 
onderlinge samenhang en de 
gemeenschapszin afnemen, zou 
welkom zijn. Het hoofdartikel 
heet echter Rijks Verhullings 
Dienst en geeft af op de rvd die 
de koningin te veel zou afscher-
men. Dit artikel had beter kun-
nen gaan over de vraag of art.7 
van de Algemeene Beginselen van 
de Staatsregeling van de Bataaf-
sche Republiek, van 1798, terecht 
kon stellen dat ‘een goed Burger’ 

tegenover die samenleving 
ook verplichtingen heeft (bur-
gerplichten naast burgerrech-
ten). Maar helaas, niets over 
die prachtige republikeinse 
staatsregeling, wel veel over 
de ‘monarchie’, alsof we daar 
nu nog onder leven - dit wel 
op een kritischer niveau dan 
de populaire blaadjes gewijd 
aan royalty. René Zwaap en Bart 
Tromp raken in hun bijdragen 
wel even aan de vraag wat repu-
blicanisme is. Misschien dat we 
daar in volgende nummers iets 
over gaan lezen.

2. Grondwet van de Republiek Neder-
land, H.U. Jesserun d’Oliveira 
e.a. Amsterdam: Prometheus 
2004.
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moet je stapsgewijs doorvoeren. Ook hier geldt 
weer de analogie: zouden we het niet eens kun-
nen proberen met een echt door de gemeente-
raad gekozen burgemeester? En dan een echt 
door de Tweede Kamer aangewezen formateur?
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 boeken

Over de auteur  Adri Duivesteijn is lid van de Tweede 
Kamer (PvdA)

Kleurrijk knooppunt 
met wereldpotentie 
Rotterdam. Het vijfentwintigste jaarboek voor het democratisch socialisme
Frans Becker e.d. (red.),  Amsterdam: WBS / Mets & Schilt, 2004

adri duivesteijn

Rotterdam - onderwerp van het vijfentwintigste 
jaarboek voor het democratisch socialisme - is 
een stad die nauw verbonden is met mijn eigen 
politieke vorming. Vanaf 1968 trok ik ten strijde 
tegen de erbarmelijke woon- en leefomstandig-
heden in de Haagse oude wijken. Het is nu bijna 
niet meer voorstelbaar, maar ik woonde toen 
nog midden tussen de krotten. Er was sprake 
van een schrikbarende woningnood en het per-
spectief op betaalbare huisvesting was volstrekt 
afwezig. Bewoners (natuurlijk de lagere inko-
mens) gingen in die tijd nog voor de bezem van 
de sanering uit. Bouwen voor de buurt was een 
eis die nog bevochten moest worden. Hoe dat te 
veranderen? Een daadkrachtig stadsbestuur in 
Rotterdam gaf het antwoord. Onder de bezie-
lende leiding van wethouder Jan van der Ploeg 
(aan wie helaas, op wat terzijdes van Joost Schrij-
nen en Henk van der Pols na, in dit jaarboek 
geen aandacht wordt besteed) werd de strijd 
ingezet tegen speculanten (Fennis) en werden 
coalities gesmeed met de bewoners van de oude 
wijken. Het ‘bouwen voor de buurt’ kreeg hier 
zijn betekenis. Met en naast elkaar vochten we 
een gemeenschappelijke strijd voor leefbare 
wijken uit. In Rotterdam, daar gebeurde het. Het 

beleid inspireerde destijds een hele generatie 
volkshuisvesters. Ik ben er nog trots op.
 In een interview in het jaarboek wordt de oor-
zaak van de huidige ‘hoge concentratie van kans-
armoede’ door Arie van der Zwan nader verklaard: 
‘Daar hebben de Rotterdamse woningvoorraad, 
het volkshuisvestingsbeleid en het grotesteden-
beleid een belangrijke rol in gespeeld’. Domi-
nique Schrijer vult aan: ‘het dogma van de vrije 
vestiging (…) met als gevolg een grote concen-
tratie van kansarmoede in bepaalde wijken’. Dat 
het PvdA-bestuur de problemen in de stad niet 
tijdig onderkende, had te maken met ‘de enorme 
weerzin tegen stigmatisering en discriminatie 
van buitenlanders’ en ‘de onaantastbare status in 
grootstedelijke PvdA-kringen van het idee van 
sociale woningbouw, van betaalbare huisvesting 
voor Jan met de pet. Dat als gevolg van dit beleid 
een concentratie van kansarmoede ontstond in 
sommige buurten in de grote steden, hoorde men 
liever niet of werd over het hoofd gezien’.
 Is het echt zo dat de crisis van Rotterdam (in 
andere Nederlandse steden manifesteert het 
probleem zich niet in deze heftige vorm) haar 
primaire oorzaak vindt in een combinatie van 
het starre idealisme van de Rotterdamse PvdA 
en het door haar gevoerde volkshuisvestingsbe-
leid? Dat moet toch fundamenteler liggen? Het 
jaarboek verschaft een caleidoscopisch beeld van 
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factoren die er mogelijk toe hebben bijgedragen 
dat uitgerekend in dit ‘Rode Bolwerk’ de kiezer 
de PvdA op 6 mei 2002 de wacht aanzegde. 
 Ik kan niet ontkennen dat ik een zucht van 
verlichting slaakte toen ik het openingsessay 
van Saskia Sassen las. Sassen is een Ameri-
kaanse socioloog van Nederlandse komaf die 
tot de belangrijkste theoretici van de stad in de 
mondiale economie wordt gerekend. Zij levert 
misschien wel de belangrijkste bijdrage aan het 
streven naar een nieuw fundament voor het 
sociaal-democratisch denken over de stad, waar 
Rotterdam zijn voordeel mee kan doen. Sassen 
beschrijft nuchter en onthullend het mondiale 
krachtenveld waarin wereldsteden, dus ook 
Rotterdam, verzeild zijn geraakt. ‘Vooral in de 
jaren tachtig en negentig van de vorige eeuw is 
er sprake van een dramatische verandering als 
gevolg van privatisering, deregulering, nieuwe 
informatietechnologie, de openstelling van 
buitenlandse bedrijven en de uitbreiding van 
het wereldhandelssysteem’. De toekomst van de 
stad wordt allang niet meer nationaal, zelfs niet 
interstatelijk bepaald. De hedendaagse stad kan 
dan ook niet langer beoordeeld worden als een 
op zich zelf staande eenheid, maar moet gezien 
worden als een knooppunt van (mondiale) stro-
men. Het succes van een stad is afhankelijk van 
de wijze waarop ze zich tot zo’n knooppunt kan 
ontwikkelen. Maar zelfs als er successen worden 
geboekt moeten wij er, aldus Sassen, van uitgaan 
dat ‘in de mondiale steden niet alleen toonaan-
gevende sectoren van het mondiale kapitaal zijn 
geconcentreerd, maar ook steeds grotere delen 
van de kansarme bevolking. Steden zijn een 
strategische arena geworden voor een hele reeks 
conflicten en contradicties’. 
 Sassens verhaal lijkt wat abstract, maar van-
uit de door haar gebruikte invalshoek krijgen 
alle artikelen in het jaarboek een extra beteke-
nisvolle dimensie. Robert Kloosterman en Jan 
Jacob Trip vullen haar naadloos aan met hun 
analyses over de Rotterdamse economie: ‘Rot-
terdam heeft moeite met de nieuwe tijd. De stad 
van het optimistische modernisme, van de we-
deropbouw, van de blik op verre horizonten, van 

‘geen woorden maar daden’ presteert al jaren on-
der de maat in sociaal-economisch opzicht. (…) 
Na de gouden jaren, 1953–1973, waarin de stad 
en haar haven een belangrijke rol speelden in 
de algemene nationale economische voorspoed, 
is het eigenlijk niet meer echt goed gekomen.’ 
Het oude Rotterdam is een ‘typische industriële 
monocultuur’ en die vormen overal in de we-
reld een weinig vruchtbare bodem voor nieuwe 
economische activiteiten. Anders gezegd: Rot-
terdam is er (nog) niet in geslaagd onderdeel te 
worden van het nieuwe netwerk van mondiale 
steden. En daarmee is zij er niet in geslaagd haar 
inwoners perspectieven te bieden. 
 Op opzienbarende wijze is Leefbaar Rot-
terdam erin geslaagd om in de beeldvorming 
de oorzaak van de problemen van Rotterdam te 
verengen tot de aanwezigheid van ‘allochtonen’. 
Het past de PvdA niet mensen te zien als een deel 
van het probleem, zij zijn juist een deel van de op-
lossing. Zonder de moeilijkheden die samenhan-
gen met migratie te willen bagatelliseren – het 
verschijnsel van de cumulatie van problemen 
is bekend - laat het jaarboek zien dat dit een te 
magere analyse is. Zo relativeert Carlo van Praag 
met nuchtere feiten het migrantenvraagstuk. 
Rotterdam is, vergeleken met de andere grote 
steden, helemaal niet zo uitzonderlijk waar het 
het percentage allochtonen betreft: ‘Van de al-
lochtonen woont 39% in de vier grootste steden. 
In Amsterdam (33,5%), Rotterdam (33,9%) en Den 
Haag (30,4%) is grofweg een derde van de bevol-
king allochtoon. Van de jongeren in die grootste 
steden is ruim de helft allochtoon. Ook zonder 
witte vlucht zouden ‘zwarte’ scholen hier een 
normaal verschijnsel zijn.’ Of zoals Saskia Sassen 
stelt: ‘Grote steden zijn strategische plaatsen ge-
worden, niet alleen voor mondiaal kapitaal maar 
ook van translokale gemeenschappen en identi-
teiten.’ Het is een realiteit die tot Rotterdam nog 
onvoldoende is doorgedrongen.
 Het gaat dan ook niet aan dat het stadsbe-
stuur vooral de bevolkingssamenstelling als 
de oorzaak van een voor hen onbeheersbaar 
probleem ziet: de migranten die van Rotterdam 
het ‘afvoerputje’ hebben gemaakt, waardoor de 
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problemen ‘over de schoenen klotsen’. Achter 
al deze generalisaties treffen we mensen aan 
die proberen iets van hun leven te maken, maar 
die het – ook door het bestuur van de stad – niet 
al te gemakkelijk wordt gemaakt. Joke van der 
Zwaard en Arnold Reijndorp bepleiten juist geen 
‘slot op de deur’, maar maatregelen om de weg 
naar de trap omhoog te helpen vinden, maatre-
gelen om de functie van de stad als emancipatie-
machine te herstellen. Zij zien hoe een nieuwe 
middenklasse zich tegen de verdrukking in ont-
wikkelt en sporen de gemeentebestuurders aan 
om die ontwikkeling te stimuleren. Dat is geen 
oproep tot knuffelbeleid, maar staat rechtstreeks 
ten dienste van de zo gewenste economische 
revitalisering. Maar het Rotterdamse bestuur 
ziet die ontwikkeling van een nieuwe midden-
stand, die zich onder haar ogen afspeelt, niet 
eens. Nonchalant omspringen met menselijk 
kapitaal, noemen Reijndorp en Van der Zwaard 
dat! Wat mij in hun artikel daarnaast buitenge-
woon trof, zijn de voorbeelden die ze geven van 
hoe integratie wordt bevorderd door het met ‘al-
lochtonen’ juist over hele andere onderwerpen 
te hebben, architectuur bijvoorbeeld.   
 Het jaarboek maakt duidelijk dat het college 
met Leefbaar Rotterdam geen antwoorden heeft 
op de werkelijke crisis van Rotterdam. Het is te 
eenvoudig om het oude volkshuisvestingbeleid 
en de huidige bevolkingssamenstelling als de 
hoofdoorzaken te zien van de onvrede in de stad. 
Sassen, Kloosterman, Trip, Van der Zwaard en 
Reijndorp en Metin Çelik, zelf een exponent 
van die ‘nieuwe middenklasse’ die gelukkig de 
weg naar onze partij begint te vinden, bieden 
met hun analyses inzicht in de diepere oorza-
ken van de Rotterdamse onvrede. Die oorzaken 
overstijgen de huidige bevolkingsamenstelling, 
de dominante aanwezigheid van allochtonen 
en de al dan niet vermeende fouten van (PvdA-) 
stadsbestuurders als wethouder Van der Ploeg. 
Niemand kon op dat moment de transformatie 
van Rotterdam voorzien. Belangrijker is de vraag 
waarom steden als Amsterdam, M∑nchen, Mi-
laan en Londen wel vooruitgang boekten als de 
interessante centra van een hele reeks nieuwe 

economische activiteiten en Rotterdam niet - of 
tenminste niet voldoende. 
 Terecht stelt Arie van der Zwan dat arbeid 
hét instrument is waarmee je mensen laat inte-
greren. Werk, werk en nog eens werk zou hier 
een schoner adagium zijn dan alle onzinnige 
spreidingsgedachten. Uiteindelijk gaat het om 
de vraag of de stad en haar economie ook een 
lange-termijnperspectief te bieden hebben. Dat 
komt er volgens mij alleen als het stadsbestuur 
van Rotterdam erin slaagt de kracht van haar 
eigen bevolking te verbinden aan een nieuw 
macro-economisch perspectief. De leus ‘It’s the 
economy, stupid!’ geldt ook voor Rotterdam. De 
richting die geschetst wordt door Kloosterman 
en Trip, naar een ‘creatieve economie’, klinkt 
misschien wat modieus, maar ze presenteren 
een overtuigend beeld van de kansen die Rot-
terdam heeft om als mondiale stad haar lokale 
kwaliteiten te versterken.
 Is de Rotterdamse PvdA weer in staat om poli-
tiek leiderschap te bieden? Arie van der Zwan 
beantwoordt die vraag in het afsluitende inter-
view met ‘nee’. Als ik kijk naar de toekomstper-
spectieven die hij schetst, bekruipt ook mij het 
gevoel dat de juiste route naar een oplossing er 
nog niet is. Voor een visie op de toekomst van de 
stad is een politiek leiderschap nodig dat de er-
gernissen van de dag overstijgt. Dat de toekomst 
van de stad ‘jong, kleurrijk en dynamisch’ moet 
worden kan nauwelijks als een program worden 
aangemerkt. Schrijer heeft wel gelijk wanneer 
hij op zoek gaat naar ‘vitale coalities’, bondge-
nootschappen tussen gemeentebestuurders, 
ambtenaren, bewoners, corporaties en instellin-
gen, maar zulke coalities krijgen pas betekenis 
wanneer zij gekoppeld zijn aan een politieke 
agenda voor sociale en economische structuur-
versterking waar iedere Rotterdammer deel van 
kan uitmaken. Zo niet, dan verliest de Rotter-
damse sociaal-democratie haar bestaansrecht. 
 De stad kan nog veel leren van de manier 
waarop Jan van der Ploeg het bondgenootschap 
aanging met alle Rotterdammers. Dus kom op Rot-
terdam, aanpakken, je kunt het! Ik wil weer trots 
kunnen zijn op Rotterdam en zijn stadsbestuur. 
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Over de auteur  Kees Waagmeester is vrij gevestigd 
organisatie-adviseur en secretaris van het Trefpunt van 
socialisme en levensovertuiging

‘Waar staat jouw socialisme voor?’, vragen de 
interviewers Karel Glastra van Loon en Kees 
Slager aan Jan Marijnissen tegen het einde 
van het boek Hoe dan Jan?. Als je net hebt mee-
gemaakt hoe de PvdA deze vraag opnieuw 
probeerde te beantwoorden in het beginsel-
manifest, word je extra nieuwsgierig. Volgens 
Marijnissen wordt de kern van het socialisme 
gevormd door ‘menselijke waardigheid, gelijk-
waardigheid van mensen en solidariteit tussen 
mensen, gekoppeld aan een rationele analyse 
van de samenleving’. 
 Aspecten van zijn socialisme zijn ‘emancipa-
tie van gewone, werkende mensen, vrouwen, 
mannen en hun kinderen, zodat zij fatsoenlijk 
kunnen wonen en eten, hun kinderen naar een 
goeie school kunnen laten gaan, zelf toegang 
hebben tot cultuur en meer van dat soort din-
gen.’ Marijnissen wil de ‘voorwaarden creëren 
waaronder de homo universalis een kans krijgt’. 
Hij legt uit: ‘Ik bedoel daarmee dat we het be-
staan overzichtelijk en inzichtelijk maken, zodat 
we ons kunnen wijden aan de zaken die écht van 
belang zijn’. Daarbij noemt hij onderwijs, zorg, 
‘fatsoenlijk’ openbaar vervoer. 

 Uit het feit dat de mens een sociaal wezen is, 
vloeit een visie voort op de samenleving ‘waarin 
sociaal gevoel wordt gehonoreerd en als waarde 
in zich wordt geregistreerd en gerespecteerd’. 
Het socialisme van Marijnissen gaat verder 
uit van de wetenschap dat de mens in al zijn 
facetten afhankelijk is van de omstandigheden 
waarin hij leeft: ‘Mijn hoofdmotto is dan ook: 
maak de omstandigheden ménselijk. De mens 
als maat van alle dingen.’
 ‘Mijn socialisme’, zegt hij, ‘gaat over op-
voeding, over de verheffing van het volk. Dat 
zijn dingen die in de afgelopen decennia ten 
onrechte in een kwaad daglicht zijn gezet, met 
name door partijen die er aanvankelijk op ge-
baseerd waren.’ Het gaat hem om de historische 
ontwikkeling  van de mens, ‘de mens op weg 
naar een fatsoenlijke samenleving’.
 Het is alsof je Ruud Koole het nieuwe begin-
selmanifest hoort verdedigen, waarin het idee 
van de fatsoenlijke samenleving een centrale 
plaats inneemt. Marijnissen is dan ook - mis-
schien heb ik eerder niet goed opgelet - gewoon 
een sociaal-democraat. Hij wil regeren en com-
promissen sluiten, prijst Drees en de ‘sociaal-
democratische consensus’ in de samenleving tot 
eind jaren zeventig. Zijn partij is geëvolueerd 
van ‘alle productiemiddelen in handen van het 
volk’ naar ‘marktwerking en kapitalisme in een 

Linkse schaduwen 

Hoe dan Jan? Een gesprek over nieuw optimisme in tijden van crisis
Karel Glastra van Loon & Kees Slager, Uitgeverij L.J. Veen, Amsterdam/Antwerpen, 2005

kees waagmeester
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bepaalde vorm kunnen de vooruitgang dienen’. 
Weliswaar zijn er met enige regelmaat dingen 
‘schandalig’ en heeft Europa ons ‘veel ellende’ 
gebracht, maar eruit stappen, nee. En ook zijn 
vermeende stelligheid valt reuze mee. ‘Ik weet 
op voorhand ook niet wat de beste oplossing is 
voor een bepaald probleem’, zegt hij, en het boek 
is daar een duidelijke demonstratie van. 
 Ik heb niets met de sp of met Jan Marijnissen 
en heb het boek dus onbevangen kunnen lezen. 
Het is de Jan die ik uit de media wel ken. Spijtig is 
dat hij niet echt kritisch wordt ondervraagd door 
het duo Glastra van Loon & Slager. Hier wordt 
geen doorwrochte zoektocht gepresenteerd naar 
de ideeën van Marijnissen of (en dus?) van de 
sp. Het levert verstandige, maar ook voorspel-
bare teksten op. Marijnissen zou zich eens écht 
moeten laten uitdagen. De emancipatie van het 
individu noemt hij ‘cruciaal’, individualisme heeft 
‘positieve kanten’ en tegelijk moeten we waken 
voor ‘de ontworteling als gevolg van het doorge-
schoten individualisme’. Sympathiek geformu-
leerde dilemma’s, maar dan toch de vraag: hoe 
dan Jan? Ook Marijnissen komt niet verder met 
de vraag hoe om te gaan met de spanning die er is 
tussen vrije individuen en de gemeenschap. ‘Een 
ellendige vaststelling is dat de verzorgingsstaat 
verwende kinderen heeft gebaard’, verzucht hij. 
Om eraan toe te voegen:  ‘Het zou zoveel mooier 
kunnen zijn’. 
 Nostalgisch is hij, en conservatief: ‘want niet 
alles van vroeger is waardeloos’. Hij sluit feilloos 
aan bij het gevoel van veel mensen dat we er met 
de vooruitgang niet op vooruitgaan. We worden 
steeds rijker, maar dat ‘we’ slaat dan blijkbaar 
steeds op anderen. Er schuilt inderdaad veel ver-
langen naar vroeger in zijn woorden. De maat-
schappij die Marijnissen eertijds als marxist 
moet hebben verafschuwd, is nu zijn referen-
tiepunt. ‘Wat in twintig jaar is scheefgegroeid, 
kunnen we niet morgen allemaal veranderen.’

 Marijnissen werd groot ‘tegen’ Paars, hij is 
eigenlijk een product van Paars. Het is dan ook 
de vraag of er voor een partij als de sp een plek 
is wanneer de PvdA in regering of oppositie een 
sociaal-democratisch gezicht kan laten zien en 
werk maakt van de zorgen van mensen over een 
harde samenleving zonder beschermende over-
heid. Maatschappelijke structuren staan niet zo 
ver af van de sp dat de partij er geen medever-
antwoordelijkheid voor kan dragen. Nee, Jans 
handen jeuken om te gaan regeren en de weg 
daarheen is een links schaduwkabinet. Hij be-
aamt dat regeren wel even wennen zal zijn voor 
zijn achterban en dat er kiezers zullen worden 
‘afgeschrikt door een openlijk streven van linkse 
partijen naar gezamenlijke regeringsvorming’. 
Maar de wervende kracht ervan schat hij groter 
in. Een probleem is echter Wouter Bos, die ‘alle 
opties voor samenwerking na de verkiezingen 
open wil houden.’
 De zin over Wouter Bos die daarop volgt lijkt 
veelbetekenend en weinig veelbelovend. ‘Hij 
zegt dat hij kiest voor een onafhankelijke koers 
voor de PvdA. Maar daar gaat het natuurlijk niet 
om, want dat doe ik ook. Ik ben absoluut niet uit 
op een fusie.’
 Op zo’n moment krijg ik dat gevoel dat ik óók 
vaak heb bij de Jan Marijnissen in de media. Hij 
definieert voor jou wat jij verstaat onder een on-
afhankelijke koers en brandt die vervolgens af. 
Ik denk dat de koers van de PvdA om geen enkele 
partij bij voorbaat uit te sluiten van samenwer-
king in een regering, een goede is. Geen enkele 
partij, ook de sp niet. Die koers is beter voor de 
linkse kiezer dan de exclusiviteit van een links 
schaduwkabinet. Is het niet zo — Marijnissen 
herinnert er zelf aan — dat het kabinet-Den Uyl 
weliswaar werd voorafgegaan door een progres-
sief schaduwkabinet, maar dat het de (toen nog 
niet gefuseerde) christen-democraten waren die 
het kabinet mogelijk moesten maken?
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Gele hangertjes

paul de beer
Redacteur s&d



Ook aan een knusse randgemeente als Diemen 
gaan de verharding van de samenleving en de 
oprukkende criminaliteit niet voorbij. Behalve 
door de gebruikelijke inbraken, straatroven en 
autodiefstallen, is Diemen de afgelopen jaren 
enkele malen opgeschrikt door geruchtmakende 
moorden. Een brutale liquidatie van een onder-
wereldfiguur (uit Amsterdam, dat wel), een dub-
bele moord in een café, een vader die zijn gezin 
en zichzelf van het leven beroofde.
 Gelukkig is de Diemense politie paraat. Zo is 
er een buurtpreventieproject. Op verschillende 
plaatsen kom je geruststellende bordjes tegen 
met de tekst: ‘Attentie, buurtpreventie!’ Nu ja, 
geruststellend? Ik heb eigenlijk nooit begrepen 
voor wie die bordjes bedoeld zijn. Voor potenti-
ele inbrekers en aanranders, om ze duidelijk te 
maken dat de buurt alert is en zij hun werkter-
rein beter naar elders kunnen verleggen? Of voor 
de brave burger, die op zijn hoede moet zijn om-
dat het in deze buurt niet pluis is? 
 Deze laatste interpretatie leek me niet aan-
nemelijk, totdat er enkele maanden geleden een 
nieuw bordje op de lantaarnpalen verscheen. 
Ditmaal met een tekst die aan duidelijkheid 
niets te wensen overlaat: ‘Use it … lose it!’ Erbij 
een afbeelding van iemand die een mobieltje 
bij zijn oor houdt en een grijpgrage hand die op 
het punt staat de rechtmatige eigenaar zijn bezit 
te ontfutselen. Wie in Diemen op straat zijn 
telefoon gebruikt, moet er blijkbaar terdege re-
kening mee houden dat hem die afhandig wordt 
gemaakt. De boodschap lijkt dat je dan niet bij de 
politie moet gaan zeuren. ‘Juist, meneer, en hoe 
kon die dief uw mobiele telefoon zo gemakkelijk 
stelen? Aha, u telefoneerde op straat! Ja, als we 
daaraan moeten beginnen…’
 Onze politie is blijkbaar nogal content met 
het effect van haar campagnes. Onlangs heeft 

zij een nieuw initiatief genomen. De Diemense 
Courant meldde dat het aantal diefstallen uit au-
to’s de laatste tijd fors is toegenomen. Uiteraard 
probeert de politie de daders op te sporen, maar 
ook hier ligt een belangrijke verantwoordelijk-
heid bij de Diemenaren zelf. De politie roep ons 
op geen waardevolle spullen in de auto achter te 
laten. Ook geen jasje op de achterbank, want een 
dief kan denken dat daaronder iets waardevols 
verborgen ligt. Het blijft vervelend dat dieven 
soms een auto openbreken waaruit niets te ste-
len valt. Daarom stelt de politie gele hangertjes 
beschikbaar. Die moet je in je auto achterlaten 
als signaal aan potentiële autodieven dat er niets 
van waarde te halen is. 
 Een lumineus idee! Jij loopt minder risico 
dat je auto ‘voor niets’ wordt opengebroken 
en de dief kan zich direct richten op die auto’s 
waar wel wat te halen valt. Of natuurlijk op die 
ongelukkige autobezitters die nog niet van het 
bestaan van het gele hangertje afweten. Maar die 
zullen snel genoeg wijzer worden. 
 Zo hebben we in Diemen weer een stapje 
gezet om de verantwoordelijkheid voor een pret-
tige en veilige samenleving daar te leggen waar 
zij hoort te liggen: bij de burger zelf. De over-
heid, waar we blijkens onderzoek toch al weinig 
vertrouwen in hebben, kan dan met een gerust 
hart nog een stapje terug doen.
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Reconstructie

interventie

In s&d 2005/4 blikt Jos Kuijs terug op het Eerste-
Kamerdebat over de deconstitutionalisering van 
de burgemeestersbenoeming van 22 maart jongst-
leden. Kuijs noemt zijn bijdrage een ‘reconstruc-
tie’. Dat is wel een heel groot woord voor een 
gekleurd relaas dat bovendien stikvol feitelijke 
onjuistheden staat.
 Het begint al met de beschrijving van de lange 
duur van het debat: ‘Van Thijn beet al om 9 uur 
’s morgens het spits af. Het was het begin van een 
lange dag die even na elven ’s avonds dramatisch 
zou eindigen.’ Het is de waarnemer blijkbaar ont-
gaan dat er tussen 11.30 en 17.30 uur een ander 
debat gaande was, namelijk over de ruimtelijk-
economische ontwikkeling in Nederland.
 Ook de feitelijke beschrijving van het voortra-
ject van dit debat raakt kant noch wal. De PvdA zou 
een snelle behandeling van de Grondwetsherzie-
ning getraineerd hebben door zo veel schriftelijke 
vragen te stellen dat de behandeling niet eerder 
kon plaatsvinden. In werkelijkheid zijn zowel in 
het voorlopig verslag als in het eindverslag telkens 
maar drie vragen aan de orde geweest, waarvan er 
in het debat uiteindelijk twee centraal hebben ge-
staan. Die twee kernvragen zijn in de ‘reconstruc-
tie’ met een lantaarntje te zoeken.
 De eerste had betrekking op het toekomstig be-
heer over de politie. Iedereen die enigszins thuis is 
in bestuurlijk Nederland weet dat de invoering van 
een gekozen burgemeester bekocht zou moeten 
worden met een centralisatie van het politiebestel. 
Die plannen lagen al in een vergevorderd stadium 
op de plank. Dat zou een zware aderlating beteke-
nen voor het gemeentelijk bestel omdat de, in het 
verleden zo zwaar bevochten, lokale inbedding (en 
dus ook vermaatschappelijking) van de politie dan 
teloor zou gaan. Dat de PvdA in de Eerste Kamer 
deze dossiers niet los van elkaar zou zien had ik al 
bij de begrotingsbehandeling in februari 2004 aan-

gekondigd. Al die tijd heeft minister de Graaf ont-
kend dat er een samenhang zou kunnen zijn tussen 
deze beide vraagstukken. Het heeft tot de tweede 
termijn geduurd voordat De Graaf bereid was seri-
eus op onze argumenten terzake in te gaan. Dat 
Kuijs de kwintessens van het debat gemist heeft, 
blijkt uit zijn verwijt dat de PvdA-fractie ten on-
rechte ‘het gezag over de politie’ aan de orde 
stelde. Dat stond immers niet op de agenda…
 Ons tweede bezwaar had betrekking op de ‘on-
omkeerbaarheid’ van het proces. Door nog in 2006 
tot de invoering van de rechtstreeks gekozen burge-
meester over te gaan (eerst in alle gemeenten, later 
gefaseerd) wilde De Graaf de toekomstige wetgever 
voor een voldongen feit plaatsen. De Grondwetswij-
ziging was nodig om de wetgever een vrije keuze te 
geven, maar die vrijheid was bij voorbaat dichtge-
schroeid door het wetsontwerp dat inmiddels in de 
Tweede Kamer was ingediend. Veel te kiezen viel er 
niet meer. Dat was een essentieel verschil met de 
eerste lezing waaraan wij eerder onze steun hadden 
gegeven. De direct gekozen burgemeester zou er nu 
hoe dan ook komen, terwijl er nog weinig zicht was 
op de bevoegdheden, de positie van wethouders 
en het hoofdschap van de raad. Wij vonden dat een 
onzorgvuldige gang van zaken, ook inconsistent en 
praktisch onuitvoerbaar. En dat zijn zaken waar de 
Eerste Kamer terecht veel aandacht aan besteedt. 
Daarom verzetten wij ons — zonder het wetsont-
werp in detail te bespreken — tegen invoering in 
2006 en het opstarten van een onomkeerbaar pro-
ces, dat ook toekomstige regeringen zou binden. 
Met een — goed voorbereide — invoering in 2010 
zouden we akkoord zijn gegaan.
 Tijdens het debat deden wij, in een poging om 
eruit te komen, nog een nader voorstel dat inder-
daad niet eerder (ook niet in het voorgesprek met 
De Graaf, waarover Kuijs ten onrechte vermeldt dat 
daar geen ‘piketpaaltjes’ zijn afgetast) aan de orde 
was geweest. Wij waren bereid om onze bezwaren 
tegen 2006 te laten varen als De Graaf het aan de 
gemeenten zelf over zou laten om te bepalen of zij 
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aan de invoering van de gekozen burgemeester toe 
zouden zijn. Geen nieuwe eis, zoals Kuijs d66 na-
praat, maar een tegemoetkoming van onze kant, ge-
hoord het debat. Als De Graaf dat had opgepakt, had 
hij zowel zijn Grondwetsherziening als de invoering 
in 2006 in een aantal gemeenten binnengehaald.
 Misschien moeten we er achteraf blij om zijn 
dat hij dit schot voor open doel liet liggen. Toen 
dat zo bleek te zijn — ook tijdens de schorsing 
toen wij volop informatie uitwisselden met de d66-
fractie — had ik (cq. onze fractie) er inderdaad ta-
bak van. Dat had Kuijs, die al vanaf 9 uur het debat 
probeerde te volgen, inderdaad goed gezien.

ed van thijn
Eerste-Kamerlid (PvdA)

Op de bres voor de  
allerarmsten
Met zijn artikel in s&d 2005/3 snijdt André Delle-
voet een interessante discussie aan over economie 
en ontwikkelingssamenwerking en poneert hij een 
aantal prikkelende stellingen en lovenswaardige 
principes. neo, het in 2003 opgerichte Netwerk 
Economische Ontwikkelingssamenwerking van de 
PvdA, voelt zich geroepen om vanuit deze principes 
de discussie mee te voeren. 
 Dellevoet roept op tot een nieuw beleid, 
gebaseerd op solidariteit met de mondiale mid-
denklasse. De gedachte is dat wanneer deze 
groep zich economisch ontwikkelt, de welvaart die 
hieruit voortvloeit vanzelf ten goede komt aan de 
allerarmsten. Het is de vraag of dit in de praktijk 
zo uitpakt. Er zijn voldoende voorbeelden van 
ontwikkelingslanden waar de middenklasse zich 
economisch ontwikkeld heeft en de kloof met de 
allerarmsten juist groeide (neem India en China). 
 Maar naast het feit dat Dellevoets visie zich slechts 
op een deel van het probleem richt, missen wij de 
principiële keuze waarin er oog is voor het lot van 
de allerarmsten. De PvdA moet vorm blijven geven 
aan internationale solidariteit en een ontwikkelings-
samenwerkingsbeleid met aandacht voor mensen 

die buiten de boot vallen. Wij moeten ervoor zorgen 
dat de allerarmsten inderdaad meekomen en dat het 
zogeheten trickle-down effect werkelijk plaatsvindt.
 Dellevoet benadrukt het belang van goed be-
stuur. Het is algemeen bekend dat ontwikkelings-
samenwerking weinig vruchten afwerpt in landen 
waar de regering corrupt is of waar institutionele 
structuren zo zwak zijn dat men de hulp niet naar 
behoren kan distribueren. Maar slecht bestuur 
betekent dat er aan goed bestuur gewerkt moet 
worden, niet dat zo’n land gemeden moet worden. 
Ook de inwoners van deze landen hebben recht op 
een betere toekomst.
 In neo’s visie zou iedere samenleving álle 
burgers de mogelijkheid moeten bieden aan hun 
toekomst te werken. Om dat te bereiken moet 
zeker worden ingezet op de dynamiek van de mid-
denklasse. Maar ook moet er een omgeving zijn 
waarin de armen kunnen opklimmen tot deze 
middenklasse. In met name Afrika ontbreekt die 
nagenoeg. Ons advies luidt daarom: richt de ont-
wikkelingsinspanningen niet exclusief op de mid-
denklasse maar óók op de allerarmsten. 
 We geven twee praktijkvoorbeelden. Een ac-
tueel thema is microfinanciering (2005 is door 
de Verenigde Naties uitgeroepen tot Jaar van het 
Microkrediet). Als kleine ondernemers toegang 
hebben tot passende diensten als lenen, sparen 
en verzekeren, kunnen ze hun economische activi-
teiten laten uitgroeien tot een echt bedrijf. Zo kan 
het potentieel van de informele sector leiden tot 
economische groei.
 Voor de allerarmsten en -zwaksten ligt de pri-
oriteit echter bij simpel overleven. Daar helpt mi-
crofinanciering niet; dat gaat over de iets langere 
termijn. Voor de armsten is een sociaal vangnet de 
enige oplossing. In proefprojecten in Zambia is ge-
bleken dat een bescheiden uitkering aan ouderen, 
zieken en gehandicapten ervoor kan zorgen dat zij 
eten, medicijnen of scholing voor de kinderen kun-
nen betalen. Deze aanpak bestrijdt honger beter 
dan het geven van voedsel. 
 In beide gevallen is het cruciaal om met over-
heden aan goed bestuur en beleid te werken. Via 
microkredieten worden bedrijven en ngo’s in staat 
gesteld om belangrijke diensten aan te bieden. 

interventie
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Maar zonder goed macro-economisch beleid en 
adequate wetgeving is microfinanciering weinig 
effectief. Terwijl ngo’s lokaal sociale vangnetten 
kunnen bieden, zijn alle armen alleen te bereiken 
indien er sprake is van nationaal beleid. 
 Dellevoet zet een goed onderbouwde visie neer. 
Maar het is belangrijk om de principiële kant van de 
zaak niet uit het oog te verliezen. neo mist belang-
rijke politieke waarden in de richting die hij kiest. De 
aanpak die wij voorstaan is een lange, zware weg, 
maar wel een naar structurele armoedebestrijding.

linda kiewiet, melle leenstra,
winnie teunissen
Netwerk Economische Ontwikkelingssamenwerking

Het armbandje van 
Tony Blair
 
De uitslag van de parlementsverkiezingen in 
Groot-Brittannië, op 5 mei jl., was zowel voor de 
Labour Party als voor de Conservatives weinig bevre-
digend. Labour bleef aan het bewind, maar het was 
een ‘overwinningsnederlaag’. De partij zag, mede 
vanwege de gedaalde populariteit van premier 
Tony Blair, haar meerderheid fors slinken en moet 
met krachtiger verzet tegen het regeringsbeleid, 
ook in eigen gelederen, rekening houden.
 De conservatieven boekten een lichte zetel-
winst, maar vormden geen echte bedreiging voor 
Labour (en bleven landelijk gezien zelfs op het-
zelfde stemmenpercentage steken). Labour en de 
conservatieven zagen bovendien de derde partij in 
het Britse tweepartijenstelsel, de Liberal Democrats, 
verder oprukken. Kenmerkend genoeg kondigden 
de leiders van beide partijen op termijn hun vertrek 
uit de politiek aan: Michael Howard omdat hij er 
niet in geslaagd is Labour een echte nederlaag te 
bezorgen, Tony Blair omdat hij langzamerhand een 
blok aan het been van zijn eigen partij is geworden.
 Geen echte overwinnaars dus. En eerlijk ge-
zegd: afgemeten aan de verkiezingscampagne 
die beide partijen voerden, verdienen ze ook niet 
beter. Het was, zoals links en rechts is opgemerkt, 

een ongeïnspireerde, maar vooral ook een ‘vuile’ 
campagne. De conservatieven trokken zelfs met 
half-racistische uitspraken ten strijde tegen asiel-
zoekers en zigeuners. Ze kregen pas weerwerk 
van Labour toen die kruistocht niet echt leek aan 
te slaan. Belangrijke en controversiële politieke 
onderwerpen, van Europa tot het milieubeleid, van 
ontwikkelingshulp tot de pensioenen, bleven vrij-
wel geheel buiten beschouwing.
 Alleen thema’s waarmee snel en gemakkelijk 
te scoren viel, konden op de belangstelling van 
Labour en van de Tories rekenen. Dat gold ook voor 
de kleinere issues die ze in hun campagnes lieten 
meelopen. Zo droeg Tony Blair een geel armbandje 
om de strijd tegen borstkanker te ondersteunen en 
beloofde hij dat vrouwen die hierop moeten wor-
den onderzocht, voortaan niet langer dan veertien 
dagen op een afspraak met de specialist zullen 
hoeven te wachten. Daar zal iedereen het van harte 
mee eens zijn, al is de gedachte dat de wachttijd 
voor onderzoek tot nu toe meer dan twee weken 
bedraagt niet geruststellend.
 Bij nadere beschouwing roept Blairs verkie-
zingsbelofte echter tal van vragen op. Is het wel 
aan de minister-president om te beslissen welk on-
derzoek naar welke ziektes in ziekenhuizen voor-
rang krijgt? En wat zijn de gevolgen, als zijn belofte 
wordt ingelost, voor degenen die op een andere 
levensbedreigende ziekte onderzocht moeten 
worden — en voor hen die dat onderzoek moeten 
doen? Zoals het dagblad The Independent in een kri-
tische beschouwing schreef: ‘It would be very wor-
rying for doctors to have to say to cancer patients 
that they could see a consultant in two weeks, were 
it not that they have the “wrong” cancer.’
 Waarom, kan men zich vervolgens afvragen, 
heeft de campagnestaf van Blair uitgerekend 
borstkanker geselecteerd — en niet longkanker 
(dat veel meer slachtoffers eist) of prostaatkanker 
(waaraan evenveel patiënten sterven)? Ongetwij-
feld omdat Labour wil laten zien dat politiek ‘ertoe 
doet’. Maar ook omdat bestrijding van borstkanker 
electoraal goed scoort, een ongecompliceerd feel 
good issue vormt. The Independent: ‘The real answer is 
that if you commit yourself to breast cancer alone, 
then that will be good enough for your reputation.’ 

interventie
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(De wachttijd voor onderzoek naar seksueel over-
draagbare ziektes, inclusief aids, bedraagt in Enge-
land vaak meer dan een maand.)
 Het is een willekeurig, zij het nogal heftig voor-
beeld uit een willekeurige verkiezingscampagne 
in een willekeurig buurland. Maar het geeft wel 
te denken. Moderne politieke partijen verheffen 
de burger weliswaar tot maatstaf aller dingen (‘de 
burger de baas’ — van het kiesstelsel tot de pu-
blieke sector), maar voeren maar al te vaak slechte, 
voor diezelfde burger bijna beledigende campag-
nes. Ze hebben de mond vol van ‘personalisering’ 
van de politiek en sturen lijsttrekkers op pad die bij 
de kiezer om persoonlijk vertrouwen komen vragen 
— met methoden die op z’n minst wantrouwen 
wekken. Dat Tony Blair het met dat armbandje 
waarschijnlijk echt meent, doet daar niets aan af.
 Zou het ook omgekeerd kunnen: de kiezers 
minder naar de mond praten, minder emotioneel 
behagen — en ze, alleen al daarom, een stuk seri-
euzer nemen? 
 
paul kalma
Directeur wbs en redacteur s&d

Paarse krokodillentranen
Het zal voor de mensen van verzekeringsmaat-
schappij Ohra een verrassing zijn geweest dat ze 
met hun laatste reclamespot een nieuw icoon lan-
ceerden. Het spotje (bedacht door reclamebureau 
Van Walbeek Etcetera) vertelt het verhaal van moe-
der en kind aan de balie van een zwembad. Het 
meisje is bij een eerder bezoek haar plastic kro-
kodil vergeten. Het ding staat in zicht en klaar om 
meegenomen te worden, maar moeder moet eerst 
164 formulieren invullen voordat ze ’m meekrijgt. 
Sinds de verschijning van het spotje is de paarse 
krokodil model komen te staan voor de bureaucra-
tie in Nederland en uitgegroeid tot een ware hype.
 Nogal wat mensen blijken zich aangesproken te 
voelen. Internetfora staan vol met ‘paarse-kroko-
dilverhalen’. Op rtl4 sprongen Barend & Van Dorp 
snel op de zaak in: dagelijks mogen mensen live op 
televisie vertellen over hun ervaringen met bureau-

cratie. Waar het vara-programma Kassa consu-
menten al langer de ruimte biedt om een producent 
of leverancier tot de orde te roepen, geven Barend 
& Van Dorp nu ook een podium aan klokkenluiders 
in de categorie dienstensector. Vele aangeklaagden 
zijn al over de brug gekomen door onmiddellijk ex-
cuses te maken en het euvel aan te pakken. 
 Rob Oudkerk, vaste gast in het programma, 
wendde niet lang na de eerste krokodil bij Frits & 
Henk het paarse beest in zijn politieke voordeel 
aan. De voormalig wethouder kwam met het idee 
een partij te stichten onder de welluidende naam 
Paarse Krokodil Partij (pkp). Wat zou zijn belang-
rijkste speerpunt worden? 
 Maar intussen richt alle ophef zich op het ver-
keerde probleem. Haperende dienstverlening en 
bureaucratie zijn tot synoniemen gemaakt. ‘Waar 
gewerkt wordt, worden fouten gemaakt’ mag ken-
nelijk alleen nog van toepassing zijn op de mensen 
die klagen, niet op de bedrijven of instellingen met 
wie zij in zee gaan. Een falende internetleverancier 
of een wanpresterende telefoonmaatschappij is zó 
erg dat je met je hoofd op televisie wilt om te ver-
tellen hoe ze je expres het leven zuur maken.
 Het kan inderdaad vervelend zijn om een half 
uur te moeten wachten aan de telefoon, niet te 
krijgen wat je hebt besteld, drie formulieren te 
moeten invullen. Irritant dat een zorgverzekeraar 
niet reageert op je brieven? Zeker. Maar dat is niet 
‘de falende overheid’ zoals Wouter Bos die op het 
oog heeft, dat is niet de bureaucratie waartegen 
de sp een speciale brigade heeft opgericht, dat 
zijn niet de ambtenaren waar Geert Wilders op wil 
bezuinigen. Echte voorbeelden van bureaucratie 
zijn te vinden bij instanties waar je langs moet voor 
een rolstoel, specialistische hulp of bijzonder on-
derwijs. Bij Bureaus Jeugdzorg, Regionale Indicatie 
Organen, delen van ons gezondheidsstelsel, het 
ministerie van Onderwijs. Niet bij de datingservice 
van Veronica of de zwembadbediende in IJsselstein. 
 Die paarse krokodil is niet meer dan een hoop 
lucht in wat paars plastic. Eén speld is genoeg om 
hem lek te prikken.

fleur imming
Redactiemedewerker s&d
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f o t o  jean-pierre jans |  hollandse hoog te  

Het rommelt in de publieke sector. De kwaliteit van  
de dienstverlening laat te wensen over, op de werkvloer 
wordt gemord. Ewald Engelen maakt zich zorgen over 

de bedrijfsmatige instrumenten die de overheid inzet en 
over de macht van duurbetaalde procesmanagers.  

De enige uitweg is een gesterkt verbond tussen burgers 
en professionals. De autonomie van de uitvoerders  

moet worden vergroot, niet verkleind.
Eén van de sectoren waar het om gaat is de 

gezondheidszorg. Eind juni buigt de Eerste Kamer  
zich over de zorgverzekeringswet van minister 

Hoogervorst. Op de agenda van de Tweede Kamer 
staat de Wet maatschappelijke ondersteuning 

van staatssecretaris Ross. Wat te denken van deze 
veranderingen in de zorg? Een PvdA-projectgroep 

onder leiding van Steven de Waal ontwierp een sociaal-
democratisch alternatief. Margo Trappenburg las de 

plannen en schreef een reactie. 

Publieke sector:  
de bevrijding van  

de professional
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Over de auteur  Ewald Engelen is als financieel geo-
graaf verbonden aan de Universiteit van Amsterdam 
en als wetenschappelijk medewerker aan de Weten-
schappelijke Raad voor het Regeringsbeleid

Noten  zie pagina 20

Publieke sector: de bevrijding van de professional (1)

De strijd om de instelling

ewald engelen

Het zal inmiddels zo’n vier jaar geleden zijn dat 
een vriend mij, fietsend door het Amsterdamse, 
lachend toewierp: ‘Welkom in de publieke sector’, 
toen ik hem vertelde van vieze toiletten, brand-
gevaarlijke schoolgebouwen, zieke leerkrachten, 
opstappende directeuren, ‘zwarte’ overblijfbaan-
tjes en administratieve warboel op de basisschool 
van mijn dochter. De gemiddelde Nederlander 
komt immers pas in aanraking met de publieke 
sector als hij kinderen krijgt, zijn been breekt of 
wanneer zijn ouders moeten worden opgeno-
men. Voor die tijd zijn de verhalen over gebrek-
kige kwaliteit, lange wachtlijsten en liefdeloze 
bejegening vaak exotische berichten uit een verre 
en licht bizarre wereld, die amuseren en verras-
sen maar desondanks niet echt beklijven. 
 Hoewel het te ver gaat om de Fortuyn-revolte 
van 2002 toe te schrijven aan de onvrede van 
de middenklasse (waartoe ik ook mijzelf re-
ken) over de kwaliteit van de maatschappelijke 
dienstverlening ¬ volkshuisvesting, onderwijs, 
gezondheidszorg, welzijn, kinderopvang en 
arbeidsvoorziening ¬ is het zonneklaar dat de 
legitimiteit van de Nederlandse verzorgings-
staat in het geding is als de dienstverlening 
achterblijft bij de normen en wensen van de 
middenklasse. Die verzorgingsstaat bestaat im-
mers niet alleen uit een armoedebestrijdings-
deel (Bijstand, aow) en een arbeidsgerelateerd 

verzekeringsdeel (ww, wao, pensioenen) maar 
ook uit een dienstverleningsdeel.1 Omdat de 
gemiddelde Nederlander een afnemende kans 
heeft om in de Bijstand te raken en zelf steeds 
meer onderneemt om arbeidsgerelateerde risi-
co’s voor te zijn (scholing, sporten, gezond eten), 
verloopt het contact met de Nederlandse verzor-
gingsstaat gedurende de levensloop vooral via de 
maatschappelijke dienstverlening. 
 Daar komt bij dat de maatschappelijke 
dienstverlening hem ook in toenemende mate 
moet helpen bij het soepel doen verlopen van 
een groeiend aantal ‘overgangen’ in de levens-
loop: van opleiding naar baan, van baan naar 
andere baan, van baan naar zorg en weer terug, 
van baan naar cursus en weer terug, en van 
baan naar een actieve pensionering.2 En daar 
wringt nu net de schoen. Het eigen huis is op 
orde, de kleding smetteloos, de auto blinkend 
gepoetst, maar de heup voor oma laat op zich 
wachten, opa ontbreekt het aan verzorging, de 
kinderen keren wegens ziekte van de leerkracht 
onverrichterzake terug van school, terwijl de 
arbeidsvoorziening al haar aandacht richt op de 
moeilijk plaatsbaren en de beter gesitueerde aan 
zijn lot overlaat.
 Het is te gemakkelijk om dit uitsluitend op 
het bord van een schraperige overheid te leggen. 
Hoewel er sinds het begin van de jaren tachtig 
via de kaasschaafmethode vrijwel onophoude-
lijk is bezuinigd op de maatschappelijke dienst-
verlening, gaan er sinds een jaar of zes weer wat 
genereuzere bedragen in die richting. Sinds 
1999 is sprake van een gestage stijging van de 
uitgaven voor onderwijs (van 5 procent van het 
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Bruto Binnenlands Product (bbp) naar 5,3 pro-
cent), hoewel het niveau van 1990 (6 procent) 
nog altijd niet is bereikt.3 Ook in de gezond-
heidszorg is sinds het einde van de jaren negen-
tig sprake van een geleidelijke stijging van het 
budget. Bedroegen de uitgaven in 1998 10,4 pro-
cent van het bbp, in 2002 was dat gestegen tot 
11,8 procent.4 Het probleem is echter dat deze 
relatieve budgettaire verruiming niet heeft ge-
leid tot een aanmerkelijke verbetering van de 
kwaliteit van de dienstverlening. Integendeel, 
in een aantal recente rapporten is juist geconsta-
teerd dat de groei van de financiële middelen 
niet terecht is gekomen bij het primaire proces 
maar juist heeft geleid tot schaalvergroting, een 
aanwas van bestuurslagen en een groei van het 
aantal (duurbetaalde) managers.5 De onvrede 
huist dan ook niet alleen meer bij de cliënt, maar 
in toenemende mate ook bij de uitvoerende pro-
fessional: de leerkracht, de arbeidsconsulent, de 
verpleegkundige, de medisch specialist en de op-
bouwwerker.6 Kennelijk is er meer aan de hand. 
 In dit artikel zal ik betogen dat de geleidelijke 
verstatelijking van de maatschappelijke dienst-
verlening na de Tweede Wereldoorlog, vanaf het 
moment dat de overheid zich geplaatst zag voor 
bezuinigingsverplichtingen, dus vanaf de late 
jaren zeventig, een improductieve strijd om de 
instelling in gang heeft gezet tussen professio-
nals, te weten tussen uitvoerende professionals 
(artsen, docenten, arbeidsconsulenten, ver-
pleegkundigen, etc.) en regelende professionals 
(managers, adviseurs, beleidsmakers, etc.). Dat, 
meer dan financiële schraapzucht, staatkundige 
regeldwang of politieke stupiditeit ¬ hoewel 
ook deze niet moeten worden onderschat ¬ is 
mijns inziens de oorzaak van de groeiende on-
vrede met de kwaliteit van de maatschappelijke 
dienstverlening. Het zijn geprofessionaliseerde 
managers die, daartoe in staat gesteld door 
de overheid, sinds de jaren tachtig een groot-
scheeps offensief voeren om de instelling te ver-
overen en de uitvoerende professional aan zich 
te onderwerpen. En dat is een doodordinaire 
strijd om de macht. Daarbij vindt het manage-
ment zo op het eerste gezicht de cliënt aan zijn 

zijde. Ook die is de paternalistische bejegening 
door de professional die alles beter meende te 
weten beu,7 vraagt om goede, toegankelijke 
dienstverlening en eist dat de uitvoerende pro-
fessional zich verantwoordt en zijn interventie 
extern inzichtelijk maakt. 
 Het punt is echter dat de instrumenten die 
daarvoor worden ingezet ¬ scheiding van 
beleid en uitvoering, prestatiemeting, transpa-
rantie en vraagsturing ¬ eerder afbreuk doen 
aan de kwaliteit van de dienstverlening dan dat 
zij deze vergroten. Om te voldoen aan de gefrag-
menteerde eisen van de Nederlandse midden-

klasse moet de autonomie van de uitvoerende 
professional juist worden vergroot in plaats van 
verkleind; precies het omgekeerde dus van wat 
nu gebeurt. 
 Ten tweede zijn de managementfilosofieën 
die momenteel als haarlemmerolie worden 
verkocht sterk gekleurd door hun Anglo-Ameri-
kaanse herkomst en sluiten zij onvoldoende aan 
op de ‘gedeelde politieke ruimte’ waarin de Ne-
derlandse verzorgingsstaat gestalte heeft gekre-
gen.8 Aangezien de overheid zelf behept is met 
het managementvirus hoeft van die kant weinig 
soelaas te worden verwacht.9 Daarom sluit dit 
stuk af met een dringende oproep aan de Neder-
landse burger om zijn actieve en passieve steun 
voor de manager te staken, zijn vertrouwen 
opnieuw te schenken aan de uitvoerende profes-
sional en niet in de valse beloften van vraagstu-
ring en keuzevrijheid te trappen. 

Publieke sector: de bevrijding van de professional  Ewald Engelen  De strijd om de instelling

Sinds de jaren tachtig voeren 
managers, daartoe in staat gesteld 
door de overheid, een grootscheeps 
offensief om de instelling te 
veroveren en de uitvoerende 
professional aan zich te 
onderwerpen

S&D5-2005-def2.indd   11 13-05-2005   14:25:46



s& d  5  |  20 0 5

12

de bedrijfsmatige instelling

Sinds de economische schaalvergroting van het 
einde van de negentiende eeuw leven en werken 
wij in organisaties. Dat geldt ook voor maat-
schappelijke instellingen. In meerdere golven is 
in de loop van de vorige eeuw de grootschalige, 
hiërarchisch aangestuurde, intern gedifferenti-
eerde en bureaucratische organisatie ook in de 
maatschappelijke dienstverlening norm gewor-
den. Oftewel, school, buurthuis, zorginstelling, 
sociale dienst, ziekenhuis en zelfs het ministerie 
zijn in de loop der decennia meer en meer gaan 
lijken op het bankbedrijf, het verzekeringswe-
zen, de supermarkt en de autofabriek. In belang-
rijke mate is dat te wijten aan het feit dat dezelfde 
ingenieurs en consultants die het grootbedrijf 
adviseren dat ook zijn gaan doen in de publieke 
sector. Sterker nog, hun autoriteit in de publieke 

sector danken zij juist aan de palmares die zij in 
de particuliere sector hebben verworven.10

 Het centrale principe van de bedrijfskunde is 
dat van arbeidsdeling. Arbeidsdeling maakt spe-
cialisatie mogelijk en verhoogt daarmee zowel 
doelmatigheid als kwaliteit, zoals Adam Smith 
in zijn Wealth of Nations uit 1776 reeds leerde. 
Toepassing van dit principe levert organisaties 
op die worden gekenmerkt door kortcyclische 
taken (de duur van de taak is kort waardoor 
zij vaak herhaald moet/kan worden), een lage 
arbeidskwaliteit, veel managementlagen, veel 
regelaars en een tendens tot grootschaligheid. 
Oftewel, toepassing van het principe van ar-
beidsdeling roept een groeiende behoefte op aan 
coµrdinatie ¬ coµrdinatie tussen werkplekken, 

coµrdinatie tussen werkplekken en afdelingen, 
coµrdinatie tussen afdelingen, coµrdinatie 
tussen afdelingen en bedrijfseenheden ¬ en 
mondt om die reden uit in een sterke mate van 
bureaucratisering, of wat ik hier zal noemen: 
overbureaucratisering van het productieproces.11

 Let wel, bureaucratisering is op zichzelf niet 
slecht. Standaardisatie en routinisering zijn be-
langrijke waarborgen voor de gelijke behande-
ling van gelijke gevallen en dragen om die reden 
bij aan rechtszekerheid en rechtsgelijkheid.12 
Zij kan echter mateloos worden en leidt dan 
tot zelf-gegenereerde coµrdinatieproblemen 
(slechte overdracht; eindeloos worden doorver-
wezen; vaak moeten terugkomen; wachtlijsten), 
een lage arbeidskwaliteit (hoog verzuim; veel 
verloop; burn out), en een geringe flexibiliteit 
(weinig innovatie; gering aanpassingsvermo-
gen aan veranderende wensen; ‘regels zijn 
regels’). De aard van de klachten over de maat-
schappelijke dienstverlening, zowel van cliën-
ten als van uitvoerende professionals, wijst erop 
dat overbureaucratisering in Nederland niet 
onbekend is.

alternatieven

Ook in kringen van bedrijfskundigen onderkent 
men deze problemen en is men reeds lang op 
zoek naar alternatieve organisatiemodellen. 
Daarbij laten zich twee stromingen onder-
scheiden.
 De eerste stroming streeft flexibiliteit na 
door radicaal te breken met het principe van 
arbeidsdeling. Dat kan op twee manieren. Ten 
eerste door kleinschaligheid en door geïndustri-
aliseerde productie te vervangen door ambach-
telijkheid. Dit zou men de weg van flexibilisering 
door schaalverkleining kunnen noemen. Omge-
zet naar de maatschappelijke dienstverlening 
komen we dit organisatiemodel vooral tegen 
in de privé-kliniek, de specialistenmaatschap 
en de kleine niche van spelers die in eerste in-
stantie de geprivatiseerde arbeidsvoorzienings-
markt bezetten.
 Ten tweede door uitvoerders in teams te laten 
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werken en hun eigen werk te laten bepalen. Dit 
zou men de weg van flexibilisering door despeciali-
sering kunnen noemen. Hoewel de schaal van de 
organisatie sterk verschilt, leiden beide model-
len tot simpelere organisaties en complexere ta-
ken. Voor de uitvoerende professional betekent 
dat een grotere autonomie bij het oplossen van 
productievraagstukken. Niet het proces staat 
centraal (‘zo doen we dat hier nu eenmaal’) maar 
de kundigheid van de professional om tegemoet 
te komen aan de wensen van de cliënt (‘wat heeft 
mijn cliënt nodig en wat kan ik hem bieden?’). 
En voor de organisatie betekent dat een geringe 
overhead en een geringe omvang van het ‘secun-
daire proces’.
 De tweede stroming streeft flexibiliteit na 
door het principe van arbeidsdeling juist te 
radicaliseren. Ten eerste door levende arbeid 
(mensen) zoveel mogelijk te vervangen door 
dode arbeid (machines). Via gecomputeriseerde 
‘expertsystemen’ worden steeds meer front- en 
back-office functies geautomatiseerd. Dat betreft 
al lang niet meer alleen zaken als facturering, 
boekhouding en administratie, maar ook taken 
als anamnese en diagnosticering.13

 Ten tweede door allerlei niet-eigenlijke ta-
ken uit te besteden aan derden. Outsourcen is 
ook in de maatschappelijke dienstverlening de 
gewoonste zaak van de wereld. Denk aan het 
uitbesteden van beveiliging, schoonmaak, vast-
goedbeheer en catering door ziekenhuizen en 
middelbare scholen of het inhuren van professi-
onele tussenschoolse opvang door basisscholen. 
 Ten derde door zoveel mogelijk dure arbeid te 
vervangen door goedkope arbeid. Het nieuwe ar-
beidsrechtelijke regime dat in de jaren negentig 
in Nederland is neergezet staat het organisaties 
toe met afwijkende arbeidscontracten te experi-
menteren.14 In de maatschappelijke dienstverle-
ning is daar grif gebruik van gemaakt. Met name 
lagergeschoolde functies ¬ peuterleidster, klas-
senassistent, conciërge, bejaardenverzorgster 
¬ worden in toenemende mate vervuld door 
werknemers met contracten van bepaalde duur. 
 En ten vierde door management by stress. Af-
komstig uit de automobielindustrie gaat het hier 

om het verwijderen van de tussenvoorraden uit 
het productieproces. Het equivalent daarvan in 
de maatschappelijke dienstverlening is het ver-
maledijde ‘tijdschrijven’. Tijdschrijven vergroot 
de controlemogelijkheden, maakt standaardisa-
tie mogelijk (de beruchte zestig seconden voor 
het aantrekken van de steunkous) en maakt 
overtollige tijd (tussenvoorraden) zichtbaar. Bij 
eenvoudige dienstverlening zijn stress, verloop 
en verzuim het neveneffect. Bij complexe dienst-
verlening dreigt het gevaar van strategische 
manipulatie, behoudzucht, selectie aan de poort 
en erosie van het professionele ethos.15 In beide 
gevallen vooronderstelt tijdschrijven echter een 
controleapparaat dat ertoe neigt steeds verder 
uit te dijen, waardoor de gezochte doelmatig-
heidswinsten in werkelijkheid neerkomen op 
doelmatigheidsverliezen.

voorwaarden

Welke reorganisatiestrategie wordt gekozen 
hangt af van een aantal omgevingsfactoren. Ten 
eerste is dat wat heet ‘de institutionele context’. 
De inrichting van de arbeidsmarkt en het stelsel 
van sociale voorzieningen bepalen in hoge mate 
het loonpeil, de arbeidsverhoudingen en de 
flexibiliteit van de arbeidsmarkt. Een hoog loon-
peil gaat meestal samen met een rigide arbeids-
markt en coµperatieve arbeidsverhoudingen. 
In zo’n context ligt het eerder voor de hand dat 
organisaties zullen kiezen voor flexibilisering 
door schaalverkleining of flexibilisering door 
despecialisatie dan voor flexibilisering door ra-
dicale arbeidsdeling. Dat heeft te maken met het 
feit dat laagwaardige arbeid in zo’n context niet 
rendabel is. 
 Anders is dat als de arbeidsmarkt flexibel is, 
het loonpeil laag is en de arbeidsverhoudingen 
conflictueus zijn. In een dergelijke omgeving is 
laagwaardige arbeid wel rendabel en zal uit kos-
tenoverwegingen dus eerder worden gekozen 
voor flexibilisering door radicale arbeidsdeling. 
Doordat in Nederland vanaf het midden van de 
jaren negentig het corporatistische arbeidsrech-
telijke regime van ‘bescherming’, ‘emancipatie’ 
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en ‘solidariteit’ geleidelijk aan heeft plaatsge-
maakt voor een regime dat is gebouwd op de 
principes van ‘privatisering’, ‘contract’ en ‘we-
derkerigheid’ heeft ook binnen de maatschap-
pelijke dienstverlening een aantal instellingen 
kunnen kiezen voor flexibilisering door radicale 
arbeidsdeling.16 
 De tweede voorwaarde betreft de aard van 
de dienst. Bepalend voor de mate waarin een 
productieproces zich leent voor standaardisatie 
en routinisering is de aard van de kennis die het 
vereist. Naarmate die kennis specialistischer is 
en minder makkelijk gecodificeerd kan worden, 
leent het productieproces zich minder goed voor 
arbeidsdeling. Hoewel dit op het eerste gezicht 
bij uitstek geldt voor professionele diensten als 
onderwijs, gezondheidszorg, sociale ondersteu-
ning en cliëntbemiddeling, is het, zoals het voor-
beeld van de geautomatiseerde anamnese leert, 
onduidelijk waar de grens ligt en of deze grens 
met toenemende technische mogelijkheden niet 
steeds meer opschuift in de richting van kennis-
intensieve taken.
 De derde voorwaarde, ten slotte, is de macht 
van de beroepsorganisatie. Uit vergelijkend 
onderzoek weten wij dat beroepen van elkaar 
verschillen in de mate waarin zij in staat zijn 
hun claim op een bepaalde functie tegen verove-
ring van buiten te verdedigen en daarmee hun 
professionele autonomie tegen arbeidsdeling 
te beschermen.17 Of zij dat kunnen hangt grof-
weg af van de aard van de staat (sterk of zwak, 
centralistisch of federalistisch), de mate van cen-
tralisatie van het maatschappelijk middenveld 
en de politieke invloed van het bedrijfsleven. 
Een zwakke staat met een sterk bedrijfsleven 
levert gefragmenteerde beroepsorganisaties op 
die niet in staat zijn hun functies te verdedigen 
tegen aanvallen van buiten. Prestigieuze beroe-
pen (medisch specialisten, accountants) zullen 
daar eerder in slagen dan andere (verpleegkun-
digen), wat het beeld oplevert van instellingen 
waarbinnen sommige taken wel en andere niet 
onderhevig zijn aan arbeidsdeling. Dat heeft 
alles te maken met het feit dat dit soort beroeps-
organisaties geen steun van de staat heeft bij het 

afdwingen van exclusieve claims over kennis-
veld, opleiding, accreditatie en taak. 
 Een sterke staat met een zwak georganiseerd 
bedrijfsleven, daarentegen, mondt uit in sterk 
verstatelijkte beroepsorganisaties die een 
krachtige, staatsgesteunde greep op kennisveld, 
opleiding, accreditatie en taak hebben. Vanwege 
de staatsafhankelijkheid van dit type beroeps-
organisatie biedt dat echter geen garantie tegen 
autonomieverlies door arbeidsdeling. Welis-
waar zijn de beroepsorganisaties beschermd 
tegen aanvallen vanuit het bedrijfsleven en 
andere beroepsorganisaties, maar niet tegen 
aanvallen die worden geïnitieerd door een be-
zuinigende overheid. 
 Een decentrale staat met een corporatistisch 
bedrijfsleven en een goed georganiseerd maat-
schappelijk middenveld, ten slotte, levert een 
‘gedeelde politiek ruimte’ op die beroepsorgani-
saties precies de juiste mix van steun en vrijheid 
lijkt te bieden om professionals in staat te stellen 
zeggenschap te behouden over de instelling, het 
productieproces, de accreditatie, de opleiding en 
het kennisveld.
 Deze typologie is gebaseerd op een stabiele 
machtsverhouding tussen staat, beroepsorga-
nisaties en bedrijfsleven. Tegen de achtergrond 
van bredere maatschappelijke ontwikkelingen 
als industrialisatie, deïndustrialisatie, seculari-
sering en individualisering, alsmede een sterke 
groei van het staatsapparaat zelf als gevolg van 
aanwassende taken en verantwoordelijkheden 
vindt echter een constante herschikking plaats 
tussen staat, beroepsorganisaties en bedrijfsle-
ven, waarbij de voornaamste veranderingsdruk 
in antwoord op electorale wensen komt van de 
overheid. Als beroepsorganisaties gefragmen-
teerd of sterk staatsafhankelijk zijn, kan de over-
heid maatschappelijke instellingen gebruiken 
om bredere politieke doeleinden (emancipatie, 
ongelijkheidsbestrijding, morele herbewape-
ning, sociale cohesie, sociale vernieuwing of 
integratie) te verwezenlijken. Zijn beroepsor-
ganisaties echter goed georganiseerd en relatief 
onafhankelijk van de overheid dan ligt dat min-
der voor de hand en zal de overheid via indirecte 
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middelen moeten proberen om de maatschap-
pelijke dienstverlening naar haar hand te zetten. 
Dat laatste is onder invloed van de bezuinigings-
druk vanaf het midden van de jaren zeventig de 
Nederlandse situatie geworden.

botsende doelstellingen

In de Nederlandse grondwet ligt een aantal in-
spanningsverplichtingen vervat op het gebied 
van de maatschappelijke dienstverlening. Vol-
gens deze artikelen heeft de Nederlandse staat 
zich ertoe verplicht om te zorgen voor kwalita-
tief goede, breed toegankelijke en doelmatige 
dienstverlening op het gebied van scholing, huis-
vesting, gezondheidszorg, welzijn en arbeidsbe-
middeling. Karakteristiek voor de Nederlandse 
geschiedenis is dat deze inspanningsverplich-
tingen niet betekenen dat de overheid ook de 
uitvoering ervan op zich moet nemen. Zij dient 
er slechts voor te zorgen dat andere organisaties 
(kerken, vakbonden, ondernemingen) hun ver-
antwoordelijkheden op deze gebieden kunnen 
nakomen. Dat ligt deels aan de particuliere her-
komst van de maatschappelijke dienstverlening 
en deels aan de corporatistische erfenis van de 
Nederlandse politieke geschiedenis.18

 Hoewel er weinig controverse bestaat over 
deze doelstellingen, laten zich door de decen-
nia heen wel degelijk verschuivingen in het 
onderlinge gewicht ervan traceren.19 De uitbouw 
van de maatschappelijke dienstverlening in de 
slagschaduw van die van de verzorgingsstaat 
stond in eerste instantie vooral in het teken van 
het vergroten van de toegankelijkheid. Dit bete-
kende dat de overheid de verdeling van cliënten 
over de verschillende categorieën hulp- en zorg-
verleners niet langer aan de professionals kon 
overlaten ¬ zelfselectie door cliënt en professio-
nal ¬ maar dat zij deze distributie zelf ter hand 
moest nemen door enerzijds te zorgen voor vol-
doende aanbod via verruiming van opleidings-
kansen en anderzijds te zorgen voor gelijkheid 
door bestaande privileges af te breken en gelijke 
toegang af te dwingen. Het gevolg daarvan was 
dat de overheid als vanzelf medespeler werd in 

de strijd om de afbakening van taken tussen be-
roepsgroepen. Hoewel dit begrepen kan worden 
als autonomieverlies voor de beroepsorganisa-
ties leverde het uiteindelijk weinig controverse 
op omdat het plaatsvond onder condities van 
overvloed.
 Dat veranderde vanaf de jaren zestig toen de 
overheid zich nadrukkelijker ging bemoeien 
met de aard van de dienstverlening. De hono-
rering van electorale wensen werd door wijzi-
gingen in het stemgedrag ¬ de opkomst van de 
zwevende kiezer als gevolg van de ontzuiling 
¬ steeds belangrijker, waardoor de roep van 
zowel overheid als cliënt om meer zeggenschap 

sterker werd. Bovendien paste de traditionele 
bevoogding van de cliënt niet langer in het de-
mocratische emancipatieproject dat de overheid 
in die dagen nastreefde.20 Daarmee raakte de 
overheid echter aan wat de professionals zelf als 
de kern van hun autonomie zagen en oogstte zij 
feller verzet. De kracht van dat verzet werd sterk 
bepaald door de macht van de beroepsorganisa-
tie. Waar deze groot was (de gezondheidszorg) 
kreeg de overheid nauwelijks een voet tussen de 
deur; waar deze gering was (onderwijs, welzijns-
sector) bleek de overheid een grotere greep op de 
dienstverlening te kunnen krijgen.
 De strijd om de instelling brandt evenwel 
pas goed los op het moment dat de overheid 
probeert om de maatschappelijke dienstverle-
ning een bezuinigingsdoelstelling op te leggen. 
Dan zitten we midden in de jaren tachtig. Deze 
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doelstelling impliceert namelijk niet alleen 
controle van de overheid over het aanbod van 
professionals (wie mag worden opgeleid? nu-
merus fixus), maar ook controle over werkvloer 
en productieproces (wie bepaalt hoe het werk 
wordt gedaan en verdeeld?), het product (wie 
bepaalt kwantiteit en kwaliteit van het aanbod?) 
en de beroepsorganisatie als zodanig (wie mo-
gen zich vestigen?). Omdat het hier instellingen 
betreft die hun wortels hebben in de particuliere 
filantropie van de late negentiende eeuw en die 
van oudsher worden gedomineerd door goed-
georganiseerde professionals, komt de overheid 
er echter al snel achter dat ze nauwelijks over 
instrumenten beschikt om de autonomie van 
de professional op deze gebieden te doorbreken 
en gaat ze op zoek naar iemand die dat voor haar 
kan doen. 
 In navolging van Britse en Amerikaanse expe-
rimenten met een bedrijfsmatige overheid heeft 
ook in Nederland de staat daarvoor professio-
nele organisatieadviseurs in de arm genomen.21 
Getooid met het aura van het efficiënte bedrijfs-
leven en gesteund door een overheid die ook de 
eigen organisatie op een bedrijfsmatige leest 
wilde schoeien, hebben deze adviseurs in vrij 
korte tijd de instellingen in Nederland weten 
te veroveren. Werden die van oudsher geken-
merkt door een klein, amateuristisch bestuur 
dat vooral faciliterend van aard was en werd 
bemenst door deeltijd-functionarissen met een 
grote morele betrokkenheid bij de maatschap-
pelijke functie die de instelling vervulde, tegen-
woordig beschikken duurbetaalde procesmana-
gers zonder inhoudelijke affiniteit met de dienst 
over een aan het bedrijfsleven ontleend mandaat 
dat resulteert in fusiegolven, continue reorgani-
satiedrift, kostbare nieuwbouw, een lawine aan 
nieuwe bedrijfslogo’s, flitsend promotiemate-
riaal en marktconforme salariëring. Dit zijn de 
uiterlijke kenmerken van een proces waardoor 
de macht binnen de instelling geleidelijk is ver-
schoven van de uitvoerende professional naar 
de regelende professional en van de werkvloer 
naar de bedrijfstop. Cultureel betekent deze ver-
schuiving dat het klimaat binnen de instelling 

is veranderd van een morele organisatie naar 
een louter door doelmatigheidsoverwegingen 
gedomineerde quasi-onderneming. De controle 
over de kostenkant van het productieproces die 
het management nastreeft en de grotere trans-
parantie die dat vooronderstelt, monden, zoals 
gezegd, niet alleen uit in autonomieverlies voor 
de uitvoerende professional maar ook in slech-
tere en duurdere dienstverlening. De grote na-
druk op transparantie en prestatiemeting leidt 
namelijk tot strategisch gedrag (instrumentele 
overwegingen drukken het beroepsethos weg), 
institutionaliseert wederzijds wantrouwen en 
dwingt als vanzelf tot de introductie van steeds 
meer controleurs, controleurs van controleurs, 
controleurs van controleurs van controleurs, etc. 
En dat kost geld, veel geld.

kosten

Onthutsend is dat nergens wordt bijgehouden 
hoeveel geld daarmee is gemoeid. Om daarvan 
een indruk te krijgen moeten twee kostenpos-
ten worden onderscheiden. De eerste betreft 
de groei van het aantal regelaars per uitvoerder. 
Hierover is slechts anekdotisch materiaal be-
schikbaar dat ofwel individuele instellingen 
betreft,22 ofwel individuele sectoren van de 
maatschappelijke dienstverlening.23 Op basis 
van dit materiaal kan voorzichtig worden gecon-
cludeerd dat meer dan eenderde van de budget-
ten voor de maatschappelijke dienstverlening 
wordt gebruikt voor andere zaken dan voor de 
productie van de diensten waarvoor deze instel-
lingen ooit in het leven zijn geroepen. Dit sluit 
aan bij economiebrede cijfers over de manage-
mentdichtheid van Nederland, die weliswaar 
lager is dan in Anglo-Amerikaanse economieën 
maar aanmerkelijk hoger dan in de ons omrin-
gende continentaal-Europese economieën,24 
wat erop zou duiden dat Nederlandse arbeids-
verhoudingen, meer dan Duitse of Franse, door 
wederzijds wantrouwen worden gekenmerkt.25 
De vraag is dan hoe de causaliteit ligt: zijn er in 
Nederland meer managers omdat werkgever en 
werknemer elkaar wantrouwen of produceert de 
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controlewoede van besturend Nederland juist 
wantrouwende werknemers?26

 De tweede kostenpost betreft het externe 
advies dat deze transformatie heeft begeleid en 
dat sedertdien overheid en maatschappelijke 
dienstverlening van een nimmer opdrogende 
stroom nieuwe adviezen voorziet en de orga-
nisatieadviesbranche van een nimmer opdro-
gende stroom opdrachten en inkomsten. De 

Nederlandse adviesmarkt wordt net als die in de 
Verenigde Staten en Groot-Brittannië gedomi-
neerd door de grote accountantskantoren wier 
status en expertise in belangrijke mate te dan-
ken zijn aan hun geprivilegieerde toegang tot 
beursgenoteerde ondernemingen.27 Daarnaast 
is op deze markt een klein aantal grote organisa-
tieadviesbureaus van eigen makelij actief, zoals 
Berenschot, Het Bureau voor Economische Argu-
mentatie28 en Boer & Croon, alsmede een groot 
aantal zelfstandig gevestigde organisatieadvi-
seurs. En ook net zoals in de Verenigde Staten en 
Groot-Brittannië is de adviesmarkt in Nederland 
gedurende de jaren negentig sterk gegroeid. Be-
droegen de bedrijfsresultaten voor belasting in 
1996 nog € 1.2 miljard, in 2001 waren die geste-
gen tot ruim € 3 miljard om in de recessie daarna 
licht terug te vallen. 
 Zoals gezegd wordt nergens bijgehouden 
hoeveel de overheid uitgeeft aan organisatiead-
vies. Een rapport van GroenLinks uit 2001 geeft 

het cijfer van circa € 300 miljoen voor de Rijks-
overheid en nog eens een kleine € 250 miljoen 
voor lagere overheden. Afgerond op € 0,5 miljard 
zou dit betekenen dat ruim eenzesde van de om-
zet van de organisatieadviesbranche afkomstig 
is van de publieke sector.29 
 Deze publieke subsidiëring van de organisa-
tieadviesbranche zou nog tot daar aan toe zijn 
als haar advies ook werkte. Daarover bestaat 
echter in toenemende mate twijfel. Sorge & 
Van Witteloostuijn hebben in een recent essay 
in het tijdschrift Organization Studies de vloer 
aangeveegd met de managementhypes die door 
de organisatieadviesbranche worden gepro-
pageerd. Minder dan twintig procent van alle 
onderzochte ondernemingen slaagde erin het 
rendement te halen dat door managementcon-
sultants was beloofd, terwijl uit empirisch on-
derzoek naar de opbrengsten van de vele fusies 
en overnames die op advies van management-
consultants worden ondernomen blijkt dat deze 
in meer dan tweederde van de gevallen waarde 
vernietigen in plaats van waarde scheppen. Om 
de schade die deze managementhypes aanrich-
ten te beperken, pleiten de auteurs voor een evi-
dence-based adviseringspraktijk die is gebouwd 
op het wetenschappelijke raamwerk van de 
meer serieuze organisatie- en bedrijfskunde.30 
 Onlangs heeft ook managementgoeroe 
Mintzberg een duit in dit zakje gedaan. Zijn 
claim is dat organisatieadvisering met haar 
universeel toepasbare best practices zich te veel 
presenteert als een techniek en te weinig als een 
kunde. Haar aanbevelingen claimen universele 
geldigheid, net als de roemruchte one best way 
van Frederick Winslow Taylor, de grondlegger 
van de ‘wetenschappelijke bedrijfsvoering’. 
Goede organisatieadvisering (net als goed ma-
nagement), daarentegen, is volgens Mintzberg 
gebaseerd op een wijs mengsel van intuïtie, 
algemeen geldige ‘wetten’ en lokale kennis. De 
physics envy die de meeste Amerikaanse mba’s 
in zijn greep heeft, legt de nadruk echter exclu-
sief op het middelste lid van de vergelijking en 
bezorgt daarmee grote schade aan corporate Ame-
rica, aldus de Canadees Mintzberg.31 
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wezensvreemd

Natuurlijk kunnen de ervaringen met ma-
nagementhypes in de Verenigde Staten niet 
zomaar worden overgeplant naar Nederland en 
natuurlijk zeggen mislukkingen in de private 
sector niet alles over eventuele successen in de 
publieke. Desalniettemin meen ik dat de trans-
formatie van de maatschappelijke instelling van 
weleer in de quasi-ondernemingen van vandaag 
meer kwaad dan goed heeft gedaan.
 Het kernprobleem van de maatschappelijke 
dienstverlening in Nederland is dat de overheid 
vanaf de late jaren zeventig heeft geprobeerd 
haar het juk van een wezensvreemde bestu-
ringsideologie op te leggen waarin de termen 
‘afrekenen’, ‘scheiding van beleid en uitvoering’ 
en ‘marktwerking’ centraal staan. Niet voor niets 
is dit een ideologie die afkomstig is uit een An-
glo-Amerikaanse context waarin het maatschap-
pelijk middenveld niet alleen empirisch een 
ondergeschikte rol speelt maar ook theoretisch 
en conceptueel nauwelijks wordt onderkend. 
Bij politicoloog Robert Putnam, bijvoorbeeld, is 
het maatschappelijk middenveld het geheel van 
sport-, spel- en gezelligheidsverenigingen. Zij 
dragen weliswaar bij aan de sociale contacten 
tussen burgers en daarmee aan de aanwas van 
sociaal kapitaal, maar hun functionaliteit voor 
economie, politiek en bestuur is ten hoogste 
indirect.32 Hoewel het hier ontegenzeggelijk 
gaat om een belangrijke empirische en concep-
tuele vernieuwing, doet zij geen recht aan de 
Europees-continentale beleidstraditie (‘corpora-
tisme’) en de wetenschappelijke reflectie daarop 
(de rijke corporatisme-literatuur). 
 In grote delen van het Europese continent is 
de situatie namelijk totaal anders en dat geldt 
ook voor Nederland. Alle sectoren van maat-
schappelijke dienstverlening in Nederland 
kennen gemengde institutionele regimes: som-
mige delen worden centralistisch aangestuurd, 
andere zijn volledig geliberaliseerd, weer andere 
kennen een netwerkstructuur, terwijl ook het al-
oude particulier initiatief nog niet is verdwenen. 
Bovendien gaat het in de meeste gevallen om 

privaatrechtelijke organisaties die echter geen 
winstdoelstelling hebben maar juist een publiek 
mandaat. Als gevolg hiervan zijn de financiële 
regimes van de meeste sectoren van maatschap-
pelijke dienstverlening eveneens gemengd van 
aard. In de volksgezondheid en de volkshuis-
vesting is sprake van de meeste financiële onaf-
hankelijkheid. Het minst is daarvan sprake in 
de welzijnssector en het (basis-)onderwijs. Dat 

heeft belangrijke consequenties voor de instru-
menten die de overheid heeft om de sectoren in-
houdelijk aan te sturen. Waar sprake is van grote 
financiële afhankelijkheid is de inhoudelijke 
sturing het sterkst. Waar geringe financiële af-
hankelijkheid bestaat, ontbreekt gedetailleerde 
inhoudelijke regulering en is de staat aangewe-
zen op ‘zachtere’ vormen van sturing. Deze hy-
briditeit is een historische erfenis die niet één, 
twee, drie ongedaan gemaakt kan worden en die 
bovendien belangrijke voordelen heeft boven 
het ideaal van institutionele ‘zuiverheid’ dat ligt 
vervat in de dominante besturingsideologie. 
Het punt is echter dat in zo’n omgeving schei-
ding van beleid en uitvoering niet tot heldere 
afspraken en controleerbare output leidt, maar 
juist tot wederzijds wantrouwen en continue 
obstructie. 

wat nu?

Uiteraard is het goed om te pleiten voor gro-
tere reflexiviteit aan de kant van het corps van 
managers en hun ‘paardenfluisteraars’, de 
organisatieadviseurs, zoals Sorge & Van Wit-
teloostuijn doen. En uiteraard is het goed om de 
managementopleidingen, de mba’s die ook in 
Nederland groeien en bloeien en meestal de best 
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gehuisveste en geoutilleerde opleidingen zijn 
van steeds schameler wordende universiteiten, 
eens goed tegen het licht te houden om te zien 
of er niet ook lessen van bescheidenheid moeten 
worden geleerd, zoals Mintzberg voorstaat. En 
uiteraard is de organisatieadviesbranche minder 
homogeen dan ik suggereer en zouden instel-
lingsbestuurders er door de ondernemingsraad 
misschien eens toe moeten worden gedwongen 
adviseurs uit de hoek van de oer-Nederlandse so-
cio-techniek uit te nodigen, teneinde overtuigd 
te raken van de voordelen van flexibilisering 
door despecialisatie.33 Maar dat alles is onvol-
doende zolang men aan de vraagzijde verslaafd 
blijft aan een type advies dat inzet op arbeidsde-
ling en controle.
 Daar ligt mijns inziens het grootste pro-
bleem. De adviesverslaving van de Nederlandse 
overheid heeft een zichzelf reproducerend 
karakter gekregen. Vanwege de discrepantie tus-
sen medicijn en kwaal genereert het medicijn 
nieuwe kwalen die de patiënt doen roepen om 
meer en nieuwere medicijnen; ziehier in het 
kort de veelgedane waarneming dat iedere reor-
ganisatieronde nieuwe reorganisatierondes op-
roept. Gezien de existentiële onzekerheid waar-
onder de Nederlandse politieke en bestuurlijke 
elite sinds de Fortuyn-revolte gebukt gaat, kan 
niet worden verwacht dat zij de verlokkingen 
van de schijnzekerheden die de organisatiead-
viseurs voortoveren gemakkelijk zal weerstaan. 
Integendeel, met een beroep op de (vermeende) 
wensen van burger en cliënt lijkt de druk om in-
stellingen te transformeren in ondernemingen 
en de staat in een dienstverlener alleen maar 
sterker te worden.
 Ook hier geldt dat niet alles even hopeloos 
is. Het recente rapport van de wrr over de 
maatschappelijke dienstverlening34 maakt korte 
metten met de principes van de heersende be-
sturingsfilosofie en zet in op meer ruimte voor 
de professional, beperkt toezicht en een grotere 
aandacht voor wederzijds vertrouwen als grond-
slag voor leren en vernieuwing. Niet alleen is dit 
een duidelijke indicatie dat het tij aan het keren 
is, maar gezien de grote respons die het rapport 

in het veld heeft raakt zijn boodschap een gevoe-
lige snaar. Ook Wouter Bos’ recente uitlatingen 
over het belang van goede maatschappelijke 
dienstverlening voor de huidige en toekomstige 
legitimiteit van de Nederlandse verzorgings-
staat wijzen erop dat de middenklasse en een op 
haar wensen toegesneden dienstverlening wel 
eens tot hét onderwerp van de komende parle-
mentsverkiezingen zou kunnen uitgroeien.
 In een parlementaire democratie is het aan 
de burger om zijn ongenoegen aan de politieke 
en bestuurlijke elite duidelijk te maken. Uitein-
delijk is hij het die aan de boven beschreven me-
tamorfose van staat en instelling een halt moet 
toeroepen. Cliënten wensen op maat gesneden 
dienstverlening. Zij hebben de juiste dienst op 
de juiste tijd en de juiste plaats nodig. Lange tijd 
werden deze wensen veronachtzaamd, onder 
het mom van: de professional weet wat goed 
voor u is. Daaraan is met de democratiserings-

golf van de jaren zestig en zeventig een einde 
gekomen. Ofwel via institutionele kanalen 
(ouderraden, patiëntenraden, medezeggen-
schapsraden), ofwel via zelforganisaties hebben 
de nu mondige cliënten toegang gekregen tot 
instelling en beroepsorganisatie. Aldaar hebben 
zij zich vooral ingezet voor grotere toegankelijk-
heid en lieten zij de controle over kwaliteit over 
aan anderen.
 Aan deze vreedzame relatie tussen cliënt en 
professional kwam een einde toen de overheid, 
ter meerdere eer en glorie van de zwarte cijfers, 
de cliënt een rol ging geven bij de aansturing van 
de instelling. Via ‘persoonsgebonden budget-
ten’, ‘vouchers’ en ‘rugzakjes’ wordt de ideologie 
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van de vraagsturing en de vrije keuze institu-
tioneel en organisatorisch opgetuigd en krijgt 
de cliënt zogenaamd het lot van instelling en 
professionals in handen. Daarbij gaan manager 
en cliënt een wonderlijke kongsi aan. Om de 
informatie-asymmetrie tussen cliënt en profes-
sional te dichten, reikt de instelling steeds meer 
prestatie-indicatoren aan die de cliënt inzicht 
moeten geven in kwaliteit en doelmatigheid van 
de professional en hem in staat moeten stellen 
een afgewogen keuze te maken tussen verschil-
lende aanbieders. Het punt is echter dat deze 
indicatoren alleen geproduceerd kunnen worden 
als het gehele productieproces transparant wordt 
gemaakt en dat kan alleen wanneer de taken 
waaruit dat proces bestaat zijn geroutiniseerd en 
gestandaardiseerd. Oftewel, via de band van de 
kiezende cliënt wordt de professional door zijn 
manager in het keurslijf gedwongen van de radi-
cale arbeidsdeling, waardoor de kwaliteit van de 

dienstverlening afneemt en de kosten stijgen.
 Mijn hoop rust bij verstandige burgers en 
cliënten die zich niet gek laten maken door de 
ideologie van vraagsturing en keuzevrijheid, 
maar die staan op goede, toegankelijke dienst-
verlening en die beseffen dat de uitvoerende 
professionals hun bondgenoten zijn die tegen 
staat en manager in bescherming moeten wor-
den genomen. Anders gezegd: burger loop niet 
weg, maar bespreek met de arts, de leerkracht, 
de verpleegkundige en de arbeidsconsulent uw 
klachten en zoek samen met hem of haar naar 
oplossingen voor probleempjes en problemen. 
Want alleen wanneer u de professional uw 
loyaliteit schenkt, zal deze in staat zijn het zo 
broodnodige gevecht met het management aan 
te gaan. Dat is ook in uw belang. Iedere euro die 
naar het management gaat, gaat niet naar de 
werkvloer en uiteindelijk wordt dáár de kwali-
teit van uw dienst bepaald.
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socio-techniek, De Sitter, Syner-
getisch produceren (Assen, 1994); 
zie ook Van Hooft (red.), Syner-
getisch produceren in praktijk. 
Toepassing van structuurbouw in 
industrie en dienstverlening (As-
sen, 1996).

34 Zie noot 5.
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Over de auteur  Margo Trappenburg is werkzaam 
bij het Instituut Beleid en Management van de 
Gezondheidszorg (eur) en bij de Utrechtse School 
voor Bestuurs- en Organisatiewetenschap (uu)

Publieke sector: de bevrijding van de professional (2)

Over cure, care en  
concurrentie

margo trappenburg

‘Zoek de zeven verschillen’, dat zou de opdracht 
kunnen zijn voor lezers die zich verdiepen in 
enerzijds de nieuwe kabinetsplannen met be-
trekking tot de gezondheidszorg en anderzijds 
de plannen van de PvdA-projectgroep Zorg, 
onder voorzitterschap van Steven de Waal, zoals 
weergegeven in het eind april verschenen rap-
port Zorg voor een gezond leven. En dat zou nog 
niet zo’n makkelijke opdracht zijn, want op het 
eerste gezicht zijn de kabinetsvoorstellen en de 
PvdA-alternatieven opvallend gelijkluidend.

nominaal of niet?

Per 1 januari 2006 zal ¬ als de kabinetsplannen 
doorgaan ¬ het onderscheid tussen zieken-
fonds en particuliere ziektekostenverzekering 
vervallen. Iedereen moet zich voortaan verplicht 
verzekeren bij een ziektekostenverzekeraar voor 
het zogeheten standaardpakket (zeg maar, het 
huidige ziekenfondspakket). Tussen de ziekte-
kostenverzekeraars moet concurrentie ontstaan 
om de gunsten van verzekerden, waarbij dan 
wel weer moet worden aangetekend dat er een 
acceptatieplicht zal gelden. Ziektekostenverze-
keraars mogen oudere, chronisch zieke of onge-
zond levende verzekerden niet weren als klant.
 Tot zover zijn de plannen van Hoogervorst 

identiek aan die van de commissie De Waal. 
Hoogervorst verwacht vervolgens veel heil van 
het slim inkopen van zorg door zorgverzeke-
raars. Zorgverzekeraar a zal bijvoorbeeld alleen 
contracten afsluiten met ziekenhuizen die stan-
daardkwaliteit leveren voor een schappelijke 
prijs. Zorgverzekeraar b zal met zoveel mogelijk 
zorgaanbieders contracten afsluiten, inclusief 
de duurdere, om aan verzekerden ¬ als hun iets 
overkomt ¬ maximale keuzevrijheid te kun-
nen bieden. Zorgverzekeraar c (ik spreek hier 
volstrekt hypothetisch; een van de problemen 
van de voorgenomen stelselwijziging is dat je 
niet kunt voorspellen hoe zorgverzekeraars zich 
gaan gedragen onder het nieuwe regime) houdt 
het bij een ‘Aldi-pakket’: een beperkt aantal con-
tracten bij geselecteerde, goedkope zorgaanbie-
ders. Het gevolg is dat a een gemiddelde premie 
berekent, b aan de dure kant is en c een prijs-
stunter kan worden.
 Daar zit, naar mijn mening, ook direct het 
enge in de plannen van het kabinet. Het kabinet 
wil een grotendeels nominale premie, zodat met 
name minder vermogende verzekerden echt 
moeten gaan overwegen of zij a, b of c zouden 
willen. Weliswaar kunnen minder draagkrach-
tige burgers hun premie later gedeeltelijk terug 
krijgen via de belasting, maar het lijkt mij heel 
wel denkbaar dat bijstandsmoeders en mini-
mumloners desondanks gaan selecteren op de 
hoogte van de premie. Sterker nog: dat moet, 
want het is zeker niet de bedoeling dat het 
nieuwe zorgstelsel ons meer gaat kosten dan 
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het huidige. Hoogervorst hoopt alle moeite en 
investeringen die zijn gaan zitten in een stelsel-
wijziging ooit terug te verdienen door de heil-
zame effecten van de marktwerking.
 De commissie De Waal ziet niet veel heil in 
de nominale premie gekoppeld aan de zorgtoe-
slag-teruggave via de fiscus; zij verwacht terecht 
dat daar een ongelooflijke administratieve 
rompslomp bij komt kijken. De commissie 
houdt het liever bij een inkomensafhankelijke 
premie. Dat doet de vraag rijzen of je dan nog 
wel marktwerking zou moeten invoeren; van 
echte prijsconcurrentie zal bij inkomensafhan-
kelijke premies immers geen sprake zijn. De 
commissie signaleert een groot aantal serieuze 
bezwaren tegen marktwerking in de zorg. Zij 
wijst er terecht op dat veel burgers helemaal 
niet zitten te wachten op keuzevrijheid; de 
meeste patiënten willen gewoon goede dokters, 
werkzame geneesmiddelen en een vriendelijke 
behandeling. De Waal signaleert ook dat het on-
gelooflijk moeilijk is om een markt precies aan 
te sturen, dat hybride constructies tussen pri-
vaat en publiek een recept vormen voor ellende, 
omdat enerzijds de overheid geen controle meer 
heeft en anderzijds de echte tucht van de markt 
ontbreekt. Waarom de commissie vervolgens 
concludeert dat dit desalniettemin geen door-
slaggevende bezwaren zijn tegen marktwerking 
en zij toch concurrentie in de sector wil invoe-
ren (zij het op kleinere schaal dan Hoogervorst) 
is mij een raadsel.

sterren

Omwille van de innovatie, lijkt het voornaamste 
argument. Kennelijk is men er inmiddels ook in 
PvdA-kringen van overtuigd dat professionals 
nooit uit zichzelf zullen komen tot verbetering 
van prestaties. Professionals: daar moet een 
zweep overheen, de tucht van de markt, prestatie-
indicatoren, toezichtstructuren, noem maar op. 
Ik wil helemaal niet romantisch doen over dok-
ters, onderwijzers en hoogleraren, maar ik weet 
één ding zeker. Dokters willen in principe hun 
patiënten beter maken, zij zijn geneigd best prac-

tices van elkaar over te nemen en zij willen ook 
graag geneesmiddelen en therapieën uitvinden 
tegen slecht behandelbare ziekten. Onderwijzers 
willen uit zichzelf dat kinderen leren lezen en 
rekenen; dat is namelijk hun vak. Hoogleraren 
willen talent ontdekken tussen hun studenten 
en dat talent zo goed mogelijk begeleiden. Uni-
versitaire docent-onderzoekers willen daarnaast 

goed onderzoek doen, al was het maar om niet te 
worden uitgelachen door hun collega’s. In profes-
sioneel handelen zit een ingebouwde neiging tot 
innovatie: artsen blijven zoeken naar betere ge-
neeswijzen, onderwijzers willen ook dyslectische 
kinderen correct leren spellen en universitair 
personeel is eindeloos op jacht naar een nieuwe 
¬ hopelijk baanbrekende ¬ publicatie.
 Natuurlijk heb je in elke professie disfunc-
tionerende individuen. Er zijn slechte dokters, 
incapabele onderwijzers, luie hoogleraren. Maar 
krijg je die weg door marktwerking? Door pro-
fessionals te onderwerpen aan de tucht van de 
markt bereik je misschien wel iets (elke profes-
sional moet tenslotte ook zijn brood verdienen), 
maar ten koste waarvan? Als professionals elkaar 
moeten gaan beschouwen als concurrenten in 
plaats van als vakbroeders zullen ze niet meer 
van elkaar willen leren, maar in plaats daarvan 
hun eigen vondsten gaan beschouwen als be-
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drijfsgeheimen. Is dat nu echt beter? Maak je 
met innovatie via de markt niet de bestaande 
professionele verbeteringsmechanismen kapot? 
 De commissie De Waal wil ¬ opnieuw: net 
als Hoogervorst ¬ de kwaliteit van ziekenhui-
zen in kaart brengen en zij stelt daarvoor een 
soort Michelingids voor. Zo’n gids fungeert als 
wegwijzer: je houdt best van lekker eten, maar 
er is een grens aan wat je vindt dat een maaltijd 
mag kosten en dus ontwijk je de sterrenrestau-
rants. Of je bent een voedselsnob met te veel 
geld, en dan zoek je die sterrenrestaurants op. 
Aangezien de commissie niet mee wil met het 
Hoogervorst-systeem van de nominale premie is 
het mij onduidelijk wat een Michelingids moet 
doen. Wat voor afwegingen bij patiënten wil 
men daarmee bereiken?

 Neem een gemiddelde patiënt die zojuist 
heeft gehoord dat hij darmkanker heeft. Hij slaat 
de Michelingids voor ziekenhuizen open. De 
oncologieafdeling van het ziekenhuis in Utrecht 
blijkt de meeste sterren te hebben. Geld speelt 
geen rol in het stelsel van De Waal, dankzij de 
inkomensafhankelijke premie; onze fictieve 
darmkanker-patiënt heeft dus gekozen voor een 
zorgverzekeraar die alle oncologieafdelingen 
onder contract heeft. Gelukkig maar. De man belt 
voor een afspraak. Hij krijgt te horen dat vrijwel 
alle kankerpatiënten sinds de invoering van het 
sterrensysteem van de commissie De Waal eerst 
bellen met Utrecht. Het Universitair Medisch 
Centrum in die stad kampt daardoor met enorme 

wachttijden. Hij zal pas over drie maanden aan 
de beurt zijn. Wat nu? Moet hij daarop wachten? 
Of is het toch verstandiger te gaan bellen met een 
oncologieafdeling elders, die minder goed staat 
aangeschreven, maar waar hij direct kan worden 
geholpen? Wie zal het zeggen?
 Dat mag hij zelf doen, vindt de commissie 
De Waal, die veel lovende woorden wijdt aan de 
emancipatie en de keuzevrijheid van de mon-
dige patiënt. Ik moet er eerlijk gezegd niet aan 
denken. Volgens mij is het veel zinniger om art-
sen te stimuleren patiënten met ingewikkelde 
ziekten door te verwijzen naar collega’s die meer 
ervaring hebben met bepaalde operaties of be-
paalde behandelwijzen. Patiënten met simpeler 
aandoeningen kunnen zij dan zelf behandelen. 
Zo’n proces van selecteren en doorverwijzen in 
het belang van de patiënt moet je vooral niet 
vertroebelen door er een marktmechanisme 
doorheen te vlechten.

coole care

Tot zover de plannen met betrekking tot wat 
in zorgsectorjargon bekend staat als de cure, 
de op genezing gerichte gezondheidszorg. De 
commissie heeft zich ook gebogen over de care, 
de zorg voor chronisch zieken, gehandicapten, 
psychiatrische patiënten en hulpbehoevende 
ouderen. Een van de belangrijkste problemen 
in de care is dat daar geen logisch equivalent be-
staat van het ziekenfondspakket. In het zieken-
fondspakket van de cure zitten alle vormen van 
zorg die bewezen werkzaam zijn, dat wil zeggen: 
behandelingen waarvan door medische weten-
schappers is vastgesteld dat zij beter werken dan 
een placebo. Nieuwe behandelingen komen in 
het pakket als zij bewijsbaar beter zijn (of net 
zo goed, maar goedkoper) dan de standaard-
behandeling. Natuurlijk wordt er hier en daar 
gesjoemeld met dat criterium (zo is het krankjo-
rum dat de onmiskenbaar werkzame zenuwbe-
handeling bij de tandarts niet in het pakket zit 
en omgekeerd zitten er behandelingen wel in 
het pakket die nog niet afdoende beproefd zijn), 
maar de logica is duidelijk. Een dergelijke logica 
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ontbreekt in de care, stelt de commissie De Waal 
terecht vast en dit is een groot probleem.
 Wat moet er collectief worden vergoed? Een 
rolstoel? Vast wel. Een hele goede, hele dure 
rolstoel? Tja. Hoeveel geld hebben we over voor 
extra bedieningsgemak? En wat te denken van 
een leuke, hippe rolstoel voor tieners of een 
vet coole rolstoel voor basisschoolleerlingen? 

Moet die ook collectief worden vergoed? Heeft 
iedereen die iets mankeert recht op een keuken 
die is aangepast aan zijn handicap? Stel dat er 
patiënten zijn wier aangepaste keuken zo duur 
zou worden dat het gebruik van een tafeltje-dek-
je-service goedkoper is, hebben die patiënten 
dan toch recht op de aangepaste keuken als zij 
daar de voorkeur aan geven? Hebben doven 
recht op een doventolk als zij een lezing willen 
bezoeken? Hebben ze ook recht op een doven-
tolk als ze wekelijks een lezing willen bezoeken? 
Of komt er een moment waarop je weetgierige 
dove medemensen toevoegt dat zij nu maar eens 
naar de bibliotheek moeten fietsen om een boek 
te lenen?
 Op al dit soort vragen kunnen we veel min-
der makkelijk antwoord geven dan op vragen 
over voorzieningen in het ziekenfondspakket, 
aldus de commissie De Waal. De commissie stelt 
daarom voor (het wordt eentonig, maar ook hier: 
net als het kabinet Balkenende) om deze vragen 
decentraal te laten beantwoorden. Op basis van 
de nieuw in te voeren Wet maatschappelijke on-
dersteuning (Hoogervorst) dan wel op basis van 
de Wet op maatschappelijke zorg en participatie 
(De Waal) zouden Raad en College van  

b & w moeten beslissen waar chronisch zieken 
en gehandicapten binnen hun gemeentegren-
zen recht op hebben en onder welke voorwaar-
den. Gemeenten die het slim aanpakken kunnen 
geld uitsparen: als je gehandicapten uit hun 
sociaal isolement weet te halen, zijn hun nieuwe 
vrienden misschien bereid een handje te helpen 
waar dat nodig is. Gemeenten die scholen ver-
plichten en/of in staat stellen om gehandicapte 
kinderen te onderwijzen sparen dure voorzie-
ningen als aangepast vervoer en speciale dagver-
blijven uit. De mogelijkheden zijn legio.
 Decentralisatie van de care is best een goed 
idee. Het is echter niet zonder problemen. Ik 
zou het wel prettig hebben gevonden als de 
commissie De Waal iets meer aandacht had be-
steed aan de zogeheten postcode-ongelijkheid 
die onvermijdelijk het gevolg zal zijn van een 
decentralisatie van de care. Vinden we het accep-
tabel als de ene gemeente veel beter zorgt voor 
gehandicapte en chronisch zieke inwoners dan 
de andere?
 Ik zou ook wel wat meer hebben willen horen 
over een ander bezwaar van de gemeentelijke 
aanpak, dat we zouden kunnen aanduiden als 
het risico van alomvattend paternalisme. Een 
gehandicapte die onder het huidige systeem 
bij drie verschillende loketten moet aanklop-
pen voor respectievelijk huishoudelijke hulp, 
een aangepaste woning en aangepast vervoer 
kan daar tureluurs van worden. Maar de drie 
ambtenaren die zijn hulpvraag beoordelen let-
ten alleen op wat valt binnen hun specifieke 
bevoegdheid en dat heeft ook iets veiligs. Het 
is misschien handiger om in plaats daarvan te-
recht te kunnen bij één gemeentelijk loket waar 
één ambtenaar zit die overal over gaat, maar is 
het ook prettiger? 
 Stel, je klopt bij de gemeente aan voor profes-
sionele thuiszorg. De ambtenaar vermoedt dat je 
een beetje eenzaam bent en vindt dat je eerst je 
best moet doen om uit dat isolement te komen. 
Hij wijst je op een relatiebemiddelingsbureau 
voor gehandicapten en op een leuke knutselclub. 
Of hij stelt voor dat je probeert om het bij te leg-
gen met familieleden waar je nu mee gebrouil-
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leerd bent, zodat zij je af en toe kunnen komen 
helpen. Is dat iets waar je blij mee bent of heb-
ben we dan te maken met een dubieuze vorm 
van paternalisme?

lof tot slot

Laat ik deze reactie eindigen met een woord van 
lof voor het eerste deel van het rapport De Waal, 
dat grotendeels is gewijd aan preventie. Geluk-
kig stelt de commissie niet voor om ongezond 
gedrag te gaan bestraffen door middel van ho-
gere premies, eigen bijdragen of langere wacht-

tijden bij de dokter. Gelukkig zegt de commissie 
niet dat alleen ouders verantwoordelijk zijn voor 
gezond gedrag bij hun kinderen. De commissie 
ziet hier ook een taak weggelegd voor scholen 
(weg met de vette hap uit de kantine; laat Ja-
mie Oliver Nederland ook eens onder handen 
nemen), sportverenigingen (wat doen al die 
sigaretten, biertjes, zakjes chips en kersenlollies 
in het clubhuis van de voetbalvereniging?) en 
consultatiebureaus. In deze tijd waarin veel te 
veel dingen automatisch tot eigen verantwoor-
delijkheid van de burger worden verklaard is 
zo’n tegengeluid een verademing. 

Publieke sector: de bevrijding van de professional  Margo Trappenburg  Over cure, care en concurrentie

S&D5-2005-def2.indd   26 13-05-2005   14:26:09



s& d  5  |  20 0 5

27

Over de auteur  Herman Vuijsje is socioloog en 
journalist

Sociaal-democraten en  
de valkuil van het goede
Wat deelt een communist met een gereformeerde? Een grondig besef dat er 
kwaad schuilt in ons allen, aldus Herman Vuijsje. En de sociaal-democraat? 
Die grijpt een lint van de meiboom en bezingt het goede in de mens.  
Dat is kortzichtig en gevaarlijk, meent Vuijsje, die een pijnlijke rode draad 
ontwaart in de geschiedenis.

herman vuijsje

In het begin van de vorige eeuw werkte mijn 
tante Gré, eigenlijk een tante van mijn moe-
der, als jong meisje in een Boddaertehuis. De 
freule Boddaert was een rijke erfdochter, die ¬ 
als een soort vroege Bill Gates ¬ een deel van 
haar kapitaal aanwendde voor goede doelen. In 
de Boddaerttehuizen werden bleekneusjes en 
achterbuurtkinderen opgevangen met eten en 
onderwijs.
 Bij haar afscheid kreeg tante Gré van de freule 
hoogstpersoonlijk een envelop met inhoud toe-
gestopt. Honderd gulden ¬ een kapitaal. ‘Voor 
een versterkend séjour in Zwitserland’ had de 
freule er in haar sierlijke handschrift bij geschre-
ven. Mijn moeder heeft dat briefje nog. Op de 
achterkant staat geschreven: ‘Verenigd in het 
goede. Freule Boddaert.’
 Verenigd in het goede. Dat was ook het gevoel 
dat leefde in de Arbeidersjeugdcentrale (ajc), 
waar mijn vader en moeder elkaar in diezelfde 
periode ontmoetten. Ze dansten met linten rond 
de meiboom en zongen ‘De mens is goed’. Met 
Pinksteren trokken mijn ouders vanuit Amster-

dam naar de Paasheuvel, waar het traditionele 
pinksterspel Goudvreugde’s ontwaken werd opge-
voerd. Het was het verhaal van ‘Dagdrager’, die 
op zoek ging naar de ring ‘Makkermacht’ om 
samen met de Nieuwe Jeugd Goudvreugde uit de 
ban van de vervloeking te verlossen.
 Op het Pinksterfeest van 1938 werd aan het 
spel een nieuwe episode toegevoegd: Dagdragers 
beproeving. Daarin dringt een menigte jongelui 
door tot het rijk van de verschrikkelijke ijsko-
ning. Door hun eendracht slagen ze erin hem 
te verdrijven. De boodschap was duidelijk: on-
danks de donkere wolken die zich aan onze oost-
grens samenpakten, zou het goede in de mens 
overwinnen.
 We weten nu dat dat uiteindelijk ook gebeurd 
is, maar tegen een verschrikkelijke prijs. Na de 
oorlog gingen mijn ouders in het voorjaar op-
nieuw naar de Paasheuvel en ik heb ze daarbij 
een aantal keren vergezeld. Nu gingen ze niet 
om hun geloof in een betere wereld te vieren 
maar op 4 mei, om hun vermoorde familieleden 
en vrienden te gedenken. ‘We kennen hier nie-
mand,’ zei mijn vader dan, nadat hij even de ge-
denksteen had aangeraakt waarop ook de naam 
van zijn broer Louis staat gegraveerd. ‘De men-
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sen die wij kennen, staan hier op deze steen.’
 Louis was een van de meer dan 350 joodse 
ajc’ers die de oorlog niet overleefden. De grote 
meerderheid van de joodse ajc-leden, voor het 
merendeel afkomstig uit Amsterdam, werd ver-
moord. De makkermacht was niet sterk genoeg 
om hen te redden. Toen de Duitsers binnenvie-
len, bleek de ajc ‘niet voorbereid’, zoals Geertje 
Naarden het uitdrukte in haar boek Onze jeugd 
behoort de morgen.
 Dat was de ergste keer dat de Nederlandse 
sociaal-democraten blijk gaven van een naïeve, 
rooskleurige mensvisie die een slechte toe-
rusting vormde in moeilijke tijden. Maar het 
was niet de enige keer, want PvdA’ers trokken 
geen lering uit het verleden. Daardoor trapten ze 
in de afgelopen eeuw nog twee keer in dezelfde 
val: een overmaat aan vertrouwen in de morele 
toerusting van de mens.

het eerste falen: de oorlog

Bekend is dat veel sociaal-democratische organi-
saties niet heldhaftig reageerden op de jodenver-
volging. De sociaal-democratie had haar helden, 
de bekendste waren Stuuf Wiardi Beckman, 
Koos Vorrink en Willem Drees. Ze zorgden 
ervoor dat de sdap tijdig werd opgeheven en 
illegaal verderging. Maar het nvv, de vara en 
Het Volk konden het niet opbrengen om alles 
wat zo moeizaam was opgebouwd prijs te geven 
en kwamen de bezetter veel te ver tegemoet. En 
toen de deportaties begonnen, werd er niet op-
geroepen om op grote schaal joodse vrienden en 
partijgenoten te laten onderduiken.
 Waardoor dit falen? Een werkgroep van de 
Wiardi Beckman Stichting heeft een paar jaar 
geleden mogelijke oorzaken geïnventariseerd. 
Geopperd werd dat sociaal-democraten niet 
afweken van de meeste Nederlanders: gehoor-
zaamheid, gezagstrouw en conformisme waren 
belangrijke waarden in de zuilenmaatschappij 
en vormden een slechte toerusting voor verzet.
 Toch brachten sociaal-democraten het er 
minder goed af dan communisten. ‘Communis-
ten hadden in de oorlog helemaal geen moeite 

met de gedachte: de vijand is barbaars,’ zei Ger 
Harmsen in een interview. ‘Het was de tragiek 
van veel sociaal-democraten dat ze de gruwelijke 
werkelijkheid niet onder ogen durfden zien. Ik 
heb in Amsterdam vrienden zien gaan, van die 
aardige joodse sdap-gezinnen, kinderen in de 
ajc geweest… ze stonden toch niet weerbaar ge-
noeg in deze wereld.’
 En ook de gereformeerden kunnen zonder 
schaamte omzien naar hun opstelling in de 
oorlog. Zij maakten toen acht procent van de 
bevolking uit, maar hebben een kwart van alle 
in Nederland ondergedoken joden gehuisvest. 
Waardoor? In 1937 richtte de christen-socialist 
Nico Stufkens zich in zijn pamflet Het Evangelie 
in de Jongerenwereld tot de ajc, die toen gold als 
de hoedster van het zuivere socialistische ge-
dachtegoed. Stufkens hield de ajc’ers voor dat 
hun ethiek grote zwakheden vertoonde door 
hun onrealistische kijk op de kwade kanten van 
de mens. In dit opzicht, meende hij, konden de 
sociaal-democratische beginselen zich niet me-
ten met die van het evangelie.
 Sociaal-democraten en protestanten, dat ging 
in Nederland altijd goed samen. Drees en Den 
Uyl werden allebei protestants opgevoed. Domi-
nees speelden vanaf het begin een belangrijke 
rol in de socialistische beweging. De sdap en 
de ajc waren wel antiklerikaal maar zeker niet 
anti-christelijk. Gereformeerden en socialisten 
hadden de heilsverwachting gemeen: de eersten 
verwachtten een nieuw Jeruzalem, de laatsten 
een ‘klare schone dag’ die eens komen zou. 
Maar er was ook een kardinaal verschil: gerefor-
meerden gingen uit van het kwade in de mens, 
socialisten van het goede. Zelfs na de oorlog 
bleek dat geloof ongebroken. Na 1945 klonk op 
de Paasheuvel als vanouds het populaire ajc-lied 
Beurt onze vlaggen: 

Beurt onze vlaggen boven ’t hoofd
Zij komen, rood als fonk’lend bloed,
Verkonden wat ons hart gelooft:
De mens is goed! 
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het tweede falen: de jaren ’70 en ’80

Later verstomde dat gezang, maar het ongelo-
felijke gebeurde: de naoorlogse sociaal-demo-
craten maakten, bij al hun kritiek en protest, 
precies dezelfde fout als hun ouders. Ook zij ver-
trouwden op ’s mensen goedheid. Ze hielpen een 
grootschalige verzorgingsstaat van de grond, 
maar verzuimden die tijdig te wapenen tegen de 
vele verborgen verleidingen die zo’n stelsel met 
zich meebrengt ¬ verleidingen die appelleren 
aan het slechte in de mens.
 Had de naoorlogse generatie dan geen lessen 
getrokken uit de oorlog? Nou en of, dat was het 
’m juist. Nooit meer mocht de staat de burgers 
aan controle en dwang onderwerpen ¬ dat was 
gevaarlijk. De vooroorlogse sociaal-democraten 
konden zich geen systeem voorstellen dat totaal 
was geperverteerd door overheidsdwang ¬ hun 
kinderen wilden zich dus wapenen tegen iedere 
aanzet tot zo’n systeem. Daarmee maakten zij de 
overheid ¬ die nu een goede overheid was, geen 
slechte ¬ weerloos tegen misbruik. Voorbeel-
den hoef ik niet te noemen, een verwijzing naar 
de teloorgang van de wao en de consequenties 
daarvan voor bonafide wao’ers kan volstaan.
 Zowel de vooroorlogse als de naoorlogse so-
ciaal-democraten waren naïef over het morele 
gedrag van mensen in het publieke domein, 
maar in hun uitwerking waren die naïviteiten 
diametraal tegengesteld. Vóór en tijdens de 
oorlog realiseerden sdap’ers zich niet hoe zwak 
mensen zijn tegenover een teveel aan overheids-
dwang. In de jaren zeventig en tachtig vergisten 
PvdA’ers zich in de zwakheid van mensen als 
ze verleid worden door juist een gebrek aan 
overheidsdwang. Beide keren raakten mensen 
geperverteerd. Beide keren moesten de minst 
weerbaren daarvoor het gelag betalen. En beide 
keren was het daarom een aanfluiting dat juist 
sociaal-democraten in deze val trapten.

het derde falen: de jaren ’80 en ’90

Ook deze tweede vorm van naïviteit hebben 
sociaal-democraten nu wel onder ogen gezien. 

Daar was een jaar of twintig voor nodig. Maar 
in diezelfde periode ontstond een derde vari-
ant van overmatig vertrouwen op het morele 
kompas van de mensen. Het ‘afschudden van de 
ideologische veren’ ging samen met de gedachte 
dat het maatschappelijk middenveld het wel af 
kon zonder de sturende, regulerende en contro-
lerende aanwezigheid van de overheid.

 Met instemming van de sociaal-democraten 
werden de overzichtelijke instellingen van 
openbaar bestuur en publieke dienstverlening 
vervangen door een palet van zelfstandige 
bestuursorganen, hybride publiek-private con-
structies, convenanten, ethische codes, heren-
akkoorden en inspanningsverplichtingen. Al-
lemaal proclamaties van goede bedoelingen die 
zich slecht laten operationaliseren, controleren 
en sanctioneren. 
 Het resultaat is dat we in plaats van een over-
heid een veelkoppig monster van instanties 
hebben gecreëerd, een monster dat zich lijkt te 
delen zoals cellen in een kankergezwel en daar-
bij ook nog mutaties vertoont. Wat gisteren een 
overheidsinstantie was, kan vandaag veranderd 
zijn in een particulier bedrijf of ¬ nog erger ¬ 
in iets wat daar zo’n beetje tussenin bungelt. Een 
groot deel van de openbare dienstverlening is 
noch onderworpen aan de tucht van de markt, 
noch aan overheidstoezicht en parlementaire 
verantwoording.
 Ook deze ontwikkeling vormde een uitno-
diging om kwade impulsen ruim baan te geven 

Herman Vuijsje  Sociaal-democraten en de valkuil van het goede

Zowel de vooroorlogse als de 
naoorlogse sociaal-democraten 
waren naïef over het morele 
gedrag van mensen in het 
publieke domein, maar in hun 
uitwerking waren die naïviteiten 
diametraal tegengesteld

S&D5-2005-def2.indd   29 13-05-2005   14:26:13



s& d  5  |  20 0 5

30

in het openbaar domein. Ging het bij de al te 
rooskleurig opgetuigde verzorgingsstaat om 
gewone burgers, dit keer waren het vooral be-
stuurders en managers die zich verleid zagen tot 
ongeremd graai- en grijpgedrag. Veel van hen 
weten niet meer of ze bij de overheid werken of 
niet. Ze zijn geen ambtenaren, met het daarbij 
horende morele stelsel, maar ondernemers zijn 
ze ook niet. Ze werken in een normatief vacuüm. 

Ik denk dat dit een van de gebieden is waar je 
van echte ‘normvervaging’ kunt spreken. Zo 
beschouwd is het niet raar dat we tegenwoordig 
zo vaak worden opgeschrikt door berichten over 
overheidsdienaren die met de hand in de sui-
kerpot worden aangetroffen, of met de hand aan 
een dame, zoals destijds in het ‘bouwbordeel’.
 Ook bij deze nieuwe ronde van sociaal-demo-
cratische naïviteit zijn het de minst weerbaren 
die daarvoor het gelag betalen. De mensen die 
zijn aangewezen op het onbetrouwbaar, onbe-
taalbaar en onveilig geworden openbaar vervoer. 
Mensen die bij god niet meer weten bij welke 
zorginstantie ze moeten zijn omdat ze hopeloos 
verdwaald raken in de wirwar van instanties. 
Wie slim en goed gebekt is, ‘de weg kent’ en 
relaties heeft, die komt er nog wel uit. Maar wat 
als je bijvoorbeeld een ouwe Turk bent? Dan ben 
je in de aap gelogeerd. In feite is de zorg die je 
kunt veroveren grotendeels afhankelijk gewor-

den van persoonlijke contacten ¬ precies het 
omgekeerde van wat we met de verzorgingsstaat 
beoogden: dat burgers zonder aanzien des per-
soons de zorg krijgen die zij nodig hebben.
 Ook hier geldt dus dat het een aanfluiting is 
dat juist sociaal-democraten, onder wie niet de 
minsten (ik zal geen namen noemen, maar er zit 
een ex-premier bij en een ex-voorman van Nieuw 
Links), hiervoor medeverantwoordelijk zijn, 
eraan deelnemen en rechtvaardigingen leveren.
 Het is een aanfluiting, ook in bredere zin: 
door dit slechte voorbeeld ‘demoraliseert’ de 
overheid, of wat daarvan over is, de mensen. Een 
overheid die haar werk consequent en recht-
vaardig doet, oefent een moraliserende en ‘be-
schavende’ invloed op de burgers uit. In de jaren 
zeventig deed ze het tegenovergestelde, door de 
verzorgingsstaat op te tuigen als een grabbelton 
voor free riders, en in de jaren tachtig en negentig 
opnieuw, door zichzelf op te heffen en hybride 
organisaties te baren die voor de leiding een 
luilekkerland vormen maar voor burgers ontoe-
gankelijk zijn.

een beschavingsoffensief?

Nu zou je verwachten dat sociaal-democraten ¬ 
na zich binnen een eeuw drie keer aan dezelfde 
steen te hebben gestoten ¬ wel inzien dat je 
met morele oproepen en ethische reveils geen 
betere wereld bereikt. Maar is dat ook zo? De 
deelnemers aan de wbs-conferentie ‘Links en de 
Moraal’ van 26 februari jl., luisterden minzaam 
en welwillend naar de inleiding van Gabriël van 
den Brink over de noodzaak van ‘een nieuw be-
schavingsoffensief ’.1

 Van den Brink wil het normatieve onbehagen 
van onze tijd te lijf gaan met behulp van een serie 
minima moralia in de vorm van vier deugden. Is 
zo’n offensief levensvatbaar? Van den Brink lijkt 
daar stilzwijgend van uit te gaan: met dat vorige 
beschavingsoffensief, de pogingen die eind ne-
gentiende eeuw werden ondernomen om het 
gewone volk te verheffen, is het toch ook gelukt? 
 De deelnemers in de zaal knikten en stelden 
wat vragen. Maar de hamvraag was daar niet bij. 
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Vertrouwt Van den Brink niet te veel op de goed-
heid van de mens? En klopt zijn analogie wel? 
Bij het beschavingsoffensief van het cultuurso-
cialisme rond de vorige eeuwwisseling ging het 
om emancipatie. Dat betekende vooral: iets erbij 
krijgen dat je nog niet had. Vrijheid en zelfont-
plooiing. Daarvoor kon de overheid belangrijke 
randvoorwaarden scheppen.
 Maar als we iets willen doen aan de norma-

tieve erosie van onze tijd, dan moeten we 
juist iets afnemen: een teveel aan verworven 
vrijheden die ten koste gaan van anderen. Ook 
daarvoor kan de overheid randvoorwaarden 
scheppen. Maar dat lukt niet door een vertoog te 
houden dat als bottom-line heeft het adagium van 
de freule Boddaert: ‘Verenigd in het goede’. Dat 
zouden sociaal-democraten zich na de afgelopen 
eeuw beter dan wie ook moeten realiseren.
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Onbekommerd nadenken  
over democratie
‘Fortuyn slaagde waar d66 uiteindelijk had gefaald: partijen over de grens 
van links en rechts heen interesseren voor institutionele vernieuwing.’ Maar 
wat doen ze met die erfenis – en wat doet in het bijzonder de Partij van de 
Arbeid ermee? Een beschouwing van Joop van den Berg naar aanleiding van 
het rapport De leidende burger van de commissie-Andeweg.

joop van den berg

Plotseling was staatkundige vernieuwing weer 
een populair gespreksonderwerp. Partijen 
kwamen in hun manifesten en rapporten weer 
met allerlei voorstellen voor staatkundige 
verandering. 
 Opmerkelijk is dat het initiatief intussen 
meer komt van ‘rechts’ dan van ‘links’: in de vvd 
is, sedert het aantreden van Jozias van Aartsen 
als politiek leider (of ‘aanvoerder’) en a fortiori 
sinds de publicatie van het concept Liberaal Ma-
nifest11, de activiteit misschien wel het grootst. 
Als altijd is het cda behoedzamer, maar ook daar 
winnen gedachten aan institutionele verande-
ring aan aanhang. Ter zake is een commissie 
aan het werk onder voorzitterschap van de Rot-
terdamse cultuursocioloog Anton Zijderveld. 
Aangevuurd door Wouter Bos is in de Partij van 
de Arbeid de commissie-Andeweg aan het werk 
geslagen. Zij bracht recentelijk het rapport De 

leidende burger uit, waarin een reeks voorstellen 
is te vinden ter hervorming van het kiesstelsel, 
de relatie burger-bestuur, Eerste Kamer en Raad 
van State, het binnenlands bestuur en de Grond-
wet als geheel.

wind mee?

Nu doet de commissie onder leiding van de 
Leidse politicoloog Rudy B. Andeweg haar werk 
onder een weinig gelukkig gesternte in de 
partij. Een interim-rapport met het voorstel tot 
rechtstreekse verkiezing van de burgemeester 
werd, ondanks de steun van Wouter Bos, in een 
ledenraadpleging (zelf een ‘staatkundig nieuw-
tje’, maar dan in eigen partijkring) afgeschoten. 
Onlangs kwam daar het besluit van de senaats-
fractie bij om de deconstitutionalisering van 
de burgemeestersbenoeming in tweede lezing 
tegen te houden. De start van het nieuwe debat 
over hervorming van politieke instellingen is 
dus niet echt bemoedigend.
 Dat het debat ∑berhaupt is begonnen en door 
Andeweg en de zijnen met enig vuur is gesti-
muleerd, is al winst, want het denken over het 
politieke proces en over de kracht van de demo-
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cratie was in de PvdA al jarenlang vrijwel dood. 
De paarse coalitie, op zichzelf in dit opzicht veel 
belovend, strandde al heel vroeg in bijna niets 
doen. De eerstverantwoordelijke minister (Hans 
Dijkstal) wilde helemaal niets, net zo min als 
zijn partij. De PvdA vond het, ondanks enige in-
spanning van Jan Pronk in het kabinet, wel best 
zo. d66 stond tamelijk alleen, maar het onder-
nam zelf ook weinig om het vuur erin te krijgen; 
zeker niet doordat Hans van Mierlo naar Bui-
tenlandse Zaken vertrok. Alleen het correctieve 
wetgevingsreferendum leek een voldragen paars 
product te worden, totdat het door Hans Wiegel 
persoonlijk in 1999 werd gewurgd.
 Toen was daar ineens Pim Fortuyn. Die 
kwam niet alleen met rechtse pleidooien tegen 
immigratie maar ook met staatkundige ver-
nieuwingsvoorstellen (referendum, gekozen 
premier en burgemeester, bijvoorbeeld) in 
verzet tegen het ‘gesloten regentendom’. Zijn 
partij won in 2002 aanzienlijk bij links én bij 
rechts; zij liet echter, zonder Fortuyn, veel van 
de vernieuwingsvoorstellen tijdens de kabi-
netsformatie in 2002 vlotjes vallen. Fortuyns 
invloed reikte echter verder dan het chaotische 
gezelschap van de lpf. Hij zette in het bijzonder 
cda en vvd op het Binnenhof aan het denken. 
Daardoor voelden ietwat eenzame voorstanders 
van hervormingen plotseling de wind in de rug: 
mannen als W.J.Deetman en I.W. Opstelten, bij-
voorbeeld, die al enige tijd vóór 2002 waren ‘be-
keerd’ tot het rechtstreeks gekozen burgemees-
terschap. Fortuyn slaagde waar d66 uiteindelijk 
had gefaald: partijen over de grens van links en 
rechts heen interesseren voor institutionele ver-
nieuwing.
 Wie het Liberaal Manifest leest (toegegeven: 
nog geen partijstandpunt), vraagt zich af: als de 
vvd dit allemaal nu eens tien jaar geleden had 
bedacht, had ‘paars’ dan niet veel meer kunnen 
bewerkstelligen? Het zogenaamde Paasakkoord 
van de kabinetscoalitie, gesloten na het vertrek 
van Thom de Graaf, kent al evenmin veel taboes 
meer. Taboe is, na de stemming in de Eerste 
Kamer tijdens ‘het avondje van Van Thijn’, nog 
slechts de samenwerking met de Partij van de 

Arbeid. Wat dat betreft zijn wij weer net zo ver 
als aan het einde van 1977.
 Fortuyn heeft in nog een ander opzicht in-
vloed uitgeoefend, van de minder prettige soort 
trouwens. Zowel de tekst van het Paasakkoord 
als die van het Liberaal Manifest toont weinig con-
ceptie en des te meer ideetjes (misschien zelfs 
instant rhetorics?) zonder samenhang. Ook De lei-
dende burger zit niet overal even hecht in elkaar.
 Samenhangende pleidooien voor vernieu-
wing van de democratie zouden de confrontatie 
moeten aangaan met een aantal vraagstukken 
tegelijk. Niet alleen met de opkomst van de 
‘mondige burger’, zoals het rapport-Andeweg in 
zijn inleiding doet, maar ook met de groei van 
een middle class als het overheersende type bur-
ger, hoe gevarieerd verder ook in zijn attitudes. 
Om bij de sociologie te blijven, hoe verhouden 
zich democratie en rechtsstaat tot de multicul-
tureel geworden samenleving, met een steeds 
hoger percentage inwoners zonder kiesrecht? 
Wat is de plaats en rol van een grondig van ka-
rakter veranderde civil society in Nederland, met 
inbegrip van de politieke partij? Wat betekent, 
gegeven dit alles, eigenlijk burgerschap en wat 
brengt dat aan rechten maar ook verplichtingen 
mee? Doen wij eigenlijk in het algemeen iets om 
goed opgeleide burgers ook goede democraten te 
doen zijn? 
 Hoe dan ook zou elk democratisch vernieu-
wingsstreven grondig moeten stilstaan bij de 
verregaande invloed, direct en indirect, van de 
Europese integratie op onze samenleving en op 
onze staatsinstellingen. Zouden wij ons trou-
wens ook niet uit moeten spreken over de vraag: 
hoe verder met Europa? Ten slotte, wij maken 
ons sinds enige jaren, om begrijpelijke redenen, 
zorgen om onze veiligheid. Oorlogsdreiging is 
vervangen door terreurdreiging. Dat, in een de-
mocratische maatschappij die van nature ¬ tot 
op grote hoogte zelfs doelbewust ¬ kwetsbaar 
is. Wat betekent dat voor rechtsstaat en demo-
cratie en voor een aanvaardbare mate van kwets-
baarheid?
 Nu is het gevaar van zulk een zoektocht naar 
samenhang dat ‘alles met alles geacht wordt 
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samen te hangen’, zodat er van uitgewerkte ver-
nieuwingsideeën weinig terechtkomt: veel te 
ingewikkeld allemaal. Het rapport van de com-
missie-Andeweg komt in zijn inleiding echter 
niet verder dan de beter opgeleide burger. Over 
elementen als burgerschap maar ook veiligheid 
en terreurdreiging ontbreekt zelfs elk woord in 
het rapport. Het Liberaal Manifest gaat uitvoerig 
op veiligheid in en zoekt ook naar oplossingen. 
 Terecht is Andeweg zelf in het verleden aller-
gisch gebleken voor ‘oplossingen op zoek naar 
een probleem’22; het zou jammer zijn als hij en 
zijn collegae nu op hun beurt tegen dat verwijt 
zouden oplopen. Heel wat analyse blijft impli-
ciet en staat verspreid ¬ dus lichtelijk gefrag-

menteerd ¬ in de afzonderlijke hoofdstukjes. 
Tussen de hoofdstukken onderling is echter wei-
nig verband te zien. Van een conceptie achter het 
rapport als geheel is dan ook niet of nauwelijks 
sprake. Afzonderlijke hoofdstukken moeten uit-
komst brengen; meestal doen zij dat maar soms 
ook helemaal niet, helaas. In de meeste gevallen 
getuigen de teksten overigens van realiteitszin 
en gematigdheid, terwijl niettemin democrati-
sche waarden en idealen worden gekoesterd.
 Dat is in het Liberaal Manifest, ook als het over 
de democratie gaat, wel even anders. Het is proza 
met een hoog ‘burgemeester-Dickerdackgehalte’ 
en van een voluntarisme dat sterk aan de PvdA 
van dertig jaar terug doet denken. Of aan For-
tuyn, drie jaar geleden. Wat eraan charmeert is 
de onbekommerdheid waarmee ook klassieke 

vvd-taboes worden doorbroken. Bewonderens-
waardig is voorts het systematische oog voor 
de Europese invloed op al ons doen en laten. 
Daarvan is bij Andeweg c.s. weer weinig terug te 
vinden.

burger en nationaal bestuur

Tot wat voor vernieuwingsvoorstellen leidt dat 
in concreto en wat valt daarvan te zeggen? In mijn 
verdere bespreking staan de gedachten van de 
commissie-Andeweg centraal, maar waar zinvol 
wordt een blik terzijde gericht op ideeën in libe-
rale kring.
 Het meest belangwekkende maar tot nu toe 
minst besproken voorstel van Andeweg c.s. 
is dat tot fundamentele herziening van onze 
Grondwet. Wie haar kent (dat zijn er maar wei-
nig) weet dat er soms heel gedetailleerd wordt 
gesproken over relatief weinig enerverende 
kwesties (koningschap, opvolging, regentschap) 
en vaag of zelfs helemaal niet over essentiële 
onderdelen (Europa, regering en parlement, 
rechtsstaat, organisatie binnenlands bestuur). 
De vooruitgang die de ‘algehele herziening’ van 
1983 heeft gebracht, is het bijeenbrengen van 
en het openen met de grondrechten geweest. 
Nadeel was weer de uiterst vage en gratuite for-
mulering van de sociale grondrechten. Het be-
langrijkste probleem is eigenlijk dat de Grond-
wet ‘nergens over gaat’ (behalve misschien het 
eerste hoofdstuk) en dat veel van wat wij zien als 
fundamentele waarden van recht en democratie 
in de Grondwet niet voorkomt. Zij is sinds 1848 
meer en meer een juristenbreiwerkje geworden; 
heeft mede daardoor ook sterk aan kracht en 
gezag verloren. Jarenlang hebben wij dat met 
zijn allen niet echt erg gevonden. Nu wij echter 
nieuwe burgers moeten vertellen waar onze 
gewichtigste constitutionele waarden te vinden 
zijn, staan wij met de mond vol tanden. Terecht 
bepleit de commissie een andere Grondwet: kor-
ter en kernachtiger, toegankelijker en minder 
omslachtig te veranderen. Het zou de moeite 
waard zijn om na te gaan of ook in andere par-
tijen dan de PvdA belangstelling bestaat voor een 
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Grondwet die gemeenschappelijk eigendom is 
van de bevolking in plaats van het rustige bezit 
van juristen.
 De voorstellen voor het referendum sluiten 
aan bij eerdere officiële standpunten van de 
Partij van de Arbeid. Ook het Liberaal Manifest 
is uitgesproken voorstander van het referen-
dum, zij het dat deze voorkeur onuitgewerkt 
blijft. Andeweg c.s. sluiten uit dat de beslissing 
over een referendum wordt genomen door 
politici, die zoiets immers vaak doen om voor 
de verantwoordelijkheid weg te lopen ofwel uit 
plebiscitaire overwegingen. De commissie legt 
het initiatief bij de burgers zelf. Zo wordt het re-
ferendum tot een vetorecht van de kiezers, daar 
waar de representatieve democratie, die in haar 
kern gehandhaafd blijft, heeft gefaald. Ook de 
Grondwet kan, naar het oordeel van de commis-
sie, alleen worden herzien door een uitspraak 
van de kiezers. Het quasi-referendum van nu 
(Kamerontbinding na eerste lezing) is intussen 
effectief verdonkeremaand door de gezamen-
lijke politieke elites en kan dus maar beter ver-
dwijnen.33

 Voor Andewegs benadering van het referen-
dum pleit erg veel. Wij zouden dan wel moeten 
leren om niet bij elke staatkundige verandering 
meteen panisch te roepen dat daarvoor grond-
wetsherziening nodig is. Men moet goed weten 
waarvoor de kiezer wel of niet naar de stembus 
wordt geroepen. Wij zouden dus moeten leren 
de Grondwet te interpreteren in plaats van eraan 
te knutselen zoals wij nu doen. Dat vooronder-
stelt echter de aanvaarding van het rechterlijk 
toetsingsrecht en dan over de hele breedte van 
de Grondwet en niet alleen voor zover het over 
grondrechten gaat. De commissie is daar ken-
nelijk wel vóór, maar (als ik het goed lees) pas na 
fundamentele herziening van de Grondwet. Gek 
genoeg laat zij zich niet uit over het (beperkte) 
initiatiefvoorstel van Femke Halsema, dat het 
grondwettelijk toetsingsverbod wil opheffen 
voor wat betreft de klassieke grondrechten. Dit 
voorstel ligt voor behandeling in eerste lezing 
bij de Eerste Kamer.
 De kwestie van het toetsingsrecht is nog in 

een ander opzicht relevant. De commissie-An-
deweg stelt voor de huidige Eerste Kamer af te 
schaffen. Daarnaast moet de Raad van State zijn 
adviesfunctie beëindigen en zich beperken tot de 
bestuursrechtspraak. (De commissie doet dit met 
een beroep op Europese rechtspraak als zou deze 
de combinatie van advies en rechtspraak discuta-
bel maken.) Daarvoor in de plaats zou er een door 
de Tweede Kamer gekozen ‘Kamer van Reflectie’ 

moeten komen die na de Tweede Kamer oordeelt 
over wetsvoorstellen en beschikt over een sus-
pensief veto. In feite worden de gedepolitiseerde 
adviesfunctie van de Raad van State en het ve-
torecht van de Eerste Kamer door de commissie 
in elkaar geschoven. Het nieuwe orgaan houdt 
dus ietwat het midden tussen de Franse Conseil 
Constitutionnel en het Britse House of Lords à 
la Blair. Dit voorstel hoort, lijkt mij, thuis in de 
sector ‘ideetjes’. Ik concentreer mij verder op het 
kernvraagstuk, de Eerste Kamer.
 Kennelijk is er behoefte aan twee vormen 
van toetsing van beslissingen van regering en 
Tweede Kamer gezamenlijk. Hebben beide werk 
geleverd dat de toets van rechtsstatelijke kritiek 
kan doorstaan? Hebben zij voorts werk gele-
verd dat representatief kan worden genoemd 
voor wat er leeft onder de bevolking? De eerste 
vraag kan het best worden beantwoord door de 
rechter, minimaal voorzien van het toetsings-
recht als voorgesteld door Halsema. De tweede 
vraag kan het best onderwerp zijn van een refe-
rendum. Een Eerste Kamer die beide half doet 
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(meestal minder) omdat zij primair een poli-
tiek orgaan is, is dan geheel overbodig gewor-
den. Het Europese recht verzet zich trouwens 
helemaal niet, zoals Andeweg c.s. schijnen te 
geloven, tegen een zowel adviserende als recht-
sprekende Raad van State. Er wordt weer eens 
meer uit de jurisprudentie van het Europese Hof 

in Straatsburg gehaald dan erin staat. Advies en 
rechtspraak dienen echter ordelijk van elkaar 
te worden gescheiden. Vooralsnog kunnen re-
gering en parlement veel plezier hebben van de 
adviezen (vooraf) van de Raad van State, ook al 
heeft die het ook wel eens grondig mis.
 Heel geleidelijk verliest, naar het oordeel van 
de commissie-Andeweg, de partij het als oriën-
tatiekader voor de kiezer van de persoon van de 
politicus. Wat ligt er dan meer voor de hand, al-
dus de commissie, dan kiezers de kans te geven 
te kiezen tussen partij en persoon? Kiezers kun-
nen volgens dit voorstel stemmen op de partij 
sec (daarvoor hoeven zij niet meer op de lijsttrek-
ker te stemmen) dan wel specifiek op een van de 
kandidaten op de partijlijst. Elke persoonlijke 
stem wordt aldus een voorkeurstem en telt 
ook als zodanig. Als het waar is dat de partij als 
oriëntatiekader wordt onderschat, dan kan dit 
in dit systeem blijken; als de persoon in de poli-
tiek het wint, blijkt dat ook. Deze incrementele 

wijziging van het kiesstelsel, die de evenredige 
vertegenwoordiging onverlet laat, is te meer ver-
dedigbaar omdat de commissie geen voorstand-
ster is van rechtstreekse verkiezing van de mi-
nister-president. Het Liberaal Manifest is dat wel, 
maar dat laat het kiesstelsel weer onveranderd. 
Minister Hoogervorst (ook vvd) gaat in een ar-
tikel in Elsevier44 verder: hij bepleit een wijziging 
van het kiesstelsel die een tweepartijenbestel of 
althans een tweeblokkenstelsel mogelijk maakt. 
Dat perspectief koesteren Andeweg en de zijnen 
weliswaar ook, maar zij schuiven dat naar de 
lange termijn. Een datum wordt er niet bijgele-
verd, hetgeen de vraag oproept naar de politieke 
betekenis van dit perspectief.
 De argumenten tegen de gekozen premier 
zijn, hoewel begrijpelijk, niet erg indrukwek-
kend en zij lijken mij ingegeven door het 
blauwtje dat de commissie heeft gelopen met 
haar pleidooi ¬ eerder in een interim-rapport 
¬ voor de rechtstreeks gekozen burgemeester. 
Dat is jammer, want het is heel wel mogelijk 
om vanuit de historie en kenmerken van ons 
gelaagde bestuur een pleidooi te houden tegen 
de direct gekozen minister-president, vóór de 
rechtstreeks gekozen burgemeester en vóór de 
verkiezing door de Provinciale Staten van de 
commissaris van de koningin. 
 Het kader van dit artikel is niet erg geschikt 
om er nu diep op in te gaan. Van belang is echter 
om ervan uit te gaan dat uniformiteit in vorm-
geving historische en sociologische verschillen 
tussen organen van de gemeente, de provincie 
en de staat nogal zou miskennen. Heel kort aan-
geduid: de burgemeester heeft van oudsher een 
veel persoonlijker rol in het gemeentebestuur 
(mede dankzij de kroonbenoeming) dan de pre-
mier in het kabinet. De commissaris mag een 
vergelijkbare rol hebben als de burgemeester, hij 
of zij representeert een bestuur dat maar zelden 
van rechtstreekse (executieve) betekenis is voor 
de bevolking.
 Er is, denk ik, veel te zeggen voor een premier 
die eerst en vooral leiding en gezag ontleent 
aan zijn voorzitterschap en dus aan de kracht 
van het college ministerraad. Dan nog zouden 
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partijen de courage moeten hebben zich vóór de 
verkiezingen uit te spreken over hun coalitie-
voorkeur. De kiezer behoort daarover niet in het 
ongewisse te worden gelaten. Vroeger zou men 
kunnen zeggen: dat hoort niet om redenen van 
politieke moraal. Tegenwoordig wordt het voor 
partijen een zaak van eigenbelang: de wraak van 
de kiezer kan anders immers verschrikkelijk 
zijn, zoals in 1994 en in 2002.

burger en decentraal bestuur

Misschien wel het belangrijkste vraagstuk van 
onze staatsorganisatie en tegelijk het meest in-
gewikkelde maar ook het meest verwaarloosde 
is dat van de organisatie van het binnenlands 
bestuur, of als men wil, van de decentralisatie. 
Het wordt verwaarloosd door politiek én door 
wetenschap. Helaas blijkt het in het rapport van 
de commissie-Andeweg ook het zwakste hoofd-
stuk. Opmerkelijk is dat de commissie-Dales 
(Liberaal Manifest) hier hoger scoort, hoewel ook 
in dat onderdeel de sweeping statements van Dic-
kerdack niet ontbreken. 
 Een paar onderdelen van het vraagstuk stip 
ik hier aan. Hoewel de eu zich formeel neutraal 
opstelt tegenover de organisatie van het bin-
nenlands bestuur in de lidstaten, ondervindt dit 
niettemin de complicerende consequenties van 
Europese interventies. Nederland kent een op 
zichzelf interessant stelsel van complementair 
bestuur waarbij iedere laag van de overheid een 
deel van het probleem voor zijn rekening neemt, 
hetzij eigener beweging hetzij in opdracht. 
Maar, wij zijn niet goed in het maken van 
heldere regels en heldere verdeling van verant-
woordelijkheid. (Het is zelfs de vraag of wij dat 
wel willen.) Gevolg: diffuse verantwoordelijkhe-
den en op elkaar afschuiven daarvan, bestuur-
lijke drukte (iedereen bemoeit zich overal mee) 
en veel onvermogen tot effectieve aanpak.
 Naast het Huis van Thorbecke hebben wij 
allerlei aanbouwsels geplant: niet alleen ge-
meenschappelijke regelingen (waar Andeweg 
c.s. het moeilijk mee hebben) en civielrechtelijke 
constructies, maar ook functionele vormen van 

decentralisatie en gedeconcentreerde diensten. 
Ten slotte, wij hebben het in elk geval sedert 
1945 nooit meer gewaagd vanuit een conceptie 
van goed gemeentebestuur nieuwe territoriale 
grenzen te bepalen. (In de buurlanden, zoals 
België en Nordrhein-Westfalen is dat minimaal 
twee keer systematisch gebeurd.) Dus kennen 
wij nog immer een onbruikbaar grote variëteit 
aan gemeentelijke schalen en voorts te veel 
kleine gemeenten die de complexiteit van mo-
dern gemeentebestuur niet aankunnen. De ge-
meentelijke herindeling laten wij wettelijk over 
aan het initiatief van de provinciale besturen, 
die dit soort operaties nauwelijks aankunnen, 
het minst waar die het meest nodig zijn: in de 
kustprovincies.

 Er is ten slotte nauwelijks een reconstructie 
denkbaar van ons binnenlands bestuur die niet 
al eens is beschreven. Nog steeds is de interes-
santste conceptie, die ook het meest recht doet 
aan zowel randstedelijke dichtheid als aan 
openheid van het landelijk gebied, te vinden 
in het wbs-rapport uit 1969, Streekgemeenten en 
stadsgewesten. Misschien moeten wij als partij 
daar maar weer eens naar terug en het rapport 
vervolgens actualiseren, gelet op de invloed van 
vooral de Europese Unie.
 De voorstellen van De leidende burger zijn, 
daarbij vergeleken, een technocratische mis-
lukking. Zij behelzen de afschaffing van alle 
provincies en hun vervanging door een vijftal 
landsdelen. Alle huidige vormen van samenwer-
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king tussen gemeenten zouden moeten worden 
opgenomen in dertig ‘regio’s’. Wat, meer uitge-
werkt, de taken van het landsdeel moeten zijn, 
maakt de commissie niet duidelijk. 
 Een toezichthoudend en coµrdinerend (niet 
verkokerd) provinciaal bestuur, dat tevens schar-
niert tussen rijk en gemeente, is nog immer hard 
nodig. Maar het kan wel op een grotere schaal en 
met minder ambtenaren. Terecht geeft het Libe-
raal Manifest aan dat een betere bestuursconstruc-
tie voor de Randstad hoogst urgent is; de rest 
kan desnoods wel even wachten. In 2002 kwam 
een commissie van het Interprovinciaal Overleg 
(ipo) onder leiding van L.A. Geelhoed al tot die 
bevinding.55 Alle hiervoor genoemde problemen 
tuimelen in Holland over elkaar heen. Dat is 
onaanvaardbaar, gelet op wat daar economisch, 
sociaal en cultureel op het spel staat. Regio’s zoals 
voorgesteld door de commissie-Andeweg lossen 
niets op. Die lijken enerzijds op de miniprovin-
cies van het kabinet-Den Uyl (niet zijn sterkste 
programmapunt en dus niet toevallig mislukt) of 
op de huidige politieregio’s, die overigens bezig 
zijn uit te groeien tot oncontroleerbare ‘veilig-
heidsregio’s’, waarin ook brandweer en genees-
kundige hulp bij rampen zijn opgenomen.
 Wie overigens gemeenten wil die in staat 
zijn tot zelfstandig besluiten en, wat nog belang-
rijker is, tot het organiseren van solidariteit, 
die kan de bepaling van grenzen niet aan de 
gemeenten zelf overlaten, zoals de commissie-
Andeweg dat wil, en zelfs niet aan provinciale 
besturen, zoals de wet het nu voorschrijft. Dat 
proces behoort niet alleen uiteindelijk maar 
vanaf het begin onder regie te staan van de staat. 
Ook daar is het Liberaal Manifest flinker en conse-
quenter: het verbindt een pleidooi voor grotere 
zelfstandigheid en meer eigen belastingen voor 
de gemeente met ruime herindeling. Daar staat 
tegenover dat het manifest in één zin alle ‘me-
debewind’ wil afschaffen. Wonderlijk overigens 
dat Geert Dales, een paar jaar terug nog fervent 
pleitbezorger van afschaffing van de ozb, nu 
zo mooi schrijft over de noodzaak van beteke-
nisvolle lokale belastingen. Voortschrijdend 
inzicht?

goede grondslag voor debat

Het gaat bij het nadenken over de democratie in 
Nederland om meer dan de mondig geworden 
burger. Voorzover die al richting geeft aan ver-
anderde zeggenschapsverhoudingen, zal trou-
wens niet alleen over zijn mondigheid moeten 
worden gesproken maar ook over dienovereen-
komstige verantwoordelijkheid. Onder die voor-
waarde kan er alle reden zijn, ook in een verte-
genwoordigende democratie, voor rechtstreekse 
aanwijzing van executieve ambtsdragers en 
beslissende beleidsuitspraken van kiezers.
 De mondige burger is, als gezegd, slechts één 
relevante factor. Daarnaast is er de geleidelijk 
verzwakkende positie van politieke partij en 
ideologie; met andere woorden, het onvermo-
gen om met behulp van een ideeënwereld en 
een organisatie uit de industriële maatschap-
pij politiek te bedrijven in een postindustriële 
samenleving. Voorts is er de geleidelijk ver-
zwakkende positie van de nationale staat die 
nieuwe verhoudingen doet ontstaan, niet alleen 
economisch maar ook sociaal en cultureel, tus-
sen Europese Unie, nationale staat en decentraal 
bestuur.
 Dat alles vraagt om onbekommerd nadenken 
over de kracht en de houdbaarheid van de demo-
cratie, maar gelet op het belang ervan vraagt het 
ook om inzicht in samenhangen en om wijsheid. 
Daarin past geen democratie van de ideetjes en 
modieuze invallen, net zo min als van verwron-
gen compromissen zoals waarop het kabinet-
Balkenende ii ons dreigde te trakteren totdat de 
ministerscrisis nieuw beraad nodig maakte. Dat 
blijft het geluk bij een ongeluk dat in de Eerste 
Kamer heeft plaats gehad.
 De grote verdienste van De leidende burger is 
dat na twee decennia zwijgen en slapen en soms 
halfhartig meelopen (in paarse coalities) een 
open debat over de democratie in de PvdA weer 
een kans krijgt. Misschien dat dit wordt bevor-
derd doordat anders de sociaal-democratie links 
wordt gepasseerd door de vvd en zelfs het cda. 
Dat niet alle voorstellen van de commissie-An-
deweg het verdienen te worden overgenomen 
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Noten

1 Om de vrijheid, een liberaal mani-
fest (concept), Den Haag 2005.

2 Onder deze titel leverde Rudy 
Andeweg ¬ als ik mij niet 
vergis, in het niet meer be-
staande tijdschrift Namens ¬ 
begin jaren negentig tamelijk 
verwoestende kritiek op een 
voorstel van toenmalig fractie-
voorzitter Thijs Wµltgens tot 
invoering in Nederland van het 
Duitse kiesstelsel. De uitdruk-
king ‘oplossing op zoek naar 

een probleem’, die Wµltgens 
nogal verwondde, is overigens 
een standaarduitdrukking in de 
politieke agendatheorie. 

3 Gedoeld wordt hierbij op de 
voorgeschreven ontbinding van 
de Tweede Kamer na behande-
ling in eerste lezing van een 
voorstel tot wijziging van de 
Grondwet. Hoe dat verdonke-
remanen in zijn werk gaat heb 
ik beschreven in mijn Maas-
trichtse oratie: De aanspraak 
der Natie, het koninklijk recht van 
kamerontbinding en de rol van de 

kiezer, Maastricht 2004. 
4 Hans Hoogervorst, ‘Naar een 

stabiel land’, in: Elsevier, 12 
maart 2005, pp 32 – 34. Zijn 
artikel werd in veel media nogal 
gekraakt ¬ ten onrechte. Men 
hoeft het met zijn betoog niet 
eens te zijn, maar daarom is het 
nog niet verdacht of onzinnig.

5 Op schaal gewogen, regionaal be-
stuur in Nederland in de 21e eeuw, 
Den Haag, Interprovinciaal 
Overleg, 2002.

is van minder belang dan dat ze het verdienen 
grondig te worden besproken, inclusief (wat 
mij betreft) het eerdere voorstel voor een recht-

streeks gekozen burgemeester. De Partij van de 
Arbeid is immers nog niet van die kwestie af.
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Antisemitisme: golven  
en onderstroom
Vijftig vragen over antisemitisme
Anne Frank Stichting, Uitgeverij Boom, Amsterdam 2005

sam rozemond

In Nederland verschijnt, vergeleken met een 
land als Frankrijk, weinig over hedendaags an-
tisemitisme. Des te mooier dat de Anne Frank 
Stichting een boek uitbrengt waarin zowel reli-
gieuze als economische en politieke achtergron-
den en gedaanten van het fenomeen helder zijn 
belicht. De tekst, van Jaap Tanja, knoopt aan bij 
vijftig herkenbare vragen, alle relevant voor de 
lijnen van verleden naar actualiteit. Mede dank-
zij veel functionele illustraties en citaten leert 
het boek hoezeer joden zijn veracht, onverschil-
lig of zij zich isoleerden of aanpasten, arm waren 
of rijk, links of rechts, vroom of atheïst, en met 
welk land zij zich verbonden voelden. Het boek 
biedt bovendien stof tot nadenken over wat zoal 
onder antisemitisme en onder joods kan wor-
den gevat. 
 Vergeleken met een bundel uit 1991 waaraan 
de Stichting meewerkte1 treft ditmaal de aan-
dacht die uitgaat naar anti-joods gedachtegoed 
onder moslims in en buiten het Midden-Oosten 
(waar het overigens ooit kwam overwaaien van-
uit christelijk Europa). Zo’n vijftien jaar geleden 
was dit blijkbaar nog geen urgent thema. Ook 
dwarsverbanden met het conflict tussen Israël 

en de Palestijnen komen nu aan bod. (Uiter-
aard niet in die zin dat joden pas medeleven 
verdienen na zich te hebben gedistantieerd van 
het Israëlisch beleid, evenmin als van Dreyfus 
mocht worden verlangd dat hij eerst afstand 
zou nemen tot Rothschild.) Tanja volgt kenne-
lijk Bernard Lewis waar die stelde dat de joodse 
minderheid in de Arabische wereld voorheen 
eerder minachtend werd bejegend dan met haat. 
Sinds de opgang van de staat Israël bestaat voor 
geringschatten geen plaats meer.
 Het boek is accuraat en genuanceerd. Mij 
vielen slechts enkele onvolkomenheden op. Er 
is sprake van een historisch woongebied ‘dat 
tegenwoordig Israël heet’ (p. 31), zonder dat 
staat aangegeven of dit slaat op wat ligt binnen 
de grenzen van vóór 1967, dan wel ook op de 
sedertdien geannexeerde of zelfs op alle bezette 
gebieden. Verder heet de oorlog van 1967 in-
geleid door een ‘oorlogsverklaring’ van de kant 
van Arabische buurstaten, een verkeerde uit-
drukking voor wel aanwijsbaar oorlogszuchtig 
gedrag. En de passage waarin de invloed van een 
joodse lobby in de Verenigde Staten wordt ge-
relativeerd is erg formalistisch: de Israëliër Uri 
Avneri had vorig jaar met die erkenning geen 
enkele moeite.2 Een en ander doet echter niets af 
aan mijn lof op hoofdpunten.
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Speurtocht

Tanja geeft geen eigen definitie van antise-
mitisme en acht dan ook de frequentie ervan 
lastig meetbaar. De genoemde bundel uit 1991 
hanteerde nog als maatstaf of een respondent 
reden zag extra op te passen wanneer men zaken 
doet met joden. Dit leek niet de meest trefzekere 
benadering, al was het maar omdat zakenlie-
den, joods of niet, het zelden als een affront 
beschouwen wanneer ze voor bijdehand worden 
aangezien. Blom en Cahen3 noemen hetzelfde 
criterium, maar dan meer pejoratief (het idee 
dat men met ‘joodjes’ in zaken moet oppassen) 
en rekenen dit tot de voor minderheden in het 
algemeen niet ongewone vooroordelen, die zij 
wensen te onderscheiden van enerzijds een in 
oorsprong religieus anti-judaïsme en anderzijds 
van rassenwaan. Het cidi houdt het op een 
aparte, vooral vijandige, bejegening van joden 
op grond van vooroordelen. 
 Opmerkelijk was dat nog in 1939 Presser 
ervoor koos antisemitisme op te vatten als een 
vorm van vreemdelingenhaat, zij het een zeldzaam 
hardnekkige soort.4 Opmerkelijk, omdat de 
vijandige stemming her en der in Europa toen 
ook gold tegenover al eeuwenlang ingeburgerde 
joden. Niettemin ontmoette de toestroom west-
waarts van joden, vluchtend voor Oost-Europese 
pogroms en vervolgens voor het Hitler-regime, 
wel degelijk xenofobe reacties. Zo achtte het 
Amsterdamse stadsbestuur het nodig de burgerij 
op te roepen geen aanstoot te nemen aan afwij-
kende klederdrachten. Maar die xenofobie leefde 
toen ook sterk onder in West-Europa gewortelde 
joden. In hun memoires schamen auteurs uit 
de vorige eeuw (Stefan Zweig, Raymond Aron) 
zich nog plaatsvervangend voor medejoden die 
zich op hun beurt hadden geschaamd voor de 
nieuwkomers, vrezend dat die het beeld van de 
jood in het algemeen omlaag zouden halen. Voor 
ons land valt ook te denken aan de zelf uit joods-
Duitse ouders geboren topambtenaar en Gµring-
vertrouweling H.M. Hirschfeld, vóór de oorlog 
een belangrijk architect van afhoudend beleid 
tegenover vluchtelingen van over de oostgrens. 

 Ook Tanja’s speurtocht naar het begrip joods 
is instructief, vooral omdat blijkt hoe hachelijk 
het is niet de religieuze of culturele keuze van 
het individu centraal te stellen. Alleen voor de 
orthodoxe rabbijn en voor de zware antisemiet 
is joods een wetmatige eigenschap. Tanja ver-
wijst naar Israëlische demografen die precies 
aangeven hoeveel joden er zijn. Aangenomen 
dat dit slaat op het instituut te Jeruzalem van 
Sergio della Pergola levert dit dan nog geen 
vastigheid op, omdat ook daar de criteria van 
afkomst en eigen keuze onontwarbaar door el-
kaar lopen.5 
 Van louter academisch belang is dit alles 
niet. Zo schrijft Tanja terecht dat in Nederland 
ontkenning van de sjoa alleen strafbaar is als 
‘belediging van een bevolkingsgroep wegens ras’ 
(art. 137c W.v.S.). Zelf verwerpt hij de term ras als 
onwetenschappelijk. Nu legt de rechtspraak dit 
woord weliswaar ruim uit tot etnische komaf, 
maar dit verschuift het probleem. Want wat is 
etnisch? Ook Tanja heeft het soms over etnisch 
joods en elders over etnische verschillen tussen 
joden.
 De laatste jaren plegen tegenstellingen, 
overal ter wereld, bij voorkeur te worden geduid 
in termen van religieus fanatisme. Enige decen-
nia eerder moesten vooral ideologische con-
troversen en economische machtsverschillen 
conflicten verklaren. Maar na het geweld op de 
Balkan en in het Afrikaanse merengebied kwam 
in de jaren ’90 steeds vaker de zogeheten etni-
sche factor naar voren. Dit woordgebruik vond 
ik bedenkelijk om diverse redenen.6 
 Het begrip is, zowel in de antropologie als 
daarbuiten, weinig omlijnd. In verdragen doet 
het vaak dienst als verzamelterm voor van alles 
en nog wat, of als restcategorie voor het onbe-
noembare. Het is hetzij een eufemisme voor ras, 
hetzij iets vaags voor bijvoorbeeld groepen die 
hechten aan overgeleverde gebruiken op grond 
van een feitelijk of zelfs denkbeeldig gemeen-
schappelijk verleden. Nemen we het in deze 
brede betekenis dan was het toch tot voor kort 
op Bosniërs in Sarajevo of Tutsi’s in Ruanda niet 
echt van toepassing. 
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 Bovendien is er kans dat het woordgebruik 
geen onderscheid tussen bevolkingsgroepen 
registreert maar zelf aanbrengt. En dan treedt 
nodeloos het bekende verschijnsel op dat nega-
tieve eigenschappen aangetroffen bij personen 
buiten de eigen groep meer gaan opvallen dan 
erbinnen. Wellicht verklaart dit ook de observa-
tie van o.a. Chaya Brasz, dat er vlak na de Tweede 
Wereldoorlog in Nederland zelfs meer antisemi-
tisme was dan voordien.7 Het enkele feit dat een 
categorie zozeer apart was gezet, bracht mensen 
op een idee.
 Ten slotte nog dreigt omschrijving van 
joden als etnische minderheid te worden ver-
ward met een status van immigrant of vreem-
deling, ook in landen waar zij al vele eeuwen 
thuishoren. Wie gruwt niet bij de gedachte dat 
een recent pleidooi om voortaan de etnische 
achtergrond bij gevallen van criminaliteit offi-
cieel te vermelden (met het argument dat wilde 
speculaties erger zijn dan harde feiten) ook ten 
aanzien van joden zou moeten gelden? Niet 
omdat we hun per se een streepje voor gun-
nen, maar omdat ze zich in geen enkel relevant 
opzicht van de meerderheid der medeburgers 
onderscheiden.
 Deze moeilijkheden worden uiteraard niet 
ondervangen door introductie van het begrip 
‘joods volk waar ook ter wereld’, voor welks 
belangen het cidi, naast een goed beeld van de 
staat Israël, verklaart te waken. En al evenmin 
door de Nederlandse Taalunie, die binnenkort 
de schrijfwijze Jood met hoofdletter zegt te gaan 
reserveren voor gebruik in wat zij noemt een 
‘geo-etnische’ betekenis. In Frankrijk roepen 
veel vooraanstaande joden al schandaal wanneer 
daar, in strijd met de republikeinse principes, 
wordt gesproken van een joodse ‘gemeenschap’. 
Hoe dan ook blijft het uitermate onbevredigend 
dat joden (en Armeniërs) in Nederland, om in 
rechte op te komen tegen ontkenning van uit-
roeiingspogingen in de vorige eeuw, zich eerst 
moeten melden als ras, hoe de jurisprudentie 
dit in genoemd art. 137c W.v.S. ook verder moge 
uitwerken.

 
Fluctuaties

Een van de vele merites van het boek is intus-
sen wel dat het zich niet eenzijdig richt op de 
sjoa (want dan dreigt een geruststellend effect 
zolang nog geen klimaat voor massamoord 
heerst), maar evenmin het antisemitisme voor-
stelt als een eeuwig onvermijdelijk verschijnsel 
(want dan behoeft het, zoals Presser opmerkte, 
geen studie meer). Rest nog de vraag op welke 
perioden zo’n studie zich dan het best kan con-
centreren. Presser liet, hierover schrijvend aan 
de vooravond van de Tweede Wereldoorlog, de 
meer windstille periodes buiten beschouwing, 
wat ook samenhing met zijn gekozen definitie 
als vorm van collectieve haat. Daarentegen 
pleitte onlangs de aan Le Monde verbonden 
auteur Nicolas Weill8, verontrust over de vele 
incidenten in zijn land en over publieke figuren 
die daar de sjoa bagatelliseren, er juist voor rus-
tiger episoden tussen acute crises te analyseren 
om na te gaan hoe latente stereotypen en boos-
aardige mythen naar nieuwe generaties worden 
doorgegeven.
 Tanja beoordeelt de samenlevingen waar de 
meeste Nederlanders uit voortkomen (dus ook 
de Marokkaanse, Turkse, Surinaamse) naar ver-
gelijking mild. Het is de Anne Frank Stichting er 
kennelijk om te doen geen historische schuldge-
voelens aan te praten. Voor een completer nati-
onaal zelfbeeld, met inbegrip van virulent anti-
judaïsme bij vaderlandse grootheden, kan men 
altijd nog terecht in eerdere publicaties zoals er 
hierboven enkele zijn aangehaald. (En in die lijn 
merkte dan ook, bij het zesde lustrum van het 
cidi op 11 april van dit jaar, minister-president 
Balkenende over Nederland op: ‘Er zijn vele 
voorbeelden van verkettering van de joodse reli-
gie door protestantse denkers en dichters.’) Die 
eerdere publicaties blijven hoe dan ook nuttig. 
Dat, zoals gezegd, de accenten ditmaal alweer 
anders liggen dan vijftien jaar terug nodigt im-
mers uit zich te verheffen boven het moment. 
Maar voor inzicht in de golven en onderstroom 
van het antisemitisme is het besproken boek 
alvast een goede greep. 
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 Uiteraard waagt Tanja zich in dit kader niet 
aan speculaties over de toekomst, dus mag ik 
er als recensent ook kort over zijn. Voor elke 
nieuwe golf van antisemitisme worden meestal 
weer andere factoren ter verklaring aangedra-
gen. Maar dat zijn er dan tezamen wel zoveel, 
dat ze eigenlijk helemaal niets verklaren, laat 
staan voorspellen. En wat de onderstroom betreft: 
weliswaar wijken de gruwelijke mythen over 
joden waarmee de hervormer Luther op de mid-
deleeuwen teruggreep niet wezenlijk af van wat 
vierhonderd jaar na hem iemand als koning 
Feisal van Saoedi-Arabië te berde bracht (bron-
nenvergiftiging, kinderroof). Maar ook bij die 
onderstroom zijn wisselende factoren in het 
spel. Eertijds werd het bijgeloof gevoed door de 
schijn der dingen (bevolkingsgroepen die rela-
tief gespaard bleven voor ziekten zouden dit niet 
danken aan betere hygiëne, maar stonden onder 
verdenking zelf epidemieën te verspreiden bij 
anderen; om maar te zwijgen van de wijn aan ta-
fel op de joodse seideravond die werd aangezien 
voor mensenbloed). Tegenwoordig is er helaas 
het troebele internet dat leugens opspuit en vals 
gedocumenteerde complottheorieën.
 Hoe moeilijk voorspelbaar fluctuaties in het 
verschijnsel zijn, bleek bijvoorbeeld ook toen 
de socioloog J. A. A. van Doorn vijf jaar terug, 
naar aanleiding van het opeisen van joodse oor-
logstegoeden, niet alleen principieel bezwaar 
aantekende tegen de buitengerechtelijke weg 

waarmee het gelijk werd binnengehaald, maar 
tegelijk waarschuwde voor mogelijke effecten 
daarvan in de antisemitische sfeer.9 Intussen 
mogen we zeggen dat in Nederland dít althans 
is meegevallen. Maar had het anders uitgepakt, 
dan was hier weer de zoveelste verklaring ach-
teraf geconstrueerd. Vermoedelijk is het, voor 
kansrijke bestrijding van antisemitisme, zaak 
niet alleen vergelijkingen te trekken tussen 
verschillende perioden, maar ook met een aantal 
omliggende landen. Ook daarvoor geldt dan 
evenwel dat dit eerder te veel variabelen oplevert 
dan te weinig.

Noten

1 Wat is antisemitisme?, R.W. Munk (red.), Kampen 
1991.

2 ‘Kleine handleiding voor het antisemitisme’, in : De 
Groene Amsterdammer 31-1-04.

3 In: Geschiedenis van de joden in Nederland, J.C.H. 
Blom (red.), p. 285.

4 J. Presser, ‘Het antisemitisme als historisch ver-
schijnsel’, in: Anti-semitisme en Jodendom (Arnhem 
1939).

5 Zie Nieuw Israëlietisch Weekblad 25-3-05 en American 
Jewish Year Book 2002.

6 Zie S. Rozemond, o.a., ‘Wie is er etnisch?’, in: Inter-
nationale Spectator oktober 1995 (49-10) p. 537-40

7 F.C. Brasz, zie bundel noot 3, p. 356.
8 Nicolas Weill, La République et les antisémites (Gras-

set 2004), p. 778.
9 hp/De Tijd 7-7-2000.
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Botsende ego’s in de spd 

Troika wider Willen. Wie Brandt, Wehner und Schmidt die Republik regierten
Martin Rupps, Propyläen Verlag, Berlijn 2004

jeroen bult

 boeken

Over de auteur  Jeroen Bult is historicus en publicist. 
Hij schrijft o.a. voor de Estse krant Eesti Postimees

Enige tijd geleden drukte de Frankfurter Allgemeine 
Zeitung een even fraaie als pakkende spotprent 
af. Een opgewekte en energievolle kanselier 
Schrµder volgt vol zelfvertrouwen de weg die het 
bordje ‘Ausland’ hem wijst. Echter, hij schrompelt 
ineen tot een bibberend, wanhopig wrak, als hij 
na gedane zaken in het buitenland weer gedwon-
gen is het bordje ‘Inland’ te volgen en terugkeert 
naar zijn vaderland, alwaar hij wederom met de 
bikkelharde sociaal-economische werkelijkheid 
van alledag zal worden geconfronteerd. 
 Deze tekening heeft nog niets aan kracht in-
geboet. Gerhard Schrµder laat regelmatig goed-
bedoelde hervormingsballonnetjes op, met als 
doel de hopeloos vastgeroeste Duitse economie 
te revitaliseren ¬ zo kondigde hij op 17 maart 
jl. een pakket maatregelen aan dat onder andere 
voorziet in een verlaging van de vennootschap-
belasting van 25 tot 19 procent ¬ die na felle 
protesten van de vakbondsvleugel van zijn spd 
en/of na eindeloos en moeizaam overleg met de 
oppositionele cdu/csu, die immers de Bundes-
rat, de Duitse Eerste Kamer, domineert, steevast 
vervagen dan wel totaal uit zicht verdwijnen. 
 De door aanhoudend hoge werkloosheids-

cijfers geplaagde kanselier lijkt zijn heil steeds 
meer te zoeken in het vormgeven van een asser-
tief buitenlands beleid ¬ Schrµder streeft een 
permanente Duitse zetel in de vn-Veiligheids-
raad na, beschouwt zichzelf als ehrlicher Macher 
tussen de Europese Unie en Turkije, heeft zich 
tot afgrijzen van Polen en de Baltische landen 
tot pleitbezorger van de steeds luider grom-
mende Russische Beer opgeworpen, propageert 
de opheffing van het wapenembargo tegen de 
dictatuur China, laat niets na het strenge, onder 
auspiciën van zijn voorganger Kohl totstand-
gekomen Stabiliteitspact te ontmantelen en 
ageert tegen het vrije verkeer van diensten in 
de eu (de zogenaamde ‘Bolkestein-richtlijn’). Al 
eerder mocht de wereld kennis nemen van zijn 
verlichte Irak-politiek en zijn tirades tegen de 
industriepolitiek van de Europese Commissie. 

 
Zenuwcentrum

Een mogelijke verklaring voor Schrµders half-
slachtige sociaal-economische beleid en zijn niet 
geheel van populisme gespeend zijnde buiten-
landse politiek ¬ zie Irak, het Stabiliteitspact en 
de dienstenrichtlijn ¬ vormt een diepgewor-
telde, zo niet panische angst zich van de eigen 
aanhang te vervreemden. Een dergelijke kloof 
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manifesteerde zich begin jaren tachtig, toen 
spd-kanselier Helmut Schmidt in een heuse 
burgeroorlog met de partij-achterban verzandde 
naar aanleiding van het door hem in 1979 geïni-
tieerde navo-dubbelbesluit, dat voorzag in de 
stationering van Pershing ii-raketten op West-
Duitse bodem, indien onderhandelingen met de 
Sovjet-Unie geen tastbaar resultaat zouden ople-
veren. De afloop is bekend: radikalinski’s als Os-
kar Lafontaine en Erhard Eppler wakkerden het 
verzet enkel verder aan en ondermijnden de po-
sitie van de gedisciplineerde, in het buitenland 
alom gerespecteerde Realpolitiker Schmidt. Coa-
litiepartner fdp had genoeg van de vetes binnen 
de sociaal-democratische gelederen, zocht haar 
heil bij de cdu en steunde op 1 oktober 1982 het 
door Helmut Kohl c.s. uitgebroede konstruktives 
Misstrauensvotum tegen de geplaagde kanselier. 
 In zijn boek Troika wider Willen. Wie Brandt, 
Wehner und Schmidt die Republik regierten besteedt 
historicus en journalist Martin Rupps ruim 
aandacht aan dit weinig roemvolle einde van 
Schmidts verder zo succesvolle kanselierschap. 
Dat is allerminst verwonderlijk, als men be-
denkt dat Rupps in 2002 al een biografie van de 
Hamburgse asceet publiceerde, maar er is nog 
een veel belangrijkere reden. Rupps stelt dat dit 
fatale interne gekrakeel het definitieve uiteen-
vallen van de Troika, het legendarische drieman-
schap van Willy Brandt, Herbert Wehner en 
Helmut Schmidt, markeerde. Schmidt betichtte 
partijvoorzitter Brandt van het verschaffen van 
onvoldoende rugdekking en meende dat hij een 
vergissing beging door per se de eind jaren ze-
ventig opgekomen maatschappelijke protestbe-
wegingen in de spd te willen integreren. Brandt 
wenste de partij open te stellen voor nieuwe 
progressieve denkbeelden en vreesde, niet ten 
onrechte, het ontstaan van een vierde politieke 
partij, aan de linkerzijde van het politieke spec-
trum (Joop den Uyl hing eenzelfde filosofie aan). 
Schmidt op zijn beurt koesterde niets dan min-
achting voor de verwende milieu- en anti-kern-
wapenactivisten die zijn generatie, die immers 
hard had moeten werken om (West-)Duitsland 
na 1945 weer op te bouwen, met veel te weinig 

respect tegemoet zouden treden en die zich 
lieten verblinden door een moralistische Gesin-
nungsethik ¬ Frits Bolkestein, in menig opzicht 
een geestverwant van Schmidt, zou zich later 
in soortgelijke woorden uitlaten. Het derde en 
oudste lid van de Troika, de eeuwig pijp rokende 
Herbert Wehner ¬ ‘Onkel Herbert’ ¬ beschikte 
niet langer over voldoende invloed om de twee 
kemphanen uit elkaar te houden.
 Rupps geeft een helder overzicht van de wor-
dingsgeschiedenis en van de lotgevallen van dit 
allesbepalende triumviraat. Wehner, gewezen 
communist, maakte als eerste carrière in de 
spd en kwam in 1948 namens een Hamburgs 
kiedistrict in de Bondsdag. Brandt werkte zich 
na terugkeer uit Zweedse ballingschap op tot 
Regeriender Oberb∑rgermeister van Berlijn en werd 
in 1961 landelijk lijsttrekker, terwijl laatbloeier 
Schmidt furore maakte als defensiespecialist 
en als Innensenator van Hamburg. Hun paden 
kruisten zich voor het eerst in mei 1958, toen ze 
tijdens een partijcongres in Stuttgart alledrie in 
het spd-bestuur werden gekozen. Pas in 1966, 
met de vorming van Grosse Koalition van cdu/ 
csu en spd en het vertrek van de oude garde 
sociaal-democraten, zoals Fritz Erler, vestigde 
de Troika haar machtsbasis definitief. Tot 1982 
fungeerde deze als zenuwcentrum van de spd, 
waarbij Wehner, Brandt en Schmidt zich ieder 
herhaaldelijk in het centrum probeerden te nes-
telen, hetgeen, zoals Rupps weet aan te tonen, 
regelmatig tot grote onderlinge spanningen 
leidde, met name ten tijde van Brandts kanse-
lierschap ¬ Brandt verdacht de Macher Wehner 
en de ambitieuze Schmidt ervan hem in 1974  
opzettelijk ten val te hebben gebracht ¬ en, zo-
als gezegd, in de nadagen van Schmidts ambts-
periode. 

 
‘Karrierist’ Schrµder

Rupps heeft een beknopt en toegankelijk boek-
werk geschreven, dat uitermate geschikt is voor 
geïnteresseerden die op zoek zijn naar een dege-
lijke inleiding in de naoorlogse geschiedenis van 
de spd. Soms wekt de auteur de indruk zich te 

boeken  Jeroen Bult bespreekt Troika wider Willen

S&D5-2005-def2.indd   45 13-05-2005   14:26:40



s& d  5  |  20 0 5

46

bezondigen aan het betere journalistieke knip- 
en plakwerk, een methodiek welke bijvoorbeeld 
Peter Vandermeersch al bezigde in zijn Mitter-
rand. Koning of paus?. De anekdotes over Willy 
Brandt zijn wel erg nadrukkelijk gebaseerd op 
de Brandt-biografieën van Peter Merseburger en 
Gregor Schµllgen (zie s&d 2003 1/2), de passages 
over de legendarische Ostpolitik, die Brandt nota 
bene de Nobelprijs voor de Vrede opleverde, ko-
men niet geheel uit de verf ¬ de auteur beperkt 
zich sowieso liever tot de binnenlandse politiek 
¬ en een afsluitende beschouwing wordt node 
gemist. Maar het rijkelijk putten uit de schrifte-
lijke correspondentie tussen het illustere drietal 
en het neerzetten van fraaie psychologische por-
tretten van de flamboyante romanticus Brandt, 
de protestants-pragmatische intellectuele tech-
nocraat Schmidt en de vaderlijke, op het eerste 
gezicht ondoorgrondelijke sfinx Wehner maken 
veel goed. 
 Ook de naam van Gerhard Schrµder valt enige 
malen in het werk. Wehner en Brandt hebben 
zijn opkomst niet meer mogen meemaken (zij 
overleden respectievelijk in 1990 en 1992), ter-
wijl Helmut Schmidt zich altijd op grote afstand 
heeft gehouden van zijn opvolger, die hij, in de 

beste neerbuigende Schmidt-traditie, ooit ka-
rakteriseerde als een ‘Karrierist’. Met Schrµders 
standpunten inzake de toetreding van Turkije 
tot de eu en het bemachtigen van een perma-
nente zetel in de Veiligheidsraad heeft Schmidt 
evenmin veel op, zo heeft hij herhaaldelijk in 
zijn lijfblad Die Zeit laten blijken. 
 Het politieke lot van de ‘Karrierist’ Schrµder 
hangt mogelijk af van de uitslag van de verkie-
zingen in de dichtbevolkte en van oudsher ‘rode’ 
deelstaat Nordrhein-Westfalen die voor 22 mei 
op de agenda staan. Uit de bombastische anti-
kapitalistische retoriek die sinds medio april in 
opmars is binnen de spd en die klinkt als een 
nostalgische echo uit de socialistische Steentijd, 
spreekt niets anders dan grote paniek en onze-
kerheid. Maar ook al valt de verkiezingsuitslag 
minder rampzalig uit dan de opiniepeilingen 
aangeven, dan nog is de conclusie gerechtvaar-
digd dat Schrµder in de toekomstige geschied-
kundige literatuur nimmer op gelijke hoogte 
met de grootheden Brandt, Wehner en Schmidt 
zal worden geplaatst en dat hij (helaas) niet 
meer dan een voetnoot in de rijke en boeiende 
geschiedenis van de Duitse sociaal-democratie 
zal blijken te zijn.
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Over de auteur Menno Hurenkamp is hoofdredacteur 
van het Tijdschrift voor Sociale Vraagstukken (tss) en 
columnist van De Groene Amsterdammer

Met prettige pen  
en roze bril 

Hoe de wereld in elkaar zit. 25 jaar maatschappij, politiek en cultuur 
Bart Tromp, Prometheus, Amsterdam 2004

menno hurenkamp

Het is me gebeurd dat ik werd uitgescholden 
voor Bart Tromp. Dit omdat ik een met redenen 
omkleed maar niet subtiel minderheidsstand-
punt in de krant schreef. Ja, opa vertelt. Na het le-
zen van Tromps bundel Hoe de wereld in elkaar zit. 
25 jaar maatschappij, politiek en cultuur bleek me 
weer dat vervelender verwijten denkbaar zijn. 
Zijn overzicht van tweeëneenhalf decennium co-
lumns in Het Parool is een kritisch overzicht van 
alle kwesties tussen Lao Tse en de gekozen bur-
gemeester. Als vanzelfsprekend komen daarbij 
ook de muiterij op de Bounty en Don Giovanni 
aan de orde. Tito Gobbi, wie kent hem niet? 
 Tromp is van veel markten thuis en heeft een 
prettige pen. Een sociaal-wetenschapper die suc-
cesvol zijn best doet om leesbaar te schrijven en 
die over méér dan zijn door subsidiestroompjes 
ingepolderde onderzoeksterreintje gedachten 
heeft, kom er maar eens om in Nederland. Wel 
geldt ook voor Tromp dat hoe dichter hij bij zijn 
vakgebied (de politiek) blijft, hoe interessanter 
hij is. Met name zijn kritiek op aanhoudende 
maar zelden onderbouwde onderwijshervor-
mingen en op willekeurig aandoende staatkun-

dige vernieuwingen zijn nog altijd scherp en 
relevant. De wijze waarop hij de megalomanie 
van PvdA-onderwijsbestuurders als Wallage en 
Netelenbos op de hak neemt is dodelijker dan 
menige scheldpartij. Tromp schrijft: ‘Ik denk 
nog altijd na over het antwoord dat de toen-
malige staatssecretaris Jacques Wallage gaf op 
de vraag waarom basisscholen in het vervolg 
minstens 250 leerlingen moesten hebben: “Dan 
kan er een apart iemand voor het management 
worden aangetrokken.”’ Als iets Tromps kracht 
als columnist is, dan is het mensen in hun eigen 
zwaard laten vallen. 
 Is dat reden genoeg om een boek te maken 
waarin al die uiteenlopende stukjes bij elkaar 
staan? Een krant is níet voor de eeuwigheid maar 
voor de vis van morgen. Moeten ook columns 
¬ puntige persoonlijke commentaren op de ac-
tualiteit ¬ na publicatie verdwijnen? Voor wie 
‘nee’ wil zeggen zijn twee antwoorden mogelijk. 
Wanneer de weergave van een lange rij columns 
een bepaalde intellectuele of maatschappelijke 
ontwikkeling laat zien, is sprake van serieuze 
meerwaarde. Men herleest niet de spitsvon-
digheden van de schrijver, maar krijgt nieuw 
inzicht in het nabije verleden. Een bundel kan 
ook gerechtvaardigd zijn wanneer deze de voort-
zetting van de column met andere middelen is, 
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zeg maar één hele lange column. De auteur komt 
dan meer en de maatschappij minder centraal te 
staan. 
 Tromp had met deze bundel vermoedelijk het 
eerste standpunt in het achterhoofd. Zijn selec-
tie geeft naar vorm en inhoud blijk van overwo-
gen ordening. Het jaar 2003 is met tien stukken 
ruim vertegenwoordigd. Daar zal een verkoop-
argument achter zitten, omdat de actualiteit de 
bundel allicht wat extra’s geeft. Maar de overige 
jaren zijn, op een enkele uitzondering na, al-
lemaal met twee tot vier columns aanwezig in 
de bundel. Volgens de achterflap van het boek is 
zijn ‘strijdkreet’: tegen het vergeten. We kunnen 
van hem leren dat veel als nieuw gepresenteerde 
ideeën eigenlijk erg oud zijn.
 En juist zijn pendelen tussen heden en verle-
den maakt dat de bundel inderdaad meerwaarde 
heeft. Het is in principe saai om een analyse uit 
1979 nog eens te lezen ¬ bijvoorbeeld dat Mil-
ton Friedman het fout zag toen hij voorspelde 
dat de democratische verzorgingsstaten ten 
onder zouden gaan. Friedman zat mis, dat weten 
we nu wel. Waarom nog eens zien dat iemand 
dat lang geleden opschreef, anders dan om ons te 
verbazen over de enorme knapheid van degene 
die dat toen ook al wist? Omdat het nuttig is om 
nog eens te zien dat de argumenten die nu con-
tra de verzorgingsstaat van stal worden gehaald, 
toen reeds ontkracht zijn. Juist vanwege het 
centraal stellen van (onvermoede) continuïteit 
in het maatschappelijke debat is het de moeite 
waard Tromps jarenoude analyses terug te lezen. 
 Hij grijpt daarbij uitgebreid terug op het 
verleden en op het buitenland. Driekwart van de 
genoemde personen in Hoe de wereld in elkaar zit 
is al lang dood en/of woonde heel ver weg. Met 
zelfspot neemt hij de bijbehorende rol van frik-
kige schoolmeester op zich. Altijd gedacht dat 
de Elfstedentocht een eeuwenoude route volgt? 
Fout! Sinds men niet meer uit Hotel de Groene 
Weide vertrekt is het eigenlijk niks gedaan met 
die roemruchte schaatstocht, legt de Fries Tromp 
uit. En het ding moet een tienstedentocht heten, 
omdat sinds 1956 Leeuwarden niet meer wordt 
aangedaan.

 Toch wringt er iets. Tromp merkt in de in-
leiding op: ‘Misschien levert dit boek (...) een 
tijdsbeeld op, maar dan wel een heel eigenaardig 
en persoonlijk tijdsbeeld.’ Koket. Juist door de 
kritische zin van de schrijver en de keurige orde-
ning van het geheel is het inderdaad eigenaardig 
dat er bijvoorbeeld geen stukjes in de bundel 
staan waarin Tromp het fout bleek te hebben. 
‘Ik vrees dat haar overstap een verlies voor de 
Nederlandse politiek inhoudt,’ schreef Tromp op 
5 november 2002 over Ayaan Hirsi Ali’s overstap 
naar de vvd. Men kan Hirsi Ali’s carrière sinds 
2003 op veel manieren duiden, echter niet als 
een verlies voor de Nederlandse politiek. Maar 
‘hoe de wereld in elkaar zit’ doet Tromp zonder 
Hirsi Ali uit de doeken.
 Over de Oostenrijkse foutmans Jµrg Haider 
citeert Tromp op 2 februari 2000 de Ameri-
kaanse president Lyndon Johnson: ‘It’s better 
to have him inside the tent pissing out than 
outside the tent pissing in.’ In plaats van dan de 
man te verketteren zou de eu volgens Tromp 
zaken moeten doen met de regering waarvan 
Haiders fpµ deel uitmaakte. Dat was zelfs min 
of meer de democratische plicht van de Euro-
pese landen. Haider speelde volgens Tromp in 
op terechte gevoelens van onzekerheid onder 
de Oostenrijkers. Door de gevolgen van globa-
lisering, immigratie en door ergernis over een 
baantjesverdelende kliek van sociaal-democra-
ten en christen-democraten was een deel van de 
Oostenrijkse bevolking klaar met de oude, nette 
partijen, en niet geheel onterecht. Dit alles staat 
in de bundel.
 Hoewel niet één op één met hem te vergelij-
ken droeg Pim Fortuyn een soortgelijke anti- 
establishment-kritiek uit als Jµrg Haider. Maar 
over hem schreef Tromp, niet in de bundel, wel 
in Het Parool op 10 februari 2002: ‘In plaats van 
hem te negeren als een over het paard getilde 
narcist, tekenden kranten en weekbladen zijn 
grootheidsfantasieën (“Ik ga vanuit het Cats-
huis regeren”) zonder commentaar op.’ Ook op 
andere plekken ¬ wel in de bundel ¬ ontzegt 
Tromp Fortuyn het recht om lukraak te kapitali-
seren op burgerlijke angst en ergernis, een pri-
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vilege dat hij Haider wel gunt. Tromp lijkt soms 
een hor voor zijn denkraam te hebben, waar 
alleen politieke partijen doorheen kunnen. Wie 
er zoals Fortuyn geen heeft of er niet in gelooft 
wordt door hem al snel niet voor vol aan gezien. 
 Ook denkt de lezer van dit boek dat de auteur 
een harmonieuze verhouding heeft met de Partij 
van de Arbeid. Over Wim Kok en over Wouter 
Bos hier niets dan goeds. Van het gemopper op 
de partijbazen dat wél regelmatig in Het Parool 
verscheen ¬ en dat ook op de site van Tromp is 
terug te vinden (http://www.denhaag.pvda.nl/
oud/tromp/Bart_Tromp.htm) ¬ krijg je in Hoe 
de wereld in elkaar zit niets onder ogen. Tromps 
Parool-Bos is door de jaren heen een praatjes-
maker met een rechtsom-zwemmende goudvis 
in zijn hersenpan. Tromps Hoe-de-wereld-in-
elkaar-zit-Bos is een man die ‘eindelijk!’ een 
verstandig stuk over de verzorgingsstaat heeft 
geschreven. Maar men kan rustig stellen dat 
Tromp zonder de jaarlijkse publieke mededeling 
dat ‘de Partij van de Arbeid aan de rand van de 
afgrond staat’ minder is. Geen minder criticus, 
geen minder mens, misschien zelfs wel meer, 
maar wel minder Tromp.
 Vanwaar deze keuze? Misschien door een ver-
langen zijn werkwijze milder of afstandelijker 

te schilderen dan deze in werkelijkheid is. Mis-
schien vanwege een voorkeur voor het ordenen 
van de columns op thema’s die geen partijgehar-
rewar toeliet. Wie weet? 
 Het gaat mij er hier niet om op basis van wat 
willekeurige citaten Tromp op vergissingen 
of spanningen in zijn redeneringen te wijzen. 
Het gaat me erom dat de columnist Tromp as 
we know him zich eerder achter een boek als dit 
verstopt dan dat hij er zichtbaar door wordt. 
Een schrijver heeft het grootste recht alleen zijn 
mooie resultaten te laten zien. Maar iemand die 
als strijdkreet voert ‘tegen het vergeten’ moet 
zichzelf betrekken bij het opmaken van de reke-
ning. Anders ontstaat een bewust onevenwich-
tige weergave van de feiten. En dan is zo’n boek 
toch een voortzetting van de column met andere 
middelen. Of, zo men wil, een zelfportret met 
roze bril. 
 Dat mag, maar dan is de ergernis over ander-
mans ‘moedwillige vergeetachtigheid’ als motief 
minder serieus te nemen. Vandaar de wenselijke 
titel voor de bundel ter ere van zijn dertigjarig 
(sic) lidmaatschap van de redactie van s&d: ‘Hoe 
Tromps geheugen in elkaar zit’. Tegen het verge-
ten: dat is al in 2008. 
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 boeken

Over de auteur  Kees van Kersbergen is hoogleraar  
politicologie aan de Vrije Universiteit in Amsterdam

Noot  zie pagina 54

De zegeningen van Fortuyn 
Opstand der burgers. De Fortuyn-revolte en het demasqué van de oude politiek 
S.W. Couwenberg, Budel, Damon 2004

De geest van Pim. Het gedachtegoed van een politieke dandy
Dick Pels, Amsterdam, Anthos 2003

De erfenis van Fortuyn. De Nederlandse democratie na de opstand van de kiezers 
Hans Wansink, Amsterdam, Meulenhoff 2004

kees van kersbergen

Er is al veel gespeculeerd over het hoe en waarom 
van het fenomeen Fortuyn en de maatschap-
pelijke onvrede die hij in 2001/2002 aanboorde. 
Niet alleen op familiefeestjes en in de kroegen, 
maar vooral ook in kranten, opiniebladen en snel 
in elkaar geflanste boekjes vlogen de theorieën je 
om de oren. Hoe was het mogelijk dat een betrek-
kelijke politieke amateur binnen enkele maan-
den de electoraal succesvolle paarse coalitie naar 
de mestvaalt der geschiedenis verwees? Hoe kon 
een flamboyante, egocentrische, ijdeltuiterige, 
homoseksuele querulant zo snel uitgroeien tot 
een gevierd en gevreesd charismatisch politiek 
leider? Waarom stemden zo veel kiezers op 15 
mei 2002 op een politieke partij waarvan de lijst-
trekker negen dagen ervoor vermoord was? Hoe 
kwam het dat de Lijst Pim Fortuyn een historisch 
unieke prestatie leverde door als nieuwkomer 
26 zetels in de Tweede Kamer te veroveren? Hoe 
kreeg de partij het voor elkaar om twee maanden 
na de verkiezingen toe te treden tot een kabinet 
met cda en vvd? Waarom vloog de lpf 87 dagen 

later al weer uit de regering en werd zij bij de 
verkiezingen van 22 januari 2003 gedecimeerd?
 Inmiddels leven we alweer ruim twee jaar 
onder een ‘gewoon’ cda-vvd-d66 kabinet, staat 
de lpf in de opiniepeilingen op afsterven, zijn 
we nog een politieke moord verder en is de grote 
vraag of de opstand van bijna eenvijfde van de 
kiezers onder leiding van Fortuyn niet meer dan 
een, zij het spectaculair, intermezzo betekende 
of juist een definitieve breuk in de politieke ge-
schiedenis van Nederland.

 
Charisma

Dick Pels ging als een van 
de eersten dieper in op deze 
vragen in zijn lijvige studie 
De geest van Pim.1 Pels neemt 
Fortuyns politieke stijl en 
gedachtegoed serieus, stelt 
ze bewust coherenter voor 
dan ze werkelijk waren 
en analyseert minutieus 

hoe de ‘demonisering’ van Fortuyns ideeën 
in zijn werk ging. Pels’ prikkelende stelling is 
dat de ‘nieuwe politiek’ zoals gepersonifieerd 
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door Fortuyn niet kan worden afgedaan als ‘een 
onbetekenende oprisping of een hysterische 
dwaling’, maar gezien moet worden als ‘van het 
grootste belang voor een verdere verdieping van 
ons democratische bestel’ (p. 178), omdat ze een 
nieuwe, in de Nederlandse politiek onderont-
wikkelde en onontbeerlijke, kwaliteit toevoegt. 
Fortuyns populistisch gedachtegoed valt name-
lijk niet goed alleen in de rationele links–rechts 
tegenstelling te plaatsen, maar moet ook in een 
‘emotionele’ of ‘sentimentele’ intuïtie-dimensie 
geplaatst worden. Deze loopt van behoudend via 
reformistisch naar extremistisch of revolutio-
nair. Fortuyns ideeën waren niet extreem-rechts, 
maar eerder centrum-rechts. Op de intuïtie-as 
zat Fortuyn echter op de grens van extreem en 
revolutionair. Deze politiek-ideologische ruimte 
en stijl duidt Pels aan met de term ‘politieke bo-
hème’. De politieke bohémien die Fortuyn was, 
ging tekeer tegen de vlakke, emotieloze, ideeën-
arme, pragmatische stijl van Paars, bracht op 
deze manier opnieuw een Groot Verhaal de 
Nederlandse politiek binnen en verzette zich zo 
tegen het ‘einde van de ideologie’.
 Fortuyns gedachtegoed en stijl behelzen  
een antwoord op de individualisering en  
¬ hieraan gekoppeld ¬ de ‘mediatisering’ van 
samenleving en politiek. De geëmancipeerde 
kiezer bindt zich aan geen partij, de politicus 
wordt een mediapersoonlijkheid en de politieke 
strijd wordt gereduceerd tot één grote populari-
teitspoll. Het is een dubbel antwoord omdat het 
enerzijds een prijzenswaardig beroep doet op di-
rect-democratische mechanismen om daarmee 
de geëmancipeerde kiezer buiten de partijen om 
acuut aan het woord te laten, maar anderzijds 
het bedenkelijke gezicht aanneemt van een be-
krompen en monocultureel gemeenschapsden-
ken dat tot xenofobie neigt.
 Hoe verhelderend en lezenswaardig Pels’ 
boek ook is, uiteindelijk levert het geen verkla-
ring voor het succes van Fortuyn. Ongetwijfeld 
sprak Fortuyn als bohémien kiezers aan met zijn 
eigen Grote, zij het niet altijd even coherente, 
Verhaal en voorzag hij zo in een behoefte aan 
de koesterende warmte van een ideologie. Een 

verwijzing naar stijl kan echter geen verklaring 
voor succes zijn, omdat de vraag waarom kiezers 
zich dan tot die stijl aangetrokken voelden on-
beantwoord blijft. Het is als met de verklaringen 
die stellen dat Fortuyns charisma zijn succes 
verklaarde. Ook dergelijke interpretaties zijn 
onbevredigend, omdat charisma hier simpelweg 
een synoniem is voor succes en we dus te maken 
hebben met een cirkelredenering.

 
Onvrede

S.W. Couwenberg, de eme-
ritus hoogleraar staats- en 
bestuursrecht uit Rotter-
dam, hoofdredacteur van 
Civis Mundi en criticaster 
van de Nederlandse politiek 
die al sinds jaar en dag de 
‘nieuwe politiek’ in Neder-
land probeert te introduce-

ren, keert zich in zijn Opstand der burgers tegen 
de interpretatie van Pels. Stijl was zeker een deel 
van de verklaring van het succes van Fortuyn, 
maar veel belangrijker was de sluimerende on-
vrede in de Nederlandse samenleving, waarop 
Fortuyn kon inspelen. Die onvrede betrof de 
twijfelachtige geneugten van de migratie en de 
multiculturele samenleving en de jarenlange 
linkse repressie van het ongenoegen hierover. 
Hierdoor bleven aan migratie gerelateerde 
thema’s volledig gedepolitiseerd, met als hoog-
tepunt de door de PvdA geleide onderdrukking 
van de onvrede onder Paars.
 Was dit misschien al voldoende voedings-
bodem voor de revolte, de potentiële aanhang 
ervoor groeide snel door de arrogantie en zelfge-
noegzaamheid van de politieke regentenklasse, 
haar extreme geslotenheid en de manier waarop 
links de taal manipuleerde ten gunste van haar 
eigen belangen. Hierdoor verkreeg de linkse 
zienswijze een positieve en het rechtse stand-
punt een negatieve bijklank. De Fortuyn-revolte 
behelsde een frontale aanval op ‘de terreur van 
politiek correct denken’. De linkse kerk pro-
beerde Fortuyn te bestrijden met de beproefde 
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wapenen van de taalmanipulatie, waarbij vooral 
gebruik werd gemaakt van wat de aanhangers 
van Pim zagen als de diabolische trits van ra-
cisme, fascisme en nazisme, zoals Dick Pels ook 
constateert. Niettemin slaagde Fortuyn erin de 
linkse ban te breken. Hierdoor kreeg de nieuwe 
politiek, waarnaar het land al zo lang snakte, ein-
delijk een kans. Couwenberg ziet deze ‘nieuwe 
politiek’ als in essentie het alternatief voor de 
post-verzuilde, elitaire regentenpolitiek die 
nog steeds voortwoekert. Het is om deze reden 
dat hij ¬ in tegenstelling tot Pels ¬ meent dat 
Fortuyn in politiek-theoretisch opzicht op zich 
niets nieuws te brengen had.
 De Fortuyn-revolte was de expressie van het 
type ‘nieuwe politiek’ waarvoor Couwenberg 
zelf al bijna veertig jaar pleit. Fortuyn was wel 
uniek in zijn stijl van denken en optreden, maar 
niet in zijn gedachtegoed. Couwenbergs karak-
terisering en duiding van de fortuynistische 
ideeën blijft door deze interpretatie overigens 
wat oppervlakkig. Bovendien verwart hij re-
gelmatig nuchtere analyse met een neiging 
Fortuyn tegen zijn tegenstanders te verdedigen. 
Op die momenten betoont Couwenberg zich 
kampioen jij-bakken. Een voorbeeld: één van 
de meest voorkomende kritiekpunten op het 
fortuynisme betreft zijn simplisme ¬ het biedt 
(onverantwoord) eenvoudige oplossingen voor 
zeer gecompliceerde maatschappelijke proble-
men. Couwenberg zegt dat deze kritiek niet 
geheel onterecht is, maar doet het punt af door 
te stellen dat ook het socialisme simplistische 
oplossingen bood. Alsof daarmee het probleem 
verholpen is.
 Als Couwenberg ingaat op de vraag of het Ne-
derlandse politieke systeem inmiddels weer in 
rustiger vaarwater is terechtgekomen en feite-
lijk weer in normale omstandigheden verkeert, 
slaagt hij er bijna niet meer in enige afstand te 
bewaren van zijn eigen politieke vooringeno-
menheid en hoop op verandering, waardoor een 
nuchtere inschatting van de werkelijke situatie 
onmogelijk wordt. Zijn antwoord komt er name-
lijk kort gezegd op neer dat de roep om nieuwe 
politiek niet mág verstommen. Het hele tweede 

deel van het boek heeft vervolgens analytisch 
niet veel meer te bieden en is een ¬ voor wie 
Couwenbergs werk enigszins heeft gevolgd ¬ 
bekend pleidooi voor het vervangen van de par-
tijendemocratie door de kiezersdemocratie, de 
definitieve doorbreking van de nog steeds door 
de verzuiling verziekte politieke cultuur, de mo-
dernisering van de monarchie en een opwaarde-
ring van de Nederlandse, nationale identiteit.

 
Hollands populisme

De interessantste en uit-
dagendste Fortuyn-studie 
is Hans Wansinks verken-
ning van de Nederlandse 
democratie na de Fortuyn-
revolte. Het is een boek 
waarin zo’n beetje alle spe-
culaties die in omloop zijn 
ter verklaring van het feno-
meen Fortuyn hetzij direct 

aan bod komen, hetzij theoretisch materiaal 
leveren voor de goed geïnformeerde en uiterst 
leesbare analyse. Wansink stelt zich allereerst 
de vraag of het Fortuynisme te duiden is als de 
Hollandse versie van het Europese populisme. 
Hij beantwoordt deze vraag bevestigend en stelt: 
‘De essentie van elke populistische beweging 
is de exploitatie van het wantrouwen van het 
zich buitengesloten voelende “gewone” volk te-
genover de politieke elite. Uit dit anti-establish-
mentkarakter vloeien de andere kenmerken 
voort. Dit is de populistische logica. De aantrek-
kingskracht van het populisme bestaat voor een 
groot deel uit zijn antipolitieke uitstraling.’ (p. 
48) De populistische beweging richt zich op het 
winnen van verkiezingen om de zittende elite, 
die verantwoordelijk is voor uiteenlopende uit-
wassen, te wippen. Politiek ondernemerschap is 
echter nodig om gebruik te kunnen maken van 
de electorale ruimte die een tot op zekere hoogte 
in diskrediet geraakt politiek systeem biedt. For-
tuyn was bij uitstek zo’n politiek ondernemer.
 Wansink wil verder weten wat het succes van 
de Hollandse populisten (Fortuyn, de Leefbaren) 
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verklaart en wat de gevolgen van de Fortuyn-re-
volte zijn voor de Nederlandse politiek. Een deel 
van zijn boek is een meeslepende beschrijving 
en typering van de Leefbaren en Pim Fortuyn, 
waarin aannemelijk wordt gemaakt dat we 
in Fortuyn inderdaad een vertegenwoordiger 
van het rechts-populisme hadden. Het lange, 
tweede deel van het boek is geheel gewijd aan 
de beschrijving van het ‘lange jaar 2002’. Hierin 
is Wansink op zijn best en komen zijn journa-
listieke kwaliteiten het best tot uiting (de voor 
dit academische proefschrift noodzakelijke 
politicologische kwaliteiten zijn overigens niet 
adequaat, maar dit terzijde). Hij beschrijft hoe 
Nederland onder Paars als in een ideologische 
verdoving verkeerde en hoe de aanslagen van 
11 september 2001 deze narcose verbraken. Vrij 
plotseling ontwaakte (althans een deel van) 
Nederland en begon het grote afkicken van Kok. 
Wansink fileert nauwgezet de aftakeling van 
Paars, de ommekeer in de opiniepeilingen, de 
opkomst van Leefbaar Nederland en Fortuyn, de 
wisselvallige en soms paniekerige reactie van 
de gevestigde partijen (en vooral ¬ met veel 
venijn ¬ die van de PvdA), de moord, de reactie, 
de verstilde campagne, de verkiezingen van 15 
mei 2002, de regeringsvorming, de afgang van 
de fortuynisten aan de macht en ten slotte het 
einde van het kabinet-Balkenende i.
 Het derde deel van het boek probeert een 
verklaring voor deze opzienbarende gebeur-
tenissen te vinden. Wie waren er nu eigenlijk 
op drift? De kiezers of de gekozenen? Wansink 
behandelt vier min of meer bekende theorieën. 
De eerste doctrine is dat het Hollandse popu-
lisme het resultaat was van onnozele, door 
de televisie gemanipuleerde kiezers die zich 
door een sluwe, ‘camera-genieke’ leider lieten 
misleiden. Wansink verwerpt deze hypothese 
door erop de wijzen dat kiezers juist betrek-
kelijk veel weten over hun eigen politieke 
voorkeuren en de standpunten van de politieke 
partijen en vrij bewust en consistent hun stem 
uitbrengen. Niet de kiezer, maar Paars was 
het probleem, omdat deze samenwerking van 
tegenpolen de mogelijkheid om te kiezen uit 

werkelijke alternatieven onmogelijk maakte. 
Zo ontaardde de consensusdemocratie in een 
machtssysteem van elitekartels.
 De tweede theorie schetst een beeld van 
calculerende kiezers die zich als consumenten 
gedragen op de electorale markt en die onte-
vreden waren over het slechte product dat ‘de 
politiek’ bood. Kiezers waren de wachtlijsten, de 
files, de verloedering van de openbare ruimte, de 
gebrekkige inburgering van migranten, de on-
veiligheid op straat simpelweg zat en rekenden 
af met de zittende elite. In een situatie waarin 
traditionele bindingen met een partij op grond 
van religie of klasse geërodeerd zijn, heeft deze 
hypothese zeker zeggingskracht.
 De derde hypothese stelt dat groepen kiezers 
zich miskend voelden omdat de gevestigde par-
tijen hun belangen onvoldoende vertegenwoor-
digden. De kern van de Fortuyn-revolte bestond 
uit ‘blanke arbeiders die in de postindustriële 
economie niet goed mee zouden kunnen komen 
en zich onvoldoende door de staat beschermd 
wisten, en uit succesvolle ondernemers die de 
staat juist als een obstakel voor hun expansie-
drift zagen’ (p. 194). Deze theorie is echter niet 
bestand tegen de feiten: wat inkomen, opleiding 
en maatschappelijke positie betreft, wijken de 
kiezers van de lpf niet af van de stemgerech-
tigde bevolking als geheel.
 De laatste verklaringshypothese is die van de 
wantrouwende kiezer die genoeg heeft van de in 
zichzelf gekeerde politieke kaste. Wansink gaat 
ver mee in deze verklaring en het laatste deel van 
zijn boek is een nadere uitwerking en beschrij-
vende illustratie van deze theorie. Hier ontwik-
kelt hij zijn centrale boodschap, namelijk dat de 
fortuynistische revolte de Nederlandse vorm 
was van het in Europa aan kracht winnende po-
pulisme. Fortuyn heeft voor een versnelling van 
de ‘normalisering’ van de Nederlandse politiek 
gezorgd. Het was een schoksgewijze ‘aanpassing 
van de Nederlandse politiek aan het gangbare 
Europese en Amerikaanse patroon’ (p. 281), dat zo 
lang door de erfenis van de verzuiling, de hieruit 
voortkomende politiek van het consensusbeheer 
en de paarse anomalie afwijkend was geweest.
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 Net als Pels en Couwenberg ziet Wansink 
grote voordelen aan de revolte en haar conse-
quenties: meer politieke betrokkenheid van kie-
zers bij de politiek, meer mogelijkheden voor di-
recte democratie, minder macht voor de Haagse 
kaasstolp en een grotere legitimiteit voor de de-
mocratie. Deze optimistische conclusies zijn tot 
op zekere hoogte te billijken voorzover ze inder-
daad nieuwe kansen voor de democratie schet-
sen. Misschien was Pim Fortuyn in deze zin een 
blessing in disguise. Hij was het die diep gevoelde, 
maar politiek nog niet uitgesproken angsten en 
ongenoegens een democratisch-politiek gezicht 
gaf. Hij gaf een zwijgende minderheid een stem 
en slaagde erin politiek daklozen het huis van de 
democratie binnen te loodsen. Fortuyn was be-
slist geen fascist, zoals Pels overtuigend laat zien 
en Couwenberg alsmaar oppert, maar hij mobili-
seerde, exploiteerde en politiseerde intussen wel 
de angst voor het vreemde, in het bijzonder voor 
moslims als de meest ‘vreemde buitenlanders’. 

Hij was daarmee de belangrijkste katalysator 
van de plotselinge manifestatie van de latente 
xenofobie in de Nederlandse samenleving.
 Het teleurstellende van de drie hier bespro-
ken boeken is dat ze niet of nauwelijks kritisch 
ingaan op welke geest hiermee uit de fles is 
gehaald en welke consequenties dit voor sa-
menleving en politiek heeft. De verzachtende 
omstandigheid is wellicht dat alle studies vóór 
de moord op Theo van Gogh zijn geschreven. 
Maar als lezer blijf je uiteindelijk toch zitten met 
de vraag of de steeds scherper wordende polari-
satie tussen de stereotiep voorgestelde moslims 
en ‘de’ Nederlanders niet de ware en tot weinig 
optimisme aanleiding gevende erfenis van het 
fortuynisme is.

Noot

1 Eerder besproken in s&d 2003/12 door R. Hartmans.
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Kloofdenken

rutger claassen
Redactielid s&d



Het kloofdenken heerst. Politici hebben het 
zelf ook in de gaten en verontschuldigen zich al 
wanneer zij ‘de’ kloof van stal halen om een lage 
opkomst of verkiezingsnederlaag te verklaren. 
De kloof is de stoplap van het politieke discours, 
de ultieme schaamlap voor elke lastige aangele-
genheid. Maar bestaat ‘de’ kloof wel?
 Er is sprake van wanneer het politieke sys-
teem geen plaats biedt aan meningen die wel 
degelijk onder de bevolking leven. Bij de laatste 
twee gelegenheden waar het kloofdenken hoog-
tij vierde ¬ de verkiezingen van 2002 en het eu-
referendum ¬ was die plaats er echter wél. Voor 
scepsis over immigratie en integratie kon men 
terecht bij Fortuyn; eu-scepsis kon men op de te-
gen-knop botvieren. De kloof bestaat alleen voor 
wie meent dat ‘gevestigde partijen’ alle signalen 
onder de bevolking moeten kunnen represente-
ren. Dat miskent een wezenlijke functie van elk 
democratisch systeem: het bieden van een po-
dium aan onvrede, niet-gevestigde partijen, een 
‘nee’. Sommige systemen slagen daar beter in 
dan andere ¬ zo werken een meerpartijenstel-
sel en referenda beide kloofverkleinend. Zolang 
een systeem onvrede een vertegenwoordiging 
biedt, is van een echte kloof geen sprake. Het 
referendum is dan ook eerder een voorbeeld van 
het dichten van de kloof (op eu-gebied liepen 
politici te ver op de troepen vooruit, eindelijk 
konden ze een keer worden teruggefloten) dan 
van het zich openbaren daarvan. 
 Als er zich sinds 2002 in Nederland al een 
kloof openbaart, dan is het niet de veelbespro-
ken politieke kloof (tussen samenleving en poli-
tiek), maar een sociale kloof (bínnen de samenle-
ving). Bij het Europese referendum volstond één 
blik op de uitslagenkaart van mijn woonplaats 
(Utrecht): de slechtere wijken zijn rood ge-
kleurd, de betere groen. Als er al een kloof is, dan 
loopt die tussen geslaagd en minder geslaagd, 

werkend en werkloos, huiseigenaren en huur-
ders, hoger en lager opgeleid. De vraag is niet 
waarom het project Europa geen vertrouwen 
kreeg van de bevolking, maar waarom het geen 
vertrouwen kreeg van de lagere middenklasse. 
 Wie moet deze kloof dichten? Politici? In hun 
deemoedige boetedoening ¬ standaardreper-
toire in het kloofdiscours ¬ suggereren ze dat 
zelf wel. Maar die beloften zijn ‘een beetje dom’. 
Ze hebben immers helemaal geen tijd voor per-
manente campagnes om ‘Europa uit te leggen’. 
Ze zouden hun eigenlijke werk verkwanselen, 
terwijl de kans dat ze u of mij tegenkomen toch 
verwaarloosbaar klein blijft. Politici kunnen niet 
meer doen dan goed luisteren en vervolgens 
aansprekende politiek aanbieden. Het is de 
burger zelf die zich, als hij iets te klagen heeft, 
voor politiek zal moeten interesseren, zich moet 
informeren en zich moet inzetten. Instanties 
die daarbij kunnen helpen zijn de grote sociali-
serende machten: media, onderwijs. Maar het 
initiatief moet van onderop komen. 
 Politici die het meewarige zelfportret van 
burgers overnemen die zich als slachtoffers 
presenteren (‘ons is niets gevraagd’, ‘de heren po-
litici doen toch wat ze willen’) houden diezelfde 
burgers in hun slachtofferrol gevangen. Ze 
zouden er beter aan doen dit geklaag te negeren 
en die burgers op te roepen in actie te komen ¬ 
zoals Mark Rutte deed met de studenten en Jan 
Marijnissen met het personeel in de zorg. Een 
remedie tegen de kloof? Don’t ask what your 
country can do for you…
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Op 1 juni werd de herziene Europese Grondwet 
afgewezen. Een historische vergissing die des te 
tragischer is omdat er in de nee-campagne veel 
onjuiste, onvolledige en uit hun verband gerukte 
argumenten en citaten zijn gebruikt. Paul Borde-
wijk, René Cuperus e.a. pleitten in de Volkskrant 
van 21 mei jl. voor een stem tegen de Grondwet. Zij 
sneden daarbij een thema aan dat ook mij zeer aan 
het hart gaat, maar dat mij juist een gewichtig ar-
gument bood om mensen tot een ‘ja’ te bewegen.
 Bordewijk c.s. beginnen met een citaat uit het 
beginselmanifest van de PvdA: ‘De bevordering 
van de Europese interne markt dreigt landen en 
parlementen onnodig te beknotten in hun moge-
lijkheden de verhouding tussen overheid en markt 
te regelen.’ Daarover zijn we het helemaal eens. 
Het huidige verdrag geeft een bijna absoluut pri-
maat aan interne markt en mededinging en schier 
onbeperkte macht aan de betreffende Commissie-
diensten. De nieuwe Grondwet biedt op minstens 
twee plekken cruciale aanknopingspunten om 
daar iets tegen te doen. En ik kan u uit eigen er-
varing verzekeren dat die nieuwe bepalingen zeer 
zwaar bevochten zijn!
 In 2000 was ik mede-opsteller van het eu-
Handvest Grondrechten in de eerste Conventie. 
Ondanks de felle tegenstand van niet in de laatste 
plaats de Nederlandse regeringsvertegenwoordi-
ger Michiel Patijn, die zulks een verachtelijk archa-
isch Frans stokpaardje vond, lukte het om in dat 
handvest de toegang tot diensten van algemeen 
economisch belang als grondrecht op te nemen. 
Dit artikel staat nu als art II-96 in de concept-
Grondwet. 
 In de tweede Conventie heeft mijn Vlaamse 
s.pa-collega Anne Van Lancker zich het vuur uit de 
sloffen gelopen om in deel III, het meer operati-
onele deel, een horizontale, voor de hele breedte 
van het verdrag geldende bepaling opgenomen te 

krijgen, artikel III-122, een van de weinige nieuwe 
bepalingen in dat derde deel. Deze luidt dat de  
Europese Unie ervoor moet zorgen ‘dat deze 
diensten functioneren op basis van beginselen en 
onder voorwaarden, met name economische en 
financiële, die hen in staat stellen hun taken te 
vervullen’. Verder staat er dat hiervoor deze be-
ginselen en voorwaarden bij Europese wet zullen 
worden vastgesteld, ‘onverminderd de bevoegd-
heid van de lidstaten om, met inachtneming van 
de Grondwet dergelijke diensten te verstrekken, 
te laten verrichten en te financieren.’ Laat deze 
bepaling nu precies het antwoord zijn op de zorg 
die in het citaat uit het beginselmanifest wordt 
uitgesproken! 
 Artikel III-122 biedt de zo node gemiste rechts-
basis voor een Kaderrichtlijn Diensten van alge-
meen (economisch) belang, waar een meerderheid 
van het Europees Parlement nu al diverse malen 
om heeft gevraagd naar aanleiding van groenboe-
ken en witboeken van de Europese Commissie en 
in relatie tot de recente omstreden voorstellen voor 
een dienstenrichtlijn van voormalig Eurocommis-
saris Bolkestein. De nieuwe Mededingingscom-
missaris Neelie Kroes heeft zich net als haar voor-
ganger Monti tot nu toe steeds van den domme 
gehouden. De ambtenaren van het Directoraat 
Mededinging weten echter donders goed dat zij 
met de nieuwe verdragsbepalingen niet meer om 
zo’n Kaderwet heen zouden kunnen. Ze zouden 
hun alleenrecht om te bepalen wat decentrale 
overheden wel of niet mogen op grond van de hei-
lige mededingingsregels moeten gaan delen met 
de Europese Raad en het Europees Parlement.
 Helaas is het Europees Parlement ook volgens 
de nieuwe Grondwet nog geen volledig medewet-
gever op het terrein van het mededingingsbeleid, 
maar in ieder geval zou er een politiek wetgevings-
debat moeten komen over de ruimte voor decen-
trale overheden om de verhouding tussen markt 
en overheid te reguleren, zonder overruled te wor-
den door Brussel. 
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 De Grondwet zou met die twee artikelen en de 
daarop te baseren verdere wetgeving dus een grote 
en noodzakelijke stap vooruit zijn. Dat is juist voor 
Nederland van uitzonderlijk belang, omdat wij 
voor de troepen uit lopen als het gaat om liberali-
sering en privatisering van zelfs die diensten van 
algemeen belang die elders in Europa nog puur 
publiek zijn, zoals de gezondheidszorg en de ar-
beidsvoorziening. Ook op andere manieren geeft 
de Grondwet meer ruimte voor subsidiariteit, zodat 
de doorgeschoten regelzucht vanuit Brussel kan 
worden beteugeld. 
 Misschien komt het omdat ik minder met 
navelstaren en meer met de dagelijkse Europese 
praktijk van interne markt en mededingingsbeleid 
bezig ben, maar de slordige oppervlakkige beoor-
deling van de verdragswijziging en het daaraan 
gekoppelde negatieve stemadvies aan alle PvdA-
leden, alsmede de volstrekte desinteresse voor wat 
sociaal-democraten in het Europees Parlement 
doen met deze en andere thema’s uit het beginsel-
programma, heeft mij pijn gedaan. Met zulke par-
tijvrienden heb je geen (sp-)vijanden van Europa 
meer nodig! 
 Het ergste is dat als gevolg van dit soort kort-
zichtige stemmingmakerij van linkse mensen 
tegen de Grondwet, de echte marktfundamenta-
listen die Europa puur als economisch samenwer-
kingsproject zien, de lachende derde zijn. Zij zullen 
munt slaan uit de impasse in de pogingen om die 
Europese markt sociaal en politiek in te kaderen. 
De verdragsbepalingen over interne markt en me-
dedinging hadden we immers al en die zullen hun 
autoriteit en voorsprong alleen maar vergroten. 
Het bindende Handvest Grondrechten in deel II 
van de Grondwet en de zwaar bevochten ver-
nieuwingen zoals art. III-122 zijn we nu voorlopig 
kwijt — precies wat de neoliberalen willen. Lees 
The Economist en de Financial Times er maar op na. 
Bolkestein en zijn geestverwanten lachen in hun 
vuistje.

ieke van den burg
Lid Europees Parlement PvdA

Een nuchtere stem
Twee weken voor het referendum vroeg een par-
tijgenoot naar mijn opvatting over de Europese 
Grondwet. Ik bekende hem dat ik het haast niet 
durfde te zeggen, maar dat ik overwoog tegen te 
stemmen. Tot mijn opluchting reageerde hij niet 
verontwaardigd of verbolgen, maar vertrouwde hij 
mij toe dat hij zelf ook tegen was.
 In mijn omgeving zijn er meer tegenstemmers. 
En allemaal voldoen ze niet aan het gangbare pro-
fiel. Het merendeel is hoog opgeleid, woont niet  
in een achterstandswijk, heeft geen proteststem  
tegen het kabinet uitgebracht en is voor Europese 
samenwerking. Hoe komt het dat deze nee-
stemmers zo weinig van zich hebben laten horen? 
 Als ik van mijzelf uitga is de belangrijkste reden 
dat het not done was om tegen te zijn. Je voelde je 
een beetje een spelbreker als je nu nog dwars ging 
liggen, terwijl er door zo veel land- en partijgeno-
ten zo hard aan het uiteindelijke resultaat was ge-
werkt. Hoe kun je ‘nee’ stemmen als je eigen partij 
voor is en talloze partijgenoten zich de benen uit 
het lijf lopen om burgers over de streep te trekken 
om ‘ja’ te zeggen? 
 Een tweede belangrijke reden is dat veel tegen-
stemmers niet het gevoel hadden dat de voorstan-
ders geïnteresseerd waren in het waarom van hun 
afwijzing. Volgens onze eigen campagneflitsen 
waren de enige vragen die ertoe deden: wat regelt 
het grondwettelijk verdrag anders dan de huidige 
verdragen en vinden we dat een verbetering of een 
verslechtering?
 Daarmee werden allerlei vragen waar mensen 
zich zorgen over maken (wat betekent het als 
er binnen een gemeenschappelijke markt grote 
verschillen in welvaart en arbeidskosten bestaan? 
Hebben we voldoende vertrouwen in het democra-
tisch gehalte van alle nieuw toegetreden en nog 
toe te treden lidstaten?) buiten de orde geplaatst. 
Dat waren vragen die bij andere gelegenheden 
gesteld hadden moeten worden: bij het Verdrag 
van Maastricht of de uitbreiding van de eu. Het 
punt is alleen dat bij die gelegenheden geen vra-
gen gesteld kónden worden. Formeel ging het 
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referendum alleen over de tekst van het grondwet-
telijk verdrag als zodanig. Maar het grondwettelijk 
verdrag is niet alleen een tekst. Het vormt ook het 
sluitstuk van een ontwikkeling die de eu de afgelo-
pen jaren heeft doorgemaakt. Over die ontwikke-
ling hebben mensen zich nooit kunnen uitspreken. 
Daarom is het logisch dat het grondwettelijk ver-
drag mede daarop wordt beoordeeld. Daar is niets 
oneigenlijks aan. 
 Er is nog nooit zoveel over Europa gesproken 
als in de afgelopen weken. Dat is winst. Binnen 
alle politieke partijen was Europa het hartelapje 
van een aantal deskundigen geworden. Gewone 
parlementariërs konden de discussie al nauwelijks 
volgen, laat staan gewone burgers. Maar voorzover 
er over Europa is gesproken was het vooral een de-
fensief debat. De campagne van de PvdA was een 
verademing vergeleken met de hel en verdoemenis 
die volgens sommige leden van het kabinet het 
gevolg van een ‘nee’ zouden zijn. Maar ook het eer-
lijke verhaal van mijn eigen partij beperkte zich tot 
het benoemen van ‘de voordelen van de Grondwet 
ten opzichte van de huidige situatie’.
 De echte discussie moet wat mij betreft nog 
beginnen: waar is Europa voor nodig en wat zijn 
de voor- en nadelen van verdere integratie? Bij die 
discussie hoort bevlogenheid, maar ook nuchter-
heid. Oost-Europa heeft er, na decennia van onder-
drukking, recht op om gesteund te worden in een 
ontwikkeling naar politieke democratie en econo-
mische welvaart. Los van de morele plicht die we 
daartoe hebben worden we daar op den duur ook 
zelf beter van. Maar de eerlijkheid gebiedt te zeg-
gen dat dit op korte termijn druk zet op de werk-
gelegenheid en de loonkosten in ons eigen land. 
Er is, zeker op korte termijn, niet steeds sprake van 
een win-win-situatie. Laten we dan ook niet doen 
alsof. En laten we zeker de mensen die bezwaren 
zien niet afserveren als mensen die nationalistisch 
zijn, die niet weten waar het over gaat of die niet 
verder kunnen kijken dan het einde van hun eigen 
straat. De neestemmers die ik ken verdienen beter.

marijke linthorst
Redactielid s&d

Helpt Lafontaine de spd?
Terwijl Labour-leider Tony Blair verzwakt, maar wel 
(opnieuw) als winnaar uit de Britse verkiezingen 
tevoorschijn is gekomen, staat zijn spd-collega 
Gerhard Schröder er aanzienlijk slechter voor. 
Schröder koos, na het electorale échec van zijn 
partij in de deelstaat Noordrijn-Westfalen (verkie-
zingen die oppositiepartij cdu tevens de absolute 
meerderheid in de Bondsraad bezorgden) voor een 
vlucht naar voren: hij kondigde vervroegde lande-
lijke verkiezingen aan. 
 De coalitie van spd en Groenen heeft een nieuw 
mandaat van de kiezers nodig, zo motiveerde hij 
zijn beslissing. Maar die heeft zulke merkwaardige 
consequenties (Schröder moet begin juli in de 
Bondsdag om een motie van wantrouwen gaan 
bedelen) en sorteert zulke onbedoelde effecten 
(oplopende ruzies tussen de coalitiepartners, 
verwarring in de spd) dat de positie van de Duitse 
minister-president nog verder is verzwakt. De cdu 
loopt zich intussen warm om, samen met de fdp, 
de regeringsmacht over te nemen. Ze heeft de rijen 
rond lijsttrekker Angela Merkel gesloten en zal met 
een gematigd programma, zonder al te scherpe 
rechtse kantjes, de verkiezingen ingaan.
 En alsof de ellende voor de spd al niet groot 
genoeg is, dreigt ze ook ter linkerzijde electorale 
concurrentie te krijgen. De wasg (een kleine partij 
van traditionele vakbondsbestuurders in het Roer-
gebied, die in mei in Noordrijn-Westfalen een paar 
procent van de stemmen vergaarde) en de in Oost-
Duitsland gewortelde, links-populistische pds (die 
bij de vorige Bondsdagverkiezingen de kiesdrem-
pel van 5% niet haalde) willen gaan samenwerken. 
Dat kan de spd nog meer stemmen gaan kosten, 
zeker als het nieuwe samenwerkingsverband de 
actieve steun zou krijgen van oud-spd-leider en 
oud-minister van Financiën Oskar Lafontaine, die 
zijn partij eind mei demonstratief verliet. 
 Een extra tegenslag voor de Duitse sociaal-
democraten dus. Of is deze linkse verdeeldheid 
— ook voor de spd zelf — minder erg dan ze op 
het eerste gezicht lijkt? Dat is de mening van de 
Duitse politicoloog Franz Walter. Als spd-kenner 
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van naam schreef hij de afgelopen jaren een aantal 
artikelen die, met de recente ontwikkelingen in de 
Duitse politiek, alleen maar aan relevantie heb-
ben gewonnen. Een links-populistische partij, zo 
luidt zijn stelling, kan kiezers binden die voor de 
spd, althans op korte termijn, onbereikbaar zijn 
geworden: groepen laaggeschoolde, laagbetaalde 
burgers die van de door Schröder c.s. nagestreefde 
sociaal-economische Modernisierung weinig te 
verwachten hebben en die hun vertrouwen in de 
gevestigde politiek hebben verloren. 
 Grote politieke partijen, zo meent Walter, kijken 
doorgaans veel te ‘mathematisch-arithmetisch’ te-
gen splitsingen en nieuwe partijvorming aan. Veel 
spd-ers bijvoorbeeld beschouwen de oprichting 
van de Groenen, begin jaren tachtig, nog altijd als 
een gevoelig verlies voor de sociaal-democratische 
moederpartij. Aanvankelijk werkte het electoraal 
ook zo uit. Maar vervolgens bleken de Groenen 
een grote aantrekkingskracht uit te oefenen op de 
veelal hoogopgeleide kiezers van de liberale fdp, 
die daardoor in veel deelstaten de kiesdrempel 
niet meer haalde. De bürgerliche Koalition van chris-
ten-democraten en liberalen ging wankelen; links 
herwon het offensief. Walter: ‘Durch die Spaltung 
der Linken hat sich ihr soziales Spektrum erheblich 
erweitert.’
 In de afgelopen vijftien jaar heeft zich iets der-
gelijks ter rechterzijde voltrokken. Op veel plaat-
sen in Europa gingen zich rechts-populistische 
protestbewegingen manifesteren. Die haalden 
aanvankelijk stemmen bij traditioneel-rechtse 
partijen weg, maar hebben op wat langere termijn 
het rechtse kamp als geheel ‘proletarischer, volks-
tümlicher, plebiszitärer’ gemaakt. Dat maakte het 
mogelijk om electoraal bij de sociaal-democratie 
in te breken en om grote groepen laaggeschoolde 
kiezers, bijvoorbeeld in Oostenrijk en Nederland, 
‘in Regierungskoalitionen mit den konservativ-
christdemokratischen Parteien ein(zugliedern)’. 
Hetzelfde is in Hamburg gebeurd, waar de rechts-
populisten als tussenschakel fungeerden voor de 
‘Wanderung der grössstädtischen Unterschichten 
von der spd in das bürgerliche Lager’. 
 Ook op het niveau van de deelstaten heeft de 
cdu inmiddels bij de betreffende groepen, voorzo-

ver ze stemmen, de overhand weten te krijgen. De 
huidige malaise van de sociaal-democratie moet 
volgens Walter voor een aanzienlijk deel daar wor-
den gezocht. Geen spd-leider is meer in staat om 
de (naar inkomen en opleiding gemeten) onderste 
20% van de Duitse bevolking in stijl en performance 
aan te spreken; om hun Lebenswelt politiek tot 
uitdrukking te brengen. En dan (Walter schreef 
het in maart 2004, maar het had gisteren kunnen 
zijn): ‘Insofern müsste die spd über einen zugkräf-
tigen, dynamischen, attraktiven Linkspopulismus 
im Grunde heilfroh, geradezu erleichtert sein. 
Denn das würde der deutschen Linken die Chance 
zurückgeben, entheimatete Wählerschichten zu er-
reichen.’ 
 Er is op Walters analyse wel wat aan te merken. 
Hij spreekt over ‘Unterschichten’ en ‘Restarbei-
terklasse’ zonder dat nader te specificeren. Verder 
laat hij de sterk veranderende sociaal-economi-
sche context buiten beschouwing en neigt hij 
tot een zeker sociologisch determinisme (alsof 
een middengroepenpartij als de spd niet meer 
programmatische speelruimte heeft dan zij de 
afgelopen jaren genomen heeft). Maar de auteur 
wijst terecht op de maatschappelijke achtergrond 
van de verschuivingen in het Duitse partijpolitieke 
landschap en helpt de lezer om de tegenstelling 
tussen ‘modernistische’ en ‘populistische’ poli-
tieke stromingen te relativeren. 
 Walters bijdragen sporen sociaal-democraten 
(en links-populisten) bovendien aan om over de 
grenzen van de eigen partij heen te kijken. Links 
versterkt men niet door voortdurend op eenheids-
fronten en program-akkoorden te hameren, maar 
door het belang van verscheidenheid en comple-
mentariteit te onderkennen en door het onderlinge 
debat te blijven voeren. Niet alleen in Duitsland.

paul kalma
Directeur wbs en redacteur s&d

F.Walter, Abschied von der Toskana. Die spd in de Ära 
Schröder (2., erweiterde Auflage), Wiesbaden, vs 
Verlag für Sozialwissenschaften, 2005.
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Tegen de slechte zorgwet
Het nieuwe zorgstelsel van minister Hoogervorst 
dreigt op een ramp uit te lopen. De bottleneck zit 
hem in de grote macht die aan zorgverzekeraars 
wordt gegeven. Zij zullen onderhandelen met huis-
artsen, ziekenhuizen, psychotherapeuten, fysio-
therapeuten en andere zorgverleners over vergoe-
dingen voor werkzaamheden. Met de een sluiten ze 
een contract, met de ander niet.
 Nu maakt het mij niet uit wie mijn potje pinda-
kaas maakt, zolang de smaak maar overeenkomt 
met het potje dat ik de vorige keer kocht. Bij het 
inkopen van een dienst wordt het al wat anders. 
De ene loodgieter is de andere niet. En die zoek ik 
dus ook graag zelf uit. In de regel is dat geen enkel 
probleem. Wanneer het om het belangrijkste in 
het leven gaat — de eigen gezondheid — geldt 
dat straks niet meer. Ik word afhankelijk van mijn 
zorgverzekeraar. Als die om wat voor reden dan ook 
geen overeenkomst heeft gesloten met de zorgaan-
bieder van mijn keuze, loop ik de kans gedwongen 
te worden naar een ander te gaan.
 Een voorproefje hiervan zien we in de fysiothera-
pie. Met een aantal therapeuten hebben zorgverze-
keraars een overeenkomst gesloten. Wie zich daar 
laat behandelen, hoeft vooraf geen toestemming te 
vragen en, als particulier verzekerde, de rekening 
niet voor te schieten. Maar wanneer de fysiothera-
peut niet op het lijstje van de zorgverzekeraar voor-
komt, moet de patiënt wel om toestemming vragen 
en is de vergoeding gelimiteerd. Meestal betekent 
dit dat er moet worden bijbetaald.
 In de nieuwe situatie is het mogelijk dat zelfs 
die bijbetalingsmogelijkheid verdwijnt. Alleen de 
rekening van een zorgaanbieder die een contract 
met de zorgverzekeraar heeft, wordt dan vergoed. 
Onder het mom van marktwerking wordt de keuze-
vrijheid van verzekerden zo drastisch ingeperkt.
 Ook voor de zorgaanbieders betekent de 
nieuwe wet een verslechtering. De recente sta-
kingen van de huisartsen zijn dan ook goed te 
begrijpen. Vorig jaar gingen de psychotherapeuten 
hun voor. Psychotherapeuten dienden met het 
zorgkantoor in hun regio overeenstemming te be-

reiken over de tarieven die zij konden declareren. 
Daar lijkt niets vreemds aan, maar omdat zij de 
keus hadden uit één zorgkantoor kon van vrije on-
derhandelingen geen sprake zijn: er moest worden 
onderhandeld met een monopolist. Saillant detail: 
de NMa verbood de therapeuten hun krachten te 
bundelen, omdat dat kartelvorming zou inhouden.
 In het nieuwe stelsel gaat dit mechanisme zich 
herhalen. Alleen wordt die ene monopolist ingeruild 
voor een paar oppermachtige zorgverzekeraars. 
Zorgaanbieders en verzekerden trekken aan het 
kortste eind. In theorie kun je overstappen naar een 
andere verzekeraar. Het is alleen afwachten of die 
contracten heeft met jouw huisarts en tandarts. En 
zo ja, wie garandeert dat het volgend jaar nog zo is?
 Voor mensen in loondienst bij een werkgever 
die een collectief contract heeft afgesloten voor 
zijn werknemers, is wisselen van verzekeraar so-
wieso onaantrekkelijk, vanwege het feit dat zij bij 
een overstap de werkgeversbijdrage verspelen. 
Het bestaan van collectieve regelingen vormt dus 
een extra beperking van de keuzevrijheid. Als een 
werkgever zou besluiten in de nieuwe situatie de 
werkgeversbijdrage niet meer afhankelijk te stellen 
van de collectieve regeling, betekent dit een einde 
aan de solidariteit op bedrijfsniveau.
 Tijdens de behandeling van de wet in de beide 
Kamers werden veel bezwaren tegen de wet ge-
uit, ook door de PvdA, maar de coalitiefracties 
gaven Hoogervorst hun zegen. Zo krijgen we er 
met ingang van 1 januari 2006 weer een stelsel bij 
dat veel burgers niet hebben gewild — dit na het 
drama van de verzelfstandiging van het openbaar 
vervoer, het op afstand van de overheid plaatsen 
van de woningcorporaties en de chaos bij de priva-
tisering van de nutsbedrijven. Er zullen problemen 
rijzen, overheid en politiek zullen de handen in de 
lucht steken en in koor roepen: ‘Daar gaan wij niet 
over, dat is een zaak van private partijen.’ De kloof 
tussen burger en politiek zal nog breder worden.
 De PvdA zou zich, net als de sp, hier niet bij 
moeten neerleggen. Nu de invoeringsdatum na-
dert zullen steeds meer mensen in de gaten krijgen 
wat er over hen heen komt. Het protest zal aan-
zwellen. Het minste wat de PvdA kan doen is deze 
protesten ondersteunen. Het feit dat de Tweede-

interventie
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Kamerfractie heeft geweigerd om het manifest van 
de huisartsen mede te ondertekenen is wat dat 
betreft een slecht signaal.

jos kuijs
Wetenschappelijk medewerker Centrum voor Lokaal 
Bestuur

Een hek erom
Krijgt Nederland gated communities — afsluitbare 
woongebieden? In Den Bosch wordt gebouwd aan 
negen afsluitbare ‘kastelen’ met ieder zo’n 70 
woningen. Op het ‘landgoed Haverleij’ is verder 
nog een golfclub te vinden; straks komt er nog een 
basisschool. De morele verontwaardiging is groot: 
de openbaarheid is in het geding. Maar zijn deze 
kastelen werkelijk reden tot zorg? 
 Moderne (middenklasse-)burgers hebben de 
drang zich van anderen te onderscheiden. De 
nieuwe kasteelbewoners hebben dat in verhevigde 
mate. Daar is niks mis mee. Als nieuwe woonvorm 
is het kasteel ook best interessant: er is tenslotte 
geen reden om de Nederlandse uitbreidingswijk 
met projectontwikkelde rijtjeshuizen te idealise-
ren. Het is bovendien goed mogelijk dat door de 
afsluiting het kasteel tot meer gemeenschaps-
vorming leidt. Misschien vormen zich wel ‘lichte 
gemeenschappen’ (Duyvendak & Hurenkamp) van 
mensen die elkaar helpen en diensten en ervarin-
gen uitruilen. 
 Maar de kasteelwijken appelleren ook aan de 
drang om je te kunnen afsluiten van de wereld. In 
hun vorm zijn ze oeroud: de nieuwe kastelen zijn 
als de wagenburg of ommuurde stad. De vraag is 
wat mensen nu motiveert terug te keren naar die 
woonvorm. Als burgers zich hiermee willen afke-
ren van de samenleving dan is dit zeer zeker wel 
problematisch. Maar het is misschien vooral ook 
tragisch: de middeleeuwse muur is immers geen 
manier om de gevaren van de moderne samen-
leving buiten te houden. De wereld is niet in een 
kasteel te organiseren: de kinderen moeten straks 
naar school en als ze groter worden willen ze al 
helemaal het kasteel uit en komen pas terug als 

de ophaalbrug al lang is opgehaald. En wat als er 
onenigheid uitbreekt binnen het kasteel? Een hoog 
inkomen is geen garantie tegen onhebbelijkheden.
 Onze Hollandse gated communities zijn een melo-
dramatische poging de werkelijkheid te ontvluch-
ten. Allerlei narigheid zal de kasteelmuren binnen 
dringen, van fijnstof tot bse. Het televisienieuws 
zal broeikaseffecten en dalende beurskoersen 
in breedband uitmeten en Hollywood zal blijven 
inspelen op angsten en onzekerheden die horen 
bij het stedelijk leven. Nederland is niet een dicht-
bevolkt land maar een dunbevolkte stad, zeggen 
planologen. Er is geen ontsnappen aan de stad. En 
voor de echt leuke dingen heeft iedereen de stad 
nog steeds nodig.
 Is de trek naar Haverleij wellicht nog onschul-
dig, de bredere trend is zorgwekkend: er vindt een 
cumulatie van afscheiding plaats. In wezen is de re-
tro-architectuur (inclusief brokkelige baksteentjes) 
het meest uitgesproken voorbeeld van een bredere 
trend naar segregatie. We werken apart, we wonen 
apart, we recreëren apart en we gaan naar aparte 
scholen. Wat straks niet meer kan worden veron-
dersteld is ervaringskennis. Perfectioneren we de 
kunst om langs elkaar heen te leven totdat we de 
ontwikkelingen in de samenleving enkel nog via de 
media moeten proberen te begrijpen? De ruimte-
lijke ordening wordt op meer fronten intoleranter: 
op tal van plaatsen worden wandelpaden omge-
legd of domweg onderbroken omdat golfclubs 
exclusiviteit opeisen. Het Britse idee van public 
footpaths, die vaak dwars over of vlak langs private 
landerijen lopen, staat toch dichter bij de sociaal-
democratie dan die drang naar exclusiviteit.
 De stad staat al eeuwenlang voor confrontatie 
en inspiratie. Vroeger ging het dan om de histori-
sche binnenstad, inmiddels kan die confrontatie 
op tal van plekken in het ‘stedelijk veld’ gevonden 
worden. Die stedelijkheid, die confrontatie en de 
dagelijkse ervaring van de samenleving kunnen 
we niet missen, ook niet in de dunbevolkte stad 
Nederland. De stad is een idee dat het waard is om 
verdedigd te worden.

maarten hajer
Redactielid s&d
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Over de auteur  Paul Bordewijk is publicist 
Noten  zie pagina 13

Denk nog eens na  
over het referendum
Zo teleurgesteld als de grote politieke partijen waren over de uitslag van 
het referendum over de Europese Grondwet, zo tevreden zijn ze met de 
volksraadpleging zelf. Is dat enthousiasme terecht? Paul Bordewijk zei nee 
tegen de Grondwet. Nu zegt hij nee tegen het referendum. 

paul bordewijk

Na de afwijzing door de kiezers van een Eu-
ropese concept-Grondwet die door een grote 
meerderheid in de Tweede Kamer werd ge-
steund, heeft bijna de hele Kamer zich voor-
stander getoond van het organiseren van meer 
referenda. Het leken wel vrijgelaten criminelen 
die pleitten voor de invoering van lijfstraffen in 
de gevangenis. 
 Zelf kan ik aan het referendum over de Euro-
pese Grondwet maar één positief aspect ontdek-
ken: de uitslag. Die maakt het de voorstanders 
van een federaal Europa onmogelijk om te con-
cluderen dat de Nederlandse bevolking zich voor 
eens en voor altijd heeft uitgesproken vóór het 
Europese project en dat er dus behalve Europese 
normen voor de kwaliteit van het zwemwater 
ook normen voor de temperatuur daarvan moe-
ten komen. Maar verder denk ik dat de gang van 
zaken alle bezwaren onderstreept die je maar 
tegen referenda kunt aanvoeren. 
 Laurens Jan Brinkhorst had volstrekt gelijk 
met zijn uitspraak dat de concept-Grondwet 
veel te gecompliceerd was om er van kiezers 
een inhoudelijk oordeel over te vragen. Zijn 

stelling riep wel de vraag op hoe hij in het kabi-
net een partij kan vertegenwoordigen die het 
referendum tot zijn kroonjuwelen rekent. Voor 
Jan Marijnissen was de complexiteit van de 
voorgestelde Grondwet reden om op te roepen 
tegen te stemmen. Misschien wat kort door de 
bocht, maar niet geheel onzinnig: hoe kun je 
aan de kiezer steun vragen voor een document 
dat die kiezer onmogelijk volledig op waarde 
kan schatten? 
 De discussie ging dan ook minder over de 
tekst van de concept-Grondwet, dan over de dui-
ding van het begrip Grondwet. Tegenstanders 
zagen daarin de (super-)statelijke pretenties 
van de Europese Unie gereflecteerd, sommige 
voorstanders beschouwden de term ‘Grondwet’ 
als een vergissing. Zij hadden het meestal over 
‘het grondwettelijk verdrag’, alsof ‘Grondwet’ 
een drukfout was. Niet direct een basis voor een 
heldere kiezersuitspraak.
 En dan was er ook het argument dat Neder-
land zich zou isoleren door de concept-Grondwet 
af te wijzen. Vóór het Franse ‘nee’ was dat op zich-
zelf best een argument, maar wel typisch een van 
bestuurders. Wanneer je van mening bent dat 
het oordeel over de concept-Grondwet bepaald 
moet worden door de internationale verhoudin-
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gen in plaats van door de mening van de kiezer, 
moet je geen referendum houden. Daarmee 
maak je de kiezer alleen maar recalcitrant. 
 Ik kan mij dan ook niet aan de indruk ontrek-
ken dat dit referendum niet werd gehouden om 
er werkelijk achter te komen wat de kiezer van 
Europa vindt, maar om de Euro-sceptici het zwij-
gen op te leggen. Dat een standpunt dat werd ge-
deeld door een coalitie die liep van GroenLinks 
tot en met de vvd desondanks door de meer-
derheid van de kiezers zou worden afgewezen, 
viel buiten het voorstellingsvermogen van de 
buitenlandspecialisten. Toch is dat bij een grote 
meerderheid van de gemeentelijke referenda 
gebeurd.
 Door zelf een raadplegend referendum uit 
te schrijven  hebben de voorstanders zich in de 
nesten gewerkt. Wie een advies vraagt, moet 
niet zelf willen bepalen hoe dat advies moet 
komen te luiden. Dat gebeurt weliswaar nog wel 
eens in de consultancy-praktijk, maar de kiezer 
is minder volgzaam dan het bureau Nyfer. En 
zeker wanneer wordt gedreigd met hel en ver-
doemenis wanneer mensen het in hun hoofd 
zouden halen om tegen te stemmen, gaan ze dat 
juist doen. Tegen deze achtergrond bepleitte de 
PvdA in de jaren ‘90 van de vorige eeuw alleen 
een correctief referendum, uitgeschreven op 
verzoek van een bepaald aantal kiezers. Ook zo’n 
soort referendum kan problemen geven, maar 
het maakt in ieder geval de voorstanders van een 
voorstel niet ongeloofwaardig wanneer ze cam-
pagne voeren.
 Bij een zelf uitgeschreven referendum moet 
je geen campagne voeren, maar de menings-
vorming overlaten aan de media. Bij het interne 
referendum dat de fnv organiseerde over de 
loonmatiging heeft dat goed gewerkt. De PvdA 
daarentegen organiseerde overal in het land 
bijeenkomsten waar alleen de voorstanders 
spraken, zonder dat men de meerderheid van 
de PvdA-kiezers overtuigde. Het gevolg is dat de 
partij in de peilingen nu is teruggevallen naar 
41 zetels. Net als de wbs waren veel PvdA-afde-
lingen daarentegen zo verstandig te kiezen voor 
het interne debat, in zaaltjes of op hun website.

 Het kabinet moest zowel het referendum 
faciliteren als het eigen standpunt verdedigen. 
Bij dat laatste is men volledig uit de rails gelo-
pen door zich niet te beperken tot advertenties 
namens de regering, maar ook anderen aan 
het woord te laten en daarbij tegenstanders uit 
te sluiten. Een kabinet dat advertentieruimte 
en zendtijd koopt ten gunste van Kamerleden 
die het met de regering eens zijn en niet ten 
gunste van tegenstanders, heeft zich ver verwij-
derd van het verbod op discriminatie vanwege 
politieke denkbeelden dat in art. II-81 van het 
concept voor de Europese Grondwet wordt be-
leden. Ik denk dat de regering zichzelf daarbij 
in de voet heeft geschoten: wie het moeilijk 
vond te kiezen tussen de argumenten van de 
voor- en tegenstanders, had vaak geen moeite 
te constateren dat de regering vals speelde en 
stemde dus tegen.
 Maar, zeggen de voorstanders van het re-
ferendum, er is nu toch eindelijk eens goed 
gediscussieerd over Europa. Dat viel echter 
hard tegen. De voorstanders dreigden dat bij 
een nee-stem het licht zou uitgaan, of vonden 
dat je als tegenstander geen huisje in Frankrijk 
mocht hebben. Sommigen beweerden in ernst 
dat je juist als je kritiek had vóór moest stem-
men. Tegenstanders maakten vaak geen onder-
scheid tussen wat nu al geldt en wat de Europese 
Grondwet zou brengen. Oud nieuws over de 
onderwaardering van de gulden bij de overgang 
naar de euro leidde tot een grote consternatie, 
maar niet tot een discussie over de voor- en 
nadelen van eigen monetair beleid van de lid-
staten. Vragen over wat wel en wat niet de taak 
moet zijn van de Europese Unie raakten onder-
gesneeuwd. En dat gold al helemaal voor de dis-
cussie wie ons in Brussel het best vertegenwoor-
digt: onze regering of het Europees Parlement.
 Politici buigen zich nu over de betekenis van 
het Nederlandse ‘nee’, zoals ooit in Delphi de 
priesters zich bogen over de uitspraken van de 
Pythia. Dat valt niet mee. Een maand voor het 
referendum hielden voor- en tegenstanders 
elkaar in de peilingen van Maurice de Hond nog 
nagenoeg in evenwicht (38% vs. 40%). Pas na 
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de campagne waren de tegenstanders duidelijk 
in de meerderheid. Toen is dus de kloof tussen 
burger en politiek ontstaan. Stel nu dat één op de 
acht kiezers zijn tegenstem heeft laten bepalen 
door zijn afkeer van de regeringscampagne. Dan 
zegt de referendumuitslag niets over het oordeel 
van de kiezer over Europa en hebben Balkenen-
des buitenlandse collega’s groot gelijk wanneer 
ze boos op hem zijn dat de Nederlandse regering 
de zaak heeft verkloot.
 Urk was de gemeente met de meeste tegen-
stemmers. Velen daar waren boos over de Euro-
pese visquota. Maar dat gebruik ik nu juist altijd 
als een voorbeeld van iets dat wèl door Europa 
geregeld moet worden. Er zijn ongetwijfeld 
tegenstemmers geweest die bang waren dat 
Polen zich met het Nederlandse abortusbeleid 
zou gaan bemoeien, maar die tegelijkertijd boos 
waren dat de Europese Grondwet geen einde 
maakte aan de stierengevechten in Spanje. En er 
zijn tegenstanders van een Europese superstaat, 
die tegelijkertijd tegen de concept-Grondwet 
stemden omdat het Europese parlement te wei-
nig te vertellen heeft. 
 Hier zie je de bezwaren die aan een referen-
dum kleven: anders dan in het parlement kun je 
voor- noch tegenstemmers op hun stemgedrag 
aanspreken. Dat betekent ook dat je bij verdere 
besprekingen over de toekomst van Europa geen 
onderhandelingsinzet kunt kiezen waarvan je 
weet dat hij wel door een meerderheid van de 
kiezers zal worden aanvaard. 
 Dat probleem had men kunnen zien aanko-
men wanneer men zijn geschiedenis beter had 
gekend en had geweten dat Nederland in 1797 
ook al een referendum heeft gehad waarbij een 
grondwet werd afgewezen.1 Toen ging het om een 
concept voor de Bataafse Republiek dat een vaag 
compromis inhield tussen, jawel, voorstanders 
van een eenheidsstaat en voorstanders van een fe-
deratie. Het compromis werd door beide partijen 
afgewezen. Nu maar hopen dat de staatsgreep die 
daarop volgde in Europa ditmaal uitblijft.
 Toch zullen er nieuwe verdragen moeten 
worden gesloten, al was het maar om een einde 
te maken aan de absurde consequenties die het 

beginsel van de vrije markt in Europa heeft ge-
kregen. Maar niemand weet hoe de kiezer daar 
echt over denkt, want ‘de kiezer’ is niet één per-
soon. Wat dat betreft is er een groot verschil met 
het referendum in Utrecht over de openstelling 
van winkels op zondag. De afwijzing daarvan 
door de kiezers vraagt geen nadere interpretatie: 
die winkels blijven gewoon dicht.
 Er zijn wel meer zaken waar ik graag een 
referendum over had gezien. De Betuwelijn en 
de hsl waren bij een referendum ongetwijfeld 
afgewezen. Dat geldt ook voor de onderwijsher-
vormingen waar we nu zo’n spijt van hebben, 

voor het nieuwe stelsel voor de gezondheidszorg 
en voor de zoveelste hervorming van de wao. 
Wanneer Alexander Pechtold als wethouder van 
Leiden niet had tegengehouden dat er een refe-
rendum kwam over de Rijn-Gouwe-lijn, zou dat 
onzalige plan allang zijn afgeschoten. Hetzelfde 
zou echter gelden voor allerlei maatregelen waar 
ik wel voor ben: matiging van de hypotheek-
rente-aftrek, tolheffing tijdens het spitsuur, ver-
hoging van de bijdrage van welvarende ouderen 
aan de aow, aanpassing van het stelsel van ge-
meenten en provincies aan de maatschappelijke 
schaalvergroting.
 De roep om een referendum komt voort uit 
de afstand tussen burger en bestuurder. Die af-
stand kan op verschillende manieren ontstaan:2 
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Burgers kunnen bij een referen-
dum tegenstemmen zonder een 
consistent alternatief op tafel te 
leggen, bestuurders komen daar 
niet mee weg. Burgers toetsen 
voorstellen geïsoleerd op  
hun eigen merites, bestuurders 
letten op de haalbaarheid van 
alternatieven
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1. Bestuurders kunnen verstrikt raken in een be-
sluitvormingsproces waarin het middel tot doel 
is geworden. Wie het project nog ter discussie 
durft te stellen, stelt zich buiten de groep. Poli-
tici rechtvaardigen hun opstelling door dingen 
te zeggen als dat er al zo lang over is gepraat, dat 
de coalitie het nu eenmaal heeft afgesproken, dat 
niets doen geen optie is, dat er nu eindelijk eens 
een knoop moet worden doorgehakt of dat je 
niet van een rijdende trein kunt springen. Tegen 
dat soort bestuurlijke verstrikking kan een refe-
rendum goed helpen.

2. Politici kunnen andere normen en waarden 
koesteren dan de meerderheid van de bevolking. 
Zij doen dat bijna per definitie omdat uit hun 
keuze voor de politiek al blijkt dat zij de publieke 
zaak meer zijn toegedaan dan anderen. Daarmee 
hangen allerlei andere keuzen samen, zoals voor 
rechtstatelijke waarden, voor het milieu en voor 
cultuur. De voorstanders van de doodstraf zijn in 
de Tweede Kamer nog veel sterker onderverte-
genwoordigd dan de tegenstanders van de Euro-
pese concept-Grondwet. 
 lpf‘ers beschouwen dat terecht als een voor-
deel van het referendum, maar d66 en Groen-
Links zouden het als een nadeel moeten zien. 
Juist bij die twee partijen is sprake van groot 
enthousiasme om die waarden buiten de macht 
van de gewone wetgever te plaatsen door ze vast 
te leggen in de Nederlandse Grondwet, in inter-
nationale verdragen of in Europese richtlijnen. 
Tijdens de campagne heb ik regelmatig gehoord 
dat het goed was dat Europa normen stelde voor 
de concentratie van fijnstof, omdat de Neder-

landse regering dat had nagelaten. GroenLinks 
maakte daar zelfs een centraal punt van. Dan stel 
je de Nederlanders dus gelijk aan Papoea’s die 
nog niet rijp zijn voor het zelfbeschikkingsrecht. 
Die moet je dan zeker niet per referendum laten 
beslissen.

3. Soms is afstand tussen burger en bestuurder 
ook heel wenselijk. In de kroeg kun je als burger 
het ene moment klagen dat niets mag in dit land 
en een kwartier later dat ze alles maar toelaten. 
Als bestuurder moet je dan toch iets specifieker 
zijn. Burgers kunnen bij een referendum te-
genstemmen zonder een consistent alternatief 
op tafel te leggen, bestuurders komen daar niet 
mee weg. Burgers toetsen voorstellen geïsoleerd 
op hun eigen merites, bestuurders letten op de 
haalbaarheid van alternatieven.

Een referendum kan onbesuisde voorstellen 
tegenhouden, maar ook leiden tot immobiliteit. 
Het liefst had ik daarom dat er in de Nederlandse 
Grondwet komt te staan dat over slechte voor-
stellen een referendum kan worden gehouden, 
maar niet over goede. Helaas, dat gaat nu een-
maal niet. Dan toch maar liever géén referenda, 
ook niet inzake kwesties waarover ik met de 
politieke meerderheid van mening verschil. Lie-
ver ∑berhaupt geen referenda, dan dat bepaalde 
problemen onopgelost blijven omdat de reme-
die wordt afgewezen door tegenstanders die het 
niet eens zijn over het alternatief. Maar moch-
ten er toch meer referenda volgen en ligt er een 
slecht voorstel voor, dan stem ik uiteraard tegen.

Noten

1 S. Schama, Patriotten en bevrij-
ders. Revolutie in de noordelijke 
Nederlanden, 1780/1813, Agon, 
Leeuwarden 1989, pp. 320-324. 

Zie ook P. Bordewijk, ‘Laat re-
ferendum over Europa liever 
achterwege’, in de Volkskrant 
15.9.2003 (www.paulbordewijk.
nl/artikelen/204)

2 P. Bordewijk, ‘Elite kan maar 

geen referendum winnen.’ In: 
Pluche, winter 2003 pp. 25-33 
(www.paulbordewijk.nl/artike-
len/188).

 

Paul Bordewijk  Denk nog eens na over het referendum



s& d  6  |  20 0 5

14

f o t o  peter hilz  |  hollandse hoog te  

Na het Franse ‘non’ en het Nederlandse ‘nee’ tegen 
de Europese Grondwet is het tijd voor bezinning. 

Wat ging er mis? Ging er wel iets mis? 
Ja- en nee-stemmers maken in s&d de balans op. 

Jan Rood beschrijft hoe de dubbelzinnige toon die 
politici jarenlang aansloegen over de Unie, bij het 

referendum als een boemerang op hen terugsloeg. 
Intussen ligt de toekomst van Nederland nog altijd 
in Europa. Donald Kalff vindt dat de bestuurlijke 

bepalingen uit de concept-Grondwet tekortschieten. 
Hij pleit voor een Europa van twee snelheden. Volgens 

Ger Verrips is Europese samenwerking de enige 
oplossing voor problemen van wereldformaat.

Rene Cuperus meent dat de kortsluiting van het ‘nee’ 
een heilzaam effect kan hebben op het Europese 

project. Jan Marinus Wiersma en Matthias Verhelst, 
ten slotte, richten de blik oostwaarts, naar de landen 

van het Nieuwe Midden.

Na het nee. 
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Over de auteur  Jan Rood is verbonden aan het Europa-
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Haag

Na het nee. Europa in analyse (1)

Wind gezaaid, storm geoogst
Niet de burger keerde zich af van Europa, maar de politiek

jan rood

Het antwoord van de regering op het massale 
‘nee’ van de bevolking tegen de Europese Grond-
wet was snel en beslist. Nederland, zo meldde 
het kabinet in het debat met de Tweede Kamer 
over de uitslag van het referendum, zal zich te-
rughoudender opstellen ten aanzien van de Eu-
ropese Unie. Dat die aankondiging gepaard ging 
met de mededeling dat Nederland zich nog har-
der zal opstellen in de discussie over de toekom-
stige financiering van de Unie, hoeft niemand te 
verbazen. Waar de financiële meetlat al enkele 
jaren de Nederlandse houding ten aanzien van 
de Unie bepaalt, werd de nee-stem dankbaar en 
voorspelbaar aangegrepen om de Nederlandse 
budgettaire eisen extra kracht bij te zetten. Ieder 
nadeel heeft zo zijn voordeel, moet men gedacht 
hebben. Maar ook ten aanzien van verdere 
uitbreiding van de Unie, laat staan verdere over-
dracht van bevoegdheden, gaat Den Haag op de 
rem staan. Het gaat, zo luidt de analyse, de bur-
ger immers te snel, het is hem of haar te veel en 
de Unie wordt te groot. En die burger, jarenlang 
veronachtzaamd door nationale politici als het 
om Europa ging, moet serieus genomen worden. 
Dat vindt ook kamervoorzitter Weisglas. De 
stemming goed aanvoelend, meldde hij dat als er 
één ding uit de Grondwet behouden zou moeten 
worden, dit de zogeheten gele-kaartprocedure 

is: de mogelijkheid voor nationale parlementen 
om aan te geven dat Europa van bepaalde zaken 
moet afblijven, omdat zij nationaal zouden zijn. 
Maar dan moest die gele kaart wel worden om-
gezet in een rode kaart, oftewel een vetorecht 
van nationale parlementen.
 Wie niet beter weet, zou na kennisneming 
van deze reacties gemakkelijk tot de conclusie 
kunnen komen dat het Kamerdebat de afsluiting 
vormde van een succesvolle campagne van rege-
ring en Kamer tegen de Europese Grondwet. In 
ieder geval wordt het in het licht van deze reactie 
moeilijk voorstelbaar dat nog een dag daarvoor 
een grote meerderheid van de Kamerleden en 
het voltallige kabinet de Europese Grondwet 
hartstochtelijk verdedigden als de onder om-
standigheden beste deal die Nederland zich kon 
wensen; en dat dan ook nog onder het aanroe-
pen, door individuele bewindslieden, van de hel 
en verdoemenis die over het land zouden komen 
in geval van een nee-stem. Dat diezelfde Kamer 
het uitbreidingproces met hier en daar het ver-
zetten van een komma als grootste beleidsdaad 
altijd breed heeft gesteund, is snel vergeten. 
Hetzelfde geldt voor de overeenstemming over 
een begindatum van de onderhandelingen met 
Turkije. Dat besluit werd toch in december 2004 
nog alom geprezen als een prestatie van we-
reldformaat en de redding van een anders toch 
wat bleekjes Nederlands eu-voorzitterschap. 
Kortom, wie slechts enkele weken terugkijkt, 
kan niet anders dan zich de vraag stellen of de 
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reactie op het nee niet een van die helaas in de 
politiek te vaak voorkomende voorbeelden van 
opportunisme is, waarbij onder het mom van 
leiderschap de politieke elite spoorslags van 
koers verandert en achter de muziek aanhobbelt, 
daarbij suggererend te weten welke toon het 
volk wil horen.

valt het nee te duiden?

Vast te stellen wat het volk wil, is overigens een 
tamelijk onbegonnen zaak. Het is al eerder op-
gemerkt, het nee-kamp wist wel waar het tegen 
was. Maar welk Europa men dan wel voorstond, 
bleef onduidelijk. En bij die constatering gaat 
het dan nog om de woordvoerders, die er geheel 
tegenstrijdige visies op na bleken te houden 
over de toekomst van de Europese Unie. Visies 
die vaak ook niet uitblonken door interne con-
sistentie. Zo werd het vooruitzicht van het ont-
staan van een Europese superstaat moeiteloos 
gecombineerd met een dreigende dominantie 
door de grote lidstaten; twee zaken die toch op 
zijn minst met elkaar op gespannen voet staan. 
De vrees voor dominantie van de grote landen 
laat zich ook moeilijk verenigen met een soort-
gelijke angst in Frankrijk, waar men juist tegen 
stemde omdat men Frans machtsverlies vreesde. 
Eenzelfde inconsistentie geldt voor de waar-
schuwing door het nee-kamp dat de Grondwet 
het einde inluidde van Nederland als zelfstan-
dige natie. Juist de soevereine beslissing van het 
volk over deze Grondwet vormt toch het beste 
bewijs dat ‘ons’ land ook na vijftig jaar Europese 
integratie nog immer bestaat. Sterker, het heeft 
¬ en we mogen toch aannemen dat het nee-
kamp door die gedachte werd geïnspireerd ¬ 
zelfs een beslissende invloed op de verdere evo-
lutie van dit proces.
 Als het dus al niet eenvoudig is er achter te 
komen waar de voorhoede van het nee-kamp 
voor staat, hoeveel moeilijker is het dan wel 
niet vast te stellen wat de bevolking met Europa 
wil. Wie in het kader van de nu aangekondigde 
brede maatschappelijke discussie aan die speur-
tocht gaat beginnen, doet er daarbij wellicht 

verstandig aan de volgende zaken in het oog te 
houden. Uit alle onderzoeken blijkt dat de steun 
van de Nederlandse bevolking voor het Europese 
integratieproces al langere tijd afneemt. Uit 
diezelfde onderzoeken blijkt echter niet dat de 
bevolking zich tegen ‘Europa’ heeft gekeerd. In-
tegendeel, opiniepeilingen wijzen er ook op dat 
diezelfde burger op bepaalde onderwerpen ¬  
o.a. buitenlands beleid ¬ juist meer Europese 
samenwerking wil en gefrustreerd is over het 
Europese onvermogen adequaat op te treden.
 Deze constatering valt dan ook moeilijk te 
verenigen met de nu breed levende suggestie 

van een gapende kloof tussen bevolking en 
politieke elite over de inhoud en richting van 
het Europese integratieproject. De elite, zo 
luidt dan de veronderstelling, zou zich vergist 
hebben in de intensiteit van een authentieke 
anti-Europese stemming onder het volk, en 
zou nu geen andere keuze hebben dan deze te 
volgen. Veeleer lijkt het echter zo te zijn dat 
een diffuus geheel van politiek onbehagen en 
maatschappelijke onvrede ¬ dat in navolging 
van de Fortuyn-revolutie in het bijzonder de 
politieke elite zelf als doel had ¬ zich via het 
referendum in volle omvang op het Europese 
project heeft gericht. Anders gezegd, het nee 
tegen de Grondwet is op zijn minst ten dele het 
resultaat van behendig politiek ondernemer-
schap, waarbij het nee-kamp ¬ daarbij effectief 
geholpen door het ja-kamp ¬ het initiatief 
naar zich toetrok, de toon van het debat wist te 
zetten, en aldus in het heersende politieke kli-
maat het pleit al in een vroegtijdig stadium in 
belangrijke mate had beslist.

Het referendum was een on-
verantwoorde daad van politieke 
roekeloosheid die bij uitblijven 
van het vereiste tegengif nog lang 
zal nagalmen

Na het nee. Europa in analyse  Jan Rood  Wind gezaaid, storm geoogst
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 Daarmee is niet gezegd dat het ja-kamp met 
een slimmere campagne alsnog de winst naar 
zich toe had kunnen trekken. Die kans was hoe 
dan ook niet groot. Wie voor Europa is, staat 
immers bij voorbaat op achterstand in dit land, 
en waarschijnlijk in meer Europese landen. 
Nogmaals, niet primair vanwege de inhoud van 
het Europese project, maar omdat ‘Europa’ wordt 
beschouwd als bij uitstek een onderneming van 
die politieke elite. En waar diezelfde politieke 
elite, zo hebben de roerige beginjaren van deze 
nieuwe eeuw ons geleerd, niet langer wordt 
vertrouwd, is ook het Europa-avontuur ver-
dacht. Zo bezien is naast het vertrouwen in het 
regentendom de Europese integratie het tweede 
slachtoffer geworden van de opstand tegen het 
establishment.

paardenmiddel referendum

Met die burger kan men daarbij slechts mede-
lijden hebben. Natuurlijk, waar het Europese 
integratieproject van een sectoraal economische 
onderneming met zeer beperkte reikwijdte tot 
een breed politiek en maatschappelijk proces is 
geworden, dat zich steeds dieper indringt in de 
samenlevingen van de lidstaten, is politisering 
en grote betrokkenheid van burgers niet alleen 
gewenst maar noodzakelijk. Dat had Joschka Fi-
scher goed in de gaten toen hij in zijn befaamde 
Humboldt-rede van mei 2000 opriep tot vast-
stelling van de politieke finaliteit van het inte-
gratieproces en daarmee de aftrap gaf voor wat 
uiteindelijk de Europese Grondwet is geworden. 
Zijn boodschap was in essentie dat Europa te 
belangrijk is geworden om de burgers erbuiten 
te houden, dat het Europa van de technocratie 
zijn eigen politieke deficit aan het scheppen was. 
Maar in een land waar debat over de Europese 
integratie niet plaatsvindt, waar juist in de rela-
tie Europa/burger sprake is van ernstig achter-
stallig onderhoud, was het toch vragen om on-
gelukken toen bij uitstek de Europese integratie 
geschikt werd bevonden voor toepassing van het 
paardenmiddel van het referendum. Een onver-
antwoorde daad van politieke roekeloosheid en 

onderschatting die bij uitblijven van het vereiste 
tegengif nog lang zal nagalmen.
 En daarmee zijn we bij de ware verantwoor-
delijken. Want juist de politieke elite heeft zich 
jarenlang geen rekenschap gegeven van het feit 
dat de Unie veranderde van de aloude economi-
sche gemeenschap van zes naar een politiek ar-
rangement met een steeds grotere geografische 
en functionele reikwijdte. Diezelfde politieke 
elite rekende het niet tot haar verantwoordelijk-

heid de Unie te verdedigen tegen een groeiende 
Euroscepsis. Integendeel, Brussel kostte teveel, 
bedreigde onze arbeidsmarkt door maar voort-
durend uit te breiden, was een ideale zondebok 
voor falend nationaal beleid, zadelde ons op met 
onuitvoerbare regelingen en stond model voor 
ongebreidelde regelzucht. Dat was de boodschap 
die naar de burger werd uitgezonden. Dat Ne-
derland zelf bij al die besluiten betrokken was en 
vaak aan de wieg ervan had gestaan, werd voor 
het nationale publiek zorgvuldig verborgen ge-
houden. Dat vervolgens diezelfde burger, plots-
klaps uitgedaagd door de politiek, ook wel weg 
wist met kritiek op Brussel, hoeft dan niet meer 
te verbazen. Wie de wind van Euroscepsis zaait, 
zal storm oogsten!

de geest uit de fles

Kortom, niet de burger heeft zich afgekeerd 
van Europa, maar de politiek. Een gegeven dat 
nog eens pijnlijk wordt onderstreept door de 
paniekreactie in antwoord op de uitslag van het 
referendum. Een paniekreactie, omdat het maxi-
male dat op dit moment aan de hand van het re-
ferendum kan worden geconcludeerd is dat bur-
gers ontevreden zijn met de wijze waaróp het 
Europese integratieproces zich voltrekt. Te zeer 
heeft men het gevoel ¬ de beeldspraak is veel-
vuldig gebruikt ¬ in een trein te zijn beland die 
met hoge snelheid naar onbekende stemming 

Na het nee. Europa in analyse  Jan Rood  Wind gezaaid, storm geoogst

Europa is geen hsl, veeleer het 
boemeltje naar Medemblik
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dendert. Gebrek aan zeggenschap over bestem-
ming, reistijden en prijs van het kaartje ¬ dat 
lijkt het belangrijkste bezwaar te zijn, waarbij 
de burger toch vooral geïnteresseerd lijkt in de 
finaliteit van het integratieproces. Waar gaat het 
naar toe? Bij dit alles dient overigens te worden 
opgemerkt dat het met die snelheid wel meevalt: 
geen hsl maar veeleer het boemeltje naar Me-
demblik.
 Voor de wijze waarop in Nederland Europa-
politiek wordt bedreven betekent dit alles in 
ieder geval dat de politiek is gegijzeld door de 
slagschaduw van volgende referenda. De roep 
om belangrijke beslissingen (bijvoorbeeld over 
verdere uitbreiding of een volgende verdrags-
wijziging) inzet te maken van een referendum, 
zal moeilijk te weerstaan zijn. Minimaal levert 
dat een grotere onvoorspelbaarheid op van de 
Nederlandse opstelling vis à vis de Unie en me-
delidstaten, het zal de krachten die pleiten voor 
grote(-re) terughoudendheid in de kaart spelen 
en het beperkt hoe dan ook de speelruimte op 
het toch al zo complexe Europese speelveld. 
Wie voor minder Europa is ¬ ‘Europe light’, 
zoals dat tegenwoordig modieus heet ¬ zal dit 
als winst beschouwen. Wie echter de overtui-

ging is toegedaan dat de toekomst van dit land 
onlosmakelijk verbonden is met een actieve 
opstelling binnen de Unie, ziet in deze ontwik-
keling gevaren.
 De uitslag van het referendum en in het bij-
zonder de reactie daarop, accentueren daarnaast 
een verschuiving in de Nederlandse positie van 
een land dat als founding father een bijzondere 
verantwoordelijkheid voor het project ervoer 

¬ noem het ownership ¬ naar een land dat in 
toenemende in het kamp van de Eurosceptische 
lidstaten terechtkomt; en ook zo door de andere 
lidstaten wordt gepercipieerd. Ook hier zien 
sommigen winst. Dwarsliggers zouden meer 
binnenhalen. Maar een Unie die in toenemende 
mate door dwarsliggers wordt gedomineerd, 
werkt niet. En dat kan toch niet in het Neder-
lands belang zijn.
 Tot slot, het wordt in alle toonaarden ont-
kend door de tegenstanders van de Europese 
Grondwet: hun nee-geluid mocht niet worden 
geïnterpreteerd als een stem tegen Europa of de 
Europese samenwerking. En, inderdaad, soms 
klonk ook de roep om meer Europa door. Maar 
in grote lijn was het verzet tegen de Grondwet 
een uitdrukking van een (terug-)verlangen naar 
een Nederland dat het eigen lot meer in eigen 
hand zou hebben. Dat geldt bij voorbaat voor 
de rechterflank van de nee-stem, waar de klein-
christelijke partijen altijd onder de vlag van 
god, koningshuis en vaderland de trom van de 
nationale soevereiniteit hebben beroerd. Maar 
die opvatting zit breder en dieper en sluit aan 
bij een reeds langer waarneembare neiging de 
buitenwereld vooral als bedreigend te zien, de 
rug naar Europa te keren en zich achter de dijken 
te verschuilen. Een vorm van neutralisme die 
slechts de schijn van veiligheid en soevereiniteit 
oplevert. Maar de buitenwereld verandert er au 
fond niet door en Nederland krijgt er ook niet 
meer greep op. 
 Integendeel. Ook zonder Nederland gaat 
de economische schaalvergroting verder. De 
mondiale verhoudingen veranderen. Ons eco-
nomisch belang bij herstructurering van de 
continentale economieën blijft onveranderd 
groot. De directe wereld om ons heen wordt niet 
veiliger. En de zeespiegel stijgt niet minder snel. 
Natuurlijk, dat betekent niet dat de Unie zich 
tot in detail met van alles moet bezighouden. 
Maar de hoofdrichting van de Nederlandse ex-
terne opstelling kan gelet op ligging en kwets-
baarheid van deze samenleving niet anders 
zijn dan internationaal, met de Unie als eerste 
ankerpunt en baken. 
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De nationale politiek in Neder-
land moet doen wat men zo lang 
heeft nagelaten: Europese 
integratie inzet maken van het 
normale partijpolitieke spel
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hoe verder?

Intussen is het grondwettelijk verdrag dood. Een 
plan-b tot redding van het verdrag is er niet en 
zal er waarschijnlijk ook niet komen. In ieder 
geval zou het onverstandig zijn de nu levende 
suggestie te volgen om via de achterdeur delen 
van de Grondwet te transplanteren naar het Ver-
drag van Nice. Juridisch is dat al heel lastig, of er 
politiek overeenstemming valt te bereiken over 
wat wel en wat niet, is zeer twijfelachtig. Maar 
het is vooral onverstandig omdat zo’n handels-
wijze de burger nog verder zou vervreemden 
van de Unie. Wat rest is inderdaad de noodzaak 
van een time-out, een periode van bezinning 
onder de vlag van consolidatie. Ook al omdat 
onder de huidige politieke omstandigheden bin-

nen een aantal lidstaten iedere mogelijkheid van 
een herstart kansloos is. Aangeschoten wild als 
Chirac, Berlusconi, Schrµder en ook Blair is niet 
in staat om het politieke leiderschap te tonen 
waar de Unie om vraagt. Daartoe is eerst een 
wisseling van de wacht nodig. Intussen moet de 
nationale politiek in Nederland doen wat men 
zo lang heeft nagelaten: Europese integratie in-
zet maken van het normale partijpolitieke spel. 
Niet via het paardenmiddel van het referendum, 
maar door Europa een onlosmakelijk onderdeel 
te maken van de nationale politiek en verkie-
zingsprogramma’s en dus mede inzet te maken 
van verkiezingen. Alleen langs die weg zal 
Europa als thema in de nationale politiek weer 
‘normaal’ kunnen worden.

Na het nee. Europa in analyse  Jan Rood  Wind gezaaid, storm geoogst
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Na het nee. Europa in analyse (2)

Waarom euroland nu  
het voortouw moet nemen

donald kalff

Alle landen van Europa, inclusief Turkije, heb-
ben baat bij de afwijzing van het Verdrag tot 
Vaststelling van een Grondwet voor Europa. In 
tegenstelling tot wat politici hun kiezers voor-
houden bestaat er wel degelijk een politiek en 
economisch aantrekkelijk alternatief. Verder-
gaande samenwerking tussen de eurolanden, 
tevens Schengenlanden, blijkt behalve economi-
sche ook politieke voordelen te bieden.

de prijs van vrede

Rond 1990 verstomde het langlopende debat 
over de vraag of aan verbreding of juist aan ver-
dieping van de Europese gemeenschap voorrang 
moest worden gegeven. Het uiteenvallen van 
de Sovjet-Unie bood West-Europa een eenma-
lige kans haar invloed ver naar het oosten uit te 
breiden en tegelijkertijd Oost-Europeanen een 
nieuw politiek, economisch en cultureel perspec-
tief te bieden. Lidmaatschap van de Europese Ge-
meenschap was uiteraard het meest geëigende 
middel om deze doelen te bereiken. Haast was 
geboden opdat de beweging onomkeerbaar zou 
zijn. De toelatingseisen, in het bijzonder op eco-
nomisch gebied, konden niet te hoog worden op-

gevoerd. Verder dienden nieuwe landen en bloc 
toe te treden, al was duidelijk dat sommige lan-
den niet aan alle toelatingseisen zouden kunnen 
voldoen. Nederland ontdekte dat toen gegronde 
bezwaren tegen het toetreden van Polen werden 
weggewuifd. Slechts Roemenië en Bulgarije, 
landen met een uitzonderlijk grote achterstand, 
dienden enige jaren vertraging te accepteren. 
Ook op dit moment dient verdere uitbreiding 
van de eu vooral nastrevenswaardige politieke 
doelen: stabilisatie van de Balkan en een seculier 
Turkije. 
 De geschiedenis zou hard hebben geoordeeld 
over de West-Europese regeringen die deze his-
torische kansen hadden gemist, maar alles heeft 
een prijs. Vrede in Europa vormt daarop geen 
uitzondering. Deze prijs is als volgt opgebouwd.
 Het perspectief op een gemeenschappelijk 
Europees buitenlands beleid moest de facto 
worden opgegeven. Uiteraard kan van de Oost-
Europese landen, wier beleid op dit terrein ge-
durende decennia door Moskou werd bepaald, 
niet worden verwacht dat zij Brussel als nieuw 
machtscentrum accepteren. Gevoegd bij de te 
bestendigen en uit te bouwen speciale relatie 
tussen het Verenigd Koninkrijk en de Verenigde 
Staten levert dit een giftig brouwsel op. De per-
manente voorzitter van de Raad en de Europese 
Minister van Buitenlandse zaken hadden daar 
weinig aan kunnen veranderen, vetorechten 
van individuele landen zijn diep in de concept-
Grondwet verankerd.
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 Ook zijn, met het oog op de belangen van de 
nieuwe leden, de noodzakelijke fundamentele 
hervormingen van het Europese landbouw- en 
regionale beleid met tientallen jaren uitgesteld. 
Monsterverbonden tussen respectievelijk 
Frankrijk en de Oost-Europese landen en de 
Zuid- en Oost-Europese landen ¬ het laatste 
verbond beoogde op zijn minst de totale omvang 
van regionale steun op peil te houden ¬ staan 
daar borg voor.

 In de derde plaats blijkt nu dat het tempo van 
de ontwikkelingen de steun voor het Europese 
project in West-Europa ernstig heeft aangetast. 
Er was geen keus, maar politici hebben dit niet 
kunnen of durven uitleggen.
 Een onnodig hoge prijs voor de vrede werd 
gevraagd in de vorm van de herziening van de 
eu-besluitvorming, of beter gezegd: in de vorm 
van het ontbreken van wérkelijke herziening 
daarvan. Het Verdrag is gestold wantrouwen: 
tussen kleine en grote landen, tussen landen 
met zeer geavanceerde of juist op landbouw 
gebaseerde economieën, tussen Duitsland en 
Frankrijk, tussen de voormalige Sovjet-satellie-
ten, tussen (al dan niet verkapte) federalisten 
en beschermers van de nationale soevereiniteit. 
Hoe valt anders te verklaren dat tot 2014 de Euro-
pese Commissie uit vijfentwintig leden zou be-
staan? Dat een uiterst gecompliceerd samenspel 
van Raad en Parlement zou worden opgetuigd 
om op basis van Commissie-voorstellen tot 
nieuwe wetgeving te komen? Dat de bevoegd-
heden van Raad, Parlement en Commissie van 
terrein tot terrein zouden verschillen? Dit alles 
tegen de achtergrond van het vergroten van de 
macht van de parlementen van de lidstaten die 
de mogelijkheid zouden hebben gekregen voor-
stellen van de Commissie ter heroverweging te-
rug te sturen. Verder zou op belangrijke beleids-
terreinen het nationale recht op veto zijn blijven 
bestaan en hebben vele individuele landen in 

hun wijsheid uitzonderingsposities bedongen 
en noodremprocedures afgedwongen. Ten slotte 
zou besluitvorming ernstig zijn bemoeilijkt 
doordat het Verdrag onvoldoende prioriteiten 
stelt en het Hof van Justitie op vele terreinen, na 
ongetwijfeld lange procedures, helderheid had 
moeten verschaffen. 
 Precies op het moment dat Europa grote 
en verreikende beslissingen moet nemen om 
haar ambitieuze doelstellingen op economisch, 
sociaal en milieu terrein te realiseren zou ver-
lamming haar deel zijn geworden en zouden 
middelpuntvliedende krachten meer en meer 
voelbaar zijn geworden. Waar Frankrijk en het 
Verenigd Koninkrijk er nooit een geheim van 
hebben gemaakt dat het Europese project Franse, 
respectievelijk Britse doelen dient, zou dit in 
toenemende mate voor Duitsland en Nederland 
hebben gegolden. De recente grote conflicten 
over het Groei- en Stabiliteitspact, over de dien-
stenrichtlijn en over de meerjarige begroting 
zijn mede of direct door de uitbreiding van de 
eu opgeroepen. De voorziene wijzigingen in de 
eu-besluitvorming zouden het beslechten van 
deze en de vele te verwachten conflicten eerder 
moeilijker dan makkelijker hebben gemaakt. Dit 

alles klemt des te meer omdat in tegenstelling 
tot vorige pogingen om de besluitvorming te 
verbeteren, er deze keer geen enkel perspectief 
was op een grondige herziening op enig mo-
ment in de toekomst. De procedure die daarvoor 
gevolgd zou moeten worden biedt zeer weinig 
hoop. De constatering van Giscard d’Estaing dat 
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het Verdrag de komende vijftig jaar haar waarde 
zou bewijzen was in dit licht veelzeggend. 
 Tekortschietende besluitvorming, zonder 
zicht op betekenisvolle verbeteringen maakt 
het onmogelijk dat Europa haar economische en 
politieke potentieel zal realiseren. Op deze gron-
den dient het Verdrag te worden afgewezen.

een europa van twee snelheden

Gelukkig laten politici ons nu al weten dat 
nieuwe onderhandelingen geen resultaat 
kunnen opleveren dat recht doet aan de zeer 
uiteenlopende redenen die worden aangevoerd 
om het verdrag af te wijzen. Druk van de eu op 
landen die het Verdrag hebben afgewezen om 
het in tweede instantie alsnog te omarmen zal 
tot niets leiden. Tegelijkertijd moet ten koste 
van alles worden voorkomen dat afwijzing van 
het Verdrag tot een diepere en oncontroleerbare 
crisis voert. Verder wordt de noodzaak de econo-
mische groei en de veiligheid in Europa op korte 
termijn te bevorderen door niemand betwist.
 Het ligt daarom voor de hand dat de eurolan-
den het initiatief nemen tot intensieve samen-
werking op economisch, fiscaal en sociaal ter-
rein om zo de voordelen van de gemeenschappe-
lijke markt en de gemeenschappelijke munt ten 
volle te benutten. Het ligt ook voor de hand dat 
de Schengenlanden ¬ en coalities van landen 
binnen deze groep ¬ hun goede werk voortzet-
ten. Deze stappen sluiten aan bij de belangrijk-
ste zorgen van Europese burgers.
 De Europese Monetaire Unie en het verdrag 
van Schengen maken al integraal deel uit van het 
Verdrag van Nice, waardoor op beide terreinen 
het Europa van de twee snelheden al sinds jaar 
en dag een feit is. Ter versterking van deze de-
gelijke basis zouden de eurolanden een beroep 
moeten doen op de mogelijkheid voorzien in het 
Verdrag van Nice dat elke groep van minimaal 
acht landen, met een gekwalificeerde meerder-
heid in de Raad, op elk terrein dat het verdrag 
kent tot verder reikende samenwerking kan be-
sluiten. Interessant is dat het Verdrag van Nice 
niets zegt over de intensiteit van die samenwer-

king en daar geen grenzen aan stelt.
 Uiteraard moet daarbij wel aan een aantal 
voor de hand liggende voorwaarden zijn vol-
daan. Alle bestaande verdragen en voorschriften 
dienen te worden gerespecteerd, er mogen 
geen lidstaten worden uitgesloten en de kosten 
verbonden aan de intensievere samenwerking 
moeten door de betrokken lidstaten zelf worden 
gedragen. Verder zijn plannen tot verdere in-
tensivering van samenwerking van een beperkt 
aantal landen onderhevig aan communautaire 
besluitvormingsregels en moeten ze aan de Raad 
ter goedkeuring worden voorgelegd.

 Tot op dit moment wordt door sommigen 
intensivering van samenwerking tussen een 
beperkt aantal landen gezien als een laatste red-
middel als alle pogingen om oplossingen voor 
de eu als geheel te vinden hebben gefaald. Het is 
echter duidelijk dat als de euro- en de Schengen-
landen besluiten om hun volle politieke gewicht 
in de schaal te leggen, ze hun invloed op vele 
momenten en langs vele formele en informele 
wegen kunnen laten gelden. Het feit dat alle eu-
rolanden (met uitzondering van Ierland) tevens 
Schengenland zijn en dat omgekeerd Noorwe-
gen (een Schengenland) en nu ook Zwitserland 
via een veelvoud van verdragen met de eu deel 
uitmaken van de Europese economische ruimte, 
garandeert een sterke machtsbasis voor een 
West-Europa zonder het Verenigd Koninkrijk.
 Voor wat betreft de mogelijke bijdrage van 
de eurolanden aan een nieuwe start: alleen al de 
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aankondiging van intensievere samenwerking 
zal de kans op een spoedig toetreden van Dene-
marken en Zweden tot de eurozone vergroten. 
Andere, in het oog springende voordelen van 
een dergelijk initiatief zijn:
>  Het biedt ¬ gezien de politieke en econo-

mische problemen in Duitsland, Frankrijk 
en Italië ¬ de kleinere eurolanden een 
unieke kans om degelijke grondslagen voor 
intensieve economische samenwerking uit 
te onderhandelen. Het Europa van de onder-
tekenaars van het eerste verdrag van Rome, 
waar in Frankrijk met veel nostalgie op wordt 
teruggekeken, is definitief geschiedenis.

>  Het slechten van de nog aanzienlijke bar-
rières voor een vrij verkeer van mensen, 
kapitaal, goederen en diensten kan zonder 
het Verenigd Koninkrijk en de tien nieuwe 
lidstaten in een stroomversnelling worden 
gebracht. Snelle overeenstemming over een 
dienstenrichtlijn, ook betrekking hebbend 
op financiële diensten, is mogelijk, alsook de 
verdere liberalisering van geld- en kapitaal-
markten ¬ dit alles zonder Britse ideologi-
sche ballast en zonder de noodzaak de belan-
gen van de City onder alle omstandigheden in 
het oog te houden.

>  Het doet recht aan de praktijk waarin al lang 
op economisch, sociaal en fiscaal terrein 
discussies gaande zijn tussen ambtenaren 
en ministers van eurolanden, die hun goede 
werk echter vaak verloren zien gaan door 
politieke taboes die op deze terreinen rusten. 
De eurolanden beschikken al over een infra-
structuur voor hun besluitvorming en kun-
nen snel tot actie overgaan.

>  Andere eu-landen zullen op individuele basis 
en na aan redelijke, maar degelijke, voor-
waarden te hebben voldaan tot de Eurozone 
worden toegelaten, waardoor de cohesie van 
de samenwerkende eurolanden bewaard blijft 
en Europa op termijn op een hoger niveau van 
welzijn en integratie kan uitkomen. Slovenië, 
Estland en Litouwen, gevolgd door Letland, 
Cyprus en Malta zouden daar binnen een be-
perkt aantal jaren van kunnen profiteren.

>  Roemenië en Bulgarije ¬ landen die op dit 
moment grote problemen hebben om aan 
alle voorwaarden voor toetreding tot de eu te 
voldoen en wier overheids-, justitieel en poli-
tie-apparaat nog veel verbetering behoeven, 
een proces dat nog jaren zal vergen ¬ treden 
uiteraard toe tot het Verdrag van Nice, tegen 
aanmerkelijk geringere politieke kosten. Het-
zelfde geldt voor Kroatië, Servië en Montene-
gro en Bosnië-Herzegovina.

>  Van cruciaal belang is dat op het moment dat 
continentaal West-Europa door intensievere 
samenwerking een eigen identiteit opbouwt, 
politieke, religieuze en emotionele bezwaren 
tegen toetreding van Turkije tot de eu voor 
een deel of mogelijk zelfs geheel wegvallen. 
De economische integratie van Turkije in 
Europa kan daardoor aanmerkelijk worden 
versneld. Daarmee vallen de risico’s die op 
dit moment worden gelopen door Turkije op 
niet mis te verstane en vernederende wijze 
op afstand van de eu te houden, weg. Grote, 
potentieel destabiliserende, binnenlandse 
conflicten in Duitsland en Frankrijk over de 
toetreding van Turkije worden in de kiem ge-
smoord.

>  Dit alles geldt mutatis mutandis ook voor Oe-
kraïne, voor Wit-Rusland en op de lange ter-
mijn voor Rusland. Vooral de toetreding van 
Rusland tot het Verdrag van Nice is, ongeacht 
hetgeen de huidige machthebbers daarover 
te berde brengen, gezien de tekortschietende 
olie- en gasproductie van de eu, van het 
grootste belang. 

exit angelsaksisch model

Doorslaggevend zou het feit moeten zijn dat de 
eurolanden zonder het Verenigd Koninkrijk in 
staat zijn om hun historisch gezien zeer suc-
cesvolle vorm van kapitalisme, inclusief de aan-
dacht voor maatschappelijke cohesie en onder-
linge solidariteit, op hun eigen wijze grondig te 
moderniseren en daardoor te beschermen. Het 
zijn valse profeten die beweren dat Europa op 
onoverbrugbare afstand van de Verenigde Sta-
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ten staat en dat het niet is opgewassen tegen de 
nieuwe Aziatische grootmachten. Ondanks de 
enorme concurrentievoordelen die de Verenigde 
Staten in de jaren negentig in vergelijking met 
de Europese Unie genoten, was de economische 
groei, gecorrigeerd voor verschillen in bevol-

kingsgroei en enkel statistische anomalieën, 
gelijk. Het schijnbare succes van de Verenigde 
Staten gedurende de eerste ambtsperiode van 
president Bush moet worden gezien in het licht 
van de stijging van de overheidsuitgaven met 
een derde, het verlagen van de belastingdruk van 
20 naar 16 procent van het bnp en een daling van 
het officiële rentetarief van 6,5 naar 1 procent ¬ 
met negatieve reële rente en een overspannen 
huizenmarkt tot gevolg en een consument die 
ophield met sparen en zijn schulden met 50 pro-
cent opvoerde.
 Voor het Europese bedrijfsleven wordt het 
gemakkelijker weerstand te bieden tegen de An-
gelsaksische wijze van ondernemen. Het creëren 
van economische waarde door concentratie op 
toekomstige kasstromen kan centraal komen te 
staan in plaats van het verbeteren van aandeel-
houdersrendement, niets meer en niets minder 
dan het zo snel mogelijk opstuwen van de aan-
delenkoers. In breder verband kunnen Europese 
ondernemingen makkelijker ontsnappen aan 
het web van verwachtingen dat Amerikaanse 
beleggers, strategie-adviseurs, investeringsban-
kiers, financiële analisten, journalisten en kre-
dietbeoordelaars spinnen rond beursgenoteerde 
ondernemingen. Het keurslijf van de ineffec-
tieve en inefficiënte organisatie van Angelsaksi-
sche ondernemingen blijft hun zo bespaard.

 Er kan afstand worden genomen van een 
Angelsaksische wereld waarin alles geoorloofd 
is dat niet expliciet door de wet of door middel 
van contracten is uitgesloten. De eurolanden 
kunnen nog kiezen vóór overheidssturing op 
basis van beginselen met een toetsing achteraf 
en tégen sturen op basis van regelgeving die het 
Angelsaksische ondernemingsklimaat in toene-
mende mate verziekt. 
 Verder liggen de transactiekosten in het 
economische verkeer in Europa, vergeleken 
met de Verenigde Staten, op een structureel 
lager niveau. In een wereld waarin het aantal 
samenwerkingsverbanden van ondernemingen 
explosief stijgt is dat een oplopend voordeel 
dat niet teloor mag gaan door import van de op 
wantrouwen gebaseerde Amerikaanse vorm van 
ondernemen.

nieuw vertrouwen in europa

Belangrijke voorwaarden voor een initiatief 
van de eurolanden zijn vervuld. De onderlinge 
afhankelijkheid van de grote handelsblokken is 
veel geringer dan algemeen wordt aangenomen, 
de omvang van de handel tussen de Verenigde 
Staten en Europa schommelt al tientallen jaren 
rond de 7 procent van het bnp. Buitenlandse 
directe investeringen vormen een fractie van het 
totaal en zijn geconcentreerd binnen de regio. 
Het uitbesteden van werk naar landen buiten 
de regio raakt nu al aan commerciële en opera-
tionele beperkingen onderhevig. Voorzover de 
concurrentiekracht van de eu van belang is, kan 
worden geconstateerd dat het aandeel in de we-
reldhandel van eu en de Verenigde Staten gelijk 
is, dat de eu een structureel overschot kent op de 
handelsbalans met de Verenigde Staten en dat 
de export van de eu naar China op een hoger ni-
veau ligt dan de export vanuit de vs ¬ ondanks 
de aanzienlijke waardestijging van de euro ten 
opzichte van de yuan en de dollar.
 Verder staan de sterren aan het politieke 
firmament gunstig voor een initiatief van de 
eurolanden. Het lijkt op dit moment onwaar-
schijnlijk dat Schrµder, Chirac, Berlusconi en 
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Balkenende de verkiezingen van 2006 en 2007 
politiek zullen overleven. Daarmee verdwijnt 
een generatie politici die de afgelopen jaren elke 
vorm van geloofwaardigheid heeft verloren (zo-
als bevestigd in recente grootschalige onderzoe-
ken naar de opvattingen van Europese burgers), 
wier vergeefse verdediging van het Grondwette-
lijk Verdrag hun zal worden aangerekend en die 

zeker niet in staat zal zijn de weg uit de onver-
mijdelijke Europese crisis te wijzen. Zapereto en 
Prodi, de laatste naar alle waarschijnlijkheid de 
nieuwe Italiaanse regeringsleider, behoren tot 
de meest toegewijde Europese leiders in landen 
waar de Europese gedachte meer dan elders on-
der de bevolking leeft.
 Blair, de enige Britse politicus met een meer 
dan theoretische kans om het Verenigd Konink-
rijk te winnen voor het Verdrag en voor de Euro, 
is politiek dodelijk gewond uit de recente Britse 
verkiezingen gekomen. Het Verenigd Konink-
rijk heeft baat bij de afwijzing van het Verdrag, 
maar de eurolanden hebben aan vrijheid gewon-
nen doordat niet langer op een Brits ‘nee’ tegen 
de euro hoeft te worden gewacht. 
 Dit laat onverlet dat ook voor het Verenigd 
Koninkrijk grote voordelen zijn verbonden aan 
de verdere integratie van de eurolanden. De 
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versnelde uitbreiding van de eu die daardoor 
mogelijk wordt sluit aan bij lang gekoesterde 
wensen. De extra economische groei op het 
continent die het gevolg zal zijn van verdere 
economische integratie komt het Verenigd 
Koninkrijk direct ten goede. Doordat de positie 
van euroland als belangrijkste handelspartner 
van het Verenigd Koninkrijk verder zal worden 
versterkt, zal het pond sterling in toenemende 
mate kunnen profiteren van de stabiliteit van de 
euro. Weliswaar zonder dat Londen invloed kan 
uitoefenen op het beleid van de ecb, maar ook 
zonder flankerende beperkingen ¬ een positie 
die Noorwegen al sinds jaar en dag inneemt. Ten 
slotte zou een einde komen aan een verschil van 
oriëntatie dat de Engelse politieke verhoudingen 
nu al veertig jaar vergiftigt.
 De scheiding der wegen van het Verenigd 
Koninkrijk en continentaal Europa lijkt op het 
eerste gezicht een groot offer te vragen. Een Eu-
ropese defensiemacht lijkt onder die omstandig-
heden verder weg dan ooit. De vraag is echter of 
een land dat zich zo volledig heeft overgeleverd 
aan de fictie van een bijzondere band met de Ver-
enigde Staten ooit bereid zou zijn om tegen de 
wens van Washington in, in Europees verband 
militair op te treden.
 Een economisch geïntegreerd en veiliger 
West-Europa onder nieuw leiderschap als kern 
van een grote gemeenschappelijke markt kan 
de economische groei veiligstellen die noodza-
kelijk is om de integratie van de nieuwe leden 
en de sociale en milieuproblemen van de eu het 
hoofd te bieden. Zo kan het vertrouwen van haar 
burgers worden herwonnen en komt deugde-
lijke besluitvorming als grondslag voor intensie-
vere samenwerking op andere terreinen binnen 
bereik.

Het zijn valse profeten die beweren 
dat Europa op onoverbrugbare 
afstand van de vs staat en niet is 
opgewassen tegen de nieuwe 
Aziatische grootmachten



s& d  6  |  20 0 5

27

Over de auteur  Ger Verrips is schrijver

Na het nee. Europa in analyse (3)

Europa verdient beter

ger verrips

Een ruime meerderheid van de kiezers heeft geen 
vertrouwen in het standpunt van de regering en 
van een meerderheid in de Tweede Kamer over 
het in de Europese Unie voorgestelde grondwet-
telijk verdrag voor verdere samenwerking. Dat is 
het enige dat door het referendum van 1 juni hel-
der is geworden. Degenen die campagne voerden 
voor een ‘nee’ verzekerden bij herhaling dat zij 
niet deze Grondwet, maar wel een betere Euro-
pese samenwerking willen. De hamvraag is wat 
de inzet kan zijn bij verdere besprekingen over 
de toekomst van Nederland en Europa. Daarover 
maakten de ‘nee’-campagnevoerders en ook de 
uitslagen heel weinig duidelijk.
 Wat in de komende discussies en besluiten 
niet zou mogen ontbreken, zijn de grotere in-
ternationale perspectieven die in het debat in 
ons land vaak worden genegeerd of kortzichtig 
bezien. De meest urgente problemen binnen 
Europa zijn bekend: de hardnekkige massawerk-
loosheid in landen als Duitsland en Frankrijk, de 
vergrijzing van de oorspronkelijke bevolking, de 
inburgering van brede stromen immigranten en 
de kosten van de verzorgingsstaat. In de wereld-
economie zijn echter verschuivingen gaande 
die nog maar nauwelijks in kaart zijn gebracht, 
maar waarvan de gevolgen ook voor Europa in-
grijpend zullen zijn.

wereldtoneel

Wat niemand nog langer over het hoofd kan 
zien zijn de snel toenemende betekenis en het 

zelfbewustzijn van een zich moderniserend 
China ¬ het land met de grootste bevolking op 
aarde (1,2 miljard) ¬ en het buurland India, de 
grootste democratische samenleving op onze 
planeet die ook ruim een miljard inwoners telt, 
waarvan zeventig procent jonger dan 35 jaar. In 
deze gebieden zijn de in Europa gebruikelijke 
vrije weekends, verkorte werkweken en lange 
vakanties een onvoorstelbare luxe. Vele mil-
joenen jongeren uit die contreien, gretig uit op 
deelname aan de moderne tijd, zullen spoedig 
een plaats gaan innemen op de internationale 
arbeidsmarkten, ook waar het gaat om hoog-
gekwalificeerd werk. Het bedrijfsleven reageert 
doorgaans alerter dan de politiek en het brede 
publiek. Vanuit Amerika en Europa verplaatsen 
investeringen en werk zich naar Azië en ver-
wacht moet worden dat deze ontwikkeling zich 
in de komende jaren zal doorzetten.
 Intussen kampen de landen op het West-Eu-
ropese vasteland al vijftien jaar met een gemid-
delde werkloosheid van rond de tien procent 
en ontbreken vooruitzichten op duidelijke 
aanhoudende groei. Bovendien wordt voorspeld 
dat over drie decennia de gemiddelde leeftijd er 
rond de 50 zal liggen en een derde van de bevol-
king de 65 zal zijn gepasseerd. Dat zijn feiten. 
We hoeven er niet over te juichen, maar we 
mogen het onszelf ook niet aandoen er de ogen 
voor te sluiten. Zonder verdere samenwerking 
in Europa is geen verbetering denkbaar.
 Europa is het bovendien aan zichzelf en de 
wereld verplicht een gewichtiger rol in de we-
reldpolitiek te spelen ¬ dit vanwege zijn unieke 
historische ervaringen, niet alleen waar het 
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gaat om het ontstaan en de gevolgen van oorlo-
gen, maar ook waar het tot stand brengen van 
noodzakelijke internationale en democratische 
rechtsordes in het geding is. Men weet dat het 
om meer dan de economie gaat. De levensvoor-
waarden van de mens op deze planeet worden 
aangetast door ontbossing, vervuiling van de 
wereldzeeën en de atmosfeer en het teloorgaan 
van gewassen en diersoorten. Bij gebrek aan 
betere samenwerking in wetenschappelijk on-
derzoek is de omvang van sommige (mogelijk 
voorzienbare) natuurrampen nodeloos groot. 
Hoogst actueel blijft ook beheersing van de 
productie en verspreiding van kernwapens en 
nieuwe (ruimte-)wapentechnologie, waaraan in 
Amerika en China wordt gewerkt. 
 Er zullen maar weinig Europeanen zijn die 
alle goeds dat op deze terreinen kan worden ge-
daan nog langer aan de Verenigde Staten willen 
overlaten ¬ veel Amerikanen hebben daar trou-
wens ook al heel lang genoeg van. Europa moet 
een belangrijke rol op het wereldtoneel willen 
en kunnen vervullen. Versterking van de samen-
werking op dit terrein zal er nooit te vroeg zijn, 
je moet kunnen blijven hopen dat ze niet al te 
laat komt. 

geen tijd verliezen

Een van mijn redenen om op 1 juni ‘ja’ te stem-
men was het ontbreken van enig beter alterna-
tief. Een welkome verbetering ten opzichte van 
de bestaande situatie acht ik de rol die de natio-
nale parlementen in de concept-Grondwet toe-
gewezen krijgen: als alle belangrijke Europese 
wetsvoorstellen daar worden voorgelegd, kan in 
het publiek debat moeilijker verwezen worden 
naar de anonieme Brusselse bureaucratie. Een 

ander motief voor mijn ‘ja’ was de vrees dat een 
‘nee’ slechts tot nodeloos oponthoud en kostbaar 
tijdverlies leidt. Ik hoop dat ik op dit punt on-
gelijk krijg en dat er zich, zoals wel vaker in het 
soms bizar aandoende politieke klimaat in dit 
land en dit werelddeel, opnieuw een verrassing 
aandient.
 In de binnenlandse politieke reacties is van 
diverse kanten benadrukt dat we ‘een nieuwe 
positie zullen kiezen’ en dat er ‘een nieuwe visie 
moet worden ontwikkeld’. Wat opvalt is dat er 
tot dusver nauwelijks een woord wordt vuil-
gemaakt aan wat men elders in Europa van de 
opstelling in Nederland denkt en hoe men in de 
andere werelddelen naar deze gebeurtenissen 
in Europa kijkt. We kunnen natuurlijk aandacht 
vragen voor wat wij willen, maar zullen die niet 
gemakkelijk krijgen als we zelf geen aandacht 
opbrengen voor wat anderen willen. In de 
Tweede Kamer is nu via een motie op naam van 
Van Bommel (sp) besloten tot ‘een brede maat-
schappelijke discussie’. Van Bommel wil de men-
sen in stad en land gaan vragen wat zij denken 
over de institutionele inrichting en de koers van 
Europa, daarvan vervolgens een rapport laten 
maken, waar de Kamer zich dan in haar keuzes 
voor een regeringsbeleid op zou moeten base-
ren. Maar volksvertegenwoordigers behoren 
niet weg te duiken en er hun gemak van te ne-
men, hun eigenlijke werk neer te leggen en zich 
voor te doen als opiniepeilers ¬ een toch al veel 
te omvangrijke arbeidssector in ons land. Het 
gaat er nu niet meer om ‘een signaal te geven’. 
Het gaat erom politiek, bestuurlijk, diplomatiek 
en juridisch zinnige, voor Europa aanvaardbare 
oplossingen te vinden.
 Presteren is moeilijker maar ook wel veel en 
veel belangrijker dan alleen maar protesteren.
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Over de auteur  René Cuperus is wetenschappelijk  
medewerker van de Wiardi Beckman Stichting

Noten  zie pagina 35

Na het nee. Europa in analyse (4)

Nieuwe Euroscepsis  
in Oud Europa
Observaties vanuit een blinde trein

rené cuperus

De huidige Europese Unie is een blinde trein 
die alsmaar voortraast. De trein is nog niet zo 
lang geleden ‘uitgebreid’ met een tiental nieuwe 
wagons. Het is niet bekend of er nog nieuwe 
wagons aangekoppeld gaan worden en zo ja, 
hoeveel dat er zullen zijn. De Nederlandse pas-
sagiers vragen zich af wat dit zal betekenen voor 
de stabiliteit van de trein als geheel. Aan boord 
bestaat grote verwarring: men kent de precieze 
route niet ¬ er komen rare stations voorbij ¬ 
noch weet men iets over de eindbestemming. 
Wat extra irritatie oproept is dat sommige passa-
giers voor dezelfde reis een veel duurder kaartje 
hebben moeten betalen dan andere. Zoals zo 
vaak in het leven zijn het de botte passagiers met 
een grote mond die er het best vanaf kwamen.
 Er loopt een conducteur door de trein die wel 
iets weg heeft van een Franse president. Zo nu 
en dan laat hij de passagiers een glimp opvangen 
van een nieuw spoorboekje met nieuwe huisre-
gels en treinprijzen. Het blijkt te gaan om een 
onleesbaar en onbegrijpelijk ‘telefoonboek’ van 
bepalingen en protocollen, vaag en multi-inter-
pretabel, iets wat bij de passagiers vooral wrevel 
en wantrouwen wekt. 

 In de trein doen de wildste geruchten de 
ronde. Het verhaal gaat dat de passagiers de 
trein nooit meer zullen kunnen verlaten. Het is 
de vraag of men zijn eigen huis ooit nog terug 
zal zien. Ongerustheid en paniek grijpen om 
zich heen. Ten einde raad besluiten de Franse en 
Nederlandse passagiers aan de noodrem te trek-
ken. Het is tijd voor een pauze. Het is tijd zich te 
bezinnen op de snelheid, richting en lengte van 
de trein. Is de reis nog altijd geestverrijkend en 
verantwoord of begint het een riskante zaak te 
worden?1 

megalomanie

Zie hier de nieuwe Euroscepsis in het Oude Eu-
ropa. In de week van het Nederlandse ‘nee’ legde 
ik de metafoor van de voortdenderende trein 
op tafel bij een conferentie in Praag. Met een 
uitstekend gevoel voor timing organiseerden 
aldaar het Europees universitair instituut eu-
ropeum en de Duitse Friedrich Ebert Stiftung 
een conferentie met als titel: ‘Reflections on the 
French and Dutch eu Constitution Referenda ¬ 
Lessons for Europe’. Ter explicatie van het Franse 
‘non’ trad als key-note speaker oud-Europees Com-
missaris (en nieuwe wto-baas) Pascal Lamy op. 
Tamelijk voorzichtig gaf hij toe dat Europa voor 
veel mensen toch wel wat ‘veraf ’ staat en dat 
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het niet gemakkelijk is om voor het complexe 
institutionele bouwwerk van de Europese Unie 
warme gevoelens te ronselen. ‘It’s not easy to fall 
in love with a Big Market’, zo luidde op dit punt 
mijn Engels-Tjechische vertaling van zijn Franse 
vertoog. Voor Lamy spelen er bij de Franse en 
Nederlandse uitslag ¬ ‘It’s hard to evaluate the 
impact of an earthquake’ ¬ twee dimensies een 
rol: een nationale en een Europese. Desondanks 
stelde hij zich, conform de verkrampte Brusselse 
consensus, op het standpunt dat het ratificatie-
proces doorgang moet vinden, coûte que coûte.  

 Groot diplomaat als ik ben, liet ik me in 
deze minder omzwachteld uit. Ik gun elk land 
en elke bevolking een intensief debat en een 
eigen opvatting over Europa en de Europese 
Grondwet, maar is het niet wat wreed om men-
sen per referendum op een ‘dood document’ te 
laten stemmen? Alleen al het feit dat over de 
doodverklaring gerede twijfel bestaat, maakt het 
achteloos continueren van het ratificatieproces 
erg problematisch. En is deze reactie van de Eu-
rocraten (deze bijdrage dateert van vóór de juni-
bijeenkomst van de Europese Raad) nu net niet 
de afschrikwekkende bevestiging van wat er niet 
deugt aan het Europese Project in de ogen van de 
Franse en Nederlandse nee-stemmers? Wat je 
ook doet en wat je ook zegt, wat de mening van 
de bevolking ook is, the show must go on, de Euro-
pese machinerie draait door. 
 Diplomatieker en beleefder (en ook niet 
geheel onwaarheidsgetrouw) was ik toen ik 
de indruk probeerde weg te nemen alsof het 
Nederlandse ‘nee’ een verlate aanklacht tegen 

de uitbreiding zou zijn. Men kan veel over de 
ruige referendumuitslag zeggen, maar niet dat 
deze alsnog, met terugwerkende kracht, een 
ijskoud welkom voor de post-communistische 
landen was. Die bezorgdheid leefde uiteraard 
wel in Praag, maar ik heb geprobeerd ze gerust te 
stellen. Uit de mij bekend staande gegevens uit 
exit-polls blijkt dat de uitbreiding geen hoofdrol 
speelde bij de nee-stemming. Het ligt complexer. 
Indirect draagt de uitbreiding zeker bij aan het 
alom overheersende gevoel dat een land als 
Nederland in de grotere, getransformeerde en 
verwaterde Unie aan invloed en identiteit dreigt 
te verliezen, maar net zomin als de nee-uitslag 
een snoeiharde aanklacht tegen de Europese in-
tegratie als zodanig is, zomin is hij gericht tegen 
landen als Tsjechië, Hongarije of Litouwen. Ik 
denk dat het gros van de Nederlanders (zelfs die 
in Urk) de opheffing van de deling van Europa 
na het verdwijnen van het IJzeren Gordijn nog 
altijd als een historische opdracht ziet. 
 Dat de Europese en nationale beleidsmakers 
die steun vervolgens riskant op het spel hebben 
gezet door een desperate en megalomane uit-
breidingspolitiek ¬ sleutelbegrippen: Big Bang, 
corrupt Roemenië, overhaaste beloften aan An-
kara, de exploitatie van de welvaartskloof door 
de Poolse loodgieter ¬ en door schijnbewegin-
gen in de richting van een Europese Superstaat 
(het Europese burgerschap, een Europese presi-
dent, de Grondwet) is een ander verhaal. Daar-
over straks meer.

de europese kaasstolp aan diggelen

Het ooit zo stabiel pro-Europees geachte Ne-
derland, founding father van de Europese Ge-
meenschap immers, is hard van zijn Brusselse 
voetstuk gevallen. Een van de kernvragen is of 
het regentesk-elitaire karakter van ons politieke 
bestel (vooral inzake Europese politiek) voor 
lange tijd een onderstroom van Euroscepsis aan 
het oog heeft onttrokken, dan wel of dit nieuwe 
Eurosceptische sentiment een gevolg is van de 
radicale acceleratie van het Europees Project in 
het laatste decennium. nrc-Handelsblad com-
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mentator J.L. Heldring, Eurorealist van het 
eerste uur, velt een scherp oordeel: ‘Er zijn jaren 
geweest dat degeen die hier een vraag durfde te 
stellen over de realiseerbaarheid van de Euro-
pese idealen ¬ dus nog niet eens over de cor-
rectheid ervan ¬ op z’n best op een superieur of 
medelijdend glimlachje werd getrakteerd en op 
zijn slechtst met vijandigheid bejegend. Europa 
was een kwestie van geloof, en daar mocht niet 
aan getwijfeld worden. Zo beperkte de discus-
sie over Europa zich jarenlang bijna uitsluitend 
tot de kring der bekeerden. Daarbuiten vond 
nauwelijks discussie plaats. Die ban is nu door-
broken, met als gevolg een grotendeels irrati-
onele reactie. Dat komt ervan. En nog konden 
vele ja-activisten hun ongeduld met het domme 
volk, dat het licht maar niet wilde zien, amper 
verhelen.’2 
 Wat waren de hoofdmotieven van de nee-
stemmers? Wat waren de drijfveren achter de 
anti-establishment landslide, zoals je de massale 
Nederlandse afwijzing van de Grondwet, tegen 
het advies in van alle mainstream partijen en van 
het grootste deel van de Hollandse civil society 
(media, sociale partners, milieubeweging) toch 
wel mag betitelen? De voornaamste redenen 
om tegen te stemmen waren, in volgorde van 
belang:
 
>  Nederland betaalt te veel aan de eu
>  Nederlanders minder baas in eigen land
>  Te weinig invloed in vergelijking met andere 

landen 
>  Nederland verliest zijn identiteit
>  Nederland wordt te afhankelijk van de eu
>  Informatievoorziening was slecht
>  Vanwege de toename van de bureaucratie
>  Vanwege de slechte invloed van de euro
>  We raken banen kwijt aan buitenlanders
>  De eu heeft meer na- dan voordelen3

 
Opvallend is dat het bij de stemmotivatie voor-
namelijk over Europa zelf ging, over de plaats en 
positie van Nederland binnen de Europese Unie. 
Het ging niet, althans niet expliciet, over het  
o-zo-impopulaire kabinet-Balkenende, noch 

ging het primair om een afstraffing van de hor-
ror & intimidatie-campagne van de regering 
¬ geen campagne voor de Grondwet, maar een 
campagne tegen de tegenstanders van de Grond-
wet. Neen, het betrof eerst en vooral Europese 
kwesties. Sterker: dé Europese kwestie. 

 Het is al veel vaker gezegd: dit referendum 
bood voor het eerst in vijftig jaar een opening 
voor Eurosceptici, Europa-agnosten en voor hen 
die ambivalent staan ten opzichte van de actu-
ele stand en richting van het integratieproces 
om zich over Europa uit te spreken. Anders dan 
Heldring beschouw ik de massieve nee-stem 
niet als een grotendeels irrationele reactie 
(als verklaard nee-stemmer kan ik natuurlijk 
moeilijk iets anders beweren). Toegegeven: het 
referendumdebat ¬ dat overigens wel leven-
dig was, maar bepaald niet hoogstaand: waar 
waren de goede Nederlandse boeken over de 
Grondwet? ¬ ging zelden over de Grondwet-
tekst zelve. Maar het debat ging wel over de 
geest van de Grondwet en hoe oningewijd velen 
ook zijn in de kabbalistiek van het Europese 
eenwordingsproces, men heeft toch haarscherp 
aangevoeld dat de sekte der Eurocraten met deze 
Grondwet een brug te ver had gegokt. Ondanks 
alle opgetrokken mist en ruis en ondanks de 
slimme trucs die voor de kritische verontrusten 
in de Grondwet waren gestopt (de gele kaart, 
het burgerinitiatief), trachtte men met deze 
Grondwetsexercitie een mandaat te krijgen: met 
terugwerkende kracht voor het gehele Europese 

Na het nee. Europa in analyse  René Cuperus  Nieuwe Euroscepsis in Oud Europa

Hoe oningewijd velen ook zijn in 
de kabbalistiek van het Europese 
eenwordingsproces, men heeft 
toch haarscherp aangevoeld  
dat de sekte der Eurocraten met 
deze Grondwet een brug te ver  
had gegokt



s& d  6  |  20 0 5

32

Project ¬ inclusief de wilde vaart van het afgelo-
pen decennium ¬ en met voortstuwende kracht 
voor een groot en sterk machtsblok Europa, dat 
zich als geopolitieke en economische actor kan 
meten met de vs en China. Het federalisten-trio 
Giscard d’Estaing, Amato en Dehaene probeerde 
doelbewust ¬ met het Grondwetsconcept, met 
de Franse presidentsfiguur, met het Europese 
burgerschap als legitimiteitsbron naast de natie-
staat ¬ meer dan symbolische stappen vooruit 
te zetten in de richting van een steeds hechtere 
Verenigde Staten van Europa. 

 Neem als getuige Gisela Stuart, de Engelse 
deep throat binnen de Conventie. Die schreef: 
‘From my experience at the convention it is clear 
that the real reason for the constitution ¬ and 
its main impact ¬ is the political deepening of 
the Union.’ Zeer veelzeggend is ook deze recente 
uitspraak van de Britse Eurofiele oud-minister 
voor Europa Denis MacShane: ‘Het nee tegen de 
Grondwet heeft één ding duidelijk gemaakt. Het 
is voor eens en altijd afgelopen met de Europese 
superstaat. Het Eurofederalisme is voorbij. Ie-
dereen beseft nu dat er geen alternatief is voor 
de huidige natiestaten.’4

 Ik denk zelf dat het Nederlandse ‘nee’ al-
lesbehalve hysterisch, panisch, onbeheerst en 
irrationeel was. Veel meer zie ik de Nederlandse 
Opstand als een langverwachte normalisering 
van de Nederlandse opstelling inzake Europa. 
Nederland heeft met dit referendum eindelijk 
zijn normale aard laten zien. We zijn tijdens het 

Europese eenwordingsproces altijd te pro-Eu-
ropees geweest. Nederland was kunstmatig Eu-
rofiel. We hebben qua Europa altijd boven onze 
stand geleefd en ons een houding moeten aan-
meten. Omdat we bij de Heilige Zes Oprichters 
behoorden. Omdat we als klein, door de oorlog 
getraumatiseerd land met de groten om de tafel 
mochten zitten om te spreken over welvaart 
en vrede. Omdat we niet zozeer kolen en staal, 
maar later wel landbouw hadden in te brengen. 
 Wat er nu met het referendum is gebeurd, is 
dat er een ‘Noord-West-Europeanisering’ van 
de Nederlandse Europa-positie is opgetreden. 
We zijn ¬ Paul Bordewijk en Ronald Plasterk 
hebben deze gedachte al eerder geopperd ¬ nu 
in het kamp van de Britten, de Denen en andere 
Scandinaviërs aan het terechtkomen. Die delen 
met ons een pragmatisch-nuchtere houding ten 
opzichte van Grote Gebaren, Grote Woorden en 
Grote Projecten.  
 Men zou zelfs kunnen stellen dat Nederland 
zijn historische roots van opstand tegen een 
centraliserend wereldrijk aan het herontdek-
ken is: het Berlaymont-gebouw van Brussel als 
het Escorial van Filips II. Onzin? Ik vind demo-
cratisch, mensenrechtelijk en ‘nationalistisch’ 
wantrouwen tegenover een wereldrijk in wor-
ding met een schaal van 450 miljoen mensen 
(en meer) zeer legitiem en vanzelfsprekend. De 
bewijslast voor de stelling dat de vorming van 
een sui generis-bovenstatelijke hyperconstructie 
zoals de Europese Unie in termen van democra-
tie, rechtsstaat en effectieve bestuurskracht een 
historische vooruitgang betekent, ligt toch echt 
steeds opnieuw bij de pleitbezorgers van dat 
grotere en machtiger Europa.  
 De schijn mag bedriegen, maar voorafgaand 
aan het Frans-Nederlandse ‘nee’ stonden alle 
seinen in Europa op grotere eenheid, meer 
slagkracht en meer centrale sturing. In de 
schaduw van de Grondwet had zich wel dege-
lijk een geheim monsterverbond rondom een 
‘Superstaat’ gevormd. Een monsterverbond van 
(ultra-liberale) economen, buitenland-politieke 
strategen, Brusselse technocraten en naïeve 
Socialen. Zie hoe de financiële markten, de City 
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voorop, reageerden op het Franse en Neder-
landse ‘nee’. De euro, zo hoorde je opeens van 
de analisten, vereist eigenlijk een sterke, hechte 
politieke unie, wil ze een harde en betrouwbare 
currency worden, naast en tegenover de dollar. 
Een sterk en hecht euroland, met een eenduidig 
belastingregime, met arbeidsmobiliteit over 
de landen heen, zou voor de munt het beste 
zijn. Op haar beurt wil de buitenland-politieke 

elite van Europa een geopolitieke actor maken 
met handelingsvermogen in de wereld, mede 
door een voortrollende uitbreiding. De Socialen 
koersen per ongeluk op een Europese Super- 
Verzorgingsstaat af en branden zich pijnlijk 
aan het progressieve dilemma: hoe de tucht 
van de globaliserende markt beschaafd in te 
dammen zonder de Leviathan van de Brusselse 
technocratie. 
 Het hele Eurocratische toekomstbeeld is be-
wust en onbewust op een Europese Superstaat 
gericht: de natiestaten zouden te zwak zijn 
geworden. Die kunnen niet op eigen kracht 
overleven in de nieuwe wereldorde. Daarom 
moeten we een sterk Europees blok, een Europe 
puissance, formeren die de krachtmeting met 
Amerika, China en India aankan, economisch en 
geopolitiek. Dat is het master narrative van een 
Sterk en Hecht Samengesmeed Europa, dat nu 
juist mensen die zich zorgen maken om het ge-

brekkige respect in het Europese discours voor 
nationale en culturele diversiteit, zo verontrust. 
Vooral ook omdat dit Europese toekomstverhaal 
volstrekt deterministisch gepresenteerd wordt 
als de enig begaanbare weg. Thatcher-intimida-
tie op zijn Europees: tina, There Is No Alternative 
voor de Europese schaalvergroting. Welke prijs 
wordt er voor dat machtiger Europa betaald en 
door wie? En is dat machtige Europa sowieso 
geen fictie, een megalomane natte droom van 
geopolitieke stratego-spelers? 

om de toekomst

Zij die de Nederlandse en Franse nee-stemmers 
graag willen wegzetten als xenofobe nationalis-
ten, als angstige vijanden van de open samenle-
ving, als mensen die met de rug naar de toe-
komst staan, als globaliserings- & immigratie-
ontkenners ¬ ik denk hier aan utopische 
neo-Kantianen als De Beus en Pels ¬ slaan de 
plank mis. Ik deel (waarom ook niet) hun mora-
listische en internationalistische ideaal, maar 
wil dat wel aangelengd zien met antropologi-
sche prudentie, historisch besef en gezond ver-
stand. Want er schuilt een groot gevaar in, wan-
neer een kosmopolitische post-nationale elite de 
nationale staat en identiteit achteloos wegrede-
neert, net op een moment dat die nationale staat 
voor velen een laatste strohalm van identificatie 
is, een baken van vertrouwen in een wereld 
in flux. 
 Zo’n kosmopolitische reactie ontkent ook 
pijnlijk de sterke polariserende krachten die 
momenteel op de samenleving inbeuken en 
die voor verschillende groepen heel verschil-
lend uitpakken. Zij ontkent het uiterst labiele 
sociaal-culturele en politieke klimaat in Europa, 
waarvoor de pan-Europese opmars van het 
rechtspopulisme (en in minder sterke mate: 
links protectionisme) symbool mag staan. Het 
gaat dan om de politieke representatiecrisis van 
traditionele partijen en om de nieuwe sociolo-
gische breuklijn in de hedendaagse Europese 
samenleving5, een breuklijn die we juist ook 
weer zo scherp hebben aangetroffen bij het 
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stemgedrag voor de Europese Grondwet, zowel 
in Nederland als in Frankrijk (la France d’en haut 
versus la France d’en bas). 
 Die scheidslijn markeert twee groepen die te-
genover elkaar staan: de progressieve of liberale 
middenklasse van hogeropgeleiden aan de ene 
kant en de zogenaamd ‘autoritair’ georiënteerde 
lageropgeleiden die de sociale, economische en 
culturele transformatie van de samenleving in 
de laatste decennia niet goed zouden hebben 
kunnen bijhouden, aan de andere kant. Kers-
bergen en Krouwel hebben deze groepen helder 
omschreven:

 ‘Aan de ene kant heb je die mensen die een re-
delijke mate van bescherming genieten en niet 
onzeker of angstig zijn. Zij zien de markt als een 
kans om vooruit te komen, ervaren de eenwor-
ding van Europa als een succes, leven niet in de 
multiculturele samenleving maar ernaast, heb-
ben een sterk geïndividualiseerde levensstijl en 
geen boodschap aan de buurt als centrum voor 
solidariteit en sociale controle, voelen zich niet 
onveilig en kunnen door hun individuele wel-
vaart met gemak aan de verloederde publieke 
ruimte en dienstverlening ontsnappen. Ook we-

ten zij doorgaans goed de weg in de bureaucratie 
en voelen zij zich competent in hun contacten 
met overheden. De gevestigde politieke partijen 
zijn voor hen de legitieme organisaties via welke 
het democratisch proces vorm krijgt, maar voor 
hun persoonlijk leven zijn zij bovenal volstrekt 
irrelevant. (…) 
 Aan de andere kant heb je diegenen die angst 
voor de toekomst hebben en zich bedreigd voe-
len door de markt, de Europese uitbreiding, de 
voortgaande immigratie en de multiculturele 
samenleving, de ineenstorting van de sociale 
infrastructuur, de teloorgang van de vanzelf-
sprekende burenhulp en de solidariteit van 
volksbuurten, de internationalisering van de 
economie, de onveiligheid van de openbare 
ruimte en de achteruitgang van de publieke 
dienstverlening. Zij leven ín de multiculturele 
samenleving en hebben de sociale verbanden 
om hen heen drastisch zien veranderen. De 
monocultuur van de volkswijken met een hoge 
mate aan sociale controle heeft plaatsgemaakt 
voor de multiculturele ‘achterstandswijk’. Deze 
groep mensen heeft het vertrouwen in de tra-
ditionele politieke partijen verloren, omdat ze 
die niet zien als organisaties die hun belangen 
verdedigen, maar als onderdeel van het falende 
staatsapparaat. De overheid wordt ervaren als 
de tegenstander of de vijand. In de ogen van het 
angstige en onzekere deel van het electoraat lij-
ken al hun problemen rechtstreeks verbonden te 
zijn met de komst van de buitenlanders. Met de 
aanwezigheid van buitenlanders heeft de globa-
lisering een concrete gedaante aangenomen en 
kunnen haar bedreigingen (het verdwijnen van 
laagbetaald werk; de ondermijning van de natio-
nale identiteit) gepersonifieerd worden.’6

 We zouden deze groepen kunnen herdopen 
in ‘toekomst-omarmers’ tegenover ‘toekomst-
vrezers’, mensen die menen dat de nieuwe 
wereld voor hen niets goeds in petto heeft en 
die zich verraden voelen door ‘de politieke elite’. 
Voor de sociaal-democratie gaat het hier om een 
existentieel vraagstuk, omdat de scheidslijn tus-
sen deze groepen dwars door het sociaal-demo-
cratisch electoraat heenloopt.7
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ven artikel Met zulke voorstanders 
heb je geen tegenstanders meer 
nodig, zie: www.wbs.nl.
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 De Europese integratie is zeker niet het enige 
terrein waarop deze scheidslijn virulent de kop 
opsteekt, maar omdat het een eliteproject is en 
de overtreffende trap van democratie- en repre-
sentatieproblemen, is het, zeker achteraf, wel 
te verklaren waarom het Grote Onbehagen zich 
juist op het Europese Project heeft gestort. Door 
de imperial overstretch van het Europese avontuur 
in de laatste periode ¬ de schijnbaar eindeloze 
uitbreiding; Europa als hardhandig doorgeefluik 
van globalisering en liberalisering; Europa dat 
als uniformerend scheermes over de lidstaten 
scheert8 ¬ wordt Europa, en dat is fundamen-

teel, meer als dreiging dan als inspirerende 
oplossing gezien. De kortsluiting van het ‘nee’ 
tegen de Grondwet, hoe riskant ook, zou uitein-
delijk wel eens zeer heilzaam kunnen uitpakken 
voor het Europese Project. Ook in Praag kreeg ik 
voor die stelling de handen op elkaar.
 
Deze bijdrage is een bewerking van mijn presentatie 
‘Why the Dutch voted no. Anatomy of the new Euro-
scepticism in “Old Europe”’, gehouden ter gelegenheid 
van de conferentie ‘Reflections on the French and Dutch 
eu Constitution Referenda ¬ Lessons for Europe’‚ op  
6 juni jl. in Praag.
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Na het nee. Europa in analyse (5)

Er daagt iets in het Oosten
Schets van een nieuwe ‘Ostpolitik’ voor de eu

jan marinus wiersma & matthias verhelst

De onmiddellijke reactie van de eu op de verkie-
zingsfraude in Oekraïne in november 2004 was 
adequaat. Maar de vragen rond de toekomstige 
positie van Oekraïne die de Oranje Revolutie 
vervolgens opwierp, heeft de eu slechts zeer ge-
deeltelijk kunnen beantwoorden. Het illustreert 
de ontoereikendheid van het eu-beleid ten aan-
zien van het oostelijk deel van ons continent.
 Nochtans groeit het besef dat grotere betrok-
kenheid bij de buurlanden van de eu noodzake-
lijk is. Het belangrijkste Europese beleidskader 
voor dit gebied is het Nabuurschapsbeleid, dat 
door de omwenteling in Oekraïne echter al lijkt 
te worden ingehaald.
 Intussen is de interne situatie in het grootste 
buurland van de eu, Rusland ¬ dat in het beleid 
een status aparte geniet ¬ reden tot zorg. Het 
huidige Europese Rusland-beleid biedt noch een 
lange-termijnvisie op de relatie met Rusland, 
noch antwoorden op vragen die zeker zullen rij-
zen, mocht de regio verder in beweging komen. 
In een deel van het Nabuurschap speelt Rusland 
nog altijd een rol van betekenis.
 Deze context vraagt om een herijking van de 

Europese Ostpolitik. Versterking en differentiatie 
van het Nabuurschapsbeleid, afstemming met 
het Rusland-beleid en betere interne coµrdinatie 
zijn hiervan de minimale ingrediënten. Dit 
artikel schetst de ontwikkelingen achter en de 
opgaven voor de New Eastern Dimension.1

het nieuwe midden

Het Nabuurschapsbeleid dat in de afgelopen 
twee jaar stapsgewijs is ontwikkeld, vormt het 
nieuwe kader voor de relaties tussen de eu en 
haar buurlanden.2 Het moet helpen voorkomen 
dat nieuwe scheidslijnen ontstaan of bestaande 
grenzen zich verharden. Naast economische 
ontwikkeling staat het verspreiden van de 
waarden van de Europese Unie ¬ democratie, 
rechtsstaat, respect voor minderheden en men-
senrechten en de transparantie van overheid en 
economisch systeem ¬ centraal. Het doel is een 
‘ring van vrienden’3 rond de eu te creëren, zon-
der naar lidmaatschap toe te werken.
 Uitbreiding was lange tijd het centrale in-
strument van het buitenlands beleid van de Eu-
ropese Unie: ‘[If] membership was on the cards 
with a state on its borders then the eu had a full 
policy; if membership was not planned then the 
eu had little foreign policy as such.’4 Die uitbrei-
ding is, vanuit die optiek, een groot succes. Het 
perspectief op toetreding heeft in de voorheen 
socialistische landen in Centraal-Europa tot 
een diepgaand hervormingsproces geleid, dat 
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democratie en rechtsstaat duurzaam verankert. 
Uitbreiding is het Europese model voor regime 
change.5 
 De uitdaging is nu om met het Nabuur-
schapsbeleid eenzelfde soort dynamiek op gang 
te brengen. De tactiek vertoont sterke gelijkenis 
met die van het toetredingsproces. De basis is 
conditionele versterking van de samenwerking. 
Via nationale actieplannen wordt op verschil-
lende beleidsterreinen stap voor stap toege-
werkt naar Europese normen. In ruil daarvoor 
biedt de Europese Unie technische en materiële 
ondersteuning (inclusief instrumenten bekend 
uit het uitbreidingsproces zoals twinning en 
uitwisseling van best practices) en belooft ze nau-
were economische en politieke samenwerking. 
Om succesvol te zijn is het cruciaal de juiste ba-
lans te vinden tussen de eisen die de eu stelt en 
de voordelen die er, bij afwezigheid van een toe-
tredingsperspectief, tegenover staan.6 De carrot 
mag niet te licht zijn in verhouding tot de stick.
 Het Nabuurschapsbeleid bestrijkt een enorm 
gebied. Het omvat naast de nieuwe buurlanden 
in het oosten (Wit-Rusland, Oekraïne en Mol-
davië) ook de Zuidelijke Kaukasus (Georgië, 
Armenië en Azerbeidjan) en de landen rond de 
Middellandse Zee, inclusief het Midden-Oosten, 
waarmee de eu sinds 1995 inniger relaties tracht 
op te bouwen in het kader van het Barcelona-
proces.
 Er zijn goede redenen aan te voeren om 
de nieuwe buurlanden in het Oosten eruit 
te lichten en voor hen een specifiek beleid te 
ontwikkelen. Het gaat om de landen waar de 
democratische transitie na het uiteenvallen van 
de Sovjet-Unie in de loop van de jaren negentig 
praktisch tot stilstand kwam, maar waar men 
recentelijk de draad weer lijkt op te pakken. Dit 
‘Nieuwe Midden’ omvat in ieder geval Oekraïne, 
Moldavië en Georgië, ook al is het laatste land in 
strikte zin geen buurland. Wit-Rusland neemt, 
zolang Lukashenko in het zadel zit, een aparte 
positie in.
 De ambitie van toenadering tot Europa heeft 
bij de recente omwentelingen in Oekraïne (no-
vember/december 2004) en Georgië (november 

2003) een belangrijke rol gespeeld. Intensievere 
banden met Europa moeten in de eerste plaats 
de ingeslagen hervormingskoers ondersteunen, 
zodat deze landen volwaardige democratieën 
kunnen worden. Niettemin figureert de (theo-
retische) mogelijkheid van lidmaatschap van de 
eu (die er voor de landen in het Barcelona-proces 
niet is) prominent in hun hervormingsstreven. 
De parlementsverkiezingen van maart 2005 
in Moldavië hadden een minder revolutionair 
karakter, maar ook hier was sprake van een pro-
Europese koerswijziging. 

 In dit licht bleek begin 2005 al meteen de 
beperkte diepte van het Nabuurschapsbeleid. De 
eu kon niet anders dan een substantiële verster-
king bieden van het, pas eind 2004 vastgestelde, 
actieplan voor Oekraïne. Dit toont aan dat regio-
nale differentiatie van het Nabuurschapsbeleid 
onontkoombaar is. De eu staat voor de mini-
male opgave de hervormingsdynamiek in het 
Nieuwe Midden krachtig te ondersteunen en 
een kader te bieden dat enigszins aansluit bij de 
ambities van de partnerlanden. 
 Een tweede reden om de landen van het 
Nieuwe Midden apart te nemen is Rusland, dat 
hen beschouwt als onderdeel van zijn ‘nabije 
buitenland’, waar het graag een vinger in de pap 
houdt. Voor de lange-termijnstabiliteit van deze 
regio, maar ook voor het succes van het Nabuur-
schapbeleid, is de opstelling van Rusland dan 
ook een cruciale factor. Voor de eu is het weinig 
zinvol te investeren in relaties met het Nieuwe 
Midden zolang Rusland niet wordt verleid op 
zijn beurt bij te dragen aan meer fundamentele 
veranderingen. Het Nabuurschapsbeleid voor 
het Nieuwe Midden moet dus rekening moet 
houden met Rusland. Maar vooral moet het Rus-
land-beleid van de eu in overeenstemming zijn 
met de doelen van het Nabuurschapsbeleid.
 Een derde reden voor differentiatie van het 
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Nabuurschapsbeleid is de uitbreiding van de 
Europese Unie met de acht Centraal-Europese 
landen in 2004. De nieuwe lidstaten hebben, 
vanwege hun geografische, maar ook politieke 
en culturele nabijheid groot belang bij de ont-
wikkelingen in de nieuwe buurlanden. Het is 
geen toeval dat de presidenten van Polen en 
Litouwen zo’n belangrijke rol speelden tijdens 
de omwenteling in Oekraïne. Voor hen is het 
Nabuurschapsbeleid ¬ en zeker de oostelijke 
dimensie daarvan ¬ de hoeksteen van het Euro-
pese buitenlandse beleid.7

 Op gelijksoortige wijze heeft de uitbreiding 
ook gevolgen voor het Europese Rusland-beleid. 
De nieuwe lidstaten houden er eigen ideeën op 
na over de relaties met dit land, dat zij nog altijd 
eerder als een potentieel veiligheidsrisico dan 
als een partner voor vrede zien. Terwijl Rusland 
voor landen als Frankrijk en Duitsland in de 
eerste plaats een belangrijke internationale part-
ner of energieleverancier is, zullen de nieuwe 
lidstaten, mede vanuit hun historische ervaring, 
meer nadruk leggen op veiligheidsaspecten en 
de staat van de democratie en burgerlijke vrijhe-
den in Rusland. Voor hen zijn de Europese rela-
ties met Rusland een centrale beleidsvraag. Het 
lidmaatschap van de eu vormt niet in de laatste 
plaats de ultieme veiligheidsgarantie, zeker nu 
de eu door de ontwikkeling van een gemeen-
schappelijk buitenlands en veiligheidsbeleid 
een sterkere rol speelt op het internationale po-
litieke toneel. 
 De eu kan dit Centraal-Europese perspectief 
niet negeren. Het vormt noodzakelijkerwijs een 
element binnen de gezamenlijke Europese bena-
dering. Elke herijking zal de Centraal-Europese 
inbreng moeten meenemen. Zo niet, dan bestaat 
het gevaar van een breuk in de Europese benade-
ring van het Nieuwe Midden en Rusland.

poetins rusland

Terwijl de landen van het Nieuwe Midden heb-
ben gebroken met het verleden, is de situatie 
in Rusland zorgelijk. Poetin heeft vanaf 1999, 
eerst als premier en later als president, vele her-

vormingen in feite teruggedraaid. Na zes jaar is 
de conclusie onontkoombaar dat Rusland zich, 
ondanks de relatieve binnenlandse stabiliteit die 
Poetin tot stand heeft gebracht, niet heeft ont-
wikkeld in de richting van een democratie naar 
Europese snit.
 Poetins presidentschap kenmerkt zich door 
een streven de Russische staat te versterken, zo-
wel intern als extern. De nederlaag in de eerste 
Tsjetsjeense oorlog (1994-1996) is een symbool 
van de zwakte die hij wil tegengaan.8 Zijn eerste 
actie als premier was dan ook de hervatting van 

de militaire acties in de opstandige deelrepu-
bliek, die als een steeds urgentere bedreiging 
van de Russische veiligheid en integriteit werd 
beschouwd.
 Parallel aan de tweede Tsjetsjeense oorlog 
werkte Poetin aan het vergroten van het centrale 
gezag. Staatkundige hervormingen moesten de 
autonomie van de regio’s beperken. Bepaalde 
power ministries, zoals het Ministerie van Bin-
nenlandse Zaken, maar ook de veiligheidsdienst 
fsb, waaruit Poetin zelf afkomstig is, kregen veel 
meer macht. De door hem gecontroleerde partij, 
Verenigd Rusland, versterkte intussen haar po-
litieke positie. Onafhankelijke media werd het 
werken steeds moeilijker gemaakt. Het leidde 
in december 2003 tot een monsterzege bij de 
parlementsverkiezingen. De ovse concludeerde 
dat het hele democratische proces ¬ met een 
door de staatsmedia beheerste campagne ¬ 
geenszins aan de internationale democratische 
standaarden voldeed. Ruslandkenner André 
Gerrits typeerde Rusland na deze verkiezingen 
als een ‘stabiele non-democratie’.9 De presidents-
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verkiezing van maart 2004, die Poetins positie 
bevestigde, ontmoette vergelijkbare kritiek.
 Poetin voert zijn programma uit onder dek-
king van een relatief sterke economie, die echter 
vooral op de hoge olieprijs drijft en het uitblij-
ven van noodzakelijke, meer fundamentele, her-
vormingen verhult. De intransparantie van het 
economische systeem wordt geïllustreerd door 
de verwikkelingen rond het oliebedrijf Yukos, 
die de macht van het centrale politieke gezag en 
de zwakke positie van het juridische systeem 
blootleggen. Van de ‘dictatuur van de wet’, die 
Poetin bij zijn aantreden aankondigde, is weinig 
terechtgekomen.
 In zijn jaarlijkse toespraak voor de Duma op 
25 april 2005 wees Poetin nogmaals op de nood-
zaak de staat te versterken. Ondanks grote woor-
den over democratie en vrijheid, herbevestigde 
hij vooral het streven naar een specifiek Russi-
sche vorm van democratie: een die de macht van 
de staat wel kan aanvullen, maar deze niet mag 
overschaduwen.
 De kans bestaat echter dat Poetins strategie 
averechts uitpakt en juist tot destabilisatie 
leidt.10 Intussen eindigt de oorlog in Tsjetsjenië 
niet in een glorieuze overwinning. Dat heeft 
niet alleen binnenlandse gevolgen. Naar buiten 
toe heeft Poetin de strijd in Tsjetsjenië altijd als 
een puur binnenlandse aangelegenheid gepre-
senteerd, waarbij hij voortdurend verwijst naar 
de soevereiniteit van Rusland op eigen grondge-
bied. Anderzijds laat Poetin sinds 11 september 
2001 geen kans onbenut de strijd in Tsjetsjenië 
in te bedden in de strijd tegen het internationale 
terrorisme. Beide sporen zijn bedoeld om kritiek 
op het Russische optreden te pareren. De vele 
burgerdoden, schendingen van de mensenrech-
ten en de straffeloosheid van het Russische leger 
vormen echter aanleiding voor toenemende in-
ternationale kritiek. De relatie met Washington, 
die Poetin koesterde, maar ook die met de eu 
komen erdoor onder druk te staan. 
 Poetin heeft de ambitie om de positie van 
Rusland als mondiale speler te herstellen. Dat 
streven komt onder meer tot uitdrukking in 
de vn, waar Rusland met zijn zetel in de Veilig-

heidsraad nog altijd veel invloed kan uitoefenen. 
Het manifesteert zich ook in de relatie met de 
buurlanden van Rusland waar Poetin, meer dan 
zijn voorgangers, invloed wilde behouden. Maar 
de Russische opstelling in Moldavië en Georgië, 
waar tegen internationale druk in nog altijd Rus-
sische troepen aanwezig zijn, frustreert de op-
lossing van regionale conflicten. De inmenging 
tijdens de presidentsverkiezingen in Oekraïne 
en de positie van Moskou ten aanzien van het 
regime in Wit-Rusland illustreren de weinig 
constructieve rol die Rusland veelal speelt.11 De 
omwentelingen in Georgië en Oekraïne tonen 
de beperkingen van Poetins ‘clumsy realpolitik’12 
in Ruslands directe buitenland. Het akkoord dat 
Rusland en Georgië op 30 mei 2005 bereikten 
over de terugtrekking van Russische troepen 
wijst echter op een mogelijke kanteling in de 
opstelling van Moskou.
 Poetin hanteert een tamelijk instrumentele 
visie op de relaties met Europa, die voor hem geen 
doel op zich zijn, maar een instrument om de 
politieke en economische positie van Rusland te 
versterken.13 Hij richt zich vooral op de bilaterale 
relaties met de grote lidstaten, met name Frank-
rijk en Duitsland, maar ook Italië en Spanje, die 
Rusland over het algemeen mild benaderen. De 
eu, die vaak met verschillende monden spreekt 
en niet altijd heldere en eenduidige signalen 
geeft, is voor Rusland een lastige partner. Nu de 
eu echter de voornaamste overgebleven multi-
laterale instelling op het Europese continent is, 
neemt voor Rusland het belang van samenwer-
king sterk toe. Dat geeft de eu in potentie een 
zekere invloed op de ontwikkelingen in Rusland.

brussel-moskou

‘Russia and the eu describe their bilateral rela-
tionship as a “strategic partnership”. Yet neither 
side has done much strategic thinking on where 
their relationship is heading.’ (Katinka Barysch)14

In 1994 leggen Rusland en de eu de formele 
basis van hun samenwerking vast in een Partner-
ship and Cooperation Agreement, waarmee werd 
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beoogd de politieke dialoog te intensiveren. 
Het besef dat de eu en Rusland een groot aantal 
belangen delen ligt aan de samenwerking ten 
grondslag. In 1999 formuleerde de eu een Com-
mon Strategy on Russia, met het doel het strategi-

sche partnerschap met Rusland te versterken. De 
centrale doelstellingen die hierin waren gefor-
muleerd kwamen in feite neer op een volledige 
transitie van Rusland naar democratie en sociale 
markteconomie. 
 Brussel koesterde op dat moment een opti-
mistisch beeld van de toekomstige ontwikkelin-
gen binnen Rusland, uitgaande van de accelera-
tie en bestendiging van eerdere hervormingen. 
De tactiek was dan ook zwaar geënt op de voor-
waardelijke benadering die werd gekozen voor 
de toetredingslanden. Aangezien Rusland geen 
lid van de eu wil worden, maar een duurzaam 
zelfstandige positie nastreeft, had deze ‘toetre-
dingsstrategie zonder toetreding’ op de binnen-
landse ontwikkelingen weinig feitelijke invloed.
 De common strategy leidde vanaf 1999 wel tot 
een brede dialoog en praktische samenwerking 
op veiligheidsgebied. Maar de partners wisten 
maar zelden tot betekenisvolle gezamenlijke 
standpunten te komen.15 Niettemin zijn er ter-
reinen waar in grote lijnen overeenstemming is 
bereikt tussen de eu en Rusland. De ratificatie 
door Rusland van het Kyoto-protocol heeft het 
klimaatverdrag na de Amerikaanse terugtrek-
king gered. Daarnaast steunt Rusland het Inter-
nationaal Strafhof en is het land een belangrijke 
medestander van Europa in de verdediging van 
multilaterale instellingen.

 De dialoog tussen de eu en Rusland verliep 
echter steeds moeizamer. Om de samenwerking 
een nieuwe impuls te geven, werd besloten het 
streven naar algemene convergentie los te laten 
en een meer pragmatische benadering te kiezen. 
Op de eu-Rusland top van mei 2003 in Sint Pe-
tersburg wordt afgesproken toe te werken naar 
four common spaces: (i) economie, (ii) vrijheid, 
veiligheid en recht, (iii) externe veiligheid, (iv) 
onderzoek, onderwijs en cultuur.
 Na twee jaar onderhandelen werd op de eu-
Rusland top in mei 2005 overeenstemming 
bereikt over de road maps voor de samenwerking 
in elk van vier de ruimtes. Het akkoord kan wor-
den verwelkomd als een positief resultaat na een 
lange periode waarin wederzijdse irritatie de 
boventoon voerde. Maar het vertelt ons weinig 
nieuws over de richting waarin de relatie tussen 
de eu en Rusland zich zal ontwikkelen. De road 
maps bestaan uit een waslijst actiepunten, maar 
een dwingend tijdsschema ontbreekt. Het gevaar 
van vrijblijvendheid blijft bestaan, doordat ¬ 
meer nog dan bij de uitbreiding-light van het Na-
buurschapsbeleid ¬ een perspectief ontbreekt 
dat de gewenste dynamiek zou kunnen aanjagen.
 Het akkoord zwijgt over ontwikkelingen in 
de common neighbourhood, al lijkt Moskou een 
grotere rol voor Europa impliciet wel te accep-
teren. Hoewel de eu, door vast te houden aan de 
vier ruimtes als één pakket, enkele vage verwij-
zingen naar democratie en mensenrechten heeft 
afgedwongen, is de afwezigheid van een vijfde 
ruimte ¬ gewijd aan democratie ¬ een aanwij-
zing dat dit onderwerp ook in de toekomst gere-
geld onderaan de agenda zal komen te staan.16

 Voor Europa is het cruciaal het evenwicht te 
vinden tussen waarden en belangen. Een meer 
pragmatische benadering is, gezien de realiteit 
van de ontwikkelingen in Rusland, niet onver-
standig. Concrete afspraken op specifieke terrei-
nen kunnen, ook op het gebied van democratie 
en rechtsstaat, meer opleveren dan hoogdra-
vende politieke verklaringen zonder gevolg. De 
noodzaak gezamenlijke belangen te dienen, mag 
er niet toe leiden dat de gedeelde waarden van de 
agenda verdwijnen.
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 Een aantal voorvallen toont aan dat de eu 
wel degelijk invloed kan uitoefenen op de Rus-
sische opstelling. Dat is, zeker gedeeltelijk, toe 
te schrijven aan de toename van het economi-
sche en politieke gewicht van de eu door de uit-
breiding en de gelijktijdige ontwikkeling van 
een gezamenlijke externe politiek. Dit gaat ge-
paard met een meer assertieve opstelling van 
de eu die geïllustreerd wordt door het zelfze-
kere optreden van de eu in Oekraïne ¬ feite-
lijk tegen het zere been van Moskou ¬ en door 
de Europese weigering in te gaan op de extra 
voorwaarden die Moskou voorafgaand aan de 
uitbreiding in 2004 stelde met het oog op haar 
belangen in de nieuwe lidstaten.17 In beide  
gevallen heeft Moskou zich bij de feiten neer-
gelegd.

 Een dergelijke assertieve opstelling kan ech-
ter alleen effectief zijn als de lidstaten hun eigen 
belangen inkaderen binnen de gezamenlijke 
Europese strategie. Want niet alleen Poetin 
koestert zijn bilaterale relaties. Ook Chirac, 
Schrµder en Berlusconi benutten graag hun 
directe contacten met Rusland. Maar al te vaak 
levert dit spanningen op met de gezamenlijke 
positie. Een Duitse gasdeal kan de Europese on-
derhandelingspositie aanzienlijk ondermijnen 
en vriendschappelijke ontmoetingen tussen het 
Elysée en het Kremlin vertroebelen het Europese 
politieke signaal. Bovendien maakt Poetin graag 
gebruik van dit soort mogelijkheden om de lid-
staten van de eu uit elkaar te spelen.
 Niet alleen tussen de lidstaten verloopt de 
afstemming soms moeizaam, ook tussen de 
Europese Raad en de Europese Commissie doen 
zich coµrdinatieproblemen en verschillen van 

inzicht voor. Bovendien houden de afdelingen 
van de Europese Commissie er vaak nog hun 
eigen Rusland-beleid op na.18 Dat probleem her-
haalt zich overigens bij de wederzijdse afstem-
ming van de Europese Rusland-strategie en het 
Nabuurschapsbeleid. De verantwoordelijkheid 
voor de relaties met Rusland ligt namelijk in 
de eerste plaats bij de Raad, terwijl het Nabuur-
schapsbeleid grotendeels de verantwoordelijk-
heid van de Commissie is.

eisen aan de ‘ostpolitik’

Op basis van het bovenstaande kunnen we een 
aantal eisen aan een nieuwe Europese Ostpolitik 
formuleren. In de eerste plaats moet het Na-
buurschapsbeleid gedifferentieerd worden om 
in te spelen op de veranderende situatie in het 
Nieuwe Midden. Daarbij is een betere balans 
nodig tussen de eisen van de eu enerzijds en de 
voordelen die versterkte samenwerking biedt 
anderzijds, om zo een hervormingsdynamiek 
op gang te helpen brengen. Het zou naar onze 
mening onverstandig zijn de optie van lidmaat-
schap volledig uit te sluiten, maar het is duide-
lijk dat het interne debat in de eu momenteel 
een rem vormt op verdere uitbreidingsplannen. 
De versterking van de banden met de landen in 
het Nieuwe Midden is echter noodzakelijk, on-
geacht de voortgang en uitkomst van dit debat.
 Ten tweede moet er wederzijdse afstemming 
plaatsvinden tussen het Europese Rusland-beleid 
en het Nabuurschapsbeleid. Concreet betekent 
dit dat, mocht een loyaliteitsconflict optreden, 
democratisering in en versterking van de sa-
menwerking met het Nieuwe Midden prioriteit 
heeft. Daarnaast moeten de ontwikkelingen in 
het Nieuwe Midden en de oplossing van bevro-
ren conflicten in de common neighbourhood vast 
onderdeel zijn van de politieke dialoog tussen de 
eu en Rusland. Ook moet de uitbreiding van de 
eu verdisconteerd worden in het beleid, hetgeen 
zich zou vertalen in een centralere plaats van de 
regio in het Europese externe optreden. 
 Ten derde, de doelstelling van democrati-
sering en versterking van de rechtsstaat moet 
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duurzaam de basis vormen van zowel het Na-
buurschapsbeleid als het Rusland-beleid. De 
benadering van Rusland moet echter noodza-
kelijkerwijs gebaseerd zijn op realisme over de 
ontwikkelingen binnen Rusland en de invloed 

die de eu daarop heeft. De pragmatische bena-
dering zou evenwel aangevuld kunnen worden 
met initiatieven gericht op versterking van de 
democratie, civil society en onafhankelijke media.
 De conditionele benadering van uitbreiding 
en Nabuurschapsbeleid komt terug in de four 
common spaces-benadering. Deze zal in Rusland 
alleen succesvol zijn voorzover de resultaten 
ervan in overeenstemming zijn met Poetins 
strategie. Dat betekent, ten vierde, dat de eu 
zich assertief moet opstellen, waar haar doel-
stellingen ¬ bijvoorbeeld het oplossen van 
bevroren of sluimerende conflicten en de ver-
sterking van de samenwerking met het Nieuwe 
Midden ¬ conflicteren met die van Rusland. 
Rusland stelt zich richting Europa op een zeer 
machtspolitieke wijze op. Indien nodig moet 
Europa dat kunnen beantwoorden door gebruik 
te maken van haar politieke gewicht. Een betere 
coµrdinatie tussen de Europese instellingen en 
respect van de lidstaten voor de gezamenlijke 
positie zijn hiervoor absolute voorwaarden. Een 
Europese ‘minister van buitenlandse zaken’, zo-
als voorzien in het ontwerp voor een Europese 

Grondwet, zou aan deze coµrdinatie overigens 
substantieel bijdragen.
 Een meer assertieve houding en noodzake-
lijke kritiek mogen echter niet tot internationale 
vernedering van Rusland leiden, maar moeten 
vergezeld gaan van resultaatgerichte samen-
werking. De eu heeft tenslotte grote belangen 
bij een goede relatie met Rusland. Het land is 
een van de belangrijkste energieleveranciers en 
een groeimarkt voor de eu. Rusland is ook een 
onmisbare partner bij het waarborgen van de 
veiligheid en stabiliteit in Europa, in de strijd 
tegen de georganiseerde criminaliteit en bij het 
streven te voorkomen dat Russisch nucleair ma-
teriaal in verkeerde handen belandt.
 Toenemende internationale isolatie van 
Rusland door een steeds kritischer houding van 
de internationale gemeenschap is, hoe intuïtief 
wenselijk ook, niet raadzaam. Isolatie zou een 
verbetering van de interne situatie namelijk 
niet dichterbij brengen, terwijl het de Europese 
belangen zou schaden en de oplossing van de 
problemen in de common neighbourhood ernstig 
zou kunnen bemoeilijken.
 Tot slot, het gaat hier om een potentieel in-
stabiele regio, hetgeen grotere en meer gerichte 
betrokkenheid noodzakelijk maakt. Daarbij is 
het van even groot belang het ruimere kader niet 
uit het oog te verliezen. Europa moet zich voort-
durend rekenschap geven van de rol die Rusland 
elders speelt. Hoe zit het met Russische relaties 
in het Midden-Oosten, Iran en China? Welke rol 
speelt de vs? Welke betekenis hebben de recente 
ontwikkelingen in Centraal-Azië of de recente 
pro-Europese heropleving van het samenwer-
kingsverband guam?19 De intensivering van de 
Russische energieleveringen aan India en China 
is geen straffeloos te negeren externe factor, 
maar een ontwikkeling met mogelijk vérstrek-
kende gevolgen. Wil Europa dergelijke ontwik-
kelingen mede vorm geven, dan mag het zich 
niet als toeschouwer opstellen.
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Terug naar de zorg
Vorige maand schreef Margo Trappenburg in s&d dat de PvdA-
commissie Zorg te licht denkt over de nadelen van marktwerking in de 
gezondheidszorg. Frank Heemskerk en Steven de Waal, die meeschreven 
aan het rapport, leggen uit hoe hun idee over marktwerking fundamenteel 
verschilt van dat van het kabinet en gaan ook in op andere kritiek.

steven de waal & frank heemskerk

Temidden van een ingrijpende stelselverbou-
wing door het kabinet Balkenende ii heeft de 
PvdA de beschikking over een adviesrapport ¬ 
opgesteld door een commissie onder voorzitter-
schap van Steven de Waal ¬ dat vanuit sociaal-
democratisch perspectief tracht de gezondheids-
zorg zo compleet mogelijk in kaart te brengen.1 
Gezondheid is een belangrijk thema voor men-
sen, de zorg is een omvangrijke en complexe sec-
tor met een grote sociale en economische im-
pact. Het belang van het onderwerp wordt ook 
bij debatten met partijleden in het land telkens 
weer onderstreept, merken we. Margo Trappen-
burg (in s&d 2005/5) en Kees Tamboer (in Het 
Parool, 4 en 11 mei 2005) hebben de moeite geno-
men ons rapport goed te lezen en becommenta-
riëren. Hun kritiek richt zich op de volgende 
punten:

>  Waarin verschillen onze voorstellen van die 
van het kabinet?

>  Waarom pleit de commissie voor (beperkte) 
marktwerking in de cure (op genezing ge-
richte zorg)?

>  Kan het voorgestelde systeem van ‘Michelin-
sterren’ in het zorgbestel wel werken?

>  Hoe zit het met de bejegening van professio-
nals in de zorg?

>  Is er een alternatief voor marktwerking?
>  Is decentralisatie van de care (langdurige ver-

pleging en verzorging) naar de lokale over-
heid wel een goed idee?

forse verschillen

Vergeleken met het kabinet geeft de project-
groep meer aandacht aan de care en zet ze ster-
ker in op preventie. Zo pleiten wij ervoor dat 1% 
van de uitgaven van verzekeraars verplicht aan 
preventie wordt besteed, dat aan de huidige ver-
snippering een einde wordt gemaakt en dat de 
Gemeentelijke Gezondheidsdiensten (ggd’s) de 
spil worden waar alle preventie-inspanningen 
om draaien. Het kabinet daarentegen richt zich 
vrijwel uitsluitend op de basisverzekering en 
laat de curatieve sector de boventoon voeren in 
alle beleid. Dat is een slechte koers. De komende 
jaren zal de care in kosten en aantallen patiënten 
de cure ver achter zich laten. Voorkoming van 
ziekten en de verzorging van ernstig en chro-
nisch zieken mogen dan wellicht minder ‘sexy’ 
zijn dan wat er omgaat in de curatieve zorg, het 
zal absoluut noodzakelijk zijn om op deze ter-
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reinen extra robuuste en aanhoudende inspan-
ningen te leveren. 
 Ook op andere terreinen wijken onze voor-
stellen fors af van het kabinetsbeleid. Wij zetten 
veel sterker in op het behoud van de toeganke-
lijkheid. Om die reden willen wij geen no-claim 
in de primaire zorg. Wij pleiten voor een sterke 
huisarts die drempelloos benaderd kan worden. 
Marktwerking mag pas worden ingevoerd als 
helder is gedefinieerd wat daar niet onder mag 
vallen ¬ zoals acute zorg, het eigendom van pu-
blieke infrastructuur en opleidingen. Daarnaast 
moet éérst in een krachtige toezichthouder zijn 
voorzien. 
 In ons rapport ontwikkelen wij een funda-
menteel andere visie op de care. Ons pleidooi 
om de awbz om te bouwen naar een nationaal 
verzekerd recht dat wordt uitgevoerd door ge-
meenten gaat veel verder dan de schamele plan-
nen van het kabinet rond de Wet Maatschappe-
lijke Ondersteuning (wmo). En passant melden 
wij nog dat de indicatieorganen kunnen worden 
opgeheven en dat de zorgkantoorfunctie bij de 
verzekeraars moet worden weggehaald. Daar 
horen we dit kabinet in het geheel niet over, op 
klagerige opmerkingen dat ze slecht functio-
neren na. We verschillen ook met Balkenende 
II van mening over de noodzaak van primaire 
tandartszorg in het basispakket, we willen een 
AWBZ-premie over het gehele inkomen en een 
fiscaal gestimuleerde spaarregeling voor aanvul-
lende ouderenvoorzieningen.

beperkte marktwerking

De projectgroep somt vele lessen op die te 
trekken zijn uit eerdere (mislukte) marktin-
troducties. Ook de Raad van State heeft de 
zorgverzekeringswet van Hoogervorst al kern-
achtig omschreven: het wordt ‘bureaucratisch 
gesimuleerde marktwerking’. Aan de ‘voorkant’ 
(zichtbaar voor de burger) wordt een enorme 
verwachting en marktsystematiek opgetuigd, 
terwijl tegelijkertijd aan de ‘achterkant’ om 
terechte redenen van rechtvaardigheid veel 
van het marktmechanisme weer wordt terug-

gedraaid. Die achterkant is voor de burgers een 
zorgtoeslag van de belastingdienst die het leed 
van de hoge (nominale) premie verzacht.
Ook verzekeraars krijgen via de achterdeur een 
vereveningsfonds van vele miljarden euro’s. Vele 
honderden extra ambtenaren gaan zich hiermee 
bezig houden. 

 Dit alles leidt tot inkomensonzekerheid voor 
juist kwetsbare burgers, tot dure en omslachtige 
bureaucratie en tot fraudegevoeligheid. Wij den-
ken dat zich hier de nieuwe kloof tussen politiek 
en burgers zal aftekenen: welke burger heeft 
nu om deze verandering van het zorgstelsel ge-
vraagd?
 Tegen de voorgestelde concurrentie tussen 
zorgverzekeraars op het terrein van de basisver-
zekering uiten we in ons rapport enkele funda-
mentele bezwaren: wij willen liever geen pri-
vaatrechtelijk bestel, monopolies dienen actief 
te worden tegengegaan en overstappen naar een 
andere verzekeraar moet eenvoudiger zijn. Onze 
belangrijkste zorg richt zich op de mogelijkheid 
dat er geen ‘echte’ markt zal ontstaan vanwege 
het oligopolie-karakter van de huidige situatie. 
Wij denken dat het cruciaal is dat de marktdyna-
miek zo wordt ingericht dat er meer op service, 
klantgerichtheid en de inzichtelijkheid van po-
lissen (‘glashelder’) wordt geconcurreerd en niet 
alleen op prijs.
 Juist daarom kiezen wij voor een overwe-
gend inkomensafhankelijke premie in de 
zorgverzekeringen. Dit kan nog steeds leiden 
tot meer differentiatie en keuzemogelijkheid 
in het zorgaanbod. Het dwingt verzekeraars te 

Steven de Waal & Frank Heemskerk  Terug naar de zorg

Het is cruciaal dat de markt-
dynamiek zo wordt ingericht dat 
er meer op service, klantgericht-
heid en de inzichtelijkheid van 
polissen wordt geconcurreerd,  
niet alleen op prijs



s& d  6  |  20 0 5

46

concurreren op allerlei andere zaken dan prijs, 
hoewel kosten toch een rol kunnen spelen (slan-
kere overhead, slim inkopen). Ook bij een forse 
korting op de huidige nominale ziekenfonds-
premie (ongeveer 300 euro) switchen burgers 
al. Wij vinden de zekerheid en solidariteit van 
inkomensafhankelijke premies belangrijker 
dan maximaal ruimte bieden aan prijsconcur-
rentie.

sterrensysteem noodzakelijk 

Verder differentiëren van het zorgaanbod is 
noodzakelijk, want alleen zo wordt duidelijk hoe 
het is gesteld met kwaliteit en keuzemogelijk-
heden. Een goed voorbeeld is de verpleeghuis-
sector. Vaak kiezen betrokkene en familie samen 
waar hij of zij langdurig gaat verblijven en mo-
gelijk zal sterven. Dat is een cruciale beslissing, 

waarbij men verschillende aspecten goed tegen 
elkaar wil kunnen afwegen. Transparantie en 
concurrentie ¬ tot uitdrukking gebracht in bij-
voorbeeld een systeem met ‘Michelinsterren’ ¬ 
werpen hierbij hun vruchten af. Welk systeem 
van verzekeren je ook kiest, de noodzaak voor 
transparantie van prestaties speelt altijd. In de 
National Health Service in Groot-Brittannië, een 
sterk overheidsgestuurd systeem, zijn de beste 
zorgaanbieders publiekelijk bekend. Zij krijgen 
vervolgens ook meer vrijheden en financiële 
middelen dan andere aanbieders binnen het 
systeem.

 De projectgroep kiest voor een specifieke 
benadering: dé zorg en dé patiënt bestaan niet. 
Er zijn vele soorten zorg en vele soorten pa-
tiënten. Marktwerking en keuzevrijheid zijn 
in de planbare curatieve zorg (vervanging van 
heupen, knieoperaties, staaroperaties, zelfs som-
mige routineuze chirurgische ingrepen) goed 
toepasbaar. Dit kan verbeteringen opleveren in 
doelmatigheid, innovatie en klantgerichtheid. 
Immers, in het huidige all-in-one ziekenhuis 
domineren massaliteit en anonimiteit. Juist in 
de planbare curatieve zorg is ‘kiezen’ in principe 
mogelijk, ook over de landsgrenzen heen. Een 
combinatie van moderne techniek, de ontwikke-
ling van de medische wetenschap en de mondig-
heid van de patiënt ligt hieraan ten grondslag.

focus op professionals

Wij zetten in ons rapport sterk in op een betere, 
centrale positie van de professional in de zorg. 
Allerlei maatregelen die wij voorstellen zijn 
daarop gericht: terugdringen van bureaucratie, 
ruimte bieden aan maatschappelijk onderne-
men, minder toezicht, meer flexibiliteit in het 
onderling vervangen. De rode draad door ons 
rapport is een verplaatsing van het focus terug 
naar de zorg zelf en ¬ nog een stap verder ¬ 
naar wat mensen aan hun eigen gezondheid 
kunnen en moeten doen. Over het huidige zorg-
debat ligt een grote wolk van economen- en ver-
zekeraarsjargon. Wij willen meer aandacht voor 
de concrete patiënt die zorg behoeft en voor de 
concrete professional die de zorg moet leveren.
 In tegenstelling tot Margo Trappenburg den-
ken wij echter niet dat het beste ‘zomaar vanzelf ’ 
uit professionals naar boven komt, noch dat 
marktwerking hun ontplooiing zou belemme-
ren. Professionalisering berust op bepaalde ba-
siscondities. De introductie van marktwerking 
maakt die condities niet slechter, eerder beter. 
Er zijn beroepsgroepen die volledig in een com-
merciële markt werken ¬ neem advocaten, ac-
countants, organisatie-adviseurs ¬ en die toch 
wel degelijk doen aan vak- en kennisontwikke-
ling en aan kennisoverdracht. (Meer) marktwer-
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king staat dus niet haaks op professionalisering. 
Onduidelijkheid over je organisatorische posi-
tie, over aan wie je verantwoording dient af te 
leggen, over hoe de kwaliteit van je werk wordt 
beoordeeld, over hoe de beloning zich verhoudt 
tot je inspanning (en die van je collega) ¬ dat 
alles vormt er wel een obstakel voor en daar plei-
ten we voor veel scherpere keuzen, ook door de 
wetgever.
 

maatschappelijk ondernemen

De adviesgroep heeft uitgebreid stilgestaan 
bij een alternatief model voor marktwerking. 
Terwijl in de rest van de wereld de twijfels over 
marktwerking als panacee voor allerlei proble-
men binnen de publieke dienstverlening steeds 
meer toeslaan, blijft het kabinet in Nederland er 
onverdroten op inzetten, ook weer in discussies 
over de toekomst van de awbz. Men dendert 
door, zogenaamd bij gebrek aan alternatief. Dat is 
onterecht. Juist in de zorg kent ons land, dankzij 
een traditie van private non-profit organisaties 
die publieke taken verantwoord uitvoeren (maat-
schappelijke ondernemingen), zowel de cultuur 
als de structuur voor een andere oplossing.
 Naar analogie van de recente adviesrapporten 
van ser en wrr kiest onze projectgroep voor 
een dynamisch bestel van maatschappelijke 
ondernemingen die worden gebenchmarked 
en gesanctioneerd en die contractrelaties aan-
gaan met bijvoorbeeld gemeenten. In de com-
mentaren op ons rapport blijft dit hele idee tot 
nu toe onderbelicht. Met al hun aandacht voor 
marktwerking en de curatieve zorg gaan Kees 
Tamboer en Margo Trappenburg volledig mee in 
de dominante politieke logica van het huidige 
kabinet: ze zijn zo gefixeerd op wat Balkenende 
II onder marktwerking verstaat, dat ze het alter-
natief van de maatschappelijke onderneming 
niet op waarde schatten. Het wordt tijd dat het 

maatschappelijk ondernemen de aandacht krijgt 
die het verdient. Niet voor niets past dit systeem 
ook uitstekend bij de care en de preventie, waar 
de projectgroep zo veel meer accent op probeert 
te leggen. 

decentralisatie van de care 

Mede omdat dit kabinet kiest voor een ver-
gaande privaatrechtelijke, ongecontroleerde 
en onbegrensde marktwerking in de curatieve 
sector (op een manier die niet de onze is), wil-
len wij de care niet ook aan deze zorgverzekaars 
overdragen. 
 Ons alternatief is decentralisatie van de 
care (participatie, verpleging en verzorging) 
naar de lokale overheid. Velen betwijfelen of de 
gemeenten dat wel aankunnen. Deze twijfels 
zijn terecht en we pleiten dan ook voor een zeer 
zorgvuldig en gefaseerd traject. Daarom handha-
ven we ook het landelijke verzekeringskarakter 
(geen afbraak van rechten zoals in de voorge-
nomen wmo). Ons voorbeeld is de Wet Werk 
en Bijstand. De zorg en vooral de betere afstem-
ming van zorg kunnen bij een gemeentelijke 
aanpak veel baat hebben. Wij willen meer lokale 
samenhang in vervoer en onderwijs op maat 
voor gehandicapten, welzijn en activering voor 
kwetsbare groepen en een woningaanbod dat 
anticipeert op een vergrijzende bevolking. Via 
de gemeenten levert dit betere resultaten op dan 
via de onzichtbare en weinig ondernemende 
zorgkantoren. En het is nog goed voor de PvdA 
ook, een partij die van oudsher immers sterk is 
op lokaal bestuurlijk niveau, betrokken op alle 
burgers maar vooral op diegenen die zorg nodig 
hebben. Ten slotte zal er meer budget zijn om 
tot werkelijk efficiënte en effectieve zorgarran-
gementen te komen. De lokale politiek wordt er 
nóg belangrijker door!

Noot

1 Zorgen voor een gezond leven, rapport van de PvdA-projectgroep Zorg, april 2005.

Steven de Waal & Frank Heemskerk  Terug naar de zorg
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schappelijke Raad voor het Regeringsbeleid

Wat de verzorgingsstaat 
bedreigt, kan hem redden 
Nieuwe vormen van solidariteit. Sociaal-democratische beginselen  
en de verzorgingsstaat 
Romke van der Veen, WBS/Mets&Schilt, Amsterdam 2005

peter van lieshout

De inzet van dit boek van Romke van der Veen 
is duidelijk: hij wil op hoofdlijnen aangeven 
hoe de sociaal-democratie over de toekomst van 
de verzorgingsstaat moet denken. Hij vindt die 
verzorgingsstaat de moeite van het koesteren 
waard. Juist daarom vraagt hij zich af welke 
transformatie vereist is om hem toekomstbe-
stendig te maken. Daarbij betreedt hij niet het 
pad dat zovele anderen bepleiten: het selectiever 
maken van bestaande voorzieningen en rege-
lingen. Van der Veen moet niets hebben van de 
recente pleidooien van onder meer het cpb en 
de Raad voor Maatschappelijke Ontwikkeling 
(rmo) om de verzorgingsstaat af te slanken en 
toe te spitsen. Dat wordt, zo vreest hij, een neer-
gaande spiraal die zal leiden tot erosie en gebrek 
aan steun bij grote delen van de bevolking.
 Van der Veen zoekt naar manieren om juist 
brede steun voor de verzorgingsstaat te blijven 
genereren. Daar stemt hij zijn transformatie-
plannen op af. Zijn strategie bestaat uit twee 
onderdelen. Allereerst sluit hij zich aan bij een 
adagium dat vanaf 1993 in bijna alle westerse 
verzorgingsstaten tot officieel beleidsparadigma 
is verheven: activering. Hij wil echter meer, en 
zijn tweede lijn vormt de kern van zijn bijdrage: 

hij wil de legitimiteit van de verzorgingsstaat 
versterken door voorzieningen en regelingen, 
waar mogelijk, te ‘ontstatelijken’ en weer in han-
den te leggen van ¬ bestaande of nieuwe ¬ in 
andere levenssferen verankerde collectiviteiten.
 Er valt een veelheid aan vragen te stellen naar 
aanleiding van deze strategieën. Het zou echter 
niet eerlijk zijn die vragen om te vormen tot 
(detail-)kritiek ¬ dat zou geen recht doen aan de 
aard van het boek. Een boek dat misschien nog 
het best valt te omschrijven als iets tussen een 
pamflet, een essay en een studie in. Het is pam-
flettistisch in die zin dat het vooral in grote lijnen 
de gewenste politieke lijn van de sociaal-demo-
cratie schetst (behoud van de verzorgingsstaat) 
en oproept tot een heldere stellingname; het is 
een essay waar het het eigen onderwerp van ver-
schillende kanten probeert te belichten en te we-
gen zonder zich te verliezen in details; en het is 
een studie waar het zich baseert op een veelheid 
aan literatuur. De interessantste vraag om aan dit 
boek te stellen, is dan ook of de richting die het 
suggereert nodig, mogelijk en wenselijk is.

 
Concrete utopieën

Is het nodig om de legitimiteit van de verzor-
gingsstaat te versterken door naar nieuwe vor-
men van solidariteit te zoeken? Allereerst moet 
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je constateren dat er zelden iets zo vaak bijna-
doodverklaard is als de verzorgingsstaat (waar-
bij de terminologie uiteenloopt van ‘in crisis’ via 
‘nadagen’ tot ‘naderende einde’), maar dat er te-
gelijk zelden iets zo resistent bleek tegen veran-
dering. Sinds het begin van de jaren tachtig is er 
weliswaar sprake van een trendbreuk ¬ het gaat 
vanaf die tijd niet meer om het uitbouwen van 
de verzorgingsstaat, maar om het handhaven en 
doelgerichter maken ervan ¬ maar over de hele 
linie heeft de verzorgingsstaat vele economische 
en politieke stormen overleefd. Ook laat scp-
onderzoek systematisch zien dat er sprake is van 
een groot draagvlak onder de bevolking. Recent 
heeft het onderzoek ‘21 minuten’ dat weer eens 
bevestigd. Ook de grote Museumplein-betoging 
van najaar 2004, die formeel ging over de plan-
nen van het kabinet met de vut, valt volgens 
mij beter te duiden als een brede steunbetuiging 
aan het (diffuse) idee dat het goed is dat we een 
verzorgingsstaat hebben, dan als gedetailleerde 
analyse door alle deelnemers van de gevolgen 
van de kabinetsplannen voor hun oudedags-
voorziening ¬ daarvoor waren die plannen te 
complex.
 Van der Veen ziet ook dat de verzorgingsstaat 
nog steeds veel aanhangers kent, maar volgens 
hem zetten individualisering en internationali-
sering de (legitimiteit van) de verzorgingsstaat 
onder druk. Zijn eerste argument daarvoor 
is dat burgers meer zelf kunnen en willen en 
daarom minder geneigd zijn om in collectieve 
arrangementen te investeren. Ten tweede stelt 
hij dat de toenemende internationalisering op 
gespannen voet staat met verzorgingsstaten die 
in hun aard nauw verknoopt zijn met het idee 
van een natiestaat: de collectieve arrangemen-
ten gelden immers voor de ingezeten van een 
specifiek territoir.
 De formuleringen maken duidelijk dat indi-
vidualisering en internationalisering voor Van 
der Veer primair exogene gegevens zijn, feiten 
waar je bij het ontwerpen van de toekomst van 
de verzorgingsstaat maar rekening mee hebt 
te houden. Het lijkt mij een uitdaging om in 
het vervolgdebat een stap verder te gaan. In-

dividualisering en ¬ tot op zekere hoogte ¬ 
internationalisering zijn immers evengoed te 
beschouwen als producten van de verzorgings-
staat. Ze hoeven dan ook niet alleen begrepen te 
worden als een bedreiging voor de verzorgings-
staat, we kunnen ze tot doel van de verzorgings-
staat verheffen. Op die manier wordt het debat 
zelden gevoerd, maar wellicht opent het nieuwe 
perspectieven. Het maakt het in ieder geval mo-
gelijk om weer te gaan redeneren in termen van 
concrete utopieën, iets wat de sociaal-democra-
tie de laatste decennia wat is kwijtgeraakt. (Het 
denken in termen van bedreigingen is stukken 
beter ontwikkeld.) De opdracht wordt dan om 
een eigen invulling van individualisering te 
ontwikkelen en het niet een klassiek liberaal 
project te laten zijn, dat uitgaat van (en streeft 
naar) burgers die permanent bezig zijn te calcu-
leren en die louter gericht zijn op genotsmaxi-
malisatie. We hebben er een ander, relationeler 
en ook in andere opzichten complexer begrip 
van individuen bij nodig, maar we doen er, zo 
meen ik, verstandig aan om individualisering 
vooral te zien als een project dat we van een in-
teressante inhoud moeten voorzien en niet als 
een potentiële bedreiging. 
 Voor internationalisering geldt hetzelfde: ook 
dat kan een ideaal zijn. Het is bovendien een lo-
gisch gevolg van het bestaan van verzorgingssta-
ten. Ruim twintig jaar geleden betrok De Swaan 
de stelling dat in de achttiende en negentiende 
eeuw de angst voor landlopers en vagebonden 
zich vertaalde in het vormen van verzorgingsar-
rangementen. De implicatie was toen dat dit 
proces, waarin welbegrepen eigenbelang leidde 
tot aandacht voor de ander, althans in theorie 
uiteindelijk zou leiden tot zorgverhoudingen 
op wereldschaal. Een wereldorde waarin de 
noden van de armen voldoende verlicht zouden 
worden om de voortdurende druk weg te nemen 
die anders maakt dat grote bevolkingsgroepen 
zich verplaatsen naar gebieden waar het econo-
misch heel veel beter gaat. Grote verschillen in 
welvaart zullen altijd een druk opleveren om dat 
verschil te mitigeren en wie niet wil dat die druk 
in oorlogsdreiging wordt omgezet, komt voor de 
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vraag te staan hoe verzorgingsarrangementen 
op internationaal niveau er het beste uit zouden 
kunnen zien.

 
Doorleefde samenhang

Het spannendste deel van het boek gaat over de 
vraag hoe de legitimiteit van de verzorgingsstaat 
te bevorderen. Van der Veen schetst een rich-
ting: herstel van collectiviteiten. Om solidariteit 
weer meer doorleefde inhoud te geven, is het 
van belang te investeren in onze onderlinge sa-
menhang. Dat kan volgens hem op verschillende 
manieren: door het bewustzijn van bestaande 
onderlinge samenhang te vergroten, door zaken 
op een lager aggregatieniveau te organiseren of 
door de individuele verantwoordelijkheid bin-
nen bestaande (statelijke) arrangementen te ver-
groten. De vraag is vervolgens natuurlijk: en wat 
voor nieuwe collectieve arrangementen zouden 
dat kunnen zijn?
 Voor Van der Veen is dat vooral een punt van 
verdere doordenking. Als voorbeelden van col-
lectiviteiten noemt hij de vakbond en ouderen-
initiatieven in de zorg. De vraag is of dat lijstje 
veel langer te maken valt. De afgelopen honderd 
jaar zagen we immers allerlei collectiviteiten de 
omgekeerde beweging maken: woningbouwcor-
poraties, schoolverenigingen en onderlinge waar-
borgmaatschappijen hebben sterk aan betekenis 
ingeboet. Hoe dergelijke collectiviteiten terug te 
winnen of opnieuw vorm te geven, is niet op voor-
hand helder. En bovendien is het de vraag of het 
in alle gevallen wel zo wenselijk is. Zo waren een 
eeuw geleden ook veel grote bedrijven collectivi-
teiten, in die zin dat ze zorgden voor onderwijs, 
gezondheidszorg en inkomensdervingregelingen. 
De sociaal-democratie heeft er honderd jaar over 
gedaan om van dergelijke voorzieningen rechten 
te maken, in plaats van ze afhankelijk te laten zijn 
van de goede wil van individuele ondernemers. 
Zouden we nu terug moeten gaan en dergelijke 
zaken weer de verantwoordelijkheid van werkge-
vers en werknemers maken?

 Wellicht is het mogelijk het beste van beide 
werelden te combineren, bijvoorbeeld door 
werkgevers wel te verplichten om zaken op het 
gebied van sociale zekerheid, zorg en onderwijs 
op een adequate wijze te regelen, maar om niet 
meer gedetailleerd voor te schrijven hoe dat 
moet ¬ zo zit een deel van het Amerikaanse so-
ciale zekerheidsstelsel ook in elkaar. De nadere 
invulling zou dan op cao-niveau per bedrijfstak 
vorm kunnen krijgen. Ongetwijfeld heeft dat 
voordelen: het leidt tot veel dynamiek, wellicht 
ook tot meer betrokkenheid en soms tot maat-
werk in de regelingen. Maar het heeft ook nade-
len: zo zou het een nieuwe uitvoeringsbureau-
cratie met zich meebrengen en ¬ belangrijker 
¬ de mobiliteit tussen verschillende sectoren 
afremmen doordat regelingen zouden verschil-
len. Niet handig, nu we net met veel moeite van 
de pensioenbreuk af zijn en menen dat de ar-
beidsmarkt vooral flexibel moet zijn om met de 
21ste eeuw mee te kunnen.
 Het oordeel van Van der Veen luidt dat het 
de moeite waard is om toch na te gaan of het 
mogelijk is om meer verantwoordelijkheden bij 
bedrijven en branche-organisaties te leggen en 
om tevens andere, nieuwe collectiviteiten te ver-
kennen. Wellicht is het mogelijk en misschien is 
het wenselijk. Ik zie zijn pleidooi vooral als een 
oproep, en minder als een afgewogen eindoor-
deel: laten we eens nagaan hoe ver we met deze 
manier van redeneren komen. En vervolgens 
kunnen we dan vaststellen welke zaken we beter 
wel en welke we beter niet in statelijk verband 
kunnen regelen. Hebben we voldoende stevige 
gemeenschappen of toch al te vluchtige light 
communities om er onze verzorgingsarrange-
menten op te stoelen? De einduitkomst van de 
zoektocht staat verre van vast, maar het loont 
zeker de moeite om haar te starten. Het leveren 
van een stevige en doordachte impuls aan de 
ontwikkeling van dat debat binnen de sociaal-
democratie is dan ook een belangrijke verdien-
ste van dit boek.
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Haaibaai tegen  
wil en dank?

Margaret Thatcher, Volume Two: The Iron Lady
John Campbell, Pimlico, London 2004

anneke ribberink

Wie was Margaret Thatcher? Was ze een kwets-
bare, aardige persoon die zich steeds meer als 
een onmogelijke tiran ging gedragen ten op-
zichte van haar collega-ministers, omdat dat de 
manier was om zich staande te houden als enige 
vrouw, die bovendien de dochter was van een 
kruidenier? Of was ze iemand die ook ten volle 
genoot van haar dominante positie? Tot nu toe 
is hierover in de omvangrijke historiografie die 
van haar regeerperiode bestaat geen uitsluitsel 
gegeven. Wel bestaat er communis opinio over de 
waterscheiding die door haar overwinning in 
de Falklandoorlog in het voorjaar van 1982 werd 
veroorzaakt. De periode 1979-1982 was in alle 
opzichten relatief gematigd. Haar beleid was 
minder geprononceerd dan in de volgende acht 
jaren en hetzelfde geldt voor haar functioneren 
als Prime Minister.
 John Campbell gaat in deel 2 van zijn indruk-
wekkende biografie zover om te beweren dat 
haar eerste kabinet (1979-1983) daarom haar 
beste kabinet was. Ook in deel 1 vroeg hij al aan-
dacht voor het feit dat Margaret Thatcher een 
zeer gewiekste en capabele politica was. In de pe-

riode 1975-1979, toen ze zich had moeten bewij-
zen als Leader of the Opposition, had ze uiterst 
behoedzaam gemanoeuvreerd. Hoewel ze vanaf 
haar vroege jeugd rechts-conservatieve denk-
beelden had aangehangen, had ze er angstvallig 
voor gewaakt om zich te zeer bloot te geven. Ze 
besefte goed dat ze de steun van de bovenlaag van 
de Tory-partij, die dergelijke denkbeelden in het 
algemeen te extreem vond, ten volle nodig had.
 Dezelfde slimme tactiek paste Thatcher toe 
tijdens haar eerste kabinet. Gematigde Tories 
als Jim Prior (Werkgelegenheid) en Francis Pym 
(Defensie) bekleedden invloedrijke posten in 
dit kabinet, dat sowieso in meerderheid uit poli-
tieke tegenstanders bestond. In de periode 1979-
1981 waren de resultaten niet van dien aard dat 
de Prime Minister op haar lauweren kon gaan 
rusten. De zware recessie die het gevolg was van 
het streng monetaristische beleid resulteerde in 
vele fabriekssluitingen en hoge werkloosheid-
cijfers, terwijl het doel, het terugdringen van de 
inflatie tot enkele cijfers, niet werd bereikt. In 
het najaar van 1981 was ze de meest impopulaire 
Prime Minister sinds 1945. De eigenzinnige 
Margaret Thatcher had in oktober 1980 op het 
partijcongres in Brighton medegedeeld dat ze 
niet zou terugkomen van haar beleidsvoor-
nemens, maar ze wist dat ze behendig moest 
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opereren om haar politieke tegenstanders in het 
kabinet te omzeilen. In het voorjaar van 1981 
stelde ze hen voor een voldongen feit door de 
begroting van minister van Financiën Geoffrey 
Howe slechts in kleine kring te laten uitwer-
ken en bediscussiëren. Deze begroting, waarin 
stringente bezuinigingen waren opgenomen 
in het kader van een anti-inflatoir beleid, later 
nog aangevuld met een forse verhoging van de 
rentevoet, werd uiteindelijk door het Lagerhuis 
geaccepteerd. Gelukkig voor Thatcher begon de 
inflatie begin 1982 wat af te nemen, wat de basis 
vormt voor de door sommigen verdedigde these 
dat het dieptepunt al was gepasseerd vóór de 
Falklandoorlog.
 De wederwaardigheden rond dit conflict be-
schrijft Campbell genuanceerd. Toen de oorlog 
tengevolge van een reeks diplomatieke missers 
begin april 1982 uitbrak, zag Thatcher zich ge-
steld voor een moeilijke taak, die ze goed heeft 
uitgevoerd. Na tien weken werd het gevecht 
beëindigd met succes aan Britse zijde en dankzij 
een forse portie geluk relatief weinig verlies 
aan materieel en manschappen. Overigens 
schroomde Thatcher niet haar tranen rijkelijk 
te laten vloeien toen een aantal ‘Britse jongens’ 
in het vijandelijke treffen het leven verloor. Ze 
schreef de ouders van de overledenen persoon-
lijk een brief om haar medeleven te betuigen. 
Dit alles droeg bij tot een ongekende stijging 
van haar populariteit. In de media kwam daarbij 
een variëteit aan rollen over het voetlicht, zoals 
het beeld van de iron lady, de rol van moeder van 
de natie en de mythische figuur van de strijdbare 
Boadicea. 

 
Catherine the Great of Finchley

In mei 1983 boekte Margaret Thatcher haar 
grootste verkiezingsoverwinning. Haar partij 
kreeg een meerderheid in het Lagerhuis van 
144 zetels ten opzichte van alle andere partijen 
samen en liet met 397 zetels Labour, met 205 
zetels de tweede partij, ver achter zich. Haar 
tweede kabinet (1983-1987), dat grotendeels 
gezuiverd was van politieke tegenstanders, 

geldt in het algemeen als haar succeskabinet. 
Campbell is een andere mening toegedaan. Hij 
wijst er onder meer op dat Thatcher een grote 
fout maakte toen ze in 1985 tegen de toenmalige 
minister van Financiën Nigel Lawson en een 
groot deel van haar kabinet inging door zich 
te verzetten tegen toetreding tot het European 
Exchange Rate Mechanism (erm), het systeem van 
vaste wisselkoersen tussen landen van de Euro-
pese Gemeenschap. Ze zou dit verzet volhouden 
tot oktober 1990, tot vlak voor haar gedwongen 
aftreden als Prime Minister. Het kostte haar uit-
eindelijk het ontslag van twee van haar beste en 
trouwste ministers: Lawson en Howe, die sinds 
1983 Buitenlandse Zaken deed. Als het Verenigd 
Koninkrijk al in 1985 was toegetreden, was dit 
in economisch opzicht beter geweest, hoewel 
Campbell toegeeft dat het effect omstreden is.
 Verder is het zo dat Thatcher haar ministers 
steeds meer van zich vervreemdde door haar 
autoritaire gedrag. Uit het boek van Campbell 
rijst het beeld op van een Prime Minister die na 
haar Falklandoverwinning naast haar schoenen 
ging lopen van verwaandheid. Haar politieke 
instinct, dat haar altijd zo goed had geholpen, 
en haar pragmatisme maakten plaats voor een 
semi-dictatoriale regeerstijl, waaraan haar rela-
ties met belangrijke ministers successievelijk 
werden opgeofferd. In 1989 en 1990 traden de 
laatste getrouwen, Lawson en Howe af. De af-
scheidsspeech van Howe, waarin deze vol bitter-
heid jaren van slechte en vernederende behan-
deling van zich afsloeg, vormde voor haar Prime 
Ministerschap de genadeslag. Haar dominante 
houding was een doorn in het oog van haar 
collega’s, maar haar als deloyaal ervaren opstel-
ling misschien nog wel meer. Herhaalde malen 
kwam het voor dat ze in het openbaar afstand 
nam van impopulaire of foute kabinetsbeslis-
singen en de schuld schoof in de schoenen van 
de betrokken ministers. Een vorm van lafheid, 
die vreemd afstak bij haar gewone houding van 
politieke moed en onverzettelijkheid. 
 Maar ¬ hier kom ik terug op mijn vraag aan 
het begin van dit artikel ¬ waarom handelde 
Thatcher zoals ze handelde? Was het opgekropte 
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frustratie vanwege ondervonden tegenwerking 
en discriminatie, dan wel een aangeboren nei-
ging tot overheersing en machtsbelustheid? Ik 
ben geneigd dit laatste in twijfel te trekken op 
grond van de sympathieke wijze waarop ze met 
haar naaste personeels- en stafleden omging. 
Campbell ¬ en hij staat hierin niet alleen ¬ laat 
in zijn beschrijving van die omgang een heel an-
dere Thatcher zien. Ze behandelde haar directe 
omgeving met respect en vol aandacht voor 
persoonlijke omstandigheden. Naar Thatchers 
drijfveren blijft het gissen, ook Campbell geeft 
het finale antwoord niet. 
 Het zou onjuist zijn de leiderschapsstijl van 
Thatcher slechts als agressief en dominant te 
betitelen. Hiervoor werd al opgemerkt dat ze 
tegen haar naaste omgeving juist heel aardig en 
voorkomend was. Bovendien kon ze spelen met 
haar vrouwelijke charmes als het zo uit kwam; 
dit is een aspect dat bij Campbell minder uit 
de verf komt. Ze zag er altijd tiptop uit en aar-
zelde niet met bepaalde mannen te flirten. Met 
name de Franse president Mitterrand, zelf een 
womanizer, schijnt nogal van haar gecharmeerd 
te zijn geweest. En vergeet ook niet Thatchers 
grote vriend, de Amerikaanse president Ronald 
Reagan.

 
Moederschap

Campbell onthoudt zich van een eindoordeel 
over de waarde van de ‘Thatcherrevolutie’, om-
dat het hiervoor naar zijn mening nog te vroeg 
is. Hij lijkt het echter eens te zijn met diegenen 
die haar een der belangrijkste Prime Ministers 
van de twintigste eeuw vinden. 
 Veel meer voldoening dan die ze uit haar 
openbare optreden heeft kunnen halen, lijkt 
er overigens voor Thatcher niet in te zitten. De 

afgelopen jaren heeft haar dochter Carol zich in 
woord en geschrift kritisch uitgelaten over haar 
jeugd en opvoeding. Dit standpunt wordt ge-
steund door Campbell, die een weinig flatterend 
beeld schildert van Thatcher als moeder. Hoe-
zeer Margaret Thatcher ook altijd het tegendeel 
beweerde, het blijft moeilijk om je een gelukkig 
en hecht gezin voor te stellen waarvan de kin-
deren hoofdzakelijk zijn opgevoed door kinder-
meisjes en op kostscholen. Iets anders is of men 
Thatcher moet veroordelen vanwege haar falend 
moederschap. Er is inmiddels genoeg literatuur 
uit de historische en sociale wetenschappen 
beschikbaar om te weten dat voor vrouwen de 
combinatie van loopbaan en gezin in de jaren 
vijftig en zestig allesbehalve een gemakkelijke 
taak was. Niet voor niets waren de meeste Euro-
pese politica’s in die tijd ongetrouwd en/of zon-
der jonge kinderen. Haar weinig bevredigende 
gezinsleven maakt andermaal nieuwsgierig 
naar de vraag wat Margaret Thatcher dreef. 
Misschien zal het antwoord wel nooit worden 
gegeven, omdat Thatcher zelf bereid zou moeten 
zijn openheid van zaken te geven in dit opzicht. 
Opvallend is overigens dat in de hier besproken 
biografie wel veel over maar niet met haar is ge-
sproken.
 Campbell presenteert een goed geschreven, 
gedegen en genuanceerd relaas van de regeer-
periode van een van de meest opmerkelijke 
vrouwen van de twintigste eeuw. Hinderlijk is 
wel dat hij buitengewoon spaarzaam is met het 
geven van jaartallen. Het is niet altijd duidelijk 
wanneer een bepaalde gebeurtenis precies 
plaatsvond, wat resulteert in hoofdpijnveroor-
zakend gezoek in het notenapparaat. Hoewel 
er onopgeloste vragen overblijven inzake haar 
persoonlijkheid, is dit mijns inziens de beste 
biografie van Margaret Thatcher tot nu toe. 

boeken  Anneke Ribberink bespreekt Margaret Thatcher, Volume Two: The Iron Lady
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Over de auteur  Jan-Jaap van den Berg is secretaris  
van het Centrum voor Lokaal Bestuur van de PvdA.  
In 1999 promoveerde hij op een historische studie 
naar de politieke koers van de arp in de periode 
1956-1970

Een duizendpoot  
en bruggenhoofd
Een soeverein leven. Biografie van W.F. de Gaay Fortman
Peter Bak, Mets & Schilt, Amsterdam 2004

jan-jaap van den berg

Voor een historicus is een tekort aan bronnen-
materiaal funest, maar ook een overkill aan pape-
rassen kan problematisch zijn. Beeldend vertelt 
biograaf Peter Bak over zijn eerste bezoek aan de 
werkkamer van de overleden De Gaay Fortman. 
Slechts een smal looppad was daar vrijgelaten. 
De rest van de kamer was volgepakt met stapels 
papier. Zes jaar heeft Bak (die eerder promo-
veerde op Bruins Slot en Trouw) nodig gehad om 
daaruit een biografie te destilleren. 
 Eigenlijk maakt de lange en rijkgeschakeerde 
loopbaan van W.F. de Gaay Fortman (1911-1997) 
de aanwezigheid van al die paperassen wel lo-
gisch. Behalve antirevolutionair politicus was 
De Gaay Fortman immers ook vakbondsman, 
vu-hoogleraar en universiteitsbestuurder. Bo-
vendien werkte hij als rijksambtenaar bij Sociale 
Zaken, Kamerheer van de Koningin, Nederlands 
vertegenwoordiger bij de Verenigde Naties en 
redacteur van Vrij Nederland. Het levensverhaal 
van De Gaay Fortman bouwt de biograaf netjes 
chronologisch op. Terecht stelt hij het politieke 
leven van ‘Gaius’ ¬ zoals hij door intimi werd 

genoemd ¬ centraal. De ‘omloopsnelheid’ van 
politici lag vroeger een stuk lager, zo moet je 
constateren wanneer je leest dat De Gaay Fort-
man decennialang politiek actief is gebleven in 
de uiteenlopende rollen van senator, partijbe-
stuurder, informateur, formateur en minister. 
Vooral het ministerschap van Binnenlandse 
Zaken in het roemruchte kabinet-Den Uyl ¬ 
‘het meest linkse kabinet ooit’ ¬ heeft De Gaay 
Fortman landelijke bekendheid bezorgd. Grap-
pig genoeg was hij op dat moment toch al 62 jaar 
oud en was zijn naam bij praktisch elke formatie 
sinds 1951 (!) wel genoemd als kandidaat-be-
windsman. Waarna het dus telkens misliep.
 Een soeverein leven, het is een titel die de 
hoofdfiguur goed typeert. De Gaay Fortman, dat 
was inderdaad een zelfstandig opererende, wat 
aristocratische persoonlijkheid die zich, hoewel 
overtuigd antirevolutionair, vaak bewoog langs 
de in die jaren nog scherp getrokken grenzen 
van de gereformeerde gezindte. Door zijn ge-
zaghebbend en irenisch voorkomen kon ‘Gaius’ 
het zich permitteren er soms even niet helemaal 
bij te horen. Juist daardoor slaagde hij erin ¬ 
en daarin ligt het eigenlijke belang van De Gaay 
Fortman ¬ een waardevolle brugfunctie te ver-
vullen in zijn eigen arp, een partij waarbinnen 
gedurende de naoorlogse jaren zelden kalmte en 
politieke eenheid hebben geheerst.
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 Zo was De Gaay Fortman, vanaf ongeveer 
1950, feitelijk een verbindingsschakel tussen de 
antirevolutionaire partijtop en het invloedrijke 
maar bokkige cnv-smaldeel binnen de arp, 
dat de partijleiding tot begin jaren zestig perio-
diek de wacht aanzegde vanwege de vermeend 
‘rechtse’ koers van de partij. De Gaay Fortman, 
verbonden aan de cnv-kaderschool en zeer 
goed bevriend met cnv-voorzitter Ruppert, 
beschikte over veel krediet in vakbondskringen. 
Waarschijnlijk zou het niemand anders dan De 
Gaay Fortman zijn gelukt om de brokstukken te 
lijmen van de curieuze kabinetscrisis (niet zon-
der reden in de geschiedenisboekjes is terug te 
vinden als ‘de jenevercrisis’) die rond Kerst 1960 
ontstond. De sterk onder cnv-invloed staande 
ar-Kamerfractie bracht toen de eigen minister 
Van Aartsen (vader van de huidige vvd-leider) 
en daarmee het gehele kabinet-De Quay ten val 
met een flinterdun inhoudelijk verhaal dat de 
onderliggende machtsstrijd in de partij nauwe-
lijks kon verhullen.
 In een iets later stadium ¬ zo rond 1963 ¬ 
speelde De Gaay Fortman opnieuw de rol van 
‘verbindingsschakel’. Als vu-hoogleraar introdu-
ceerde hij in de ar-partijtop een nieuwe gene-
ratie van vu-academici, die de traditionele gere-
formeerde beginselen te veel vonden knellen en 
die een meer open ¬ en progressievere ¬ visie 
bepleitten op thema’s als overheidsingrijpen in 
de economie, arbeidersmedezeggenschap en 
ontwikkelingssamenwerking.
 Nog weer later ¬ gedurende de roerige jaren 
’66 en ’67 ¬ manifesteerde zich in de arp een 
beweging van erg linkse ‘evangelisch-radicale’ 
jongeren, inhoudelijk verwant met Provo en 
de jongeren van ‘tien-over-rood’ uit de PvdA. 
De Gaay Fortman had al eerder vergelijkbare 
standpunten verkondigd. Het christelijk-sociaal 
engagement van De Gaay Fortman ¬ die in 
zijn jeugd op de Antillen woonde en een leven-
dige internationaal-politieke interesse had ¬ 
beperkte zich nooit tot ‘het loonzakje alleen’. 
De mondiale en missionaire oriëntatie van het 
evangelisch-radicalisme, waarbinnen het ging 
om de publieke gerechtigheid op wereldschaal 

met de ontwikkelingssamenwerking als draai-
punt, sprak De Gaay Fortman aan. 
 Een brugfunctie, ten slotte, heeft De Gaay 
Fortman ook lange tijd vervuld in de politieke 
samenwerking van de arp met de PvdA. Zijn 
opzienbarende toetreding tot het kabinet-Den 
Uyl stond bepaald niet op zichzelf. Den Uyl zelf 
was een oude bekende uit de redactie van Vrij 
Nederland. De latere PvdA-leider ¬ die eveneens 
van gereformeerde afkomst was ¬ herkende, 
zo vertelt Bak, toen al de verwantschap en hij 
trachtte De Gaay Fortman voor de ‘doorbraak’ 
te winnen. Tevergeefs. Maar wel behoorde De 
Gaay Fortman in die jaren tot die meer moderne, 
‘christelijk-sociale’ antirevolutionairen die 
voorstander waren van samenwerking van hun 
partij met de PvdA in de brede basis van Drees: 
‘Met de socialisten hebben wij gemeen, behoren 
wij althans gemeen te hebben, onvrede met de 
huidige samenleving.’
 In de periode 1952-1958 was die samen-
werking inderdaad een feit. Opvallend genoeg 
wilde De Gaay Fortman in de maanden na de 
val van Drees het liefst een ‘puur’ confessioneel 
kabinet, om te tonen dat ook zonder de PvdA 
een christelijk-sociaal beleid te voeren viel. arp 
en kvp durfden het echter niet aan en er volgde 
een tijdperk van langdurige regeringssamen-
werking met de vvd (met het korte kabinet-Cals 
als uitzondering). Het was een samenwerking 
die door De Gaay Fortman en andere linkse an-
tirevolutionairen doorlopend is bestreden. Het 
interne debat binnen de arp bleef zo onstuimig, 
maar opvallend genoeg wist de partij zich ¬ 
temidden van de politieke troebelen van de ja-
ren zestig ¬ goed te handhaven. Met Zijlstra en 
Biesheuvel leverden de antirevolutionairen zelfs 
twee premiers. De Gaay Fortman was daar echter 
niet bijster verheugd over. Zijlstra beschouwde 
hij als een ‘neo-Colijniaan’. In de jaren daarna 
won de linkse, evangelisch-radicale stroming 
terrein binnen de arp, zonder echter de blij-
vende dominantie te verwerven. Toenemende 
interne spanningen waren het gevolg. De crisis 
culmineerde in de spectaculaire toetreding van 
De Gaay Fortman en Jaap Boersma tot het kabi-

boeken  Jan-Jaap van den Berg bespreekt een soeverein leven
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net-Den Uyl, waarna de verbitterde ar-leider 
Biesheuvel de politiek vaarwel zei. 
 Uit Baks reconstructie van de formatie valt 
mooi af te lezen hoezeer de participatie van de 
arp in het kabinet-Den Uyl (hoewel de antire-
volutionaire Kamerfractie officieel niet verder 
ging dan een zuinig ‘gedogen’) een gezamenlijke 
krachtsinspanning is geweest van de evange-
lisch-radicale vleugel. Maar tegelijkertijd was 
het radicale tij al aan het verlopen. De samen-
vloeiing van arp, chu en kvp zou niet leiden tot 
een nieuwe linkse christelijke partij ¬ het cda 
ontwikkelde zich al snel tot middenpartij. Zijn 
niet-dogmatische benadering van christelijke 
politiek maakte dat De Gaay Fortman zich in 
die eenwordingsdiscussie niet als scherpslijper 
heeft opgesteld. Politiek-inhoudelijke bezwaren 
tegen de koers van het nieuwe cda had hij des 
te meer. Zo wenste hij in 1977 niet opnieuw 
minister te worden, toen Van Agt in zee ging 
met de vvd. De Gaay Fortman keerde terug naar 

de Senaat, om in 1981 nog eenmaal ‘brug’ te 
zijn tussen de christen-democratie en de PvdA: 
inmiddels zeventig jaar oud, trad hij op als in-
formateur van het tweede kabinet-Van Agt, be-
staande uit cda, PvdA en d66. Dit ‘vechtkabinet’ 
zou echter al na enkele maanden door de benen 
zakken.
 Na lezing van Peter Baks chique uitgegeven 
biografie komt ten slotte de vraag boven of ook 
in het huidige cda nog figuren te vinden zijn die 
op een vergelijkbare manier als De Gaay Fort-
man deed, een brugfunctie naar de PvdA willen 
vervullen. Dit type christen-democraat lijkt van-
daag de dag zeldzaam te zijn. Opvallend is ook 
dat van een evangelisch-radicale vleugel binnen 
het cda in het geheel geen sprake meer is. Der-
gelijke radicalen zitten tegenwoordig veeleer in 
de ChristenUnie. Het is dan ook niet toevallig 
dat De Gaay Fortman bij de laatste Kamerver-
kiezingen waaraan hij nog kon deelnemen (in 
1994), niet cda heeft gestemd maar gpv.

boeken  Jan-Jaap van den Berg bespreekt een soeverein leven
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Over de auteur  Mei Ling Liem is filosoof en cultuur-
wetenschapper. Zij was verbonden aan de wbs als 
projectmedewerker en is nu werkzaam bij icco

Ontsnappen  
aan de ratrace 
Het eeuwig tekort: een filosofie van de schaarste
Rutger Claassen, Uitgeverij Ambo/Anthos, Amsterdam 2004

mei ling liem

Is schaarste een onvermijdelijk gegeven in het 
menselijk bestaan of is het een moderne ziekte? 
Deze vraag probeert Rutger Claassen te beant-
woorden in zijn debuut Het eeuwig tekort.
 Groeiende welvaart en schaarste lijken hand 
in hand te gaan. We hebben steeds meer moge-
lijkheden, maar daardoor willen we ook steeds 
meer. Er is geen tijd om te genieten van bevre-
digde behoeften. Claassen noemt dit de paradox 
van schaarste en overvloed: een anti-intuïtief 
gegeven waaruit blijkt dat de vervulling van ver-
langens niet tot de verwachte bevrediging leidt. 
 Het eeuwig tekort is een uitgebreide en bewerkte 
versie van Claassens doctoraalscriptie. Het boek 
heeft een prettige opbouw. Theoretische, filoso-
fische passages worden afgewisseld met frisse 
intermezzo’s ¬ dialogen tussen een econoom en 
een filosoof die doen denken aan de dialogen van 
Plato en verhandelingen over globalisering.

 
Strijd om status

Volgens Claassen zijn er twee vormen van 
schaarste: concrete en algemene schaarste. Con-
crete schaarste betekent een tekort aan bepaalde 

middelen, zoals eten of onderdak. Het is een 
schaarste waar vooral de armen in onze wereld 
mee worden geconfronteerd en die een tech-
nische oplossing kent: zodra de middelen voor 
handen zijn, is de schaarste opgelost. Algemene 
schaarste is onoplosbaar. De oorsprong ligt in de 
oneindige hoeveelheid aan behoeften. Zodra een 
behoefte bevredigd is, ontstaat een nieuwe. Het 
is een oneindige keten van gevallen van concrete 
schaarste, waarvoor steeds nieuwe middelen 
moeten worden aangedragen.
 Schaarste is een psychologisch verschijnsel, 
zegt Claassen. Het is ‘het directe en onontkoom-
bare gevolg van ons verlangen naar meer dan 
ons toekomt’. De oplossing is helaas ingewik-
kelder dan de kwaal. Het eenvoudige antwoord 
dat we ‘gewoon’ minder moeten willen ¬ onze 
behoeften omlaag schroeven ¬ is niet afdoende. 
Om zicht te krijgen op een mogelijke weg uit 
de schaarste gaat Claassen op zoek naar haar 
filosofische oorsprong. Wat drijft de moderne 
samenleving en welk filosofisch gedachtegoed 
ligt daaraan ten grondslag? 
 Achter schaarste schuilen een individuele 
en een sociale component, meent Claassen. De 
individuele component houdt verband met het 
liberale ideaal van zelfontplooiing. Het is de 
drang om je steeds maar verder te ontwikkelen, 
om de lat telkens hoger te leggen. De sociale 
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component van schaarste ontstaat doordat wij 
ons spiegelen aan onze omgeving en verlangens 
en behoeften nabootsen. Zo ontstaat een ratrace, 
een genadeloze concurrentiestrijd, waarin be-
hoeften, bevrediging en weer nieuwe behoeften 
ons voortdrijven. 
 De reden waarom wij zelfontplooiing en 
sociale competitie zoeken is onze behoefte aan 
erkenning, zegt Claassen. In vroegere tijden 
was erkenning, of status, gegeven door de klas-
senmaatschappij, dus verbonden met rangen en 
standen. Met het wegvallen van de klassenmaat-
schappij en het ontstaan van een samenleving 
van gelijke individuen, is erkenning geprivati-
seerd: ze moet op eigen titel worden verworven. 
Gelijkheid dwingt de mens op zoek te gaan naar 
een eigen unieke identiteit, om daarmee maat-
schappelijke erkenning te verwerven. 
  De individualistische strijd om erkenning 
dient om een plaats te veroveren op de sociale 
ladder. Altijd is er de dreiging om achterop te 
raken. Uitsluiting en eenzaamheid wachten die-
genen die niet mee kunnen komen. Dit is de die-
pere verklaring voor ons onstilbare verlangen 
naar meer.

 
Pluralistisch leven

In de voortdurende strijd om erkenning, de rat-
race zonder einde, pleegt de moderne mens roof-
bouw op lichaam en geest en vernietigt haar psy-
chisch kapitaal. Stress en gehaastheid nemen toe 
en de natuur wordt overmatig geëxploiteerd en 
vervuild. De relatie met onze medemens degra-
deert tot een puur instrumentele aangelegenheid. 
 Claassen schetst een somber mensbeeld, 
waarin de mens zich verliest in een maalstroom 
van productie en consumptie. Maar wie denkt 
dat een stelselmatige veroordeling van mense-
lijke behoeften volgt, heeft het mis. Verlangen 
heeft een belangrijke functie in ons leven, 
meent Claassen. Onze verlangens zijn nauw 
verbonden met de waarde die wij toekennen aan 
mensen, gebeurtenissen en objecten om ons 
heen. Het probleem wordt niet veroorzaakt door 
de verlangens zelf, maar door de eenzijdigheid 

van onze benadering van de wereld. Deze mo-
derne pathologie valt op te lossen door een meer 
pluralistische levenshouding.
 De oorzaak van ons probleem ligt in de een-
zijdige behoefte aan erkenning en het eenzijdige 
gebruik van een economische strategie om be-
hoeften te bevredigen. De work-and-spend-cycle 
kan worden doorbroken door je op meer duur-
zame activiteiten te richten. Je moet je niet al-
leen bezig houden met je eigen behoeften, maar 
ook kijken naar wat er om je heen gebeurt. Bij-
dragen aan gemeenschap, cultuur en natuur zijn 
minder vluchtig dan individuele bevrediging.
 De honger naar economische bevrediging 
verstilt door een verandering in onze levenshou-
ding. Door bewuster te consumeren. Door het 
evenwicht te herstellen tussen onze drang naar 
individuele bevrediging en de rol wij toekennen 
aan gemeenschap, natuur en cultuur. Pas als wij 
de wereld buiten de schaarste kunnen zien ¬ en 
onze individuele behoeften relativeren ¬ vin-
den wij een uitweg uit het eeuwige tekort.

 
Stof tot nadenken

Het eeuwig tekort is een interessant en toeganke-
lijk boek. Schaarste wordt overtuigend uitgelegd 
als hét probleem van de moderne samenleving. 
Bijzonder is dat de thematiek van het boek in ver-
band wordt gebracht met filosofie. Claassen laat 
een breed scala aan filosofische theorieën de re-
vue passeren: Aristoteles, Mill, Rawls en Arendt 
vormen slechts een kleine greep uit zijn reper-
toire. Het boek biedt daarmee een overzicht van 
de geschiedenis van de filosofie van de schaarste.
  Claassen verlost de filosofie van haar stof-
fige imago en toont aan dat zij is in te zetten 
bij de verklaring van actuele en herkenbare 
problemen. Hij brengt zo filosofie en sociale en 
maatschappelijke problemen bij elkaar. In zijn 
vlot geschreven boek overtuigt hij de lezer van 
de actualiteit van filosofische theorieën. Hoewel 
de oplossing die hij aanreikt niet erg verassend 
is, is het er wel een die verkondigd moet worden. 
Het leven is meer dan consumptie alleen. En dat 
lijkt de Westerse mens nog wel eens te vergeten. 

boeken  Mei Ling Liem bespreekt Het eeuwig tekort
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column

Schaduwkabinet



Een kabinet dat zich niet gesteund weet door de 
bevolking en toch de meest ingrijpende hervor-
mingsvoorstellen op papier zet. Dat de maat-
schappelijke kritiek op die voorstellen afdoet 
met de mededeling dat de burgers beter moeten 
luisteren naar hun overheid. Dat, bij monde van 
premier Balkenende, herhaaldelijk de metafoor 
gebruikt van het huis dat in de steigers staat: 
wacht maar tot de verbouwing klaar is, dan zul-
len jullie eens wat zien! (Maar zouden de bur-
gers dan niet eigenlijk de opdrachtgevers voor 
de verbouwing van het huis van staat moeten 
zijn?) Een dergelijk kabinet werpt de schaduwen 
van zijn val voor zich uit. De oppositie kan rustig 
wachten op de klap.
 Maar zo’n afwachtende houding zou juist 
een fatale vergissing zijn. De linkse oppositie 
spreekt met vele stemmen, wat in de Tweede Ka-
mer regelmatig in een onwaardig gekibbel ont-
aardt. Waarom werken PvdA, sp en GroenLinks 
niet wat meer met elkaar samen, zo vragen veel 
burgers zich af. En: zouden sociaal bewogen 
bestuurders het echt zoveel beter doen dan het 
blunderende kabinet? De oppositie kan in de 
marge van de media-aandacht, die nu eenmaal 
op de macht gefixeerd is, niet laten zien hoe zij 
het land zou besturen. De vrees is gerechtigd dat 
ook een kabinet met een of meer vooruitstre-
vende partijen erin met ondoordachte, megalo-
mane stelselwijzigingen of hervormingen zou 
komen die evenmin maatschappelijk draagvlak 
hebben. En als het dan in 2007 economisch een 
beetje beter gaat (of er tijdelijk een groter tekort 
op de betalingsbalans wordt geaccepteerd), zal 
het de regeringspartijen niet veel moeite kosten 
die verdeelde linkse oppositiepartijen tegen el-
kaar uit te spelen.
 Dit is een somber scenario, maar het biedt 
een uitweg. Ik stel voor dat PvdA, sp en Groen-
Links het zomerreces benutten om een scha-

duwkabinet samen te stellen. Met de kopstuk-
ken van de drie partijen prominent in beeld, dus 
Bos schaduwpremier, Marijnissen op sociale za-
ken en Halsema op justitie. Aangevuld met een 
mix van politici, bestuurders en intellectuelen 
die op elk terrein van overheidsbestuur aanzien 
en gezag genieten (en die niet alleen uit de Ka-
merfracties komen).
 Dat schaduwkabinet wordt geen propagan-
damiddel voor een verkiezingscampagne. Het is 
de bedoeling daadwerkelijk en in het openbaar 
te beraadslagen over de grote problemen van 
het land. De schaduwministers maken plannen 
om de problemen te lijf te gaan. Omdat ze niet 
werkelijk aan een bureaucratie leiding geven, 
hebben ze de tijd om het land in te gaan, naar 
mensen in de praktijk te luisteren en met hen te 
overleggen over de juiste oplossingsrichtingen. 
In debat met elkaar ¬ live op televisie ¬ laten 
de schaduwministers zien hoe vanuit hun eigen 
politieke traditie met anderen wordt samenge-
werkt. Het doel is aan te tonen dat het anders 
kan. Het doel is een opener manier van politiek 
bedrijven. Het doel is ruimte maken voor de 
stem van de burgers.
 Als de verkiezingen werkelijk naderen, wordt 
dit schaduwkabinet ontbonden. De drie partijen 
gaan met een gezamenlijk basisprogramma de 
verkiezingen in. Daarnaast profileren ze zich 
voor de kiezers op die onderwerpen waar ver-
schil van mening over bleek te bestaan. Op basis 
van de verkiezingsuitslag vormen zij een kabi-
net dat de daad bij het woord voegt.

willem witteveen
Eerste-Kamerlid (PvdA)
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Welzijn buitenspel

interventie

Zeven jaar geleden telde Amersfoort negen buurt-
gerichte welzijnsorganisaties. De meeste hiervan 
hadden hun oorsprong in parochiehuizen en soort-
gelijke instellingen. Voor de stadhuisorganisatie 
was het een ramp: versnipperd overleg, geen uni-
forme regels en onvoldoende zicht op de besteding 
van subsidiegelden. Met enige moeite kwam in 
1999 een fusie tot stand: Stichting Welzijn Amers-
foort (swa) werd verantwoordelijk voor het totale 
welzijnsaanbod in de snel groeiende stad.
 De nieuwe organisatie moest een toonbeeld 
worden van ‘maatschappelijk ondernemen’: 
klantgericht, efficiënt, eigentijds. Uit de provincie-
hoofdstad meldde zich een directeur, een bestuur 
van deskundigen werd samengesteld en er werd 
een nieuw kantoor geopend waarbij de nodige 
aandacht werd besteed aan kwaliteit en uitstra-
ling. In de buurthuizen werd wat gemord, want de 
fusie leidde tot centralisme en bureaucratie, korte 
lijnen gingen verloren en een deel van de middelen 
ging op aan extra overheadkosten. De gemeente-
raad kon zich goed vinden in de nieuwe structuur: 
besturen op afstand was het modewoord, ge-
meentelijke functies zouden bedrijfsmatig worden 
uitgevoerd, taken moesten worden afgestoten en 
bezuinigingsdoelstellingen moesten door dit alles 
worden gerealiseerd.
 Eind 2002 barstte de bom. Het college moest 
melden dat het nieuwe management had gefaald 
en dat het bestuur van de stichting in zijn toezicht-
houdende rol was tekortgeschoten. Verhoudingen 
waren verziekt en er was een torenhoge schulden-
berg ontstaan. Feitelijk was de nieuwe maatschap-
pelijke onderneming failliet. Een onderzoek van 
een door het college aangestelde interim-directeur 
pakte vernietigend uit, evenals een rapport dat de 
Rekenkamercommissie een jaar later uitbracht. 
Binnen de organisatie was alles misgegaan wat mis 
kon gaan, het bestuur zat erbij en keek ernaar en 

de gemeente had, aldus de Rekenkamercommis-
sie, verzuimd om goede afspraken te maken. 
 Het waren de mensen op de werkvloer die de 
continuïteit van de swa wisten te bewaren. Maar 
dat was pas mogelijk nadat de gemeente een 
tekort van ongeveer een miljoen euro had helpen 
oplossen en extra geld had gestoken in een red-
dingsplan. Intussen ziet het ernaar uit dat onder 
een nieuwe directie en een vaardiger bestuur de 
doorstart succes heeft. Uiteindelijk zijn de gebrui-
kers van de voorzieningen het slachtoffer: er is 
krachtig gesneden in activiteiten en de stichting 
moet veel energie steken in het realiseren van een 
forse bezuinigingsopgave.
 Het debacle van de swa was voor de Amers-
foortse gemeenteraad niet de eerste harde con-
frontatie met de gevolgen van het transformeren 
van gemeentelijke diensten tot maatschappelijke 
bedrijfsvormen.
 Tien jaar geleden omarmde de raad het begrip 
‘maatschappelijk ondernemen’. De negatieve 
ervaringen, opgedaan binnen de volkshuisvesting 
en de gezondheidszorg, waren nog niet bekend. 
Diensthoofden werden ineens maatschappelijke 
ondernemers en wat ooit ‘sociale werkplaats’ 
heette, groeide uit tot een conglomeraat van be-
drijven waarbinnen gemeentelijke taken werden 
ondergebracht. Amersfoort gaat tegenwoordig 
prat op zijn relatief klein gemeentelijk apparaat, 
maar heeft dit bereikt door een groot aantal taken 
af te stoten. Het beheer en onderhoud van ge-
meentelijke gebouwen, inclusief alle sportvoorzie-
ningen, de vuilafvoer, het onderhoud van de stra-
ten en plantsoenen, culturele instellingen: taken 
werden overgedragen aan bestaande of nieuwe 
maatschappelijke ondernemingen, waardoor be-
zuinigingen konden worden gerealiseerd.
 Wat laat de praktijk nu zien (naast het bijna-
faillissement van de swa): sporttarieven worden 
extra verhoogd, het huisvuil wordt minder vaak 
opgehaald, museacollecties worden samenge-
voegd, er moet extra geld naar het plaatselijke 
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theater en er wordt een inhaalslag gemaakt om 
het onderhoud aan de openbare ruimte weer op 
een aanvaardbaar niveau te brengen. Gemeente-
raadsleden merken dat zij veel minder grip hebben 
op maatschappelijke ontwikkelingen, in het beste 
geval kunnen zij collegeleden aanspreken op hun 
rol van aandeelhouder.
 Veel raadsleden realiseren zich nog nauwelijks 
welke verantwoordelijkheden en mogelijkheden 
tot beleidsbeïnvloeding zij uit handen hebben 
gegeven. Dat blijkt niet alleen in het geval van de 
swa. Eerder publiceerde de Amersfoortse Reken-
kamercommissie een rapport over een andere vorm 
van doorgeschoten maatschappelijk ondernemer-
schap. Tot de afgestoten taken behoorde ook het 
beheer van de gemeentelijke camping. Een een-
voudige beheerder ontpopte zich tot een slechte 
projectontwikkelaar. Ineens had de stad geen 
camping meer, maar een permanent bewoond 
bungalowpark. Ook hier geldt dat het gemeentebe-
stuur een gebrekkige visie had op de overstap naar 
maatschappelijk ondernemen en dat goede afspra-
ken en voldoende toezicht ontbraken. De juridische 
kosten liggen intussen in de buurt van de destijds 
beoogde bezuinigingen. Wederom blijkt de invloed 
van de gemeenteraad op een maatschappelijke on-
derneming nog slechts rudimentair.

raphaël smit
Gemeenteraadslid Jouw Amersfoort (ja)

Aan de voet van de 
wolkenkrabbers
In de Volkskrant van 9 juli jl. beschreven wij onze 
zoektocht naar onderscheidende begrippen voor 
de Rotterdamse PvdA. We kwamen uit op de 
termen perspectief en initiatief. Naast positieve 
respons riep onze bijdrage ook negatieve reacties 
op. ‘Lege containerbegrippen waar je werkelijk al-
les onder kunt schuiven’, zo oordeelde het Leidse 
raadslid Roelof van Laar op de weblog van collega 
Marije van den Berg: ‘Wat ons onderscheidt is dat 
wij sociaal-democraten zijn. Dat wij staan voor een 

zo goed mogelijk sociaal beleid. Dat we de solidari-
teit tussen bevolkingsgroepen willen stimuleren en 
organiseren en dat de sterkste schouders de zwaar-
ste lasten moeten dragen’, aldus Van Laar. 
 Woorden doen ertoe in de politiek en daarom 
willen we onze zoektocht voortzetten. Ons inziens 
is zwakte aan geen enkele bevolkingsgroep inhe-
rent: elke burger beschikt over de vaardigheden en 
de kennis om zichzelf en anderen een perspectief 
te bieden. Tijdens twee recente expertmeetings 
in Rotterdam, georganiseerd door stichting Het 
Portaal, gaven diverse prominenten aan Rotterdam 
graag als veilige, creatieve en internationale stad 
te zien. Maar zo’n vergezicht breng je nooit dich-
terbij als je geen verbinding legt met de perspec-
tieven van álle Rotterdammers. Hoogopgeleiden 
kun je perspectief bieden en vasthouden in de stad 
door bijvoorbeeld te excelleren in zorg, onderwijs 
en kinderopvang. Dat biedt tegelijkertijd nieuwe 
perspectieven voor laagopgeleide Rotterdammers. 
Perspectieven ontstaan alleen als een beroep 
wordt gedaan op de inzet en capaciteiten van de 
Rotterdamse bevolking in al haar verscheidenheid. 
Is dat solidair? Ja, maar niet in de betekenis van 
solidair met één groep. Is dat sociaal? Ja, maar na-
tuurlijk valt er nog een heleboel uit te werken.
 De PvdA heeft een fenomenale bijdrage gele-
verd aan de wederopbouw van de stad die in de 
Tweede Wereldoorlog haar hart verloor. Maar de 
Fortuyn-revolutie maakte duidelijk dat de samen-
leving erodeerde aan de voet van de wolkenkrab-
bers. Sinds die tijd pleit het cda voor het herstel 
van normen en waarden en denkt Leefbaar Rotter-
dam dat de problemen van de stad zijn op te los-
sen met een nieuwe vorm van bevolkingspolitiek: 
ongewenste bewoners vervangen door gewenste. 
De PvdA moet een duidelijk alternatief ontwikkelen 
door perspectieven te bieden en aan te sluiten bij 
de initiatieven van mensen zelf. 
 Woorden als fatsoen, respect en verantwoorde-
lijkheid associëren we nog te sterk met traditionele 
‘van god’, of in ieder geval van boven, gegeven 
waarden. Termen als sociaal en solidair hebben de 
laatste decennia te veel de indruk gewekt dat som-
mige mensen uitsluitend hulpbehoevend zijn en 
onvoldoende zien wat ze zelf kunnen. Perspectief 



s& d  7 / 8  |  20 0 5

6

interventie

en initiatief moeten wat ons betreft de kijkrichting 
veranderen. Daarmee vervangen ze de oude be-
grippen niet. Integendeel, ze helpen ons de oude 
waarden nieuw leven in te blazen door ze te verbin-
den met de werkelijkheid van vandaag.
 Wanneer we deze termen opnemen in ons po-
litieke vertoog, betekent dat in de kern een kante-
ling van de politieke blik. Burgers zijn geen object 
van beleid, maar wezens van vlees en bloed, met 
kennis van hun omgeving en met het vermogen om 
invloed uit te oefenen op hun eigen leven en op dat 
van anderen. Wie dat vermogen niet aanspreekt, 
zal uiteindelijk constateren dat burgers vooral 
willen ontsnappen aan politiek en overheid. Die 
kanteling kan daarom vergaande gevolgen heb-
ben voor de organisatie van de overheid en voor de 
verwevenheid van de sociaal-democratie met het 
maatschappelijk middenveld. Dat is meer dan we 
van ‘lege containerbegrippen’ mogen verwachten. 

jantine kriens & jeroen göttgens 
Resp. vice-fractievoorzitter van de PvdA Rotterdam en
politicoloog

Nog tien jaar borrel-
praat?
In het jaar 2000 maakte de wereldgemeenschap 
een afspraak: in vijftien jaar zou de armoede in de 
wereld gehalveerd worden. Die afspraak werd vast-
gelegd als één van in totaal acht Millenniumdoelen 
(Millennium Development Goals, mdgs). Inmiddels 
zit eenderde van de tijd erop. Dankzij de inspan-
ningen van het Verenigd Koninkrijk (en Bob Geldof 
cs.) staat Afrika hoog op de agenda. Er wordt in 
ieder geval over gepraat, zowel bij hoge gremia in 
Gleneagles en New York als dichterbij huis aan de 
borreltafel. Bij een recent debat in De Balie over de 
mdgs spraken alle drie de panelleden de vrees uit 
dat de doelen betreffende onder meer moeder- en 
kindersterfte, onderwijs en het bestrijden van hiv/
Aids niet zouden worden gerealiseerd. Wie worden 
er eigenlijk op de mdgs afgerekend, als ze niet 
worden gehaald?

 Het aardige van de Millenniumdoelen is dat het 
resultaat telt, niet de inspanning. Eerdere ontwik-
kelingshulp was vaak nauwelijks resultaatgericht, 
maar zat vol goede bedoelingen. Bij de mdgs ligt 
dat anders. Zelfs áls de rijke landen 0,7% van hun 
Bruto Nationaal Product zouden uitgeven aan ont-
wikkelingshulp is dat op zichzelf niet genoeg. Het 
gaat erom dat de juiste weg wordt gekozen en dat 
er resultaten worden geboekt. Daarvoor wordt met 
name het bedrijfsleven opgetrommeld en ingezet 
in publiekprivate partnerschappen — het nieuwste 
toverwoord in het wereldje van de internationale 
samenwerking. 
 Maar wie denkt dat de gemeenschappelijke 
resultaatverplichting leidt tot een beter beleid om 
ontwikkeling in de armste landen te realiseren, 
heeft het mis. De Millenniumdoelen worden vooral 
met de mond beleden, niet met de portemonnee 
en ze klinken nauwelijks door in het ontwikkelings-
beleid. Tot nu toe is dat beleid een lappendeken 
gebleven van thematische voorkeursgebieden, ver-
schillende (soms botsende) beleidsinstrumentaria 
en al dan niet moreel verwerpelijke uitsluitende 
bepalingen — zoals in het geval van de anti-Aids-
hulp van de vs, die geen verband mag houden met 
anticonceptie. 
 De stimulans die de Johannesburg-top van 2002 
aan publiekprivate samenwerking gaf is al groten-
deels verdampt. Het idee was dat overheden en het 
bedrijfsleven afspraken zouden maken over inves-
teringen in sectoren als gezondheidszorg, energie 
of infrastructuur. Hoewel er een paar successen te 
melden zijn, tonen bedrijven zich uiterst terughou-
dend. Een publiekprivaat partnerschap komt er 
namelijk vaak op neer dat bedrijven moeten inves-
teren in risicovolle gebieden met hoge rentevoe-
ten, om een markt te bereiken die niet bepaald een 
hoge koopkracht kent. Donorlanden doen tot nu 
toe weinig om dat soort barrières weg te nemen. 
 Het is ook geen wonder dat er weinig gebeurt 
om de resultaten te verwezenlijken. Afgerekend 
op de mdgs wordt namelijk niemand. Als ze niet 
worden gerealiseerd, wordt louter de doelgroep 
gedupeerd. De armen zijn dan niets opgeschoten 
met vijftien jaar lang praten over armoedebestrij-
ding. Zonder handhaving werkt geen enkele wet. 
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Dat geldt ook voor internationale afspraken. Als wij 
gestraft zouden worden voor onze nalatigheid bij 
het boeken van resultaten in armoedebestrijding, 
zullen we misschien wél onze ontwikkelingssamen-
werking gaan harmoniseren met andere donoren. 
Er is een stok achter de deur nodig.
 Hoe kunnen we de mdgs wél realiseren? Aan 
een aantal randvoorwaarden moet worden vol-
daan. Allereerst moeten alle donorlanden hun 
verplichting nakomen om tenminste 0,7% van het 
bnp te besteden aan ontwikkelingssamenwerking. 
Parallel daaraan moet overeenstemming worden 
bereikt over hoe de doelen worden nagestreefd en 
waar al dat extra geld aan moet worden uitgege-
ven. De doellanden moeten worden begeleid en 
gestimuleerd om daarvoor zelf voorstellen aan te 
dragen. Ze moeten ook een veto hebben over de 
uiteindelijke besteding. De rol van de donororgani-
satie zou bijvoorbeeld kunnen zijn dat risico’s van 
ondernemingen worden weggenomen of gedekt. 
Afspraken over toezicht en handhaving moeten 
worden vastgelegd bij een organisatie die niemand 
kan negeren — misschien zelfs de wto, aangezien 
het geheel veel verband houdt met handelsafspra-
ken. Het belangrijkste is om de werelddiplomatie 
net zo enthousiast over de doelen te maken als een 
stel popsterren aan een borreltafel. En om Afrika 
uit te nodigen aan de stamtafel.

heleen de coninck
Onderzoeker Energieonderzoek Centrum Nederland 

De politie dichtbij
‘Wijkagent als vijand van Al Qaida’ — die intri-
gerende kop zette het Algemeen Dagblad een paar 
maanden geleden boven een interview met een 
Amerikaanse expert op het terrein van veiligheid. 
Hij legde uit dat het de hoogste tijd was in de VS 
de wijkagent te introduceren: ‘Dat nieuwe concept 
is bij ons broodnodig. Want de wijkagent kent de 
mensen in een buurt. Hij ziet wat er op straat dreigt 
mis te gaan en kan dus veel eerder ingrijpen.’ La-
ten we dat nou al jaren geleden in Nederland heb-
ben bedacht. Bij ons vormt de wijkagent de spil in 

het politiewerk. Dagelijks heeft hij contact met de 
mensen op straat, de winkelier op de hoek en de 
jongeren uit het buurthuis. 
 De PvdA Tweede-Kamerfractie rondde in juni 
een serie werkbezoeken af waarbij met burgers en 
professionals werd gepraat over verbetering van de 
veiligheid in buurten. Onze belangrijkste conclusie 
is dat de politie dichtbij de mensen haar werk moet 
blijven doen. Onze bevindingen zijn gepubliceerd 
in het boekje Bewoners verdienen veiligheid. Het komt 
op een goed moment. Het politiebestel staat volop 
ter discussie. Er is — soms openlijk, soms sluipend 
— een centralisatie van het politiewerk aan de 
gang. Zonneklaar is dat de huidige ministers van 
Justitie en Binnenlandse Zaken hun greep op de 
politie willen versterken ten koste van de invloed 
van burgemeesters. Zo dreigen de banden tussen 
politie en bevolking eerder zwakker dan sterker te 
worden.
 Hoe dit debat gaat aflopen is nog lastig te 
voorspellen. Maar er ligt inmiddels een belangrijk 
advies van de Commissie Leemhuis, die is inge-
steld om de politie-organisatie te evalueren. Het 
wordt ingeluid met de slogan: Lokaal verankerd, 
nationaal versterkt. In de concrete uitwerking komt 
de lokale verankering er echter bekaaid vanaf, ter-
wijl de nationale versterking het volle pond krijgt. 
Als het aan de Commissie ligt wordt de politie een 
concern. Aan de top komt een door de ministers 
benoemd bestuur. De burgemeesters hebben niets 
meer met het beheer te maken. En de concernstaf 
neemt in omvang toe.
 De ministers zijn nu aan zet. Zij moeten begin 
september laten weten wat ze met de aanbevelin-
gen gaan doen. Willen ze verder op weg naar een 
landelijke politie? Of zien ze kans de band tussen 
politie en burger juist te versterken? De PvdA is 
tegen een nationale politie en maakt zich zorgen 
over de eenzijdige aandacht voor repressie. Wij 
maken andere keuzes. Wij willen een veelzijdige 
politie, die handhaving van de openbare orde en 
het verlenen van hulp even belangrijk vindt als het 
bestrijden van criminaliteit. Wij willen een politie 
dichtbij huis. Waarom? Omdat de politie daar 
moet zijn waar overlast en criminaliteit merkbaar 
en zichtbaar zijn. En dat vraagt om korte lijnen. De 
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weg van de Millinxbuurt in Rotterdam of de Brink 
in Dwingeloo naar het ministerie van Binnenlandse 
Zaken (en weer terug) is lang. Vertragingen, mis-
verstanden en bureaucratisering liggen op de loer. 
 Wij zijn ervan overtuigd dat de politie de beste 
resultaten voor burger en bedrijven boekt als er 
een solide georganiseerde samenwerking is met 
iedereen die in de buurt of wijk een steentje kan 
bijdragen aan veiligheid. Wat ons betreft is en blijft 
de gemeente de motor van een integrale aanpak 
van onveiligheid. Centralisatie van de politie staat 
haaks op de decentralisatie die we op andere 
terreinen zien. Het lokaal bestuur krijgt meer te 
vertellen over onderwijs, zorg, bijstand en welzijn. 
Het zou bizar zijn als bij de politie een tegenover-
gestelde beweging in gang wordt gezet. Een in-
grijpende reorganisatie zou bovendien betekenen 
dat de politie weer jaren met zichzelf bezig is. Hoe 
dat kan uitpakken hebben we in 1993 gemerkt. De 
PvdA wil dat niet voor een tweede keer meemaken.
 Natuurlijk valt er binnen het huidige bestel het 
nodige te verbeteren. We moeten de korpsen veel 

meer op de huid zitten opdat ze effectief samen-
werken op het terrein van ict. Het uitwisselen 
van gegevens over veelplegers en hooligans loopt 
moeizaam. Dat moet en kan beter. De politie moet 
de burger waar voor zijn belastinggeld geven, dus 
afspraken over prestaties zijn geen overbodige 
luxe. Maar dat is wat anders dan een eenzijdige 
aandacht voor het uitschrijven van zoveel mogelijk 
bekeuringen!
 Niet elk probleem kan in de wijk of buurt wor-
den opgepakt. Soms moet dat landelijk of Euro-
pees gebeuren om goede resultaten te bereiken. 
Maar uiteindelijk worden de activiteiten van de 
producent van kinderporno, de drugshandelaar of 
de terrorist zichtbaar in een concreet pand in een 
buurt of straat ergens in Nederland. Daarom moet 
het politiewerk geworteld blijven in het leven van 
alledag. Want bewoners verdienen veiligheid.
 
peter van heemst 
Tweede-Kamerlid PvdA
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Over de auteur  Jan Lunsing is bestuurslid van de PvdA- 
afdeling Groningen 

Noten  zie pagina 13

Annie dicht de kloof
Waarom de partijtop het niet alleen moet willen doen

‘De Tweede-Kamerfractie is niet het hoofd verkoop van de PvdA, de 
afdelingen zijn niet de filialen van de fractie in Den Haag,’ aldus Jan 
Lunsing. In de meningsvorming over belangrijke onderwerpen, zoals de 
Europese Grondwet, is een vruchtbare gedachtenwisseling tussen partijtop 
en partijkader van cruciaal belang, zo betoogt hij. Als die ontbreekt en 
— vrij naar Troelstra — het Haagse ‘intellekt’ het denken van de leden niet 
‘bezielt’, gaat het mis.

jan lunsing

In de zendtijd voor politieke partijen zegt Wou-
ter Bos iets prachtigs: ‘We werken namens u, we 
werken voor u.’ En dan volgt het allermooiste: 
‘Maar liefst nog met u.’ Dat is precies zoals het 
hoort. Het sluit aan bij de stijl van de campagnes 
voor de landelijke en provinciale-statenverkie-
zingen van 2003 en de Europese verkiezingen 
van 2004. Als campagnecoµrdinator in Gronin-
gen voelde ik mij indertijd gesteund door de 
landelijke organisatie in Amsterdam. De poster 
met Wouter Bos, die met Marc Calon voor de 
provinciale staten en die met Max van den Berg 
voor de Europese verkiezingen klopten. Achter 
de lijsttrekker stonden mensen die samen met 
hem de verkiezingsstrijd in gingen. Ik was ver-
antwoordelijk in Groningen maar voelde me 
lid van een landelijk team. Aan oudgedienden 
moest ik uitleggen dat Amsterdam echt anders 
met ons omging dan vroeger.

 De campagne in de aanloop naar het refe-
rendum over de Europese Grondwet was een 
terugval. De fractie in Den Haag bepaalde het 
partijstandpunt. Via de nieuwsbrief kreeg ik te 
lezen waar en wanneer Niesco Dubbelboer in de 
stad Groningen campagne zou voeren. Onze af-
deling organiseerde een bijeenkomst, drie dagen 
later organiseerde het landelijk partijbureau er 
ook een. Van samenwerking was geen sprake. De 
soepele organisatie van 2003-2004 was verdwe-
nen. De campagne ¬ niet alleen die van de PvdA, 
maar die van alle voorstanders van de Grondwet 
¬ deed mij denken aan een poster in mijn plak-
boek, van het Groninger referendum uit 2001. De 
tekst was duidelijk: ‘ik ben voor’. Mijn handge-
schreven onderschrift luidde: ‘maar ik ben niet 
genoeg’.
 Er gaat iets mis bij de PvdA-fractie in Den 
Haag. Men werkt er nog steeds namens ons, nog 
steeds vóór ons en ik ben ervan overtuigd dat ze 
volstrekt integer hun uiterste best doen om het 
goede te doen voor de partij en voor het land. 
Maar ze werken er niet meer mét ons.
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Natuurlijk, het Grondwetsreferendum is een 
incident. Maar daar zijn er meer van. Zo hebben 
we in het Noorden uit de krant mogen verne-
men dat Sharon Dijksma een nieuw standpunt 
innam over de Zuiderzeelijn. Het probleem is 
niet dat ze een nieuw standpunt heeft, dat is 
haar goed recht, wel dat ze die nieuwe visie niet 
eerst in het Noorden ter discussie heeft gesteld. 
Die lijn was na vergelijkbare voorvallen in deze 
zaak afgesproken.
 Dat Wouter Bos voorstander is van de direct 
gekozen burgemeester is geen geheim. Dat de 
partij een door de raad gekozen burgemeester 
wil, ook niet. Op zich is dat goed voor de discus-
sie. Dat Wouter Bos wilde voorkomen dat het 
congres een standpunt innam om het verkie-
zingsmanifest te bevestigen en een ledenraad-
pleging liet uitschrijven is minder fraai. Dat 
hij vervolgens de uitkomst van die raadpleging 
ter discussie stelde (‘bij een hogere opkomst 
was er misschien een andere uitslag geweest’) 
was bijna een belediging van de mensen die de 
moeite hadden genomen om hun standpunt 
kenbaar te maken. Ik zou haast zeggen: vraag het 
dan niet!
 Een laatste voorbeeld. Men kan vraagtekens 
plaatsen bij het opereren van de Tweede-Kamer-
fractie en het partijbestuur bij de grondwets-
herziening inzake de aanstellingswijze van de 
burgemeester. Hun standpunt was weliswaar 
formeel correct, maar uiteindelijk hebben we 
het aan Han Noten en Ed van Thijn te danken dat 
de gemeentepolitiek in 2006 niet is opgezadeld 
met een snel in elkaar geflanst systeem dat de 
gemeenteraad zou verzwakken en de positie van 
wethouders onduidelijk zou maken.
 Bij elkaar zijn het te veel incidenten: het lijkt 
op een trend. Het is moeilijk vol te houden dat je 
‘per ongeluk’ niet de afdelingen betrekt bij een 
campagne als die voor de Europese Grondwet, 
terwijl samenwerking daarvóór nadrukkelijk 
de strategie was. Immers, na de nederlaag bij 
de verkiezingen van 2002 ging de partij op een 
andere manier verder. We moesten het land 

in, niet meer alles in Den Haag laten beslissen. 
Wim Kok kwam daar nog mee weg, Ad Melkert 
niet meer. Het terugwinnen van de zetels onder 
Wouter Bos was mede mogelijk omdat hij in 
woord en poster verbetering beloofde.
 Dat was werkelijk geen geringe belofte. 
Haagse kringen zijn groot en machtig. Voor je 
het weet, draai je daar je rondjes en kom je er 

niet meer uit. Als lijsttrekker kun je wel een 
wijk in gaan, met of zonder een camerateam in 
je kielzog, maar zo bereik je weinig mensen. Bij 
Nederland past geen directe democratie. Je hebt 
anderen nodig, wil je grote aantallen mensen 
bereiken. Het probleem is niet nieuw. Zoals 
Troelstra al schreef: ‘Zoolang de socialistische 
arbeidersmassa achter haar leiders staat en dus 
het intellekt van deze haar denken bezielt, gaat 
alles goed, maar zoodra dat niet meer het geval 
is, wordt de zaak anders. Dan kan de leiding 
gemakkelijk onder de indruk van burgerlijke 
stroomingen geraken, hetwelk op zijn beurt er 
weer toe meewerkt, een gedeelte der volgelin-
gen ten prooi te doen vallen aan denkbeelden en 
bevliegingen, die langzamerhand in een nieuwe 
leer zijn overgegaan en die de scherpe tegen-
stelling hebben teweeg gebracht, die zich nu 
tusschen kommunisten en sociaal-demokraten 
openbaart. (…) Aan de ene zijde een overdrijving 
die men “Kamer-politiek” zou kunnen noemen, 
aan de andere een, die gevoeglijk met de naam 
van “straat-politiek” kan worden bestempeld.’1

 Dit citaat geeft goed aan in welk draaipunt 
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Het was de partijleiding die een 
besluit nam over de Europese 
Grondwet en verwachtte dat de 
rest zou volgen. Een dergelijk 
besluit nemen mag, maar die 
verwachting was irreëel. Spijtig 
ook
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de sdap en de PvdA altijd weer terechtkomen. 
De Tweede-Kamerfractie is niet het hoofd ver-
koop van de PvdA, zoals ik ooit eens ergens las, 
maar een zelfdenkend orgaan dat standpunten 
inneemt en uitdraagt, namens en voor de men-
sen. Ook de partij is een zelfdenkend orgaan, de 
afdelingen zijn niet de filialen van de fractie in 
Den Haag. Dat betekent dat de fractie momenten 
moet uitkiezen waarop ze contact met de mensen 
in het land zoekt en ‘straatpolitiek’ gaat bedrijven: 
momenten waarop de partij met haar voorman-
nen en -vrouwen en al haar actieve leden de straat 
op gaat om uit te leggen wat het standpunt van de 
partij in een bepaalde kwestie is.
 Dat ging goed bij de verkiezingen in 2003 
en 2004, maar bij het referendum over de Eu-
ropese Grondwet is het niet gedaan. Misschien 
heeft Paul Bordewijk gelijk: ‘Wie een advies 
vraagt moet niet zelf willen bepalen hoe dat 
advies moet komen te luiden.’2 Onze fractie in 
Den Haag kon na het feestelijk binnenhalen 
van het referendum eigenlijk geen campagne 
meer voeren, hoogstens uitleggen waar het om 
ging. Bordewijk schrijft dat de PvdA wel bijeen-
komsten met alleen voorstanders organiseerde, 
maar dat afdelingen deden wat nodig was: het 
organiseren van openbare discussies met voor- 
en tegenstanders. Ik heb geen zicht op hoe het er 
elders in het land aan toeging, maar zo was het 
in Groningen inderdaad.

harde lessen

In onze stad werden in dezelfde maand twee 
referenda gehouden: behalve dat op 1 juni over 
de Europese Grondwet, was er op 29 juni een 
over de herinrichting van de Oostzijde van de 
Grote Markt. In beide gevallen bepleitte de PvdA 
een ja-stem. In 2001 was er ook al een lokaal re-
ferendum gehouden, toen over plannen voor de 
Noordzijde van de Grote Markt. Ook toen was de 
PvdA vóór. De stemming verliep desastreus: 19% 
voor, 81% tegen. Een meerderheid van de PvdA-
kiezers en –leden behoorde tot de categorie van 
tegenstemmers (ik ken zelfs een bestuurslid uit 
die tijd dat tegenstemde).

 De gang van zaken rond het Europese-Grond-
wetsreferendum was voor mij een déjà vu. Het 
‘Groninger model 2001’ werd naadloos gekopi-
eerd. Eerst stilte in het kamp van de voorstan-
ders, dan waarschuwingen aan de kiezer. Ook 
het nee-kamp hield zich aan het scenario door 
allerlei onzinnige beweringen in zijn campagne 
op te nemen. Politici denken vaak dat de kiezer 
daar niet intuint, maar als men zulke onzin 
halfslachtig of juist overdreven tegenspreekt, 
blijft ze juist bij mensen in het hoofd zitten 
en beïnvloedt ze hun keuze. Kiezen, zeker bij 
dergelijke ingewikkelde en onoverzichtelijke 
onderwerpen, doen mensen op gevoel, niet op 
basis van ratio. Een andere parallel tussen de 
beide referenda was dat er na de uitslag geen 
zinnig woord viel te zeggen over wat het ‘nee’ 
eigenlijk betekende. De Groningers wilden 
meer en minder parkeerplaatsen. Nederlanders 
willen minder Europese samenwerking, maar 
ook meer (veiligheid). Eigenlijk sprak bij beide 
referenda de stem van onzekerheid: kiezers had-
den niet het gevoel dat hun bestuurders wisten 
wat ze wilden. 
 Toen ik Niesco Dubbelboer zag juichen om-
dat hij het referendum had binnengehaald, heb 
ik hem via de mail gefeliciteerd en gezegd dat 
hij hard aan het werk moest gaan om de leden 
van de partij op zijn hand te krijgen. Anders zou 
het misgaan. Ik kreeg geen reactie. Diverse afde-
lingen hebben nog gevraagd om een stemming 
over de Grondwet op het congres in Delft, in de-
cember 2004, maar dat voorstel werd afgewezen.
 Het kan ook anders. In de aanloop naar het 
Groninger referendum van 29 juni, over de 
Oostzijde van de Grote Markt, ging onze plaat-
selijke afdeling wel meteen met de leden aan de 
slag. Van begin januari tot eind juni berichtten 
we leden en website-bezoekers over de kwes-
tie. We hielden een informatie-avond en een 
ledenvergadering waar volop gelegenheid was 
om kritische vragen te stellen. Het bestuur gaf 
partijleden uitdrukkelijk de ruimte om tegen te 
stemmen, dat wil zeggen: tegen de wethouder 
en tegen de fractie. Als bestuur voerden we geen 
campagne vóórdat de uitslag van de ledenver-
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gadering bekend was. Uiteindelijk stemde die 
ledenvergadering, tot veler verbazing, unaniem 
vóór. We konden zonder aarzeling vrijwilligers 
vragen om campagne te voeren.
 En dat hebben we dan ook gedaan. In nauwe 
samenwerking met andere groeperingen in de 
stad, inclusief de Jonge Socialisten, voerden we 
campagne. We wonnen het referendum met 
53% van de stemmen. Feitelijk deden we waar 
Troelstra toe opriep: wethouder Willem Smink 
en fractievoorzitter Frank de Vries zijn voor 
de ‘socialistische arbeidersmassa’ (de leden) 
gaan staan en hebben met hun ‘intellekt’ hun 
‘denken bezielt’. In moderne termen: ze hebben 
het standpunt van b&w en van de fractie ter 
discussie gesteld op een ledenvergadering en 
hebben een meerderheid voor dat standpunt 
gewonnen. Zo werd de afstand tussen politieke 
voormannen en de rest van de partij geslecht. 
Daarna kon de partij leden vragen om de straat 
en het internet op te gaan om zo de afstand tus-
sen partijleden en kiezers te overbruggen. De 
bestuurder en volksvertegenwoordiger hielden 
zich aan het Bos-adagium: zij werkten ‘namens’ 
en ‘voor’ de leden, maar ook ‘met’ hen en wisten 
zo voldoende steun voor hun standpunt te rea-
liseren. Misschien lijkt 53 % niet veel, maar bij 
een referendum over een bouwproject is dat een 
uitzonderlijk hoge voorstem. Meestal is een ge-
meentebestuur tevreden als het mag doorgaan 
met zijn plannen omdat ‘nee’ de drempel niet 
haalde.

de markt op

Standpunten ter discussie stellen vergt moed. 
Ik herinner me hoe ik in 2001 als groentje in het 
bestuur zat en we besloten dat er niet gestemd 
zou worden over het standpunt van de afdeling 
inzake het referendum over de Noordzijde van 
de Grote Markt. Als de leden wilden stemmen 
moesten ze dat zelf maar aangeven, zo werd 
gezegd. We hadden het standpunt toch al vastge-
legd in het verkiezingsprogramma? We bouw-
den toch voort op het collegeprogramma en 
andere besluiten? Het waren in grote lijnen de 

argumenten die ik las in Rood3 en die ik hoorde 
van Thijs Berman toen ik hem vroeg waarom het 
congres in Delft niet was gevraagd een uitspraak 
te doen voor of tegen de Europese Grondwet. 
Berman beweerde dat het PvdA-standpunt was 
terug te vinden in het verkiezingsmanifest voor 
de Europese verkiezingen.4 Dat klopt niet. In 
het manifest wordt de Grondwet twee keer ge-
noemd, beide keren als iets wat er komt, niet als 

iets wat de PvdA wil. Men zou kunnen stellen dat 
de wensen die elders in dit manifest staan gefor-
muleerd in lijn zijn met wat de Grondwet zou 
bewerkstelligen als die eenmaal was ingevoerd, 
maar men vraagt dan wel erg veel bereidheid 
van de lezer. Niet alle leden van de PvdA hebben 
internationaal recht gestudeerd.
 Net als in 2001 in Groningen was het de par-
tijleiding ¬ in dit geval: de Europese fractie, de 
Haagse fractie en het partijbestuur ¬ die een be-
sluit nam en verwachtte dat de rest zou volgen. 
Een dergelijk besluit mag men nemen (dat is het 
werk van de betrokkenen), maar die verwach-
ting was irreëel. Spijtig ook. Hier lag een uitge-
lezen kans om de discussie over Europa binnen 
de PvdA meer diepgang te geven. Bovendien is 
het zo dat actieve leden van de PvdA zelfstandig 
denkend verrassend vaak dezelfde conclusies 
trekken als hun volksvertegenwoordigers. 
 Wie in zijn vrije tijd voor de PvdA werkt, voelt 
zich niet gebonden aan een paar zinsneden en 
richtingen uit het verkiezingsmanifest van een 

In het geval van een referendum  
is het altijd verstandig nog eens 
naar de leden te gaan, zelfs als het 
partijstandpunt geheel in lijn is 
met het verkiezingsprogramma. 
Besluit samen met de ledenverga-
dering wat de koers moet zijn
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paar jaar eerder. Niet aan een standpunt dat er-
gens middenin het programma stond. Hij voelt 
zich gebonden aan de vele contacten met partij-
mensen en natuurlijk aan datgene waar hij zelf 
vóór heeft gestemd. Overigens, niet alleen ge-
wone leden maar ook onze fractie in de Tweede 
Kamer vindt dat ze soms de ruimte mag nemen 
om standpunten in te nemen die afwijken van 
het verkiezingsprogramma. Terecht. Een ver-
kiezingsprogramma is geen wet van Meden en 
Perzen, maar een richtlijn die soms op basis van 
nieuwe feiten of inzichten moet worden bijge-
steld. Daarbij hoeft de fractie niet elke keer terug 
naar de leden, maar wel bij belangrijke punten. 
Als je in tegenspraak met het verkiezingspro-
gramma een direct gekozen burgemeester wil, 
als je voorstander van referenda bent of als je de 
Zuiderzeelijn naar het Noorden wil uithollen 
tot een leuk treintje naar Zwolle, ga dan naar je 
leden. Trek lering uit onze ervaringen in Gronin-
gen: in het geval van een referendum is het altijd 
verstandig nog eens naar de leden te gaan, zelfs 
als het partijstandpunt geheel in lijn is met het 
verkiezingsprogramma. Besluit samen met de 
ledenvergadering wat de koers moet zijn.
 Onze vertegenwoordigers moeten, de woor-
den van Troelstra indachtig, contact houden met 
hun achterban. Doen ze dat niet, dan belanden 

Noten

1 P. J. Troelstra, Gedenkschriften 
deel IV. Storm. Amsterdam: Arbei-
derspers, 1956 (p. 47)

2 P. Bordewijk, ‘Denk nog eens na 
over het referendum’, in: s&d 
2005/6

3 R. Koole, ‘Nee en de partij,’in: 
Rood, juli 2005

4 Een sterk en sociaal Europa, PvdA 
Europees verkiezingsmanifest 
2003

5 M. Elchardus, De dramademocra-
tie. Tielt: Lannoo, 2002

ze gemakkelijk in het kamp van de ‘burgerlijke 
stroomingen’ en wordt er een scherpe tegenstel-
ling zichtbaar tussen ‘kommunisten en sociaal-
demokraten’ (lees: sp en PvdA), een tegenstelling 
tussen straatpolitiek en Kamerpolitiek. De PvdA 
moet de straat op en dat moet Wouter Bos niet 
in zijn eentje doen. Het is niet dat ene gesprekje 
van Bos in de snackbar dat impact heeft, maar 
al die andere gesprekjes. Van Jan Breider bij de 
visboer, Ank Westra achter de telefoon, Klaas 
Swaak in de Herestraat, Annie van der Velden 
in de bibliotheek en al die duizenden anderen. 
Zij verbinden de Kamer met de straat, het plu-
che met de burger. Zij maken deel uit van het 
‘maatschappelijk middenveld’ dat Elchardus 
beschrijft.5 Zij dichten de kloof.
 De Tweede-Kamerfractie in Den Haag moet 
zorgvuldig met deze mensen omgaan. Dat 
betekent dat de fractie moet blijven nadenken 
en standpunten innemen, maar dat ze tegelijk 
wegen moet zoeken om deze standpunten uit te 
dragen binnen de partij. Dat kan het best door 
de leden de ruimte te geven om tegen de partij-
lijn in te gaan. Dat is misschien eng, maar wel 
noodzakelijk als de partij haar leden aan zich wil 
binden. Pas als dat contact er is, kan er weer een 
poster worden gemaakt van Wouter Bos met een 
grote groep enthousiaste mensen achter zich. 
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Over de auteur  Ruud Koole is voorzitter van de PvdA 
Noten  zie pagina 17

Europa is geen monster

Na het krachtige ‘nee’ van de Nederlandse kiezers bij het referendum over 
de Europese Grondwet, bezint de PvdA zich op haar koers. Hoe te komen 
tot een ‘wenkend Europees perspectief ’ waar de achterban zich in herkent, 
vraagt Ruud Koole zich af. ‘We moeten werken aan een Europees project dat 
geen vrees inboezemt, maar juist zekerheid verschaft.’

ruud koole

In het referendum van 1 juni jl. wezen een meer-
derheid van de Nederlandse bevolking én een 
meerderheid van de PvdA-achterban de Euro-
pese Grondwet af. Die Grondwet is hiermee van 
de baan. De PvdA, die overtuigd campagne vóór 
de Grondwet heeft gevoerd, zal  een antwoord op 
dit ‘nee’ moeten formuleren. Hoe willen we nu 
verder met Europa?1

 Elk antwoord begint met een analyse van het 
‘nee’. Dat ‘nee’ is echter lastig te duiden. Uit de 
bijdragen in s&d 2005/6 bleek dit al. Bordewijk 
noemt de factor van de proteststem tegen het 
kabinet, maar meent toch vooral dat de uitslag 
niet te duiden is. Tegenstanders waren het niet 
eens over een alternatief voor de Grondwet. Cu-
perus zoekt het bij het elitaire karakter van het 
Europese project en de democratie- en represen-
tatieproblemen ervan, waardoor het onbehagen 
van de ‘toekomstvrezers’ zich op de dreiging van 
Europa heeft gericht. Rood legt de nadruk op de 
Euroscepsis die politici zelf in een eerder sta-
dium hebben gezaaid. Waarschijnlijk hebben ze 
allemaal een beetje gelijk. 
 Tegelijk ventileren zij soms wel erg gemakke-
lijke oordelen. Zo hekelt Bordewijk de PvdA-cam-

pagne omdat die alleen maar bijeenkomsten met 
voorstanders zou hebben georganiseerd, met als 
gevolg dat de PvdA in de peilingen is teruggeval-
len naar 41 zetels. Altijd gedacht dat Bordewijk 
tegen poll-driven politics was, maar ook het oorza-
kelijk verband in zijn bewering is ver te zoeken. 
Bovendien hebben we juist gezegd dat debatten 
tussen voor- en tegenstanders binnen de eigen 
gelederen wenselijk waren; wij waren alleen 
terughoudend met het bieden van een platform 
aan nee-stemmers van andere partijen op onze 
eigen bijeenkomsten. Wij gaven voorrang aan 
het onderlinge debat. Zo is Wouter Bos in debat 
gegaan met Marcel van Dam.
 René Cuperus wijdt in zijn bijdrage welis-
waar bloemrijke zinnen aan het waarom van 
de nee-stem, maar heeft weinig oog voor de 
onderlinge tegenstellingen tussen de motieven 
van de nee-stemmers en zet de voorstanders van 
een ‘ja’ voor de Grondwet wel erg gemakkelijk 
weg als een ‘sekte der Eurocraten’ of een ‘kosmo-
politische post-nationale elite’ die ‘de nationale 
staat en identiteit achteloos wegredeneert’.  De 
ja-campagne van de eigen PvdA kan echt niet in 
die hoek worden geplaatst . 
 Maar natuurlijk moet ook de PvdA bereid 
zijn te leren van de uitslag, op basis van gedegen 
onderzoek. Tot die categorie behoort het onder-
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zoek van tns nipo voor de Eurobarometer.2 Het 
toont bijvoorbeeld aan dat gebrek aan informatie 
een grote rol heeft gespeeld bij het afwijzen van 
de Grondwet: 32% van de nee-stemmers geeft dat 
aan.3 Dat kunnen we de regering, die verantwoor-
delijk was voor het verschaffen van informatie, 
in de eerste plaats aanrekenen. Maar ook onszelf, 
zeker voorzover het onze eigen achterban betreft. 
 Bij die achterban heeft, denk ik, zowel de 
proteststem als onzekerheid over de toekomst 
een grote rol gespeeld. In het onderzoek van tns 
nipo geeft 14% van de ondervraagden aan tegen 
de Grondwet te hebben gestemd omdat zij tegen 
de regering of bepaalde politieke partijen zijn. 
Bij de achterban van de PvdA is dat 17%. Andere 
belangrijke motivaties voor de nee-stem waren 
het verlies van soevereiniteit en de kosten van 
de Europese samenwerking. 
 Het tns nipo-onderzoek biedt ondersteu-
ning voor het vermoeden dat onder de nee-stem-
mers veel mensen zitten die zich buitengesloten 
en bedreigd voelen door de snelle modernise-
ring en internationalisering van onze samenle-
ving.4 Deze ‘moderniseringsverliezers’ hebben 
grote behoefte aan zekerheid en perspectief. 
Het huidige kabinet levert die niet, vindt ook de 
recentelijk door de Tweede Kamer ingestelde 
Raad van Economisch Adviseurs, die onlangs een 
vernietigend rapport over het kabinetsbeleid 
presenteerde.5 Het Europees project vergrootte 
die onzekerheid nog eens door zijn onduidelijke 
karakter. Dit versterkte de vrees voor verlies van 
de eigen identiteit, van veiligheid en van banen.
 Het ontbreken van een wenkend perspectief 
heeft de uitslag van het referendum voor de 
Europese Grondwet voor een belangrijk deel 
bepaald. In de sombere en onzekere atmosfeer 
in ons land hebben veel kiezers gekozen voor 
de zekerheid van het bestaande en niet voor het 
onzekere van wat nog moet komen.

een inspirerend europees ideaal

Verreweg het grootste deel van de nee-stemmers 
is, naar mijn stellige overtuiging, niet tegen 
Europese samenwerking maar heeft wel moeite 

met de snelheid en de richting van het Europese 
project.6 Ik ben er nog steeds van overtuigd dat 
we mét de Grondwet die zorgen beter tegemoet 
hadden kunnen treden dan zonder. Maar ook 
zonder die Grondwet moeten we werken aan 
een Europees project dat geen vrees inboezemt, 
maar juist zekerheid verschaft.
 Dat betekent dat we dus niet moeten mee-
gaan in een gemakkelijke Eurofobie en de ogen 
moeten sluiten voor de internationalisering. We 
leven in Nederland niet op een eiland, wij heb-
ben Europa echt nodig. De vraag is: welk Europa 
hebben we nodig?
 Dat moet in elk geval een Europa zijn dat 
inspireert en geen afkeer oproept. Na 1 juni liep 
ik nog eens enkele argumenten na voor een ‘ja’. 
Door de Grondwet zouden nationale parlemen-
ten meer zeggenschap krijgen over wat door Eu-
ropa wordt besloten en wat door de lidstaten; er 
zou betere rechtsbescherming zijn voor burgers 
tegen de Europese overheid; het Europees Par-
lement zou meer greep krijgen op belangrijke 
delen van de Europese begroting, waaronder 
het landbouwbudget. Allemaal waar. Ik heb ze 
vaak aangevoerd. Maar achteraf realiseer ik me 
dat al deze redenen met elkaar gemakkelijk het 
beeld oproepen van een Europees monster dat 
weliswaar beter getemd kan worden met de 
Grondwet, maar wel een monster is. Dat is niet 
een beeld waar de mensen voor warmlopen. In 
plaats daarvan moeten we opnieuw streven naar 
een Europees ideaal dat de mensen aanspreekt. 
De sleutel daarvoor ligt, mijns inziens, in een 
strengere toepassing van het beginsel van de 
subsidiariteit.

strenge toepassing van subsidiariteit

Hier kunnen we goed aansluiten bij de koers die 
PvdA al 2,5 jaar geleden heeft ingezet. Mede in 
reactie op de ‘dreun’ van 2002 heeft de partij haar 
standpunt over Europa fors bijgesteld, het subsi-
diariteitsbeginsel werd omarmd. Het Europees 
verkiezingsprogramma dat op het congres in 
Groningen in 2003 werd vastgesteld gaf uiting 
aan deze nieuwe koers: ‘Om het vertrouwen 
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van de Europeanen te winnen, moet duidelijk 
worden wie wat doet in Europa. Wat pakt de 
Europese overheid aan en wat gaan we gewoon 
zelf doen in Nederland? Want er is geen enkele 
reden iets Europees aan te pakken als we het nog 
goed in eigen land voor onze burgers kunnen re-
gelen. Dat levert Europees alleen maar meer bu-
reaucratie op. Alles wat beter nationaal geregeld 
kan worden dan Europees, doen wij nationaal. 
Alles wat beter Europees geregeld kan worden, 
doen wij Europees. Het moet dan gaan om vraag-
stukken die niet meer in eigen land op een (soci-
aal) verantwoorde wijze zijn op te lossen.’
 Deze lijn is later bevestigd in het beginsel-
manifest, waarin expliciet wordt gezegd dat op 
sommige terreinen meer en op andere terreinen 
minder integratie nodig is. Het is goed hier nog 
eens nadrukkelijk te zeggen dat subsidiariteit 
iets anders is dan decentralisatie. Waar het 
laatste een eenzijdig streven is (zoveel mogelijk 
beslismacht op het laagste niveau leggen), gaat 
subsidiariteit juist uit van een tweezijdigheid 
(zaken moeten op nationaal niveau beslist 
worden als het daar beter kan, en op Europees 
niveau als het daar beter kan).
 De referendum-uitslag noopt tot voortgaan 
op die weg. We moeten preciezer proberen te 
formuleren op welke terreinen Europees beleid 
nodig is en op welke terreinen de nationale sta-
ten het beleid zelf kunnen uitmaken. Bestrijding 
van internationaal terrorisme moet bijvoor-
beeld Europees, de vormgeving van de sociale ze-
kerheid en gezondheidszorg moeten nationaal. 
Maar het onderscheid moet scherp omschreven 
worden en niet blijven hangen in open deuren 
als dat de zaken ‘op het juiste niveau moeten 
worden aangepakt’. 
 Op terreinen waarop Europese bemoeienis 
gewenst is, moet duidelijk zijn hoe ver die be-
moeienis mag gaan. Geen onnodige bureaucratie 
en regelgeving. Andersom zullen we soms bereid 
moeten zijn om Europese afspraken te maken 
over beleidsterreinen die we graag nationaal 
willen vormgeven. Want zonder Brusselse af-
spraken die garanderen dat er inderdaad ruimte 
blijft om nationaal beleid te maken, dreigt al snel 

het gevaar dat de tornado van de vrije markt alle 
nationale verscheidenheid wegvaagt.
 Zo zal, zegt het PvdA-manifest voor de Euro-
pese verkiezingen in 2004, op Europees niveau 
de publieke verantwoordelijkheid van de natio-
nale staat voor de toegankelijkheid, kwaliteit, le-
veringszekerheid en betaalbaarheid van publieke 
voorzieningen moeten worden erkend en vast-
gelegd, als tegenwicht tegen de dominantie van 
de concurrentieregels op Europees niveau. We 
zijn als sociaal-democraten vóór een markteco-
nomie, maar dan wel een sociale markteconomie, 
zoals het ook in de Grondwet verwoord stond ¬ 
en dus niet voor een vrije-markteconomie die dat 
sociale aspect negeert. Alleen met het ideaal van 
een krachtige sociale markteconomie die ruimte 
laat voor nationale verscheidenheid kunnen we 
mensen weer enthousiast krijgen voor Europa.

uitbreiding én verdieping

Een belangrijke vraag die we als PvdA moeten be-
antwoorden is of met de uitbreiding van het aan-
tal lidstaten meer politieke samenwerking nog 
wel mogelijk of gewenst is. Gaan extensivering 
en intensivering samen? Er wordt nogal eens 
snel geconcludeerd dat dat niet het geval is en dat 
met de uitbreiding tot 25 lidstaten en misschien 
dadelijk nog een paar meer, het onvermijdelijk 
is dat de politieke samenwerking minder moet. 
Dat lijkt, ondanks de mooie speech die Tony Blair 
in het Europees Parlement uitsprak bij aanvang 
van het huidige Britse voorzitterschap van de eu, 
nog steeds de Britse strategie te zijn: hoe meer 
landen erbij, hoe meer Europa verwatert voor 
wat betreft de politieke samenwerking.
 Ik ben daar niet voor. Ik ben er ook niet van 
overtuigd dat dit een noodzakelijk scenario is 
bij uitbreiding van de eu. Wat me in dit debat 
tegenstaat is het eendimensionale karakter er-
van: meer landen betekent automatisch minder 
verdieping. Wat ik mis, is het zojuist genoemde 
thema van de subsidiariteit. Ik kan me voorstel-
len dat we veel zuiniger gaan worden met het 
aantal gebieden waar Europa zich mee bemoeit, 
maar dat op de gebieden waarvan we vinden dat 
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Europa echt meerwaarde heeft wél verdieping 
plaatsvindt, inclusief meer democratische con-
trole. Minder beleidsterreinen kan dan samen-
gaan met meer verdieping, ook in de inmiddels 
uitgebreide Europese Unie. Desnoods vindt die 
uitgebreidere politieke samenwerking in eerste 
instantie plaats in een kopgroep van lidstaten 
en pas later in de Unie als geheel. Maar het argu-
ment van de uitbreiding mag er niet toe leiden 
dat we in generieke zin tot stilstand ¬ of zelfs 
achteruitgang ¬ van de politieke samenwer-
king op Europees niveau zouden besluiten.
 Maar ook met die mogelijkheid van een 
combinatie van ‘uitbreiding’ met ‘verdieping’ 
blijft de vraag voorliggen waar precies de oost-
grens van de Europese Unie ligt. Hoe ver moet 
de uitbreiding gaan? Voor de landen waarmee 
nu onderhandelingen worden gevoerd of straks 
begonnen worden, geldt voor mij dat aanslui-
ting bij de eu mogelijk moet zijn, indien aan de 
strenge toelatingscriteria wordt voldaan. Maar 
welke landen komen nog meer in aanmerking? 

Ik ben er niet uit waar de oostgrens ligt. Ook 
over deze lastige vraag zullen we ons in de partij 
moeten buigen.

tot slot

Uit het bovenstaande moge blijken dat het wen-
selijk is het debat over Europa nu niet te begin-
nen met allerlei institutionele kwesties, maar 
juist met een aantal grote vraagstukken. De insti-
tutionele vormgeving is van later zorg. De grote 
vraagstukken zullen de komende tijd in de PvdA 
besproken moeten worden. Het partijbestuur 
heeft een werkgroep ingesteld die hiertoe een 
notitie zal opstellen.7 Zij heeft de opdracht aan te 
geven hoe de PvdA ¬ mede in reactie op het ‘nee’ 
¬ haar visie op Europa verder moet invullen 
en aanscherpen, hoe we met de ja- en nee-stem-
mers in eigen gelederen kunnen komen tot een 
nieuwe consensus over Europa. Het eindresul-
taat zal een wenkend Europees perspectief moe-
ten zijn dat onze achterban aanspreekt. 

Noten

1 Dit artikel is een bewerking van 
de speech gehouden op het Poli-
tiek Forum van de Partij van de 
Arbeid op 11 juni 2005.

2 The European Constitution: post-
referendum survey in The Nether-
lands, Flash Eurobarometer, sur-
vey uitgevoerd door tns nipo 
van 2 tot 4 juni 2005. Europese 
Commissie, juni 2005.

3 Ibidem, par. 2.3, p. 15. Gebrek 
aan informatie was de reden 
die veruit het vaakst genoemd 
werd voor de nee-stem; verlies 
van nationale identiteit volgt 
met 19%, het afzetten tegen de 
nationale regering of specifieke 
partijen met 14%, en ‘Europa is 
te duur’ met 13%. Alle andere re-
denen scoorden 8% of minder. 
Zie over het belang van tijdige 
informatieverstrekking ook: 
Jan Vis, ‘Onwetendheid over 

Europa en Europese Grondwet 
leidt tot pseudo-opinies’, in: In-
ternationale Spectator, april 2005, 
pp. 198-201.

4 Verschillende processen van 
modernisering, zoals deïn-
dustrialisering, globalisering 
en individualisering, leiden 
tot snelle veranderingen in de 
maatschappij die aanpassingen 
vereisen waar niet iedereen 
even goed voor is uitgerust.  Uit 
het onderzoek van tns nipo 
blijkt dat 78% van de manual 
workers tegen de Grondwet 
heeft gestemd, 16% meer dan 
het gemiddelde. Van diegenen 
met een opleiding tot 15 jaar 
stemde 67% tegen de Grondwet, 
terwijl van diegenen die tot 21 
jaar of langer studeerden 57% 
tegenstemde. Ook blijkt slechts 
4% van de employees tegen ge-
stemd te hebben uit vrees voor 
de effecten op de werkgelegen-

heidssituatie in Nederland of 
uit vrees voor verlies van banen 
o.a. door verplaatsing van werk-
gelegenheid naar andere lan-
den, terwijl 10% van de manual 
workers dit als reden opgaf.

5 rea-advies Voorjaarsnota 2005, 
op 31 mei 2005 aan de Tweede 
Kamer gezonden (Kamerstuk 
30105).

6 Dit wordt bevestigd door het 
tns nipo-onderzoek: 78% van 
de nee-stemmers  steunt het 
Nederlandse lidmaatschap van 
de Europese Unie; van alle res-
pondenten is dat 82%.

7 De werkgroep staat onder 
voorzitterschap van Adri Dui-
vesteijn en Ruud Koole. Zij zal 
voor medio september een dis-
cussienotitie opstellen op basis 
waarvan de discussie in de par-
tij dit najaar verder zal worden 
gevoerd.
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Keuzevrijheid, non-profit marktwerking, maat-
schappelijk ondernemen: het zijn sleutelbegrippen 
in een benadering van de (semi-)publieke sector die 
snel terrein wint. Maak ruimte voor ‘ondernemende’ 

instellingen en professionals in onderwijs, zorg en 
welzijnswerk en de kwaliteit van de dienstverlening zal 

sterk verbeteren, zo wordt geredeneerd.
In deze s&d: deel i van een themaserie over  

deze ‘verzorgingsstaat nieuwe stijl’. Edith Hooge en 
Mare Faber trappen af met een verkenning van het 

lopende debat. Annelies Huygen en Walter Ligthart 
bespreken een veel geciteerd wrr-rapport. Romke 

van der Veen betrekt het werk van de econoom Julian 
Le Grand in de discussie. Frans Becker onderzoekt de 

praktijkwaarde van het governance-model. Paul Kalma, 
tot slot, bekritiseert de cda-interpretatie van  

de maatschappelijke onderneming.

Gat in de markt? 
Over de ondernemende 

verzorgingsstaat
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Gat in de markt? Over de ondernemende verzorgingsstaat (1)

Maatschappelijk  
ondernemen
Een verkenning van het debat

edith hooge & mare faber

Veel instellingen die maatschappelijke diensten 
leveren ¬ op terreinen als welzijn, onderwijs, 
gezondheidszorg, arbeidsvoorziening en sociale 
woningbouw ¬ zijn van oudsher private orga-
nisaties, ontstaan vanuit particulier initiatief. In 
de decennia na de Tweede Wereldoorlog gingen 
deze non-profitorganisaties, door een toename 
van wet- en regelgeving en subsidierelaties, 
steeds meer tot het domein van de overheid 
behoren. Vanaf de jaren tachtig trok de overheid 
zich geleidelijk weer terug. Om toch enige grip 
te houden op de organisaties, zonder te willen 
terugvallen in klassieke taak- en aanbodsstu-
ring en centrale planning, ging de overheid in 
toenemende mate sturen op basis van prestatie-
contracten, outputbekostiging en quasi-markt-
werking. 
 Ondanks deze ontwikkelingen functioneren 
veel organisaties voor maatschappelijke dienst-
verlening vandaag de dag niet naar tevredenheid 
¬ integendeel. Uit verschillende rapportages en 
adviezen spreekt kritiek.1 Die spitst zich toe op 

vier terreinen. Om te beginnen bestaat er onge-
noegen over de toegankelijkheid van het aanbod. 
Het gaat dan om zaken als een te krappe beschik-
baarheid van betaalbare woningen, onvoldoende 
aanbod van bepaalde soorten onderwijs (zoals 
zelfstandige gymnasia of Montessori-onder-
wijs), lange wachtlijsten voor ingrijpen bij kin-
dermishandeling of voor psychologische hulp, 
een gebrek aan stageplekken in het beroepson-
derwijs, enzovoort.
 In de tweede plaats is er sprake van onge-
noegen over de kwaliteit en vormgeving van het 
aanbod. In het algemeen lijken diensten en pro-
ducten onvoldoende toegesneden op de wensen 
van individuele gebruikers en cliënten. Soms is 
de kwaliteit ronduit onder de maat. Een schrij-
nend voorbeeld zijn de verpleeghuizen die ‘pyja-
madagen’ instellen, bij gebrek aan personeel om 
bewoners fatsoenlijk aan te kleden.
 In de derde plaats blijken er struikelblokken 
te liggen voor broodnodige onderlinge afstem-
ming en samenwerking tussen maatschappelijke 
dienstverleners. Vragen en wensen van burgers 
passen lang niet altijd binnen één sector of bij 
één organisatie, maar liggen vaak op het grens-
vlak van de doelstellingen van verschillende 
organisaties of stijgen er bovenuit. Zo kunnen 
ouders van een gehandicapt kind een woon-
vorm wensen waarvoor ze de inzet van zowel 
een woningcorporatie, als een instelling voor 
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gehandicaptenzorg, als de gemeente nodig heb-
ben. Ouderen hebben, om veilig in hun eigen 
huis te blijven wonen, vaak de diensten nodig 
van een welzijnsinstelling, een woningcorpo-
ratie, de ggz, huisartsen en politie. Ook is het 
voorstelbaar dat een jonge schoolverlater zonder 
diploma te maken krijgt met leerplichtinstan-
ties, cwi, buurtwerk, een welzijnsinstelling en 
wellicht een werkgever. In veel gevallen is dus de 
inzet van diverse organisaties geboden. De prak-
tijk laat echter zien dat de bestuurlijk-juridische 
context waarbinnen organisaties opereren niet 
stimuleert om op organisatie-overstijgende vra-
gen in te spelen en samen te werken.
 Tot slot leven er grote zorgen over de ruimte 
en tijd voor professionals om hun werk naar behoren 
te doen: opereren leraren, verpleegkundigen, 
maatschappelijk werkers en arbeidsmarktcon-
sulenten onder condities waarin zij werkelijk 
goede diensten kunnen verlenen?2 Critici wijzen 
erop dat veel vakmensen worden aangestuurd 
door managers die ver van de werkvloer afstaan 
en die zich vooral richten op de eisen en wensen 
van subsidiegevers en financiers (hoofdzakelijk 
overheden, maar denk ook aan de verzekeraars 
in de zorg). Professionals raken ingesponnen 
in een web van sturing, controle en toezicht en 
zijn dikwijls meer tijd kwijt met het invullen 
van formulieren om het ‘verantwoordings- en 
toezichtscircus’ te bedienen, dan met hun eigen-
lijke werk ten dienste van leerlingen, patiënten, 
cliënten of huurders. 
 De eisen en wensen van subsidiegevers/fi-
nanciers waarmee professionals via hun mana-
gers worden geconfronteerd conflicteren nogal 
eens met de eisen en wensen die voortvloeien 
uit het proces op de werkvloer. Het kunnen ‘fop-
pen’ van het systeem door het vertonen van stra-
tegisch gedrag en het creëren van een papieren 
werkelijkheid, lijkt daardoor haast een minstens 
zo belangrijke kwalificatie voor een goede be-
roepsuitoefening als professioneel-inhoudelijke 
eisen. Zo moeten basisscholen precies aangeven 
wat ze met de gemeentesubsidie voor het te-
gengaan van onderwijsachterstanden doen en 
bereiken, terwijl dit geld vaak tezamen met de 

reguliere subsidie én subsidies voor het geven 
van extra zorg wordt ingezet. Omdat het bijna 
onmogelijk is precies vast te stellen wat bij leer-
lingen is bereikt met alleen het achterstanden-
geld, maar er toch verantwoording moet plaats-
vinden, zullen scholen in elk geval ‘op papier’ 
een sluitend verhaal maken. Dat is frustrerend 
voor alle betrokkenen. Niemand is erbij gebaat 
als we elkaar collectief voor de gek houden. Het 
gaat uiteindelijk niet om de papieren, maar om 
de echte werkelijkheid.
 Steeds vaker wordt verwezen naar het con-
cept  ‘maatschappelijk ondernemen’ als een 
van de mogelijkheden om het ‘vastgedraaide’ 
systeem met al zijn problemen te doorbreken en 
zo tot betere maatschappelijke dienstverlening 
te komen. 

de discussie tot nu toe

‘Maatschappelijk ondernemen’ is een paraplube-
grip dat door verschillende partijen in verschil-
lende betekenissen wordt gebruikt. De discussie 
erover werd tot dusver vooral gevoerd door 
christen-democraten en door instellingen in het 
maatschappelijk middenveld zelf, maar inmid-
dels hebben ook een aantal toonaangevende 
adviesorganen en de overheid zich in het debat 
gemengd. 
 Zo verschijnt in 2002 het advies Bevrijdende 
Kaders van de Raad voor de Maatschappelijke 
Ontwikkeling.3 De algemene boodschap van dit 
advies is dat het besturingsparadigma dat paste 
bij de verzorgingsstaat gegeven de huidige maat-
schappelijke verhoudingen niet meer voldoet. 
Twee nieuwe sturingsconcepten worden be-
noemd: 1) kaderstelling, hetgeen inhoudt dat de 
overheid zich terugtrekt op essentiële kaders en 
zich van daaruit actief maar op hoofdlijnen met 
de samenleving bemoeit; 2) horizontalisering, dat 
wil zeggen dat instellingen, bedrijven en burgers 
zich meer gaan richten op elkaar dan op de over-
heid. In december 2003 volgt een advies van de 
projectgroep Public Governance van het Minis-
terie van Economische zaken over ‘public gover-
nance en maatschappelijk ondernemen’, waarin 
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wordt verkend wat maatschappelijk ondernemen 
is en wat de belemmeringen hiervoor zijn.4 
 In december 2004 verschijnt het veelbespro-
ken Bewijzen van goede dienstverlening van de 
wrr.5 Begin 2005 komt de ser met het rapport 
Ondernemerschap voor de publieke zaak.6 De strek-
king van deze laatste twee adviezen is dat een 
gedecentraliseerde vorming en uitvoering van 
maatschappelijk beleid, mits vraaggericht en 
goed verankerd in de horizontale omgeving, de 
kwaliteit van maatschappelijke dienstverlening 
sterk kan verbeteren. Het wrr-advies hanteert 
daarbij het perspectief van het primaire proces 
(de professionals en hun cliënten/klanten) 
als uitgangspunt, terwijl in het ser-advies 
veel ruimte is ingebouwd voor het Europese 
perspectief op ondernemen, marktwerking en 
staatssteun. In beide adviezen is aandacht voor 
de maatschappelijke inbedding en legitimering 
van instellingen voor maatschappelijke dienst-
verlening.

 Onder de politieke partijen voert het cda de 
discussie aan. Het wetenschappelijk instituut 
(wi) van die partij besteedt al enkele jaren ruim 
aandacht aan maatschappelijk ondernemen en 
daaraan gerelateerde vraagstukken, zoals maat-
schappelijke inbedding, vraagsturing, ontkete-
ning, aangepaste overheidssturing, enzovoort.7 
Begin dit jaar agendeerde het wi de noodzaak 
om de maatschappelijke onderneming van een 
passend wettelijk kader te voorzien. In dit rap-

port, getiteld Investeren in de samenleving. Een ver-
kenning naar de missie en positie van de maatschap-
pelijke onderneming, worden de modaliteiten van 
stichting en vereniging uitgewerkt.8 De auteurs 
hanteren een heldere definitie van hun object 
van onderzoek. De maatschappelijke onderne-
ming is ‘a) een onderneming; b) die is vormge-
geven als privaatrechtelijke rechtspersoon; c) die 
een maatschappelijk doel nastreeft dat vervloch-
ten is met (ofwel deels parallel loopt met) het 
algemeen belang; d) die goederen en diensten 
voortbrengt en e) waarvan het financiële over-
schot of de winst niet wordt uitgekeerd, maar 
geheel wordt aangewend voor het realiseren van 
het maatschappelijke doel dat de onderneming 
nastreeft.’ 9

 Ook het veld zit niet stil. Al in het abop-
rapport De bedrijvige school uit 1989 wordt een 
model voor moderne zelfstandige onderwijs-
instellingen uitgewerkt, geïnspireerd op in-
zichten en werkwijzen uit het bedrijfsleven.10 
Tegenwoordig zijn allerlei brancheorganisaties 
actief die een bepaald deel van de publieke sector 
vertegenwoordigen en die het ‘maatschappelijk 
ondernemen’ hoog in het vaandel dragen. Een 
voorbeeld is de mogroep (Maatschappelijk 
Ondernemers Groep), die zich opwerpt als 
belangenbehartiger voor ‘ondernemers’ in de 
sectoren welzijn & maatschappelijke dienstver-
lening, jeugdzorg en kinderopvang. De centrale 
doelstelling van de mogroep ¬ te weten: ‘een 
gunstig ondernemersklimaat creëren voor haar 
leden en het ondernemerschap in de branches 
stimuleren en versterken’ ¬ wordt nagestreefd 
via onder meer het afsluiten van cao’s, een 
actief mediabeleid en strategisch overleg met 
departementen, vng, ipo, Aedes (vereniging 
van woningcorporaties), zorgverzekeraars en 
vakbonden.11 Om inventieve en goed lopende 
organisaties in de schijnwerper te zetten laat de 
mogroep door een jury de Maatschappelijk On-
dernemer van het Jaar kiezen.
 Naast dit soort sectorgebonden belangen-
behartigers neemt het Netwerk Toekomst 
Maatschappelijke Onderneming (ntmo) 
een prominente plaats in. Daarin hebben zes 
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brancheorganisaties op het gebied van zorg, 
onderwijs en wonen hun krachten gebundeld.12 
Hun gezamenlijke doel is vernieuwing van de 
bestuurlijke verhoudingen tussen overheid en 
maatschappelijke ondernemingen. Het ntmo 
legt bij de invulling van het begrip maatschap-
pelijk ondernemen de nadruk op de mogelijk-
heden die het biedt voor ‘betere dienstverlening 
en lokaal maatwerk voor de burger’.13 Er wordt 
gewerkt aan een gezamenlijke branchecode, die 
‘antwoord moet bieden op vraagstukken van 
goed bestuur en maatschappelijke verantwoor-
ding’ en die ‘invulling [geeft] aan borging van de 
maatschappelijke doelstellingen, aan klantge-
richte dienstverlening en transparante verant-
woording, waardoor minder regelgeving nodig 
is en meer (beleids-)vrijheid ontstaat.’14

de pvda en het maatschappelijk 
ondernemen

Binnen de PvdA is van oudsher de belangstelling 
voor het fenomeen maatschappelijk onderne-
men gering. De Commissie Van Thijn, die in 
2002 een belangrijke bijdrage leverde aan de dis-
cussie over privatisering en hervorming van de 
publieke sector, constateerde dat er in de partij 
‘… te weinig oog is voor vormen van verzelfstan-
diging waarbij het doel niet zozeer commerci-
alisering is, als wel vergroting van de betrok-
kenheid en medezeggenschap van gebruikers, 
werknemers en andere “stakeholders”’. 15 De 
commissie pleitte voor herwaardering van wat 
zij vormen van ‘publiek ondernemen’ noemde: 
een organisatievorm die noch louter publiek, 
noch privaat of op winst gericht is. 
 Tot op heden heeft dit pleidooi voor herwaar-
dering van publiek of maatschappelijk onder-
nemen nog maar weinig gehoor gevonden in 
sociaal-democratische kring. Bij het denken over 
een andere inrichting van de overheid en het 
herschikken van traditionele taken en verant-
woordelijkheden hebben sociaal-democraten de 
blik vooral gericht op vernieuwing van het bin-
nenlands bestuur ¬ bijvoorbeeld in de debatten 
over invoering van de gekozen burgemeester 

en aanpassing van het kiesstelsel. De zoektocht 
naar vormen van publiek ondernemerschap is 
binnen de PvdA nog nauwelijks van de grond 
gekomen. 

 In zekere zin hoeft dat geen verbazing te wek-
ken. Sociaal-democraten voelen zich niet zonder 
meer op hun gemak bij bepaalde associaties die 
het concept ‘maatschappelijk ondernemen’ kan 
oproepen. Het woord ondernemen wordt mak-
kelijk geassocieerd met neoliberale opvattingen, 
marktdenken en meer in het algemeen met ka-
pitalisme, commercialisering en economisering 
van het wereldbeeld. De term maatschappelijk 
legt het primaat bij mensen en gemeenschap in 
plaats van bij de ¬ democratisch gelegitimeerde 
¬ overheid. Het accent ligt, anders gezegd, eer-
der bij bestuur en bestuurders in het maatschap-
pelijk middenveld (governors, governance) dan 
bij de overheid (government). En hoewel soci-
aal-democraten van oudsher hun heil zochten 
in wat we tegenwoordig ‘civil society’ zouden 
noemen, is het maatschappelijk middenveld nu 
een terrein waarop vooral christen-democraten 
zich sterk profileren.
 Het is van groot belang dat sociaal-democra-
ten hun achterstand snel inlopen en zich in de 
discussie mengen. Steven de Waal was een van 
de eersten in Nederland die de term maatschap-
pelijke onderneming bezigde: ‘Het nieuwe in de 
rol van maatschappelijke ondernemingen [is] 
niet gelegen in het passief en klakkeloos overne-
men van de uitvoering van taken die al te zeer in 

De zoektocht naar vormen van 
maatschappelijk ondernemer-
schap is binnen de PvdA nog 
nauwelijks van de grond 
gekomen. Het is van groot  
belang dat die achterstand  
wordt ingelopen
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de overheidssfeer waren getrokken. (...) Dit heeft 
de afgelopen jaren tot verregaande verambte-
lijking van deze in principe private organisaties 
geleid. Evenals de overheid is het hen daardoor 
gaan ontbreken aan ondernemerschap. Niet aan 
ondernemerschap in de commerciële zin van 
het woord, maar in de letterlijke zin: oog en oor 
hebben voor behoeften van afnemers, gevoel 
voor toekomstige ontwikkelingen, de moed op-
brengen om te investeren, vertrouwen op gevoel 
voor de markt en op eigen benen willen staan. 
Als het om zulk ondernemerschap gaat, kunnen 
maatschappelijke ondernemingen in principe 
een belangrijke leemte opvullen die juist niet te 
pakken is door een ambtelijke uitvoering’.16 De 
Waal ziet in het maatschappelijk ondernemen 
dus vooral kansen om het primaat bij mensen 
en gemeenschap te leggen en voor ‘ontambtelij-
king’ van maatschappelijke dienstverlening. 

themaserie s&d

Is het mogelijk om via ‘maatschappelijk on-
dernemen’ op een actieve, maatschappelijk 
legitieme, maar niet ambtelijke manier maat-
schappelijke diensten te verlenen die daadwer-
kelijk voldoen aan de wensen en behoeften van 

burgers? En zo ja, hoe moeten die maatschap-
pelijke ondernemingen er dan uitzien? Kan er 
ook maatschappelijk worden ondernomen in 
organisaties die geen maatschappelijke onder-
neming zijn? Wie bepaalt de vraag waarop een 
maatschappelijke onderneming ingaat? Welke 
rol spelen rijksoverheid en gemeenten? Hoe 
combineert een maatschappelijke onderneming 
overheidssubsidie met financiering uit andere 
bronnen? Hoe wordt omgegaan met eventuele 
winst? Wie stuurt de onderneming aan, welke 
eisen worden aan dat bestuur gesteld? Vraagt 
maatschappelijk ondernemen om een bepaald 
soort leiderschap? Hoeveel ruimte krijgen de 
professionals, maar ook, welke eisen worden 
aan hen gesteld? Hoe wordt verantwoording af-
gelegd en aan wie?
 In dit nummer van s&d en de volgende num-
mers komen deze vragen uitgebreid aan de orde 
in een reeks van besprekingen, beschouwingen 
en interviews met deskundigen uit politiek en 
praktijk.17 Dit gebeurt in de verwachting dat we 
aan het eind van deze zoektocht meer helder-
heid zullen hebben verkregen over de vraag of  
en hoe ‘maatschappelijk ondernemen’ van bete-
kenis kan zijn voor een moderne sociaal-demo-
cratie.
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Gat in de markt? Over de ondernemende verzorgingsstaat (2)

De klant koningin
Over motivatie en ‘agency’ in de publieke dienstverlening

romke van der veen

Het politieke en maatschappelijke debat over 
publieke dienstverlening staat nu al zeker 
twee decennia in het teken van efficiëntie en 
kostenbeheersing. Dit leidt tot technocratische 
debatten en tot een zekere publieke afkeer van 
de politiek. De politiek gaat niet meer over de 
vraag wie bepaalde dienstverlening nodig heeft 
maar vooral over de vraag hoe en tegen welke 
prijs die diensten geleverd moeten worden. Een 
debat onder boekhouders. De actuele perikelen 
rondom de nieuwe arbeidsongeschiktheidsver-
zekering illustreren dit. Het debat draait niet om 
de vraag of er terecht een onderscheid wordt ge-
maakt in de uitkering voor volledig en gedeelte-
lijk arbeidsongeschikten en of het terecht is dat 
er vanuit wordt gegaan dat mensen die gedeel-
telijk arbeidsongeschikt zijn eigenlijk werkloos 
zijn. De hamvraag in Den Haag is welke wijze 
van uitvoering duurder is: uitvoering door het 
uitvoeringsinstituut werknemersverzekeringen 
(uwv), uitvoering door het uwv in concurrentie 
met private uitvoerders of uitvoering door on-
derling concurrerende private uitvoerders? 
 Het boekhoudersdenken is onder meer het 
resultaat van een zeker geïnstitutionaliseerd 
wantrouwen jegens professionals en uitvoer-
ders. Dit wantrouwen gaat gelijk op met toene-
mende ruimte voor mondige en kiezende bur-

gers. Meer keuzevrijheid voor burgers vertaalt 
zich in het beleid vooral in meer ruimte voor de 
markt in de levering van publieke diensten. 
 Tegen het boekhoudersdenken, marktwer-
king en keuzevrijheid ontstaat geleidelijk een 
steeds sterkere tegenbeweging. Deze wordt in 
belangrijke mate aangevoerd door professionals 
die in hun ogen onverdiend met wantrouwen 
tegemoet worden getreden: zij verrichten hun 
werk toch vooral in het belang van hun cliënten? 
Het recente protest van huisartsen tegen de 
komende Zorgverzekeringswet kan hier model 
voor staan. Huisartsen verliezen zeggenschap 
aan zorgverzekeraars, terwijl zorgverzekeraars 
slechts financiële belangen dienen en niet het 
belang van de patiënt, aldus de landelijke huis-
artsenvereniging. Evelien Tonkens vertolkt 
deze gevoelens van professionals in haar boek 
Mondige burgers, getemde professionals (2003). In 
reactie op pleidooien voor keuzevrijheid, auto-
nomie en zelfredzaamheid in combinatie met 
marktwerking (tegenwoordig ook wel: vraag-
sturing) pleit Tonkens voor een zeker herstel 
van het primaat van de professional: mondige 
professionals en getemde burgers.
 Noch het boekhoudersdenken, noch het her-
stel van het primaat van de professional brengt 
ons op lange termijn echter veel verder. Om 
wel verder te komen zullen we beter na moe-
ten denken over hoe publieke dienstverlening 
werkt. Hiertoe moeten we opnieuw een aantal 
klassieke vragen stellen naar het belang van keu-
zevrijheid, de rol van professionals en de organi-
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satie van solidariteit. Een recente poging daartoe 
is ondernomen door Julian Le Grand in het boek 
Motivation, Agency and Public Policy. Of Knights & 
Knaves, Pawns & Queens (2003). In dit artikel geef 
ik een korte samenvatting van dat boek en tracht 
ik het toe te passen op vragen over de inrichting 
van het stelsel van gezondheidszorg.

de voordelen van geven, ‘the gift 
relationship’

Julian Le Grand bekleedt de Richard Titmuss 
leerstoel in sociaal beleid aan de London School 
of Economics. Zijn boek kan gezien worden 
als een voortdurende discussie met en verdere 
verdieping van de beroemde studie van Titmuss 
naar het doneren van bloed, The Gift Relationship 
(1970). Hierin stelt Titmuss dat wanneer we van 
een systeem van vrijwillige donatie van bloed 
overstappen naar een markt voor bloed, dit zo-
wel de kwaliteit als de kwantiteit van het bloed 
aantast. De kwaliteit wordt aangetast omdat 
op een markt de verkopers van bloed er belang 
bij hebben eventuele gezondheidsproblemen 
te verzwijgen. In geval van vrijwillige donatie 
speelt het omgekeerde: omdat de gevers primair 
anderen willen helpen, hebben zij juist een 
incentive om open te zijn over hun gezondheids-
situatie om zo risico’s te voorkomen. De kwan-
titeit zal verminderen omdat de introductie van 
betaling voor bloed de altruïstische motivatie 
om te geven doet verminderen. Dit wordt onvol-
doende gecompenseerd door donatie van bloed 
tegen betaling. 
 Titmuss’ conclusie was dat de markt de pu-
blieke moraal ondermijnde: egoïsme wordt 
bevorderd en de sociale solidariteit neemt af. 
Dit betekent minder en slechter bloed wanneer 
ervoor wordt betaald. In de loop der jaren is deze 
conclusie keer op keer in onderzoek bevestigd. 
(Le Grand 2003: 421) Hieruit trok Titmuss de 
conclusie dat publieke dienstverlening niet aan 
marktwerking moet worden onderworpen. 
 Het is vanaf dit punt dat Le Grand verder gaat. 
Hij stelt evenals Titmuss dat voor de organisatie 
en werking van publieke dienstverlening de 

motivatie van burgers en dienstverleners van 
groot belang is. In tegenstelling tot Titmuss gaat 
hij echter niet direct uit van de superioriteit van 
non-profit dienstverlening of dienstverlening 
door de staat boven dienstverlening door de 
markt. In dit boek verkent Le Grand ¬ aan de 
hand van veel feitelijk onderzoek ¬ het belang 
en de werking van de motieven en het handelen 
(agency) van de mensen die als producent of als 
consument bij het beleid zijn betrokken. Ver-
onderstellingen over de motieven van burgers 
en uitvoerders en over de handelingsmogelijk-
heden van burgers vormen volgens Le Grand 
de sleutel tot de vormgeving en werking van 
publieke dienstverlening.
 Le Grand veronderstelt dat altijd zowel egoïs-
tische als altruïstische motieven (public spirited 
motivations) een rol spelen. Wanneer egoïstische 
motieven domineren zal publieke dienstverle-
ning wellicht anders ingericht moeten worden 
dan wanneer altruïstische motieven domineren. 
Mensen die primair gedreven worden door ego-
istische motieven noemt hij knaves, schurken, 
en zij die gedreven worden door altruïstische 
motieven knights, ridders. Tegenover de dimen-
sie van de motivatie staat de dimensie van de 
handelingsmogelijkheden. Beleid dat geen re-
kening houdt met de handelingsmogelijkheden 
van individuen ziet mensen als pawns, pionnen 
of marionetten. Omgekeerd spreekt Le Grand 
van queens, koninginnen, wanneer het beleid 
uitgaat van de handelingsvrijheid en -mogelijk-
heden van mensen.

sociaal-democratie en neoliberalisme

In de terminologie van de ridders en de schur-
ken en de pionnen en de koninginnen recon-
strueert Le Grand twee spiegelbeeldige opvat-
tingen over publieke dienstverlening. De tradi-
tionele, naoorlogse sociaal-democratische visie 
behandelt (ontvangende) burgers en uitvoerders 
als willoze pionnen en veronderstelt ridderlijke 
motieven wanneer mensen geven (belasting be-
talen) of diensten verlenen (de professional die 
gedreven wordt door het belang van de cliënt). 
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Deze opvattingen leiden tot vertrouwen in de 
publieke oriëntatie van mensen en in het functi-
oneren van niet-marktconform georganiseerde 
instituties. Tegelijkertijd zien ze mensen als het 
product, soms als slachtoffer van hun omgeving. 
De traditionele liberale visie bouwt op een egoïs-
tische visie op menselijk motivatie ¬ die via de 
onzichtbare hand van de markt toch ten gunste 
van het algemeen belang werkt ¬ en ziet men-
sen veel sterker als autonoom handelende indi-
viduen die verantwoordelijk zijn voor hun eigen 
daden. Een wantrouwen in collectivistische ¬ 
niet marktconform georganiseerde ¬ institu-
ties gaat in de neoliberale visie samen met een 
geloof in de perverse werking van beleid dat 
mensen als pionnen in plaats van autonome in-
dividuen behandelt. In schema:

Nadrukkelijk stelt Le Grand dat het hier niet gaat 
om beelden die de werkelijkheid moeten ver-
beelden maar om de opvattingen die de inrich-
ting van de publieke dienstverlening sturen.
 

quasi-markten

Sinds de jaren tachtig is het sociaal-democra-
tische gedachtengoed aan het schuiven. In bo-
venstaand schema komt het derde-wegdenken 
van mensen als Blair en Giddens min of meer 
in hetzelfde kwadrant als het neoliberalisme. 
De doelen verschillen van het neoliberalisme, 
maar de opvattingen over motieven van burgers 
en handelingsmogelijkheden en -verantwoor-
delijkheid liggen dicht bij elkaar. Het idee van 

quasi-markten komt uit deze gedachtengang 
voort: marktwerking wordt onder stringente 
voorwaarden in de publieke dienstverlening ge-
introduceerd ¬ want het past beter bij de motie-
ven en mogelijkheden van mensen ¬ en dient 
collectieve doelen. Om deze doelen te bereiken 
wordt de marktwerking begrensd en gestuurd, 
vandaar: quasi-markten.
 Le Grand is een belangrijke theoreticus van 
het denken over quasi-markten. In vergelijking 
met de traditionele organisatie van overheids-
wege zijn quasi-markten efficiënter, responsie-
ver en rechtvaardiger en zij bieden meer keu-
zevrijheid, mits zij aan een aantal voorwaarden 
voldoen met betrekking tot de structuur van de 
markt, informatie en transparantie, transactie-
kosten, de motivatie van marktpartijen en be-
perking van selectiemogelijkheden (Bartlett and 
Le Grand 1993). Inmiddels weten we dat de the-
orie van quasi-markten ¬ door Le Grand overi-
gens vooral bedoeld en uitgewerkt voor sociaal 
beleid en niet voor nutsvoorzieningen waarin ze 
overwegend zijn doorgevoerd ¬ een stuk een-
voudiger is dan de praktijk. Motivation, Agency 
and Public Policy kan deels als een verfijning, 
deels als een veel verdere uitwerking van zijn 
denken over quasi-markten worden beschouwd.

geven en nemen: ridders en schurken

In tegenstelling tot veel economen gaat Le 
Grand, zelf econoom, er in dit boek van uit dat 
‘ridders’ bestaan, vooral onder de leveranciers 
van publieke dienstverlening (p. 38). Altruïsti-
sche motivaties staan echter niet op zichzelf, ze 
bestaan naast en interacteren met meer egoïsti-
sche motieven. 
 Het evenwicht tussen egoïstische en altruïs-
tische motieven en het hieruit voortvloeiende 
gedrag kan, zo stelt Le Grand, beïnvloed worden 
door de ‘beleidsstructuur’ of ‘incentivestruc-
tuur’. Zo kan een sterke marktstructuur ¬ dat 
is een incentivestructuur die is gebaseerd op de 
veronderstelling van egoïstische motieven ¬ 
ridderlijk gedrag ondermijnen en van ridders 
schurken maken. Tegelijkertijd is het ook niet zo 

 Agency
 

Koningin

 neo-
 liberalisme

Motivatie Ridder Schurk
 sociaal-
 democratie

 Pion
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dat egoïstische motieven geen rol spelen. Wan-
neer een groot offer wordt gebracht om hulp te 
verlenen blijkt de betaling van de dienstverlener 
wel degelijk van belang. Betaling vergroot ¬ 
onder omstandigheden ¬ dus het aanbod van 
diensten, bijvoorbeeld in de mantelzorg (p. 

43/44). Deze betaling moet echter ook weer niet 
zo groot zijn dat zij het gevoel iemand een dienst 
te verlenen, iemand te helpen, volledig weg-
neemt (p. 46). Mensen zijn sneller bereid om 
eenvoudige en weinig tijd en moeite kostende 
diensten (zoals het doneren van bloed) zonder 
betaling te verrichten, dan veel opoffering kos-
tende diensten.
 De altruïsten zijn vaak act-relevant, hiermee 
bedoelt Le Grand dat het de aanbieders (profes-
sionals) er niet alleen om gaat dat een bepaalde 
voorziening wordt geboden aan mensen die er 
behoefte aan hebben, maar ook dat deze door 
henzelf wordt gegeven. Zij worden dus gemo-
tiveerd door het zelf verrichten van dienstver-
lenende activiteiten, doneren van bijvoorbeeld 
geld is voor hen onvoldoende. 
 Niet alleen markten kunnen mensen egoïs-
tisch maken, ook overheidsinterventie kan dit 
bewerkstelligen. Verzorgingsstatelijke arran-
gementen zijn hier immers vaak van beschul-
digd. Een mechanisme dat dit bijvoorbeeld kan 
veroorzaken is de hoogte en het herverdelende 

effect van belastingheffing (p. 46/47). Ook hier 
weer zijn echter mechanismen waar te nemen 
die in de omgekeerde richting werken. De 
Swaan (1989) heeft er in dit verband bijvoor-
beeld op gewezen dat verzorgingsstatelijke 
arrangementen een zeker sociaal gevoel stimu-
leren. Deze werking wordt volgens Le Grand in 
meerdere onderzoeken bevestigd (p. 47).
 Ook nu weer stelt Le Grand dat de mate 
waarin overheidsinterventie het ene of het an-
dere mechanisme activeert, afhankelijk is van de 
beleidscontext: dat is de aard van het beleid zelf, 
maar ook de motieven en handelingsmogelijk-
heden van de betrokkenen.
 Samengevat komt het er op neer dat zowel 
strategieën die gebaseerd zijn op de veronder-
stelling dat de betrokkenen ridders zijn als stra-
tegieën die de betrokkenen zien als schurken 
ongewenste effecten kunnen hebben. Wanneer 
mensen als ridders benaderd worden terwijl 
ze schurken zijn is het risico van misbruik en 
oneigenlijk gebruik groot. Wanneer mensen 
als schurken worden benaderd terwijl hun mo-
tivatie vooral ridderlijk van aard is, bestaat het 
risico dat de ridderlijkheid wordt ondermijnd. 
Dit betekent dat de effectiviteit van publieke 
dienstverlening zowel in een marktmodel 
(contractualism, quasi-markten etc.) als in een 
hiërarchisch model (command and control) als in 
een professioneel model (gebaseerd op vertrou-
wen) afhankelijk is van de specifieke beleids- en 
motivationele context. Het is niet zo dat het ene 
model per definitie beter is dan het andere.

geven en nemen: pionnen  
en koninginnen

De vraag of we ontvangers van diensten moeten 
benaderen als pionnen of als koninginnen is 
voor Le Grand vooral een vraag naar keuzevrij-
heid en wordt door hem benaderd vanuit het 
perspectief van wat hij individueel en systeem-
falen noemt. Hoewel Le Grand vertrekt vanuit 
de  veronderstelling dat het beter is mensen te 
behandelen als koninginnen dan als pionnen en 
het beleid zo in te richten dat burgers een zekere 

De effectiviteit van publieke 
dienstverlening is zowel in een 
marktmodel als in een hiërar-
chisch model als in een professio-
neel model afhankelijk van de 
specifieke beleidscontext. Het ene 
model is niet per definitie beter 
dan het andere

Gat in de markt?  Romke van der Veen  De klant koningin



s& d  7 / 8  |  20 0 5

30

zeggenschap krijgen over de dienstverlening, 
ziet hij hier wel haken en ogen aan. Wanneer 
individuen zelf keuzes moeten maken, bijvoor-
beeld in de gezondheidszorg of het onderwijs, is 
het niet ondenkbaar dat zij ‘foute’ keuzes maken, 
bijvoorbeeld omdat zij niet beschikken over vol-
doende informatie of omdat zij niet beschikken 
over de mogelijkheden om de informatie te we-
gen en te beoordelen (p. 76). Wanneer de keuze 
bij de uitvoerenden (professionals) of zaakwaar-
nemers (verzekeraars, ouders) wordt gelegd is 
een ander type fouten mogelijk: systeemfalen (p. 
79). Dit kan zich voordoen wanneer de uitvoe-
renden of zaakwaarnemers niet het belang van 
de cliënt voor ogen hebben, maar het eigen be-
lang, het belang van het systeem of een collectief 
belang. Het is niet vanzelfsprekend dat artsen of 
docenten het belang van de patiënt of de leerling 
per definitie voorop stellen. In hun oordelen 
spelen eigen belangen een (beperkte) rol en 
worden ook de belangen van het ‘systeem’ ¬ een 
efficiënte organisatie van het zorgproces in een 
ziekenhuis of het laten volgen van de leerling 
van de institutioneel vastgelegde ‘leerwegen’ ¬ 
betrokken. 
 Naast oog voor de risico’s van individueel en 
systeemfalen moeten we bij de discussie over de 
mate van keuzevrijheid voor de consumenten 
van diensten ook oog hebben voor de vraag waar 
consumenten zeggenschap over krijgen (p. 74). 
Het is zinvol een onderscheid te maken tussen 
de keuze voor de aard van de dienst, de omvang 
van de dienstverlening en de dienstverlener. 
Afhankelijk van de risico’s op individueel of 
systeemfalen kan de keuzevrijheid over deze 
verschillende zaken in meerdere of mindere 
mate worden overgelaten aan de consument. De 
discussie over keuzevrijheid gaat dus niet over 
de vraag of we voor of tegen keuzevrijheid zijn, 
maar vooral over de vraag onder welke omstan-
digheden welk type keuzen aan welke consu-
ment kan worden gelaten.
 De positie van de consument kan worden 
versterkt door hem of haar zeggenschap te geven 
binnen professionele of hiërarchische organisa-
ties of door hem of haar budget te geven om zich 

daarmee op de markt van dienstverlening te be-
geven (p. 82). Beide methoden dragen het risico 
in zich dat de keuzevrijheid van consumenten 
toch weer wordt beperkt (afhankelijkheid van de 
professional; marktconcentratie leidend tot een 
zeer beperkt aantal aanbieders; risicoselectie et 
cetera) en dat er van het versterken van de posi-
tie van de consument weinig terecht komt.

enkele basisregels voor de inrichting 
van publieke dienstverlening

Het uitgangspunt van Le Grand is dat uitvoer-
ders in belangrijke mate gemotiveerd worden 
door altruïstische motieven en dat de zeggen-
schap over de dienstverlening zo veel mogelijk 
in handen van de consument behoort te liggen. 
Omdat er een zekere spanning tussen deze 
uitgangspunten bestaat en omdat ze in de prak-
tijk kwetsbaar zijn, kunnen er geen algemene 
regels uit worden afgeleid. De inrichting van 
publieke dienstverlening is in hoge mate con-
textafhankelijk. In het spanningsveld tussen 
markt en hiërarchie, tussen incentives en re-
gels, tussen professional en cliënt, bestaat geen 
beste oplossing. De vormgeving van publieke 

dienstverlening dient afgestemd te worden op 
het type dienstverlening, op de motivaties van 
uitvoerders en burgers en op de mate waarin en 
de zaken waarover uitvoerders of consumenten 
zelfstandig kunnen beslissen.
 Le Grand pleit er nadrukkelijk niet voor om 
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in de praktijk, gegeven bovenstaande onzeker-
heden, dan maar uit te gaan van de veronderstel-
ling dat mensen egoïstisch handelen en de in-
centivestructuur van een beleidssysteem hierop 
af te stemmen. Een dergelijke, egoïstische 
incentivestructuur kan een self-fulfilling prophecy 
worden: benader mensen alsof ze schurken 
zijn en ze gaan zich ook zo gedragen. Hij pleit 
voor wat hij noemt meer robuuste incentive-
structuren, dat zijn incentive-structuren die 
gevoelig zijn voor de motivationele complexiteit 
van menselijk handelen. Robuuste incentive-
structuren houden rekening met zowel altru-
istische als egoïstische motieven van mensen 
en voorkomen dat het evenwicht tussen beide 
motivaties wordt verstoord (p. 38, 95). Dit is de 
eerste basisregel voor de inrichting van publieke 
dienstverlening. De tweede is eenvoudiger: 
dienstverlening moet zo zijn ingericht dat ze de 
positie van gebruikers versterkt (empowering). 
Ze moet kortom gebouwd worden op de veron-
derstelling dat gebruikers koninginnen zijn en 
geen pionnen. 

de heimwee, marktwerking en 
professionele autonomie voorbij

In de actuele politieke debatten over bijvoor-
beeld de zorgverzekeringswet, over de arbeids-
ongeschiktheidsverzekering of over de toekomst 
van de awbz zijn globaal drie posities te onder-
scheiden. In de eerste plaats en niet onbelangrijk 
¬ zeker sinds de revolte tegen Paars ¬ is er een 
zekere heimwee naar de tijd waarin publieke 
dienstverlening onverdacht was, rechten rechten 
waren, budgetplafonds niet bestonden en incen-
tives geen rol speelden. Een tweede positie staat 
hier haaks op: het vertrouwen in de werking van 
de markt als panacee voor de kwalen van pu-
blieke dienstverlening door non-profit publieke 
of statelijke instellingen. Een derde positie is in 
opmars en staat voor herstel van het vertrouwen 
in het primaat van de professional  in de zorg, in 
het onderwijs, bij de politie et cetera. 
 Alle drie deze posities zijn in mijn ogen 
gedateerd. We weten inmiddels dat ongecon-

troleerde publieke uitvoering risico’s van on-
beheersbaarheid en oneigenlijk gebruik met 
zich mee brengt. Ook hebben we geleerd dat 
marktwerking binnen het publieke domein 
zeker geen panacee is. Het is vaak moeilijk te im-
plementeren, vergt veel overheidsbemoeienis 
en op quasi-markten zijn de transactiekosten 
om de publieke belangen te waarborgen vaak 
erg hoog. En hoewel professionals belangrijk 
zijn en vaak gemangeld lijken te worden tussen 
het management en de markt is ongelimiteerd 
vertrouwen in professionals ook geen antwoord 
op de problemen in de publieke dienstverlening. 
Professionals dienen niet alleen het belang van 
hun klanten, maar ook hun eigenbelang en 
systeembelangen. Daarnaast vallen individuele 
belangen van bijvoorbeeld patiënten niet direct 
samen met collectieve belangen, bijvoorbeeld 
beheersing en verdeling van het budget. Deze 
collectieve belangen dienen door anderen dan 
de professionals behartigd te worden.
 Freidson, de theoreticus van het professio-
nalisme, publiceerde enkele jaren geleden het 
boek Professionalism: The Third Logic (2001). Naast 
professionalisme staan de logica’s van de vrije 
markt en de bureaucratie. Professionalisme is 
gebaseerd op en georganiseerd via specialisti-
sche kennis. En hoewel Freidson schrijft dat in 
een systeem alle drie de logica’s in een zeker dy-
namisch evenwicht moeten verkeren, tendeert 
professionalisme ¬ de professional is immers 
de specialist ¬ naar monopolievorming. Illu-
stratief hiervoor is Tonkens: ‘Concurrentie en 
efficiëntie horen in de professionele logica niet 
thuis. Het professionalisme kan alleen bestaan 
bij de gratie van monopolies.’ (Tonkens 2003: 
146) Voor de monopolistische professional is 
in de publieke dienstverlening echter weinig 
plaats, hetzelfde geldt voor de ongebreidelde 
markt en voor de ongecontroleerde bureaucraat. 
 De stelling die ik hier wil verdedigen is dat 
de opgave bij de inrichting van de publieke 
dienstverlening juist is gelegen in het vinden 
van dat dynamische evenwicht tussen de logica’s 
van de markt, de bureaucraat en de professional. 
Het is op dit punt dat de studie van Le Grand 
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belangrijke handreikingen biedt, juist omdat 
hij geen eenvoudige regels geeft, maar dwingt 
om beter na te denken over de inrichting van de 
publieke dienstverlening. Omdat de werking 
van publieke dienstverlening afhankelijk is van 
de specifieke beleidscontext zijn gemakkelijke, 
algemene uitspraken (artsen zijn vooral bezig 
met hun inkomen; burgers willen helemaal niet 
kiezen; publieke dienstverlening is inefficiënt; 
et cetera) uit den boze. 
 De waarde van Le Grands benadering moet 
vooral gevonden worden in de toepassing op 
specifieke beleidsterreinen. Om die reden zal ik 
in het vervolg enkele voorbeelden op het brede 
domein van de zorg bespreken. 

zorg

De nieuwe zorgverzekeringswet (zvw) bestaat 
uit een basisverzekering uitgevoerd door con-
currerende particuliere verzekeraars die voor 
hun verzekerden zorg inkopen bij zorgaan-
bieders (dit is een zorgverzekering in natura, 
restitutie is ook mogelijk). In  beginsel is er ook 
sprake van concurrentie op de zorgmarkt, dus 
tussen zorgaanbieders (zij het nu nog slechts 
zeer ten dele). De basisverzekering kent een 
verzekeringsplicht en een acceptatieplicht, er 
is sprake van risicoverevening tussen verzeke-
raars en er is sprake van een zorgplicht voor de 
verzekeraar. Op deze wijze worden de publieke 
belangen beschermd. Er is sprake van risicoso-
lidariteit (tussen ziek en gezond), niet van inko-
menssolidariteit (tussen arm en rijk). Voor dit 
laatste is de zorgtoeslag in het leven geroepen 
die door de belastingdienst wordt uitgevoerd. 
Burgers hebben de vrije keuze van verzekeraar 
en deze concurreren met de prijs. De (inhoud 
van de) basisverzekering, die ongeveer 90% van 
de zorg dekt, is voor iedereen gelijk en wordt pu-
bliek vastgesteld. De werking van de markt voor 
de particuliere zorgverzekeraars wordt bewaakt 
door de zogenaamde (publieke) Zorgautoriteit. 
Ten slotte is er een markt voor het zorgaanbod. 
Het aanbod wordt in publiek-private samenwer-
king gereguleerd (via zogenaamde diagnose-

behandelcombinaties, dbc’s) en er is slechts ten 
dele sprake van concurrentie (nu 10% van het 
zorgaanbod, de bedoeling is dat dat geleidelijk 
meer wordt).
 Met de zvw vindt geen introductie van 
marktwerking plaats, die was er al. Bijvoorbeeld 
op de particuliere verzekeringsmarkt (ongeveer 
40% van de markt) en op de zorgmarkt (er was 
echter geen vrije prijsvorming). De zvw geeft de 
zorgverzekeraars in belangrijke mate de regierol 
in de zorg. Ook dit is niet nieuw, wel is er sprake 
van een uitbreiding van de regierol. De basisver-
zekering is nieuw en hiermee vindt in feite een 
uitbreiding van de publieke sturing in de zorg 
plaats. Via de basisverzekering neemt de solida-
riteit deels toe, zij het dat deze zich concentreert 
op risicosolidariteit.
 Het beoordelen van de zvw in vergelijking 
met de bestaande situatie in termen van markt, 
staat en professional is niet eenvoudig. Er vindt 
een herschikking plaats van de verhoudingen 
tussen de staat en marktpartijen, deze is echter 
niet eenvoudig in termen van meer/minder te 
vangen. (Wel bestaat er het risico van onder-

mijning van de publieke rol omdat de zorg-
verzekeraars als private verzekeraars worden 
beschouwd en zodoende onderhevig kunnen 
worden aan Europese regelgeving met betrek-
king tot de vrije markt.) De consument krijgt 
een grote vrijheid op de verzekeringsmarkt en 
een beperkte keuzevrijheid op de markt van het 
zorgaanbod (alleen in geval van een restitutie-
verzekering heeft de consument keuzevrijheid). 
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De zorgverzekeraar krijgt een centrale rol als 
‘regisseur’ van de zorg. Of hij deze waar gaat 
maken moeten we afwachten. Wanneer zorgver-
zekeraars massaal kiezen voor restitutieverzeke-
ring komt er weinig van deze regierol terecht. In 
de zvw komt de rol van professional het minst 
uit de verf. Hij speelt een belangrijke rol in de 
vaststelling van de dbc’s en uiteraard in de zorg-
verlening zelf. Maar op beide terreinen krijgt hij 
mogelijk meer dan voorheen te maken met de 
verzekeraar.
 In Le Grands termen van motivatie en 
handelingsmogelijkheden lijkt er een tweetal 
(mogelijke) onevenwichtigheden in de zvw 
waar te nemen. Via de omweg van de eu en 
de vluchtroute van de restitutieverzekering 
is het mogelijk dat verzekeraars hun publieke 
(regie-)rol (de altruïstische motivatie) verwaar-
lozen en kiezen voor het centraal stellen van 
bedrijfseconomische drijfveren (de egoïstische 
motivatie). Onduidelijkheden bestaan er ook 
nog rondom de motivatie en handelingsmo-
gelijkheden van zorgaanbieders. De vraag is of 
de dbc-systematiek niet te veel ruimte geeft 
aan de egoïstische motivatie en spiegelbeeldig: 
of er onder de regie van de zorgverzekeraars 
voldoende handelingsvrijheid overblijft voor 
de professional. Voor deze onzekerheden geldt 
dat nu moeilijk te voorspellen valt hoe een en 
ander uit zal pakken. Dit zal vooral afhankelijk 
zijn van de opstelling van de zorgverzekeraars 
en van de vraag hoe de verhouding zorgaanbie-
ders-verzekeraars zich ontwikkelt. Het is echter 
niet denkbeeldig dat de marktverhouding tus-
sen verzekeraar en aanbieder in combinatie 
met de afhankelijkheid van de verzekeraar van 
de aanbieder om de zorgplicht na te komen, de 
aanbieder ¬ en dus de professional ¬ meer 
ruimte geeft dan nu op het eerste gezicht het 
geval lijkt.
 Le Grand behandelt in zijn boek de verande-
ringen die zich onder Blair in de Britse National 
Health Service (nhs) hebben voltrokken. De 
ontwikkelingen in Groot-Brittannië bieden een 
interessant ander perspectief op de mogelijke 
rol van de professional in de zorg. De nhs is 

onvergelijkbaar met de Nederlandse situatie, het 
betreft hier een publiek zorgaanbod dat bestaat 
naast een private zorgmarkt. Om tot een zekere 
beheersing van de zorguitgaven te komen en tot 
een kwalitatief beter zorgaanbod is in de jaren 
negentig het systeem van de General Practitioner 
Fund Holding (p. 98/99) geïntroduceerd. General 
Practitioners (huisartsen) kregen een budget 

toegewezen (in totaal 30% van de uitgaven voor 
de gezondheidszorg) waarmee ze bij de zorgaan-
bieders in de tweede lijn zorg konden inkopen 
voor hun patiënten. Het budget lag vast en bood 
de huisarts dus zowel de prikkel om zo efficiënt 
mogelijk zorg voor zijn patiënten in te kopen als 
de mogelijkheid om in het eigen belang ‘onder 
te consumeren’ (wat overbleef van het budget 
bleef in de praktijk). Patiënten hadden echter 
zowel de mogelijkheid van voice (klachten over 
de huisarts) als van exit (kiezen voor een andere 
huisarts), hetgeen de egoïstisch gemotiveerde 
huisarts aan banden legt. Le Grand typeert dit 
systeem als een robuust systeem dat zowel aan-
trekkelijk is voor ridders (de mogelijkheid om 
voor zijn patiënten zo goed en zo snel mogelijk 
zorg in te kopen) als voor schurken (voor wie de 
prikkel tot onderconsumptie en dus tot winst 
maken beperkt werd).2 
 Anders dan in Nederland ligt in het Britse 
systeem van General Practitioner Fund Holding de 
‘regierol’ in handen van professionals en niet 
van bureaucraten of marktpartijen. Dit systeem 
laat zien dat het zeer wel mogelijk is de rol van 
de professional te vergroten zonder direct al-
lerlei risico’s van professionele autonomie en 
onbeheersbaarheid te lopen. 
 Een ander leerzaam voorbeeld op het terrein 
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van de zorg dat Le Grand behandelt betreft het 
idee van sparen voor long-term care (p.141-146). 
In Nederland hebben wij voor dergelijke zorg de 
Algemene Wet Bijzondere Ziektekosten (awbz). 
De uitgaven voor de awbz zijn de laatste jaren 
explosief gestegen en opheffing van de awbz en 
het verplaatsen van deze zorg naar een lokale 
voorziening, de Wet Maatschappelijke Onder-
steuning (wmo), ligt in het verschiet. De op 
handen zijnde overgang van awbz naar wmo en 
de te verwachten sterke stijging van de uitgaven 
voor langdurige verzorging en verpleging in 
verband met de dubbele vergrijzing maken het 
voorbeeld van Le Grand extra interessant.
 In Engeland kent men een subsidie voor 
langdurige verzorging en verpleging die means-
tested is voor zowel inkomen als vermogen. Een 
dergelijk systeem belemmert het sparen voor 
de mogelijke toekomstige zorgbehoefte (de 
zogenaamde armoedeval). Le Grand acht sparen 
noodzakelijk omdat een verzekering waar-
schijnlijk te kostbaar wordt. Om dezelfde reden 
stappen we in Nederland waarschijnlijk over 
van de awbz naar de wmo. Het lijkt mij niet on-
denkbaar dat ook in Nederland naast de wmo ¬ 
een voorziening en niet een verzekering ¬ spa-
ren voor verzorging op de oude dag noodzakelijk 
wordt.3

 Sparen krijgt bij Le Grand de vorm van een 
partnerschap tussen staat en burger. De staat 
vult aan op het gespaarde vermogen van de 
burger. Een minimum-niveau van verzorging 
wordt uit publieke middelen gefinancierd, voor 
zorg boven dit minimum kan de staat pond voor 
pond (of in een bepaalde verhouding, dit kan 
meer of minder progressief zijn) het gespaarde 
vermogen van de burger matchen. Behalve een 
minimum wordt ook een maximum vastgelegd 
en vindt toegangsselectie plaats. Deze selectie 
zou het best verricht kunnen worden door 
diegenen die ook het budget beheren. De voor-
delen van een dergelijk partnerschap-sparen 
(Partnership savings) is dat het vrijwillig is, dat 
er geen means-test meer is en dat mensen geen 
prikkel meer hebben om juist niet te sparen of 
om gespaard vermogen te verstoppen of weg te 

geven. Integendeel: mensen hebben een prikkel 
om te sparen voor hun oude dag. Le Grand geeft 
in zijn voorstellen vele verdere verfijningen van 
partnerschap-spaarsystemen die ik hier verder 
buiten beschouwing laat, maar die het mogelijk 
maken rekening te houden met een eventuele 
lange levensduur of die het systeem meer of 
minder progressief maken. 
 Een mogelijk probleem van het spaarsysteem 
is het feit dat aanbieders worden geprikkeld om 
hun prijzen te verhogen (hetgeen overigens een 
probleem van iedere publiek gefinancierde voor-
ziening is). Le Grand beschouwt het feit dat ook 
in een genereus systeem (pond voor pond mat-
ching) burgers zelf de helft van de kosten voor 
hun rekening nemen als een voldoende rem op 
deze prikkel.
 Systemen van partnerschap-sparen zijn 
voor Le Grand voorbeelden van de inrichting 
van publieke dienstverlening die van burgers 
koninginnen in plaats van pionnen maakt: de 
keuzevrijheid voor burgers neemt toe. Het gaat 
daarbij volgens hem om een zeer robuust incen-
tive systeem: zowel ridders als schurken worden 
zodanig geprikkeld dat hun gedrag vooral het 
publieke belang dient.

tot slot

Le Grands ideeën over de werking van systemen 
van publieke dienstverlening, geanalyseerd 
in termen van de motieven en handelingsmo-
gelijkheden van burgers en uitvoerders van 
publieke dienstverlening bieden in mijn ogen 
belangrijke handvatten om in de discussie over 
de inrichting van publieke dienstverlening ver-
der te komen. Het huidige debat wordt in hoge 
mate gekenmerkt door posities die eenzijdig 
en achterhaald zijn. Le Grands omgang met het 
trilemma van markt, staat en professional is in 
mijn ogen ook een belangrijke aanvulling op 
het wrr-rapport over maatschappelijke dienst-
verlening (2004) dat juist niet wil verzanden in 
discussies over dit trilemma, maar er daarom 
ook geen goed antwoord op geeft. 
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het boek van Le Grand (2003) 
met alleen de paginanummers.

2 Na een aantal jaren werden 
de fondsen samengebracht in 

omvattender Primary Care Trusts, 
een samenvoeging op regionaal 
niveau van de fondsen van 
verscheidene huisartsen (p. 101-
104).

3 In: Romke van der Veen, Nieuwe 
vormen van solidariteit. Sociaal-de-

mocratische beginsel en de verzor-
gingsstaat (Mets & Schilt / wbs, 
2005) heb ik op andere gronden 
een lans gebroken voor het 
belang van individueel sparen 
binnen verzorgingsstatelijke 
voorzieningen (p. 59-69).
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Gat in de markt? Over de ondernemende verzorgingsstaat (3)

Vroeger komt nooit  
meer terug

annelies huygen & walter ligthart 

Er is in Nederland een levendige discussie 
gaande over de rol en positie van professionals. 
Op de televisie en in de kranten krijgen zij de 
volle aandacht. De vpro verzorgde een thema-
avond op de televisie over professionals in de 
zorg. In nrc Handelsblad woedt, naar aanleiding 
van een artikel van Ad Verbrugge, een hevige 
discussie over de vraag of de (proces-)manager 
de natuurlijke vijand is van de professional. In 
het zomernummer van Christen Democratische 
Verkenningen nemen auteurs als Geert Mak en 
Dorien Pessers eveneens stelling ten gunste van 
de ‘frontwerkers’ van de verzorgingsstaat. Maar 
het is de wrr, die met het vorig jaar verschenen 
rapport Bewijzen van goede dienstverlening de pro-
blematiek gezaghebbend, grondig en goed gedo-
cumenteerd op de agenda heeft gezet. 
 De probleemstelling van het rapport is breed: 
het analyseert ‘problemen rond de kwaliteit, 
toegankelijkheid en doelmatigheid van de 
maatschappelijke dienstverlening’. Daarvoor be-
kijken de auteurs vijf sectoren: zorg, onderwijs, 
welzijn, woningbouw en de arbeidsbureaus. Ze 
onderscheiden drie logica’s ¬ die van de institu-
ties, van de vraag en van het aanbod ¬ en onder-
zoeken de spanning tussen die drie. Een centrale 
stelling in het rapport is dat het huidige toezicht 
zorgt voor stagnatie en middelmaat. Het denken 
op dit terrein zou moeten veranderen. In plaats 

van verantwoordelijkheden van elkaar te schei-
den en ieder partje een functie te geven, met 
bijbehorende verantwoordingsstromen, dient 
er meer samenhang te komen. Er moet minder 
‘afgerekend’ en meer van elkaar geleerd worden.
 Bewijzen van goede dienstverlening biedt een 
breed overzicht van de maatschappelijke dienst-
verlening in al haar facetten en van het functio-
neren van de professionals daarbinnen. Vanuit 
allerlei invalshoeken worden de instellingen 
belicht. Geschiedenis, achtergronden, hun plaats 
in de samenleving, recente ontwikkelingen als 
marktwerking en vraagsturing ¬ ze komen al-
lemaal aan bod. De inhoud laat zich lezen als een 
zoektocht naar machten, krachten en de omgang 
met complexiteit in de maatschappelijke dienst-
verlening. Die complexiteit is ruim voorhanden. 
Niets blijkt eenduidig, alles is ingewikkeld. Het 
bestel is ‘gemengd’: beleid en uitvoering worden 
niet centraal ingevuld maar door velerlei geor-
ganiseerde belanghebbenden. De instellingen 
zijn geen overheidsorganisaties en ook geen 
marktpartijen, maar hebben vaak een hybride 
karakter. 
 Het brede, beschrijvende karakter van het 
rapport heeft overigens ook wel nadelen. Het 
analysekader heeft meer weg van een invalshoek 
dan van een echte onderzoeksmethode en de 
stellingen die worden betrokken, zoals over het 
disfunctioneren van het toezicht, volgen niet 
direct uit de analyse (schaalvergroting, bezui-
nigingen en een toegenomen mondigheid van 
de burger zorgen immers ook voor problemen). 
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Het beschrijvende karakter helpt de grote po-
pulariteit van het rapport in beleidskringen te 
verklaren. Ieder vindt er wel iets van zijn of haar 
gading in. Het rapport wordt dan ook met grote 
regelmaat geciteerd, of het nu over maatschap-
pelijke dienstverlening gaat of over andere 
instellingen als zelfstandige bestuursorganen of 
verzelfstandigde diensten zoals het Rotterdamse 
Havenbedrijf. 

een overmaat aan toezicht

De auteurs betrekken, zoals gezegd, de stelling 
dat de huidige vorm van controle stagnatie be-
werkstelligt. Ze wordt aannemelijk gemaakt met 
een mooie beschrijving van de wirwar aan toe-
zichtsarrangementen en het gebrek aan samen-
hang daartussen. Het rapport laat verschillende 
fora van toezicht en verantwoording de revue 
passeren, waaronder: het intern toezicht door 
bovengeschikten en raden van toezicht (gover-
nance); de externe toezichthouders, waaronder 
verschillende inspecties; de peers en de visitaties 
bij professionals; het zogenaamde ‘horizontale 
toezicht’ door organisaties van klanten en cliën-
ten; het toezicht van de Algemene Rekenkamer 
en van het publiek via de media en politiek. 
 Hoofdstuk 7 beschrijft hoe iedere keer weer 
nieuw toezicht wordt gestapeld op bestaand 
toezicht. Na een incident wordt meteen een 
nieuwe variant bedacht om herhaling te voor-
komen. Het lijkt wel een Pavlov-reactie. Gaat er 
iets grondig verkeerd in het bedrijfsleven, zoals 
onlangs bij Ahold en Shell? De code Tabaksblat is 
de oplossing. Vervolgens gaat iedereen ook aan 
de gang met nieuwe codes voor de publieke sec-
tor. Zijn marktwerking en horizontaal toezicht 
in de mode? Dan komen er nieuwe documenten 
en verantwoordingsstromen ten behoeve van de 
klanten en hun vertegenwoordigers. De zoge-
naamde toezichtsarrangementen kennen aldus 
een intrinsieke groei: meer afspraken, meer re-
gels, meer afstemming. En de regeltoren wordt 
steeds hoger.
 Een andere vorm van stagnatie, beschreven 
in het rapport, betreft de zogenaamde ‘boedel-

scheiding’. In de jaren negentig is, onder de vlag 
van de transparantie, geprobeerd om een syste-
matische scheiding van verantwoordelijkheden 
aan te brengen. Iedereen weet dan precies wat 
zijn taak is en kan daarop afgerekend worden. Zo 
werd beleid gescheiden van uitvoering, controle 
gescheiden van advisering, de overheid geschei-
den van de markt. In dat kader mogen toezicht-
houdende organen, zoals een inspectie of een 
raad van toezicht, niet meer adviseren, want dat 
zou impliceren dat zij hun eigen adviezen moe-
ten beoordelen. Het scheiden van verantwoorde-
lijkheden veroorzaakt volgens het rapport echter 
een vorm van geïnstitutionaliseerd wantrouwen 
tussen overheden, burgers, instellingen en pro-
fessionals en leidt tot een eenzijdige nadruk op 
regelen, disciplineren, controleren en afrekenen. 
Toezicht loopt zo tegen zijn eigen grenzen op.

 Afrekenen is verbonden met outputsturing, 
een methode van toezicht die nu in zwang is. 
Het rapport geeft een overzicht van de voor- en 
nadelen. Niemand is tegen verantwoording, 
maar een belangrijk nadeel is dat bij outputstu-
ring cijfers over prestaties centraal staan en dat 
daarmee het middel tot doel wordt verheven. 
De fixatie op cijfers belemmert inhoudelijke 
discussies over de keuzen en de waarden van 
de instellingen. Deze instrumentalisering van 
het toezicht leidt volgens het rapport tot ken-
nisvernietiging en tot een dictatuur van de mid-
delmaat. Het pleit daarom voor een verandering 
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Het lerende toezicht dat de wrr 
wil introduceren, heeft veel-
belovende en stimulerende 
kanten. Maar in het openbaar 
bestuur is de behoefte om te leren, 
zacht gezegd, niet overal even 
sterk ontwikkeld
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van perspectief. De nadruk op outputsturing en 
kwantitatieve methoden moet wijken voor een 
benadering waarin prestatiemeting meer ge-
richt is op het proces en waarin de verschillende 
betrokkenen van elkaar leren. 
 Het systeem van checks and balances dat de 
wrr, in het kader van het lerende toezicht, wil 
introduceren, heeft veelbelovende en stimule-
rende kanten. Tegelijkertijd staat het ¬ helaas 
¬ ver af van de praktijk van het openbaar be-
stuur. De behoefte om te leren is, op zijn zachtst 
gezegd, niet overal even sterk ontwikkeld. Ver-
eist zijn geduld, vakmanschap en de mogelijk-
heid om te kunnen leren van eigen fouten. En 
dat spoort niet met het huidige, door de media 
beïnvloede politieke klimaat. Wie fouten maakt 
wordt bestraft, is nu de boodschap. Een ander 
probleem is dat het lerende toezicht dat de wrr 
voorstelt, toch weer gestapeld zal worden op 
het toezichtsinstrumentarium dat er al is. Wie 
de overmaat aan arrangementen bestudeert 
kent nog maar één verlangen: kan het minder? 
Kunnen we niet saneren? Is het niet mogelijk 
om arrangementen te bouwen op basis van ver-
trouwen? 
 In een vervolgonderzoek zou een precieze 
analyse moeten worden gemaakt van de doelen, 
de noodzaak en de bijpassende vormen van 
toezicht. Essentieel daarbij is de vraag of gede-
tailleerd toezicht noodzakelijk is, of dat toezicht 
op grote lijnen voldoende is. Voorts zou een ver-
band aangebracht moeten worden tussen de ver-
schillende vormen van toezicht: door de inspec-
ties, de raden van toezicht, de afnemers, de peers, 
de visiterende commissies, de Rekenkamer en 
vele anderen. Minder en beperkter toezicht: dat 
zou het uitgangspunt moeten zijn.

klagen alleen helpt niet

De aandacht in het wrr-rapport voor de gebre-
ken van het toezicht in de maatschappelijke 
dienstverlening staat niet los van de beroeps-
groep waar het de schrijvers eigenlijk om te 
doen is: de professionals, van arts tot arbeids-
consulent, in de publieke sector. Die profes-

sionals zien zich van twee kanten bestookt. Aan 
de ene kant krijgen ze steeds meer last van de 
meetindustrie, de overvloed aan toezicht met 
bijbehorende verantwoordingsverplichtingen 
die de Haagse arena over hen uitstort. 
 Aan de andere kant zien zij op de werkvloer 
mondige klanten verschijnen, die snel en goed 

bediend willen worden. Daartussen moeten zij 
manoeuvreren. Het gevoel ontstaat dat zij hun 
beroep niet meer goed kunnen uitoefenen. Veel 
daarvan is juist; het wrr-rapport brengt dat 
goed in kaart. Maar vaak wordt in de discussie 
ook een beeld opgeroepen dat discutabel is: dat 
van vakmensen die geheel en al vermalen wor-
den tussen institutie, politiek en burger; die een 
speelbal van grotere krachten zijn geworden. 
Maar zouden juist professionals niet in staat 
moeten zijn om verantwoordelijkheid te nemen 
voor hun eigen daden en eigen handelen? Zou-
den ze niet moeten proberen om geen speelbal 
meer te zijn, maar een sturende kracht in maat-
schappelijke vernieuwing?
 Klagen alleen helpt dan niet meer, handelen 
wel. Hoe komt het dat zakelijke dienstverleners 
(de management-consultants, procesmanagers 
en interim-managers) anticiperen op budget-
taire krimp en kritiek op hun presteren be-
schouwen als een prikkel om het beter te gaan 
doen? Blijven de gesubsidieerde professionals 
zich koesteren in een comfort zone of nemen ze 
hun lot in eigen hand? Natuurlijk, het zit niet in 
de aard van professionals om zich ook diepgaand 
bezig te houden met organisatorische aspecten 
van hun werkomgeving. In de moderne samen-

Klagen helpt niet, handelen wel. 
Blijven de gesubsidieerde profes-
sionals zich koesteren in een 
comfort zone of nemen ze hun  
lot in eigen hand?
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leving is dat echter wel vereist. Anders worden 
ze inderdaad vermalen. Dat er bij een grote con-
ferentie naar aanleiding van het wrr- rapport 
geen enkele professional aanwezig was, laat zien 
dat hier nog veel te winnen valt.
  Wat dat betreft dwalen bij de discussie naar 
aanleiding van het rapport de gedachten soms 
af naar de prachtige Franse film Être et avoir. Die 
gaat over een schoolmeester in een Frans dorp, 
de professional op zijn best. Hij woont boven de 
school. Met hart en ziel wijdt hij zich aan de der-
tien leerlingen die de school rijk is. Ongehinderd 
door prestatie-indicatoren, toezichthouders, 
procesmanagers of visitatiecommissies haalt hij 
het beste uit zijn leerlingen en zichzelf. Dit is een 
prachtig, maar nostalgisch beeld. Het past bij de 
dokter, de notaris en de dominee of pastoor die 
vroeger in onze gemeenschappen de dienst uit-
maakten. Dat heeft veel goeds gebracht, maar er 
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waren ook nadelen. Niet alle professionals waren 
even goed. De cliënten waren onmondig en ac-
cepteerden alles. Dat leidde ook tot misstanden. 
Niemand die er dan iets aan deed. 
 Als gevolg van schaalvergroting, verzakelij-
king, toegenomen specialisatie en van tal van 
andere ontwikkelingen is het verband waarbin-
nen de professionals werkzaam zijn, veranderd. 
Ze werden ingelijfd in grote systemen, waardoor 
veel meer onderlinge afstemming noodzakelijk 
werd. Dat de nieuwe constellatie onbevredigend 
uitpakt voor de professional, is zonneklaar. Dat 
het zo zichtbaar is gemaakt, is het grote belang 
van het wrr-rapport. Maar in de discussie moe-
ten we wel een stap verder zetten. Vroeger komt 
nooit meer terug. De uitdaging is om een nieuw 
evenwicht te vinden, waarbij de professional 
voldoende ruimte heeft, maar toch onderdeel 
vormt van een groter geheel. 
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Over de auteur  Frans Becker is wetenschappelijk mede-
werker van de wbs
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Gat in de markt? Over de ondernemende verzorgingsstaat (4)

Good governance alleen  
is niet voldoende
Een bericht uit de praktijk

frans becker

Wie de ontwikkelingen in de wereld van het 
welzijnswerk de laatste tijd ook maar enigszins 
heeft gevolgd, weet dat er zo nu en dan een wel-
zijnsinstelling over de rand van de financiële 
afgrond verdwijnt. Het voorbeeld van het Am-
sterdamse Alcides kreeg landelijke bekendheid. 
Deze mammoettanker in de welzijnssector liep 
in 2004 op de financiële klippen en veroorzaakte 
daarmee grote beroering. Had de directie zich 
laten leiden door megalomane plannen? Had 
de Raad van Toezicht zitten slapen? Hadden 
de lokale bestuurders de verkeerde kant op ge-
keken? De nasleep van deze affaire is nog niet 
voorbij. Nader onderzoek moet uitwijzen welke 
rol de Raad van Bestuur en de Raad van Toezicht 
precies hebben gespeeld en waarom het schip is 
gestrand, ondanks waarschuwingen van de ac-
countant. 
 Op het eerste gezicht krijgt men inderdaad 
de indruk dat directie en toezichthouders in dit 
geval ernstig hebben gefaald. Maar kan men ook 
volhouden dat in meer algemene zin problemen 
die zich bij instellingen in deze sector voordoen 
worden veroorzaakt door falende directies en/of 
Raden van Toezicht? Wordt dit soort maatschap-
pelijke ondernemingen onvoldoende profes-

sioneel bestuurd? Mijn indruk is dat te snel de 
beschuldigende vinger naar bestuur en toezicht 
wordt geheven en dat er te weinig rekening 
wordt gehouden met de maatschappelijke en 
bestuurlijke omgeving waarin dit soort instel-
lingen moet opereren. Het populaire gover-
nance-model dat op dit moment maatgevend is 
voor maatschappelijke ondernemingen biedt 
¬ mits zorgvuldig uitgevoerd ¬ een degelijk 
kader voor bestuur en toezicht, maar kent ook 
enkele minder sterke kanten, zo zal ik in dit arti-
kel betogen.
 In deze bijdrage aan het debat over de maat-
schappelijke onderneming baseer ik mij op mijn 
eigen praktijkervaringen in de toezichthouderij. 
Die zijn beperkt: tot stichtingen op het gebied 
van welzijn en cultuur(-educatie) en tot de ge-
meentegrenzen van Amsterdam. Een dergelijke 
beperking levert onvermijdelijk enige verteke-
ning op.

het governance-model

Om het begrip maatschappelijke onderneming 
af te bakenen, gebruik ik een hele eenvoudige 
omschrijving: het gaat om een private partij (bij-
voorbeeld een stichting) die zonder winstoog-
merk publieke doelstellingen uitvoert, meestal 
met een aanzienlijke publieke financiële bij-
drage. Om een en ander enigszins fatsoenlijk te 
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laten verlopen, horen de publieke doelstellingen 
helder te worden omschreven (daarover later 
meer); dienen zij door de betrokken onderne-
ming te worden gerealiseerd (effectiviteit); moet 
de maatschappelijke onderneming verantwoord 
gebruikmaken van de (publieke) middelen (effi-
ciency); en moet het bedrijfsproces op een nette 
manier worden gecontroleerd.
 Als gevolg van voortschrijdende professiona-
lisering van maatschappelijke ondernemingen 
is het ‘oude’ model van een stichting met een 
stichtingsbestuur ¬ dat vaak vergaand bij de be-
drijfsvoering van de organisatie betrokken was 
en over de schouder van de directeur meekeek 
¬ in veel gevallen verlaten. Daarvoor in de 
plaats is een moderne skyline van ‘governance’ 
opgetrokken: een besturingsmodel met een pro-
fessionele directie die Raad van Bestuur wordt 
genoemd, een buitengewoon uitgebreide ver-
antwoording van bedrijfsvoering en een Raad 
van Toezicht op afstand, die volgens heldere cri-
teria toezicht houdt. Dit alles transparant in het 
kwadraat. Bestuur, toezicht en verantwoording 
zijn de drie pijlers van wat tegenwoordig ‘gover-
nance’ wordt genoemd. 
 De verschillen in de uitvoeringspraktijk van 
dit besturingsmodel bij verschillende soorten 
maatschappelijke ondernemingen zijn aanzien-
lijk. Ze worden niet alleen door traditie bepaald, 
maar ook door de aard van het bedrijf en de 
bedrijfsvoering. Naar mijn waarneming kan de 
governance van een woningcorporatie of me-
dische instelling sterk afwijken van die van een 
culturele of welzijnsinstelling.
 De verzakelijking van de bestuurlijke verhou-
dingen in de maatschappelijke onderneming 
loopt  parallel aan ontwikkelingen elders in het 
bedrijfsleven en de overheid, en beantwoordt 
aan de behoefte aan verantwoording van de be-
steding van publieke middelen. Als de spelregels 
goed geformuleerd zijn en iedereen zijn taken 
fatsoenlijk uitvoert, functioneert dit besturings-
model over het algemeen heel behoorlijk. Aan 
het formuleren en uitwerken van de spelregels 
is de afgelopen jaren veel gedaan door com-
missies en adviseurs. Baanbrekend was op dit 

terrein het werk van de commissie Health Care 
Governance, maar ook op andere terreinen zijn 
gezaghebbende rapporten verschenen.1 Een 
groot aantal maatschappelijke ondernemingen 
heeft inmiddels het eigen bestuur, het toezicht 
en de verantwoording volgens de nieuwe maat-
staven van ‘good governance’ geregeld.

toezicht tussen distantie en 
betrokkenheid

Ik wil waarschuwen voor drie valkuilen in dit 
model van toezicht. Ten eerste: overschat de 
mogelijkheden van toezicht op afstand niet. Het 
is een aardig idee: een groep toezichthouders 
met verschillende competenties en maatschap-
pelijke achtergronden die op afstand controle-
ren ¬ met de financiële expert in de heldenrol. 
Maar vaak zien toezichthouders niet meer dan 
een topje van de ijsberg, en niet het grote brok 
ijs onder water. 
 In de afgelopen jaren hebben bijvoorbeeld 
deconfitures in de welzijnssector plaats gevon-
den, zonder dat de toezichthouders deze tijdig 
hebben zien aankomen of hebben kunnen 
tegenhouden. Datzelfde geldt voor de culturele 
sector. Externe omstandigheden, zoals abrupte 
wijzigingen in overheidsbeleid, kunnen soms 
op korte termijn tot grote problemen voor een 
maatschappelijke onderneming leiden. Finan-
ciële resultaten kunnen soms zo plotseling 
omslaan, dat het toezicht zich beperkt tot de na-
ijlende effecten van de ramp. 
 Cruciaal is de rol van directie of Raad van 
Bestuur. Wanneer er een eenhoofdige directie is, 
heeft één persoon het monopolie op de informa-
tie die de Raad van Toezicht bereikt. Is een direc-
teur niet voldoende geëquipeerd voor moeilijke 
tijden ¬ of niet open genoeg in het verschaffen 
van informatie die niet alleen nice to know maar 
ook needed to know is ¬ dan kan een Raad van 
Toezicht op grote afstand onvoldoende moge-
lijkheden hebben om haar taak naar behoren te 
vervullen.
 Onaangename verrassingen vinden minder 
makkelijk plaats als de toezichthouders op niet 
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al te grote afstand van de organisatie staan; ver-
schillende informatiebronnen hebben; en goed 
op de hoogte zijn van de opvattingen in de om-
geving van de betreffende onderneming. Is de 
reputatie goed? Wat vinden de opdrachtgevers 
en andere relevante besluitvormers? Toezicht op 
afstand klinkt mooi, maar voldoende betrokken-
heid is nodig om de toezichthoudende rol ook in 
turbulente tijden te kunnen spelen ¬ zonder de 
directie voor de voeten te gaan lopen.
 Ten tweede: het governance-model en de 
uitvoeringspraktijk richten de aandacht nood-
gedwongen sterk naar binnen. Er is een enorme 
nadruk op verantwoording komen te liggen. De 
hedendaagse maatschappelijke onderneming 
gaat, in een variant op Max Dendermonde, aan 
verantwoording ten onder. De maatschappelijke 
taak wordt gedefinieerd in ‘producten’, met pro-
ductboeken en afrekening op de hoeveelheid en 
de kwaliteit van producten, waarover uitgebreid 
wordt gerapporteerd. In de maatschappelijke 
onderneming dreigt het bedrijfsproces van de 
onderneming de maatschappelijke opdracht te 
gaan overheersen.
 Maatschappelijke ondernemingen in de wel-
zijnssector en de cultuureducatie worden ¬ ze-
ker in de grote steden ¬ echter geconfronteerd 
met nieuwe maatschappelijke groepen, veran-
derde attitudes en maatschappelijke vraagstuk-
ken van achterstand en achterstelling, die zij 
niet in een handomdraai kunnen oplossen. Het 
zou voor de hand liggen als opdrachtgevers, de 
betrokken maatschappelijke ondernemingen en 
andere relevante instellingen proberen tot een 
gemeenschappelijke analyse en aanpak te ko-
men. Door de nadruk op de interne huishouding 
en de verantwoording daarover, verdwijnen de 
maatschappelijke vraagstukken waarvoor de on-
derneming oplossingen moet aandragen naar de 
achtergrond.
 De werkwijze van ¬ helaas nog veel te fre-
quent ingehuurde ¬ adviesbureaus versterkt 
dit proces. Hun blik is over het algemeen gericht 
op de interne bedrijfsvoering van maatschappe-
lijke ondernemingen, waarbij elk adviesbureau 
met zijn eigen standaardprocedure de organi-

satie te lijf gaat. De analyse van de maatschap-
pelijke vragen of vraagstukken waarvoor de 
betrokken onderneming staat, is ¬ een enkele 
uitzondering daargelaten ¬ pover en bestaat uit 
obligate waarnemingen, waarvoor een enigszins 
geschoolde maatschappijbeschouwer zich zou 
schamen. Een goede Raad van Toezicht zou op 
dit terrein tegenwicht moeten bieden en een rol 
moeten spelen bij de externe oriëntatie van de 
maatschappelijke onderneming.

 Ten derde: het geschetste governance-model 
werkt aanzienlijk beter in tijden van stabiliteit 
dan in tijden van turbulentie. In een enigszins 
normaal opererende organisatie is helder toe-
zicht op afstand goed mogelijk ten aanzien van 
de ondernemingsstrategie voor de langere ter-
mijn en ten aanzien van de jaarlijkse planning- 
en control-cyclus. Maar voor instellingen in 
de welzijnssector en de cultuureducatie is een 
dergelijke paradijselijke toestand eerder uit-
zondering dan regel. Sommige welzijnsinstel-
lingen, bijvoorbeeld, verkeren jaren achtereen 
in een ongezonde staat van hectiek, als gevolg 
van voortdurend veranderende spelregels, gril-
lige opdrachtgevers en gebrek aan financiële 
middelen. Toezicht vereist in die omstandig-
heden meer dan de afstandelijke benadering 
uit het governance-model. Toezichthouders 
worden onvermijdelijk directer betrokken, als 
sparringpartner van de directie en als gespreks-
partner van de opdrachtgevers ¬ maar dienen 
ervoor te waken niet in de competenties van de 
directie te treden. 
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uitvoeringspraktijk richten de 
aandacht sterk naar binnen. De 
hedendaagse maatschappelijke 
onderneming gaat aan 
verantwoording ten onder
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de overheid als opdrachtgever

Dat brengt me bij de rol van de overheid. Het 
werk van een maatschappelijke onderneming 
wordt enerzijds bepaald door haar maatschap-
pelijke taak (zoals, in het geval van een welzijns-
instelling: zorgen voor kinderopvang; mensen 
naar een baan begeleiden; schulden saneren; een 
buurt op orde houden; jongeren een zinvolle 
tijdsbesteding bezorgen; etc.) en de relatie met 
haar directe ‘klanten’, anderzijds door publiek 
gestelde eisen en de relatie met haar opdrachtge-
ver, de overheid. In de nieuwe zakelijke verhou-
dingen wordt van de overheid verwacht dat deze 
haar rol als opdrachtgever goed definieert en 
helder vormgeeft. Bij privatiseringen en verzelf-
standigingen op landelijk niveau is de afgelopen 
jaren gebleken dat de overheid grote moeite 
heeft met deze opdrachtgeversrol. Op lokaal ni-
veau is het niet anders. De wijze waarop de over-
heid in dit opzicht optreedt, brengt maatschap-
pelijke ondernemingen niet alleen regelmatig 
in het ongerede en tot wanhoop, maar soms ook 
in grote financiële nood. Juist door hun afhanke-
lijkheid van een grote opdrachtgever, de (lokale) 
overheid, zijn zij eerder geneigd om te accom-
moderen en de vrede te bewaren, dan een scherp 
conflict met de opdrachtgever uit te vechten ¬ 
uit vrees de relatie te verstoren.
 De lokale overheid toont zich allereerst een 
grillige opdrachtgever. Stuurt men de ene pe-
riode massief aan op een hechte infrastructuur 
in de cultuureducatieve sector, evenzo vrolijk 
wendt men de volgende periode de steven 180 
graden en zijn alle investeringen die de instel-
lingen daarin hebben gedaan verloren kapitaal. 
Op onmogelijk korte termijnen trekt men delen 
van opdrachten in de welzijnssector in ¬ en 
laat in sommige gevallen de frictiekosten aan 
de maatschappelijke onderneming. Men voert 
een zigzagkoers ten aanzien van de organisatie 
van de kinderopvang. Men wacht soms jaren-
lang met afrekenen. Voor een maatschappelijke 
onderneming die vrijwel geen enkele financiële 
buffer heeft om deze onvoorspelbare koerswij-
zigingen op te vangen, kan dat buitengewoon 

lastig zijn. De lokale overheid zou in dit opzicht 
prudenter en consistenter moeten handelen.
 De overheid is bovendien een gefragmen-
teerde opdrachtgever. Stadsdeelbesturen ¬ 
de goede niet te na gesproken ¬ slagen er niet 
in één gezamenlijke lijn te trekken, al houden 
de maatschappelijke vraagstukken niet bij 
hun grenzen op. Sommige leggen de rekening 
simpel bij hun buren neer. Van een gemeen-
schappelijke aanpak tussen stadsbestuur en 
deelraadbesturen is in Amsterdam geen sprake. 
De risico’s ¬ bijvoorbeeld bij het redden van 
de zogenaamde Melkertbanen ¬ komen dan al 
gauw bij de welzijnsinstelling terecht. Tussen 
politieke bestuurders en hun ambtenaren be-
staan soms aanzienlijke verschillen in benade-
ring en perspectief. Met dit mengsel van onvol-
doende competentie, gebrekkige samenwerking 
en goede bedoelingen lost men grootsteedse 
maatschappelijke vragen niet effectief op ¬ en 
plaatst men de maatschappelijke onderneming 
in een moeilijk betreedbare arena.

 Dan is er nog de financiële kwestie. De maat-
schappelijke ondernemingen die hier in het 
geding zijn worden door de overheid primair 
gezien als uitvoeringsorganisaties van bepaalde, 
publiek omschreven taken. De financiering van 
hun activiteiten vindt op die grondslag plaats. 
Maar willen zij hun werk als onderneming ook 
goed kunnen doen, dan moeten zij de financiële 
ruimte hebben om risico’s te nemen en op te 
vangen, om te innoveren en te experimenteren, 
om expertisecentra in eigen huis op te bouwen. 
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De wijze waarop de overheid als 
opdrachtgever optreedt, brengt 
maatschappelijke ondernemingen 
niet alleen regelmatig in het 
ongerede en tot wanhoop, maar 
soms ook in grote financiële nood
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Maatschappelijke ondernemingen van een 
behoorlijke omvang zouden een eigen ¬ of 
gemeenschappelijke ¬ afdeling research & deve-
lopment moeten hebben, een laboratorium om 
inventieve oplossingen voor maatschappelijke 
problemen te ontwikkelen. Daar is de financie-
ring niet op toegesneden. Voor welzijnsinstel-
lingen is de vergoeding van een behoorlijke 
overhead al een probleem, laat staan de opbouw 
van een eigen vermogen.2

 Het resultaat van de ongemakkelijke verhou-
ding tussen opdrachtgever en maatschappelijke 
onderneming is dat zij een gebrekkige ver-
trouwensrelatie ontwikkelen, in onvruchtbare 
patstellingen terechtkomen en niet doen wat ze 
zouden moeten doen: een gemeenschappelijke 
strategie uitstippelen om de vaak lastige maat-
schappelijke kwesties aan te pakken die in een 
grootsteedse omgeving aan de orde zijn.

een ‘double bind’

Het functioneren van maatschappelijke onder-
nemingen wordt, ten slotte, in belangrijke mate 
bepaald door de spelregels die in de betreffende 
sector gehanteerd worden. Worden publieke 
taken aanbesteed, of is sprake van een stabiele 
relatie met één aanbieder? Is er vooral sprake van 
vraagsturing, waarbij de ‘klanten’ kunnen kiezen 
uit verschillende aanbieders, of bestaat er een 
meer aanbodsgerichte structuur? Zijn instellin-
gen vooral uit op hun eigen profilering, of is alles 
gericht op een sterke onderlinge samenwerking? 
Laat men het uitvoerend werk over aan de be-
trokken instelling, of wil de opdrachtgever liever 
zelf een vinger in de pap? Naar mijn waarneming 
worden deze spelregels vaak allemaal tegelijk 
door elkaar gehanteerd, waardoor de maatschap-
pelijke onderneming aan geheel verschillende 
incentives wordt onderworpen. Het resultaat is 
een double of misschien wel multiple bind.
 In de afgelopen periode zijn tal van ge-
meenten ertoe overgegaan om allerlei soorten 
maatschappelijke dienstverlening althans ten 
dele aan te besteden en niet meer alleen aan de 
traditionele welzijnsinstellingen in hun gebied 

te gunnen. Daardoor zou concurrentie tussen 
aanbieders ontstaan, met als gevolg niet alleen 
dat de opdrachtgever met het beste bod uit de 
bus zou komen, maar ook dat de maatschappe-
lijke ondernemingen zich helder ten opzichte 
van elkaar zouden gaan profileren. Recentelijk 
wordt echter ook een geheel andere beleidslijn 

ingezet: die van hechte samenwerking van 
instellingen op het gebied van welzijn, wonen 
en zorg, die moet leiden tot een samenhangend 
lokaal beleid. Nog los van de merites van de 
marktmetafoor voor het aanbesteden van lokaal 
welzijnswerk, het is van tweeën één: of men 
vraagt van maatschappelijke ondernemingen 
dat zij zich op de markt begeven, scherp con-
curreren met anderen en tot op zekere hoogte 
footloose worden, of men vraagt van hen dat zij 
duurzaam investeren in samenwerkingsver-
banden in een bepaalde buurt of wijk om tot 
een samenhangend beleid te komen. Het is voor 
maatschappelijke ondernemingen niet doenlijk 
beide strategieën tegelijk te volgen.
 Datzelfde geldt voor vraag- of aanbodstu-
ring. In een recent advies aan de gemeente 
Amsterdam op het gebied van cultuureducatie 
wordt vastgesteld dat vraagsturing en vraag-
ontwikkeling al vijftien jaar als een mantra 
‘door het cultuureducatieve veld gonzen’. In de 
welzijnssector is het niet veel beter. Vraag- en 
aanbodsturing worden regelmatig tegelijkertijd 
als richtinggevend principe voor financierings-
stromen en dienstverlening gehanteerd. Er zou 
veel mee zijn gewonnen, als helder zou worden 
bepaald waar vraagsturing zinvol is en waar 
niet. Waar aanbodsturing vanzelfsprekend is 

Ook waar het bestuur van 
maatschappelijke ondernemingen 
goed tot buitengewoon goed is 
geregeld, blijft hun positie 
kwetsbaar

Gat in de markt?  Frans Becker  Good governance alleen is niet voldoende



s& d  7 / 8  |  20 0 5

45

en waar niet. In veel gevallen zal overigens blij-
ken dat vraagsturing geen panacee is. Angelina 
Scalzo deed onlangs uitgebreid onderzoek naar 
welzijnsvoorzieningen in een buurt in Leiden. 
Haar conclusies komen overeen met mijn waar-
nemingen: ‘Er is een overvol aanbod en er zijn 
verschillende impulsen die de versnippering 
verder in de hand werken. Zo moeten organi-
saties en instellingen met elkaar concurreren 
terwijl het voor een sluitende aanpak beter zou 
zijn als zou worden samengewerkt. Het motto is 
keuzevrijheid voor de cliënt, maar veel cliënten 
willen juist helemaal geen keuzevrijheid maar 
gewoon goede voorzieningen.’3

tot slot

Maatschappelijke ondernemingen zijn niet 
heilig en boven alle kritiek verheven. Er zal on-
getwijfeld meer of minder zijn aan te merken op 
de wijze waarop zij worden bestuurd. Er worden 

Noten

1 Voor de gezondheidszorg is 
het rapport van de commissie-
Meurs uit 1999 maatgevend 
geweest: Health care governance; 
aanbevelingen voor goed bestuur, 
goed toezicht en adequate verant-
woording in de Nederlandse ge-
zondheidszorg. Zie hierover: zm-
magazine nr.11, november 2001. 
Zie voor de cultuursector: Com-

missie Cultural Governance, 
Kwaliteit van bestuur en toezicht 
in de culturele sector. Een pleidooi 
voor zelfregulering, Amsterdam 
2000; Stichting Kunst&Zaken, 
Cultural Governance in Nederland. 
De stand van zaken, nulmeting 
2004, Rotterdam 2005. Alge-
mene aanbevelingen zijn te vin-
den in: Commissie Governance 
Maatschappelijke Onderne-
mers Groep, Bestuur en verant-

woording helder regelen, Utrecht 
2002.

2 Vgl. M. Zuithof, ‘Reserves ont-
breken voor het meedingen 
naar opdrachten’, in: Zorg + Wel-
zijn, 27 oktober 2004, p.18-19.

3 A. Scalzo, Wordt u al geholpen? 
Over maatschappelijke dienstverle-
ning voor wonen, welzijn en zorg, 
www.pvda.nl/kenniscentrum.

fouten gemaakt. Het toezicht zal lang niet altijd 
van transparante topkwaliteit zijn. In deze bij-
drage heb ik een ander perspectief gekozen. Ook 
waar het bestuur van maatschappelijke onderne-
mingen goed tot buitengewoon goed is geregeld, 
blijft hun positie kwetsbaar ¬ als gevolg van 
hun afhankelijkheid van niet altijd goed functi-
onerende opdrachtgevers, van de tegenstrijdige 
spelregels waaraan zij onderworpen zijn en 
van hun doorgaans zwakke financiële positie. 
Daarin zouden overheid en politiek verbetering 
kunnen en moeten brengen.
 In het huidige besturingsmodel dreigt te veel 
nadruk op de interne bedrijfsvoering te worden 
gelegd. Een maatschappelijke onderneming 
hoort efficiënt en effectief te werken, maar moet 
zich primair blijven richten op het vervullen 
van haar maatschappelijke taken. In een goede 
mix van distantie en betrokkenheid kunnen 
toezichthouders op beide terreinen een bijdrage 
leveren.
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Gat in de markt? Over de ondernemende verzorgingsstaat (5)

Het armoedige jargon  
van de markt

paul kalma

Het is merkwaardig gesteld met de Nederlandse 
politiek. Hoe groter het wantrouwen in die poli-
tiek, zo lijkt het wel, hoe meer politici geneigd 
zijn om in grootscheepse reorganisatieplannen 
te vluchten; in technisch ingewikkelde, maar 
daarom niet minder radicale ‘stelselherzienin-
gen’. Maatschappelijke problemen stapelen zich 
op en de onvrede over belangrijke onderdelen 
van het beleid (integratiebeleid, inkomenspoli-
tiek, de kwaliteit van publieke voorzieningen) 
neemt toe, maar veel politieke partijen concen-
treren zich op vraagstukken van verantwoor-
delijkheidsverdeling. Niet op de inhoud, maar 
op de vorm. Om het in Haagse bestuurstaal te 
zeggen: niet op de ‘wat’- en de ‘hoe’-, maar op de 
‘wie’-vraag. 
 Een goed voorbeeld is de populariteit van 
staatkundige en bestuurlijke vernieuwing onder 
politici. De rechtstreeks gekozen burgemeester, 
de rechtstreeks gekozen minister-president, 
een districtenstelsel naar Engels of Frans model: 
ze moeten de politiek transparanter maken en 
de kiezer meer zeggenschap geven. Want: ‘daar 
hebben die kiezers in 2002 om gevraagd’. Dat 
valt echter sterk te betwijfelen. De stemmers 
op Pim Fortuyn maakten hun onvrede met 
immigratie en integratie(-beleid) en met de 
onveiligheid op straat kenbaar; niet zozeer hun 

behoefte aan gekozen bestuurders en aan een 
meer regionaal georiënteerd kiesstelsel. Zoals 
ze waarschijnlijk ook niet zitten te wachten op 
‘meer referenda’, zoals leidende Nederlandse 
politici na het ‘nee’ tegen de Europese Grondwet 
direct beloofden. 
 Het reorganisatie-syndroom beperkt zich 
niet tot de inrichting van de democratie. In het 
beleid met betrekking tot de publieke sector 
staan stelselherzieningen (liefst: ingrijpende 
stelselherzieningen) al veel langer lang centraal 
¬ en dat is de afgelopen jaren bepaald niet 
minder geworden. Dat geldt bijvoorbeeld voor 
het politiebestel (dat nu opnieuw overhoop 
wordt gehaald), voor de sociale zekerheid en de 
arbeidsvoorziening (die de afgelopen tien jaar 
aan een reeks ingrijpende, deels tegenstrijdige 
reorganisaties zijn onderworpen) en voor het 
onderwerp van dit artikel: de maatschappelijke 
dienstverlening in sectoren als het onderwijs, de 
gezondheidszorg en het welzijnswerk.1 Een aan-
zienlijk deel van het beleid en van het beleidsde-
bat op deze terreinen draait om verantwoorde-
lijkheidverdeling (keuzevrijheid voor de burger, 
marktwerking, minder overheidsbemoeienis) 
en bestuursstructuren (public governance).
 Nu zijn structuren niet onbelangrijk. Maar 
verandering van die structuren mag niet los 
staan van de aard van de betreffende voorzie-
ningen; van inhoudelijke overwegingen en 
morele en politieke uitgangspunten; en van 
de maatschappelijke problemen waarmee de 
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dienstverlening wordt geconfronteerd. Daaraan 
ontbreekt het nu juist. Men kan uren lezen in 
de rapporten en adviezen over de governance-
problematiek van planbureaus, adviesorganen 
en politieke partijen, zonder één concreet maat-
schappelijk probleem tegen te komen. Dat is 
niet alleen bestuurlijk onverstandig, maar dreigt 
ook tot een verregaande de-politisering van 
het debat over de verzorgingsstaat te leiden. Af-
gaande op het heersende discours onder politici, 
ambtenaren en beleidsadviseurs, is de bestuurs- 
en bedrijfskunde (het New Public Management) in 
Nederland allang aan de macht.
 Deze ontwikkeling wordt in het navolgende 
geanalyseerd en gekritiseerd aan de hand van 
het begrip ‘maatschappelijke onderneming’, dat 
door het cda in omloop is gebracht en dat nu 
een succesvolle tocht door de instellingen (mi-
nisteries, adviesorganen, brancheorganisaties) 
maakt. Op zichzelf beschouwd is het wel een 
mooi begrip. Maar de interpretatie die het cda 
eraan geeft, is in drie opzichten discutabel: 
> ze leunt veel te sterk op een economisch-libe-
rale marktwerkingsideologie;
> ze is te gemakkelijk te gebruiken voor afdek-
king van bestaande machtsposities in het maat-
schappelijk middenveld;
> en ze neemt de morele noties die aan de 
maatschappelijke onderneming en aan het cda-
gedachtengoed in het algemeen ten grondslag 
liggen (sociale binding, altruïsme, gerechtig-
heid) onvoldoende serieus.
 Markt, macht en moraal: op deze drie m’s, 
zo zal ik betogen, scoort de maatschappelijke 
onderneming naar christen-democratische snit 
matig tot slecht. Dat betekent niet dat dit artikel 
één lange aanklacht tegen het cda is geworden. 
Om twee redenen niet. In de eerste plaats zijn 
de denkbeelden die hier gekritiseerd worden 
zeker niet alleen in de christen-democratie aan 
te treffen, maar ook ¬ om twee voorbeelden te 
noemen ¬ in mijn eigen PvdA en in rapporten 
van de Sociaal-Economische Raad. In de tweede 
plaats begint in het cda zelf enige kritiek op 
de technocratisering van de maatschappelijke 
dienstverlening los te komen. Het zomernum-

mer van Christen Democratische Verkenningen 
biedt interessante aanknopingspunten voor een 
andere benadering van de hervorming van de 
publieke sector ¬ net als het terecht (maar niet 
altijd op goede gronden) geprezen wrr-rapport 
Bewijzen van goede dienstverlening.

profit versus non-profit?

Nederland kent een lange traditie van particu-
lier initiatief in de maatschappelijke dienstver-
lening; van een ontwikkelde ‘georganiseerde 
samenleving’ als buffer tussen markt en staat. 
De lof die ons hiervoor vanuit het buitenland 
wel is toegezwaaid, was niet in alle opzichten te-
recht en ging voorbij aan de schaduwzijden van 
dit bestuursmodel, zoals een onduidelijke ver-
antwoordelijkheidsverdeling en een grote regel-
dichtheid. Maar reden voor enige trots is er ze-
ker ¬ van het pluriforme onderwijsaanbod van 
behoorlijke kwaliteit dat ons land nog altijd kent 
tot de corporaties die de sociale woningbouw in 
ons land sterk hebben helpen bevorderen.
 Organisatievormen ‘beyond market and 
state’ hebben bovendien ¬ met het oprukken 
van een onmatig marktdenken tot diep in de 
publieke sector ¬ opnieuw aan relevantie ge-
wonnen. Alle reden om van het pleidooi voor 
‘maatschappelijk’ of ‘non-profit’ ondernemen, 
dat al enkele jaren in het cda opklinkt en dat 
nu ook in een rapport van het wetenschappelijk 
instituut van die partij is vastgelegd, met meer 
dan gewone belangstelling kennis te nemen.2 
Het was immers de christen-democratie, die, in 
conflictueuze samenwerking met de sociaal-de-
mocratie, aan bedoelde traditie mede vorm heeft 
gegeven.
 Het begin dit jaar verschenen rapport handelt 
voor twee derde over de technisch-juridische 
verankering van de maatschappelijke onderne-
ming, maar bevat ook een politiek-inhoudelijk 
deel. ‘Investeren in het primaat van de samen-
leving’, aldus de auteurs, ‘houdt voor de chris-
ten-democratie in dat de overheid de ruimte 
respecteert van maatschappelijke instellingen 
om zelfstandig en ondernemend invulling te 
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geven aan hun ambities op terreinen als de 
zorg, het onderwijs, de volkshuisvesting, etc. (...) 
Vrijheidsrechten, de verwerkelijking van sociale 
grondrechten en maatschappelijke vitaliteit 
komen hier samen.’ Maatschappelijke onderne-
mingen ‘zorgen voor sociale bindingen, moedi-
gen altruïsme aan en versterken de maatschap-
pelijke verantwoordelijkheid op domeinen die 
noch door de markt noch door de overheid moe-
ten worden gedomineerd’. 
 Het non-profit karakter van een instelling, zo 
vervolgen de schrijvers, kan bovendien een im-
puls geven aan de toewijding van werknemers 
en maakt haar, met haar exclusieve gerichtheid 
op een sociaal doel, tot een kristallisatiepunt 
voor vrijwilligerswerk. ‘De onderneming nodigt 
daar als het ware krachtens haar doelstelling toe 
uit.’ Ze concluderen dat ‘een samenleving die 
investeert in maatschappelijk weefsel, in sociaal, 
economisch en in democratisch opzicht beter 
(functioneert) dan een sterk geïndividualiseerde 
of verstatelijkte samenleving’. En ze citeren de 
Amerikaanse socioloog Etzioni, die over maat-
schappelijke organisaties schreef: ‘They fulfil 
their social missions with greater humanity 
than either the state or the market’.
  ‘Greater humanity’, sociale binding, altru-
isme: het zijn geen geringe pretenties. Ze wor-
den in het rapport, stel ik zonder vreugde vast, 
niet waargemaakt. Investeren in de samenleving 
gaat, om te beginnen, voor een publicatie over 
ondernemen-zonder-winstoogmerk, wel erg 
veel, en in wel erg positieve zin, over onderne-
men-met-winstoogmerk. Bij lezing van eerdere 
cda-geschriften over dit onderwerp was het al 
erg wennen om scholen en ziekenhuizen als ‘on-
dernemingen’ aangeduid te zien, die op ‘vraag-
sturing’ ingericht en aan ‘mededingingsbeleid’ 
onderworpen zouden moeten worden. Maar dat 
kon nog overdrachtelijk bedoeld zijn. Nu wordt 
de deur naar commercialisering van de maat-
schappelijke dienstverlening zonder aarzeling 
wijd opengezet.
 De auteurs beroepen zich op veranderde om-
standigheden en een veranderd maatschappelijk 
klimaat. ‘Technologische ontwikkelingen en 

een grotere koopkrachtige vraag leiden ertoe dat 
maatschappelijke instellingen steeds meer te ma-
ken krijgen met concurrentie van commerciële 
bedrijven.’ Mensen zijn mondiger geworden en 
kunnen voldoende kapitaalkrachtige vraag mo-
biliseren om zelf (of in georganiseerd verband) 
diensten te betalen. Als gevolg daarvan doen zich 
‘ingrijpende herschikkingen in bijvoorbeeld de 
zorg en het onderwijs’ voor. Met name rond de 
gezondheidszorg is ‘meer ruimte ontstaan voor 

de gedachte dat ook op winst gerichte instellin-
gen een plek kunnen hebben. Die ontwikkeling is 
ook in de christen-democratie te zien.’
 De auteurs signaleren die trend niet alleen, 
maar begroeten ’m ook van harte. ‘Als in de zorg 
ook commerciële instellingen worden toegela-
ten, verscherpt dat de competitie en daarmee 
de doelmatigheid. Hetzelfde geldt voor het 
introduceren van een open bestel in het onder-
wijs.’ En: ‘naarmate een bestel meer open is voor 
nieuwe toetreders zal er meer ruimte zijn voor 
competitie, ook op het punt van doelmatigheid 
en innovatie.’ Uiteraard moeten er eisen wor-
den gesteld aan winstgerichte ondernemingen 
(bijvoorbeeld een acceptatieplicht voor zorgver-
zekeraars); moeten die ondernemingen niet op 
voorsprong worden gezet tegenover non-profit 
instellingen (‘level playing-field’) en moeten er 
(via fiscale toeslagen) garanties voor mensen 
met een laag inkomen worden geschapen. Maar 
het idee dat commerciële bedrijven in ‘de’ zorg 
en ‘het’ onderwijs een belangrijke rol te spelen 
hebben, wordt volledig omarmd. 
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 Nu is dat geen onbekend standpunt ¬ 
ook niet in de Nederlandse politiek. Hardcore 
liberalen pleiten er al jaren voor. Maar dat de 
christen-democratie, die heeft bijgedragen 
aan de opbouw van een sterke, van overmatige 
commerciële invloeden afgeschermde publieke 
sector, zich zo door het economisch-liberale 
denken op sleeptouw laat nemen, is tamelijk 
onthutsend. Zeker omdat er in het rapport geen 
enkele aandacht wordt besteed aan de mogelijke 
gevolgen voor de toegankelijkheid, de kwaliteit 
en het karakter van de betreffende voorzienin-
gen; aan de maatschappelijke context, namelijk 
een toenemende macht van kapitaalsbelangen 
op sociaal en cultureel terrein; en aan de vraag of 
non-profit organisaties in die omstandigheden 
wel overeind zullen blijven.
 Op die afloop lopen de auteurs overigens zelf 
al vooruit. In eerste instantie omschrijven zij de 
maatschappelijke onderneming als een orga-
nisatie ‘waarvan het overschot (“de winst”) niet 
wordt uitgekeerd, maar geheel en alleen wordt 
aangewend voor het realiseren van het maat-
schappelijk doel dat de onderneming nastreeft’. 
De conclusie van het rapport is echter een an-
dere. Uitdrukkelijk wordt de mogelijkheid open 
gehouden om ‘tot een bepaald maximum het fi-
nanciële surplus (“de winst”) uit te delen aan be-
paalde kapitaalverschaffers’. Ook wordt toegang 
van maatschappelijke ondernemingen tot de 
(commerciële) kapitaalmarkt bepleit, omdat het 
ontbreken van een relatie met die kapitaalmarkt 
‘in een veld (...) waar sprake is van competitie 
met commerciële instellingen een groot nadeel 
kan zijn’. 
 Met andere woorden: wat begint als een plei-
dooi voor non-profit in de maatschappelijke 
dienstverlening, bij wijze van niet-commer-
cieel alternatief voor bureaucratische organi-
satievormen, loopt uit op een loflied op com-
merciële activiteiten in diezelfde maatschap-
pelijke dienstverlening; én op een aanzienlijke 
relativering van het onderscheid tussen profit 
en non-profit. Nog even en alles is bedrijfsleven 
geworden.

te weinig macht ¬ en te weinig 
moraal

Dat het onderscheid tussen profit- en non-pro-
fit-ondernemingen in de loop van het rapport 
vervaagt, is niet het enige bezwaar tegen Inves-
teren in de samenleving. Problematisch is ook de 
wijze waarop over aansturing van, toezicht op 
en medezeggenschap in de maatschappelijke 
dienstverlening wordt gesproken.
 Het rapport legt veel nadruk op ‘horizontale’ 
aansturing en verantwoording, dat wil zeggen 
binnen de betreffende sector zelf. Voor die ho-
rizontale benadering is op zichzelf veel te zeg-
gen. Het primaat van de politieke democratie is 
praktisch en principieel aan grenzen gebonden; 
een actieve maatschappelijke democratie, naast 
en in aanvulling op de politieke democratie, 
is van groot belang. De auteurs hebben echter 
de neiging om horizontale verantwoording als 
‘goed’ en verticale (dat wil zeggen: via de over-
heid lopende) verantwoording als ‘fout’ op te 
vatten.
 Dat wreekt zich al bij de beknopte geschied-
schrijving van de Nederlandse verzorgingsstaat 
in het rapport. De ‘verstatelijking’ van maat-
schappelijke organisaties wordt daarbij breed 
en kritisch uitgemeten. Maar de omgekeerde 
ontwikkeling, de vermaatschappelijking of 
verzuiling van de staat (in de klassieke formule 
van Van Doorn: ‘baas in eigen huis en het huis 
op kosten van de gemeenschap’3) blijft onge-
noemd.

De grote mate van autonomie die het rapport 
voor de maatschappelijke onderneming, respec-
tievelijk voor de betreffende sector claimt, is om 
twee redenen problematisch. In de eerste plaats 
gaat die claim voorbij aan de wenselijkheid van 
aanzienlijke overheidsbemoeienis met de maat-
schappelijke dienstverlening. Om het onderwijs 
als voorbeeld te nemen: een krachtig, voorwaar-
denscheppend én regulerend beleid in deze 
sector is in het belang van ouders, leerlingen 
en onderwijsgevenden ¬ van harde, wettelijk 
vastgelegde kwaliteits- en toegankelijkheidsei-
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sen tot de zorg voor een adequate opleiding van 
leraren; van kostenbeheersing tot de zorg voor 
een samenhangend onderwijsbestel, dat door-
stroming en herkansing mogelijk maakt.4 
 De zeer beperkte rol die de auteurs voor ‘ver-
ticale’ sturing en verantwoording weggelegd 
zien, is dan ook slecht verdedigbaar. De over-
heid moet volgens hen vooral ‘de ruimte van 
maatschappelijke instellingen (respecteren) om 
zelfstandig en ondernemend invulling te geven 
aan hun ambities’. ‘Ordeningsmodaliteiten die 
betrokkenen zelf in staat stellen om toezicht te 
houden (...) verdienen de voorkeur boven direct 
overheidstoezicht.’ De overheid, wordt daar 
waarschuwend aan toegevoegd, moet de be-
hoefte aan ‘eigen meesterschap en strategische 
ruimte’ niet in de weg zitten, ‘juist ook omdat 
het risico groot is dat de ruimte die openvalt, zal 
worden ingenomen door commerciële aanbie-
ders’. Maar hadden de auteurs de toelating van 
profit-ondernemingen tot onderwijs en zorg 
niet zelf bepleit?
 Een tweede bezwaar tegen een sterke auto-
nomie-claim voor ‘de’ maatschappelijke onder-
neming en ‘het’ maatschappelijk middenveld, 
is dat de verhoudingen binnen de betreffende 
sector al gauw te zonnig en harmonieus worden 
voorgesteld; dat machtsverschillen en belangen-
conflicten uit het zicht verdwijnen. Dat blijkt 
in het rapport inderdaad het geval te zijn. De 
problematische verhouding tussen uitvoerende 
professionals en managers (in de zorg, maar ook 
bijvoorbeeld in het onderwijs, waar de bevorde-
ring van de autonomie van scholen vooral de au-
tonomie van schoolbesturen heeft vergroot) blijft 
geheel buiten beschouwing. Hetzelfde geldt 
voor de spanning die er kan bestaan tussen de 
economische belangen van de verzelfstandigde 
woningcorporaties en een breed sociaal huisves-
tingsbeleid op lange termijn.
 Wat dat betreft wekt de wollige taal die in het 
debat over de maatschappelijke onderneming 
pleegt te worden gebezigd (‘gezamenlijk waar-
descheppend vermogen creëren’, ‘horizontale 
hechting’) enig wantrouwen ¬ zeker als die uit 
de mond komt van woordvoerders van mach-

tige belangengroepen, voor wie de juridisch 
afschermde maatschappelijke onderneming 
misschien ook een middel is in de strijd tegen 
meer overheidsbemoeienis met hun sector.5 In 
het algemeen gesproken wekken de voorstellen 
die worden gedaan om ‘deelnemers’ en ‘belang-
hebbenden’ bij het bestuur van de instellingen 
te betrekken, een nogal naar binnen gekeerde 
indruk. Als de ‘vergadering van deelnemers’, die 
de continuïteit van de onderneming bewaakt, 
mede wordt samengesteld uit ‘maatschappelijk 
of ideëel betrokken (rechts-)personen’, gaan 
maatschappelijke ondernemingen elkaar con-
troleren.

 Het pleidooi voor een dergelijk governance-
systeem is overigens doorspekt met positieve 
verwijzingen naar de veranderde bestuurlijke 
verhoudingen bij commerciële bedrijven. Ka-
pitaalverschaffers, aldus de auteurs, dienen ‘op 
essentiële momenten en punten zeggenschap 
(te) hebben over de koers van de onderneming’. 
Het rapport kiest daarmee voor de ‘smalle’ visie 
op het bestuur van de grote, beursgenoteerde 
onderneming. Vóór het ‘shareholder’-model en 
tegen het bredere ‘stakeholder’-model dat het 
cda, met de PvdA, in het verleden bepleitte ¬ en 
dat gelijke medezeggenschapsrechten aan kapi-
taal en arbeid toekent en de leiding van de onder-
neming in handen van een onafhankelijke raad 
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van commissarissen legt. Er dient, zo verwoordt 
het rapport deze koerswijziging, ‘een beter even-
wicht in de verhoudingen tussen raad van com-
missarissen en aandeelhouders’ te komen.
 Het merkwaardige is nu dat de auteurs het 
shareholder-model uitdrukkelijk als inspira-
tiebron voor de bestuursstructuur van de maat-
schappelijke onderneming beschouwen, maar 
dat ze die bestuursstructuur tegelijkertijd een 
brede, stakeholder-achtige basis willen geven 
(‘democratische inbedding’ van deelnemers en 
belanghebbenden, ‘is voor de maatschappelijke 
onderneming van groot belang’). Kennelijk is 
ook hier de behoefte aan identificatie met het 
grote bedrijfsleven sterker dan de band met de 
eigen traditie.6

Mijn derde en laatste hoofdpunt van kritiek 
betreft de sterk technisch-instrumentele inslag 
van het rapport. Die leidt ertoe dat er over maat-
schappelijke problemen in het onderwijs, de ge-
zondheidszorg en de volkshuisvesting helemaal 
niet gesproken wordt. 
 Dat geldt ook voor de aard van het professi-
onele werk en de vraag hoe het ‘vak’, al dan niet 
onder invloed van externe ontwikkelingen, zich 
zal (moeten) ontwikkelen. Op welke groepen 
¬ breed of smal ¬ zal in de toekomst de soci-
ale woningbouw gericht moeten worden en in 
welke mate moeten woningcorporaties zich bij 
hun kerntaken houden? Hoe gaan we onze ou-
deren verzorgen? Welk soort onderwijs maakt 
het mogelijk om de kloof tussen hoog- en laagge-
schoolden in de kennismaatschappij zo beperkt 
mogelijk te houden ¬ en wat vermag het onder-
wijs op dit gebied eigenlijk? Het zijn thema’s die 
geheel onbesproken blijven.
 De vraag die rijst, reikt verder dan de tekst 
van het rapport: hoe interessant en relevant zijn 
bestuurlijke concepten en bestuursfilosofieën 
die zich van dergelijke inhoudelijke vraagstuk-
ken hebben losgezongen? En wat zeggen ze over 
de wijze waarop beleid tegenwoordig tot stand 
komt? Het stelt in ieder geval niet gerust dat de 
scheiding van management(-strategieën) en 
inhoud die de meeste governance-literatuur zo 

kenmerkt, zich tot in de hoogste ambtelijke regi-
onen van ons land manifesteert en daar zelfs als 
bewijs van kwaliteit geldt; als kenmerk van de 
goed functionerende topambtenaar.7

 Wat verder opvalt (en daarmee zijn we weer 
terug bij het rapport zelf) is hoe groot de morele 
claims zijn die op tafel worden gelegd ¬ en hoe 
weinig ermee wordt gedaan. De maatschappe-
lijke onderneming wordt een ‘kristallisatiepunt 
van vrijwilligerswerk’ genoemd, zonder dat daar 
enige uitwerking aan wordt gegeven en zonder 
dat er verder ook maar één vrijwilliger langs-
komt. Begrippen als gerechtigheid lijken uit-
sluitend te worden ingezet om in de vrijwel on-
eindige legitimatiebehoefte van het betreffende 
type ondernemingen te voorzien. Dat roept de 
vraag op hoe serieus het cda zijn eigen nadruk 
op ‘normen en waarden’ eigenlijk neemt.
 Op z’n minst kan de opstellers van het rap-
port verweten worden dat ze de maatschappe-
lijke onderneming, door haar met de civil society 
te vereenzelvigen, mooier voorstellen dan zij in 
werkelijkheid is. Die neiging is jaren geleden 
door scp-onderzoeker en hoogleraar Paul Dek-
ker al eens gekritiseerd. Dat organisaties ‘markt 
noch staat’ zijn, schreef hij, ‘verschaft (hun) nog 
niet de positieve trekken van door vrijwilligheid 
of gemeenschapszin gedragen verbanden’.8

systeemdenken

Veel andere beleidsrapporten over de maat-
schappelijke dienstverlening gaan in dezelfde 
richting als het rapport van het wetenschap-
pelijk instituut van het cda, zoals ze ook de 
termen ‘maatschappelijk ondernemerschap’ en 
‘maatschappelijke onderneming’ erg vaak ge-
bruiken. Dat geldt bijvoorbeeld voor het enkele 
maanden geleden verschenen advies van de So-
ciaal-Economische Raad, Ondernemerschap voor 
de publieke zaak.9 Het is minder uitgesproken 
over de wenselijkheid om commerciële organi-
saties een belangrijke rol in de maatschappelijke 
dienstverlening te geven en het zet de rol van 
de overheid (‘systeemverantwoordelijkheid’) 
wat zwaarder aan. Maar voor het overige lijkt de 
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gevolgde redenering sterk op die in Investeren in 
de samenleving.
 Concurrentie wordt in het rapport opgevoerd 
als de ultieme bron van doelmatigheid en in-
novatie. Alle nadruk ligt op horizontale verant-
woording (‘de maatschappelijke legitimatie van 
ondernemingen in de publieke dienstverlening 
en de kwaliteit van hun activiteiten zijn in toe-
nemende mate afhankelijk van hun vermogen 
zich langs de weg van horizontale verantwoor-
ding in de maatschappij te plaatsen’). En de keu-
zevrijheid van de klant staat voorop. Het ser-ad-
vies roept dan ook vergelijkbare kritische vragen 
op als Investeren in de samenleving ¬ van de prak-
tische gevolgen van een verregaande nadruk op 
concurrentie (terwijl gebruikers juist vaak op 
meer coµrdinatie tussen instellingen zitten te 
wachten) tot de verenigbaarheid, praktisch en 
principieel, van ‘vraagsturing’ en ‘consumenten-
soevereiniteit’ met het karakter van veel vormen 
van onderwijs en zorg. 
 Neem bijvoorbeeld een passage in het ser-
advies over het beroepsonderwijs. ‘Onderwijs-
instellingen zullen gelijktijdig hun organisatie 
180 graden moeten draaien: ketenomkering of 
“massa-individualisering”. Massa-individua-
lisering moet worden opgevat als een organi-
satieveranderingsproces waarbij geprobeerd 
wordt om de processen maximaal te organise-
ren rondom de behoeften van de cliënt en de 
onvoorspelbaarheden van het klantgedrag.’ De 
‘onvoorspelbaarheden van het klantgedrag’: 
denkt de ser werkelijk dat een aldus ingericht 
(beroeps-)onderwijs leerlingen (‘klanten’) de 
beste voorbereiding op beroepspraktijk en ar-
beidsmarkt biedt? En dat het de beste manier is 
om de opgaven van het onderwijs op het gebied 
van kennis- en waardenoverdracht tot hun recht 
te laten komen? 
 Uiteraard komen ook in het ser-advies vak-
inhoudelijke ontwikkelingen en de maatschap-
pelijke problemen waarmee dienstverleners ge-
confronteerd (zullen) worden, in het geheel niet 
aan de orde. Ondernemerschap voor de publieke 
zaak leest als een wat erg lang uitgevallen markt-
ideologisch mantra; als een oefening in het ar-

moedig jargon van de markt. Men vraagt zich af 
hoe in het bijzonder de vakbondsvertegenwoor-
digers in de Raad deze tekst, die om alle belang-
rijke inhoudelijke en ordeningsvraagstukken in 
en rond de publieke sector heenloopt, hebben 
kunnen ondertekenen. 

Het PvdA-rapport Zorg voor een goed leven past in 
de hier besproken literatuur ¬ onder andere om-
dat het voor maatschappelijke ondernemingen 
(op gemeentelijk niveau in het verzorgende deel 
van de gezondheidszorg, de ‘care’) een belangrijke 
plaats wil inruimen.10 Het is echter, anders dan 
het rapport van het cda-bureau, minder geneigd 
om profit en non-profit door elkaar te laten lopen. 
Bovendien somt het tal van redenen op om met 
commerciële marktwerking in de gezondheids-
zorg in het algemeen zeer terughoudend te zijn.
 Dan dringen er zich echter wel twee vra-
gen op. De eerste is waarom, ondanks al dat 
voorbehoud, de auteurs toch kiezen voor een 
ziektekostenstelsel waarbij de concurrentie tus-
sen commerciële verzekeraars centraal staat ¬ 
weliswaar onder heel andere randvoorwaarden 
dan die van het kabinet-Balkenende (inkomens-
afhankelijke premies, meer garanties voor echte 
concurrentie, publiek- in plaats van privaat-
rechtelijke vormgeving), maar niettemin. Het 
rapport relativeert de (behoefte aan) keuzevrij-
heid van verzekerden. Het wijst ook op de grote 
problemen die ‘marktsturing’ op een terrein dat 
daar maar gedeeltelijk voor geschikt is met zich 
meebrengt. Al met al staat de analyse van het 
rapport raadselachtig haaks op de conclusie.11

 De tweede vraag die rijst is waarom het mo-
del van de non-profit organisatie alleen op de 
care-, en niet ook op de cure-sector van toepas-
sing wordt verklaard; waarom de auteurs geen 
zorgverzekeringsstelsel presenteren waarin 
maatschappelijke ondernemingen (als waren ze 
de vroegere ziekenfondsen) de hoofdrol spelen. 
Ook tegen zo’n constructie zijn bezwaren aan 
te voeren, en misschien vond de commissie 
het zelf geen haalbare kaart. Maar het was een 
mooie gelegenheid geweest om échte non-profit 
marktwerking, waarmee het cda zo nonchalant 
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omspringt, als alternatief voor de kabinetsplan-
nen te presenteren.12 
 Voor het overige valt op dat het PvdA-rapport 
(dat een aantal andere thema’s, zoals preventie-
beleid, aansnijdt die hier buiten beschouwing 
blijven), de gezondheidszorg, net als veel andere 
beleidsstudies over maatschappelijke dienstver-
lening, overwegend als een ‘systeem’ behandelt. 
De verantwoordelijkheidsverdeling staat, op-
nieuw, centraal; er wordt veel over ‘dynamiek’ en 
‘regie’ gesproken; en het geloof dat belangrijke 
onderdelen van het zorgstelsel ‘op de schop’ 
moeten worden genomen, wordt met kracht 
beleden. Het grote nadeel van dit systeemden-
ken is dat de dagelijkse praktijk van de gezond-
heidszorg naar de achtergrond verdwijnt. De 
patiënt is ook in dit rapport vooral een abstracte 
‘mondige consument’ en slechts af en toe krijgt 
de professional een gezicht.
 Ook vrijwilligers en (op een enkele regel na) 
mantelzorgers ontbreken in deze studie, net als 
verwijzingen naar de afhankelijkheid en kwets-
baarheid van mensen waarmee we in de zorg 
worden geconfronteerd. Het rapport strooit ge-
lukkig niet, zoals het cda-rapport, vrijblijvend 
met grote woorden, maar meer aandacht voor 
het begrip solidariteit, anders dan in de samen-
stelling ‘solidair zorgstelsel’, wordt node gemist. 

perverse effecten

Draait dus alle recente literatuur over de hervor-
ming van de publieke sector om ‘maatschappe-
lijk ondernemen’ (met opvallend veel affiniteit 
voor gewoon, commercieel ondernemen) en 
‘public governance’ (met opvallend veel beden-
kingen tegen overheidssturing)? Gelukkig niet. 
Er zijn ook geschriften die de nodige afstand 
houden van deze beleidsmode en/of voor een 
ander perspectief op maatschappelijke dienst-
verlening kiezen. Daartoe behoren een aantal ar-
tikelen in het zomernummer van het tijdschrift 
Christen Democratische Verkenningen (waarover 
straks) en het rapport van de Wetenschappelijke 
Raad voor het Regeringsbeleid, Bewijzen van 
goede dienstverlening.13

  Verfrissend aan het wrr-rapport is dat het 
heersende beleidsdiscours kritisch gewogen 
wordt ¬ en in een aantal opzichten te licht 
wordt bevonden. Al op de eerste bladzijde wijzen 
de auteurs erop dat maatschappelijke dienst-
verlening, anders dan beleidsadviseurs het vaak 
doen voorkomen, niet alleen om doelmatigheid 
en innovatie draait, maar in veel gevallen ‘een 

existentiële rol in het leven van mensen (speelt)’. 
Verder waarschuwen ze herhaaldelijk tegen 
generalisaties (de ene vorm van dienstverlening 
is de andere niet) en tegen de eenzijdigheden en 
vertekeningen die het gebruik van economische 
begrippen met zich mee kan brengen. Achter het 
begrip ‘maatschappelijk ondernemen’ bijvoor-
beeld gaat, aldus het rapport, een breed scala aan 
activiteiten en praktijken schuil. Het is dan ook 
‘gevaarlijk het zonder meer als een overkoepe-
lende term in de maatschappelijke dienstverle-
ning te gebruiken’. 
 Ook het voortdurend schermen met het 
begrip ‘consument’ is ‘niet onschuldig’. Het is 
een woordgebruik dat ‘de verhouding tussen 
professionals, instellingen en diegenen die aan 
hun zorg worden toevertrouwd, vertroebelt en 
onder druk zet’. In het verlengde daarvan laat het 
rapport zien hoe beperkt de mogelijkheden van 
‘vraagsturing’ in de publieke sector in de praktijk 
zijn. Ze is alleen weggelegd ‘voor vormen van 
dienstverlening waarbij sprake is van een lang-
durige behoefte aan de diensten en waarbij de 
cliënt niet al te afhankelijk is van de dienstverle-

Gat in de markt?  Paul Kalma  Het armoedige jargon van de markt

Het onderscheid tussen ‘publiek’ 
en ‘privaat’ is essentieel. Het draait 
om zaken die, praktisch en princi-
pieel, van groot belang zijn voor  
de wijze waarop we onze samen-
leving willen inrichten



s& d  7 / 8  |  20 0 5

54

ner’. Veel ruimer toepasbaar is het ‘vraaggericht’ 
werken, bijvoorbeeld in het onderwijs en de 
arbeidsvoorziening. Daarbij staat niet zozeer de 
keuzevrijheid van gebruikers (marktwerking) 
centraal, als wel het streven om, binnen strikte 
randvoorwaarden, hun zelfstandigheid en hun 
eigen initiatief zoveel mogelijk te bevorderen.14

 Daarnaast maakt het rapport duidelijk hoe-
veel wantrouwen er, met de opmars van het 
bedrijfskundige denken in de publieke sector, 
in het toezicht op en de aansturing van profes-
sionals is geslopen. ‘De ervaring leert dat het 
eenzijdig sturen op resultaten perverse effecten 
heeft.’ De bureaucratisering van het intern en 
extern toezicht zet volgens de wrr niet alleen 
de kwaliteit van de dienstverlening onder druk, 
maar trekt ook alle aandacht weg van de inhoud 
van het onderwijs, van de dilemma’s waarmee de 
curatieve geneeskunde en de zorgverlening wor-
den geconfronteerd, etc. Ook in de politiek lijkt 
er veel meer belangstelling te bestaan voor het 
beheren en beheersen van de maatschappelijke 
dienstverlening dan voor politiek-normatieve 
aspecten. Er is, zo constateert de Raad terecht, 
nauwelijks ruimte ‘voor een meer waardenge-
oriënteerde discussie’. 

 Jammer is wel dat de aanbevelingen in Bewij-
zen van goede dienstverlening vrijwel uitsluitend 
betrekking hebben op het intern en extern 
toezicht (strekking: minder en beter; ‘lerend 
toezicht’). Hoe belangrijk ook, zo blijft de over-

tuigende kritiek op het inhoudsloze bestuurs- en 
bedrijfskundige denken in de lucht hangen en 
krijgt het rapport toch weer een tamelijk tradi-
tioneel governance-karakter. Ook de essentiële 
vraag naar de grenzen van marktwerking, res-
pectievelijk privatisering in de maatschappelijke 
dienstverlening (‘slechts een beperkt aantal spe-
cifieke diensten leent zich voor marktwerking’) 
keert in de aanbevelingen, helaas, niet terug. 

de professional: ondergewaardeerd  
en overschat

Kritiek op het bureaucratisch aansturen en 
‘afrekenen’ van professionals, zoals de wrr die 
formuleert, wordt ook verwoord in het zomer-
nummer van Christen Democratische Verkenningen, 
getiteld Beroepszeer.15 Veel bijdragen hebben het 
werken in de publieke sector tot onderwerp 
en keren zich krachtig tot zeer krachtig tegen 
het regerende managementdenken aldaar. Een 
(zelf-)kritische terugkoppeling naar het hierbo-
ven behandelde cda-rapport vindt overigens 
niet plaats. Wel is een polemiek opgenomen 
tussen Dorien Pessers, die de nieuwe wet op de 
ziektekostenverzekering fel kritiseert (‘Wan-
trouwen Hoogervorst fnuikend voor huisarts’) 
en Ab Klink, directeur van het wi van het cda, 
die, trouw aan de uitgangspunten van het eigen 
rapport, de centrale rol van commerciële zorg-
verzekaars in het nieuwe stelsel verdedigt (‘Het 
is jammer dat er rook wordt gemaakt waar geen 
vuur is’).
 Geert Mak brengt in zijn artikel de afreken-
cultuur in de publieke sector in verband met het 
gebrek aan vertrouwen dat onze samenleving als 
geheel is gaan kenmerken. De high-trust society 
van weleer ‘is in snel tempo bezig te veranderen 
in een low-trust society’. De politiek, zelf ook 
geconfronteerd met toenemend wantrouwen, 
zoekt houvast in de schijnwerkelijkheid van 
streefcijfers en prestatiecontracten (‘zelfs kleu-
ters moeten scoren’). ‘Het afrekenen’, aldus 
Mak, ‘de kern van veel nieuw kabinetsbeleid, 
heeft alles te maken met het wegsiepelen van 
vertrouwen: een vakman herkent het werk van 
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een andere vakman en durft daarom royaal te 
delegeren, een wankele dilettant heeft alleen cij-
fers om zich aan vast te klampen.’ In dat vacu∑m 
groeit de ‘beunhazerij’; ‘de korst van gewichtig-
doenerige figuren die onze bedrijven, scholen en 
andere organisaties nutteloos belast’.16

 Filosoof Ad Verbrugge is al even kritisch. Wat 
met het ‘belevingssolipsisme’ van de jaren zestig 
begon (werk als vorm van puur individuele, sub-
jectieve ontplooiing) werd later door de neo-li-
berale organisatie-ideologie voortgezet. ‘Alles en 
iedereen werd opgevat als onderdeel van een be-
drijfsmatig productieproces dat zo efficiënt mo-
gelijk moest worden ingericht.’ De hedendaagse 
managementcultus is daar een uitdrukking van. 
Daarmee is niet gezegd dat er geen goede mana-
gers zijn, ‘wel dat zij aan het risico bloot staan de 
immanente zin van werk geweld aan te doen’. 
Dat is volgens Verbrugge vooral het geval in sec-
toren als het onderwijs en de zorg, waar beroeps-
eer en autonomie van oudsher een essentieel 
onderdeel zijn van de beroepsuitoefening. ‘Juist 
in die sectoren waar de veelgeprezen tucht van 
de markt niet werkt en niet kan werken, kan het 
bureaucratisch managerdom groteske vormen 
aannemen.’17

 Is deze kritiek op de teloorgang van de 
professional nostalgisch en overdreven pes-
simistisch, zoals in een aantal recensies is opge-
merkt?18 Nostalgisch misschien, voorzover de 
autonomie van de professional wel erg indivi-
dueel geïnterpreteerd wordt en op traditionele 
(schaal- en gezags-)verhoudingen geënt lijkt. Al 
te pessimistisch misschien ook, al was het maar 
omdat de resistentie van de betrokken beroeps-
groepen tegen beleidsideologieën en bestuurs-
filosofieën niet moet worden onderschat. Maar 
Verbrugge c.s. snijden een probleem aan dat het 
uitvoerend werk in verschillende sectoren aan-
toonbaar belast ¬ en dat niet verdwijnt door 
het te ontkennen (‘Nederland houdt er een uit-
stekend presterend en toegankelijk onderwijs- 
en zorgstelsel op na’).19

  Wel bijten ze zich wel erg sterk vast in de 
tegenstelling tussen ‘de’ professionals en ‘de’ 
managers. Beide groepen zijn er in heel verschil-

lende soorten en maten. En zouden de belang-
rijkste problemen zijn opgelost als we het aantal 
managers drastisch zouden verminderen?

Wat dat betreft graven twee interviews in 
hetzelfde nummer van Christen Democratische 
Verkenningen een laag dieper. Daarin wordt een 
kritiek op het ‘professionalisme’ geformuleerd; 
op de torenhoge verwachtingen die vrijwel 
iedereen van het werk van betrokkenen heeft. 
Onze samenleving, betoogt Giel Hutschemae-
kers, hoogleraar aan de Radboud Universiteit, is 
steeds minder in staat ongemak, leed, risico’s en 
verschil te verdragen. En de werkers in de maat-
schappelijke dienstverlening, de gezondheids-
zorg in het bijzonder, moeten uitkomst bieden. 
Zij kunnen de hoge verwachtingen echter niet 
waarmaken en zijn zich tegen de onvermijde-
lijke teleurstellingen steeds verder gaan indek-
ken met specialisatie, protocollen, richtlijnen en 
kwaliteitssystemen.
 Het hele systeem is er volgens Hutschemae-
kers op gericht risico’s te minimaliseren. Daar-
naast is een opvallend gevolg dat de dienstver-
lening steeds verder wordt gehomogeniseerd. 
De professionele verschillen worden kleiner en 
kleiner. In de geestelijke gezondheidszorg is het 
verschil tussen generalistische en specialistische 
hulp vrijwel verdwenen. Elke klacht of aandoe-
ning wordt geacht binnen het medisch circuit, 
met behulp van specialistische interventies, te 
worden verholpen. En niet alleen worden alle 
professionals in een medisch-specialistisch jasje 
gestoken, ook leken moeten eraan geloven. ‘Het 
onderscheid tussen wat ik voor mijn buurvrouw 
kan doen, wat de huisarts voor haar kan doen 
en wat de ggz voor haar kan doen, lijkt te zijn 
verdwenen. Leken die hulp verlenen, zoals bij 
slachtofferhulp, worden in toenemende mate 
gebonden aan protocollen waarin interventies 
staan voorgeschreven. (...) Zo wordt werkelijk 
iedereen gelijkgeschakeld tot “professional”.’ 
 De ‘duivelse spiraal’ van gelijkschakeling en 
risicomijding is volgens de Nijmeegse hoogle-
raar alleen te doorbreken door opnieuw verschil 
te durven maken: verschillende definities van 
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problemen, verschillende methoden van aanpak 
en onderscheid tussen verantwoordelijkheden. 
‘Tegen de homogenisering in moeten nieuwe 
arrangementen worden gezocht. (...) Problemen 
moeten weer worden teruggelegd bij degene en 
op het niveau waar ze thuis horen.’ Bij het zoe-
ken naar en experimenteren met nieuwe oplos-
singen kunnen, zo is Hutschemaekers gebleken, 
‘lerende’ professionals de steun van managers 
niet missen. ‘Ik zette in mijn oratie die lerende 
professionals sterk tegenover het management. 
Ik geloof nu, door ervaring wijs geworden, dat 
de dialectiek tussen manager en professionals 
meer moet worden benut.’20

 Ook moraaltheologe Annelies van Heijst 
constateert, vanuit een wat andere invalshoek, 
een overbelasting van het professioneel regime. 
Zij bepleit een humanere zorgcultuur, gebaseerd 
op ‘de erkenning van het afhankelijke en het be-
hoeftige dat in ieder mens zit’. Het recht op goede 
zorg is een verworvenheid, aldus Van Heijst. 
‘Dat betekent namelijk toegankelijkheid en het 
niet overgeleverd (zijn) aan willekeur en toeval.’ 
Toch worden de grenzen van het goede dat door 
het recht is te organiseren, in onze samenleving 
pijnlijk duidelijk. ‘Een steeds acutere vraag is of 
situaties van menselijk tekort afdoende kunnen 
worden afgedekt door structurele maatregelen 
van juridische of politieke aard. (...) Zieken, oude-
ren, gehandicapten, psychiatrische patiënten en 
verslaafden hebben formeel geen tekort aan so-
ciale rechten, wel een schrijnend tekort aan zorg, 
betrokkenheid en liefde.’ 
 De ‘verschraling van hun menszijn’ tast de 
kwaliteit van de samenleving in haar geheel 
aan. Dat vraagt om de erkenning en de verdere 
ontwikkeling van altruïstische motieven van 
professionele zorgverleners (‘die zo belangrijke 
motivatie wordt in opleiding, begeleiding en 
bijscholing niet of nauwelijks “in cultuur ge-
bracht”’) en een publieke opwaardering van 
zorgende arbeid. Maar ook zal het afwentelen 
van zorg op professionals, ‘terwijl de rest van 
de samenleving zich met leukere of zogenaamd 
belangrijker zaken bezighoudt’, moeten vermin-
deren. ‘Het vangnet voor mensen die lijden zou 

uitgestrekter moeten zijn. (…) (H)umaniseren 
van de zorgcultuur betekent ook: werken aan 
een samenleving waar meer onderlinge verbon-
denheid bestaat.’21

 Hutschemaekers en Van Heijst formuleren 
beiden een radicale, steekhoudende kritiek op 
het professionele regime ¬ maar wel één die 
ook concrete handelingsperspectieven biedt: 
experimenten die de homogenisering en de 
overbelasting van de zorg helpen verminderen; 
meer nadruk op niet-materiële motieven om in 
de zorg te (gaan) werken; een grotere openheid 
van professionals voor vrijwilligerswerk. Als dat 
maatschappelijk ondernemen is, zonder slogans 
over marktwerking, keuzevrijheid en de klant 
die koning is, dan teken ik ervoor. 

tot slot

Wat zijn de conclusies die uit deze uitvoerige 
bespreking van recente literatuur over de maat-
schappelijke dienstverlening kunnen worden 
getrokken? Ik formuleer een drietal aanbeve-
lingen, mede ten behoeve van het debat over de 
hervorming van de publieke sector dat de PvdA 
dit najaar zal gaan voeren.

1. De verdediging van het publieke domein 
Het rapport van het wetenschappelijk insti-
tuut van het cda doet wat in pleidooien voor 
de maatschappelijke onderneming heel vaak 
gebeurt: het relativeert in verregaande mate 
het onderscheid tussen ‘publiek’ en ‘privaat’. 
Dat onderscheid is echter essentieel. Het draait 
om zaken die, praktisch en principieel, van 
groot belang zijn voor de wijze waarop we onze 
samenleving willen inrichten: de mate waarin 
het algemeen belang in het geding is, de aard en 
intensiteit van de verantwoordelijkheid van de 
overheid, en de mate waarin de burger zijn/haar 
consumentenbelang kan laten prevaleren.
 Tegen die achtergrond zal de sociaal-demo-
cratie ¬ krachtiger dan ze de afgelopen periode 
gedaan heeft ¬ de strijd moeten aanbinden met 
de openlijke of sluipende commercialisering 
van (basis-)voorzieningen op het gebied van 
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het onderwijs en de gezondheidszorg. Ze beho-
ren, naar hun aard, naar hun maatschappelijke 
functies en hun externe effecten tot het publieke 
domein, niet tot het domein van de markt, hoe 
goed de publieke belangen in zo’n marktsetting 
ook ‘geborgd’ zouden kunnen worden. Dat im-
pliceert onder meer:
> een zware verantwoordelijkheid van de over-
heid voor het reguliere onderwijs en de regu-
liere gezondheidszorg. Over de mate van (de-) 

centralisatie en over de responsiviteit van het 
beleid is daarmee nog niets gezegd, wel over de 
‘autonomie’-hype die we bijvoorbeeld in het on-
derwijs beleven en over de economisch-liberale 
misvatting dat de overheid geen uitvoerende 
taken zou kunnen vervullen;
> een grote terughoudendheid ten aanzien van 
private financiering (sponsoring, eigen bijdra-
gen) en van het gebruik van financiële prikkels. 
Het nastreven van efficiency en het anderszins 
zuinig omspringen met publieke middelen, 
zekere financiële incentives als onderdeel van een 
breder (arbeidsvoorwaarden-)beleid: dat is heel 
wat anders dan de homo economicus loslaten in 
de maatschappelijke dienstverlening;
> relativering van de consumentensoeverei-
niteit, herwaardering van de brede, veelzijdige 
en soms ook tegenstrijdige rol die burgers (als 
gebruiker, buurtbewoner, vrijwilliger, lid van 
een politieke gemeenschap) en maatschappelijke 
organisaties (lokaal/nationaal/Europees) in de 
maatschappelijke dienstverlening kunnen spelen 
¬ als tegenmacht, maar ook als dragers van ver-
nieuwing en maatschappelijke betrokkenheid. 

2. Uit de bestuurskundige fuik
We zullen, zoals in een deel van de hier bespro-
ken literatuur terecht wordt bepleit, ‘terug naar 
de professionals’ moeten. Omdat we voor goed 
en doelmatig functionerende publieke voorzie-
ningen op hen aangewezen zijn, maar ook om-
dat het de beste manier is om te ontsnappen aan 
de bestuurlijke fuik waarin het beleid op dit ter-
rein is beland. In plaats van weer een nieuw be-
sturingsinstrumentarium te ontwerpen moeten 
we de discussie richten op de doelstellingen van 
onderwijs, zorg en welzijnswerk en de aandacht 
verschuiven van procedures naar inhoud.
 Deze terugkeer van de professionals wil al-
lerminst zeggen dat aan hen een vrijbrief moet 
worden verstrekt, zoals soms ¬ in het heetst 
van de strijd tegen de veronachtzaming van hun 
werk ¬ wordt bepleit. ‘Lerende’ professionals 
worden misschien geboren, maar worden ook 
‘gemaakt’. Door een werkomgeving in te richten 
die innovatie uitlokt; en door veel meer dan de 
afgelopen tijd aandacht te besteden aan oplei-
ding, bij- en herscholing. Controle en onder-
steuning zijn noodzakelijk (van overheidswege, 
door een actieve ‘civil society’), een activerend 
nationaal beleid blijft geboden. 
 Betrokkenheid van ouders en leerlingen, pa-
tiënten en cliënten is essentieel voor de kwaliteit 
van de voorzieningen. In de verschillende onder-
delen van de publieke sector zal (stimulering van) 
vrijwilligerswerk een belangrijk kenmerk van het 
professionele ethos moeten gaan vormen. Maar 
door de professionals (en daarmee:‘het primaire 
proces’) centraal te stellen wordt een halt toege-
roepen aan simplistische opvattingen over wie 
het onderwijs, of het welzijnswerk moet ‘runnen’ 
(het departement, de markt en Koning Klant, de 
besturen van de instellingen), waarbij degenen 
die het eigenlijke werk doen meestal uitsluitend 
lijdend voorwerp zijn. 
 De terugkeer van de professionals begint met 
hen minder (dan ook in dit artikel is gebeurd) 
met dit populaire verzamelbegrip aan te duiden, 
en vaker gewoon hun beroep te noemen: dat van 
arts, leraar, arbeidsbemiddelaar, verpleegkun-
dige, kinderleidster of opbouwwerker. 
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3. De morele dimensie
De sterk technisch-instrumentele benadering 
die het debat over de maatschappelijke dienst-
verlening de afgelopen jaren is gaan over-
heersen, zou bijna doen vergeten dat er bij die 
dienstverlening waarden in het geding zijn. Niet 
alleen in de politieke besluitvorming over (de 
inrichting van) de betreffende voorzieningen, 
maar vooral ook in de alledaagse professionele 
praktijk; bij de overwegingen die daar een rol 
spelen en de beslissingen die daar genomen 
worden. En bij de motivering van mensen om in 
het onderwijs, de zorg of het welzijnswerk te 
gaan werken; of om, al dan niet in professioneel 
verband, een bijdrage ‘om niet’ te leveren.
 Veel daarvan draait om de betrokkenheid bij 
anderen, om grote en kleine solidariteit. Hoe, 
om Van Heijst te citeren, ‘te werken aan een 
samenleving waar meer onderlinge verbonden-
heid bestaat’? Daarbij komt de sociaal-demo-
cratie zichzelf tegen. Ze heeft altijd veel nadruk 
gelegd op de rol van de staat als instrument om 
de solidariteit gestalte te geven. Particulier ini-
tiatief werd gewantrouwd. Terecht, voorzover 

ze van sociale zekerheid en andere vormen van 
ondersteuning een recht, geen ‘bedeling’ wilde 
maken. Maar daarmee is wel de onbaatzuchtige 
hulp die mensen elkaar geven, al dan niet in 
georganiseerd verband, uit het zicht geraakt. 
Dergelijke hulp kan echter ook in een moderne 
verzorgingsstaat niet worden gemist. 
 Dat wil allerminst zeggen dat vrijwilligers-
werk een soort alternatief voor (het recht op) 
professionele hulpverlening zou kunnen vor-
men. Het overgrote deel van de zorg is afhanke-
lijk van specialistische kennis en andere profes-
sionele capaciteiten. Ook heeft liefdadigheid te 
veel principiële schaduwzijden (bevoogding; 
vermindering van het zelfrespect van wie op 
caritas aangewezen raakt) om de-professionali-
sering van de verzorgingsstaat serieus te over-
wegen. Maar als aanvulling op, ondersteuning 
en relativering van die professionele dienstver-
lening is ze van grote waarde. Bovendien kan ze 
het draagvlak voor de verzorgingsstaat helpen 
verbreden, doordat wettelijke opgelegde solida-
riteit gecomplementeerd wordt met vrijwillig 
aanvaarde en actief beleefde solidariteit.22

Noten

1 In dit artikel zal af en toe ook 
worden verwezen naar de volks-
huisvesting. Deze sector ver-
schilt m.i. echter van de maat-
schappelijke dienstverlening in 
eigenlijke zin, omdat corpora-
ties eerder als infrastructurele 
bedrijven moeten worden 
aangemerkt. In een rapport als 
dat van de wrr, dat de sectoren 
volkshuisvesting, onderwijs, 
zorg, arbeidsbemiddeling en 
welzijn behandelt, wordt aan 
dat onderscheid voorbijgegaan. 
Een ander verschil is misschien 
dat de volkshuisvesting een 
grote stelselwijziging, de zgn. 
‘bruteringsoperatie’, heeft 
doorgemaakt, die wél redelijk 
succesvol is verlopen (zie: E. van 

Thijn e.a., Grenzen aan de markt, 
Amsterdam, Wiardi Beckman 
Stichting, 2002). Stelselwijzi-
gingen zijn niet per definitie 
verkeerd.

2 Investeren in de samenleving. 
Een verkenning naar de missie 
en positie van de maatschappe-
lijke onderneming, Den Haag, 
Wetenschappelijk Instituut 
voor het cda, 2005. Zie ook 
bijvoorbeeld de themanum-
mers die Christen Democratische 
Verkenningen uitgebracht over 
Goede zorgen ontketenen (zomer 
2000) en Ontketening door vraag-
sturing (zomer 2002).

3 J. A. A. van Doorn, ‘De ver-
zorgingsmaatschappij in de 
practijk’, in: J. A. A. van Doorn/
C.J.M.Schuyt, De stagnerende 
verzorgingsstaat, Meppel, Boom, 

1978, p.17-47.
4 Vgl. J.M.G.Leune, Onderwijs 

in verandering. Reflecties op een 
dynamische sector, Wolters-
Noordhoff, Groningen, 2001; 
P.Kalma, ‘Quasi-ondernemers. 
Marktwerking in de non-profit 
sector’, in: P.Dekker (red.), Parti-
culier initiatief en publiek belang. 
Beschouwingen over de aard en 
toekomst van de Nederlandse non-
profitsector, Den Haag, Sociaal 
en Cultureel Planbureau, 2002, 
p.155-175.

5 De uitspraken zijn van W. van 
Leeuwen, voorzitter van Aedes, 
de brancheorganisatie van wo-
ningcorporaties. De organisatie 
verzet zich onder meer fel tegen 
voorstellen om door een ver-
plichte heffing op het vermogen 
van corporaties middelen te 
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beschikking te krijgen voor de 
sociale woningbouw. ‘Door het 
merendeel van de corporaties 
en Aedes wordt iedere verplich-
tende variant als een inbreuk op 
de privaat-rechtelijke autono-
mie beschouwd.’ T.Brandsen/
J.K.Helderman, ‘Volkshuisves-
ting’, in: Wetenschappelijke 
Raad voor het Regeringsbeleid, 
Maatschappelijke dienstverlening. 
Een onderzoek naar vijf sectoren, 
Amsterdam, Amsterdam Uni-
versity Press, 2004, p.112.

6 Die identificatie helpt mis-
schien ook verklaren waarom 
in het rapport aan het in Ne-
derland veelbesproken belo-
ningsniveau van bestuurders 
van publieke en semi-publieke 
ondernemingen geen enkele 
aandacht wordt besteed. 

7 Vgl. bijvoorbeeld: ‘De opmars 
van de nieuwe bureaucraten’, 
in: M. Maandblad van NRC Han-
delsblad, december 2004.

8 ‘cdv in gesprek over revitalise-
ring van de non-profitsector’, 
in: Christen Democratische Verken-
ningen 6/7/8 – 2005, p.116. Vgl. 
ook P. Dekker, ‘De Nederlandse 
non-profitsector gemeten en 
vergeleken: conclusies en per-
spectieven’, in: A. Burger en P. 
Dekker (red.), Noch markt, noch 
staat. De Nederlandse non-profit-
sector in vergelijkend perspectief, 
Den Haag, Sociaal en Cultureel 
Planbureau, p.297.

9 Sociaal-Economische Raad, 
Ondernemerschap voor de publieke 
zaak, Den Haag, ser, 2005. 

10 Zorg voor een goed leven. Een soci-
aal-democratische visie op de ge-
zondheid, zorg en ziektekosten van 
burgers in de samenleving, Am-
sterdam, Partij van de Arbeid, 
2005. Voorzitter van de com-
missie die het rapport schreef, 

is PvdA-bestuurder Steven de 
Waal, die zich als organisatie-
adviseur al jaren bezighoudt 
met de theorie en praktijk van 
de maatschappelijke onderne-
ming. Zie bijvoorbeeld: S.P.M. 
de Waal, Nieuwe strategieën voor 
het publiek domein. Maatschap-
pelijk ondernemen in de praktijk, 
Alphen aan den Rijn, Samson, 
2000. De Waal leverde ook 
bijdragen aan themanummers 
van Christen Democratische 
Verkenningen. Zie voor een kri-
tiek: P.Kalma, Links, rechts en 
de vooruitgang, Amsterdam, 
Mets&Schilt/Wiardi Beckman 
Stichting, 2004, p.221 e.v..

11 Zie voor een eerdere kri-
tiek langs deze lijnen: 
M.Trappenburg, ‘Over cure, 
care en concurrentie’, in: Soci-
alisme & Democratie, jaargang 
62 nr.5 (2005), p.22-26. Zie 
voor een reactie: S. de Waal/
F.Heemskerk, ‘Terug naar de 
zorg’, in: Socialisme & Democratie, 
jaargang 62 nr.6 (2005), p.44-
47.

12 Zie voor een eerder pleidooi 
in deze richting: F. de Kam/
F.Nypels, De zorg van Nederland. 
Waarom de gezondheidszorg te-
kortschiet, Amsterdam/Antwer-
pen, Contact, 2001. 

13 Wetenschappelijke Raad voor 
het Regeringsbeleid, Bewijzen 
van goed dienstverlening, Amster-
dam, Amsterdam University 
Press, 2004.

14 Zie ook: M.Kremer/
I.Verhoeven, ‘Vraaggericht 
werken: voor échte professio-
nals’, in: Tijdschrift voor de Sociale 
Sector, januari/februari 2005, 
p.15-19. 

15 G. van den Brink/T.Jansen/
D.Pessers (red.), Beroepszeer. 
Waarom Nederland niet goed 

werkt. Themanummer Christen De-
mocratische Verkenningen, zomer 
2005.

16 G.Mak, ‘Raiffeisenlezing. Over 
eenzaamheid, moed en vertrou-
wen’, in: Beroepszeer, p.86-100.

17 A.Verbrugge, ‘Geschonden be-
roepseer’, in: Beroepszeer, p.108-
123.

18 Vgl. bijvoorbeeld H.J.Schoo, 
‘Bevrijd de huisarts van de 
managers‘, in: de Volkskrant, 30 
juni 2005; W.Oosterbaan, ‘Som-
beraars hebben altijd gelijk’, in: 
nrc Handelsblad, 8 juli 2005.

19 Zie Wetenschappelijke Raad 
voor het Regeringsbeleid, Bewij-
zen van goede dienstverlening en 
Maatschappelijke dienstverlening. 
Een onderzoek naar vijf secto-
ren, Amsterdam, Amsterdam 
University Press, 2005. De 
geciteerde opmerking is van 
H.J.Schoo.

20 ‘In gesprek met Giel Hutsche-
maekers’, in: Beroepszeer, p.217-
223.

21 ‘In gesprek met Annelies van 
Heijst’, in: Beroepszeer, p.224-233.

22 Vgl. A.P.Oele, Het rekverband van 
de samenleving en andere essays 
over kernthema’s van politiek en 
cultuur, Kampen, Kok/Agora, 
1990; dez., ‘Positieve afhan-
kelijkheid. Het belang van 
ideologische herbezinning’, in: 
Socialisme & Democratie, jaargang 
51 nr.9 (1994), p.403-408. Oele 
is één van de weinige Neder-
landse sociaal-democraten 
die in de afgelopen periode 
voor dit vraagstuk aandacht 
heeft gevraagd.Democratische 
Verkenningen. Zie voor een kri-
tiek: P.Kalma, Links, rechts en 
de vooruitgang, Amsterdam, 
Mets&Schilt/Wiardi Beckman 
Stichting, 2004, p.221 e.v..

Gat in de markt?  Paul Kalma  Het armoedige jargon van de markt



s& d  7 / 8  |  20 0 5

60

Over de auteur  Franz Walter is politicoloog aan de 
Universiteit van Göttingen. Onlangs publiceerde hij 
‘Abschied von der Toskana. Die spd in der Ära Schrö-
der’. Een verkorte versie van onderstaand artikel 
verscheen eerder in het weekblad Die Zeit. 

Duitsland neemt afscheid  
¬ maar waarvan?

Begin september vinden in Duitsland vervroegde Bondsdagverkiezingen 
plaats. De rood-groene coalitie van spd en Groenen gaat haar meerderheid 
vrijwel zeker verliezen. Maar wat komt ervoor in de plaats? Gaat Angela 
Merkel Duitsland eindelijke in liberale richting sturen? De Duitse politico-
loog Franz Walter meent van niet. Nieuwe regeringscoalities, zo luidt zijn 
stelling, vormen meestal de afsluiting van een tijdperk — niet het begin.  
‘En zo kan een zwart-gele coalitie al spoedig in moeilijkheden raken.’ 

franz walter

Deze maanden nemen de Duitsers afscheid ¬ 
en meteen in dubbel opzicht. Zij breken met 
hun lange industrieel-maatschappelijke tra-
ditie. En zij zetten bovendien een punt achter 
de veel kortere postmaterialistische episode. 
De ongeveer honderdvijftigjarige industrieel-
maatschappelijke geschiedenis van de Duitsers 
werd onder meer gekenmerkt door een sterke 
wisselwerking tussen de grote industrieonder-
nemingen, de arbeidersklasse en de sociaal-
democratische partij. In de pioniersstreek van 
de Duitse industrialisering, het Midden-Duitse 
industriegebied tussen Maagdenburg en Zwic-
kau, heeft eens de wieg gestaan van de partij van 
Lassalle en Bebel. In de proletarisch-industriële 
levenswereld van het industriële hart van de 

West-Duitse republiek, het Roergebied, is de 
afgelopen weken een vermoedelijk definitief 
einde gekomen aan de jarenlang vrijwel on-
aangetaste hegemonie van de partij van Willy 
Brandt. Het roemrijke tijdperk van het ‘rode Sak-
sen’ behoorde al langer tot het verleden en van 
de deelstaat Noordrijn-Westfalen als kloppend 
hart van de spd kun je eigenlijk ook niet meer 
spreken.
 Een tijdlang gold het postmaterialisme als een 
reactie op, en de erfopvolger van het op zijn eind 
lopende industrialisme. In deze periode was de 
rood-groene coalitie synoniem voor modernise-
ring; het congeniale culturele symbool van een 
maatschappij van veranderende waarden die zich 
afzette tegen het achterhaalde conservatisme, 
confessionalisme, notabelen-liberalisme en het 
‘sociaal-etatisme’ van de vakbondsbureaucratie. 
Groen was de kleur van de avant-garde. Maar ook 
dat lijkt verleden tijd te zijn. Ook hiervan hebben 
de Duitsers de afgelopen weken ¬ al dan niet 
voorgoed, dat zal nog moeten blijken ¬ afscheid 
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genomen. De Groenen zijn in geen enkele deel-
staat van de Duitse Bondsrepubliek meer in de 
regering vertegenwoordigd. Aan het eind van 
het jaar komen ze zonder enige regeringsmacht 
eenzaam en verlaten in het politieke landschap te 
staan. Iets dergelijks is zelfs aan de Freie Demokra-
ten in hun rampzaligste jaren voorbijgegaan; die 
konden tenminste telkens ergens meeregeren en 
zo steeds hun invloed doen gelden.
 De Duitsers nemen dus afscheid. Maar waar 
willen ze heen? Is het nu werkelijk afgelopen 
met de solidariteit en subsidiariteit, met col-
lectieve verplichte verzekeringen en bindende 
cao’s, met de doelgerichte sturing door de over-
heid en de tegenmacht van de vakbonden? Drin-
gen de Duitsers via de vervroegde parlements-
verkiezingen gedecideerd aan op de vorming 
van een burgerlijk radicalistische vrijemarkt-co-
alitie? Willen ze dat het tempo van deregulering 
en het inleveren van sociale verworvenheden nu 
maar eens wordt opgevoerd? Eisen ze luidkeels 
een consequent bezuinigingsbeleid, meer eigen 
verantwoordelijkheid en een drastische sociale 
afbraak? Is dit alles het signaal dat de christen-
democratische verkiezingsoverwinningen in de 
afgelopen tweeëneenhalf jaar afgeven?
 Dat is ongetwijfeld de visie van de economi-
sche elite, de Duitse bourgeoisie. En deze gaat er 
dan ook vanuit dat de alliantie Merkel/Wester-
welle zonder veel omhaal, vastberaden en met 
meedogenloze onverbiddelijkheid deze weg zal 
inslaan. Maar zo’n koers past volstrekt niet bij 
de mentaliteit van de overgrote meerderheid 
van de Duitse samenleving. Integendeel, de 
Duitsers zijn murw van de politieke en sociaal-
economische hervormingen. Ze zijn de ferme 
taal van het hervormingsestablishment beu. 
Het ziet er dus naar uit dat in september een 
coalitie van burgerlijk-liberale markthervor-
mers aan de macht komt, terwijl het heel goed 
mogelijk is dat vrijwel niemand nog aan een 
beleid van permanente hervormingen wil mee-
werken. Al klinkt het misschien paradoxaal: de 
Duitsers zullen een regering kiezen waarvan ze 
qua inhoud, retoriek en leiders nu al de buik vol 
hebben.

machtswisselingen

Deze merkwaardige ambivalentie wordt door 
niemand duidelijker gepersonifieerd dan door 
fdp-leider Guido Westerwelle. Zelfs het meest 
getrouwe liberale electoraat verheugt zich niet 
echt op een Westerwelle aan de macht. Hij 
past gewoon niet meer in het politieke land-
schap, in een maatschappij die zorgelijke tijden 
doormaakt, die met een bittere smaak uit het 
koortsdelirium van de excessen van de ‘pret’-
maatschappij en de hybride dromen van de 
effectenbeurs is ontwaakt. Westerwelle paste 
veeleer in de nieuw-rijke jaren negentig, in de 
parvenueachtige sfeer van een onverschillig 
relativisme, van keiharde individualistische 
slogans zoals ‘Alles mag, als het maar leuk is en 
veel geld oplevert’. Maar deze feeststemming is 
ook in het politieke midden van de republiek ge-
heel vervlogen. Zelfs in het bedrijfsleven gelooft 
niemand er serieus in dat het land zich snel zal 
herstellen door de ingrijpende belastingverla-
ging die Westerwelle te pas en te onpas propa-
geert. Westerwelle staat in de startblokken, het 
neoliberalisme zal aan de macht komen ¬ maar 
eigenlijk heeft de kern van de samenleving dat 
inmiddels allang weer achter zich gelaten.
 Dit is overigens geen ongebruikelijke ont-
wikkeling. Historici delen de moderne geschie-
denis graag in naar data en perioden waarin 
regeringen elkaar hebben afgelost. Vanuit deze 
optiek luiden nieuwe coalities steeds een nieuw 
maatschappelijk en politiek tijdperk in. Bij na-
dere beschouwing moet men echter constateren 
dat nieuwe regeringscoalities steeds vooral een 
afsluiting van de voorafgaande maatschappelijke 
ontwikkeling vormen. Na de regeringsover-
name zien zij zich spoedig geconfronteerd met 
problemen waarop zij door hun vroegere poli-
tieke vorming en stellingname nauwelijks zijn 
voorbereid.
 Dit was al het geval bij de regeringswisse-
ling in 1969. Het vaak aangehaalde ‘moderne 
Duitsland’ is niet pas begonnen toen Willy 
Brandt zijn intrek nam in het Palais Schaum-
burg. De nieuwe liberale publieke opinie is al 
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in 1962 ontstaan en wel tijdens de protesten 
rond de Spiegel-affaire. In 1964/65 vonden in 
Duitsland verhitte discussies plaats over onder-
wijshervormingen en de modernisering van de 
universiteiten. Het einde van de Hallstein-doc-
trine dateert uit 1967. Dat jaar werd bovendien 
gekenmerkt door een nieuwe planningseuforie, 

door grote keynesiaanse verwachtingen en de 
eerste belangrijke liberale hervormingen van 
het justitiële apparaat. Alle kernpunten van de 
sociaal-liberale gedachte waren dus al vóór 1969 
in de samenleving aanwezig. Deze hebben Willy 
Brandt tot bondskanselier gemaakt en zijn niet 
pas door zijn regering ontstaan.
 Integendeel, toen Brandt eenmaal bondskan-
selier was, vervloog de betovering van jaren-
zestigbegrippen zoals participatie, democrati-
sering en hervorming razendsnel. In 1968 was 
bijna de helft van de Duitse kiezers een enthou-
siast voorstander van radicale hervormingen. In 
1973 was hiervan nauwelijks een kwart overge-
bleven. Perioden met vermoeiende emancipa-
tiebewegingen worden in veel gevallen nu een-
maal afgelost door een tijd van vermoeidheid, 
van een collectieve behoefte aan herstel. De so-
ciaal-liberale gedachte had negen jaar voor het 
einde van de sociaal-liberale regeringscoalitie 
al afgedaan. De geestelijk-morele herbezinning 
van Helmut Kohl vond niet pas in 1982 plaats, 
met het aantreden van zijn regering, maar al in 
1973. Dat was het jaar van de zogenoemde ‘om-
mekeer’, toen neoconservatieve ideeën de kop 
opstaken, toen de klassieke overheidsfuncties 
een ware renaissance beleefden en toen stabili-
teit weer veel belangrijker werd gevonden dan 
veranderingen. Eerst kenterde dus de tijdgeest 

en veranderde het maatschappelijke klimaat, de 
regeringswisseling in Bonn vormde alleen nog 
het slotakkoord.
 Maar toen Helmut Kohl eenmaal bonds-
kanselier was geworden betekende dit voor de 
politieke cultuur in Duitsland geenszins een 
terugkeer naar de waarden en deugden van 
weleer. Integendeel, de jaren tachtig werden 
de mooiste bloeiperiode van het rood-groene 
gedachtengoed. In dit decennium werden in 
het land kilometerslange fietspaden aangelegd, 
werden er nog zorgeloze multiculturele wijk-
feesten gevierd en werd er gedemonstreerd 
voor de vrede en tegen milieuvervuiling of door 
de overheid gestuurde volksraadplegingen. In 
die tijd werden in tal van gemeenten en open-
bare instellingen voor het eerst grote aantallen 
ambtenaren voor emancipatiezaken en vrou-
wenzaken benoemd. Toen vervolgens de rood-
groene coalitie, nota bene met een vertraging 
van acht jaar, in 1998 aan de macht kwam, was 
de maatschappelijke onderstroom van de jaren 
tachtig allang tot in de diepste poriën van de 
samenleving doorgedrongen en had daarmee 
de belangrijkste kenmerken verloren die eerder 
nog voor zoveel polarisatie hadden gezorgd. 
Hoe is anders te verklaren dat nu uit een tradi-
tioneel uiterst conservatieve, uitgesproken pa-
triarchale partij de eerste vrouwelijke kandidaat 
voor het bondskanselierschap naar voren komt? 
Kortom: toen de rood-groene coalitie haar plaats 
in de centrale regering innam, was haar inmid-
dels gedomesticeerde sociaal-culturele project 
al in grote mate gerealiseerd. Dus werden de 
coalitiepartijen al snel met problemen en taken 
geconfronteerd waarop ze van huis uit absoluut 
niet waren voorbereid.

bindende waarden

Nu staat er dus een machtswisseling naar ‘zwart-
geel’ voor de deur, een kabinet van cdu en fdp. 
En we zullen er wederom getuige van zijn dat er 
een coalitie gaat regeren, waarvan het politieke 
mantra niet op toekomstige ontwikkelingen is 
gericht, maar teert op ervaringen uit het verle-
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Het ziet ernaar uit dat de Duitsers 
in september een regering kiezen 
waarvan ze qua inhoud, retoriek 
en leiders nu al de buik vol hebben
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den. Uiteraard zal het zwart-gele verbond in de 
komende maanden meer concurrentie, een gro-
tere marktdynamiek, meer eigen verantwoor-
delijkheid, privatisering en terugdringing van 
overheidstaken in het vooruitzicht stellen. En de 
economische elite zal de hoop koesteren dat ook 
de laatste reguleringsmodellen zullen worden 
afgeschaft, dat de spelers uit het bedrijfsleven 
nu eindelijk zonder enige beperking te werk 
kunnen gaan. Onder wereldburgers is een 
merkwaardig trotskistisch principe ineens weer 
helemaal in: hervormingen als permanente ver-
andering.
 Maar zo ver zal het niet komen. De klassieke 
conservatieven hadden tegenover de vaak onre-
alistische vooruitgangsdogma’s van de liberalen, 
die inmiddels ook in de cdu domineren, steeds 
het voordeel van hun nuchtere antropologische 
zienswijze. Helmut Kohl heeft deze visie op de 
mens in zijn vorig jaar gepubliceerde autobio-
grafie scherp geformuleerd: burgers laten zich 
niet steeds weer tot nieuwe hervormingsacties 
aansporen, ze willen ook wel eens uitrusten 
en ongestoord van de vruchten van hun werk 
genieten. De Duitsers zijn de afgelopen jaren in 
menig opzicht veranderd. Ze hebben vreemde 
talen geleerd, spijkeren zichzelf op communica-
tietechnisch gebied voortdurend bij, ze zorgen 
voor private ouderdomsvoorzieningen, bouwen 
eigen vermogen op, enzovoort. Maar inmiddels 
zijn ze de van hogerhand opgelegde plicht tot 
veranderen behoorlijk beu. Begrippen als ‘eigen 
bijdrage’ of ‘eigen verantwoordelijkheid’ worden 
door hen niet meer als een oproep tot bevrijding 
opgevat, maar eerder als een bedreiging ervaren.
 Men kan de mentaliteitsverandering ook aan 
de hand van economische categorieën karakte-
riseren. Moderne Europese samenlevingen heb-
ben natuurlijk volstrekt geen gebrek aan concur-
rentie, markten, vrijheden, individualisering, 
autonomie en mogelijkheden. Het is allemaal in 
overvloed voorhanden. Wat echter een schaars 
goed is geworden, als gevolg van overproductie 
van veranderingen in de neoliberale periode, 
zijn bindende waarden. Er is een toenemend ge-
brek aan cohesie, zingeving, doelen, oriëntering, 

normen, betrokkenheid, verbondenheid, stabi-
liserende structuren, intacte en functionerende 
instellingen. De vraag naar deze veel te schaarse 
goederen zal in de komende jaren explosief toe-
nemen. Maar het liberalisme van Westerwelle 
en Merkel heeft hiervoor geen concepten paraat. 
In de toekomst zal steeds duidelijker blijken hoe 
destructief de gevolgen van de veranderings-
woede zullen zijn, welke destructieve krachten 
door een gedereguleerd kapitalisme worden 
ontketend en hoe sterk de nu nog dragende fun-
damenten van een democratische samenleving 
zullen afbrokkelen. De tweedeling van kansen 
en inkomens in de kennismaatschappij zal 
steeds sterker worden en het vertrouwen bin-
nen de verschillende maatschappelijke groepen 
geleidelijk ondermijnen.
 Hierdoor zal de behoefte aan sociaal-regu-
latieve ideeën en instrumenten voor sociale 
integratie weer toenemen. Het is niet ondenk-
baar dat er in positieve zin een herontdekking 
zal plaatsvinden van de staat als waarborger 
van maatschappelijke harmonie en vrijheid, als 
interveniërend, handelend orgaan van een doel-
gerichte collectieve wilsvorming; een heront-
dekking ook van het democratische primaat van 

de staatsburger boven een uitsluitend door elites 
gestuurde economie. Er zal worden gedebatteerd 
over integratieve actie- en organisatiemodellen 
en over een herstructurering van het politieke 
bewustzijn, waarin participatie en betrokken-
heid een veel grotere rol spelen. Maar hierop 
zijn de vermoedelijke toekomstige regeerders 
na de herfst van 2005 absoluut niet voorbereid. 

De vraag naar veel te schaars 
geworden bindende waarden zal 
de komende jaren explosief 
toenemen. Maar ‘zwart-geel’ heeft 
hiervoor geen concepten paraat
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Westerwelle, maar ook Koch en R∑ttgers en al 
die andere vertegenwoordigers van de christen-
democratische partij-elite, zijn politiek opge-
groeid in de lentestemming van het neolibera-
lisme van de jaren tachtig van de vorige eeuw. 
Daarom ontbreekt het hun ten enen male aan 
‘sensoren’ voor de problemen van een tot desin-
tegratie leidend liberalisme in zijn nadagen.
 En zo kan een zwart-gele coalitie aan de 
macht al spoedig in moeilijkheden raken, zoals 
eerder de rood-groene coalitie overkwam. Zwart-
geel zal met een sociale problematiek worden 
geconfronteerd waarop niet was gerekend. Een 
burgerlijke regeringscoalitie zal allereerst waar-
schijnlijk al die kiezers uit de onderste lagen van 
de samenleving verliezen die in de afgelopen 
tweeëneenhalf jaar naar haar zijn overgelopen. 
Deze lagere klassen verwachten namelijk van 
een christen-democratische bondskanselier 
materiële voordelen en meer sociale erkenning; 
geen van beide zullen hun in de kennismaat-
schappij onder centrum-rechtse leiding ten deel 
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vallen. Maar ook de economische elitegroepen 
zullen zonder twijfel in ernstige mate worden 
teleurgesteld. De economische elite heeft in de 
laatste jaren steeds minder begrip gekregen voor 
de knelpunten, de stroefheid en de complexiteit 
van politieke processen. Men is ongeduldig, eist 
meer tempo, stringentie, duidelijke taal, een 
sluitend concept en snelle resultaten. Niets hier-
van zal worden gerealiseerd, met name niet door 
de grote, heterogene christelijke volkspartij.
 Zo krijgt de regering behalve met gefrus-
treerde kiezers uit de lagere klassen ook nog 
eens te maken met een teleurgestelde burger-
lijke elite. Mogelijkerwijs zullen zij, op hun 
beurt, afscheid nemen van hun langdurige 
Duitse traditie van vrijwel vanzelfsprekende 
steun aan de cdu en de fdp. Wanneer er zo vaak 
afscheid moet worden genomen is het zeer wel 
mogelijk dat de sfeer in de Duitse republiek al 
snel een stuk onbehaaglijker en grimmiger zal 
worden.
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Over de auteur  Ben Dankbaar is hoogleraar bedrijfs-
kunde aan de Radboud Universiteit Nijmegen en 
voorzitter van de PvdA-afdeling Nijmegen

Noten  zie pagina 74

De kenniseconomie  
is overal

Er wordt wel beweerd dat in de kenniseconomie die Nederland anno 
2005 is, de industrie geen rol van betekenis meer speelt. Het tegendeel is 
waar, aldus Ben Dankbaar. Om onze werkgelegenheid en export op peil 
te houden, moet de maakindustrie voor Nederland behouden blijven. Dat 
is niet alleen wenselijk, maar ook mogelijk: ‘Aan efficiënt, maar degelijk 
gemaakte, eenvoudige producten valt in Nederland nog steeds een goede 
boterham te verdienen.’ Noodzakelijk is wel dat het innovatiebeleid én het 
onderwijsbeleid op de schop gaan.

ben dankbaar

Hoe moet de sociaal-democratie zich opstel-
len tegenover de veranderingen die zich ¬ 
nationaal en internationaal ¬ in de economie 
aftekenen? Wat is de betekenis van een begrip 
als kenniseconomie? Wat is de visie van sociaal-
democraten op innovatie- en technologiebeleid 
aan het begin van de 21ste eeuw? Ten behoeve 
van het debat dat over deze vragen in en rond de 
PvdA gevoerd zou moeten worden, bespreek ik 
in het eerste deel van dit artikel wat wel en niet 
onder kenniseconomie moet worden verstaan. 
Vervolgens formuleer ik een aantal aanbevelin-
gen voor het te voeren innovatiebeleid en voor 
een sociaal-democratische onderwijspolitiek. 
Afsluitend benoem ik een aantal dilemma’s 

waarvoor de sociaal-democratie zich met betrek-
king tot de kenniseconomie geplaatst ziet.1

 De discussies over kenniseconomie en in-
novatie vinden plaats tegen de achtergrond van 
een verschuiving van het zwaartepunt in de we-
reldeconomie naar Zuid- en Oost-Azië. India en 
China in het bijzonder zullen zich de komende 
tijd ontwikkelen als economische grootmach-
ten. En dat niet alleen op grond van zogenaamd 
laagwaardige activiteiten in de massaproductie. 
Nu al is zichtbaar dat wetenschappers en onder-
zoekers uit China, India en omliggende landen 
als Korea en Singapore een belangrijke rol zul-
len gaan spelen in biotechnologie en nano-tech-
nologie.
 Bedrijven uit rijke industrielanden als het 
onze worden geconfronteerd met nieuwe spe-
lers, nieuwe concurrentie, uit landen met soms 
sterk van het onze afwijkende politieke syste-
men. Een land als Nederland ¬ evenals de gehele 
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Europese Unie ¬ kan zijn welvaart alleen hand-
haven wanneer het in staat blijft om zelf vol-
doende goederen en diensten te exporteren. Die 
moeten dan óf laag in prijs zijn, óf zo uniek dat 
ze nog nergens anders gemaakt en aangeboden 
worden, óf anderszins aantrekkelijk. Dat maakt 
het noodzakelijk voor bedrijven in ons deel van 
de wereld om voortdurend te innoveren.

kenniswerkersproletariaat

Wat is de kenniseconomie eigenlijk? Laten we 
met het belangrijkste beginnen: de kenniseco-
nomie is gewoon een kapitalistische economie 
met alle hebbelijkheden en onhebbelijkheden 
van dien. Ook in de kenniseconomie hebben 
we te maken met voor het kapitalisme kenmer-
kende verschijnselen als sterke dynamiek, inno-
vatie, ondernemerschap, conjunctuurbewegin-
gen, speculatie, crises, werkloosheid, armoede, 
uitbuiting, private toe-eigening van winsten en 
pogingen om kosten en verliezen door de ge-
meenschap te laten dragen. Voor sociaal-demo-
craten is dat een belangrijke vaststelling, omdat 
het betekent dat hun fundamentele missie niet 
verandert: zorgen dat iedere burger ondanks alle 
dynamiek en uitwassen van het kapitalisme een 
fatsoenlijk bestaan kan leiden.
 Wat is er nu specifiek aan dit type kapitalis-
tische economie? Wanneer we naar Nederland 
en andere ontwikkelde landen kijken, dan is het 
meest opvallende verschil met pakweg vijftig 
jaar geleden dat er relatief veel werknemers 
zijn met een hoge opleiding en relatief veel 
banen waarin een hoge opleiding nuttig is. Het 
gemiddelde opleidingsniveau van de werkende 
bevolking is sterk gestegen en de structuur van 
de werkgelegenheid is veranderd. Vooral het 
aandeel van banen waarvoor een hbo-opleiding 
of universitaire opleiding gevraagd wordt, is be-
hoorlijk toegenomen. De kenniseconomie is zo 
gezien een economie waarin veel werkers ken-
niswerkers zijn: mensen die in hun werk zelf-
standig kennis toepassen, kennis overdragen en 
kennis produceren. Vroeger waren er minder 
hoogopgeleiden en ze waren ook dikwijls niet 

als werknemer werkzaam, maar als ‘profes-
sionals’ in zogenoemde vrije beroepen: als arts, 
advocaat of notaris bijvoorbeeld. Veel hoogopge-
leiden werkten in een non-profit omgeving als 
het onderwijs, ziekenhuizen, kerkelijke instel-
lingen. Het werk had een hoge maatschappelijke 
status en werd gekenmerkt door een grote mate 
van zelfsturing. 
 De toename van het aantal hoogopgeleiden 
heeft geleid tot veel beschouwingen over veran-
deringen in de aard van het werk en de arbeids-
verhoudingen. In moderne studies over arbeid 
wordt betoogd dat zelfsturing, creativiteit, au-
tonomie en flexibiliteit in betekenis toenemen. 
Werkgevers moeten hun kenniswerkers de 
ruimte geven om als professionals te handelen, 
want alleen op die manier kan er optimaal van 
hun kennis worden geprofiteerd.2 Eenzelfde 
soort redenering wordt overigens ook voor men-
sen met een minder hoge opleiding gevolgd. Van 
alle werkers wordt in bedrijven en instellingen 
meer dan vroeger initiatief, klantgerichtheid 
en zelfsturing verwacht. Je zou kunnen spreken 
van een algemene ‘professionalisering’ van het 
werk, waarbij eigenlijk alle werkers als kennis-
werkers worden behandeld. 
 Professionalisering is echter niet meer wat 
het geweest is. Hoger opgeleiden zijn nu heel 
gewoon geworden en hun werk heeft ook niet 
meer de bijzondere status van vroeger. Er zitten 
nog steeds elementen van zelfsturing in, maar 
werkgevers willen weten wat het oplevert en 
zoeken naar mogelijkheden om de productivi-
teit zichtbaar en meetbaar te maken. Meer dan 
vroeger hebben kenniswerkers te maken met 
de wetten van concurrentie op de markt.3 Ken-
niswerkers krijgen te maken met toenemende 
routinisering, nauwkeurig voorgeschreven 
en door de computer ondersteunde en aange-
stuurde werkzaamheden, nauwkeurige controle 
op productiviteit en tijdsbesteding. Beloning 
vindt plaats op basis van kwantitatieve normen 
en slechts zelden op basis van kwaliteit, die im-
mers moeilijk te meten is. Een kenniseconomie, 
zou men dan ook kunnen zeggen, is een eco-
nomie waarin kenniswerkers gewone werkers 
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zijn, die niet anders dan andere werkers worden 
behandeld. De nieuwe professionals worden 
ook gewoon ontslagen en soms min of meer 
gedwongen tot een bestaan als ‘zelfstandige 
zonder personeel’, wat niet zelden neer komt op 
verregaande zelfuitbuiting en het volledig weg-
vallen van de gezonde grenzen tussen werk en 
privé-leven. 
 Ondanks deze tendensen tot ‘proletarisering’ 
van de kenniswerkers wordt het model van de 
professional bij voortduring gebruikt om de 
sociale zekerheid van werknemers ter discussie 
te stellen. Er wordt in toenemende mate van hen 
verwacht dat ze kunnen omgaan met onzeker-
heid, hun leven en werk zelfstandig plannen, 
zich verzekeren tegen inkomensverlies door 
ziekte, de opleiding van hun kinderen finan-
cieren en ook nog sparen voor hun pensioen. 
De professionals van vroeger konden dat altijd 
al, maar die hadden er ook het inkomen en de 
maatschappelijke positie voor. Het is zeer de 
vraag of werknemers, hoezeer zij ook als ken-
niswerkers functioneren, in dit opzicht als pro-
fessionals behandeld moeten worden. Als werk-
nemers hebben zij niet het inkomen, de status, 
de mogelijkheden en zekerheden van iemand 
met een vrij beroep. Sociaal-democraten zouden 
dan ook moeten blijven vasthouden aan het uit-
gangspunt dat aan alle werkers, of ze nu ‘kennis-
werkers’ zijn of niet, een minimum aan sociale 
zekerheid moet worden geboden. Universele 
regelingen waar iedereen aan deelneemt, zowel 
de goed opgeleiden als de minder goed opgelei-
den, zowel de minder verdienenden als de goed 
verdienenden, hebben de voorkeur, omdat zulke 
regelingen doorgaans goedkoper zijn en een be-
tere basis bieden voor onderlinge solidariteit. 

maakindustrie in nieuwe niches

In dezelfde periode waarin het opleidingsniveau 
van de bevolking steeg, is het aandeel van de in-
dustriële werkgelegenheid in de totale werkge-
legenheid gedaald en dat van de dienstensector 
gestegen.4 Daarom wordt de kenniseconomie 
ook wel postindustriële economie of diensten-

economie genoemd. Daaruit mag echter niet, 
zoals vaak gebeurt, worden afgeleid dat banen 
in de ‘nieuwe’ dienstensector meer opleiding 
vereisen en in het algemeen aantrekkelijker zijn 
dan banen in de ‘oude’ industriële sector. Door 
alle automatisering is juist het werk in de indu-
strie sterk van karakter veranderd. Werknemers 
zijn steeds meer bezig met het programmeren, 
bewaken en onderhouden van complexe instal-
laties. Van ongeschoold werk is nauwelijks meer 
sprake. De banen met de laagste opleidingseisen 
worden tegenwoordig vooral in de dienstensec-
tor aangetroffen. 

 Een tweede misverstand heeft betrekking 
op het feitelijk belang van de industrie voor de 
economie als geheel. Dat belang is veel groter 
dan vaak wordt gedacht. Een belangrijke oorzaak 
van de groei van de dienstensector is de uitbrei-
ding en verzelfstandiging van dienstverlenende 
activiteiten die vroeger binnen de muren van 
industriële bedrijven werden uitgevoerd en 
toen dus tot de industriële arbeid werden gere-
kend. Vooral de commerciële dienstverleners 
(adviesbureaus, transportbedrijven, banken) 
zijn voor hun inkomen in belangrijke mate 
afhankelijk van industriële bedrijven. Wanneer 
we de dienstverlenende activiteiten die toeleve-
ren aan de industrie optellen bij de industriële 
werkgelegenheid, blijkt meer dan de helft van de 
Nederlandse beroepsbevolking nog steeds in of 
voor de industrie te werken. De kenniseconomie 
is dus in veel opzichten een industriële econo-
mie. De aanduiding postindustriële economie of 

De aanduiding postindustriële 
economie of diensteneconomie is 
misleidend en kan aanleiding zijn 
voor een verwaarlozing van het 
belang van de industrie voor de 
kenniseconomie
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diensteneconomie is misleidend en kan aanlei-
ding zijn voor een verwaarlozing van het belang 
van de industrie voor de kenniseconomie. 
 De hierboven gekritiseerde opstelling tref-
fen we ook aan in de discussie over outsourcing 
van werk naar landen waar lage lonen worden 
betaald. Daarbij wordt al gauw verondersteld 
dat productiewerk per definitie iets is voor 
mensen met een lage opleiding en lage lonen. 
Verplaatsing van al het productiewerk naar 
landen met lage lonen is in die opvatting niet 
erg, want wij kunnen ons dan richten op het 
‘creatieve’ traject van onderzoek en ontwikke-
ling aan de ene kant en op marketing, reclame 
en merkenbeleid aan de andere kant. Dan gaat 
men echter voorbij aan de grote aantallen men-
sen die momenteel, zonder laaggeschoold te 
zijn, niet in research, ontwikkeling of marke-
ting werkzaam zijn en dat ook in de toekomst 
niet zullen zijn. Alleen al om die reden zouden 
sociaal-democraten zich zorgen moeten maken 
over de verplaatsing van industrieel werk naar 
lage-lonenlanden.
 Dat is echter niet het enige. Het maken van 
dingen en het ontwikkelen ervan horen zozeer 
bij elkaar dat verplaatsing van het één ook ver-
plaatsing van het ander inhoudt (zoals bedrijven 
als Philips laten zien). De gedachte dat het crea-
tieve werk hier blijft terwijl de rest naar een land 
met lage lonen verhuist, is dus een illusie. Bo-
vendien blijft ook de research niet onvoorwaar-
delijk in Nederland. Het is enorm arrogant om 
te denken dat de mensen in de lage-lonenlanden 
niet vindingrijk zouden kunnen zijn en dat 
wij tot in lengte van dagen voor hen de nieuwe 
producten en technologieën zouden moeten 
verzinnen. Ook nu al wordt in landen als China, 
India, Korea en Singapore zeer geavanceerd 
wetenschappelijk onderzoek verricht. Het zal 
niet lang meer duren en dan beschikt men over 
voldoende eigen kennis en vindingen om in de 
eigen fabrieken eigen innovatieve producten te 
gaan maken. 
 De kenniseconomie is, met andere woorden, 
overal. Ook in die landen wordt in fabrieken met 
geavanceerde apparatuur gewerkt, ook in die 

landen wordt flink geïnvesteerd in onderwijs 
en onderzoek ¬ en ook in die landen wordt van 
de eenvoudige arbeider al verwacht dat hij of zij 
creatief meedenkt.
 Wat betekent dat nu voor ons in Nederland? 
Moeten we de industriële productie compleet 
laten gaan, zoals een enkele onverstandige pro-

fessor suggereert?5 Een belangrijke reden om dat 
niet te doen is dat we dan ook die goedkope spul-
len uit de lage-lonenlanden niet meer zouden 
kunnen kopen. Met de export van industriële 
goederen verdienen we de valuta waarmee we 
onze import kunnen betalen. De industrie is 
niet alleen van belang voor de werkgelegen-
heid, maar nog meer zelfs voor de export, die 
voor bijna 60% uit industriële goederen bestaat. 
Diensten beslaan slechts 21% van de export, 
ondanks alle verhalen over ‘Nederland handels-
land’ en ‘Nederland transportland’. De rest van 
de export bestaat uit grondstoffen, zoals aardgas 
(11%) en agrarische producten (10%). Diensten 
zijn nu eenmaal moeilijk te exporteren, omdat 
je ze niet op voorraad kunt maken. Wanneer 
Nederlandse dienstverlenende bedrijven in het 
buitenland actief zijn, creëren ze vooral dáár 
werkgelegenheid. 
 Het is dus van groot belang om de maakindu-
strie in Nederland te behouden. Daarvoor heb-
ben we geen subsidies of handelsbeperkende 
maatregelen nodig. De verplaatsing van mas-
saproductie naar lage-lonenlanden, vooral van 

Het is enorm arrogant om te 
denken dat de mensen in de lage-
lonenlanden niet vindingrijk 
zouden kunnen zijn en dat wij tot 
in lengte van dagen voor hen de 
nieuwe producten en technolo-
gieën zouden moeten verzinnen
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producten waarin nog relatief veel arbeidsuren 
zitten, is een natuurlijk gevolg van internatio-
nale handel. Wij kunnen ons beter specialiseren 
in de productie van goederen die in kleinere 
aantallen worden gemaakt of die om allerlei re-
denen hier relatief goedkoper of gewoon beter te 
maken zijn dan in lage-lonenlanden. Dat hoeven 
geen producten te zijn die men daar niet kan 
maken, want er is zoals gezegd weinig reden om 
aan te nemen dat men daar niet alles kan maken 
wat wij kunnen maken. Het kunnen innovatieve 
producten zijn, die nog nergens anders gemaakt 
worden, maar ook dat is niet noodzakelijk. 
 Voor internationale handel is het alleen van 
belang dat wij ze relatief beter, sneller of goed-
koper kunnen maken dan de landen waarmee 
we handel drijven. Het hoeven ook niet allemaal 
hightech producten te zijn. Aan efficiënt, maar 
degelijk gemaakte, eenvoudige producten valt 
in Nederland nog steeds een goede boterham 
te verdienen. Het is ook een misverstand om te 
denken dat hightech producten alleen maar in 
bepaalde bedrijfstakken als de consumenten-
elektronica te vinden zijn. Staal, kunststoffen, 
geneesmiddelen, maar ook bloemen zijn in vele 
opzichten hightech. Al eeuwenlang verdient Ne-
derland geld met de verwerking en verkoop van 
producten van een zeer geavanceerde agrarische 
sector. Er is geen enkele reden om aan te nemen 
dat er in die sector niet nog tal van mogelijkhe-
den liggen om processen te verbeteren, produc-
ten te ontwikkelen en nieuwe exportmarkten te 
ontsluiten.
 De Nederlandse industrie van de toekomst 
zal dan ook een sector zijn van permanente 
vernieuwing, die voortdurend nieuwe niches op-
zoekt en creëert. Het is een sector die wel dege-
lijk zelf nog dingen maakt, ook al zullen eenvou-
dige onderdelen dikwijls worden geïmporteerd. 
Het is een sector die producten aanbiedt in 
samenhang met ondersteunende diensten, bij-
voorbeeld fraai kantoormeubilair in combinatie 
met adviezen voor de effectieve inrichting van 
kantoren op basis van inzichten in de arbeids-
organisatie. In ons land zijn de dominante grote 
industriële ondernemingen druk bezig de mas-

saproductie naar goedkopere oorden te verplaat-
sen. Om daar tegenwicht aan te bieden en de 
productiecapaciteit te bewaren die noodzakelijk 
is om hier ook op lange termijn ontwikkeling en 
research te behouden, is een beleid nodig dat de 
voorwaarden schept waaronder grote aantallen 
nieuwe industriële bedrijven tot ontwikkeling 
kunnen komen. 
 Men zou dat een re-industrialisatiebeleid 
kunnen noemen, dat dezelfde rol voor de ken-
niseconomie moet spelen als het industrialisa-
tiebeleid na de Tweede Wereldoorlog voor de 
traditionele industrie deed. 

overheid en ondernemers

Er wordt tegenwoordig weer veel gesproken 
over innovatiebeleid door de overheid. In 2003 
verscheen een beleidsnota en onder de huidige 
regering is een Innovatieplatform opgericht 
dat beleidsmaatregelen ter bevordering van 
innovatie moet initiëren. Het innovatiebeleid 
valt onder de verantwoordelijkheid van het 
Ministerie van Economische Zaken en richt zich 
op de particuliere sector. In feite richt het inno-
vatiebeleid zich bijna nooit direct op innoveren, 
want dat is en blijft een zaak van ondernemers 
en ondernemerschap. De overheid kan, mag en 
wil ondernemers niet sturen, maar hoopt dat ze 
actief zullen zijn in het realiseren van ‘nieuwe 
combinaties’ (de definitie die Schumpeter gaf 
van innovaties) en probeert de voorwaarden te 
creëren waaronder ondernemers actief worden. 
 Dat is niet zo eenvoudig, want er zijn geen 
simpele modellen die aangeven op welke knop-
pen je moet drukken om ondernemerschap te 
bevorderen. In het verleden is wel geprobeerd 
om op basis van projectvoorstellen subsidie te 
geven aan veelbelovende projecten (‘picking 
winners’), maar er is een behoorlijk ambtelijk 
apparaat voor nodig om tot een goede beoorde-
ling van de voorstellen te komen en dan nog 
is de kans groot dat de geselecteerde projecten 
mislukken, omdat de onzekerheid nu eenmaal 
groot is. Bovendien zijn dergelijke subsidies 
strijdig met de gedachte van eerlijke concur-
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rentie. Daarom is vroeger ook wel gewerkt met 
zogenoemde ‘indirect specifieke’ ondersteu-
ning: programma’s die ondersteuning gaven 
aan alle bedrijven die van een nieuwe techno-
logie, bijvoorbeeld micro-elektronica, gebruikt 
maakten. Ook dergelijke programma’s worden 
echter ontsierd door een forse papierwinkel en 
achteraf weet niemand of de bedrijven zonder 
subsidie niet ook in deze technologie hadden 
geïnvesteerd. 
 Aldus ontstaan sterke twijfels over het nut 
van dit soort subsidieprogramma’s en van 
dure instellingen als Senter, waar honderden 
mensen bezig zijn met de administratie van 
die programma’s. Een recent voorbeeld zijn de 
kennisvouchers die door het Innovatieplatform 
bij gebrek aan betere ideeën zijn gelanceerd. Be-
drijven kunnen een aanvraag indienen voor een 
voucher ter waarde van € 7.500, waarmee ze dan 
ergens in de Nederlandse kennisinfrastructuur 
kennis kunnen gaan inkopen. Op die manier is 
een aanzienlijk bedrag versnipperd uitgedeeld, 
waarmee ook weer flink wat ambtenaren bezig 
zijn geweest. Bedrijven hebben het geld natuur-
lijk dankbaar in ontvangst genomen, maar de in-
novativiteitseffecten mogen worden betwijfeld. 
Het spreekt niet voor een ondernemer wanneer 
zijn bedrijf met een dergelijk minimaal bedrag 
plotseling in een hogere versnelling terecht kan 
komen. Dat had hij dan toch al veel eerder op 
eigen kracht kunnen doen. 
 De sociaal-democratie zou zich op het stand-
punt moeten stellen dat al dit soort subsidie-
regelingen voor individuele bedrijven beter 
kunnen worden afgeschaft en het bijbehorende 
beoordelings- en uitkeringsapparaat opgeheven. 
In plaats daarvan zou de overheid zich moeten 
concentreren op die activiteiten die optimale 
voorwaarden scheppen voor innovatie en onder-
nemerschap. Het gaat dan niet om nieuwe acti-
viteiten, maar om bestaand beleid dat met het 
oog op innovatie en kenniseconomie opnieuw 
moet worden doordacht. Het betreft de volgende 
beleidsterreinen:
> Mededingingsbeleid. Nederland begint daar 
mede onder druk van Europese regelgeving 

eindelijk werk van te maken. Dat kan in nieuwe 
bureaucratie ontaarden, maar dat hoeft niet. 
Concurrentie is een belangrijke motor achter in-
novatie en moet bevorderd worden waar dat kan 
en zinvol is (d.w.z. waar innovatie daadwerkelijk 
door concurrentie wordt gestimuleerd). 
> Investeren in onderzoek en onderwijs. De Neder-
landse overheid zou meer moeten investeren in 
fundamenteel onderzoek aan universiteiten en 
instituten. Fundamenteel onderzoek is en blijft 
een belangrijke bron van ideeën voor radicale 
innovaties die nodig zijn om nieuwe markten te 
creëren en te veroveren. Fundamenteel onder-
zoek is ook nodig om het vermogen in stand te 
houden om innovaties en doorbraken die elders 
gerealiseerd worden, snel te begrijpen en over 
te nemen. Er zijn inmiddels allerlei instrumen-
ten ontwikkeld (bijvoorbeeld in de vorm van de 
zogenaamde topinstituten) om dat onderzoek 
beter te richten op gebieden die ook voor het Ne-
derlandse bedrijfsleven interessant zijn.
 Investeren in fundamenteel onderzoek is 
echter niet genoeg. Tussen de resultaten van dat 
onderzoek en de ideeën waar bedrijven com-
mercieel mee aan de gang kunnen, ligt nog een 
enorme kloof (misschien wel zo’n zes tot tien 
jaar onderzoek). Bedrijven zijn onder druk van 
mondiale concurrentie en een overmatige aan-
dacht voor de korte termijn (aandeelhouders-
kapitalisme) veelal niet in staat deze kloof met 
eigen investeringen in research & development te 
overbruggen. Het is daarom noodzakelijk om 
naast en bovenop het fundamenteel onderzoek 
te investeren in toegepast onderzoek aan uni-
versiteiten, hogescholen en kennisinstellingen 
als tno. Daarnaast moet de overheid meer in-
vesteren in onderwijs op alle niveaus. Daarbij 
kan meer rekening worden gehouden met de 
behoeften van het bedrijfsleven, waardoor som-
mige opleidingen minder en andere meer geld 
krijgen. In de volgende paragraaf komen we 
daarop terug.
> ‘Backing the winners’. Er moet een beleid wor-
den ontwikkeld waarin aandacht wordt besteed 
aan de wensen en behoeften van die sectoren 
die al geruime tijd de Nederlandse economie 
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trekken. We noemen dat ‘backing the winners’.6 
Dat is iets heel anders dan ‘picking winners’, 
waarover we hierboven spraken. Hier gaat het 
niet om het subsidiëren van individuele bedrij-
ven, maar om aandacht voor de behoeften van 
sectoren als de chemie, de agro-industrie en de 
transportsector, die van groot belang zijn voor 

de werkgelegenheid, die in staat zijn tot inno-
vatie, maar die weinig aandacht krijgen omdat 
ze er nu eenmaal al zijn. Er is behoefte aan een 
meer expliciet samenhangend en op innovatie 
gericht beleid voor belangrijke sectoren, gericht 
op investeringen in fysieke infrastructuur, op-
leidingen en onderzoeksinstellingen.
> Stimuleren van ondernemerschap. Het betreft 
hier alle maatregelen die het oprichten van 
ondernemingen eenvoudiger maken en vooral 
kleine en middelgrote ondernemingen zo veel 
mogelijk bewegingsvrijheid geven. Er is ruimte 
voor instrumenten als het technostartersfonds, 
waarmee startende ondernemers financiering 
kunnen krijgen zolang er in Nederland onvol-
doende risicokapitaal voorhanden is. Ook de re-
gionale ontwikkelingsmaatschappijen kunnen 
hierbij een rol spelen. Zij hebben meestal meer 
zicht op het lokale bedrijfsleven dan het Mi-
nisterie in Den Haag. Maar de kapitaalmarkt is 
misschien niet eens de belangrijkste bottleneck. 
Regelingen met betrekking tot het in dienst 
nemen en ontslaan van personeel belemmeren 
momenteel de groei van kleine ondernemingen. 
Ook de wijze waarop wij in Nederland met fail-

lissementen omgaan, is niet bevorderlijk voor 
ondernemerschap. Wie eenmaal faalt, kan nau-
welijks rekenen op een tweede kans.
> Een publiek innovatiebeleid, d.w.z. een beleid 
dat zich expliciet richt op die terreinen waarop 
de overheid algemeen aanvaarde taken en ver-
antwoordelijkheden heeft en waarvan zij ook 
inhoudelijke kennis bezit. Het betreft gebieden 
als energievoorziening, milieu, waterbeheer, 
gezondheidszorg, defensie en verkeer. In het 
huidige innovatiebeleid blijven die terreinen 
goeddeels buiten beschouwing, omdat ze tot 
de competentie van andere ministeries dan 
dat van Economische Zaken behoren. Terwijl 
ez een innovatiebeleid voert dat zich niet echt 
op innovatie kán richten, omdat innovatie in 
de particuliere sector nu eenmaal een zaak is 
van ondernemerschap, blijven al die terreinen 
buiten beeld waarop de overheid (in interactie 
met ondernemers) wel degelijk een eigen rol te 
vervullen heeft: als opdrachtgever, als regelge-
ver, als kenner van de materie en als mogelijke 
afnemer. De minister-president zou een derge-
lijk beleid moeten coµrdineren om competentie-
strijd tussen de verschillende vakministeries te 
beslechten. 

keuzes in het onderwijs

Sociaal-democraten hebben altijd veel aandacht 
gehad voor onderwijs, omdat onderwijs mensen 
in staat stelt zich te ontplooien, hen mondig 
maakt en hun deelname aan de democratie be-
vordert. De toegankelijkheid van het onderwijs 
vormt de basis voor een samenleving waarin ie-
dereen kansen krijgt om naar vermogen aan de 
samenleving bij te dragen. Of je veel kunt leren 
moet niet afhangen van het inkomen van je ou-
ders, maar van je eigen inzet en intelligentie. 
 Desondanks hebben ook sociaal-democraten 
in de afgelopen decennia een beleid gesteund 
van aanhoudende bezuinigingen (of nullijnen 
bij stijgende aantallen scholieren) en ontre-
gelende hervormingen in het onderwijs.7 De 
routinisering en deprofessionalisering van het 
werk van hogeropgeleiden, waarover we hierbo-

Nodig is een re-industrialisatie-
beleid dat dezelfde rol voor de 
kenniseconomie speelt als het 
industrialisatiebeleid na de 
Tweede Wereldoorlog deed  
voor de traditionele industrie 
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ven spraken, wordt bevorderd door verschraling 
en kwaliteitsverlies in het hoger onderwijs. De 
‘kenniseconomie’ vraagt op dit moment blijk-
baar niet om meer, maar het is zeer de vraag 
of wij ons daar met het oog op de toekomst bij 
moeten neerleggen. In het havo en vwo zijn 
nieuwe onderwijsvormen ingevoerd die stu-
denten zelfsturend moeten maken, maar die ge-
paard gaan met steeds minder kennisoverdracht 
¬ terwijl scholieren die sociaal minder vaardig 
zijn, buiten de boot dreigen te vallen. 
 In het vmbo en mbo worden scholieren die 
zouden willen uitblinken in praktische vaardig-
heden geconfronteerd met onhaalbare eisen op 
het gebied van algemene vorming. Schaalvergro-
ting heeft daar geleid tot zeer grote instellingen, 
hetgeen slechts weinig besparingen maar wel 
nieuwe bureaucratie en onoverzichtelijkheid 
heeft opgeleverd. In het gehele onderwijssy-
steem is de waardering voor prestaties afgeno-
men. Uitblinken met goede cijfers wordt niet 
beloond. Dat heeft zich zelfs al voortgezet in het 
bedrijfsleven, waar personeelsafdelingen bij 
sollicitaties niet of nauwelijks vragen naar cijfer-
lijsten en andere tekenen van inzet en prestatie-
gerichtheid. 
 Al deze ontwikkelingen zijn niet uitsluitend 
het gevolg van bezuinigingen, maar het is wel 
zeker dat ze alleen te keren zijn door een zeer 
krachtige verruiming van de middelen voor het 
onderwijs en door meer erkenning voor de inzet 
van leerkrachten. 
 In de kenniseconomie zijn niet alleen we-
tenschap en economie nauw met elkaar ver-
weven, maar ook onderwijs en economie. Dat 
heeft implicaties voor het onderwijsbeleid, die 
nog onvoldoende worden onderkend. Om te 
beginnen zou er veel meer aandacht moeten 
worden besteed aan leren op latere leeftijd, 
dikwijls gemotiveerd door de eisen die het 
werk stelt. Er wordt al heel lang gesproken 
over de noodzaak van permanent leren. Het 
initieel onderwijs (het onderwijs in de eerste 
levensfase, voordat men begint met werken 
om in het eigen levensonderhoud te voorzien) 
is niet meer voldoende om een leven lang op 

te teren. Men zal met enige regelmaat moeten 
terugkeren in het onderwijssysteem voor bij-
scholing, omscholing en verdere ontwikkeling. 
Toch proberen we nog steeds om jongeren zo 
lang mogelijk vast te houden binnen het initi-
ele onderwijs. Onderwijsinstellingen worden 
gefinancierd op basis van het aantal diploma’s 

dat zij afgeven: hoe meer, hoe beter. Er worden 
zelfs targets geformuleerd voor het percentage 
van ‘jaargangen’ jongeren dat al in de initiële 
onderwijsfase hoger onderwijs moet hebben 
gevolgd. Het is zeer de vraag of dat verstandig 
is. Zeker als er ook nog minder middelen per 
student beschikbaar zijn, kunnen die targets al-
leen worden gehaald door de eisen die aan stu-
denten gesteld worden, te verlagen. Als we het 
permanent leren serieus willen nemen, moeten 
we de eisen die aan studenten worden gesteld 
op peil houden, mensen eventueel eerder laten 
uitstromen en veel meer tijd en geld steken in 
vervolgopleidingen op latere leeftijd. 
 Interactie tussen economie en onderwijs kan 
ook betekenen dat er vooral wordt geïnvesteerd 
in opleidingen waar behoefte aan bestaat. Het 
is bijvoorbeeld denkbaar dat voor sommige 
universitaire masteropleidingen het aantal 
studieplaatsen waarvoor studiefinanciering 
beschikbaar is, wordt gelimiteerd. De opleiding 
kan uit de geïnteresseerden de besten selecte-
ren. Wie buiten de selectie valt en toch dat vak 
wil studeren kan meedoen tegen betaling van 
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de kostprijs. Een dergelijke aanpak heeft meteen 
tot voordeel dat hoge cijfers en studieprestaties 
weer waarde krijgen. Interactie tussen onder-
wijs en bedrijven is van groot belang in het 
vmbo en mbo. Bedrijven die meedoen zouden 
daarvoor moeten worden beloond in plaats van 
dat ze er geld op toeleggen. In het hbo zou de 
ontwikkeling van onderzoeksactiviteiten in het 
kader van het onderwijs nadrukkelijk in samen-
werking met en in opdracht van het midden- en 
kleinbedrijf moeten plaatsvinden. 
 In de kenniseconomie betekent meer in-
vesteren in onderwijs dus niet dat er ongericht 
steeds meer geld naar onderwijs gaat. Er zullen 
soms moeilijke keuzes moeten worden ge-
maakt. Als er een groot tekort is aan vaklieden, 
dan moeten bijvoorbeeld de vakopleidingen 
aantrekkelijk worden gemaakt, desnoods ten 
koste van masteropleidingen aan universiteiten.

sociaal-democratische dilemma’s 

In het voorgaande heb ik gepleit voor de vol-
gende zwaartepunten in het beleid met betrek-
king tot innovatie en kenniseconomie: 
>  investeer meer in onderzoek aan universi-

teiten en hogescholen en zorg waar mogelijk 
voor interactie met het bedrijfsleven;

>  schaf innovatieprogramma’s die subsidies 
geven aan individuele bedrijven af;

>  ontwikkel een samenhangend innovatiebe-
leid voor de publieke taken op het gebied van 
milieu, verkeer, energie, gezondheid, defen-
sie, etc. en geef de minister-president een 
duidelijke, coµrdinerende rol;

>  ontwikkel in overleg met betrokkenen een 
sectorbeleid, dat de succesvolle sectoren van 
de Nederlandse economie de ondersteuning 
(infrastructuur, onderwijs en onderzoek) 
geeft die ze verdienen;

>  ontwikkel een re-industrialisatiebeleid ge-
richt op vernieuwing van de industrie met 
nadruk op ondernemerschap;

>  investeer meer in onderwijs op alle niveaus, 
in wisselwerking met de eisen van de eco-
nomie.

Beleidsontwikkeling langs deze lijnen zal niet 
altijd meevallen. Sociaal-democraten worden 
met verschillende dilemma’s geconfronteerd. In 
de eerste plaats staat de noodzaak van structuur-
verandering, innovatie en ondernemerschap 
in een aantal opzichten op gespannen voet met 
de verworvenheden van de sociale zekerheid ¬ 
een spanning die alleen maar versterkt wordt 
door de internationalisering van de economie 
en de toestroom van migranten. Sociaal-demo-
craten moeten naar mogelijkheden zoeken om 
sociale zekerheid een nieuwe betekenis te geven 
temidden van alle dynamiek.8 Versoepeling van 
het ontslagrecht bijvoorbeeld in ruil voor gega-
randeerde ontslagpremies die oplopen met het 
aantal dienstjaren.
 In de tweede plaats bestaat er een spanning 
tussen de wens om maatschappelijke problemen 
aan te pakken via centrale regelgeving en de 
noodzaak om complexe problemen decentraal 
op te lossen. Sociaal-democraten zouden wegen 
moeten vinden om mensen de ruimte te geven 
problemen zelf en lokaal op te lossen zonder dat 
daardoor grote ongelijkheid ontstaat en sociaal 
zwakken buiten de boot vallen. 
 In de derde plaats is er de spanning tussen de 
wens om mondige, professionele en onderne-
mende werknemers een centrale plaats te geven 
in de onderneming en de druk om de macht van 
aandeelhouders te vergroten en veel aandacht 
te schenken aan de korte-termijnrendementen 
voor beleggers. Sociaal-democraten pleiten voor 
een ‘stakeholderkapitalisme’, waarin investeren 
in medewerkers en in groei op lange termijn 
centraal staan.
 En ten slotte is er de spanning tussen de ver-
eisten om mee te kunnen doen in de kenniseco-
nomie en de beperkte werk- en leervermogens 
van een deel van de bevolking. Sociaal-demo-
craten zijn allergisch voor processen van uit-
sluiting, of dat nu gebeurt op basis van eigen-
dom, opleiding, intelligentie of creativiteit.  
Ze zijn ervan overtuigd dat de kennisecono-
mie in Nederland eigenlijk alleen maar van de 
grond kan komen wanneer hij sociaal en demo-
cratisch is.
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Trude Maas, Frans Becker en 
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eindresultaat. 
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Over de auteur  Remko van Broekhoven is politicoloog. 
Hij werkt aan een boek over de sociale samenleving 
als alternatief voor fundamentalisme en neoliberale 
globalisering

Noten  zie pagina 80

Van smalle marges  
tot brede lanen
Het belang van linkse samenwerking 

Nu de peilingen uitwijzen dat de populariteit van Balkenende-ii tot grote 
diepten is gezakt, klinkt de oproep tot nauwe samenwerking ‘op links’ 
krachtiger dan voorheen. Remko van Broekhoven sluit zich aan bij dit geluid. 
Hij pleit voor niets minder dan een radicale ‘Doorbraak’, ‘… een alternatief 
voor een maatschappijmodel dat simpelweg niet de maat van mens en 
milieu respecteert, een antwoord op elites die zich toeëigenen wat ze de rest 
ontzeggen, een uitweg uit onze eigen bekrompenheid en egoïsme.’

remko van broekhoven

Voor de vierde keer in zijn leven probeerde Sal-
vador Allende zich in 1970 te laten verkiezen tot 
president van Chili. Zijn tegenstander: de chris-
ten-democraat Frei, die de steun genoot van Chi-
li’s rijken, de middenklasse en niet te vergeten 
de vs. Een van de christen-democratische leuzen 
luidde: ‘Onder Frei krijgen de armen te eten’. 
De linkse alliantie rond Allende antwoordde: 
‘Onder Allende zullen er geen armen meer zijn’. 
Drie jaar lang mocht de ditmaal succesvolle 
socialist proberen om deze en andere revolutio-
naire pretenties te realiseren. Toen beëindigde 
een staatsgreep het ongehoorde experiment dat 

marxisme, democratie en geweldloosheid had 
trachten te verenigen. En alsnog leek Allendes 
geestverwant Joop den Uyl gelijk te krijgen, met 
de nadruk die hij in datzelfde jaar 1970 legde op 
‘de smalle marge van democratische politiek’.1

 Onder Pinochet zouden de armen niet alleen 
vertrouwd weinig te eten hebben, ze hadden nu 
ook niets meer te zeggen. Drieduizend Chilenen 
werden vermoord, miljoenen anderen kregen 
een dictatoriaal dieet voorgeschreven van lage 
lonen, hoge winsten en veel, heel veel repressie. 
Dat alles is een tragedie op zichzelf, die boven-
dien gedeeltelijk het gevolg was van linkse over-
moed en onenigheid.
 In dit artikel draait het om de wijze waarop 
in Nederland aan het begin van de 21e eeuw een 
evenwicht te vinden valt tussen stappen en 
sprong, matiging en radicaliteit, hervorming en 
¬ jawel ¬ revolutie. Het is een pleidooi voor 
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een alternatief akkoord van de drie linkse par-
tijen, gedragen door een buitenparlementaire 
beweging en binnen bereik gebracht door de 
vele kiezers die nu nog zweven, thuisblijven of 
tegen hun eigen gevoel in op rechts zijn beland. 

problemen

Maar laten we voordat we voluit en met open 
ogen aan het dromen slaan, eerst stilstaan bij 
de vraag waarom zo’n alternatief noodzakelijk 
is. Het antwoord: Nederland mag dan in al zijn 
vrijheid en rijkdom het Wassenaar van deze 
wereld zijn, het maakt deel uit van een mondiale 
maatschappij waarin bittere armoede voortbe-
staat, de natuur ten onder gaat en solidariteit 
gaandeweg verdwijnt. Problemen die ook hier 
door velen worden gevoeld en die op een dag 
voor iedereen onontkoombaar zullen blijken. 
Problemen, tot slot, die steeds sterker de vraag 
oproepen of ze wel oplosbaar zijn binnen de be-
staande kaders. Met het huidige beleid van vrije-
marktfundamentalisten en bekeerde socialisten 
lijken ze hoe dan ook niet te verdwijnen. In de 
confrontatie met tastbare crises is de schreeuwe-
rige overmacht van rechts slechts schijn. 
 Links op zijn beurt lijkt bevangen door een 
overmaat aan bescheidenheid die misschien 
begrijpelijk is na de maakbaarheidsfantasieën 
en totalitaire misbaksels van weleer, maar die 
absoluut ontoereikend blijft, willen we echt 
een betere samenleving realiseren. Dat is des te 
opmerkelijker nu uitgerekend de neoconserva-
tieven rond Bush als revolutionaire idealisten 
opereren ¬ of poseren ¬ en in Nederland na 
Fortuyn vandaag Wilders zich aandient als de 
man met Een Radicaal Verhaal. En het is des te 
triester, omdat de tekortkomingen van McWorld 
en zijn Nederlandse filiaal in de richting wijzen 
van een stevige hervorming van of zelfs een uit-
weg uit het kapitalisme. De kunst is de alterna-
tieven van links op elkaar af te stemmen, via een 
programma dat gedurfde dromen van gepaste 
stappen voorziet. 
 Het startpunt van zo’n alternatief akkoord 
van PvdA, sp en GroenLinks zou een gevoel van 

urgentie dienen te zijn. Geen opiniepeiling-
gestuurde zoektocht dus naar ‘issues’ waarop 
gemakkelijk ‘gescoord’ kan worden en al even-
min ingevroren standpunten die na maanden 
moeizaam onderhandelen als een lauw compro-
mis worden opgediend, maar het besef dat links 
nooit zal regeren als het niet eerst tot eenheid 
komt en ¬ veel belangrijker nog ¬ het bewust-
zijn dat sommige problemen zó ernstig zijn dat 
hun aanpak prioriteit verdient boven wat verder 
nog van importantie is.

 Ik onderscheid vijf fundamentele problemen: 
de vernietiging van het milieu, ofwel de natuur-
armoede die de hele mensheid raakt; de absolute 
armoede waarin ruim een miljard wereldbewo-
ners leeft; de relatieve armoede waarin honderd-
duizenden Nederlanders zich bevinden; de wijze 
waarop groepen mensen tegen elkaar worden 
opgezet om etnische en religieuze redenen; en 
de machteloosheid die zowel bestuurders als 
bestuurden uitstralen, geconfronteerd met glo-
balisering. Vijf crises die niet alleen miljoenen 
individuen het leven zuur of zelfs stuk maken, 
maar die ook hele samenlevingen bedreigen, 
inclusief de onze. 

beginselen

Wil je voorkomen dat je slechts marginale repa-
raties presenteert voor deze problemen, dan is 
een positieve en samenhangende visie vereist 
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op een sociale samenleving die in de bestaande 
wortelt, maar er ook voorbij reikt. Om met het 
beginselprogramma van GroenLinks te spreken: 
‘een leefbaar milieu en herstel van het ecologisch 
evenwicht, in het besef dat natuurlijke hulp-
bronnen eindig zijn; een rechtvaardigere verde-
ling van macht, kennis, bezit, arbeid en inko-
men, zowel in Nederland als op wereldschaal.’2 
We herkennen ¬ in geamendeerde vorm ¬ 
Den Uyls befaamde ‘spreiding van inkomen, 
kennis en macht’, een streven dat anno 2005 een 
grandioze comeback verdient, nu de ongelijkheid 
nationaal en mondiaal nog verscherpt is. 
 De sp bepleit in haar Heel de mens eveneens 
een ‘duurzame’ en ‘eerlijke delende’ maatschap-
pij. Voor alle duidelijkheid benadrukt de partij 
in deze Kernvisie ook het essentiële verschil met 
een kapitalistisch ‘Brutopia’, evenals het feit dat 
uiteindelijk een mondiale aanpak geboden is: 
‘Via internationale verdragen moet de wereld-
wijde wedloop om de goedkoopste arbeidskrach-
ten en de “gunstigste” belastingtarieven worden 
beëindigd.’3

 De PvdA ten slotte biedt in haar Beginselmani-
fest uit januari van dit jaar een eigen update van 
Den Uyls gedachtengoed waar ze spreekt over 
‘het bieden van kansen, de spreiding van macht 
en inkomen en het investeren in kennis’. ‘Selec-
tieve en duurzame groei’ en ‘een gemengde eco-
nomische orde’ worden genoemd als alternatief 
voor een samenleving waarin ‘de lasten van onze 
economische groei worden afgewenteld op ont-
wikkelingslanden en toekomstige generaties’.4 
 Zou het te veel gevraagd zijn van de linkse 
drie om, met inachtneming van hun onderlinge 
verschillen, op basis van dergelijke overeenkom-
sten tot een gedeelde visie te komen op het Ne-
derland dat ze samen dromen? Zo zouden zich 
de contouren aftekenen van een natie die bin-
nen en buiten de eigen grenzen welvaart helpt 
herverdelen, haar economie duurzaam maakt 
en haar burgers inspireert tot gezamenlijke 
actie, wat ook hun afkomst of geloof mag zijn. 
Zo’n Nederland zou, veel beter dan het huidige, 
in staat zijn te antwoorden op de uitdagingen 
van deze eeuw (de eerder geschetste crises, maar 

ook de noodzakelijke hervorming van de verzor-
gingsstaat of de opkomst van China en India als 
concurrerende economieën) ¬ niet in de laatste 
plaats als we samenwerking zoeken met de mil-
joenen mensen in andere landen die evenzeer 
beseffen dat de sociale samenleving van de toe-
komst alleen mondiaal kan worden gerealiseerd. 

voorstellen

Maar eerst zetten we stapjes binnen de af-
zienbare termijn van vier jaar. Ik doe enkele 
voorzetten, vanuit de meest recente verkie-
zingsprogramma’s van de drie partijen. Op het 
vlak van milieubehoud: invoering van de ecotax 
voor grootverbruikers en investering van de op-
brengst ervan in milieuvriendelijke technologie. 
Op het vlak van internationale armoedebestrij-
ding: verhoging van het budget voor ontwik-

kelingssamenwerking tot 1% van het Bruto Na-
tionaal Product. Op het vlak van de herverdeling 
van inkomen in Nederland: een ‘kleptocraten-
tax’ voor graaiers aan de top, verhoging van lage 
lonen zoals die bijvoorbeeld in de zorg worden 
betaald en invoering van een basisverzekering 
voor alle noodzakelijke gezondheidszorg, waar-
bij de premie met het inkomen stijgt. Op het 
vlak van de solidariteit: een even resolute aanpak 
van discriminatie als van terreur en een positief 
focus op de gezamenlijke aanpak van gezamen-
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lijke problemen. En op het vlak van democratie: 
nu even geen cosmetische vernieuwingen, maar 
‘een alternatief dat de kiezer het besef geeft dat 
hij door te stemmen ook iets aan de machtsver-
houdingen kan veranderen’.5 

 Zo’n alternatief vertegenwoordigt een breuk 
met hetgeen achtereenvolgende kabinetten 
sinds 1977 hebben gepresteerd en vooral met 
wat Balkenende & co zo imposant impopulair 
heeft gemaakt. Het zal zeker tegenstand oproe-
pen, veel meer nog dan Den Uyl destijds oogstte 
bij Wiegel, De Telegraaf en ‘de mensen in het 
land’. Geen ramp, zolang polarisatie de com-
municatie met het gros van de bevolking maar 
niet verhindert. Wel dringt zich de vraag op wat 
eigenlijk het noodzakelijke verschil wordt met 
Keerpunt 1972, het gezamenlijke verkiezingspro-
gramma van PvdA, d66 en ppr uit 1972. Er zijn 
immers drieëndertig jaar verstreken waarin 
niet alleen Den Uyl, maar ook linkse leiders 
elders in de wereld hun tanden stukbeten op de 
weerbarstige werkelijkheid en waarin het falen 
van dwangmatig socialisme de deugden van 
een flinke dosis sociaal-liberalisme aan het licht 
heeft gebracht. Het klassieke linkse verhaal zal 
plaats moeten maken voor een radicaal maar 
modern alternatief: een dat een evenwicht vindt 
tussen markt en overheid, individualisme en 

schaalvergroting, sociale verworvenheden en 
economische competitiviteit. Anders dan in 
1972, bestaat nu in Nederland de kans dat een 
progressief programma het bijpassende kabinet 
krijgt. Want moest destijds met twee christen-
democratische partijen worden samengewerkt 
en gold ook d66 als een van de linkse drie, anno 
2005 ligt een onvervalst linkse meerderheid in 
het verschiet. Of niet?

kiezers

De recente campagne rond het referendum over 
de Europese Grondwet waarin links ouderwets 
verdeeld optrad, lijkt de uitzondering op een 
inmiddels ontstane regel: dat de drie linkse 
partijen aan dezelfde kant staan en zelfs samen 
optrekken. Ze heeft ten overvloede verduidelijkt 
dat er wezenlijke verschillen bestaan tussen met 
name sp en PvdA. Waarom dan zouden beide 
partijen met GroenLinks tot samenwerking ko-
men en dat al vóór de verkiezingen?
 Los van de eerder geschetste urgentie van 
bepaalde grote problemen of de kans om lang ge-
koesterde linkse idealen te realiseren, ligt er voor 
de drie partijen een electoraal belang. Een PvdA 
die opnieuw in zee moet met cda, d66 of vvd 
zal een akkoord kunnen sluiten op details, maar 
dient progressieve prioriteiten eens te meer naar 
de verre toekomst te verwijzen. Het gevolg zal 
zijn dat menig linkse kiezer de volgende keer 
zijn stem maar weer als straf hanteert en over-
stapt naar GroenLinks of sp. Op hun beurt zullen 
deze twee partijen merken dat zij bij verkiezin-
gen de PvdA wel stemmen afhandig kunnen ma-
ken, maar hiermee zelf geen regeringsmacht ver-
overen. De progressieve kiezer is gebaat bij een 
uitweg uit het dilemma dat al decennia heerst: de 
keuze tussen een potentiële regeringspartij die 
beloften voor compromissen inruilt en een irre-
alistische principepartij die precies weet hoe het 
moet, maar dat alternatief nooit realiseert.
 De niet per se ‘linkse’ maar wel progressieve 
kiezersgroep is groter dan ooit. In recente peilin-
gen schommelen de drie linkse partijen samen 
steeds rond de zeventig zetels, onlangs stonden 

De progressieve kiezer is gebaat  
bij een uitweg uit het aloude 
dilemma: de keuze tussen een 
potentiële regeringspartij die 
beloften voor compromissen 
inruilt en een irrealistische 
principepartij die precies weet hoe 
het moet, maar dat alternatief 
nooit realiseert 
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zij zelfs voor het eerst op tachtig zetels. Gezien 
het feit dat ongeveer een derde van het electoraat 
permanent op drift is en ‘zweeft’, moet het mo-
gelijk zijn een nog grotere virtuele meerderheid 
tot een echte te maken wanneer sp, GroenLinks 
en PvdA gezamenlijk de verkiezingen ingaan. 

Dat veronderstelt wel dat deze partijen een 
akkoord presenteren waarin ze zelfverzekerd 
uitgaan van de eigen visies en deze tegelijker-
tijd verbinden met de verwachtingen van grote 
groepen Nederlanders die zich helemaal niet 
als links beschouwen. Fortuyn heeft laten zien 
dat je zelfs vanuit het niets zesentwintig zetels 
veroveren kunt, dat je dit ook in ‘gematigd’ Ne-
derland kunt doen met een radicale boodschap 
en dat emoties uiteindelijk voor veel kiezers de 
doorslag geven. Waarom zou links dan niet te-
rugkeren naar zijn wortels en in de beste traditie 
van Domela Nieuwenhuis en Joop den Uyl hoofd 
én hart beroeren? 

protest

Er is natuurlijk, naast het inhoudelijke politieke 
verschil, één belangrijk onderscheid tussen een 
radicaal akkoord van links en de succesformule 
van Fortuyn. Hier spreken we over drie partijen 
die al jaren in het parlement zitten en die ¬ 
vaak huns ondanks ¬ deel zijn gaan uitmaken 
van het politieke establishment. Dat zal je niet 

snel een proteststem opleveren van wie ‘Den 
Haag’ verafschuwt.
 Het goede nieuws is dat die stem ook niet no-
dig is. De Doorbraak waar ik hier op doel, is geen 
nee-stem tegen ‘de politiek’, maar een positief pro-
test dat beter gericht en in wezen ook op een ge-
zonde manier radicaler is: een alternatief voor een 
maatschappijmodel dat simpelweg niet de maat 
van mens en milieu respecteert, een antwoord 
ook op elites die zich toeëigenen wat ze de rest 
ontzeggen, een uitweg, tot slot, uit onze eigen be-
krompenheid en egoïsme. Ik ben ervan overtuigd 
dat velen die beschaamd zwegen of beschaafd 
maar zachtjes spraken in de gekte na de moorden 
op Fortuyn en Van Gogh, in plaats van er luidkeels 
en lukraak op los te kakelen zoals vele anderen, 
ditmaal bereid zijn hun stem te gebruiken. Als de 
term niet al ooit door een misdadige Amerikaanse 
president bezoedeld was, zou je je hoop bijna ves-
tigen op een ‘zwijgende meerderheid’.
 Nog één punt is van belang, waar het gaat om 
de haalbaarheid van een Doorbraak tussen nu en 
2007. Zoals een spits slechts scoren kan dankzij 
de aanvoer die hij van achteruit of vanuit de 
flanken krijgt, zo zal links vanuit het Torentje 
slechts werkelijk zaken kunnen veranderen, 
wanneer het steun van buiten het Binnenhof 
ontvangt. Het gaat dan naast de stem van een 
electorale meerderheid om een sociale beweging 
die nu al bestaat, maar waarvan de onderdelen 
veel beter zouden moeten samenwerken. Green-
peace, Milieudefensie en Natuur & Milieu; fnv, 
cnv en belangenverenigingen van werklozen; 
Novib, Solidaridad en Hivos: stuk voor stuk zou-
den zij kunnen meedenken over een alternatief 
links akkoord. Ze zouden een buitenparlemen-
taire beweging kunnen vormen die er indien 
nodig voor in actie komt. Is zo’n beweging die 
druk zet op the powers that be achter en rond het 
Binnenhof er niet, dan loopt een linkse regering 
het riante risico slechts te mogen optreden als 
conciërge bij de crises van het systeem. Gevoegd 
bij een spiraal van overdreven verwachtingen en 
overtrokken beloftes, garandeert dit een neder-
laag in de volgende verkiezingen en ¬ veel be-
langrijker nog ¬ de definitieve machteloosheid.

Zoals een spits slechts scoren kan 
dankzij de aanvoer die hij van 
achteruit of vanuit de flanken 
krijgt, zo zal links vanuit het 
Torentje slechts werkelijk zaken 
kunnen veranderen, wanneer het 
steun van buiten het Binnenhof 
ontvangt
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Noten

1 Inzicht en uitzicht. Opstellen over 
Economie en Politiek. J.M. den 
Uyl, 1978. (p. 145)

2 Uitgangspunten van Groenlinkse 
politiek, 1992. Idealen - Uitgangs-
punten, december 1991.

3 Heel de mens. Kernvisie van de sp, 
vastgesteld door het 9e congres 

op 18 december 1999.
4 Beginselmanifest Partij van de Ar-

beid, januari 2005.
5 Idem.

 Uit Latijns-Amerika kwam onlangs nog een 
voorbeeld van hoe het anders kan: daar dwong 
de progressieve regering-Kirchner in Argenti-
nië, gesteund door een massale consumenten-
boycot, ‘onze eigen’ gigant Shell zijn prijzen te 
verlagen. Dat nu is mogelijk wanneer een rege-
ring ook ná de verkiezingen nog steunt op een 
meerderheid van de bevolking en deze meerder-
heid zich bovendien via buitenparlementaire 
actie profileert.

vrijheid

Bijna dertig jaar zijn verstreken sinds het 
eerste en enige kabinet-Den Uyl verdween en 
zijn naamgever een tikkeltje bitter wees op 
de ‘smalle marges’ waarover hij al eerder ge-

schreven had. Dertig jaar waarin rechts binnen 
en buiten Nederland het initiatief herwon en 
behield. Tot op de dag van vandaag bepaalt het 
de agenda. In werkelijkheid is de rechtse over-
macht wankel en zijn er kansen te over voor een 
Doorbraak.
 Vlak voordat hij omkwam in het Moneda- 
paleis, die dinsdag 11 september 1973, zei Allende 
iets wat door een radiostation werd opgevangen 
en voor de eeuwigheid vastgelegd: ‘Eerder vroe-
ger dan later zullen zich opnieuw de brede lanen 
openen die de vrije mens bewandelt, onderweg 
in de opbouw van een betere samenleving.’ Ik 
vermoed dat ergens in de hemel Joop den Uyl 
met een knorrig knikje het laatste woord aan 
Salvador Allende gunt. 

Remko van Broekhoven  Van smalle marges tot brede lanen
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Over de auteur  Ad Melkert is lid van de PvdA. Hij 
woont en werkt in de vs

Het ‘intelligent design’ 
van de revolutie van Bush 
What’s the matter with Kansas? How Conservatives won the heart of America
Thomas Frank, Metropolitan, New York 2004

ad melkert

De herverkiezing van president Bush hebben 
velen ervaren als een bezegeling van de conser-
vatieve revolutie die bijna vijfentwintig jaar na 
Ronald Reagan haar voorlopig hoogtepunt heeft 
beleefd in de zegetocht van de moral values. Voor 
en na de verkiezingsdatum van 2 november 
2004 verscheen een stortvloed aan literatuur die 
doorgaans ¬ geheel naar de eisen van het media-
tijdperk ¬ meer de uitersten van dan de over-
eenkomsten binnen het spectrum van maat-
schappij en politiek belicht. In die categorie past 
ook de pelgrimstocht die de journalist Thomas 
Frank vorig jaar ondernam naar zijn geboorte-
grond in Kansas, in een wanhopige poging te 
begrijpen waarom kiezers stemmen op een par-
tij die allesbehalve hun sociale en economische 
belangen vertegenwoordigt. ‘How conservatives 
won the heart of America’ is de rode draad in zijn 
verkenning naar wat hij noemt ‘the backlash’, 
dat wil zeggen: het terugrollen van de progres-
sieve (liberal) waarden die in de jaren zestig en 
zeventig dominant waren in maatschappij, me-
dia en politiek. Hoe Amerikaans de fenomenen 
die hij beschrijft ook zijn, de kernvraag is er een 
die ook in Europa met name sociaal-democraten 
hoofdpijn bezorgt.


‘God, guts and guns’

Hoe kwam Frank in Kansas terecht? Die staat 
is ondanks zijn gigantische landbouwproduc-
tie en enorme vliegtuigindustrie een van de 
armste gebieden van de vs, gekenmerkt door 
het fenomeen van verdwijnende stadjes op het 
platteland en toenemende werkloosheid in de 
industrie. Het is ook in overweldigende mate 
‘Bush-country’ en, bovendien, een staat met een 
kleurrijke politieke geschiedenis. In de tweede 
helft van de negentiende eeuw ontsproten daar 
verschillende vooruitstrevende bewegingen, 
waaronder die van de Populists die onder meer 
landbouwregulering, staatseigendom van spoor-
wegen en een progressieve inkomstenbelasting 
bepleitten. Het waren bescheiden amende-
menten op de orthodoxie van de vrije markt, 
waartegen de Republikeinen zich schrap zetten 
door middel van het in 1896 gepubliceerde es-
say What’s the Matter with Kansas. Daarin werd 
door W. A. White de ‘gewone man’ ten voorbeeld 
gesteld aan de opkomende witte-boordenelite: 
‘ordinary clodhoppers’ tegenover ‘white shirts 
and brains’. De later dat jaar gekozen president 
McKinley maakte er dankbaar gebruik van in 
zijn campagne.
 Hoewel de uitgave onder dezelfde titel in 
2005 uit de tegenovergestelde hoek komt, is er 



s& d  7 / 8  |  20 0 5

82

een verbluffende overeenkomst. Ook nu zijn 
het de Republikeinen die in hun retoriek appel-
leren aan de ‘faith of the hardworking common 
people of the heartland’ versus ‘the wealthy, 
pampered, arrogant elite that lives as far as it can 
from real Americans’. Op de golven van de steun 
die ze van de werkende klasse hebben gekregen 
¬ aldus Frank ¬ hebben ze vervolgens hun 
agenda doorgevoerd die de inkomensverschillen 
tot negentiende-eeuwse patronen heeft terug-
gebracht: ‘It is a working-class movement that 
has done incalculable, historic harm to working-
class people’.
 Talloos zijn de voorbeelden waarin religi-
euze scherpslijperij de scheidslijn markeert 
tussen patriots en liberals. Onder niet aflatende 
aanroeping van God hebben de Republikeinen 
zich meester gemaakt van een agenda (abortus, 
kloontherapie, homohuwelijk, vervolging van 
christenen of seksslavernij in derdewereldlan-
den) die als belangrijkste kenmerk heeft dat ze 
ver afstaat van de eigen levenservaring van ver-
reweg de meeste mensen. Maar tegelijkertijd 
binden deze thema’s mensen in hun veront-
waardiging, onzekerheid of afkeer van politiek. 
Dezelfde afkeer die ze vatbaar maakt voor de 
ontmanteling van de staat, om te beginnen met 
alle vormen van belasting. Het is de paradox van 
de behoefte aan een bijna totalitaire staatsinter-
ventie als bescherming tegen morele dreiging, 
waaronder begrepen het islamitisch terrorisme; 
en een bijna afwezige overheid op de markt van 
kapitaal, arbeid en bezitsvrijheid, met inbegrip 
van het recht op zelfverdediging: ‘God, guts and 
guns’. Langs die lijn van denken zijn de witte 
boorden, de intellectuelen en professionele 
belangenbehartigers de tegenstanders van de 
gewone man. 
 Franks conclusie is dat de Republikeinen heb-
ben begrepen dat veel kiezers minder willen wor-
den aangesproken op hun sociale positie en des te 
meer op hun leefstijl en overtuiging: ‘where one 
shops and how one prays’. Zo treedt ‘authentici-
teit’ in de plaats van ‘klassenbewustzijn’ en kan 
het belang worden verklaard van de perceptie dat 
Bush veel dichter bij het ‘barbecue and beer’-ge-

voel stond dan de (wijn drinkende) Kerry, hoewel 
de twee een elitaire achtergrond aan de oostkust 
delen. Bush kreeg daardoor de ruimte onbekom-
merd de agenda van het grote bedrijfsleven te die-
nen, want: ‘The leaders of the backlash may talk 
Christ, but they walk corporate’. 
 Vervolgens verwijt hij met name de Democra-
tic Leadership Council ¬ de denkers achter Clin-
ton en Gore ¬ dat ze zich meer in de slipstream 
van de conservatieven hebben laten meezuigen 
dan dat ze een aantrekkelijk alternatief hebben 
geboden. En hij constateert dat Kerry grote fi-
nanciers te vriend heeft gehouden om met een 
net zo volle verkiezingskas zijn campagne te 
kunnen voeren als Bush. Al met al is het denk-
baar geworden dat in de toekomst de keuze voor 
de Amerikanen zich zal vernauwen tot of (in 
hun eigen partij vermaledijde) gematigde Repu-
blikeinen of de conservatieve hardcore. 


Kanttekeningen

Het knappe van veel Amerikaanse politieke lite-
ratuur en retoriek zoals het boek van Frank is dat 
er op het eerste gezicht veel overtuigingskracht 
van uitgaat. Hoe breed gedragen die is of zal zijn 
is om een aantal redenen nog maar de vraag.
 De eerste is het feit dat de revolutionaire golf 
die vooral na ‘9/11’ grote hoogten bereikte, in 
feite al de derde poging is die in de afgelopen 
vijfentwintig jaar is ondernomen. Reagan zette 
de toon in de jaren tachtig en Gingrich (die de 
Democraten wegzette als ‘de vijand van de nor-
male Amerikanen’) trachtte de federale bureau-
cratie te breken. Beide golven hebben zeker hun 
sporen nagelaten, op zijn minst als tegenwicht 
tegen de welfare-doorbraak onder Johnson en de 
global agendasetting onder Carter en later Clin-
ton. Maar Amerika is gebogen zonder te barsten 
onder de vooral verbaal vaak formidabele druk.
  De tweede reden is dat ook al op grond van 
de feiten de moral values-winst van Bush in 2004 
moet worden gerelativeerd. Weliswaar bleef hij 
in stemmenaantal (dit keer) duidelijk voor, maar 
de beslissing in het electoral college hing om niet 
meer dan circa 100.000 stemmen in Ohio bij een 
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niet veel minder dubieuze verkiezingsorganisa-
tie dan in Florida in 2000, toen Gore via de Op-
perrechters naar huis werd gestuurd.
   Ten derde stuitten prominente Republikei-
nen slechts luttele weken na de triomfalistische 
inauguratiespeech op 20 januari op twee belang-
rijke fronten op massieve electorale weerstand. 
Eerst bij hun poging de dood van comapatiënte 
Schiavo tot ideologisch symbool van de natie te 
maken en vervolgens bij hun stormloop op het 
collectieve pensioenstelsel (social security) dat bij 
veel middenklassers de vraag heeft doen rijzen 
of ze met individuele rekeningen in de toekomst 
op dezelfde inkomenszekerheid zullen mogen 
rekenen. 
 Niet in de laatste plaats dwingt de toestand 
in de wereld tot nieuwe prioriteiten. Het lijkt 
nog slechts een kwestie van tijd voordat een 
meerderheid van de bevolking het leger terug-
getrokken wil zien uit Irak. En daarnaast is er 
toenemende zorg (en verontwaardiging) over 
de economische betrekkingen met China: na de 
onrust over outsourcing en banenverlies gaat het 
nu om pogingen van een Chinees staatsbedrijf 
om de Amerikaanse energieproducent Unocal in 
handen te krijgen. En onder de oppervlakte van 
behoorlijke economische groei sluimeren doem-
scenario’s van olieprijsstijging, handelstekort, 
dollarkoers en mogelijke kredietimplosie.
 Ten slotte is Frank ook onzorgvuldig in de 
onderbouwing van cruciale feiten. Het is zeker 
fascinerend om de ideologische strijd in Kansas 
op de voet te volgen; maar het is ook waar dat 
deze staat sinds 1932 geen Democraat naar de Se-
naat heeft gestuurd, waardoor de kracht van de 
waarschuwing voor Amerika en de wereld wordt 
gerelativeerd. En wanneer hij de Democraten 
verwijt de vakbonden uit het oog en het hart te 
verliezen heeft hij misschien een punt (hoewel 
zij zich op handelsgebied meer protectionis-
tisch plegen op te stellen, juist om de bonden te 
plezieren). Maar tegelijkertijd stelt hij vast dat 
de georganiseerde arbeid in de private sector is 
teruggelopen van 38% in de jaren vijftig tot 9% 
nu en het gaat werkelijk ver om dat de Democra-
tische partij in de schoenen te schuiven. 


Kijken naar Kansas

Wat overeind blijft is een aantal rake waarne-
mingen over de diepte van de revolutie die een 
aanzienlijk aantal conservatieven nastreeft. De 
meest vérstrekkende vond ik die over de rol van 
media en cultuur. De enorme dominantie van 
de commercie over stijl en inhoud van radio, tv 
en internet heeft twee belangrijke effecten. Aan 
de ene kant ergert de achterban van de backlash 
zich aan de opdringerigheid van de beter gekap-
ten en gebekten ‘in a media world where what 
people shout overshadows what they actually 
do’. Aan de andere kant hebben de commerciële 
cultuur en de backlash met elkaar gemeen dat 
het sociale en economische uit het zicht verdwij-
nen en plaatsmaken voor het dagelijkse van het 
menselijke drama of de vluchtige illusie. 
 Ook fundamenteel is de verklaring waarom 
conservatieven wegkomen met een overheids-
tekort dat de fantasieën van menig Keynesiaan 
verre overtreft. Aan de Universiteit van Kansas 
werd opgetekend: ‘If we’re $ 700 million in the 
red, we’ll just have to cut $ 700 million, and go-
vernment will just have to do less bad things.’ De 
terugdringing van de staat ¬ met uitzondering 
van homeland security ¬ blijft het ideologische 
doel bij uitstek.
 Het derde uitroepteken plaats ik bij de promi-
nente rol die de strijd tegen de evolutieleer zich 
gaandeweg heeft weten te veroveren. In 1999 be-
sliste Kansas’ State Board of Education om verwij-
zingen naar de macro-evolutie en naar het tijd-
perk van het ontstaan van de aarde te schrappen 
uit de eindtermen voor het vak science. Een actie 
die past in het patroon van anti-intellectualisme, 
waarbij experts als dogmatisch worden ge-
brandmerkt in een poging de wereld op zijn kop 
te zetten. Het aanwakkeren van het Intelligent 
Design-debat leidt vooral tot versteviging van de 
binding met de achterban die zich hierdoor voelt 
aangesproken als sociale klasse ¬ ongeacht hun 
feitelijke sociale omstandigheden.
 Deze drie fenomenen ¬ de commercialise-
ring van de cultuur; de verdere terugdringing 
van de staat; en de ideologische contra-expertise-
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beweging ¬ plaatsen progressief Amerika voor 
moeilijke opgaven, buiten het vertrouwde kader 
van sociale kwesties. De invloed hiervan is ook 
in Nederland en elders in Europa herkenbaar. 
En dat blijft voorlopig de voornaamste slotsom: 

maatschappelijke onvrede trekt naar rechts en 
nog verder naar rechts; Democraten kijken naar 
Republikeinen; en Europa (laten we zeggen Blair, 
Merkel, Sarkozy) kijkt naar Amerika en niet an-
dersom. Kansas is dichterbij dan we dachten. 
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Over de auteur  Paul de Beer is redacteur van s&d

Tegen de westenwind  
in zeilen?
Westenwind. Van werknemersinvloed naar aandeelhoudersmacht
Paul F. van der Heijden. or informatie/Uitgeverij Balans, Amsterdam 2004

paul de beer

Het is opmerkelijk hoe onlangs het politieke 
debat over democratisering weer is opgelaaid. 
Hét thema van de jaren zestig en zeventig leek 
in de jaren tachtig en negentig, tezamen met de 
overige idealen van die roerige jaren ¬ zelfont-
plooiing, seksuele revolutie, de vrijetijdssamen-
leving ¬ ten grave te zijn gedragen. Sinds een 
paar jaar is het thema van democratische hervor-
mingen echter helemaal terug van weggeweest. 
Het referendum, de gekozen burgemeester, het 
districtenstelsel, de gekozen formateur, verla-
ging van het kiesrecht naar 16 jaar: de ideeën en 
ideetjes voor democratische vernieuwing buite-
len over elkaar heen.
 Even opmerkelijk ¬ maar niettemin vrijwel 
onopgemerkt ¬ beperkt deze democratise-
ringsdrift zich tot de sfeer van het openbaar 
bestuur. In de jaren zestig en zeventig werd ook 
heftig gediscussieerd over democratisering van 
het bedrijfsleven: versterking van de onderne-
mingsraad, de vermogensaanwasdeling, ja zelfs 
arbeiderszelfbestuur, geïnspireerd door het Joe-
goslavische model, moesten het kapitalistische 
systeem geleidelijk omvormen tot een nieuwe, 
sociale economische orde, waarin de zeggen-
schap van de werknemers aanzienlijk groter zou 
zijn. Ook deze idealen verdwenen in de jaren 

tachtig uit beeld. Maar anders dan op het terrein 
van het openbaar bestuur is er van een herleving 
van de belangstelling voor democratisering van 
het bedrijfsleven geen sprake. Kenmerkend 
hiervoor zijn het gebrek aan debat over het plan 
van minister De Geus om de Wet op de Onder-
nemingsraden te vervangen door een nieuwe 
Wet Medezeggenschap Werknemers en het 
feit dat in de corporate governance discussie de 
medezeggenschap van de werknemers vrijwel 
onbesproken is gebleven.
 Het boek Westenwind van Paul van der Heij-
den komt dan ook op het juiste moment. De 
aanleiding ervoor was dat het vorig jaar vijf-
entwintig jaar geleden was dat de Wet op de 
Ondernemingsraden (wor) ingrijpend werd 
herzien. Deze wetswijziging was een van de vier 
hervormingsvoorstellen van het kabinet-Den 
Uyl (naast de Wet op de Investeringsrekening, 
de vermogensaanwasdeling en de grondpoli-
tiek), die overigens pas onder zijn opvolger Van 
Agt werd gerealiseerd. De wor van 1979 bood de 
ondernemingsraden aanzienlijk meer invloed 
op het beleid van de onderneming. Van der Heij-
den probeert na een kwart eeuw de balans op te 
maken van wat deze wet heeft opgeleverd.
 Westenwind laat zich enerzijds lezen als een 
inleiding in de zeggenschapsverhoudingen in 
Nederlandse ondernemingen, anderzijds als 
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een kritiek op het uit het Verenigd Koninkrijk 
en de Verenigde Staten overgewaaide denken in 
termen van aandeelhoudersbelang ¬ vandaar 
de titel. Voor wie weinig afweet van de regels en 
organisatie van de medezeggenschap in Neder-
land biedt Westenwind een heldere en compacte 
inleiding. Van der Heijden ¬ behalve rector 
magnificus van de Universiteit van Amsterdam 
ook hoogleraar arbeidsrecht en kroonlid van de 
ser ¬ schetst kort de geschiedenis, behandelt 
de huidige formele positie van de onderne-
mingsraad ¬ niet alleen in het bedrijfsleven, 
maar ook bij de overheid en in het onderwijs ¬ 
en bespreekt de resultaten van dertig jaar on-
derzoek naar het functioneren van de onderne-
mingsraad in de praktijk. Bovendien verleven-
digt hij zijn betoog door het te illustreren met 
voorbeelden van concrete bedrijven. Dat maakt 
het boek uitermate toegankelijk, zij het niet erg 
diepgravend. 


Verstoorde balans

In de tweede helft van het boek verschuift de 
aandacht naar de ‘westenwind’ die de laatste 
jaren ook in Nederland is opgestoken. Van der 
Heijden laat er geen misverstand over bestaan 
dat hij niet gelukkig is met deze ontwikkeling. 
Naar zijn mening kenmerkt de Nederlandse on-
derneming zich door een delicaat evenwicht tus-
sen de macht van de diverse partijen: de bedrijfs-
leiding, de werknemers en de aandeelhouders. 
De invloed die de werknemers via de onderne-
mingsraad kunnen uitoefenen is weliswaar niet 
bijzonder groot, maar dat geldt evenzeer voor 
de invloed van de aandeelhouders. Dit is onder 
meer het gevolg van de typisch Nederlandse 
constructie van het structuurregime, dat het 
zwaartepunt van de macht legt bij het onderne-
mingsbestuur en de Raad van Commissarissen 
in plaats van bij de aandeelhouders. Daaraan 
komt nu echter geleidelijk een eind door de 
recente verandering van de Structuurwet. De 
commissie-Tabaksblat pleit er bovendien voor 
om de macht verder te verschuiven naar de aan-
deelhouders. Volgens Van der Heijden dreigt 

hierdoor het machtsevenwicht in de onderne-
ming te worden verstoord. Tegenover de grotere 
macht van de aandeelhouders staat geen vergro-
ting van de macht van de werknemers (al krijgen 
zij het recht een derde van de leden van de Raad 
van Commissarissen voor te dragen).
 Toch lijkt Van der Heijden zich bij de onver-
mijdelijkheid van deze ontwikkeling neer te 
leggen. Hij pleit er althans niet voor om de in-
gezette veranderingen terug te draaien. Veeleer 
zoekt hij in de laatste hoofdstukken naar moge-
lijkheden om binnen de nieuwe verhoudingen 
het aloude machtsevenwicht tussen werkne-
mers en aandeelhouders te herstellen. Hij ziet 
hiervoor twee reële mogelijkheden, namelijk 
collectief aandelenbezit van werknemers en een 
betere benutting van de rechten van de onder-
nemingsraad. Door aandelen in de eigen onder-
neming te verwerven kunnen ook werknemers 
profiteren van de groeiende macht van aandeel-
houders. De invloed via de ondernemingsraad 
die zij dreigen te verliezen, winnen zij aldus op 
de aandeelhoudersvergadering weer terug.  
Op deze wijze wordt in zekere zin de tegenstel-
ling tussen de factor kapitaal en de factor arbeid 
verzacht. 
 De tweede optie vloeit voort uit de consta-
tering dat veel ondernemingsraden lang niet 
alle wettelijke bevoegdheden om het onderne-
mingsbestuur te controleren ook daadwerkelijk 
benutten. Met name op het gebied van strate-
gische, financieel-economische besluiten laten 
ondernemingsraden het vaak afweten, terwijl 
deze voor de lange-termijnontwikkeling van het 
bedrijf ¬ en dus voor de toekomst van de werk-
nemers ¬ van groot belang zijn.


Nieuw elan

Van der Heijden is helaas niet erg duidelijk over 
hoe beide opties om de werknemersinvloed 
te vergroten zich tot elkaar verhouden. Ogen-
schijnlijk staan ze haaks op elkaar: werkne-
mersaandelenbezit sluit aan bij de verschuiving 
van de macht naar de aandeelhouders, terwijl 
versterking van de rol van de ondernemingsraad 
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daar juist tegenin gaat. Wellicht is het eerste 
vooral een optie voor het middenbedrijf en het 
tweede voor grote, multinationale ondernemin-
gen, waarin werknemers nooit een aanmerke-
lijk deel van de aandelen zullen kunnen verwer-
ven. Maar wil de rol van de ondernemingsraad 
in multinationals sterker worden, dan kan dit 
haast alleen via de Europese ondernemingsraad, 

die voorlopig nog in de kinderschoenen staat. 
De roep om ‘nieuw elan van ondernemingsra-
den’, waarmee Van der Heijden afsluit, doet dan 
ook wat obligaat aan. Het initiatief daartoe zal 
eerder van de wetgever of de ondernemingslei-
ding dan van de ondernemingsraden zelf moe-
ten komen.
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Over de auteurs  Kasper van Noppen is columnist, com-
municatieadviseur en voormalig campagnemanager 
van de PvdA-Amsterdam. Job van Amerongen is psy-
chiatrisch verpleegkundige, politicoloog en lid van de 
stadsdeelraad Amsterdam Oud-Zuid

Creatieve bedenksels  
van een progressieve elite
Leven aan de onderkant. Het systeem dat de onderklasse instandhoudt 
Theodore Dalrymple, Uitgeverij Het Spectrum, Utrecht 2004

kasper van noppen & job van amerongen

‘We hebben nergens zo’n hekel aan, als aan de 
levende weerlegging van de ideeën die we koes-
teren,’ aldus de Britse psychiater Theodore Dal-
rymple. Het overgrote deel van de progressieve 
mensheid zal zijn nieuwste boek, als ze het al 
onder ogen krijgen, walgend terzijde schuiven. 
Of het nu gaat om onderwijsvernieuwing, pre-
ventie van criminaliteit, seksuele vrijheid, mul-
ticulturalisme of de liberale strafrechtfilosofie, 
Dalrymple is onbarmhartig in zijn analyse van 
de (progressieve) mechanismen en mensen die 
de Britse onderklasse ¬ zoals hij dat noemt ¬ 
gevangen houden. 
 Toch verdient Leven aan de onderkant juist in 
linkse kringen een breed lezerspubliek. Dalrym-
ple is zeker geen afstandelijke studeerkamerge-
leerde. Zijn analyse is gebaseerd op duizenden 
gesprekken die hij voerde met daders en slacht-
offers van roof, drugsmisbruik, mishandeling 
en andere vormen van geweld. Dalrymple is ook 
zeker niet weg te zetten als een onverbeterlijke, 
ideologisch gefundeerde reactionair. Zo be-
noemt hij de positieve gevolgen van immigratie 

voor het ‘stijve’ Groot-Brittannië en betoont hij 
zich overduidelijk antiracist. 
 Maar toch: ‘Elk progressief recept verergerde 
het probleem dat het zogenaamd wilde oplos-
sen. De progressieve intellectueel laat liever 
miljoenen lijden, dan dat hij zijn eigen gelijk en 
morele superioriteit opgeeft’. Die mogen we in 
onze zak steken. Toch irriteert Dalrymple ons 
niet, hij zet eerder tot denken aan. Misschien 
zijn de auteurs van deze recensie reeds te ver 
afgedwaald van de progressieve kudde?


Anti-slachtofferdenken

Als Dalrymple iets in zijn boek benadrukt, dan is 
het wel de eigen verantwoordelijkheid van het 
individu. Die eigen verantwoordelijkheid wordt 
¬ vooral door mensen uit de onderklasse, maar 
zeker ook door mensen uit de middenklasse ¬ 
bij voortduring ontkend. Hij hekelt diegenen 
die een ongefundeerde relatie leggen tussen 
armoede en criminaliteit, tussen een moeilijke 
jeugd en drugsverslaving en andere eenvoudig 
voor waar aangenomen verbanden. Daders wor-
den gemakkelijk tot slachtoffers gemaakt. Dal-
rymple betoont zich een meester in het onthul-
len van oneerlijkheid en zelfbedrog. Tegen een 
antisociale man die zegt dat het inbreken hem 
altijd overkomt omdat hij zo makkelijk is over 
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te halen: ‘Bent U ooit gemakkelijk overgehaald 
om wiskunde te studeren of Franse werkwoor-
den te vervoegen?’ Kom bij dokter Dalrymple 
niet aan met de bewering dat je het slachtoffer 
bent van de omstandigheden. En gelijk heeft hij 
natuurlijk. Wel is moeilijk in te schatten in hoe-
verre mensen bestand zijn tegen de confrontatie 
met dit slachtofferdenken. En hoe komen ze er 
vanaf? Zou echt alleen een lange gevangenisstraf 
uitkomst bieden? Wij durven er niets over te 
zeggen.
 Het slachtofferdenken zit volgens Dalrymple 
niet ‘in de genen’ van de onderklasse. Het is er 
als het ware ingeplant door de intelligentsia, in 
het bijzonder de criminologen, die in de jaren 
zestig op de proppen kwamen met begrippen 
als ‘verslaving aan misdaad’. Wie verslaafd is, is 
onvrij, onmachtig en niet in staat tot het maken 
van eigen keuzes. Zo heeft (een aanzienlijk deel 
van) het progressieve intellectuele volksdeel de 
eigen emancipatiegedachte ten grave gedragen. 
 De medicus Dalrymple beperkt zich niet tot 
die maatschappelijke onderwerpen waarvan hij 
de gevolgen rechtstreeks in de spreekkamer, aan 
het ziekbed of in de gevangenis tegenkomt. Ook 
de theoretische notie van de multiculturele sa-
menleving moet het ontgelden. De gedachte dat 
het mogelijk is om een samenleving te baseren 
op geen enkele culturele of filosofische voor-
onderstelling of, anders gezegd, dat al dergelijke 
vooronderstellingen gelijk behandeld kunnen 
worden zodat er niet hoeft te worden gekozen, 
bestempelt hij als absurd en als een recept voor 
mislukking van de immigrant. Immigranten 
verrijken onze cultuur pas dan, wanneer ze zich 
bij die cultuur voegen ¬ niet als ze zich eraan 
onttrekken of zich ervan afscheiden. 


Brits-Nederlandse parallellen

Het meest schokkende hoofdstuk in het boek 
van Dalrymple handelt over de ontluisterende 
staat waarin het Britse onderwijs zich naar zijn 
mening bevindt. De blanke onderklasse kan 
nauwelijks het meest eenvoudige proza tot zich 
nemen, schrijft geen zin zonder spelfouten of 

grammaticale missers en is niet in staat de uit-
komst van negen maal zeven te reproduceren. 
Wie wel eens de prachtige quiz Mastermind op 
de bbc heeft gezien, weet dat Dalrymple niet 
overdrijft. Bij de meest eenvoudige sommen la-
ten de kandidaten hun beurt voorbij gaan. Deze 
treurige ontwikkeling schrijft de auteur toe aan 
de pedagogische idee dat onderwijs ‘relevant’ 
moet zijn voor het leven van kinderen. Ook hier 
heeft, met desastreuze gevolgen, de progres-
sieve elite de gedachte van de verheffing van 
het volk losgelaten. Heel veel kinderen blijven 
daardoor gevangen in een naargeestige wereld 
en missen iedere kans om zich verder te ont-
plooien. Natuurlijk is de onderwijsvernieuwing 
gepropageerd door ‘progressieve vermogenden’, 
rijk genoeg om hun kinderen naar elitaire privé-
scholen te brengen. Je kunt immers niet terug-
houdend genoeg zijn wanneer het gaat om het 
blootstellen van dierbaren aan je eigen creatieve 
bedenksels.
 Tussen het bovenstaande en de Nederlandse 
situatie zien wij duidelijke parallellen. Ook hier 
is het immers op mbo- maar ook op hbo-op-
leidingen niet meer bon ton om het gesproken 
‘hun hebben’ te corrigeren in ‘zij hebben’ of het 
geschreven ‘hij vind’ in ‘hij vindt’. Het gaat toch 
om de inhoud? Er bestaat geen drijfveer meer tot 
ontwikkeling en emancipatie. Wat maakt het 
allemaal uit? Wie wil corrigeren, wacht de opge-
stoken middelvinger van het gekwetste ego.
 Is de analyse van Dalrymple ook verder van 
toepassing op Nederland? In ieder geval als 
het om criminaliteit gaat, stelt criminoloog en 
Trouw-redacteur Chris Rutenfrans in de inlei-
ding. Uit internationale slachtofferenquêtes 
zouden Groot-Brittannië en Nederland naar 
voren komen als de landen met de hoogste 
criminaliteit van de westerse wereld. En ook in 
Nederland wordt de ernst van de situatie door 
de progressieve elite, daarin niet zelden onder-
steund door de politie, gerelativeerd. We moe-
ten het allemaal immers wel ‘in een bepaalde 
context zien’.
 Ook herkennen we een ander door Dalrym-
ple beschreven fenomeen, namelijk dat van de 
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neerwaartse sociale mobiliteit. Mensen uit de 
hogere en middenklasse vereenzelvigen zich 
steeds meer en makkelijker met de onderklasse. 
Er is vaak enige gêne om intelligentie, goede 
opleiding en beschaving ten toon te spreiden ¬ 
alsof dit waarden zouden zijn waarmee je uit-
drukking geeft aan gebrek aan solidariteit met 
de verworpenen der aarde.
 Eerlijkheidshalve merken wij op dat bij ons 
het volstrekt somber stemmende beeld van 
Birmingham dat Dalrymple schetst niet een 
volledig ‘feest der herkenning’ voor de Amster-
damse situatie was. Maar misschien zijn wij ook 
al te ver afgedreven van de maatschappelijke 
werkelijkheid? Of is het wachten slechts op het 
neerstrijken van de Engelse ziekte in ons land?
 Leven aan de onderkant is een buitengewoon 
treurig boek. Toch valt er met de bijtende humor 
en het cynisme van Dalrymple wel regelmatig 

wat te lachen. Zijn cynisme is niet ergerlijk, 
omdat het duidelijk niet verworden is tot een le-
venshouding. Dalrymple is, heel veel menselijke 
ellende verder, nog steeds idealistisch en geën-
gageerd. Overigens verdienen de vertalers een 
compliment, omdat ze toegankelijk en levendig 
Engels proza hebben omgezet in toegankelijk en 
levendig Nederlands proza. Dat is voorwaar een 
kunst die niet alle vertalers beheersen. De auteur 
zal her en der wat overdrijven en soms te ver 
gaan. Het verband tussen tatoeages en crimineel 
gedrag vinden wij bijvoorbeeld wat vergezocht. 
Zijn geniale schrijfstijl en meedogenloze eerlijk-
heid zouden velen echter moeten uitnodigen 
tot lezing van dit werk. Lees, huiver, denk na en 
zoek de confrontatie. Maar laat de vooringeno-
menheid, die het progressieve wereldbeeld zo 
vaak kenmerkt, varen.
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Over de auteur  Mare Faber is eindredacteur van s&d

Gradaties in lijden en schuld 

Toen de engelen vertrokken
Bill Carter, bkb/Podium, Amsterdam, 2005

Zilverstad. De Haagse verduistering van het drama- 
Srebrenica
Raymond van den Boogaard, Prometheus/nrc Handelsblad, 
Amsterdam/Rotterdam, 2005

mare faber

‘Misschien is dat wel wat oorlog is, geen verhaal, 
maar een reeks pijnlijke gebeurtenissen. En 
daar kun je niet over schrijven. Om te kunnen 
schrijven moet je iets te zeggen hebben, anders 
liggen de gebeurtenissen als rauwe zenuwen in 
een open wortelkanaal.’ Aldus Bill Carter in Toen 
de engelen vertrokken, zijn boek over het belegerde 
Sarajevo uit de eerste helft van de jaren negentig. 
Hij arriveerde er met een groep hippie-achtige 
hulpverleners, bleef hangen, maakte vrienden en 
vijanden en schoot een videodocumentaire die 
bekroond zou worden. Hij wist contact te leggen 
met de Ierse band u2 en bracht satellietverbin-
dingen tot stand tussen Sarajevo en locaties in 
Europa waar de groep optrad, zodat stedelingen 
live op gigantische videoschermen hun zegje 
konden toen ten overstaan van het verzamelde 
publiek. Uiteindelijk keert Carter terug naar de 
Verenigde Staten. Pas in 2004 verschijnt het boek 
waarin hij zijn ‘verhaal’ heeft weten te verwoor-
den, de Nederlandse vertaling volgt een jaar later.
 Wat doet ertoe in een mensenleven? Dat is de 
vraag die Carter opwerpt. Het gaat erom, stelt hij, 

het goede van het slechte te onderscheiden, on-
der moeilijke omstandigheden je waardigheid te 
behouden, gevoel voor humor aan de dag te leg-
gen, mensen enkel te beoordelen op hun gedrag. 
Onder mensen in Sarajevo blijkt dit soort kwa-
liteiten ruim voorhanden. Elegant, verstandig 
en beschaafd vindt hij ze: ze verkeren continu in 
levensgevaar, maar vergeten niet te leven.
 Voor sommigen vat Carter grote bewondering 
op. De smoezelige popgitarist annex frontsoldaat 
bijvoorbeeld, die, als Carter voor zaken op en 
neer naar Kroatië reist, als cadeautje enkel een 
plectrum voor zijn gitaar vraagt. De begaafde 
kunstschilder die zijn gezin in leven houdt door 
vn-officieren te portretteren en intussen pro-
beert voldoende hout te verzamelen om lijsten 
te maken voor een expositie van zijn echte werk. 
Het tienermeisje met de ontwapenende blik en 
de krachtige stem, dat gezeten achter het stuur 
van een gestrande personenwagen met een ach-
terbank vol vriendjes zingend naar zonnige kus-
ten toert. Dit soort personages zet Carter knap 
neer, met veel oog voor detail. 
 Individuen en hun wederwaardigheden 
schitteren in zijn boek. Jaartallen daarentegen 
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komen er bekaaid vanaf, net als andere poli-
tieke en historische informatie. Pas op pagina 
205 krijgt de lezer een indicatie van de periode 
waarin de gebeurtenissen zich afspelen (juli 
1993 is het dan, Carter is enkele maanden in de 
stad en de oorlog is in volle gang). De brokjes 
contextinformatie die her en der worden aange-
reikt kloppen weliswaar, maar samen vormen 
ze de allersummierste samenvatting van wat er 
tussen 1991 en 1996 gebeurde in ex-Joegoslavië. 
Menigeen zal dat niet storen, maar juist Carter 
zou beter moeten weten. Terecht maakt hij zich 
boos over buitenstaanders ‘die weinig weten van 
geografie of geschiedenis’ en zich een rad voor 
ogen laten draaien door diegenen, van de Balkan 
afkomstig of niet, die betogen dat de Joegoslavi-
sche oorlogen een tragisch, maar onvermijdelijk 
uitvloeisel van de geschiedenis zijn, zonder ware 
schuldigen en met vooral, overal, aan alle zijden 
van alle conflicten, slachtoffers: ‘In plaats van 
vragen te stellen of vast te houden aan de prin-
cipes van goed of slecht, niet politiek of sociaal 
maar moreel, worden ze het slachtoffer van een 
verlangen niet dom over te komen.’ (p. 328)
 Carters eigen analyse luidt als volgt: Slobo-
dan Milosevic en Radovan Karadzic hebben het 
gedaan, in hun kielzog een stel boerenpummels 
en ander dom volk, terwijl het Westen lang 
verzuimde in te grijpen: ‘Het resultaat van de 
ambitie van deze twee mannen was een oor-
logsmachine die schoot op de burgerbevolking. 
Ondoorgrondelijk waren niet zozeer hun hande-
lingen ¬ dat is iets voor de geschiedenisboeken 
¬ maar de volledige laksheid van de westerse 
leiders die er iets tegen hadden kunnen doen.’ 
(p. 215) Het is zaak niet om de hete brij heen 
te draaien en het goede, maar ook het kwade 
in de mens te benoemen, betoogt Carter. Dat 
is de boodschap van zijn boek, dat boeiend en 
indringend is en in zijn moralistische eenvoud 
ook aantrekkelijk. Maar het punt is, zijn analyse 
dekt de werkelijkheid niet. De vragen van schuld 
en onschuld, oorzaak en gevolg lagen oneindig 
veel ingewikkelder in de Bosnische oorlog. De 
goed/slecht-lijn loopt niet tussen etnische groe-
pen, maar tussen groepen mensen die in moei-

lijke omstandigheden andere keuzes maakten, 
verschillend handelden. Dat weet Carter ook 
wel, hij maakt daarom een scherp onderscheid 
tussen de chetniks in de heuvels rond Sarajevo en 
‘andere Serviërs’, waarvan er tienduizenden in 
de belegerde stad wonen. Maar verder dan dat 
gaat hij niet. Groot is de kloof die gaapt tussen de 
‘slechteriken’ met de vinger aan de trekker en de 
‘beschaafden’ die het multi-etnisch samenleven 
hoog in het vaandel blijven dragen. 
 Carters verhaal is het sterkst waar hij de 
schijnwerper op individuen zet. Dat is van 
waarde en zijn boek verdient een groot publiek. 
Het verhaal zal vooral diegenen boeien die meer 
in de medemens an sich geïnteresseerd zijn 
dan in politieke intriges, economische crises, 
verlamde bestuurlijke systemen, internationale 
contexten en wat er verder ook allemaal een rol 
heeft gespeeld bij het uiteenvallen van de Joego-
slavische federatie. Maar intussen is het juist in 
een regio met ‘een teveel aan geschiedenis’, zoals 
men er zelf pleegt te zeggen, cruciaal dat feiten 
worden geboekstaafd.
 De Joegoslavische federatie kon in oorlo-
gen uiteenspatten doordat in alle republieken 
burgers uit verschillende etnische groepen 
nationalistische partijen in het zadel hielpen en 
hielden. Dat geldt ook voor Bosnië-Herzegovina, 
inclusief Sarajevo: al diegenen die in 1990, bij de 
eerste democratische verkiezingen, stemden op 
een van de nationalistische partijen sda, sds en 
hdz (samen wonnen ze 202 van de 240 zetels in 
het parlement) zijn in zekere zin medeverant-
woordelijk voor de uitbarsting van het conflict.1

Er zijn veel verzachtende omstandigheden aan 
te wijzen. Met de dood van Tito in 1980, de zware 
economische crisis van de jaren daarna en de val 
van de Muur hadden de Joegoslaven de bodem 
onder hun bestaan zien wegzakken. Nu vielen ze 
ten prooi aan grove politieke manipulatie. Een 
deel van het electoraat was ongeletterd, niemand 
had ervaring met meerpartijenverkiezingen en 
vrije meningsvorming. Met sterke leiders waren 
ze juist wel vertrouwd. Maar dat alles doet aan 
die verantwoordelijkheid niets af.
 Dit constateren staat niet gelijk aan alles 
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op een hoop gooien en zeggen dat ‘iedereen’ 
schuld draagt en dus ‘niemand’ schuld draagt. 
Evenmin zou het juist zijn om te concluderen 
dat alle burgers bewust op oorlog aanstuurden 
of te suggereren dat, toen die eenmaal was uit-
gebroken, iedereen in gelijke mate leed onder de 
verschrikkingen. Gradaties in lijden en in schuld 
en onschuld doen ertoe en het is belangrijk die 
te benoemen waar dat kan. Maar feit is: de lijnen 
tussen goed en kwaad lichten niet zomaar op in 
het duister van een oorlog.


Srebrenica

Een heel ander type boek dat handelt over aspec-
ten van de Bosnische oorlog en waaruit de be-
hoefte spreekt aan een heldere waarheid, inclu-
sief de morele dimensies daarvan, is Zilverstad. 
De Haagse verduistering van het drama-Srebrenica 
van Raymond van den Boogaard, verslaggever 
van nrc Handelsblad. Veel sterker dan Bill Carter 
is Van den Boogaard zich bewust van de com-
plexiteit van de materie die hij aansnijdt. Van 
J.L. Heldring leent hij een verwijzing naar een 
metafoor van de historicus Jan Romein, ‘ het ver-
gruisde beeld’: ‘Heldring wil er in 1995 mee aan-
geven dat het gebeurde in Srebrenica het beeld 
van Nederland in het buitenland min of meer 
verwoest, en het beeld dat Nederlanders van hun 
eigen volk hebben ¬ van een min of meer rati-
oneel en goedbedoelend en idealistisch volk ¬ 
daarbij.’ (p. 183) Ons vertrouwde zelfbeeld werd 
als het ware in het licht van de nieuwsfeiten 
zodanig genuanceerd, dat het in rook opging. 
Van den Boogaard gebruikt dezelfde metafoor 
om duidelijk te maken hoe verward en onscherp 
het beeld is dat menig Nederlander heeft van 
wat zich in Srebrenica in de zomer van 1995 
afspeelde en wie daarvoor verantwoordelijkheid 
draagt. In de jaren na de val van de enclave en de 
genocide zou dat beeld er nauwelijks helderder 
op worden, ondanks ¬ of mede door ¬ de onaf-
gebroken discussie over de zaak. 
 Van den Boogaard wil doen wat Voorhoeve, 
Kok, generaal Couzy, Hans Blom en vele anderen 
in zijn ogen nalieten, namelijk: man en paard 

noemen. Hij wil klaarheid scheppen in het ‘ver-
gruisde beeld’ van wat hij ‘Zilverstad’ noemt, de 
letterlijke vertaling van de plaatsnaam Srebre-
nica waarmee Van den Boogaard doelt op ‘het 
debat zoals dat in Nederland wordt gevoerd over 
de val van de enclave: over lafheid en verraad, ge-
heimzinnigdoenerij en politiek falen’. (p.10) Zijn 
methode is die van de discours-analyse. Zilverstad 
laat zich lezen als een becommentarieerde sa-
menvatting van zo niet alles, dan toch heel veel 
van wat er in Nederland is gezegd en geschreven 
over de zaak-Srebrenica: van managementrap-
porten van de marechaussee tot Kamerhandelin-
gen, van op de zaak geïnspireerde toneelstukken 
tot hoofdcommentaren in landelijke kranten. 
 Wat lag aan het vergruisde beeld ten grond-
slag? Uit het boek laten zich twee hoofdoorzaken 
destilleren. Om te beginnen speelt onvermogen 
om de oorlog in Bosnië ∑berhaupt te begrijpen 
een rol. Van den Boogaard laakt het klassiek-Ne-
derlandse ongemak met geweld in het algemeen 
en oorlog, eer en martialiteit in het bijzonder. 
Dat, gekoppeld aan de behoefte om te laten zien 
waar een klein land groot in kon zijn, verklaart 
waarom de politiek in 1993 besloot tot het uit-
zenden van Nederlandse blauwhelmen naar 
Oost-Bosnië, met een ¬ naar later pijnlijk zou 
blijken ¬ voor de situatie ter plaatse ontoerei-
kend mandaat en een ontoereikende uitrusting. 
Den Haag had nooit bedoeld of verwacht dat 
Dutchbat zou worden uitgedaagd echt zijn tan-
den te laten zien, meent Van den Boogaard.
 De tweede factor is ernstiger dan naïviteit, 
namelijk: de onwil van militairen én politici om 
de tragedie aan een werkelijk grondig onderzoek 
te onderwerpen. Jarenlang deden betrokken be-
windslieden en de parlementariërs die hen op de 
huid hadden moeten zitten hun best om de wer-
kelijkheid niet onder ogen te hoeven zien, con-
stateert Van den Boogaard. Ze kozen omfloerste 
bewoordingen, ze verscholen zich achter de 
onderzoeksopdracht aan het riod (later: niod) 
die jaren in beslag zou nemen, ze verzuimden 
de morele vragen die in de samenleving wel 
degelijk rondgingen in de politieke arena aan de 
orde te stellen, ze stelden een parlementaire en-
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quête uit tot bijna acht jaar na de gebeurtenissen. 
Stuitend is de klunzige omgang met informatie 
(en de moedwillige manipulatie ervan) door het 
ministerie van Defensie en de militaire top, in 
het bijzonder generaal Couzy. Van den Boogaard 
verwijst in dit kader onder meer naar de onthul-
lingen die een voormalig voorlichter van minis-
ter Voorhoeve, Bert Kreemers, in 1999 deed over 
de wijze waarop het ministerie via een beleid van 
‘lekken’ en onthullinkjes gevolgd door ontken-
ningen het publieke debat probeerde te sturen. 
Hij concludeert: ‘Zo beschouwd heeft de voor-
lichtingspolitiek dus sterk tot de ‘vergruizing’ 
bijgedragen en werd die ‘vergruizing’ zelf dus 
kennelijk geacht in het voordeel van Defensie te 
zijn: we maken het gewoon zo vreselijk ingewik-
keld, dat de buitenwereld moedeloos zijn belang-
stelling verliest.’ (p.184)
 Van den Boogaards analyse van al deze on-
nozelheid en onwil hangt samen met zijn harde 
oordeel over het optreden van Dutchbat iii in 
juli 1995. Voor hem is de zaak duidelijk: het Ne-
derlandse bataljon heeft gefaald. Het heeft Mla-
dic’ mannen geen strobreed in de weg gelegd 
toen zij de enclave innamen, noch toen zij onder 
de vluchtelingen de mannen scheidden van de 
vrouwen en kinderen, waarna zij er bijna acht-
duizend vermoordden. Het bataljon heeft, door 
te proberen chaos te voorkomen, de Serviërs een 
dienst bewezen. Er had verzet moeten worden 
gepleegd, vindt Van den Boogaard, desnoods 
symbolisch. Het beschermen van de vluchtelin-
gen had topprioriteit moeten hebben, niet het in 
veiligheid brengen van de eigen manschappen 
en het materieel. Dat Dutchbat verzaakte zoals 
het deed, is een zaak van persoonlijk tekort-
schieten (in het bijzonder van de bataljonslei-
ding) én van de manier waarop Dutchbat vanuit 
de Haagse bunker werd aangestuurd. 
 Van den Boogaard wil duidelijkheid schep-
pen. Slaagt hij in zijn opzet? Het antwoord is on-
miskenbaar ‘ja’ voorzover het gaat om de vraag 
wat er in Nederland gebeurde na de val van de 
enclave. Van den Boogaard zet een scherp beeld 
neer van de politieke mechanismen die in wer-

king traden, van de manier waarop journalisten 
en wetenschappers hun strijd met de pen voer-
den, van de ontwikkelingen in de Nederlandse 
en buitenlandse publieke opinie en van de wrok 
van Dutchbatters die zich onbegrepen voelden. 
Naast hun persoonlijke leed was er ook ‘een col-
lectieve Nederlandse prijs voor de verdringing 
van Srebrenica: de teloorgang van het aanzien 
van de politiek’. Van den Boogaard verwijst naar 
Ed van Thijn, die hier de term ‘sorrydemocratie’ 
voor bedacht: ‘Verantwoordelijkheid in politieke 
zin (…) wordt niet meer genomen.’ (p. 136) Het 
drama, en dan vooral de moeizame omgang 
met dat drama door de paarse kabinetten, heeft 
bijgedragen aan de kloof tussen kiezers en geko-
zenen, meent Van den Boogaard. Daar heeft hij 
ongetwijfeld gelijk in, al valt op dat de kwestie 
in de verkiezingscampagnes van 1998 (met een 
klinkende paarse overwinning) en 2002 (kort 
na het verschijnen van het niod-rapport en het 
aftreden van het kabinet) geen rol van betekenis 
speelde.
 Als het gaat om wat er precies in Srebrenica 
is gebeurd, is de vraag of Van den Boogaard is 
geslaagd in zijn opzet minder eenduidig te be-
antwoorden. Daarover geeft hij weliswaar een 
krachtige opvatting en een vernietigend oordeel 
ten beste, maar enig ‘nieuws’ bevat het boek 
op dit punt niet en wie een andere mening is 
toegedaan zal zich er niet door laten overtuigen 
(zoals Bart Tromp, die in een recensie voor nrc 
Handelsblad Van den Boogaard beschuldigt van 
vooringenomenheid en stelt dat ‘zelfs als overste 
Karremans op 1 juli vervangen was door Napo-
leon Bonaparte, de uitkomst geen andere [was] 
geweest’). Wat dat betreft brengt Zilverstad ons 
niet verder dan het niod-rapport deed in 2002: 
ruim drieduizend pagina’s waren dat, op basis 
waarvan de een Dutchbat gerehabiliteerd achtte, 
terwijl de ander op basis van exact dezelfde in-
formatie het ‘schuldig’ uitsprak.

Noot
1 Zie Laura Silber & Allan Little, The death of Yugosla-

via, Londen: Penguin, 1996 (p.210).
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Instituut voor Google-moslims



Het integratiedebat hobbelt voort. Natuurlijk, 
het toelatingsbeleid is sterk aangescherpt. Maar 
de eigenlijke integratie verloopt moeizaam. 
Des te meer behoefte ontstaat er aan een krach-
tig symbolisch gebaar. Dan zetten we graag 
een Gebouw neer. Er circuleren verschillende 
ideeën. Het Rijksmuseum moet een huis voor 
de Democratie initiëren, het Rijksarchief en 
de Koninklijke Bibliotheek zouden moeten 
samenwerken om een Museum voor de Neder-
landse Geschiedenis te stichten. Maar het meest 
besproken project is de oprichting van een insti-
tuut naar het voorbeeld van het Franse Institut du 
Monde Arabe (ima). 
 Het ima in Parijs is gebouwd op initiatief van 
de Franse overheid in samenspraak met twintig 
Arabische landen, om de wederzijdse kennisma-
king tussen de landen en hun inwoners vorm te 
geven. Het verzorgt hoogwaardige tentoonstel-
lingen, debatten en wetenschappelijk onder-
zoek en is gehuisvest in een prachtig gebouw, 
ontworpen door toparchitect Jean Nouvel. Naar 
het schijnt weet het grote groepen Afrikaanse 
jongeren aan zich te binden. 
 In Amsterdam, Den Haag en Rotterdam zijn 
er nu ook ideeën voor een dergelijk instituut. 
Maar het ima laat zich slecht imiteren. Turken 
zijn niet Arabisch en veel van de Marokkanen 
hier zijn Berbers. Verschillende leiders uit het 
multiculturele veld bepleiten een ‘moslim-
instituut’. Maar gaat de overheid werkelijk 
een Gebouw op religieuze basis financieren? 
Sociaal-democraten zullen godsdienst toch op 
z’n best zien als een deel van een complexe en 
dynamische identiteit, zoals de schrijver Hafid 
Bouazza eens bepleitte. Religie is geen basis voor 
cultuurpolitiek. 
 Als een Nederlands ima het middel is, wat is 
dan ook alweer het doel? Sommigen willen dat 
het instituut een vrijplaats voor discussie wordt 

om de emancipatie van moslims in Nederland 
te bevorderen. Dat is feitelijk wat nu al op tal van 
plaatsen wordt geprobeerd. Anderen willen de 
rijkdom tonen van de mediterrane landen van 
herkomst, om zo de trots te versterken en het 
wederzijdse begrip te vergroten. Dat is te vaag.
 De oprichting van een instituut kan een grote 
uitstraling hebben. Maar dan moet het doel 
wel scherp worden gedefinieerd. De uitdaging 
bestaat in het tegengaan van vervreemding en 
radicalisering bij jongeren. Zelfrechtvaardiging 
van geweld en extremisme kan gedijen in onwe-
tendheid. Een instituut dat het gebrek aan histo-
risch en cultureel bewustzijn kan helpen door-
breken en dat allerlei zoekende jongeren goede 
invalshoeken voor hun identiteitsontwikkeling 
biedt zou een belangrijke rol kunnen vervullen. 
De jonge ‘Google-moslims’ bereiken, dat is de 
maatschappelijke uitdaging. 
 Blijft de vraag op welke schaal een dergelijk 
gebouw nu het beste functioneert. Het Parijse 
ima staat voor de volledig centralistische aan-
pak. Moeten wij hier niet ook het intercultu-
rele succes van gebouwen als het Rotterdamse 
Odeon in de discussie betrekken, plekken waar 
migranten van divers pluimage nu al aan hech-
ten, waar ook bruiloften en concerten plaatsvin-
den en waar je een veel grotere groep kunt berei-
ken? Een goed gefinancierd nationaal instituut 
kan zorgen voor debat en voor mooie, inzicht 
biedende tentoonstellingen die op tal van plaat-
sen kunnen worden getoond, zodat scholen er 
gemakkelijk heen kunnen gaan. Die inbedding 
in de bestaande lokale culturele geografie zou 
voor de bestrijding van radicalisering wel eens 
van doorslaggevend belang kunnen zijn.

maarten hajer
Redacteur s&d
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Democratisch leninisme
Het rechtstreeks verkiezen van lijsttrekkers is het 
domste organisatorische besluit dat de PvdA ooit 
heeft genomen. Het besluit werd indertijd als 
democratische vernieuwing begroet, ook al was 
het feitelijk een vorm van paniekvoetbal na de 
dramatische verkiezingsnederlaag van mei 2002. 
Zonder twijfel droeg de daaropvolgende roadshow 
van de vier kandidaten bij aan herstel van het 
moreel in de partij. Maar daarbij zijn wel de fun-
damentele problemen van deze constructie aan 
het oog onttrokken.
 Het eerste is dat de lijsttrekker een volkomen 
andere positie in de fractie inneemt dan de andere 
leden die op andere wijze zijn gekandideerd en hij 
zich daardoor, vanwege zijn rechtstreekse man-
daat, verheven voelt boven dezen (en de partij). Het 
tweede is dat in de strijd om het lijsttrekkerschap 
de kandidaten met eigen programma’s komen. 
Hoe verhoudt het programma van de gekozen kan-
didaat zich tot het programma dat de partij vast-
stelt? In het kader van de partijdemocratie heeft het 
programma van de lijsttrekker geen enkele status: 
alleen de partij kan statutair en reglementair een 
programma opstellen en vaststellen. Maar dan is de 
strijd om het lijsttrekkerschap een paskwil, omdat 
de programma’s op grond waarvan tussen hen ge-
kozen wordt van nul en gener waarde zijn.
 In 1981 besloot het partijcongres dat een lijst-
trekker pas benoemd zou worden (dat toen nog 
door datzelfde congres gebeurde) als het verkie-
zingsprogramma was aangenomen. In strijd met 
dit besluit worden nu eerst de lijsttrekkers gekozen 
en pas daarna wordt het programma vastgesteld. 
Dat suggereert een andere uitkomst: het pro-
gramma van de lijsttrekker en dat van de partij 
staan naast elkaar. Of het programma van de lijst-
trekker wordt dat van de partij. 
 In de afgelopen jaren heeft dat al tot schade-
lijke onduidelijkheid geleid, waar Wouter Bos 

interventie als rechtstreeks gekozen lijsttrekker standpunten 
innam die volkomen in strijd waren met het ver-
kiezingsprogramma van de PvdA, ook al had hij 
deze in zijn campagne voor het lijsttrekkerschap 
nooit tot uiting gebracht. Daarna bracht hij bij 
verschillende gelegenheden naar voren over een 
eigen programma te beschikken en daar een 
volgende keer op verkozen te willen worden, al 
wenste hij niet de inhoud ervan alvast bekend te 
maken. 
 Goed voorbeeld doet zonder twijfel volgen, in 
dit geval op provinciaal en gemeentelijk niveau. Zo 
transformeert de PvdA zich in een plebiscitaire bon-
zendemokratie, waarin rechtsreeks gekozen leiders 
voor een volgende verkiezing geen verantwoording 
meer schuldig zijn aan de partij en mede daardoor 
niet meer op gelijke voet staan met de andere le-
den van een fractie. Wij kunnen dit beschouwen als 
de invoering van het democratisch leninisme, en deze 
interventie als een hedendaagse verwoording van 
Trotski’s oordeel over het congres van de Russische 
sociaal-democratische partij in 1903 te Brussel, 
waar Lenin zijn zin kreeg: ‘De partij vervangt de 
arbeidersklasse, het Centraal Comité vervangt de 
partij, en de leider vervangt het Centraal Comité.’ 
Wie Trotski en Lenin waren kan men in het studie-
huis van Google opzoeken.

bart tromp 
Redacteur S&D

Lijsttrekkersverkiezingen 
geen wondermiddel
Ditmaal voert Rotterdam eens niet de verkeerde 
lijstjes aan. Liefst vier serieuze kandidaten hebben 
zich daar gemeld voor het lokale PvdA-lijsttrekker-
schap. Peter van Heemst geeft er zelfs zijn Kamer-
lidmaatschap voor op. De Rotterdamse afdeling 
organiseert een reeks debatten tussen de kandida-
ten en het eerste daarvan trok al veel publiek, zelfs 
politici van concurrerende partijen kwamen kijken. 
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De PvdA Rotterdam profileert zich er uitstekend 
mee, zoveel is duidelijk.
 Het is voor het eerst dat PvdA-afdelingen —  
in navolging van eerdere landelijke ledenraad-
plegingen (voor de PvdA-partijleider en de Euro-
lijsttrekker) — hun lokale lijsttrekker mogen 
kiezen. Het doel hiervan is het betrekken van de 
gehele afdeling bij de kandidaatstelling, voorheen 
meestal het domein van de insiders en de vergader-
tijgers.
 Een loffelijk streven. Rotterdam bewijst dat 
het kan werken. Het is echter nog te vroeg om 
alle twijfel overboord te zetten en de lijsttrekkers-
verkiezing te bestempelen tot het wondermiddel 
dat onze partijdemocratie nieuw leven inblaast. 
Zo blijken er in Amsterdam meer dan honderd (!) 
mensen graag voor onze partij in de gemeenteraad 
te willen, maar durfde niemand, zelfs Rob Oudkerk 
niet, het op te nemen tegen Lodewijk Asscher. Uit-
eindelijk werd te elfder ure nog iemand gevonden, 
maar het is zeer de vraag of van een serieuze strijd 
sprake zal zijn.
 Aan lijsttrekkersverkiezingen zitten nog wel een 
paar haken en ogen. Kijk je naar de huidige gang 
van zaken, dan zie je dat het doorgaans de lokale 
partijtop is die het onderling uitmaakt: meestal de 
zittende fractieleider, de wethouder en het ambi-
tieuze fractielid. Slechts zelden treedt, zoals in 
Leiden gebeurde, een partijgenoot van buiten de 
raad in het strijdperk. De lijsttrekker wordt ‘poli-
tiek leider’ en komt in de raad, maar wordt hij (zij) 
daarmee ook altijd fractieleider? De afdeling Lei-
den belooft van wel. Formeel kan dat echter niet. 
Het is immers de nieuwe fractie die haar eigen 
voorzitter kiest.
 Dan de relatie tussen de gekozen lijsttrekker en 
de wethouders. Dankzij het dualisme hoeven wet-
houders — lastig genoeg — helemaal niet meer op 
een kandidatenlijst te staan om toch gewoon terug 
te komen. De wethouder die de lijsttrekkersverkie-
zing aan zich voorbij laat gaan, wordt dus niet ‘de 
politiek leider’ van de lokale PvdA, maar is in de 
stad doorgaans bekender dan de fractieleider en 
blijft dus ‘het gezicht’ van de PvdA.
 Hoe zit het trouwens met de lijsttrekkerskandi-
daten die (nipt) de strijd verliezen? Het is wel be-

grijpelijk dat de kandidaatstellingscommissie hun 
uiteindelijk als troostprijs een verkiesbare plaats 
toebedeelt. Als het inderdaad zo blijkt te werken, 
vergroot je je kansen om in de raad te komen door 
maar meteen voor het lijsttrekkerschap te gaan. 
Strikt formeel gesproken kan het echter gebeuren 
dat Peter van Heemst geen lijsttrekker wordt en 
enkele weken later ook nog op een onverkiesbare 
plaats belandt.
 Belangrijker dan dergelijke veronderstellingen 
is, ten slotte, de relatie met de inhoud. De afdeling 
kiest de lijsttrekker op een moment dat het verkie-
zingsprogramma nog niet klaar is. Het is logisch 
dat de nieuwe politiek leider vervolgens invloed 
moet kunnen uitoefenen op het program. Maar tot 
op welke hoogte? Eigenzinnige lijsttrekkers staan, 
omdat ze door hun verkiezing een sterk direct en 
persoonsgebonden mandaat hebben verworven, 
nogal sterk wanneer ze eigen punten willen door-
drukken tegen de zin van de programcommissie. 
Dit legt de spanning bloot tussen de persoon en de 
inhoud die zit ingebakken in deze lijsttrekkersver-
kiezing.
 Natuurlijk, er is geen sociaal-democraat die 
niet vindt dat de inhoud voorop zou moeten staan. 
Maar het zou wel helpen wanneer de keuze tussen 
verschillende lokale lijsttrekkers ook inderdaad 
een inhoudelijke keuze is. Toen de PvdA eind 2002 
een landelijk politiek leider moest kiezen, deden 
de insiders Klaas de Vries, Jeltje van Nieuwenhoven 
en Wouter Bos wel erg hun best om het met elkaar 
eens te zijn. En ook tijdens het eerste Rotterdamse 
lijsttrekkersdebat viel de onderlinge eensgezind-
heid op. Wanneer de PvdA-kopstukken elkaar in 
de haren vliegen hebben vooral de andere partijen 
daar baat bij, maar laten we onze eensgezindheid 
ook weer niet overdrijven. Want dan is die lijsttrek-
kersverkiezing inderdaad niet meer dan een beauty 
contest.

jan-jaap van den berg
Secretaris van het Centrum voor Lokaal Bestuur    

interventie
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Cijfers en letters
De sociale staat van Nederland is weer bekend! Het 
Sociaal en Cultureel Planbureau (scp) heeft begin 
september weer haar rapport De sociale staat van 
Nederland gepubliceerd waarin men kan lezen dat 
ook rechtse Nederlanders vóór inkomensnivelle-
ring zijn, dat mensen vaker in hun eentje in de auto 
zitten, dat middeninkomens het minst profiteren 
van woningmarktsubsidies en dat de onveilig-
heidsgevoelens zijn afgenomen. Het rapport is een 
vergaarbak van informatie, wat het lastig maakt 
om politieke conclusies te trekken in termen van: 
dus wat nu? Toch wil ik daartoe een poging wagen 
door met een spindoctorsblik stil te staan bij een 
aantal punten die ik opvallend vond.
 Om te beginnen de tevredenheid met de rege-
ring. Als je alle Nederlanders bij elkaar optelt is het 
percentage tevredenen met 10% gedaald sinds Bal-
kenende aantrad. De oppervlakkige PvdA’er zou nu 
kunnen gaan juichen en overgaan tot de orde van 
de dag, wachtend op de verkiezingszege. Maar on-
der de oppervlakte is het beeld anders: 62% van de 
rechtse mensen is tevreden en meer dan de helft 
van de middengroepen. Bij de eigen achterban en 
de belangrijke electorale massa kan het kabinet 
dus nog een potje breken. Uit het rapport blijkt 
ook een schreeuwende behoefte aan sterke leiders. 
Komt rechts daarmee op de proppen, dan blijven 
ze gewoon aan de macht.
 Doodzonde, want hiermee stemmen mensen 
tégen hun eigen mening als het gaat om sociaal-
economisch beleid. Tweederde van de Nederlan-
ders is namelijk vóór inkomensnivellering en ook 
van de rechtse mensen is opvallend genoeg meer 
dan de helft hier voorstander van. Daar zit met-
een een kans voor de PvdA: zij moet hier keihard 
op inzetten in beleidsvoorstellen en campagnes! 
Een probaat middel om de inkomensgelijkheid te 
bevorderen is het hervormen van de hypotheek-
renteaftrek. Uit het scp-rapport blijkt dat de mid-
dengroepen relatief het minst profiteren van de 
subsidies op de woningmarkt (lage inkomens heb-
ben de huursubsidie, hoge inkomens profiteren 
het meest van de hypotheekrenteaftrek). Draag-

vlak voor hervorming van de aftrek moet dus rela-
tief gemakkelijk bij deze — electoraal belangrijke 
— massa te vinden zijn. Laat de PvdA nu eindelijk 
eens met een goed uitgewerkt plan komen: wat 
willen we ermee?
 Met betrekking tot de overheidsfinanciën is 
de mening van Nederlanders wat lastiger te in-
terpreteren. De meerderheid wil dat er méér geld 
aan publieke voorzieningen wordt besteed. Maar 
het is een minderheid die wil dat de staatsschuld 
oploopt. Dan is er maar één mogelijkheid: Neder-
landers willen dat er méér belasting wordt betaald. 
Gecombineerd met hun mening over inkomensni-
vellering rest de conclusie dat Nederlanders vóór 
verhoging van het toptarief zijn. Een kans voor de 
PvdA, want uit de cijfers van het scp-rapport blijkt 
dat men voor inkomensbeleid niet bij Balkenende 
cum suis moet zijn.
 Maar wel voor de veiligheid. Mensen zijn zich 
onder Balkenende veiliger gaan voelen en men is 
positiever gaan denken over de politie. Het aantal 
geweldsdelicten is minder hard gestegen dan on-
der Paars. Op dit belangrijke speerpunt scoort het 
kabinet dus goed.
 Ook als het gaat om het milieu, want dat komt 
er als het aan de Nederlanders ligt slecht vanaf (en 
zo ook bij het kabinet). In 2000 vond nog eenderde 
van de bevolking milieu een belangrijk politiek 
item. Nu is dat nog geen 20%. Het openbaar ver-
voer krijgt een onvoldoende, slechts 5% van de rei-
zen maakt men met het ov. Dit in tegenstelling tot 
de auto, die krijgt een dikke 8 als rapportcijfer. Het 
scp suggereert zelfs dat files niet zo erg worden 
gevonden als wel eens wordt gedacht, omdat men-
sen file rijden zien als een verplicht moment van 
onthaasting, een luwte in de drukte tussen thuis en 
werk. Wellicht dat mensen daarom steeds vaker in 
hun eentje in de auto zijn aan te treffen (65%)?
 Afijn, lees het zelf maar eens allemaal na en 
maak uw eigen sociaal-democratische agenda. Het 
rapport geeft veel inspiratie en urgentiebesef voor 
een krachtige PvdA-politiek!

michiel mulder
PvdA-lid Amsterdam

interventie
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Kopzorgen over  
zorgvragen
Het Kenniscentrum van de PvdA deed dit voorjaar 
onderzoek naar de dienstverlening aan ouderen op 
het gebied van wonen, zorg en welzijn in de wijk 
Leiden Zuid-West. Gezien de enorme veranderin-
gen in de maatschappelijke ondersteuning die het 
kabinet wil doorvoeren, wilden we eens zien hoe 
het er in de praktijk aan toegaat. 
 We gingen op de koffie bij een groot aantal 
oudere wijkbewoners. Uit de gesprekken blijkt dat 
velen van hen niet weten waar ze moeten zijn als ze 
vragen hebben. Op het gebied van wonen, zorg en 
welzijn zijn in de buurt meer dan zeventig instellin-
gen en particuliere initiatieven actief. Zo is er een 
servicepunt van zorginstelling Van der Willigenhof, 
er zijn telefoonnummers en adressen in de infor-
matiegids van Leiden, er is een overzicht van alle 
activiteiten en zorginstellingen in de 55+-krant van 
de welzijnsorganisaties, men kan worden geholpen 
door het centrale zorgloket voor heel Leiden (Zorg-
net), er is een ouderenadviseur van de Stichting 
Dienstverlening Leiden en er is een huismeester 
van woningbouwcorporatie De Sleutels van Zijl en 
Vliet. 
 Het grote probleem voor ouderen in de wijk 
blijkt dan ook niet het aanbod van en informatie 
over zorg, welzijn en woonservice te zijn, maar het 
oerwoud aan instellingen, instanties, hulpverle-
ners en activiteiten. ‘Het is al ingewikkeld genoeg 
om te weten wat voor hulp je kunt krijgen, maar 
hoe meer mogelijkheden, hoe moeilijker om door 
de bomen het bos te zien. En op het moment dat je 
echt hulp nodig hebt, staat je hoofd er toch al niet 
naar om ook nog eens “de beste keuze” te zoeken’, 
aldus onze respondenten.
 Sinds enkele jaren zijn keuzevrijheid voor de 
klant en concurrentie tussen zorgaanbieders een 
trend. Het idee is dat monopolisten niet geprikkeld 
worden om efficiënt en effectief te werken. Op een 
markt met verschillende partijen moeten organi-
saties zich scherper profileren en betere diensten 
leveren.

 In Leiden Zuid-West heeft het opengooien van 
de markt wel tot meer aanbieders geleid, maar de 
vraag is of de efficiëntie daarmee is toegenomen. 
De marktwerking heeft versnippering in de hand 
gewerkt, afstemming en samenwerking zijn moei-
lijk. Cliënten ervaren dit als verwarrend. De finan-
ciële afhandeling is vaak een regelrechte ramp: 
eigen bijdragen, tegemoetkoming in de kosten via 
de belastingdienst, terugbetalingen via de awbz. 
Een gemiddelde oudere die alleen woont, af en 
toe een rit maakt met de ov-taxi, een hulp in de 
huishouding heeft en gebruik maakt van maaltijd-
voorzieningen, moet een hele papierwinkel aan 
rekeningen betalen en zien te declareren. Waar het 
op neerkomt, is dat de basis voor dienstverlening 
aan ouderen stevig is in deze wijk. Er zijn veel ac-
tieve instellingen en er is een behoorlijk gemeen-
schappelijk inzicht in wat nodig is om te komen tot 
een goede keten wonen-welzijn-zorg. Maar veel 
menskracht, geld en vergadertijd gaan verloren als 
gevolg van de versnippering in het aanbod.
 Hoe het tij te keren? Er bestaat onhelderheid 
over de rollen die de gemeente, zorg- en wel-
zijnsorganisaties en woningbouwcorporaties moe-
ten spelen. Die taakverdeling moet veel helderder 
worden. De gemeente zou hierin een hoofdrol kun-
nen spelen. Maar dan moet die daar wel op toege-
rust zijn en de juiste competenties in huis hebben. 
Geef gemeenten de tijd zich voor te bereiden op 
een nieuwe coördinatierol. En zorg ervoor dat 
ouderen de weg weer vinden in zorg- en welzijns- 
land. 

angelina scalzo
Medewerker Kenniscentrum PvdA

interventie
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Over de auteur  Dorette Corbey is lid van het Europees 
Parlement voor de PvdA 

Eén maat past niemand 
Waarom harmonisatie van Europese regelgeving 
niet altijd de voorkeur verdient

Is er een uitweg uit de Europese crisis? Een strakkere toepassing van het 
— ‘in de praktijk boterzachte’ — subsidiariteitsbeginsel is de oplossing 
niet, meent Dorette Corbey. Zij bepleit meer maatwerk. Beperk Europese 
regelgeving waar mogelijk tot kaderwetgeving en laat nationale parlementen 
die verder invullen. Veranker ‘Europa’ in de nationale politiek en betrek 
nationale parlementariërs meer bij het Brusselse. Zo wordt het draagvlak 
onder burgers versterkt en daarmee de democratie. 

dorette corbey

De politieke discussie over Europa komt nog 
niet echt van de grond. Misschien zijn de won-
den van het referendum nog te vers. De meeste 
Nederlandse parlementariërs hebben het voor-
stel voor de Europese Grondwet verdedigd als 
een verbetering ten opzichte van de bestaande 
situatie; de meerderheid van kiezers zag (en 
ziet) de bestaande situatie niet zitten, maar 
verwachtte van de Grondwet geen verbetering. 
Europa is massaal afgewezen.
 Een week na het referendum kwam de ge-
nadeklap voor Europarlementariërs. In een 
paginabreed artikel deed Arnout Brouwers, 
chef Buitenland van de Volkskrant, de suggestie 
om het Europees parlement maar helemaal af 
te schaffen. Het Europarlement vertegenwoor-
digt niemand, vindt Brouwers. In plaats van de 

zorgen en wensen van kiezers over te brengen 
in Brussel en in Straatsburg gedragen Euro-
parlementariërs zich in hun eigen land vooral 
als Euro-missionarissen. Brouwers bepleit een 
afgeslankt Europees Parlement dat bestaat uit 
vertegenwoordigers van nationale parlementen.
 Ronald Plasterk hield een paar weken later 
in dezelfde krant een soortgelijk betoog. Euro-
parlementariërs zijn wel erg ver losgeraakt van 
het Nederlandse kiezersvolk dat zij in Brussel en 
Straatsburg vertegenwoordigen, meent hij. De 
standpunten die zij innemen stroken niet met 
die van hun partijgenoten in de Tweede Kamer 
en de verkiezingsprogramma’s. Om politieke 
losloperij te voorkomen pleit Plasterk voor een 
dubbelmandaat: parlementariërs combineren 
het lidmaatschap van de Tweede of Eerste Kamer 
met dat van het Europees Parlement. 
 Brouwers en Plasterk hebben gelijk als zij 
stellen dat er is iets flink mis is. Alleen al de lage 
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opkomst bij Europese verkiezingen wijst erop 
dat het Europees Parlement niet de harten van 
de kiezers heeft veroverd. Het referendum en 
alle discussies op straat en in de zaaltjes heb-
ben nog eens duidelijk gemaakt dat Europa ook 
weerzin oproept. De glazenwasser die niet meer 
de ladder op mag werd het symbool van een 
bedillerig Europa dat ons overspoelt met allerlei 
regels en regeltjes. In bijna alle discussies over 
de Grondwet klonk de teleurstelling van Neder-
landers door dat Europa niet langer herkenbaar 
is als ‘iets van ons’. De uitbreiding van de Euro-
pese Unie naar vijfentwintig landen speelt daar-
bij een rol. Maar in mijn waarneming was een 
belangrijker reden voor de afwijzing van Europa 
het idee dat ‘Brussel’ de verkeerde accenten legt 
en Nederland (en andere lidstaten) zijn eigen-
heid ontneemt.

dubbele opgave

Europa en het Europarlement hebben hun ge-
brek aan populariteit gedeeltelijk aan hun eigen 
omslachtige werkwijze te wijten. De besluit-
vormingsprocedures zijn lang, ingewikkeld en 
ontoegankelijk. Het Europarlement maakt het 
extra ondoorzichtig omdat per onderwerp (dien-
stenrichtlijn, chemicaliënbeleid, etikettering 
van voedsel) honderden, soms duizenden amen-
dementen worden ingediend over veel te veel 
details. Dit maakt het moeilijk voor pers en pu-
bliek om op hoofdlijnen te volgen wat er in Brus-
sel gebeurt. Europarlementariërs functioneren 
daardoor in een vacuüm ¬ dat een klein beetje 
gevuld wordt door professionals. Europa is iets 
van grote lobbykantoren, niet van gewone men-
sen of gewone partijleden. Het is iets van de vak-
bondsbestuurders, maar niet van werknemers. 
Europa is iets van de milieubeweging, maar niet 
van de wandelaar die van natuur houdt. 
 Deze situatie is pijnlijk. Nederland is econo-
misch, juridisch en politiek nauw verweven met 
de Europese Unie. Europa is voor Nederland van 
levensbelang, maar het draagvlak voor Europese 
eenwording brokkelt langzaam maar zeker af. 
Als Nederland zich niet meer herkent in Europa, 

in de gemeenschappelijke markt, in de euro, in 
de Europese politiek, dan raakt dat ook aan Ne-
derland en de Nederlandse identiteit.
 Ook voor de PvdA is de situatie pijnlijk. De 
PvdA-achterban liet zich bij het referendum 
over de Grondwet niet overtuigen door de breed 
ingezette ‘ja’-campagne. Het is aan het Europees 
Parlement om de Europese politiek toegankelijk 
te maken, zodat kiezers de keuzes die daar ge-
maakt worden herkennen. Maar het is ook dui-
delijk dat de Nederlandse politiek verantwoor-
delijkheid moet nemen voor Europese besluiten. 
Het Europees parlement beslist samen met de 
Raad van Ministers ¬ waar natuurlijk ook een 
Nederlandse minister in zit ¬ over wetgeving. 
De Tweede Kamer zou, meer dan nu gebruikelijk 
is, de minister duidelijke standpunten moeten 
meegeven als hij of zij naar Brussel gaat. Er is na 
het ‘nee’ alle reden voor de Tweede Kamer om 
meer verantwoordelijkheid te nemen voor Eu-
ropese besluiten: alleen als ook de Nederlandse 
politiek zichtbaar betrokken is bij Europese 
besluiten, wordt Europa weer ‘van ons’ in plaats 
van iets dat is opgelegd vanuit Brussel. De PvdA 
staat ¬ zoals andere partijen ¬ voor een dub-
bele opgave: de Tweede-Kamerfractie meer 
betrekken bij Europa én de Europarlementariërs 
meer laten wortelen in de Nederlandse politiek.
 Tot in de jaren ’70 bestond het Europees 
Parlement uit afgevaardigden van nationale 
parlementen. Het dubbelmandaat herinvoeren, 
zoals Brouwers en Plasterk voorstellen, lijkt 
voor de hand te liggen, maar is geen goed idee. 
Het miskent dat Europarlementariërs veelal 
brede portefeuilles hebben en dat het Europees 
Parlement ¬ anders dan in de jaren ’60 en ’70 
¬ wetgevende bevoegdheid heeft. Europarle-
mentariër zijn is meer dan een beetje babbelen 
en onkosten declareren. Het voorstel van een 
dubbelmandaat gaat bovendien voorbij aan 
het feit dat het Europees Parlement wezenlijk 
anders functioneert dan de Tweede Kamer. In 
Nederland hebben oppositiepartijen weinig in 
te brengen tegen een op hoofdlijnen dichtgetim-
merd regeerakkoord. Leden van regeringspar-
tijen hóeven weinig in te brengen. In Europa 
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ontbreekt een regeerakkoord en daarom vindt in 
het Europees Parlement over elk onderwerp een 
machtsstrijd plaats met wisselende meerderhe-
den. Nederlandse parlementariërs kunnen deze 
strijd niet aangaan als ze een groot deel van hun 
tijd in Den Haag doorbrengen. Europa verandert 
niet door Nederlandse afzijdigheid. 
 Kortom, in plaats van zelf parlementariërs 
naar Brussel te sturen, kan de Tweede Kamer 
beter meer werk maken van de controle op de 
Nederlandse ministers die in Brussel besluiten 
nemen. 

knellend keurslijf

Maar er is méér nodig. Om nationale parlemen-
ten beter bij Brusselse regelgeving te betrekken 
is het noodzakelijk om korte metten te maken 
met een Europese gewoonte die steeds hinder-
lijker wordt: de one-size-fits-all aanpak. Europese 
regels verplichten alle vijfentwintig landen ¬ 
die zeer verschillend zijn ¬ om op hetzelfde 
moment dezelfde stap vooruit te zetten. Dat is 
vaak onnodig en onwenselijk. Op papier zijn di-
versiteit en pluriformiteit de grote pluspunten 
van Europa, maar in de praktijk is harmonisatie 
de regel en flexibiliteit de uitzondering. Een paar 
voorbeelden.
 Allereerst biotechnologie. Er zijn weinig 
onderwerpen die binnen Europa zo omstreden 
zijn. Sommige landen zijn fel tegen ‘Franken-
steinvoedsel’, anderen willen biotechnologie 
graag een kans geven. Het Europese compromis 
is te toegeeflijk naar de smaak van de tegen-
standers en tegelijkertijd onwerkbaar voor 
bedrijven, onderzoeksinstellingen en landen die 
vooruit willen met biotechnologie. Als de stand-
punten zo ver uiteen liggen, is er niets op tegen 
om elk land zijn eigen beleid te gunnen. Of 
neem het milieu. De tien nieuwe lidstaten moes-
ten fors investeren om alle Europese milieure-
gels in te voeren. Het is natuurlijk belangrijk 
om het stedelijk afvalwater goed te beheren en 
de natuur te beschermen. Maar niet alle milieu-
maatregelen verdienen in alle landen evenveel 
prioriteit.

 Europa beschikt wel over een handrem die al 
te opdringerige regelgeving moet voorkomen. 
Het zogenoemde subsidiariteitsbeginsel bepaalt 
dat politieke besluitvorming niet op een hoger 
niveau mag plaatsvinden dan strikt noodzake-
lijk: de Europese Unie is er alleen ter aanvulling 
op de lidstaten. Maar in de praktijk is dit begin-
sel boterzacht. Alleen al een verwijzing naar de 
interne markt is voldoende om harmonisatie te 
rechtvaardigen. Dat geldt onder andere voor het 
sociale beleid. Onder het mom van het verster-
ken van de interne markt heeft er heel wat har-
monisatie plaats gevonden in het arbeidsrecht. 
Dat is in veel gevallen nuttig. Maar moeten bij-
voorbeeld ook de werktijden aan Europese regels 
onderworpen worden? Dat valt te betwijfelen. 
De Britse regering verzette zich tegen Europese 
bemoeienis met de arbeidstijden en bedong een 
uitzonderingspositie: een doorn in het oog van 
veel Europarlementariërs. Maar is het echt zo 
erg als de Britten democratisch kiezen voor lan-
gere werktijden? Europese sociale regels worden 
vaak verdedigd door te wijzen op het gevaar van 
sociale dumping: zonder gemeenschappelijke 
regels zou de internationale concurrentiedruk 
leiden tot een race to the bottom. In de Europese 
economische praktijk blijkt echter ook dat goede 
sociale voorzieningen een voorwaarde zijn voor 
een gezonde concurrentiepositie. 
 In sommige gevallen vormt harmonisatie 
ook nog eens een rem op innovatie en voor-
uitgang. De slechte luchtkwaliteit is in delen 
van Nederland een groot probleem voor de 
volksgezondheid. Nederland moet voldoen aan 
de Europese normen, maar kan intussen autofa-
brikanten niet verplichten nieuwe dieselauto’s 
met een roetfilter uit te rusten. De interne markt 
verbiedt dat: auto’s die voldoen aan de Europese 
autonorm mogen niet geweigerd worden. Ne-
derland mag roetfilters stimuleren (en dus zelf 
duur betalen), maar niet verplichten. De Euro-
pese harmonisatie gaat ver, ook in vergelijking 
met de praktijk in de Verenigde Staten. De staat 
Californië heeft meer mogelijkheden om eigen 
eisen te stellen aan auto’s dan Nederland. 
 De interne markt en de one-size-fits-all aanpak 

Dorette Corbey  Eén maat past niemand

S&D9-2005.indd   10 16-09-2005   15:13:27



s& d  9  |  20 0 5

11

zijn verworden tot een keurslijf dat steeds meer 
begint te knellen. Europese regels krijgen niet in 
elk land evenveel waardering en  mede daardoor 
zijn er ook nog eens grote problemen met de 
naleving en uitvoering ervan. In de jaren ’90 was 
het voor progressieve partijen vanzelfsprekend 
om ruim baan te geven aan Europa. Europa en 
de interne markt waren er niet alleen voor het 
bedrijfsleven, maar ook voor de vakbonden. 
Dus kwam er een sociale agenda. En Europa was 
niet alleen van de lidstaten, maar moest ook de 
regio’s wat te bieden hebben. Dus kwam er een 
subsidieprogramma. Europa moest iedereen be-
reiken. Dat heeft natuurlijk veel goeds gebracht, 
maar progressieve partijen moeten nu erkennen 
dat harmonisatie ook nadelen kan hebben. De 
interne markt ontneemt landen hun eigenheid 
en haalt heel veel fut weg uit lidstaten, uit par-
lementen en uit samenlevingen. De discussie 
moet daarom niet alleen gaan over subsidiariteit 
(ofwel: wat doen we wel en wat doen we niet Eu-
ropees?), maar vooral ook over de wijze waarop 
Europa functioneert. Europa moet maatwerk 
leveren.

meer maatwerk

Om de nationale parlementen een heldere 
verantwoordelijkheid te geven, moet elk land 
zo veel mogelijk de gelegenheid krijgen om bij 
Europese regels zelf de ambitie, het tijdpad en 
de normen te bepalen. Dat komt de democratie 
ten goede. In de milieusector, op de interne 
markt, maar ook op andere beleidsterreinen is 
veel meer flexibiliteit en maatwerk mogelijk. 
Luchtkwaliteit, klimaatbeleid, waarschuwingen 
aan rokers op sigarettenpakjes: het zijn allemaal 
zaken waarbij Europese kaderwetgeving nuttig 
is, maar waarvan de invulling nationaal kan ge-
beuren, zolang andere landen hier geen schade 
van ondervinden. 
 Natuurlijk kunnen er in bepaalde gevallen 
goede redenen vóór harmonisatie zijn. De in-
terne markt met zijn gemeenschappelijke regels 
heeft voor veel welvaart gezorgd. Maar landen 
zouden het onomstotelijk recht moeten hebben 

om in het belang van het milieu of de volksge-
zondheid (denk aan die roetfilters) af te wijken 
van de gemeenschappelijke regels, of om met 
het oog op nationale of regionale culturele tra-
dities eigen prioriteiten te stellen (bijvoorbeeld 
op het gebied van eetgewoonten of inzake volks-
gebruiken als het kievitseieren rapen in Fries-
land). Deze flexibiliteit zal tot op zekere hoogte 
leiden tot een verbrokkeling van de interne 
markt. Dat kan in economisch opzicht soms 
een nadeel zijn, maar zeker ook een voordeel: 

lidstaten die kiezen voor extra stevige milieu- of 
andere kwaliteitseisen bevorderen innovatie 
en geven zo de Europese economie een flinke 
impuls. Maatwerk is in elk geval een manier om 
nationale parlementen verantwoordelijkheid te 
geven bij de totstandkoming en invulling van 
gezamenlijke Europese politiek en dat kan het 
draagvlak versterken. Het Europees Parlement 
kan bijdragen aan de broodnodige flexibiliteit: 
Europarlementariërs kunnen ¬ afhankelijk van 
de concrete omstandigheden op een bepaald 
beleidsterrein ¬ soms maatwerk en soms har-
monisatie verdedigen.
 En natuurlijk, die keuzes zullen partijpoli-
tiek getint zijn. Europese samenwerking heeft 
voor de PvdA zin als Europa de krachten kan 
bundelen (bijvoorbeeld op het gebied van mis-
daadbestrijding of wetenschappelijk onderzoek) 
en als Europa kan bijdragen tot duurzaamheid, 
solidariteit en eerlijke concurrentieverhoudin-

Om de nationale parlementen 
een heldere verantwoordelijkheid 
te geven, moet elk land zo veel 
mogelijk de gelegenheid krijgen 
om bij Europese regels zelf 
de ambitie, het tijdpad en de 
normen te bepalen. Dat komt de 
democratie ten goede
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gen. Linkse partijen staan voor een sociale en 
groene agenda, terwijl rechts eerder de interne 
markt heilig verklaart. Om de eigen idealen te 
realiseren en de verbeteringen in de héle Unie 
af te dwingen, pleiten zowel linkse als rechtse 
partijen vaak voor harmonisatie. Maar in feite 
verdient maatwerk váker de voorkeur. Progres-
sieve partijen moeten erkennen en uitdragen 
dat ‘Brussel’ de strijd voor verbetering van leef-
omstandigheden niet onnodig uit handen mag 
nemen van nationale parlementen, vakbonden, 
consumentenorganisaties en milieubeweging.

een voorstel: het vrijdagdebat

Welke politieke keuzes ook worden gemaakt, 
het is een gezamenlijke opgave voor Tweede-Ka-
merleden en Nederlandse Europarlementariërs 
om te werken aan een Europa dat in ons land op 
een breed draagvlak kan rekenen. Daarom zou 
het goed zijn om een keer per maand op vrijdag 
in het gebouw van de Tweede Kamer een voor 
pers en publiek toegankelijk politiek debat te 
organiseren tussen Europarlementariërs en 
Kamerleden van diverse partijen. Niet zozeer 
over Europa, maar over onderwerpen die op de 
Europese agenda staan: de controversiële dien-

stenrichtlijn, de chemiewetgeving, het Europese 
onderzoeks- en innovatiebeleid, natuurbescher-
ming, terrorismebestrijding, de aanpak van 
besmettelijke ziektes, het Europese mededin-
gingsbeleid.
 Deze ‘vrijdagdebatten’ zouden de Tweede 
Kamer kunnen ondersteunen bij het controle-
ren van de Nederlandse ministers die in Brussel 
meebesluiten over Europese regels. Voor poli-
tieke partijen zouden ze aanleiding kunnen zijn 
om zich te bezinnen op hun Europese inbreng. 
Ze zouden provincies, gemeenten en het maat-
schappelijk middenveld sterker kunnen betrek-
ken bij Europa. 
 Europese samenwerking is het waard om met 
verve te worden verdedigd. Een vrijdagdebat 
brengt Europarlementariërs en Europa in de 
Nederlandse politiek. Juist in de confrontatie 
met nationale gezichtspunten kan maatwerk 
betekenis krijgen en de Europese inbreng glans 
krijgen. Pas dan kunnen zinvolle politieke afwe-
gingen worden gemaakt. Zo kan een vernieuwde 
Nederlandse Europapolitiek tot bloei komen die 
het draagvlak voor Europese samenwerking ver-
sterkt en die ook het Europees Parlement meer 
kleur geeft, want dat is inderdaad hard nodig. 
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Over de auteurs  Thomas Schillemans en  
Stijn Verhagen zijn werkzaam als adviseur bij 
de Raad voor Maatschappelijke Ontwikkeling

Noten  zie pagina 21

Van spreidingsbeleid naar 
verleidingsbeleid
Spreidingsbeleid is populair onder politici. Maar in de praktijk loopt het 
vaak stuk op een zekere weerbarstigheid in het gedrag van vrije burgers,  
constateren Thomas Schillemans en Stijn Verhagen. Bovendien: sociale 
menging is niet genoeg, interetnisch contact is waar het werkelijk om 
gaat. Een ‘politiek van de verleiding’ lijkt geboden om de groeiende kloof 
tussen autochtoon en allochtoon te dichten: ‘De overheid smeedt hier geen 
relaties tussen burgers, maar bepaalt mede de context waarbinnen relaties 
kunnen ontstaan.’

thomas schillemans & stijn verhagen

De toenemende etnische segregatie in wijken 
en scholen baart politici grote zorgen. Sinds de 
Fortuyn-revolte zijn alle politieke partijen als 
dominostenen omgegaan en zijn zij op zoek 
naar maatregelen tegen segregatie. Hoewel de 
verschillende partijen ongelijksoortige maatre-
gelen voorstellen, is het doel steeds gelijk: het 
zo goed en zo kwaad als dat gaat forceren van 
etnische menging. De vanzelfsprekendheid 
waarmee politici dat proberen laat echter onver-
let dat burgers in de praktijk niet altijd in staat 
en evenmin altijd geneigd zullen zijn om zich op 
‘andere’ groepen te oriënteren (ingroup favouri-
tism). Menging mag dan een politieke wenselijk-
heid zijn, de weg daarheen kent praktische en 
motivationele obstakels. De meeste burgers on-

dersteunen menging weliswaar met de mond, 
bijvoorbeeld wanneer in opinie-onderzoek naar 
hun mening wordt gevraagd, maar als het erop 
aankomt, stemmen zij met de voeten. Burgers 
beschouwen menging in algemene zin als na-
strevenswaardig, maar voor de eigen leefsituatie 
vooral als last of risico.
 In dit artikel stellen we dat beleidsmakers 
die proberen etnische menging af te dwingen, 
te weinig rekening houden met de preferenties 
en autonome beslissingsmacht van burgers.1 De 
voorkeuren en invloed van burgers doorkruisen 
de (goedbedoelde) beleidsintenties. Bij wijze 
van alternatief stellen we voor de aandacht te 
verplaatsen naar het verleiden tot menging. Of 
preciezer: naar het verleiden tot interetnisch 
contact. Het bevorderen van interetnisch contact 
is breder en ook relevanter dan het bevorderen 
van sociale menging. In het huidige beleid be-
staat er ons inziens een welhaast vanzelfspre-
kende voorliefde voor ‘menging’, alsof daarmee 
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ook automatisch de gewenste, nieuwe contacten 
zouden ontstaan, en alsof menging de enige 
manier zou zijn om contacten tussen burgers te 
realiseren.
 We zullen de segregatietrend in dit artikel 
eerst kort beschrijven en daarbij laten zien dat 
niet de segregatie sec problematisch is, maar wel 
één van haar effecten (de toenemende sociaal-
culturele afstand tussen bevolkingsgroepen). 
Ten tweede behandelen we de beleidsmaatrege-
len die thans worden genomen om de menging 
tussen bevolkingsgroepen af te dwingen. Op 
grond daarvan geven we aan dat de politiek on-
voldoende lijkt in te zien dat het geaggregeerde 
keuzegedrag van burgers een robuuste belem-
mering vormt voor het spreidingsbeleid. Tot slot 
ontvouwen we drie beleidsrichtingen die dat 
keuzegedrag van burgers wél verdisconteren. 
Samen duiden we deze maatregelen aan als een 
politiek van de verleiding.

groeiende afstand

De ruimtelijke concentratie van minderheden is 
de afgelopen jaren sterk toegenomen.2 Etnische 
concentratie is in de eerste plaats een grootste-
delijk verschijnsel, al doet het verschijnsel zich 
ook voor in de middelgrote steden. In Den Haag, 
Amsterdam en Rotterdam bestaat de bevolking 
inmiddels voor ongeveer eenderde uit niet-wes-
terse allochtonen. Zij wonen doorgaans ongelijk 
verdeeld over de verschillende wijken van de 
stad. Den Haag is de meest gesegregeerde stad 
van Nederland. Waar in de Schilderswijk maar 
liefst 85 procent van de bewoners niet-westerse 
allochtonen zijn, ligt dat percentage in Kijkduin 
niet hoger dan 2 procent.
 De ruimtelijke segregatie van minderheden 
heeft zich doorvertaald naar segregatie in het 
onderwijs. Het aantal concentratiescholen ¬ 
‘zwarte scholen’, in de volksmond ¬ is in de 
loop der tijd gestegen. Zwarte scholen zijn scho-
len waar minimaal 50% van de leerleerlingen 
afkomstig is uit minderheidsgroepen. In de vier 
grote steden is momenteel 47 procent van de 
scholen een concentratieschool. Op die scholen 

is er dus een meerderheid van minderheden 
ontstaan.
 De segregatie van minderheden roept perio-
diek het verlangen op naar menging van bevol-
kingsgroepen. Van oudsher wordt deze discussie 
in sociaal-economische termen gevoerd. De 
gedachtegang daarachter is dat gemengde wij-
ken en scholen een positieve uitwerking zouden 
hebben op de positie van de zwakkeren. Zij zou-
den zich kunnen optrekken aan de sterkeren en 
binnen deze groep positieve rolmodellen kun-

nen vinden. Waar geen menging plaatsvindt, 
zou het omgekeerde mechanisme werkzaam 
zijn. Zonder menging komen de zwakkeren 
volgens deze redenering in een negatieve spiraal 
terecht, met de ‘Amerikaanse toestanden’ in de 
stedelijke getto’s van de Verenigde Staten als 
vanzelfsprekend negatief referentiepunt.
 Toch blijkt uit onderzoek in Nederland stee-
vast dat concentratiewijken en concentratie-
scholen niet of nauwelijks een belemmerende 
uitwerking hebben op de sociaal-economische 
integratie van minderheden. Er is de laatste ja-
ren veel onderzoek gedaan naar de relatie tussen 
ruimtelijke concentratie en sociaal-economi-
sche integratie van minderheden. Bekend is het 
onderzoek van de sociaal-geografen Musterd en 
Ostendorf,3 waarin nader wordt ingegaan op de 
verklarende factoren van de sociaal-economi-
sche positie van minderheden. Hun conclusie 
luidt dat persoonlijke kenmerken de voornaam-
ste bepalende factoren zijn voor de sociaal-eco-
nomische ontwikkeling van individuen en dat 
de etnische samenstelling van de buurt daarbij 
nauwelijks een rol speelt.

Menging is eerst en vooral een 
negatief ideaal. Het is weliswaar 
populair als middel tegen 
(achterstands-)problemen, maar 
het is voor burgers zelden een doel 
op zich
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 In het onderwijs noteren onderzoekers 
ongeveer dezelfde bevindingen. Verschillende 
onderzoeken laten zien dat de onderwijspresta-
ties op zwarte scholen weliswaar lager zijn dan 
op andere scholen, maar dat deze achterstand 
nauwelijks wordt verklaard door de etnische 
concentratie op zich.4 De relatief lage sociaal-
economische achtergrond van de kinderen op 
concentratiescholen verklaart de achterstand 
bijna volledig. 
 Waar er in sociaal-economisch opzicht dus 
geen sprake is van zogenoemde concentratie-ef-
fecten van de buurt en de school, en het veran-
deren van de samenstelling van de omgeving 
dus geen bijdrage levert aan de oplossing van 
deze integratieproblemen, tonen recente onder-
zoeken wél aan dat er sociaal-culturele buurtef-
fecten bestaan.5 De toenemende etnische con-
centratie is wat ons betreft vooral vanwege dit 
type effecten zorgelijk. Het blijkt dat met name 
Turken en Marokkanen de laatste jaren minder 
informele contacten met autochtonen zijn gaan 
onderhouden en vice versa. Dit wordt weliswaar 
vooral verklaard door de huwelijksmigratie, 
maar óók het gescheiden wonen van bevolkings-
groepen blijkt de sociaal-culturele afstand tus-
sen bevolkingsgroepen te vergroten. Met name 
de ‘kleine’ interetnische contacten worden er ne-
gatief door beïnvloed: allochtone bewoners van 
concentratiewijken hebben minder vaak ‘lichte 
vormen’ van contact met autochtonen dan bewo-
ners van gemengde wijken.
 De afnemende interetnische contacten gaan 
hand in hand met een verslechterende weder-
zijdse beeldvorming tussen autochtonen en met 
name islamitische minderheden.6 Vooral au-
tochtone lageropgeleiden, mannen en jongeren 
zijn de laatste jaren opvallend negatiever gaan 
oordelen over minderheden. Overigens geldt bij 
de klassieke minderheidsgroepen (Antillianen, 
Marokkanen, Surinamers en Turken) grosso 
modo hetzelfde, ware het niet dat het binnen 
deze groepen juist de hogeropgeleiden en de 
vrouwen zijn die een negatievere opvatting over 
autochtonen ventileren. Als autochtonen wordt 
gevraagd of ze minderheden als buren zouden 

willen hebben, antwoorden zij in meerderheid 
ontkennend. Als er naar hun toekomstverwach-
tingen wordt gevraagd in relatie tot minderhe-
den, dan zijn de meeste Nederlanders pessimis-
tisch.7

menging: doel of middel?

Tegen de achtergrond van de groeiende sociaal-
culturele kloof tussen bevolkingsgroepen pro-
beren lokale en nationale beleidsmakers de etni-
sche segregatie in wijken en scholen met sprei-
dingsbeleid te doorbreken. Naarmate de maat-
schappelijke bezorgdheid over de integratie van 
minderheden groeit, neemt ook de inventiviteit 
toe waarmee zij dat doen. De afgelopen twee jaar 
hebben alle politieke partijen grote en minder 
grote plannen voor (indirect) spreidingsbeleid 
gepresenteerd.8 Ook verschillende bewindslie-
den en lokale bestuurders hebben voorstellen 
gedaan om de etnische concentratie te bestrij-
den. Als altijd op dit terrein speelt de stad Rot-
terdam de eerste viool.9 In 2004 presenteerde 
het gemeentebestuur een veelbesproken agenda 
waarmee het de ruimtelijke segregatietrend in 
de stad wilde keren.
 Doorgaans wordt er geen directe spreiding 
op etnische grondslag bepleit (met uitzondering 
overigens van Rotterdam), omdat dit stuit op 
nationale en internationaalrechtelijke belem-
meringen. Op allerlei andere manieren wordt 
echter geprobeerd om hetzelfde effect te berei-
ken. Beleidsmakers trachten met behulp van 
criteria als inkomenshoogte, taalachterstand of 
het succesvol afgelegd hebben van een inbur-
geringsexamen te sturen in de ‘vrije’ woon- en 
schoolkeuzes van burgers. Ook overige indirecte 
spreidingsmaatregelen worden aangewend. 
Soms worden daarbij onorthodoxe keuzen ge-
maakt. De Utrechtse basisschool de Fakkel koos 
er bijvoorbeeld voor om een Dalton-school te 
worden, met als doel daardoor te ‘verwitten’.10

 In financiële zin concentreert het nieuwe 
spreidingsbeleid zich echter op het terrein van 
de stedelijke herstructurering, waarvoor het 
kabinet de komende vijf jaar maar liefst 1,4 
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miljard euro heeft gereserveerd. Het betreft 
dan het bouwen van duurdere koopwoningen 
in achterstandswijken of, zoals Wouter Bos 
onlangs in een motie bepleitte, het bouwen van 
meer betaalbare woningen in betere buurten en 
randgemeenten. ‘Integratie is ook met elkaar 
in een buurt wonen’, stellen de PvdA-Kamer-
leden Depla en Dijsselbloem in lijn daarmee 
in de Volkskrant van 8 maart 2005.11 Het is een 
stellingname die in PvdA-kringen overigens al 
decennialang goed beklijft. Reeds in 1946 wees 
de Rotterdamse studiegroep-Bos op het belang 
van gemeenschapsvorming op wijkniveau. 
Daarbij zou alles op Kinderwagenentfernung ge-
richt moeten zijn en zouden de verschillende 
bevolkingsgroepen, inkomensgroepen en leef-
tijdscategorieën gezamenlijk moeten wonen en 
leven.12 Dit ideaal van menging op buurtniveau 
was destijds, wat de ‘vreemdelingen’ betreft, ge-
richt op de integratie van Friezen, Brabanders en 
overige provincialen.13

 In de teksten van ministeries en politieke 
partijen valt met enige regelmaat de redenering 
te ontwaren dat burgers ‘eigenlijk’ liever in een 
gemengde wijk zouden wonen en dat ouders 
hun kinderen ‘in principe’ het liefst naar een 
gemengde school zouden willen brengen. Deze 
gedachtegang wordt onder meer onderbouwd 
met het argument dat minderheden uit concen-
tratiewijken de toestroom van extra minder-
heden naar hun wijk niet toejuichen. Sterker 
nog: ook zíj zouden liever in gemengde wijken 
wonen. Deze voorkeur lijkt te worden bevestigd 
door het verhuisgedrag van minderheden die 
op de maatschappelijke ladder zijn gestegen. Zij 
trekken, net als de autochtone middengroepen, 
in relatief grote aantallen weg uit de grote-stads-
wijken en vestigen zich in ruimere woningen in 
randgemeenten. Zo behoorde in 2003 67 procent 
van de naar Almere verhuisde Amsterdammers 
tot de etnische minderheden, waarbij het in be-
langrijke mate ging om Surinamers uit de mid-
denklasse.14

 Deze gegevens vormen echter maar één kant 
van het verhaal. Het belangrijkste manco in deze 
discussie is dat er onvoldoende onderscheid 

wordt aangebracht tussen de factor ‘achterstand’ 
en de factor ‘minderheid’. Zolang concentratie-
wijken in grote mate achterstandswijken zijn, 
met een overmaat aan sociale problemen en met 
meer criminaliteit en overlast dan elders, is het 
niet verwonderlijk dat minderheden liever niet 
in concentratiewijken wonen. Als burgers echter 
positieve associaties hebben bij hun woon- of 
leefomgeving, verdwijnt hun verhuisbehoefte. 
Zij zijn dan trots op het bijzondere karakter van 
hun buurt en zij zetten zich in voor het behoud 

van die bijzondere identiteit (als gegoede buurt 
bijvoorbeeld, of als Molukse buurt). Onderzoek 
naar woonvoorkeuren van mensen laat zien 
dat de keuze voor een bepaalde woonomgeving 
statusbepaald is.15 Wonen is een vorm van iden-
titeitsbeleving en mensen wonen graag in de 
buurt van mensen waarmee zij zich in positieve 
zin associëren. 
 Er bestaat een scherpe discrepantie tussen de 
sociaal-wenselijke antwoorden die burgers ge-
ven in enquête-onderzoeken en de beslissingen 
die zij nemen wanneer zij voor belangrijke 
keuzes staan, zoals het kopen van een huis of het 
kiezen van een school voor de kinderen. Mensen 
spreken zich in meerderheid uit voor menging 
maar in de praktijk stemmen zij met de voeten. 
Het geaggregeerde keuzegedrag van autochtone 
burgers bij de schoolkeuze van hun kind of bij 
het kopen van een huis leidt tot ‘witte vlucht’. 
De autochtonen trekken weg uit verkleurende 
wijken en verkleurende scholen. Het volgende 
citaat illustreert deze discrepantie treffend: 
‘Van tevoren had ik nooit gedacht dat ik zo zou 

De pogingen om spreiding af te 
dwingen rusten op een wankel 
fundament. Beleidsmakers enten 
het beleid te veel op het zeg- en 
te weinig op het doe-gedrag van 
burgers
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kiezen, maar nu ik merk dat het om mijn eigen 
kind gaat, denk ik, ik vind het toch wel lekker die 
witte school en allemaal hoogopgeleide ouders.’16 
Burgers zullen er met andere woorden ten dele 
voor kiezen om de goede bedoelingen van be-
leidsmakers letterlijk te ontvluchten ¬ of dat nu 
moreel verdedigbaar is of niet.
 Maar ook wanneer zij toch gemengd wonen 
of naar school gaan is sociale menging bepaald 
geen vanzelfsprekendheid. De herstructurering 
van wijken blijkt weliswaar van invloed te zijn 
op de bevolkingssamenstelling van wijken 
(wat de leefbaarheid van deze wijken soms ten 
goede komt), maar interetnische contacten ko-
men er slechts in beperkte mate voor. De witte 
middenklasse ouders uit gemengde wijken 
vervoeren hun kinderen op de achterbank van 
de auto naar school buiten de wijk, terwijl ze ook 
zelf voor werk, vrijetijdsvereniging of sociale 
contacten elders zijn. Hun ‘buurtgebruik’ blijft 
vaak beperkt tot wonen, eten en slapen. Contact 
met buurtgenoten hoort daar vaak niet bij, laat 
staan dat interetnische relaties in de gemengde 
wijk een bloeiend bestaan leiden.17 Spreiding 
vergroot weliswaar de statistische ontmoetings-
kans tussen allochtonen en autochtonen, maar 
leidt zeker niet automatisch tot sociale identifi-
caties. Evenmin monden kortdurende contacten 
vanzelf uit in duurzame en wederzijds bevredi-
gende sociale relaties.
 Burgers die zeggen menging te willen stimu-
leren, doen dat doorgaans dan ook niet omdat 
zij de afwezigheid van minderheden in hun 
eigen omgeving betreuren. Al zeker twintig jaar 
wil ongeveer de helft van de autochtone bevol-
king liever niet naast etnische minderheden 
wonen. Eerder is het zo dat zij de concentratie 
van minderheden verbinden aan tal van onge-
wenste maatschappelijke verschijnselen, die 
met behulp van sociale menging zouden moe-
ten worden opgelost. Zo bekeken is menging 
eerst en vooral een negatief ideaal.18 Menging 
is weliswaar populair als middel tegen (achter-
stands-)problemen, maar is voor burgers zelden 
een doel op zich.

een politiek van de verleiding

De conclusie die we uit het voorgaande trekken, 
is dat de pogingen om spreiding af te dwingen 
rusten op een wankel fundament. Beleidsma-
kers enten het beleid te veel op het zeg- en te 
weinig op het doe-gedrag van burgers.19 In een 
liberaal-democratische samenleving doorkrui-
sen burgers met hun ‘vrije’ vestigings-, onder-
wijs- en vrijetijdskeuzen de mengingsintenties 
van beleidsmakers. Bovendien is het bekend 
dat (middenklasse) burgers bij pogingen van de 
overheid om menging te forceren, juist extra ge-
stimuleerd worden om zich eraan te onttrekken. 
Zo leidde het bussing-systeem in de Verenigde 
Staten, dat scholieren met behulp van busver-
voer over de scholen in de stad verspreidde, 
tot een versnelde uittocht van middenklasse 
kinderen naar het private onderwijs. Het dese-
gregatiebeleid resulteerde zodoende in hyper-
segregatie!20

 Dit alles laat onverlet dat een samenleving 
waarin groepen volstrekt langs elkaar heen 
leven onwenselijk is. Dat de mogelijkheden 
voor een spreidingsbeleid beperkt zijn en dat 
verplichtende maatregelen in de praktijk onvol-
doende vrucht afwerpen, maakt de sociaal-cul-
turele kloof tussen minderheden en de omrin-
gende samenleving niet minder urgent. Als we 
daarom toch willen bevorderen dat burgers met 
verschillende culturele achtergronden contacten 
onderhouden, is het nodig om na te denken over 
de vraag hoe zij daartoe kunnen worden verleid.
 Deze vraag is omvangrijker dan het antwoord 
dat we kunnen geven. Niettemin presenteren 
we een drietal voorbeelden die onderdeel uit-
maken van een politiek van de verleiding. Deze 
voorbeelden sluiten beter aan bij de preferenties 
en het reële gedrag van burgers dan het huidige 
spreidingsbeleid en zij vergroten daardoor de 
kansen op interetnisch contact.

Leefbaarheid van wijken
Een eerste onderdeel van een politiek van de 
verleiding is het bevorderen van de leefbaarheid 
van achterstandswijken en het bestrijden van 
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overlast en verloedering. De vraag of mensen 
sociale relaties aangaan hangt in belangrijke 
mate af van de vraag of zij de ander vertrouwen. 
En die vraag kan niet los worden gezien van de 
kwaliteit van de publieke ruimte waarbinnen zij 
zich bewegen. 
 Sztompka definieert sociaal vertrouwen 
(trust) als de positieve inschatting die mensen 
maken van het toekomstig handelen van ande-
ren.21 Sociaal wantrouwen (distrust) is het om-
gekeerde daarvan. Achterstandswijken kampen 
echter vooral met wat Sztompka aanduidt als 
mistrust: de anonieme verhouding van burgers 
tot elkaar en de complete afwezigheid van ver-
wachtingen ten aanzien van de ander. Men weet 
het simpelweg niet en houdt zich bijgevolg voor 
de zekerheid afzijdig. Dit hangt samen met het 
hoge verloop van bewoners in achterstands-
buurten, waar soms gedeelten als ‘hotelstraten’ 
bekend staan. De kwaliteit van deze wijken is 
vaak laag. Bewoners zijn niet gemotiveerd om er 
(financieel) in te investeren. De buurt beschou-
wen zij als een tijdelijke plek om te wonen, 
namelijk tot het moment dat zij over de moge-
lijkheden en middelen beschikken om te verhui-
zen naar een kansrijkere (middenklasse-)buurt. 
Daar is het ‘samen leven’ natuurlijk ook niet 
altijd een groot feest, maar de praktijk wijst uit 
dat burgers er doorgaans betrekkelijk duurzame 
en hechte relaties onderhouden met elkaar, of op 
zijn minst met de eigen (koop-)woning.22 
 De overheid beschikt over betrekkelijk wei-
nig mogelijkheden om direct in de relatievor-
ming tussen burgers te interveniëren. Zij kan 
echter wél investeren in de kwaliteit, de orde en 
de leefbaarheid van de openbare ruimte waarin 
burgers elkaar kunnen ontmoeten. De over-
heid kan bijdragen aan een positieve spiraal in 
neergaande wijken, door te investeren in het 
straatbeeld, in scholen en andere publieke voor-
zieningen. Wittebrood en Van Beem conclude-
ren in een meta-analyse van effect-evaluaties, 
dat de aanwezigheid van ‘ogen’ in de straat de 
objectieve en subjectieve veiligheid van burgers 
in de publieke ruimte kan verbeteren.23 Zo blijkt 
de aanwezigheid van flatwachten of huismees-

ters in wooncomplexen een gunstig effect te sor-
teren op de (ervaren) veiligheid. Hetzelfde geldt 
voor ‘natuurlijke’ vormen van toezicht, zoals 
het verbeteren van de straatverlichting, en voor 
sommige vormen van formeel toezicht, zoals op 
maat gesneden politiesurveillances.
 Verder zullen de kaarten vooral moeten wor-
den gezet op het verbeteren van de levendigheid 
van de wijk, hoe triviaal dat wellicht ook klinkt. 
Een aantrekkelijk project is het meermaals posi-
tief geëvalueerde Thuis Op Straat (tos). Dit pro-

ject is in 1996 in Rotterdam opgericht en heeft 
het verbeteren van het speel- en leefklimaat in 
de openbare ruimte als doel.24 Onder leiding 
van de tos-baas kunnen kinderen (en ouders) 
dagelijks op het plein terecht voor spel, sport en 
andere activiteiten. Het directe effect van tos is 
dat de kinderen, vaak met uiteenlopende cultu-
rele en sociale achtergronden, gewoon een leuke 
middag hebben. Het indirecte effect is dat de 
openbare ruimte onder begeleiding wordt benut 
voor positieve activiteiten en dat ouders elkaar 
als buurtgenoten leren kennen. Dit verhoogt 
hun waardering van de buurt zeer, zo laten de 
evaluaties zien. 
 Volgens ons zou de overheid juist in der-
gelijke projecten meer kunnen investeren, te 
meer daar onderzoek heeft laten zien dat goede 
relaties in de buurt van groot belang zijn voor 
de veiligheidsbeleving van burgers.25 Pas als 
bewoners hun directe leefomgeving als positief 

Wanneer mensen elkaar leren 
kennen op basis van een gedeelde 
interesse of een gedeeld belang, 
zijn de voorwaarden voor 
duurzaam contact gunstiger dan 
wanneer zij elkaar leren kennen 
als leden van een al dan niet 
exotische groep van vreemden
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beoordelen en zij zich niet dagelijks storen aan 
dreiging en verloedering, zal immers het sociale 
vertrouwen kunnen ontstaan waarop sociale 
relaties gedijen.

Etniciteit overstijgende projecten
Het tweede onderdeel van een politiek van 
de verleiding vertrekt vanuit het gegeven dat 
burgers doorgaans niet ‘zomaar’ interetnische 
relaties aangaan. Als een kwart eeuw integra-
tiebeleid één ding heeft aangetoond is het dat 
bevolkingsgroepen bij elkaar brengen niet auto-
matisch betekent dat er tussen deze groepen ook 
interactie ontstaat. Hoewel het niet zo is dat de 
verschillende bevolkingsgroepen elkaar direct 
afwijzen, blijken autochtonen het meest om te 
gaan met autochtonen, Turken met Turken, Ma-
rokkanen met Marokkanen, et cetera. En dat is 
geen afnemende trend.26

 Veel integratieprojecten worden georgani-
seerd rondom het thema etniciteit. Het voor-
beeld bij uitstek is de multiculturele straatbar-
becue waar autochtonen en allochtonen met 
elkaar eten en zodoende leren begrijpen wat er 
‘anders’ is aan de ander. Voor het bevorderen 
van (beklijvend) interetnisch contact lijkt ons 
dat echter niet effectief, omdat het de bestaande 
scheidslijnen tussen groepen eerder bekrachtigt 
dan doorbreekt. Ook de islamdebatten in Rotter-
dam en de hoorzittingen van de commissie-Blok 
waren naar dit uitgangspunt van ontmoeting en 
kennisnemen georganiseerd. Naar onze mening 
kan de overheid zich beter richten op projecten 
die etniciteit proberen te overstijgen, doordat ze 
allochtonen en autochtonen op andere dan et-
nische gronden activeren,27 bijvoorbeeld omdat 
burgers bepaalde belangen of interesses delen, 
zoals de leefbaarheid van de straat, een gedeelde 
muziekvoorkeur of voorliefde voor het trappen 
tegen een voetbal. Deze gedeelde interesse biedt 
deelnemers een vanzelfsprekende basis voor 
interactie en collectief handelen. Terloops ¬ en 
dat is het neveneffect waar het ons hier om gaat 
¬ biedt deze georganiseerde interactie ook mo-
gelijkheden tot het ontwikkelen van een relatie 
rondom andere interesses.

 Er bestaan verschillende praktijken in de 
grote steden die impliciet of expliciet aansluiten 
bij deze redenering. Op brede scholen in ge-
mengde of gesegregeerde wijken kunnen kinde-
ren en ouders terecht voor onderwijs, maar ook 
voor bijvoorbeeld kinderopvang, sport, taalles of 
muziek. Allemaal zaken die in ieder geval niets 
met de etnische achtergrond van de betrokke-
nen te maken hebben en die hen aanspreken op 
mogelijke interesses of belangen. Hetzelfde zien 
we bij het reeds genoemde programma Thuis Op 
Straat, dat zich richt op het geven van een plek 
aan kinderen om te kunnen spelen en samen 
leuke dingen te doen. Ook een voetbalcompeti-
tie tussen scholieren uit verschillende Rotter-
damse wijken, bijvoorbeeld, of gemeenschap-
pelijke lesactiviteiten tussen een aantal (witte 
en zwarte) scholen, zoals in Enschede gebeurt, 
passen in dit idee. 
 Of deze georganiseerde ontmoetingen 
vervolgens leiden tot prettige en beklijvende 
contacten valt op voorhand niet te voorzien. 
Zeker is in ieder geval dat er een zekere mate 
van duurzaamheid en ordelijkheid moet zijn 
gegarandeerd. Om bij het voetbalvoorbeeld te 
blijven: een competitie biedt betere kansen dan 
een toernooi en zonder goede scheidsrechter en 
wedstrijdleiding wordt het niets. Zeker is ook 
dat deelnemers vaker niet dan wel vrienden zul-
len worden. Echter, wanneer mensen elkaar le-
ren kennen op basis van een gedeelde interesse 
of een gedeeld belang, zijn de voorwaarden voor 
duurzaam contact gunstiger dan wanneer zij 
elkaar leren kennen als leden van een al dan niet 
exotische groep van vreemden.
 

Sociaal-economische positieverbetering
Een laatste, maar niet minder belangrijk onder-
deel van een politiek van de verleiding vormt 
het voeren van een arbeidsmarktbeleid waar 
allochtonen (en autochtonen) van kunnen profi-
teren. Het verbeteren van de positie van etnische 
minderheden op de terreinen onderwijs, arbeid 
en inkomen is een doel op zich. Maar daarnaast 
blijken hoogopgeleide minderheden meer en 
vaak betere contacten met de autochtone ‘meer-
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derheid’ te hebben dan lageropgeleide min-
derheden, niet in het minst via het werk zelf. 
Hetzelfde geldt voor minderheden met een hoog 
functieniveau.
 Hoewel het dus goed zou zijn als minder-
heden zouden doorstromen naar gemiddeld 
genomen hogere opleidingen en functies, is hun 
arbeidsmarktpositie de afgelopen paar jaar snel 
verslechterd. De grote werkloosheid onder min-
derheden van de vroege jaren negentig is geluk-
kig verdwenen, maar de werkloosheid neemt, 
met name onder Turken en Marokkanen, in 
hoog tempo toe. Vooral zorgelijk is dat hogerop-
geleide minderheden er vaak niet in slagen om 
na hun opleiding een functie op corresponde-
rend niveau te verwerven. Door directe en indi-
recte discriminatie bij werving en selectie blok-
keert de instroom van etnische minderheden op 
de arbeidsmarkt.28 Bovendien verlaten etnische 
minderheden relatief vaker dan autochtone 
werknemers voortijdig de arbeidsorganisatie en 
stromen zij relatief veel minder snel dan autoch-
tonen door naar hogere functies.
 Opvallend genoeg heeft de regering de 
laatste jaren veel specifiek op minderheden 
gericht arbeidsmarktbeleid beëindigd, terwijl 
dit beleid niet onsuccesvol was.29 Een voorbeeld 
is het mkb-convenant, waarmee ruim 70.000 
werkzoekenden aan werk zijn geholpen en 
waarvan er bijna 62.000 tot de minderheden 
behoren. Ook de spag-projecten (Stimulerings-
Projecten voor Allochtone Groepen), waarmee 
via intensieve één-op-één-bemiddeling ruim 
2.200 minderheden met een grote afstand tot de 
arbeidsmarkt naar werk, scholing of een ander 
programma zijn geleid, zijn geschrapt. 
 Tegelijkertijd werd ook de Wet-samen (Wet 
Stimulering Arbeidsdeelname Minderheden) 
afgeschaft. Deze wet verplichtte werkgevers om 
jaarlijks in een openbaar depot bij het cwi aan 
te geven hoeveel allochtonen bij hen in dienst 
waren en welke voornemens de organisatie had 
om een eventueel laag aandeel allochtonen in 
de toekomst te verhogen. De achterliggende 
logica was dat zo systematische discriminatie 
van minderheden op de arbeidsmarkt zichtbaar 

zou worden. Het gaat daarbij niet om bewuste 
buitensluiting van allochtonen, maar om de 
onbewuste patronen binnen een bedrijf die tot 
achterstelling van allochtonen kunnen leiden, 
bijvoorbeeld omdat veel vacatures vanuit de 
eigen kring worden vervuld. Dit is in indivi-
duele gevallen nauwelijks aantoonbaar ¬ de 
werkgever kan van geval tot geval gemakkelijk 
aangeven dat de gekozen autochtone kandidaat 
de beste was ¬ maar het kan wel statistisch aan-
nemelijk worden gemaakt. De registratie kan 
laten zien dat een werkgever opvallend weinig 
allochtone medewerkers in dienst heeft en 
kan leiden tot reflectie op de vraag waarom dit 
het geval is. Om dit effect te kunnen sorteren, 
moeten de gegevens echter wel periodiek wor-
den opgevraagd om werkgevers aan te spreken 
op opvallende scores.30 Dit gebeurde echter 
nauwelijks. Enerzijds kwam dit doordat de wet 
al snel een negatieve reputatie verwierf als ‘re-
gistratiewet allochtonen’.31 Anderzijds bleken 
maatschappelijke organisaties als vakbonden en 
minderhedenorganisaties weinig animo te heb-
ben om werkgevers tegen het licht te houden. 
Daardoor bleef het bij registratie alleen.
 Thans wordt in een tijd van een snel oplo-
pende werkloosheid onder minderheden een 
belangrijk deel van het op minderheden ge-
richte arbeidsmarktbeleid beëindigd. Dat is be-
treurenswaardig, ook al valt er op de effectiviteit 
van het oude beleid het nodige af te dingen. Het 
kabinet zou ons inziens duidelijker moeten aan-
geven dat het deze werkloosheidsstijging onder 
minderheden wil keren en zich harder moeten 
maken voor de kansen van minderheden op de 
arbeidsmarkt. Het herintroduceren van afge-
schaft beleid, eventueel in een nieuw jasje, helpt 
daarbij zeker. En passant zal dit ook resulteren in 
meer interetnische contacten.

tot slot

Sociale menging is sinds een aantal jaren een 
doel van beleidsmakers. De vraag of en hoe bur-
gers uit verschillende etnische groepen met el-
kaar omgaan wordt in belangrijke mate bepaald 
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door ‘vrije keuzen’ voor scholen, in de vrije tijd 
en op de woningmarkt. Beleidsmakers proberen 
menging te forceren en houden daarbij onvol-
doende rekening met de hindermacht die voort-
komt uit die (en laat het gezegd zijn: wenselijke) 
keuzevrijheid van alle burgers. Als alternatief 
bepleiten wij een politiek van de verleiding. De 
overheid smeedt hier geen relaties tussen bur-
gers, maar bepaalt mede de context waarbinnen 

relaties kunnen ontstaan. Dit kan zij doen op 
individueel niveau, door te investeren in onder-
wijs, arbeidsparticipatie en doorstroming. Dit 
kan zij doen in het publieke domein, door kwa-
liteit en leefbaarheid voorop te stellen, juist op 
kwetsbare plaatsen. En dit kan zij doen op inter-
actieniveau, door in te zetten op overstijgende 
interesses en belangen in plaats van gefixeerd te 
zijn op etniciteit.
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Hoe het leraarsvak werd 
uitgehold
Wat is de taak van de leraar? Jan Erdtsieck en Ko Traas zien een dubbele 
opdracht: leerlingen kundigheden bijbrengen, maar hen ook opvoeden. 
Sinds de ‘bedrijfsmatige organisatie’ van het onderwijs aan een opmars 
bezig is, raakt de leraar echter in de knel. Vergaande arbeidsdeling, schaal-
vergroting en moderne managementfilosofieën ondermijnen zijn status en 
arbeidsvreugde. Inmiddels lijken scholen al zo sterk op bedrijven dat de stap 
naar volledige privatisering nog slechts een kleine is, aldus de auteurs.

jan erdtsieck & ko traas

In het onderwijs speelt zich een proces van 
steeds verdergaande verzelfstandiging af. 
De overheid doet afstand van grote delen van 
haar traditionele verantwoordelijkheden. 
Wij zullen aantonen dat deze ontwikkeling 
uiterst kwalijke gevolgen heeft voor de kwaliteit 
van ons onderwijs in al zijn geledingen.
 Al voor de Pacificatie (1917) bezat zo’n 65% 
van het confessionele onderwijs een zekere 
mate van zelfstandigheid. In Grondwetsartikel 
23 is dat vastgelegd: in lid 5 wordt ‘de vrijheid 
van richting’ gewaarborgd en in lid 6 wordt ‘met 
name de vrijheid van het bijzonder onderwijs 
betreffende de keuze der leermiddelen en de 
aanstelling der onderwijzers geëerbiedigd’. 
Door de in de Grondwet en organieke wetten 

Over de auteur  Jan Erdtsieck is oud-rector en oud-
hoofdbestuurder van de Algemene Bond van 
Onderwijzend Personeel  (abop). Ko Traas is oud-
rector en oud-hoofdbestuurder van het Nederlands 
Genootschap van Leraren (ngl)

Noten  zie pagina 28

vastgelegde regelingen is een structuur ontstaan 
die zich gemakkelijk leent tot verdergaande ver-
zelfstandiging. Dat proces is nu al geruime tijd 
aan de gang en het lijkt er niet op dat die ontwik-
keling zal stoppen. Alle voorwaarden daarvoor 
zijn vrijwel onopgemerkt vervuld, ook binnen 
de scholen zelf.

een sluipend proces

Sinds de invoering van de Mammoetwet (1968) 
zijn scholen meer en meer bedrijfsmatig geor-
ganiseerd geraakt. In het voortgezet onderwijs 
ontstond een vergaande arbeidsdeling met de 
bijbehorende groei van een middenkader dat 
niet of slechts gedeeltelijk nog voor de klas staat 
en dat ernaar streeft zo veel mogelijk faciliteiten 
en zo weinig mogelijk lesuren (nu contacturen 
genoemd) te krijgen, naar analogie van de bu-
reaucratisering in de zorg.
 Ooit werkten in een school drie personeels-
geledingen: schoolleiding, leraren en onder-
wijsondersteunend personeel. Het begon in de 
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jaren zestig met de schooldecaan die beroeps-
voorlichting gaf. De decanen verenigden zich in 
een landelijke organisatie die steeds meer facili-
teiten eiste voor het decanaat en vooral een rang 
ergens tussen de schoolleiding en het voetvolk. 
Daarna kwam stap voor stap, mede bevorderd 
door schaalvergroting als gevolg van fusies, een 
stoet van nieuwe functies: locatiebeheerders, 
mentoren, coµrdinatoren, counselors, leerlingbe-
geleiders, begeleiders van (beginnende) docen-
ten en van zij-instromers, personal coaches en ten 
slotte mediatheek- en systeembeheerders. Nogal 
wat taken van deze nieuwe functionarissen kun-
nen even goed, zo niet beter en in elk geval goed-
koper, aan onderwijsondersteunend personeel 
worden toevertrouwd.
 De nieuwe functionarissen hebben met 
elkaar gemeen dat ze minder lessen geven en 
steeds meer dure faciliteiten eisen. Dat geld 
wordt, nu er geen algemeen geldende cao meer 
is, uit de lumpsum-budgettering verstrekt ten 
koste van de collega’s die uitsluitend lesgeven. 
De hiërarchische structuur is hiermee voltooid 
en scholen zijn, in de slag om de leerling, ge-
noodzaakt zich te handhaven in een systeem van 
concurrentie en marktwerking. En concurrentie 
en marktwerking, zo luidt de waan van de dag, 
leiden als vanzelf tot  betere kwaliteit. Binnen 
dit beleid past ook de output-financiering. Waar 
een intensieve en stringente controle op het 
eindniveau van abituriënten onmogelijk is, leidt 
dit systeem onherroepelijk tot corruptie en ern-
stige niveaudaling.
 Sommigen denken dat het wrr-rapport 
over maatschappelijke dienstverlening1 heeft 
bijgedragen aan een groeiend inzicht dat de 
werking van een vrije markt niet als vanzelf tot 
kwaliteitsverbetering leidt. Dat moge zo zijn, in 
het onderwijs is daar nog niets van te merken, 
vooral niet in het middelbaar en hoger beroeps-
onderwijs.    
 Een andere waan die het klimaat voor priva-
tisering bevordert, is de schaalvergroting, sinds 
tientallen jaren gestimuleerd door de overheid. 
Fusies werden met extra geld beloond. Er kwa-
men bovenschoolse directies waarvan de leden de 

leraren nauwelijks en de leerlingen helemaal niet 
kennen, maar die zich met instemming van be-
sturen of raden van toezicht schaamteloos hoge 
salarissen en bonussen toekennen uit de lump-
sum, ten koste van de mensen voor de klas die 
immers uit diezelfde lumpsum worden betaald. 
Deze ontwikkeling is ook doorgedrongen tot het 
basisonderwijs waar nu clusters van tientallen 
scholen voorkomen onder één bestuur en met 
een ‘bovenschoolse directie’. Vaak zijn die boven-
schoolse directies zo uitgebreid gevolmachtigd 
door het bestuur dat ze het gehele beleid bepalen.
 De Onderwijsraad, ooit een voorstander van 
grote scholen, is wat laat gekomen met haar 
erkenning dat die schaalvergroting niet goed is. 
Nú vraagt ze de minister geld vrij te maken om 
(te) grote clusters van scholen de mogelijkheid 
tot verkleining te bieden. Hoe en op welke schaal 
dat dan zou moeten, laat ze in het midden.

vergane glorie

Intussen heeft het leraarsambt zijn status gro-
tendeels verloren. De leraar wordt niet meer 
gerespecteerd ¬ terwijl als er één ambt is 
waarvoor het begrip ‘respect’ geen holle frase 
mag zijn, het wel dat van leraar is. Maar door de 
arbeidsdeling is het ambt behoorlijk uitgehold. 
Onderwijzers en leraren zijn een belangrijk deel 
van hun individuele verantwoordelijkheden en 
daarmee hun aanzien kwijtgeraakt. Dit aanzien 
ontstond in de negentiende en twintigste eeuw 
en devalueerde sinds de rampzalige salarisher-
ziening van minister Deetman (hos) en de da-
ling van het opleidingsniveau van toekomstige 
leraren, zowel voor het basis- en beroepsonder-
wijs als het mavo, havo en vwo. De dubbele 
taak van de leraar, te weten om (1) via het aan-
leren van gepaste en nuttige kundigheden de 
leerlingen (2) op te voeden tot alle christelijke 
en maatschappelijke deugden2, is teruggebracht 
tot die van instructeur. De moderne schoolma-
nagers zien deze instructeurs niet als bekleders 
van een zelfstandig ambt met een eigen ver-
antwoordelijkheid, maar ¬ net als in private 
ondernemingen ¬ als anonieme productieme-
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dewerkers, liefst breed inzetbaar en zo goedkoop 
mogelijk. Omdat de salarissen niet meer lan-
delijk worden vastgesteld (gelijk voor iedereen 
met dezelfde anciënniteit, bevoegdheidsgraad 
en betrekkingsomvang) kan het management 
leraren manipuleren door hen in een aanzienlijk 
lagere schaal te plaatsen dan voorheen centraal 
was voorgeschreven ¬ een typisch aspect van de 
privatisering in de publieke sector.
 Een merkwaardige woordinflatie vergezelde 
de daling van het aanzien en, helaas maar al te 
vaak, de kwaliteit. Kleuterleidsters en onderwij-
zers werden leraar, het hoofd der school werd 
directeur, leraren in het havo/vwo werden 
docenten. De laatste, enigszins komisch aan-
doende ‘titulaire opwaardering’ doet zich voor 
in het hbo waar leraren zich nu tooien met de 
indrukwekkende titel van lector. Aan één hoge-
school (Fontys) mogen ze zich zelfs professor 
noemen. De onderwijsvakbonden zijn intussen 
verworden tot belangenorganisaties waarvan 
de meeste leraren slechts lid zijn om bij eventu-
ele conflicten met de werkgever op juridische 
bijstand te kunnen rekenen. De voortdurende 
reorganisaties, het gemanipuleer met salaris-
sen en bonussen en het opleggen van telkens 
nieuwe onderwijsmodellen leiden natuurlijk tot 
vertrouwensbreuken en conflicten. Dan worden 
adviesbureaus en krankzinnig dure interim-
managers ingeschakeld die moeten worden 
betaald uit de lumpsum ¬ alweer: ten koste van 
de mens voor de klas.

een eigentijdse bedrijfsvoering

Om crises te bezweren en de macht te behouden 
wordt een aan het bedrijfsleven ontleend perso-
neelsbeleid ingevoerd, dat vrijwel klakkeloos is 
overgenomen uit de vs. Belangrijke onderdelen 
zijn ‘competentieontwikkeling’ en een ‘func-
tiewaarderingssysteem’ en nog zowat nieuwig-
heden. Bij competentieontwikkeling3 gaat het 
niet om vakkennis, maar om de ontwikkeling 
van een aantal ‘competenties’, die een ‘verifieer-
bare meetlat’ vormen om het functioneren van 
de leraar te beoordelen. Het zijn: (1) onderwijs-

kundige wendbaarheid, (2) innoverend vermo-
gen, (3) zelfmanagement, (4)  relationele sensi-
tiviteit en (5) samenwerking. De competenties 
worden ‘in concrete gedragstermen’ beschreven 
en uitgesplitst in ‘basisniveau, mediorniveau 
en seniorniveau’. Uiteraard is er, zoals bij elk 
hiërarchisch systeem, een financiële prikkel 
ingebouwd: het seniorniveau wordt het hoogst 
gesalarieerd. Het salaris van de leraar hangt 
derhalve niet meer af van betrekkingsomvang, 
bevoegdheidsgraad en diensttijd.4

 Of iemand bekwaam genoeg is om op het 
hoogste salarisniveau te worden aangesteld, 
hangt niet alleen af van wat die verifieerbare 
meetlat oplevert, maar ook van de vraag of het 
schoolbestuur er geld voor (over) heeft om in 
een bepaalde vacature een leraar te benoemen 
op ‘seniorniveau’. Zo zullen leraren met een 
eerstegraads bevoegdheid voor een exact vak, 
omdat ze schaars zijn, eerder in een hoge schaal 
komen dan eerstegraders die een taal, geschiede-
nis of aardrijkskunde doceren, los van hun peda-
gogische en didactische bekwaamheden.
 Met de competentieniveaus en het functie-
waarderingssysteem is een nieuwe wijze van 
beoordelen en salariëring ontstaan. Het nieuwe 
systeem is oneerlijk omdat het pretendeert 
objectief en betrouwbaar te zijn, terwijl het in 
werkelijkheid arbitrair en subjectief is, want be-
rustend op persoonlijke (voor-)oordelen. Voorts 
is het zeer geschikt als instrument voor bezuini-

De dubbele taak van de leraar,  
te weten om (1) via het aanleren 
van gepaste en nuttige 
kundigheden de leerlingen (2) 
op te voeden tot alle christelijke 
en maatschappelijke deugden, 
is teruggebracht tot die van 
instructeur
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ging. Eerstegraads leraren zullen minder nodig 
zijn; de op een lager niveau opgeleiden kun-
nen met behulp van een paar cursussen en een 
boekje ‘meer competente’ seniorleraren worden 
en dat gebeurt maar al te vaak. Het traditionele 
lesgeven wordt als achterhaald beschouwd en 
gereduceerd, de leraarsfunctie in de bovenbouw 
havo/vwo, het mbo en hbo verandert in die 
van ‘begeleider’. Geen wonder dat het steeds 
moeilijker wordt om universitair of anderszins 
opgeleide eerstegraads docenten aan te trekken 
voor de bovenbouw van havo/vwo en voor 
sommige opleidingen in het mbo: elders kun-
nen zij doorgaans meer verdienen.
 Dr. Ed de Moor deed in nrc Handelsblad naar 
aanleiding van dit nieuwe beleid de volgende 
observatie: ‘Op de Pabo’s is het zogenaamde 
competentiedenken al enige tijd gaande. Ook 
daar lijken de echte vakken te verdwijnen, 
hetgeen voor de kernvakken taal en rekenen-
wiskunde rampzalig is. De inhoud van de vak-
ken wordt steeds vaker ingebed in thema’s als  
“adaptief onderwijs”, “differentiatie” en zo 
meer. De leraren worden meer tot begeleiders 
opgeleid dan tot vakdidaktisch geschoolde leer-
krachten.’

ouders willen altijd meer

Natuurlijk trachten ouders die een school kiezen 
voor hun kind inzicht te verkrijgen in de onder-
wijskwaliteit van de scholen in hun omgeving. 
Ze worden daarbij geleid door de algemeen 
gekoesterde vooroordelen tegen het vmbo in 
het algemeen en zwarte of gemengde scholen 
in het bijzonder. Ze meten de kwaliteit van een 
basisschool af aan het percentage leerlingen dat 
uit groep acht doorstroomt naar het havo/vwo. 
Hoge ouderbijdragen schrikken niet af want 
‘alle waar is immers naar zijn geld’. Daarom ook 
zullen middenklasse-ouders nauwelijks bezwaar 
hebben tegen verdergaande privatisering.   
 H. Guldemond heeft recentelijk door ver-
gelijkend onderzoek van twee jaarlichtingen 
leerlingen in het voortgezet onderwijs (de 
cohorten 1989 en 1993) aangetoond dat er 

nauwelijks kwaliteitsverschil tussen scholen 
bestaat.5 Het verschil in meetbaar kennis- en 
vaardigheidsniveau van de leerlingen  is voor 
95% niet afhankelijk van verschillen in kwaliteit 
van de leraren of de school, maar van verschillen 
in intelligentie, motivatie en milieu (etnici-
teit!) van de leerlingenpopulaties. De huidige 
kwaliteitskaart van de inspectie en de jaarlijkse 
beoordeling van het dagblad Trouw worden 
opgesteld zonder correcties op grond van deze, 
soms zeer grote, verschillen. Om dezelfde reden 
mag worden aangenomen dat ook basisscholen 
slechts geringe kwaliteitsverschillen vertonen. 
Het is zeer wel mogelijk dat sommige door de 
inspectie en Trouw als minder goed beoordeelde 
scholen onderwijskundig beter presteren dan 
als beter beoordeelde scholen. Zulke beoorde-
lingssystemen zijn dan ook onrechtvaardig.
 Bijzonder schrijnend en getuigend van een 
ontstellend gebrek aan inzicht is het voornemen 
van de minister van Onderwijs om, zoals zij dat 
noemt, ‘slecht presterende scholen’ op te hef-
fen, net als ondernemingen die verlies lijden. 
Die scholen zijn bijna altijd zwart en hebben 
een moeilijke leerlingenpopulatie. Het grootste 
deel van de leraren werkt er met een enorme 
toewijding onder vaak risicovolle omstandighe-
den. Ze leveren een waarschijnlijk veel grotere 
prestatie dan hun collega’s aan nagenoeg witte 
scholen. Zulke scholen hef je niet op, want 
daarmee verschuif je de problemen alleen maar. 
Zulke scholen help je door ze extra, vooral ook 
toezichthoudend, personeel te geven en door het 
hele personeel extra te belonen (noem het maar 
gevarengeld). Geef ze ook geld voor verbetering 
en verfraaiing van het gebouw. De uitbreiding 
van het speciaal onderwijs, voor kinderen met 
leer- en opvoedingsmoeilijkheden (lom en 
zmok), zeker ook in het voortgezet onderwijs, 
zal helpen. De nu veel te bureaucratische en 
langdurige procedure voor doorverwijzing kan 
eenvoudiger en korter. Het project Weer Samen 
Naar School berustte op een niet aan de wer-
kelijkheid gerelateerde ideologie en mikte op 
bezuiniging op onderwijsvormen waarop niet 
bezuinigd had mogen worden.
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onderwijshervormers

Het beleid van de grote hervormers van de 
vorige eeuw, zoals Van Kemenade, Deetman, 
Ritzen, Wallage, Netelenbos, Ginjaar-Maas 
(tweede fase en studiehuis!) en Adelmund, is 
een ramp geweest voor het onderwijs. Dat hun 
beleid een soepele overgang naar privatisering 
mogelijk maakte, hebben ze waarschijnlijk niet 
beseft. Voor hen die sinds jaar en dag voor de 
fatale gevolgen van dat beleid waarschuwen, is 
het een schrale troost dat het besef van de schade 
die is aangericht eindelijk enigszins begint door 
te dringen binnen de PvdA. Mét oud-voorzitter 
Rottenberg, die het falen van de PvdA ruiterlijk 
toegaf in een televisie-interview, zijn wij echter 
van mening dat een echte koersverandering niet 
te verwachten is.
 Neem de recente wbs-publicatie Leergeld.6 
Behalve in de bijdrage van Piet de Rooy blijkt 
van enigerlei inkeer nauwelijks sprake. Kar-
sten en Meijnen stellen vast dat de pogingen 
tot invoering van de middenschool en andere 
structuurveranderingen de PvdA en leraren van 
elkaar hebben vervreemd. Zij beschouwen de 
poging tot invoering (in 1993) van de basisvor-
ming als ‘sluitstuk van de middenschoolstrijd’. 
Dat die strijd is verloren en de basisvorming is 
mislukt wijten zij echter niet aan de praktische 
onuitvoerbaarheid van de plannen, maar aan 
‘het verzet van grote groepen leraren tegen de 
middenschoolgedachte en structuurhervormin-
gen in het algemeen’. De mogelijkheid dat al 
die leraren als ervaringsdeskundigen wel eens 
gelijk konden hebben wordt zelfs niet over- 
wogen.
 Het gemak waarmee Karsten en Meijnen het 
gedifferentieerd lesgeven aan (altijd weer veel te 
grote) groepen leerlingen opdringen aan leraren 
is ook verwonderlijk. Nog verwonderlijker is 
dat zij voor het basisonderwijs en het voortgezet 
onderwijs weer lustig nieuwe modellen hebben 
ontwikkeld, die even ver staan van wat reali-
seerbaar is als indertijd middenschool, basisvor-
ming, tweede fase en studiehuis. Wie terecht de 
vervreemding heeft geconstateerd die ontstond 

door het van bovenaf opleggen van ingrijpende 
veranderingen zou beter moeten weten.
 Bijzonder ‘dubbel’ zijn Karsten en Meijnen 
waar ze spreken over de segregatie, artikel 23 en 
de groei van het aantal islamitische scholen. Ze 
durven niet echt te tornen aan artikel 23, maar 
tegelijkertijd zijn ze ‘van mening dat verdere 
groei van islamitische scholen ontmoedigd 
moet worden’. Maar waarom dan geen bemoei-
lijking van de groei van strikt reformatorische 
of algemeen bijzondere standenscholen? Een 

bijzonder zwakke bijdrage is die van Hamer en 
Tichelaar. Wat de segregatie betreft stellen ze 
een opzet voor waarbij gemeentebesturen de 
mogelijkheid krijgen tot gedwongen spreiding 
van wat nu opeens ‘achterstandleerlingen’ he-
ten. Iedereen kan begrijpen dat het vooral om 
islamitische leerlingen gaat. Het voorstel gaat 
volledig voorbij aan de zekerheid dat veel school-
besturen van bijzondere scholen die dwang niet 
zullen aanvaarden en dat ook, op grond van arti-
kel 23, niet hoeven te doen. 
 In het algemeen geldt dat onderwijshervor-
mers veel te weinig rekening houden met de 
grote individuele verschillen tussen leraren. Ze 
beseffen niet dat de leraar het best functioneert 
als hij kan werken in overeenstemming met zijn 
unieke persoonlijkheidsstructuur. Wie de leraar 
dwingt om volgens een gedetailleerd voorge-
schreven didactische methode te werken, geeft 
hem geen kans optimaal te functioneren en ont-
neemt hem zijn arbeidsvreugde.
 De Engelse hoogleraar onderwijskunde 
I.F. Goodson7 stelt dat door hervormingen 

De voortdurende reorganisaties, 
het gemanipuleer met salarissen 
en bonussen en het opleggen van 
telkens nieuwe onderwijsmodellen 
leiden natuurlijk tot vertrouwens-
breuken en conflicten
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van bovenaf de traditionele leraar is weggesa-
neerd. Hij had een zelfstandige baan met eigen 
verantwoordelijkheden en een eigen stijl. Hij 
ontleende zijn inspiratie aan zijn roeping. De 
nieuwe leraar concentreert zich op ‘meetbare’ 
resultaten en de kans op promotie. De ontgoo-
cheling over de gevolgen van de van bovenaf 
opgelegde veranderingen heeft geleid tot demo-
tivatie en massale vervroegde uittreding van de 
‘oude’ docenten, met ernstige gevolgen voor de 
sociaal-pedagogische kwaliteit van scholen. In 
dit verband is het veelbetekenend dat vier van de 
tien 62-jarigen en twee van de tien 60-jarigen in 
de wao zitten. 
 

een onvermijdelijke conclusie

Met de hierboven geschetste ontwikkelingen 
is het Nederlandse onderwijs een laatste fase 
ingegaan waarna kan worden overgegaan tot 
een verdere stapsgewijze privatisering. Artikel 
23 van de Grondwet hoeft er niet voor te worden 
gewijzigd. Bij wet kan eenvoudig worden gere-
geld dat schoolbesturen van bijzondere scholen 
naar eigen inzicht de hoogte van de nu formeel 
nog vrijwillige ouderbijdrage kunnen vaststel-
len. Openbare scholen kunnen dat niet, zij 
zullen het moeten doen met de te schrale bekos-
tiging door de overheid en worden zo in de ogen 
van het publiek restscholen.
 De nu al zo hevige concurrentie zal verder 
toenemen. En dat is volgens de waan van de dag 

goed, want het bevordert de kwaliteit. Scholen 
zullen, nog meer dan nu al het geval is, gaan 
functioneren als ondernemingen, concurrerend 
op een open en vrije markt, gericht op zo goed-
koop mogelijke productiemethoden. Ze zullen 
ook winst kunnen maken uit het meerdere dat 
ze aan overheidsgeld en verplichte ouderbijdra-
ges ontvangen. Met die winst kan een reserve-
fonds voor magere jaren worden opgebouwd of 
het bestuur kan uit de winst het (midden-)ma-
nagement bonussen (incentives) toekennen. Die 
ontwikkeling is overigens al hier en daar aan de 
gang. Het zou interessant zijn door de Rekenka-
mer te laten uitzoeken hoe hoog de salarissen 
en bonussen van bovenschoolse directies, van 
primair tot tertiair onderwijs, intussen zijn en 
hoeveel geld zo wordt onttrokken aan de leraren 
die ‘slechts’ lesgeven.
 Zo verdwijnt langzaam maar zeker de ver-
trouwde collegialiteit van gelijken in het ambt 
en ontstaat binnen het lerarencorps dezelfde 
sfeer van onderlinge afgunst en wantrouwen die 
binnen ondernemingen normaal is ¬ uiteraard 
met een negatieve invloed op het pedagogische 
klimaat in de school. De contouren die zich 
reeds vaag aftekenden bij de invoering van de 
Mammoetwet in 1968 zijn inmiddels vrijwel 
volledig ingevuld, de tijd is rijp voor de laatste 
stap naar volledige privatisering. De weg erheen 
is grotendeels afgelegd, de weg terug lijkt onbe-
gaanbaar.
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Over de auteur  Martin Sommer is journalist bij 
de Volkskrant

Het journalistieke is politiek
Hoe zijn de verhoudingen tussen de Haagse politiek en de media?  
Deze vraag stelde Martin Sommer zich ten overstaan van de verzamelde 
PvdA-Kamerleden op 25 augustus jl., bij de fractiedagen te Boekelo.  
Hieronder is zijn spreektekst weergegeven. Nu politieke kleur geen prisma 
meer biedt voor het duiden van de wereld, nemen veel journalisten —  
net als politici — hun toevlucht tot ‘rapportenwerkelijkheid’. Zelf geeft 
Sommer de voorkeur aan het vellen van ‘eigenwijze politieke oordelen’ 
op basis van verhalen uit de echte wereld.

martin sommer

Er zijn bezoekers die irritant lang met hun hoofd 
scheef voor je boekenkast gaan staan, met als 
achterliggende gedachte: zeg me wat je leest en 
ik zal je zeggen wie je bent. Een modernere vari-
ant is hier aan de orde: zeg me wat je tijdens je 
vakantie hebt gedaan, en ik zal je zeggen wie je 
bent. Ik heb me in de vijf weken sinds Wouter 
Bos me een mailtje stuurde om me uit te nodi-
gen voor een praatje voor de PvdA-fractiedagen, 
zenuwachtig gemaakt. Niet alleen omdat ik daar 
voor een hooggeëerd, gereputeerd en buitenge-
meen van de tongriem gesneden gezelschap zou 
staan, maar ook omdat dit niet de verhouding 
hoort te zijn.
 Journalisten horen niet voor een zaal politici 
te staan, en politici horen niet naar journalisten 
te luisteren. Politici hebben de macht, of, als ze 
¬ helaas, helaas ¬ in de oppositie zitten, zijn 
daar in elk geval dichtbij. Journalisten kijken 
daarnaar, schrijven daarover, ondervragen 

politici over hun ideeën, béschrijven, analyse-
ren, becommentariëren, of spitten naar mis-
standen. Maar wat zij ook doen, het is naar zijn 
aard reactief en op afstand. Journalistiek is op 
de ladder naar de Stad van God een nederiger 
bezigheid dan politiek. Max Weber schreef er al 
over in zijn brochure Politik als Beruf. Journalis-
ten mogen wel eens rondlopen in de salons der 
machtigen, maar nooit echt aanschuiven bij de 
beraadslagingen. Dat levert soms rolproblemen 
en ongepaste kaasstolpgezamenlijkheid op. Het 
zijn dan ook stevige schouders die deze nederige 
plaats kunnen verdragen.
 Ik ga mij dus niet met uw vak bemoeien en 
u vertellen hoe het verder moet met de verzor-
gingsstaat, met de multiculturele samen- 
leving, met de overheidsbureaucratie, met Eu-
ropa of de hele wereld. Ik heb de uitnodiging 
graag aangegrepen om zelf eens onder woorden 
te brengen wat ik nu eigenlijk aan het doen  
ben met de rubriek die ik sinds een kleine an-
derhalf jaar op donderdag schrijf op de opinie-
pagina van de Volkskrant, gezellig boven Marcel 
van Dam.

S&D9-2005.indd   29 16-09-2005   15:13:33



s& d  9  |  20 0 5

30

hengelen naar waarheid

Nog even over de vakantie, je hebt in de serie 
‘zeg me…’ ook de combinatie ‘zeg me wat u las tij-
dens de vakantie en ik zal zeggen wie u bent’. Ik 
las deze zomer vier boeken van Bob Woodward, 
van Bernstein & Woodward die in 1972 de ont-
hullingen over Watergate deden en zo president 
Nixon naar zijn politieke graf hielpen. Wood-
ward schreef een nieuw boek, The secret man, 
over zijn anonieme bron Deep Throat, die zich 
nu onthuld heeft. Destijds was hij de tweede 
man van de fbi. Eén punt wil ik eruit lichten. 
Woodward constateert dat journalisten eigenlijk 
weinig weten. Dat weten politici donders goed 
en nogmaals, de verhouding tussen politiek en 
journalistiek is qualitate qua gespannen. In weer 
een ander boek van Woodward, Bush at war, over 
de aanloop naar de oorlog in Afghanistan, kun je 
lezen hoe cynisch minister van Defensie Donald 
Rumsfeld over journalisten praat als K-street 
pundits, dat wil zeggen principiële losers, betwe-
ters uit K-street, een straat in Washington waar 
veel consultancy-bureaus en denktanks zijn 
gevestigd, met mensen die volgens Rumsfeld 
geen echte baan bij de departementen kunnen 
vinden, of die niet de morele kracht hebben om 
na een mislukte carrière Washington te verlaten 
om iets serieus te ondernemen. Rumsfeld over 
journalisten: ‘Ze hebben de aandachtsspanne 
van muggen.’ 
 Politiek en journalistiek hebben tegen-
woordig ronduit de pest aan elkaar. En het 
is natuurlijk waar, er wordt ontzaglijk veel 
gekletsmajoord in de journalistiek, er is heel 
veel gemakkelijk gemoraliseer, er wordt heel 
veel met één telefoontje afgedaan. Maar dat be-
doel ik allemaal niet met mijn verwijzing naar 
Woodward en zijn vaststelling dat journalisten 
zo weinig weten. Hij schrijft: ‘Hoe ver kan een 
verslaggever binnendringen in het binnenste? 
In hoeverre kan een verslaggever werkelijk, 
waarlijk en volledig weten wat er omgaat? Deep 
Throat was iemand die wist, een informant van 
binnenuit, maar ook iemand die de grenzen van 
de journalistiek aangeeft. Informanten spelen 

het spel volgens hun eigen regels. Er is geen 
waarheidsserum.’ Waar het om gaat is dit: de 
journalistiek bevindt zich naar zijn aard aan de 
buitenkant, hoort zich daar te bevinden. En weet 
dus niet wat zich binnenin afpeelt. Politici heb-
ben geen flauw benul van hoe weinig wij journa-
listen weten. Toch moeten er uitspraken worden 
gedaan ¬ ondanks bestuurders die hun beleid 
recht praten, ondanks nog altijd toenemende 
spindoctoring, ondanks steeds professionelere 
presentaties.

 Politici klagen wel eens over de honderden 
muggen die zich journalist noemen en die 
tegenwoordig Den Haag bevolken. Het zijn er 
volgens mijn collega Hans Wansink om precies 
te zijn 240. Volgens dezelfde Wansink leggen 
zij het af tegen een leger van 965 voorlichters, 
tekstschrijvers, politieke adviseurs en commu-
nicatiedirecteuren in dienst van de politiek en 
vooral niet te vergeten de departementen. Ik ga 
nu niet klagen over spindoctoring. Maar ik stel 
wel vast dat de politieke irritatie over de slechte 
kwaliteit van de journalistiek tegenwoordig 
dusdanig ernstige vormen aanneemt, dat mi-
nister Donner al heeft gezegd dat ingrijpen 
eigenlijk gerechtvaardigd is. Een schokkende 
uitspraak. Uw eigen partijgenoot Jacques Wal-
lage adviseerde, niet minder schokkend, via de 
band van de Raad voor het Openbaar Bestuur 
om een eigen staatscourant op te richten, die het 
ware, werkelijke en juiste nieuws naar buiten 
zou brengen, in de veronderstelling dat de regu-
liere media dat niet doen. Uit beide voorbeelden 
blijkt hoezeer er een rood waas voor de ogen van 
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sommige politici komt vanwege de irritante ma-
nier van ondervragen door Netwerk of Nova of 
Twee Vandaag. Allemaal begrijpelijk.
 Maar tegelijkertijd is men zich er kennelijk 
niet van bewust hoe kwetsbaar de journalistiek 
is, hoezeer wij journalisten moeten knutselen 
om vagelijk in de richting van de werkelijkheid, 
de waarheid te geraken. Hoe moeizaam het is 
om iets op te schrijven over wat er gaande is 
onder de oppervlakte van beleidsplannen, on-
derzoeksverslagen, Kamervragen en begrotings-
stukken. Ook Woodward en Bernstein deden 
niets anders dan de waarheid bij elkaar knutse-
len, met een bron hier, een afgetroggeld geheim 
stuk daar, een suggestie zus en niet in de laatste 
plaats: een intuïtie zo. Ik heb het al vaak in de 
krant geschreven, maar het kan geen kwaad 
het nog eens te herhalen: journalistieke waar-
heid ís geen juridische waarheid. Geknutsel, 
zeker, maar wel geknutsel dat in het geval van 
Watergate leidde tot enorme onthullingen over 
de zeden aan het hof van Nixon. Als ik iets kan 
overbrengen van dat moeizame journalistieke 
hengelen in de zee van de publieke werkelijk-
heid, dan is mijn missie geslaagd.

ongebroken maakbaarheidsgeloof

Laat ik iets over mezelf vertellen. Drie jaar gele-
den kwam ik terug na een correspondentschap 
van vijf jaar in Frankrijk: daarbij vergeleken is de 
overgang van regering naar oppositie een peu-
lenschil. Niet alleen omdat er in Frankrijk beter 
geluncht wordt en omdat je als correspondent de 
journalistieke burgemeester bent van een heel 
land. Ook en vooral omdat ik veel vrijer was in 
mijn manier van schrijven dan hier. Een goede 
correspondent beperkt zich niet tot kale feiten, 
maar legt ook uit wat de context is, de betekenis, 
de politieke omgeving. Hij of zij doet veel meer 
aan duiding, atmosfeer, interpretatie dan hier in 
de binnenlandse verslaggeving gebruikelijk is. 
Helaas heb ik het niet zelf verzonnen, maar col-
lega Marc Chavannes van nrc Handelsblad heeft 
dit journalistieke genre de ‘nieuwsrepolyse’ ge-
noemd ¬  nieuws, reportage en analyse in één 

combinatiepakket. Ik kwam na die vijf jaar in 
Amsterdam terecht op de verslaggeverij en het 
lukte me eerlijk gezegd niet me de Nederlandse 
journalistieke mores eigen te maken. Naar het 
oordeel van mijn collega’s waren mijn stukjes 
veel te ge-opinieerd en in sommige gevallen 
was dat zeker waar. Maar het zei ook iets over de 
beperkte opvatting die hier in Nederland vigeert 
over objectiviteit ¬ voor analyse, zelfstandig 
denken of vermoedens is op de nieuwspagina’s 
van Nederlandse kranten heel weinig plaats.
 Er kwam nog iets bij. Na vijf jaar afwezig-
heid was ik anders naar Nederland gaan kijken. 
Misschien dat ik een grotere gevoeligheid kreeg 
voor politieke correctheid, datgene waarover 
hier te lande niet wordt gepraat. Vreemde ogen 
kijken anders naar nationale eigenaardigheden, 
ofschoon je niet moet denken dat de Fransen 
een traditie hebben om zichzelf genadeloos te 
beoordelen. Integendeel, Fransen en Franse 
journalisten niet minder laten zich bij uitstek 
leiden door mooie ideeën over hoe hun repu-
bliek hoort te marcheren en niet door de rauwe 
werkelijkheid. Dit terzijde. Waar ik denkelijk 
wel een tik van meekreeg: Franse journalisten 
hebben veel sneller de neiging overal iets achter 
te zoeken, zeker in de krochten en gangen van de 
macht. En meestal hebben ze gelijk: in het Elysée 
en ruime omstreken gebeurt zelden iets toeval-
lig en zelden is datgene wat zich aan je voordoet 
inderdaad de hele, complete werkelijkheid. Kort 
gezegd, ik kwam terug als een veel argwanender 
journalist dan ik was toen ik vertrok. Niet meer 
bereid wie dan ook op z’n blauwe ogen te gelo-
ven. Het toeval wilde ¬ anders dan mijn Franse 
collega’s geloof ik nog wel in toeval ¬ dat ik in 
Nederland mijn koffers uitpakte precies een 
maand nadat Pim Fortuyn was doodgeschoten. 
Het was een vruchtbaar moment voor een wan-
trouwige grondhouding.
 Ik geloof dat Pim Fortuyn de belichaming is 
geweest van een paradigmaverandering die zich 
in mijn afwezigheid in Nederland heeft voltrok-
ken. Nederlanders geloven hun autoriteiten 
eenvoudigweg niet meer. En andersom. Je ziet 
het nu weer bij de invoering van het zorgstelsel, 
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en kortelings bij het referendum over Europa. 
In Frankrijk had ik een en ander gelezen over 
samenlevingen die door vertrouwen of door 
wantrouwen worden gekenmerkt. Fukuyama 
schreef er het boek Trust over, de briljante Franse 
politicus Alain Peyrefitte langer geleden La 
société de confiance. Allebei presenteerden ze 
Nederland als voorbeeld van een vertrouwenssa-
menleving. Nederlanders waren altijd bereid ie-
mand op zijn woord te geloven tot het tegendeel 
bewezen was. Dat hing historisch samen met de 
opkomst van het kapitalisme waarvan de wieg, 
zoals bekend, in Amsterdam stond. Het is zoveel 
eenvoudiger, goedkoper en functioneler om 
handel te kunnen drijven op grond van ‘een man 
een man, een woord een woord’ dan met behulp 
van eindeloze administraties en bewijsstukken 
¬ zoals het in het wantrouwige, hiërarchische, 
centralistische, bureaucratische Frankrijk inder-
daad sinds mensenheugenis gaat.
 Maar kijk, ook in Nederland vertrouwt het 
publiek de overheid voor geen cent meer, en 
andersom is het niet minder: ook het bestuur 
vertrouwt de mensen niet langer. Je ziet bij wijze 
van symptoom de administratieve papierwinkel 
exploderen, bureaucratie is tenslotte gedrukt 
wantrouwen. Het percentage burgers dat ver-
trouwen heeft in de Nederlandse regering is 
gekelderd en ik geloof niet dat dat een voorbij-
gaand fenomeen is. In België was er rondom de 
affaire-Dutroux iets vergelijkbaars aan de hand: 
overal zag men complotten. Witte marsen en 
volksgeloof in roze balletten, sekspartijen van 
politici in vochtige kelders. Een paar jaar later 
krabbelden de vertrouwenscijfers bij onze zui-
derburen weer iets op. Dat is hier te lande sinds 
Fortuyn beslist niet gebeurd. Een veeg teken.
 Er wordt wel gezegd: wantrouwen is rechts. 
Mark Elchardus bijvoorbeeld, de Belgische soci-
oloog die veel en heel goed over maatschappelijk 
wantrouwen heeft geschreven, is die mening 
toegedaan. Wantrouwen, dat is iets voor ang-
stige oude mensen. Zelf maken ze weinig mee, 
ze komen het minst van de hele samenleving 
in aanraking met misdaad. En toch neemt hun 
angst voor misdaad toe en daarmee hun verwij-

ten aan de overheid die er niets aan zou doen. 
Zou Elchardus gelijk hebben? Ik geloof er niets 
van, ik denk dat hij lijdt aan een ouderwetse 
vorm van links wegredeneren. Vroeger zei men, 
als je je zorgen maakte over de toenemende 
misdaad: ‘Je leest de verkeerde krant.’ Maar naar 
mijn oordeel is de samenleving de laatste tien, 
vijftien jaar wel degelijk enorm veranderd. De 
misdaadcijfers zijn in dertig jaar vertienvou-
digd, vraag maar aan het wodc. De multicul-
turele samenleving heeft de straat onveiliger, 

maar vooral onvoorspelbaarder gemaakt. De 
individualisering heeft veel vrijheid én veel huf-
terigheid opgeleverd. Het leven is al met al onze-
kerder geworden en als er iets is waar de meeste 
mensen de pest aan hebben, is het onzekerheid. 
En de politiek heeft op geen enkele manier een 
antwoord weten te geven op die toenemende 
onberekenbaarheid.
 Integendeel, de aanhoudende hervormings-
verslaafdheid van de Nederlandse politiek heeft 
de onvoorspelbaarheid alleen maar doen toene-
men. Het maakbaarheidsgeloof is in uw gelede-
ren van links tot rechts volstrekt ongebroken. 
Hoogervorst gooit zonder met zijn ogen te knip-
peren een heel zorgstelsel op de helling. Daar-
over sprak ik laatst met Hans Simons, voormalig 
staatssecretaris van de PvdA, en die meende op 
zijn beurt dat als links binnenkort de lakens 
uitdeelt, het hele stelsel van Hoogervorst nog 
wel een keertje door de wringer kan. Geen spoor 
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van een gedachte hoe de doorsnee burger zo’n 
opeenstapeling van stelselwijzigingen beleeft. 
De Nederlandse politicus aarzelt niet: het roer 
kan hier altijd nog acht keer om. En niet alleen in 
de politiek. Tussen het onderwijs en de spelling 
moet alles anders.
 Volgens mij heeft dat te maken met een cal-
vinistische beeldenstormtraditie ¬ gooi maar 
weg, wat maakt het uit ¬ in combinatie met de 
depolitisering. Minder politieke richting brengt, 
paradoxaal genoeg, de noodzaak met zich mee 
dat politici meer laten zien dat ze daar in Den 
Haag niet zitten te niksen. Welke politicus zou 
geen onderwijsvernieuwing, stelselherziening 
of Betuwelijn op zijn naam willen hebben staan? 
Ik geloof niet, zoals men dat in België of Frank-
rijk wel doet, in de speciale slechtigheid van 
onze politici ¬ ook niet in hun hogere moraal 
overigens. Ik geloof niet in roze balletten in de 
kelders van het Binnenhof, niet in complotten 
van Watergate-achtige omvang, niet in geheime 
dochters van Balkenende zoals Mitterrand die 
jarenlang in een voormalige paardenstal van 
Napoleon iii op kosten van de staat onderhield. 
Daar hebben wij in Nederland niet de allure 
voor. Wat wij in Nederland hebben is een over-
maat aan goede bedoelingen en vooral aanpak-
kerigheid. In een van mijn krantenstukjes heb ik 
eens geopponeerd tegen het idee van de strope-
rige staat, waar elke verandering zou sneuvelen 
in procedures en bezwaarschriften. Ik geloof 
precies het tegenovergestelde, namelijk dat wij 
in Nederland te maken hebben met een ‘hals-
over-kop-staat’: als er maar wordt aangepakt. Er 
is geen rust en traditie is al helemaal geen argu-
ment nog even niet tot daden over te gaan. En tot 
slot is er vooral rampzalige coalitiepolitiek die 
zich weinig bekommert om de weerbarstigheid 
van de werkelijkheid.

rapportenjournalistiek

Met dit alles in mijn ransel begon ik een kleine 
anderhalf jaar geleden de rubriek Gemengde 
Berichten, op donderdag op de forumpagina van 
mijn krant. Hoe zitten die stukjes in elkaar? Om 

te beginnen ben ik niet erg geïnteresseerd in 
partijpolitiek. U zult er zelden de afkorting van 
een partij in tegenkomen. Dat heeft een heel 
praktische kant, het was van meet af aan de be-
doeling dat ik geen ‘gewone’ meningenstukjes 
zou gaan schrijven. Ik moest de deur uit en mijn 
opvattingen uit de praktijk van alledag vissen. 
En dan kom je wel veel mensen tegen, maar niet 
zoveel partijleden. Er is ook een kant aan die 
benadering die je met grote woorden ‘theoreti-
sche onderbouwing’ zou kunnen noemen. In de 

necrologie in Vrij Nederland van de onlangs over-
leden schrijver Karel Glastra van Loon viel te 
lezen: ‘Hij verbeterde de wereld beslist, alleen al 
door zijn pogingen daartoe.’ Ik moet bekennen 
dat ik aan de andere kant van het spectrum sta. 
Ik ben niet geïnteresseerd in goede bedoelingen, 
ik kijk liever naar wat de mensen uitvoeren. 
Dan resteert er weinig verschil tussen de grote 
partijen. Wat niet gek is: de marges zijn klein, zo 
weten we sinds Den Uyl.
 Als je de partijpolitiek radicaal laat vallen 
¬ en nog een derde reden daarvoor is dat de 
Volkskrant een hele batterij specialisten op de 
hoek van het Spui en de Lange Poten heeft zit-
ten ¬ dan springen hele andere dingen in het 
oog. Bijvoorbeeld de mate waarin het openbaar 
bestuur door modes wordt beheerst. Je ziet het 
vooral in de terminologie waarmee bestuurlijke 
vernieuwing wordt onderbouwd. New public 
management. Benchmarking. Prestatiemeting. 
Besturen op output. Transparantie. Die modes 
hebben gemeen dat zowel linkse als rechtse po-
litici zich erin kunnen vinden. Neem de verzelf-
standiging van de helft van de publieke diensten 
van een decennium geleden, van loodswezen tot 
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ns. Daar liep, afgezien van de sp, ongeveer com-
pleet politiek Nederland achteraan. Een tweede 
kenmerk is dat de burger nergens om gevraagd 
heeft ¬ ofschoon een van die modes juist is dat 
er een kanteling van aanbod- naar vraagsturing 
zou plaatsvinden. Ik ben op straat niemand 
tegengekomen die vond dat de reïntegratie van 
werklozen moest worden geprivatiseerd.  
Zoals bekend was Ad Melkert een meester in het 
aanprijzen van dit type vernieuwingen en de ten-
dens gaat gewoon door onder rechts; ook Hans 
Hoogervorst is dolenthousiast over het idee om 
zijn volksgezondheidsbeleid te laten leiden door 
technisch-bureaucratische overwegingen.
 Kort gezegd, je ziet sinds een jaar of tien 
een grote beweging waarin het aangeven van 
een richting door de politiek plaatsmaakt voor 
toetsing en controle achteraf. Dat heeft veel met 
depolitisering te maken. Kok schudde zijn ideo-
logische veren af, het publieke bestuur ging om 
de burger te paaien officieel een bescheidener 
positie innemen, maar kwam via een achterdeur 
weer binnen via hele batterijen van controle- en 
toetsingsinstellingen. Saskia Stuiveling van de 
Algemene Rekenkamer werd de nieuwe schik-
godin van het Binnenhof, en alleen Paul Schna-
bel van het scp zag in een vroeg stadium dat die 
omslag niet minder, maar meer ambtenarij zou 
opleveren.
 Het gekke is: behalve het onvolprezen week-
blad Binnenlands Bestuur heeft heel lang niemand 
in de gaten gehad wat er bestuurskundig gaande 
was. Nu is dat anders, intussen ziet het er alweer 
naar uit dat het linkse engagement een nieuwe 
steen des aanstoots heeft gevonden: de manager. 
Wat mij intrigeert is de vraag: waarom dat lang-
durige journalistieke gebrek aan belangstelling? 
Omdat het bestuur is en geen partijpolitiek. 
Dus saai, geen gezellige ideologische rellen en 
ruzies tussen bewindslieden die zo fijn op de 
voorpagina staan. Omdat het vaak om ingewik-
kelde instellingen gaat. En niets menselijks is 
ons vreemd, ook journalisten zijn lui. En tot slot, 
omdat de journalistiek net als de politiek is ge-
depolitiseerd. Ook wij hebben onze ideologische 
veren afgeschud.

 Dat heeft enorme voordelen, sinds de Volks-
kant niet meer meeformeert in de fietstas van de 
PvdA is de krant enorm opgeknapt. Maar er is 
angst voor in de plaats gekomen. Wij zijn jaren-
lang om de oren geslagen met onze linkse  
vooringenomenheid. Dat nooit meer! Het ef-
fect is, zoals H. J. Schoo eens heeft gezegd, dat 
de Volkskrant van de meest politieke, de minst 
politieke krant is geworden. Journalisten heb-
ben, net als politici, geen prisma meer, geen 
kader waarin we kunnen plaatsen wat er aan de 

hand is. En als je zelf geen richting hebt, ben je 
afhankelijk van de richting die anderen je aan-
geven. Vroeger was dat de partijpolitiek, nu zijn 
dat rapporten en de eindeloos geïnterviewde 
experts.
 Tien jaar is Pieter Broertjes nu mijn hoofdre-
dacteur. Al die tijd doet hij zijn best om de rap-
portenwerkelijkheid op de binnenlandpagina’s 
te vervangen door de werkelijke werkelijkheid. 
We moesten naar buiten, mensenlucht opsnui-
ven. Dat leverde vervolgens een tamelijk naïef 
geloof in de heilzame werking van de reportage 
op, een geloof dat de waarheid zich daarbuiten 
kant en klaar aandiende voor het opschrijf-
boekje. Ik meen dat het hardnekkig pogen van 
Pieter Broertjes leidde tot een teruggang van ne-
gentig naar tachtig procent van het totaal aantal 
artikelen dat neerkwam op rapportenjournalis-
tiek. Het lijkt een karikatuur, maar Gerard van 
Westerloo heeft het een keer geturfd in onze 
eigen krant.
 Waarom die verslaving aan rapporten? Daar 
is een werkelijkheid, een waarheid met het 
stempel van onafhankelijke professoren.  
Vroeger, en nog altijd wel als de nood echt aan  
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de man komt, had je de commissie van drie 
wijzen als het politiek moeilijk werd. De wijzen 
zijn lang geleden afgeserveerd in Hoflands Tegels 
Lichten, de rapporten en universitaire experts 
zijn ervoor in de plaats gekomen. Neem die 
onlangs ontsnapte tbs’er, die zat dus al jaren in 
de observatie. Hij vermoordde een man en werd 
vervolgens naar het Pieter Baan Centrum ge-
stuurd. Voor onderzoek. Waarom, wat was er  
in hemelsnaam nog te onderzoeken? Of de 
kwestie van de gekozen burgemeester. Thom 
de Graaf sneeft, hup, nog maar een onderzoek 
voor zijn opvolger Pechtold. Volgens mij is er 
geen land ter wereld waar politieke partijen hun 
programma’s al vóór de verkiezingen voorleg-
gen aan een rekenclub als het cpb om daar de 
zegen van de onafhankelijke onderzoekers af te 
smeken.
 Ook de Nederlandse politiek besteedt het 
eigen oordeel graag uit, wij van de journalistiek 
springen op de bagagedrager, zo heb je je feiten 
voor een grijpstuiver. Niet goed natuurlijk, ge-
vaarlijk zelfs. Veel expertise verbergt wel dege-
lijk een ideologie, vermomd als onomstotelijke 
feiten. Je ziet dat terug in veel debatten tegen-
woordig. Het gaat niet meer over de wenselijk-
heid van een onderwijshervorming of uitbrei-
ding van Europa. De voorstanders hebben hun 
onderzoek en beroepen zich op ‘feiten’, de critici 
wordt verweten dat ze last hebben van ‘beelden’. 
Ik herinner me dat indertijd in de ddr een vak 
werd onderwezen dat Argumentieren durch Tatsa-
chen heette. Hannah Arendt schreef al dat een 
democratie die zich te veel beroept op expertise 
haar legitimiteit verliest.
 Hetzelfde geldt voor de journalistiek. Ik vind 
dat een journalist op zijn eigen eigenwijze oor-
deel moet afgaan. Ik realiseer me dat ik hier een 
merkwaardige positie betrek. Mijn uitgangs-
punt was: niet naar de partijpolitiek kijken.  
En ik eindig met het standpunt dat een journa-
list een meer politieke positie moet innemen.  
Ik bedoel niet dat journalisten zich moeten be-
kennen tot een partij, of tot de Verenigde Naties, 
of Vluchtelingenwerk. Het betekent simpelweg: 
zelfstandig durven nadenken, je eigenwijze 

neus volgen en oordelen. Dat is al moeilijk ge-
noeg.

wel grassroots, geen wederhoor

Ik begon in de krant te schrijven over de avon-
turen van slachtoffers van het bureaucratische 
universum van het uwv. Al snel kwamen de 
brieven: ‘Eindelijk is er aandacht voor ons leed.’ 
Merkwaardig vond ik dat, vooral omdat er bij 
de Volkskrant heel competente collega’s zijn die 

al jaren het uwv en alle andere afkortingen van 
de verzorgingsstaat heel nauwgezet en goed 
volgen. Hetzelfde overkwam me een paar maan-
den later toen ik het zorgstelsel onder de loep 
nam. De idioot hoge rekeningen van de intussen 
befaamde diagnose-behandel-combinaties, de 
dbc’s, waren ook wel in de consumentenrubriek 
Op = Op aan de orde geweest. En de Volkskrant be-
schikt al sinds de nacht der tijden over de formi-
dabele Jet Bruinsma, dit jaar negentiende op de 
lijst van machtigste mensen in de zorg. Waarom 
dan zo veel reacties toen ik dezelfde misstanden 
nog een keertje oprakelde in de Gemengde Berich-
ten?
 Ik denk dat het met de inrichting van die 
rubriek te maken heeft, hetgeen door genoemde 
Jet werd bevestigd: jij kunt dingen doen die 
in de gewone krant niet mogen, zei ze. In een 
consumentenrubriek is een klacht er maar één. 
Ik daarentegen generaliseer er lustig op los, op 
grond van een statistisch onderzoek op basis van 
een onderzoeksgroep van n = 1 plus wat ik zo in 
mijn omgeving hoor. Van klein naar groot, van 

De Nederlandse politiek besteedt 
het eigen oordeel graag uit, wij 
van de journalistiek springen op 
de bagagedrager, zo heb je je feiten 
voor een grijpstuiver. Niet goed 
natuurlijk, gevaarlijk zelfs
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onder naar boven, een grass-roots benadering, in 
plaats van de gebruikelijke top-down benadering. 
De uitvoering, heet dat bij u, politici. Klinkt goed, 
nietwaar? Maar ik noem het ook de professor-
Pim benadering. Je boerenverstand gebruiken.
 Wanneer mag je opschrijven dat het hele-
maal mis is bij het uwv? Bij één, twee, drie 
gevallen van mensen die maandenlang van het 
kastje naar de muur zijn gestuurd? Of pas als er 
een officieel onderzoek is gedaan? Dan heb je 
nog het fenomeen van de Nimby-burger. Er zijn 
altijd querulanten, misschien nu in Nederland 
wel meer dan ooit. Ook dat besef maakt dat 
de journalistiek zich bescheiden opstelt. Mis-
schien zijn uitgerekend de drie klagers die ik 
had gesproken de bekendste zeurkousen van de 
hele uitkeringsbranche? Je weet het nooit, maar 
ik besloot om klagers wel serieus te nemen. 
Het klinkt gek, maar het is precies hetzelfde 
probleem waar Bernstein en Woodward mee 
worstelden in hun Watergate-periode. Je belt 
de instellingen of de experts of de politici en al 
gauw komen de ontkenningen. ‘Wat denkt u, 
wij verzorgen elke maand drie miljoen uit- 
keringen. Die gaan bijna alle drie miljoen hele- 
maal goed. Hier zijn trouwens de wetenschap-
pelijke onderzoeken waaruit blijkt dat 77 pro-
cent van de klanten tevreden is met het uwv.  
We zitten trouwens in een gigantisch omvor-
mingsproces, geef ons nu eens een beetje tijd 
in plaats van er meteen en genadeloos op los te 
hakken.’ Wanneer ben je als bescheiden journa-
list gerechtigd om op te schrijven: het is een pan 
bij het uwv? 
 Bij elkaar ontstaat er heel wat druk en die 
is voor mijn gespecialiseerde collega’s heel 
wat moeilijker te weerstaan dan voor mij. Zij 
moeten na een gemeen stukje weer verder met 
de woordvoerders en de directeuren, en het 
komt voor dat een hoogmogende niet verder 
wil praten met een collega-journalist. Niet ge-
intimideerd raken is heel belangrijk. Twee keer 
woonde ik een sessie bij van de onderzoekscom-
missie van Adri Duivesteijn over de Betuwelijn. 
Heel interessant. Ik zag hoe complexiteit een 
belangrijk politiek wapen kan zijn. Nog een 

rapport en nog een, tot de laatste tegenstander 
onder het gewicht van de rapporten zijn laat-
ste restje adem kwijt is. Na die ervaring in dat 
strakke zaaltje aan het Plein wist ik het zeker: 
nooit meer rapporten vertrouwen. Misschien 
naïef, maar ik vond het zelf een schokkende vast-
stelling. Ik wist het helemaal honderd procent 
zeker toen ik meemaakte dat Tineke Netelenbos 
vertelde hoe zij als minister van Verkeer en Wa-
terstaat uit de enorme rapportenstapel over de 
Betuwelijn gewoon de exemplaren viste die haar 

politiek uitkwamen en de tegenargumenten liet 
liggen voor wat ze waren.
 En tot slot dacht ik, om het cru te stellen, 
dat het in het kader van het nieuwe wantrou-
wen maar eens afgelopen moest zijn met het 
mooie beginsel van hoor en wederhoor. Ik mag 
dat omdat ik op die meningenpagina sta met 
mijn stukjes. Maar er valt iets meer over op te 
merken. De journalistiek is buitengewoon arm 
aan kentheoretische beginselen. Check en dub-
belcheck, hoor en wederhoor, daar houdt het wel 
op. En dan moet de waarheid boven komen drij-
ven. Maar wat is hoor en wederhoor in wezen? 
De verklaring dat aan alles twee kanten zitten en 
dat de waarheid wel ergens in het midden zal lig-
gen. Je hoort de klager en dan de ontkenning van 
de beleidsmaker, de bestuurder, de uitvoerder 
en ze zullen allebei wel een beetje gelijk hebben. 
Het lijkt verdorie wel op het rugzakje van de mo-
derne burger-consument: hier is het geld, ga zelf 
je zorg of onderwijs maar bij elkaar sprokkelen. 
Soms een uitkomst, heel vaak niet.
 Ik vond het resultaat van hoor en wederhoor 

Ik vind dat een journalist op zijn 
eigen eigenwijze oordeel moet 
afgaan.  Zelfstandig durven 
nadenken, je eigenwijze neus 
volgen en oordelen. Dat is al 
moeilijk genoeg
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in elk geval heel onbevredigend. En trouwens, 
wie All the president’s men leest, ziet hoe Wood-
ward & Bernstein steeds hun nieuwe onthullin-
gen helemaal kant en klaar maakten en dan alvast 
bij de derde alinea ‘insert denial’ optikten. Vervol-
gens werd het Witte Huis gebeld om inderdaad 
die ontkenning te krijgen. Een ritueel. Hoor en 
wederhoor als benadering van de werkelijkheid 
komt uit de juristerij. Daarvan heeft de journalist, 
het liefhebberende broertje van de jurist, de me-
thodiek overgenomen, met dien verstande dat de 
rechter ontbreekt om uiteindelijk te vonnissen 
wat de waarheid is. In de krant moet de lezer het 
zelf maar uitzoeken. En naarmate de journalist 
angstiger wordt voor zijn eigen oordelen, moet 
de lezer méér zelf uitzoeken.

 En zo komen we weer uit bij de depolitisering 
van de journalistiek. Wat mij betreft moet de 
journalist uit de doeken doen hoe het zit. Graag 
met bronnen, bewijzen, argumenten. Maar ook 
vermoedens en intuïtie spelen mee, zoals ook 
Woodward & Bernstein afgingen op hetgeen 
hun water ze ingaf. Wij zijn geen juristen en 
je kunt van een bewering in de krant dan ook 
geen juridisch sluitend bewijs verlangen. ‘Ob-
jectiviteit’, schreef de fameuze Franse journalist 
en eerste hoofdredacteur van Le Monde Hubert 
Beuve-Méry, ‘is bijna altijd onmogelijk te realise-
ren. Het is beter te spreken van intellectuele en 
morele eerlijkheid, die het gezag en de waardig-
heid van de journalist uitmaken.’

Martin Sommer  Het journalistieke is politiek
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Over de auteur  Bas van Stokkom is medewerker van 
het Centrum voor Ethiek aan de Radboud Universiteit 
in Nijmegen

Hete politiek, toen en nu 

Het beginsel van leven en wasdom. De constitutie van de Nederlandse 
politiek in de negentiende eeuw  
Ido de Haan, Wereldbibliotheek, Amsterdam 2003

bas van stokkom

Ido de Haan, hoogleraar moderne geschiede-
nis in Utrecht, plaatst in zijn recente studie Het 
beginsel van leven en wasdom de Nederlandse 
politiek van de negentiende eeuw in een heel 
nieuw licht. Hij stelt dat het verzuilde stelsel 
van de twintigste eeuw geen product was van 
de traditie van schikken en plooien die al in de 
oude Republiek werd gepraktiseerd. Volgens 
die opvatting zou de erfenis van stroperigheid, 
compromisbereidheid, tolerantie en afkeer van 
staatsdwang in de negentiende eeuw ‘gewoon’ 
hebben doorgewerkt en uiteindelijk hebben 
geculmineerd in een poldermodel dat tot het 
eind van de twintigste eeuw zijn kracht zou be-
houden.
 De Haan schetst een heel ander geschied-
beeld waarin meer recht wordt gedaan aan breu-
ken en tegendraadse ontwikkelingen. De ‘oud-
republikeinse veelheid’ van de achttiende eeuw 
loopt niet zomaar over in verzuiling, want dan 
wordt voorbijgegaan aan het ‘democratisch 
enkelvoud’, het ontstaan van staatsburgerlijke 
gelijkheid onder een gecentraliseerde eenheids-
staat. In de eerste helft van de negentiende eeuw 
was er sprake van een sterke tendens tot ‘decor-

poratisering’: het verdwijnen van de resten van 
de corporatieve stedelijke samenleving en een 
geforceerde overgang naar een burgerlijke 
maatschappij van nationale eenheid. Zo was de 
onderwijswet van 1806 opgezet vanuit een of-
fensief ideaal van nationale eenwording en 
sloeg een nieuw corps van schoolopzieners en 
onderwijzers zijn vleugels uit. Het ‘verlicht 
despotisme’ van Willem i stimuleerde die een-
wording, maar de voorwaarden voor de natio-
nale staat ¬ in termen van Thorbecke: ‘het 
beginsel van leven en wasdom’ ¬ werden 
uiteindelijk pas in de Grondwet van 1848 be-
krachtigd. 
 In de eerste decennia na 1848 werd demo-
cratische politiek pas werkelijk uitgevonden 
en ontstond er ruimte voor het uitvechten van 
politieke geschillen. Zo droeg de vrijheid van 
onderwijs die de Grondwet had vastgelegd, bij 
aan een verscherping van de tegenstellingen die 
al snel zou uitmonden in de schoolstrijd. Die pe-
riode geldt volgens De Haan als het hoogtij van 
de constitutionele politiek. Na 1870 zou de Ne-
derlandse samenleving hercorporatiseren, een 
associatiedrift ditmaal langs religieuze lijnen. 
Maar dat leidde geenszins tot rust en kalmte. Er 
trad een fase van partijvorming in, waarbij de 
levensbeschouwelijke profielen van de volks-
delen werden aangescherpt en ook de liberalen 
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met groeiend fanatisme het openbare onderwijs 
begonnen te verdedigen.
 Opmerkelijk is dat liberalen en confessione-
len een eeuw lang persistent anti-etatistische 
opvattingen huldigden, maar dat neemt volgens 
De Haan niet weg dat rond 1900 een Neder-
landse vorm van etatisme zijn beslag kreeg. 
Dat etatisme was accommoderend van aard: 
‘De Nederlandse staat schrijft niet voor maar 
inviteert, beveelt niet maar daagt uit, schept 
geen onverbiddelijke wet maar gaat een intieme 
verhouding aan met de georganiseerde burgerij.’ 
Staatsvorming en verzuiling, zo benadrukt De 
Haan, moeten dan ook niet als communicerende 
vaten worden begrepen, zoals Abraham Kuyper 
meende. Het gaat om complementaire ontwik-
kelingen. Het particulier initiatief kwam door 
de uitbreiding van de overheid geenszins in het 
gedrang. De incorporatie van verzuilde instellin-
gen werd juist door de staat begeleid, gestimu-
leerd en vaak gefinancierd. In feite profiteerden 
de confessionelen het meest van de toenemende 
overheidsbemoeienis, met name van de finan-
ciële gelijkstelling van openbaar en bijzonder 
onderwijs. Pas na die gelijkstelling nam de groei 
van het bijzonder onderwijs spectaculaire vor-
men aan. 
 Het is dus een illusie te menen, betoogt De 
Haan, dat het Nederlandse politieke bestel ge-
kenmerkt wordt door gedecentraliseerde be-
sluitvorming en een bescheiden staat. In de ne-
gentiende eeuw ontwikkelde zich een Neder-
lands etatisme, weliswaar niet op de Franse  
leest geschoeid, maar niet minder indringend 
en krachtig. En anders dan lange tijd werd aan-
genomen, verkeerde de politiek in de negen-
tiende eeuw bepaald niet in een windstilte. 
Integendeel, een heftige ‘constitutionele poli-
tiek’ was lange tijd gezichtsbepalend: aanhou-
dende strijd om grondwettelijke beginselen, 
ontbreken van een geregelde gedachtewisse-
ling. Na 1848 was religieuze strijd het over-
heersende politieke antagonisme (de April-
beweging van 1853, het bisschoppelijk mande-
ment van 1868, de antithese aan het eind van de 
eeuw,  en Troelstra’s revolutiepoging in 1918).  

Pas na 1920 komt de Nederlandse politiek in kal-
mer vaarwater: er ontstaat een lange periode van 
normal politics die tot het eind van de eeuw aan-
houdt en waarin het beheer van de staat rustig 
bezit is. 
 Ten slotte is het een illusie te veronderstellen 
dat de verzuiling uitsluitend zou berusten op 
accommodatie en pacificatie van maatschap-
pelijke spanningen. Integendeel, de verzuiling 
werd juist gevoed door politiek antagonisme, 
door elkaar bestrijdende elites die de spannin-
gen lieten oplopen. Politieke leiders probeerden 
volksdelen te formeren en die achter hun exclu-
sieve levensbeschouwingen te krijgen, en pre-
senteerden zich als profeten en verlossers. De 
verzuiling heeft dan ook eerder groepsvorming 
in de hand gewerkt dan dat zij de gevaren ervan 
heeft bezworen. 
 De Haan biedt aldus een vernieuwende blik 
op de negentiende eeuw, waarin onderwijs-
politiek (de schoolstrijd) en het debat over de 
armenzorg als constanten figureren. Hij zet zijn 
betoog weliswaar met grote halen neer, zoals hij 
eerder al in Zelfbestuur en staatsbeheer (1993) had 
gedaan, maar nooit zijn de grove lijnen impres-
sionistisch aangezet. Het betoog is gevat, de stijl 
is levendig en slechts weinigen zullen in staat 
zijn zulk een complexe materie zo inzichtelijk te 
reconstrueren. Af en toe lijkt hij een autonome 
politieke ontwikkelingsgang te projecteren. Zo 
schrijft hij dat de ‘nieuwe politieke ruimte’ die in 
1848 werd gecreëerd wel met strijd ‘moest wor-
den ingevuld’.
 De Haans beschouwingen over distinctief 
burgerschap zijn bijzonder leerzaam. De bur-
ger onderscheidde zich door zijn habitus: hij is 
drager van een ‘publieke geest’. Beschaafd taalge-
bruik, kennis van politiek en bekwaamheid vor-
men de ingrediënten ervan. Aan het eind van de 
negentiende eeuw loste die distinctieve lading 
echter op: er resteerde uiteindelijk slechts een 
politiek willoos figuur, een ‘weinig zeggend en 
soms zelfs geridiculiseerd politiek personage’. 
De vraag is of een ‘distinctief ’ burgerbegrip in 
onze tijd niet gerevitaliseerd zou kunnen wor-
den. Een uitgekleed burgerbegrip kan immers 
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moeilijk fungeren als basis voor een bescha-
vingsoffensief.
 Op sommige thesen van De Haan kan wel 
wat worden afgedongen. Zo omschrijft hij de 
lange periode van 1848 tot 1920 als een tijdvak 
van ‘hete constitutionele politiek’. Natuurlijk, 
de grondwet van 1848 bleek in veel opzichten te 
modern en zou tot 1870 veel onrust baren, ter-
wijl daarna de schoolstrijd pas goed losbarstte. 
Maar om een periode van meer dan een halve 
eeuw ‘heet’ te noemen is weinig overtuigend. 
Bovendien, hoe dan sommige ‘hete perioden’ 
voorafgaande aan 1848 te interpreteren: de 
protesten in het Zuiden eind jaren twintig en 
natuurlijk de pamflettenoorlog van 1842-1845, 
toen Willem ii een vloedgolf van petities en 
pamfletten moest slikken? Aannemelijker is dat 

boeken   Bas van Stokkom bespreekt Het beginsel van leven en wasdom

ook het tijdvak 1848-1920 perioden van normal 
politics heeft gekend.  
 Aan het slot van zijn betoog zegt De Haan dat 
Nederland sinds het einde van de jaren negentig 
en vooral sinds de volksopstand rondom For-
tuyn opnieuw in een fase van hete politiek is be-
land. Het poldermodel is plotsklaps ingewisseld 
voor agitatie en politieke strijd. De conserva-
tieve revolutie van 2002 bracht nieuwe scheids-
lijnen aan, onder andere tussen de Nederlandse 
cultuur en de islam, en tussen de zelfzuchtige 
politieke klasse en de genegeerde ‘gewone men-
sen’ uit de ‘oude wijken’. Dat alles is zonneklaar. 
Maar ook nu is het de vraag of de term ‘hete 
politiek’ niet veel meer betrekking heeft op een 
relatief korte conjuncturele rebelse periode dan 
op een heel tijdvak.
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Zout zonder pap 

Solidariteit in anonimiteit. De geschiedenis van de leden van de  
Onafhankelijke Socialistische Partij
Bart de Cort, De Papieren Tijger, Breda 2004

willem minderhout

‘Het beetje gist dat voor een partij als de onze niet an-
ders dan nuttig kan zijn.’ (Pieter Jelles Troelstra)’1

Zesentwintig jaar geleden klaagden Jan Bank, 
Bart Tromp en Martin Ros in het voorwoord van 
Het eerste jaarboek voor het democratisch socialisme 
over de auteurs en onderzoekers die zich bezig-
hielden met de, veel te minutieus en te weinig 
theoretisch reflexief beschreven, geschiedenis 
van de arbeidersbeweging en het socialisme. Zij 
richtten zich vooral op de ‘zijrivieren’ van anar-
chisme en communisme in al zijn varianten. De 
‘hoofdstroom’ van de sociaal-democratie werd 
veronachtzaamd. Deze hoofdstroom dreigde 
zelfs ‘een beweging zonder geschiedenis’ te 
worden.2 Het waren de hoogtijdagen van dat 
andere jaarboek, Het Jaarboek van socialisme en 
arbeidersbeweging van ‘De School Ger Harmsen’, 
die bij de Socialistische Uitgeverij Nijmegen 
een moeizame coalitie was aangegaan met de 
schriftgeleerden van de Neo-Althusseriaanse 
Bond rond het blad Te Elfder Ure, waarin ooit Pim 
zelve, leerling van Ger Harmsen immers, nog 
debuteerde. 

 Dat lijkt allemaal iets van heel lang geleden. 
Aan de dood van Ger Harmsen werd in dit blad 
zelfs geen letter gewijd. Toch is de historische 
belangstelling voor alles wat zich ooit links van 
de sociaal-democratie bewoog niet helemaal 
verdwenen. Met name in en rond het Interna-
tionaal Instituut voor de Sociale Geschiedenis 
(iisg) publiceren mensen als Stutje en Tichel-
man gestaag voort over exponenten van de 
‘zijrivieren’ der arbeidersbeweging als Paul de 
Groot en Henk Sneevliet. iisg-medewerker Bart 
de Cort heeft daar een alleraardigst boek over de 
Onafhankelijke Socialistische Partij (osp) aan 
toegevoegd, Solidariteit in anonimiteit.

   
Vroeg einde

De osp ontstond toen de sdap ¬ de belangrijk-
ste voorganger van de PvdA ¬ het blad van de 
linkse oppositie, De Fakkel, een verschijningsver-
bod oplegde. Deze oppositie had felle kritiek op 
de gematigde koers die de sdap in haar streven 
naar regeringsverantwoordelijkheid volgde. 
De oppositie, onder leiding van Piet Schmidt 
en Jacques de Kadt, stapte na dit verbod ¬ op 
een congres in Haarlem in 1932 ¬ uit de partij. 
Omdat de sdap-opposanten niets van de stali-
nistische cpn moesten weten, richtten ze een ei-
gen partij, de osp, op naar het voorbeeld van de 

Over de auteur  Willem Minderhout is zelfstandig 
adviseur en medewerker van PvdA-Kamerlid  
Adri Duivesteijn

Noten  Zie pagina 44
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Independent Labour Party in Groot-Brittannië. 
Oude partijprominenten (sdap-‘apostel’ Frank 
van der Goes, Piet Wiedijk) en vakbondsleiders 
(Fimmen en Stenhuis) volgden naar de nieuwe 
partij. 
 Hoewel ook veel raadsleden en een wethou-
der (de populaire Van Staal uit Gouda) over-
stapten, werd ‘Haarlem’ geen tweede ‘Deventer’ 
(het sdap-congres in 1909 waar de Tribunisten, 
de latere communisten, de sdap verlieten). De 
ruimte voor een partij tussen sdap en cpn bleek 
klein en was al bezet. Henk Sneevliet, die in de 
gevangenis verbleef vanwege zijn protest tegen 
de manier waarop de muiterij op ‘De Zeven Pro-
vincieën’ was onderdrukt, haalde met zijn Revo-
lutionair Socialistische Partij één zetel. 
 De schrijver Sal Santen heeft de geschiedenis 
van de osp kort samengevat: ‘Wij zouden min-
stens tien zetels krijgen in de kamer, nou ja, mis-
schien acht, de eerste keer dat wij deelnamen 
aan de verkiezingen. (...) Sneevliet kwam in de 
kamer. Van ons niemand.’3

 De osp begon langzaam leeg te lopen. Toen 
in 1934, na het Jordaanoproer, Piet Schmidt 
in de cel belandde en Jacques de Kadt en diens 
geestverwant Sal Tas naar België vluchtten, was 
het gedaan met de partij. Er volgde een fusie 
met de rsp en ¬ karakteristiek ¬ weer snel 
een scheuring. De resterende partijen, de Bond 
van Revolutionair Socialisten (waar Frank van 
der Goes zijn laatste onderdak vond) en de rsap 
rond Sneevliet, bleven piepklein en zouden de 
oorlog, vaak letterlijk waar het de leden betrof, 
niet overleven.

   
Partijleven

Wat valt er nog aan de geschiedenis van de osp, 
in feite een totaal mislukte partij, toe te voegen? 
Op het eerste gezicht weinig tot niets, te meer 
daar alle partijarchieven vóór de oorlog uit 
voorzorg zijn verbrand, zodat primaire bronnen 
ontbreken. Nog een heleboel, zoals blijkt uit het 
boek van Bart de Cort ¬ maar niet zozeer over 
de osp als partij, wel over de osp-ers, de leden, 
de mensen. 

 Uiteraard behandelt De Cort de partijgeschie-
denis, maar voornamelijk als decor voor het par-
tijleven dat hij reconstrueerde met behulp van 
biografisch materiaal en vooral optekende uit de 
mond van oud-leden en ‘osp-kinderen’. Omdat 
daar geen ‘normaal mens’ tussen zat, maar alleen 
unieke exemplaren, levert dat boeiende lectuur 
op over ‘een halve eeuw ononderbroken in de 
praktijk gebrachte solidariteit’, of zoals ‘osp-
dochter’ Frieda Haas het verwoordt: ‘Solidariteit 
is niet alleen je portemonnaie trekken voor een 
goed doel, solidariteit moet tot op zekere hoogte 
ten koste gaan van jezelf, van je tijd, van ener-
gie.’4 De Corts verhaal houdt niet op op het mo-
ment dat de partij wordt opgeheven, maar volgt 
de levens van de osp’ers, zo nog in leven, tot de 
dag van vandaag. 
 En wat waren ze actief! De Cort geeft een 
mooi beeld van het partijleven in de osp en de 
verwante jeugdbeweging sjv. Maar dat leven 
was zeker niet alleen intern gericht. osp’ers 
spreidden een enorme inzet ten toon bij het 
helpen van geestverwante vluchtelingen uit 
nazi-Duitsland, waaronder Willy Brandt, en veel 
partijgenoten trokken naar Spanje om, net als 
George Orwell, aan de kant van de links-socialis-
tische poum te vechten tegen Franco. Tijdens de 
Tweede Wereldoorlog speelden velen van hen 
een belangrijke rol in het verzet. 
 Het meest opmerkelijke is de rol die velen 
‘met een osp-verleden’ na de oorlog in de Neder-
landse maatschappij hebben gespeeld. Van hen 
zijn namen als Jacques de Kadt, Sal Santen, Sal 
Tas, Geert van Oorschot, Garmt Stuiveling, Rob 
Nieuwenhuis, Marius Flothuis, Josine Meijer 
(lees Brieven aan Josine M. van Gerard Reve!), 
Gerda Brautigam, Herman Drenth etc. bij velen 
nog zeer bekend. osp’ers stonden mede aan de 
wieg van Het Parool en Het Vrije Volk, de nvsh en 
het coc, het Humanistisch Verbond en wat al 
niet. 
 Politiek gezien sloten de meesten zich na de 
oorlog aan bij de PvdA. Velen opereerden daar 
op de linkervleugel (en vielen daar soms weer af, 
bijvoorbeeld als gevolg van de politionele acties 
in Indonesië), maar ook in het gewoonlijk als 
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‘rechtse afsplitsing’ beschouwde ds’70 trof men 
oud-osp’ers aan als Sal Tas en Josine Meijer en 
¬ op afstand ¬ De Kadt zelf, die als verstokte 
anti-communisten, niets van de Nieuw Linkse 
vrijages met de ddr moesten hebben. Piet 
Schmidt, ten slotte, speelde een belangrijke rol 
in de Verenigde Naties. Hij stond aan de oor-
sprong van de Internationale Verklaring van 
de Rechten van de Mens en bemiddelde onder 
meer tussen India en Pakistan over Kashmir. 
 Ik noem nu toch weer de ‘grote namen’ van 
de osp en daarmee doe ik De Cort te kort. Het 
leuke en boeiende van zijn boek is juist dat hij 
de gewone leden aan het woord laat en dat levert 
boeiende lectuur op over aardige en bijzonder 
moedige mensen die de ‘solidariteit in anonimi-
teit’ gestalte gaven. 
 Misschien zit daar ook een nadeel aan. Veel, 
maar zeker niet alle, respondenten zijn oud-
osp’ers die tot sektarisch links (in navolging 
van Sneevliet, of Trotski) zijn blijven behoren. 
Ik heb daar geen bezwaar tegen, maar de lezer 
krijgt af en toe de indruk dat De Cort de weerzin 
die deze mensen tegen De Kadt en Tas hebben 
overneemt. Nu is De Kadt in zijn memoires 
ook niet al te zachtzinnig over zijn toenmalige 
strijdmakkers, maar hier zou enige distantie 
passen.5 Zeker als De Cort een compliment (een 
zeldzaamheid!) van De Kadt aan het osp-lid Jan 
Mourits, die ‘een van die onderwijzers was die, 
in kennis en scholing, de rol speelden die later 
door de doctorandussen ¬ heel slecht ¬ zou 
worden overgenomen’, interpreteert als een aan-
tijging.6

 Solidariteit in anonimiteit is een mooi en inspi-
rerend lees- en plaatjesboek, waar je af en toe, 
zwelgend in socialistische romantiek, een traan-
tje bij kunt wegpinken. Voor liefhebbers van het 
werk van Sal Santen is het een must, omdat het 
nuttige achtergrondinformatie geeft voor boe-
ken als Sneevliet, rebel en Adios Companeros. 
  Is dit nu overtrokken belangstelling voor 
een heel klein zijriviertje van de socialistische 
beweging in Nederland? Na lezing kon ik niet 
anders dan instemmen met het inzicht van de 
oude Troelstra waarmee ik dit stukje opende: 
zonder dit soort dwarse eigenheimers is een 
sociaal-democratische partij maar een dooie 
boel. Anderzijds is een partijtje met alleen maar 
van dat soort eigenheimers niet levensvatbaar. 
Maar misschien zijn dit soort ‘linkse reservaten’ 
wel een goede leerschool. Veel oud-osp’ers ¬ 
De Kadt, Drenth, Brautigam ¬ waren na de oor-
log toch ‘het zout in de pap’ van de PvdA. De osp 
zelf had echter alleen maar zout. De pap ontbrak. 
 

Noten

1.  Geciteerd in: Jos Perry (1994), De voorman. Een 
biografie van Willem Hubert Vliegen, Arbeiders Pers 
Amsterdam , p. 344

2.  Jan Bank, Martin Ros en Bart Tromp (1979), ‘In-
leiding’ in: Het eerste jaarboek voor het democratisch 
socialisme, Arbeiderspers Amsterdam.

3.  Sal Santen (1971), Sneevliet rebel, Bezige Bij Amster-
dam

4.  De Cort (2004), p. 14.
5.  Jacques de Kadt (1976), Politieke herinneringen van 

een randfiguur, Van Oorschot Amterdam
6.  De Cort (2004), p. 261.
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In zijn eerste bijdrage aan Socialisme & Democra-
tie had Wim Duisenberg weinig goede woorden 
over voor de oppositie van de PvdA tegen het 
kabinet De Quay, die toen (in 1963) met een ver-
lies van vijf zetels was gehonoreerd. Dat lag vol-
gens hem niet aan het partijprogram, ‘een soort 
grondwet waarmee alle leden zich in meer of 
mindere mate kunnen verenigen’, maar aan het 
feit dat de PvdA ‘veel te netjes, te fatsoenlijk’ was 
geweest. Daarom bepleitte hij voor de toekomst 
‘een iets hardere ¬ mag ik zeggen zakelijker? ¬ 
koers’.
 Zonder ooit actief te zijn geweest in de partij 
werd Duisenberg in 1971 gevraagd toe te treden 
tot het ‘schaduwkabinet’ waarmee de toenmalige 
progressieve partijen de duidelijkheid in de 
politiek wilden bevorderen. Zijn eerste reactie, 
als wetenschappelijk medewerker aan de toen-
malige Gemeente-universiteit Amsterdam, was 
‘met zoiets had ik nog willen wachten’. Maar hij 
was enigszins ontdaan dat het telefoontje van 
Joop den Uyl pas om kwart over één ’s nachts 
kwam. In 1973 werd hij minister van Financiën 
in het eerste en enige kabinet Den Uyl, nadat hij 
eerst hoogleraar was geworden op basis van een 
dissertatie over de kosten en voordelen van ‘con-
versie’. Daar werd toen het transformeren van 
militaire in civiele industriële activiteiten onder 
verstaan. De teneur van zijn studie, die ver-
scheen in de door professor Rµling geleide reeks 
Polemologische Studies, was dat zo’n conversie 
allerminst nadelige economische consequenties 
zou hebben.
 Als minister van Financiën had Duisenberg 
het moeilijk. De oliecrisis en de mede daaruit 
voortkomende ‘stagflatie’ pasten niet in de 

gedachte dat er slechts sprake was van een 
conjuncturele neergang van de economie. Zijn 
pogingen ‘s rijks financiën op gezonde leest te 
schoeien resulteerden in de toen in eigen kring 
zeer omstreden ‘één-procentsnorm’, die inhield 
dat de collectieve uitgaven met niet meer dan 
één procent per jaar mochten stijgen. 
  Toch is dit achteraf het keerpunt geweest 
in de onberaden en onbeheerste groei van de 
verzorgingsstaat, ook al zou die onder het ka-
binet Van Agt/Wiegel tot ongekende hoogten 
stijgen. In 1976 publiceerde Duisenberg in deze 
geest een alternatief verkiezingsprogramma in 
Socialisme & Democratie, dat alleen al door zijn 
beknoptheid een verademing was ten opzichte 
van het ontwerp van het partijbestuur, dat nog 
helemaal doordesemd was van de gedachte dat 
socialisme gelijk stond aan onbekommerde vrij-
gevigheid ten dienste van ‘de zwakken’.
 Het was zijn laatste politieke standpunt-
bepaling in de PvdA. Een kortstondig verblijf 
in de Tweede Kamer ¬ hij werd toen gezien, 
tegen zijn ambitie, als opvolger van Den Uyl ¬ 
en een even kortstondig lidmaatschap van de 
directie van de Rabobank mondden uit in zijn 
benoeming tot president van de Nederlandsche 
Bank. Toen het tot een Europese Centrale Bank 
kwam, was hij om redenen die in andere in me-
moriams uitvoerig zijn uiteengezet, de aange-
wezen man om dit instituut te leiden. Hij heeft 
dat voortreffelijk gedaan, juist ¬ daarop wees 
André Szász, de oud-directeur van de Nederland-
sche Bank die van begin tot eind bij de totstand-
koming van de Europese Monetaire Unie was 
betrokken ¬ omdat Wim Duisenberg perfect de 
klassieke Nederlandse deugden beheerste van 

in memoriam

Wim Duisenberg (1935 - 2005)
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het ‘schikken en plooien’ in een gezelschap dat 
alleen door consensus tot besluiten kan komen.
 Wim Duisenberg had wel de ambitie om de 
politiek te beïnvloeden, maar niet om er zelf 
een rol in te spelen. Sociaal-democraten hou-
den meestal niet van presidenten van centrale 
banken, want die vinden dat gezonde overheids-
financiën de basis vormen van sociaal beleid. 
Als bankpresident speelde Duisenberg geen rol 
meer in de PvdA, al was het maar omdat zwijgen 

zijn voornaamste plicht was geworden. Nadat 
hij met pensioen was gegaan liet hij echter in 
niet mis te verstane bewoordingen weten de 
Amerikaans-Britse oorlog tegen Irak als een 
ramp voor de wereld te beschouwen. Tot het op-
hield te slaan sloeg zijn hart toch links. 

bart tromp
Redacteur s&d
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column

Modern gezinsbeleid



Toen Hedy d’Ancona in 1986 pleitte voor kin-

deropvang als basisvoorziening, kreeg ze het 

verwijt staatsopvoeding te willen. Achteraf 

gezien was dat het begin van een geleidelijke, 

maar definitieve erkenning van het belang van 

professionele kinderopvang. Twintig jaar later 

is het Jozias van Aartsen die zegt een eind te wil-

len maken aan ‘het gesjouw met kinderen’. Hem 

treft nu het verwijt van staatsdirigisme.

 Ik constateer dat de vvd met dit pleidooi het 

mantra van de ‘eigen verantwoordelijkheid’ 

gelukkig heeft doorbroken. Dat komt er in de 

praktijk op neer dat iedereen het maar zelf 

moet uitzoeken. Maar er valt ook wel wat op het 

plan aan te merken. Zo wil de vvd scholen wel 

verplichten hun gebouwen buiten de gewone 

lesuren open te stellen, maar wil ze niet de rand-

voorwaarden creëren voor goede begeleiding 

van kinderen. Van Aartsen wil mensen met een 

bijstandsuitkering het werk laten doen. Dat is 

een volstrekte ontkenning van het niveau ervan, 

van het recht van kinderen op goede zorg en van 

het recht op loon voor bewezen diensten van 

mensen met een uitkering. 

 Maar mocht het werk professioneel gedaan 

worden ¬ al dan niet via gesubsidieerde banen 

¬ dan zou dit een belangrijke volgende stap 

kunnen zijn naar goede kinderopvang. Uit on-

derzoek blijkt dat veel ouders stress ervaren als 

gevolg van conflicterende eisen in hun werk en 

privé-leven, de gebrekkige tussenschoolse op-

vang en de vele vrije schooldagen. De middelen 

die in Nederland worden uitgetrokken voor de 

zorg voor kinderen zijn, internationaal bekeken, 

zeer beperkt. Uit hetzelfde onderzoek blijkt dat 

mensen wel degelijk bereid zijn belasting te be-

talen voor sociaal beleid dat hen ondersteunt en 

beschermt.

 Aan die behoeften komt de vvd onvoldoende 

tegemoet. Het cda doet dat evenmin. Het is 

opvallend hoe weinig de twee direct verant-

woordelijke bewindspersonen, de cda’ers De 

Geus en Ross-Van Dorp, terechtbrengen van 

het emancipatie- en gezinsbeleid. Minister de 

Geus vraag zich hardop af of de emancipatie niet 

voltooid is en bewijst zelf het tegendeel door een 

levensloopregeling in te voeren die vooral voor 

bemiddelde, middelbare mannen interessant 

is, plus een wet op de kinderopvang die er in de 

praktijk toe leidt dat crèches leeglopen en vrou-

wen stoppen met werken. Staatssecretaris Ross-

Van Dorp doet het al niet veel beter. De opvang 

van mishandelde vrouwen is nog altijd verre 

van toereikend, terwijl zowel de jeugdzorg als de 

zorg voor ouderen onvoldoende scoren.

 Op de PvdA rust de dure plicht om een alter-

natief te formuleren voor de vvd-mentaliteit 

van voor-een-dubbeltje-op-de-eerste-rang en de 

cda-mentaliteit waarbij onder de noemer van 

keuzevrijheid alles bij het oude blijft. Behalve so-

ciaal-economische aspecten zouden opvoeding, 

zorg en welzijn een belangrijke plaats moeten 

innemen in ons denken. Zelfstandigheid én 

zorgzaamheid, beide zijn cruciaal. 

 We kunnen leren van de Scandinavische lan-

den. Zij hebben onder de noemer family friendly 

policies een sociaal stelsel van jeugdzorg, kinder-

opvang, ouderschapsverlof en thuiszorg ontwik-

keld dat brede bevolkingsgroepen aanspreekt 

en waarvoor mensen, zo blijkt, graag bereid zijn 

belasting te betalen. Mijn voornaamste kritiek 

op dit model is dat het te veel uitgaat van one size 

fits all-oplossingen, maar daaraan is gemakkelijk 

een mouw te passen. Als de PvdA dat verder ont-

wikkelt, kan ze overtuigend de volgende verkie-

zingen in als een moderne gezinspartij.

jet bussemaker
Lid redactieraad s&d
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Turkije sneeuwt zich in

interventie

De vijfentwintig eu-lidstaten hebben, na verhitte 
discussies, het licht op groen gezet om toetre-
dingsonderhandelingen met Turkije te beginnen. 
De discussies betroffen vooral de houding van Tur-
kije ten opzichte van Cyprus en de samenhang met 
de positie van Kroatië.
 Wat mij uiterst verbaasd heeft, is dat het on-
derwerp van de vrije meningsuiting in Turkije in 
deze discussie blijkbaar geen rol speelde, terwijl 
daar toch een zeer actuele aanleiding voor is. Op 
16 december aanstaande moet namelijk de grote 
schrijver Orhan Pamuk zich bij de rechtbank ver-
antwoorden voor een interview dat hij aan een 
Zwitserse krant, de Tagesanzeiger, gaf. In dit inter-
view zei Pamuk: ‘30.000 Koerden en een miljoen 
Armeniërs werden vermoord in dit land en ik ben 
de enige die erover durft te praten.’ (Peer Teuwsen, 
‘Der meistgehasste Türke’, Der Tagesanzeiger Maga-
zin, 05-02-2005)
 Vanwege deze uitspraken loopt hij kans voor 
drie jaar in de gevangenis te verdwijnen op grond 
van artikel 301/1 van de Turkse Strafwet. Dit artikel 
bepaalt dat iemand die expliciet het Turk zijn, de 
Turkse Republiek of het Turkse parlement bele-
digt, bestraft wordt met een gevangenisstraf van 
zes maanden tot drie jaar. Omdat Pamuk zijn inter-
view in het buitenland gaf, kan deze straf nog met 
een derde worden verzwaard.
 Zou deze behandeling van Pamuk reden moe-
ten zijn om niet met de onderhandelingen te 
beginnen? Dat zou wel heel wrang zijn, want hij is 
een vurig voorstander van de Turkse toetreding. 
Van hem is de uitspraak dat ‘de eu van fundamen-
talisten liberalen maakt’. In een interview met Die 
Zeit zegt hij over de Turkse premier en leider van 
de ak-partij, de voormalige (?) fundamentalist 
Erdokan, dat hij ‘zijn enorme populariteit deels te 
danken heeft aan zijn pro-Europese politiek. De 
gemiddelde Turkse burger verlangt zowel naar een 

toetreding tot de Europese Unie, als naar een ver-
sterking van de traditionele Turkse identiteit.’ (Jörg 
Lau, ‘Achte auf die Details des Lebens’, Die Zeit, 14-
04-2005)
 Een signaal dat een Europees land zo niet met 
de vrijheid van meningsuiting om kan gaan, laat 
staan met zijn schrijvers — ‘on n’arrête pas Vol-
taire’ — is op zijn plaats. Pamuk zelf doet er, nood-
gedwongen, het zwijgen toe. Zijn vertaalster en 
medewerkster Maureen Freely liet er echter geen 
misverstand over bestaan hoe zij over deze zaak 
denkt: ‘Hoe kan Turkije in vredesnaam beweren 
een Europees land te zijn, als het er dergelijke wet-
ten op nahoudt en aanklagers die dit soort zaken 
aanhangig kunnen maken?’ (Elizabeth Davies, 
‘Free speech row clouds Turkey’s eu hopes’, The 
Independent, 02-09-2005)
 Turkije plaatst zichzelf zo willens en wetens 
in de positie van de stad Kars uit Pamuks roman 
Sneeuw: een van de buitenwereld afgesloten plaats 
waar oude en nieuwe vetes worden opgerakeld, 
die onafwendbaar tot een tragisch einde voeren: 
‘Europa, o, Europa/ Blijf jij maar gewoon waar je 
bent/ Laat ons hier maar dromen/ Dan blijft de 
duivel ons onbekend.’ (Orhan Pamuk, Sneeuw, 
Amsterdam Arbeiderspers 2003, p. 306)

willem minderhout

Emancipatie van  
moslima’s
Sommige doemdenkers beschrijven de integratie 
van niet-westerse allochtonen in de Nederlandse 
samenleving als een botsing der beschavingen. 
Met name de islam zou zo sterk verschillen van 
het seculiere Nederland met zijn christelijke tra-
dities, dat een vlotte inpassing van moslims in 
ons land moeilijk, zo niet onmogelijk zou zijn. Dit 
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interventie

pessimisme is maar deels terecht. Het is juister 
om de integratie van niet-westerse allochtonen in 
de Nederlandse samenleving niet te zien als een 
botsing der beschavingen, maar te beschouwen 
als een strijd der geslachten. Althans, dat stelde 
de Amsterdamse socioloog Abram de Swaan eind 
september tijdens een lezing in het Scheveningse 
Kurhaus.
 De Swaan legt uit dat de ongelijkwaardig-
heid tussen mannen en vrouwen in de landen van 
herkomst van veel immigranten net zo vanzelf-
sprekend is als die eens hier was. Niet alleen in 
de moslimwereld wanen de meeste mannen zich 
superieur, dat doen ook christelijke Ghanezen in 
de Bijlmer en hun Mexicaanse geloofsgenoten in 
de vs. En daar hebben die patriarchen het na hun 
aankomst in het vrije Westen maar wat moeilijk 
mee. Hoewel ook hier achterstelling van vrouwen 
nog voorkomt, zullen weinigen de suprematie van 
mannen openlijk prediken. Vrouwen zijn steeds 
meer onderwijs gaan genieten en actiever ge-
worden op de arbeidsmarkt, hun emancipatie is 
de afgelopen decennia in een duizelingwekkend 
tempo verlopen. Hoe anders is dat in de agrarische 
samenlevingen die immigranten achter zich laten. 
Daar worden patriarchale verhoudingen algemeen 
als deugdelijk beschouwd. Integratie is dus vooral 
een probleem van omhoog gevallen mannen die 
met lede ogen aanzien hoe vrouwen op gelijke voet 
komen.
 De Swaans perspectief is verfrissend. Het roept 
de vraag op of de integratie van moslims in Ne-
derland dus voornamelijk een emancipatie van 
moslima’s zou moeten zijn. Daar valt veel voor te 
zeggen. De ongelijkwaardigheid tussen grote groe-
pen islamitische mannen en vrouwen in Nederland 
wringt zeer met hoe wij hier het publieke verkeer 
gewoon zijn. De cultus van de mannelijke supre-
matie is niet alleen een private kwestie, maar ma-
nifesteert zich ook publiekelijk als een moeder niet 
op taalles kan, niet mag beslissen of haar kinderen 
op schoolreis mogen of de loodgieter niet binnen 
kan laten omdat ze alleen thuis is. Om nog maar te 
zwijgen van het vervullen van een sollicitatieplicht 
als manlief werkloos is. Van religieuze gebruiken 
als bidden en vasten hoeft niemand last te heb-

ben, maar van de achterstelling van vrouwen in 
een samenleving die ieder individu een grote eigen 
verantwoordelijkheid toekent wel. En dan hebben 
we het nog niet eens over de morele wenselijkheid 
van gelijkwaardigheid tussen de geslachten. De 
integratie van moslims in Nederland zou ook voor-
namelijk een emancipatie van moslima’s moeten 
zijn omdat zij bijna altijd het leeuwendeel van de 
opvoeding van kinderen op zich nemen. En opvoe-
ders die niet zijn geïntegreerd, kunnen voor hun 
kroost onmogelijk een goede gids in onze samen-
leving zijn.
 De Swaan wijst erop dat de cultus van de man-
nelijke suprematie door álle monotheïstische 
religies in stand wordt gehouden. Er zijn liberale 
uitzonderingen, maar de meest gezaghebbende 
geloofsverkondigers cultiveren de minderwaardig-
heid van de vrouw, al dan niet expliciet. Zij moet 
worden beschermd, is er voor het gezin, dient de 
man en zal als het aan de rabbijnen, moefti’s en 
kardinalen ligt nooit een wereldlijke of geestelijke 
topfunctie bekleden. Een vrouwelijke paus is een 
contradictio in terminis.
 Voor belijdende moslima’s zal het niet een-
voudig zijn om emancipatie naar westerse stan-
daarden te bereiken. Hun joodse en christelijke 
seksegenoten, althans het geëmancipeerde deel 
daarvan, hebben teksten over hoe vrouwen uit 
de rib van een man zijn gemaakt op een gegeven 
moment gelaten voor wat ze zijn. Die weg zullen 
Nederlandse moslima’s ook moeten volgen. Een 
deel van de heilige teksten, aardig wat preken van 
de gemiddelde imam en redelijk wat geloofsuitleg 
op satellietzenders cultiveren de mannelijke supre-
matie. Emanciperende moslima’s zullen die uitin-
gen wel heel vrijzinnig, zo niet agnostisch, moeten 
interpreteren, willen ze er vrede mee kunnen heb-
ben. En als dat lukt, zal het zaak zijn hun mannen 
te laten wennen aan de nieuwe rolverdeling tussen 
de geslachten. Een sinecure zal dat niet zijn, maar 
waarschijnlijk slagen de allochtone patriarchen 
daar net zo goed in als hun autochtone seksegeno-
ten eerder deden.

omar ramadan 
PvdA-lid
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Schuilkerken?
Onlangs hield cultuurfilosoof en socioloog Gabriël 
van den Brink een pleidooi voor de herinvoering van 
schuilkerken. Als onderzoeker van het Nederlands 
Instituut voor Zorg en Welzijn was hij uitgenodigd 
om deel te nemen aan een wethoudersdebat over 
de samenwerking tussen gemeenten en religieuze 
organisaties, gehouden in de Noeroel Islam moskee 
in Den Haag. Op basis van eigen onderzoek naar 
zeven etnische groeperingen in Rotterdam conclu-
deert Van den Brink dat religieuze verschillen riskan-
ter zijn dan culturele verschillen. Want religie, aldus 
de onderzoeker, vormt een grotere stimulans voor 
geweld en agressie dan cultuur. Zijn oplossing: alle 
tekens van religie uit de publieke ruimte verbannen. 
Op die manier kan ‘niemand last van religie heb-
ben’. (Zie het Nederlands Dagblad of het Reformato-
risch Dagblad, 22/09/’05.)
 Het lijkt misschien een schot in de lucht, een stel-
ling om de discussie aan te wakkeren. Maar het re-
cente verbod op staatssubsidie voor de sgp laat zien 
dat dit soort voorstellen concrete consequenties 
kunnen hebben voor de minderheden onder ons. 
 Van den Brinks voorstel berust op vijf basale 
veronderstellingen. Ten eerste, dat religie op dit 
moment een ‘probleem’ vormt voor de stabiliteit 
en continuïteit van onze samenleving. Ten tweede, 
dat het problematische aan religie is dat het de 
neutraliteit van onze publieke ruimte ondermijnt. 
Ten derde, dat het institutionaliseren van schuil-
kerken die neutraliteit zou herstellen. Ten vierde, 
dat het de taak van de staat is om vorm te geven 
aan de publieke ruimte. En ten slotte, dat als er 
spanningen zijn tussen minderheden en de meer-
derheid, het de taak van de minderheid is om zich 
te schikken ten behoeve van de samenleving als 
geheel. Geen van deze veronderstellingen klopt. 
 Religie kan, uiteraard, een fors sociaal bindmid-
del zijn dat mensen sterk motiveert om zich voor 
de samenleving in te zetten of juist om zich ervan 
af te zonderen. Het is waar dat Nederland span-
ningen kent, vooral op buurtniveau, waarbij een 
combinatie van etniciteit, religie en klasse een cen-
trale rol speelt. Maar dat betekent niet dat religie 

op zichzelf — en zeker niet publieke uitingen van 
religie — de oorzaak is van alle problemen.
 De moord op Theo van Gogh was weliswaar reli-
gieus gemotiveerd, maar het was een daad van een 
radicale groepering die uiteindelijk veel beter als 
politiek dan als religieus beschouwd kan worden. 
Leden van de Hofstadgroep maken gebruik van 
religieuze taal en citaten om hun politieke doelen te 
verwoorden en te rechtvaardigen, maar hun daden 
schenden fundamentele basiswaarden van diezelfde 
religieuze traditie. Dat is ook precies de reden 
waarom ze zich niet alleen van de Nederlandse sa-
menleving hebben afgezonderd, maar ook van hun 
families en gemeenschappen. Het gewelddadige 
islamisme dient — net als het radicale christelijke 
fundamentalisme of het radicale zionisme — eerder 
als een politieke dan als een religieuze beweging te 
worden aangepakt. Het verbieden van publieke reli-
gieuze uitingen heeft in dit opzicht geen enkel nut, 
omdat deze groepen zich sowieso al verschuilen.
 Een tweede punt is dat het waardevolle aan 
onze publieke ruimte juist niet haar neutraliteit is, 
maar de mogelijkheid die ze biedt aan alle burgers 
om hun visie op de samenleving te uiten, binnen 
de grenzen van de rechtsstaat. Juist daardoor kan 
de publieke ruimte een van haar belangrijkste 
taken vervullen: het functioneren als broedplaats 
voor scherpe, soms kritische visies op de staat en 
zijn functioneren. Op het moment dat de staat 
zich zou inmengen om uitingen te verbieden die 
wél binnen de grenzen van de rechtsstaat vallen 
(zoals geformuleerd in, bijvoorbeeld, artikel 23 van 
de Grondwet), zou het juist de staat zijn die een 
gevaar voor de publieke ruimte en voor de demo-
cratie vormt. Verder is het de taak van de staat om 
de belangen van al zijn burgers te vertegenwoordi-
gen, niet alleen die van de meerderheid. Een meer 
ondemocratisch en onderdrukkend voorstel dan 
dat een minderheid zich zou moeten verbergen 
om ‘geen aanstoot’ te geven aan de meerderheid 
is daarom moeilijk voorstelbaar. Het zijn juist de 
minderheden onder ons die ons verzekeren van het 
voortbestaan van de democratie.

markha valenta
Postdoctoraal onderzoeker aan de Vrije Universiteit
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Over de auteur  Adri Duivesteijn is lid van de Tweede 
Kamer voor de PvdA 

Noten  zie pagina 9

De Rotterdamwet deugt niet

Onlangs nam de Tweede Kamer, met steun van de PvdA-fractie, de Rotter-
damwet aan. Die maakt het mogelijk om mensen met een uitkering die een 
woning willen huren te weren uit kwetsbare buurten. Adri Duivesteijn vindt 
de nieuwe regels niet alleen stigmatiserend voor degenen die er het object 
van zijn, hij acht ze ook in strijd met de basisbeginselen van de sociaal-
democratie. 

adri duivesteijn

De Tweede Kamer is naast een plaats van ge-
dachte-uitwisseling vooral ook een marktplaats 
waar standpunten worden verhandeld. Regel-
matig staan christen-democraten en liberalen 
tegenover sociaal-democraten. Toch zijn er vaak 
praktische wegen waarlangs je elkaar kunt vin-
den. Heel soms gaat het om een kwestie waar het 
hart van onze beginselen wordt geraakt. Daar 
past geen pragmatische oplossing. Voor mij is 
de Rotterdamwet (Wet bijzondere maatregelen 
grootstedelijke problematiek), die op 15 septem-
ber jl. met steun van de Tweede-Kamerfractie 
van de PvdA werd aangenomen, zo’n principiële 
zaak. Hier gaat het om een wet op grond waar-
van, voor het eerst in de legendarische Neder-
landse geschiedenis van de volkshuisvesting, 
mensen met een uitkering kunnen worden 
geweerd uit bepaalde wijken. De Rotterdamwet 
(artikel 5 tot en met 10) pakt hiermee niet het 
probleem aan, maar definieert mensen als een 
probleem. De wet is daardoor stigmatiserend en 
krenkend voor mensen die niet aan de gewenste 

‘sociaal-economische kenmerken’ voldoen. Naar 
mijn overtuiging is dit in strijd met de grondbe-
ginselen van onze westerse samenleving. 
 Het is waar, de Gemeenteraadsverkiezingen 
van 2002 toonden dat op schrille wijze aan, dat 
de tegenstellingen in onze samenleving oplo-
pen. Veel autochtonen voelen zich mede door 
de aanwezigheid van allochtonen niet meer 
thuis in hun buurt. De al langer bestaande pro-
blematiek van buurten waar overwegend lagere 
inkomensgroepen wonen ¬ de cumulatie van 
veel werkloosheid, armoede, taalachterstand en 
een laag voorzieningenniveau ¬ wordt hier-
door complexer. Mede door een weifelachtige 
houding van het bevoegd gezag ¬ gemeente, 
politie en woningcorporaties ¬ grijpen huis-
jesmelkers, dealers en ander gespuis in dit soort 
wijken hun kansen. Het zijn omstandigheden 
die onaangepast gedrag en criminaliteit in de 
hand werken. ‘Alle hens aan dek’, dus. Iedereen is 
het erover eens dat er snel en grondig iets moet 
gebeuren om de leefbaarheid in deze buurten te 
herstellen. 
 Met als inspiratiebron het gedachtegoed van 
Leefbaar Rotterdam wilde het Rotterdamse col-
lege van burgemeester en wethouders dit vraag-
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stuk oplossen door lagere inkomensgroepen uit 
de stad te weren. In Rotterdam is zelfs geëxperi-
menteerd met de huisvestingsverordening om 
burgers met een inkomen van minder dan 120% 
van het minimumloon te weren uit aangewezen 
buurten. De Commissie Gelijke Behandeling 
heeft zware kritiek op dit experiment geuit, 
maar dit heeft de regering er niet van weerhou-
den om met een wet te komen die een selectie 
op grond van het inkomen uit arbeid mogelijk 
maakt. Uitkeringsgerechtigden, met uitzonde-
ring van gepensioneerden en studenten, kun-
nen nu uit bepaalde buurten geweerd worden.
 Deze Rotterdamwet vormt een fundamen-
tele breuk met onze volkshuisvestingstraditie, 
waarin problemen van mensen worden aan-
gepakt en mensen niet zelf als het probleem 
worden gezien. Het nagestreefde doel ¬ het 
tegengaan van misstanden in ‘probleemwijken’ 
en het stimuleren van sociale integratie ¬ kan 
op grond van bestaande wetgeving binnen het 

raamwerk van de rechtsstaat veel effectiever 
worden bereikt als in de ‘betere’ buurten en in de 
randgemeenten woningen beschikbaar komen 
voor lagere inkomensgroepen. In een land met 
2,4 miljoen sociale huurwoningen, waarvan 
700.000 huishoudens niet uit de primaire 
doelgroep komen, is het een schande dat er nog 
steeds wijken bestaan in de grote steden waar 
vrijwel alleen maar lagere inkomensgroepen 
wonen. Lagere inkomensgroepen krijgen mi-
nimale kansen om in de betere buurten van de 
stad of in de randgemeenten te wonen. De meest 
voor de hand liggende oplossing voor het vraag-
stuk van achterstandswijken zit hem dan ook in 
het vorderen van woningen elders. 
 De PvdA heeft niet voor niets in het kader 
van het integratiebeleid een motie1 ingediend 

om via prestatieafspraken op regionaal niveau 
bindende afspraken te maken over een grotere 
bijdrage van randgemeenten aan de huisvesting 
van lage inkomensgroepen. Deze motie is, met 
cda en vvd tegen, aangenomen. De uitvoering 
van de motie kan gebeuren op grond van de 
Huisvestingswet.2 Met deze wet in de hand kan 
woonruimte worden gereserveerd en bij voor-
rang aan bepaalde groepen worden toegewezen. 
Er kunnen dus ook afspraken worden gemaakt 
en desnoods afgedwongen over de huisvesting 
van sociaal minder weerbare groepen in de rand-
gemeenten van de grote steden. Op zich doen 
wij daar niets nieuws mee. De rijksoverheid 
doet dit bijvoorbeeld als het gaat om ouderen-
huisvesting. Zo zijn er voor ouderen en mensen 
met een beperking afspraken gemaakt. Het Rijk 
is met gemeenten en woningcorporaties over-
eengekomen om in 2009 voor deze categorieën 
mensen 255.000 woningen méér beschikbaar te 
hebben dan in 2002. Voor lagere inkomens met 
een uitkering, toevallig ook allochtoon, kunnen 
deze normale afspraken blijkbaar niet worden 
gemaakt. Nee, voor hen speciaal geldt de Rotter-
damwet. Ze hebben al nauwelijks toegang tot de 
reguliere woningmarkt en hebben nu ook nog 
eens geen toegang tot buurten die misschien 
niet fantastisch zijn, maar waar ze vaak wel hun 
eigen huisvestingssituatie kunnen verbeteren. 
 Sociaal-democraten hebben zich altijd in-
gespannen voor de verbetering van het lot van 
mensen in achterstandswijken. Het is mede 
daarom dat in ons land de problemen op het ge-
bied van opvoeding, gezondheidszorg en eman-
cipatie meer dan een eeuw lang door middel van 
volkshuisvestingsbeleid werden aangepakt. De 
achterliggende gedachte van dat beleid was dat 
de maatschappelijke problemen een uitvloeisel 
zijn van maatschappelijke ongelijkheid. Voor dit 
beleid genoot ons land wereldfaam. Hoogtepun-
ten zijn de resultaten van de volkswoningbouw 
in de jaren twintig en de stadsvernieuwing uit 
de jaren tachtig van de vorige eeuw. Door die 
inspanningen werden de oude wijken gerevi-
taliseerd en werden de bewoners aldaar in staat 
gesteld zich op een goede wijze te ontplooien. 

Adri Duivesteijn  De Rotterdamwet deugt niet

De Rotterdamwet pakt de 
ongelijkheid niet aan, maar  
straft de verliezers
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 Met onze steun aan de Rotterdamwet is prin-
cipieel een verkeerde weg ingeslagen. Het is een 
breuk met onze traditie. De Rotterdamwet pakt 
namelijk de ongelijkheid niet aan, maar straft 
de verliezers. De wet is een uitdrukking van het 
neo-conservatieve maakbaarheidsideaal van 
dit kabinet en is in strijd met de essentie van 
de rechten die zijn vastgelegd in bijvoorbeeld 
het Europese Handvest: het recht op een gelijke 
behandeling in gelijke gevallen, het recht op 
vrij verkeer en een vrije vestiging.3 De PvdA had 

er beter aan gedaan prioriteit te geven aan de 
uitwerking van de eigen motie die nu juist be-
oogt ruimtelijke segregatie in de steden te door-
breken, bijvoorbeeld door middel van sancties 
jegens onwillige randgemeenten en woning-
bouwcorporaties, in plaats van aan het eindeloos 
amenderen en het op zich verbeteren van een 
wet die tegen haar grondbeginselen indruist. 
Ons antwoord had moeten zijn: woningen reser-
veren, in plaats van mensen weren! 

Noten

1 Onderzoek integratiebeleid; Motie 
over doorbreken van ruimtelijke 
segregatie, Wouter Bos c.s., 2 
september 2004. Kamerstuk 
28689, nr. 24.

2 Op basis van deze wet kan ‘de 
gemeenteraad (…) in de huis-
vestingsverordening bepalen 

dat voor daarbij aan te wijzen 
categorieën van woonruimte bij 
het verlenen van huisvestings-
vergunningen voorrang wordt 
gegeven aan woningzoekenden 
die voldoen aan in die verorde-
ning vastgelegde sociaal-econo-
mische kenmerken.’

3 Laat ik één letterlijk citaat geven 
uit protocol vier bij de Univer-

sele verklaring van de rechten 
van de mens: Artikel 2.1. Vrij-
heid van verplaatsing: Een ieder 
die wettig op het grondgebied 
van een Staat verblijft, heeft 
binnen dat grondgebied het 
recht zich vrijelijk te verplaat-
sen en er vrijelijk zijn verblijf-
plaats te kiezen. 

Adri Duivesteijn  De Rotterdamwet deugt niet
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f o t o  peter hilz  |  hollandse hoog te  

De Europese landbouwsubsidies liggen onder vuur. 
Wat blijft er over van onze agrarische sector als ze 

worden geschrapt? Wie wordt er beter van? 
Niet de kleine boeren in arme ontwikkelingslanden, 

betogen Niek Koning en Joep van den Broek. 
Die zijn meer gebaat bij een multilateraal systeem van 
‘managed trade’ in combinatie met protectie van de 

eigen markt: ‘Liberalisering is goed voor grote boeren 
in ontwikkelde of midden-inkomenslanden.’ 

Rudy Rabbinge ontmantelt vijf mythes over de 
Nederlandse landbouw en pleit voor een Europees 

ruimtelijk en landbouwbeleid dat innovatie centraal 
stelt. Jan Douwe van der Ploeg, tot slot, zoekt een 
nieuw ‘groot verhaal’ voor de landbouw en schetst 

twee scenario’s: inzetten op continuïteit 
dan wel op specialisatie in de productie van 

hoogwaardig ‘distinctief ’ voedsel. 

De landbouw  
op de schop
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Over de auteurs  Niek Koning is staflid van het Noord-
Zuid Centrum van Wageningen ur en docent aan 
Wageningen Universiteit. Joep van den Broek is daar 
gastmedewerker. Hij is tevens medeoprichter van de 
stichting Resilience

Noten  zie pagina 17

De landbouw op de schop (1)

Liever quoteren dan  
liberaliseren

niek koning & joep van den broek

In de luwte van de zomerse komkommertijd 
werd de discussie over landbouwsubsidies 
voorpaginanieuws. Aanleiding was de poging 
van Tony Blair om de eu-Meerjarenbegroting 
(2007-2013) open te breken. Blair wilde de land-
bouwsteun terugdringen maar vond Chirac en 
Schrµder tegenover zich. Ook minister Veerman 
wilde vasthouden aan de afspraak om de uitga-
ven te stabiliseren. De Evert Vermeer Stichting 
(evs) en PvdA-Kamerleden buitelden over elkaar 
om daarvan schande te spreken. Zij wilden de 
Europese boerensubsidies afschaffen. Hun argu-
ment: de schade die wordt toegebracht aan mil-
joenen arme boeren in ontwikkelingslanden.1 
 Zoals zo vaak zijn in dit debat doelen en mid-
delen door elkaar gehaald. Het is versmald tot 
de vraag hoeveel toeslagen bepaalde boeren 
hebben ontvangen en of Veerman zich precies 
aan de regels heeft gehouden bij het beheer van 
zijn eigen bedrijven. In plaats daarvan zou het 
moeten gaan over de wereldvoedselvoorziening 
en de belangen van de ontwikkelingslanden. De 
evs en de PvdA-Kamerleden lijken er als vanzelf-
sprekend vanuit te gaan dat ontwikkelingslan-
den gediend zijn met een liberalisering van de 
internationale agrarische handel.2 Daar dachten 

PvdA-politici als Mansholt en Pronk een paar de-
cennia geleden heel anders over. Vanwaar deze 
omslag? Wie daarnaar vraagt wordt gewezen op 
de nu eenmaal bestaande consensus of getrak-
teerd op oecd- en Wereldbankstudies.
 In dit artikel zetten we daar vraagtekens bij. 
In onze ogen hebben arme ontwikkelingslanden 
geen belang bij liberalisering van de wereldhan-
del, maar bij evenwichtige multilaterale arran-
gementen voor managed trade. 

winnaars en verliezers  
bij liberalisering 

In één opzicht hebben de evs en de PvdA-Kamer-
leden gelijk: de inkomenstoeslagen waarmee 
de eu en de vs hun boeren steunen benadelen 
de boeren in ontwikkelingslanden. De toename 
van die toeslagen is het gevolg van de Agreement 
on Agriculture die de twee blokken in de Uruguay 
Ronde hebben doorgedrukt. Daarin werden 
landen verplicht om hun traditionele prijssteun 
te verminderen, maar directe toeslagen werden 
toegestaan. Die zouden ‘minimaal handelsver-
storend’ zijn, maar dat bleek een wassen neus. 
Zelfs fapri, het instituut dat de landbouwpo-
litieke berekeningen uitvoert voor het Ameri-
kaanse Congres, gaat ervan uit dat ‘ontkoppelde 
toeslagen’ nog steeds een productie-opdrijvend 
effect hebben dat overeenkomt met een derde 
van het effect van exportsubsidies.3

 Maar betekent dit dat ontwikkelingslanden 
belang hebben bij liberalisering? Daar valt veel 
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op af te dingen. Liberalisering is goed voor 
grote boeren in ontwikkelde landen of mid-
den-inkomenslanden met goedkope grond en 
een goed ontwikkelde infrastructuur. Denk aan 
Australië, Chili, Argentinië, of de grote katoen-, 
suiker- en sojaboeren in het zuidwesten van 
Brazilië. Zij hanteren een lagere kostprijs dan 
hun Amerikaanse en Europese collega’s. Als die 
hun steun kwijtraken, kunnen zij hun exporten 
uitbreiden. Vandaar de fervente agrarische vrij-
handelsopstelling van uiteenlopende regimes 
in die landen, variërend van de militaire junta’s 
in Chili en Argentinië (vader Zorreguieta!) tot de 
socialistische regering van Lula in Brazilië. 
 Voor producenten van exportgewassen in 
arme ontwikkelingslanden ligt het verdeelder. 
De West-Afrikaanse katoenboeren hebben een 
lage kostprijs maar worden geschaad door de 
Amerikaanse en Europese katoensubsidies. 
Vandaar het katoeninitiatief van Mali, Burkina, 
Tsjaad en Benin in de wto. Maar de enigen die 
belang hebben bij liberalisering van de handel in 
suiker zijn de grote suikerboeren in Australië en 
Brazilië. De suikerboeren uit de acp-landen (de 
ex-koloniën waar de eu via het Cotonou-verdrag 
een bijzondere relatie mee onderhoudt) hebben 
een preferentiële toegang tot de Europese markt 
en zien bij een verlaging van de Europese sui-
kerprijs hun inkomens teruglopen. Onder het 
everything but arms-initiatief van de eu wordt de 
preferentiële toegang uitgebreid tot alle minst 
ontwikkelde landen; ook die hebben daarom 
belang bij een lonende Europese suikerprijs. 
Boeren uit deze landen hebben samen met hun 
Europese collega’s gedemonstreerd tegen het 
voorstel van de Europese Commissie om de 
suikerprijzen te verlagen. Wél willen zij een ver-
dere inperking van de Europese productiequota 
om meer ruimte te maken voor hun exporten. 
Op dit punt bleek een compromis mogelijk. In 
Nederland trekken de Novib en de landbouwor-
ganisaties, en in België de ontwikkelingsorgani-
saties, de landbouworganisaties en zelfs de land-
bouwministers, nu samen op tegen de Europese 
suikerhervorming.4

 Voor tropische gewassen als koffie en cacao 

bestaan nauwelijks invoerbeperkingen. De we-
reldmarkten daarvoor zijn in feite de enige die 
echt zijn geliberaliseerd. Dat is gebeurd in de 
jaren ’80, toen de (door Pronk gesteunde) cam-
pagne van ontwikkelingslanden voor een New 
International Economic Order met mondiale prijs-
arrangementen door de vs en de eu de grond 
in werd geboord.5 Ook de al bestaande overeen-
komsten voor koffie, cacao en suiker zijn toen 
onderuit gegaan. Het leidde tot een instorting 
van de prijzen en enorme problemen in de pro-
ductiegebieden.6

 Ook voor nieuwe exportgewassen als groen-
ten, fruit en bloemen bestaan weinig handels-
politieke invoerbeperkingen. De belangrijkste 
invoerbarrières voor deze producten zijn fyto-
sanitaire en voedselveiligheidseisen, en de hoge 
kwaliteitseisen die worden gesteld door de wes-
terse afnemers. De eerste kunnen nog wel eens 
tegen het licht worden gehouden, maar aan de 
laatste valt weinig te doen. Je kunt welvarende 
westerse consumenten niet dwingen om tweede 
keus groenten te eten.

belang van de binnenlandse markt

Toch hebben liberale economen juist van deze 
‘niet-traditionele’ exportgewassen huizenhoge 
verwachtingen. Door de hoge eisen en de sterke 
concurrentie op de wereldmarkt blijken ze ech-
ter alleen haalbaar op plaatsen met zeer gunstige 
productie-omstandigheden onder de rook van 
havens of vliegvelden. De boontjes en rozen die 
we kopen in de supermarkt worden verbouwd 
in kleine gebieden rond steden als Nairobi en 
Kampala.7 De mogelijkheden die daar bestaan 
moeten zeker worden benut, maar dat leidt niet 
tot de exportgeleide groei die veel economen 
verwachten. Programma’s voor handelsgere-
lateerde technische assistentie die eenzijdig 
hierop inzetten zijn dan ook faliekant mislukt. 
Dat blijkt nu ook uit een evaluatiestudie door 
de Inspectie Ontwikkelingssamenwerking en 
Beleidsevaluatie van het Ministerie van Buiten-
landse Zaken.8

 De impuls voor pro-poor growth in ontwik-

De landbouw op de schop  Niek Koning & Joep van den Broek  Liever quoteren dan liberaliseren
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kelingslanden zal vooral moeten komen van de 
eigen regionale voedselmarkt. Het overgrote 
deel van de landbouwproductie in deze landen 
vindt zijn weg daarheen. Voor de producenten 
van deze voedselgewassen brengt internationale 
landbouwliberalisering beslist geen verbete-
ring. Zo’n liberalisering zou de agrarische we-
reldmarktprijzen eenmalig met ongeveer tien 
procent verhogen, in een voortgaande dalende 
trend.9 Dat is bij lange na niet genoeg om de 
productie voor de betreffende boeren lonend te 
maken. Tegelijk worden de invoerrechten die 
deze boeren beschermen afgebroken. Weliswaar 
hoeven ontwikkelingslanden van de wto hun 
invoerrechten minder te verlagen en zijn de 
minst ontwikkelde landen van reductieverplich-
tingen vrijgesteld, maar de Wereldbank en het 
imf hebben veel landen gedwongen deze cou-
lance niet te gebruiken en hun invoerrechten 
toch te verlagen. Daardoor worden nu bijvoor-
beeld de West-Afrikaanse markten overstroomd 

door goedkope Amerikaanse en Thaise rijst en 
Braziliaanse en Europese kip. Het gevolg is dat 
de prijsverhoudingen voor de boeren zo on-
gunstig worden dat ze niet kunnen investeren 
in bemesting en bodemconservering, zodat de 
bevolkingsgroei op het platteland leidt tot een 
neerwaartse spiraal van bodemdegradatie en 
armoede.10 Oud-oeso ambassadeur Ferdinand 
van Dam concludeerde daarom onlangs in nrc 
Handelsblad dat vrijhandel Afrika alleen maar 
schade berokkent.11 
 De koepelorganisatie van West-Afrikaanse 

boeren roppa is het dan ook totaal oneens met 
de neoliberale economen die voor de Afrikaanse 
boeren zeggen op te komen. Van haar mogen 
ontwikkelde landen best hun boeren bescher-
men, als ze hun productie maar beheersen.12 
Haar prioriteit is het terugwinnen van de eigen 
West-Afrikaanse markt door beschermende 
invoerrechten.13 De meeste arme ontwikkelings-
landen hebben zich dan ook niet aangesloten bij 
de g20-coalitie, die bij de wto pleit voor liberali-
sering en waarin landen zitten als Brazilië, maar 
bij de g33, die vindt dat ontwikkelingslanden 
het recht moeten houden om hun eigen boeren 
te beschermen. Ook binnen Brazilië bestaan 
wat dit betreft grote tegenstellingen. De grote 
suiker- en sojaboeren achter landbouwminister 
Rodriguez, die het oor heeft van Lula, zijn vóór 
liberalisering. Maar de kleine boeren die georga-
niseerd zijn in de fetraf en een spreekbuis heb-
ben in het ministerie voor plattelandsontwikke-
ling eisen bescherming.14

 Neoliberale economen en liberale sociaal-de-
mocraten stellen vaak dat bescherming van de 
landbouwmarkten schadelijk is voor de armen 
die hun voedsel moeten kopen. Daarbij wijzen 
ze erop dat ook het grootste deel van de platte-
landers daartoe behoort. Ze vergeten dat de ar-
men weinig kopen voor lage voedselprijzen als 
dat maakt dat ze geen werk hebben en niets ver-
dienen. Alleen als de massa van boeren in staat is 
te investeren komt er vraag naar arbeid en naar 
de diensten van de timmerman en de dorps-
smid. Dat leidt tot groei van de binnenlandse 
handel en nijverheid, die weer een leerschool 
kunnen worden voor de wereldmarkt. Het idee 
dat arme landen dat kunnen overslaan en direct 
een sprong naar de export van industrieproduc-
ten of diensten kunnen maken is achterhaald. 
Gebrek aan vaardigheden, hoge transactiekosten 
en een slechte infrastructuur staan zo’n sprong 
in de weg. Succesvolle Aziatische landen als 
Zuid-Korea en Taiwan zijn dan ook begonnen 
met de bescherming van hun landbouw. Op die 
manier stimuleerden ze de binnenlandse markt 
voor hun industrie, waarmee ze vervolgens de 
wereldmarkt op gingen.15

De impuls voor pro-poor growth 
in ontwikkelingslanden zal vooral 
moeten komen van de eigen regio-
nale voedselmarkt. Het overgrote 
deel van hun landbouwproductie 
vindt zijn weg  daarheen
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mondiale voedselzekerheid

Een wereldwijde liberalisering van het land-
bouwbeleid leidt ook tot een ander gevaar. 
Vandaag zijn de landbouwprijzen laag door een 
mondiaal overaanbod van landbouwprodukten 
(ten opzichte van de koopkrachtige vraag welte-
verstaan). Dat overaanbod is klein, maar door de 
lage prijselasticiteit van de vraag en het aanbod 
van voedsel leidt een klein overschot tot een 
sterke prijsval. Door diezelfde lage elasticiteit 
kan echter over tien of twintig jaar een klein 
tekort gemakkelijk tot een verdrievoudiging van 
de internationale graanprijzen leiden. Voor de 
westerse consument maakt dat weinig verschil: 
een brood bij de bakker wordt 30 cent duurder. 
Maar voor de armen in de minst ontwikkelde 
landen wordt voedsel onbetaalbaar ¬ twee keer 
zo duur als nu zou gebeuren door een bescher-
mend invoerrecht van vijftig procent. 
 Hoewel de gedachte aan voedseltekorten bij 
de westerse burger na jaren van overvloed is 
vervaagd, is zo’n ontwikkeling niet ondenkbaar. 
De grote reserves aan land en water en de ruimte 
voor productieverhoging door eenvoudige 
veredelingstechnieken worden snel minder. 
In de komende decennia kan de groei van de 
wereldvraag alleen worden bijgehouden als er 
tijdig wordt geïnvesteerd in nieuwe technie-
ken.16 Een internationale liberalisering van het 
landbouwbeleid die de rentabiliteit in de belang-
rijkste agrarische productiegebieden verlaagt 
geeft daarvoor een verkeerd signaal. Zo zijn de 
publieke investeringen in landbouwkundig on-
derzoek de afgelopen jaren wereldwijd al flink 
gedaald.17 Lage prijzen en overaanbod op korte 
termijn kunnen zo de voedingsbodem vormen 
voor hoge prijzen en voedselonzekerheid op de 
lange termijn.

‘managed trade’

Veel beter is het om de internationale landbouw-
prijzen op een niveau te houden dat hoog ge-
noeg is om voldoende productiecapaciteit voor 
de toekomst te waarborgen. Aanbodbeheersing 

moet voorkomen dat de productiecapaciteit op 
korte termijn tot overschotten leidt. Technisch 
gezien kan dat vrij eenvoudig geregeld worden 
door de handel in landbouwproducten van de 
rijke landen te quoteren. Daarbij zouden de ex-
porten van deze landen moeten worden terugge-
drongen door het instellen van maximumquota 
op de exporten (plafonds) en minimumquota op 

de importen. Die quota moeten geënt worden op 
de exporten en importen die landen hadden in 
een bepaald basisjaar, waarbij op de exportquota 
een korting wordt toegepast om de wereld-
marktprijzen op een acceptabel niveau te bren-
gen. Binnen dit systeem mogen landen verder 
zelf uitmaken hoe ze hun boeren steunen, want 
de quota voorkomen dat die steun leidt tot dum-
ping of importverdringing. Om de flexibiliteit te 
waarborgen en een efficiënte specialisatie te be-
vorderen, kunnen quota verhandelbaar gemaakt 
worden tussen landen. De export van ontwik-
kelingslanden moet niet gequoteerd worden, 
want die moeten hun marktaandeel juist kun-
nen uitbreiden. Wel is het nodig het aanbod van 
gewassen als koffie en cacao te beheersen om 
de prijzen daarvan te verhogen. Dat is moeilijk, 
maar niet onmogelijk, zoals neoliberale econo-
men beweren.18

 In het huidige politieke klimaat klinkt een 
pleidooi voor quotering als vloeken in de kerk. 
Toch sluit het aan bij het besluit van de Uru-
guay Ronde om de gesubsidieerde landbouw-
exporten met 21% te verminderen. Zonder de 
achterdeur van de directe inkomenstoeslagen 
was dit neergekomen op een quotering van de 
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De koepelorganisatie van West-
Afrikaanse boeren roppa is het 
totaal oneens met de neoliberale 
economen die voor de Afrikaanse 
boeren zeggen op te komen

S&D10-2005-a.indd   15 14-10-2005   14:55:59



s& d  10  |  20 0 5

16

exporten, want noch de vs noch de eu kunnen 
hun belangrijkste landbouwexporten zonder 
steun overeind houden. Het sluit ook aan bij de 
melkquota die de groei van de boterberg in de 
eu effectief hebben beteugeld. De boeren willen 
die quota houden, want ze maken een lonende 
melkprijs mogelijk, maar de zuivelindustrie 
niet, want die wil meer exporteren. Daarom wil 
de Europese Commissie van de quota af. Daarbij 
worden soms vreemde tactieken gebruikt. Zo 
is de bevinding in een door de Commissie zelf 
bestelde modelstudie dat juist aanscherping van 
het quotabeleid het best scoorde op belangrijke 
beleidsdoelen uit de publiciteit gehouden.19

 Quotering van de internationale land-
bouwhandel betekent geen free trade, maar een 
multilateraal systeem van managed trade. Al in 
de jaren ’30 werd ingezien dat dit nodig was. 
Toen was al duidelijk geworden dat de liberale 
(neoklassieke) economische theorie voor de 
landbouw niet opgaat. In deze sector werken 
miljoenen kleine producenten die hun aanbod 
niet in de hand kunnen houden en geconfron-
teerd worden met een continue stroom van 
productieverhogende vernieuwingen. De on-
zichtbare hand van de markt leidt hier niet tot 
een normaal evenwicht maar tot een chronisch 
overaanbod en te lage prijzen.20 Vandaar dat de 
Volkerenbond, het landbouwministerie van de 
Amerikaanse New Deal regering, de econoom 
Keynes als topadviseur van de Britse regering, 
en de voedsel- en landbouwconferentie van de 
Verenigde Naties allemaal kozen voor een multi-
laterale ordening van de landbouwmarkten.21 In 

de gatt van 1947 leidde dit tot een compromis, 
waarbij vrijhandel werd omarmd als algemeen 
principe, maar landen hun landbouw mochten 
beschermen mits ze hun productie en exporten 
zouden beheersen. 
 Het probleem was echter dat agro-industriële 
belangen in de vs en de eu een offensief protec-
tiebeleid afdwongen waarbij ze de aanbodsbe-
heersingsregels van de gatt met voeten traden. 
De vs handhaafden kwantitatieve invoerbeper-
kingen voor suiker en zuivel zonder hun eigen 
productie te beperken en beide blokken gebruik-
ten exportsubsidies om hun marktaandelen op 
te voeren. Onder de gatt was dit illegaal, maar 
daar trok men zich niets van aan.22 Het waren 
deze offensieve protectiebelangen die bij de 
Uruguay Ronde bekokstoofden dat prijssteun 
en invoerrechten omlaag moesten, maar directe 
inkomenstoeslagen werden toegestaan. Zo werd 
een rijkeluisinstrument om door te gaan met 
verkapte dumping gelegaliseerd, terwijl andere 
landen hun douanebarrières moesten afbouwen. 
De neoliberale economie diende daarbij slechts 
als legitimatie.23 

naar een nieuw internationaal 
landbouwbeleid

Liberalisering geldt nu als hoogste wijsheid 
op wereldhandelsgebied. De voorstanders van 
managed trade zijn in de hoek gezet als anti-mul-
tilateralisten (anti- of andersglobalisten). Ook 
veel sociaal-democraten pleiten niet langer voor 
multilaterale ordening, maar voor consequente 
doorvoering van het liberaliseringsprogramma. 
Zonder er goed over na te denken dreigen ze op 
die manier bij te dragen tot wat in feite de legi-
timering is van een convenant dat de grote free 
riders de wereld hebben opgedrongen. 
 Het is van belang om in dit debat de doelen 
van de middelen te scheiden. Als het ons werke-
lijk gaat om de boeren in ontwikkelingslanden, 
kan de gepropageerde landbouwliberalisatie 
wel eens funest uitpakken. Beter is het te pleiten 
voor rechtvaardige multilaterale arrangemen-
ten die de armen in de wereld echt perspectief 
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Lage prijzen en overaanbod op 
korte termijn kunnen de voedings-
bodem vormen voor hoge prijzen 
en voedselonzekerheid op de lange 
termijn
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De landbouw op de schop (2)

De kracht van de  
Nederlandse landbouw

rud y rabbinge

Erg populair is de landbouw in Nederland 
niet. De algemene beeldvorming wordt vooral 
bepaald door de negatieve aspecten, die vaak 
worden uitvergroot, herhaald en zonder kriti-
sche zin naar voren gebracht. De Nederlandse 
landbouw zou subsidieverslaafd zijn (en dan 
vooral de grote boeren), erg vervuilend, dieron-
vriendelijk, verouderd en slecht voor de ont-
wikkelingslanden ¬ dat laatste zowel door het 
instandhouden van handelsbelemmeringen als 
door het importeren van grote hoeveelheden 
veevoer die ten koste gaan van de landbouw-
kundige ontwikkeling daar. Zo rijst een beeld op 
van de Nederlandse landbouw als een sector die 
zichzelf heeft overleefd en die, net als is gebeurd 
met de scheepsbouw en de textiel, maar zo snel 
mogelijk uit ons land moet verdwijnen.
 In deze bijdrage wordt eerst gepoogd aan  
de hand van een vijftal megatrends dit soort  
mythen over de Nederlandse landbouw te weer-
leggen. Vervolgens wordt ingegaan op de kan-
sen, bedreigingen en perspectieven voor ver-
schillende bedrijfstakken. Ten slotte komt  
de relatie tot het Europese landbouwbeleid  
aan de orde. 

vijf megatrends

Anders dan vele Europese landen is Nederland 
sterk op export gericht. Het strijdt met Frankrijk 
om de tweede plaats in de wereld, na de Ver-
enigde Staten. In 2004 werd voor zo’n 49 miljard 
euro geëxporteerd; de bijdrage aan de Neder-
landse handelsbalans was 19 miljard euro of 39% 
van het totaal. Veel bedrijfstakken kenmerken 
zich door een hoge toegevoegde waarde, grote 
kennisintensiteit, vaak geringe grondgebonden-
heid en zeer sterke internationale oriëntatie. Dit 
geldt voor zowel de bloemen, de bollen, de poot-
aardappelen, de tuinbouwzaden als voor het uit-
gangsmateriaal voor de sierteelt of de bomen en 
heesters. Maar het geldt ook voor de paddestoe-
len, de kalverteelt en de intensieve veehouderij. 
En ook de melkveehouderij, die wel onder de Eu-
ropese marktordening valt, is sterk competitief 
en zou de tucht van de markt aankunnen. 
 Welke ontwikkelingen liggen aan deze positie 
van de Nederlandse land- en tuinbouw ten grond-
slag? Ik onderscheid vijf megatrends, die zich 
uiteraard ook elders manifesteren, maar waarvan 
Nederland ¬ om redenen die straks ter sprake 
komen ¬ in sterkere mate heeft geprofiteerd.

1. Productiviteitsverhoging per hectare, per 
mensuur, per ingezette hoeveelheid hulpmid-
delen (zoals water of plantenvoedingstoffen) 
en per dier. Deze trend heeft zich gedurende 
de laatste eeuw in rap tempo voltrokken: was 
er, bijvoorbeeld, in 1900 240 uur nodig om een 
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hectare graan te verbouwen en was de opbrengst 
daarvan zo’n 1.500 kilo, nu wordt met 10 uur per 
hectare een oogst van 9.000 kilo gerealiseerd. 
Met minder mensen, minder hectaren, minder 
dieren en minder hulpmiddelen kunnen we een 
steeds grotere behoefte dekken. Die producti-
viteitsontwikkeling is doorgaans via een afne-
mende prijs neergedaald bij de consument. Die 
besteedt nu nog circa 15% van zijn inkomen aan 
voedsel; in de jaren zeventig was dat 30% en in 
de jaren vijftig meer dan 50%. 
 De productiviteitsstijging deed zich voor in 
alle bedrijfstakken: de melkveehouderij, de ak-
kerbouw, de sierteelt onder glas, de bomenteelt, 
enzovoort. Door die productiviteitsstijging ¬ 
met name per mensuur ¬ was schaalvergro-
ting onvermijdelijk en die heeft zich dan ook, 
met name de laatste jaren, in een hoog tempo 
voltrokken. De kapitaalintensiteit is toegeno-
men en met name in de sierteelt onder glas is er 
sprake van grote ondernemingen. Het karakter 
van de sector is daarmee drastisch veranderd, 
evenals de belangen van de verschillende be-
drijfstakken. De nadruk is komen te liggen op 
hoogproductieve en intensieve bedrijfstakken.

2. De tweede megatrend betreft de zogenaamde 
ketenbenadering die in alle bedrijfstakken is 
doorgedrongen. Het gaat niet alleen om het 
leveren van een product, maar ook om de pro-
ductiewijze in de primaire sectoren en de daarop 
volgende schakels. Het grootste deel van de 
producten ondergaat nog een bewerking en de 
kreten ‘van zaadje tot karbonaadje’ en ‘van grond 
tot mond’ zijn gemeengoed geworden. Vanwege 
dierenwelzijnsdoelstellingen, gezondheidsover-
wegingen en milieudoeleinden is een systeem 
van tracing & tracking verplicht geworden. Van de 
biefstuk die in, pakweg, Rome wordt geconsu-
meerd moet bekend zijn waar de koe is geslacht, 
op welke boerderij (bijvoorbeeld in Twello) het 
dier werd gehouden, met welk voer het werd ge-
voed en waar dat is verbouwd, (bijvoorbeeld in 
Argentinië). Op die manier wordt de consument 
maximaal bediend en wordt de voedselveilig-
heid gewaarborgd.

3. Het karakter van de agrarische productie is 
steeds minder ambachtelijk en steeds meer in-
dustrieel geworden. Het overgrote deel van de 
producten komt onder goed gedefinieerde en 
beheerste omstandigheden tot stand op basis 
van goed omschreven procedures en gedragslij-
nen. Willekeur, toeval en afhankelijkheid van de 
(on-)handigheid van een persoon worden zoveel 
mogelijk uitgesloten. De moderne ondernemer 
houdt via informatietechnologie het produc-
tieproces in de gaten en handelt onmiddellijk 
wanneer dat nodig is. De gemiddelde melkvee-
houder heeft een voercomputer, een mestboek-
houdingscomputer, een computer op de tractor 
voor precisielandbouw en één in de melkstal om 
de melkinname en de gezondheid van de dieren 
zo goed mogelijk te registreren. Zo blijft meer 
tijd over om aandacht te besteden aan het die-
renwelzijn. In vrijwel alle bedrijfstakken is de 
professionalisering ver voortgeschreden.

4. Er is steeds vaker sprake van meerdere doelstel-
lingen: niet alleen productiedoelen tellen, maar 
ook bredere maatschappelijke doelen op terrei-
nen als milieu, dierenwelzijn en landschap. Niet 
alle bedrijven worden daarmee geconfronteerd, 
doch in een aantal gevallen vergen ze aanpassing 
van de bedrijfsstructuur en bedrijfsvoering. In-
dien het leveren van ‘groene’ of ‘blauwe’ diensten, 
respectievelijk fauna- of floradiensten of water-
beheer (waterkwaliteit of -kwantiteit) ten koste 
gaat van het normale bedrijfsinkomen, kan de 
overheid compenseren. Voor veel boeren is dat 
het geval, maar lang niet voor alle. Het beeld als 
zou dergelijke subsidie vooral voor kleine boeren 
van betekenis zijn, is onjuist. Hetzelfde geldt voor 
de aan productie gekoppelde subsidies. 

5. De laatste megatrend draait om de vermin-
derde politieke en bestuurlijke invloed van het 
oude groene front. Dit wordt ook wel de implo-
sie van het cda ¬ het ‘Corps Diplomatique Agri-
cole’ ¬ genoemd. Het nieuwe groene front van 
de natuur- en milieubeweging heeft nog geen 
verbond gesloten met het oude van de boeren, 
doch dit zou voor beide partijen wel van groot 
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belang zijn. Op die manier kunnen namelijk de 
belangen van het buitengebied, het platteland 
en de fauna en flora beter worden behartigd en 
kan een tegenwicht worden geboden tegen de 
sterke stedelijke stroming die het platteland uit-
sluitend als consumptiegebied ziet en het geen 
eigen waarde toekent. Tot die stroming behoren 
veel economen die de tegenstelling platteland/
stad als verouderd beschouwen en die de rurale 
problematiek vanuit een puur bedrijfsmatige 
invalshoek benaderen.

De economische kracht van de Nederlandse 
landbouw is, als gevolg van deze ontwikkelin-
gen, aanzienlijk. Er is sprake van een twintigtal 
bedrijfstakken die bij een vergelijking op eco-
nomische concurrentiekracht zeer hoog scoren. 
In de top-10 van Nederlandse bedrijfstakken (in 
totaal zijn dat er circa tweehonderd) prijken er 
acht uit de agri-sector. Ook als we de doelstel-
lingen verbreden, zoals passend bij het streven 
naar duurzame ontwikkeling, blijft het beeld 
gunstig. Het is een beeld dat nogal verschilt van 
de indruk die de gemiddelde Nederlander heeft 
¬ maar het is wel juist.

kiezen voor concurrentiekracht

De trends uit het verleden kunnen ons iets zeg-
gen over de toekomst, maar trendextrapolatie 
is gevaarlijk. Als gevolg van gewijzigde externe 
omstandigheden kunnen grote veranderingen 
optreden. Eén ding is echter duidelijk: de ken-
nisintensiteit zal blijven toenemen en dat zal de 
concurrentiekracht van de verschillende bedrij-
ven en bedrijfstakken grotendeels bepalen.
 De beleidsmatige koers die daarbij gevaren 
moet worden, kan niet losgemaakt worden van 
de specifieke positie die ons land binnen het Eu-
ropese gemeenschappelijke landbouwbeleid in-
neemt. In vrijwel alle landen van Europa staat de 
landbouw sterk onder invloed van het gemeen-
schappelijke landbouwbeleid omdat hij produc-
ten voortbrengt die onder een of andere vorm 
van marktordening vallen. Dat is vaak voor meer 
dan 70 tot 80% van de landbouwactiviteiten het 

geval. In Nederland is dat echter minder dan 
40%. Alleen melk, suiker, graan ¬ voor ons land 
niet echt belangrijk ¬ en zetmeelaardappelen 
vallen onder rechtstreekse ordening, andere 
producten niet of nauwelijks.
 In welke beleidstraditie is die uitzonderings-
positie gegroeid? Het beleid van de overheid 
en het bedrijfsleven in Nederland is al zo’n 
honderdvijftig jaar tamelijk consistent gericht 
op versterking van de genoemde concurrentie-
kracht. Anders dan in Engeland (dat in tijden van 
landbouwcrises vrije-marktprincipes toepaste 
en de sector aan zichzelf overliet) of Duitsland 
en Frankrijk (die hun agrariërs beschermden via 
importheffingen en steun aan de boeren) werd de 
Nederlandse land- en tuinbouw geactiveerd door 
ruilverkaveling, door stimulering van coµperaties 
en vooral ook door onderzoek en innovatie. 

 Op die manier kwam de sector tot ontwikke-
ling en groeiden de bedrijfstakken die dankbaar 
gebruik maakten van het stimulerende beleid, 
van de zogenaamde pp-constructies (publiek-
private samenwerking) en van de ligging van 
Nederland. Dat verklaart de nog steeds zo sterke 
positie van veel agri-georiënteerde bedrijfstak-
ken. Maar er zijn uitzonderingen. De sterke 
bedrijfstakken zijn vrijwel alle kennisintensief, 
ze zijn marktleider in de wereld en ze hebben een 
hoge toegevoegde waarde. Dat geldt bijvoorbeeld 
voor de sierteelt, de zaaizaad- en bollenteelt, maar 
ook voor de bomenteelt en de pootaardappelen-
teelt. Zwak zijn onder meer de grootschalige ak-
kerbouw en de zetmeelaardappelteelt.

Het beleid van de overheid en het 
bedrijfsleven in Nederland is al 
zo’n honderdvijftig jaar tamelijk 
consistent gericht op versterking 
van de concurrentiekracht van de 
agrarische sector
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 Structurele aanpassingen in bedrijfsgrootte 
en bedrijfsstructuren voltrokken zich de laatste 
decennia in een hoog tempo. Daarmee werd 
de continuïteit van de bedrijfstakken en de 
bedrijven veiliggesteld. In een beperkt aantal 
gevallen was er ook sprake van verbreding van 
activiteiten. Voor sommige betrokkenen bood 
dat een mogelijkheid om het bestaan van het 
bedrijf, dat de tucht van de markt niet volledig 
aan zou kunnen, nog enigszins te rekken. Er 
bestaan ook gevallen waarin de verbreding 
respectievelijk verandering van producten of 
activiteiten een levenskrachtige onderneming 
heeft opgeleverd (denk bijvoorbeeld aan zorg-
boerderijen).
 Kenmerkend voor de Nederlandse situatie is 
dat het landbouwbeleid niet sturend is, met uit-
zondering van de stimulering van de biologische 
landbouw, maar voorwaarden scheppend, faci-
literend en stimulerend ten aanzien van kennis 
en innovatie. Ook de huidige minister van land-
bouw ¬ in het voetspoor van sociaal-democrati-
sche en christen-democratische voorgangers ¬ 
voert een dergelijk beleid. Deze oriëntatie is het 
minst schadelijk voor het buitenland, het meest 
stimulerend binnenlands en komt maximaal 
tegemoet aan brede maatschappelijke wensen. 
Zou een sociaal-democratische minister het 
anders doen? Dat lijkt onwaarschijnlijk. Er zou 
wellicht minder worden vertrouwd op de effec-
tiviteit van een aantal instrumenten (zoals het 
agrarische natuurbeheer), op het in stand hou-
den van verouderde structuren en op het koeste-
ren van romantische beelden van het platteland. 
Hoewel: juist in sociaal-democratische kring 
kunnen die verouderde beelden nog regelmatig 
worden aangetroffen.
 Het realiseren van andere, bredere maat-
schappelijke doelen (milieu, dierenwelzijn, 
landschap etc.), zo luidt de bottomline van het in 
de toekomst te voeren beleid, kan uitstekend 
samengaan met een goed functionerende agrari-
sche sector. Onderhoud van landschap en natuur 
in akkerranden, bijvoorbeeld, hoeft niet te bot-
sen met een doelmatige en doeltreffende agra-
rische bedrijfsvoering. En als dat in bepaalde 

gevallen toch gebeurt, is vergoeding van de 
geleverde prestatie gerechtvaardigd. De ‘groene’ 
en ‘blauwe’ diensten zouden primair via aanpas-
sing van de bedrijfsgrootte en bedrijfsstructuur 
moeten worden geleverd en alleen als het niet 
anders kan via toeslagen. Dat laatste zal tot een 

aanzienlijke structurele last kunnen leiden, die 
de samenleving moet opbrengen ten behoeve 
van natuur en landschap.
 Er zijn bij dat alles wel duidelijke beleidskeu-
zes nodig (‘kracht door kiezen en kiezen voor 
kracht’). Waar komt de ecologische hoofdstruc-
tuur te liggen, dat wil zeggen: waar vindt ont-
wikkeling van grootschalig natuurgebied of van 
bossen plaats? Waar gaat een sterke, optimaal 
functionerende agrarische structuur tot ontwik-
keling komen? Indien dergelijke keuzes worden 
gemaakt, heeft dat vanzelfsprekend grote con-
sequenties, maar ze scheppen ook zekerheid en 
maken omvangrijke publiek-private investerin-
gen op de lange termijn mogelijk. Het beleid van 
de huidige minister van Ruimtelijke Ordening 
ontloopt die keuzes. De minister is niet bereid 
te kiezen, neemt geen verantwoordelijkheid 
en voert onder het mom van de overdracht van 
verantwoordelijkheden naar lagere overheden 
een laissez faire-beleid, dat noch ruimtelijk, noch 
ecologisch, noch milieukundig, noch landbouw-
kundig gezond is. 

Het realiseren van bredere maat-
schappelijke doelen (milieu, 
dierenwelzijn, landschap etc.),  
zo luidt de bottomline van het in 
de toekomst te voeren beleid, kan 
uitstekend samengaan met een 
goed functionerende agrarische 
sector
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het europese beleid

Kracht door kiezen en kiezen voor kracht: dat 
geldt ook voor de agrarische sector zelf en voor de 
grote diversiteit aan bedrijfstakken daarbinnen. 
Vanzelfsprekend moeten de Europese instru-
menten behoorlijk worden aangepast. Instru-
menten op Europees niveau gericht op omzetting 
van cultuurgrond, de instandhouding van land-
schappen en een activerend ruimtelijk beleid zijn 
er nog niet echt; het grootste deel van het instru-
mentarium betreft markt- en prijsbeleid. 
 De bestaande schaduwzijden van het Eu-
ropese beleid zijn het gevolg van het in stand 
houden van inmiddels achterhaalde prijsin-
strumenten. Die zijn indertijd door Mansholt 
ingevoerd om de boer van een behoorlijk inko-
men te voorzien en hem te stimuleren zodanig 
te produceren dat structurele tekorten aan 
voedsel ongedaan zouden worden gemaakt. 
Als beide doelstellingen, mede als gevolg van 
structuurbeleid (infrastructuur, ruilverkaveling, 
landinrichting) zouden zijn bereikt, zou het 
prijsinstrumentarium geleidelijk moeten wor-
den afgeschaft. Die beoogde afschaffing werd la-
ter aanzienlijk vertraagd door de invoering van 
quota- en superheffingsystemen, maar komt nu 
toch ¬ weliswaar heel langzaam ¬ in zicht.
 Het nieuwe instrumentarium (ruimtelijk en 
anderszins) zal onder meer gericht moeten zijn 
op bos- en natuurherstel op het Europese plat-
teland. Ontwikkelingslanden verwijten ons ¬ 
terecht ¬ dat wij onze bossen in de afgelopen 
eeuwen hebben gekapt, terwijl wij hen nu niet 
in staat willen stellen om hetzelfde te doen. Men 
kan geen water drinken prediken en zelf wijn 
drinken. De keuze voor een agrarische hoofd-
structuur, bij herhaling door de PvdA naar voren 
gebracht, impliceert ook een keuze voor een 
ecologische hoofdstructuur en een tussengebied 
waar maatwerk wordt geleverd voor landbouw, 
landschap en natuur. Er blijft dan ook nog 
ruimte over voor allerlei luxe productievormen 
die tegemoetkomen aan de eisen van moderne 
consumenten, zoals de biologische landbouw. 
Maar ook zulke nieuwe vormen van landbouw 

zijn sterk afhankelijk van de hoog-ecotechno-
logische, kennisintensieve, geavanceerde land-
bouw. 
 Kerngedachte bij dit alles is dat, door in te zet-
ten op de geavanceerde landbouw, zowel bij de 
niet-grondgebonden als bij de grondgebonden 
bedrijfstakken, er ruimte ontstaat voor allerlei 
andere productievormen die soms alleen met 
overheidssteun kunnen voortbestaan. Dat is al-
leen gerechtvaardigd als er producten of andere 
maatschappelijke doelen worden gerealiseerd 
waarvoor de samenleving wil betalen. Vanwege 
de sterke ondersteuning die een aantal bedrijfs-
takken in het verleden hadden, is het verstandig 
de afbouw van die steun, indien geen duidelijk 
maatschappelijk doel wordt gediend, via zoge-
naamde hardheidsclausules geleidelijk te laten 
verlopen. Indien dit ten koste zou gaan van de 
positie van derden (bijvoorbeeld ontwikkelings-
landen) op de Europese of wereldmarkt is ver-
snelde aanpassing vereist.
 Een hoogwaardige landbouw heeft binnen 
Europa substantieel minder grond nodig (30-
50% minder), kan met aanmerkelijk minder 
bestrijdingmiddelen werken (60-80% minder), 

is veel schoner (tot 80% vermindering in de 
uitstoot van nitraat) en is veel minder duur (tot 
80% goedkoper). Op die (realiseerbare) utopie 
zouden het Europese en het nationale beleid 
gericht moeten zijn.1 Zo’n Europese landbouw 
is slechts in geringe mate afhankelijk van steun 
voor specifieke doelen en volgt in feite het Ne-
derlandse voorbeeld. Nederland en Europa kun-
nen weer trots zijn op hun landbouw indien met 

De bestaande schaduwzijden  
van het Europese landbouwbeleid 
zijn het gevolg van het in stand 
houden van inmiddels achter-
haalde prijsinstrumenten
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voortvarendheid aan de formulering van zo’n 
nieuw maatschappelijk contract wordt gewerkt. 
 Die voortvarendheid moet tot uiting komen 
in: a) een activerend grondbeleid; b) het (gelei-
delijk) slechten van een aantal inertie bevorde-
rende (prijs-)instrumenten; en niet in het laatste 

plaats c) explicitering van de te realiseren doel-
stellingen en het aangaan van een intensieve 
discussie hierover met direct betrokkenen en 
het grote publiek. Het beleid moet minder door 
de instrumenten worden bepaald en de instru-
menten meer door het beleid.

Noot

1 Al in 1992 schetste de wrr in 

zijn nota Grond voor Keuzen de 

contouren van een dergelijk 

beleid. Het is sindsdien ¬ met 

de uitbreiding van de Europese 

Unie ¬ alleen maar realisti-

scher en urgenter geworden.
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De landbouw op de schop (3)

Landbouwbeleid:  
de kameleon van Europa
Elf stellingen voor een grondige discussie

jan douwe van der ploeg

1. Het omvangrijke en sterk dynamische (want 
steeds evoluerende) landbouwpolitieke stelsel 
van de Europese Unie kan niet worden begre-
pen als een historische vergissing. Dat geldt 
evenzeer voor de bijbehorende subsidies. Het 
Europese landbouwbeleid was een antwoord op 
de ontreddering die voortvloeide uit de Tweede 
Wereldoorlog (‘nooit meer honger’), alsook een 
eerste poging om vorm te geven aan de idee van 
Europese samenwerking.1 Daarnaast is hetzelfde 
Europese landbouwbeleid een reflex van de wil 
om althans enige geopolitieke onafhankelijk-
heid te bewerkstelligen (om ‘voedselafhan-
kelijkheid’ ten opzichte van de vs en nieuw 
opkomende Aziatische en Latijns -Amerikaanse 
agro-machten te voorkomen). Ten slotte is dat-
zelfde landbouwbeleid in toenemende mate het 
mechanisme om vorm te geven aan datgene wat 
wordt geduid als het ‘Europese landbouwmodel’ 
¬ dat is een vorm van landbouw die past bij de 
waarden die in de Europese samenleving van 
belang worden geacht.2 
 De sociaal-democratische beweging in 
Europa heeft een kardinale rol gespeeld bij de 
ontwikkeling van het Europese landbouwbeleid 

(net zoals ze nu een cruciale rol speelt bij de 
herdefinitie van het Europese plattelands- en 
landbouwbeleid). Het is een rol waarvoor men 
geen gêne behoeft te gevoelen. Integendeel, het 
werk van onder meer Sicco Mansholt, Anne Von-
deling, Jacques Delors en Vito Saccomandi (om 
maar enkelen te noemen) staat als aan huis: als 
een monument voor de politieke verantwoorde-
lijkheid en kundigheid die besloten liggen in de 
sociaal-democratie. 
 Daarmee zij niet ontkend dat er vreselijk veel 
mis is gegaan, dat er van meet af aan foutieve 
inschattingen zijn gemaakt en dat de eenmaal 
gecreëerde systemen uitermate moeilijk redres-
seerbaar blijken te zijn. Veelzeggend is evenwel 
dat het uitgerekend de sociaal-democraten 
waren die als eersten de tekortkomingen on-
derkenden en nieuwe uitwegen probeerden te 
ontwerpen. Opnieuw geldt Mansholt hier als 
‘logo’ par excellence: hij typeerde, in een van zijn 
laatste interviews, het landbouwpolitieke stel-
sel zoals dat geleidelijk aan was geëvolueerd als 
‘georganiseerde onverantwoordelijkheid’ en als 
‘een machinerie die nauwelijks meer valt te re-
dresseren’.3

2. Het Europese landbouwbeleid (en daarmee 
het beleid van de ‘vermaledijde’ subsidies) heeft 
in de afgelopen vijftig jaar een serie ingrijpende 
veranderingen ondergaan. Die wijzigingen be-
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treffen niet alleen de reikwijdte en de technische 
aard van het beleid ¬ ze betreffen ook en vooral 
de betekenis die aan het beleid wordt toegekend. 
Die betekenis verandert voortdurend. In dat 
opzicht is het landbouwbeleid inderdaad een 
‘kameleon’. Ook op dit moment zijn we getuige 
van een omvangrijke serie van diep ingrijpende 
aanpassingen en onderling samenhangende 
hervormingen, die meestal worden samengevat 
met het begrip rural development. Via dat begrip 
wordt geappelleerd aan de meerledige betekenis 
die platteland en landbouw (zouden)4 hebben 
voor de sterk urbaniserende Europese samenle-
ving en die door middel van een nieuw platte-
landsbeleid zou kunnen worden versterkt.

3. Het is waar: zonder een evenwichtig en re-
delijk uitgebouwd landbouwbeleid zou de vor-
ming van de eeg van de zes, de voorloper van de 
huidige eu, niet zijn gelukt. Evenzeer is het waar 
dat de toendertijd noodzakelijk lijkende mo-
dernisering van de Europese landbouw minder 
vérreikend zou zijn geweest, als de voornaamste 
drijfkracht ervan, het Europese landbouwbeleid 
en het toenmalige subsidiestelsel, zou hebben 
ontbroken. De uitbreiding naar Centraal- en 
Oost-Europese landen zou veel moeilijker zijn 
geweest, als het (voor hen aantrekkelijke) land-
bouwbeleid niet voorhanden was geweest. Zo 
ook geldt dat voor een aantal landen uit Afrika, 
het Caribische gebied en de Stille Oceaan (die 
als acp-landen een geprivilegieerde toegang 
hebben tot de eu-markten) ‘Europa’ een con-
creet, hoewel vooralsnog bescheiden voordeel 
betekent dat zeer wel verder kan worden uit-
gebouwd.5 Net zoals het waar is dat hetzelfde 
‘Europa’ via haar landbouwsubsidies elders in de 
Derde Wereld chaos, ontwrichting en verarming 
heeft bewerkstelligd. Ten slotte is het waar, ik 
haak nu aan bij de huidige discussies over rural 
development, dat in beginsel het landbouwbe-
leid en de veranderende subsidiemechanismen 
een buitengewoon belangrijke rol kunnen spe-
len bij de revitalisering van de plattelandseco-
nomie, bij de noodzakelijke heroriëntatie van 
de landbouw en, als gevolg daarvan, bij de ver-

werkelijking van de Lissabon-strategie die een 
alomvattende en ingrijpende vernieuwing en 
versterking van de Europese economie beoogt: 
landbouw en platteland kunnen binnen zo’n 
strategie zeer wel belangrijke speerpunten vor-
men, juist omdat ze van oudsher ‘kraamkamers 
van innovaties’ zijn.

4. Het politiek uitermate moeilijke punt bij dit 
alles is dat de voortdurend wijzigende betekenis 
van het landbouwbeleid ¬ de steeds weer ver-
schietende kleur van de kameleon ¬ op bijna 
vanzelfsprekende wijze achterdocht genereert: 
‘oude wijn in nieuwe zakken’? Ziedaar de onder-
toon in veel debatten: de angst dat gevestigde 
machten met behulp van nieuwe rookgordijnen 
hun toch al omstreden belangen verhullen en 
continueren. Daar komt bij dat er (juist door 

de forse beleidsveranderingen van nu) op een 
meer toegepast niveau kleurveranderingen op-
treden die bijna pijn aan de ogen doen ¬ alsof 
de kameleon tot alles in staat is. Zo is het velen 
jarenlang een doorn in het oog geweest dat het 
landbouwbeleid (met name door de toenmalige 
prijsondersteuning) een enorme inkomensdif-

ferentiatie teweegbracht. De grotere boeren (en 
onder hen met name de landbouwmagnaten) 
konden zich enorm verrijken, terwijl de meer-
derheid van kleinere boeren (waar de nood 
veel hoger was) in veel mindere mate of zelfs 
helemaal niet kon profiteren.6 Op Europees 
niveau weerklonk dit in de veelgehoorde kritiek 

Met de huidige discussies over  
de landbouwsubsidies staat de 
‘institutional reliability’ en 
daarmee het voortbestaan tout 
court van de Europese landbouw 
op het spel
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dat 80% van het geld naar de rijkste 20% van de 
boeren ging. Deze kritiek werd altijd gepareerd 
(met name ook in Nederland) met de stelling 
dat het hier om prijs- en structuurbeleid ging 
en niet om inkomensbeleid. Waarvan akte. Als 
dan echter tien of vijftien jaar later de nieuwe 
kleuren van de kameleon worden toegelicht met 
termen als inkomensondersteuning (dat is nu een 
van de centrale begrippen), dan is verbazing of 
zelfs wantrouwen niet ver weg.7

5. Of het nu gaat om Ierland of Polen, om Fin-
land of om Italië, overal blijkt dat de Europese 
volkeren bepaald niet onwelwillend staan 
tegenover de boerenbevolking. Wat wél pro-
blematisch is, is dat er geen ‘groot verhaal’ meer 
is dat deze positieve houding verbindt met het 
feitelijke beleid en het daarbij behorende in-
strumentarium. Voorheen was er zo’n verhaal: 
‘nooit meer honger’. Een nieuw, overtuigend 
verhaal is er op dit moment echter absoluut niet. 
Er zijn tal van veelbelovende aanzetten, maar 
die blijven ‘lokaal’ van aard: ze verbreiden zich 
niet als het cement dat een mooi gebouw tot in 
zijn laatste voegen bijeenhoudt en het kracht 
en consistentie verleent. Van de gevestigde boe-
renorganisaties zal zo’n verhaal niet komen ¬ 
dat is zonneklaar. Van de Europese Commissie 
(en meer in het bijzonder: van dgvi, het land-
bouwdirectoraat) evenmin. Dat betekent dat er 
in dit opzicht sprake is van een politiek vacu∑m, 
waarvoor aan de ene kant geldt dat het uitermate 
gevaarlijk kan zijn, terwijl het aan de andere 
kant schreeuwt om een heldere positiebepaling 
vanuit maatschappelijke en politieke bewegin-
gen. Die heldere positiebepaling is alleen moge-
lijk, zo lijkt mij, als men stopt met de eindeloze 
pogingen de problemen van gisteren op te los-
sen en zich serieus toelegt op die van morgen. Ik 
kom daar aan het einde van dit artikel op terug.

6. Intussen is het zo dat in een turbulente 
wereld (waarin de wereldmarkt steeds vaker 
wordt gehanteerd als richtinggevend baken) 
professionele landbouw enkel mogelijk is als 
er institutional reliability8 wordt geboden. De 

omvangrijke investeringen die nodig zijn voor 
een professionele voedselproductie (alsook en in 
toenemende mate voor agrarisch natuurbeheer 
en dergelijke), het lange leertraject dat nodig is 
om de vereiste ‘groene vingers’9 te verwerven, de 
wil en het vermogen om perioden van tegenslag 
het hoofd te bieden ¬ dat alles vraag om lange-
termijnzekerheden: de zekerheid dat er straks 
nog vraag is naar de geproduceerde goederen en 
diensten, de zekerheid dat er een enigszins ac-
ceptabele prijs wordt geboden, de zekerheid dat 
het eigen beroep in ieder geval enigszins wordt 
erkend en tenslotte de zekerheid dat er op z’n 
minst enigerlei perspectief op continuïteit is. 
Anders, immers, ‘kun je de boel maar beter met-
een verkopen’10, zoals een Friese boerenvoorman 
me ooit eens zei. 
 Of het nu gaat om landbouw die in sterke 
mate als ondernemingsgewijze productie is 
georganiseerd (een manier van boeren waarvoor 
de ‘agrarische ondernemer’ model staat), of om 
de meer klassieke ‘boeren’-manier om het land-
bouwbedrijf te structureren11, een institutioneel 
geschraagde betrouwbaarheid is vereist. En met 
de huidige discussies over de landbouwsubsi-
dies staat precies die institutional reliability 
en daarmee het voortbestaan tout court van de 
Europese landbouw op het spel. Het punt is niet 
of het landbouwpolitieke bouwwerk (inclusief 
het daarbijbehorende en inmiddels wat sleetse 
zo niet wrak geworden instrumentarium) wel 
of niet moet worden aangepast. Natuurlijk 
moet het drastisch worden verbeterd en ook in 
bredere termen worden herwogen. Het punt 
is dat een min of meer abrupte afschaffing van 
landbouwsubsidies (hoe wrak en onvolmaakt 
dan ook) een onvermijdelijk, irreversibel en on-
bedoeld bijeffect zal hebben: het zal de Europese 
landbouw gigantisch uit het lood slaan en terug-
brengen tot iets wat we niet gewenst hadden. 
In het ergste geval tot niets, tot iets wat er niet 
meer is.

7. Overigens zal het effect van een versnelde 
afbouw van het Europese landbouwbeleid en de 
bijbehorende instrumenten naar verwachting 
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sterk differentieel van aard zijn. De grote agra-
rische ondernemers, die hun bedrijven en hun 
bedrijfsvoering het meeste hebben toegesneden 
op het tot nu toe vigerende beleid, zullen bij ab-
rupte prijsdalingen (en plotseling wegvallende 
ondersteuning) het eerst worden geconfron-
teerd met een negatieve cashflow, waarna ze niet 
anders kunnen dan de bedrijven deactiveren en 
op den duur geheel met de landbouw stoppen. 
Ironisch genoeg zullen het uitgerekend de ‘klei-
nere boeren’ (de peasants) ¬ van welke soort en 
maat dan ook ¬ zijn die resistentievermogen 
zullen vertonen: die de veel moeilijker omstan-
digheden weliswaar grommend, maar toch het 
hoofd zullen bieden. De vraag is natuurlijk tot 
hoe ver dat resistentievermogen reikt.

8. Het beslissende slagveld ligt evenwel elders: 
in de Derde Wereld waar een nieuw Imperium 
ontstaat van gigantische landbouwondernemin-
gen die in staat zijn de Europese markten met 
extreem goedkoop voedsel te overstromen.12 Of 
het nu gaat om melk13, asperges, uien, tomaten, 
varkensvlees, rundvlees, veevoer, een breed 
scala aan ecologische producten, kippenvlees 
¬ allemaal typische high value foods die tot voor 
kort vooral toevielen aan Europese boeren ¬ 
ze worden nu in belangrijke mate elders (en 
bepaald niet door arme boeren) geproduceerd, 
terwijl het potentieel voor verdere uitbreiding 
gigantisch is. De infrastructuur en logistiek zijn 
al in verregaande mate beproefd, terwijl ook de 
Nederlandse agribusiness naarstig doende is om 
zich in deze mondiale verschuiving van de voed-
selproductie een rendabele positie te verwerven. 
 Ziedaar het wezenlijke probleem. De neo-
liberale ontmanteling van het Europese land-
bouwbeleid zal nog meer dan nu al het geval 
is de weg openen voor dit nieuwe Imperium, 
waarbij en passant de Europese landbouw in be-
langrijke mate wordt gedemonteerd. Dat leidt 
tot dat wat de kernvraag zou moeten zijn. Willen 
we een Europese voedselvoorziening behouden 
of is die ons onverschillig? Het benodigde ‘grote 
verhaal’- niet dat van gisteren, maar dat voor 
morgen en overmorgen ¬ moet, zo lijkt mij, 

vertrekken vanuit die vraag en er een overtui-
gend antwoord op bieden. Aan de genoemde 
vraag zitten tal van geopolitieke en normatieve14 
aspecten vast, waar ik hier onmogelijk op in kan 
gaan. Ook kwesties als de zich steeds scherper 
afbakenende energiecrisis en die van voedsel-
veiligheid, -zekerheid en -kwaliteit zijn nauw 
met deze vraag verbonden.15 Daarbij teken ik aan 
dat de gestelde vraag niet enkel Europa betreft. 
Veelzeggend is dat de Braziliaanse minister 
voor internationale handel voortdurend stelt 
dat zijn land Europa goedkoop kan voorzien van 
het benodigde voedsel, terwijl de Braziliaanse 
landbouwminister in dit kader steeds verwijst 
naar het feit dat vooralsnog 60% van de Brazi-
liaanse bevolking ondervoed is. De implicatie 
is duidelijk: liever produceren voor de interne 
markt (en wel op zo’n wijze dat er veel werkge-
legenheid wordt gegenereerd) dan de productie 
grotendeels en via Imperium oriënteren op de 
wereldmarkt.
 Alles overziend denk ik dat er twee posities 
mogelijk zijn. Die schets ik in de hiernavolgende 
punten.

9. Men zou om politieke redenen (die een breed 
scala van maatschappelijke ontwikkelingen, 
verhoudingen en problemen betreffen) kunnen 
stellen dat het met het oog op de toekomst nood-
zakelijk is om de Europese landbouwpolitiek en 
de daarbijbehorende ondersteuning van de land-
bouw te continueren. Het is onze verzekering 
waarmee we als het ware de aanvoer van kwali-
tatief hoogwaardig, controleerbaar en betrouw-
baar voedsel veiligstellen en waarmee en passant 
een redelijk stevige pijler onder het Europese 
platteland wordt gehandhaafd. Dezelfde verze-
kering biedt de producenten de vereiste institu-
tional reliability. Bij een verzekering hoort een 
premie: die wordt door een aanvullende verho-
ging van btw op voedsel door de consumenten 
betaald en komt als een aan de grond gebonden 
inkomenstoeslag bij de producenten terecht. 
De uiteindelijke prijs voor voedsel zoals de con-
sumenten die betalen blijft grosso modo gelijk. 
Alleen de samenstelling ervan verandert: een la-
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gere ‘prijs af boerderij’ (dat is de prijs die de boer 
voor zijn product ontvangt) en een wat hoger 
btw-tarief. Uiteraard impliceert deze optie (die 
in 1995 al door Mansholt en Saccomandi werd 
uitgetekend) wél een serie ingrijpende aanpas-
singen in het nu beschikbare instrumentarium. 
Mede door deze, al ten dele door Fischler inge-
zette veranderingen, kan datzelfde Europese 
landbouwbeleid wto-proof worden gemaakt, 
terwijl er tegelijkertijd ‘slimme’ verbindingen 
met arme boeren in de Derde Wereld kunnen 
worden geconstrueerd. De consequentie van dit 
alles is evenwel dat er continuïteit moet worden 
gecreëerd. Met verzekeringen is het niet zoals 
in de disco: je kunt niet voortdurend van meisje 
wisselen. De veranderingen zullen, met andere 
woorden, in een lange-termijnperspectief moe-
ten worden ingepast, een perspectief dat reikt 
voorbij de verlammende horizonten van zes jaar 
(soms wat meer, dan weer wat minder) waarmee 
de Europese Commissie thans voortdurend haar 
verantwoordelijkheden probeert te omzeilen.

10. De tweede optie daarentegen veronderstelt 
een tijdelijke ingreep, maar dan wel een die 
qua reikwijdte en qua implicaties veel radicaler 
is. De kern van deze tweede optie bestaat uit 
het combineren en daarmee versterken van 
twee autonome processen die zich in de maat-
schappij aftekenen. Aan de ene kant is er onder 
consumenten een onmiskenbare neiging naar 
distinctie: men geeft de voorkeur aan kwalitatief 
hoogwaardig, veilig, smaakvol en traceerbaar 
voedsel. Voedsel met een herkomst en met een 
verhaal. In het kort: bijzonder voedsel. Welis-
waar gaat het nu (met name in Nederland) om 
een fractie van de consumenten, die bovendien 
slechts een deel van hun aankopen op distinctie 
oriënteren. Men mag evenwel aannemen dat bij 
de komende ‘overstroming’ (met getumbled kip-
penvlees en verse melk van drie maanden oud) 
en de bijbehorende voedselschandalen (die zul-
len verveelvoudigen: het kan niet anders), deze 
fracties vrij abrupt zullen groeien.16 Dat voert 
naar de volgende onderstroom: de hardnekkige 
wil tot ‘overleven’ onder de boerenbevolking. 

Door de manier waarop zij hun productiepro-
cessen hebben vormgegeven, is het leveren van 
bijzonder voedsel relatief gemakkelijk ¬ én, in 
een ‘overstroomde’ markt, meer dan ooit nodig. 
 Waar het, met andere woorden, op aankomt 
is een omvangrijk transitieproces waarin en 
waardoor op tijd de verbindingen tussen beiden 
worden gelegd. Dat betekent dat er geïnvesteerd 
moet worden in het mkb in de voedselverwer-
king en –distributie. Tot nu toe domineren hier 
(met name in Noord-West Europa) enkele grote 
monopolies, die zich zullen gaan ontpoppen als 
voorname drijfkracht in de komende ‘overstro-
ming’, precies omdat er heel veel aan kan wor-
den verdiend. Dezelfde monopolies kunnen en 
willen niet (dat blijkt nu al) fungeren als kanaal 
tussen producenten en consumenten van dis-
tinctie. Daarom is, ook afgaande op de ervarin-
gen in het mediterrane gebied, steun nodig voor 
vernieuwende midden- en kleinbedrijven. Daar-
naast zijn er effectieve systemen voor borging, 
tracering en betrouwbaarheid (ook dat resulteert 
in een vorm van institutional reliability!) nodig. 

De Raad voor het Landelijk Gebied heeft daar 
jaren geleden al op aangedrongen.17 Ook is er 
meer, of beter gezegd: nieuw onderzoek nodig, 
dat gericht is op het beter benutten van biodi-
versiteit in vernieuwde productievormen. Meer 
onderzoek ook ter wille van energieproductie en 
de daarbij behorende kleinschalige verwerking. 
En zo kan de lijst naar believen worden uitge-
breid. Ik zal dat hier niet doen. Het punt is dat 
met een goed georiënteerde aanwending van de 
beschikbare fondsen de basis kan worden gelegd 
voor een nieuwe landbouw in Europa zelf, voor 

Waar het op aankomt is een 
omvangrijk transitieproces 
waarin en waardoor op tijd de 
verbindingen tussen boeren en 
consumenten worden gelegd
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nieuwe verbindingen tussen producenten en 
consumenten, terwijl tegelijkertijd de ‘vermale-
dijde subsidies’ kunnen worden afgebouwd. Zou 
dat betekenen dat de kameleon onzichtbaar is 
geworden?

11. Behalve het tijdsperspectief is er natuurlijk 
een tweede scheidslijn tussen de genoemde 
opties. Als we het benodigde ‘grote verhaal’ op-
bouwen rond de gedachte van de verzekerings-
premie, dan wordt daarmee impliciet de basis 
gelegd voor een grootschalige landbouwbeoe-
fening die wordt gedomineerd door de typische 
‘agrarische ondernemers’. Juist zij behoeven een 
reliability die zich via de prijsniveaus manifes-
teert. De tweede optie daarentegen veronder-
stelt peasants: speels, flexibel, innovatief, hard-
nekkig en bij uitstek in staat tot netwerken.18 
In zekere zin ligt het ‘Europese Landbouwmodel’ 

(waarmee de Europese Commissie de Europese 
landbouw tracht te onderscheiden van de Ameri-
kaanse) in het verlengde van deze optie.
 Wat men echter ook doet, vooropstaat dat 
er consequenties zijn: in het eerste geval moet 
continuïteit voor een langere termijn worden 
geboden, in het tweede geval is een ingrijpende 
transformatie van verbindingen tussen produ-
centen en consumenten nodig. 
 Zoals de volksmond wil zijn er echter ook hier 
‘twee kansen en een rotkans’. De twee kansen 
heb ik hiervoor geschetst. De ‘rotkans’ is dat de 
ondersteuning van de landbouw botweg wordt 
gereduceerd. Dan resteert er straks, het is al 
gezegd, niets meer. Dat maakt je er niet geruster 
op, zeker niet als je er rekening mee houdt dat de 
politieke machinerie van vandaag de dag vooral 
verloopt via het verwerkelijken van rotkansen.19 

Noten

1 Europa heeft in haar recente 
geschiedenis twee omvangrijke 
landbouwcrises ondergaan 
(die van 1880 en die van 1930). 
Precies in die crises, die niet al-
leen de boerenbevolking maar 
de bevolking als geheel raakten, 
wortelt de landbouwpolitiek als 
institutie. Daarbij voegt zich het 
feit dat met name de mediter-
rane landen worstelden met 
een lelijke vorm van de aloude 
Agrarfrage. Dit alles reflecteert 
zich in de centrale plaats die 
het (gemeenschappelijke) land-
bouwbeleid op het niveau van 
de eu inneemt: landbouw, voed-
selvoorziening en een leefbaar 
platteland kunnen niet sim-
pelweg aan de werking van de 
markten worden overgelaten. 
Zowel het sociale als ook het eco-
logische moment noopt tot een 
zekere disciplinering en correc-
tie vanuit de (supranationale) 
staat. In meer specifieke zin 

geldt dat de totstandkoming 
van ‘Europa’ (de aanvankelijke 
eeg van de ‘zes’) was gebaseerd 
op een ‘ruil’ tussen Frankrijk 
en Duitsland, op een overeen-
komst tussen landbouw en 
industrie: open markten voor 
industriële producten bij een 
gelijktijdige ordering van en 
bescherming voor landbouw-
markten. Wie deze genese uit 
het oog verliest, blijft blind voor 
de onvolmaaktheden maar ook 
voor de verdere ontplooiings-
mogelijkheden. 

2 Zonder hier in detail te treden 
verwijs ik globaal naar waar-
den als kwaliteit, solidariteit, 
gelijkheid, zicht op emanci-
patieperspectieven en, meer 
actueel, naar dierenwelzijn, 
duurzaamheid, nieuwe vormen 
van energieproductie, aantrek-
kelijke landschappen, biodiver-
siteit, zelfredzaamheid, nieuwe 
verbindingen tussen stad en 
platteland, etc.

3 In 1995 heb ik samen met Sicco 

Mansholt, Vito Saccomandi 
en Bruno Benvenuti nog een 
gezamelijke publicatie gemaakt 
over Il Modello Olandese in Crisi 
[‚De crisis van het Nederlandse 
landbouwmodel’], dat werd 
uitgegeven door het cesar in 
Assisi (1995). Daarin betoonde 
Mansholt zich uitermate kri-
tisch en bereid tot het doorden-
ken van verregaande verande-
ringen. Boeiend genoeg wordt 
een aantal van de toen door hem 
genoemde punten op dit mo-
ment geleidelijk aan in praktijk 
gebracht. Voor andere punten 
geldt dat (nog) niet. Dat betreft 
met name de noodzaak om een 
veel grotere mate van zelfregu-
lering te bewerkstelligen.

4 Ik voeg hier nadrukkelijk het re-
lativerende ‘zouden’ toe. In Eu-
ropa wordt deze stellingname 
vooral vanuit de neo-liberale 
hoek betwist, bestreden en geri-
diculiseerd. Dat laatste is soms 
ook niet zo heel erg moeilijk.

5 De licht bizarre ironie is dat 
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juist deze gepriviligieerde toe-
gang, die betrekking heeft op 
everything but arms ongedaan 
moet worden gemaakt in het 
kader van de huidige wto-
ronde.

6 Overigens lag dat niet altijd 
aan Brussel. Typerend is dat 
de steun voor kleine boeren 
die Brussel bood in Nederland 
niet werd toegepast. Den Haag 
meende dat dit niet nodig was; 
het zou de structurele verbe-
tering van de landbouw maar 
vertragen.

7 Dit is temeer het geval als deze 
inkomensondersteuning qua 
omvang wordt gebaseerd op de 
vroeger ontvangen steunvolu-
mes.

8 De term is van Douglas North; 
hetzelfde geldt voor de achter-
liggende gedachtengang (zie 
D.C. North, Institutions, Institu-

tional Change and Economic Per-

formance, Cambridge University 
Press, New York/Cambridge, 
1990).

9 Dit is een veelgebruikte meta-
foor die verwijst naar vakman-
schap en de daarin besloten 
vaardigheden, kennis, etc.

10 Met ‘de boel’ (of ‘het spul’) wordt 
gewoonlijk het eigen land-
bouwbedrijf bedoeld.

11 Het Engelstalige begrippenpaar 
dat entrepreneural farming on-
derscheidt van peasant farming, 
is in dit opzicht helderder dan 
de Nederlandse taal op dit punt 
vermag. Dat sluit overigens niet 
uit dat een groot deel van de Ne-
derlandse landbouw als peasant 
landbouw is gestructureerd (de 

achterliggende gedachtengang 
is beschreven in De Virtuele Boer, 
Van Gorcum, Assen. 

12 Zie ondermeer www.esrs.hu/
keszthely2005/download/key-
note1.pdf 

13 Parmalat heeft in dit opzicht 
een intrigerende, hoewel buiten 
Italië nauwelijks bekende rol 
gespeeld. 

14 Zo stelde het Italiaanse voorzit-
terschap tijdens de Informele 
Landbouw Conferentie in 
Taormina, in 2003, dat elk land 
het souvereine recht, maar ook 
de plicht heeft, om de eigen 
voedselvoorziening zoveel mo-
gelijk veilig te stellen, zowel in 
kwantitatief maar vooral ook in 
kwalitatief opzicht.

15 Imperium bestaat uit hit and 

run-industrieën. Op het mo-
ment dat voedselproductie min-
der rendabel is dan alternatieve 
activiteiten, zal men het kapi-
taal onmiddellijk verplaatsen. 
Het behoeft geen betoog dat dit 
in een wereld waar de voedsel-
reserves toch al een onaccepta-
bel minimum hebben bereikt 
een niet erg aantrekkelijk per-
spectief is, zeker niet als intus-
sen de Europese boerenstand is 
geëlimineerd.

16 De reacties naar aanleiding 
van de bse-affaire zijn wat dat 
betreft een nader onderzoek 
waard. Weliswaar is het vertrou-
wen van de consumenten ogen-
schijnlijk weer hersteld (zeker 
in een land als Nederland), maar 
de prijzen ‘af boerderij’ (d.w.z. 
de prijs die de boer ontvangt 
voor zijn product en die meestal 

ver afstaat van de consumenten-
prijs) hebben zich nog steeds 
niet hersteld. Daar komt bij 
dat er als reactie op dezelfde 
crisis een enorme en blijvende 
toename is geweest van directe 
vleesleveranties van producen-
ten (via boerderijwinkels, via 
abonnementen, etc) aan consu-
menten. In het mediterrane ge-
bied heeft dezelfde crisis geleid 
tot een forse en definitieve ver-
schuiving naar ‘kwaliteitsvlees’ 
(zoals chianinavlees) en naar de 
daarbijbehorende korte circuits 
die producenten en consumen-
ten verbinden. Ook brede maat-
schappelijke bewegingen als 
Slow Food spreken in dit opzicht 
boekdelen. 

17 rlg, Zorg en Vertrouwen: de basis 
voor de voedselproduktie in de 21ste 
eeuw, advies 98/7, Amersfoort.

18 De klassieke schets hiervan 
vindt men in Bagnasco, La 
costruzione sociale del mercato; 
studi sullo sviluppo di piccola 
imprese in Italia, Il Mulino, 
Bologna, 1988. Hedendaagse 
voorbeelden in Nederland 
vindt men volop in de nieuwe 
multifunctionele bedrijven die 
in toenemende mate worden 
gevormd: ze verbinden zich 
door nieuwe netwerken en door 
korte ketens met consumenten.

19 Ik wil beslist niet onbeleefd 
overkomen, maar de recente 
Landbouwvisie van minister 
Veerman (waarin de terugtre-
dende overheid centraal staat) 
lijkt een opmaat in die richting.
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Over de auteur  Jacco Pekelder is onderzoekscoördina-
tor van het Duitsland Instituut in Amsterdam. Hij 
hield tijdens de verkiezingsreis een weblog bij (www.
duitslandweb.nl/dossiers/Verkiezingen_2005/Weblog/
index.html)

De verkiezingen voor de Duitse Bondsdag op 
18 september hebben een impasse opgeleverd 
die op het moment dat ik dit stuk schrijf, begin 
oktober, nog niet is opgelost. Wel wijzen de 
tekens nu op de totstandkoming van een ‘grote 
coalitie’ van de beide ‘volkspartijen’ cdu/csu 
en spd, die beide ook de grote verliezers waren. 
Waarschijnlijk zal Angela Merkel deze coalitie 
als eerste vrouwelijke bondskanselier leiden. 
De spd zal dan in ruil voor haar benoeming een 
flinke personele en programmatische prijs in de 
wacht slepen.
 Dit jaar heb ik de Duitse verkiezingen van 
zeer nabij gevolgd. Op uitnodiging van de Deut-
scher Akademischer Austausch Dienst (daad), 
een overheidsorganisatie voor internationale 
wetenschappelijke uitwisseling, maakte ik de 

laatste tien dagen van de campagne mee. Ik 
nam deel aan een verkiezingsreis kriskras door 
Duitsland met een delegatie van zo’n twintig 
wetenschappers uit Noord-Amerika, Azië en 
Europa. Het merendeel was politicoloog, maar 
er waren ook historici (onder wie ikzelf), een 
socioloog en een letterkundige. De meesten had-
den een duidelijke link met de daad. Ze hadden 
in Duitsland gestudeerd of hadden er onderzoek 
gedaan op kosten van die organisatie, soms ja-
renlang. Of ze waren in dienst van een centrum 
voor Duitslandstudies dat door de daad mede 
gefinancierd wordt. Dat laatste gold in zekere 
zin ook voor mij; het Duitsland Instituut in Am-
sterdam heeft een opleiding voor promovendi, 
het Graduiertenkolleg, dat mede door de daad 
wordt bekostigd.
 De daad noemt de reis overigens zelf een 
Wahlbeobachterreise; wij waren dus verkiezings-
waarnemers. Die titel maakte op mij en mijn 
reisgenoten een wat vreemde indruk, want het 
lijkt daardoor dat we in Duitsland waren om 
oneerlijkheden en ‘onregelmatigheden’ op te 

Strijden om de gunst  
van de Duitser
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speuren. Dat was volgens ons niet nodig; we zijn 
er juist allemaal van overtuigd dat de Duitse de-
mocratie al zeer lang naar behoren functioneert. 
Waarschijnlijk is de term een overblijfsel uit de 
jaren zeventig, toen de daad met deze verkie-
zingsreizen begon, waarschijnlijk met het idee 
het toen nog wat argwanender buitenland de 
bloei van de democratie in West-Duitsland voor 
ogen te voeren.
 Onze reis was in ieder geval memorabel, 
door de verkiezingen zelf die juist in de eindfase 
steeds spannender werden en een onverwachte 
uitkomst produceerden, door het internatio-
nale gezelschap waarin ik me bevond, en door 
het reisprogramma. We woonden natuurlijk 
openbare verkiezingsrally’s bij van de vijf in 
de Bondsdag vertegenwoordigde partijen en 
daarnaast waren er tal van speciaal voor ons 
georganiseerde voordrachts- en discussiebijeen-
komsten op universiteiten en onderzoekscentra, 
in bedrijven en overheidsinstellingen en bij 
persorganen en uitgevers. We spraken met par-
lementariërs, campagnemanagers, politicolo-
gen, journalisten, vakbondsvertegenwoordigers 
en werkgevers over de Duitse politiek in het 
algemeen en de verkiezingen in het bijzonder en 
over de toestand van economie en maatschappij 
in Duitsland.
 Hierna volgt een impressie van de reis. Ik zal 
mij concentreren op de partijbijeenkomsten en 
vooral stilstaan bij het opmerkelijkste fenomeen 
in de campagne: de rolverwisseling tussen beide 
volkspartijen. De regerende spd nam met rede-
lijk succes een oppositiehouding aan en dwong 
de cdu/csu in een verdedigende rol, alsof die 
partij allang in de regering zat. Hoewel de spd 
de zaak ook slim speelde, werd die rolverwisse-
ling mede mogelijk gemaakt door de cdu/csu: 
door de ernstige opstelling van Merkel en an-
dere christen-democraten, door de nadruk die 
zij legden op hun verkiezingsprogram (dat ze 
ook nog Regierungsprogramm noemden) en hun 
onwil of onvermogen die politieke boodschap 
een sympathiekere uitstraling te verlenen en 
door de verkeerde beslissing van Merkel om een 
niet aan dat program gebonden buitenstaander, 

de Heidelbergse hoogleraar en oud-rechter Paul 
Kirchhoff, op te voeren als schaduw-minister 
van Financiën. Aan het slot zal ik kort stilstaan 
bij de uitslag en de coalitiebesprekingen.

‘endemol was here’

De eerste campagnebijeenkomst die we be-
zochten was een spd-rally op een marktplein in 
Bonn. Schrµder werd met groot enthousiasme 
onthaald. Hij maakte echt wat los bij de men-
sen, die op banken gingen staan om hem beter 
te zien en driftig met plakkaten zwaaiden. Bij 
zijn opkomst ensceneerde hij zich als het win-
naarstype: als een sportkampioen hief hij zijn 
armen in een handdruk boven zijn hoofd en liet 
zich eerst eens uitgebreid toejuichen. Hij is wat 
klein van stuk maar straalde veel energie uit, 
zoals hij stond te oreren zonder colbert over zijn 
bedaste overhemd. Zijn stem was enorm rauw 
van de vele optredens in de weken tevoren. Hij 
schreeuwde elk woord uit, maar zijn stem ver-
loor toch niet zijn kenmerkende warmte.
 Opvallend was ook hoe gesmeerd en gefocu-
sed de spd-bijeenkomst verliep. De komst van 
de bondskanselier (natuurlijk gebruikte men 
steeds die gezaghebbende titel) werd voorbereid 
door een gladde presentator, een volkse rock-
band met teksten in dialect en gesprekjes met 
lokale kandidaten. Bovendien had de spd een ge-
likte videopresentatie op een groot scherm met 
onder meer verschillende Duitse beroemdheden 
(onder andere Nobelprijswinnaar G∑nter Grass) 
die Schrµder als hun favoriet aanprezen. Ook 
werd tot hilariteit van het publiek de beroemde 
Merkel-bashing clip vertoond, waarin zij wikt 
en weegt en uiteindelijk faalt (verbeeld door 
een aarzelend heen en weer geworpen en dan 
uit de handen glippende jeu de boules-bal), als-
mede een krachtige spd-reclamespot. Schrµders 
daadwerkelijke verschijning werd zelfs direct 
ingeleid door beelden van eerdere opkomsten 
op andere massa-evenementen (met baden in de 
menigte), zodat het enthousiasme van die keren 
afstraalde op het publiek in Bonn. ‘Endemol was 
here’, dacht ik, toen ik het zag.

Jacco Pekelder  Strijden om de gunst van de Duitser

S&D10-2005-a.indd   33 14-10-2005   14:56:10



s& d  10  |  20 0 5

34

 In Hamburg, waar we Merkel zagen, eta-
leerde de cdu wel een vergelijkbaar potentieel 
met presentator en videoscherm, maar zij sor-
teerde toch lang niet hetzelfde effect. Merkel is 
van zichzelf al geen warme persoonlijkheid en 
de cdu is in veel opzichten een stijve en steile 
partij. Vooral viel het verschil in focus op: bij de 
spd stond Schrµder volop in het middelpunt, 
naar zijn toespraak werd doelgericht toegewerkt 
en na die rede was er alleen nog ruimte voor 
een enkelvoudig ‘tot ziens’ door de presentator. 
Bij de cdu ging het rommeliger: Merkel kon na 
haar opkomst bijvoorbeeld niet meteen spreken, 
want ze moest eerst nog toekijken hoe ze aange-
kondigd werd. Zenuwtrekjes om haar mond (uit-
vergroot op het videoscherm) maakten duidelijk 
dat zo’n moment voor haar een beproeving is. 
Daarbij kwam dat haar persoon geen warmte 
oproept; het enthousiasme van de menigte was 
nogal getemperd en de mensen om haar heen 
straalden niet werkelijk. Haar toon van morele 
verontwaardiging over de aanvallen van de spd 
oogstte slechts sporadisch instemming. De al-
gemene atmosfeer was defensief, verbeten en 
wat aangeslagen. Dat was wellicht begrijpelijk, 
aangezien de partij toen al zo’n twee weken 
blootstond aan aanvallen op de benoeming van 
Kirchhoff, maar werkte natuurlijk fnuikend.
 De kleinere partijen ontbrak het waar-
schijnlijk aan de middelen voor een geoliede 
presentatie volgens het spd-model, maar ook 
de lijsttrekkers daarvan ontlokten meer sym-
pathiebetuigingen dan Merkel. Dat gold vooral 
voor Joschka Fischer (b90/Gr∑nen). De partij-
mensen op het podium op de Mariannenplatz 
in M∑nchen, waar we hem zagen, gloeiden bijna 
van bewondering en liefdevolle zorg voor de 
lijsttrekker met zijn schor geschreeuwde stem-
banden (‘Joschka vecht niet alleen voor uw stem, 
maar ook voor zijn eigen stem,’ zei partijvoorzit-
ter Claudia Roth). Ook Guido Westerwelle (fdp), 
in een theater in Stuttgart, werd door een deel 
van zijn aanhang op handen gedragen en hij 
wist de hele zaal mee te slepen in zijn bijtende, 
humorvolle betoog. Alleen Gregor Gysi (Link-
spartei/pds) werd in Leipzig, anders dan ik ver-

wachtte, tamelijk gereserveerd ontvangen. Het 
zou aan het publiek hebben kunnen liggen, dat 
vooral uit tobbende ‘verliezers van de eenheid’ 
leek te bestaan, en aan de druilregen die Gysi er 
zelfs toe verleidde abrupt een punt achter zijn 
speech te zetten (‘…en daarom moet u komende 
zondag pds stemmen, bedankt.’). Zijn optreden 
deed al met al erg plichtmatig aan; de eerste mi-
nuten leek het zelfs alsof hij tijdens het spreken 
nog bezig was een boterham tussen zijn kaken 
te vermalen.

vertrouwen in duitsland

Ook op het inhoudelijke vlak speelde Schrµders 
persoon een hoofdrol: hij slaagde er in verre-
gaande mate in de verkiezingen om te vormen 
tot een volksstemming over zijn kanselierschap. 
Dat was, meenden verschillende van onze 
Duitse gesprekspartners, waarschijnlijk van 
begin af aan het achterliggende doel geweest van 
het naar voren schuiven van de verkiezingen, die 
zoals bekend eigenlijk pas in september 2006 
hadden hoeven plaatsvinden. Direct na de verlo-
ren deelstaatverkiezing in Noordrijn-Westfalen 
(nrw), in mei dit jaar, hadden spd-voorzitter 
Franz M∑ntefering en bondskanselier Schrµder 
aangekondigd dat zij vervroegde verkiezingen 
wilden. Ze meenden niet langer te kunnen reke-
nen op het vertrouwen van de eigen fractie en 
partij. De spd verloor leden aan de nieuwe West-
Duitse partij van ontevreden linkse kiezers, de 
Wahlalternative Arbeit und soziale Gerechtigkeit 
(wasg), en dreigde verder te desintegreren. 
Daarnaast verliep het regeren al langere tijd zeer 
moeizaam, mede doordat voortdurend moest 
worden onderhandeld met de cdu/csu, die in 
de Bondsraad over een meerderheid beschikte.
 De vervroegde verkiezingen waren dus be-
doeld als Befreiungsschlag voor de spd en vooral 
voor Schrµder persoonlijk. De strijd zou de spd 
aaneen kunnen smeden, de nog jonge wasg 
zou dermate onvoorbereid de verkiezingen 
in moeten gaan dat ze geen rol van betekenis 
zou kunnen spelen en bij een nederlaag zou 
Schrµder zelf eervol uit het Kanzleramt kunnen 
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vertrekken. In eerste instantie meenden velen 
dat het laatste motief het belangrijkste was; na 
de verkiezingen in nrw stond Schrµder immers 
voor het perspectief van een bijna anderhalf jaar 
durende, slopende demontage van zijn kanse-
lierschap tot de reguliere verkiezingen in 2006. 
Het leek dan logischer en ook wel weer typisch 
voor de egocentricus uit Hannover dat hij eieren 
voor zijn geld koos. Tijdens de verkiezingsstrijd 
trokken veel journalisten die verklaring toch 
weer in twijfel, omdat Schrµder met tomeloze 
inzet campagne voerde, alsof hij toch werkelijk 
in de mogelijkheid van een spd-zege geloofde.
 Het plan om de verkiezingen te vervroegen 
oogstte in de publieke en politieke opinie vooral 
instemmende reacties, al vond men dat de pre-
sentatie en voorgestelde procedure (zie hieron-
der) trekken van een coup hadden. Maar men 
verwachtte van de verkiezingen een doorbraak 
van de impasse in de bondspolitiek en men 
juichte dat toe. De cdu stond op meer dan 45 
procent in de peilingen, de liberalen scoorden 
redelijk. Duitsland leek af te stevenen op een 
krachtige zwart-gele coalitie onder leiding van 
Angela Merkel.

 Vanuit de spd werd vervolgens een ingewik-
keld spel rond het begrip ‘vertrouwen’ op touw 
gezet, dat later zelfs zo ver werd doorgedreven 
dat de partij als verkiezingsslogan ‘Vertrauen in 
Deutschland’ koos. Dat was natuurlijk nogal ge-
waagd voor de partij van de kanselier die wegens 
gebrek aan vertrouwen de verkiezingen ver-
vroegde. Maar het was ook precies wat Schrµder 
beoogde, want in die vertrouwensvraag stond 
zijn persoon centraal en nog altijd kon hij bogen 
op een enorm hoge persoonlijke populariteit. 

Als de Duitsers door opiniepeilers gevraagd 
werd een keuze te maken tussen Merkel en 
Schrµder, koos een meerderheid nog altijd de 
zittende kanselier. Tegelijkertijd waren de cijfers 
voor de spd dramatisch.
 Vertrouwen bleef de gehele zomermaanden 
een thema, doordat allerlei instanties zich over 
de door Schrµder opgeworpen vertrouwens-
vraag moesten uiten. Een Duitse regering kan 
immers niet zomaar verkiezingen uitschrijven; 
volgens de grondwet berust die bevoegdheid 
bij de bondspresident. Eerste vereiste is dat ex-
pliciet, uit een stemming, moet blijken dat de 
regering niet meer het vertrouwen heeft van een 
meerderheid in de Bondsdag. Schrµder moest 
dus een kunststukje uithalen: de spd-fractie 
moest laten blijken zijn wens van vervroegde 
verkiezingen te delen door hem, paradoxaal 
genoeg, haar vertrouwen te ontnemen. Tegelijk 
maakte Schrµder duidelijk dat hij wel weer als 
spd-kanselierskandidaat de verkiezingen in 
wilde. Wat dat betreft maakte hij dus juist wel 
weer aanspraak op het vertrouwen van de spd! 
Vervolgens was het de beurt aan bondspresi-
dent Horst Kµhler (cdu), aan wie Schrµder, op 
grond van het door zichzelf georkestreerde ver-
trouwensverlies in de Bondsdag, verzocht ver-
vroegde verkiezingen uit te schrijven. Na enkele 
weken consulteren en nadenken gaf Kµhler uit-
eindelijk zijn fiat. Vervolgens boog ook het Fede-
raal Constitutioneel Gerechtshof zich nog over 
de zaak, maar inmiddels was de verkiezingscam-
pagne al in alle hevigheid losgebarsten.
 In haar campagne bouwde de spd, zoals 
gezegd, het vertrouwensthema verder uit. Ener-
zijds stelde zij met nadruk dat zij ‘vertrouwen 
in de mensen, vertrouwen in Duitsland’ had. 
Daarom durfde zij het ook aan, zo was de bood-
schap, om met een gerust hart opnieuw om de 
steun van de kiezers te vragen. Daarbij werd 
meteen populistisch opgemerkt dat de spd er-
van overtuigd was dat ‘de’ Duitsers hun oordeel 
niet zouden laten bepalen door de ‘heren van 
de pers’ die de bondskanselier al hadden afge-
schreven. Deze veel herhaalde campagnezin was 
een voorbode van Schrµders woedende uitval 
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richting de journalistiek tijdens het tv-uitslagen-
debat op de verkiezingsavond.
 Anderzijds trok de spd voortdurend de be-
trouwbaarheid van het leiderschap van Merkel 
in twijfel. Daarbij werd Schrµder als moedige, 
standvastige leider gepresenteerd, wat vooral 
zou blijken uit zijn hervormingsbeleid (‘Waar-
voor we veel slaag hebben gehad’, herhaalde 
Schrµder uit en te na) en zijn buitenlandse poli-
tiek (‘Ik hield mijn rug recht [tegenover Bush]’). 
Wat stelde Merkel daar tegenover? Ze benoemde 

een ‘professor uit Heidelberg’, zoals Schrµder 
over Kirchhoff sneerde, met utopische en on-
rechtvaardige belastingplannen. En in de aan-
loopfase naar de oorlog in Irak had ze ‘geschit-
terd’ door ‘vorauseilende Gehorsam’ jegens Bush, 
want ze had toen in Washington verklaard dat 
niet alle Duitsers achter de rood-groene regering 
stonden. ‘Is dat leiderschap dat uw vertrouwen 
waard is?’

onaangename waarheden

Het politieke dier Schrµder en de geoliede po-
litieke machine van de spd konden de kans die 
Merkel bood natuurlijk ook niet laten liggen. 
Gesterkt door het al maanden voortdurende 
hoogtij voor de cdu/csu in de peilingen, voerde 
Merkel een gewaagde verkiezingscampagne 
waarin onaangename waarheden over het ko-
mende beleid en zelfs een btw-verhoging niet 
werden verdoezeld, maar juist als blijk van de 
ernst van de kandidate en haar partij werden 
benadrukt. Eigenlijk is de christen-democratie 

na de nét-niet-overwinning van de toenmalige 
kanselierskandidaat Edmund Stoiber in 2002 in 
dezelfde val gelopen: opnieuw legde ze slechts 
de nadruk op de sterke punten van kandidaat 
en partij (inhoudelijke competenties en ernst) 
en verwaarloosde zij haar zwakke punten, die 
meer op het vlak van karakter en aansluiting bij 
de kiezers liggen en in sympathiewaarden tot 
uitdrukking komen. 
 De christen-democraten lieten dat veld van 
de ‘zachte kant van de politiek’ volledig over 
aan de spd, die er juist daardoor een belangrijk 
campagnethema van kon maken. Nog vóór de 
verkiezingsdag uitten gesprekspartners uit de 
cdu zelf en ook journalisten al het vermoeden 
dat het niet-etaleren van de menselijke kanten 
van Merkel haar funest zou kunnen worden. Een 
paar dagen voor de verkiezingen verwonderde 
een journalist zich erover dat hij nu pas echt 
mooie, ‘menselijke’ foto’s van Merkel in de stra-
ten aantrof. De cdu had blijkbaar in de gaten dat 
ze tekort was geschoten, maar nu was het te laat. 
Men had veel meer de mens achter de kandidate 
moeten tonen, was ook de kern van veel kritiek 
die meteen na de verkiezingsdag uit de kringen 
van cdu en csu opklonk. Dat was niet alleen 
beter geweest in de directe concurrentie tegen 
Schrµder, maar het was vooral voor de mobili-
satie van de eigen aanhang van belang geweest. 
Juist cdu en csu hebben veel stemmen laten 
liggen, zo bleek uit op de verkiezingsdag afge-
nomen exit polls. Veel christen-democratische 
kiezers bleven thuis ¬ vooral in Beieren, maar 
ook elders in het land.
 Toch heeft ook ‘de’ Duitser zelf Merkel 
enigszins om de tuin geleid. In opiniepeilingen 
antwoordt steevast een meerderheid van de 
ondervraagde Duitsers dat ze de noodzaak van 
ingrijpende hervormingen wel inziet. Dat heeft 
Merkel er waarschijnlijk toe aangezet zo’n ‘eer-
lijke’ campagne te voeren. Zij kon niet weten dat 
veel kiezers kort voor de verkiezingsdag, mis-
schien zelfs pas in het stemhokje, toch weer van 
gedachten zouden veranderen.
 Uitlatingen van onze Duitse gesprekspart-
ners boden al een inkijkje in die schizofrene 
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houding van de kiezers. Volgens de deskundigen 
ontbreekt het onder het grote publiek aan besef 
van de ernst van de problemen waarmee Duits-
land wordt geconfronteerd. De demografische 
situatie (vergrijzing) en de economische gevol-
gen van de globalisering maken fundamentele 
hervormingen op economisch en sociaal gebied 
noodzakelijk. Onder Schrµder (en Kohl) is daar-
mee nog nauwelijks een begin gemaakt, al beseft 
de politiek nu wel dat er veel moet gebeuren. 
De stemming onder de bevolking is er echter 
nog niet naar. Somber constateerden de meeste 
van onze gesprekspartners dat het eigenlijk nog 
te goed gaat in Duitsland. Het gaat zo goed dat 
een meerderheid meent dat ze zich nog ‘gejam-
mer op hoog niveau’ kunnen veroorloven. De 
mensen klagen al op hoge toon over de kleinste 
inperkingen van hun opgebouwde sociale rech-
ten. Als het erom gaat met durf de toekomst in 
te gaan, geven ‘de’ Duitsers (nog) niet thuis. Op 
de verkiezingsdag heeft Merkel dat op onzachte 
wijze moeten ondervinden.

grote of grootste coalitie

Mede door die opmerkelijke ‘trembling hand’ van 
de kiezers, zoals The Economist in navolging van 
een Duitse opiniepeiler treffend schrijft, zijn 
de verkiezingen in Duitsland uitgelopen op een 
drama. De inzet was een beslissing tussen een 
harde hervormingskoers onder aanvoering van 
Merkel in een coalitie met de felle fdp of door-
modderen met de zittende bondskanselier. Op 
de verkiezingsavond bleek dat die beslissing er 
niet gekomen is.
 cdu/csu en spd verloren beide en gaan 
nu nagenoeg gelijk op, met een kleine voor-
sprong voor Merkel c.s. De winst van de fdp 
is onvoldoende voor een regeringsmeerder-
heid van christen-democraten en liberalen 
(zwart-geel). De opmerkelijke stabiliteit van 
de Groenen ¬ slechts een half procent verlies 
¬ is onvoldoende om de rood-groene coalitie 
in het zadel te houden. Een belangrijke reden 
voor de impasse is de komst van de Linkspartei, 
de fusiepartij die voor het eerst in vijftien jaar 

met succes de onvrede in Oost en die in West 
weet te verbinden. Door die verbinding van de 
voornamelijk Oost-Duitse pds en de recentelijk 
opgerichte, vooral West-Duitse wasg ¬ een vol-
ledige, formele fusie is het nog niet ¬ telden de 
linkse proteststemmen in Oost- en West-Duits-
land volop mee, anders dan in 2002, toen de pds 
net niet boven de kiesdrempel van vijf procent 
wist uit te komen. Wat dat betreft is de opzet 
van de spd om met vervroegde verkiezingen de 
wasg de pas af te snijden, volkomen mislukt.

 Een week na de verkiezingen bleek daardoor 
dat de beide grote partijen tot elkaar waren ver-
oordeeld. Noch een rood-geel-groene (verkeers-
licht-), noch een zwart-geel-groene (Jamaica-) 
coalitie bleek kans van slagen te hebben, mede 
vanwege de culturele verschillen tussen Groe-
nen en liberalen en de bijna fysieke weerzin die 
de liberalen jegens Schrµder en de rood-groene 
coalitie koesteren (en nogal drastisch etaleer-
den). Het kan natuurlijk dat deze varianten in 
de loop van de kabinetsformatie opnieuw op-
duiken, maar daar ziet het nu in het geheel niet 
naar uit.
 Omdat daarnaast zowel de spd als de Groe-
nen pertinent elke regering die steunt op de 
Linkspartei uitsluiten, moest en moet het dus 
een coalitie worden van de grote ‘volkspartijen’ 
cdu/csu en spd. Zo’n ‘grote coalitie’ is volgens 
sommigen een schrikbeeld. Die kan volgens hen 
niet meer zijn dan een coalitie van de kleinste 
gemeenschappelijke deler (met een minimaal 
regeerprogram) waarin twee concurrenten in 
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een onbehagelijk samenwerkingsverband wach-
ten op de eerste kans om de ander pootje te lich-
ten. Volgens anderen is het juist de enige manier 
om een eind te maken aan de wederzijdse blok-
kade van christen- en sociaal-democraten, die 
nu al sinds de tweede helft van het tijdperk-Kohl 
elke poging tot fundamentele hervormingen in 
Duitsland heeft gefrustreerd. Volgens hen zou 
de grote coalitie wel eens een ‘grootste coalitie’ 
kunnen worden.
 De ‘sonderende gesprekken’, waarin delega-
ties van beide partijen probeerden te achterha-
len of het zin zou hebben onderhandelingen te 
beginnen, werden aanvankelijk sterk gehinderd 
door de in de campagne tot grote hoogte opge-
voerde rivaliteit. Die uitte zich in een extreme 
toespitsing op de personen van de kanseliers-
kandidaten, die zich sinds de verkiezingsavond 
nog verscherpte doordat Schrµder het kanse-
lierschap voor zich bleef claimen, al was de spd 
net achter de (verenigde) christen-democratie 
geëindigd. Die manoeuvre was deel van een po-
kerspel, waarschijnlijk bedoeld om de onvrede 
binnen de cdu/csu aan te wakkeren over Mer-
kel en haar rol bij het onverwachte stemmen-
verlies en, tegelijk, om de prijs die de spd voor 
deelname aan een grote coalitie kon vorderen, 
zo hoog mogelijk op te drijven.
 Tegelijk wachtten beide partijen af wat uitge-
stelde verkiezingen in één kiesdistrict in Dres-
den op 2 oktober nog zouden opleveren. Nu die 

verlate gang naar de stembus geen schokkende 
verrassing heeft opgeleverd ¬ één zetel winst 
voor de cdu ¬ lijkt de zaak dan toch in een 
stroomversnelling te zijn gekomen. Schrµder 
zei op maandag 3 oktober dat hij een stabiele 
coalitie niet in de weg wilde staan: ‘het had im-
mers nooit om zijn persoon gedraaid’. Het spd-
bestuur verklaarde daarna weliswaar nog altijd 
te streven naar een regering onder zijn leiding, 
maar dat dient vooral als waarschuwing aan het 
adres van de cdu/csu te worden begrepen. Die 
moest niet overmoedig worden na Schrµders 
signaal. Weer twee dagen later spraken beide 
partijen voor het eerst in optimistische termen 
over mogelijke onderhandelingen. Volgens spd-
voorzitter M∑ntefering waren de sonderingen 
nu ten einde en konden de onderhandelingen 
beginnen.
 Als tussenstap zouden op 6 en 9 oktober 
topgesprekken plaatsvinden tussen Schrµder, 
M∑ntefering, Merkel en csu-voorzitter Stoiber. 
‘Onder acht ogen’ zouden de kernpunten van de 
samenwerking worden besproken. Daarbij zou 
ook de K-Frage aan de orde komen, de vraag dus 
wie kanselier zal worden en wat de ander daar-
voor als wisselgeld zal krijgen. Binnenkort zal 
gebleken zijn of het om een zoveelste truc ging 
van Schrµder, uit wiens koker het voorstel voor 
de topgesprekken kwam, of dat het de werke-
lijke doorbraak is geweest. 

Jacco Pekelder  Strijden om de gunst van de Duitser
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Noten  zie pagina 48

Het nieuwe gelijkheids-
denken

Eerder dit jaar verscheen de bundel The New Egalitarianism, samengesteld 
door Policy Network, een denktank van het Britse New Labour. De 
bundel is gebaseerd op een serie bijeenkomsten van de internationale 
werkgroep ‘Community and Inequality’ van het netwerk, waaraan ook 
de wbs deelneemt. Hieronder een ingekorte vertaling van een van de 
bijdragen, geschreven door Patrick Diamond en Anthony Giddens. Daarin 
formuleren zij een nieuwe, op veranderde omstandigheden toegesneden 
gelijkheidsopvatting voor de sociaal-democratie. Op 3 november a.s. neemt 
Giddens deel aan een debat in de Balie in Amsterdam over het ‘Europese 
Sociaal Model’. De bijeenkomst wordt georganiseerd door de wbs in 
samenwerking met Policy Network. 

patrick diamond & anthony giddens

In dit artikel geven we onze argumenten voor 
een nieuwe vorm van maatschappelijk gelijk-
heidsdenken: het nieuwe egalitarisme. Veel 
mensen, ook aan de linkerkant van het politieke 
spectrum, vragen zich af of economische on-
gelijkheid nog wel invloed mag hebben op het 
overheidsbeleid. Wij proberen aan te tonen dat 
de economische ongelijkheid die de afgelopen 
dertig jaar steeds groter is geworden, een cen-

traal thema moet blijven binnen de politiek. We 
concentreren ons op armoede en ongelijkheid in 
Groot-Brittannië, maar hopen dat het belang van 
onze discussie verder reikt dan ons land alleen. 
 Het tegengaan van maatschappelijke onge-
lijkheid is al meer dan een eeuw lang iets waar-
mee links sterk is begaan. De afgelopen tien jaar 
is het ook een splijtzwam geweest tussen traditi-
onalisten en modernisten in het centrum-linkse 
kamp van de Britse politiek. Veel aanhangers 
van ‘oud’ links vinden dat de modernisten the-
ma’s als gelijkheid en maatschappelijke recht-
vaardigheid overboord hebben gezet.
 Deze niet geheel terechte kritiek berust op 
een aantal simplificaties. Het scherpe onder-
scheid dat soms wordt gemaakt tussen ‘gelijke 
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kansen’ en ‘gelijke uitkomsten’ is onterecht. 
Voor het nastreven van gelijke kansen is het 
juist essentieel dat de verschillen in inkomen en 
vermogen vrij klein zijn: een individu kan zijn 
mogelijkheden niet volledig benutten als zijn 
maatschappelijke en economische uitgangsposi-
tie veel slechter is dan die van een ander.1 
 Dankzij het beleid van New Labour loopt de ar-
moede in Groot-Brittannië sinds 1997 sterk terug, 
vooral bij kinderen en gepensioneerden, en is de 
groei in inkomensverschillen tot staan gebracht. 
Maar is het huidige beleid ingrijpend genoeg om 
lange-termijnontwikkelingen in economische 
ongelijkheid daadwerkelijk om te buigen? 

(…)

waarom een nieuwe visie?

Wij richten ons hier op de economische onge-
lijkheid, vooral met betrekking tot inkomen en 
vermogen. Het nieuwe gelijkheidsdenken moet 
echter een breder bereik hebben, dat de verschil-
lende dimensies van ongelijkheid bestrijkt die 
andere auteurs elders in dit boek bespreken. Bij 
de bestrijding van ongelijkheid moet het accent 
liggen op het investeren in menselijke en cog-
nitieve vaardigheden die individuen kansrijker 
maken, niet op het achteraf herstellen van de 
schade.
 Een nieuw maatschappelijk gelijkheidsden-
ken is om diverse redenen nodig. Ten eerste 
toont Labour bij het nastreven van maatschap-
pelijke gelijkheid veel minder inzet dan bij het 
vernieuwen van de publieke dienstverlening. 
Het wordt tijd dat dit alsnog gebeurt. Het terug-
dringen van economische ongelijkheid is voor 
het herstel van solidariteit even onmisbaar als 
een effectieve publieke dienstverlening.
 Ten tweede is het zeker waar dat door het 
Labour-beleid sinds 1997 niet alleen de armoede 
sterk is teruggedrongen, maar er ook een eind 
is gekomen aan de hardnekkige groei in inko-
mensongelijkheid die al sinds het begin van de 
jaren tachtig gaande was. Het inkomen van de 
10% laagstbetaalden is van 1996-1997 tot 2002-

2003 met 2,8% per jaar gegroeid, terwijl het 
inkomen van de 10% hoogstbetaalden met 2,6% 
per jaar toenam. Maar er zijn ernstige twijfels of 
bij gelijkblijvend beleid de ongelijkheid nog wel 
verder wordt teruggedrongen.
 Bovendien is het overheidsbeleid om ar-
moede en ongelijkheid tegen te gaan niet con-
sequent geweest. Er zijn allerlei beleidsmaat-
regelen genomen, maar het zijn er zo veel dat 
men door de bomen het bos niet meer ziet. Zelfs 
experts hebben moeite om het beleid op waarde 
te schatten. Een meer geïntegreerde aanpak is 
duidelijk nodig. En ten slotte zijn er redenen om 
voorzichtig om te gaan met het vaandel waar-
onder New Labour sociale rechtvaardigheid 
nastreeft: het concept van ‘maatschappelijke 
uitsluiting’. Later in dit artikel gaan we daar  
nader op in.

gelijkheidsdenken ¬ oud en nieuw

Naar onze mening gaat er te veel aandacht uit 
naar het verschil tussen het ‘oude’ gelijkheids-
denken, dat zich richt op uitkomsten, en een 
concept van gelijkheid dat is gekoppeld aan kan-
sen. Uitkomsten en kansen zijn uiteraard nauw 
met elkaar verbonden, en ongelijkheden in in-
komen en vermogen ondermijnen elke serieuze 
poging om iedereen gelijke kansen te bieden. 
Een maatschappij met meer mobiliteit en dyna-
miek, waarin mensen meer respect hebben voor 
elkaar, is niet echt voorstelbaar in de context van 
een alsmaar groeiende inkomenskloof tussen 
rijk en arm. Toch zijn er belangrijke verschillen 
tussen beide zienswijzen. Hieronder gaan we in 
op vijf verschillen tussen het ‘oude’ gelijkheids-
denken zoals dat bij traditioneel links bestond 
en een nieuw soort gelijkheidsdenken.

1. Binnen het oude gelijkheidsdenken was eco-
nomische dynamiek bijzaak. De aandacht was 
vooral gericht op economische geborgenheid en 
herverdeling van rijkdom. Volgens de nieuwe 
zienswijze moeten de productiviteit en doelma-
tigheid van de economie groeien om de overheid 
ook op de lange termijn invloed te laten uitoefe-
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nen op de verdeling van inkomen en middelen. 
Een sociaal-democraat als Anthony Crossland 
zag dit in The Future of Socialism in, maar zijn 
werk stoelde niet op een samenhangende the-
orie van de gemengde economie, omdat econo-
mische groei aan het eind van de jaren vijftig in 
Groot-Brittannië heel gewoon werd gevonden.2

 Thatcher en haar volgelingen maakten con-
currentiekracht en het genereren van welvaart 
tot de speerpunten van hun filosofie ¬ en te-
recht. Links had zich hier nooit de kaas van het 
brood moeten laten eten. Gelijkheidsdenken in 
zijn nieuwe vorm erkent dat meer economische 
doelmatigheid als resultaat van een flexibele, 
dynamische economie een essentiële randvoor-
waarde is voor toekomstige herverdeling van 
rijkdom. Economische dynamiek en eerlijkheid 
moeten hand in hand gaan. 

2. Het oude egalitarisme wilde klassentegenstel-
lingen en statusverschillen doen verdwijnen. 
De nieuwe vorm wil gelijke kansen realiseren 
door minderbedeelden te steunen, niet zozeer 
door kansrijken een stap terug te laten doen ¬ 
en dit alles in de context van een samenleving 
die diverser is dan ooit. Sinds 1945 is de Britse 
samenleving door sterke veranderingen in 
werkgelegenheid en arbeidsparticipatie zo veel 
complexer geworden, dat het traditionele socio-
logische beeld van een rigide klassenmaatschap-
pij eigenlijk niet meer houdbaar is. 
 Vrouwen zijn op grote schaal aan het ar-
beidsproces gaan deelnemen, en ook door het 
ontstaan van de moderne consumptiemaat-
schappij zijn de vroeger zo scherpe scheidslijnen 
tussen de klassen vervaagd. Het ‘normale’ gezin 
is in verval. Het wordt nu overvleugeld door 
gezinsvormen die minder stabiel zijn en ook 
kwetsbaarder. De tegenstelling tussen dubbele 
inkomens en éénoudergezinnen groeit. Het ar-
moedepercentage bij kinderen in Groot-Brittan-
nië loopt terug naar 3% als beide ouders werken, 
terwijl éénoudergezinnen een groter risico lo-
pen om tot armoede te vervallen. Gezinnen met 
één laaggeschoolde kostwinner dreigen buiten 
de boot te vallen.3

3. Volgens het oude gelijkheidsdenken kon 
een rechtvaardige maatschappij worden ver-
wezenlijkt binnen de grenzen van één land. 
Steun voor hervormingen zou tot stand wor-
den gebracht via een nationale coalitie, met 
solidariteit tussen de klassen als uitgangspunt. 
Het nieuwe egalitarisme ziet in welke grote 
gevolgen de mondialisering heeft en aanvaardt 
een zeker geven en nemen tussen enerzijds et-
nische en culturele diversiteit en anderzijds de 
maatschappelijke solidariteit waarop een sterke 
verzorgingsstaat rust.

 Er bestaat geen onoverbrugbare tegenstelling 
tussen de sociaal-democratische kernwaarden 
van solidariteit en diversiteit. Wel moet integra-
tie weer het speerpunt worden van ons beleid. 
We moeten zoeken naar wegen om nieuw-
komers te laten integreren en onze nationale 
identiteit zo te definiëren dat maatschappelijke 
solidariteit haalbaar blijft. Deze spanning 
hangt samen met de botsing in contemporaine 
samenlevingen tussen de kosmopolitische mid-
dengroepen die voordeel hebben bij de ‘nieuwe 
economie’ en diegenen die de basale vaardighe-
den en de diploma’s ontberen om hun positie op 
de economische ladder te verbeteren.

4. Binnen de oude vorm van gelijkheidsdenken 
werden rechten als onaantastbaar beschouwd. 
De nieuwe vorm koppelt rechten aan verant-
woordelijkheden. De verzorgingsstaat kent op 

Een maatschappij met meer 
mobiliteit en dynamiek, waarin 
mensen meer respect hebben voor 
elkaar, is niet echt voorstelbaar 
in de context van een alsmaar 
groeiende inkomenskloof tussen 
rijk en arm
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die manier twee normen waaraan ontvangers 
van een uitkering moeten voldoen: er wordt niet 
alleen gekeken naar hun middelen, maar ook 
naar hun gedrag. Als iemand niet meewerkt, 
leidt dat tot een korting op de uitkering. Het is 
de moeite waard te overdenken of meer vormen 
van overheidssteun aan voorwaarden kunnen 
worden gebonden: geen kinderbijslag meer voor 
onwillige ouders van spijbelende kinderen, of 
minder huursubsidie voor huurders die zich 
misdragen. 

5. Het nieuwe gelijkheidsdenken richt zich 
vooral op het bieden van meer kansen aan ieder-
een en veel minder op de traditionele herverde-
ling van rijkdom ¬ gelijkheid van uitkomsten 
¬ per se. Maar, zoals eerder betoogd, het een 
versterkt het ander. Die herverdeling, een tradi-
tioneel doel van links, moet niet alleen worden 
nagestreefd via een andere verdeling van inko-
men of een op solidariteit gebaseerde loonpoli-
tiek, maar door een veel breder beleid, gericht op 
het veranderen van de verdeling van (productie-) 
middelen.
 Een puur meritocratisch model zou niet al-
leen onwerkbaar zijn, maar ook onsamenhan-
gend. Onwerkbaar, omdat de meeste sociale 
mobiliteit structureel van aard is en dat waar-
schijnlijk ook zal blijven ¬ de oorzaak is gele-
gen in verschuivingen binnen de beroepsstruc-
tuur. Een hoge mate van ‘ruilmobiliteit’, waarbij 
individuen massaal van positie wisselen, zou 
hoogstwaarschijnlijk maatschappelijk destruc-
tief zijn. Geen samenleving is opgewassen tegen 
een sterke neerwaartse mobiliteit en de gevoe-
lens van ontevredenheid en wanhoop die dit bij 
velen zou oproepen.
 Deze scepsis over meritocratie stoelt op de 
lange Britse traditie van een op gelijkheid geori-
enteerde sociaal-democratie. We denken hierbij 
aan schrijvers als R. H. Tawney en G.D.H. Cole, 
en ook aan het radicale liberalisme van Leonard 
Hobhouse en John Hobson. Zij betoogden dat 
economische productie gezien moet worden als 
een coµperatief proces, dat de bijdragen van veel 
individuen én de maatschappij als geheel weer-

spiegelt, niet als iets dat door solitair werkende 
individuen wordt gedragen.
 Een zuivere meritocratie zou weinig samen-
hang vertonen omdat, zonder herverdeling van 
middelen, succesvolle individuen een generatie 
later een vastgeroeste kaste zouden vormen, 
met als enig doel het behouden van de vergaarde 
rijkdom. In een rechtvaardige samenleving moe-
ten hoge inkomens en vermogens onder meer 

mensen worden verdeeld, opdat op die manier 
de bijdrage die alle sectoren van de gemeenschap 
leveren tot uitdrukking wordt gebracht. Maar het 
nieuwe gelijkheidsdenken moet zich een beschei-
dener en realistischer doel stellen: kansen en mo-
gelijkheden herverdelen ten voordele van mensen 
met een lage maatschappelijke positie, en tegelijk 
de kloof tussen arm en rijk verkleinen op basis 
van hoge, universele maatschappelijke normen.

Het nieuwe gelijkheidsdenken steunt de aanpak 
van New Labour, maar wil die verbreden, ver-
sterken en verdiepen. Verdere vooruitgang zal 
niet worden geboekt als het beleid blijft steken 
bij een consolidatie van de hervormingen op 
het gebied van belastingen, de arbeidsmarkt en 
de verzorgingsstaat. Werk en werkgelegenheid 
moeten centraal blijven staan. Een hoog niveau 
van arbeidsparticipatie, met inkomsten boven 
het minimuminkomen, is een succesvolle aan-
pak gebleken. Op dit moment heeft 75% van alle 
volwassenen in Groot-Brittannië een baan. De 

Thatcher en haar volgelingen 
maakten concurrentiekracht  
en het genereren van welvaart tot 
de speerpunten van hun filosofie 
¬ en terecht. Links had zich hier 
nooit de kaas van het brood 
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Europese Lissabon-strategie uit 1999 mikt op een 
gemiddelde arbeidsparticipatie van 70% in 2015.4 
Op dit moment ligt het gemiddelde nog ruim on-
der de beoogde 64%. Onze nadruk op een flexi-
bele arbeidsmarkt heeft het principe van maat-
schappelijke rechtvaardigheid niet ondergraven, 
maar juist versterkt. Volledige werkgelegenheid 
is een essentiële voorwaarde voor sociale recht-
vaardigheid en betaald werk is en blijft de beste 
manier om aan armoede te ontkomen.

ideologisch fundament

Het nieuwe gelijkheidsdenken zou een duide-
lijke ideologische basis moeten hebben: breed 
en uitgesproken in zijn committment. De auteurs 
van een recent rapport van het Institute for 
Public Policy Research (ippr), State of the Nation, 
erkennen dat dankzij Labour de armoede sinds 
1997 is afgenomen. Maar zij stellen ook dat ‘ve-
len vinden dat Labours hervormingsprogramma 
incompleet is en kwetsbaar voor bedreigingen’ 
en dat het bovendien ‘visie ontbeert’.5 Het is een 
oordeel waarin wij ons kunnen vinden.
 Maar wat zou zo’n visie kunnen behelzen? 
Dat vermeldt de ippr-studie niet. Gelukkig heb-
ben we wel iets aan het werk van hervormings-
gerichte sociaal-democraten elders in Europa. 
De Duitse politiek wetenschapper Wolfgang 
Merkel noemt vijf prioriteiten die een postmo-
derne samenleving moet stellen bij het nastre-
ven van sociale rechtvaardigheid:6

1. Armoede moet worden bestreden ¬ niet al-
leen vanuit het oogpunt van economische onge-
lijkheid zelf, maar ook omdat armoede (en dan 
vooral langdurige armoede) een rem vormt op 
de autonomie en het zelfrespect van individuen. 
2. Scholing en opleiding moeten aan de hoogst 
mogelijke kwaliteitseisen voldoen en iedereen 
moet er in gelijke mate gebruik van kunnen 
maken.
3. Iedereen die daartoe in staat en bereid is, moet 
werk kunnen vinden.
4. De verzorgingsstaat moet zijn burgers be-
schermen en in hun waarde laten. 

5. Ongelijkheden in inkomen en vermogen 
moeten worden beperkt als die een nadelige 
invloed hebben op de eerste vier doeleinden of 
als ze de maatschappelijke samenhang dreigen 
te verstoren.

Deze formule legt een goede ideologische basis 
onder het nieuwe gelijkheidsdenken. Hij is een-
voudig en helder. Hij erkent dat in een gediffe-
rentieerde samenleving gelijke kansen voor ie-
dereen van het hoogste belang zijn, zeker in het 
licht van de huidige economische eisen. Hij stelt 
ook duidelijk dat het terugdringen van armoede 
bij kinderen absoluut essentieel is. Hoe meer 
kinderen armoede kennen, hoe groter de kans 
dat alle vijf doelstellingen niet worden gehaald. 
Recent onderzoek wijst uit dat de cognitieve 
ontwikkeling van een kind van 22 maanden een 
nauwkeurige indicatie geeft van het scholings-
niveau van datzelfde kind als het 26 jaar oud is. 
De resultaten werden vergeleken met de sociaal-
economische status van het gezin waaruit het 
kind kwam, en de uitkomst was dat kinderen uit 
arme gezinnen lager scoorden dan kinderen uit 
welgestelde gezinnen.7

 Maar er moeten nog heel wat hindernis-
sen worden genomen voor dit toekomstbeeld 
werkelijkheid is. De sinds de late jaren zeventig 
dramatisch gestegen inkomensverschillen zijn 
niet op korte termijn weg te werken, en ook voor 
de hardnekkige problemen in arme stadswijken 
is een lange adem nodig. Logischerwijs is een 
groot deel van de vooruitgang die sinds 1997 
is geboekt, het effect van ‘het plukken van de 
laaghangende vruchten’. Dankzij het succesvolle 
werkgelegenheidsbeleid van de overheid is er nu 
een krapte op de Britse arbeidsmarkt die gunstig 
is voor de onderhandelingspositie van mensen 
met een lage opleiding. De ware uitdaging ligt 
in het boeken van vooruitgang bij de ‘ echte 
probleemgevallen’, zoals langdurig werklozen, 
gehandicapten en sommige etnische minderhe-
den.
 Bovendien is een aantal structurele ontwik-
kelingen moeilijk tegen te gaan. Een voorbeeld: 
factoren die verschillen tussen inkomens 
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versterken, zoals de koppeling van een hoger 
salaris aan een hogere opleiding, gaan in onze 
kenniseconomie juist een steeds belangrijkere 
rol spelen. Daarmee is één van de drijvende 
krachten achter de toename van de ongelijkheid 
in oecd-landen aangeduid: lager geschoolde 
werknemers zien hun besteedbaar inkomen 
teruglopen en de verschillen in brutosalaris ne-
men sterk toe.8 Onze taak is het aanpakken van 

de oorzaak van die ongelijkheid. Daarvoor is een 
tweesporenbeleid nodig dat zich richt op de ge-
zinnen die het meeste risico lopen en dat toeziet 
op een eerlijke verdeling van zowel de middelen 
voor scholing als het maatschappelijke kapitaal.
 De eerste aanzet voor dit beleid dateert 
uit de jaren negentig. Daarbij ging het onder 
meer om belastingmaatregelen die aan het 
programma van de Amerikaanse Democraten 
waren ontleend. Deze maatregelen hebben in 
het algemeen succes gehad. Maar is een verdere 
uitbouw nog zinvol? Belastingmaatregelen zijn 
ingewikkeld en trekken een zware wissel op de 
infrastructuur van de verzorgingsstaat. En van 
de mensen die er recht op hebben, maakt een 
onverwacht groot aantal er geen gebruik van. 
Verder kun je werkende mensen wel belasting-
voordelen bieden, maar op de lange termijn 
verbetert dat de participatie op de arbeidsmarkt 
niet ¬ in plaats van een uitkering bij werkloos-
heid krijg je nu een uitkering als je werk hebt. 
Veertig tot vijftig pond per week erbij is welkom, 
maar het leven van een gezin verandert er niet 
fundamenteel door.9 Te weinig gezinnen die 

belastingvoordelen genieten, denken dat een 
substantiële verbetering van hun bestaan moge-
lijk is en deze lage verwachtingen worden vaak 
overgedragen op kinderen, wat weer resulteert 
in matige prestaties op school. 

de ‘onderklasse’ bestaat niet

‘Maatschappelijke uitsluiting’ is de term die 
de Britse overheid gebruikt bij haar poging om 
greep te krijgen op het veelkoppige monster van 
de economische achterstelling, vooral onder de 
zwakste groepen in de samenleving. Vanuit de 
hoek van traditioneel links is veel kritiek geko-
men op de term, die een eufemistische bena-
ming zou zijn voor wat eigenlijk ‘armoede’ zou 
moeten heten. Maar dit soort kritiek snijdt geen 
hout. Het begrip ‘maatschappelijke uitsluiting’ 
is niet door New Labour uitgevonden, maar door 
sociologen, die betoogden dat armoede niet de 
enige factor is die het mensen onmogelijk maakt 
om in de maatschappij te participeren. Econo-
misch gebrek is maar één van de verschijnings-
vormen van gecumuleerde achterstelling.
 Het echte nadeel van de term is de beperkte 
toepasbaarheid ervan. Men had met ‘maatschap-
pelijke uitsluiting’ vooral een onderklasse op het 
oog, vijf tot tien procent van de bevolking, die 
de aansluiting met de rest van de maatschappij 
had gemist. Labour baseerde zijn beleid vooral 
op deze gedachte. Recent onderzoek wijst echter 
onmiskenbaar uit dat zo’n onderklasse in Eu-
ropa helemaal niet bestaat, al zou dat in de Ver-
enigde Staten wel eens heel anders kunnen zijn. 
 Eén studie keek naar vier kenmerken van 
maatschappelijke uitsluiting, te weten werk-
loosheid en een lage opleiding, een laag inko-
men (minder dan 60% van het gemiddelde in-
komen), een geringe mate van sociale interactie 
en ten slotte een woning in een gebied dat wordt 
gekenmerkt door hoge misdaadcijfers, van-
dalisme of verval. Nog niet 1% van alle Britten 
voldoet aan al deze voorwaarden.10 De resultaten 
van het onderzoek betekenen natuurlijk niet dat 
het verschijnsel van ‘meervoudig gebrek’ niet 
bestaat, maar wel dat het op geïsoleerde plekken 

Er bestaat geen onoverbrugbare 
tegenstelling tussen de sociaal-
democratische kernwaarden van 
solidariteit en diversiteit. Wel 
moet integratie weer het speerpunt 
worden van ons beleid
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voorkomt, in bepaalde straten en buurten dus. 
Het treft niet een hele ‘klasse’ mensen.
 Andere overwegingen hebben betrekking 
op de dynamiek van armoede en ongelijkheid. 
Lange tijd zagen we armoede als een statische 
toestand. We hadden simpelweg geen gegevens 
over de wijze waarop de levens van mensen door 
de jaren heen veranderden. Dankzij een veelheid 
aan longitudinaal onderzoek is dat nu wel het 
geval. Armoede, zo blijkt, komt in zowel Groot-
Brittannië als in andere geïndustrialiseerde lan-
den veel meer voor dan we denken. Maar voor 
de overgrote meerderheid is armoede een ver-
schijnsel van voorbijgaande aard ¬ de meeste 
mensen zijn maar relatief kort arm.
 Deze feiten leiden tot het inzicht dat we ons 
niet zozeer moeten concentreren op maatschap-
pelijke uitsluiting, maar moeten zoeken naar 
manieren om ervoor te zorgen dat mensen in 
risicogroepen niet tot armoede vervallen. Wel-
licht zijn hiervoor rechtstreekse ingrepen in 
de arbeidsmarkt nodig. Een groot probleem in 
Groot-Brittannië is het draaideureffect. Mensen 
laten de armoede herhaaldelijk achter zich, maar 
steeds voor korte tijd. Daarna vallen ze terug. 
Mensen aan het arbeidsproces laten deelnemen 
is dus niet voldoende. We moeten ervoor zorgen 
dat ze hun baan ook behouden en kans maken 
op promotie.
 Bij de overgang van een industriële samenle-
ving naar een diensten- of kenniseconomie ont-
staat een ongekend aantal beroepen die een hoge 
mate van scholing vereisen. Voor circa twee 
derde van alle banen die in een dienstenecono-
mie ontstaan ¬ de ‘goede banen’ ¬ gaat dat op. 
Maar toch blijft een derde van alle banen routi-
newerk ¬ ‘rotbaantjes’ ¬ voor laaggeschool-
den: caissière in de supermarkt bijvoorbeeld, of 
pompbediende. Mensen in deze beroepen lopen 
vaak het risico hun werk te verliezen, ze worden 
slecht betaald en maken weinig of geen kans om 
hogerop te komen. Dat alles vergroot de kans op 
groeiende inkomensongelijkheid aanzienlijk.
 Actief ingrijpen op de arbeidsmarkt kan een 
deel van de oplossing zijn, maar curieus genoeg 
geldt dat ook voor automatisering. Automati-

sering wordt meestal gezien als een simpel uit-
vloeisel van technische vooruitgang, maar met 
enige politieke sturing zou het fenomeen wel-
licht ook stabiele, goedbetaalde banen kunnen 
opleveren. Uiteraard is de kernvraag niet of een 
economie veel slecht betaalde ‘rotbaantjes’ telt, 
want die zijn onlosmakelijk verbonden met een 
dynamische diensteneconomie, maar of mensen 
de zekerheid hebben dat ze hogerop kunnen ko-

men. Britse en Amerikaanse cijfers lijken uit te 
wijzen dat een gedereguleerde, flexibele arbeids-
markt op zichzelf de mobiliteit niet bevordert. 
Het tegenovergestelde is eerder het geval.11

uitsluiting aan de top

Het beleid van New Labour richt zich op de ar-
men. Hoe staat het met de top? Over armen en 
achtergestelden zijn enorm veel cijfers beschik-
baar, maar we hebben verrassend weinig gege-
vens over mensen in vrije beroepen met een 
hoog inkomen. Over de kleine minderheid van 
de zeer welgestelden weten we nog minder. Toch 
zal duidelijk zijn dat het grote beslag dat rijken 
leggen op de beste huisvesting, gezondheids-
zorg en scholing invloed heeft op de kansen van 
armere groepen.
 Een eerlijker samenleving kan niet alleen 
van onderop worden opgebouwd. De grote 
vraag is hoe een samenleving haar cohesie kan 
bewaren bij alle economische ongelijkheden 

Markt- noch overheidsinstrumen-
ten hebben het laatste woord:  
ze moeten worden gecombineerd 
met elementen die buiten de 
overheid en het bedrijfsleven, in  
de sferen van vrijwilligerswerk en 
wederkerigheid, te vinden zijn
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die een markteconomie met zich meebrengt.12 

Centrum-links maakt zich al een tijdlang zorgen 
over de maatschappelijke versplintering die een 
gevolg is van Thatchers economische beleid en 
de concentratie van welvaart. Het laatste wat 
New Labour wil, is groepen in de samenleving 
van zich vervreemden waarvan het nu voor het 
eerst in zijn geschiedenis steun heeft gekregen. 
Maar anderen zijn er voorstander van om de 
inkomstenbelasting voor mensen met een inko-
men van meer dan 100.000 pond per jaar op te 
trekken naar 50%.
 Is dit de weg die we moeten gaan? Wij vinden 
van niet, uit zowel economische als politieke 
overwegingen. Een dergelijke belastingverho-
ging levert waarschijnlijk 3,5 miljard pond op, 
niet de 5 miljard die de voorstanders voorspel-
len. Bij de totale hoeveelheid geld die de over-
heid uitgeeft, zinkt dat bedrag in het niet. Verder 
zou dit beleid Labour bij de volgende verkiezin-
gen veel stemmen kunnen kosten, juist omdat 
het succes strafbaar lijkt te stellen. Toch moet er 
een samenhangend beleid komen dat zich richt 
op ‘maatschappelijke uitsluiting aan de top’. 
Veel effectiever zou een aanpak zijn die uitgaat 
van de verplichtingen van iedere burger en 
meer nadruk legt op het algemeen belang. Een 
mix van beperkende regels en positieve prik-
kels kan daartoe bijdragen. Zo zouden de vele 
wettelijke mogelijkheden die rijken hebben om 
belastingen te ontwijken, sterk moeten worden 
ingeperkt. Ze kosten de schatkist méér dan het 
verhogen van de bovenste schijf van de inkom-
stenbelasting zou opleveren.
 Voor de 1% topinkomens ¬ en al helemaal 
voor de 0,5% grootverdieners ¬ geldt dat de 
kloof met de rest van de bevolking in Groot-Brit-
tannië groter is dan in andere Europese landen. 
Zeer waarschijnlijk houdt dat verband met het 
agressieve opereren van Brits-Amerikaanse 
bedrijven, aangezien hetzelfde verschijnsel 
sinds het eind van de jaren zeventig in de Ver-
enigde Staten waarneembaar is. In het beperkte 
verband van dit artikel kunnen we daarop niet 
uitvoerig ingaan. Een tegenwicht zou in elk ge-

val kunnen worden geboden door een actievere 
opstelling van aandeelhouders en door andere 
maatregelen die ervoor zorgen dat bedrijven 
meer verantwoordelijkheidsbesef ontwikkelen 
en zich bewuster worden van hun plaats in de 
maatschappij. De fiscus let sinds kort scherper 
op belastingontduiking en –ontwijking, en die 
aanpak heeft enig succes. Dat proces moet voort-
gaan. Ook moeten we de fiscale mogelijkheden 
verruimen voor filantropie, schenkingen aan 
goede doelen en maatschappelijk verantwoord 
ondernemen. Maar er zou ook meer aandacht 
besteed moeten worden aan het belasten van 
kapitaaloverdracht.

(…)

conclusie

In het nieuwe gelijkheidsdenken is een belang-
rijke rol weggelegd voor de overheid. Die moet 
de ongelijkheid in inkomen tegengaan die het 
gevolg is van banengroei op een vrije markt en 
middelen vrijmaken om die ongelijkheid te 
compenseren.De overheid moet ervoor zorgen 
dat ook laagbetaalden aanspraak kunnen maken 
op publieke financiële middelen en voorzienin-
gen; dat die bij een bredere groep terechtkomen 
dan nu het geval is. Een dergelijke sociale in-
vestering is niet alleen rechtvaardig, maar ook 
doelmatig. 
 In vergelijking met de traditionele sociaal-
democratie heeft het nieuwe gelijkheidsdenken 
bij dat alles een scherper oog voor de problemen 
die ontstaan als de overheid tekortschiet. Maar 
het erkent dat ook de markt tekort kan schieten. 
Markt- noch overheidsinstrumenten hebben 
het laatste woord: ze moeten hoe dan ook zorg-
vuldig worden gecombineerd met elementen 
die buiten de overheid en het bedrijfsleven, dat 
wil zeggen in de sferen van vrijwilligerswerk en 
wederkerigheid, te vinden zijn. Er zijn tal van 
manieren om economische gelijkheid te bevor-
deren en aldus ook in de toekomst het nieuwe 
gelijksdenken hoog te houden. 
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Denken over terrorisme,  
rechtsstaat en democratie

Het terroristische kwaad. Diagnose en bestrijding
Uri Rosenthal, Erwin Muller, Arnout Ruitenberg, Boom, Amsterdam 2005 

Crisis in de rechtstaat. Spraakmakende zaken, verborgen processen
Britta Böhler, Arbeiderspers, Amsterdam 2004 

Gevaarlijk veilig. Terreurbestrijding in de democratie
Herman van Gunsteren, Van Gennep, Amsterdam 2004

Het minste kwaad. Politiek en moraal in het tijdperk van het terrorisme
Michael Ignatieff, Cossee, Amsterdam 2004

hans achterhuis

Het is al vaker opgemerkt: vergeleken met andere 
westerse naties vertoont de discussie in Neder-
land over de achtergronden van en de strijd tegen 
terroristisch geweld provincialistische trekken. 
Dat geldt zowel voor het directe politieke debat 
als voor de intellectuele en wetenschappelijke 

bijdragen eraan. De verschillen tussen de reacties 
van politici en opinieleiders op de moord op Van 
Gogh en die op de aanslagen in Londen worden in 
dit verband terecht breed uit gemeten.
 De kop ‘Moord begin heilige oorlog in Ne-
derland’ waarmee de Volkskrant indertijd opende 
gaf de vaderlandse sfeer goed aan. Van Aartsen 
nam zonder enige terughoudendheid het woord 
‘oorlog’ in de mond en Joost Zwagerman mocht 
op de opiniepagina’s een extreme wij-zij tegen-
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stelling tussen Nederlanders en Marokkanen 
oproepen. Beiden werden aanvankelijk nauwe-
lijks weersproken. Dat gebeurde pas later met 
Geert Maks pamflet Gedoemd tot kwetsbaarheid. 
Dit leidde echter vooral tot een niet erg vrucht-
bare en onverkwikkelijke polemiek waarin twee 
kampen vanuit egelstellingen elkaar beschoten. 
De posities lijken sindsdien onwrikbaar, van 
enige flexibiliteit in opvattingen ten gevolge 
van argumenten of veranderde omstandigheden 
lijkt nauwelijks sprake.
 Vergeleken hiermee waren de reacties in 
Engeland zowel gematigder als diverser. Er werd 
geen beschuldigende vinger naar een gehele 
bevolkingsgroep of religie uitgestoken. En in de 
felle discussie over de relatie tussen de aansla-
gen en de Engelse militaire aanwezigheid in Irak 
bleken politici ¬ tot Blair aan toe ¬ op grond 
van argumenten hun meningen deels te kunnen 
herzien.
 Kenmerkend voor de wat bekrompen sfeer 
in de Nederlandse verhoudingen is ook dat een 
aantal spraakmakende buitenlandse publicaties 
die elders tot heftige discussies leidden, nauwe-
lijks tot ons land is doorgedrongen. Ik beperk 
mij tot twee voorbeelden. After the terror is een 
aanstootgevende en prikkelende beschouwing 
van de belangrijke Britse filosoof Ted Honderich 
over de relatie tussen de politiek van het Westen 
en de aanslagen op de Twin Towers en het Penta-
gon. Delen van de linkse beweging in Engeland 
omhelsden Honderichs analyses, anderen wezen 
ze fel af. De discussie breidde zich uit tot Duits-
land, waar J∑rgen Habermas het voor Honderich 
opnam toen diens boek werd geboycot en zijn 
uitgever onder druk werd gezet. Bijna niets van 
deze discussies sijpelde naar ons land door. Dat 
geldt ook voor Terror and Liberalism van de Ame-
rikaanse linkse publicist Paul Berman, dat niet 
alleen in de Verenigde Staten maar ook in Frank-
rijk, waar een vertaling met een provocerend 
voorwoord van Pascal Bruckner verscheen, tot 
veel ophef leidde.
 Een aantal recente publicaties slaagt er helaas 
niet in mijn (voor-)oordeel over de beperkingen 
van de vaderlandse discussies te ontkrachten. 

Het terroristische kwaad van de Leidse hoogleraren 
Uri Rosenthal en Erwin Muller, die evenals de 
derde auteur Arnout Ruitenberg aan het Insti-
tuut voor Veiligheids- en Crisismanagement 
verbonden zijn, wil zowel een diagnose van ‘het 
nieuwe terrorisme’ verschaffen als maatregelen 
ter bestrijding ervan voorstellen. Crisis in de recht-
staat van de advocate Britta Bµhler waarschuwt 
juist voor de bedreiging van de rechtsstaat door 
een al te voortvarende terrorismebestrijding. 
Dezelfde boodschap valt te beluisteren in Gevaar-
lijk veilig van de emeritus hoogleraar ‘politieke 
theorieën’ uit Leiden, Herman van Gunsteren. 
Na deze drie beperkte en eenzijdige analyses die 
vanuit een duidelijk afgebakende egelstelling 
worden geleverd, zijn de brede en genuanceerde 
beschouwingen van Harvard-hoogleraar Mi-
chael Ignatieff in de vertaling van The lesser evil, 
een verademing. Dogmatische posities worden 
door Ignatieff opengebroken en met elkaar in 
gesprek gebracht. Morele en politieke vragen 
rondom de bestrijding van terrorisme worden 
uitgediept. Dit maakt Het minste kwaad tot een 
voorbeeldig boek dat het verdient centraal te 
staan in de vele discussies over terrorisme en de 
democratische rechtsstaat die ons ongetwijfeld 
nog te wachten staan.


Zwart-wit denken

In Het terroristische kwaad, de meest recente 
van de vier genoemde publicaties, wordt al 
regelmatig naar Ignatieffs boek verwezen. Dat 
gebeurt echter op zo’n wijze dat er van een echte 
weergave van en discussie met zijn standpunt 
nauwelijks sprake is. Dit begint al met de titels 
van beide boeken. De Nederlandse veiligheids-
deskundigen kunnen er niet onderuit zich met 
betrekking tot Ignatieffs idee over ‘het minste 
kwaad’ uit te spreken. Volgens hen is het terro-
risme een absoluut, intrinsiek en onvoorwaar-
delijk kwaad dat eerder met alle kracht bestre-
den dan bestudeerd en begrepen moet worden. 
De positie van Ignatieff wordt resoluut afge-
wezen omdat de tragische keuzes die soms in 
de strijd tegen het terrorisme gemaakt moeten 
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worden doodgewoon ‘goed’ zijn in de ogen van 
de auteurs. ‘Als we (…) harde bestrijdingsmid-
delen bestempelen als “het mindere kwaad”, ver-
klaren we daarmee terrorisme tot “het grotere 
kwaad”.’ Het is duidelijk: goed staat tegenover 
kwaad, zwart tegenover wit. Elke suggestie dat 
er grijstinten zijn waardoor er eventueel zelfs 
met terroristen onderhandeld zou kunnen wor-
den, is uit den boze.

 Het minste wat van deze uiteenzetting ge-
zegd kan worden, is dat het een zeer onvolledige 
weergave is van Ignatieffs positie. Op diverse 
plaatsen in zijn boek legt hij de verschillende fa-
cetten van zijn titel uit, maar nergens maakt hij 
de vergelijking die Rosenthal c.s. hem toeschrij-
ven. Integendeel, het grotere kwaad bestaat er 
volgens Ignatieff uit dat de democratie haar 
normen snel en grotendeels opzij schuift in de 
oorlog tegen het terrorisme. Een voorbeeld er-
van was dat na 11 september de Verenigde Staten 
zo’n vijfduizend buitenlanders van moslim- of 
Arabische afkomst oppakten en gevangen zet-
ten. Geen van hen werd uiteindelijk ook maar 
voor enige terroristisch vergrijp aangeklaagd. 
Het grotere kwaad is hier in de vergelijking 
niet het terrorisme, maar de ontsporing van de 
democratie die haar eigen rechtsregels aan haar 
laars lapt. De verwijzing van de Nederlandse au-
teurs, die trouwens geen pagina noemen, slaat 
als een tang op een varken.

 In hun volstrekte zwart-wit denken hadden 
ze juist op dit punt het nodige van Ignatieff kun-
nen leren. Deze verwijst in zijn verdediging van 
het minste kwaad naar een lange literaire en fi-
losofische traditie waarin met name Machiavelli 
een belangrijke rol speelt. De Florentijnse staats-
man en denker verwoordde scherp dat bij po-
litieke keuzes de moraal soms opzij geschoven 
moet worden. Hij schokte zijn tijdgenoten en la-
tere lezers door bij zijn bespreking hiervan geen 
blad voor de mond te nemen. Moreel dubieuze 
daden worden niet plotseling inherent goed om-
dat we er in de politiek niet aan ontkomen. Ze 
blijven ‘kwaad’ heten, al moet de staatsman niet 
aarzelen ze uit te voeren.
 Ignatieff neemt dit idee over als het om de 
strijd van de democratische rechtsstaat tegen 
het terrorisme gaat. Wanneer rechten moeten 
worden opgeschort of aangetast, moeten we 
ons, juist als het noodzakelijk lijkt, ervan bewust 
blijven dat het hier om een kwaad gaat. Alleen 
dan kunnen we ons ertegen behoeden om af te 
glijden in de richting van een dictatuur, alleen 
dan kunnen we waarborgen inbouwen om de 
opheffing van democratische spelregels steeds 
tijdelijk te laten zijn en er per geval verantwoor-
ding over te laten afleggen. Goed en kwaad staan 
bij Ignatieff niet zo helder tegenover elkaar als 
bij Rosenthal c.s. Niet alle kwaad komt uit boze 
opzet voort. ‘Sommige van de ergste dingen die 
mensen worden aangedaan, gebeuren met de 
beste bedoelingen. Het kwaad dat kenmerkend 
is voor democratieën is meestal het gevolg van 
de blindheid waarmee goede bedoelingen ge-
paard gaan.’ Deze laatste zin kunnen de Leidse 
veiligheidsdeskundigen zich direct aantrekken. 
De manier waarop zij de hele samenleving ¬ 
van individuele burgers tot bedrijven, gemeen-
tes, provincies en ministeries ¬ willen betrek-
ken bij de strijd tegen het terrorisme, getuigt 
ongetwijfeld van goede bedoelingen. Maar 
ze stelt het overleven en de veiligheid helaas 
verre boven het goede leven en de democratie. 
Ignatieff acht dit laatste een kwaad en wil het zo 
gering mogelijk laten zijn en zo kort mogelijk 
laten duren.
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 Ook andere verwijzingen van Rosenthal, 
Muller en Ruitenberg naar Ignatieff zijn op-
pervlakkig en onvolledig. Ze hebben bijvoor-
beeld gelijk dat zelfs hij preventieve militaire 
acties, ook als die op het grondgebied van een 
andere staat plaatsvinden, goedkeurt. Maar ze 
verzwijgen dat ‘het geringere kwaad’ van een 
preventieve oorlog volgens Ignatieff aan ‘strenge 
voorwaarden’ moet voldoen en ze nemen zelf 
geen enkele van de door hem genoemde harde 
voorwaarden over. ‘Goede bedoelingen’ zijn voor 
hen kennelijk ook hier voldoende.
 Met een wetenschappelijke discussie hebben 
de verwijzingen van de Nederlandse auteurs 
dan ook weinig te maken. Ze citeren onduidelijk 
en onvolledig en alleen wanneer het in hun 
kraam te pas lijkt te komen. De kwaad-goed 
tegenstelling verblindt de auteurs zelfs zoda-
nig dat ze zichzelf herhaaldelijk tegenspreken. 
Enerzijds beweren ze dat terroristisch geweld 
volstrekt willekeurig is en geen enkele ratio 
kent. Anderzijds geven ze naar aanleiding van 
de aanslagen in Madrid met zo veel woorden toe 
dat het ingaan op de eisen van de terroristen om 
de militairen uit Irak terug te trekken, de kans 
op aanslagen elders vergroot en dat de timing 
van de aanslagen vlak voor de verkiezingen uit-
stekend was.

 Desondanks leidt bij hen de betiteling van elk 
terrorisme als een onvoorwaardelijk kwaad tot 
een even onvoorwaardelijke verwerping van elk 
contact ermee. Dat lijkt me op den duur een on-
houdbaar uitgangspunt. Zelfs uit de Verenigde 
Staten komen er steeds meer geluiden die een 
opening naar het terrorisme willen maken. In 
het weekend dat ik dit artikel schreef, gaven 
zowel nrc Handelsblad als de Volkskrant (17-09-

2005) dit soort signalen af. Ould Mohamedan, 
verbonden aan het ‘Program on Humanitarian 
Policy and Conflict Research’ van Harvard, stelde 
dat de vs er niet omheen konden ‘met Al Qaeda 
te gaan praten’. Uit zijn analyse van de officiële 
verklaringen van Al Qaeda blijkt dat deze orga-
nisatie wel degelijk rationele doelen en eisen 
stelt en dat ze haar acties verplaatst of verandert 
als hieraan tegemoet lijkt te worden gekomen. 
En niemand minder dan Francis Fukuyama stelt 
in een interview dat moslimradicalen de kans 
moeten krijgen om verantwoordelijkheid voor 
reguliere politiek en bestuur te aanvaarden. Fu-
kuyama noemt Hezbollah in Libanon en Hamas 
in Gaza, maar er lijkt inderdaad geen enkele 
reden om (onderdelen van) Al Qaeda uit te slui-
ten. Wordt terrorisme daarom plotseling geen 
kwaad meer, zoals Rosenthal c.s. vrezen? Dat 
lijkt me onzin. In de politiek moet je echter altijd 
open blijven staan voor de mogelijkheid dat 
er met ‘kwaden’ een compromis moet worden 
gesloten. In Het terroristische kwaad, dat in dit op-
zicht eerder een strijdschrift en pamflet dan een 
wetenschappelijke analyse is, lijkt dit nimmer 
aan de orde te kunnen komen.


Extreem wantrouwen

Wordt Ignatieff door de Leidse veiligheidsdes-
kundigen diverse malen geciteerd, naar Crisis in 
de rechtstaat van Bµhler, die als een vrouw van de 
grote woorden wordt neergezet, wordt één keer 
verwezen. Volgens hen is er van een crisis geen 
sprake. De rechtsstaat kan best een stootje heb-
ben en als je naar de feiten kijkt, blijkt het alle-
maal nogal mee te vallen. Gedeeltelijk ben ik dat 
met hen eens. Hoe gek het ook klinken mag, de 
verschillende casussen die Bµhler aanvoert ter 
ondersteuning van haar stelling dat de rechts-
staat in crisis is, laten soms juist zien hoe ro-
buust onze rechtsstaat is. Daarnaast toont Bµhler 
echter ook aan dat er met name in de nieuwe 
wetgeving over samenspanning wel degelijk 
een inherente ondermijning van het vrije woord 
als fundament van de rechtsstaat besloten ligt. 
Het is weer tekenend dat Rosenthal c.s. nergens 
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Goed en kwaad staan bij Ignatieff 
niet zo helder tegenover elkaar als 
bij Rosenthal c.s. Niet alle kwaad 
komt uit boze opzet voort
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inhoudelijk op deze positie van Bµhler ingaan en 
deze slechts vanuit hun egelstelling als absoluut 
verwerpelijk afschilderen.
 Eerst een kort woord over de casussen. Na 
een historische schets over het ontstaan van de 
Nederlandse rechtsstaat, bestaat het leeuwen-
deel van Crisis in de rechtstaat uit een uitgebreide 
weergave van een aantal casussen waar het 
advocatenkantoor van Bµhler meestal direct bij 
betrokken was. Natuurlijk komen hieruit een 
aantal onverkwikkelijke aspecten naar voren: de 
zaken van Zorreguieta en van prinses Margarita 
laten bijvoorbeeld zien hoe het koningshuis 
soms bepaalde rechten en regels lichtvaardig 
terzijde schuift. Uiteindelijk geeft Bµhler echter 
zelf toe dat erin deze affaires ‘niet echt iets vrese-
lijks gebeurd is’. 
 Datzelfde geldt voor het verslag van het pro-
ces tegen Volkert van der G. Bµhler is het hier 
grotendeels eens met het oordeel van hoogleraar 
strafrecht Ybo Buruma dat de manier waarop dit 
proces gevoerd werd ‘een sieraad voor de rechts-
staat’ mag worden genoemd. Waarom kan zij 
het dan toch tegelijkertijd beschouwen als een 
belangrijk voorbeeld van de crisis in de rechts-
staat? Dat lukt haar alleen door naar meningen 
van politici, journalisten en anderen te verwij-
zen die vonden dat Volkert van der G. levenslang 
moest krijgen of dat hij op sommige punten 
geen aanspraak kon maken op bescherming 
door de rechtsstaat. Dit soort redeneringen acht 
Bµhler ‘in een rechtsstaat onaanvaardbaar’. Als 
die redeneringen door de rechters in het proces 
zouden zijn gehanteerd, ben ik het volledig 
met haar eens. Maar woorden en uitspraken, 
hoe abject je die ook mag vinden, zijn in een 
rechtsstaat juist vrij. Het feit dat ze openlijk 
uitgesproken en becommentarieerd werden en 
dat ze de procesgang niet ernstig beïnvloedden, 
wijst eerder op de kracht dan op een crisis van de 
rechtsstaat.
 Loopt deze dan helemaal geen gevaar? De 
nauwkeurige analyse die Bµhler geeft van de 
nieuwe terrorismewetgeving laat zien dat dit 
wel degelijk het geval is. Juist de vrijheid van 
meningsuiting als een klassiek grondrecht staat 

hier op het spel. Om een oud en beroemd voor-
beeld van John Stuart Mill aan te halen: burgers 
moeten vrij zijn om over de voors en tegens van 
tirannenmoord te debatteren. Het beramen van 
plannen om een concrete tiran uit de weg te rui-
men, kan echter niet worden toegestaan. Welnu, 
de nieuwe wetgeving lijkt ook de eerste vrijheid 
te kunnen treffen. Meningen en opvattingen die 
het terrorisme zouden kunnen ondersteunen, 

worden strafbaar gesteld. Wel blijft de vraag hoe 
dit soort wetgeving concreet zal uitpakken. Zal 
het toch meevallen, zoals in de meeste concrete 
casussen die Bµhler bespreekt, of dreigt er in-
derdaad een crisis in de rechtsstaat? Overspeelt 
Bµhler haar hand niet door ¬ zoals Rosenthal, 
Muller en Ruitenberg stellen ¬ te snel en te ge-
makkelijk grote woorden te hanteren?
 In haar voorwoord maakt Bµhler een duide-
lijke keuze die haar visie weergeeft en haar ma-
teriaal ordent: ‘De cruciale vraag luidt uiteinde-
lijk niet hoe wij de samenleving in de rechtsstaat 
veiliger kunnen maken, maar of de ongereflec-
teerde roep om meer veiligheid niet ten koste 
gaat van (…) de rechtsstaat.’ Dit parti-pris is ont-
hullend, zeker als we dit naast het uitgangspunt 
zetten dat Ignatieff in zijn voorwoord weergeeft. 
Die stelt dat in de strijd tegen terreur een demo-
cratie soms gewelddadige en ondemocratische 
middelen moet gebruiken. Zijn hoofdvraag luidt 
dan: ‘hoe kan een democratie naar deze mid-
delen grijpen zonder de waarden waarvoor ze 
staat, te vernietigen?’
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Aan de Romeinen ontleent 
Van Gunsteren de idee van de 
noodzaak van een tijdelijke 
dictatuur in een uitzonderings-
situatie. Hij erkent dat deze in de 
actuele strijd tegen het terrorisme 
misschien ook nodig is
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 Over deze ‘hoe-vraag’ gaat Ignatieffs onder-
zoek. Bµhler interesseert zich er uitdrukkelijk 
niet voor. Eigenlijk weet zij het antwoord erop 
al van te voren. Alleen al het serieus stellen van 
de vraag is voor haar in zekere zin een bedrei-
ging van de rechtsstaat. Het open onderzoek 
van Ignatieff verschilt aldus hemelsbreed van 
de vooringenomen wijze waarop Bµhler haar 
materialen ordent ter ondersteuning van haar 
uitgangspunt. Ook zij verschanst zich zo in een 
egelstelling van waaruit geen openheid voor an-
dere opvattingen mogelijk lijkt.
 Met een fraai beeld van Tsjalling Swierstra 
zou ik deze stelling als ‘het afweerparadigma’ 
willen omschrijven. In een verrassend pre-
advies voor de Nederlandse Vereniging voor 
Bio-ethiek getiteld Slachtoffer of burger? ¬ dat 
een bredere verspreiding verdient ¬ betoogt 
Swierstra dat juristen en ethici sinds de jaren 
zestig en zeventig van de vorige eeuw er vooral 
op gericht waren de patiënt op allerlei manie-
ren tegen de macht van de medici te bescher-
men. De patiënt werd steeds als een potentieel 
afhankelijk slachtoffer beschouwd, niet als een 
mondig en robuust burger die verantwoor-
delijkheid kan nemen. Swierstra’s essay gaat 
vooral over het gebruik van lichaamsmateriaal 
ten behoeve van genomics-onderzoek, maar 
het lijkt op veel meer terreinen, waaronder dat 
van de relatie tussen veiligheid en de democra-
tische rechtsstaat, van toepassing. Trouwens, 
Bµhler behandelt expliciet het gebruik van 
lichaamsmateriaal en het opslaan van het dna-
profiel ten behoeve van justitieel onderzoek. 
Omdat zulke praktijken de privacygrondrech-
ten schenden, lijkt zij ze volstrekt af te wijzen. 
Direct daarna (p.173) formuleert zij haar basis-
visie die overeenkomt met het door Swierstra 
geschetste afweerparadigma ‘dat wantrouwen 
tegen de overheid het uitgangspunt vormt van 
iedere rechtsstaat’. 
 Dit extreem liberale standpunt botst met een 
meer republikeinse visie zoals die onder andere 
door Machiavelli en Arendt is verwoord. Er is 
niets mis met wantrouwen maar daarnaast, zo 
wordt hier benadrukt, participeren burgers ook 

actief in de staat die zij vormgeven en waarvoor 
zij gezamenlijk de verantwoordelijkheid aan-
vaarden.


Niets dan democratie

Ook Van Gunsteren wordt via een verwijzing 
naar zijn boek Gevaarlijk veilig door Rosenthal, 
Muller en Ruitenberg als een ‘man van grote 
woorden’ afgedaan. Op zijn stellingen wordt 
net als op die van Bµhler niet ingegaan, zijn 
politiek-filosofische analyses die wijzen op het 
gevaar van het afglijden van de rechtsstaat in de 
richting van een dictatuur worden niet bespro-
ken en dus ook niet weerlegd. Misschien vinden 
de Leidse veiligheidsdeskundigen dit ook niet 
nodig. Want ik maak mij sterk dat zij naar Van 
Gunsteren verwijzen als zij het hebben over 
‘een prominente wetenschapper, die zich volop 
mengt in het publieke debat over terrorismebe-
strijding’ en daarbij blijmoedig toegeeft ‘dat hij 
niets van het terrorisme en terroristische risico’s 
afweet’. Met zo’n ondeskundig iemand ver-
waardigen de drie leden van het Instituut voor 
Veiligheids- en Crisismanagement zich niet in 
debat te gaan.
 Pikant detail is dat Van Gunsteren zelf dit de-
bat wel opzoekt. De beschouwingen in zijn essay 
worden onderbroken door een aantal interviews 
met veiligheidsexperts en andere deskundigen. 
Aan het eind van het gesprek met Rosenthal 
merkt die op dat we in de eenentwintigste 
eeuw leven vanuit de oude opvattingen van de 
twintigste. Van Gunsteren daarentegen houdt 
eraan vast dat ‘we niks anders hebben dan de 
democratische traditie’. Die gaat nog veel verder 
terug, naar het klassieke Athene, de Romeinse 
republiek en het Florence van Machiavelli.
 Aan de Romeinen ontleent Van Gunsteren 
de idee van de noodzaak van een tijdelijke dicta-
tuur in een uitzonderingssituatie. Hij erkent 
dat deze in de actuele strijd tegen het terrorisme 
misschien ook nodig is. Maar net als Ignatieff 
stelt hij dat als een democratie bij tijd en wijle 
dictatoriale bevoegdheden nodig heeft, de uit-
voering ervan niet alleen beperkt in de tijd moet 
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zijn maar ook ingekaderd dient te worden door 
wetten. Rosenthal echter aarzelt niet om in de 
nieuwe uitzonderingssituatie van het wereld-
wijde terrorisme, belangrijke delen uit het ‘oude’ 
politieke denken af te schrijven.
 Waar dat volgens Van Gunsteren toe zou kun-
nen leiden, kan ik misschien het beste verduide-
lijken met een persoonlijke anekdote. Ruim tien 
jaar geleden maakten Van Gunsteren en ik deel 
uit van een brede groep deskundigen die door 
het Ministerie van Landbouw een dag bij elkaar 
waren gebracht om onder leiding van Joop van 
Tijn, de legendarische hoofdredacteur van Vrij 
Nederland, over het milieuprobleem te discus-
siëren. Als politiek-filosofen waren wij buiten-
beentjes in het gezelschap van wetenschappers 
en activisten die allen op het milieuprobleem 
betrokken waren. In de loop van de discussie 
kwam het idee naar voren dat het in een demo-
cratie nooit echt zou lukken de noodzakelijke 
maatregelen voor duurzaamheid en natuurbe-
houd te realiseren. Joop van Tijn verwees toen 
naar het Romeinse gebruik van een dictatuur 
van zes maanden om in een noodsituatie door-
tastend te kunnen optreden. Moesten we niet 
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ook zo’n milieudictatuur instellen? Het voorstel 
werd enthousiast omhelsd en besproken. Was 
een half jaar echter niet erg kort om resultaat te 
boeken? De dictatuur werd, mede door de ma-
licieuze interventies van Van Tijn al snel flink 
verlengd.
 Van Gunsteren en ik zaten elkaar bij deze 
exercitie verbijsterd aan te kijken. Hier werd 
door een aantal zeer goedwillende democratisch 
gezinde denkers in naam van een hoger doel de 
democratische rechtsstaat om zeep geholpen. 
Welnu, als dit al zo gemakkelijk in naam van het 
milieu kan gebeuren, zal het tegenwoordig veel 
hoger aangeslagen doel van veiligheid ook zeker 
de weg naar een dictatuur kunnen plaveien. Net 
als Ignatieff is Van Gunsteren doordrongen van 
het gevaar dat goede bedoelingen met zich mee-
brengen. Wat men hem kan verwijten is niet dat 
hij niets van terrorisme weet, maar wel dat zijn 
concrete voorbeelden van het afglijden naar een 
dictatuur wat losjes bij elkaar zijn gesprokkeld 
en daarom niet erg overtuigen. Zijn waarschu-
wing boet hierdoor duidelijk aan kracht in en de 
openheid voor andere benaderingen wordt, on-
danks de interviews, niet overtuigend ingevuld.
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 boeken

Over de auteur  Dorette Corbey is lid van het Europees 
Parlement voor de PvdA

Europa moet klare wijn 
schenken 
De Europese onmacht. Scènes uit de achterkamers
Ben van der Velden, Meulenhoff, Amsterdam 2005

dorette corbey

De Europese Unie heeft het moeilijker dan 
ooit. Onbegrepen door de burgers die ze dient 
en ronduit afgewezen door de Nederlandse en 
Franse nee-stemmers bij de referenda over de 
Grondwet. Het wantrouwen jegens Europa is 
groot. Wat doen ze daar allemaal in Brussel? 
Ben van der Velden, tot 2004 correspondent van 
nrc Handelsblad in Brussel heeft off the record 
gesprekken gevoerd met talloze politici en re-
geringsleiders. Dat leverde bijna driehonderd 
pagina’s met anekdotes op over de onmacht van 
Europa’s meest vooraanstaande politici. 
 En, wat doen ze in Brussel? Vooral eten. 
Ontbijten, lunchen, dineren. Ribstuk lam, gei-
tenkaas, gegratineerde aardappeltjes, carpaccio 
van tonijn, pasta met truffels, kalfszwezerik met 
een goede wijn erbij. Veel en vaak eten, maar 
de politici die aan de lijn doen (Joschka Fischer, 
de Duitse minister van buitenlandse zaken) of 
die fit willen zijn voor een ontmoeting met de 
Amerikaanse president (de Italiaanse premier 
Berlusconi) beperken zich tot een blaadje sla, 
een paar worteltjes en een slokje witte wijn. 
 De Europese onmacht moet vooral blijken uit 
de vele anekdotes die Van der Velden optekent. 
Regeringsleiders en andere Europese hoofdrol-

spelers hebben zo hun onhebbelijkheden. Ber-
lusconi is excentriek, Joschka Fischer is arrogant 
en gaapt zonder zijn hand voor zijn mond te 
houden. De vorige Duitse bondskanselier Hel-
mut Kohl onderscheidde zich als dominerende 
bullebak die ook heel gevoelig en onbeholpen 
kon zijn. Jacques Chirac, de Franse president, 
hangt graag de charmeur uit, maar trapt kleine 
landen regelmatig op de tenen. Wim Kok toonde 
zich soms chagrijnig (wel met reden) en wilde 
graag tot verlosser van Europa worden uitgeroe-
pen. Frits Bolkestein gedroeg zich als Eurocom-
missaris soms onhoffelijk, was zuur en binnen 
de Commissie ook wel eenzaam. 
 Sommigen zijn ronduit niet toegerust voor 
de taak die op hun schouders is gelegd. Romano 
Prodi, de vorige voorzitter van de Europese Com-
missie bijvoorbeeld, gedroeg zich clownesk, 
beheerste geen buitenlandse talen, was niet te 
verstaan of te volgen (ook niet door Italiaans-
sprekenden) en was alleen maar bezig zijn 
terugkeer naar de Italiaanse politiek voor te 
bereiden. Regeringsleiders hadden geen hoge 
dunk van Prodi, maar omgekeerd gold hetzelfde. 
Zo zei Prodi over Chirac: ‘Je kunt met Chirac 
nergens over praten of hij begint over landbouw. 
Of je het nu over paarden of over vrouwen hebt, 
Chirac begint over landbouw.’ (p.60)
 De Europese onmacht schetst een beeld van 
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tafelende regeringsleiders, opvliegerige karak-
ters en kortzichtige beslissingen. Voor de lezer 
is het niet altijd gemakkelijk om ¬ tussen alle 
smakelijke anekdotes ¬ een rode draad te zien. 
Ik doe toch een poging om het Europa dat Van 
der Velden schetst weer te geven in een aantal 
kernpunten: 

1. Er is geen politieke eenheid in Europa. Europa kon 
geen eenduidig standpunt innemen over de 
oorlog in Irak, de monetaire eenwording leidde 
niet tot een politieke eenwording of een econo-
mische regering. 

2. Regeringsleiders behartigen vooral nationale be-
langen. Grote belangen, kleine belangen, ze zijn 
voortdurend aanwezig. Regeringsleiders zijn 
niet tot politieke eenheid in staat ¬ en willen 
dat ook niet. Ze voelen zich ver verheven boven 
de technocraten van de Europese Commissie. 

3. De Europese Commissie staat in zeer laag aanzien. 
Het boek begint met de beschrijvingen van het 
klunzige gedrag van ex-voorzitter Prodi. Van der 
Velden noteert een totaal gebrek aan eenheid en 
coµrdinatie (terwijl besluiten juist door de Com-
missie als geheel genomen moeten worden). 
Commissarissen onderling voelen geen enkele 
sympathie voor elkaar. De regeringsleiders zien 
de Commissie als een soort overbetaald secreta-
riaat van de Unie, als een uitvoerend orgaan van 
henzelf, niet als een instelling met een eigen rol 
en verantwoordelijkheid. Of, in de woorden van 
de Poolse president Kwasniewski: ‘De Europese 
Commissie is (…) goed voor het beheer van de 
markt van tomaten en aardappelen, maar niet 
van de Europese identiteit, dat niet.’ (p.70)

4. Het Europees Parlement doet zich belangrijker voor 
dan het is. Parlementariërs houden zich overma-
tig bezig met zaken waarover ze niets te zeggen 
hebben, zoals buitenlands beleid of defensie. 
Ze hebben ook moeite met hun rol. Directeur-
generaal Br∑ner van het bureau voor fraudebe-
strijding Olaf is niet blij met de wijze waarop het 
Europarlement aandacht besteedt aan fraude: 

‘In de Europese lidstaten respecteert iedereen de 
regels. Maar het Europees Parlement gedraagt 
zich alsof het uit ruim zeshonderd officieren van 
justitie en rechters bestaat.’ (p.232). Van der Vel-
den merkt op dat het Parlement zelf ook wel wat 
te verwijten valt als het gaat om de declaratie van 
onkosten en de omgang met kritische pers. 

5. De burger wordt belazerd. Van der Velden citeert 
voormalig Eurocommissaris van handel Pascal 
Lamy, die de houding van de Europese grondleg-
gers als volgt beschrijft: ‘De mensen waren niet 
klaar om in te stemmen met integratie. Daarom 
moest je verdergaan zonder hun te vertellen wat 
er gebeurde.’ (p.179)

6. De interne markt dendert voort. Onder het mom 
van de interne markt worden alle Europese ro-
kers bestookt met boodschappen, in hetzelfde 
formaat en in dezelfde kleurstelling, dat roken 
dodelijk is. De Europese Commissie houdt zich 
volgens Frits Bolkestein met veel zaken bezig 
die eigenlijk door de lidstaten moeten worden 
afgehandeld, zoals bestrijding van doping in de 
sport, maar dat is niet gemakkelijk te verande-
ren: ‘Er is een dynamiek waaraan moeilijk te ont-
snappen valt, de interne markt stuurt zichzelf.’ 
(p. 170)

7. Europa is eigenlijk een vrijhandelszone. Al het 
geklungel en het gebrek aan politieke eenheid 
overziend, concludeert Van der Velden dat Eu-
ropa eigenlijk niet meer is dan een vrijhandels-
zone. Samenwerking in Europa gaat best goed 
¬ zolang de politieke instellingen zich er maar 
niet mee bemoeien.

Wat moeten we hiermee? Van der Veldens ob-
servaties zijn wel herkenbaar. Maar er is geen 
reden om ze als de hoogste (of hoge) waarheid 
te presenteren. Dat Europa een vrijhandelszone 
is, kun je niet concluderen op basis van enkele 
anekdotes over onmacht van regeringsleiders 
en andere politici. Er zijn ook andere verhalen te 
vertellen over Europa. Over samenwerking die 
wel lukte. Over nationale belangen die een Eu-
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ropees compromis vonden. Over welvaart, over 
politieke stabiliteit, over de uitbreiding van de 
eu tot vijfentwintig landen, over onderlinge so-
lidariteit, over effectieve milieuregels. Dan blijkt 
wel dat Europa meer is dan een vrijhandelszone.
 Een conclusie die zich opdringt na het lezen 
van Europese onmacht is dat Van der Velden Eu-
ropa beoordeelt met een droom als maatstaf: een 
droom van eenheid en onderlinge verbonden-
heid die tegenstellingen doet verdwijnen. Die 
droom wordt door een groot aantal Europeanen 
niet gedeeld en hij heeft met de Europese rea-
liteit weinig te maken. Er is niets mis mee dat 
regeringsleiders opkomen voor nationale belan-
gen. Intussen wordt diezelfde droom verwoord 

in de verdragteksten en in de ontwerp-Grond-
wet. Hij vormt het ideaal dat Van der Velden 
kritisch tegen het licht houdt. Hoofdschuddend 
zal de lezer Europa afwijzen als een hopeloze 
mislukking: het is niet wat het pretendeert te 
zijn.
 Om het draagvlak voor Europese samenwer-
king te versterken en te behouden moet Europa 
eerst en vooral klare wijn schenken. Politici 
moeten duidelijk zijn over wat Europa wel en 
wat het niet is. Over wat wel en wat niet ver-
wacht kan worden van Europese samenwerking. 
Wat de ontwerp-Grondwet betreft: dat was géén 
klare wijn. Dat maakt het boek van Van der Vel-
den haarfijn duidelijk. 
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Linkse maten?



Linkse samenwerking. Al tientallen jaren bor-
relt dit thema om de zoveel tijd op, ook nu weer. 
De verenigde oppositie van PvdA, GroenLinks 
en sp tegen Balkenende prikkelt de fantasie en 
de gunstige peilingen poken de illusie verder 
op: 76 zetels, dus het kan! Nee, het kan niet. Het 
moet ook niet.
 Die virtuele meerderheid zal er in de praktijk 
nooit blijken te zijn. Bij geen enkele na-oorlogse 
verkiezing heeft links ooit een meerderheid 
verworven. Zelfs voor het legendarische kabinet-
Den Uyl was confessionele (gedoog-)steun no-
dig, weet u nog? Zeker, de tijden zijn veranderd, 
ook electoraal. Het stemgedrag is onvoorspel-
baarder geworden, dus wie weet. Maar dan stel 
ik de volgende vraag: betekent ‘links’ tegenwoor-
dig nog hetzelfde als in de roemruchte seventies? 
Zijn GroenLinks, sp en PvdA het wel voldoende 
met elkaar eens om een stabiele coalitie te kun-
nen smeden?
 Mijn antwoord is: nee. Anderen bekritiseren 
is makkelijker dan zelf zaken moeten oplossen. 
De gezamenlijke oppositie van de drie partijen 
verdoezelt de onderlinge tegenstellingen. En 
die zijn fundamenteel. Oké, ten aanzien van 
een ‘klassiek-links’ thema als inkomenspolitiek 
zou samenwerken nog kunnen, zeker nu Femke 
Halsema hierin een draai lijkt te maken (lees de 
interessante nota Vrijheid eerlijk delen).
 Maar de echte kloof ligt elders, namelijk bij 
dé sociale kwestie bij uitstek: de multiculturele 
samenleving. Als het gaat om de vaak gespannen 
omgang tussen allochtonen en autochtonen, 
wat is dan precies ‘links’? Is het dan links om, zo-
als GroenLinks onder aanvoering van Halsema 
doet, wel te klagen over de recente verharding 
van het politieke klimaat, maar te zwijgen over 
de oorzaken daarvan? Is het dan links om vrouw- 
en homo-onvriendelijke tendensen binnen de 
moslimgemeenschap te blijven bagatelliseren? 

 Anno 2005 komt links er niet meer mee weg 
om de falende integratie en hoge criminaliteit 
van sommige groepen allochtonen weg te wim-
pelen en mensen die dat aan de kaak stellen te 
verwijten dat ze de verkeerde krant lezen. Een 
morele ‘schone-handen-politiek’ voldoet mis-
schien in de oppositie, maar niet meer op het 
moment dat je zelf in het kabinet zit. Met poli-
tiek-correcte mantra’s los je geen problemen op.
 Misschien komt het door het grote aantal lo-
kale PvdA’ers dat in de steden aan het roer staat, 
maar feit is dat de PvdA zich ¬ zij het aarzelend 
¬ voegt naar de tijdgeest. In dit tijdschrift en 
op tal van andere plaatsen in de PvdA zijn in-
middels tal van voorstellen in bespreking die 
in het GroenLinks van Halsema als zijnde ‘stig-
matiserend’ naar de prullenbak zouden worden 
verwezen. En binnen het gedroomde linkse een-
heidsfront idem dito: ook daar zal GroenLinks 
de PvdA bij voortduring en op hoge toon tot de 
orde roepen. Van de linkse drie is de PvdA nu 
eenmaal de minst linkse. De partij zal dus in de 
ogen van de andere twee nooit ver genoeg willen 
(uitgelegd als ‘durven’) gaan. 
 De PvdA die zich door sp en GroenLinks de 
maat laat nemen? Nee bedankt! In mijn ogen 
is er niets mis met een PvdA die een progres-
sieve middenpartij wil zijn en zich nadrukkelijk 
wenst te scharen bij het ¬ om met Den Uyl te 
spreken ¬ ‘zondig ras der reformisten’.

jan-jaap van den berg
Secretaris van het Centrum voor Lokaal Bestuur
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Tromps ongelijk
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Bart Tromp moet niets van directe democratie 
hebben. Ook niet binnen de PvdA. In s&d 2005/9 
noemt hij het rechtstreeks kiezen van lijsttrekkers 
het ‘domste organisatorische besluit dat de PvdA 
ooit heeft genomen’. Dat kan ik als initiator van die 
ledenraadplegingen natuurlijk niet op me laten zit-
ten. Dat wil niet zeggen dat ik een deel van zijn zor-
gen over directe democratie niet deel. Maar Tromp 
slaat door, idealiseert het verleden, kent het heden 
niet en eindigt met de vileine stelling dat het ‘de-
mocratisch leninisme’ is ingevoerd in de partij.
 Eerst iets over het verleden. Wim Kok werd door 
Den Uyl aangewezen en Ad Melkert door Wim Kok. 
Vergeleken hiermee is de pauskeuze in het Vati-
caan een toonbeeld van een democratisch proces, 
schreef Rudy Andeweg eens. Het partijcongres 
bevestigde de keuze van de uittredende politiek 
leider weliswaar, maar kon niet veel anders dan ap-
plaudisseren. Formeel verliep dit proces volgens de 
regels van de partijdemocratie, maar al bij de over-
gang van Kok naar Melkert in augustus 2001 schreef 
ik in het ledenblad van de PvdA dat een volgende 
keer de leden van de partij er op een of andere ma-
nier meer bij betrokken zouden moeten worden.
 Die gelegenheid kwam nog geen jaar later, toen 
na het verkiezingsdebacle een nieuwe fractievoor-
zitter moest worden aangewezen. Toen is de le-
denraadpleging geïntroduceerd, die — nadat het 
eerste kabinet-Balkenende was gevallen — werd 
omgezet in een ledenraadpleging voor de nieuwe 
lijsttrekker. Tromp erkent dat dat proces bijdroeg 
aan het herstel van het moreel in de partij, maar 
noemt het desalniettemin paniekvoetbal. Dat was 
het allerminst. Mijn column van een jaar eerder 
duidde daar al op. Het was wel het ijzer smeden 
toen het heet was.
 Ledenraadplegingen voor lijsttrekkers door-
breken de coöptatie door de partijtop. Lijsttrek-
kersverkiezingen zijn geen wondermiddel, wel een 

bijdrage aan meer invloed van onderop. Dergelijke 
ledenraadplegingen moeten wel zijn ingebed in 
een systeem van checks and balances in de partij. 
We moeten geen dictators kiezen voor vier jaar. 
Vandaar dat is vastgelegd dat door de leden aan-
gewezen lijsttrekkers invloed moeten kunnen 
uitoefenen op het verkiezingsprogramma en de 
kandidatenlijst, maar dat het definitieve besluit 
altijd wordt genomen door de ledenvergadering of 
het congres. Dat was altijd al zo en is nu nog eens 
extra verankerd in de regels. Als een lijsttrekker 
een onoverkomelijk bezwaar heeft tegen een on-
derdeel van het door het congres vastgestelde pro-
gramma, moet hij of zij een voorbehoud maken. 
De vaststelling van het programma moet daarom 
ook altijd voorafgaan aan de vaststelling van de 
kandidatenlijst. Want het congres moet de uitslag 
van de ledenraadpleging nog altijd bekrachtigen 
(al kan het er alleen met tweederde meerderheid 
van afwijken). Is daarom de strijd een paskwil, zo-
als Tromp wil? Nee. Want de strijd om het lijsttrek-
kerschap wordt bepaald door de vraag wie de le-
den het vertrouwen gunnen om de komende jaren 
de partij leiding te geven. Daarbij spelen politieke 
opvattingen een rol, maar ook overtuigingskracht 
en stijl van opereren. 
 Sommigen willen de directe democratie als het 
overheersende model in de interne partijdemocra-
tie invoeren, bijvoorbeeld door directe verkiezing 
door de leden van alle kandidaten op een lijst of 
door alle leden stemrecht te geven op het congres. 
Dat lijkt mooi, maar is het niet. Het leidt juist tot 
bevestiging van de status quo en versterking van 
de partijtop. Het is voor partijleden ondoenlijk 
om voldoende geïnformeerd te zijn over alle 500 
kandidaten die meedingen naar een plaats op de 
kandidatenlijst voor de Tweede Kamer. Het gevolg 
is dat de bekende mensen zullen winnen en nieuwe 
talenten geen kans krijgen. Bovendien komt het 
gewenste evenwicht in een fractie qua man/vrouw-
verhouding, doelgroepvertegenwoordiging en 
expertise zwaar onder druk te staan. Alle leden 
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stemrecht geven op een congres bevoordeelt de 
mensen die dichtbij wonen, ondermijnt het functi-
oneren van afdelingen en andere partijverbanden 
waardoor de mogelijkheden voor georganiseerde 
interne oppositie afnemen en geeft partijpromi-
nenten als zogenaamde ‘gewone leden’ ongelimi-
teerd spreekrecht op congressen.
 Daarom heb ik steeds gekozen voor een meng-
vorm van elementen van directe democratie met 
representatieve democratie, van macht en tegen-
macht. Juist in het belang van de partijleden.

ruud koole 
Voorzitter PvdA
 

Beroepsgroep van Mars
Op 26 oktober was ik in Zeist getuige van een af-
levering uit de serie ‘Wouter ontmoet’. De politiek 
leider van de PvdA sprak deze avond met verte-
genwoordigers uit de geestelijke gezondheidszorg 
(ggz), allen werkzaam in de instelling Altrecht. 
Drie mensen werden aan tafel in een fraai PvdA-
decor geïnterviewd. Tussendoor kreeg de zaal, 
met ongeveer honderdtwintig aanwezigen goed 
gevuld, het woord. Bos heeft het vermogen om de 
juiste vragen te stellen en te luisteren. Een goed 
interviewer, die zich gemakkelijk met de microfoon 
tussen ‘het volk’ begeeft. Je ziet het Balkenende 
nog niet doen. 
 Met de formule en de gedachte erachter — ver-
schillende beroepsvelden beter leren kennen — is 
niets mis. Maar o, die beroepsgroep van mij. Wat 
een verzameling wereldvreemden is dat toch. Het 
had na zestien jaar beroepservaring eigenlijk geen 
verbazing meer moeten wekken. Toch hoop je 
steeds op ‘anders en beter’. Maar nee, ook in Zeist 
voerden de verongelijkten weer de boventoon. Wat 
was het toch schandelijk geweest, dat de politiek 
zo weinig rugdekking aan de beroepsgroep had 
gegeven in de hele discussie rond de ontsnapte ter 
beschikking gestelde Wilhelm Schippers. En wat 
wisten die Haagse ambtenaren en beleidsmakers 
toch allemaal weinig van de werkelijkheid van de 

ggz! Meer verantwoordelijkheid voor ‘onze be-
roepsgroep’ dus. Die weet het immers veel beter.
 Nou moet u weten dat ‘onze beroepsgroep’ op 
dergelijke avonden wordt vertegenwoordigd door 
psychiaters, psychologen of managers. Hoogst-
zelden tref je er verplegenden of verzorgenden, 
die zich nog bezighouden met het uitvoerende 
werk. Niet verwonderlijk overigens. Want laatst-
genoemde groep neemt drastisch in omvang af. 
Steeds minder uitvoerenden worden aangestuurd 
door steeds meer managers. Dat management 
predikt dichtbij de werkvloer te staan. Maar dat 
blijkt geen remedie tegen keuzes met rampzalige 
gevolgen. 
 Een wildgroei aan managers, gepaard gaande 
met een verslechtering van de zorg en minder 
dienstverlening. Een ondoorgrondelijk vergader-
circuit, waarbij inzicht in nut en noodzaak van ‘ons 
samenzijn’ doorgaans volledig ontbreekt. Ridicule 
reorganisaties van afdelingen. Ondoordachte 
nieuwbouw. En zo kunnen we nog wel even door-
gaan. Een en ander pleit eerder voor meer Haagse 
bemoeienis dan minder. Wie roept de managers 
een halt toe? De ggz-instellingen zullen het niet 
doen. Wouter Bos hield nog wel een pleidooi voor 
meer waardering voor hen die zich met het uit-
voerende werk bezighouden. Hij moet zich geen 
illusies maken. Het is aan dovemansoren gericht.
 En dan de arrogantie in de tbs-discussie. Dat 
die Kamerleden steeds maar zo hijgerig reageren 
op incidenten. Ja, het is wel heel slecht dat Joost 
Eerdmans en Aleid Wolfsen de gevoelens van het 
volk in de Tweede Kamer en in de media proberen 
te verwoorden. Geen paniek, al loopt er een poten-
tieel zeer gevaarlijk iemand vrij rond. Wat de ggz 
betreft moeten we terug naar de oude politiek van 
‘grote lijnen en brede kaders’. Het volk betaalt be-
lasting en moet zich vooral niet bemoeien met een 
doelmatige besteding van die gelden. En volksver-
tegenwoordigers moeten vooral voorzichtig zijn en 
‘de mensen uit de praktijk’ steunen. Maar wat te 
doen, wanneer die volstrekt zijn losgezongen van 
de maatschappelijke werkelijkheid? Bos trok wat 
dat betreft een verkeerde conclusie. Hij beloofde 
beterschap, in plaats van de zaal streng en verma-
nend toe te spreken.
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 Het blijft, ook na zestien jaar, verbazing en er-
gernis wekken dat een beroepsgroep die een groot 
beroep doet op de introspectie van de cliëntèle, zo 
weinig kritisch naar het eigen handelen en naar de 
eigen positie in de maatschappij kijkt. Wie draagt 
een adequaat behandelplan voor het gebrek aan 
lerend vermogen in de geestelijke gezondheids-
zorg aan?

job van amerongen 
Psychiatrisch verpleegkundige

Linkse liefde
Michiel van Hulten liet er geen onduidelijkheid 
over bestaan. In onder meer een kort vraaggesprek 
met de Volkskrant (2-11-2005) presenteerde hij zijn 
motto: ‘Over links als het kan, over rechts als het 
moet’. Hij sprak zich onomwonden uit voor op zijn 
minst een vriendelijk gebaar in de richting van 
GroenLinks en sp. Samenwerking met die partijen 
moest zeker worden onderzocht in de aanloop naar 
de Tweede-Kamerverkiezingen van 2007 — of zo-
veel eerder als mogelijk, zal menig sociaal-demo-
craat stiekem hopen.
 Van Hulten, die als partijvoorzitter nauw betrok-
ken zal zijn bij de campagne voor die verkiezingen, 
heeft het zich met zijn liefdesverklaring voor linkse 
samenwerking niet makkelijk gemaakt. De PvdA 
moet de grootste partij worden en Wouter Bos 
minister-president, zo meldde hij ook in het voor-
noemde interview. Dat streven laat zich echter las-
tig verenigen met het mikken op een linkse coalitie.
 Bekend zijn de ach- en weeverhalen van de kleine 
linkse partijen als zij met het naderen van de verkie-
zingen hun aanhang in de peilingen zien teruglopen. 
Dat gejammer is niet zonder reden: een deel van 
de stemmers kiest, als puntje bij paaltje komt, voor 
een grotere partij die kans maakt op regeringsdeel-
name. Dat was ook de angst van Jan Marijnissen bij 
de verkiezingen van januari 2003: ‘Alleen een grote 
sp dwingt de PvdA links van het midden te blijven. 
Houd Wouter Bos bij de les, stem lijst zes’. Het 
mocht niet baten. De PvdA wist te profiteren van de 

strijd om de macht door een deel van de linkse ‘stra-
tegische stemmers’ voor zich te winnen.
 De klacht van de kleinere partijen — het ver-
schijnsel doet zich aan de rechterkant van het 
politieke spectrum ook voor (‘Laat u niet verleiden 
door de macht, stem lijst acht’, aldus Rouvoet) 
— is veelal ongelukkig geformuleerd. De populaire 
voorstelling van zaken dat kiezers liever op een 
grote dan op een kleine partij stemmen is namelijk 
als zodanig onjuist. Het gaat kiezers niet zozeer 
om de omvang van een partij als wel om de vraag 
of een partij ja dan nee kans maakt om deel uit te 
maken van het (vermeende) machtscentrum van 
de Nederlandse politiek, het kabinet.
 En wat doet Van Hulten, als net gekozen 
voorzitter en beoogd campagneleider? Hij wijst 
nadrukkelijk op de wenselijkheid van een linkse 
coalitie. Daarmee zegt hij dat zij die overwegen 
sp of GroenLinks te stemmen dat wat hem betreft 
niet hoeven te laten als zij belang hechten aan 
de beantwoording van de machtsvraag. Immers, 
de PvdA hoopt met hun partijen uiteindelijk een 
coalitie te kunnen vormen. Aldus hebben zij geen 
enkele reden meer om klein-links juist met het oog 
op de macht (tijdelijk) vaarwel te zeggen en PvdA 
te stemmen.
 In het Nationaal Kiezersonderzoek van 2002 
blijkt precies dit verschijnsel zich voor te doen. 
Aan kiesgerechtigden werd een viertal scenario’s 
voorgelegd. In een ervan was de situatie zo, dat 
GroenLinks mogelijk onderdeel van een na de 
verkiezingen te vormen kabinet zou zijn, in drie an-
dere hypothetische situaties was dat niet zo. In die 
laatste gevallen ging tussen de 5 en 10 procent van 
de kiezers die eigenlijk van plan waren GroenLinks 
te stemmen om naar de PvdA. Echter, in dat ene 
geval waarin de eigen partij mogelijk coalitiepart-
ner zou zijn, gaf niemand zijn stem aan de grotere 
politieke geestverwant. Waarom zouden ze ook?
 Het is van tweeën een, zo lijkt het. Of de PvdA 
streeft ernaar zo groot mogelijk te worden, maar 
dan is het electoraal-strategisch niet bijster handig 
om vóór de verkiezingen te zeggen dat de voorkeur 
uitgaat naar een kabinet met sp en GroenLinks. Of 
Van Hulten en de zijnen zetten eerst en vooral in 
op een linkse coalitie, maar dan kan het wel eens 

interventie

S&D11-2005.indd   6 18-11-2005   17:54:51



s& d  1 1  |  20 0 5

7

zo zijn dat, omdat de aanhangers van klein-links 
veel minder reden hebben om hun eerste politieke 
liefde ontrouw te zijn, de PvdA niet de grootste 
partij wordt — en daarmee ook niet het voortouw 
krijgt bij de formatie van een nieuw kabinet.
 Kortom, Van Hulten heeft zich, in het politieke 
jargon, met zijn opmerkingen over zijn electorale 
doelen bij de aanstaande Kamerverkiezingen een 
duivels dilemma op de hals gehaald.

joop van holsteyn
Universitair hoofddocent en bijzonder hoogleraar 
 Kiezersonderzoek, Universiteit Leiden

Landbouwdebat (1)
De Evert Vermeer Stichting (evs) heeft veel land-
bouwsentimenten beroerd met haar vraag om 
openheid over de Europese landbouwsubsidies die 
in Nederland worden uitgekeerd. Helaas liepen 
de gemoederen zó hoog op dat niet altijd goed 
werd begrepen waar het ons om te doen is — zo 
ook bij Niek Koning en Joep van den Broek (s&d 
2005/10). Zij stellen — onterecht — dat de evs 
alle landbouwsubsidies zou willen afschaffen en 
gooien ons op één hoop met de neoliberalen. Dat 
is te kort door de bocht. Wij gaan wel degelijk uit 
van sociaal-democratische principes. We zijn voor 
een gezond, duurzaam en sociaal rechtvaardig 
Europees landbouwbeleid. Daarbij denken we niet 
alleen aan Europese boeren, maar ook aan boeren 
in ontwikkelingslanden. 
 Niet alle landbouwsubsidies pakken slecht uit 
voor ontwikkelingslanden. Ons gaat het om de 
volledige afbouw van marktverstorende subsidies, 
zoals directe inkomenstoeslagen, productsteun, 
marktmaatregelen en exportrestituties — kortom, 
regelgeving uit de eerste peiler van het Gemeen-
schappelijk Landbouw Beleid. Deze subsidies zijn 
funest voor de ontwikkelingskansen van landen, 
omdat ze oneerlijke concurrentie en dumping in 
de hand werken. De tweede peiler, die gericht is op 
ontwikkeling van het platteland, kan in stand wor-
den gehouden om de waarde van het landschap te 

behouden. Daarbij moet voldoende ruimte blijven 
voor bescherming van de grondgebonden land-
bouw, op voorwaarde dat de productie effectief 
wordt beheerst.
 Afschaffing van handelsverstorende subsidies 
is geen panacee voor economische groei van ont-
wikkelingslanden. De Europese Unie ondersteunt 
haar landbouwsector met subsidies en schermt 
tegelijkertijd haar eigen markt af met hoge im-
portmuren. Dat is uiterst schadelijk beleid voor 
ontwikkelingslanden en daar willen we vanaf. De 
evs is echter geen voorstander van totale libera-
lisering van de agrarische markt, zoals Koning en 
Van den Broek suggereren. In veel landen zijn de 
voorwaarden voor een succesvolle liberalisering 
nog onvoldoende aanwezig. Wij pleiten ervoor dat 
ontwikkelingslanden het recht behouden om hun 
landbouwsector te reguleren, bijvoorbeeld via een 
preferentieel stelsel voor de Minst Ontwikkelde 
Landen (mol). Tarieven — zoals importheffingen 
— zijn het meest gebruikte en vaak ook het enige 
middel voor ontwikkelingslanden om hun land-
bouwsector te beschermen. In een preferentieel 
stelsel kunnen zij, voorzover nodig, producten 
aanwijzen die met het oog op voedselzekerheid en 
rurale ontwikkeling van tariefreducties dienen te 
worden uitgezonderd.
 Daarmee staat de evs op hetzelfde standpunt 
als Koning en Van den Broek. We zijn solidair met 
de arme boeren in ontwikkelingslanden. Die kun-
nen, in tegenstelling tot de rijkere boeren in die-
zelfde landen, niet concurreren op een vrije markt. 
 Dat de evs wil weten hoeveel Europese toesla-
gen Nederlandse boeren ontvangen is omdat we 
het huidige systeem van de toekenning van subsi-
dies aan de kaak willen stellen. We hebben hiermee 
een debat over de besteding van de landbouwsub-
sidies ontketend, dat gevoerd wordt op basis van 
transparantie. Onze inzet is een verandering van 
het subsidiesysteem ten gunste van ontwikkelings-
landen. Laten we ervoor zorgen dat de gemoederen 
niet te hoog op lopen, maar ervoor zorgen dat het 
debat op basis van feiten wordt gevoerd.

mijke elbers
Evert Vermeer Stichting
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Landbouwdebat (2)
Nederlandse beleidsmakers en besluitvormers 
gaan met een aan verwaarlozing grenzende non-
chalance met onze agrarische sector om. De PvdA 
maakt daarop in het algemeen geen uitzondering. 
Diep in hun hart vinden vele sociaal-democraten 
dat de landbouw maar beter uit Nederland kan 
verdwijnen: de grond is er te duur voor; het milieu 
lijdt onder de boeren; die trouwens toch niet op 
ons stemmen; landbouwsubsidies zijn weggegooid 
geld; de consument betaalt toch nog te veel; laat 
de tomaten gewoon lekker uit Marokko komen; 
en de Afrikaanse boeren zijn door onze landbouw-
politiek permanent de klos. Zo luidt ongeveer de 
redenering.
 Het is een verkeerde redenering waarvan we 
over tien, twintig jaar enorme spijt zullen krijgen. 
Want als we niet uitkijken, verdwijnen de boeren 
inderdaad uit Nederland en Europa. De druk op 
onze agrarische sector dateert al van eind 19e eeuw. 
Sindsdien moest de sector enkele malen met poli-
tieke ingrepen voor de ondergang worden behoed 
— tijdens de crisis in de jaren dertig en in de jaren 
vijftig en zestig. Nu zijn opnieuw forse interventies 
nodig. Met het inkomen van de meeste boeren is 
het, ondanks de Europese subsidies, niet best ge-
steld. Zonen en dochters zijn niet erg geneigd het 
bedrijf van hun ouders over te nemen en daar heb-
ben ze goede redenen voor. Voor het voortbestaan 
van de agrarische sector is een sterke landbouw-
politiek nodig, maar het is de vraag of daarvoor de 
politieke wil aanwezig is.
 Alle wegwijzers duiden op verdere liberalisering 
van de agrarische markten. Terwijl sociaal-demo-
craten nog wel eens terughoudend willen zijn over 
de mondialisering en liberalisering van markten, 
steken ze bij de vrijmaking van de agrarische 
markten meestal de vlag uit. Ze denken dat dat 
fantastische mogelijkheden voor Afrikaanse boeren 
oplevert. In feite zal een verdergaande liberalise-
ring leiden tot een nog grotere greep van enkele 
megabedrijven op de wereldvoedselindustrie en tot 
lage lonen in combinatie met intensieve produc-
tiemethoden. Liberalisering heeft niet alleen voor 

de Afrikaanse boeren weinig te bieden; ook de Eu-
ropese landbouw zal er goeddeels aan ten gronde 
gaan — enkele niche-producenten, zoals Neder-
landse tuinders en bloemenkwekers, uitgezonderd.
 Er zijn, bij wijze van toespitsing van wat in s&d 
2005/10 al naar voren werd gebracht, vier goede 
redenen om een vitale agrarische sector in Ne-
derland en Europa te behouden. De eerste reden: 
gezondheidsrisico’s. Er wordt in toenemende mate 
over de wereld gesleept met allerlei (half-)produc-
ten. Als het om levende dieren gaat, is dat voor hen 
niet prettig. Transportkosten belasten het milieu. 
Slechte controles of zelfs grote besmettingen zijn 
ook een risico. Lokale markten bieden, zo be-
schouwd, tal van voordelen.
 De tweede reden heeft te maken met een in ver-
getelheid geraakt marxistisch begrip: vervreemding. 
Voedsel is elementair voor onze overleving. Daarbij 
hoort een besef van hoe het wordt ‘geproduceerd’: 
waar melk vandaan komt; hoe groenten groeien; 
wat de herkomst is van het vlees dat wij eten. Nu al 
hebben veel kinderen geen idee waar hun voedsel 
vandaan komt. Een beter besef daarvan is nodig om 
van hen verstandige consumenten te maken.
 Ten derde: een vitale agrarische sector is van 
eminent economisch belang voor het voortbestaan 
van het platteland. In een land als Frankrijk is dat 
een totaal ander vraagstuk dan in Nederland. In 
Frankrijk verkommert het platteland zonder boe-
ren: — het loopt leeg, het wordt misschien nog net 
gered door buitenlanders die er hun tweede huis 
kopen. In Nederland is een stevige landbouwsector 
een gezonde economische tegenkracht voor een 
onstuitbare urbanisering. Zonder boerenbedrijven 
gaat het platteland aan de stad ten onder.
 En ten slotte: met het boerendebrijf gaat een 
belangrijke cultuur-historische factor in Europa 
verloren. De socioloog John Berger brak dertig jaar 
geleden al een lans voor de Europese landbouw, hij 
schreef er indringende boeken over. Het gaat om 
een erfgoed dat belangrijke vertakkingen in onze 
samenleving heeft, maar dat eenmaal verdwenen 
niet makkelijk terug te brengen zal zijn.
 Er is, ik weet het, veel aan te merken op het 
huidige landbouwbeleid. De kernvraag is: willen 
we een nieuwe landbouwpolitiek ontwerpen die 

interventie
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de voorwaarden schept voor een sterke agrarische 
sector — dier- en milieuvriendelijk, zo mogelijk 
kleinschalig — of geven we de sector op? Laten 
we kiezen voor het eerste. We hebben een nieuwe 
Sicco Mansholt nodig.

frans becker
Adjunct-directeur Wiardi Beckman Stichting

Rotterdamwet
In s&d 2005/10 stelt Adri Duivesteijn dat de steun 
van de PvdA-fractie voor de Rotterdamwet een 
fundamentele breuk inhoudt met onze sociaal-
democratische principes. Wij denken daar anders 
over. Dankzij de inspanningen van Karin Adelmund 
is de wet zodanig aangepast dat hij een instrument 
kan zijn om wijken te verbeteren en mensen meer 
kansen te geven. 
 Principes zijn lang niet altijd een antwoord op 
problemen van alledag. In Rotterdam kiezen wij 
voor kansen voor mensen, voor sámenleven en 
voor veilige en leefbare wijken. In sommige buur-
ten is overleven het hoogst haalbare geworden 
en in zo’n troosteloze situatie moet je als sociaal-
democraat kunnen en willen ingrijpen. Ingrijpen 
in de fysieke omgeving, handhaven van wetten 
en regels en investeren in opleiding, onderwijs en 
zorg. Als je dat allemaal probeert te doen stuit je 
onvermijdelijk op dilemma’s. 
  Dominic Schrijer, dagelijks bestuurder in Char-
lois, weet dat als geen ander. In zijn deelgemeente 
zie je de transitie die zich eerder in Delfshaven 
voltrok. Veel verhuizingen, slecht onderhouden wo-
ningen, steeds minder kapitaal in de wijk, winkels 
die verdwijnen en overbelaste voorzieningen voor 
onderwijs, zorg en welzijn. Huisjesmelkers nemen 
bezit van de buurt, die wordt een plek van duistere 
zaken. Scholen slagen er niet meer in om hun leer-
lingen de kansen te bieden waar ze recht op hebben. 
De huisarts kan de nodige zorg niet meer bieden.
 In de Millinxbuurt en de Dordtselaan op Rot-
terdam Zuid gaat het langzaam beter. Daar is niet 
één succesfactor voor aan te wijzen. Het begon 

met een gevoel van urgentie en met mensen die 
bereid en in staat waren om onorthodoxe wegen 
te bewandelen. Werkende weg stuitte men op de 
grenzen van de wet. De regels voor privacy bij voor-
beeld. Interventieteams gingen huizen binnen en 
ontdekten illegale bewoning, uitkeringsfraude en 
nog veel meer. Maar wat ze óók ontdekten waren 
vereenzaamde ouderen en totaal verarmde eenou-
dergezinnen. Over handhaven kun je snel afspra-
ken maken, maar de noodzakelijke zorg leveren 
bleek veel ingewikkelder.
 En dan de volkshuisvestingswet. Corporaties na-
men hun verantwoordelijkheid en zorgden voor een 
aanpak op maat waardoor de negatieve spiraal in 
de buurt werd doorbroken en de sociaal-economi-
sche diversiteit van het bewonersbestand toenam. 
Maar dat gold niet voor de particuliere verhuurders. 
Uit de evaluatie van een experiment met een in-
komenseis van 120% van het minimumloon bleek 
dat zij aan kwetsbare mensen veel te hoge huren 
bleven vragen. De Rotterdamwet biedt een extra 
mogelijkheid om die praktijken aan te pakken. 
Niet meer en niet minder. En dankzij de PvdA is er 
dan nog steeds een inspanning nodig om mensen 
elders huisvesting te bieden. Zoals voor de aanwij-
zing van gebieden nu ook goede argumenten en 
bekrachtiging door de raad vereist zijn.
 Deze wet is een van de instrumenten om de 
voorwaarden te verbeteren waaronder Rotterdam-
mers hun kansen weer kunnen grijpen. Leefbaar 
Rotterdam wilde de Rotterdamwet om allochtonen 
te kunnen weren. Dat is ze niet gelukt. Wij doen 
niet mee in die agenda, maar we willen evenmin 
aan de kant blijven staan als het uit de hand loopt 
in een wijk. En de afspraken met de regio waar 
Duivesteijn voor pleit worden intussen ook gewoon 
gemaakt. Een wet die de PvdA terecht met het no-
dige wantrouwen bekeek, is uiteindelijk een wet 
geworden waarmee we goed uit de voeten kunnen. 

jantine kriens
Gemeenteraadslid voor de PvdA in Rotterdam

peter van heemst
Lid van de Tweede Kamer voor de PvdA; lijsttrekker voor 
de Rotterdamse PvdA

interventie
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Over de auteur  Thijs Wöltgens is voorzitter van de re-
dactieraad van s&d en oud-fractievoorzitter van de 
PvdA in de Tweede Kamer

Voorbij de waan van de dag
Bert de Vries, het cda en de PvdA

In Overmoed en onbehagen rekent Bert de Vries af met de neo-conservatieve 
koers van zijn eigen cda. Maar volgens Thijs Wöltgens gaat het boek ook de 
Partij van de Arbeid aan. Die  heeft zich veel te veel gebonden ‘aan de taboes 
die De Vries welhaast en passant omver kegelt.’ Laten we de Haagse sociaal-
economische consensus eindelijk eens kritisch doorlichten, stelt Wöltgens 
— en dat dan onder het motto: ‘eert uw dinosaurussen’.

thijs wöltgens

Overmoed en onbehagen, waarin Bert de Vries zijn 
kritiek op het zittende kabinet verwoordt, is 
verplichte lectuur voor PvdA-kamerleden. Niet 
zozeer vanwege de gratis munitie tegen Balken-
ende, maar vooral als spiegel voor onze eigen 
sociaal-economische beleidsopvattingen. Bert 
de Vries heeft het handboek ‘gezond verstand-
politiek’ geschreven. Het staat op een prettige 
manier haaks op de Haagse consensus. En van 
die consensus maakt ook de PvdA deel uit.
 Daarbij gaat De Vries aanzienlijk verder 
dan de dreigende lasten van de vergrijzing te 
relativeren. Dat heeft in de publiciteit bijna alle 
aandacht opgeëist. Ook andere heilige huisjes 
bezwijken onder zijn nuchtere analyse: het 
emu-tekort, de angst voor de collectieve las-
tendruk, de roep om maximale participatie, de 
levensloopregeling, de omgang met de dekking 
van pensioenfondsen, de nieuwerwetse bena-
dering van de sociale zekerheid (trampoline 
zonder opvang) ¬ zij worden alle vakkundig 

verlost van de heersende mythologie. Deze 
demythologisering is daarom zo overtuigend, 
omdat zij de taal van een beeldenstormer 
vermijdt. De kritiek van De Vries is juist kris-
talhelder, zonder vertoon van overbodige ge-
leerdheid en moralisme. Hij expliciteert keurig 
zijn uitgangspunten, geeft een fair beeld van 
de bestreden opvattingen en zorgt ervoor dat 
iedere geïnteresseerde zijn redeneringen en 
berekeningen kan volgen. Hier spreekt iemand 
met het zelfvertrouwen van een dinosaurus, als 
je zo onmodieus kunt zijn. 
 De Vries’ boek is daarom in dubbele zin een 
leerboek. Het is een leerboek Openbare Finan-
ciën. En het is een leerboek ‘Hoe houd ik afstand 
van de waan van de dag?’. Wat is die waan van 
de dag? Ik denk, dat die in essentie bestaat uit 
de volgende elementen: a) de overheid is het 
kernprobleem; b) daarom moeten politici aan 
strenge normen gebonden worden; c) voor een 
voorspelbare overheid is een slechte norm beter 
dan een bediscussieerde norm; d) macro-econo-
mie is uit, micro-economie is in (conjunctuur 
is uit, prikkels zijn in); en e) individuele keuzes 
zijn beter dan collectieve keuzes.
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 Deze elementen zijn doortrokken van wan-
trouwen in overheid en politiek. Met dit wan-
trouwen kun je scoren, denk maar aan Fortuyn. 
Het benoemen van overheidsfalen is intussen 
folklore. Het oplossen van het falen verdeelt 
evenwel het volk. De voor de hand liggende 
optie: hoe minder overheid, des te minder over-
heidsfalen, scoort in de electorale praktijk en in 
de onderzoeken van het scp maar matig. Want 
ook de afwezigheid van de overheid wordt als 
overheidsfalen ervaren. Om maar te zwijgen van 
de geloofwaardigheid van politici die het wan-
trouwen in de politiek tot programma verheffen.

afscheid van de macro-economie

Wantrouwen in de overheid, zo moet daarbij 
bedacht worden, is al veel langer een kenmerk 
van het economisch beleid. Het heeft in de 
economische theorie een eeuwenoude basis, 
die in de vorige eeuw nog eens is aangescherpt 
door economen als Hayek en Friedman. Maar de 
zelfbinding van politici is toch vooral een eigen 
vaderlands trekje. Voor de oorlog waren het de 
gouden standaard en het begrotingsevenwicht, 
daarna volgde een hele stoet van normen: voor 
het structurele betalingsbalansoverschot, voor 
de toegelaten loonstijging, de Zijlstra-norm, de 
koppeling aan de d-mark en vele andere. 
 Uit mijn eigen politieke leven herinner ik mij 
de genormeerde liquiditeitsquote, de arbeidsin-
komensquote, de inactieven/actieven-ratio, de 
collectieve lastendruk, de sociale premiedruk, 
de macro- en microbelasting, respectievelijk 
–lastendruk, de marginale druk, de replace-
ment-ratio, de collectieve (sociale zekerheids-, 
rijks-)uitgavenquote, het financieringstekort 
(al of niet van de hele collectieve sector of van de 
rijksbegroting, al of niet volgens de emu-defini-
tie, al of niet feitelijk of structureel, al of niet op 
kas- of transactiebasis), de Zalmnormen en ja, 
ook de Bert-norm. Het kan zijn dat Balkenende 
voor het overige gelijk heeft met zijn normen-
offensief, maar financieel-economisch is ons 
land normatief overgedetermineerd. Dat heeft 
nadelen. Tinbergen heeft ooit aangetoond dat je 

economische doelstellingen overeen moeten ko-
men met de beschikbare instrumenten, anders 
blijven de doelstellingen een slag in de lucht.
 Uit dit pandemonium aan normen rijst het 
beeld van een overheid op, die zo veel instru-
menten nodig heeft, dat zij verdacht veel lijkt 
op die van het ondergegane Sovjet-rijk. Bepaald 
niet het beeld dat Hayek en Friedman voor ogen 
stond. In de praktijk is een belangrijk nadeel van 
deze normen, dat zij als doelgrootheid slechts 
beperkt bruikbaar zijn door het noemereffect. 
De noemer is meestal (een of andere definitie 
van) het nationaal inkomen. Als dat maar hard 
genoeg groeit krijgen alle quotes een draaglijk 
aanzien. Maar als de groei hapert springen dan 
ook alle lichten op rood. De verleiding is op dat 
moment groot om tegelijkertijd aan alle knop-
pen (= tellers van de breuk) te gaan draaien. Voor 
elke norm afzonderlijk wordt er beleid gevoerd. 

 Dat hebben we de afgelopen jaren gezien. 
Overal werd bezuinigd. Dat verergert natuurlijk 
de recessie. Vroeger zagen we een oplopend 
financieringstekort en stijgende werkloosheids-
uitgaven als ingebouwde stabilisatoren, dempers 
van de recessie. Door de knopje-voor-knopje-
aanpak kunnen zij die rol niet meer spelen. We 
vallen dus nu dieper en moeten hoger stijgen in 
de conjunctuurcyclus. Minister Zalm verdient 
dan ook de prijs voor Mister Pro-Cyclus. Hij wak-
kerde in een tijd van hoogconjunctuur onder 
Paars de inflatie aan met een belastingverlaging, 
om vervolgens onder Balkenende met onge-
kende bezuinigingen de recessie te verergeren.
 Dat past bij het afscheid van de macro-econo-

Thijs Wöltgens  Voorbij de waan van de dag

Het boek van De Vries is in dubbele 
zin een leerboek. Het is een leer
boek Openbare Financiën. En het 
is een leerboek ‘Hoe houd ik 
afstand van de waan van de dag?’
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mie. De overheid wordt nu uit de economische 
kringloop geïsoleerd. Op in- en uitverdieneffec-
ten van overheidsuitgaven rust al sinds de jaren 
tachtig een taboe. Praktisch betekent dat taboe 
dat bezuinigen een doel op zichzelf is geworden, 
ongeacht of een bezuiniging het financierings-
tekort op korte of langere termijn zelfs verhoogt. 
We kijken nu met een micro-economische bril 
naar de overheid, als ware zij een privaat huis-
houden. Deze privatisering geschiedt echter niet 
consequent. Neem bijvoorbeeld de overheids-
schuld. Heel veel echte private huishoudens heb-
ben een schuld per gezinslid of per werknemer 
die de staatsschuld per Nederlander ruimschoots 
overtreft. Toch zijn dat vaak economisch heel 
gezonde gezinnen en bedrijven. Tegenover de 
schuld staat immers opgebouwd vermogen en 
verdiencapaciteit. Het voorbeeld van het gezin 
De Vries (de auteur deinst niet terug voor autobi-
ografische onthullingen) laat zien dat de kinde-
ren met zo’n schuld niets tekortkomen. Dat geldt 
natuurlijk ook voor de overheidsschuld.
 Het afscheid van de macro-economie heeft 
ook het karakter van het afscheid van het col-
lectieve. Collectief is voortaan het synoniem 
van monopolistisch en dat staat weer voor hoge 
prijzen, inefficiency en gebrek aan keuzevrij-
heid. Collectiviteiten moeten worden omgezet 
in markten. Zie de energiesector en de gezond-
heidszorg. Over de voor- en nadelen van de om-
zetting van collectiviteiten in (pseudo-)markten 
kan nog lang theoretisch gediscussieerd worden. 
Maar we beschikken langzaam maar zeker over 
empirisch inzicht: hoeveel gelukkiger zijn de 
Nederlanders nou geworden van het op afstand 
van de overheid zetten van de ns, de energiebe-
drijven, de woningcorporaties, de voormalige 
ptt, de reïntegratie van mensen zonder werk, 
enzovoort? Hoeveel tevredener zal de zieken-
fondsverzekerde zijn met de noodzaak om een 
inkomenstoeslag te moeten aanvragen en hoe 
duurzaam zullen die toeslagen zijn (het is nog 
niet zo lang geleden dat inkomenstoeslagen als 
gif voor de arbeidsmarkt werden beschouwd)?
 Maar goed, de keuzevrijheid van het individu 
wordt vergroot, zo wordt gezegd, en dat dwingt 

tot meer aandacht voor de consument. Toch is 
dat maar een halve waarheid. De keuzemoge-
lijkheid wordt vooral veranderd: het bankbiljet 
vervangt het stembiljet. De oude ns werd aange-
stuurd door minister en volksvertegenwoordi-
ging, die telkens een afweging moesten maken 
tussen impopulaire tariefsverhogingen en 
impopulaire tekortsubsidies (impopulair, omdat 
subsidies geen vrienden van de belastingbetaler 
zijn). Natuurlijk, geen vraagsturing volgens het 
leerboekje, maar altijd beter dan een verzelfstan-
digd monopolie. Zo valt te vrezen dat er in de 
gezondheidszorg en in de energiesector private 
regionale monopolies ontstaan, zoals kpn nu 
nog profiteert van haar voormalig alleenver-
kooprecht. Al was het maar omdat de consumen-
ten het te ingewikkeld vinden om in een woud 
van grote en kleine letters de voordeligste weg  
te zoeken.
 Maar er is ook weerzin tegen decollectivise-
ring, vooral als die desolidarisering betekent. 
Nederlanders hechten aan collectieve regelingen 
die risico’s naar inkomen delen. Maar die voor-
keur kunnen we alleen via het stembiljet uiten. 
Het zou dan wel zo handig zijn, als partijen niet 
tot na de verkiezingen zouden wachten met het 
concretiseren van hun voornemens op zo’n vi-
taal punt.

balkenendes participatiemaatschappij

Hoe valt nu die afgedwongen individualisering 
te rijmen met het christelijk sociaal denken en 
de moderne variant daarvan, het communita-
risme, dat in onze minister-president zo’n vurig 
pleitbezorger vindt? 
 Het antwoord van Bert de Vries is duidelijk: 
het valt niet te rijmen. Maar misschien is dat 
antwoord te eenvoudig. Balkenende is voorstan-
der van de participatiemaatschappij. Daarin ne-
men de burgers het heft uit handen van de over-
heid. Zij willen zelf verantwoordelijkheid dra-
gen. Daartoe organiseren zij zich, om met elkaar 
risico’s te delen, scholen op te richten, omroepen 
in stand te houden en dergelijke. Kortom, soeve-
reiniteit in eigen kring ¬ revisited. 

Thijs Wöltgens  Voorbij de waan van de dag
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 Deze visie heeft zeker iets aantrekkelijks. 
Zij is in elk geval aantrekkelijker dan het soort 
bestuurlijke vernieuwing dat haar succes afmeet 
aan de frequentie waarmee de stembussen ge-
opend worden. Het gaat hier om een actievere 
burgerparticipatie, het dagelijks verantwoorde-
lijkheid nemen (en niet geven) voor een publiek 
belang. Het is een idee dat je ook terugvindt bij 
het linkse republicanisme en in het populisme, 
dat het land terug wil geven aan zijn burgers.
 Ook vanuit een positieve grondhouding 
tegenover het concept van een participatie-
samenleving moeten we aan Balkenende ten 

minste twee vragen stellen. De eerste is van 
theoretische aard: mag je verwachten dat zo’n 
participatiemaatschappij op een andere wijze 
evenveel solidariteit genereert als we nu op basis 
van overheidsregels kennen en waarderen? De 
tweede vraag is een praktische: draagt het beleid 
van zijn kabinet feitelijk bij aan de komst van 
zo’n participatiegemeenschap?
 Soevereiniteit in eigen kring is een bottomup 
benadering: de kringen constitueren zichzelf 
op basis van gemeenschappelijke belangen. De 
mooie kant daarvan is de vrijwilligheid, de min-
der mooie kant is de zelfselectie: buurtcomités 
die afwijkende bewoners weren, bijzondere 
scholen die andersdenkenden weigeren, vrijwil-
lige verzekeringen die riskante klanten afwij-
zen, jonge ambtenaren die kiezen voor opting out 
in hun pensioenfonds. Soevereiniteit in eigen 
kring behelst ook vaak solidariteit beperkt tot 

eigen kring. Buiten de eigen kring is er dan ho-
pelijk nog een collectieve bezemwagen.
 Anders zou het zijn, als de katholieke sociale 
leer nog enige aanhang in het cda had. Maar 
als onbeoogd neveneffect van het opgaan van 
de katholieke vakbeweging in het fnv zijn de 
katholieke werknemersvertegenwoordigers uit 
de cda-fractie verdwenen. En met hen het subsi-
diariteitsbeginsel. Dat beginsel berust naar goed 
Rooms gebruik op een top-down benadering. 
Representatieve maatschappelijke organisaties 
worden van bovenaf erkend. Die erkenning 
geeft niet alleen enige autonomie, maar zij 
verbiedt tevens selectief meeliftgedrag of onder-
kruipen door outsiders. Niemand mag buiten de 
boot vallen. Het algemeen verbindend verklaren 
van cao’s, ook voor niet-georganiseerden, is een 
mooi voorbeeld van toegepaste subsidiariteit.
 Het subsidiariteitsbeginsel kent een sociaal-
democratisch equivalent: functionele decentra-
lisatie. Dat de sociaal-democratie zo’n equivalent 
heeft is geen toeval. De eerste sociaal-democra-
ten scheidden zich juist af van anarchisten en 
syndicalisten en zochten juist een plek in het 
parlement, omdat zij maar al te goed wisten, dat 
vrijheid en gelijkheid at the bottom alleen van bo-
venaf gegarandeerd konden worden. Zo oud als 
dit paradoxale inzicht is, zo vaak moet het her-
ontdekt worden. Dat is tevens de reden waarom 
je niet mag verwachten, dat de door Balkenende 
gepropageerde participatiesamenleving zonder 
uitdrukkelijke ondersteuning van de overheid 
dezelfde omvang aan solidariteit oplevert.

maakbaarheid van rechts

De tweede vraag was of het huidige beleid wel 
de komst van de participatiesamenleving bevor-
dert. Hier stuiten we op iets merkwaardigs. Mij 
is geen kabinet bekend dat er zo veel aan gedaan 
heeft om het lidmaatschap van vakbeweging, 
werkgeversverbond, omroep of patiëntenver-
eniging te bagatelliseren, of om moslims te 
ontmoedigen eigen scholen te stichten, of om de 
bevoegdheden van het representatieve regionale 
bedrijfsleven binnen Kamers van Koophandel in 

Thijs Wöltgens  Voorbij de waan van de dag

Terwijl het heidens Paars 
wereldwijde waardering kreeg 
voor het poldermodel, is de 
christendemocratische premier 
juist trots op zijn middenveld
vliedende kracht
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te krimpen of om de decentrale inbedding van 
de politie op te heffen. 
 Hoezo, gespreide verantwoordelijkheid? Het 
lijkt er meer op dat het kabinet bezig is om het 
gebied tussen centrale overheid en individueel 
domein vacu∑m te zuigen. Wie daarin een sti-
mulans voor de veel geroemde civil society of 
het maatschappelijk middenveld kan ontwaren, 
mag het zeggen. Terwijl het heidens Paars we-
reldwijde waardering kreeg voor het poldermo-
del, is de christen-democratische premier juist 
trots op zijn middenveldvliedende kracht.
 Deze tegenstelling tussen ambitie (parti-
cipatiesamenleving) en beleidswerkelijkheid 
(vermarkting en individualisering) vraagt om 
een verklaring. Bert de Vries lijkt op het eerste 
gezicht alleen de tegenstelling te constateren. 
Met een beetje close reading vind je echter een 
verdergaand oordeel over de huidige cda-leider. 
Dat oordeel blijkt, als we Balkenende tegenover 

de zelfkarakterisering van De Vries plaatsen. 
De Vries accepteert als kwalificatie voor zich-
zelf de term (sociaal-)conservatief. A contrario 
beschouwt hij Balkenende, de vermeende anti-
revolutionaire nazaat, als een maakbaarheidsre-
volutionair ¬ met alle kenmerken van dien. 
 Een revolutionair verdraagt geen kosten-ba-
tenanalyse. Het heilig ideaal rechtvaardigt grote 
offers. Hoe groter de offers, de Verelendung, des te 
nabijer de verlossing. Daarom moeten we terug 
naar de Nachtwakerstaat van de 1�e eeuw. Want 
daarin kon een Abraham Kuyper zijn kleine 
luyden tot grote daden inspireren. Diens onwan-

kelbaar gelijk zou ook niet geschokt zijn door 
schommelingen in de volksgunst. Hoe slechter 
de opiniepeilingen, des te onwankelbaarder het 
eigen gelijk. Dit geringschattende oordeel over 
de opinies van de kiezers kan niet beter worden 
geïllustreerd dan door het aangekondigde kabi-
netsvoornemen om in de periode tot de volgende 
verkiezingen brood en spelen centraal te stellen.
 Voor zijn conservatisme verwijst De Vries 
naar de beroemde Paulusregel: onderzoek alles 
en behoud het goede. Dat is ook zo’n regel die 
telkens weer opnieuw ontdekt moet worden: na 
de Franse Revolutie door Edmund Burke (‘bien 
etonné de se trouver ensemble’ met de stichting 
die zijn naam draagt), na de totalitaire revoluties 
door Karl Popper (met zijn pleidooi voor piece-
meal-engineering), na de ecologische rampen 
door de milieubeweging (met haar pleidooi voor 
no-regret-scenario’s). Aan dit ‘conservatisme’ 
heeft de sociaal-democratie haar bestaan te dan-
ken: het was Eduard Bernstein die ¬ ruim een 
eeuw geleden ¬ Marx’ revolutie omboog tot een 
zichzelf permanent corrigerende evolutie.
 Er is dan ook geen reden om te schrikken, als 
de neo-revolutionairen van rechts de PvdA be-
houdendheid verwijten. Het mooie van deze be-
houdendheid is, dat die je bevrijdt van de angst 
om enige mode of hype te missen. Een beetje 
levenservaring wil dan wel eens helpen. In die 
zin zouden kabinet en Kamer wel iets meer ver-
grijzing kunnen verdragen. Een gerontocratie 
schrikt mij minder af dan onder het mom van 
vernieuwing georganiseerd geheugenverlies. 
Deze vernieuwing is gedoemd om de fouten uit 
het verleden telkens weer als interessante inno-
vaties te verwelkomen. Daarom dit innovatieve 
gebod: eert Uw dinosaurussen.
 Dat maakt ook het boek van De Vries zo ver-
frissend. Het nieuwe ervan is dat het zich zo wei-
nig van het ogenschijnlijk nieuwe aantrekt. Het 
bevat geen informatie die niet al lang beschik-
baar is, het kent geen redenering die we niet zelf 
bedacht hebben of konden hebben. En toch heeft 
niemand van ons dit boek geschreven. Waarom? 
Ik zou ¬ zij het met moeite ¬ nog kunnen be-
grijpen dat we als potentiële coalitiepartner de 
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De uitzonderingen bevestigen 
de hoofdlijn: in het budgettaire 
beleid, de arbeidsmarkt en 
inkomenspolitiek volgt de PvdA 
het paradigmatische spoor van 
Balkenende en Zalm
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afstand tot het cda (om maar te zwijgen van de 
vvd) overbrugbaar willen houden.
 Maar ik vrees dat de oorzaak dieper ligt. En 
die vrees heb ik al vanaf het moment dat de PvdA 
in de mislukte kabinetsformatie ¬ in volstrekte 
afwijking van haar verkiezingsprogramma ¬ de 
voorgestelde bezuinigingsomvang bespreekbaar 
achtte. Ik ben bang dat de PvdA zichzelf gebon-
den heeft aan de taboes die De Vries welhaast 
en passant omver kegelt. Er zijn gelukkig lof-
felijke uitzonderingen: hypotheekrente-aftrek, 
de PvdA-opstelling over de ser-adviezen inzake 
wao en ww. Maar de uitzonderingen bevestigen 
de hoofdlijn. In het budgettaire beleid, de arbeids-
markt- en inkomenspolitiek volgt de PvdA het 
paradigmatische spoor van Balkenende en Zalm. 
 De alternatieven van De Vries zijn radicaler 
dan die van de hele oppositie bij elkaar, omdat 
zij de noodzaak van de radicaliteit van de re-
geringsplannen zo radicaal relativeren. De op-
positie is beducht dat een blijde boodschap haar 
geloofwaardigheid ondermijnt. Van die angst 
hoeft de steile calvinistische rekenmeester De 
Vries geen last te hebben. Daarom is zijn aanbod 
van een proeve van een verkiezingsprogramma 
zo’n interessante test voor de PvdA, ‘an offer you 
cannot refuse’. Het versterkt onze middenpositie 
(het is immers afkomstig van een conservatief 
cda-prominent) en dekt tegelijkertijd de positie 
van de sp af (de nieuwe mainstream verplaatst 
het midden naar links).

tot slot

Het zou jammer zijn als De Vries’ boek alleen 
maar als bijdrage aan een cda-interne discussie 
gelezen zou worden. Dan missen we de pointe 
van zijn verhaal. Want de hele Haagse consensus 
staat ter discussie. Die consensus is geleidelijk 
gegroeid vanaf de jaren tachtig. Bij die groei 
heeft het kabinet Lubbers iii een belangrijke rol 
gespeeld, met Wim Kok en Bert de Vries in pro-
minente posities. 
 Inhoudelijke consensus was voor dat kabinet 
van levensbelang. Het cda zocht bevestiging 

Thijs Wöltgens  Voorbij de waan van de dag

van zijn middenpositie in de verbreding van 
het draagvlak voor sociale ingrepen (wao), de 
PvdA snakte na twaalf jaar ¬ kort onderbroken 
¬ verblijf in de woestijn van de oppositie naar 
het verloren paradijs van de natuurlijke rege-
ringspartij op de wijze van de intussen gereha-
biliteerde oude Drees. Dat vergde van de PvdA de 
meeste flexibiliteit. Tot verdriet van het cda was 
die flexibiliteit intussen zo groot, dat de PvdA 
daarna tamelijk moeiteloos met de vvd (en d66) 
verder kon regeren. Daardoor werd de consen-
sus kamerbreed.
 Maar de ene consensus is de andere niet. In 
het begin is de consensus een soort wapenstil-
stand. De betrokkenen weten maar al te goed dat 
die wapenstilstand het product is van toevallige 
machtsverhoudingen, persoonlijke hobby’s en 
onderhandelingsvaardigheid. Voor wie erbij was 
verklaart de neus van Cleopatra vaak meer dan 
honderd structurele factoren. Een wapenstil-
stand moet evenwel in beide kampen verdedigd 
worden. In die kampen is Cleopatra’s bevallig-
heid geen argument. De voormalige kemphanen 
zoeken dus naar rationalisaties, die in beide par-
tijen acceptabel zijn. Op weg naar een duurzame 
vrede worden deze rationalisaties verheven tot 
rationaliteit op zich. Die rationaliteit heeft voor 
opvolgers de kracht van het vanzelfsprekende.
 Bert de Vries was nog betrokken bij de wa-
penstilstand. Daarom weet hij heel goed dat 
het ook anders had gekund. De zin van de wa-
penstilstand lag immers niet in de dwingende 
logica van de inhoud van de consensus, maar in 
het bereiken van een overeenkomst als zodanig. 
En nu deze overeenkomst kamerbreed is, treedt 
De Vries op als spelbreker en stelt de logica en 
consistentie van het tot convential wisdom ver-
heven compromis ter discussie. Ooit was hij de 
kleermaker van de keizer. Dat alleen al maakt 
hem een geloofwaardige getuige van ’s keizers 
naaktheid.

Bert de Vries, Overmoed en Onbehagen.  
Het hervormingskabinetBalkenende
Bert Bakker, Amsterdam 2005
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‘Maatschappelijk ondernemen’ is, zeker in 
beleidskringen, bijna een modewoord geworden. 

Maar wat gaat daarachter schuil? Wat zijn de 
kansen en risico’s van een ‘ondernemende’ 
verzorgingsstaat? Wat doen ondernemers 

in de publieke dienstverlening in de praktijk? 
En welke positie moet de sociaal-democratie kiezen?

 s&d ging op onderzoek uit en interviewde acht 
deskundigen uit de werelden van beleid en praktijk. 

Mare Faber presenteert de resultaten van deze 
gespreksronde — van vraagsturing (‘Ik doe niet 
alles wat gevraagd wordt. Dat zou me een mooie 
boel worden’) tot marktwerking in het onderwijs 
en de zorg (‘Het is nodig om kapitaal te kunnen 

aantrekken voor nieuwe investeringen’). Pauline 
Meurs plaatst vervolgens kritische kranttekeningen 

bij de ‘verbestuurlijking’ van het debat over de 
maatschappelijke onderneming.

De ondernemende 
verzorgingsstaat (ii)
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Noten  zie pagina 41

De ondernemende verzorgingsstaat ¬ deel ii (1)

De belofte van het maat-
schappelijk ondernemen

Zeven interviews met deskundigen uit politiek en praktijk

mare faber

In juli van dit jaar ontvingen premier Balken-
ende en de ministers Brinkhorst en Pechtold een 
delegatie van het Netwerk Toekomst Maatschap-
pelijk Onderneming (ntmo). Bij die gelegen-
heid committeerde het kabinet zich ten volle 
aan het ‘maatschappelijk ondernemen’ in de 
non-profitsector, zo meldt de ntmo-website: 
‘Meer ruimte bieden voor lokale oplossingen, 
maatwerk, innovatie en ondernemingszin komt 
de kwaliteit van de maatschappelijke dienstver-
lening aan de burger ten goede. Het vraagt om 
een stevige bestuurlijke vernieuwing met hel-
derheid over rollen en verantwoordelijkheden.’1 
De brancheorganisaties en het kabinet spraken 
de intentie uit om nauwer te gaan samenwerken 
om hun doel te bereiken.
 Niet alleen in het Haagse, maar ook daarbui-
ten staat het maatschappelijk ondernemen in 
de belangstelling. Het is een paraplubegrip dat, 
afhankelijk van de context, dan weer de schijn-
werper zet op de structuur en organisatie van de 
non-profitsector, dan weer op de bedrijfsfiloso-
fie van bepaalde maatschappelijke instellingen, 
hun juridische verankering of hun functioneren 
in de praktijk van alledag. En die praktijk is in 

volle gang: overal in ons land worden onder 
de vlag van maatschappelijke ondernemingen 
patiënten verzorgd, leerlingen onderwezen, wo-
ningen beheerd en buurthuizen geëxploiteerd.
 Wat levert dat op aan kansen en successen, 
maar ook aan risico’s en onbedoelde gevolgen? En 
wat kan de plaats van het maatschappelijk onder-
nemen zijn in een moderne sociaal-democratie? 
Deze vragen staan centraal in een s&d-themase-
rie, waarvan het eerste deel in het zomernummer 
(s&d 2005/7-�) verscheen. In die artikelen werd 
vooral de papieren werkelijkheid van beleidsno-
tities en adviesrapporten verkend. Maar wie een 
antwoord wil formuleren op bovengenoemde 
vragen, kan zich daartoe niet beperken.
 De themaredactie ging erop uit om een aantal 
deskundigen uit de werelden van politiek en 
praktijk te ondervragen (zie kader). In totaal 
werden zeven interviews gehouden, waaronder 
één dubbelinterview (met Steven de Waal en 
Kim Putters). De oogst van de gesprekken is ver-
vat in dit artikel.

de essentie van maatschappelijk 
 ondernemen

In de uitleg die geïnterviewden geven aan de 
term maatschappelijk ondernemen leggen zij ie-
der hun eigen accenten, waarin vaak hun profes-
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sionele achtergrond doorklinkt. Maatschappe-
lijk ondernemen draait eerst en vooral om men-
sen, vindt de Amsterdamse welzijnsondernemer 
Hans Zuiver: ‘Het heeft met sociale samenhang 
te maken, sociale cohesie, de Haarlemmerolie in 
de samenleving.’ Hij ervaart een heldere eigen 
verantwoordelijkheid in het streven naar goede 
dienstverlening: ‘Ik vraag niet altijd hoe men het 
gehad had willen hebben. Ik wil nog wel eens 
van de geëffende paden afgaan, om de overheid 
vertellen hoe het moet.’
 Wim van der Meeren, ziekenhuisbestuurder 
in Tilburg, spreekt van ‘een term die blijft in-
spireren’. De maatschappelijke dimensie vindt 
hij belangrijk, maar het ondernemerschap niet 
minder: ‘Ziekenhuizen zijn niet zomaar uitvoer-
ders van overheidsbeleid. We hebben een eigen 
verantwoordelijkheid.’ Om aan die verantwoor-
delijkheid uitvoering te geven, moeten bestuur-
ders verstand hebben van stakeholders’ values: de 
wensen en behoeften die leven onder diverse bij 
de zorg betrokken partijen. In de woorden van 

Van der Meeren: ‘Als ondernemer wil ik vrolijk 
worden van iedere vorm van gewenste zorg. 
En wat gewenst is, daar mag de samenleving 
van alles over vinden.’ Daartegenover stelt het 
ziekenhuis een weloverwogen visie: ‘Wij heb-
ben zelf ideeën over wat we moeten doen. Die 
ideeën gaan over zorg verlenen, over onderzoek 
doen, over innoveren, over hoe je waar voor het 
geld levert. We willen echt ‘ondernemer’ zijn. 
Daarom zijn we fanatiek tegenstander van al-
lerlei overheidsgestuurde budgetsystemen, het 
College Tarieven Gezondheidszorg als een soort 
Kremlin vol bureaucraten. Al die aanbodsturing 
haalt niet het beste uit mensen.’
 Piet Boekhoud, bestuurder van een regionaal 
opleidingencentrum (roc) in Rotterdam, be-
schouwt het als zijn hoofdtaak zorg te dragen 
voor een efficiënte en geoliede organisatie-
structuur die de professionals in het primaire 
proces in staat stelt hun werk zo goed mogelijk 
te doen: ‘Ik denk sterk in groepen. We hebben 
onderwijsgevenden, dat is één. Dan hebben we 

Wie is wie?
Dit artikel is geschreven in samenspraak met Edith Hooge, Paul Kalma en Marijke Linthorst (s&d-
themaredactie ‘maatschappelijk ondernemen’). Aan een van de interviews werkte ook Marit van 
Luijn mee. We spraken met de volgende personen:

•  Piet Boekhoud is voorzitter van het College van Bestuur van het Albeda College, een regionaal op-
leidingencentrum (roc) in Rotterdam-Rijnmond met ca. 27.000 leerlingen2

•  Conny Heemskerk is senior adviseur bij Aedes (de vereniging van woningbouwcorporaties) en 
secretaris van het Netwerk Toekomst Maatschappelijke Onderneming (een samenwerkingsver-
band van brancheorganisaties uit de sectoren zorg, welzijn, onderwijs en wonen)

•  Ab Klink is directeur van het Wetenschappelijk Instituut voor het cda
•  Jos van der Lans is journalist en lid van de Eerste Kamer voor GroenLinks
•  Wim van der Meeren is lid van de Raad van Bestuur van het Sint Elisabeth Ziekenhuis in Tilburg
•  Kim Putters is verbonden aan de Tilburgse School voor Politiek en Bestuur van de Universiteit van 

Tilburg. Hij is gemeenteraadslid in Hardinxveld-Giessendam en lid van de Eerste Kamer voor de 
PvdA

•  Steven de Waal is partner bij Boer & Croon, executive partner van de denktank Public space en lid 
van het bestuur van de PvdA

•  Hans Zuiver is directeur van Combiwel, een stichting voor gecombineerd welzijnswerk (o.a. kin-
deropvang, maatschappelijke dienstverlening, buurt- en jongerenwerk) in Amsterdam 
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de “gemaksdiensten”, dat is twee. Zij organiseren 
alle faciliteiten die de docenten nodig hebben. 
Verder is er een groep mensen bezig met de con-
tinuïteit, de kaders, integraal management. Dat 
is drie.’ In alle lagen van de organisatie zijn ‘ge-
woon hele goede mensen nodig’. Of die er inder-
daad komen, is volgens Boekhoud een kwestie 
van moed (‘durf je kwaliteit in de publieke sector 
te investeren?’), maar ook een kwestie van geld 
(‘voor goede mensen moet je goed betalen’).

 Voor Conny Heemskerk, werkzaam in de wo-
ningsector en secretaris van het ntmo, ligt de 
essentie van het maatschappelijk ondernemen 
in de mogelijkheden die het biedt om tegemoet 
te komen aan drie fundamentele ontwikke-
lingen in onze samenleving: ‘Allereerst is er de 
tendens van individualisering. Die maakt maat-
werk belangrijk. De vraag waarop maatschap-
pelijk ondernemers zich richten komt vanuit de 
samenleving: niet alleen van individuele klan-
ten, maar van stakeholders in bredere zin. Een 
tweede tendens is die van bureaucratisering: 
mensen hebben het gevoel dat ze in een mal-
lemolen van administratieve regeldrukte zijn 
terechtgekomen, dat ze niet meer gehoord, ge-
kend, gezien worden. Een derde tendens draait 
om politiek leiderschap. Er ligt de laatste jaren 
in Nederland een zwaar accent op ‘bestuurlijk 
organiseren’: het politiek-maatschappelijke 
leiderschap zijn we een beetje kwijtgeraakt. 
Bij maatschappelijke ondernemingen zie je nu 
juist een behoefte om dergelijk leiderschap uit 
te stralen.’

 Jos van der Lans, lid van de Eerste Kamer voor 
GroenLinks, komt tot de volgende ontleding van 
de term: ‘Er zit neoliberalisme in ¬ het “onderne-
men”- en er zit het oude klassieke denken in over 
organisaties die maatschappelijke taken verrich-
ten en publieke belangen vertegenwoordigen, 
organisaties met goede bedoelingen. Die twee 
dimensies probeert men in dit begrip bij elkaar 
te brengen.’ Van der Lans koestert ambivalente 
gevoelens. Maatschappelijk ondernemen kan ze-
ker leiden tot innovatie en betere dienstverlening 
aan burgers, meent hij, maar ‘… het is hoognodig 
dat het begrip gepolitiseerd wordt. Dat is een ur-
gente taak voor links: zorgen dat het debat weer 
over de inhoud gaat, niet over procedures. Rechts 
is voortdurend bezig om zaken te depolitiseren 
en te technocratiseren.’ Om die reden acht hij een 
zeker wantrouwen geboden jegens menigeen, in 
politiek en praktijk, die de term maatschappelijk 
ondernemen voor in de mond heeft.
 Ab Klink, directeur van het Wetenschappe-
lijk Instituut voor het cda, pleit voor een goede 
balans tussen de twee poten van het maatschap-
pelijk ondernemen: ‘Ik zie het risico wel dat de 
term “onderneming” sterk commercieel wordt 
ingekleurd. Met opzet laten we het “maatschap-
pelijke” daaraan vooraf gaan, dat kwalificeert 
als het ware het ondernemen. Het woord onder-
neming is in zoverre erg geschikt, dat het goed 
aangeeft dat de beweging van onderop komt. 
Het gaat om meer dynamiek, eigen visie en veer-
kracht. Die dynamiek is te veel verloren gegaan 
in het maatschappelijk middenveld, die willen 
we terugkrijgen en er een etiket aan verbinden: 
wij willen ondernemende instellingen. “Maat-
schappelijk” drukt uit dat het ondernemend 
optreden een sociaal doel dient. De instellingen 
zijn dus niet op de uitdeling van winst gericht, 
maar op het realiseren van de sociale doelstel-
lingen. Het ondernemerschap zit hem dus niet 
zozeer in een commerciële optiek, maar in meer 
handelingsvrijheid: je moet af en toe net voorbij 
de grens kijken, hordes nemen die lange tijd on-
bespreekbaar waren.’
 Steven de Waal en Kim Putters onderschrij-
ven deze gedachtegang, maar leggen in hun ei-
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Jos van der Lans: ‘Het is hoognodig 
dat het begrip maatschappelijk 
ondernemen gepolitiseerd wordt. 
Dat is een urgente taak voor links: 
zorgen dat het debat weer over de 
inhoud gaat, niet over procedures’
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gen definitie de accenten net even anders. In het 
fenomeen maatschappelijk ondernemen zien zij 
goede mogelijkheden om ‘het beste van markt-
werking’ en ‘het beste van overheidssturing’ 
met elkaar te verbinden. Of eigenlijk is er sprake 
van drie dimensies waartussen een balans moet 
worden gevonden: ‘het publieke, het private en 
het professionele’. De maatschappelijke onder-
neming is een politiek relevant fenomeen, niet 
zozeer omdat dit type organisatie een uitweg 
biedt daar waar de overheid overbelast blijkt en 
aan de vrije markt nadelen kleven, maar vooral 
omdat partnerschappen tussen overheid en 
particulier initiatief van oudsher kenmerkend 
zijn voor Nederland en ze hun nut en effectivi-
teit hebben bewezen. De toegevoegde waarde 
schuilt volgens De Waal en Putters onder meer 
in de mogelijkheden die de maatschappelijke 
onderneming biedt ‘om de burger/cliënt meer 
zeggenschap te geven over zijn eigen leefsitu-
atie’. Anders gezegd, het gaat om de emancipatie 
van de burger in zijn rol van gebruiker van 
maatschappelijke diensten. Dat gaat verder dan 
wat meepraten in allerlei inspraakorganen: het 
is een kwestie van macht en tegenmacht. In de 
gezondheidszorg, bijvoorbeeld, dient tegenover 

de macht van zorgverzekeraars de tegenmacht 
te staan van de patiënt: ‘Als de verzekeraar niet 
meer uit puur altruïstische motieven het belang 
van de verzekerde dient, moet die worden uitge-
rust met voldoende invloedsmogelijkheden om 
zich als tegenmacht te kunnen opstellen.’
 Hoe belangrijk de historisch gewortelde 
maatschappelijke verantwoordelijkheid van 
organisaties ook is, de geïnterviewden constate-
ren dat die in de praktijk van alledag niet altijd 
voldoende tot uitdrukking komt.� Een moderne 
nadruk op ondernemerschap kan de aandacht 
voor het maatschappelijke doen verslappen. Aan 
de andere kant kan een te sterk focus op maat-
schappelijke doelen zonder een goede bedrijfs-
economische onderbouwing leiden tot het ver-
spillen van publiek geld. In beide gevallen komt 
de legitimiteit van organisaties in gevaar. Het 
realiseren van een goede balans tussen de ‘M’ 
en de ‘O’ dient niet alleen het algemeen belang, 
maar ook het eigenbelang van de betrokken 
organisaties, merkt Conny Heemskerk op. Im-
mers, ‘een slecht imago is voor een maatschap-
pelijke organisatie een veel groter probleem dan 
voor een klassieke overheidsorganisatie’.

Openstaan voor wat er leeft in de samenleving 
¬ en in de eigen doelgroepen vooral ¬ is een 
van de kernkwaliteiten van een goede maat-
schappelijk ondernemer. Vraaggericht werken 
stimuleert innovatie, benadrukt Heemskerk. Als 
voorbeeld noemt ze een woningcorporatie die 
in een klein dorp met weinig voorzieningen een 
postagentschap wil gaan faciliteren: ‘Zo’n bre-

vraaggericht werken: de klant centraal?

Vraaggerichtheid, meer keuzevrijheid voor de burger, maatwerk in plaats van confectie: pleitbe
zorgers van de maatschappelijke onderneming geven hoog op van de responsiviteit van dit type 
organisaties ten aanzien van de behoeften van gebruikers van hun diensten. Die is veel groter, zegt 
men, dan die van logge overheidsorganisaties met een aanbodgestuurde werkwijze. Hoe werkt die 
vraaggerichtheid in de praktijk? Wie formuleert ‘de vraag’ precies? Is in de maatschappelijke onder
neming de klant koning?

dere invulling van je takenpakket zou geen pro-
bleem moeten zijn, mits je je op lokaal niveau 
hebt verzekerd van maatschappelijke steun.’ In 
de praktijk werpt regelgeving van de overheid 
nogal eens obstakels op.
 Steven de Waal en Kim Putters nuanceren het 
ideaal van keuzevrijheid: ‘Daar moet je geen to-
renhoge verwachtingen van hebben: keuzevrij-
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heid is niet de oplossing voor alle problemen. 
We hebben die ene zondagmiddag waarop we 
onze ziektekostenverzekeraar moeten kiezen, 
een verpleeghuis voor onze ouders, scholen 
voor onze kinderen. Willen en kunnen we dat 
allemaal wel?’ Tegelijkertijd, zo constateren ze, 
is het zo dat steeds meer zelfbewuste, vermo-
gende burgers keuzevrijheid afdwingen: als de 
non-profitsector niet aan hun wensen tegemoet 
komt, verplaatsen zij hun klandizie naar de 
commerciële sector (zoals particuliere scholen 
of privé–klinieken) of naar het buitenland. De 
Waal en Putters vinden dat de politiek ervoor 
moet zorgen dat deze gelden niet wegvloeien, 
maar behouden blijven voor de publieke dienst-
verlening.

De bloemenman als sleutelfiguur
Minstens zo belangrijk als een gevoelige ‘vraag-
antenne’ voor de wensen en noden van burgers 
is de eigen verantwoordelijkheid die een maat-
schappelijk ondernemer draagt. Dat idee wordt 
in de interviews onder meer onderschreven 
door ziekenhuisbestuurder Wim van der Mee-
ren en welzijnsondernemer Hans Zuiver. Als die 
laatste opmerkt dat zijn organisatie ‘vraag- en 
visiegericht’ werkt, haast hij zich te benadruk-
ken dat dat niet gelijk staat aan vraaggestuurd 
werken: ‘Ik doe niet alles wat gevraagd wordt. 
Dat zou me een mooie boel worden.’ Verzoeken 
worden getoetst aan de eigen missie van Combi-
wel, met als kernelementen: het bevorderen van 

sociale cohesie, het uitoefenen van een make-
laarsfunctie (bijvoorbeeld door buurtbewoners 
met elkaar in contact te brengen) en het leveren 
van maatwerk.
 Gevraagd naar de invloed van gebruikers 
op het dienstenaanbod, noemt Zuiver in eerste 
instantie vooral traditionele vormen van in-
spraak, zoals oudercommissies en cliëntenra-
den. De eisen die daaraan worden gesteld zijn 
vastgelegd in de Wet op de medezeggenschap. 
Maar er is meer. Recente ontwikkelingen ¬ 
zoals de aanstaande invoering van de Wet 
Maatschappelijke Ondersteuning ¬ maken 
een kanteling in oriëntatie noodzakelijk: van 
een ‘productgerichte werkuitvoering’ (het eigen 
aanbod centraal) naar een focus op ‘product-
marktcombinaties’ (de vraag centraal). Dat be-
tekent dat Combiwel zelf onderzoekt ¬ onder 
andere met behulp van gemeentelijke statistie-
ken en gesprekken met stakeholders ¬ wat er 
in een bepaalde wijk of buurt nodig is aan jon-
gerenwerk of maatschappelijk werk. Het is een 
arbeidsintensief traject dat wordt doorlopen om 
een heldere reden: ‘We doen dit omdat de over-
heid er niet in slaagt om de beleidsdoelen helder 
en adequaat te formuleren.’
 Zuiver maakt onderscheid tussen ‘opinion 
leaders’ (‘altijd haantje de voorste om te zeggen 
wat er moet gebeuren’) en ‘sleutelfiguren’ (‘de 
mensen die mij het verhaal achter de cijfers 
geven’). In verschillende Amsterdamse wijken 
heeft Combiwel buurtpanels ingericht van 
mensen die goed op de hoogte zijn van wat er 
leeft: een buurtregisseur van de politie, een 
dominee van een actieve kerkgemeente, de ei-
genaar van een bloemenstal. De panels inventa-
riseren regelmatig hoe hun buurt ervoor staat. 
De verzamelde informatie legt Zuiver voor aan 
zijn eigen medewerkers, die met aanvullingen 
komen. Daarna volgen gesprekken met de 
wethouder. ‘Van welke politieke kleur die is in-
teresseert me geen barst’, zegt Zuiver, ‘Waar het 
om gaat is dat hij op dat moment moet zeggen 
wat de beleidsprioriteiten zijn. Het is aan hem 
om te bedenken hoe hij dat in zijn raad kan 
 verkopen.’
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Ab Klink: ‘Het ondernemerschap 
zit hem niet zozeer in een 
commerciële optiek, maar in  
meer handelingsvrijheid: je moet 
af en toe net voorbij de grens 
kijken, hordes nemen die lange 
tijd onbespreekbaar waren’
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Vakkundige, gemotiveerde en gedreven profes-
sionals zijn de kurk waarop alle maatschappe-
lijke dienstverlening drijft ¬ daarover zijn de 
geïnterviewden het eens. Het fundamentele be-
lang van bekwaam personeel wordt vaak veron-
achtzaamd, stelt Ab Klink: ‘Op het moment dat 
schaarste aan arbeidskrachten ontstaat ¬ iets 
wat je niet moet uitsluiten in een vergrijzende 
samenleving ¬ tekenen zich daar de grootste 
risico’s af: dat private instellingen de knapste 
chirurgen gaan wegkopen, het beste verplegend 
personeel en de beste onderwijzers. Dan ver-
schraalt de publieke sector.’
 Intussen worden aan uitvoerende profes-
sionals ¬ zij die actief zijn op de werkvloer in 
het directe contact met cliënten of patiënten ¬ 
veel en uiteenlopende eisen gesteld. Inhoude-
lijke vakbekwaamheid is niet het enige dat telt. 
Professionals moeten met hun tijd meegaan en 
kunnen omgaan met mondige burgers, consta-
teren Kim Putters en Steven de Waal. Jos van 

der Lans vindt dat professionals bereid moeten 
zijn om verantwoording af te leggen over de 
inhoudelijke keuzes die ze maken: ‘De ergste 
professionals zijn zij die zeggen: “Ik heb een vak 
gestudeerd, ik weet hoe het moet in de spreek-
kamer. De deur gaat op slot én ik heb een be-
roepsgeheim.”’ Wim van der Meeren verwacht 
van zijn medisch specialisten een zekere gevoe-
ligheid voor de bedrijfseconomische factoren 
die voor het ziekenhuis als geheel relevant zijn: 
‘Onze mensen zijn gedreven om patiënten te 
helpen. Om wachtlijsten weg te werken. Alleen 
moeten we wel uit de kosten komen, we willen 
er niet failliet aan gaan.’ Hans Zuiver kiest voor 
‘gedreven medewerkers, mensen die niet puur 
vraaggestuurd werken, maar die een eigen visie 
hebben’. roc-bestuurder Piet Boekhoud vindt 
idealisme belangrijk: ‘Ik kan een docent wel iets 
in handen geven, maar als die docent niet be-
vlogen is, dan gaat het gewoon niet werken.’ Zo 
passeren veel eisen de revue. Die tellen uiteraard 

de professionals en hun managers

Verpleegkundigen, leraren, jeugdhulpverleners: professionals zuchten onder regeldruk, proceduredwang en 
verantwoordingsplichten. Dat is, althans, een veelvoorkomend beeld in het actuele debat over de nonprofitsec
tor.4 Volgens sommigen is de groot gegroeide ‘managerskaste’ de bron van alle narigheid. Anderen wijzen naar 
de overheid en andere stakeholders die inzicht eisen in wat er op de werkvloer gebeurt en die complexe processen 
graag overzichtelijk opdelen. Zitten professionals inderdaad in de tang? Wat is er nodig om hen te laten excel
leren? Wat kenmerkt de ideale verhouding tussen manager en professional? 
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 Het doel van dit gelaagde systeem is het 
formuleren van een zo goed mogelijke vraag, 
althans op het niveau van beleidsdoelen. Indivi-
duele hangjongeren of zorgbehoevende bejaar-
den zijn er dan nog niet aan te pas gekomen. Als 
eenmaal helderheid is gecreëerd over de beleids-
doelen, wethouder en raad zijn akkoord, breekt 
de fase van de productie aan: daarin maken de 
professionals van Combiwel ‘een interactieve 
vertaalslag’ van beleidsdoelen naar concrete acti-
viteiten.
 Er tekent zich, kortom, een proces met vier 
fasen af waarin achtereenvolgens sleutelfiguren, 

professionals, de politiek en klanten/cliënten 
centraal staan. Uit dit ingewikkelde samenspel 
van ¬ soms botsende ¬ ideeën en belangen 
vloeien uiteindelijk concrete activiteiten voort 
die, als het goed is, maximaal beantwoorden aan 
‘de vraag’ die zich op individueel en maatschap-
pelijk niveau aftekent. Géén klant die koning is 
dus, geen professionals die dansen naar de pij-
pen van veeleisende burgers. Wel vraaggericht-
heid, geen vraagsturing. Dat laatste past niet bij 
een moderne maatschappelijke onderneming 
die aan haar eigen verantwoordelijkheid serieus 
invulling geeft.
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niet voor elke professional even zwaar, maar 
duidelijk is: professionals weten vele ogen op 
zich gericht.
 Intussen zijn de managers niet meer weg 
te denken uit de verschillende sectoren van 
de maatschappelijke dienstverlening. En zo 
hoort het ook, benadrukt Steven de Waal. Hij 
illustreert zijn standpunt aan de hand van de 

gezondheidszorg: ‘De zorg wordt steeds com-
plexer. De noodzaak om af te stemmen op voor-
zieningen als wonen, vervoer, de hele rataplan, 
wordt steeds sterker. Die taak mag je niet op 
de schouders van de professional neerleggen. 
Die moet de ruimte hebben om zijn vak uit te 
oefenen. Daarom zijn managers broodnodig.’ 
Leiding geven aan professionals is niet eenvou-
dig: ‘Professionals vinden het moeilijk om toe te 
geven dat er grote excellentieverschillen tussen 
hen bestaan. Als je ze zomaar hun gang laat gaan, 
komt niet vanzelf het beste in hen naar boven. 
Managers moeten professionals eigenlijk voort-
durend selecteren op kwaliteit, onder meer via 
het beloningsysteem en hun contractpositie.’ 
 Ook Jos van der Lans bepleit een zekere ont-
nuchtering in de beeldvorming over professio-
nals: ‘Ik heb niet veel op met het pleidooi voor de 
‘bevrijding van de professionals’. Het klopt wel 
dat ze nu het kind van de rekening zijn en dat ze 
meer ruimte moeten krijgen, maar ik geloof niet 
dat daarmee per definitie de zaak gered is. Die 
professionals zijn natuurlijk ook gewoon men-
sen die zich bij voorkeur achter een cao ver-
schuilen, vol verplichtingen en functieomschrij-
vingen, en die gewoon rustig willen werken.’

Voorbij aan ‘hullie-zullie’
Hoe beziet manager Wim van der Meeren de pro-
fessionals die in zijn ziekenhuis actief zijn? Om 
te beginnen gunt hij ze een herstel van het maat-
schappelijk vertrouwen in de sector: ‘De zorgin-
stellingen worden heel wantrouwend bejegend 
door de samenleving. Er is sprake van eroderend 
vertrouwen, alsof wij erop uit zijn om financieel 
de kantjes ervan af te lopen.’ Dat wantrouwen kan 
ten koste gaan van de arbeidsvreugde. ‘We moe-
ten er echt ons best voor doen om dat vertrouwen 
terug te winnen. Ik durf te zeggen dat het in dit 
ziekenhuis erg goed gaat en dat komt vooral 
omdat hier een paar duizend mensen werken die 
echt gemotiveerd zijn. Daar zit een ander soort 
logica in dan die van de keiharde markt. Dat wil 
overigens niet zeggen dat een aantal marktprik-
kels voor ons niet heel stimulerend is.’
 Hij vertelt over innovaties in onderzoeken 
en behandelingen ¬ nieuwe technieken, betere 
medicijnen, moderne apparatuur ¬ die ertoe 
leiden dat patiënten niet meer hoeven te worden 
opgenomen. Het ziekenhuis schrijft dus minder 
rekeningen. ‘Kortom, we innoveren. Dat is zeer 
patiëntvriendelijk, de kwaliteit gaat omhoog. 
En het ziekenhuis gaat financieel geweldig de 
ballenbak in.’ En toch: ‘Het ziekenhuis dóét het. 
Daarom zou er iets meer maatschappelijk ver-
trouwen moeten zijn. Er is geen ziekenhuis dat 
het lef heeft om patiënten een suboptimale be-
handeling te geven uit financiële overwegingen.’
 Evengoed is het zo dat artsen niet alleen me-
disch-inhoudelijke, maar ook bedrijfseconomi-
sche afwegingen moeten maken, vindt Van der 
Meeren: ‘Je ontkomt er niet aan dat een dokter 
zich realiseert dat wat hij in die spreekkamer 
doet, financieel-economische consequenties 
heeft. Dat is het lastige van het besturen van 
deze organisatie, dat de echte beslissingen om 
geld wel of niet te besteden vaak in die spreek-
kamer worden genomen. Wij moeten daarvoor 
dus met elkaar kaders scheppen.’
 Van der Meeren vertelt over de organisatie-
structuur van zijn ziekenhuis: ‘Acht jaar geleden 
kwam er in het organogram van dit ziekenhuis 
geen dokter voor. Ergens tegenover de directie 
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Conny Heemskerk: ‘Er wordt vaak 
gezegd dat we in Nederland 
vastlopen op het poldermodel, 
maar ik denk dat we vastlopen 
op bestuurlijke drukte’
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had je de medische staf, zo’n honderdveertig 
specialisten zonder formele positie. Nu is de 
organisatie opgeknipt in ruim twintig bedrijf-
jes, zorgeenheden genaamd. Elk daarvan wordt 
aangestuurd door een zorggroepmanager en een 
medisch manager. De truc is dat zij mede het be-
leid bepalen. Met hen maken wij afspraken over 
productie, kwaliteit, ziekteverzuim, integraal 
managen, integrale verantwoording, et cetera. 
De betrokkenheid is groot, veel dokters willen 
verantwoordelijkheid dragen.’ 
 De nieuwe organisatiewijze heeft grote ge-
volgen: ‘Een van de leuke dingen van dit zieken-
huis is dat we de hullie-zullie-cultuur groten-
deels hebben overwonnen. In andere ziekenhui-
zen zit de directie af te geven op de specialisten 
en omgekeerd. Ik heb wel eens tegen zo’n zeu-
rende collega gezegd: “Joh, als je niet van dokters 
houdt, ga dan konijnen fokken, maar blijf niet in 
een ziekenhuis.” Wij houden van professionals 
hier en de liefde is enigszins wederzijds. Dan 
kun je elkaar ook op dingen aanspreken.’
 Van der Meeren heeft een heldere visie op 
wat de moderne tijd aan klantgerichtheid vraagt: 
‘Vroeger kon je zeggen: “Die man is een hork, 
maar zó’n chirurg.” Tegenwoordig is zo iemand 
maximaal “een goedsnijdende hork”. Om de titel 
chirurg te verdienen zul je meer moeten doen. 
Tegen nieuwe medewerkers zeg ik altijd: “Reali-
seer je dat mensen die hier binnenkomen bang 
en onzeker zijn, pijn hebben. Wij doen vreselijke 
dingen met ze. Wees in godsnaam lief voor ze.” 
Het is eigenlijk heel basaal. De essentie is dat 
wij ons moeten realiseren dat wij allemaal ons 
salaris verdienen omdat mensen voor ons wil-
len kiezen. Dat vraagt om een verandering van 
houding: wij moeten die patiënt veroveren. Het 
aardige is dat er blijkbaar zo veel verborgen capa-
citeit in die ziekenhuizen zit, dat als je dat anders 
aanstuurt, als je ons de kans geeft om te onderne-
men, dat we dan die creativiteit aanboren.’ 

Organiseren en faciliteren
Piet Boekhoud, bestuurder van het Albeda Col-
lege in Rotterdam, beschouwt zichzelf als een 
regisseur die ervoor zorgt dat alle anderen in de 

organisatie hun ‘gefocuste’ taken optimaal kun-
nen uitvoeren. De organisatie is opgedeeld in 
verschillende groepen: docenten, gemaksdien-
sten en integraal management. Dat heeft grote 
voordelen: ‘We focussen nu op het onderwijs. 
Dat noemen we de bevrijding van de docent: 
een heleboel dingen hoeft hij niet meer te doen. 
Hij moet vooral kennis hebben van wat de leer-
lingen moeten leren en hoe hij dat moet aan-
pakken. En hij moet natuurlijk met ze kunnen 
omgaan, snappen wie ze zijn. Hij is andragoog, 
pedagoog, didacticus.’

 Vroeger gebeurde het wel dat een bijdehante 
docent werd ingeschakeld voor bijvoorbeeld een 
financiële klus, nu is daarvan geen sprake meer. 
Je moet docenten ook niet laten experimenteren 
met onderwijsmethodes, vindt Boekhoud. Voor 
dat soort denkwerk is er nu een afdeling Onder-
wijs en Kwaliteit. Die collega’s weten ‘alles wat er 
te weten is op het gebied van onderwijskwaliteit’ 
en bedienen docenten met concrete voorstellen. 
‘Verder hebben we een nette afdeling opgezet 
waar alle hrm-taken zijn belegd: mobiliteit bin-
nen de instelling, scholing, maar ook de salaris-
administratie. Die dingen moeten gewoon goed 
geregeld zijn, dat zorgt voor rust.’ Op dit moment 
gaat op het Albeda 65% van het geld naar het pri-
maire proces en �5% naar de rest. Het streven is 
om dat eerste cijfer op te schroeven naar 75%. 

Kim Putters: ‘Als je een zekere 
verantwoordelijkheid bij de 
professionals en instellingen 
neerlegt om invulling te geven 
aan een maatschappelijke taak, 
dan kun je als Kamerlid niet in de 
rij bij de interruptiemicrofoon 
gaan staan’
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Is het succes van een maatschappelijke onder-
neming in hoge mate afhankelijk van wie er aan 
het roer staat? Dat is wel de overtuiging van Ab 
Klink: ‘Het hangt onwaarschijnlijk sterk af van 
het type manager, het type leider. Dat is de crux 
waar de hele boel om draait.’ Hij trekt lessen uit 
het bedrijfsleven: uit onderzoek blijkt dat mana-
gers van de tien beste bedrijven van de wereld 
eenzelfde stijl hanteren. Het gaat om een combi-
natie van twee zaken: ‘Aan de ene kant een sterke 
gerichtheid op dienstverlening, met een helder 
doel. Aan de andere kant een heel gunnende, in-

spirerende, motiverende houding naar de mede-
werkers toe. Dáár moeten we het zoeken, meer 
nog dan in structuurveranderingen.’ 
 Hoe komen we aan meer van dit soort charis-
matische managers-nieuwe-stijl? Klink is voor-
zichtig: ‘Of je het van bovenaf kunt opleggen be-
twijfel ik, het zal moeten evolueren en groeien.’ 
Nodig is in elk geval een cultuuromslag in het 
openbaar bestuur: ‘Het huidige systeem is nog 
ingesteld op mensen die goed met kengetallen 
kunnen werken. Dat is een achterhaald concept.’ 
Bestuurders moeten tegenwoordig over heel 

een cultuuromslag bij de overheid (én in het veld)

Wat moet, in een politiekbestuurlijke context die ruimte maakt voor actieve maatschappelijke ondernemingen, 
de rol zijn van de overheid? Minder regels, meer samenwerking ¬ zo luidt de kernformule, blijkt uit de inter
views. Als de politiek besluit om verantwoordelijkheden over te dragen aan maatschappelijke ondernemingen, 
moeten volksvertegenwoordigers niet bij elk wissewasje dat de krant haalt in de rij staan om wethouders of mi
nisters ter verantwoording te roepen. Anderzijds moeten maatschappelijke organisaties hun nieuw verworven 
verantwoordelijkheden ook werkelijk waarmaken ¬ in alle opzichten. 
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 Boekhoud investeert veel in goede relaties 
met zijn medewerkers, de inhoudelijke dimen-
sie weegt zwaar. Maandelijks organiseert hij 
een diner pensant met zo’n dertig personeels-
leden. Een school als het Albeda College, met 
veel leerlingen uit achterstandsposities, heeft 
talentvolle krachten nodig: ‘Een docent kan wel 
een diploma hebben van de lerarenopleiding ¬ 
dat zegt iets over zijn algemene competenties ¬ 
maar wij stellen ons de vraag welke specifieke 
kwaliteiten iemand op onze school nodig heeft. 
Wat is dit voor een bedrijf, wat zijn nu eigenlijk 
onze taken? Sommige van onze leerlingen zijn 
behoorlijk ingewikkelde, gederailleerde jonge-
ren. Hun docenten hoef ik niet te motiveren, 
want als je niet gemotiveerd bent, begin je er al 
niet aan. Je moet ze eerder een beetje afremmen.’ 
Boekhoud begrenst hun taken scherp: ‘Een do-
cent moet geen Riagg worden. Hij moet leerlin-
gen begeleiden, vooral in hun loopbaanontwik-
keling. Maar de zorgstructuur moet door andere 
instanties worden geboden. Jeugdzorg moet just 

in time kunnen leveren aan een roc als het onze.’ 
 De school doet er veel aan om leerlingen bin-
nenboord te houden. Een succesvolle aanpak is 
het ‘contextgebonden leren’. Boekhoud geeft een 
voorbeeld. Op winkelcentrum Zuidplein lopen 
leerlingen die worden opgeleid tot beveiliger, 
netjes in uniform gestoken, tussen twee ervaren 
krachten: ‘Dan wordt zo’n jongen een ander ie-
mand. Het heeft met pedagogiek en didactiek te 
maken. Wij kunnen leerlingen niet opvoeden. 
Wat kan, is ze aan de hand van een beroepsiden-
titeit laten voelen dat ze mee kunnen doen. De 
situatie is ingewikkeld in Rotterdam, sommige 
van die jongens en meisjes hebben een ver-
schrikkelijke levensstijl.’ Deels biedt het context-
gebonden leren een alternatief voor stages in het 
bedrijfsleven, waar groot gebrek aan is. Formeel 
kan een leerling zonder stage geen diploma krij-
gen. Boekhoud beijvert zich ervoor dat de wet zó 
wordt aangepast dat deelaccreditaties worden 
toegestaan.

f o t o  o tt o snoek |  hollandse hoog te 

S&D11-2005.indd   27 18-11-2005   17:55:04



s& d  1 1  |  20 0 5

2�

andere kwaliteiten beschikken: ‘De initiatieven 
komen bijna altijd van onderop. Die moeten er-
gens gezwaluwstaart worden. Als je een synergie 
krijgt van gemotiveerde mensen die met elkaar 
samenwerken, elk vanuit hun eigen invalshoek, 
dan kun je heel veel bereiken. Een wethouder die 
alles dirigistisch wil bepalen, loopt uiteindelijk 
tegen zichzelf op. Dat laat deze samenleving zich 
gewoon niet meer aanleunen.’

 Samenwerking is dus cruciaal. Klink vindt 
dat mensen in het openbaar bestuur maar ook in 
de maatschappelijke organisaties zelf ‘van hun 
eilandjes af moeten’: minder denken in termen 
van competenties en bevoegdheden, meer in ter-
men van concrete dienstverlening aan burgers. 
Aan die cultuuromslag dicht hij meer belang 
toe dan aan andere instrumenten uit de gereed-
schapskist van bestuurders, zoals het herschik-
ken van bevoegdheden of het verleggen van 
financieringsstromen. Het liefst zou hij tegelijk 
met de maatschappelijke onderneming ook de 
‘ondernemende overheid’ de wind in de zeilen 
geven.
 Zo’n pleidooi kan op bijval van Conny Heems-
kerk rekenen: ‘Er wordt vaak gezegd dat we 
in Nederland vastlopen op het poldermodel, 
maar ik denk dat we vastlopen op bestuurlijke 
drukte. We willen alles ‘afregelen’, waardoor 
maatschappelijk initiatief gesmoord wordt. Er 
zijn nieuwe bestuurlijke verhoudingen nodig. 
De manier waarop we het nu met elkaar hebben 
georganiseerd kan niet tot voldoende kwaliteit 
leiden: die is te veel op gemiddelden gericht, te 

centralistisch, alles draait om sturing geven aan 
het geheel. Dat staat haaks op vraaggericht wer-
ken, maatwerk, innovatie en experiment. Laat 
de dingen wat meer vrij ¬ zonder meteen in 
vrijblijvendheid te verzanden ¬ zodat bij orga-
nisaties de wens groeit om zich te profileren, om 
vernieuwend te zijn.’
 Ook Wim van der Meeren zou graag een ver-
andering zien in de relatie tussen overheid en 
veld, in zijn geval dat van de gezondheidszorg. 
Politici houden zich graag verre van de moei-
lijke, soms pijnlijke afwegingen ¬ bijvoorbeeld 
tussen verschillende soorten kostbare zorg ¬ 
die ziekenhuisbestuurders moeten maken, is 
zijn ervaring. Intussen hebben ze wel een me-
ning over de uitkomsten daarvan: ‘De politiek 
vindt van alles van ons. Heel gedetailleerd geven 
ze, van grote afstand, hun mening over onze 
bedrijfsvoering. Kamerleden roepen altijd maar 
wat. Neem het paarse kabinet: de werkdruk 
moest omlaag en de efficiency moest omhoog. 
Dat is zoiets als ‘minder kippen, meer eieren’. 
En o ja, de patiënten moesten ook wat meer 
aandacht krijgen. Er worden veel uiteenlopende 
signalen afgegeven en men heeft een heel kort 
geheugen.’

Herschikken van lusten en lasten
Ruimte geven aan maatschappelijke onderne-
mingen gaat niet zelden samen met deregule-
ring op Rijksniveau en de overheveling van ver-
antwoordelijkheden van Den Haag naar lokale 
overheden. Een voorbeeld van die tendens is de 
invoering van de nieuwe Wet Maatschappelijke 
Ondersteuning, die onder meer de decentrali-
satie behelst van een deel van de awbz-gelden. 
Hans Zuiver vindt dat een goede ontwikkeling: 
doordat keuzes ‘naar beneden’ worden ver-
plaatst, ontstaan er op lokaal niveau mogelijkhe-
den om beleid te beïnvloeden, geld gerichter uit 
te geven en zo de dienstverlening aan burgers te 
verbeteren.
 Ook Jos van der Lans heeft ¬ meer in het 
algemeen ¬ vertrouwen in de mogelijkheden 
voor een gezonde verdeling van verantwoorde-
lijkheden tussen de verschillende overheden: 
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In de welzijnssector gelden allerlei 
regels voor verantwoording over 
activiteiten. ‘Daar word ik echt 
gestoord van,’ zegt Hans Zuiver, 
‘dat is het meest ellendige circus 
dat er bestaat’
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‘Voor sectoren als de volkshuisvesting en ge-
zondheidszorg kun je een landelijk raam vast-
stellen. Dat geeft de spelregels aan: je mag snoe-
pen uit de pot als je aan die en die voorwaarden 
voldoet. De invulling daarvan doe je lokaal. Dat 
kan.’ De trend om bevoegdheden over te dragen 
‘van ver weg naar dichtbij’ kan dus goed uitpak-
ken, denkt hij, maar hij plaatst daar wel enkele 
kanttekeningen bij.
 Om te beginnen gaat het in dit soort gevallen 
vaak om vermomde bezuinigingen: ‘Den Haag 
decentraliseert omdat het dan een stukje uit de 
ruif kan plukken. Lokale overheden krijgen een 
boel op hun bord geworpen, maar mét tien pro-
cent efficiency-aftrek en allerlei andere trucjes.’ 
Zulke verkapte bezuinigingen kunnen gemeen-
ten voor aanzienlijke problemen plaatsen. 
 En er speelt nog iets anders: ‘Als zaken wor-
den verplaatst naar lokaal niveau moeten al-
lerlei organisaties ¬ van verzorgingshuizen tot 
instellingen voor geestelijke gezondheidszorg 
¬ gevoelig worden voor lokaal publiek debat en 
zich gaan verantwoorden in de gemeenteraad. 
De landelijke organisaties van voorheen ont-
trokken zich vaak aan politieke besluitvorming. 
Als je eenmaal in die regelingen van de verzor-
gingsstaat zat, dan zat je wel goed. Nu voltrekt 
zich een verandering: “lokaal” betekent dich-
terbij de mensen, maar als het goed is betekent 
het ook “meer verantwoording”.’ Het kan, met 
andere woorden, aanzienlijke voordelen bieden 
als het oude technocratische systeem vatbaar 
wordt voor politiek debat doordat er voortaan op 
gemeentelijk niveau over wordt beslist.
 Alle geïnterviewden vinden dat maatschap-
pelijke organisaties ¬ overigens los van de 
vraag of het Rijk in concrete sectoren verant-
woordelijkheden decentraliseert naar gemeen-
ten of niet ¬ serieus werk moeten maken van 
hun publieke verantwoording. Die noodzaak 
geldt des te sterker wanneer zich problemen 
voordoen. Van der Lans vindt dat maatschappe-
lijke ondernemingen niet alleen de lusten, maar 
ook de lasten van een grotere handelingsvrijheid 
op zich moeten nemen: ‘Als de verantwoordelijk-
heid voor de dienstverlening wordt verplaatst, 

weg van de politiek, dan moeten aansprakelijk-
heid en verantwoording meeschuiven. In de 
huidige praktijk lijken politici nog meer dan 
vroeger aangesproken te worden op het falen 
van instellingen. De media rennen allemaal 
naar burgemeester Cohen als het misgaat in de 
Diamantbuurt, klagend dat hij geen krachtdadig 
bestuurder is. Eigenlijk zouden bestuurders in 

zo’n geval een openbare persconferentie moeten 
houden met de maatschappelijke organisaties 
die bij zo’n wijk betrokken zijn geweest.’
 Als het gaat om publieke verantwoording is 
volgens Van der Lans dus aan de ene kant een 
actievere opstelling van maatschappelijke or-
ganisaties geboden en aan de andere kant een 
grotere terughoudendheid van de kant van po-
litici. Kim Putters benadrukt vooral dat laatste: 
‘Op het moment dat je een zekere verantwoor-
delijkheid bij de professionals en bij de instel-
lingen neerlegt om invulling te geven aan een 
maatschappelijke taak, als je dat omarmt, dan 
betekent dat dat je als Kamerlid niet in de rij bij 
de interruptiemicrofoon kunt gaan staan. Het 
vraagt van ons om verschillen in de dienstver-
lening te accepteren. Dat wil niet zeggen dat je 
incidenten niet moet bespreken, maar dat is iets 
anders dan er amendementen en moties over 
indienen.’
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Conny Heemskerk constateert 
dat de maatschappelijke missie 
van sommige woningcorporaties 
de laatste jaren ‘te zeer is onder
gesneeuwd, overvleugeld door 
ambities rond professionalisering 
en verdieping van ondernemer
schap’
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 toezicht, verantwoording en legitimering

Het is niet de bedoeling dat organisaties die op enige afstand van de overheid komen te staan, gaan opereren 
in een machtsvacu∑m. Hoe kunnen een brede maatschappelijke inbedding en voldoende controle op het reilen 
en zeilen van organisaties worden zekergesteld? Stakeholdersdialoog, intern en extern toezicht, horizontale en 
verticale verantwoording, benchmarking: de geïnterviewden laten hun licht schijnen over enkele van de ‘buzz
words’ uit het vocabulaire van het maatschappelijk ondernemen. 

Is meten weten? Een burger die moet kiezen uit 
een geschakeerd dienstenaanbod van verzeke-
raars, hogescholen, ziekenhuizen of kinderdag-
verblijven heeft behoefte aan informatie over 
de verschillende leveranciers. Een overheid die 
ernaar streeft om maatschappelijke organisaties 
meer armslag te geven, wil zich op de hoogte 
houden van de manier waarop die hun publieke 
taak invullen. Een maatschappelijke organisatie 
die opereert in een sector met een zekere mate 
van marktwerking, is geïnteresseerd in de prijs-
kwaliteitverhoudingen van haar concurrenten. 
Hoe komen al deze partijen aan hun informatie?
 Meet- en kwaliteitssystemen zijn er in 
soorten en maten: van benchmarkstelsels tot 
inspectierapporten en scorelijstjes in landelijke 
dagbladen. Over de kwaliteitsbeoordelingen 
van ziekenhuizen die geregeld worden opge-
steld door kranten of de Consumentenbond 
toont Wim van der Meeren zich kritisch. Vaak 
schort er van alles aan de onderzoeksmethoden. 
Bovendien zijn de belangrijkste dingen in het 
leven ¬ zoals liefde, aandacht en schoonheid ¬ 
∑berhaupt niet te meten. In de zorg spelen, naast 
technische kwaliteit, juist dat soort ‘zachte’ fac-
toren een grote rol.
 Een voorbeeld van benchmarking is will, 
WelzijnsInformatie Landelijk en Lokaal, een sy-
steem voor kostprijsberekening waarin twintig 
partijen participeren, waaronder Combiwel uit 
Amsterdam. Er kan handig mee worden nage-
gaan wat bijvoorbeeld een uur maatschappelijk 
werk bij een bepaalde organisatie kost, vertelt 
Zuiver. Evengoed waarschuwt hij dat een zekere 
prudentie ten aanzien van het gebruik van zulke 
systemen verstandig is: de invoering ervan kan 
innovatie in de weg staan. Als alles volgens een 

vast stramien moet lopen, gaat dat ten koste van 
de ruimte om nieuwe ideeën te ontwikkelen. 
 Of en hoe kwaliteit gemeten wordt, is niet al-
tijd een vrije keuze. In de welzijnssector gelden 
allerlei regels voor verantwoording over acti-
viteiten. ‘Daar word ik echt gestoord van.’, zegt 
Zuiver. Verantwoording naar de gebruikers van 
Combiwels diensten vindt hij geen probleem. 
Waar hij wel moeite mee heeft is ‘de verantwoor-
ding richting al die gemeentelijke apparaten en 

raadsleden, waardoor je 26.000 bladzijden moet 
schrijven waarvan je weet dat ze niet gelezen 
worden. Dat is het meest ellendige circus dat er 
bestaat.’ Deregulering lijkt een logische oplos-
sing. Zuiver vindt hier onder meer Ab Klink aan 
zijn zijde: ‘Het cda is voor een zekere mate van 
ontketening van de instellingen. Geef die pro-
fessionals, de mensen die het echte werk moeten 
doen, weer de ruimte om niet met de stopwatch 
in de hand hun activiteiten te ontplooien.’ 
 Kort gezegd: waar meten en verantwoorden 
ontaarden in een circus dat wel tijd kost, maar 
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Wim van der Meeren: ‘Mijn 
criterium bij het besturen van dit 
ziekenhuis is altijd: durf ik ermee 
op tv? Bij verantwoordelijkheid 
hoort verantwoording. Ik kan 
uitleggen wat ik doe, waarom ik 
bepaalde keuzes maak’
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nauwelijks informatie van waarde oplevert, is 
bezinning geboden. De kunst is om de wérke-
lijke waarde van de dienstverlening transparant 
te maken. Meet- en informatiesystemen zouden 
daarop moeten worden ingericht. Zo valt te 
denken aan een nieuwe wijze van boekhouden, 
waarbij niet alleen de financiële prestaties van 
bijvoorbeeld een woningcorporatie in harde 
cijfers worden uitgedrukt, maar ook haar maat-
schappelijk rendement.5

Een principiële vraag
De werkelijke opbrengst van het werk van maat-
schappelijke organisaties transparant maken 
¬ het is een complexe opdracht. In sectoren als 
zorg, welzijn en onderwijs lijken juist zaken die 
niet of moeilijk meetbaar zijn het verschil te ma-
ken. Intussen is verantwoording een vereiste: de 
wet schrijft het voor, mondige burgers vragen 
erom. Bovendien zijn het voor een groot deel 
publieke gelden waar maatschappelijke organi-
saties op draaien, dus de belastingbetaler moet 
kunnen nagaan hoe ze zijn besteed.
 Zolang overheden en non-profitsector geen 
goede balans hebben gevonden tussen ‘bin-
ding van’ en ‘vrijheid voor’ maatschappelijke 
organisaties, zal er iets wringen in het systeem, 
meent Van der Lans: ‘Een groot nadeel van het 
marktwerkingsdenken is dat daarin de positie 
van de overheid uiteindelijk gebaseerd is op 
wantrouwen. Je geeft organisaties vrijheid, maar 
toch ook niet helemaal. Want je wilt wel weten 
of alles goed gebeurt, omdat jij erop wordt aan-
gesproken ¬ wat ook echt zo ís.’ Als er signalen 
zijn dat bepaalde organisaties het ondernemen 
voorrang geven boven het maatschappelijke, zal 
het wantrouwen bij overheid en burgers enkel 
groeien.
 Conny Heemskerk constateert dat de maat-
schappelijke missie van sommige woning-
corporaties de laatste jaren ‘te zeer is onder-
gesneeuwd, overvleugeld door ambities rond 
professionalisering en verdieping van onderne-
merschap’. Dat dreigt de maatschappelijke legiti-
miteit van hun optreden te schaden. Ook Putters 
en De Waal zien ongewenste ontwikkelingen: 

‘In het huidige debat verdwijnt het maatschap-
pelijke grotendeels. In de lobby wordt de term 
maatschappelijke onderneming benut om meer 
bevoegdheden naar het middenveld of non-pro-
fitorganisaties te krijgen. Er wordt gesproken 
over checks and balances, toezichts- en gover-
nance-eisen die wat strenger mogen worden, 
maar het komt neer op delegeren: “Laat het maar 
aan ons over.” Het gevaar bestaat dat organisaties 

zich gaan gedragen als gewone ondernemers.’ 
 Volgens Van der Lans stuiten we hier op de 
kern van het debat over maatschappelijk onder-
nemen: ‘We zeggen tegenwoordig: de kracht om 
goed te doen, om de publieke zaak te behartigen, 
moet uit het zelforganiserende vermogen van 
maatschappelijke organisaties komen. De staat 
kan dat niet meer, het geloof in de maakbare 
samenleving is opgegeven. Maar nu worstelen 
we met de vraag hoe we dat regelen: hoe kunnen 
we die instellingen binden aan hun maatschap-
pelijke taken, aan de publieke moraal? Hoe 
controleer je dat? Hoe verantwoorden ze zich? 
Moeten organisaties zichzelf normen opleggen 
of moet de overheid ze verplichtend in het gareel 
krijgen?’ Deze wezenlijke vragen verdienen een 
hoogwaardig politiek debat, vindt Van der Lans. 

Enkele voorstellen
Eén antwoord op de vraag hoe legitimering, 
verantwoording en toezicht het best kunnen 
worden vormgegeven voor maatschappelijke 
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Kim Putters en Steven de Waal: 
‘Als in de gezondheidszorg een 
onderneming optimaliseert op 
zijn eigen economisch belang en 
de keten verwaarloost, dan gaat 
het met de zorg fout, maar met de 
onderneming goed’
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ondernemingen, komt van het ntmo. Heems-
kerk verwoordt die visie als volgt: ‘Het vertrou-
wen dat je als sector of instelling krijgt, moet je 
weten te onderbouwen. Als je de lat van de maat-
schappelijke onderneming er tegenaan legt, 
dan is het interne toezicht nu gewoon niet goed 
genoeg. Er moeten afspraken worden gemaakt 
over een aantal minimale systeemvereisten, met 
een check vanuit de Rijksoverheid: het externe 
toezicht als sluitstuk dus.’
 De systeemvereisten waar ze aan denkt, lig-
gen op het vlak van a) ‘weten welke vraag er uit 
de samenleving komt’ (door op allerlei manie-
ren informatie en inspraak te organiseren), b) 
het toepassen van interventiemechanismen 
(verplichte visitatie door collega-instellingen 
bijvoorbeeld, of een duidelijke rol voor de onder-
nemerskamer bij misstanden) en c) verantwoor-
ding achteraf. In haar eigen woorden: ‘Het is dus 
vooraf én nadien. Achteraf moet je goed kunnen 
aangeven waarom keuzes anders gemaakt zijn 
dan je je had voorgenomen of waarom voor-
spelde resultaten tekortschieten.’
 Daarmee is het verhaal nog niet af. Nodig zijn 
ook prestatie-afspraken met de gemeenten. Bo-
venin het stelsel staat, ten slotte, de ministeriële 
verantwoordelijkheid over het hele systeem. 
Die betrokkenheid van het Rijk garandeert, in 
Heemskerks visie, het borgen van het publieke 
belang. Als, bijvoorbeeld, een woningcorporatie 
onvoldoende invulling geeft aan haar maat-
schappelijke opdracht, kan de minister beslui-
ten om interne toezichthouders op het matje te 
roepen of in te grijpen in het bestuur. In laatste 
instantie is er de optie van het intrekken van de 
status van toegelaten instelling.
 Steven de Waal keert zich tegen het idee van 
de pure systeemverantwoordelijkheid: ‘Het kan 
niet zo zijn dat een minister of een parlement 
niets anders mag doen dan het systeem zuiver 
houden. Het grote punt is dit: als minister Dek-
ker op een gegeven moment zegt dat er te wei-
nig huurwoningen worden gebouwd, hoeveel 
instrumenten heeft ze dan om te zorgen dat het 
wél gebeurt? Je hoeft niet direct een deel van het 
geld te nationaliseren en weer gemeentelijke 

woningbedrijven in te richten. Je kunt hardere 
sancties afspreken, scherpere contracten afslui-
ten, zelf prioriteiten stellen.’ De Waal vindt dat 
dergelijke overheidsbevoegdheden helderder 
geregeld zouden moeten worden. Hij trekt een 
vergelijking met de financiële sector: de Neder-
landsche Bank heeft vergaande bevoegdheden in 
het toezicht op het commerciële bankwezen. Als 
het daar kan, waarom dan elders niet?

 Tegelijkertijd waarschuwt De Waal voor 
‘ouderwetse’ centralisering en een teveel aan 
overheidssturing: ‘Eén vraag is: is zo’n koers 
realistisch? Een ander punt is de effectiviteit. 
Neem de universiteiten: je moet er niet aan 
denken dat het ministerie van ocw die weer 
rechtstreeks moet gaan besturen. Zou dan de 
kwaliteit stijgen? Natuurlijk niet.’ Om innovatie 
en diversiteit te stimuleren moet keuzevrijheid 
worden geboden en centrale overheidssturing 
past daar niet bij: ‘Je kunt niet zomaar zeggen 
dat een minister het per definitie beter weet dan 
een directeur van een woningcorporatie, of dat 
een wethouder het sowieso beter doet dan een 
schooldirecteur. Die mensen zijn maatschappe-
lijk gevoelig bezig, zitten dicht op hun product 
en werken nauw samen met professionals.’
 Eén zo’n directeur die ‘dicht op zijn product 
zit’, is Van der Meeren: ‘Mijn criterium bij het 
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Ab Klink: ‘We vragen ons af in 
hoeverre in sectoren als het hoger 
onderwijs en de gezondheidszorg 
een dynamiek kan uitgaan van 
wél op winst gerichte instellingen 
¬ particuliere klinieken en 
dergelijke. Dat is een werkhypo
these, de uitkomsten zijn niet te 
voorspellen’

f o t o  jan boeve |  hollandse hoog te 
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besturen van dit ziekenhuis is altijd: durf ik 
ermee op tv? Bij verantwoordelijkheid hoort 
verantwoording. Ik kan uitleggen wat ik doe, 
waarom ik bepaalde keuzes maak.’ Hij geeft een 
voorbeeld: enkele jaren terug had zijn zieken-
huis capaciteit beschikbaar om extra patiënten 
met een complexe vorm van kanker te behande-
len, maar de verzekeraars weigerden de kosten 
te vergoeden. Het ziekenhuis besloot zich te 
beperken tot het bedienen van patiënten uit de 
eigen regio. Van der Meeren: ‘Zo’n keuze kan ik 
uitleggen. We hadden een Nederlands probleem 
willen helpen oplossen, maar we wilden er niet 
failliet aan gaan.’
 Als voorbeeld van een organisatie die het ver-
antwoordingsvraagstuk goed heeft uitgewerkt 
noemt Jos van der Lans ‘Ons Doel’, een woning-
corporatie in Leiden: ‘Die heeft een huurders-
vereniging met rechten en plichten, dat is goed 
geregeld. Daarnaast is er een heel ander hoofd-
stuk: de maatschappelijke verantwoording. Als 
de corporatie ergens op een nieuwbouwlocatie 
iets kan ondernemen, is het raar om huurders 
aan de andere kant van de stad daarover te laten 
meebeslissen. Die vorm van verantwoording 
organiseren ze dus anders, in de vorm van een 
jaarlijks overleg met alle instituten en instellin-

gen waar ze mee te maken hebben. Dan leggen 
ze verantwoording af over wat ze gedaan hebben 
en gaan ze met die instellingen in gesprek over 
wat de agenda is voor het komende jaar. Dat 
actief zelf vormgeven aan je verantwoording en 
het zichtbaar maken van je maatschappelijke 
prestaties, dát is de kern van de maatschappe-
lijke onderneming.’ 

 Ab Klink maakt eenzelfde onderscheid: ‘Je 
hebt stakeholders aan de ene kant en deelne-
mers aan de andere kant. Stakeholders krijgen 
geen zeggenschap, maar ze hebben wel een 
voice-functie in de richting van de raad van 
toezicht, die vervolgens het management 
kan aanspreken. Voor de deelnemers zoeken 

we ¬ dat is veel lastiger ¬ een variant op de 
aandeelhoudersinvloed bij een bedrijf. Daar zijn 
nieuwe wegen nodig. Initiatieven als de Tho-
mashuizen, van ouders die met de patiëntgebon-
den budgetten van hun gehandicapte kinderen 
samen een nieuwe instelling oprichten, zou ik 
willen aanmoedigen. Dat is het nieuwe particu-
liere initiatief.’
 Kan kwaliteitsverbetering ook op andere 
manieren dan via marktwerking worden gerea-
liseerd? GroenLinks, de partij van Van der Lans, 
draagt wel de gedachte uit van het vormgeven 
van kwaliteit in een democratische dialoog met 
burgers/cliënten.6 Hij gelooft daar wel in, maar 
geeft toe dat ‘overal moeten meepraten’ ook 
vermoeiend kan zijn: ‘De meeste mensen wil-
len gewoon dienstverlening waar ze op kunnen 
vertrouwen, waar ze loyaal aan zijn en waar ze 
juist helemaal niet over willen praten. Ze willen 
gewoon geholpen worden.’

Jos van der Lans: ‘We zijn eraan 
toe om sturingsprincipes te 
bedenken die loskomen van de 
economische rationaliteit van 
het marktdenken’

Steven de Waal: ‘Het debat 
verzandt vaak in een bewijslast
discussie: is commercialisering 
niet heel erg? Ja, dat kan verkeerd 
uitpakken. Maar geoormerkte 
staatssubsidie aan organisaties 
zonder bewegingsvrijheid heeft 
óók grote nadelen’
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Maatschappelijk ondernemen heeft potentie, 
vindt Piet Boekhoud, maar het onbezonnen 
introduceren van marktwerking is iets anders. 
‘We worden gek van die marktwerking’, zegt hij, 
‘Alles draait om geld: iets van zo min mogelijk 
kwaliteit leveren voor een zo hoog mogelijke 
prijs.’ Het is een benadering waarvoor in de 
maatschappelijke dienstverlening beter niet 
gekozen had kunnen worden, vindt hij. Een 
voorbeeld uit de onderwijssector zijn de inbur-
geringscursussen. Aanvankelijk verzorgden de 
roc’s die, in opdracht van Den Haag. Toen de 
politiek echter signaleerde dat de inburgering 
van nieuw- en oudkomers ‘te traag’ verliep, werd 
abrupt de koers verlegd: op de cursussen werd 
marktwerking losgelaten. Een kwalijke zet, 
vindt Boekhoud, omdat de expertise die de roc’s 
gaandeweg hadden opgebouwd nu grotendeels 
verloren ging. 
 In dit geval werd een ‘subsidiemarkt’ ge-
creëerd, dat wil zeggen een markt waarop 
maatschappelijke ondernemingen niet zozeer 
strijden om klanten, als wel om budgetten en 
subsidies die door (lokale) overheden te verge-
ven zijn. Er is dan als het ware sprake van ‘over-
heidsinterne’ marktwerking. In de welzijnssec-
tor komen dezelfde concurrenten elkaar in de 
competitie om opdrachten telkens weer tegen, 
vertelt Hans Zuiver. Soms wint de een, soms de 
ander. Het komt wel voor dat de overheid zich 
niet tot zijn stichting richt met een bepaald 
verzoek, niet om inhoudelijke of financiële 
redenen, maar omdat men vindt dat Combiwel 
al te groot is in een bepaalde buurt of regio. 
Combiwel krijgt dan een verbod om te offreren. 
Het idee achter zo’n besluit is dat de overheid 

andere organisaties in de lift wil helpen om de 
concurrentie te bevorderen. Zuiver zelf vindt dat 
onzin: het zou moeten gaan om de vraag wie een 
bepaalde klus het beste kan klaren.
 Binnen de gezondheidszorg onderscheidt 
Wim van der Meeren drie markten. De ‘enige 
echte’ is de markt waarop de patiënt zijn zorg-
verlener kiest. Daarnaast is er de markt waarop 
zorgverzekeraars hun polissen verkopen en 
die waarop verzekeraars zorg inkopen bij zie-
kenhuizen en andere instellingen. Veel recla-
meleuzen suggereren dat verzekeraars verant-
woordelijk zijn voor de kwaliteit van zorg, maar 
in feite maken ze goede sier met andermans 
product, aldus Van der Meeren. Positief is hij 
over de invoering van het systeem van Diagnose 
Behandeling Combinaties (dbc’s), dat het oude 
budgetsysteem nu ten dele heeft vervangen en 
dat voor het eerst een link legt tussen prijs en 
prestatie. Het nieuwe systeem leidt tot betere 
en efficiëntere werkwijzen. Wachtlijsten zijn 
verdwenen en kosten gedaald. Helaas gaat de 
landelijke invoering van het systeem gepaard 
met kinderziektes en halve maatregelen, maar 
Van der Meeren verwacht er toch veel van. In het 
algemeen is hij van mening dat marktwerking 
gezonde prikkels oplevert: het spelelement 
stimuleert het ‘leren’ binnen organisaties. Op 
de vraag of keuzevrijheid voor patiënten in de 
praktijk geen loze term is, antwoordt hij: ‘Kiezen 
mensen? Soms. Niet in grote aantallen. Maar al-
leen al het feit dat wij dénken dat we het zouden 
kunnen, helpt ons om de goede dingen te doen.’ 
 Ook Putters en De Waal tonen zich niet wars 
van marktwerking in de non-profitsector, mits 
de introductie ervan weloverwogen geschiedt. 
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 marktwerking

Maatschappelijk ondernemen en een zekere mate van marktwerking lijken onlosmakelijk met elkaar verbonden 
te zijn. Maar hoe groot moet die maat zijn? En bestaan er ook typen markten? Mag een maatschappelijke on
derneming commerciële activiteiten ontplooien of worden daarmee deuren geopend die beter gesloten kunnen 
blijven? Als er winst wordt gemaakt, moet die dan in de organisatie worden geïnvesteerd of mag ze worden uitge
keerd aan derden? Het zijn vragen waar de geïnterviewden uiteenlopende antwoorden op geven.
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Het nieuwe zorgstelsel dat volgend jaar wordt 
ingevoerd is een voorbeeld van hoe het niet 
moet, zegt Putters: ‘Hier wordt het slechtste 
van twee benaderingen gecombineerd. Aan de 
ene kant marktwerking die niet helemaal kan 
werken omdat niet aan alle randvoorwaarden 
van transparantie, toezicht en dergelijke wordt 

voldaan. Aan de andere kant een overheid die via 
centrale budgetten de boel in de greep wil blij-
ven houden: het zwakste type overheidssturing.’ 
Meer in het algemeen bepleiten Putters en De 
Waal een pragmatische benadering van het com-
mercievraagstuk: ‘Je moet deze kwestie met hart 
en verstand benaderen. Niet paternalistisch een 
bepaalde vorm van sturing opleggen, maar een 
andere aanvliegroute kiezen, redenerend vanuit 
de specifieke dienstverlening die aan de orde is: 
de gezondheidszorg is anders dan de woonsec-
tor. Binnen de zorg zul je niet ontkomen aan het 
onderscheiden van deelmarkten. Er zijn delen 
van de zorg waar de patiënt zelf beslissingen kan 
nemen, hij ook wat te makken heeft, met de pro-
fessionals een reëel gesprek kan aangaan. Daar 
moet je een ander sturingsconcept op loslaten 
dan op de delen van de zorg waar de patiënt erg 
afhankelijk is en hij de professional nodig heeft 
als zaakwaarnemer.’ In het eerste geval hoeft 
commerciële zorg niet te worden uitgesloten. 
Intussen dient goede basiszorg op non-profit-
basis uiteraard voor iedereen beschikbaar en 
toegankelijk te blijven.
 De Waal en Putters zijn van mening dat 
marktwerking in de zorg uiteindelijk slechts 
voor een beperkt deel ¬ zo’n vijf procent ¬ van 

het veld aan hulpvragen een geschikt instru-
ment is. Veel zorgverlening geschiedt in ketens 
¬ samenhangende eerstelijnszorg bijvoor-
beeld, of langdurige care geïntegreerd in lokale 
omstandigheden. Marktwerking gaat over ‘het 
prikkelen van concurrentie tussen individuele 
ondernemingen’ en niet over dergelijke samen-
werking: ‘Als een onderneming optimaliseert op 
zijn eigen economisch belang en de keten ver-
waarloost, dan gaat het met de zorg fout, maar 
metde onderneming goed.’
 Hier lijkt zich meer in het algemeen een 
spanning af te tekenen tussen enerzijds de toe-
nemende (politieke) belangstelling voor markt-
werking in de maatschappelijke dienstverlening 
en anderzijds de groeiende noodzaak tot samen-
werking, zowel tussen overheid en maatschap-
pelijke organisaties als tussen organisaties 
onderling. Het tegengaan van ‘eilandjesdenken’ 
is, zo zagen we eerder, een voorwaarde voor ver-
betering van de kwaliteit van dienstverlening. 
Maar marktwerking kan, in zekere zin, dat ei-
landjesdenken juist bevorderen.
 De laatste jaren is de kwaliteit van veel 
maatschappelijke dienstverlening afgenomen, 
constateert Ab Klink. De introductie van (meer) 
marktwerking in de non-profitsector kan een 
deel van de oplossing zijn, meent hij: ‘Via dere-
gulering en eventueel ook schaalverkleining wil-
len we het ondernemerschap activeren. We vra-
gen ons af in hoeverre in sectoren als het hoger 
onderwijs en de gezondheidszorg een dynamiek 
kan uitgaan van wél op winst gerichte instellin-
gen ¬ particuliere klinieken en dergelijke. Dat 
is een werkhypothese, de uitkomsten zijn niet 
te voorspellen. Het kan best zijn dat je die lijn 
in bepaalde sectoren ¬ het basis- en voortgezet 
onderwijs bijvoorbeeld ¬ niet kiest, omdat het 
daar gewoon niet gepast is.’ Geen gemakkelijke 
generalisaties dus, maar ook geen afwijzing van 
marktwerking per se: alles staat of valt met ‘een 
zekere maatvoering’.
 Interessante voorbeelden van experimen-
ten met competitie tussen commerciële en 
niet-commerciële organisaties ziet Klink in de 
kraamzorg en bij de omroepen. Op de markt kan 
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Kim Putters: ‘Er zijn allerlei 
mogelijkheden om te profiteren 
van de markt en om de gelden die 
daar zijn in te zetten ten behoeve 
van de publieke dienstverlening’
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een non-profitkarakter van bijzondere waarde 
blijken, meent hij: ‘Voorzover er ondernemend 
en initiatiefrijk geopereerd wordt met het so-
ciale doel, zijn de kansen van woningbouwcor-
poraties, onderwijsinstellingen en zorginstel-
lingen die niet op winst gericht zijn groot, juist 
omdat wat zij doen aanhaakt bij wat mensen 
verwachten in die sectoren.’ 
 Anders dan Klink ziet Jos van der Lans in 
marktwerking geen oplossing voor actuele 
problemen ¬ integendeel, het marktdenken is 
deel van het probleem: ‘Ik ken uit de laatste tien 
jaar bijna geen voorbeeld van dienstverlening 
die verbeterd is als gevolg van marktwerking of 
new public governance. Integendeel. Organisaties 
worden groter, de bedrijfseconomische rationa-
liteit staat voorop en er vindt een depolitisering 
plaats: er wordt in procedures en processen ge-
dacht, in plaats van inhoudelijk.’ Terwijl burgers 
opmarcheren naar het publieke domein, trek-
ken professionals zich daaruit terug: ze komen 
nog maar weinig achter hun bureau vandaan. 
Maar de wal keert het schip: ‘Corporaties die op 
industrieterreinen grote kantoren hebben, gaan 
weer winkeltjes openen in de wijk. Opbouw-
werk moet nu eenmaal ter plaatse gebeuren, dat 
doe je niet in een of andere hoge toren van een 
welzijnskoepel.’ Van der Lans vindt dat het tijd 
wordt dat maatschappelijke organisaties afstand 
nemen van het marktdenken: ‘We zijn eraan toe 
om sturingsprincipes te bedenken die loskomen 
van die economische rationaliteit. Andere indi-
catoren zijn belangrijker dan die uit het jargon 
van de afgelopen jaren.’
 Enkele suggesties voor alternatieve stu-
ringsprincipes komen van de kant van Conny 
Heemskerk. Marktwerking is belangrijk, vindt 
ze, ‘… maar wees voorzichtig met het overwaar-
deren van marktwerking als instrument om 
maatschappelijke dienstverlening te verbeteren 
in een markt van schaarste.’ Als kwaliteitsverbe-
tering het doel is, moeten vooral ook andere me-
thoden worden ingezet: ‘De tucht van de markt 
is niet zo scherp bij maatschappelijke onder-
nemingen. Je moet prikkels ook op andere ma-
nieren realiseren, bijvoorbeeld via horizontale 

verantwoording, dichtbij de vraag van de klant 
gaan zitten, transparantie, toezicht, naming and 
shaming en meer van dat soort mechanismen. 
Benchmarking bijvoorbeeld: organisaties elkaar 
laten prikkelen.’ 

Winstuitkering?
Een van de twistpunten in de lopende discussie 
is de vraag of maatschappelijke ondernemingen 
winst aan derden mogen uitkeren. Hans Zuiver 
vindt van niet: winst maken is geen probleem, 
winst uitkeren wel. Dit standpunt wordt gedeeld 
door Jos van der Lans: eventuele winst moet te-
rugvloeien naar het maatschappelijke doel, ren-
derend kapitaal moet niet worden toegelaten. 
Een voorstel als dat van minister Hoogervorst 
om in de gezondheidszorg winstuitkeringen 
weliswaar voorlopig nog uit te sluiten, maar 

ze vanaf 2012 wél mogelijk te maken, vindt hij 
uiterst onverstandig: ‘Want al mag het nu nog 
niet, iedereen zal gaan voorsorteren op een situ-
atie waarin ze wel winst mogen uitkeren. En dan 
is de beer los.’ Praktijkman Wim van der Meeren 
ziet de ontwikkeling richting winstuitkeringen 
door zorginstellingen eerder als onvermijdelijk: 
‘Het is nodig om kapitaal te kunnen aantrekken 
voor nieuwe investeringen. De bouw gaat totaal 
anders gefinancierd worden. Op dat kapitaal 
moet rendement worden behaald.’ 
 Vérgaande commercialisering van de non-
profitsector moet worden vermeden, vindt Van 
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Piet Boekhoud: ‘Je hebt mensen 
met veel kennis nodig, wil je verder 
komen. Op onze school gaat 150 
miljoen euro om, niet iedereen kan 
met zo’n jaarbegroting overweg. 
Capabele mensen krijg je niet voor 
schaal 11’
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der Lans. Ook zonder dat winsten worden uitge-
keerd kan een organisatie kiezen voor maxima-
lisatie ervan: in plaats van de maatschappelijke 
opdracht wordt de economische rationaliteit 
tot kern van de bedrijfsvoering gemaakt. Dat 
de werkwijze van een organisatie economisch 
verantwoord moet zijn noemt Van der Lans 
vanzelfsprekend (‘de boeken moeten op orde 
zijn en men mag ook best winst maken’), maar 
de publieke opdracht moet de spil zijn waar alles 
om draait. Daarop moeten bestuurders worden 
afgerekend.
 Bekende pleitbezorgers van het overhevelen 
van verantwoordelijkheden van de staat naar 
maatschappelijke ondernemingen, zoals de cda-
er Ab Klink en de PvdA’er Steven de Waal, on-
derkennen de risico’s van een winstfocus zoals 
Van der Lans die schetst. Maar zij willen juist de 
kansen benadrukken die de nieuwe taakverde-
ling biedt: de ware maatschappelijk ondernemer 
wordt niet door winstbejag gedreven, maar door 
een verlangen om goede werken te verrichten. 
Beter dan de overheid is hij in staat om die re-
sultaten ook daadwerkelijk te bereiken. In de 
woorden van Klink: ‘Ons streven is nadrukke-
lijk om te vermijden dat de commercialisering 
om zich heen grijpt, maar mét handhaving en 
versterking van het ondernemend karakter van 
organisaties.’
 Ter inspiratie werpt hij een blik over de 
landsgrenzen: ‘In België is de “maatschap-
pelijke vennoot” in het Burgerlijk Wetboek 
opgenomen. Als instellingen zich kwalificeren 
voor dat etiket versterkt dat hun reputatie in 
de samenleving. De boodschap is: “Wij zijn 
weliswaar niet van de overheid afhankelijk, wij 
zijn ondernemend, maar let op, wij zijn niet 
op winstuitdeling, maar op het sociaal belang 
gericht.” Via functionele wetgeving kan worden 
vastgelegd dat er ∑berhaupt geen winstuitdeling 
mag plaatsvinden. Maar het cda kiest, verwij-
zend naar België, een andere ondergrens: er mag 
winstuitdeling plaatsvinden, mits gemaximeerd 
tegen bijna-renteniveau. Daarmee schroeien 
we de weg dicht van aandeelhouders die de on-
derneming aanmoedigen tot maximalisering 

van winst, teneinde zo veel mogelijk geld bij 
het sociale doel weg te halen en door te sluizen 
naar de kapitaalverschaffers.’ Het voordeel van 
dit systeem is dat maatschappelijke organisa-
ties nieuwe, particuliere geldbronnen kunnen 
aanboren. Klink vervolgt: ‘Er zijn overigens nog 
andere sluipwegen waarlangs winst, van bouw-

projecten bijvoorbeeld, terecht kan komen bij 
initiatiefnemers en bestuurders: via bonussen 
bijvoorbeeld. Die sluipwegen moet je ook dicht-
schroeien. Hier is de verantwoordingsstructuur 
van buitengewoon belang. Dat vind ik een van 
de grootste hiaten op dit moment, ook bij het 
huidige middenveld dat geen winstoogmerk 
mag hebben: er zou een veel grotere verantwoor-
ding richting de achterban moeten zijn, meer 
transparantie over wat er gebeurt ¬ inclusief 
openbaarheid van salarissen.’
 Steven de Waal hanteert een onderscheid tus-
sen drie geldstromen: overheidssubsidie, markt-
inkomsten en liefdadigheid of sponsoring. Als 
voorbeeld van het laatste noemt hij ouders die 
bereid zijn te betalen voor een gymleerkracht op 
de school van hun kind, die met alle leerlingen 
sport. Hij vindt dat ‘een mooie vorm van publiek 
denken’. Alle drie de geldstromen hebben voor- 
en nadelen, stelt De Waal: ‘Het debat verzandt 
nu vaak in een soort bewijslastdiscussie: is 
commercialisering niet heel erg? Ja, commerci-
alisering kan verkeerd uitpakken. Maar geoor-
merkte staatssubsidie aan organisaties zonder 
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Jos van der Lans benadrukt het 
belang van een betere salariëring 
van de ‘frontwerkers’ in het 
welzijnswerk, het onderwijs, 
de zorg: ‘Dat zijn nu de slechtst 
betaalde krachten van Nederland. 
Dat is een schande’
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bewegingsvrijheid heeft óók grote nadelen. Dat 
feit wordt door PvdA’ers nogal eens veronacht-
zaamd.’
 Wat betreft de relatie tussen profit- en non-
profitactiviteiten ziet De Waal, logischerwijs, 
twee opties: vermenging of strikte scheiding. 
Als een organisatie wel én niet op winst gerichte 
onderdelen omvat, vervagen de grenzen en dat 
brengt uiteraard risico’s met zich mee, zo erkent 
hij. Maar ook de tweede optie is niet zonder 
gevaren: ‘Als je de randen van de markt die com-
mercieel interessant zijn toebedeelt aan com-
merciële partijen en je verbiedt non-profit-clubs 
om daar actief te zijn, dan kan die sector alleen 
maar krimpen. Dan krijg je per saldo zeer afhan-
kelijke, staatsgeoriënteerde non-profitorganisa-
ties met daarnaast een bloeiende commerciële 
sector. Dát deel gaat dan groeien: daar zit dan 
alle innovatie, daar worden de betere salarissen 
betaald, daar worden de leukere producten ont-
wikkeld, enzovoort.’
 Kim Putters onderschrijft deze visie en geeft 
als voorbeeld het Medisch Centrum Leeuwarden 
dat een aantal jaren geleden een bedrijvenpoli 
wilde starten. Werkgevers waren bereid voor 
de geleverde diensten extra te betalen, de winst 
zou worden gestoken in het verbeteren van de 
publieke dienstverlening. Het initiatief kreeg 
steun van de minister, maar de Tweede Kamer 
blokkeerde het, redenerend vanuit het principe 
dat tweedeling in de zorg ongewenst was.7 Een 
gemiste kans, vindt Putters: ‘Er is sprake van een 
soort krampachtigheid over het binnenhalen 
van gelden uit de markt. Voor het gros van de 
zorginstellingen en de mensen die daar werk-
zaam zijn, is de hoofdmotivatie bij de meer com-
merciële activiteiten om de winst uiteindelijk 
aan de zorg ten goede te laten komen. Mensen 
zijn er niet in eerste instantie op gericht om 
hun zakken te vullen. Natuurlijk moet je naar 
de randvoorwaarden kijken, de governance-
structuur en noem maar op. Maar er zijn allerlei 
mogelijkheden om te profiteren van de markt 
en om de gelden die daar zijn in te zetten ten be-
hoeve van de publieke dienstverlening.’
 Een belangrijke voorwaarde is wel, aldus 

Putters en De Waal, dat bovenin de organisatie 
het leiderschap altruïstisch is: een holding kan 
dochters hebben die commercieel zijn, maar de 
top moet een coµperatief of non-profit karakter 
hebben. Op dit punt verschillen zij van mening 
met het huidige kabinet. Daar, bij ministers en 
andere publieke gezagsdragers, rust, menen zij, 
een cruciale taak: ‘Heel wezenlijk is dat de over-
heid duidelijk maakt vanuit welke motieven ze 
bepaalde instrumenten inzet. Het huidige mi-
nisterie van vws hanteert een verkeerd perspec-
tief. Wij vinden dat de minister terug moet naar 
de oorspronkelijke missie en betekenis van de 
overheid in de volksgezondheid. Dat is een heel 
andere dan die van kostenbeheersing en com-
mercialisering, die deze minister uitstraalt.’ Een 
zo smalle invulling van de verantwoordelijkheid 
van de overheid is risicovol: ‘Dan kun je immers 
ook niet van anderen die in de zorg werken 
verwachten dat bij hen publieke en altruïstische 
motieven de boventoon voeren.’

De Berglandkliniek 
Bij de ingang van het hoofdgebouw van het Sint 
Elisabeth ziekenhuis ligt een ‘medische boule-
vard’, vertelt Wim van der Meeren: ‘We hebben 
ons afgevraagd: hoe kunnen we de service aan 
onze patiënten verbeteren zonder dat het ons 
ziekenhuis geld kost? We bouwden een grote 
boulevard, we stellen eisen aan wat daar in komt 
en met de huur betalen we de afschrijvingskos-
ten. Dat werkt prima. Er huist nu onder meer 
de Berglandkliniek, ons eigen zbc, “zelfstandig 
behandelcentrum”. Die kliniek biedt onder meer 
een stoppen-met-rokenpoli, anti-snurkbehan-
delingen en hersteloperaties voor sterilisatie bij 
mannen. Onze urologen zijn zo goed, dat ze die 
ingreep doen op basis van no cure, no pay.’
 De Berglandkliniek is een stichting, de 
huidige wet- en regelgeving staat een winst-
oogmerk niet toe. Al het vermogen dat erin is 
gestoken komt uit het Sint Elisabeth, eventuele 
winsten keren daarnaar terug. De kliniek is 
een typische vrucht van maatschappelijk on-
dernemerschap, vindt Van der Meeren: ‘Wij 
onderscheidden drie zaken waren waarvoor wij 

De ondernemende verzorgingsstaat  Mare Faber  De belofte van het maatschappelijk ondernemen

S&D11-2005.indd   39 18-11-2005   17:55:11



s& d  1 1  |  20 0 5

�0

die kliniek konden gebruiken. Allereerst, het op 
een nette en transparante manier ontduiken van 
bureaucratische wet- en regelgeving.’ Hij noemt 
de mri-scanners van het ziekenhuis. Voorheen 
werden deze prijzige apparaten hoogstens veer-
tig uur per week gebruikt. De oorzaak lag in het 
budgetfinancieringssysteem: als de apparaten 
vaker werden ingezet, kostte dat het ziekenhuis 
handenvol geld. Intussen was de vraag groter 
dan het aanbod. Patiënten gingen voor onder-
zoek naar het mri-centrum in Amsterdam. Dat 
vergoedden de verzekeraars, paradoxaal genoeg, 
wel. Nu worden mri-onderzoeken via de Berg-
landkliniek aan de zorgverzekeraars verkocht. 
In de avonden en weekends huurt de kliniek 
de scanners van het ziekenhuis. De opbrengst 
vloeit naar de algemene kas. Zo wordt iedereen 
er beter van, aldus Van der Meeren.
 Een tweede doel dat het ziekenhuis voor ogen 
stond bij de oprichting van de privé-kliniek was 
het binnenboord houden van initiatiefrijke 
stafleden: ‘We hebben ondernemende dokters 
die wel eens wat anders willen doen, buiten de 
ziekenhuisregels om. Die kunnen dan gaan hob-
byen in een schuurtje. Daar willen we geen last 
van hebben, we willen dat bij ons houden.’ Een 
derde doel, tot slot, was ‘leren over wat kan op de 
markt’: de Berglandkliniek als een scholingspro-
ject voor het moderne ziekenhuis dus. ‘Het stan-
daard zorgpakket wordt verkleind. Daar kun je 
van vinden wat je wilt, maar je ziet het gebeuren. 
Er gaat dus vraag ontstaan naar steeds meer zorg 
die niet verzekerd is. Dan vinden wij: laat die 
dan op een goede manier aangeboden worden.’

Commotie over salarissen 
De laatste tijd berichten de media veel over de 
‘exorbitante’ salarissen van sommige bestuur-
ders van maatschappelijke organisaties, zoals 
woningcorporaties en zorginstellingen. De 
geïnterviewden zijn unaniem van mening dat 
zelfverrijking geen pas geeft in de maatschappe-
lijke dienstverlening. Andere dan geldelijke mo-
tieven moeten een belangrijke rol spelen voor 
zowel managers als professionals. Overigens 
merkt Van der Meeren wel op dat hij zich flink 

ergert aan de politieke correctheid waarmee het 
salarisdebat is doortrokken: ‘Voor een zeer com-
plexe baan mag goed worden betaald, zeker als 
die maatschappelijk bijzonder relevant is.’ Ook 
Piet Boekhoud is die mening toegedaan: ‘Je hebt 
mensen met veel kennis nodig, wil je verder 
komen. Op onze school gaat 150 miljoen euro 
om, niet iedereen kan met zo’n jaarbegroting 
overweg. Capabele mensen krijg je niet voor 
schaal 11.’
 Van der Lans benadrukt vooral het belang 
van een betere salariëring van de ‘frontwerkers’ 
in het welzijnswerk, het onderwijs, de zorg: 
‘De kwaliteit van de dienstverlening proef je af 
aan de mensen die je fysiek tegemoet treden. 
Dat zijn nu de slechtst betaalde krachten van 
Nederland. Dat is een schande.’ Altruïstische 
motieven zijn waardevol, maar daarop mogen 
mensen pas worden aangesproken als hun 
salaris op niveau is. Het verbaast hem dat de 
verontwaardiging over topinkomens wel in 
de pers tot uiting komt, maar dat de werkvloer 
niet in opstand komt tegen de scheve verdeling. 
Intussen heeft de overheid haar slagkracht danig 
ingeperkt: ‘Neem de bruteringsoperatie in de 
huisvestingssector. Daarbij zijn private organi-
saties in het veld gezet. Nu kan minister Dekker 
wel in de krant schrijven dat ze paal en perk wil 
stellen aan de inkomensgroei onder corporatie-
directeuren, maar twee dagen later volgt er een 
kolommetje waaruit blijkt dat ze er niets over te 
zeggen heeft.’ Van der Lans zou het toejuichen 
als directeuren in een bepaalde sector op eigen 
initiatief een morele code zouden opstellen: ‘In 
de praktijk zie je daar niets van. Als politicus 
krijg je dan de neiging om met regelgeving de 
nieuwe vrijheid te gaan insnoeien.’
 Ab Klink deelt de zorgen van Van der Lans 
wel: ‘Op het moment dat sociale motieven over-
heersen moet dat ook gelden voor de top. Het 
kan niet zo zijn dat je er in je beleidsplannen van 
uitgaat dat het sociale motief hoger is dan het 
commerciële motief, dat je dat besef ook van je 
personeel verwacht, maar dat zich dat niet in de 
salarisstructuur weerspiegelt.’ Hij ziet mogelijk-
heden in het bevorderen van transparantie, in 
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meer publieke verantwoording en in aangepaste 
wetgeving, in het bijzonder een betere juridi-
sche inbedding van de maatschappelijke onder-
neming.
 Sommige bestuurders hebben wel degelijk 
oog voor meer dan hun financiële beloning. 
Toen er op het Albeda College sprake was van 
ruimtegebrek, verhuisden alle kantoordien-
sten naar een locatie buiten de stad. Alleen Piet 
Boekhoud bleef over, met een secretaresse. Door 
midden tussen de leerlingen te zitten probeert 
hij zijn band met de school sterk te houden. En 
dat lukt: ‘Vorige week was ik jarig. Ik wist niet 
wat me overkwam: in de pauze stond de hele 
gang hier te zingen. Dan zit je ineens echt in de 
publieke sector, snap je wat ik bedoel? Ik werk 
tien, elf uur per dag, vijf dagen in de week. Dan 
gaan mensen zeggen: dat moet je toch ergens 
financieel terugzien, dat je je zo de kolere werkt? 
Maar dit is dus óók iets.’ 

tot slot

Het doel van dit artikel is niet om te komen tot 
waardeoordelen ¬ die bewaart de themaredactie 
voor een volgend nummer van s&d. In de in-
terviews hebben we vooral de praktische moge-
lijkheden van het maatschappelijk ondernemen 
willen verkennen. Onze indruk is dat al onze ge-
sprekspartners daarin veel vertrouwen hebben.
 Tegelijkertijd noemen ze allerlei voorwaar-
den waaraan nog niet is voldaan, hordes die 
moeten worden genomen, afspraken die moeten 

worden vastgelegd, cultuuromslagen die moe-
ten worden gemaakt. Kennelijk is de uitgangs-
situatie voor maatschappelijke ondernemingen 
anno 2005 niet ideaal. Dat levert risico’s op, niet 
in de laatste plaats de kans dat de ‘belofte van het 
maatschappelijk ondernemen’ niet zal worden 
ingelost. Het alternatieve traject kent gevaarlijke 
kanten, bijvoorbeeld als organisaties losgezon-
gen raken van hun maatschappelijke opdracht, 
als elke rem op commercialisering van de non-
profitsector wegvalt, als steeds meer professio-
nals steeds ongelukkiger worden in hun werk en 
als voor sommige burgers keuzevrijheid wel op 
papier, maar niet in de praktijk bestaat.
 Zó zorgelijk is de huidige situatie zeker niet, 
maar de kunst is om ontwikkelingen de juiste 
kant op te sturen, aldus luidt de boodschap van 
de geïnterviewden. Daartoe dient een levendig 
sociaal-politiek debat over de maatschappelijke 
onderneming te worden gevoerd: er moeten 
antwoorden worden gevonden op vele vragen 
die nog openstaan. Over het garanderen van een 
gezonde balans tussen het ‘maatschappelijke’ 
en het ‘ondernemende’. Over nieuwe praktijken 
van toezicht en verantwoording die recht doen 
aan alle stakeholders. Over het tegengaan van 
ongewenste uitwassen van marktwerking. Over 
het faciliteren van vruchtbare samenwerking 
tussen overheden, maatschappelijke organi-
saties en burgers. Zoveel is duidelijk: de maat-
schappelijke onderneming kan pas floreren als 
de condities waaronder ze opereert aanzienlijk 
worden verhelderd en verbeterd.

Noten

1 http://www.ntmo.nl/index2.
php?pagina=nieuwsitems.php

2 Jaarverslag 200� Albeda Col-
lege, p. 7.

� Zie ook de paragraaf ‘Toezicht, 
verantwoording en legitime-
ring’.

� Wetenschappelijke Raad voor 
het Regeringsbeleid, Bewijzen 
van goede dienstverlening, Am-

sterdam University Press, 200�. 
Gabriël van den Brink, Thijs 
Jansen en Dorien Pessers (red.), 
Beroepszeer. Waarom Nederland 
niet goed werkt, Boom, 2005.

5 De sev (voorheen de Stuur-
groep Experimenten Volks-
huisvesting), een onafhankelijk 
innovatieplatform voor maat-
schappelijke woonvraagstuk-
ken, werkt aan zo’n nieuwe 
boekhoudmethode.

6 Jos van der Lans, Evelien Ton-
kens et al., Agenda voor een demo
cratische cultuur, Wetenschap-
pelijk Bureau GroenLinks, 2002.

7 Voor een uitgebreide bespre-
king van deze casus, zie: Kim 
Putters, Geboeid ondernemen. Een 
studie naar het management in 
de ziekenhuiszorg, Van Gorcum, 
2001.
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De ondernemende verzorgingsstaat ¬ deel ii (2)

Kanttekeningen bij  
een hoerawoord

pauline meurs

Er bestaat een Babylonische spraakverwarring 
over het begrip maatschappelijk (anderen heb-
ben het over ‘publiek’) ondernemen. Die verwar-
ring heeft te maken met de normatieve lading 
ervan, met analytische onduidelijkheid en met 
mode. Het zomernummer van s&d (2005/7-�) 
biedt een mooie staalkaart aan betekenissen en 
laat zien dat onder dezelfde noemer zeer uiteen-
lopende vragen, verschijnselen en processen 
kunnen worden besproken. 
 Mijn stelling is dat maatschappelijk onder-
nemen vooral kenmerken heeft van een hoera-
woord en van een bezweringsformule. Hoera-
woord, omdat het allerlei organisaties die zich zo-
genaamd tussen overheid en markt manifesteren 
eindelijk een naam en een gezicht geeft. Denk 
aan woningcorporaties, ziekenhuizen, hbo-in-
stellingen en musea. Bezweringsformule, omdat 
maatschappelijk ondernemen suggereert dat het 
publieke en het private goed samen kunnen gaan 
en dat het een instrument is om de inherente 
spanningen tussen deze sferen op te lossen.

 Het begrip maatschappelijk ondernemen is 
beperkt bruikbaar. In het wrr-rapport Bewijzen 
van goede dienstverlening1 hebben we er niet of 
nauwelijks mee gewerkt. Het feit dat het nu 
zo in de mode is ¬ of beter gezegd: weer in de 
mode is ¬ maakt echter wel nieuwsgierig. In 
deze kleine bespiegeling ga ik in op de verschil-
lende thema’s die, onder de noemer van maat-
schappelijk ondernemen, bepalend zijn voor het 
functioneren van de maatschappelijke dienst-
verlening en voor de positie van allerlei organi-
saties die belast zijn met een publieke taak.

geen simpele dichotomie

Het is niet ongebruikelijk om ‘ondernemer-
schap’ te verbinden met de zakelijke of inno-
vatieve kant van het produceren in publieke 
sectoren. Het gaat dan in eerste instantie om 
mogelijkheden om doelmatiger te werken, met 
behulp van instrumenten uit het bedrijfsleven 
efficiencywinst te behalen en klantgerichter en 
innovatiever te opereren. Het ‘maatschappelijke’ 
staat dan voor publieke waarden en rechtsstate-
lijke eisen.
 In de praktijk van het functioneren van pri-
vate of publieke organisaties met een publieke 
taak zien we dat het niet zozeer gaat om het 
maatschappelijke en het ondernemende, als 
wel om het gegeven dat deze organisaties in 
een krachtenveld functioneren met veel tegen-
strijdige eisen en verwachtingen, die op zich 
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alle legitiem zijn maar in veel gevallen niet met 
elkaar te verenigen. Organisaties moeten de 
politiek dienen, maar ook omgaan met verwar-
rende maatschappelijke verlangens en verwach-
tingen.2 De roep om een meer bedrijfsmatige 
aanpak (intern) kan op gespannen voet staan 
met meer marktconform opereren (extern). En 
daar waar sprake is van professionele beroeps-
beoefenaren spelen de kwaliteitsstandaarden en 
professionele praktijken ook een voorname rol.�

 Kortom, het is te makkelijk om maatschap-
pelijk ondernemen te interpreteren als een 
intelligente combinatie van publiek en privaat. 
Het begrip verwijst naar organisaties die in een 
complex krachtenveld moeten acteren waarin 
verschillende waarden om voorrang strijden: 
politieke en maatschappelijke waarden, de waar-
den van de professionals, bedrijfsmatige waar-
den en marktwaarden.

ambiguïteit

De discussie over het wel en wee van maatschap-
pelijke ondernemingen wordt niet zelden ge-
koppeld aan processen van verzelfstandiging en 
privatisering. De overheid stuurt op hoofdlijnen 
en rekent de uitvoerende en verzelfstandigde 
organisaties af op de geleverde prestaties. Die 
hebben meer speelruimte om zelf te bepalen 
hoe zij die prestaties leveren. En bij dat ‘hoe’ kan 
het geen kwaad om een meer ondernemende 
opstelling te kiezen: doelmatig en innovatief. 
De overheid rekent af op de output, bij voorkeur 
in de vorm van prestatiecontracten, waarin het 
maatschappelijke moet zijn verdisconteerd.
 Anders gezegd, het begrip maatschappelijk 
ondernemen verwijst naar de veranderende 
relatie tussen overheid en uitvoerende organisa-
ties, het is als het ware een poging om een nieuw 
sturingsparadigma te introduceren dat veel ver-
wantschap heeft met New Public Management.� 
De ruimte om te ‘ondernemen’ wordt begrensd 
door de publieke opdracht waaraan de organisa-
tie is gehouden. Die publieke opdracht is echter 
lang niet altijd duidelijk en op z’n minst voor 
verschillende interpretaties vatbaar. Ze is im-

mers afhankelijk van politieke besluitvorming 
en daaruit voortvloeiend beleid en regelgeving. 
Die besluitvorming is aan de ene kant voorspel-
baar en navolgbaar ¬ denk aan begrotings- en 
verantwoordingscycli ¬ en aan de andere kant 
grillig en onvoorspelbaar. Dat laatste is zeker 
aan de orde bij incidenten. In dat geval kan met 
gemak de ruimte voor de uitvoering worden 
teruggedraaid en/of kan de publieke opdracht 
een andere invulling krijgen. In beide gevallen 
¬ grillig en voorspelbaar ¬ kan politieke be-
sluitvorming ook leiden tot regels en procedures 
die strijdig zijn met elkaar en in de praktijk niet 
uitvoerbaar.5

 De publieke opdracht gaat niet alleen over het 
politieke maar ook over het maatschappelijke. 
Immers, de organisaties die zich maatschap-
pelijke ondernemingen noemen functioneren 
temidden van burgers, belangengroepen en 
andere partijen die hun eigen verwachtingen 
en wensen hebben en deze direct neerleggen bij 
de organisatie. Het spreekt vanzelf dat politieke 
beslissingen niet zonder meer een weerspiege-
ling vormen van deze verlangens en verwach-
tingen, terwijl uiteindelijk ook de politiek deze 
organisaties beoordeelt naar de mate waarin zij 
erin slagen om deze wensen en verwachtingen 
tegemoet te treden.
 Kortom, nog los van de perverse effecten die 
hoe dan ook kleven aan het sturen op meetbare 
prestaties, is er in het debat weinig oog voor de 
ambiguïteit van de publieke opdracht van de 
zogenaamde maatschappelijke ondernemingen. 
De voorgestane oplossing ¬ meer ruimte in de 
uitvoering en afrekenen op output ¬ is allesbe-
halve een antwoord op deze ambiguïteit.

niets nieuws onder de zon?

Het is een hardnekkig misverstand dat maat-
schappelijk ondernemerschap een nieuw 
fenomeen zou zijn. Met name in de maatschap-
pelijke dienstverlening moet het moderne sterk 
worden gerelativeerd.6 In navolging van vele an-
deren7 hebben wij in het wrr-rapport gewezen 
op de ontwikkeling die organisaties als corpora-
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ties en ziekenhuizen hebben doorgemaakt. Deze 
organisaties zijn ontstaan uit het particulier ini-
tiatief en ¬ op uitzonderingen na ¬ niet door 
de staat opgericht. Ze zijn met de uitbouw van de 
verzorgingsstaat meer verstatelijkt, maar heb-
ben hun private karakter behouden. In die zin 
zouden we kunnen stellen dat er reeds in de ne-
gentiende eeuw sprake was van een interessante 
verzameling maatschappelijke ondernemingen.
 Is er dan niets nieuws onder de zon? Ja en 
nee. Nee, omdat de verschijningsvorm (publieke 
opdracht, private organisaties) niet wezenlijk is 
veranderd. Ja, omdat de normatieve plaatsbepa-
ling anders is. Werd honderd jaar geleden vooral 
de aandacht gevestigd op het particulier initiatief 
van burgers die zich bekommerden om de zwak-
keren, dan wel eigen scholen wilden stichten 
en/of een eigen woningvoorraad opbouwen, de 
praktijk van het maatschappelijk ondernemen 
van vandaag moeten we vooral plaatsen in een 
meer neoliberaal tijdperk met een dominantie 
van het economisch discours en een voorkeur 
voor privatisering, verkleining van het over-
heidsapparaat en terugtreden van de overheid.� 

 De praktijken van vandaag laten goed zien dat 
het economisch discours te eenzijdig is. Het mis-
kent het hiervoor beschreven krachtenveld waar-
binnen deze organisaties functioneren: het gaat 
lang niet altijd over klanten die kunnen kiezen 
en opdrachtgevers die weten wat ze willen. Er is 
veeleer sprake van wisselende posities en coali-

ties, van uiteenlopende claims en verwachtingen 
die strijden om voorrang en die op de een of an-
dere manier geaccommodeerd moeten worden. 
Afwegen, oordelen, prioriteiten stellen is niet 
uitsluitend meer in handen van de politiek, maar 
ook in die van de (bestuurders van de) organisa-
ties. Dat laatste heeft, zoals we hierna zullen zien, 
gevolgen voor de legitimiteit van de beslissingen 
die op dat niveau worden genomen.

bestuurlijke verschuivingen

Organisaties in de maatschappelijke dienstver-
lening hebben te maken met verschillende be-
stuurlijke verschuivingen. Deze verschuivingen 
worden in het debat over de voors en tegens van 
het maatschappelijk ondernemen zelden van el-
kaar onderscheiden, omdat de ideologische posi-
tiebepaling het veelal wint van de noodzakelijke 
analytische scherpte. In navolging van Noorde-
graaf� onderscheid ik drie soorten bestuurlijke 
verschuivingen: verruiming, verplaatsing en 
vervaging. In iets andere bewoordingen worden 
deze verschuivingen ook in het wrr-rapport Be
wijzen van goede dienstverlening geanalyseerd.
 Verruiming heeft vooral betrekking op de 
toegenomen speelruimte van (uitvoerende) 
organisaties. De grotere speelruimte om beslis-
singen te nemen en een eigen koers te bepalen 
heeft alles te maken met het streven van de over-
heid om meer op afstand en op hoofdlijnen te 
sturen. Die terugdringing van de overheid gaat 
in sommige sectoren ¬ zoals de gezondheids-
zorg ¬ gepaard met de introductie van lichte 
vormen van marktwerking.10 
 De praktijk laat zien dat er sprake is van een 
groter speelveld voor de verschillende organisa-
ties, met dien verstande dat de mate van autono-
mie sterk wordt bepaald door de institutionele 
kaders waarbinnen die organisaties functio-
neren. In de sectorstudies die samen met het 
wrr-rapport zijn gepubliceerd11 is een analyse te 
vinden van de wijzen waarop in sectoren zoals 
arbeidsbemiddeling, welzijn, gezondheidszorg, 
wonen en onderwijs die speelruimte is inge-
vuld. Daar komt bij dat de rol van bestuurders 

Nog los van de perverse effecten 
die kleven aan het sturen op 
meetbare prestaties, is er in 
het debat weinig oog voor de 
ambiguïteit van de publieke 
opdracht van de zogenaamde 
maatschappelijke ondernemingen
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van deze organisaties aan belang wint. De ver-
schillen in termen van ondernemend gedrag en 
innovatief vermogen nemen toe, met als gevolg 
dat binnen een domein de verschillen tussen 
organisaties ook toenemen.
 De verruiming aan de basis heeft zich overi-
gens nog niet vertaald in minder overheidsbe-
moeienis. Die bemoeienis wordt wel anders. Een 
goed voorbeeld daarvan is de ontwikkeling van 
een nieuw toezichtsregime in de gezondheids-
zorg ¬ de Nederlandse Zorgautoriteit. Maar ook 
in andere domeinen blijft bemoeienis van de 
overheid prominent aanwezig door een grotere 
nadruk op verantwoordingsinformatie, pres-
tatiesturing en arrangementen van toezicht en 
controle.
 In dit complexe krachtenveld willen orga-
nisaties die zich maatschappelijke onderne-
mingen noemen, een eigen positie innemen. 
Zij vechten voor eigen discretionaire bevoegd-
heden, zij willen laten zien dat zij de publieke 
waarden incorporeren in hun eigen beleid en 
dat zij toekunnen met minder overheidsbemoei-
enis. Sterker nog, deze ‘verstikkende’ bemoeie-
nis zou een hinderpaal vormen voor gewenste 
veranderingen: vernieuwing, doelmatig en 
klantgericht werken.
 Met verplaatsing wordt gedoeld op een ver-
plaatsing van macht, politiek en democratie. 
Het bedrijven van politiek in de betekenis van 
afweging van waarden en belangen, het beslis-
sen over toedeling van schaarse middelen, speelt 
zich af op andere podia dan op die van de geves-
tigde politiek.12 Bestuurders van organisaties 
bedrijven politiek. Dat geldt ook voor het ambte-
lijk apparaat, belangengroepen op nationaal en 
lokaal niveau en voor de grote aantallen experts 
en adviseurs die op de een of andere manier 
betrokken zijn bij het organiseren en uitvoeren 
van publieke taken. Het is in dit verband wel-
licht preciezer te spreken van politiek op vele 
plaatsen.
 Politiek op vele plaatsen hangt bovendien sa-
men met het feit dat er ¬ anders dan in vele be-
stuurskundige en organisatiegeschriften wordt 
gesuggereerd ¬ veel minder sprake is van een 

strikte scheiding tussen beleid en uitvoering. 
De kennis die nodig is om beleid te maken be-
vindt zich niet zelden op de ‘werkvloer’. Beleid 
wordt gemaakt tijdens de uitvoering en zonder 
voeding vanuit die uitvoering is beleid gedoemd 
krachteloos te blijven. Overheden, (uitvoerende) 
organisaties en beroepsbeoefenaren (profes-

sionals) zijn van elkaar afhankelijk voor de be-
paling en uitvoering van publieke taken. De in 
het wrr-rapport gebruikte notie van ‘gedeelde 
publieke ruimte’ geeft aan dat er sprake is van 
wederkerigheid tussen deze actoren. De mate 
van onderlinge afstand of nabijheid is niet een 
gegeven, maar voortdurend onderwerp van dis-
cussie en soms van strijd.
 Vervaging heeft te maken met de vervaging 
van de grenzen tussen publiek en privaat. Daar-
bij moet worden opgemerkt dat ‘het’ publieke en 
‘het’ private in feite constructies zijn die tot op 
zekere hoogte het zicht belemmeren op allerlei 
mengvormen die van oudsher bestaan. Maar er 
is ook sprake van vervaging van domeingren-
zen. Er wordt steeds meer in netwerken gewerkt 
over de grenzen van sectoren heen. De toegeno-
men professionalisering van de dienstverlening 
versterkt dit proces van grensvervaging. Er is in 
sommige gevallen ook sprake van een vervaging 
van de grens tussen klanten/cliënten en dienst-
verleners. Cliënten worden coproducent van 
diensten.1� 

Mijn grootste bezwaar tegen het 
begrip maatschappelijk onder
nemen en tegen de wijze waarop 
het debat over dit verschijnsel ¬ 
beter gezegd: deze constructie ¬ 
wordt gevoerd is dat het wordt 
verengd tot de bestuurlijke 
vormgeving
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governance en legitimiteit

Het verhaal over de maatschappelijke onderne-
ming is nauw verweven geraakt met het gover-
nance-debat in de wereld van de (semi-)publieke 
diensten. In zijn bijdrage in s&d 2005/7-� gaat 
Frans Becker hier nader op in.1� De vraag is hoe 
we de koppeling tussen deze debatten moeten 
begrijpen. Het begrip governance verwijst naar 
het stelsel van bestuur, toezicht en verantwoor-
ding. De normatieve premisse is dat er zonder 
toezicht geen goed bestuur kan zijn en dat goed 
bestuur en goed toezicht alleen gerealiseerd 
kunnen worden als er sprake is van effectieve 

vormen van verticale en horizontale verant-
woording. In bestuurskundig jargon gaat het om 
de checks and balances, om het organiseren van 
voldoende tegenmacht en voldoende kritische 
tegenspelers die op basis van deugdelijke infor-
matie invloed kunnen uitoefenen op het beleid, 
die kunnen beoordelen of voorgenomen doelen 
ook daadwerkelijk worden gerealiseerd en of 
belangen in het geding zijn.
 Eerder betoogde ik al dat het proces van ver-
plaatsing en verruiming de vraag oproept naar 
de legitimiteit en eigenlijk ook de effectiviteit 
van beslissingen en afwegingen op het niveau 
van de organisatie ¬ in dit geval de zogenaamde 
maatschappelijke onderneming. Naar mijn 
oordeel moet de aandacht voor governance 
tegen deze achtergrond worden begrepen en 
beoordeeld: gekozen governance-arrangemen-

ten zouden de legitimiteit en effectiviteit van 
die maatschappelijke ondernemingen moeten 
versterken. Gegeven het bijzondere maatschap-
pelijke belang is de externe legitimiteit extra 
relevant. Governance is, kortom, geen doel op 
zich, maar een middel om de kwaliteit van de 
besturing naar een hoger plan te tillen.
 In zijn s&d-artikel betoogt Becker ¬ naar 
mijn oordeel ten onrechte ¬ dat de huidige 
governance-modellen te veel naar binnen zijn 
gericht en dat de blik alleen is gericht op de 
interne bedrijfsvoering. Natuurlijk zal de gover-
nance-praktijk nog niet in alle gevallen optimaal 
zijn. Dat ligt echter niet aan de modellen, maar 
aan de wijze waarop daarmee wordt omgegaan. 
In de huidige governance-praktijken in de ver-
schillende sectoren van de maatschappelijke 
dienstverlening wordt veel aandacht gegeven 
aan de verantwoording aan en betrokkenheid 
van belanghebbenden buiten de instelling. Die 
vormen van verantwoording zijn erop gericht 
om de planning- en controlcycli te doorbreken 
en om te leren van de feedback van derden. Daar 
zijn ook vele goede voorbeelden van te geven.15

 Het is spijtig te moeten constateren dat het 
governance-debat is verworden tot een discussie 
over structuren, modellen en juridische con-
structies en dat governance uitsluitend wordt 
gezien als een instrument om te controleren en 
af te rekenen. Cruciaal is, zoals gezegd, het ge-
drag van betrokkenen: de bereidheid om risico’s 
te nemen, het vermogen om toezicht te houden 
zonder alles te willen weten en de bereidheid 
om niet vanuit onzekerheidsreductie en wan-
trouwen te handelen, maar vanuit een meer pro-
actieve en in die zin ondernemende instelling. 
Dat betekent investeren in leercycli in plaats van 
controlcycli en in monitoring- en feedbackme-
chanismen gericht op een verbetering van het 
primaire proces.

het verloren primaire proces 

Mijn grootste bezwaar tegen het begrip maat-
schappelijk ondernemen en tegen de wijze 
waarop het debat over dit verschijnsel ¬ beter 
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De opdracht is niet om nieuwe 
bestuurlijke modes te volgen, 
maar om beter te leren omgaan 
met tegenstrijdige claims en 
verwachtingen, met maatschap
pelijke druk en tegendruk
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gezegd: deze constructie ¬ wordt gevoerd is dat 
het wordt verengd tot de bestuurlijke vormge-
ving. De hierboven aangehaalde kwesties zijn 
daarvan een goede illustratie.
 De vraag wat dit alles betekent voor het pri-
maire proces, het feitelijke werk, wordt zelden of 
nooit gesteld. Liever bestrijdt men elkaar met de 
grote waarden van de Markt of de Overheid en 
levert men ongezouten en ongefundeerde kritiek 
op het management. De maatschappelijke onder-
neming wordt glorieus geïntroduceerd als een 
oplossing voor… ja, voor wat eigenlijk? Naar mijn 
oordeel is het vooral een poging om het ingewik-
kelde krachtenveld waarin gewerkt moet worden 
te ordenen en zelfs te vereenvoudigen. Dat zal niet 
lukken. De opdracht is niet om nieuwe bestuur-
lijke modes te volgen, maar om beter te leren om-
gaan met tegenstrijdige claims en verwachtingen, 
met maatschappelijke druk en tegendruk. 

 Dat is de dagelijkse realiteit van veel pro-
fessionals en andere frontoffice-werkers. Met 
weinig middelen veel doen, met kennis van 
zaken moeilijke afwegingen maken, met ge-
zond verstand en in samenspraak met anderen 
(collega’s, leidinggevenden of anderen) keuzes 
maken en daarop reflecteren. Om deze opdracht 
goed te kunnen vervullen, hebben organisaties 
meer ruimte nodig om eigen keuzes te maken 
en passende ‘lokale’ beslissingen te nemen. Het 
management speelt hierin een belangrijke rol: 
de bevochten speelruimte dient ten goede te 
komen aan de professionals. Dat is geen blanco 
cheque, maar een ‘deal’ om met deskundige inzet 
en altijd beperkte middelen naar eer en geweten 
goede keuzes te maken en juist daarover verant-
woording af te leggen.
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Van recht op uitkering  
naar recht op werk
Ons stelsel van sociale zekerheid, constateert Pierre Heijnen, is nog 
grotendeels gebaseerd op inkomenszekerheid. Het uitgangspunt zou  
echter werkzekerheid moeten zijn. Hoe te voorkomen dat honderdduizenden 
burgers aan de kant blijven staan? En hoe de overheid op haar verantwoor-
delijkheid aan te spreken? Een pleidooi voor de ‘participatiebaan’.

pierre heijnen

In de grote steden leven steeds meer mensen die 
noch werken, noch op andere wijze in de samen-
leving participeren en die daar ook nauwelijks 
meer op (kunnen) worden aangesproken. In deze 
bijdrage pleit ik voor werk en participatie voor 
iedereen. Wie niet of niet direct terechtkan op de 
arbeidsmarkt krijgt een participatiebaan. Om dit 
financieel en organisatorisch mogelijk te maken 
zijn vergaande wijzigingen noodzakelijk bin-
nen het stelsel van sociale zekerheid. Zo moet de 
inkomensgarantie plaatsmaken voor een werk-
garantie. De manier waarop de reïntegratie naar 
werk plaatsvindt moet ingrijpend worden veran-
derd: de beschikbare middelen worden voortaan 
ingezet voor de participatiebanen. Ten slotte is 
een overdracht van bevoegdheden van Rijk en 
sociale partners naar de gemeenten nodig.

niemand aan de kant

Werk biedt mensen een belangrijke mogelijk-
heid tot ontplooiing en levert een zinvolle bij-

drage aan de samenleving. De overheid schept 
voorwaarden en biedt mogelijkheden, maar 
de burger heeft de plicht om deze kansen te 
benutten. Veel uitkeringsgerechtigden hebben 
een grote afstand tot de arbeidsmarkt vanwege 
 sociale omstandigheden, fysieke problemen, 
een te lage opleiding of een handicap. Een grote 
groep beheerst de Nederlandse taal onvoldoende 
en heeft, ondanks een vaak langdurig verblijf in 
Nederland, een zeer beperkte kennis van onze 
samenleving. Mensen zonder werk die geïso-
leerd in de samenleving staan, voelen zich in 
de steek gelaten door overheid en samenleving 
en ontberen een perspectief op een betere toe-
komst.
 Deze mensen mogen we niet langer aan de 
kant laten staan. We moeten met hen aan de 
slag. Tot nu toe hadden velen gesubsidieerde 
banen, maar die worden langzaam maar zeker 
afgebouwd. Mensen met een gesubsidieerde 
baan, maar ook de werknemers in de sociale 
werkvoorziening voelen zich gezonder en zijn 
meer betrokken bij wat er gebeurt dan mensen 
die thuiszitten. Door dat werk is er voor hen 
weer licht aan het eind van de tunnel. Dat is 
positief. Maar ook de samenleving heeft baat 
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bij het werk dat deze mensen verrichten: meer 
handen in de klas, meer handen in de zorg, de 
stad wordt schoongehouden, buurtvaders en 
-moeders houden toezicht op straten en pleinen 
en vervullen zo een belangrijke rol. Terwijl het 
aantal vrijwilligers afneemt, neemt de vraag 
naar dit soort arbeid toe. Waarom zouden we al 
die mensen aan de kant laten staan?
 Er is ook een economische noodzaak. De 
vraag naar arbeid neemt de komende jaren fors 
toe. De meerjarenprognose van het cwi voor-
spelt dat het aantal banen in de periode 2007-
2010 jaarlijks met 150.000 zal toenemen. Het 
aantal vacatures stijgt van 726.000 in 200� tot 
��0.000 in 2010. De groei van de beroepsbevol-
king houdt hiermee geen gelijke tred. Daardoor 
dreigt eenzelfde situatie te ontstaan als in de 
jaren negentig: enerzijds een tekort aan vakbe-
kwaam personeel, anderzijds een groot aantal 
werklozen. Van de werkzoekende werklozen 
heeft vijftig procent een opleiding op vmbo-
niveau of lager; slechts 2� procent van de open-
staande vacatures komt daarmee overeen. Er is 
dus sprake van een duidelijke mismatch. Dat be-
tekent dat we nog meer moeten investeren in de 
aansluiting tussen onderwijs en arbeidsmarkt, 
maar ook dat mensen (werk-)ervaring moeten 
kunnen opdoen, al dan niet via onbetaald werk 
en stages.
 Er zijn in Nederland �2�.000 mensen met 
een ww-uitkering, ruim �50.000 mensen zitten 
in de wao en ��6.000 mensen hebben een bij-
standsuitkering: in totaal zijn dat ruim 1,5 mil-
joen mensen uit de beroepsbevolking die niet 
werken en van wie een deel niet participeert. 
Nederland heeft tien miljoen inwoners tussen 
de 1� en 65 jaar, ruim één op de zeven daarvan 
is uitkeringsgerechtigd. Het niet benutten van 
het arbeidspotentieel van uitkeringsgerechtig-
den heeft bij de stijgende vraag naar arbeid een 
afnemende economische groei tot gevolg én een 
toenemende vraag naar immigranten uit landen 
als Polen. Mij gaat het er niet om de Oost-Euro-
peanen per se buiten de deur te houden, mijn 
doel is het beter benutten van het potentieel van 
de huidige uitkeringsgerechtigden. 

van inkomenszekerheid naar  
werkzekerheid

Het bestaande sociale-zekerheidsstelsel is gro-
tendeels gebaseerd op inkomenszekerheid. 
Weliswaar wordt de eigen verantwoordelijkheid 
steeds meer centraal gesteld, maar de prikkel tot 
werk is vooral negatief geformuleerd: via sanc-
ties of een lager inkomensperspectief. Wie echt 
niet kan werken wordt vrijgesteld van arbeids-
plicht. Ik ben van mening dat het uitgangspunt 
werkzekerheid zou moeten zijn. Iedereen moet 
worden aangesproken op zijn of haar vermogen 
om gebruik te maken van de aangeboden werk-
zekerheid. In eerste instantie op eigen kracht, 
door gebruik te maken van (tijdelijke) vacatures. 
Maar als dat niet lukt, moet de overheid werk 
aanbieden.
 Het zou van weinig realisme getuigen te ver-
wachten dat er in het bedrijfsleven voldoende 
ruimte is voor de opvang van grote groepen 
mensen met een te laag opleidings- en produc-
tieniveau. Die constatering is overigens eerder 
realistisch dan een opvatting over of een verwijt 
aan het adres van het Nederlandse bedrijfsle-
ven. In de huidige internationale economische 
context kan en mag niet worden verwacht dat 
het bedrijfsleven een oplossing biedt voor al die 
mensen die met afstand niet voldoen aan de ei-
sen die worden gesteld.
 We hebben in Nederland dus te maken met 
een stelsel van sociale zekerheid dat mensen in 
onvoldoende mate op werk aanspreekt en met 
een bedrijfsleven dat niet zit te wachten op een 
groep onvoldoende productieve werknemers. 
Waar moeten we heen? Ik pleit voor een systeem 
waarbij de overheid (in de praktijk: de gemeen-
ten) aan iedereen die niet in staat is om op eigen 
kracht aan het werk te komen een baan of een 
andere vorm van participatie aanbiedt.
 Mijn uitgangspunt is het streven om zo veel 
mogelijk mensen actief te laten zijn, met werk 
of andere nuttige bezigheden. In essentie is het 
systeem dat ik voorstel eenvoudig. Iedereen die 
niet op eigen kracht op korte termijn werk vindt 
(een termijn van zes maanden voor volwassenen 
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en drie maanden voor jongeren lijkt redelijk) 
krijgt een participatiebaan aangeboden. De 
boodschap aan het loket is helder: wie geen baan 
vindt, krijgt een baan aangeboden en geen uit-
kering. De vrijstelling van arbeidsplicht geldt 
slechts in uitzonderlijke gevallen. Dit betekent 
naar mijn inschatting dat minimaal een kwart 
van de mensen die nu aan de kant staan, naar 

vermogen weer gaat meedoen. Na de periode 
van drie of zes maanden wordt de klant zo snel 
mogelijk naar een participatiebaan bemiddeld 
en worden er afspraken gemaakt over het soort 
werk, de vorm van begeleiding en scholing. In 
de bemiddeling wordt zo veel mogelijk aange-
sloten bij de capaciteiten van de klant en de kan-
sen op doorstroming naar een reguliere baan. 
Voor alle duidelijkheid: het gaat dus om werk 
waarbij ontplooiing en doorstroming (of wan-
neer dat niet kan: maatschappelijke participatie) 
centraal staan en minder om werk dat puur als 
afschrikmiddel wordt ingezet om mensen zo 
snel mogelijk uit de uitkering te krijgen (hoewel 
dat effect niet mag worden verwaarloosd). Bege-
leiding, scholing en aansluiting op werk dat ook 
op de reguliere arbeidsmarkt te vinden is, zijn 
daarom centrale thema’s. 
 Hoewel de collectieve sector een belangrijke 
leverancier van het werk zal worden, kunnen ook 
binnen bedrijven participatiebanen gerealiseerd 
worden: werk waarvoor de werkgever wel een 
zekere prijs overheeft, maar waarvoor hij niet de 
volledige loonkosten kan dragen. Voor mensen 

met een relatief beperkte afstand tot werk zal 
een participatiebaan in het bedrijfsleven naar 
verwachting het snelst tot doorstroming leiden. 
Die banen krijgen meer het karakter van werk-
ervaring opdoen, waarbij duale combinaties met 
kwalificerende scholing denkbaar zijn. 
 Er komen verschillende banen: variërend van 
eenvoudige, meer op maatschappelijke partici-
patie gerichte werkzaamheden, naar vormen van 
begeleid werk in een beschutte omgeving met 
een beperkte werkdruk, via maatschappelijk zin-
vol werk in buurten naar aanvullend werk bin-
nen een reguliere arbeidsomgeving. Op deze ma-
nier zorgen de participatiebanen op twee fronten 
voor duidelijkheid. Enerzijds voor de mensen 
die een beroep doen op de sociale zekerheid: 
hun wordt een helder perspectief geboden en 
voorkomen wordt dat zij buiten de samenleving 
belanden. Anderzijds voor de organisaties die 
zich bezighouden met het arbeidsmarktbeleid en 
sociale zekerheid: hun taak wordt eenduidiger, 
namelijk het bieden van werk.

kosten en doorstroming

De participatiebanen dienen, zoals gezegd, ver-
schillende doelen:
>  het persoonlijk welbevinden van mensen die 

nu aan de kant staan wordt bevorderd;
>  maatschappelijk nuttig werk dat nu blijft lig-

gen wordt uitgevoerd;
>  betrokkenen krijgen de mogelijkheid zich te 

ontwikkelen tot arbeidskrachten die op de 
arbeidsmarkt een plek vinden;

>  zo wordt voorzien in een arbeidsaanbod dat 
kan worden ingezet op vacatures die ontstaan 
als gevolg van vergrijzing en conjunctuur.

Het uitgangspunt moet zijn dat iedereen die 
gaat werken in een participatiebaan het wet-
telijk minimumloon (wml) ontvangt. Om dit te 
kunnen betalen zal het verlonen van de uitkerin-
gen moeten worden geaccepteerd. Lonen die op-
lopen tot 1�0% of meer van het minimumloon, 
zoals dat bij de i/d-banen het geval was, maken 
de participatiebanen onbetaalbaar en zullen ook 
weinig stimulerend zijn voor de doorstroom 

De boodschap aan het loket is 
helder: wie geen baan vindt, krijgt 
een baan aangeboden en geen 
uitkering. De vrijstelling van 
arbeidsplicht geldt slechts in 
uitzonderlijke gevallen
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naar de reguliere arbeidsmarkt. Kiezen voor 
het minimumloon is de enige manier om het 
systeem betaalbaar te houden én de stimulans 
voor uitstroom naar regulier werk optimaal te 
maken. Indien de ww- of wao-uitkering hoger 
is dan het minimumloon, worden betrokkenen 
gecompenseerd.
 Participatiebanen zijn duurder dan uitkerin-
gen. 100% wml is meer dan de bijstandsnorm 
¬ zeker voor alleenstaanden, samenwonenden 
en onvolledige gezinnen. Daarnaast vergen par-
ticipatiebanen werkplekken (inclusief kleding, 
materiaal en dergelijke) en begeleiding. Alles 
bij elkaar kost een participatiebaan op jaarbasis 
algauw 10.000 euro meer dan een uitkering. 
Daartegenover staan grote besparingen: in het 
reïntegratiebudget, de bijzondere bijstand, de 
maatschappelijke opvang voor kwetsbare groe-
pen, de zorg. Daartegenover staan ook opbrengs-
ten, namelijk de bijdragen van betrokkenen aan 
de productiviteit van bedrijven en instellingen 
(schoner, beter, veiliger, zorgzamer). Als men het 
huidige budget van wao/ww- en wwb-uitkerin-
gen zou fixeren, kunnen alleen al met de 1,� mil-
jard euro aan reïntegratiebudget 1�0.000 men-
sen aan een participatiebaan worden geholpen.
 Voldoende uitstroom uit de participatieba-
nen naar regulier werk is wezenlijk voor het sla-
gen van het systeem. Het draagvlak en de finan-
cierbaarheid hangen er immers in belangrijke 
mate van af. Wanneer de uitstroom te gering is, 
groeit het systeem uit zijn voegen en wordt het 
onbetaalbaar. Het zal soepel moeten kunnen 
meebewegen op de golven van de economie. 
Wanneer de vraag naar arbeidskrachten groeit, 
moeten er voldoende mensen in staat zijn en 
gestimuleerd worden om over te stappen naar 
een reguliere baan. De prikkel tot uitstroom zal 
in de arbeidsvoorwaarden moeten worden ver-
ankerd: enerzijds via de loonhoogte, anderzijds 
door de verplichting tot uitstroom wanneer de 
mogelijkheid zich voordoet. Of die mogelijkheid 
er is, wordt in een verplichte individuele perio-
dieke toetsing nagegaan. Vanwege de zekerheid 
indien nodig te kunnen terugkeren naar het 
systeem van de participatiebanen, zal de ver-

plichting om regulier werk te accepteren minder 
problemen opleveren dan bij de i/d-banen het 
geval was. Het breed inzetten van de banen bij 
werkgevers in zowel de collectieve als de markt-
sector zorgt voor een relatief betere aansluiting 
bij de reguliere arbeidsmarkt. De betrokkenheid 
van werkgevers bij het systeem dient hoe dan 
ook actief te worden bevorderd.

 Vele van de huidige uitkeringsgerechtigden 
zullen permanent zijn aangewezen op de par-
ticipatiebanen: zij worden nooit concurrerend 
genoeg ten opzichte van eventueel uit het bui-
tenland aan te trekken werknemers. Anderen 
zullen zich gestaag ontwikkelen tot volwaardige 
werknemers. De belangrijkste opgave betreft het 
zó inrichten van het systeem dat de participatie-
banen duurzaam zijn voor degenen die daarop 
aangewezen zijn en tijdelijk voor degenen die 
kunnen uitstromen. Dat kan alleen met sobere 
arbeidsvoorwaarden, regelmatige toetsing van 
werkplek en werkgerechtigde en vooral bege-
leiding en scholing. Wellicht moeten de parti-
cipatiebanen zelfs uitsluitend tijdelijk worden 
aangeboden (maximaal drie of vijf jaar) om te 
vermijden dat mensen ¬ zoals wel het geval 
was bij Melkert- en i/d-banen ¬ te gemakkelijk 
in de gesubsidieerde banen ‘vast’ blijven zitten.
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Hoewel de collectieve sector een 
belangrijke leverancier van het 
werk zal worden, kunnen ook 
binnen bedrijven participatie
banen gerealiseerd worden: werk 
waarvoor de werkgever wel een 
zekere prijs overheeft, maar 
waarvoor hij niet de volledige 
loonkosten kan dragen
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voor- en nadelen

Op dit moment is het te druk op het terrein van 
de uitkeringsverstrekking, arbeidsbemiddeling 
en reïntegratie. cwi’s, gemeenten, sw-bedrij-
ven, particuliere reïntegratiebedrijven, oplei-
dingsinstituten, verslavingszorg, reclassering, 
welzijnsinstellingen, taskforces voor jongeren, 
migranten, vrouwen, ouderen: allemaal partijen 
die op zoek zijn naar werkgevers met banen in 
de aanbieding. De instrumenten die ze voor hun 
cliënten inzetten lopen sterk uiteen. Ik spreek 
veel werkgevers die daar horendol van worden. 
Dat ligt vaak niet aan de instanties: die hebben 

immers hun eigen opdracht. Het is het huidige 
systeem dat deze manier van werken bevordert.
 Het kan simpeler en efficiënter. In het model 
dat ik voorstel wordt de verantwoordelijkheid 
voor het voorkomen van uitval in wao en ww 
nog sterker een zaak van werkgevers en werkne-
mers. De verantwoordelijkheid voor terugkeer 
op de arbeidsmarkt ligt gedurende de eerste 
zes maanden bij de betrokkene zelf. Verwacht 
mag worden dat in het licht van de verwachte 
vacaturegroei de markt hier zijn werk zal doen. 
Voor zover dat niet het geval is, zal het cwi/uwv 
enige ondersteuning kunnen bieden. De uitke-
ringsverantwoordelijkheid voor wat betreft ww 
en wao blijft ook daarna een zaak van het uwv. 
De organisatie van de participatiebanen komt 
bij de gemeenten te liggen. Zij regelen deze ba-
nen in hun regio ten behoeve van al diegenen 

die zelf niet slagen in het vinden van een baan. 
De reïntegratie-opdracht van het uwv wordt dus 
overgedragen aan de gemeenten, net als de be-
middelingstaak van het cwi voor werklozen en 
arbeidsongeschikten.
 Wanneer het voorgestelde systeem optimaal 
functioneert, hebben we het over enkele hon-
derdduizenden mensen die voor korte of langere 
duur een participatiebaan hebben. Zo wordt een 
omvangrijke arbeidsreserve aangeboord die een 
welkome bijdrage aan de samenleving vormt: er 
is immers genoeg te doen. 
 Criticasters zullen ongetwijfeld wijzen op 
de gevaren van verdringing aan de onderkant 
van de arbeidsmarkt. Het gevaar bestaat dat 
werkgevers liever iemand tegen lagere kosten 
in een participatiebaan laten werken dan dat zij 
een reguliere arbeidsplaats creëren, of zelfs dat 
zij medewerkers ontslaan om daarna iemand op 
een participatiebaan in te zetten voor hetzelfde 
werk. Ook mogelijke concurrentievervalsing 
tussen werkgevers zal in de discussie een rol 
spelen.
 Hier past een afweging van voor- en nadelen. 
Verdringingseffecten kunnen niet helemaal 
worden voorkomen. We moeten echter niet 
vergeten dat het overwegend gaat om mensen 
met een grote tot zeer grote afstand tot de ar-
beidsmarkt, die in eerste instantie alleen onder 
beschermde omstandigheden en begeleiding 
productief zullen kunnen zijn. Zij vormen 
daarmee geen redelijke concurrentie met goed 
opgeleide schoolverlaters of andere potentiële 
werknemers. Wanneer de participatiebanen 
goed worden gespreid, gaat het per bedrijf of or-
ganisatie niet om een groot aandeel in het werk-
nemersbestand. Om de verdringingseffecten 
onder controle te houden, kan worden overwo-
gen om het aantal in te zetten participatiebanen 
per bedrijf te maximeren.
 De introductie van een groot aantal participa-
tiebanen betekent een groeiende arbeidspartici-
patie en een toenemende productiviteit, direct 
maar ook indirect. In de participatiebanen wordt 
het werk aan de onderkant gedaan, waardoor 
andere medewerkers meer ruimte hebben om 
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De belangrijkste opgave betreft het 
zó inrichten van het systeem dat 
de participatiebanen duurzaam 
zijn voor degenen die daarop 
aangewezen zijn en tijdelijk voor 
degenen die kunnen uitstromen
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het werk op een hoger niveau ter hand te nemen. 
Een ander belangrijk voordeel van het voorge-
stelde systeem is dat de participatiebanen, in 
tegenstelling tot de oude i/d-banen, niet alleen 
bij de overheid maar ook binnen het bedrijfsle-
ven worden gerealiseerd. Omdat ieder bedrijf in 
gelijke mate gebruik kan maken van de banen 
zijn oneigenlijke concurrentie-effecten niet aan 
de orde. Alles bij elkaar kunnen de nadelen van 
het systeem tegen de voordelen worden wegge-
streept.

Pierre Heijnen  Van recht op uitkering naar recht op werk

tot slot

De toekomst van de sociale zekerheid is een 
onderwerp van discussie waar ik vanuit groot-
stedelijke optiek graag mijn bijdrage aan lever. 
Niets meer en niets minder. Dat betekent dat in 
dit artikel heel veel nog niet is uitgewerkt. Maar 
de essentie staat: van recht op uitkering naar 
recht op werk. En: waar de markt niet zorgt voor 
participatie van burgers in de samenleving doet 
de (gemeentelijke) overheid dat.
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Geloof en geweld:  
een democratisch alternatief
Veel moslimjongeren in Nederland zijn bezig met een religieuze zoektocht. 
Maar de meeste bronnen waaruit ze kunnen putten zijn van orthodoxe of 
radicale signatuur: ‘imams en websites van Wahhabiten en jihadisten, 
salafistische studiegroepjes’. Frank Buijs pleit voor het  bieden van een 
democratisch-religieus alternatief De ontwikkeling van een pluralistische 
interpretatie van religie ‘verdient de hoogste prioriteit’.

frank buijs

‘God’, aldus bisschop Hurkmans van Den Bosch, 
‘is op het vliegtuig gezet naar het eiland van de 
privé-sfeer.’ Een mooie uitspraak. Ik ben niet 
gelovig en ik ben een overtuigd secularist, maar 
toch denk ik dat de bisschop wel een punt heeft. 
Er bestaat tegenwoordig een soort fundamenta-
listisch secularisme dat zegt: ‘Godsdienst is ir-
rationeel, verstoort het politieke proces en moet 
buiten de publieke sfeer blijven’. Ik kijk daar 
anders tegenaan. Ik vind dat er in de publieke 
sfeer best ruimte mag zijn voor religie en ¬ laat 
ik het breder trekken ¬ levensbeschouwingen. 
De aandacht voor zingeving en voor de trage 
vragen des levens die zij van nature hebben kan 
de kwaliteit van het maatschappelijke gesprek 
aanmerkelijk verhogen. 
 Maar, moet ik eraan toevoegen, dat veronder-
stelt wel dat die religie een democratisch karak-
ter heeft. Daaronder versta ik ¬ in aansluiting 
op de Tilburgse hoogleraar Herman Beck ¬ dat 
interne meningsverschillen worden geaccep-

teerd, dat de religie zichzelf niet ziet als de enige 
weg naar verlossing en dat wordt aanvaard dat 
ook andere religies en overtuigingen persoon-
lijke en maatschappelijke waarde kunnen heb-
ben. Een zo opgevatte religie kan een belangrijke 
bijdrage leveren aan de samenleving en vormt 
bovendien een onmisbare schakel in de strijd 
tegen religieus extremisme. 
 Voor dit pleidooi voor herwaardering van de 
betekenis van democratische religies heb ik een 
speciale reden. Met een aantal collega’s verricht 
ik onderzoek naar de aard en de achtergronden 
van radicaliseringsprocessen onder moslimjon-
geren in Nederland. In dat kader ontmoeten we 
veel jongeren die bezig zijn met een religieuze 
zoektocht teneinde de essentiële vragen van het 
leven te beantwoorden. Vragen naar de zin van 
het leven, maar ook alledaagse vragen zoals: hoe 
ga je om met je ouders of met de leden van het 
andere geslacht? 
 In hun zoektocht vinden die jongeren weinig 
democratische bronnen en veel van orthodoxe 
of zelfs radicale signatuur. Ze komen terecht 
bij imams en websites van Wahhabiten en van 
jihadisten. Ze belanden in salafistische studie-
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groepjes. Ze lezen orthodoxe en radicalistische 
boekjes. Ik ben absoluut geen voorstander van 
een verbod op dat soort zaken, maar ik pleit 
voor het bieden van een alternatief. We moeten 
wegen kunnen vinden om de ontwikkeling 
van een democratische religie-interpretatie te 
bevorderen en de resultaten daarvan bereikbaar 
te maken voor zoekende jongeren. Hier moe-
ten we het secularisme flexibel interpreteren, 
misschien wel voor een stukje vernieuwen, en 
de oplossing van praktische problemen boven 
seculiere principes stellen.

een tweezijdig godsbeeld

‘Religie is explosief materiaal’, schrijft de theo-
loog en ethicus Gerrit Manenschijn in zijn boek 
Religie en haat. Hij gaat door op een thema dat na 
de aanslagen van 11 september 2001 door ver-
schillende theologen in Nederland aan de orde 
is gesteld: wat is de relatie tussen god en geweld? 
In de hoofdstromen van zowel christendom 
als islam bestaat de neiging om de liefdevolle, 
vriendelijke kant van god naar voren te halen 
en de gewelddadige kant weg te drukken. Vraag 
gelovigen naar hun godsbeeld en de overgrote 
meerderheid antwoordt: ‘God, Allah, is liefde’. 
Maar we weten dat god, Allah, ook een zeer ver-
toornde, gewelddadige god kan zijn, die opkomt 
voor de machtelozen en genadeloos is jegens de 
ongelovigen. En precies hieraan ontlenen gelo-
vige extremisten de pretentie dat zij betere gelo-
vigen zijn dan de halfzachte liefde-zoekers. 
 Jessica Stern, de Amerikaanse terrorisme-on-
derzoekster, citeert een christelijk geïnspireerde 
Amerikaanse terrorist die zegt: ‘Christenen 
schrijven god altijd de positieve kwaliteiten 
“licht” en “liefde” toe, maar de heilige schrift 
noemt ook een ander aspect van god: “de heere 
is een krijgsman” (Exodus 15:�). En in Deutero-
nomium zegt de heer: “Als ik mijn bliksemend 
zwaard wet en mijn hand grijpt naar het gericht, 
dan zal ik wraak oefenen aan mijn tegenstan-
ders en vergelding brengen over wie mij haten. 
Ik zal mijn pijlen dronken maken van bloed en 
mijn zwaard zal vlees verslinden”.’ 

 Mohammed B., de moordenaar van Theo van 
Gogh, heeft zich op soortgelijke wijze geuit. Hij 
schreef: ‘Ik verklaar mijn vijandschap en haat 
aan alles en iedereen aan wie Allah zijn vijand-
schap en haat heeft verklaard.’ Wat vertellen 
deze citaten ons? In de ogen van de extremisten 
is de ultieme bevestiging van het godsgeloof niet 
de gemakkelijke omarming van het goede, maar 
de veeleisende bereidheid om te strijden tegen 
het kwade. De extremist acht zichzelf daarom 
meer godsvruchtig dan al die kwezels die alleen 
de liefdevolle kant van god willen zien.
 Natuurlijk kunnen we niet alle gedachte-
kronkels van individuen voorkomen, maar we 
kunnen wel het materiaal voor een weerlegging 
daarvan aandragen. De katholieke theoloog Pim 
Valkenberg heeft hiervoor een suggestie aan-
gedragen. Hij schrijft: ‘Willen wij als theologen 
de Abrahamistische tradities serieus nemen, 
dan betekent dit in ieder geval dat wij zowel de 
gewelddadige god als de vredelievende god een 
plaats moeten geven.’ Ziedaar een taak voor theo-
logen, schriftgeleerden en filosofen.

 De neiging tot een eenzijdig, vredelievend 
godsbeeld heeft overigens een parallel in een 
veelvoorkomende benadering van extremisme. 
Extremisme maakt bang en we willen het zo ver 
mogelijk van ons vandaan plaatsen. Iedere vader 
of moeder acht het onmogelijk dat zijn of haar 
kind extremist wordt. En als het tegendeel blijkt, 
komt ‘hersenspoeling’ of ‘verleiding door een re-
cruteur’ als verklaring op de proppen. En als ook 
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In de ogen van de extremisten is 
de ultieme bevestiging van het 
godsgeloof niet de gemakkelijke 
omarming van het goede, maar 
de veeleisende bereidheid om te 
strijden tegen het kwade
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dat niet helpt wordt er gegrepen naar de psycho-
pathologie: de extremist is extremist omdat hij 
schizofreen is, of narcistisch, of… noem maar op. 
 Die verklaringen vinden geen steun in de re-
sultaten van wetenschappelijk onderzoek. Wat 
er, denk ik, aan de hand is, is dat we het kwaad, 
het extremisme, zo ver mogelijk buiten onszelf 
willen leggen, en het aanmerken als iets dat nor-
male mensen niet overkomt. Was het maar zo 
eenvoudig. Natuurlijk, er kan gewezen worden 
op profielen, psychologische voorwaarden, per-
soonlijke kenmerken, allemaal aspecten die iets 
zeggen over de waarschijnlijkheid dat iemand 
extremist wordt. Maar uiteindelijk kan in begin-
sel ieder mens extremist worden.

koele opvattingen, blinde woede

In dit kader wil ik iets zeggen over de al ge-
noemde moordenaar van Theo van Gogh. Hij 
heeft niet alleen een mens vermoord, maar 
ook diepe angst en woede in de samenleving 
gezaaid. Een deel van die angst gaat erover dat 
het welhaast onbegrijpelijk is dat iemand zo-
iets doet. Dat is precies wat Mohammed B. zelf 
nogal hoogmoedig riep: ‘Jullie zullen het nooit 
begrijpen.’ Laat ik toch maar een poging doen, al 
was het alleen maar om die angst die zich in de 
samenleving genesteld heeft een stukje terug te 
dringen.
 Aan de hand van stukken die Mohammed B. 
heeft vertaald en geschreven, kunnen we tame-
lijk exact zijn radicaliseringsproces reconstru-
eren. Dat is overigens tijdens het proces ook al 
gedaan door de getuige-deskundige Peters, maar 
zijn bijdrage heeft door alle emoties niet de aan-
dacht gekregen die hij verdiende. De ruwe fase-
ring in de politiek-religieuze ontwikkeling van 
B. is de volgende. Tot begin 200� manifesteert hij 
zich als een maatschappelijk betrokken burger 
die, geïnspireerd door de islam, werkt aan een 
betere samenleving. Daarna gaat hij, naar aanlei-
ding van een discussie over de rol van vrouwen, 
fundamentalistische standpunten innemen en 
tekent zich bij hem een cultureel-politieke breuk 
met de samenleving af. 

 Vanaf dat moment onderneemt hij een 
religieus-politieke zoektocht die leidt tot een 
afwijzing van de democratie als een verwerpe-
lijke uiting van politheïsme. Hij scherpt zijn 
standpunten aanmerkelijk aan door zijn pijlen 
te richten op ‘ketters’ binnen de moslimgemeen-
schap en te zoeken naar rechtvaardigingen voor 
gewelddadig handelen. Medio 200� gaat hij de 
nadruk leggen op de individuele verplichting tot 
haat jegens ‘ongelovigen’ en op de verplichting 

tot het doden van diegenen die de profeet beledi-
gen. Tot slot, in augustus 200�, verbindt hij zijn 
algemene extremistische opvattingen met con-
crete tegenstanders in de Nederlandse politiek. 
Daarmee schept hij de ideologische voorwaar-
den voor de moord op Van Gogh.
 Daarmee hebben we de ontwikkeling van B.’s 
opvattingen gereconstrueerd ¬ tot en met het 
complete extremistische bouwwerk waarbinnen 
de moord op Van Gogh aangemerkt kon worden 
als legitiem en zelfs noodzakelijk. Wat we nog 
onvoldoende begrijpen zijn de drijfveren, die 
berg van emoties, die redeloze haat, de blinde 
woede. Voor alle duidelijkheid: als ik zeg ‘begrij-
pen’ bedoel ik niet ‘begrip hebben’, maar ‘kun-
nen duiden’. Als je dingen kunt duiden, kun je 
de angst terugdringen. Ik denk dat de woede van 
Mohammed B. geduid kan worden, wanneer we 
ons richten op het eschatologische denken dat 
zijn geschriften doordrenkt. Eschatologie is de 
leer van het einde der tijden, de voorspelling van 

De taak om een pluralistische 
interpretatie van de religie te 
ontwikkelen en toe te passen 
verdient de hoogste prioriteit. 
De zoekende moslimjongeren 
van Nederland verdienen een 
democratischreligieus alternatief
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de zuiverende ondergang van de wereld als voor-
waarde voor de wedergeboorte van het goede en 
de goeden. 
 Dood-zuivering-wedergeboorte, dat is de trits 
van de eschatologie en Mohammed B. is daar-
mee gaan dwepen. Het gedachtegoed laat zich als 
volgt samenvatten. De situatie van het geloof en 
de geloofsgemeenschap wordt gepercipieerd als 
levensbedreigend. De oemma staat op de rand 
van de afgrond. De oorzaak hiervan is de verbrei-
ding van het kwaad en dat kan alleen worden te-
nietgedaan door een zuiverende vernietiging. In 
sommige eschatologische stromingen wachten 
de gelovigen totdat god de duivel heeft verslagen 
en een eindoordeel over de mensheid velt. In de 
extremistische varianten vormen de ware gelo-
vigen een heilsleger dat strijdt aan de zijde van 
god en dat met zijn gewelddaden god duwt in de 
richting van de verlossende dag des oordeels. 
 Aldus kan men zich wellicht al een klein beetje 
voorstellen hoe verlokkelijk dat idee is. De kleine 
mens die twijfelt aan de zin van het leven ziet 
zichzelf als deelgenoot van een godsbeweging, 
verwerft daarmee een machtig gevoel van onster-
felijkheid. Voor hem zijn daarmee in één klap alle 
zingevingsvraagstukken opgelost. Hij ziet zijn ei-
gen zwakte omgezet in almacht, verbonden met 
god. Zoals god vertoornd is en haat koestert tegen 
de ongelovigen, zo koestert de extremist een-
zelfde haat. Hij is trots op die haat, omdat die hem 
in zijn gedachten met god verbindt. Hij waant 
zich vlak naast god en leent van god het recht om 
te beschikken over leven en dood. 

 Inderdaad, religie is explosief materiaal. Deze 
invulling van religie kunnen we misschien het 
best typeren als dweperij of godsdienstwaanzin. 
Het gewelddadige handelen dat eruit voortvloeit 
is een verwarrend mengsel van strategische be-
rekening en blinde woede.  

tot slot

De ontwikkeling die Mohammed B. heeft 
doorgemaakt is tamelijk uniek en is tot nu toe 
in Nederland niet door veel moslimjongeren 
nagevolgd. Ongetwijfeld zal nog een aantal jon-
geren het pad van Mohammed B. een eind weegs 
opgaan. Maar om dat aantal zo klein mogelijk 
te houden is ideologische strijd nodig. Die gaat 
over het weerleggen van extremistische opvat-
tingen en het aanbieden van democratische 
alternatieven. We kunnen het kwaad niet van 
ons weghouden door de dragers ervan voor gek 
te verklaren. De theologische opgave om de beel-
den van de liefdevolle en de vertoornde god te 
verbinden staat nog steeds rechtovereind. En de 
taak om een pluralistische interpretatie van de 
religie te ontwikkelen en toe te passen verdient 
de hoogste prioriteit. De zoekende moslimjon-
geren van Nederland verdienen een democra-
tisch-religieus alternatief.

Dit artikel is een bewerking van een inleiding, gehou
den op een bijeenkomst van de Nationale Coµrdinator 
Terrorismebestrijding op 26 oktober jl. in Amsterdam.
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Geen panacee voor alle 
 democratische kwalen
De staat van de democratie; democratie voorbij de staat
E.R. Engelen en M. Sie Dhian Ho (red.), Wetenschappelijke Raad voor het Regeringsbeleid, 
Amsterdam University Press, Amsterdam 2004

wytske versteeg

Onlangs werd het project ‘Burgerbuddy’ gelan-
ceerd. Initiatiefnemer Wonder hoopt daarmee 
de kloof tussen overheid en samenleving te ver-
kleinen. Werd de buddy voorheen ingezet om 
iets te veranderen aan het eenzame bestaan van 
aids-patiënten en daklozen, nu kunnen ook be-
stuurders zich door een buddy laten adopteren 
en profiteren van een hotline met de maatschap-
pij. Het lijkt kenmerkend voor een tijd waarin 
politici wanhopig op zoek zijn naar de demos 
die zij vertegenwoordigen en waarin men door 
middel van referenda, gekozen burgemeesters 
en een verandering van het kiesstelsel de burger 
weer hoopt te betrekken bij de politiek. Een goed 
voorbeeld van dergelijke pogingen is te vinden 
in de agenda voor democratische vernieuwing, 
die het kabinet deze zomer presenteerde. 
 Vreemd genoeg refereert het kabinet daarin 
niet aan de wrr-verkenning De staat van de demo
cratie; democratie voorbij de staat, die in april 200� 
verscheen. Dat is jammer, want deze bevat aan-
zienlijk interessantere perspectieven op demo-
cratische vernieuwing dan de voorstellen die nu 
in de kabinetsagenda opgenomen zijn. Dat komt 
misschien vooral omdat de wrr niet beoogt om 

één middel voor alle democratische kwalen te 
bieden. Het vertrekpunt voor de bundel vormt 
veeleer de overtuiging dat een dergelijk panacee 
niet bestaat; de zorgen over het functioneren 
van onze democratie zijn weliswaar wijdver-
breid, maar de diagnoses lopen uiteen.
 Het boek presenteert dan ook geen een-
duidig beeld van ‘de’ democratische crisis. In 
plaats daarvan schetsen diverse auteurs in tien 
bijdragen een palet van problemen en uitda-
gingen waarmee de hedendaagse democratie 
zich geconfronteerd ziet. Ook geven ze aan waar 
volgens hen de kansen liggen voor werkelijk 
democratische vernieuwing. Overeenkomstig 
het motto ‘democratie voorbij de staat’, staat hier 
niet de architectuur van de overheid centraal, 
maar wordt de aandacht gevestigd op verschil-
lende vormen van ‘verplaatste politiek’. In ver-
band met de beschikbare ruimte loop ik niet al 
deze bijdragen langs, maar zal ik er een aantal 
uitlichten. 

u
Buurten en burgers

Twee bijdragen kiezen het wijk- of buurtniveau 
als focus voor democratische vernieuwing. 
Hazeu wijst op een lacune in de huidige burger-
schapsvorming. Omdat partijpolitieke lijnen en 
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de verzuiling een minder prominente rol spelen 
dan vroeger, is het moeilijker geworden om zich 
langs deze weg het democratisch proces eigen te 
maken. Leerprocessen in buurt en wijk zouden 
hier uitkomst kunnen bieden. Wanneer vormen 
van maatschappelijk zelfbestuur in de woonom-
geving en bij het beheer van collectieve voorzie-
ningen worden versterkt, moeten burgers hun 
belangen en voorkeuren tegen elkaar afwegen 
en zelf het debat voeren. Dat betekent niet dat de 
overheid buitenspel wordt gezet. Willen demo-
cratische experimenten een leerfunctie kunnen 
vervullen, dan dienen zij door gemeenten, rege-
ring en parlement onder de publieke aandacht te 
worden gebracht. 
 Winsemius en zijn mede-auteurs kiezen de 
wijk als plek waar de burger het best kan worden 
‘verleid’ tot democratische betrokkenheid. Dit 
zou vorm krijgen in een systeem van buurtrech-
ten: collectieve voorzieningen worden niet lan-
ger aangeboden van bovenaf, maar volgens een 
systeem van vraagfinanciering. Het budget voor 
veiligheid zou bijvoorbeeld worden verdeeld in 
een niet-onderhandelbaar basispakket dat de po-
litie aanbiedt, een onderhandelbare buurtpot en 
een individueel besteedbare ruimte. Een derge-
lijk systeem vereist een ingrijpende aanpassing 
van de bestuurlijke cultuur. Politici moeten zich 
sterker profileren op de thema’s die voor hun 
inwoners prioriteit hebben ¬ vrijwel altijd on-
derwerpen met aangrijpingspunten in de buurt.
 De nadruk op democratie dichtbij de burger 
treffen we ook aan in een tweetal andere bijdra-
gen. Dijstelbloem en Meurs vestigen de aan-
dacht op het legitimiteitsprobleem in de maat-
schappelijke dienstverlening. Daar worden pu-
blieke middelen ingezet, maar de besteding van 
die middelen is veelal in handen van particuliere 
organisaties. Sabel wijt het opkomen van popu-
listische partijen als de lpf aan overheidsfalen 
op het gebied van publieke zaken als onderwijs, 
gezondheidszorg en veiligheid. Om dergelijke 
goederen wel naar tevredenheid te kunnen aan-
bieden, zou een nieuw type netwerkorganisatie 
noodzakelijk zijn. Zo’n organisatie ‘leert’ van 
de fouten die ze maakt en past regelmatig haar 

doelen, middelen en organisatiestructuur aan. 
Op basis van scp-gegevens over de tevredenheid 
van burgers over de overheid (zie bijvoorbeeld 
de bijdrage van Krouwel of Verhoeven), vallen 
echter vraagtekens te plaatsen bij Sabels diag-
nose.  
 Veranderend burgerschap staat eveneens cen-
traal in de laatste twee thematische bijdragen. 
Imrat Verhoeven schetst vier politieke burger-
schapsstijlen ¬ actief, afwachtend, afhankelijk, 
afzijdig ¬ verbonden met verschillende groe-
pen burgers. Dijstelbloem en zijn mede-auteurs 
kiezen de uitbraak van aids als een voorbeeld 
van een unidentified political object. Vanuit het 
gedachtegoed van Dewey pleiten zij ervoor om 
een publiek niet te definiëren als een bestaand 
gegeven, maar als een gemeenschap die pas naar 
aanleiding van een specifiek probleem ontstaat. 

u
Vier perspectieven op democratie

De staat van de democratie sluit af met een nadere 
reflectie op de ontwikkelingen (zoals) die door 
bovengenoemde auteurs zijn geschetst. Aan 
vier wetenschappers is gevraagd om te reageren 
vanuit een bepaalde normatieve benadering van 
democratie: directe democratie (of preciezer: 
semi-directe consensusdemocratie), vertegen-
woordigende democratie, deliberatieve demo-
cratie en associatieve democratie.
  Krouwel, die de eerste benadering vertegen-
woordigt, signaleert problemen op het gebied 
van legitimiteit, representatie en controle. Poli-
tieke partijen hebben hun traditionele functies 
verloren, burgers voelen zich niet meer verte-
genwoordigd door hun volksvertegenwoordi-
gers en via de eu wordt een nieuw democratisch 
controleprobleem binnengehaald. De auteur 
behandelt verschillende perspectieven op en 
instrumenten van directe democratie. De oplos-
singen die hij kiest, zijn mede geselecteerd op 
hun inpasbaarheid in het bestaande represen-
tatieve systeem: een gemengd kiesstelsel, de 
mogelijkheid voor een indirect volksinitiatief 
en citizen amendment en de invoering van een 
formele ‘leider van de oppositie’. Hoewel Krou-
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wels realisme prijzenswaardig is, kan men zich 
afvragen of hij zo niet al te dicht op de status quo 
blijft zitten. Ook is het jammer dat zijn oplos-
singen in hoofdzaak beperkt blijven tot het na-
tionale niveau. Daardoor blijft het democratisch 
tekort dat via de eu geïmporteerd wordt buiten 
beschouwing. Ook ontbreekt een reflectie op de 
voorstellen van Winsemius en Hazeu voor meer 
democratie op buurtniveau. 
 Tjitske Akkerman neemt de deliberatieve 
democratie voor haar rekening. Ook zij signa-
leert een representatief tekort en wijst daarnaast 
op een verantwoordingsprobleem: politieke 
partijen hebben zowel aan input- als aan out-
put-legitimiteit verloren. Een deliberatief-de-
mocratische vernieuwing zou er enerzijds voor 
moeten zorgen dat kiezers in programmatisch 
opzicht weer iets te kiezen krijgen en anderzijds 
moeten bijdragen aan een betere verantwoor-
ding van beleid. Akkerman pleit daarom voor 
een versterking van het publieke debat ¬ niet 
voor méér debat, maar wel voor een opener en 
competitiever debat. Ze wil kartelvorming van 
gevestigde partijen op dit terrein voorkomen, 
onder meer via volksinitiatieven, deliberatieve 
referenda en een betere benutting van de media. 
Helaas is haar analyse in een belangrijk opzicht 
niet consequent. Ze besluit met een algemeen 
pleidooi voor grootschalige publieke discussie, 
maar wijst eerder in haar bijdrage op de speci-
fieke verantwoordelijkheid van de politieke elite 
in deze. De lezer blijft achter met de vraag hoe 
die twee zaken zich volgens Akkerman tot elkaar 
verhouden. 
 Ewald Engelen werpt zich op als voorvechter 
van de associatieve democratie. Meer dan in 
de andere artikelen gebeurt, stelt hij de ver-
plaatsing van de politiek centraal. Volgens de 
associatieve democraat is er niet te veel politiek 
verplaatst, maar juist te weinig; de verplaatste 
politiek moet worden aangevuld met een ver-
plaatste democratie. Soevereiniteit moet actief 
worden verspreid, onder meer in multinationale 
ondernemingen, bovennationale organisaties 
en de Europese Unie. Terecht merkt Engelen op 
dat dit niet moet worden gezien als een vervan-

ging van de bestaande democratische instituties, 
maar als een aanvulling daarop. 
 Bart Tromp, ten slotte, treedt op als pleitbe-
zorger van de vertegenwoordigende democratie. 
Hij acht de revitalisering van politieke partijen 
cruciaal om de relatie tussen burgers en be-
stuurders te verbeteren en ervoor te zorgen dat 
eerstgenoemden weer meer invloed kunnen uit-
oefenen. Recente voorstellen als een gemengd 
districtenstelsel of een rechtstreeks gekozen 
burgermeester zouden volgens hem juist een 
verdere verzwakking betekenen. Ze gaan precies 
de verkeerde richting op. 

u
Verfrissend en genuanceerd

Met die sombere woorden sluit de bundel af. In 
het licht van de recente staatkundige-vernieu-
wingshype lijkt het pessimisme van Tromp 
gerechtvaardigd. Tegelijkertijd maakt die hype 
duidelijk waar de waarde ligt van deze verken-
ning: in het feit dat zij de democratie niet beoogt 
te vangen in één onveranderlijk ideaaltype. Dat 
uitgangspunt geeft de bundel een aantal aange-
name eigenschappen. In de eerste plaats biedt de 
veelheid aan perspectieven ruimte voor relative-
ring en nuancering van ‘de’ democratische crisis. 
Als voorbeeld haal ik de al genoemde kabinets-
agenda voor democratische vernieuwing aan, 
waarin de volgende sombere conclusie wordt 
getrokken: ‘Burgers lijken vervreemd van het be-
stuur. In plaats van deelnemers in het democra-
tische proces zijn ze geworden tot toeschouwers. 
Ze hebben het gevoel dat het bestuurlijke proces 
er niet voor hen is, dat ze het niet kunnen beïn-
vloeden en dat vermindert hun vertrouwen.’
  Contrasteer dit beeld met de veranderingen 
in politieke attitudes die Verhoeven schetst op 
basis van scp- en cbs-gegevens. In de periode 
van 1�75 tot 2002 hebben burgers meer zelfver-
trouwen gekregen op het gebied van hun eigen 
politieke handelen en is de politieke onverschil-
ligheid onder de bevolking scherp gedaald. 
Bovendien willen mensen in groten getale 
meebeslissen in de maatschappij. Met andere 
woorden; het is correcter om te spreken over 
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een verandering, dan over een vermindering 
van participatie. Het voorbeeld laat daarnaast 
nog een tweede, gerelateerd voordeel van het 
open karakter van de verkenning zien. Discus-
sies over democratische vernieuwing verzanden 
maar al te vaak in nostalgisch gemijmer over de 
betrokken, brave burger van voorheen of, zoals 
hierboven, in de vrees voor een passieve toe-
schouwersdemocratie. De staat van de democratie 
trapt niet in deze valkuil.
 Verfrissend is ook de wijze waarop in de 
bundel wordt ingegaan op de verschuiving van 
macht van de politiek naar de civil society en naar 
economische, technologische en bureaucrati-
sche organisaties, de zogenaamde ‘verplaatsing 
van de politiek’. Alle thematische bijdragen 
refereren in meer- of mindere mate aan deze 
ontwikkeling en aan de vraag hoe de staat zich 
daartoe dient te verhouden. Bovendien worden 
bestaande instituties niet zonder meer afgezwo-
ren; uiteindelijk zal de staat de democratische 
spelregels voor de buitenstatelijke besluitvor-
ming moeten verankeren. Dergelijk realisme is 
een verademing, vergeleken met de vele ‘zwe-
vende’ voorstellen voor democratische vernieu-
wing die tegenwoordig de ronde doen. Vrijwel 
alle auteurs hebben een goed evenwicht weten 
te vinden tussen een dergelijk realiteitsbesef en 
de behoefte aan democratische vernieuwing. 
 Dat geldt overigens sterker voor de themati-
sche bijdragen dan voor de vier reflecties, die in 
zeker opzicht een anticlimax vormen. Het idee 
om democratische vernieuwing vanuit verschil-
lende invalshoeken te benaderen is zeer waar-
devol, maar de uitwerking ervan vind ik minder 
sterk. Deels is dat moeilijk te voorkomen. Door-
dat de verschillende benaderingen ‘het’ demo-
cratisch probleem verschillend interpreteren, 
blijft de onderlinge dialoog beperkt. Ernstiger 
is dat ook de reflectie op de voorgaande thema-
tische hoofdstukken gebrekkig is, met name in 
de bijdragen van Akkerman en Krouwel. Dat is 

jammer, want juist die thematische hoofdstuk-
ken houden de aandacht van de lezer moeiteloos 
vast. De ideeën die in deze bijdragen worden 
uitgewerkt zijn verrassender en spannender 
dan de voorstellen in de slothoofdstukken ¬  
misschien vooral doordat het vertrekpunt hier 
eerder wordt gevonden in concrete maatschap-
pelijke veranderingen, dan in een abstract idee 
over hoe de democratie eruit hoort te zien. 
Hoewel de auteurs van de slotbeschouwingen al-
lerminst dogmatisch zijn in de verdediging van 
‘hun’ benaderingen, slagen zij er minder goed 
in om democratie te benaderen als een levend 
systeem.
 Een ander, meer algemeen punt van kritiek is 
dat in deze verkenning een thema ontbreekt, dat 
mijns inziens cruciaal is voor een verkenning 
van de staat van de Nederlandse democratie. Het 
betreft de botsing van democratische grond-
rechten, zoals die met name na 11 september 
2001 uitgebreid bediscussieerd is. Dit voor de 
verhouding tussen burger en bestuur cruciale 
onderwerp kwam wel aan bod in de eerder 
verschenen ‘tweelingbundel’ De toekomst van de 
nationale rechtsstaat, maar had ook in De staat van 
de democratie niet misstaan. Datzelfde geldt voor 
de constatering in het eerstgenoemde boek dat 
de demos als gedeelde politieke gemeenschap 
al geruime tijd allerminst vanzelfsprekend is. 
Zeker het gedachtegoed van Dewey waarop 
Dijstelbloem en zijn medeauteurs hun bijdrage 
baseren, had hiervoor waardevolle aanknopings-
punten kunnen bieden. 
 Dat alles neemt niet weg dat de bundel meer 
dan voldoende inspiratie biedt voor een wérke-
lijk gesprek over democratische vernieuwing. 
Wanneer het kabinet niet wil blijven steken in 
een verandering van het kiesstelsel of in een 
dialoog over de constitutionele architectuur van 
de overheid, zou zij er goed aan zou doen om De 
staat van de democratie alsnog serieus te nemen.
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 in memoriam

Karin Adelmund 
Het leven van Karin en dat van mij waren nauw 
verweven in de afgelopen vijfentwintig jaar. Sa-
men maakten we een lange mars door de insti-
tuties: de fnv, de ser, de Stichting van de Arbeid 
en later de PvdA in Den Haag en in Brussel. We 
deelden idealen en visies… en onze make-up set-
jes als er weer eens plotseling voor de tv moest 
worden opgetreden. We deelden ons werk, onze 
passie. Maar we spraken ook over onze kinde-
ren, onze mannen en ons gebrek aan tijd voor 
de liefde en de mooie dingen van het leven. Dat 
haar leven nu zo abrupt is afgebroken, heeft me 
dan ook erg aangegrepen.
 Karin heeft voor veel vakbondsvrouwen een 
enorm belangrijke rol gespeeld. Ze was onze hel-
din. Wat mij betreft had dat in de rouwadverten-
tie van vakbondsvrouwen vanochtend gemogen 
¬ ook al weten we dat ze die typering zelf zou 
hebben weggelachen. Emancipatie was voor Karin 
haar eigen persoonlijk doorleefde werkelijkheid. 
Zij voelde en redeneerde vanuit de positie van de 
groepen voor wie ze opkwam, of dat nu de ‘bloe-
metjesjurken’ van de Vrouwenbond waren, de 
vrouwen met de ‘hagelslagbaantjes’ of de kinde-
ren op de zwarte scholen. Ze benaderde ze niet als 
hulpverleenster of schooljuffrouw, maar ze sprak 
ze aan op hun kracht en op hun eigenwaarde. 
 Haar emotie in de televisiefragmenten die 
na de bekendmaking van haar overlijden steeds 
werden uitgezonden, was geen zwakte, maar 
wóede. Een nog groter misverstand is dat ze zich 
zou hebben laten leiden door emoties. In tegen-
stelling tot veel politici van tegenwoordig, die 
afgaan op wat er ‘onder het volk leeft’, liet Karin 
zich absoluut niet leiden door wat er op straat 
werd gezegd of wat er de vorige avond in Net-

werk te zien was. Ze dacht strategisch en op de 
langere termijn. Voor velen was ze misschien té 
snel en onnavolgbaar, maar ze wist precies waar 
ze vandaan kwam en waar ze naartoe wilde. 
 De processen waarin ze terechtkwam, kon ze 
haarscherp analyseren. Neem de grote door de 
fnv gecoµrdineerde anti-racismedemonstratie 
op het Museumplein op 21 maart 1��2, ‘Neder-
land bekent kleur’. Demonstranten vuurden ei-
eren en tomaten af op Ruud Lubbers. Karin ging 
met haar rode lakjas vlakbij hem staan om ze op 
te vangen. Dat was een heel strategische keuze. 
‘We moeten dichtbij de politiek blijven staan’, 
zei ze, ‘en ons niet daarvan afkeren.’
 Daarom ging ze zelf de politiek ook in, in 
1���. En die overstap van de fnv naar de PvdA 
was echt niet bedoeld om een ministersbaantje 
in de wacht te slepen. Nee, zij maakte zich grote 
zorgen over de PvdA na de wao-crisis. Zij wilde 
de twee pijlers van de sociaal-democratie weer 
verenigen. ‘De PvdA zal sociaal zijn, of niet zijn’, 
dát was de kwestie.
 Bij haar afscheid van de fnv maakte ik een 
cryptogram. Bij goede oplossing verscheen de 
aanmoediging die ik haar meegaf bij haar over-
stap naar de PvdA: ‘succes pleegzuster!’ Dát 
was namelijk de rol die ze koos op dat moment. 
Als een ware ‘pleegzuster bloedwijn’ ging ze aan 
de slag met die zwaargewonde partij: eerst als 
vice-voorzitter in de fractie, later met het partij-
voorzitterschap erbij. ‘Eerst met je poten in de 
modder staan’, heette dat bij haar. En dat bete-
kent veel geploeter achter de schermen, waar je 
niet mee scoort in de media, waar je een enorme 
drive voor nodig hebt, maar waar je ook ontzet-
tend moe van kunt worden…
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 De laatste keer dat ik Karin sprak, was op het 
vrouwenfestival women inc. in de Beurs van 
Berlage, een happening die door ons oude clubje 
vakbondsvrouwen op touw was gezet. Dat was 
een maand geleden, het laatste weekend van 
september. Ze was moe, voelde zich niet zo goed 
en vroeg me of ze het kon maken om er tussen-
uit te knijpen. Ik had zelf ook niet zo veel zin. 
Er waren wel genoeg vrouwen die hun verhaal 
wilden vertellen in het Theater van de zeldzame 
vakbondsvrouwen, vonden we. Daardoor heeft 
ze helaas het Marokkaanse vrouwenfeest op 
de zondagmiddag gemist. Daar ben ik wél bij 
geweest omdat mijn dochter graag naar Ali B. en 
zijn neefje wilde. 
 Karin zou ervan genoten hebben en er weer 
een beeld bij hebben gehad om vaak te gebrui-
ken. Op de rap van Ali B. en op de muziek van 
een prachtige Marokkaanse glitterzangeres 
werd daar uitbundig gedanst. Hoofddoekjes 
naast blote buiken met navelpiercings; grijze 

koppies naast rastahoofden; veelkleurige vrou-
wen uit verschillende generaties en culturen. 
Zij aan zij stond dat daar allemaal uitbundig te 
swingen. Daar op de beursvloer bewoog zich de 
veelkleurige samenleving die Karin voor ogen 
stond. 
 Lieve Karin, ons zal het beeld van jou in je 
rode lakjas op het Museumplein altijd bijblijven. 
Dank voor je inspiratie en voor al die inzet en 
energie, waar je zo moe van was geworden. Je 
was een heldin en je verdient een biografie ¬ 
dat leid ik af uit alle verhalen hier vandaag. Die 
biografie komt er, reken maar. We zullen zorgen 
dat jouw verhaal, zeldzame vakbondsvrouw, ver-
teld zal blijven worden!

ieke van den burg
Lid van het Europees Parlement voor de PvdA

De tekst werd uitgesproken op een herdenkingsbijeen-
komst in De Duif in Amsterdam op 25 oktober 2005

in memoriam  Karin Adelmund

S&D11-2005.indd   63 18-11-2005   17:55:23



s& d  1 1  |  20 0 5

6�

 in memoriam

André van der Louw 
André van der Louw was in de Partij van de 
Arbeid de belangrijkste wegbereider van het 
meest progressieve kabinet dat Nederland ooit 
heeft gekend. Zijn kracht lag in zijn unieke ver-
mogen mensen en ideeën, die in die turbulente 
tijd vele kanten uitwaaierden, tot een eenheid 
te brengen. Op weg naar een krachtige progres-
sieve beweging, die het land op een ander been 
zette. Het werd een hoogtepunt in zijn politieke 
carrière.
 Wie de politieke ‘ziel’ van André goed wil 
begrijpen, moet terug naar zijn herkomst. Ge-
boren in het gezin van een ploeterende kleine 
middenstander, opgegroeid in een Haagse volks-
wijk, kwam André al vroeg in aanraking met de 
naoorlogse arbeidersbeweging. De ajc, de vara, 
het nvv en de PvdA, symbolen en resultaat van 
een zoektocht van drie generaties ‘naar de vrije 
mens in een nieuwe gemeenschap’. Hij was in 
de echte betekenis van het woord ‘een man van 
de beweging’. Hij werd erdoor gevormd, bouwde 
eraan mee en zag ook als een van de eersten het 
uiteenvallen van de rooie familie. Dat proces 
heeft hij op boeiende wijze beschreven in een 
van zijn boeken: Rood als je hart, over de opkomst 
en ondergang van de ajc.
 Er is een tweede thuisbasis die een grote 
invloed op de visie en levenshouding van An-
dré heeft gehad. Dat was de politiek-culturele 
beweging van het begin van de jaren zestig van 
de vorige eeuw: de protestgeneratie, Provo, de 
opkomende jeugdcultuur. Met tijdschriften als 
Hitweek en Taboe, de popmuziek, het opkomende 
studentenverzet, de grotere rol van de politiek, 
de groeiende solidariteit met de armsten in de 
Derde Wereld. Hier werd de kiem gelegd voor 

bewegingen als Nieuw Links, de christenradica-
len en de progressieve democraten. Er groeide 
een gemeenschappelijk verzet tegen het regen-
tendom, de regelaars, het autoritaire gezag, de 
verzuiling en de ongelijkheid. Eerlijk delen van 
kennis, macht en inkomen werd het inspirerend 
en wervend principe van deze nieuwe politieke 
generatie.
 André stond in de voorhoede van deze be-
weging. Hij was allergisch voor macht die al-
leen naar zichzelf verwees, voor macht zonder 
draagvlak. Door zijn acties riep hij in de jaren 
zestig weerstand op bij de regenten van die tijd. 
Velen daarvan hielden zich op in zijn PvdA. Er 
waren toen wel meer gezagsbestrijders, maar 
het bijzondere aan André was het samenvallen 
van zijn persoonlijk gedrag en zijn ideeën. Hij 
was ook intern, in redacties en actiegroepen die 
hij leidde, een voorbeeld van een democratisch 
en dienend leider ¬ iets wat echt niet van iedere 
actievoerder in die tijd gezegd kon worden. En 
ook toen hij zelf met macht en gezag bekleed 
was bleef dat zo. Hij werd nooit een regent, zelfs 
niet in Rotterdam, waar rondom de burgemees-
ter toch een zekere hofcultuur heerste. 
 Als hij de laatste jaren nog wel eens over de 
Rotterdamse periode sprak, was hij trots dat hij 
op het stadhuis een cultuur van dienstbaarheid 
aan de burger had weten te scheppen. Er ging 
nooit iemand het stadhuis uit zonder geld om 
het weekend door te komen, zei hij ¬ ook niet 
de gebruikelijke halve gekken, want ook halve 
gekken moeten eten. Rotterdam was het hoogte-
punt in zijn bestuurlijke carrière.
 Een mens is uiteindelijk het product van vele 
invloeden. Bij André bleven deze twee invloeden 
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¬ het huis van de socialistische familie én het 
elan en de durf van de jaren zestig ¬ later in al 
zijn rollen en verantwoordelijkheden duidelijk 
herkenbaar: als partijvoorzitter, burgemeester, 
minister, volksvertegenwoordiger, Rijnmond-
voorzitter en voorzitter van de publieke omroep. 
In de loop van de tijd groeide hij uit van een 
activist tot een zeer betrokken politicus en een 
markant bestuurder. Geen dogmatiek of onge-
fundeerd idealisme, maar samenbindend. Wars 
van gelijkhebberigheid, zelfgenoegzaamheid en 
humorloosheid.
 Als geen ander had hij oog voor de eigentijdse 
oorzaken van de vervreemding van de mensen 
van hun eigen leefomgeving. Leefbaarheid, 
welzijn en milieu waren de nieuwe politieke op-
gaven, waarvoor hij zich ¬ op al die posten die 
hij innam ¬ sterk inzette. Naarmate de jaren 
vorderden, werd hij ook steeds meer een tegen-
stander van kille grootschaligheid en bureaucra-
tie. Hij noemde dat: loketsocialisme. Meerdere 
keren heeft hij te kennen gegeven dat het thema 
van de schaalgrootte, of van de menselijke maat, 
ook door sociaal-democraten is verwaarloosd. 
Hij noemde dat een blinde vlek, ook een blinde 
vlek bij zichzelf. Scholen, instellingen, gemeen-
ten: overal groei naar grotere eenheden ter wille 
van effectiviteit en efficiëntie, terwijl de mens 
tussen deze institutionele wolkenkrabbers 
alsmaar kleiner wordt. ‘Er is een tendens in de 
sociaal-democratische beweging’, zegt André in 
een boek dat hij krap twee weken voor zijn dood 
voltooide, ‘om helemaal op te gaan in de kunst 
van het besturen en het individu uit het oog te 
verliezen.’ 
 Hij bestreed dus in 2005, toen hij dat boek 
schreef, nog steeds regenten, ook in PvdA-krin-
gen. Qua personen anderen, qua type dezelfden 
als in 1�66. Consequent en consistent, dat is hoe 
we ons André blijven herinneren. Op zoek naar 
meer democratie voor de burger dichtbij huis, 
op het werk, in de buurten en de voorzieningen 
waar mensen bij elkaar komen. Voor hem was 
politiek veel meer dan het innemen van stand-
punten of het schrijven van programma’s, laat 
staan het werk van partijkantoren en vergader-

zalen. Hij wilde inhoud en vorm duidelijk met 
elkaar verbinden, evenals de burger en de poli-
tiek. Directe politieke actie, binnen de spelregels 
van de rechtsstaat ¬ daarvoor zette hij zich met 
zijn buitengewone communicatieve en charis-
matische kwaliteiten steeds weer in. Ten diepste 
was hij uit op harmonie, op samenwerken. An-
dré hield niet van ruzie.
 Wat André vooral ook tot een bijzonder 
mens en politicus maakte, is zijn levenslange 
zoektocht naar de kern van solidariteit in een 
gemeenschap. Solidariteit met de kansarmen, 
de verdrukten ver weg en in eigen land. De 
concrete vormgeving hiervan is weerbarstig. 
Solidariteit vervluchtigt, zo meende hij, als rech-
ten en plichten elkaar niets meer te zeggen heb-
ben. Zonder dat is een volwassen gemeenschap 
niet denkbaar. Dan regeert onverschilligheid 
ten opzichte van elkaar. Tijdens zijn minister-
schap lanceerde hij ¬ zijn tijd ver vooruit ¬ 
een plan om jeugdige werklozen, tegenover de 
ondersteuning door de gemeenschap, om een te-
genprestatie te vragen, om zich nuttig te maken 
voor de samenleving. Met het omspitten van 
zijn tuin dachten zij, in die tijd, dat het werk was 
geklaard.
 Vanuit deze houding heeft André zijn po-
litieke opdracht gezien en ingevuld als een 
trouwe, loyale sociaal-democraat. Pal voor zijn 
opvattingen en duidelijk in zijn standpunten. 
Die gezindheid bleek ook overduidelijk toen hij 
getuige was van het bloedige einde van de rege-
ring-Allende in Chili in 1�7�. Zijn hoop was, in 
de internationalistische traditie van de sociaal-
democratie, gevestigd op het welslagen van dit 
experiment dat hij zag als een alternatief ont-
wikkelingsmodel van internationale solidariteit. 
Hoe anders zou het uitpakken. De internationale 
rechtsorde werd ernstig gebruuskeerd, de klok 
in Chili jaren teruggedraaid en duizenden men-
sen betaalden hun strijd met hun leven. 
 Rotterdam werd ¬ op initiatief van André 
en Saskia Stuiveling ¬ vanaf dat moment een 
van de belangrijkste centra voor de opvang van 
Chileense vluchtelingen en het project ter voor-
bereiding van het Nieuwe Chili. Met de warme 
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steun van het Rotterdamse gemeentebestuur.
 André kwam na zijn actieve politieke loop-
baan nog eenmaal in een indringende discussie 
met zijn eigen partij en haar leiding. Toen hij, 
met anderen, vond dat in het door de PvdA ge-
steunde regeringsbeleid de solidariteit met de 
zwakken te zeer op de proef werd gesteld (het 
wao-debat), verhief hij zijn stem. Hij gaf zijn 
kritiek en zocht daarvoor steun. Open, loyaal, in 
zijn eigen beste tradities. Dat hij andere bedoe-
lingen zou hebben, zoals werd gesuggereerd, 
heeft hem getroffen als een aanval op zijn in-
tegriteit. Hij bleef trouw aan zijn partij, voelde 
zich de laatste jaren ook weer zeer verbonden en 
sprak met waardering over de huidige koers en 
het huidige leiderschap.
 Het verbinden van visies en mensen, ook in 
tijden van grote verdeeldheid, daarin was hij 
een meester. Mede hieraan is het te danken dat 
de naoorlogse generatie voor de PvdA behouden 
is gebleven, dat het niet tot een breuk is geko-
men. In het al genoemde nieuwe boek,  over 
de geschiedenis van Nieuw Links, gaat hij daar 
uitvoerig op in. Datzelfde bindend vermogen, 
datzelfde besef van de noodzaak om de krachten 
te bundelen, zien we ook terug in zijn streven 
om te komen tot een progressieve volkspartij. 

Het stuitte vooral op weerstand in eigen gelede-
ren. Een gemiste kans in de jaren zeventig, maar 
een idee en een plan dat hem nooit meer heeft 
losgelaten.
 Het zijn, samen met zijn visie op de opdracht 
van de sociaal-democratie, deze verbindende ga-
ven en zijn authenticiteit en vitaliteit die maken 
dat André van der Louw een bijzondere en blij-
vende plaats heeft verworven in de Nederlandse 
politiek. Maar alles overheersend is de persoon 
van André. Een man met grote uitstraling en 
charisma, die loyaliteit gaf maar ook nadrukke-
lijk vroeg, warm en met veel gevoel voor humor. 
Trouw aan zijn naasten, aan zijn vrienden. Die 
je steevast breed grijnzend begroette met de 
uitroep: ‘hé makker’. Inderdaad André, dat was je 
bovenal: een makker. Bedankt voor alles.

wim meijer
Voormalig lid van de Tweede Kamer voor de PvdA (1971-
1973 en 1977-1988) en voormalig staatssecretaris van 
Cultuur, Recreatie en Maatschappelijk Werk (1973-1977)

De tekst werd uitgesproken op een herdenkingsbijeen-
komst in de St. Laurenskerk in Rotterdam op 26 oktober 
2005
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Onderwijsvernieling 



Langzamerhand begint het tot een breed publiek 
door te dringen dat het onderwijs in Nederland 
zich over de hele linie in een desastreuze staat 
bevindt, het resultaat van dertig jaar ‘constructief 
onderwijsbeleid’. Steekwoorden: schaalvergro-
ting; onderwijsvernieuwing waarbij de misluk-
king van de ene de noodzaak van de volgende 
oproept; degradatie van inhoudelijke kennis; 
deprofessionalisering van het onderwijs geven; 
en onophoudelijke bezuinigingen. In het we-
tenschappelijk onderwijs zijn de uitgaven per 
student in een kwart eeuw gehalveerd. In vormen 
van onderwijs waar wel geld in is gestoken, is dit 
volledig opgegaan aan het zich steeds verder uit-
breidende management.
 Daarnaast komt nu aan het licht dat de dertig 
jaar geleden begonnen systematische verschui-
ving van vakinhoudelijke kennis naar didactiek in 
grote delen van het onderwijs heeft geleid tot een 
pedadogisch regime (‘het nieuwe’ of ‘competentie-
gericht leren’) dat gebaseerd is op obscurantisme. 
 Voor deze stand van zaken stellen veel com-
mentatoren, ook binnen de partij, de PvdA ver-
antwoordelijk. Zij stellen dat sprake is geweest 
van dertig jaar door de PvdA gedomineerd onder-
wijsbeleid en noemen het sociaal-democratisch 
gelijkheidsstreven de failliete basis van dit alles.
 Dat is zowel kortzichtig en gemakzuchtig als 
volkomen misplaatst. In de afgelopen dertig jaar 
waren er veertien jaren met ministers van onder-
wijs van PvdA-huize aan het roer en negen met 
staatssecretarissen van deze partij. Zij dienden in 
coalitiekabinetten met cda zowel als vvd. Hun 
beleid kon alleen tot stand komen dankzij de 
instemming van deze partijen. In de jaren dat de 
PvdA zich in de oppositie bevond, is geen wezen-
lijk ander beleid gevoerd ¬ alleen minister Pais 
(1977-1981) maakte aanstalten daartoe, maar daar 
bleef het bij. In de Tweede Kamer is dit onderwijs-
beleid steeds onderschreven door alle grote en de 

meeste kleine partijen. Daarom is het te gemak-
kelijk de verantwoordelijkheid voor dit beleid 
alleen bij de PvdA te leggen. Er is sprake van een 
‘educatief-politiek complex’ in de onderwijspoli-
tiek, dat het beleid monopoliseert, dat al jarenlang 
systematisch onderzoek en kritiek negeert die 
zijn tunnelvisie onderuit haalt en dat zich blind 
toont voor de werkelijkheid.
 De ideologische achtergrond van het ‘construc-
tieve onderwijsbeleid’ is het socialistisch gelijk-
heidstreven. Daarover zijn alle critici het eens, tot 
en met Wouter Bos en Hans Wansink. Dat is een 
grove misvatting. Het traditionele onderwijside-
aal van de sociaal-democratische beweging be-
stond eruit dat iedereen niet op basis van sociale 
afkomst, maar op die van inspanning en verdien-
ste het onderwijs moest krijgen dat bij haar of zijn 
talenten paste. Dit ideaal is nu juist door het ‘con-
structief onderwijsbeleid’ de nek omgedraaid. De 
zogenaamde onderwijsvernieuwingen werken 
alle op grove wijze in het nadeel van leerlingen 
uit lagere milieus, waar minder sociaal kapitaal 
aanwezig is om de gaten te dichten die worden 
veroorzaakt door het afschaffen van traditioneel 
onderwijs.
 Door een vermeend socialisme als zondebok 
te kiezen, wordt de werkelijke motor van de on-
derwijsvernieling buiten schot gehouden: de in-
voering van een rendementsdenken dat kwaliteit 
gewetenloos opoffert aan kwantiteit.
 Een parlementaire enquête naar dertig jaar on-
derwijsbeleid is noodzakelijk, maar heeft alleen 
zin als de kritiekloze rol van het parlement zelf 
daar aan de orde komt. Intussen is er juist voor 
de PvdA alle reden om het traditionele ideaal van 
gelijke kansen in het onderwijs en de bevordering 
van kennis en inzicht weer centraal te stellen.

bart tromp
Redacteur s&d
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Pas op voor  
het Europisme!

interventie

Het internationalisme van de sociaal-democratie is 
meer alive and kicking dan sommigen denken. Het 
schuilt onder meer in de netwerken die Europese 
sociaal-democratische denktanks er steeds inten-
siever op nahouden. Die netwerken bieden een 
levendig platform voor de uitwisseling van ideeën 
en nationale ervaringen over de grenzen heen. De 
Wiardi Beckman Stichting is een actieve deelnemer 
en was in november 2005 mede-organisator van 
twee internationale ontmoetingen over ‘hoe nu 
verder met het post-referendum Europa?’. 
 De eerste bijeenkomst maakte deel uit van 
de magical mystery tour die het Britse Policy Net-
work met zijn continentaal-Europese partners 
organiseert in een aantal Europese hoofdsteden 
(zie www.policynetwork.com). Behalve Londen, 
Rome, Parijs en Boedapest werd ook Amsterdam 
aangedaan. In het kader van het Britse voorzitter-
schap van de eu stond op deze bijeenkomsten het 
Europees Sociaal Model centraal. ‘Bestaat er wel 
zo’n model?’, vroeg de Britse socioloog Anthony 
Giddens, de initiator van het debat, zich af. En hoe 
sociaal is het, gelet op de hoge werkloosheidsper-
centages in landen als Duitsland en Frankrijk? Hoe 
stevig staat Europa in zijn schoenen in de huidige 
internationale economische concurrentieslag?
 Policy Network vroeg een groep wetenschap-
pers uit uiteenlopende landen daarover hun licht 
te laten schijnen — uit Nederland onder anderen 
Luc Soete, René Cuperus en Anton Hemerijck. 
Deze laatste hield — geïnspireerd door het werk 
van Esping Andersen — een krachtig pleidooi 
voor modernisering van de verzorgingsstaat. In 
plaats van een Keynesiaanse, vraaggestuurde 
verzorgingsstaat hebben we een meer effectieve, 
aanbodgestuurde verzorgingsstaat nodig, die 
mensen in staat stelt een actieve bijdrage aan de 

maatschappij te leveren, de combinatie van werk 
en gezinsleven mogelijk maakt en daarmee een 
hoofddoelstelling van de welvaartsstaat, volledige 
werkgelegenheid, dichterbij brengt.
 De Duitse politicoloog Wolfgang Merkel liet tij-
dens de publieke bijeenkomst in de Amsterdamse 
Balie zien hoe verschillend de hervormingsstrate-
gieën zijn die Europese sociaal-democraten heb-
ben gevolgd om hun welvaartsstaten aan te passen 
aan de eisen van de huidige tijd. Merkel heeft een 
typologie van drie soorten strategieën gemaakt:
>  oude doelstellingen en oude instrumenten 

(Frankrijk, Duitsland)
>  nieuwe doelstellingen, oude instrumenten 

(Scandinavië)
>  nieuwe doelstellingen met nieuwe instrumenten 

(Verenigd Koninkrijk, Nederland).
Het tweede type strategie werkt, als het gaat om 
de sociale rechtvaardigheid van de uitkomsten, het 
best; het eerste het slechtst.
 Het aardige aan de door Policy Network ge-
volgde aanpak is dat niet alleen de nationale 
verschillen in beleid — en in mate van succes 
— zichtbaar worden, maar dat ook de rol van de 
Europese Unie nauwkeuriger in kaart kan worden 
gebracht. Op sommige terreinen kan Europa een 
belangrijke stimulans bieden (economische groei 
door verdergaande marktintegratie), op andere is 
vooral het nationale beleidsniveau doorslaggevend 
(ondernemerschap en produktiviteit), zoals ook 
de Nederlandse econoom Paul Tang in Amsterdam 
liet zien.
 Later in november kwam een groot aantal we-
tenschappers en polici uit vrijwel alle landen van 
de Europese Unie in Wenen bijeen op een door 
het Forum Scholars for European Social Democracy, 
een mede door de wbs opgericht internationaal 
denktank-netwerk, om te debatteren over ‘Europe: 
a global player?’. Het vraagteken stond er niet voor 
niets. Na het Franse en Nederlandse ‘nee’ van de 
meerderheid van de bevolking tegen het Europese 
Constitutionele Verdrag, is het Europese project 
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iets minder vanzelfsprekend geworden — althans, 
dat dachten de organisatoren. Hun opvatting 
werd onder meer gedeeld door International Herald 
Tribune-commentator William Pfaff, die een groot 
realisme aan de dag legde over de actuele situatie 
in Europa.
 Interessant was de frontale clash met een aantal 
sociaal-democratische Europarlementariërs uit 
landen die geen referendum hebben gehouden 
over de Europese constitutie. Bij hen geen spoor 
van twijfel over doelstellingen, route en vorm-
geving van het Europese project. Zoals in tal van 
nationale lidstaten een nieuw nationalisme in 
de plaats lijkt te komen van de oude politieke 
tegenstellingen, zo heeft bij hen de sociaal-demo-
cratische oriëntatie geheel en al plaatsgemaakt 
voor het Europisme. Wat is het Europisme? Dat is 
de ideologie die voorschrijft dat alles wat Europa 
en de Europese Unie aankleeft moet worden toe-
gejuicht. Ja, dat elke kritiek op Europa, op de in-
tegratie, op de Europese instellingen bloedlink is, 
omdat ze het draagvlak voor de Europese eenwor-
ding ondermijnt. Het Europisme stelt: er is maar 
één Europa, één Europese Unie, één vorm, één 
route, één manier van Europese integratie. Men is 
Europa-gezind of men is nationalist; men is voor 
de door de eu gegarandeerde vrede en welvaart 
of men is daartegen. Geen keuzes, geen nuances, 
geen opties. Zwart of wit. Grijstinten verboden. Dat 
is het Europisme; zeg maar het Europa-klimaat in 
Nederland van vóór het referendum. 
 Het was op die Weense conferentie in het spik-
splinternieuwe conferentiecentrum van het Dr. Karl 
Renner Institut dat we slaags raakten met een paar 
volbloed Europisten. Hun gemeenschappelijke 
achtergrond: zij, een Oostenrijkse en een Pool, 
waren niet geconfronteerd met een referendum 
over de Europese constitutie, noch met een serieus 
debat in hun bevolking daarover. Zij deden net 
of hun neus bloedde. Alsof er helemaal geen nee 
was gezegd door twee halve bevolkingen van twee 
Europese lidstaten. Alsof men in Europa niet hei-
melijk blij is met de reflectie op de Europese fun-
damenten die het Franse en Nederlandse nee heb-
ben afgedwongen. Nee, deze Europarlementariërs 
beweerden doodleuk dat de Europese Grondwet 

onverkort moet worden geratificeerd en ingevoerd. 
Er is geen andere weg dan burgers het beter uitleg-
gen, met de Fransen en Nederlanders een speciale 
regeling uitonderhandelen en dat is het dan. 
 Onze ervaring in Wenen leert ons één ding: het 
is hoognodig het debat over de toekomst van Eu-
ropa binnen de Europese sociaal-democratie voort 
te zetten. Het Europisme is een even pover ant-
woord op de vraagstukken waarmee Europa wordt 
geconfronteerd als een kortzichtig nationalisme.

frans becker & rené cuperus 
Medewerkers wbs

Burgers verstandiger 
dan economen
Na jaren van op zijn best half geslaagde en soms 
ronduit mislukte privatiserings- en marktwer-
kingsoperaties — loodswezen, taxi’s, notarissen, 
kabelnetwerken, elektriciteit — is nu eindelijk 
de schuldige gevonden: de consument. Deze 
gedraagt zich niet zoals hij zich zou moeten ge-
dragen, zo bleek onlangs uit onderzoek van het 
Centraal Planbureau (Switch on the competition: 
causes, consequences and policy implications of consumer 
switching costs). Consumenten stappen niet mas-
saal over naar een goedkoper ziekenfonds of een 
voordeliger stroomleverancier, zoals ze volgens het 
economieboekje zouden moeten doen. ‘Hebben ze 
eindelijk keuzevrijheid, maken ze er geen gebruik 
van’, verzuchtte een woordvoerder van de toezicht-
houder op het elektriciteitswezen in de Volkskrant. 
Zo dreigt marktwerking alsnog te mislukken door-
dat de consument het vertikt om als scherprechter 
op te treden in de concurrentiestrijd tussen de 
marktpartijen. Alleen als de consument ratione-
ler gaat handelen, kan marktwerking alsnog een 
succes worden, zo was de teneur van diverse com-
mentaren. 
 Deze redenering gaat echter mank aan twee 
discutabele veronderstellingen.
Allereerst de veronderstelling dat het goed zou zijn 
als de burger zich rationeel gedraagt, dat wil zeg-
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gen dat hij kiest op basis van een afweging van de 
kosten en de baten van verschillende alternatieven. 
Een calculerende burger noemden we zo iemand in 
de jaren negentig. En die had bepaald geen goede 
naam. Want was dat niet iemand die alleen aan zijn 
eigen belang dacht en daar graag het algemeen 
belang voor opofferde? Dat calculerende gedrag 
was een belangrijke reden voor het waarden- en 
normenoffensief van Balkenende. En nu zou het 
ineens een voorwaarde zijn voor geslaagde markt-
werking? Laten we liever onze zegeningen tellen 
dat niet iedereen zo calculerend is!
 De tweede veronderstelling is dat wie niet 
overstapt naar een goedkopere stroomleverancier 
of ziektekostenverzekering, niet rationeel is. Over-
stappen kan echter hoge kosten en onzekerheid 
met zich meebrengen. Allereerst dient men infor-
matie te verzamelen over de verschillende alter-
natieven. Maar weinig mensen zullen enthousiast 
ziektekostenpolissen of offertes van energiebedrij-
ven uitpluizen. Daar komt nog de onzekerheid bij 
waarmee de overstap naar een andere leverancier 
gepaard gaat. Je weet wat je hebt aan je bestaande 
ziektekostenverzekeraar of energiebedrijf. Van een 
goedkopere aanbieder moet je nog maar afwach-
ten of die dezelfde kwaliteit biedt. 
 Dit geldt zelfs bij een ogenschijnlijk eenvormig 
product als elektriciteit. Denk aan de (on-)zeker-
heid van stroomleverantie en de administratieve 
verwerking van nota’s. Het kan dan heel rationeel 
zijn om bij je huidige energiebedrijf te blijven, zelfs 
als dat wat duurder is dan een concurrent. Een 
ziektekostenverzekering is vele malen ingewik-
kelder dan elektriciteit. Het basispakket mag dan 
bij alle verzekeraars dezelfde voorzieningen omvat-
ten, maar wie garandeert dat dit ook geldt voor de 
kwaliteit van de zorg, voor de lengte van de wacht-
lijsten en voor de vrijheid om je eigen huisarts of 
fysiotherapeut te kiezen? Als je tevreden bent met 
je oude vertrouwde verzekeraar, getuigt het veeleer 
van prudentie dan van een gebrek aan rationaliteit 
dat je niet naar een andere, goedkopere verzeke-
ringsmaatschappij overstapt.
 Het paradoxale is dat juist als burgers zich 
rationeel gedragen, marktwerking geen succes 
zal zijn. Immers, als de consumenten vertrouwen 

hebben in marktwerking, zullen zij ervan uitgaan 
dat prijsverschillen een indicatie zijn voor kwali-
teitsverschillen. Zij hebben dan geen reden om 
over te stappen naar de goedkoopste aanbieder. 
En als consumenten er niet op vertrouwen dat een 
markt goed werkt, doen zij er verstandig aan om 
het zekere voor het onzekere te nemen en bij hun 
huidige aanbieder te blijven. 
 Als de overheid niet optimaal functioneert is 
het recept van economen: marktwerking. Als een 
markt niet goed functioneert, is het recept: nog 
meer marktwerking. Misschien wordt het tijd dat 
we ons gaan afvragen of het met minder marktwer-
king soms niet beter zou gaan. Wat was er eigenlijk 
mis toen de overheid de zaken nog gewoon voor 
ons regelde?

paul de beer 
Redacteur s&d

Maak werk van de 
 kennissamenleving
Het kabinet-Balkenende II wenst serieus werk te 
maken van de Lissabon-strategie om Europa in 
2010 ‘de meest dynamische kenniseconomie ter 
wereld’ te laten zijn. In het regeerakkoord kon-
digde het kabinet daarom aan dat er, ondanks 
de geringe financiële armslag, fors zou worden 
geïnvesteerd in onderwijs, onderzoek en innovatie. 
Betekent dit ook dat Nederland op koers ligt en in 
2010 in de Europese voorhoede van kennissamen-
levingen meedoet?
 Het goede nieuws is dat het kabinet in tijden 
van barre bezuinigingen inderdaad in onderwijs, 
onderzoek en innovatie heeft geïnvesteerd. Bij 
aantreden werd er 750 miljoen beschikbaar gesteld 
en daar kwam in de laatste miljoenennota nog 
eens een miljard euro bij. Het slechte nieuws is dat 
dit minder mooi is dan het lijkt.
 In de eerste plaats kun je een deel van deze 
investeringen wegstrepen tegen de bezuinigingen 
die door het eerste kabinet-Balkenende zijn veror-
donneerd. Balkenende II bleek niet bereid de be-

interventie
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zuinigingen van Balkenende I ongedaan te maken. 
Ten dele werd daardoor een sigaar uit eigen doos 
gepresenteerd, doorgaans een weinig ruimhartig 
gebaar.
 In de tweede plaats zijn veel kennisinstellingen 
en aanverwante intermediaire organisaties ook 
tijdens Balkenende II gekort via zogenaamde ef-
ficiencykortingen, het niet vergoeden van de prijs-
verhogingen, et cetera. Deze (generieke) kortingen 
lopen al gauw op tot enkele honderden miljoenen 
euro’s per jaar. Met de ene hand wordt zodoende 
(deels) teruggehaald wat met de andere hand is 
gegeven.
 In de derde plaats gaat het om relatief geringe 
investeringen, ze zijn althans volstrekt onvol-
doende om de achterstand op de ons omringende 
landen in te lopen. In veel van die landen (zoals 
Groot-Brittannië, België en de Scandinavische 
landen) is de laatste jaren substantieel meer geïn-
vesteerd in onderwijs, onderzoek en innovatie dan 
bij ons — en dat terwijl we al een fikse achterstand 
hadden.
 Last but not least betreffen het geen structurele 
investeringen, maar gaat het voornamelijk om in-
cidentele middelen uit de aardgasbaten. Nu is elke 
additionele injectie mooi meegenomen, maar als 
de investeringen daadwerkelijk willen beklijven, is 
een meer structurele financiering noodzakelijk.  
 Het kabinet investeert niet alleen te weinig, de 
gelden worden ook zonder een doordachte inves-
teringsstrategie weggezet. Onder de kabinetten 
Balkenende is, ondanks of misschien wel dankzij 
het Innovatieplatform, een enorme wildgroei aan 
sturingsmechanismen voor innovatie ontstaan, 
veelal met het doel om tot vraaggestuurd (weten-
schappelijk) onderzoek te komen: denk aan het 
Besluit Subsidies Investeringen Kennisinfrastruc-
tuur (bsik), nieuwe Technologische Topinstituten 
(tti’s), Maatschappelijke Topinstituten (mti’s), 
Big Facilities, Smartmix en kennisvouchers.
 Van een deugdelijke en transparante beoor-
delingsprocedure is veelal geen sprake, waardoor 
de schijn wordt gewekt dat financiering het re-
sultaat is van departementaal hobbyisme dan wel 
effectief lobbywerk. Bovendien moeten de vaak 
grote sommen geld om politieke redenen in een 

onverantwoord kort tijdsbestek worden weggezet. 
Waar de departementen ad hoc en naar believen 
de aardgasbaten verdelen, begint Den Haag steeds 
meer op het Byzantijnse hof te lijken. Misschien 
nog wel erger is dat door de aanzwellende stroom 
nieuwe financieringsmechanismen het weten-
schaps- en technologiebeleid enorm versnipperd 
raakt. Elke vorm van samenhang en afstemming 
lijkt te ontbreken met alle gevolgen van dien voor 
de effectiviteit en de efficiency (bureaucratie!) van 
het beleid. 
 Recente cijfers tonen aan dat de investeringen 
in onderwijs, onderzoek en innovatie in Nederland 
fors omhoog moeten, willen we bij vergelijkbare 
landen niet hopeloos ver achterop raken. Van een 
regering die zich opwerpt als hoeder van de ken-
nissamenleving mag worden verwacht dat zij die 
signalen serieus neemt. Het wordt tijd dat het ka-
binet de investeringen en de ambities ten aanzien 
van de kennissamenleving eens met elkaar in over-
eenstemming brengt. Om de gelden te laten ren-
deren, zal er een coherent beleid moeten worden 
gevoerd vanuit een heldere visie op de ontwikke-
ling van onze kennissamenleving (en niet alleen de 
kenniseconomie). Alleen als aan deze voorwaarden 
is voldaan, maakt het kabinet serieus werk van de 
— nog altijd actuele — Lissabon-doelstellingen.

frank zuijdam
Beleidsmedewerker bij nwo (Nederlandse Organisatie 
voor Wetenschappelijk Onderzoek)

interventie
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Noten  zie pagina 13

Hypes in de zorg:
zes voorbeelden

De actuele discussie over de gezondheidszorg gaat mank aan gemak-
zuchtige redeneringen, wishful thinking en andere vormen van hype-denken 
over zaken als markten, regelgeving en de positie van patiënten — aldus 
constateert Jan Hamel. Niet alleen schieten de analyses en oplossingen 
tekort, ‘ze dringen bovendien de werkelijke problemen in de zorg naar de 
achtergrond’.

jan hamel

De gezondheidszorg kent veel problemen, 
waarvan een groot deel moeilijk te benoemen is. 
Deels komt dat door verschillende invalshoeken 
en deels door de samenhang met andere proble-
men. Maar de hypes die in de discussie over de 
zorg rondwaren, doen daar nog eens een schep 
bovenop. Wanneer maar vaak genoeg wordt ver-
kondigd dat, bijvoorbeeld, meer marktwerking 
de oplossing is voor een probleem, dan is een 
geloof snel gevestigd. Meestal is niet duidelijk 
welk probleem wordt opgelost en of de oplos-
sing voor het ene probleem ook een oplossing is 
voor een ander probleem. Iedere discussie over 
de gezondheidszorg zou daarom moeten begin-
nen met het ontmaskeren van de huidige modes. 
 Bij de discussie over de zorg maakt het uit 
vanuit welke positie je haar bekijkt: als gezonde 
burger, als werker in de gezondheidszorg, als 

politicus of als patiënt. Die positie bepaalt niet 
alleen welke diagnose je stelt rond de proble-
matiek in de gezondheidszorg maar ook wat je 
onder gezondheidszorg verstaat; wat je er zelf 
voor over hebt of waarop je aanspraak meent te 
kunnen maken.
 Zo worden gezonde burgers geacht te be-
denken wat zij zouden willen in een voor hen 
volstrekt imaginaire situatie, waarvan ze hoog-
uit iets hebben vernomen via de ervaring van 
anderen. In de discussie valt men dan vaak terug 
op gemakkelijke voorbeelden en ziektegeschie-
denissen. Werkers in de zorg kennen de situatie, 
maar beleven deze toch vanuit de (machtige) 
positie van hulpverlener. Het is opmerkelijk dat 
zodra de hulpverlener langere tijd zelf patiënt 
is geweest, hij of zij anders gaat denken over de 
zorg en de kwaliteit daarvan. Hetzelfde geldt 
voor politici, voor wie het moeilijker is bepaalde 
behandelingen uit het pakket te schrappen als 
de buurvrouw of een familielid die behandeling 
nodig heeft. 
  Hypes zijn dikwijls gestoeld op gevoelens van 
onmacht ten opzichte van de gezondheidszorg. 
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Die onmacht ontstaat doordat men geen grip 
heeft op de zeer gespecialiseerde kennis, of op de 
kosten, of omdat men geen nee tegen de burger 
met gezondheidsproblemen durft te zeggen. Dat 
wil er nogal eens toe leiden dat aan de hand van 
een specifiek, aansprekend voorbeeld conclusies 
worden getrokken voor het geheel. Zo meent 
men nu ontdekt te hebben dat het vroegtijdig 
opsporen van diabetici geld bespaart. Dat is 
op zichzelf juist, maar men mag het niet op de 
gezondheidszorg van toepassing verklaren. Inte-
gendeel, het zou bij algemene toepassing alleen 
maar tot meer medicalisering leiden. 
 In het verleden betroffen de hypes de wacht-
lijstbrigades, de zogenaamde Treeknorm, de ont-
manteling van de medische maffia, ontmedicali-
sering, de beddenreductie en de introductie van 
‘gezondheidsvoorlichting en -opvoeding’ (gvo) 
in het onderwijs (waardoor schoolzwemmen 
plaats moest maken voor vakken als hygiëne en 
verzorging). Vandaag de dag houdt men de sa-
menleving nieuwe oplossingen voor. De nieuwe 
modes hebben betrekking op zowel de zorg zelf 
als de organisatie en financiering daarvan. Hier-
onder komen ze achtereenvolgens aan de orde. 
Dan zal blijken:
>  dat een snelle behandeling niet altijd geld be-

spaart en dat zowel van preventie als van meer 
informatie slechts beperkt resultaten mogen 
worden verwacht; 

>  dat onduidelijk blijft welke problemen met het 
toekennen van meer macht aan de professio-
nals worden opgelost; 

>  en dat marktwerking en meer doelmatigheid 
het probleem van de kostenstijging niet weg 
zullen nemen.

Ook de PvdA onttrekt zich, getuige het recent 
verschenen rapport Zorg voor een gezond leven, 
lang niet altijd aan deze hypes.1 Ik zal er af en toe 
naar verwijzen.  

‘snelle diagnose en preventie’

Een goed voorbeeld van een hype is de overtui-
ging dat snelle behandeling of diagnose geld 
bespaart. Daarbij richt men de schijnwerpers 

tegenwoordig op de diabeticus, op heupen en 
cataracten, terwijl een aantal jaren geleden de 
nierdialysepatiënt deze eer te beurt viel. 
 Het bezwaar is dat men deze relatief eenvou-
dige voorbeelden veralgemeniseert en op de be-
handeling van alle ziektebeelden van toepassing 
verklaart. Voor het gemak vergeet men dat bij 
een belangrijk deel van de ziektes sprake is van 
co-morbiditeit, dat wil zeggen dat zich gelijktij-
dig meerdere ziekteverschijnselen voordoen. 
Dat komt met name bij ouderen voor. De behan-
deling van de ene ziekte is dan sterk afhankelijk 
van de behandeling van de andere ziekte en 
vergt een goede afstemming tussen de medische 
specialismen. De zeer gedifferentieerde wijze 
waarop ziektes zich manifesteren wordt met het 
louter gebruiken van eenvoudige voorbeelden 
ontkend en naar de achtergrond verschoven. 

 Naast het geloof in het kostenreducerende 
effect van snelle behandeling, bestaat er op dit 
moment ook veel wishful thinking over de effec-
ten van preventie. Ook hier blijft het onduidelijk 
voor welk probleem het middel een oplossing 
biedt en wordt de suggestie gewekt dat alle pro-
blemen als sneeuw voor de zon zullen verdwij-
nen. Preventie leidt namelijk wel tot een betere 
kwaliteit van leven, maar niet tot een beperktere 
vraag naar zorg. Zolang ouderdom gepaard gaat 
met gebreken, zal preventie alleen tot uitstel van 
deze vraag leiden. Bovendien genereert preven-
tie ook een zorgbehoefte, zoals bij bevolkingson-
derzoek het geval is. De stelling dat preventie tot 
kostenreductie leidt, is dan ook niet overeind te 

Jan Hamel  Hypes in de zorg: zes voorbeelden

Hypes in de zorg zijn dikwijls 
gestoeld op gevoelens van 
onmacht ¬ men heeft geen grip 
op zeer gespecialiseerde kennis, of 
op de kosten, of men durft geen 
nee tegen de burger te zeggen 
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houden. Kostenstijging ligt meer voor de hand.2

 Preventie wordt echter niet alleen aangedra-
gen om de kosten van de zorg te drukken, maar 
ook als middel om allerlei andere problemen 
op te lossen. Zo wordt in Zorg voor een gezond 
leven gesteld dat gezondheidszorg ook gericht 
moet zijn op het verkleinen van de verschillen 
in levenskansen tussen armere en rijkere be-
volkingsgroepen. De projectgroep onderkende 
in haar diagnoserapport, Zorg als zorgenkind, dat 
zowel de oorzaken van (on-)gezondheid als de 
oplossingen ook buiten de gezondheidszorg 

liggen (arbeidsomstandigheden, woonklimaat, 
sociaal-culturele omgeving).� Maar in het eind-
rapport wordt het terugdringen van het verschil 
in levenskansen herleid tot het streven naar een 
andere, gezondere levensstijl. 
 Daarmee wordt voorbij gegaan aan het 
onderliggende probleem, namelijk sociaal-eco-
nomische verschillen, en ten onrechte de sug-
gestie gewekt dat verschillen in levenskansen 
met goede gezondheidszorg te verminderen 
zijn. Van een integrale aanpak van die verschil-
len valt echter veel meer te verwachten dan van 
een eenzijdige focus op zorg en preventie. Ook 
bij zo’n integrale aanpak moeten we overigens 
terughoudend zijn met beloftes. In het verleden 
kon men verschillen in levenskansen nog te lijf 
gaan met het introduceren van riolering of wa-
terleiding.� Tegenwoordig gaat het ook om cul-
turele verandering. Sommige onderzoeken laten 
bijvoorbeeld zien dat het ontstaan van hart- en 
vaatziektes niet zozeer aan obesitas en leefstijl te 
wijten zijn, maar van doen heeft met sociale de-
privatie, gevoelens van ongelijkheid en gebrek 
aan maatschappelijke appreciatie.5 

 De moeilijkheid bij het aanpakken van ver-
schillen in levenskansen is bovendien dat het 
sociaal-geneeskundig onderzoek op dit terrein 
nog in de kinderschoenen staat. Er zal allereerst 
meer in deze sfeer geïnvesteerd moeten worden 
(het opleiden van onderzoekers; middelen voor 
goed onderzoek). Pas daarna kan er sprake zijn 
van het gefundeerd stimuleren van preventief 
gedrag en het zal lang duren voordat de eerste 
resultaten zichtbaar zijn. 
 Tot nu toe is het aantal projecten dat beloftes 
inhoudt klein. Een voorbeeld van een bemoe-
digend project is de Fleubaix-Laventie Health-
study i in het noorden van Frankrijk, waarbij 
kinderen al op vijfjarige leeftijd voedingsvoor-
lichting krijgen en gezonde voeding in school-
verband wordt verstrekt. De resultaten lijken na 
twaalf jaar experimenteren bevredigend, maar 
behoeven nog vervolgonderzoek.�

‘de patiënt centraal’

De patiënt centraal stellen en hem/haar een 
stevigere positie in het stelsel geven: dat hebben 
velen voor in de mond liggen. Ze gaan er daarbij 
van uit dat de positie van patiënten wordt ver-
sterkt wanneer ze zich als kritische consumen-
ten op de zorgmarkt kunnen gedragen. 
 Daaraan kleven twee fundamentele proble-
men. In de eerste plaats is het heel moeilijk om 
zonder ervaring als patiënt of hulpverlener over 
de kwaliteit van de zorg te oordelen. Eigenlijk 
hebben alleen chronisch zieken (door het veel-
vuldig contact met verschillende zorgverleners; 
door het opbouwen van kennis over de eigen 
ziekte; door het uitwisselen van ervaringen) 
weet van de kwaliteit van de geboden zorg. Ze 
kunnen daarom inderdaad in veel opzichten kri-
tische consumenten zijn. Ook dan blijkt echter 
vaak dat overleg veel zinvoller is om tot kwali-
teitsverbetering te komen. Het zou dan ook be-
ter zijn om deze patiënten met kennis invloed te 
geven op het kwaliteitsbeleid van verzekeraars 
in de vorm van een verzekerdenraad.7 
 Voor niet-chronisch zieken is het moeilijk 
om vergelijkbare kennis op te bouwen. De 

De stelling dat preventie tot 
kostenreductie leidt, is niet 
overeind te houden. Kosten
stijging ligt meer voor de hand

Jan Hamel  Hypes in de zorg: zes voorbeelden
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kwaliteit van de zorg wordt door een veelheid 
van factoren bepaald en die factoren kunnen 
eigenlijk alleen op grond van eigen ervaring 
worden gewogen. Omdat het merendeel van de 
mensen die ervaring niet of slechts in beperkte 
mate heeft, wordt de keus voor een zorgaanbie-
der grotendeels bepaald door prijs en/of omge-
vingsfactoren. Het is de vraag of de positie van 
de patiënt daarmee is gediend en of het leidt tot 
kwaliteitsverbetering. 
 Hulpmiddelen die zijn ontwikkeld, zoals  
de zogenaamde Michelingids en de site  
www.kiesbeter.nl, leggen de nadruk op omge-
vingsfactoren en op de prijs, in plaats van op de 
kwaliteit van de zorg. Veel patiënten hebben 
bovendien geen toegang tot deze hulpmiddelen. 
Helaas beschikt �0% van de Nederlanders niet 
over Internet. Onderzoek toont aan dat deze 
groep met name de lager opgeleiden betreft, met 
een gemiddeld inkomen van minder dan 1�00 
euro per maand.8 Deze groep vertrouwt op het 
oordeel van de arts en zal ook niet snel van ziek-
tekostenverzekeraar veranderen. 

‘meer macht voor professionals’

Niet alleen met betrekking tot de inhoud van de 
zorg, ook met betrekking tot de organisatie van 
de zorg zijn er tal van hypes in omloop. Alom 
(ook door de opstellers van de PvdA-nota) wordt 
gepleit voor meer macht voor de professionals. 
Het blijft daarbij echter ongewis wat een pro-
fessional is en om welke macht het gaat. Is een 
hoofdverpleegkundige een professional of een 
manager? Of bedoelt men de ‘handen aan het 
bed’? En op welke groep heeft de bepleite salaris-
verhoging voor professionals betrekking?
 Daarnaast vestigen sommigen hun hoop op 
het terugdringen van het management. Daarbij 
wordt meestal vergeten dat de toename van het 
aantal managers mede het gevolg is van regelge-
ving van buitenaf.9 Bovendien is samenwerking 
in de gezondheidszorg steeds belangrijker ge-
worden. Er is bijna niemand meer die nog iets in 
zijn eentje doet. En samenwerking behoeft nu 
eenmaal afstemming en integraal management. 

In hetzelfde verband verwacht men te veel heil 
van elektronische oplossingen. Los van de kos-
ten die daarmee gepaard gaan, heeft dit middel 
in de gezondheidszorg nog nimmer geleid tot 
productiviteitsverhoging. 

‘grotere doelmatigheid’

Naast meer macht voor professionals moeten, 
zo wordt vaak betoogd, de doelmatigheid en de 
efficiëntie in de zorg worden verbeterd. Ze zou-
den leiden tot kostenbeheersing en helpen aldus 
voorkomen dat er al te pijnlijke politieke keuzes 
moeten worden gemaakt. 
 Met andere woorden: als er in de zorg maar 
sober wordt voorgeschreven, er scherpe onder-
handelingen worden gevoerd tussen aanbieders 
en verzekeraars, het management in de zorg 
wordt teruggedrongen en preventie meer aan-

dacht krijgt, zal het bestaande pakket in stand 
kunnen blijven. Maar deze gedachtegang leidt 
hooguit tot uitstel van het probleem. Illustratief 
is de inleiding van het PvdA-rapport, waarin de 
auteurs een prioritering aanbrengen in de oplos-
singen voor kostenbeheersing. Hoogste priori-
teit krijgt preventie, daarna doelmatigheid en 
soberheid, vervolgens consumentenprikkels, en 
pas aan het eind de zogenaamde ‘pakketkeuzen’. 
 Keuzes over het al dan niet opnemen van een 
behandeling in het basispakket zijn nu moeilijk 
omdat er geen duidelijke criteria zijn om een 

Opvallend is dat de voorstanders 
van meer marktwerking in de zorg 
steeds weer terugvallen op 
eenvoudige voorbeelden, zoals 
de beroemde heupen, knieën en 
cataracten. Andere ziektebeelden 
blijven onbesproken
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dergelijke keuze op te baseren. Het enige in-
strument dat we hebben is de ‘trechter van Dun-
ning’, maar veel heeft de toepassing daarvan nog 
niet opgeleverd. Ze liep stuk op de weerbarstige 
praktijk en op het omvermogen om beslissingen 
over de samenstelling van het pakket ook als po-
litieke beslissingen op te vatten. Het gevolg van 
dit alles is dat de keus voor het overgrote deel 
wordt overgelaten aan de professionals. Ver-
volgens krijgen diezelfde professionals echter 
allerlei regelgeving opgelegd om het ruimhartig 
voorschrijven te beperken.
 De noodzaak om keuzes te maken neemt 
intussen toe. Veelzeggend zijn de toekomst-
scenario’s die laten zien dat bij ongewijzigd 
beleid in 2010 500 tot �00 miljoen euro nodig 
zal zijn voor slechts twaalf ‘dure’ bekende ge-
neesmiddelen.10 Daarbij zal het niet blijven: er 
zijn nog vele nieuwe doorbraken op dit gebied te 
verwachten. 

‘meer marktwerking’

Ook de discussie over de financiering van de 
zorg wordt beheerst door hypes. Een goed voor-
beeld is het heilige geloof in marktwerking 
als middel om kostenstijgingen te beheersen. 
Opvallend is dat de voorstanders daarbij steeds 
weer terugvallen op bekende en eenvoudige 
voorbeelden, zoals de beroemde heupen, knieën 
en cataracten. Andere ziektebeelden blijven on-
besproken.
 Door telkens deze voorbeelden van niet 
gecompliceerde en niet-acute (‘electieve’) 
behandelingen naar voren te brengen wordt 
voorbijgegaan aan het feit dat veel van de betref-
fende ingrepen wel degelijk een acuut karakter 
hebben (galstenen en diabetisch insult bijvoor-
beeld). Zorg is voor de burger dan geen kwestie 
meer van kiezen; ‘stemmen met de voeten’ 
wordt een loos begrip. Minister Hoogervorst 
heeft dit onderkend en de toezegging gedaan 
dat de overheid zich garant zal stellen voor acute 
zorg. Dat zou overigens wel eens heel duur kun-
nen worden, zeker als er geen kruissubsidiëring 
plaats mag vinden tussen electieve en acute 

zorg. In dat geval zal de beschikbaarheid van 
acute zorg namelijk veel duurder, zo niet onbe-
taalbaar worden. 
 In hetzelfde kader wordt ook de komst van 
zbc’s (zelfstandige behandelcentra) door velen 
omarmd ¬ opnieuw zonder de negatieve ef-
fecten te benoemen. Wanneer deze centra zich 

slechts beperken tot de electieve zorg, dan zullen 
de andere instellingen de concurrentieslag op 
de arbeidsmarkt niet overleven. Vele specialis-
ten en verpleegkundigen zullen kiezen voor 
de zbc’s, omdat het daar prettig werken is met 
goed geregelde werktijden en planbare zorg. Het 
resultaat zal zijn dat de gewone ziekenhuizen 
minder aanbod aan personeel krijgen, terwijl 
er wel diensten moeten worden gedraaid om 
gedurende 2� uur acute zorg te kunnen bieden. 
Wanneer het aantal specialisten en verpleeg-
kundigen daalt in de ziekenhuizen, zal men 
steeds frequenter dienst moeten doen, waardoor 
het nog onaantrekkelijker wordt om in deze 
instellingen te gaan werken. De enige manier 
om deze spiraal te doorbreken zal een forse sala-
risverhoging zijn, met als gevolg dat de geboden 
zorg nog duurder wordt. 

‘verminder de bureaucratie’

Ook de verwachtingen over het effect van de re-
ductie van regelgeving zijn hooggespannen. Het 
is echter de vraag of zo’n reductie ∑berhaupt wel 
mogelijk is, gelet op de hybride oplossingen die 
men aandraagt. Enerzijds wordt marktwerking 
in de zorg bepleit, maar tegelijkertijd wil men de 
vrijheid die zorgaanbieders aldus krijgen, met-
een weer dichtreguleren. De politiek laat hen 

De PvdAnota bepleit in feite een 
gereguleerde markt met behoud 
van overheidsregulering ¬ een 
vleesnochvisoplossing

Jan Hamel  Hypes in de zorg: zes voorbeelden
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overal over rapporteren en behoudt bovendien 
de mogelijkheid om in te grijpen wanneer het 
gewenste resultaat niet gehaald wordt. 
 Velen hebben van minister Hoogervorst 
geleerd dat als je nu maar vaak genoeg zegt dat 
verplichtingen niet tot regels leiden, dat dan 
ook niet gebeurt. Maar het tegendeel is het 
geval. Inmiddels is duidelijk dat de beoogde re-
gelreductie van 25% met de introductie van het 
nieuwe zorgstelsel niet wordt gehaald. Eerder 
zal er sprake zijn van een toename met 25%. Dit 
woud aan regelgeving zal de ‘professionals’ veel 
tijd en energie gaan kosten en werkt bovendien 
passiviteit in de hand. Als we zo doorgaan zal, in 
navolging van de vs, meer dan 20% van de mede-
werkers in de zorgsector zich bezighouden met 
administratie.11 Bedenk daarbij dat in Nederland 
regelgeving wordt geïntroduceerd zowel om de 
markt te reguleren als om aanbod en vraag te 
beheersen.
 De PvdA-nota bepleit marktwerking, maar 
ook een early warning-systeem en stelt dat er 
vanzelfsprekend moet worden ingegrepen als 
het fout gaat. Wat dat ook moge behelzen, men 
pleit in feite voor een gereguleerde markt met 
behoud van overheidsregulering. Beide leveren 
bureaucratie op. Een dergelijke vlees-noch-vis-

oplossing maakt het systeem niet transparanter 
en zal niet minder maar meer onzekerheid op-
roepen.

tot slot

Uit het voorgaande kan worden geconcludeerd 
dat de gangbare analyses en aangedragen oplos-
singen tekortschieten. Ze dringen bovendien de 
werkelijke (en door betrokkenen ook als zodanig 
ervaren) problemen in de zorg naar de achter-
grond: kostenstijging, de ondergraving van het 
draagkrachtbeginsel, de zwakke positie van de 
patiënt en de problemen op de arbeidsmarkt. 
Bij het zoeken naar een oplossing moet worden 
vooropgesteld dat het ideale model of dé oplos-
sing niet bestaat. Maar duidelijke politieke keu-
zes, solidaire financiering, prikkels voor betere 
kwaliteit en een aantrekkelijker werkklimaat 
kunnen de gezondheidszorg in staat stellen haar 
maatschappelijke doel te realiseren: iedereen in 
de samenleving op het voor hem of haar hoogst 
mogelijke niveau laten participeren. Hoe hier 
inhoud aan kan worden gegeven is een vraag 
waar ik graag bij een volgende gelegenheid in 
s&d op terugkom.
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De oorlog die van 1992 tot eind 1995 woedde in 
Bosnië-Herzegovina had een complex van oorzaken 
— de ondergang van het Oost-Europese socialisme, 

een failliet federaal-Joegoslavisch systeem, een 
diepe economische crisis, een beladen verleden waar 

nationalisten vrij uit konden putten, een traditie  
van autoritair leiderschap, een slecht ontwikkelde  

‘civil society’. Na het tekenen van de Dayton-akkoorden 
begon, onder strakke buitenlandse regie,  
de wederopbouw. Waar staat Bosnië nu? 

Yannick du Pont en Rochus Pronk constateren dat de 
internationale gemeenschap een stap terug moet doen: 

‘Nu de onderhandelingen met de eu lopen, wordt het 
tijd dat Bosnië zijn soevereiniteit terugkrijgt.’ Forse 

grondwetshervormingen zijn een voorwaarde. Petra 
Catz reisde door dit ‘land van vele werkelijkheden’, 

dat wordt bevolkt door zoveel ‘wonderlijk vriendelijke 
mensen’, maar dat ook ‘doordrenkt is van de lastige 

combinatie van godsdienst en politiek’.

Bosnië-Herzegovina, 
tien jaar na Dayton
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BosniëHerzegovina, tien jaar na Dayton (1)

De lange weg van 
Sarajevo naar Brussel

yannick du pont & rochus pronk

‘Some of the architects of the Iraq invasion regarded 
Bosnia as an example of how excessive international 
interference could breed dependence and prevent 
postwar reconstruction. But the real lesson it offers is 
how active and sustained international intervention 
must be to rescue a failed state.’ (The Washington 
Post, 29112005)

Tien jaar na het einde van de bloedige oorlog en 
het sluiten van het vredesverdrag van Dayton 
staat Bosnië-Herzegovina (b-h) op een histo-
risch keerpunt in het proces van vredesopbouw 
en stabilisatie. Na een periode van zeer inten-
sieve internationale bemoeienis lijkt het land op 
weg naar zelfbeschikking en toetreding tot de 
Europese Unie (eu). 
 Op 25 november 2005 begonnen de onder-
handelingen tussen de eu en b-h over een Sta-
bilisatie- en Associatieovereenkomst (saa), de 
eerste stap naar volwaardig lidmaatschap. Dat is 
goed nieuws, want zonder reëel perspectief op 
Europese toetreding komen de hervormingen 
in het land in gevaar. Rond dezelfde tijd lekte uit 
dat de Verenigde Staten het afgelopen jaar ge-
heime onderhandelingen leidden tussen Bosni-

sche politici over een nieuwe grondwet die van 
b-h een sterke(-re) staat moet maken.
 Hoeveel vooruitgang is er sinds ‘Dayton’ nu 
werkelijk geboekt en welke stappen moeten 
nog worden gezet om de onderhandelingen met 
Brussel succesvol te laten verlopen? Duidelijk 
is dat veel zal afhangen van de ¬ voorlopig nog 
onbeantwoorde ¬ vraag of de politieke elites in 
de verschillende landsdelen werkelijk akkoord 
zullen gaan met het inperken van hun macht ten 
gunste van de centrale staat.

oorlog en dayton

In november 1990 vinden in het post-com-
munistische b-h voor het eerst democratische 
verkiezingen plaats. De drie grootste nationalis-
tische partijen winnen met gemak. Bosnische 
Moslims (�8% van de bevolking) stemmen voor-
namelijk op de Partij voor Democratische Actie 
(sda), Bosnische Kroaten (1�% van de bevolking) 
op de Kroatische Democratische Unie (hdz) 
en Bosnische Serviërs (�7% van de bevolking) 
op de Servische Democratische Partij (sds). De 
drie vormen een coalitieregering, waarbij ze alle 
overheidsposten op etnische basis verdelen. De 
coalitie is uitgesproken instabiel. De sds maakt 
zich hard voor het voortbestaan van b-h binnen 
de Joegoslavische federatie, terwijl hdz en sda 
inzetten op onafhankelijkheid.
 Intussen groeien de spanningen tussen de 
buurrepublieken Servië en Kroatië. Laatstge-
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noemde republiek verklaart zich in juni 1991, 
tegelijk met Slovenië, onafhankelijk en twee 
maanden later is het land officieel in oorlog met 
wat er dan nog over is van Joegoslavië. De hevige 
conflicten doen de etnische verdeeldheid in b-h 
verder toenemen. In april 1992 breekt ¬ na een 
referendum over onafhankelijkheid dat wordt 
geboycot door de Bosnische Serviërs, maar waar-
van de uitslag door de Europese Gemeenschap 
valide wordt verklaard, wat feitelijk neerkomt 
op erkenning van de nieuwe staat ¬ de oorlog 
uit in alle hevigheid.
 Na een jarenlange strijd (en enkele onsuc-
cesvolle buitenlandse vredesvoorstellen) grijpt 
de navo, onder leiding van de Verenigde Staten, 
in de zomer van 1995 hard in. Deze interventie 
leidt ertoe dat op 21 november in Dayton, Ohio, 
een vredesakkoord kan worden uitonderhan-
deld. Om de Europese eer nog enigszins te red-
den wordt dit verdrag in Parijs getekend, op 1� 
december 2005. De balans wordt opgemaakt: het 
bloedigste conflict in Europa sinds de Tweede 
Wereldoorlog heeft 250.000 mensen ¬ dat wil 
zeggen, één op de zestien inwoners ¬ het leven 

gekost, twee van de vier miljoen inwoners zijn 
ontheemd geraakt. Een groot deel van de gebou-
wen, huizen en infrastructuur is verwoest. De 
segregatie van de verschillende bevolkingsgroe-
pen is door de oorlog groter dan ooit.
 De nieuwe grondwet van het land (een onder-
deel van het vredesverdrag) erkent b-h als onaf-
hankelijke eenheidsstaat, maar deelt het land op 
in twee entiteiten: de Republika Srpska (rs) krijgt 
�9% van het grondgebied en de Moslim-Kroa-

tische Federatie 51%. Later wordt er rondom de 
Noord-Bosnische stad Brcko nog een derde ‘neu-
traal district’ gecreëerd. Het staatsapparaat wordt 
klein en symbolisch gehouden. Alle belangrijke 
bevoegdheden die essentieel zijn voor de opbouw 
van een staat vallen de entiteiten toe, inclusief 
zeggenschap over politie, leger en rechtspraak. 
Binnen de Federatie wordt de macht nog verder 
verdeeld tussen Bosnische Moslims en Bosni-
sche Kroaten, door het instellen van tien sterke 
provinciale overheden (kantons). Drie hiervan 
vormen samen de facto een Kroatische entiteit.
 Het complexe systeem leidt tot overbureau-
cratisering en versnippering van macht op etni-
sche basis. b-h telt dertien overheden, meer dan 
zevenhonderd parlementariërs, honderdtachtig 
ministers, dertien premiers en drie presidenten. 
Meer dan zestig procent van de belastinginkom-
sten wordt besteed aan het draaiende houden 
van overheidsinstellingen. De grondwet legt 
sterk de nadruk op etnische groepsrechten, 
veelal in directe tegenspraak met het Europees 
Verdrag tot Bescherming van de Rechten van de 
Mens (evrm). Eind 1995 worden dergelijke min-
punten nog beschouwd als een noodzakelijke 
prijs om het tekenen van de vrede mogelijk te 
maken. Het is dan al wel duidelijk dat op termijn 
de grondwet moet worden aangepast om tot 
een goed werkende, rechtvaardige en betaalbare 
staat te komen. 

bonn powers

Al in 199� worden de eerste naoorlogse ver-
kiezingen georganiseerd. Ze worden overwel-
digend gewonnen door dezelfde drie nationa-
listische partijen die een hoofdrol speelden in 
het conflict. Oude etnische politiek verlamt het 
bestuur, hervormingen blijven uit. De grenzen 
tussen de drie landsdelen zijn scherp. Intussen 
staat de economie er buitengewoon slecht voor. 
Ruim vijfentwintig procent van de bevolking 
leeft onder de armoedegrens en bijna de helft is 
werkloos. Al snel is duidelijk dat b-h er niet toe 
is uitgerust om de (economische) groei te verwe-
zenlijken die nodig is om het land onafhankelijk 

BosniëHerzegovina telt dertien 
overheden, meer dan zeven
honderd parlementariërs, 
honderdtachtig ministers, dertien 
premiers en drie presidenten
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te maken van buitenlandse hulpgelden. Buiten-
landse investeerders blijven weg en de handels-
balans is sterk negatief. 
 Het mag dan vrede zijn, het instabiele en af-
hankelijke b-h dreigt af te glijden tot een failed 
state. Om dit onheil af te wenden neemt de in-
ternationale gemeenschap een jaar na de verkie-
zingen het heft steviger in handen en stelt het 
land onder curatele. In het Dayton-verdrag was 
vastgelegd dat de ‘Office of the High Represen-
tative’ (ohr) namens de internationale gemeen-
schap toezicht zou houden op uitvoering van 
het vredesakkoord. In 1997 wordt tijdens een in-
ternationale conferentie in Bonn de macht van 
dit kantoor sterk uitgebreid. De ohr ¬ met aan 
het hoofd op dat moment de Spaanse diplomaat 

Carlos Westendorp ¬ krijgt de macht om wet-
geving door te drukken en politieke bestuurders 
en ambtenaren te ontslaan.
 In de jaren die volgen maakt de ohr regel-
matig gebruik van deze vérstrekkende bevoegd-
heden, die bekend staan als de ‘Bonn Powers’. 
b-h wordt hiermee feitelijk een internationaal 
protectoraat. Tot de besluiten en wetgeving die 
de internationale gemeenschap oplegt, behoren 
de invoering van een nieuwe nationale munt, 
vlag en volkslied. Een neutrale nummerplaat 
voor auto’s maakt het burgers weer mogelijk vrij 
door het land te reizen. Een nationaal douane- 
en belastingsysteem wordt ingesteld, evenals 

een gezamenlijk hooggerechtshof en nationale 
strafwetgeving. Met enige regelmaat stuurt de 
ohr politici en bestuurders de laan uit, op grond 
van obstructie van Dayton en de vredesopbouw. 
Zo ontslaat Hoge Vertegenwoordiger Paddy Ash-
down ¬ aangesteld in mei 2002 ¬ eind 200� in 
totaal 59 bestuurders uit de rs omdat zij weige-
ren mee te werken aan het Joegoslavië-tribunaal 
in Den Haag. 

andere drukmiddelen

Niet alleen langs de weg van de Bonn Powers 
worden hervormingen tot stand gebracht. Inter-
nationale organisaties als imf en Wereldbank 
verbinden, net als veel nationale staten, voor-
waarden aan de hulp die zij b-h verlenen. Met 
name de drukmiddelen die de eu en de navo 
inzetten dragen bij aan veranderingen. 
 Direct na de oorlog legt de eu zich toe op de 
wederopbouw van b-h. Tijdens de Europese top 
in Tessaloniki van juni 200� wordt uitgesproken 
dat lidmaatschap van het land het nadrukkelijke 
einddoel is. Duidelijk is dat daaraan strenge 
voorwaarden zijn verbonden. Zo stelt een Eu-
ropese haalbaarheidsstudie in november 200� 
vooruitgang op zestien terreinen als voorwaarde 
om onderhandelingen voor een saa-overeen-
komst te starten. Het betreft onder meer: uitle-
vering van verdachten van oorlogsmisdaden; 
beter bestuur alsmede politie- en justitiehervor-
mingen; respect voor de mensenrechten en te-
rugkeer van vluchtelingen; financiële en begro-
tingsmaatregelen; en een effectiever handels- en 
investeringsbeleid.
 De politiehervorming blijkt uiteindelijk de 
gevoeligste van alle voorwaarden. Brussel eist 
dat de zeggenschap over de politie naar het cen-
trale staatsniveau wordt getild. De politie moet 
de bevoegdheid krijgen om door het hele land te 
opereren, zonder dat de binnengrens tussen Fe-
deratie en rs een obstakel vormt. Met name de 
leiding van de rs vindt dit voorstel onacceptabel. 
Maar onder zware druk bindt men uiteindelijk 
(gedeeltelijk) in en er wordt een akkoord geslo-
ten. De indeling van functionele politieregio’s 

Internationale organisaties als 
imf en Wereldbank verbinden, 
net als veel nationale staten, 
voorwaarden aan de hulp aan 
Bosnië. Met name de druk
middelen van de eu en de navo 
dragen bij aan veranderingen
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wordt hierin nog niet opgelost. Een speciaal 
directoraat moet eind 200� met een voorstel 
komen voor hervormingen die voldoen aan drie 
eu-principes die alle partijen in b-h onderschrij-
ven. Nu de kwestie van de politiehervormingen 
uit de weg is, kunnen de saa-onderhandelingen 
beginnen. Bij aanvang daarvan, op 25 november 
jongstleden, spreekt b-h de intentie uit om deze 
binnen een jaar af te ronden. 
 Ook de navo verbindt heldere voorwaarden 
aan nauwere samenwerking en, uiteindelijk, lid-
maatschap. Het inkrimpen van de strijdkrachten 
van de rs en de Federatie en het onder één bevel 
brengen daarvan is de belangrijkste eis. Na jaren 
van touwtrekken wordt eerder dit jaar onder 
grote druk van (onder andere) de navo een be-
langrijk akkoord gesloten. Onder deze overeen-
komst worden per januari 200� de entititeits-
legers ineengeschoven en onder één nationaal 
civiel bestuur gesteld. Deze hervorming brengt 
toetreding tot het ‘Partnerschap voor Vrede’-pro-
gramma dichterbij, een eerste stap in de richting 
van navo-lidmaatschap. 
 Uitlevering van alle door het Joegoslavië-tri-
bunaal in Den Haag aangeklaagde verdachten 
van oorlogsmisdaden is een belangrijke eis die 
navo en eu beide stellen. Met name de eerste ja-
ren na de oorlog verloopt die uitlevering uiterst 
moeizaam. Het afgelopen jaar is hierin echter 
een belangrijke kentering gekomen. De poli-
tieke druk werd opgevoerd door met name de 
Bosnisch-Servische leiding duidelijk te maken 
dat b-h nooit zal kunnen toetreden tot de navo 
en de eu als er oorlogsmisdadigers vrij rondlo-
pen. Als direct gevolg van deze druk is dit jaar 
een flink aantal belangrijke verdachten naar Den 
Haag vertrokken. Er ontbreken er nu nog vijf, 
waaronder Radovan Karadzic en Ratko Mladic. 
Recent sprak de regering van de rs zich openlijk 
uit voor hun uitlevering.

naar soevereiniteit?

Deze vogelvlucht langs de hervormingen maakt 
duidelijk dat veel ¬ zo niet alle ¬ hervormin-
gen in b-h tot stand kwamen onder zware druk 

of per decreet van de internationale gemeen-
schap. De oude nationalistische politieke elites 
nemen geen initiatief en handelen slechts 
wanneer de externe druk te groot wordt. Het we-
derzijdse wantrouwen tussen de verschillende 
bevolkingsgroepen blijft aanzienlijk. 
 Het is dan ook niet voor niets dat de vei-
ligheid en stabiliteit in het land nog steeds 

door een Europese militaire- en politiemissie 
(eufor, respectievelijk eupm) moeten worden 
gegarandeerd. Hun afschrikkende werking is 
significant. Veel inwoners van b-h (met name 
de Moslims in de Federatie) vrezen dat wanneer 
de militaire missie zou worden beëindigd, het 
conflict weer oplaait. Of die vrees nu gegrond is 
of niet, een feit is dat het gevoel van veiligheid 
waar de Europese militairen en politie voor 
zorgen, hervormingen vergemakkelijken. Een 
te snelle terugtrekking van de Europese vredes-
handhavers zou het proces van staatsopbouw 
kunnen schaden. Tot eind 2007 blijven eufor 
en eupm in elk geval aanwezig in b-h, maar 
onduidelijk is of de eu ook daarna nog bereid zal 
zijn deze missies te handhaven. 
 Nu de saa-onderhandelingen lopen wordt 
het steeds belangrijker dat b-h zijn staatssoe-
vereiniteit terugkrijgt. Het is ondenkbaar dat 
een land onder curatele een dergelijke over-
eenkomst afsluit. Maar ook los daarvan is het 
van belang dat de politieke elites van b-h zelf 
bestuurlijke verantwoordelijkheid gaan dra-
gen. De bestaande macht van de internationale 

Alleen al het feit dat er gesproken 
wordt over een nieuwe grondwet 
die de macht van de centrale staat 
doet toenemen, is revolutionair 
en iets wat velen tot voor kort 
voor onmogelijk hielden
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gemeenschap biedt hun de mogelijkheid om 
continu moeilijke besluiten uit de weg te gaan, 
in de wetenschap dat de ohr uiteindelijk de ver-
antwoordelijkheid zal nemen voor impopulaire 
maatregelen. Zo kunnen bestuurders richting 
hun eigen (etnische) achterban een populis-
tisch-nationalistische lijn blijven volgen.

 Volgens de huidige planning is het niet on-
waarschijnlijk dat de ohr en de Bonn Powers 
eind 200� worden opgeheven. Daarmee zou b-h 
zijn soevereiniteit herwinnen. De ohr wordt 
dan vervangen door een ‘speciaal gezant’ van de 
Europese Unie (eusr) die alleen over bemid-
delingsbevoegdheden beschikt. In een dergelijk 
scenario verliest de internationale gemeenschap 
dus haar macht om per decreet te regeren. De 
politieke drukmiddelen die voortvloeien uit 
potentieel lidmaatschap van navo en eu zullen 
echter juist steeds sterker worden, naarmate toe-
treding dichterbij komt. 
 Voordat de internationale gemeenschap een 
stap terug kan zetten, moet eerst de grondwet 
van b-h grondig worden hervormd. Bij de hui-
dige staatsinrichting zou afschaffing van de 
Bonn Powers waarschijnlijk tot directe verlam-
ming van het landsbestuur leiden. Het etnisch 
versnipperde bestuur is, zoals gezegd, econo-
misch onhoudbaar, niet functioneel en in tegen-
spraak met het evrm. Onder aanvoering van de 
vs is het afgelopen jaar met Bosnische leiders in 
het geheim gesproken over hervorming of aan-
passing van Dayton. Dit proces leidde op 22 no-

vember jongstleden tot een politieke verklaring 
in Washington die door acht politieke leiders 
van b-h werd ondertekend. Daarin committeren 
zij zich aan het voornemen om de grondwet te 
hervormen vóór maart 200�, zodat de ¬ reeds 
geplande ¬ nationale verkiezingen van oktober 
200� kunnen worden gehouden op basis van 
een nieuwe staatsinrichting.
 Opmerkelijk is dat het opnieuw de Amerika-
nen zijn die tien jaar na Dayton het voortouw 
nemen. Er wordt toegewerkt naar onder andere 
een eenhoofdig presidentschap, een functione-
lere taakverdeling tussen de twee kamers van 
het parlement en versterking van de staatsbe-
voegdheden. Of het Amerikaanse initiatief wer-
kelijk al de komende lente een fundamentele 
wijziging in de staatsinrichting van b-h kan 
opleveren, is de vraag. Met name de Servische 
en Kroatische partijen moeten een half jaar 
voor de verkiezingen zeer beducht zijn voor een 
mogelijke afstraffing door hun electoraat indien 
ze instemmen met de plannen. Maar alleen al 
het feit dat er gesproken wordt over een nieuwe 
grondwet die de macht van de centrale staat doet 
toenemen, is revolutionair en iets wat velen tot 
voor kort voor onmogelijk hielden. 

conclusie

Tien jaar na de oorlog schakelt b-h langzaam 
maar zeker over van vredesopbouw en stabili-
satie op staatsvorming. Tot op heden werd dit 
proces vrijwel geheel door de internationale 
gemeenschap geleid. Door middel van directe 
decreten en politieke pressie zijn hervormings-
maatregelen doorgedrukt die de onder Dayton 
opgestelde grondwet ver hebben opgerekt. Van 
een duurzame staat is echter nog geen sprake. 
De huidige staatsstructuren zijn financieel on-
houdbaar, ze verlammen het openbaar bestuur 
en bestendigen de (etnische) versnippering van 
het land.
 Nu de saa-onderhandelingen met de eu 
lopen, wordt het tijd dat b-h zijn soevereiniteit 
terugkrijgt. Hervormingen die moeten leiden 
tot staatsopbouw kunnen pas werkelijk beklij-

Hervormingen kunnen pas 
werkelijk beklijven als de lokale 
politieke machthebbers hiervoor 
zelf verantwoordelijkheid gaan 
dragen en zij rechtstreeks verant
woording afleggen aan burgers
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ven als de lokale politieke machthebbers hier-
voor zelf verantwoordelijkheid gaan dragen en 
zij rechtstreeks verantwoording afleggen aan 
burgers. Het lijkt daarom zeker dat de komende 
jaren de verregaande Bonn Powers van de ohr 
zullen worden afgeschaft. Dit wil niet zeggen 
dat internationale begeleiding en aansturing 
overbodig zijn geworden. Om het verdere staats-
vormingsproces en de integratie met Euro-atlan-
tische structuren succesvol te laten zijn, zal in de 
komende periode vooral de politieke conditio-
naliteit voor lidmaatschap van de eu en de navo 

Literatuur

International Commission on the 
Balkans (‘Amato Commission’): 
The Balkans in Europe’s Future, zie: 
http://www.balkan-commis-
sion.org

Venice Commission: Opinion on the 
Constitutional Situation in Bosnia 
and Herzegovina and the Powers 
of the High Representative, Venice 
11-�-2005

Europese Commissie, Report from 
the Commission to the Council on 
the preparedness of Bosnia and 
Herzegovina to negotiate a Stabili

sation and Association Agreement 
with the European Union, Brussel, 
18-11-200� 

European Parliament Resolution on 
the state of Regional Integration 
in the Western Balkans (P�_
TZ(2005)01�1)

International Herald Tribune, Abso
lute authority in Bosnia coming to 
end ?, Nicolas Wood, �-11-2005

The Guardian: Today’s Bosnia: a de
pendent, stifled, apartheid regime, 
11-11-2005

Newsweek: A Miracle, Ginanne 
Brownell, 10-11-2005

The Washington Post: Bosnia’s slow 

progress, 29-11-2005
Balkan Investigative Reporting 

Network, Bosnia Struggles over 
First hurdle on road to Europe, 8-
11-2005

Olli Rehn, From Peach Building to 
StateBuilding, Genève, 20-10-
2005

International Crisis Group, Bosnia’s 
Nationalist Governments. Paddy 
Ashdown and the Paradoxes of 
State Building, Brussels, 22-7-
200�

Michael Ignatieff, Empire Light. 
Nation building in Bosnia, Kosovo 
and Afghanistan, 200�

van groot belang zijn: die voorwaarden schep-
pen de kaders waarbinnen de politieke elite van 
b-h zich zal kunnen bewegen.
 Het is in dat kader te hopen dat de door de vs 
geïnitieerde discussie over een hervorming van 
de grondwet succesvol kan worden afgerond 
vóór maart 200�, zodat b-h kan toewerken naar 
eu-lidmaatschap met een effectievere staatsin-
richting en met een bestuur dat aan steeds meer 
internationale en binnenlandse verplichtingen 
kan voldoen.
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BosniëHerzegovina, tien jaar na Dayton (2)

‘Misschien gaan wij 
nog winnen’

Hoe BosniëHerzegovina bouwt aan zijn toekomst

petra catz

Bosnië-Herzegovina is een land van vele werke-
lijkheden. Er circuleren talrijke interpretaties 
van het verleden en in het verlengde daarvan 
evenzoveel visies op het heden. Geschiedenissen 
uit het verre en nabije verleden, de overwin-
ningen en de nederlagen, worden ingezet zoals 
het betrokkenen het beste uitkomt met het oog 
op de ideologie die ze aanhangen of de toekomst 
die ze nastreven. Het is het land van de complot-
theorieën, het herschrijven van de geschiedenis 
en het vastbijten in het eigen gelijk.
 Maar er is ook een andere, veel sympathiekere 
kant aan de Bosnische realiteit. Veel mensen zijn 
er namelijk ontroerend aardig en sociaal, op de 
meeste plaatsen hangt een ontspannen en vrien-
delijke sfeer. Overal spreken mensen je aan, hel-
pen je, lopen met je mee en als je voor de tweede 
keer in hetzelfde cafeetje komt word je als vaste 
klant begroet. Bosniërs hebben gevoel voor 
humor, ze kennen zelfspot en een mild soort cy-
nisme, ze zijn trouw in hun vriendschappen. 
 Vijf jaar geleden woonden mijn partner en 
ik een jaar in Sarajevo omdat een van ons een 
baan had bij de ovse. We reisden rond en zagen 

dat Bosnië niet alleen vol is van onontplofte 
mijnen, maar ook van overblijfselen van zeer 
uiteenlopende culturen en van prachtige land-
schappen. We zouden er nog vaak terugkeren. 
Ons overkwam wat we al bij zo veel buitenlan-
ders hadden gezien: we gingen houden van het 
land. Vanwege de ontspannen mentaliteit en het 
gevoel van vrijheid omdat eigenlijk alles er kan. 
En óndanks de politieke uitzichtloosheid, de 
alomtegenwoordige rotzooi en de voortdurende 
ergernis dat er geen structuur of gezag is dat 
ervoor zorgt dat niet alles gewoon maar mag ¬ 
want dat is de andere kant van de medaille. 
 Dit jaar verbleven we opnieuw een aantal 
maanden in Sarajevo ¬ nu om te onderzoeken 
of we een cultuur-historische gids over het land 
zouden kunnen schrijven. Al rondreizend be-
studeerden we het land, stukje bij beetje. In dit 
artikel beschrijf ik enkele van die brokstukken, 
overigens zonder te willen pretenderen dat dit 
dan dé werkelijkheid van Bosnië-Herzegovina is.
 Een analyse maken is niet eenvoudig. De Bos-
niërs houden er, zoals gezegd, geen eenduidige 
visie op na. Daarnaast is er het gezichtspunt van 
de internationale gemeenschap en dat is net zo 
min objectief als alle andere. De organisaties 
investeren veel geld en energie in het land. In 
de toonaangevende evaluatieve rapporten die ze 
produceren, beoordelen ze in feite de effecten 
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van eigen werk. Ze hebben er dan ook belang 
bij ontwikkelingen positief te presenteren. 
Gelukkig zijn er ook allerlei ngo’s die de ont-
wikkelingen op de voet volgen en die de handen 
vrij hebben, zoals de actieve waakhond icg (In-
ternational Crisis Group), het iwpr (Institute 
for War and Peace Reporting) en het in Londen 
gevestigde Bosnian Institute.

sarajevo

Het Nationaal Museum (Zemalsjki Muzej) van 
Bosnië-Herzegovina is gevestigd in een groot 
classicistisch gebouw in de hoofdstad Sarajevo. 
Het ligt pal tegenover het beroemde Holiday 
Inn, ooit de verzamelplaats voor internationale 
pers, in de buurt van waar tijdens de oorlog de 
frontlinie liep. Met een gift van de Zweedse 
regering kon in 200� de voorgevel van het in de-
plorabele toestand verkerende museum worden 
opgeknapt. Wij hebben regelmatig contact met 
de conservator van de archeologische afdeling, 
want zij helpt ons aan informatie en nuttige 
contacten voor ons reisgidsproject.
 Begin oktober, als de herfstzon de bomen 
geel kleurt, verwelkomt ze ons in een dik dons-
jack. ‘Je kunt niet vroeg genoeg beginnen je te 
wapenen tegen de kou,’ zegt ze, ‘We gaan weer 
af op een winter zonder verwarming.’ Op koude 
dagen verzamelen alle medewerkers zich in één 
kamer met een elektrisch kacheltje, om zo de 
stoppen en het budget te ontzien. De museum-
collectie, met onder meer twee miljoen archeo-
logische voorwerpen, moet de kou en het vocht 
zien te doorstaan. undp schonk een speciale ge-
klimatiseerde ruimte voor de ‘Sarajevo Hagada’, 
een uniek exemplaar van het Joodse boek van 
Seider-avond, maar de rest van de �00.000 histo-
rische boeken is langzaam aan het beschimme-
len. Het instituut mag dan sinds jaar en dag ‘na-
tionaal museum’ heten, er bestaat geen minister 
van cultuur op staatsniveau en geen van de twee 
entiteiten waaruit Bosnië sinds 1995 bestaat ¬ 
de Republika Srpska en de Moslim-Kroatische 
Federatie ¬ voelt zich er verantwoordelijk voor. 
Feitelijk behoort het museum niemand toe en 

zo werd schraalhans keukenmeester. Pas als 
er sprake is van goed beheer willen de Zweden 
weer in de buidel tasten.
 Sarajevo. Welk beeld roept de naam van een 
stad op? Geschiedenis en oorlog. Oostblok. De 
anwb-gids van 1972 geeft de volgende omschrij-
ving: ‘Dat Sarajevo een bijzonder schilderachtige 
stad zou zijn, is een illusie. U kunt die illusie wel 
in stand houden door een van de omringende 
heuvels te beklimmen. Vanuit de hoogte lijkt 
Sarajevo een heel mooie stad, aanzienlijk mooier 
dan het in feite is. Bovendien is de oude boven-
stad, waar u ter wille van zo’n panorama bent 
beland, nog het aardigste stadsdeel. Stad is hier 
eigenlijk geen goed woord meer. Er heerst nog 
een echte oosterse dorpssfeer.’

 Aanzienlijk mooier dan het in feite is? De 
oude kern van Sarajevo is een sprookje. De stad 
ligt in een kom: aan de ene kant aangeplakt 
tegen steile bergwanden, aan de andere kant 
uitwaaierend tot een brede vlakte. In de ronding 
van de kloof begon de bebouwing. Het is er vol 
kleine straatjes, trappen, stegen. Sierlijke bal-
kons van oude huizen, vaak met houtsnijwerk, 
buigen zich over de straatjes. Overal zijn buurt-
moskeetjes, waar ’s avonds een paar gloeilamp-
jes de ommuurde plaats verlichten. Dit deel van 
de stad is een aaneenschakeling van buurtjes, 
veelal gescheiden door valleitjes met fruitbo-
men en grote tuinen. Overal gaat het steil op en 
steil af, dus is er ook overal mooi uitzicht: ranke 
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Het conflict vond plaats in een 
brede, complexe politieke en  
economische context. Maar het 
fanatisme, de heftigheid en het 
gevaar lagen ¬ en liggen nog 
steeds ¬ in de nationalistisch
religieuze achtergrond
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minaretjes van witte steen en kortere, brede, van 
bruin of groen hout steken tussen de rode pan-
nendaken uit. In de lente zijn er de bloesems van 
bloeiende bomen. Beneden bij de rivier zie je de 
torens van de grote orthodoxe kerk, de katho-
lieke kathedraal, de grote moskeeën, de francis-
caner kerk en de nog altijd ruïneuze resten van 
de beroemde Nationale Bibliotheek, die in de 
oorlog werd verwoest.
 Achter de oude stad beginnen de kilometers 
van de nieuwe wijken. Eerst de steile helling 
met de inmiddels alweer verlopen witte flats die 
in 198� werden gebouwd voor de olympische 
winterspelen, daarachter de vrij smalle strook 
hoogbouw langs de vierbaans doorgaande weg 
naar het vliegveld.

 Wat is er veranderd in Sarajevo in de afge-
lopen jaren ¬ en wat niet? Er staan beduidend 
minder huizen en flats op instorten, minder 
muren en daken zijn kapot. Sommige huizen 
zijn zelfs stralend wit gestuukt, nieuw gebouwd 
of teruggebracht in de oorspronkelijke staat. In 
de Ferhadija, de grote winkelstraat die dwars 
door het oude centrum van de stad loopt, wordt 
dag in dag uit geflaneerd. Overal zijn terrassen. 
De prijzen zijn in de loop der jaren nauwelijks 
gestegen. Een halve of een hele km ¬ de ‘conver-
tibele mark’, vroeger gekoppeld aan de Duitse 
mark en nu precies een halve euro waard ¬ is op 
de markt de gangbare eenheidsprijs voor allerlei 
etenswaren. Een kopje Turkse koffie of espresso, 
de lekkerste van de wereld buiten Italië, kost één 
mark. Nieuw zijn de filialen van chique buiten-

landse merken: Benetton, Inwear, Armani. Zijn 
dit de winkels voor de bewoners van die mooie 
witte huizen? Waar komt die nieuwe rijkdom 
vandaan? Van teruggekeerden? Fout geld? Daar-
naast is er de armoede, onveranderd aanwezig. 
De pensioenen zijn grotendeels verdampt, veel 
ouderen overleven door te bedelen. De werke-
loosheid is enorm. 

oud en nieuw

Bosnië is doordrenkt van de lastige combi-
natie godsdienst en politiek. De achtergrond 
van de oorlog heet ‘etnisch’ te zijn, maar dat is 
een moeizaam begrip. Enigszins simplistisch 
weergegeven draait het in de eerste plaats om 
nationalisme met behulp waarvan groepen zich 
een historische identiteit willen verschaffen. De 
groep eigent zich historische gebeurtenissen 
toe. Ze haalt vervolgens de godsdienst erbij om 
die in nationalistische termen te formuleren. 
Zo versterken ze elkaar, nationalisme en gods-
dienst. De derde factor is grond. Men claimt 
grondgebied dat in dit kader dan al gauw tot 
heilige grond verwordt. En zo vloeien politiek 
en godsdienst samen. Voeg daar ten slotte de wa-
pens bij en je hebt de ideale ingrediënten voor 
oorlog. Er is nauwelijks iets etnisch aan. Evident 
is dat het hele conflict plaatsvond in een veel 
bredere en zeer complexe politieke en economi-
sche context. Maar het fanatisme, de heftigheid 
en het gevaar lagen ¬ en liggen nog steeds ¬ in 
de nationalistisch-religieuze achtergrond.
 Voor de oorlog waren de (servisch-orthodoxe) 
Serviërs in de meerderheid in het noorden en 
oosten van het land, de (katholieke) Kroaten 
woonden in het bijzonder in het zuid-westen, 
tegen Kroatië aan, en ook, samen met de Bosni-
akken, in het midden van het land. Die laatsten 
worden ook wel Moslims genoemd ¬ met een 
hoofdletter om aan te geven dat het hier niet per 
se om religieuze overtuiging, maar om afkomst 
en sociale structuren gaat. ‘Etnisch puur’ was 
geen enkel gebied, zeker de steden niet, en veel 
families hebben een gemengde stamboom. 
Tijdens de oorlog werden her en der de minder-

Bosnië is verworden tot een 
bureaucratische kolos van 
jewelste. De internationale 
gemeenschap ziet toe op de 
uitvoering van het vredesverdrag 
en de ontwikkeling van het land
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heden op vaak grove wijze verjaagd en bleven, 
vooral in het Servische gedeelte, mono-etnische 
gebieden over.
 Een van de doelen uit het vredesverdrag van 
Dayton is om van Bosnië weer een multi-etni-
sche samenleving te maken. De terugkeer gaat 
niet vanzelf. Tussen 1998 en 200� heeft de inter-
nationale gemeenschap zich met veel energie 
en uiteindelijk met redelijk succes ingezet om 
de terugkeer van vluchtelingen en ontheemden 
naar hun oorspronkelijke woonplaats tot stand 
te brengen.
 Dayton voorziet, wat de staatsstructuur 
betreft, in een driehoofdig presidium ¬ een 
Moslim, een Serviër en een Kroaat ¬ met een 
roulerend voorzitterschap, plus een beperkte 
ministerraad. Slechts enkele zaken worden op 
staatsniveau geregeld. In feite bestaat het land 
uit twee afzonderlijke, min of meer autonome 
entiteiten: de Republika Srpska (rs), met �9% 
van het grondgebied in het noorden en oosten 
van het land, en de Moslim-Kroatische Federatie, 
die de overige 51% beslaat. De Federatie is opge-
deeld in tien kantons met vergaande bevoegd-
heden. Ze hebben, om maar eens wat te noemen, 
allemaal een eigen minister van onderwijs.
 Zo is het land verworden tot een bureaucra-
tische kolos van jewelste. De internationale 
gemeenschap ziet toe op de uitvoering van het 
vredesverdrag en de ontwikkeling van het land. 
Het mandaat van internationale organisaties als 
de ohr (Office of the High Representative of the 
un), de ovse en de unhcr is verankerd in het 
Dayton akkoord. De Hoge Vertegenwoordiger 
¬ sinds mei 2002 is dat de Brit Paddy Ashdown 
¬ heeft de bevoegdheid in te grijpen door het 
opleggen van wetten en het ‘verwijderen’ (lees: 
ontslaan) van bestuurders en ambtenaren. De 
entiteiten vertonen bitter weinig enthousiasme 
voor de nieuwe staat en nationalistische partijen 
spinnen garen bij de niet erg rooskleurige econo-
mische situatie. 
 Aan de hand van stapels oude Joegoslavische 
reisgidsen rijden we door het land en zoeken naar 
wat er nog over is van al het moois uit het verle-
den. Op sommige plaatsen zijn de gevolgen van 

de oorlog nog erg zichtbaar. Wie vanuit het noor-
den Bosnië binnenrijdt wordt verwelkomd door 
een kilometerslange strook uitgebrande huizen 
langs de weg. Een betonnen vloer op betonnen 
staanders, eromheen de resten van muren van 
rode poreuze bakstenen, een trap aan de buiten-
kant die al jaren nergens meer heen leidt, een 
schoorsteen die eenzaam boven het skelet uit-
torent. Soms staat op de muur ‘Te Koop’ geverfd, 
met een buitenlands telefoonnummer erbij.
 Dit soort oorlogsmonumenten zie je nog veel, 
maar er verandert ook het een en ander. Huizen 
worden herbouwd, vaak in oude stijl. En er ver-
rijzen moderne kolossen van lelijkheid: meu-
belpaleizen, winkelcentra en motels, in knal-
lende kleuren geschilderd, vol tierelantijnen. 
De ruïnes van de verwoeste huizen verdwijnen 
langzaam uit beeld, overgroeid door bomen en 
klimop. Hier en daar rest alleen nog een groene 
warrige berg. De oorlog raakt verscholen. Soms 
lijkt het alsof heden en toekomst aanweziger 
zijn dan het verleden.

 Religieuze bouwwerken zijn het nieuwe wa-
pen in een nieuwe strijd: een godsdienststrijd 
met nationalistisch oogmerk. Er wordt overal 
gebouwd, in de hoogte en in de breedte. In de 
oorlog zijn meer dan duizend moskeeën ver-
nield, vele worden nu weer opgebouwd. Vaak 
zijn de nieuwe promintener, groter en hoger 
dan de oude waren. De katholieken plaatsen 
grote kruizen op bergen en bouwen hun kerkto-
rens de hoogte in. En ook in de Republika Srpska, 
waar op een enkele uitzondering na de ortho-

Religieuze bouwwerken zijn het 
nieuwe wapen in een nieuwe 
strijd: een godsdienststrijd met 
nationalistisch oogmerk. Er wordt 
overal gebouwd, in de hoogte en in 
de breedte
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doxe kerken en kloosters de oorlog ongeschon-
den doorkwamen, wordt er overal gebouwd: bij 
ieder klooster wordt getimmerd en gemetseld, 
er verschijnen nieuwe woongedeeltes, logeer-
gelegenheden, bijgebouwen. Niet zelden wordt 
er een grotere nieuwe kerk opgetrokken naast 
de oude kleine. Het is de tijd van het grote mar-
keren van religieuze aanwezigheid. Wij hebben 
gewonnen, lijkt de boodschap. Of misschien: wij 
gaan nog wel winnen.

hoofddoeken en zonnebrillen

De islam in Bosnië-Herzegovina heeft van ouds-
her een tolerante, open, moderne vorm. Nog al-
tijd zie je in Sarajevo heel wat minder meisjes en 
vrouwen met hoofddoekjes op straat dan in som-
mige buurten van Amsterdam. De meisjes die 
er wel een dragen, kijken net zo zelfbewust en 
verleidelijk uit hun ogen als de vriendinnen in 
strakke spijkerbroeken met wie ze hand in hand 
over straat flaneren. Ze kleden zich met gevoel 
voor stijl: mooie stoffen, heldere kleuren, bijpas-
sende gekleurde modieuze schoenen en tas.
 Intussen waaien er sinds de oorlog wel dege-
lijk nieuwe politieke winden. Buitenlandse fun-
damentalistisch-islamitische groeperingen bie-
den moslimfamilies geld als hun dochters niet 
slechts op vrijdag maar iedere dag van de week 
een hoofddoek willen dragen. De nieuwe mos-
keeën die worden gebouwd met buitenlands geld 
¬ uit Maleisië en Saoedi-Arabië bijvoorbeeld ¬ 
brengen nieuwe vormen van islam. De authen-
tieke kleine moskeetjes van Bosnië hebben een 
rechthoekige plattegrond, soms aan de voorkant 
een overdekte galerij, bovenop een vierzijdig 
schuin dak en soms een koepel. Sarajevo heeft er, 
zo wil het verhaal, negenennegentig. Ze zijn net 
groot genoeg voor de gelovigen uit de buurt en 
hebben van oudsher een sterke sociale functie. 
De nieuwe moskeeën die met buitenlands geld 
en buitenlandse bedoelingen worden gebouwd, 
zijn totaal anders. Het zijn waanzinnig grote 
 koepelmoskeeën die plaats bieden aan honder-
den, soms wel duizend gelovigen. In Sarajevo ver-
rezen er de afgelopen paar jaar een stuk of vier. 

 De talrijke Servisch-orthodoxe kloosters 
in de Republika Srpska zijn vaak ons reisdoel, 
want ze behoren in cultuur-historisch opzicht 
tot de meest interessante gebouwen in het 
land. Maar de link met nationalistische poli-
tiek is onmiskenbaar. Er zijn voortdurend ge-
ruchten dat Radovan Karadzic zich nogal eens 
ophoudt in kloosters in de buurt van de grens 
met Montenegro. En in de kerk van Papraca ten 
zuiden van Zvornik zien we tussen alle prullen 
en spullen die te koop worden aangeboden ¬ 
gebedenboekjes, boekenleggers met iconen, hei-
ligenverhalen en wat dies meer zij ¬ een serie 
sleutelhangers met de portretten van Karadzic 
en Mladic. 
 We gaan op weg naar Liplje, vijftig kilome-
ter ten zuiden van Banja Luka, waar een van 
de mooiste kloosters te vinden zou zijn. Het 
complex ligt een paar honderd meter buiten het 
mini-dorpje, tussen niks en nergens. Als we aan-
komen staan er desondanks drie dozijn auto’s 
geparkeerd: grote zwarte Audi’s en Mercedessen, 
terreinwagens en een stuk of wat politieauto’s. 
Parkeren mag wel, maar we moeten even wach-
ten, zegt de politie. Vijf minuten. Een half uur. 

Sarajevo, april 2005. Deze moskee werd gebouwd 
met een financiële bijdrage uit SaudiArabië. Op de 
achtergrond enkele door de oorlog beschadigde flat
gebouwen. (Foto: Jeroen Oerlemans/hh)

Mostar, mei 2001. De 106 meter hoge toren van de 
nieuwe roomskatholieke kerk in aanbouw. De oude, 
veel kleinere kerk werd in 1992 door BosnischServische 
troepen verwoest. (Foto: Frans Schellekens/hh)

Banja Luka, mei 2001. Tegenover het regeringscentrum 
van de rs wordt een orthodoxe kerk gebouwd, een 
replica van een gebouw dat in de Tweede Wereldoorlog 
werd vernietigd. Nadien verrees op deze plaats een 
Partizanenmonument. Begin jaren negentig werd het 
monument naar de overkant van de straat verplaatst 
en begon men aan de herbouw van de kerk ¬ een pro
ject dat, bij gebrek aan geld, jaren in beslag zou nemen. 
(Foto: Frans Schellekens/hh)
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Het kan nog wel even duren, klinkt het. We mo-
gen het terrein niet op. Buiten de kloosterpoort 
lopen mannen in pakken rond, met mobiele 
telefoons en zonnebrillen onder de bewolkte 
lucht. Foute mannen. Wat is er aan de hand? 
Niemand kijkt naar ons, wij zijn lucht. Dat is een 
ongekende ervaring in dit land waar altijd overal 
iedereen een praatje met je aanknoopt. Uit het 
kerkje komt onophoudelijk orthodox mannen-
gezang. We wachten. Een uur. Hoe lang duurt 
een dienst? Twee uur, nu zal het toch wel bijna 
afgelopen zijn? Drie uur. Wat is dit? We merken 
dat dezelfde muziek al een paar keer is langsge-
komen. Een bandje? Is hier iets gaande wat niet 
deugt? In de verte zien we officiële mannen in 
donkere pakken en priesters in zwarte jurken 
over het terrein lopen. Groot tumult bij de man-
nen rond de auto’s. Maar er komt niemand naar 
buiten, het gezelschap gaat een ander gebouwtje 
in en de mannen op de parkeerplaats komen 
weer tot rust.
 Het wordt donker, we geven het op. We rijden 
terug naar Teslic en zoeken een hotel. ’s Avonds 
kijken we naar het televisienieuws. Er wordt ver-
slag gedaan van het moeizame politieke gehar-
rewar rond de politiehervorming in Bosnië. De 
rs weigert vooralsnog akkoord te gaan met het 
samenvoegen van de eigen politie met die van 
de Federatie, een keiharde voorwaarde van de eu 
op de lange weg naar toetredingsonderhande-
lingen. Het nieuws meldt de nieuwste ontwik-
kelingen: vandaag hebben in het klooster van 
Liplje de politieke leiders van de rs samen met 
de leiders van de Servisch-orthodoxe kerk be-
sprekingen gevoerd over de politiehervormin-
gen. Dat was het dus. Maar overleg samen met 
de kérkleiders? Over politiehervorming? En wat 
moest dat met dat bandje met almaar doorkab-
belende religieuze gezangen? Is dat het moderne 
Bosnië op weg naar Europa?

witte muren

We gaan naar Stolac, een klein stadje ten oos-
ten van Mostar in het zeer Kroatische deel van 
de Federatie. Voor de oorlog had de stad een 

gemengde bevolking van Moslims, Kroaten en 
Serviërs ¬ tweederde was Moslim. In de oorlog 
werd Stolac veroverd door de Bosnische Kroa-
ten. Veel cultuurgoed werd met de grond gelijk 
gemaakt, zoals vier moskeeën (waaronder een 
uit 1520, een van de oudste in Bosnië) en een 
medressa. De stad was ook beroemd om haar 
vele watermolentjes. De resten ervan staan aan 
het snelstromende riviertje, het water stroomt 
er onderdoor. Daar werd eeuwenlang, tot 1991, 
graan gemalen en er werden tapijten gewassen.
 Na de oorlog hielden de Kroaten het voor het 
zeggen in Stolac. Een paar jaar terug waren we er 
ook al eens, toen heerste er een ongemakkelijke 
sfeer. Het centrale plein waar voorheen de grote 
moskee stond was leeg, onbestraat en ¬ afhan-
kelijk van het weer ¬ stoffig of modderig. De 
huizen eromheen stonden er gehavend bij. Nu, 
in 2005, blijkt er het een en ander veranderd. 
Er zijn nogal wat Moslims teruggekeerd, twee 
moskeeën zijn herbouwd. We overnachten in 
het plaatselijke hotelletje, waar de ober het ons 
erg naar de zin probeert te maken. We wandelen 
langs de vervallen molentjes, de ruïnes, de op-
geknapte huizen en we beginnen te voelen hoe 
het hier vroeger moet zijn geweest. Midden op 
het nog altijd onbestrate plein staat de nieuwe 
centrale moskee er blinkend wit bij, aan de bui-
tenkant versierd met natuurmotieven en met 
een fontein ervoor. Als de muezzin klinkt met de 
oproep voor gebed gaan er twintig, dertig men-
sen naar binnen ¬ alles in grote rust. Er staat 
niet meer dan een laag muurtje om de moskee, 
geen hek. Nergens zijn beschadigingen of graf-
fiti te zien. Alles is schoon en helder.
 Het opvallende is: ook elders gaat het zo. 
Overal in Bosnië, niet alleen in de Federatie 
maar ook in de rs ¬ bijvoorbeeld in Visegrad, 
Bijeljina, Srebrenica ¬ worden nieuwe mos-
keeën gebouwd. In Banja Luka, de hoofdstad van 

Mostar, juli 2003. Een jongeman duikt de Neretva in 
vanaf de noodbrug die de beroemde ‘Stari Most’ (Oude 
Brug) vervangt. In 2004 is de reconstructie voltooid van 
dit Turkse bouwwerk, dat in 1993 werd kapotgeschoten 
door Kroatische troepen. (Foto: Paul Lowe/hh)
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de rs en de tweede stad van het land na Sarajevo, 
staan er nu weer vijf van de oorspronkelijke 
zestien. Alleen de eerste-steenlegging van de 
symbolisch belangrijke Ferhadija moskee in 
mei 2001 ging gepaard met politieke onlusten. 
Van herbouw is het nog altijd niet gekomen. Een 
uitzondering. Hoewel ze niet worden bewaakt, 
worden de nieuwe moskeeën met rust gelaten. 
Er worden geen teksten of tekens op de muur 
gekliederd, geen ruiten ingegooid. De gebouwen 
blijven schoon en heel. Is het aanvaarding of 
ontkenning van de werkelijkheid? Opmerkelijk 
is het wel.
 Her en der in Herzegovina, het zuidelijke 
landsdeel dat wordt geclaimd door nationalis-
tische Kroaten, werden de afgelopen jaren op 
symbolische, historische en culturele plekken 
¬ illegaal ¬ grote kruizen neergezet, bij wijze 
van politiek statement. Zo ook in Stolac, waar 
bovenop een heuvel vlakbij het stadscentrum 
een oud middeleeuws fort staat. Men hees er de 
Kroatische nationale vlag met het rode schaak-
bordpatroon en er verrezen veertien kruizen. 
Een aantal werd later vernield, maar nog altijd 
staat er middenin de binnenruimte van de ruï-
neuze burcht een groot stenen kruis.
 Dit soort agressieve nationalistische visu-
ele politiek komt vaker voor. Neem Mostar, 
de meest verdeelde stad van Bosnië. Sinds de 
oorlog is het deel aan de ene kant van de rivier 
van de Moslims en dat aan de andere kant van 
de Kroaten. Aan de Kroatische kant is, op enkele 
minuten lopen van de beroemde herbouwde 
Turkse brug over de Neretva, onlangs een begin 
gemaakt met de nieuwbouw van de franciscaner 
kerk. De oude, met zijn klokkentoren van zo’n 
dertig meter hoog, werd in 1992 door de troepen 
van de Bosnische Serviërs verwoest. De nieuwe 
kerk is een gigantisch en afzichtelijk betonnen 
gevaarte, dat nog het meest doet denken aan een 
on-affe parkeergarage. Bovengronds is het alleen 
nog maar een kale, holle ruimte, ondergronds 
passen er zo’n duizend mensen in. Het meest 
opvallend is de enorme vierkante klokkentoren, 
ook van beton en 10� meter hoog ¬ zonder twij-
fel het meest afzichtelijke element in de skyline 

van Mostar. Er is maar één object dat erop neer-
kijkt: dat is het meer dan dertig meter hoge kruis 
bovenop een heuvel vlak naast de stad, precies 
op de plek waarvandaan Kroatische militairen 
in de oorlog de oude stad en de brug in puin 
schoten. Er is van alle kanten druk uitgeoefend 
op de katholieke kerk om het ding weg te halen. 
Critici brachten naar voren dat het bouwwerk 
niet erg productief is in deze multi-etnische stad 
die zo langzamerhand weer één zou moeten 
worden. Maar de kritiek had geen effect. Een 
vooraanstaande geestelijke stelde onlangs nog 
dat het kruis moet blijven staan ‘als symbool van 
de christelijke verdraagzaamheid’.

graven

Alles is politiek. Bijeljina, in de noordoost-hoek 
van de rs, is een beweeglijk, druk en gezellig 
stadje. Dat is bijzonder, want de stad is berucht 
geworden omdat hier aan het begin van de oor-
log voor het eerst het begrip etnische zuivering 
in praktijk werd gebracht. Hier zijn veel ver-
schrikkelijke dingen gebeurd.
 In de oorlog werd de zestiende-eeuwse mos-
kee vernield, maar inmiddels is de spiksplinter-
nieuwe bijna af. Bij het begin van de reconstruc-
tie bleek dat het fundament van de oude moskee 
onder andere bestond uit een aantal middel-
eeuwse stenen met cyrillische inscriptie. Met 
hulp van de Staatscommissie tot Behoud van 
de Nationale Monumenten ¬ ingesteld onder 
Annex 8 van het verdrag van Dayton ¬ werd de 
bouw tijdelijk stilgelegd opdat archeologisch on-
derzoek kon worden verricht. De stenen werden 
overgebracht naar het stadsmuseum dat naast 
de moskee ligt. Daar staan ze nu tentoongesteld. 
We worden er rondgeleid door Zoran, de bijzon-
der open en non-nationalistische historicus van 
het museum.
 ‘Kijk,’ zegt hij, en hij wijst naar een bepaalde 
inscriptie, ‘Eerst zie je een kruis, daarna staat er 
dat die en die in zijn heilige grond begraven is. 
Dat toont aan dat op deze plaats ooit een ortho-
doxe kerk heeft gestaan. Het maakt niets uit en 
het is goed dat de moskee herbouwd is, maar het 
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is natuurlijk geweldig interessant dat we nu die 
stenen hebben kunnen opgraven.’ Wij knikken 
en zijn onder de indruk.
 Een half uur later staan we in de nieuwe 
moskee te praten met de voorzitter van de isla-
mitische gemeenschap in Bijeljina. Ja, ze hebben 
meegewerkt aan het archeologische onderzoek, 
geen probleem. ‘Maar die Servische directeur 
van het museum hiernaast is een leugenaar. Die 
beweert dat hier een kerk heeft gestaan omdat 
er grafstenen zijn gevonden. Dat is onzin. Die 
stenen zijn wel grafstenen, maar die werden 
gewoon van elders gehaald. Bosnië heeft toch 
tienduizenden middeleeuwse grafstenen, overal 
en nergens?’ Wij beamen dat. ‘Nou dan, deze 
paar stenen zijn hierheen gebracht om te dienen 
als fundering. Dat zegt helemaal niets over een 
kerk op deze plek. Die directeur moet ophouden 
met die nationalistische praatjes.’ Tsja, het klinkt 
plausibel, wat weten wij ervan?
 Thuis in Sarajevo praten we met de archeo-
loge van het Nationaal Museum. We kennen 
haar, zij hoort bij geen enkel geloof of groepe-
ring. ‘Er stond zeker een kerk op die plek’, zegt 
ze, ‘En dat weten we niet vanwege die interes-
sante stenen met inscripties, maar omdat we 
fundamenten hebben gevonden die duidelijk de 
plattegrond van een kerk vormen. Historisch en 
archeologisch erg interessant ¬ en anders niet.’ 

heimwee

We zijn in Trebinje, een uitgesproken Servische 
stad in het uiterste zuiden van het land, zo’n der-
tig kilometer ten noorden van de Kroatische ha-
venstad Dubrovnik en vlakbij de grens van Mon-
tenegro. De eigenaar van het plaatselijke pizzeri-
aatje komt oorspronkelijk uit Mostar, vertelt hij. 
In de oorlog kwam hij met zijn hele familie naar 
Trebinje, hij werd verliefd op een Trebienne en 
vandaag of morgen krijgen zij hun tweede kind. 
Mist hij Mostar? Dat is de verkeerde vraag, legt 
hij uit, het ligt ingewikkelder. Vóór de oorlog was 
alles anders. Bosnië was het heerlijkste land ter 
wereld, nergens kon je beter leven. Zijn vrienden 
en hij hadden een geweldige tijd. Ze waren jong, 

gingen uit, hadden werk. Alles was goed gere-
geld. Eigenlijk waren ze gewoon verwend. Toen 
kwam de oorlog en nu werkt hij zich een slag in 
de rondte in zijn restaurantje: zeven dagen per 
week, twaalf uur per dag en nog is het de vraag of 
hij rondkomt. Zijn Mostar, dat van vroeger, be-
staat niet meer. Ook al is dé brug tussen de beide 
oevers van de Neretva weer heel, de stad is stuk. 

 Het meisje in het internetcafé in Trebinje 
komt oorspronkelijk uit Sarajevo. Ze heeft nog 
wel vrienden daar, ook Moslims. Maar ze heeft 
niks met dit land, ze wacht op de dag dat de 
rs zich bij Servië zal voegen. ‘Maar dit is toch 
Bosnië?’, zeggen we, ‘Als je in Servië wilt wonen, 
waarom ga je dan daar niet heen?’ Nee, dit is haar 
land, maar ze hoopt vurig dat het ooit Servië zal 
worden. Vroeger was alles anders. Nu wil ze haar 
dochter Servisch opvoeden, hier in Trebinje, 
maar niet in Bosnië. ‘Die broodjes worden niet 
gebakken’, zeggen wij. Maar toch wil ze het.
 Hoe moet je zo’n gesprek verstaan? Een uit-
zondering, zegt een Nederlandse ovse-functi-
onaris met wie we over nationalisme in Bosnië 
praten. Typisch een gesprek uit de oostelijke 
rs, zeggen Bosnische vrienden. Wij weten het 
niet. We merken alleen dat de mensen in de 
oostelijke rs achterdochtig zijn, minder spon-
taan. ‘Gaan jullie over ons schrijven?’, vraagt het 
meisje in het hotel in Trebinje. ‘Willen jullie dan 
wel aardige dingen schrijven over ons, Serviërs?’ 
We schrijven niet over Serviërs, zeggen we, ook 
niet over Kroaten of Moslims. We schrijven over 
dit land en de mensen die we tegenkomen. Als 
ze aardig zijn willen we graag schrijven dat het 
aardige mensen zijn.

Dat is al met al de toon van dit 
land: morgen zien we wel weer. 
Razend kun je er van worden. 
Maar het heeft ook een heerlijk 
relaxte kant
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en verder? 

De oorlog is nu tien jaar voorbij. Dat is kort en 
dat is lang. Het is kort, omdat er nog altijd overal 
ruïnes zijn, kapotte huizen, miljoenen kogel-
gaten en al dan niet gedichte gaten van de gra-
naatinslagen. De oorlog blijft dichtbij als je ziet 
hoe het onderwerp altijd en overal prominent 
aanwezig is. De meeste pagina’s van de kranten 
zijn gewijd aan de oorlog en alles dat daarmee 
te maken heeft. Dagelijks lees je berichten dat 
er weer een flatgebouw bewoonbaar is, dat er 
weer een lift is. Dat mensen nu pas terugkeren 
naar hun woning omdat er eindelijk weer water 
is. Mensen die je ontmoet vertellen voortdu-
rend over wat de oorlog in hun bestaan kapot 
gemaakt heeft, over wat er allemaal niet meer is 
van het oude land en de oude samenleving. Dat 
alles zo definitief voorbij is.
 Vreemd genoeg maakt dat totaal definitieve 
de oorlog ook weer lang geleden. Het is al lang 
niet meer zoals het was en het wordt ook nooit 
meer hetzelfde. De oorlog lijkt ook lang geleden 
als je ziet hoe groot de kinderen alweer zijn 
die zich er niets van kunnen herinneren en 
hoe hoog de bomen die de ruïnes overdekken. 
Tien jaar is lang omdat al die nieuwe moskeeën 
worden gebouwd, omdat de beroemde brug in 
Mostar er weer staat. Tegelijk heeft die brug een 
dubbele werking: hij is een symbool van de oor-
log en juist daarom houdt hij de oorlog zichtbaar 
en dichtbij. 
 Ook, en vooral, blijft de oorlog dichtbij omdat 
de politici, de machthebbers, de bureaucraten, de 
rijken en de patsers, de mensen die de touwtjes 
en het geld in handen hebben, allemaal groot 
werden in de oorlog. De nieuwe generatie, het 
jonge talent komt er domweg niet tussen ¬ of 
is weggegaan of bezig weg te gaan. De toekomst 
begint nú, maar dan moet je wel naar het buiten-
land. Er wordt niet makkelijk belasting betaald, 
want niemand heeft veel zin om corrupte ach-
terzakken te spekken. Maar zonder belasting 
natuurlijk ook geen opruimactiviteiten, geen 
openbare investeringen, enzovoort. Een zwart-
grijze economie houdt Bosnië draaiende. Waar 

komen al die mobieltjes vandaan? Al die modi-
euze spijkerbroeken? Waarvan consumeren al 
die mensen op al die terrassen van al die cafés? 
Iedereen leeft bij de dag, vandaag is vandaag.
 Ons huis in Sarajevo ligt aan een steile weg. 
Er zitten een paar grote gaten in het asfalt, met 
aan de kant losse brokken steen. Op een goede 
dag verschijnen er werklui. Ze harken wat heet 
asfalt over de stenen. In tien minuten is de klus 
geklaard. De auto’s rijden er rustig overheen. Het 
nieuwe asfalt plakt de stenen weer een beetje 
vast. Even. En morgen zien we wel weer.
 Dat is al met al de toon van dit land: morgen 
zien we wel weer. Razend kun je er van worden. 
Maar het heeft ook een heerlijk relaxte kant. 
Kom even zitten, dan kletsen we wat, gezellig-
heid kent geen tijd. Er is minder agressie op 
straat en in het verkeer dan in Nederland. Men-
sen zijn tolerant, uit noodzaak of ervaring. ‘Je 
opwinden helpt niet’, lacht onze vriend Vehid als 
hij vertelt dat er voortdurend schapen van zijn 
terrein worden gegapt. ‘Jee’, roepen wij, ‘dat is 
verschrikkelijk. Wat moet je nou doen?’ ‘Doen?’, 
zegt hij. ‘Niks natuurlijk. Wat zou ik kunnen 
doen? Kom, fijn dat jullie er zijn, we gaan koffie 
drinken.’
 Verder is het zo dat men er in Bosnië van 
uitgaat dat een mens zich aan zijn woord houdt. 
Het kan zijn dat je per ongeluk niet genoeg geld 
bij je hebt voor de taxi. Ach, dat geeft niets, zegt 
de chauffeur. Hij staat immers vaak op deze 
standplaats. Dus kom hem gewoon een dezer da-
gen even zoeken om de resterende paar marken 
te betalen. En als je, zoals ik laatst, voor tweehon-
derd mark een jasje koopt dat vermaakt moet 
worden, volgende week klaar, en je betaalt vast 
vijftig mark aan, dan hoef je toch geen bonnetje? 
We hebben het toch afgesproken en dan gaat het 
toch goed? Ja, dan gaat het, is mijn ervaring, in 
Bosnië altijd goed. Zonder bonnetje.
 En in het groot? Waar gaat het heen met dit 
land? Is het op weg naar een grotere, stabielere 

Sarajevo, oktober 2002. Man verkoopt wollen sloffen. 
(Foto: Josef Polleross/hh)
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toekomst? Op het allerlaatste moment en onder 
zeer zware druk hebben de politieke leiders van 
de Republika Srpska besloten om toch, onder 
veel voorwaarden en pas over vijf jaar, mee te 
gaan werken aan het samengaan van hun poli-
tiemacht met die van de Moslim-Kroatische Fe-
deratie. Ze hebben lang nee gezegd en eigenlijk 
willen ze het gewoon niet. Maar nu is er toch een 
stap gezet. Is het echt? Of schijn?
 Een behoorlijke toekomst is voor dit land al-
leen weggelegd als Bosnië één land wil zijn en 
zich wil ontwikkelen in de richting van Europa. 
Als het een modus vindt voor bestuur en orga-
nisatie zodat er geen waakhond meer nodig is 
en de internationale gemeenschap haar biezen 
kan pakken. Veel zal afhangen van economische 
ontwikkelingen en van het gevoel onder burgers 
uit de verschillende groepen dat het leven hun 
uiteindelijk perspectief zal bieden. Schuifelen 
we in die richting of wankelen we verder van 

duurzame stabiliteit vandaan? Meer afschei-
ding, meer grenzen, meer nationalisme? Minder 
eenheid? Dan zou het weer denkbaar kunnen 
worden dat een ongunstige samenloop van om-
standigheden ¬ een rellerige voetbalwedstrijd, 
een uit de hand gelopen demonstratie, demago-
gische praatjes van charismatische nationalis-
ten, misbruik van opgerakelde nationalistisch-
religieuze gevoelens ¬ een nieuwe vlam in de 
pan doet slaan.
 Er heerst een fragiel evenwicht. De meeste 
mensen willen nooit meer oorlog, maar som-
migen denken dat Bosnië in deze vorm toch 
nooit zal werken. Er lopen nog veel oude boeven 
los en er komen zonder twijfel ook weer nieuwe 
boeven bij. Wij hopen natuurlijk dat het goed zal 
gaan, steeds beter. Want we zijn gaan houden 
van dit vreemde land vol tegenstrijdigheden, 
met al die wonderlijk aardige mensen.
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Over de auteurs  Cees Paardekooper is adviseur bij 
WagenaarHoes Organisatieadvies. Henk Wesseling 
is gemeentesecretaris te Dordrecht.

Noten  zie pagina 40

Een andere overheid 
¬ maar welke?

Waar moet het heen met onze rijksdienst? In een eerder dit jaar verschenen 
wbs-publicatie, Kerndepartementen, doen Ton Horrevorts en Ralph Pans  
enkele voorstellen. Cees Paardekooper en Henk Wesseling schreven een uit-
gebreide reactie. Over structuurveranderingen versus de programmatische 
aanpak. En over het toegenomen gebrek aan legitimiteit van de overheid.

cees paardekooper & henk wesseling

Ton Horrevorts en Ralph Pans, ‘Kerndepartementen. 
Een nieuwe overheid, ook aan de top’. 
Met commentaren van Elco Brinkman, Marjanne Sint, 
Ed van Thijn, Roel in ’t Veld en Jouke de Vries. Wiardi 
Beckman Stichting/Mets & Schilt, Amsterdam 2005

De toekomst van de rijksoverheid staat weer in 
de belangstelling. Weer, omdat er na enige jaren 
van betrekkelijke stilte auteurs opstaan die, in 
reactie op het kabinetsprogramma ‘Andere Over-
heid’, aansluiting zoeken bij publicaties en rap-
porten uit de jaren negentig. 
 Het betreft overigens vaak auteurs die zich 
in die periode ook al roerden. Zo ook Ton Hor-
revorts en Ralph Pans, een bekend schrijversduo 
op het gebied van het openbaar bestuur ¬ Hor-
revorts als zelfstandig beleidsadviseur, Pans als 
ervaren bestuurder (op dit moment voorzitter 
van de directieraad van de vng). De auteurs 
steken niet onder stoelen en banken dat ze 

het programma ‘Andere overheid’ als mislukt 
 beschouwen. 
 In de wbs-publicatie, Kerndepartementen. 
Een nieuwe overheid, ook aan de top, is ook een 
aantal commentaren opgenomen. Een leuke 
en spannende werkwijze, waarmee de auteurs 
zich kwetsbaar opstellen. Want de kritiek is 
niet mals. De belangrijkste reden daarvoor is 
volgens ons dat Pans en Horrevorts ‘het Haagse 
probleem’ van de verkokering van rijksbeleid en 
rijksdiensten als uitgangspunt nemen voor hun 
veranderprogramma. Onze kernvraag is breder: 
hoe moet die rijksdienst veranderen om aan de 
realisatie van de (sociaal-democratische) beleids-
opgave van de 21e eeuw te kunnen bijdragen? 

kerndepartmenten

In nog geen vijftig pagina’s geven Horrevorts 
en Pans hun analyse van de werkwijze en het 
functioneren van de Haagse departementen. 
Er worden, zo menen ze, onvoldoende lessen 
uit het verleden getrokken. Dat geldt met name 
voor het kabinet, dat, met behulp van een uit-
gebreide takenanalyse, voorstellen voorbereidt 

S&D12-2005.indd   35 08-12-2005   19:25:20



s& d  1 2  |  20 0 5

��

voor een geheel nieuwe indeling van de Haagse 
ministeries.
 Zo’n alomvattende herindeling van de rijks-
dienst is niet nodig, zo menen de auteurs. Ze 
stellen voor om opnieuw aansluiting te zoeken 
bij de ‘praktische en uitvoerbare’ bevindingen 
van de Commissie-Wiegel uit het begin van 
de jaren negentig.1 Het betreft adviezen over 
de vorming van kerndepartementen, de Alge-
mene Bestuursdienst, projectministers en de 
aansturing van zelfstandige bestuursorganen. 
Zo kan, aldus Horrevorts en Pans, een oplos-
sing worden gevonden voor twee klassieke 
coµrdinatieproblemen met betrekking tot de or-
ganisatie van de rijksdienst: de coµrdinatie tus-
sen beleid, uitvoering en toezicht en een goede 
afstemming tussen de verschillende beleidster-
reinen.2 
 De auteurs zetten zich af tegen het recente 
rapport van de commissie-Kohnstamm dat uit-
voeringsorganisaties weer onder het directe ge-
zag van de ministeries wil plaatsen.� Ze pleiten 
voor meer vertrouwen in de relatie tussen beleid 
en uitvoering, onder meer door een betere ken-
nisuitwisseling en door een meer transparante 
uitvoeringspraktijk. Daartoe dienen de (kern-) 
departementen sterk in omvang te worden 
beperkt en dienen uitvoeringstaken te worden 
ondergebracht in zogenoemde Zelfstandige Uit-
voeringsorganisaties (zuo’s). Daarnaast moet 
het aantal toezichthoudende organen aanzien-
lijk worden teruggebracht.

 Om het probleem van de afstemming tus-
sen de beleidsterreinen effectief aan te pakken 
bepleiten de auteurs wat zij noemen een tus-
senoplossing: een kernkabinet bestaande uit 
vijf ministers en een minister-president, dat de 
uitgangspunten en de algemene richting van 
het beleid bepaalt. Elke minister geeft leiding 
aan een cluster van departementen. Die (kern-) 
departementen, ‘ontdaan van uitvoering en toe-
zicht’, concentreren zich onder leiding van een 
onderminister op de hoofdlijnen van de beleids-
ontwikkeling. De minister wordt ondersteund 
door een secretaris-generaal, de onderminister 
door een directeur-generaal.
 De auteurs zijn zich er bij dat alles goed van 
bewust dat deze aanpassingen in organisatie en 
werkwijze het gegroeide wantrouwen van de 
burger ten opzichte van de overheid niet zonder 
meer zullen wegnemen. Werken aan (good) 
public governance biedt daartoe wel kansen. De 
overheid blijft, in vergelijking met bijvoorbeeld 
het bedrijfsleven en het onderwijs, op dit punt 
ernstig in gebreke. 

programma of structuur

Horrevorts en Pans zeggen weinig op te hebben 
met structuurveranderingen. Hun eigen voor-
stellen tenderen echter toch in die richting, voor 
de organisatie van de uitvoering en het toezicht 
en voor de organisatie van de ministeries. Roel 
in ’t Veld merkt in dat verband op dat hij, als 
lid van de voormalige Commissie-Wiegel, hun 
aanbevelingen ‘mooi en krachtig’ vindt, maar 
toch onbevredigend gezien alle ontwikkelingen 
die zich de afgelopen tien jaar rond het openbaar 
bestuur hebben voorgedaan. Zijn commentaar 
leidt onmiddellijk tot de vraag waarom de poli-
tiek zo functioneert en hoe dat het functioneren 
van de rijksdienst beïnvloedt. Een bevredigend 
antwoord daarop geeft hij niet.
 Marjanne Sint gaat in haar reactie dieper in 
op deze vraag. Zij kwalificeert de voorstellen van 
de auteurs in een boeiend betoog als ‘wat archa-
isch aandoend’. Ze vindt de voorstellen weinig 
aansluiten bij belangrijke veranderingen en ont-
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Horrevorts en Pans zoeken een 
oplossing voor twee klassieke 
problemen met betrekking tot de 
rijksdienst: de coördinatie tussen 
beleid, uitvoering en toezicht en 
een goede afstemming tussen de 
verschillende beleidsterreinen
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wikkelingen: geen woord over de internationale 
context (Brussel!), geen reflectie op de overgang 
naar de grenzeloze netwerksamenleving, geen 
aandacht voor de veranderende verhoudingen 
tussen markt en overheid. Zich mede baserend 
op het werk van scp-directeur Schnabel for-
muleert Sint de stelling dat het verlies aan per-
spectief en het gevoel van veel burgers dat hun 
levensvoorwaarden worden bedreigd, het gevolg 
zijn van de vijf I’s: internationalisering, infor-
matisering, individualisering, informalisering 
en intensivering. Met het functioneren van de 

rijksoverheid heeft dit wel iets te maken, maar 
veel minder dan de auteurs willen doen geloven.
 Sint doet vervolgens interessante voorstel-
len om het beleidsvoerende vermogen van de 
overheid te versterken. Of, geformuleerd in de 
termen van Pans en Horrevorts, om het schier 
onoplosbare probleem van de coµrdinatie tussen 
beleidsgebieden op te lossen. Accepteer, schrijft 
ze, om te beginnen dat ‘Brussel’ verregaande 
invloed heeft op vrijwel alle beleidsterreinen ¬ 
en geef daarvan rekenschap in je werkwijze en 
functioneren. Zet daarnaast consequent in op 
verder professionalisering van de uitvoering, in 
plaats van een stellingenoorlog te gaan voeren 
over de toekomst van agentschappen. 
 Bundel waar mogelijk, zo vervolgt Sint, 
de bedrijfsvoering en organiseer het toezicht 
anders. En streef ten slotte, in samenhang hier-
mee, consequent naar kleine beleidskernen en 
vergroot de wendbaarheid en flexibiliteit van 
die beleidskernen. Zet ministers op maatschap-

pelijke portefeuilles en programma’s en maak 
daar goede afspraken over, dwars door de gren-
zen van de ministeries heen: ‘Het is niet interes-
sant bij welk ministerie ambtenaren horen: dat 
is hun administratieve thuisbasis.’ Het is een 
gedurfde, bijkans revolutionaire benadering. 
Ambtenaren worden in deze visie zakelijke 
dienstverleners (vergelijkbaar met bijvoorbeeld 
advocaten en consultants), die, opererend vanuit 
hun thuisbasis, steeds weer in andere program-
ma’s en projecten worden ingezet ¬ samen met 
vertegenwoordigers van andere overheden en 
maatschappelijke instellingen. Zowel vanuit het 
oogpunt van het organiseren van competenties 
als vanuit het gezichtspunt van sturing liggen 
hier interessante kansen.� 
 Er zijn overigens ook belangrijke overeen-
komsten tussen Sint en Pans en Horrevorts, 
zoals een focus op kerndepartementen en een 
versterking van de positie van uitvoeringsor-
ganisaties en inspecties. We merken hierbij op 
dat de mogelijkheid om uitvoeringstaken van 
het rijk over te dragen aan gemeenten enigs-
zins onderbelicht blijft. Elco Brinkman bepleit 
in zijn bijdrage functionele decentralisatie op 
beleidsgebieden als bijvoorbeeld onderwijs en 
streekvervoer. Ook Jouke de Vries ziet decentra-
lisatie als mogelijkheid om de uitvoering van 
overheidstaken te verbeteren. Sint accentueert 
echter veel meer dan de andere auteurs het 
programmatisch werken ten opzichte van struc-
tuurachtige wijzigingen.

van toezicht naar corporate 
 governance

Bij Horrevorts en Pans blijft de oplossingsrich-
ting programmatisch werken te veel buiten 
beeld, omdat hun probleemstelling zich concen-
treert op het leerstuk van beleid, uitvoering en 
toezicht. Op dit leerstuk graaft hun benadering 
onvoldoende diep. Ze hebben overigens wel oog 
voor de vorderingen die op bestuurlijk-organisa-
torisch gebied zijn gemaakt. Naast bad practices 
(waarover Ed van Thijn in zijn bijdrage spreekt), 
is er een lijst te maken van good practices. Het 

Als inspecties en uitvoerings
organisaties er niet in slagen de 
verantwoording goed te regelen, 
blijven we overgeleverd aan 
de Haagse reflexen, die tot de 
wcpotten van het uwv reiken
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gros van de uitvoeringsorganisaties en inspec-
ties functioneert zeer behoorlijk en veelal beter 
dan een aantal jaren geleden, zo moet ook de 
werkgroep van Kohnstamm vaststellen.
 Het verder professionaliseren van die uitvoe-
ring met de voorgestelde zuo’s is in principe 
een goede richting. Deze organisaties behoeven 
een stabiele setting. Zij zijn immers primair 
gericht op het realiseren van kwaliteit en opera-
tionele excellentie. Daartoe zijn kwaliteitseisen 
jegens burgers, bedrijven en maatschappelijke 
instellingen geformuleerd en is het afleggen 
van verantwoording volgens principes van 
corporate governance een vanzelfsprekende 
aangelegenheid. In zo’n stelsel worden uitvoe-
ringsorganisaties en inspecties tijdig in de ge-
legenheid gesteld om advies uit te brengen over 
de uitvoerbaarheid c.q. handhaafbaarheid van 
beoogde wets- en beleidswijzigingen. 

 Wat sterk onderbelicht blijft, is de wijze 
waarop uitvoeringsorganisaties en inspecties 
verantwoording afleggen over hun functione-
ren en presteren aan politiek en samenleving. 
In ’t Veld onderstreept grimmig hoe besturing 
is verworden tot een speeltje van accountants 
en planning and control-medewerkers. Vooral 
uitvoeringsorganisaties staan vaak aan de basis 
van de vele schandaaltjes en minicrises die onze 
dramademocratie teisteren. Daarbij moet ook de 
vraag worden opgeworpen welke eisen te stellen 
aan de wijze waarop ‘hybride’ uitvoeringsorga-
nisaties verantwoording zouden moeten afleg-

gen: wat zijn de consequenties van de grotere 
vrijheidsmarges die uitvoeringsorganisaties en 
inspecties hebben gekregen inzake marktge-
richte activiteiten en het verwerven van eigen 
inkomsten?
 Wij zouden het accent nog meer op zelf-
verantwoording willen leggen en niet op 
‘aansturing’ of ‘toezicht’. Zo heeft de Algemene 
Rekenkamer een analyse gemaakt van hoe pu-
blieke verantwoording naar de verschillende 
stakeholders vorm kan krijgen.5 Als inspecties 
en uitvoeringsorganisaties er niet in slagen de 
verantwoording goed te ‘regelen’, blijven we im-
mers overgeleverd aan de Haagse reflexen, die, 
zoals de auteurs zelf schrijven, tot de wc-potten 
van het uwv reiken.
  Een voorwaarde voor een betere (zelf-)ver-
antwoording is wel dat het woud van toezicht-
mechanismen wordt gesaneerd. Graag nodigen 
we beide auteurs uit om hun pleidooi voor het 
bouwen aan vertrouwen door een stelsel van 
good public governance te verdiepen ¬ en aan te 
geven wat dat impliceert voor de aansturing 
door departementen.�

andere accenten

De vraag dringt zich op of de voorstellen van 
Horrevorts en Pans, maar ook die van Marjanne 
Sint, een succes kunnen worden. En daaraan ver-
bonden is de vraag: waarom komen de door de 
auteurs bepleite veranderingen naar hun eigen 
waarneming zo moeizaam en traag tot stand, 
terwijl ze als hoognodig worden beschreven? 
Een bevredigend antwoord op deze vragen geeft 
geen van de auteurs. Toch zijn die antwoorden 
hard nodig om met enige zekerheid te kunnen 
bepalen wat nodig is om wél een succesvolle ver-
andering van de departementen te realiseren. 
 Het komt ons voor dat genoemde traagheid 
en moeizaamheid samenhangen met het toe-
nemend onbepaald worden van de rol van de 
departementen en, meer in het algemeen, van 
de rol van de nationale staat en de landelijke 
politiek. Klassieke dragers van de nationale 
staat, bijvoorbeeld de politieke partijen, zijn al 

Opmerkelijk is dat rechts erin 
slaagt grootscheepse verander
programma’s door te zetten 
binnen de kaders van de huidige 
departementale structuren. Dus zo 
onbeweeglijk is het allemaal niet
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jaren in crisis en krijgen geen vat op de nieuwe 
maatschappelijke tegenstellingen en proble-
men die zich rijkelijk voordoen. We noemen: 
de erosie van de collectieve solidariteit van de 
verzorgingsstaat, de spanning tussen veiligheid 
en rechtsstaat, tussen duurzaamheid en eco-
nomische groei, tussen leefbaarheid en groot-
stedelijkheid, tussen culturele diversiteit en 
nationalisme, tussen (allochtone) vergroening 
en vergrijzing, tussen het wantrouwende klant-

perspectief en het betrokken burgerperspectief.
 Deze tegenstellingen en problemen spelen 
zich af tegen het decor van een al jarenlang be-
staande onduidelijkheid over de toekomstige 
rol van de nationale staat in de context van de 
Europese Unie ¬ zoals nadrukkelijk aan het 
licht kwam bij het grondwetsreferendum. Het 
ontbreken van een duidelijke visie op de rol en 
het programma van de nationale staat lijkt de 
politiek en het politieke bestel ernstig op te bre-
ken. Het is vanuit dit perspectief bezien niet ver-
wonderlijk dat geen duidelijke richting wordt 
gegeven aan de verandering van de rijksdienst. 
Ieder departement blijft zo in de koker van de ei-
gen incidenten en dramaatjes gevangen; veran-
deringen lijken vooral te worden beoordeeld op 
efficiency en nauwelijks op hun betekenis voor 
de werking van het politieke en sociale bestel. 
 Daarnaast moeten we vaststellen ¬ Hor-
revorts en Pans wijzen hier zijdelings ook op 
¬ dat we te maken hebben met een fiks legi-
timiteitsprobleem. De ironie is dat, enigszins 
stereotiep geformuleerd, de huidige rechtse 
regering grootscheepse veranderprogramma’s 

in hoog tempo tot besluitvorming en uitvoering 
weet te brengen ¬ bijvoorbeeld op het gebied 
van de zorg, pensioenen, levensloop, publieke 
omroep en veiligheid ¬ maar er niet in slaagt 
legitimiteit onder de bevolking te organiseren. 
Opmerkelijk is bovendien dat rechts erin slaagt 
zijn programma door te zetten binnen de kaders 
van de huidige departementale structuren. Dus 
zo onbeweeglijk is het allemaal niet.
 De Partij van de Arbeid zou zich dat moeten 
aantrekken. Ze heeft wat ons betreft geen be-
hoefte aan nieuwe ideologische veren, maar wel 
aan een normatieve theorie over de nationale 
staat. Wij zien een blijvend belangrijke rol weg-
gelegd voor de nationale overheid. Een rol die 
zich richt op het politiek en bestuurlijk vormge-
ven van klassiek sociaal-democratische waarden 
als solidariteit, recht op een menswaardig be-
staan voor alle burgers en gelijkheid van kansen. 
De nationale staat heeft unieke mogelijkheden 
om deze waarden te borgen. Ten opzichte van 
de bundel van Horrevorts en Pans bepleiten we 
een drietal accentverschuivingen die onmisbaar 
zijn voor een succesvolle verandering van de 
rijksdienst. 
 Zoals Sint benadrukt, is een programmati-
sche aanpak van groot belang. Ten eerste zal die 
werkwijze dan wel stevig bestuurlijk verankerd 
moeten worden om niet tot nieuwe verkokering 
te leiden. Sint besteedt daar bij haar nadruk op 
programmatisch werken alleen aandacht aan 
door programmaministers te noemen. Zo’n ver-
ankering begint echter met een goed uitgewerkt 
en onderbouwd (sociaal-democratisch) pro-
gramma, dat bestuurlijk duidelijk richting geeft 
en daardoor verkokering voorkomt.
 De nationale staat moet zich, in de tweede 
plaats, rekenschap geven van het feit dat deze 
programma’s, gegeven de genoemde vijf I’s, 
slechts samen met burgers en maatschappelijke 
partijen in netwerken en ketens kunnen wor-
den gerealiseerd.7 Het is jammer dat het rapport 
Burger en overheid in de informatiesamenleving 
relatief onderbelicht is gebleven in het publieke 
debat over de toekomst van de nationale staat.8 
In dit rapport wordt met interessante argumen-

De PvdA heeft wat ons betreft 
geen behoefte aan nieuwe 
ideologische veren, maar wel 
aan een normatieve theorie 
over de nationale staat
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ten gepleit voor een nationale overheid die zich 
richt op het bewaken, bevorderen en garanderen 
van de publieke dimensie van transacties tussen 
burgers, maatschappelijke instellingen en be-
drijven; en op het borgen van de democratische 
kwaliteit van door de civil society aangebrachte 
ordeningen.9 In hun artikel wijzen Horrevorts 
en Pans overigens wel op de noodzaak van die 
bestuurlijke vernieuwing. Met name aan de par-
ticipatie van burgers besteden zij aandacht.10

 De derde accentverschuiving betreft de in-
novatieve capaciteit van de overheid. De bundel 
heeft weinig aandacht voor de bevordering van 
kennismanagement, creativiteit en innovatie. 
De ‘Andere Overheid’ moet doorgaan met het 
stimuleren van de vele lopende innovatieve 
initiatieven om de dienstverlening en democra-

tische besluitvorming te verbeteren. In die zin is 
het gelijknamige project helemaal niet mislukt. 
Sommige departementsonderdelen en zbo’s 
lopen met een aantal gemeenten in innovatie 
voorop, mede gestimuleerd door kenniscentra 
en subsidieregelingen. Juist innovatieve capa-
citeit kan bijdragen aan een programmatische, 
ontkokerde werkwijze, mits, ook daar weer, 
bestuurlijk ondersteund. In veel steden is met 
een dergelijke werkwijze al intensief ervaring 
opgedaan.
 Juist voor het vergroten van het vertrouwen 
zou het een volgend kabinet met de PvdA sieren 
als het vanuit een duidelijke inhoudelijke koers 
een andere, ‘democratische, programmatische en 
innovatieve overheid’ met kracht gaat nastreven.

Noten

1 Vierde Externe Commissie 
Vraagpunten voor staatkundige, 
bestuurlijk en staatsrechtelijke 
vernieuwing (1992).

2 Zie bijvoorbeeld de rapporten 
van de Commissie-Vonhoff uit 
de jaren zeventig.

� Wetenschappelijke Raad voor 
het Regeringsbeleid, Een herken
bare staat: investeren in de over
heid. Den Haag, 2005.

� Zie voor dit thema: C.M.M. 
Paardekooper, ‘Kennisinten-
sieve beleidsorganisaties. Het 
organiseren van spanningsvel-
den rondom departementen’, 
in: Bestuurskunde, jaargang 12, 
nummer �, juli 200�.

5 Algemene Rekenkamer, Ver
breding van de publieke verant

woording, Den Haag, 200�. Zie 
over zelfverantwoording: Henk 
Wesseling en Mark van Twist, 
Publieke verantwoording en be
stuurskracht, 200�.

� Eerder schreven de auteurs over 
een code voor ‘good public go-
vernance’. Ook daar ontbreekt 
een verdere uitwerking. Zie: 
Ton Horrevorts en Ralph Pans, 
‘De vernieuwing van de over-
heid mislukt’, in: Socialisme & 
Democratie 200�/9, p. 1� e.v.

7 Zie o.a. Wetenschappelijke 
Raad voor het Regeringsbeleid, 
Bewijzen van goede dienstverle
ning, Amsterdam University 
Press. Zie een aantal artikelen in 
Socialisme & Democratie 2005/7-
8 over de mogelijke rol van 
zogenaamde maatschappelijke 
ondernemingen.

8 Commissie ict en Overheid, 
onder voorzitterschap van A. 
Docters van Leeuwen. Ministe-
rie bzk, Den Haag, 2001.

9 Zie artikelenreeks H.W.M. Wes-
seling, H.J.M. ter Braak, A.H.C. 
van Heijningen, K.J.van Hengel, 
M.van Kalmthout, C.M.M. 
Paardekooper, ‘Bestuurskracht 
en democratie’, in: Openbaar 
Bestuur, 200�.

10 De gewenste vernieuwing zal 
volgens ons een scala van pun-
ten moeten omvatten, waaron-
der staatsrechtelijke vernieu-
wing en aandacht voor selectie 
van goede bestuurders die de 
programmatische werkwijze 
een steviger bestuurlijke basis 
kunnen geven.
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Over de auteurs  Marko Bos en Bart van Riel zijn 
beide econoom, werkzaam op het secretariaat van 
de Sociaal-Economische Raad

Noten  zie pagina 47

PvdA-notitie voedt 
vooroordelen over Europa

Na de vernietigende uitslagen van de Franse en Nederlandse Grondwets-
referenda laste Brussel een denkpauze in. Met de discussienotitie Europa: 

vertrouwen herwinnen wil de PvdA een bijdrage leveren. Marko Bos en Bart van 
Riel tonen zich kritisch: een deel van de voorstellen is overbodig en ‘waar de 
werkgroep echt met nieuwe voorstellen komt, leiden deze tot inperking van 
de interne markt, zonder dat nut en noodzaak daarvan duidelijk worden’.

marko bos & bart van riel 

In oktober bracht de werkgroep Europa van 
de PvdA een discussienotitie uit onder de titel 
Europa: vertrouwen herwinnen. De notitie wil 
de Europa-visie van de partij bijstellen en aan-
scherpen waar dat nodig is, in het licht van het 
referendum over het grondwettelijk Verdrag. 
Veel aandacht gaat uit naar het functioneren van 
de interne markt en de sociale dimensie van de 
interne markt. 
 Onze reactie spitst zich toe op deze twee pun-
ten. Naar onze mening zijn de voorstellen van 
de werkgroep niet alleen overbodig, maar ook 
schadelijk, omdat ze bestaande vooroordelen 
over Europa bevestigen en de goede werking van 
de interne markt aantasten. Wij zien niet in hoe 
de voorstellen van de werkgroep tot herstel van 
vertrouwen van burgers in Europa zouden kun-
nen leiden.

hoe schadelijk is de interne markt?

De werkgroep erkent dat de interne markt ¬ 
als grondslag voor een sterke economie ¬ kán 
bijdragen aan het realiseren van onze sociale 
doelstellingen, ‘maar als de vrije markt een zelf-
standig doel wordt, komt het sociale model in 
gevaar’.1 In Brussel moeten ‘afspraken gemaakt 
worden om te voorkomen dat de tornado van de 
interne markt elke verscheidenheid wegvaagt’.2 
De ‘veronderstelde logica van de interne markt 
(leidt) ertoe dat Europa zich met veel te veel din-
gen bemoeit’ ¬ als voorbeeld daarvan wordt het 
btw-tarief voor kappers genoemd. 
 Dat moet en kan anders, vindt de werkgroep, 
en wel a) door de reikwijdte van de (regels voor 
de) interne markt te beperken tot ‘grensover-
schrijdende markten’ (in tegenstelling tot regi-
onale of lokale markten), b) door niet elke sector 
als een marktsector op te vatten ¬ ‘Europese in-
ternemarktregels moeten ruimte laten voor het 
borgen van publieke belangen door de lidstaten’ 
¬ en de verplichting publiek-private construc-
ties Europees aan te besteden, af te schaffen en 
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c) door de nog resterende Europese marktregels 
terug te brengen tot hoofdzaken (‘geen richtlij-
nen over de lengte van ladders!’).�

 Deze aanbevelingen zijn een variatie op het 
thema van meer maatwerk in de regels van de 
interne markt waarvoor PvdA-Europarlemen-
tariër Dorette Corbey onlangs pleitte: ‘(Landen) 
zouden het onomstotelijk recht moeten hebben 
om in het belang van het milieu of de volksge-

zondheid (…) af te wijken van de gemeenschap-
pelijke regels, of om met het oog op nationale of 
regionale culturele tradities eigen prioriteiten te 
stellen’.� De verbrokkeling van de interne markt 
die daarvan het gevolg is, zouden we voor lief 
moeten nemen, want ‘lidstaten die kiezen voor 
extra stevige milieu- of andere kwaliteitseisen 
bevorderen innovatie en geven zo de Europese 
economie een flinke impuls.’ 
 Het is niet overdreven om de interne markt 
aan te duiden als de hoeksteen van de Europese 
integratie. Maar hollen de regels van de interne 
markt ‘de maatschappelijke orde uit die met 
name PvdA en cda hier in Nederland samen 
na de oorlog met veel pijn en moeite hebben 
opgebouwd’, zoals de twee werkgroepvoorzit-
ters, Koole en Duivesteijn, beweren?5 Nee. Het 
beeld van een tornado die alle verscheidenheid 
plat slaat, is weliswaar krachtig maar misplaatst. 
Om te beginnen bevordert de interne markt een 
grotere verscheidenheid aan productiestructu-
ren tussen de lidstaten en de regio’s. Door het 
wegvallen van de grenzen binnen de eu kunnen 
ondernemers en werknemers zich namelijk 
specialiseren in de zaken waarin ze goed zijn. 
Voor Nederland zijn dat onder andere logistiek 

en agribusiness, terwijl Duitsland bijvoorbeeld 
sterk is in vele takken van de kapitaal ¬ en con-
sumptiegoederenindustrie. En vergeet niet dat 
de interne markt een grotere keuzevrijheid voor 
consumenten betekent en meer bewegingsvrij-
heid voor personen, onder wie werknemers en 
ondernemers.
 In de tweede plaats klopt het niet dat de eu de 
interne markt als doel op zich ziet. De Europese 
Verdragen maken duidelijk dat de interne markt 
in dienst staat van economische én sociale 
vooruitgang en daarmee van doelstellingen als 
een hoog niveau van werkgelegenheid, sociale 
bescherming en kwaliteit van het milieu.� Die 
verhouding tussen middel (interne markt) 
en doel (economische en sociale vooruitgang) 
vormt de grondslag voor jurisprudentie van het 
Hof van Justitie en voor het secundaire Gemeen-
schapsrecht (richtlijnen en verordeningen). 
Daarom erkent de eu ook uitzonderingen op 
het principe van vrij verkeer binnen de interne 
markt. Als sprake is van een dwingend algemeen 
belang, dan mogen lidstaten bepaalde beper-
kingen aan het vrije verkeer opleggen, op voor-
waarde dat deze beperkingen noodzakelijk én 
evenredig zijn om het desbetreffende algemeen 
belang te waarborgen. Langs die lijnen heeft de 
Europese Commissie haar goedkeuring gehecht 
aan de waarborgen voor publieke belangen (risi-
coverevening gekoppeld aan acceptatieplicht en 
verbod op premiedifferentiatie plus het behoud 
van de wettelijke reserves van de ziekenfond-
sen) die in ons nieuwe, marktgerichte zorgver-
zekeringssysteem zijn ingebouwd.7

 Daarmee komt, ten derde, de stelling dat de 
regels van de interne markt het goed borgen 
van publieke belangen zouden belemmeren, 
in de lucht te hangen. De lidstaten zijn vrij om, 
conform hun eigen voorkeur, bepaalde diensten 
‘van algemeen belang’ te verklaren. Ook de wijze 
waarop die diensten worden georganiseerd 
en gefinancierd behoren volgens het Gemeen-
schapsrecht in beginsel tot de soevereiniteit van 
de lidstaten. Maar als wordt gekozen voor markt-
werking ¬ waardoor diensten worden geleverd 
tegen een vergoeding ¬ dan valt de aanbieder 
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van die diensten, ook al gaat het om een stichting, 
onder de regels van de interne markt. De eu vat 
het begrip onderneming namelijk functioneel 
op.8 Het zijn de publieke taken die beschermd 
worden, en niet zozeer de manier waarop deze 
taken worden uitgevoerd.9 Is dat erg? 

woningcorporaties als voorbeeld 

De twee werkgroepvoorzitters vinden dat een 
groot probleem. Zij stellen dat woningcorpo-
raties van ‘Brussel’ a) private en publieke taken 
niet mogen combineren en daarom b) met 
publiek geld niet op de vrije markt mogen ope-
reren. Het eerste is feitelijk onjuist; het tweede 
zouden sociaal-democraten naar ons oordeel 
niet moeten willen.
 We beginnen met de combinatie van pu-
blieke en private taken. Wat ‘Brussel’ vraagt, is 
een duidelijke afbakening van de publieke taken 
van woningcorporaties, aan de hand waarvan 
individuele corporaties hun eventuele andere 
activiteiten waarbij zij in concurrentie treden 
met marktpartijen, organisatorisch of althans 
boekhoudkundig apart zetten.10 Daar is toch 
niets op tegen ¬ sterker nog, dat is vanuit nati-
onaal perspectief toch heel welkom? Het rigo-
rapport dat in opdracht van de Tweede Kamer is 
uitgebracht, stelde de noodzaak van een heldere 
en eenduidige afbakening van de taken vast: ‘In 
de eerste plaats wordt met de afbakening ge-
waarborgd dat de beschikbare middelen worden 
ingezet op het geformuleerde werkterrein. In 
de tweede plaats draagt een afbakening bij aan 
het voorkomen van oneerlijke concurrentie met 
reguliere marktpartijen.’11

 Veel woningcorporaties zijn bezig met het 
ontwikkelen van vormen van (maatschappelijk) 
ondernemerschap. Sommige lijken daarbij door 
te schieten en hun ondernemerschap in belang-
rijke mate op het terrein van de commerciële 
projectontwikkeling te willen bewijzen.12 En dat 
brengt ons bij het tweede punt. Nog afgezien 
van het risico dat die commerciële activiteiten 
de maatschappelijke prestaties van de corporatie 
gaan overvleugelen, zou je toch op zijn minst, 

zoals in eu-verband gebeurt, moeten eisen dat 
het maatschappelijk gebonden vermogen gere-
serveerd blijft voor de publieke taken. Waarom 
zou je publieke middelen inzetten voor com-
merciële activiteiten die goed door ongesubsidi-
eerde marktpartijen kunnen worden verzorgd?
 De ironie wil overigens dat een enkele wo-
ningstichting, Servatius in Maastricht, juist 
van de vrijheden van de interne markt gebruik 
wil maken om tegen de zin van het ministerie 
van vrom over de landsgrenzen heen in Luik te 
investeren.1� Vooruitstrevende volkshuisvesters 
zien ‘Europa’ meer als kans dan als bedreiging: 

‘Overheid en corporaties zullen gezamenlijk 
moeten werken aan de totstandkoming van een 
nieuw Europa-consistent corporatiestelsel, dat 
onder gelijke voorwaarden voor alle partijen 
volop ruimte biedt voor het gewenste maat-
schappelijk ondernemerschap. Zo valt te denken 
aan een zodanige aanpassing van het stelsel dat 
niet meer de corporatie als organisatie wordt ge-
steund door de overheid, maar alleen nog die ac-
tiviteiten waarmee een maatschappelijk belang 
is gediend.’1� Dankzij Europa gaan we publieke 
doelstellingen expliciteren.

lokale markten

De werkgroep wil ook een einde maken aan de 
verplichting om ‘publiek-private constructies’ 
Europees aan te besteden. Uit de discussienota 

Nederlandse overheden ¬ en in 
het bijzonder de gemeenten ¬ 
houden zich heel slecht aan de 
Europese aanbestedingsricht
lijnen. Behoeft het belang daarvan 
na de bouwfraudeenquête nog 
toelichting? 
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wordt niet duidelijk waarom precies. Vindt 
men dat de interne-marktregels principieel niet 
zouden mogen gelden voor transacties waaraan 
een publieke kant zit? Wordt Europees (en dus 
openbaar) aanbesteden gezien als belemmering 
voor publiek-private samenwerking (pps)? Ziet 
men op tegen de administratieve rompslomp 
die ermee gemoeid kan zijn? Of heeft men ge-
woon geen zin om ‘lokale’ markten voor concur-
rentie te openen? Waarschijnlijk is het van alles 
een beetje.
 Duidelijk lijkt op het eerste gezicht de stel-
lingname in het rapport dat de eu zich alleen 
met ‘grensoverschrijdende markten’ moet be-
moeien en niet met regionale of lokale markten. 
Met het btw-tarief voor kappers heeft men tot 
op zekere hoogte15 een punt: ook grote verschil-
len in dat btw-tarief tussen de lidstaten zullen 
niet tot een concurrentieverstoring leiden. 
Hetzelfde geldt voor andere vormen van min of 
meer strikt plaatsgebonden dienstverlening, zo-
als het herstellen van rijwielen. Maar wat geldt 
voor de omzetbelasting op specifieke vormen 
van dienstverlening, kun je niet straffeloos door-
trekken naar andere aspecten van allerlei (an-

dere) markten die op het eerste gezicht ‘lokaal’ 
of ‘regionaal’ lijken. In de eerste plaats omdat 
de meeste lokale en regionale markten gewoon 
onderdeel vormen van nationale markten, waar-
tussen ook weer grensoverschrijdend verkeer 
plaatsvindt. Door de technologische ontwikke-
ling worden steeds meer diensten internatio-
naal verhandelbaar. In de tweede plaats omdat 
dienstverleners ¬ ook kappers en rijwielher-
stellers ¬ zelf grenzen (kunnen) overschrijden 
om al dan niet vanuit een vaste vestiging ‘lokale’ 
markten te bedienen.

 Voor zover markten tegenwoordig nog 
echt lokaal zijn, komt dat vaak door nationale 
of plaatselijke regelgeving die toetreding van 
buiten belemmert. De relevante vraag is of die 
regelgeving niet verder gaat dan strikt nodig 
is voor het beschermen van bepaalde publieke 
belangen die met bepaalde vormen van dienst-
verlening (zoals gezondheidszorg, openbaar ver-
voer en woningdiensten) verbonden zijn. Het 
is niet in het belang van burgers, in hun rol van 
consumenten en van belastingbetalers, om de 
keuzevrijheid ¬ en daarmee de concurrentie ¬ 
tussen aanbieders van diensten al bij voorbaat 
in te perken door onnodig zware eisen te stellen 
aan toetreding tot de markt of door (grotere) 
overheidsopdrachten niet openbaar aan te be-
steden. Nederlandse overheden ¬ en in het bij-
zonder de gemeenten ¬ houden zich heel slecht 
aan de Europese aanbestedingsrichtlijnen.1� 
Deze zijn primair bedoeld om transparantie en 
non-discriminatie te bevorderen. Behoeft het be-
lang daarvan voor ons land na de parlementaire 
enquête over de bouwfraude nog toelichting?
 Op het snijvlak van publiek-private samen-
werking (pps) en Gemeenschapsrecht doen 
zich overigens wel enige knelpunten voor. Die 
worden in de eu ook onder ogen gezien. In 200� 
heeft de Europese Commissie met een Groen-
boek een discussie over pps en de eu-regels 
inzake overheidsopdrachten en concessieover-
eenkomsten geopend.17 Uit het verslag van de 
openbare consultatie komt naar voren dat een 
meerderheid van de respondenten (lidstaten en 
overige belanghebbenden) graag wil dat de eu 
de regels die gelden voor concessieverlening en 
voor geïnstitutionaliseerde vormen van pps ver-
duidelijkt en vereenvoudigt.18 Zou het een idee 
zijn om in die operatie te investeren?

de lengte van de ladder

Europese marktregels moeten zich volgens de 
werkgroep beperken tot hoofdzaken: ‘Geen 
richtlijnen over de lengte van ladders!’ Richtlij-
nen over de lengte van ladders behoren echter 
tot de broodje-aapverhalen over Europa. Er is 

Richtlijnen over de lengte van 
ladders behoren tot de broodje
aapverhalen over Europa
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sinds 2001, als onderdeel van de Europese Arbo-
wetgeving, een richtlijn die het gebruik van een 
ladder als werkplek ‘op hoogte’ beperkt en die 
onder meer op glazenwassers van toepassing 
is.19 Deze hoogterichtlijn zegt dat ladders voor 
werkzaamheden alleen mogen worden gebruikt 
als het niet anders kan en als er geringe risico’s 
aan zijn verbonden. Er wordt dus alleen een be-
ginsel geformuleerd. De Europese wetgever ziet 
er vanaf te bepalen vanaf welke hoogte er geen 
sprake meer is van een gering risico. 
 De hoogterichtlijn is in 200� vrijwel letterlijk 
geïmplementeerd in de Nederlandse regelge-
ving. Ook in de wijziging van het desbetreffende 
arbeidsomstandighedenbesluit komen we 
nergens iets tegen over de maximale stahoogte 
van ladders.20 Dat is voorbehouden aan het Con-
venant Gevelonderhoud dat in 1999 is gesloten 
tussen enerzijds de staatssecretaris van Sociale 
Zaken en Werkgelegenheid en anderzijds verte-
genwoordigers van werkgeversorganisaties en 
opdrachtgevers.21 Hierin staat dat per 1 januari 
2002 staande ladders tot een maximale werk-
hoogte van tien meter mogen worden gebruikt. 
De Europese Richtlijn en de daarmee gepaarde 
herziening van het Nederlandse Arbo-besluit 
laten de werking van dit Convenant onverlet. 
 Kortom, de beperking aan het gebruik van 
ladders door glazenwassers vloeit voort uit een 
nationaal Convenant, dat ruimschoots voor de 
inwerkingtreding van de Europese Richtlijn is 
gesloten. De Europese Arbo-regelgeving doet 
hier dus precies wat de werkgroep wil: ze stelt 
een kader voor regelgeving op dat op nationaal 
niveau verder wordt (of in dit geval: reeds is) 
uitgewerkt. Dit geldt ook voor de meeste andere 
Europese Arbo-wetgeving. Voor de veiligheidsei-
sen voor machines en apparatuur moeten echter 
meer uniforme Europese voorschriften worden 
opgesteld.22 Verschillen in technische en veilig-
heidsvoorschriften zouden het immers zeer las-
tig maken om machines en apparatuur naar an-
dere lidstaten te exporteren (tenzij de lidstaten 
bereid zouden zijn zonder meer elkaars normen 
en voorschriften te erkennen). 
 Als er dus besloten is iets Europees te rege-

len en daarvoor bevoegdheden over te dragen, 
zal per geval moeten worden bekeken wat het 
meest passende harmonisatie-instrument is: 
totale harmonisatie, minimumharmonisatie, 
wederzijdse erkenning, et cetera. Dit bepaalt ook 
mede de ruimte die over blijft voor nationaal 
beleid.2�  Daarbij moeten verschillende zaken 
tegen elkaar worden afgewogen: nationale voor-
keuren, de administratieve lastendruk voor met 
name het mkb ¬ meer ruimte voor nationale 
afwijkingen impliceert immers meer regels ¬ 
en het belang van consumenten bij eenduidige 
Europese regels. Het lijkt ons een prima zaak 
als ook nationale politici ¬ zoals nu vooral de 
Eerste Kamer doet ¬ scherper naar deze zoge-
heten proportionaliteitstoets kijken. Maar we 
zien geen reden om in de belangenafweging bij 
voorbaat aan nationale voorkeuren een groter 
gewicht toe te kennen dan aan het belang dat 
producenten en consumenten hebben bij een 
soepel functionerende interne markt. 

 Veel voorbeelden van overdreven Europese 
bemoeizucht blijken bij nadere beschouwing 
niet op te gaan. Het voorstel van de werkgroep 
om de wetten van de vijfentwintig lidstaten 
voorrang te verlenen boven Europese regels 
blaast de interne markt op. We zien niet in 
waarom dat nodig is en wie hier baat bij heeft. 
Een dergelijk model zou alleen werken als alle 
lidstaten voor alle aspecten van de interne markt 
elkaars wet- en regelgeving zouden aanvaarden 
en dus nooit moeilijk zouden doen als een goed 
of dienst uit een andere lidstaat niet voldoet aan 
de eigen normen. In overeenstemming hier-

Als besloten is iets Europees te 
regelen en daarvoor bevoegdheden 
over te dragen, zal per geval 
moeten worden bekeken wat 
het meest passende harmonisatie
instrument is
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mee zouden we dan bijvoorbeeld Polen in staat 
stellen hier tegen Poolse arbeidsvoorwaarden 
te komen werken. Het is niet aannemelijk dat 
Koole en Duivesteijn een dergelijk model van 
integratie voor ogen hebben. 

concurrentie op arbeidsvoorwaarden

De werkgroep vindt dat mensen die hier ko-
men werken, zich moeten houden aan de hier 
geldende arbeidsnormen. Hier suggereert de 
werkgroep een Europees tekort dat er niet is. 
Voor werknemers uit andere lidstaten die hier 
komen werken en die in dienst treden van een 
in Nederland gevestigd bedrijf, gelden immers 
zonder meer de hier geldende arbeidsnormen. 
Voor werknemers die hier tijdelijk voor een 
bedrijf werken dat in een andere lidstaat is 
gevestigd, geldt volgens de zogeheten detache-
ringsrichtlijn een harde kern van arbeidsvoor-
waarden, zoals bepaald in de wet en in alge-
meen verbindend verklaarde cao-bepalingen.2� 
Met andere woorden: de Poolse werknemer 
die in Nederland een klus komt doen en het 
Poolse uitzendbureau dat werknemers hierheen 
stuurt, zullen zich moeten houden aan de regels 
die in Nederland gelden op basis van wetgeving 
en van algemeen verbindend verklaarde cao-
bepalingen (over bijvoorbeeld minimumloon, 
arbeidsomstandigheden, werk- en rusttijden en 
vakantiedagen). Voor het handhaven van deze 
Europese regels die de concurrentie op arbeids-
voorwaarden aan banden leggen, zijn de lidsta-
ten verantwoordelijk. 
 Ook het voorstel van de werkgroep om de 
lidstaten te verplichten een minimumloon in 
te voeren, gaat veel verder dan nodig. Van de 
huidige eu-lidstaten heeft alleen Cyprus geen 
enkele vorm van een minimumloon.25 Acht-
tien lidstaten ¬ waaronder de nieuwe lidstaten 
uit Midden- en Oost-Europa ¬ kennen een 
wettelijk of ¬ zoals in het geval van België en 
Griekenland ¬ algemeen verbindend verklaard 
minimum cao-loon. De andere zes lidstaten 
¬ waaronder Zweden en Duitsland ¬ kennen 
alleen sectorspecifieke cao-minimumlonen. 

Het functioneren van de interne markt zou erbij 
gebaat zijn als ook Duitsland en Zweden een wet-
telijk minimumloon zouden invoeren. Dat zou 
het makkelijker maken de detacheringsrichtlijn 
toe te passen in deze landen en dan zouden bui-
tenlandse dienstverleners niet buiten de deur 
worden gehouden door bureaucratische peste-
rijen (Duitsland) of door vakbondsblokkades 
(Zweden). We bevelen de werkgroep dan ook aan 
het verzoek voor een wettelijk minimumloon 
vooral te richten aan partijgenoten in deze twee 
lidstaten. 
 Volgens de werkgroep zouden de lidstaten 
bovendien verplicht een minimumnorm ten 
aanzien van het sociale-zekerheidssysteem 
moeten vaststellen. De noodzaak van dergelijke 
normen is niet aangetoond.2� Een aantal lidsta-
ten moet met het oog op de subsidiariteit ¬ ook 
de werkgroep hecht elders grote waarde aan dit 
beginsel ¬ niets hebben van minimumnormen 
voor bijvoorbeeld de hoogte of de duur van uit-
keringen en zal ieder voorstel in deze richting 
vetoën. Zoals we in dit blad eerder schreven, 
leidt de suggestie dat sociale-minimumnormen 
nodig zijn tot een nederlagenstrategie die Euro-
sceptici (‘Europa leidt tot sociale afbraak’) in de 
kaart speelt.27

conclusie

Er is alle reden om in het licht van de uitslag van 
het referendum de verbinding tussen de eu en 
de burgers te verbeteren. De werkgroep doet een 
aantal nuttige voorstellen om de Tweede Kamer 
nauwer te betrekken bij de vormgeving van het 
Europees beleid. Terecht wordt ook vastgesteld 
dat nationale politici meer verantwoordelijk-
heid moeten nemen als medebestuurders van 
Europa. 
 Bij het versterken van de band tussen de 
burgers en Europa hoort ook verdieping van de 
kennis over en het inzicht in Europa. Juist op dit 
punt hebben we grote twijfels of de voorstellen 
van de werkgroep het vertrouwen van burgers 
in Europa kunnen versterken. De voorstellen 
zijn grotendeels overbodig, maar bevestigen wel 
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bestaande vooroordelen over overdreven be-
moeizucht en doorgeslagen regeldrift, over het 
ontbreken van Europese en nationale normen 
voor arbeidsvoorwaarden, over dreigingen van-
uit Europa voor diensten van algemeen belang, 
enzovoort. Daar waar de werkgroep echt met 
nieuwe voorstellen komt, leiden deze tot inper-
king van de interne markt, zonder dat nut en 
noodzaak daarvan duidelijk worden.
 ‘Door Europese samenwerking kunnen lid-
staten (…) hun krachten bundelen en krijgen 

daarmee meer zeggenschap terug over de inrich-
ting van de internationale economie en van de 
eigen maatschappij’, zo stelt de werkgroep te-
recht.28 Dat vermogen moet je dan niet onderuit 
halen door de interne markt te fragmenteren. 
Dit discussiestuk kan sommige wethouders en 
bestuurders van woningbouwcorporaties in 
slaap wiegen. Gewone burgers ¬ consumenten, 
werknemers, ondernemers ¬ schieten er wei-
nig mee op.
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De klacht dat de hele wereld verwordt tot han-
delswaar (commodity) is minstens zo oud als 
Marx en wordt ook vandaag de dag nog in al-
lerlei variaties geuit. De overwinning van het 
kapitalisme op het communisme heeft daar wei-
nig aan veranderd. Het politiek-filosofische en 
ethische debat over de waarde en de plaats van 

de markt is echter wel ingrijpend van karakter 
veranderd.
 Aanvankelijk richtten de (socialistische, 
communistische, maar ook conservatieve) 
bezwaren zich vooral tegen de commodificatie 
van arbeid: het feit dat mensen van loonarbeid 
afhankelijk worden (gemaakt) voor hun overle-
ven. De socialistische bijdrage aan de opbouw 
van de welvaartsstaat stond sterk in het teken 
van de decommodificatie van arbeid: het schep-
pen van inkomensbronnen die toegankelijk 
zijn, onafhankelijk van iemands verleden en/of 
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toekomstmogelijkheden op de arbeidsmarkt.1 
Omdat loonarbeid behoort tot de kern van een 
kapitalistische economische orde, nam de strijd 
tegen de uitwassen van de commodificatie van 
arbeid (exploitatie van de arbeider, sociale on-
gelijkheid) het karakter aan van een principiële 
strijd tegen het kapitalisme zélf. Omdat vandaag 
de dag de commodificatie van arbeid als zodanig 
nauwelijks meer omstreden is, is ook het debat 
over een principiële verwerping van de markt zo 
goed als verdwenen. 
 De vraag spitst zich nu eerder toe op wat de 
juiste omvang van het marktdomein in onze sa-
menlevingen zou moeten zijn. De markt (en dus 
gecommodificeerde arbeid) wordt geaccepteerd 
als op een legitiem mechanisme, maar de vraag 
wordt op welke goederen en diensten zij moet 
worden toegepast: moet/mag alles op de markt? 
De bedenkingen die inmiddels zijn gerezen bij 
overhaaste privatiseringen en liberaliseringen 
hebben het vermoeden gevoed dat het marktme-
chanisme voor sommige activiteiten wel eens 
geschikter zou kunnen zijn dan voor andere. 
Maar hoe deze balans te bepalen?
 De huidige filosofische controverse over deze 
vraag begon met het pleidooi van Michael Wal-
zer voor blocked exchanges: goederen die nooit 
op een markt mogen worden aangeboden, zoals 
politieke invloed, rechterlijke vonnissen en so-
ciale uitkeringen, maar ook liefde, vriendschap 
en eervolle onderscheidingen.2 Vervolgens is dit 
in allerlei richtingen uitgewerkt, uiteenlopend 
van een principiële kritiek op de commodifica-
tie van goederen als organen, genen, baby’s en 
seksualiteit, tot voorstellen voor beperking van 
marktwerking in gezondheidszorg, onderwijs, 
openbaar vervoer, volkshuisvesting et cetera.� 
De drie hierna te bespreken boeken zijn de 
meest recente bijdragen aan deze literatuur, 
waarin naar nieuwe wegen wordt gezocht om de 
plaats van de markt te bepalen.
 Markt en waarden en Rethinking commodifica
tion zijn twee onlangs verschenen bundels die 
op het eerste gezicht dezelfde missie hebben. 
Beide zijn geschreven door een pallet van weten-
schappers (juristen, economen, filosofen, sociale 

wetenschappers) en beide beogen fundamentele 
discussies over de ethiek van de markt in beeld 
te brengen. Juist vanwege deze gelijkgestemde 
oorsprong is het fascinerend dat deze missies to-
taal verschillend uitpakken ¬ en dat lijkt veel te 
zeggen over de verschillende contexten waarin 
zij zijn geschreven. Rethinking commodification 
is een door en door Amerikaanse bundel, terwijl 
Markt en waarden de uitkomst is van bijeenkom-
sten van een multidisciplinaire studiegroep van 
het Nijmeegse Thijmgenootschap. Aan beide 
kanten van de oceaan heersen duidelijk andere 
preoccupaties.
 Het meest in het oog springend is de keuze 
van voorbeelden. Zo bevat Markt en waarden case-
studies over de Nederlandse markten in onder 
andere de elektriciteitvoorziening, landbouw, 
gezondheidszorg en arbeidsbemiddeling. In 
Rethinking commodification gaat het daarentegen 
over prostitutie en sekstoerisme; de commo-
dificatie van de kunst van ‘Native Americans’ 
(Indianen) en de cultuur van ‘Afro-Americans’ 
(zwarten); markten voor orgaantransplantaties 
en het verhandelen van baby’s; en de economise-
ring van dagelijkse zorg en huishoudelijk werk. 
Daarmee verraadt de Amerikaanse bundel een 
voorkeur voor de daar zo populaire gender, race 
& identity issues, terwijl de Nederlandse bundel 
veel meer gespitst is op goederen en diensten 
waarmee op de één of andere wijze een publiek 
belang gemoeid is.
 Marktwerking lijkt daarmee eerder een spie-
gel van onderwerpen die beide samenlevingen 
toch al bezighouden dan een onafhankelijk 
thema: zij ligt het meest gevoelig bij onderwer-
pen die sowieso al het meest gevoelig liggen. Dat 
is wellicht niet verbazingwekkend, maar dat de 
tegenstelling tussen deze twee moderne wes-
terse landen zo scherp wordt uitgespeeld, geeft 
te denken. 

u
Ethiek en praktijk

Ook tussen de auteurs binnen één bundel lopen 
de visies op marktwerking sterk uiteen. In Markt 
en waarden is de centrale vraag of de markt nu 
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eigenlijk zelf waarden bevat, representeert of 
bevordert ¬ of niet. De belangrijkste filosofi-
sche tegenstelling is die tussen enerzijds het 
hermeneutisch geïnspireerde hoofdstuk van 
Toine van den Hoogen en Jan Peil en anderzijds 
het door een Kantiaanse filosofie geïnspireerde 
hoofdstuk van Christoph H∑benthal.
 In de hermeneutische visie wordt de markt 
uitgelegd als een specifieke manier ‘om zich in 
relatie tot anderen als een waardevol subject te 
manifesteren en te beleven’. Het gaat er daarom 
volgens de auteurs om te achterhalen hoe acto-

ren op de markt zin geven aan hun handelen. 
Hiervoor knopen zij aan bij het inzicht van 
Adam Smith dat goederen een sociaal nut heb-
ben: ‘Een goed spreekt ons aan in relatie tot de 
beelden die wij van onszelf en voor onszelf in 
de concurrentie om mutual sympathy als nastre-
venswaardig ontwerpen.’� Strijd op de markt 
heeft volgens hen een mimetisch karakter: 
mensen begeren goederen omdat anderen die 
ook begeren of al bezitten. Niet het louter nut 
van goederen is bepalend, maar het ‘recht op toe-
gang’ dat anderen uitsluit. Daarom is de markt 
onlosmakelijk verbonden met vraagstukken van 
rechtvaardigheid: wie krijgt toegang tot welke 
goederen en waarom?
 Tegenover deze hermeneutische zoektocht 
naar zingeving en rechtvaardigheid staat het 

zakelijker betoog van H∑benthal waarin de 
markt als een middel tot bepaalde doelen wordt 
beschouwd. De tegenstelling tussen markt en 
waarden is, zo meent hij, weliswaar schijn, om-
dat de markt zelf ook altijd bepaalde waarden 
vertegenwoordigt, maar dat zijn slechts functio-
nele en geen fundamentele waarden.5 Het is dus 
niet een fundamentele zoektocht naar de ‘zin-
rationaliteit’ van de markt zelf die de leidraad 
voor onderzoek moet zijn, maar een nuchtere 
beoordeling van de effecten die de markt in een 
concreet geval teweegbrengt. Schendt zij daarbij 
fundamentele morele rechten of niet? De funda-
mentelere waarde moet prevaleren boven min-
der fundamentele of louter functionele waarden.
 H∑benthal geeft het hypothetische voorbeeld 
van plannen om een bepaalde sport te commer-
cialiseren. Daarbij, zo meent hij, kunnen atleten 
en trainers in een afhankelijkheidsrelatie te-
rechtkomen terwijl functionarissen, sponsors 
en media er geld aan kunnen verdienen. De 
eerste ontwikkeling benoemt hij als een schen-
ding van de fundamentele waarde ‘autonomie’, 
terwijl commercieel succes een ‘instrumentele 
waarde’ is. Bij een botsing tussen die waarden 
moet dan voor de meer fundamentele waarde 
worden gekozen, in dit geval moet de sport niet 
worden gecommercialiseerd. 
 Uit dit voorbeeld blijkt precies waar deze ma-
nier van redeneren problemen oplevert: name-
lijk in de formulering van de waarden die in het 
geding zijn. Een hele andere beschrijving van 
dezelfde casus zou ook denkbaar geweest zijn. 
De effecten van commercialisering zijn vaak 
onzeker: in hoeverre worden atleten en trai-
ners werkelijk in een ‘afhankelijkheidsrelatie’ 
gedrongen en in hoeverre gaat het sponsors en 
anderen alleen om het geld? En kan de kwaliteit 
van de sport er niet op vooruitgaan? De kwalifi-
catie van de in het geding zijnde waarden is alles 
behalve eenvoudig. 
 Markt en waarden biedt naast deze fundamen-
tele visies op de ethiek van de markt nog allerlei 
meer concrete inkijkjes in de praktische gevol-
gen van marktwerking. Nicolette van Gestel 
bespreekt in haar bijdrage de privatisering van 

De bedenkingen die zijn gerezen 
bij overhaaste privatiseringen 
en liberaliseringen hebben het 
vermoeden gevoed dat het markt
mechanisme voor sommige 
activiteiten wel eens geschikter 
zou kunnen zijn dan voor andere. 
Maar hoe deze balans te bepalen?

boekessay  Rutger Claassen over markt en ethiek

S&D12-2005.indd   50 08-12-2005   19:25:31



s& d  1 2  |  20 0 5

51

de arbeidsbemiddeling. Net als bij de privatise-
ring van veel andere publieke diensten richtten 
de beleidsdebatten ‘zich niet zozeer op de oor-
spronkelijke marktgebreken maar op het tekort-
schieten van de overheidsmonopolies die waren 
ontstaan om deze gebreken te corrigeren.’� Haar 
conclusie zou dan ook weinig verbazing mogen 
wekken: allerlei problemen met arbeidsreïnte-
gratie blijven gewoon bestaan, onafhankelijk 
van de private of publieke organisatie van die 
sector. Innovatie en klantvriendelijkheid zijn 
nog steeds onvoldoende. Aan de andere kant is 
het niet zo dat publieke waarden als rechtvaar-
digheid en toegankelijkheid overboord zijn 
gezet. Volgens Van Gestel spelen deze nog steeds 
een grote rol bij het contracteren van reïntegra-
tiebedrijven.
 Eenzelfde balanceren tussen verschillende 
waarden zien we in Kees Klops ¬ inmiddels 
door de actualiteit ingehaalde ¬ bijdrage over 
de gezondheidszorg. Ook hier is vermarkting 
vooral het resultaat van de politieke overtuiging 
dat publieke dienstverlening gefaald heeft, maar 
ook hier is nog geen sprake van een nieuw en be-
vredigend evenwicht. Klop concludeert dat het 
nieuwe systeem te sterk leunt op één waarde, 
namelijk de wens tot kostenbeheersing, wat 
ten koste gaat van andere waarden (solidariteit, 
kwaliteit).7 
 In een historische bijdrage over zowel land-
bouw als elektriciteitsvoorziening betoogt Paul 
Klep dat de aanvaardbaarheid van markten sterk 
afhangt van onderliggende waardepatronen.8 
Deze kunnen sterk fluctueren in de tijd. In de 
landbouw stortte een nieuwe generatie boeren 
zich enthousiast op productie voor de markt en 
op nieuwe technologieën, terwijl hun voorgan-
gers zich nog sterk op zelfvoorziening, lokale 
ruil en onderlinge coµperaties richtten en steeds 
op overheidsbescherming aandrongen. Deze 
houding was sterk ingebed in een christelijk 
waardenpatroon, waarin hard werken en genoe-
gen nemen met een sober leven centraal ston-
den en men zich afzette tegen het zedelijk verval 
in de steden. Zodra de politieke bescherming 
van deze kleine boeren economisch onhoudbaar 

bleek, veranderden zowel de waardenoriëntatie 
van de boeren als hun houding tegenover de 
markt razendsnel. Investeren en innoveren 
werd het devies en ‘de stad’ werd omarmd. Toch 
volgde er uiteindelijk geen volledig vrije markt 
in de landbouw, omdat volgens Klep andere pu-
blieke waarden (in dit geval natuurbescherming 
en Europese solidariteit) vroegen om overheids-
bescherming.
 In de elektriciteitssector zien we soortgelijke 
historische verschuivingen, zij het dat daar niet 
de levensstijl van producenten, maar de toegan-
kelijkheid voor consumenten in het geding is. 
Klep concludeert dan ook dat een definitieve re-
geling voor deze en andere markten niet moge-
lijk is. Dat ligt niet zozeer aan die markten zelf, 
als wel aan de sociale context en de waarden-
oriëntaties waarin die zijn ingebed. Die sociale 
context is dynamisch en dus zal ook de politieke 
ordening van markten voor eeuwig in beweging 
blijven.

u
Kans of bedreiging?

Rethinking commodification wordt gedragen door 
een andere centrale tegenstelling: die tussen 
commodificatie als brandpunt van morele kri-
tiek en commodificatie als dubbelzinnig proces 
dat ook positieve kanten heeft. Het eerste deel 
bevat een hele reeks oudere artikelen die de 
frontale kritiek op marktwerking weergeven, 
terwijl het tweede deel nieuwe artikelen bevat 
die betogen dat we het niet zo somber moeten 
inzien. Daarmee wil de bundel een doorbraak 
zijn naar een meer optimistische visie op com-
modificatie. De markt bevat ook kansen voor de 
emancipatie van vrouwen, zwarten en homosek-
suelen die het in traditionele gemeenschappen 
en gezinnen zwaar te verduren hebben.
 Zo betoogt Ann Lucas in haar bijdrage dat 
prostitutie de prostituee geenszins tot een sim-
pel object van markttransacties maakt: ‘Even if 
prostitutes were obtained through catalogs, cus-
tomers would still interact sexually with a real 
person, not with an idealized, mute, pornograp-
hic image. (...) Some customers [are] surprised 
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when prostitutes control the sexual interaction.’9 
Op basis van deze rooskleurige (realistische?) 
voorstelling stelt zij voor om prostitutie te lega-
liseren en zo de agency van de vrouwen verder te 
versterken.
 Deborah Stone deed onderzoek naar de mo-
tivatie van commerciële thuiszorgwerkers en 
kwam tot de conclusie dat ook in die context de 
markt niet het probleem vormt: ‘If anything, 
caregivers resist letting money affect their re-
lations with the people they care for, and even 
try to deny that money is part of the relation-
ship.’10 Ze merkt op dat het eerder politieke en 
managementsystemen zijn die de zorgrelatie 
onder druk zetten. Die dwingen namelijk tot het 
minimaliseren van kosten (dus: arbeidskosten, 
dus: tijd voor de zorgbehoevende) omdat de be-
lastingbetaler dat wil. 

 Martha Ertman, ten slotte, verdedigt de 
markt voor alternatieve inseminatie tegen tradi-
tionele bezwaren omtrent sluipende eugenetica 
(blanke en intelligente vrouwen kopen alleen 
sperma van blanke en intelligente mannen), 
ongelijke toegang voor arm en rijk en het de-
graderen van kinderen tot koopwaar. Voor haar 
staat voorop dat alternatieve inseminatie het 
voor mensen die anders buitengesloten worden 
mogelijk maakt om kinderen te krijgen: ‘One 
important effect of new family forms is that they 
increase agency of women and gay people gene-
rally by undermining patriarchical understan-
dings of the family. (...) To the chagrin of social 

conservatives, family begins to mean the group 
that people choose rather than one ordained by 
nature or a divine authority.’11 De ideologische 
boodschap wordt niet bepaald verborgen.
 De nieuwe, optimistische visie krijgt een 
theoretische onderbouwing in de bijdrage van 
Williams & Zelizer, die stellen dat markten noch 
strikt gescheiden zijn van andere sociale sferen, 
noch op vijandige wijze die andere sferen drei-
gen te monopoliseren. Zij menen dat markten 
altijd verweven zijn met andere sferen. Mensen 
proberen altijd én geld te verdienen én zich 
voort te planten, voor geliefden te zorgen, aan-
dacht voor hun cultuur te vragen, enzovoort. De 
theoretische aandacht moet dan ook uitgaan, zo 
betogen zij, naar de sociale condities waaronder 
marktwerking plaatsvindt. Scheve machtsver-
houdingen, eenzijdige controle en onderdruk-
king in de markt zijn de werkelijke problemen.
 Dat is een sympathieke stellingname, maar 
het is de vraag of Williams & Zelizer hiermee 
recht doen aan de vragen die de markt oproept. 
Machtsrelaties worden immers ook door de 
markt voortgebracht en versterkt, sociale condi-
ties vormen zich deels via de ‘spelregels van de 
markt.’ Academici die elkaar liever als collega’s 
zien dan als concurrenten in de strijd om de stu-
dent; burgers die protesteren tegen een allocatie 
van zorg op basis van koopkracht; journalisten 
die zich in het nauw gedreven weten door de in-
vloed van commerciële bedrijven op hun werk; 
zijn zij het slachtoffer van sociale condities die 
toevallig in hun markten zijn opgekomen? Dat 
zou kunnen, maar dat betekent nog niet dat die 
condities niets te maken hebben met de orga-
nisatie van hun werk als een markt. Wellicht 
moeten we de markt zélf opvatten als een sociale 
conditie die ¬ naast andere condities ¬ de in-
richting van hun werk vormgeeft. Dat zou een 
manier zijn om het ‘oude perspectief ’ op com-
modificatie te verzoenen met het ‘nieuwe per-
spectief ’ van Rethinking commodification. Zowel 
de invloed van de organisatieprincipes van de 
markt als de invloed van de overige sociale con-
dities moeten in morele en politieke evaluaties 
onder de loep worden genomen. 
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u
Vier soorten werk

Temidden van alle normatieve literatuur over de 
markt waagt Colin Williams’ boek A commodified 
world? zich aan een ¬ voor zover mij bekend ¬ 
unieke onderneming: het stelt de empirische 
vraag of er ∑berhaupt wel sprake is van een toe-
nemende commodificatie van onze wereld. Wil-
liams meent van niet: hij stelt brutaalweg dat de 
‘commodificatie-these’ één van de meest aange-
hangen maar minst onderzochte vooroordelen 
is die de sociale wetenschappen teisteren.
 Om deze these hanteerbaar te maken, bepaalt 
Williams dat commodificatie betrekking heeft 
op werk waarmee goederen en diensten worden 
geproduceerd die 1) verhandeld worden op de 
markt, 2) tegen geld en �) met het oog op het 
maken van winst. Deze vorm van werk zet hij 
af tegen werk dat in het geheel niet verhandeld 
wordt (binnen het huishouden), werk dat wel 
verhandeld wordt maar niet tegen geld (tussen 
huishoudens: vrijwilligers- en gemeenschaps-
werk) en werk dat wel tegen geld verhandeld 
wordt maar niet voor winst (publieke sector en 
non-profit sector). Deze vier soorten werk ma-
ken samen de totale economie uit. Op basis van 
onderzoeken naar tijdsbesteding komt hij tot de 
conclusie dat gecommodificeerd werk slechts 
�9 tot 57% van de totale economie beslaat. Daar-
naast is vooral het aandeel van niet-verhandeld 
werk groot. Zo besteden we gemiddeld � uur 
en 25 minuten per dag aan gecommodificeerd 
werk en � uur en � minuten aan huishoudelijk 
werk. De verhouding tussen beide is al decennia 
redelijk constant; in de meeste westerse landen 
neemt het aandeel huishoudelijk werk zelfs iets 
toe ten opzichte van dat van betaald werk. Tegen 
alle intuïties in kan er volgens Williams dan ook 
niet worden gesproken van toenemende com-
modificatie. 
 Het tweede deel van zijn boek bespreekt de 
ongelijkheden in de commodificatie van werk, 
zowel op sociaal-economisch gebied als in re-
latie tot verschillen in geografie en gender. De 
kern van zijn betoog is dat huishoudens met een 
hoger inkomen niet alleen vaker in de gecom-

modificeerde economie meedraaien (wat te ver-
wachten valt), maar ook meer niet-gecommodi-
ficeerd werk verrichten. Bij dat laatste moet wel 
een kanttekening worden gemaakt. Deze huis-
houdens slagen erin het meer routinematige 
huishoudelijk werk uit te besteden en zijn zelf 
meer betrokken bij creatief werk dat identiteit 
en status verleent, zowel in het huishouden als 
in gemeenschappen buitenshuis. De motivatie 
om dit werk zelf te doen is hier dus het plezier 
dat daarvan ondervonden wordt. Bij de lagere 
inkomens daarentegen is het zelf voorzien in 

bepaald werk of het anderen om hulp vragen en 
hulp geven vooral gemotiveerd vanuit economi-
sche noodzaak: het is simpelweg te duur om het 
uit te besteden. Bij hen is dat werk dan ook vaker 
routinematig van karakter. 
 Williams’ conclusie is dan ook dat waar ho-
geropgeleiden de niet-gecommodificeerde sfeer 
als een ‘cultuur van verzet’ tegen de alomtegen-
woordigheid van de markt gebruiken, lagerop-
geleiden naar de informele sfeer worden gedre-
ven omdat zij van de markt zijn afgesneden. De 
verhoudingen in de sfeer van niet-gecommodi-
ficeerd werk zijn een spiegelbeeld van die in de 
sfeer van gecommodificeerd werk. ‘De materiële 
en psychologische beloningen’ ongelijk zijn ver-
deeld. 
 In het derde en laatste deel laat Williams zijn 
empirische insteek varen en zoekt naar de nor-
matieve implicaties. Hij beargumenteert dat het 
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De gemengde economie is 
gemakkelijker beleden dan 
ontworpen, laat staan bedongen. 
Het gevaar is dat een genuan
ceerde visie op marktwerking al 
snel verwatert tot een visieloos 
pragmatisme
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geen zin heeft om tegen de heersende stroom 
in alle kaarten te zetten op een bevordering 
van de marktsfeer. Dat is immers niet de keuze 
die mensen zelf maken. Ook niets doen is geen 
optie want dat laat de bestaande ongelijkheden 
intact. Daarom meent Williams dat het beleid 
gericht zou moeten zijn op het bevorderen van 
een mix van alle vier de vormen van werk voor 
alle burgers. Deze strategie van een ‘economisch 
pluralisme van werkpraktijken’ illustreert hij 
aan de hand van de lokale informele diensten-
economieën (lets, Local Exchange Trading 
Systems) die het afgelopen decennium op veel 
plaatsen in de westerse wereld zijn opgekomen. 
Ook het verlenen van uitkeringen op basis van 
gemeenschapsservice (Active Citizens’ Credits) 
zou volgens hem in deze benadering passen, net 
als een of andere vorm van basisinkomen. 
 Williams’ boek geeft volop stof tot naden-
ken ¬ alleen is dat wel het soort nadenken 
waarin methodologische vragen overheersen. 
In bijna elk hoofdstuk dringt zich de vraag op 
of de conclusies van de auteur wel volgen uit de 
empirische data die hij heeft beschreven. Het 
meest fundamentele probleem in die catego-
rie is zijn definitie van commodificatie en de 
meetmethode die hij hanteert. Commodificatie 
wordt versmald tot op winst gerichte betaalde 
arbeid en gemeten in aantallen uren die daaraan 
worden besteed. Deze definitie verwaarloost 
echter volledig de commodificatie van vrije tijd, 
oftewel de omvang van commerciële consump-
tie in onze dagbestedingen. Gegeven de enorme 
efficiency-verbeteringen in landbouw en indu-
strie, werkt het grootste deel van de bevolking 
nu in de dienstverlening, die voor een groot deel 
in de vrije tijd moet worden geconsumeerd. Ook 
blijft de invloed van marktwerking en marktme-
chanismen in de non-profit en publieke sector 
buiten beeld. Ten slotte zegt Williams’ focus 
op de hoeveelheid tijd die besteed wordt aan 
arbeid nog niets over de kwaliteit van die arbeid 
en de mate waarin zij inhoudelijk gericht is op 
de markt. Werk in de commerciële sector kan 
immers meer of minder gericht zijn op winst, 
aandeelhouderswaarde en korte-termijndenken 

(vgl. de discussie over Angelsaksisch versus Rijn-
lands kapitalisme). 
 Vanuit een sociaal-democratisch perspectief 
dringen zich nog twee vragen op. Ten eerste is er 
de vraag in hoeverre de ongelijkheden die Wil-
liams in het tweede deel van zijn boek beschrijft 
te verhelpen zijn. Er zal immers altijd routine-
matig werk blijven bestaan en dat de rijkeren dat 
proberen uit te besteden is bepaald geen nieuw 
fenomeen. Wel biedt zijn beschrijving van de 
moeite die armeren hebben om in de civil society 
te participeren (vanwege een gebrek aan sociaal 
kapitaal, de dreiging van kortingen op de uitke-
ring en andere barrières) aanknopingspunten 
voor beleid. Ten tweede is er de eeuwig terug-
kerende vraag of een politiek gericht op betaald 
werk voor iedereen (Williams bekritiseert New 
Labour, maar dezelfde kritiek kan evengoed op 
Paars en de kabinetten-Balkenende gegeven 
worden) heilzaam of juist ontwrichtend is. Wil-
liams’ stelling dat er een grote kloof gaapt tussen 
beleidsmakers, die alle kaarten zetten op betaald 
werk, en de bevolking, die het belang van be-
taald werk voortdurend relativeert, verdient het 
serieus te worden genomen.
 Tegelijk blijft het onbehaaglijke gevoel han-
gen dat sommige van zijn institutionele voor-
stellen er vooral op gericht zijn de legitimiteit 
van levenslange uitkeringen in stand te houden. 
Hoe een ‘herverdeling van werk’ voor te stellen, 
waarbij iedereen de kans heeft in niet-gecom-
modificeerde sferen te participeren én in het 
eigen levensonderhoud te voorzien? Dat is de 
werkelijke uitdaging, waarop ook Williams’ 
boek geen antwoord biedt. 

u
Tot slot

Uit de besproken en andere recente literatuur 
doemt het beeld op van een sterk diffuus mid-
denterrein, dat de uitersten van communisme/
socialisme en neoliberalisme achter zich heeft 
gelaten. De vragen spitsen zich vooral toe op de 
‘hoeveelheid’ en de ‘aard’ van marktwerking. 
Daarbij worden klassieke argumenten voor en 
tegen marktwerking dankbaar gerecycled, nu 
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ten behoeve van meer genuanceerde standpun-
ten voor een of andere vorm van ‘gemengde 
economie’. Dat is, zeker bezien vanuit het tradi-
tioneel hybride Nederlandse perspectief, geen 
verrassende conclusie.
 Het is echter de vraag of de praktijk ¬ waarin 
verregaande experimenten met marktwerking 
zich nu hebben aangediend (denk aan de ge-
zondheidszorg, energievoorziening en private 
uitvoering van sociale zekerheid) ¬ deze genu-
anceerde theorieën niet rechts zal inhalen. De 

gemengde economie is gemakkelijker beleden 
dan ontworpen, laat staan bedongen. Het gevaar 
is daarbij ¬ zeker voor centrum-linkse politieke 
partijen ¬ dat een genuanceerde visie op markt-
werking al snel verwatert tot een visieloos prag-
matisme. Dat is reden te meer om ons voortdu-
rend te blijven afvragen wanneer, waarom en 
tot hoe ver markten wel of niet zouden moeten 
worden toegelaten ¬ en om het resultaat van 
die afwegingen serieus te nemen in de politieke 
praktijk. 
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Over de auteur  Paul Kalma is directeur van de Wiardi 
Beckman Stichting en redacteur van s&d

Islamitische extremisten die de heilige oorlog 
(‘jihad’) tegen het Westen voeren, worden, 
zoals bekend, lang niet altijd in de armste dan 
wel de meest afgesloten delen van de wereld 
gerekruteerd. Ze zijn over het algemeen goed 
opgeleid. Ze scoren, indien woonachtig in wes-
terse landen, vaak hoog op de integratie-index. 
En ze zitten ook in andere opzichten dicht op de 
samenleving die zij verachten.
 Om deze extremisten en hun ideologie beter 
te kunnen begrijpen (en te kunnen bestrijden) 
moeten we de merkwaardige, conflictueuze 
verbinding tussen jihad en westerse cultuur nog 
veel grondiger onderzoeken. Dat is de stelling die 
Ian Buruma (vermaard publicist en hoogleraar in 
New York) en Avishai Margalit (hoogleraar filoso-
fie in Jeruzalem en auteur van onder meer The de
cent society) betrekken in hun gezamenlijke, vorig 
jaar verschenen essay Occidentalism. The West in 
the eyes of its enemies. De afkeer van de jihad-strij-
ders van het decadente, geestelijk afgestompte 
Westen past, zo betogen ze, in een traditie die in 
de Europese Contra-Verlichting haar oorsprong 
vindt. Zo gemakkelijk zijn het westerse en het 
anti-westerse denken dus niet te scheiden.

 Maar Buruma en Margalit beperken zich niet 
tot ideeënhistorisch onderzoek. Dat de jihad 
zich de afgelopen tijd zo krachtig ontwikkelde, 
moet volgens hen worden toegeschreven aan 
de ‘gemankeerde’ modernisering van een aantal 
ontwikkelingslanden. Die modernisering werd 
aangedreven door seculiere, rationalistische ide-
ologieën van onmiskenbaar westerse signatuur, 
zij het soms vermengd met anti-imperialisti-
sche (en dus: anti-westerse) en/of staatssocialis-
tische opvattingen. De jihad-ideologen vullen 
het vacu∑m dat na het vastlopen van dit moder-
niseringsproces ontstond. Ze zetten daarbij de 
islamitische traditie in tegen het oprukkend 
ongeloof, maar houden wel vast aan het anti-im-
perialisme van veel moderniseringsideologen. 
Ook hier zijn de grenzen dus vloeiender dan ze 
lijken.

u
Het zielloze Westen

De auteurs introduceren het begrip ‘occidenta-
lisme’, als tegenhanger van het ‘oriëntalisme’ 
waarmee Edward Saïd en anderen de neerbui-
gende houding omschreven die westerlingen te-
genover het Oosten innemen. Dat Oosten werd 
in die optiek bevolkt door ‘less than fully adult 
human beings. (They) had the mind of children, 

De westerse wortels 
van de jihad
Occidentalism. The West in the eyes of its enemies
Ian Buruma & Avishai Margalit, The Penguin Press, New York 2004
(In Nederlandse vertaling verschenen bij Atlas)

paul kalma
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and could thus be treated as lesser breeds’. Het 
occidentalisme van de jihad-ideologen is het 
volmaakte  spiegelbeeld van dit oriëntalisme. 
Ze schilderen de westerse samenleving af als ‘a 
mass of soulless, decadent, money-grubbing, 
rootless, faithless, unfeeling parasites’. Een dom 
vooroordeel, aldus Buruma en Margalit, maar 
levensgevaarlijk als revolutionairen zich er 
meester van maken.
 Ze laten vervolgens zien hoe de kritiek op het 
Westen als ‘machine-like society without souls’ 
al in de Duitse romantiek geformuleerd wordt 
en later in toegespitste vorm terugkeert in het 
werk van wetenschappers als Werner Sombart 
en schrijvers als Ernst J∑nger. Deze Duitse Con-
tra-Verlichting voedt, vermengd met tradities 
in de betreffende landen zelf, nationalistische 
bewegingen in Japan, Rusland en later ook het 
Midden-Oosten. Moslim-intellectuelen als de 
Iraniër Al-e Ahmed, die in de jaren zestig tegen 
de verderfelijke invloed van westerse ideeën ten 
strijde trok (‘Westoxification’), lieten zich inspi-
reren door het werk van J∑nger. Maar ook waar 
rechtstreekse verwijzingen ontbreken, blijven 
latere ‘occidentalisten’ schatplichtig aan het 
Duitse Romantisch nationalisme, door Isaiah 
Berlin ooit omschreven als ‘a product of woun-
ded national sensibility, of dreadful national 
humiliation’.

 In het verlengde daarvan besteden Buruma 
en Margalit, zoals gezegd, veel aandacht aan 
de relatie tussen religieus radicalisme en het 
moderniseringsproces. Ze tonen aan dat funda-
mentalistisch-islamitische regimes in het Mid-
den-Oosten als breuk met én als voortzetting 
van seculiere, al dan niet westers-georiënteerde 

regimes moeten worden opgevat ¬ van de 
moderniseringsdictatuur in Iran tot de staats-
socialistische experimenten in Egypte, Syrië en 
Algerije. Wie westers rationalisme en oosters 
religieus fanatisme als uitersten beschouwt, 
schrijven ze, vergist zich deerlijk, ‘for the two are 
dangerously entangled’. Neem het vooroorlogse 
Perzië van Reza Shah Pahlavi, waar ‘soldiers 
roamed the cities ordering women to strip their 
veils’ en ‘religious students who protested were 
gunned down in the streets’. De latere ayatolla’s 
zouden zich van dezelfde methoden bedienen. 

u
Belangrijke lessen

Occidentalism is nogal onevenwichtig geschre-
ven. Sommige analyses (zoals de behandeling 
van de grote stad als mikpunt van anti-moder-
nistische kritiek) zijn wel erg schetsmatig. Maar 
daar staat veel tegenover. Buruma en Margalit 
geven een fascinerend inzicht in wat de vijan-
den van de open, democratische samenleving 
bindt en scheidt ¬ en wat hen, afzonderlijk en 
gezamenlijk, toch ook weer aan die samenleving 
bindt. Bovendien ontlenen zij aan hun onder-
zoek een drietal overtuigende conclusies, die ver 
over het boek zelf heen reiken. 
 Maak om te beginnen, schrijven ze, van de 
verdediging van de open samenleving geen 
strijd tegen ‘de islam’. De strijd die er echt toe 
doet, zal binnen de islam moeten worden uit-
gevochten. De fronten van die krachtmeting 
vallen niet samen met nationale, etnische of 
religieuze grenzen. ‘The war of ideas is in some 
respects the same as the one that was fought 
several generations ago against various versions 
of fascism and state socialism.’ Hoed u verder, 
zo vervolgen de auteurs, voor een post-koloniaal 
schuldcomplex. De geschiedenis van Europa en 
Amerika staat stijf van het bloed. Maar dat mag 
nooit een reden zijn om de misdaden die nu in 
de voormalige koloniën worden gepleegd niet 
als zodanig te benoemen 
 En ten slotte: houd ruim afstand van het 
moderne geloof dat georganiseerde religie de 
belangrijkste vijand van de mensheid vormt. 
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De auteurs geven een fascinerend 
inzicht in wat de vijanden van de 
open, democratische samenleving 
bindt en scheidt
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Sommige vijanden van de open samenleving, 
aldus Buruma en Margalit, zijn zo seculier als 
het maar zijn kan. Zeker, religie wordt overal ter 
wereld, van India tot Israël en van Saudi-Arabië 
tot de Verenigde Staten, voor verkeerde politieke 
doeleinden gebruikt. Maar dat is niet onver-
mijdelijk. In islamitische landen kan het geloof 
misschien worden ingezet voor de bevordering 
van de vrijheid. ‘The experiment is alive in such 
countries as Turkey and Indonesia. Success is 
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far from guaranteed. But is it hard to see how 
any road to freedom can steal its way around the 
mosque.’ 
 Overtuigender kan het ¬ tegenover de Ver-
lichtingsfundamentalisten aller landen ¬ niet 
worden uitgedrukt. 

Avishai Margalit houdt op 19 december in Amsterdam 
de J.M. den Uyllezing. 
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